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سه شنبه ۲۷ آبان ۱۳۹۹

 
November 17, 2020

سی ام ربیع الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۲۴ آبان روز کتاب و کتابخوانی
[ November 14 ] ۲۴ آبان روز جهانی دیابت
[ November 15 ] ۲۵ آبان روز جهانی فلسفه
[ November 20 ] ۳۰ آبان روز جهانی کودک



 

1- 552 صندوق قرض الحسنه بسیج در لرستان راه اندازي شد - تسنیم

2- تشکیل 550صندوق اشتغال زایی در دستور کار بسیج سازندگی استان مرکزي قرار گرفت - تسنیم

3- کارفرمایان لرستان 800 میلیارد تومان به تامین اجتماعی بدهی دارند - تسنیم

4- رئیس بنیاد شهید: دولت هاي مدعی حقوق بشر اجازه واردات داروي جانبازان را نمی دهند - تسنیم

5- آخرین وضعیت طرح حرم امام حسین (ع) + تصاویر - ایسنا

6- جهانگیري: دولت و نهادهاي حاکمیتی فشار اقتصادي بر اقشار آسیب دیده را کاهش می دهند - تسنیم

7- آنچه در کانادا پنهان است و نمی بینیم_1/ حقوق بشر در کشوري که خود را مدافع دیگران می داند - تسنیم

8- نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش - فرداي همدان

9- اولویت نخست کشور مقابله با ویروس کروناست - روزنامه اعتماد

10- آخرین وضعیت پیشرفت طرح توسعه حرم حسینی - آریا نیوز

11- مقابله با ویروس کرونا موضوعی ملی و اولویت نخست کشور است - شبستان

12- تا پایان دولت دوزادهم تعداد مسکن جامعه ایثارگري به 70هزار واحد می رسد - دانا

13- توسعه خدمات غیرحضوري به کارآفرینان صنایع کوچک - ایرنا

14- ارزش آفرینی درصدد ایجاد کسب و کارهاي جدید به وقوع می پیوندد - روزنامه قدس

15- کشورهاي مدعی حقوق بشر اجازه ورود دارو به کشور نمی دهند - تابناك

16- مدعیان حقوق بشر اجازه ورود داروهاي مورد نیاز جانبازان به کشور را نمی دهند - برنا نیوز

17- فرصت هاي شغلی یکی از اثرات جانبی راه اندازي کسب و کار است - ایسنا

18- تشریح برنامه هاي هفته جهانی کارآفرینی در فارس - بازار کار

19- لشکر سایبري سپاه تهران با 144 گردان به خط شد - آخرین خبر

20- جهانگیري: مردم از شکست ترامپ خوشحالند - خبرخودرو

21- جمع آوري اطلاعات بیش از 80 هزار بنگاه اقتصادي در «سمتاد» - جوان آنلاین

22- ایجاد670 فرصت شغلی از محل طرح هاي اقتصاد مقاومتی در استان مرکزي/ توزیع بیش از 5 میلیون ماسک بهداشتی و

190 هزار بسته کمک مؤمنانه - دیار آفتاب

23- توسعه تعاونی ها منجر به پایداري اشتغال می شود - پایگاه دولت

24- امضاي تفاهم نامه تأمین زمین 2000 واحد مسکونی و 1000 شغل براي ایثارگران - پایگاه دولت

25- استاندار مرکزي: کلیه مطالبات بنیاد شهید به خانواده شهدا و ایثارگر پرداخت شد/ انصاري فر: پروژه 264واحدي مسکن

سفیر تا پایان سال به اتمام می رسد - دیار آفتاب

26- ساماندهی پرونده شهداي سلامت در دستور کار است/تا پایان دولت دوزادهم تعداد مسکن جامعه ایثارگري به 70هزار

واحد می رسد - دیار آفتاب

27- آغاز برداشت زعفران از مزارع خرم آباد / فعالیت بیش از 400 خانوار روستایی خرم آبادي در زمینه کشت زعفران - برنا
نیوز



28- رب ازگیل جنگلی سوغات خوش طعم مرزنشینان آستارایی - خبرگزاري مهر

29- نقش اتحادیه اقتصادي اوراسیا در جلوگیري از بروز ناامنی در منطقه - شبکه ایران

30- بازآرایی سیاست توسعه هوانوردي عمومی ایران - تین نیوز

31- ارزش آفرینی درصدد ایجاد کسب و کارهاي جدید به وقوع می پیوندد - ایسنا

32- با دلگرمی به استان کرمان آمدیم/زمان براي خدمت به مردم کم است - ایسنا

33- مستکبران مدعی حقوق بشر مانع ورود داروي جانبازان به کشور شده اند - ایسنا

34- هیچ کارآفرینی فقیر نمی شود/ حمایت جشنواره ها از کارآفرینان، اشتغال و امید را بیشتر می کند - تسنیم

35- فراخوان توسعه صادرات به بازارهاي اروپایی - تسنیم

36- مراسم مجازي جشن نو دانشجویان دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر برگزار شد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

37- جشن نودانشجویان دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی برگزار شد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

38- پیگیري پروژه هاي آبیاري تا دستیابی به اشتغال/ افتتاح700 باب منزل مسکونی توسط بسیج سازندگی - خبرگزاري فارس

39- اشتغال و توانمندسازي مددجویان محور مرحله سوم پویش «ایران همدل» - آریا نیوز

40- بررسی مشکلات 7 واحد تولیدي در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید ورامین - آریا نیوز

41- یک هزار و53 برنامه در هفته بسیج درخوزستان اجرا می شود - ایرنا

42- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان: رویکرد اشتغال باید مبتنی بر توسعه کسب و کارهاي کارآفرینی باشد - آریا
نیوز

43- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان: بهره مندي از ظرفیت علمی نخبگان دانشگاهی در توسعه صنعت و اشتغال موثر

است - آریا نیوز

44- حدود 15 هزار واحد صنفی در ایلام براي دریافت تسهیلات کرونا به بانک معرفی شدند - آریا نیوز

45- پاسخگویی شفاف به قالیباف - ایرنا

46- گل گهر 2030، دروازه اي به سوي بهشت معدنی ایران - فلزات آنلاین

47- کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماهه سال 99 - سروش نیوز

48- نقش ویژه دانشگاه در برنامه توسعه 5ساله چین - شعار سال

49- تشکل در دانشگاه رنگ جهاد علمی، فرهنگی و بصیرتی به خود گرفت - دانا

50- کشورهاي مدعی حقوق بشر اجازه ورود دارو به کشور نمی دهند - ایرنا

51- مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در استان البرز: ایجاد چرخه تولید در کارآفرینان از اهداف اصلی مان است - آریا نیوز

52- درخواست از دانش بنیان ها براي ارائه راه حل هاي فناورانه در حوزه رفع چالش هاي صنعت رنگ - باشگاه خبرنگاران جوان

53- لشکر سایبري سپاه تهران با 144 گردان در فضاي مجازي - فردا نیوز

54- کشف احتکار ماسک، تب سنج و لاستیک خودرو توسط بسیج - افکارنیوز

55- برگزاري مسابقه کتابخوانی به مناسبت هفته کارآفرینی - اخبار علمی

56- نقش اتحادیه اقتصادي اوراسیا در جلوگیري از بروز ناامنی در منطقه - ایسنا

57- رشد حدود 13 درصدي صدور پروانه کسب در فارس - ایسنا

58- مهریه سند رسمی لازم الاجرا و حق بانوان است - پانا

59- توسعه گردشگري کهگیلویه و بویراحمد از اولویت هاي دولت تدبیر و امید است - میراث آریا



60- هتل داریوش تخت جمشید مرمت می شود - میراث آریا

61- اهمیت اشتغال افراد با توانایی هاي متفاوت - پانا

62- حضور لشکر سایبري سپاه تهران با 144 گردان در فضاي مجازي - روزنامه اعتماد

63- تقویت تولید و اشتغال رویکرد صندوق هاي قرض الحسنه بسیج است - شبستان

64- در خانه بمانید و درآمدزایی کنید - خبرگزاري صدا و سیما

65- تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره - اکونا پرس

66- دغدغه شغل و مسکن خانواده هاي شهدا و ایثارگران استان مرکزي برطرف می شود - تسنیم

67- گزارش مکتوب...خراسان، خاستگاه طلاي سرخ - خبرگزاري صدا و سیما

68- از برگزاري جشنواره «ترنم وحی» تا آموزش مجازي کارآفرینی در دانشگاه هاي فارس - خبرگزاري قرآن

69- سرمایه گذاري در نوآوري، پرچم دار جذب جریان نقدینگی کسب و کار است - ایسنا

70- دفاع حقوقی هلدینگ خلیج فارس از سهامداران پتروشیمی گچساران - سهام انرژي

71- ماجراي افزایش سرمایه پتروشیمی گچساران و دفاعی که از حقوق سهامداران جزء و مردم منطقه شد - آریا نیوز

72- تلاش براي قراري مجدد پروازهاي کیش-استانبول - روزنامه اقتصاد کیش

73- راه اندازي رشته تحصیلی کشت بافت و سلول در کیش - روزنامه اقتصاد کیش

74- کردستان در حوزه کارآفرینی و مراکز شتاب دهنده، داراي جایگاه ویژه در کشور است - آریا نیوز

75- 6 واحد تولیدي در زنجان افتتاح می شود - پانا

76- آینده فولاد ایران در چشم انداز افق 1404/ آیا صنعت فولاد به تولید 55 میلیون تن می رسد؟ - معدن نیوز

77- تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره - معدن نیوز

78- فرصت هاي ایران در اتحادیه اقتصادي اوراسیا - اصفهان شرق

79- ماجراي افزایش سرمایه پتروشیمی گچساران و دفاعی که از حقوق سهامداران جزء و مردم منطقه شد - صداي پول

80- واردات در 7ماه امسال 21درصد کاهش یافت - روزنامه صبح اقتصاد

81- طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی» چیست؟ /یک رقابت مومنانه - خبرگزاري دفاع مقدس

82- تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره - عصر معدن

83- پرداخت 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان کمیته امداد - بازار کار

84- صدور 89 مجوز تاسیس گلخانه در خراسان شمالی - بازار کار

85- راهبردهاي حمایتی مسکن اقشار مختلف ارزشمند است - ایرنا

86- سرانجام قدیمی ترین دانشگاه علوم کشاورزي کشور چه می شود؟ - باشگاه خبرنگاران جوان

87- 2000واحد مسکونی ویژه خانواده هاي شهدا و ایثارگران استان مرکزي ساخته می شود - تسنیم

88- تعاونی سهامی سرمایه گذار نسل جدیدي از تعاونی ها - خبرگزاري صنایع

89- کارفرمایان بکارگیري نیروي جدید 2 سال معاف از مالیات می شوند - ایرنا

90- چهار هزار برنامه هفته بسیج در ایلام برگزار می شود - ایرنا

91- فرماندار: کشاورزان پارس آبادي در برداشت پنبه دقت کنند - ایرنا

92- صنایع دستی اردبیل در کسب و کارهاي خانگی رونق می گیرد - ایرنا



93- منطقه ویژه اقتصادي شیراز، برخوردار از ظرفیت جذب سرمایه گذار بیشتر - ایرنا

94- بررسی راهکارهاي رفع موانع و مشکلات توسعه گلخانه ها در کشور - برنا نیوز

95- ظرفیت دو میلیون تنی تولید محصولات فولادي در استان سمنان - برنا نیوز

96- اینها مشکلات کوه چناري هاست - تابناك

97- در شاخص هاي توسعه اي گیلان با آماري قابل قبول مواجه نیستیم/فرصت سوزي کردیم - گیل خبر

98- برداشته شدن محدودیت و سقف تسهیلات اشتغالزایی جوانان، در خراسان جنوبی - وزارت ورزش و جوانان

99- جلسه ستاد شاهد و ایثارگران دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی برگزار شد - دانشگاه جامع علمی
کاربردي

100- تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره - فکر اقتصادي

101- انتشار سند حمایت از کودکان در رسانه هاي صوت و تصویر فراگیر - خبرگزاري صدا و سیما

102- ورود شتابزده به G 5 ضروري نیست - خبرگزاري صدا و سیما

103- ورود شتابزده به 5G ضروري نیست - آریا نیوز

104- تحقق 104 درصدي برنامه هاي کاریابی کمیته امداد قزوین - ایسنا

105- دولت مصمم به حل مشکلات کارآفرینان است - برنا نیوز

106- تبریک رئیس کانون کارآفرینی خوزستان به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی - باشگاه خبرنگاران جوان

107- عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور/ ورود شتابزده به 5G ضروري نیست - ایستنا

108- در «خانه و خانواده» راه هاي کارآفرینی را بیاموزید - رادیو ایران

109- توان صادرات محصولات دانش بنیان بسیجیان وجود دارد/ ایجاد کلینیک رفع موانع تولید در سپاه تهران - مشرق

110- تذکر نماینده قوچان به رئیس جمهور درباره منطقه ویژه اقتصادي - تسنیم

111- سرهنگی: ارتقا اکوسیستم کارآفرینی باعث ارتقاي شاخص پیچیدگی اقتصاد می شود - آریا نیوز

112- گذار از «سرگذر»! | با وجود مراکز ساماندهی کارگران، مردم همچنان سرگذرها به دنبال کارگر هستند - شهرآرا آنلاین

113- معافیت عوارض ساختمان براي ایجادکنندگان پاتوق کتاب در مشهد - شهرآرا آنلاین

114- یک حقوقدان: مهریه سند رسمی لازم الاجرا و حق بانوان است - دیده بان ایران

115- زنان در کنار نقش اجتماعی، قوام دهنده اصلی خانواده ایرانی هستند/ مباحث خانواده و زنان را هرگز با سازوکارهاي

دولتی پیش نبرید - نماینده

116- سردار یزدي خبر داد؛ فعالیت 144 گردان سایبري در سپاه تهران - ایسنا

117- چرا منطقه ویژه اقتصادي قوچان را تعیین تکلیف نمی کنید؟ - خانه ملت

118- رئیس جمهور می تواند اما نمی خواهد مشکلات را حل کند/ مجلس و قوه قضائیه به نحوه واگذاري کارخانه آزمایش و

تعطیلی آن رسیدگی کند - خانه ملت

119- زنان در کنار نقش اجتماعی، قوام دهنده اصلی خانواده ایرانی هستند/ مباحث خانواده و زنان را هرگز با سازوکارهاي

دولتی پیش نبرید - خانه ملت

120- آغاز عملیات «سردار سلیمانی» با اجراي 45 برنامه محوري در خوزستان - حوزه نیوز

121- ظرفیت مغفول سنگ هاي قیمتی در مشهد مقدس/ قوانین دست و پاگیر مانع صادرات است - دنیاي معدن

122- ایجاد بازارچه خیریه اینترنتی انجمن حمایت ازبیماران کلیوي در زنجان - خبرگزاري مهر



123- تشریح برنامه هاي سالروز تاسیس بسیج دانشجویی در فارس - ایسنا

124- نیمی از ثبت نام تسهیلات کرونایی مربوط به شبکه حمل و نقل است - ایسنا

125- نظام صنفی رایانه اي موتور پیشران فناوري کشور - دانشجو

126- برنامه هاي سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در فارس تشریح شد - شیرازه

127- سرهنگی: پیچیدگی اقتصاد، اکوسیستم کارآفرینی را ارتقا می دهد - آریا نیوز

128- نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش در استان همدان برگزار می شود - برنا نیوز

129- تمایل دولت به افزایش قیمت خودرو - روزنامه مردم سالاري

130- اقتصاد نوکر سیاستمداران نیست - اقتصاد بازار

131- حامی تولیدات عشایر باشیم - خبرگزاري فارس

132- 6 واحد غیرفعال صنعتی این استان از سال گذشته تاکنون توسط این بانک احیا و به چرخه تولید بازگردانده شده است -
اعتبار نیوز

133- وقتی بانوان خانه دار سرمایه گذار می شوند/ تولید لنت ترمز براي 7 برند بزرگ با حمایت کمیته امداد - خبرگزاري فارس

134- من شناسنامه دارم پس هستم - شعار سال

135- راه اندازي اقامتگاه بوم گردي، محصول رویکرد توانمندسازي در کمیته امداد - خبرگزاري فارس

136- هنوز در 4G به تکامل نرسیده ایم به دنبال شبکه 5G هستیم - شعار سال

137- کشف احتکار ماسک، تب سنج و لاستیک خودرو از اقدامات بسیج بوده است - خبرگزاري مهر

138- رفع موانع و مشکلات توسعه گلخانه ها در کشور - ایانا

139- آخرین وضعیت پیشرفت طرح توسعه حرم مطهر حسینی - خبرگزاري مهر

140- حمایت از تجاري سازي ایده هاي توانبخشی سالمندان در رویداد استارتاپی - فصل اقتصاد

141- حمایت از تجاري سازي ایده هاي توانبخشی سالمندان در رویداد استارتاپی - اقتصادگردان

142- ورود شتابزده به تکنولوژي 5G ضروري نیست - اکو نیوز

143- حمایت از تجاري سازي ایده هاي توانبخشی سالمندان در رویداد استارتاپی - ایسنا

144- 2 میلیون مسجدي پاي کار «ایران قوي»/ اجراي 47 برنامه فرهنگی، هنري و نوآورانه - اصفهان شرق

145- معرفی 39 بسته براي گسترش کارآفرینی گیاهان دارویی - تسنیم

146- عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور/ ورود شتابزده به 5G ضروري نیست - ساعت 24

147- فرزندان شاهد تا پایان برنامه ششم به استخدام دولت در می آیند - بازار کار

148- سیاست دانشگاه آزاد اسلامی پشت میز نشینی دانش آموختگان نیست - بازار کار

149- برگزاري آزمون تخصصی استخدام جامعه ایثارگري پس از آزمون سراسري استخدامی - بازار کار

150- 6 واحد تولیدي در زنجان افتتاح می شود - بازار کار

151- 30 درصد یارانه دستمزد به کارفرمایان پرداخت می شود - بازار کار

152- مرور تذکرات رهبر انقلاب درباره کنترل نقدینگی/ 45درصد نقدینگی کشور در دوره همتی ایجاد شده است +نمودار -
دیار آفتاب

153- سفر رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به اراك - دیار آفتاب



154- کارشناسان اقتصادي در گفتگو دانشجو مطرح کردند: چرا افزایش نرخ بهره بین بانکی به صلاح اقتصاد نیست؟ / سنگ

اندازي سیاست هاي غلط بانک مرکزي بر سر راه جهش تولید - دیار آفتاب

155- خدمت و خیانتی که کرونا به کسب وکارهاي دیجیتال کرد!/ رشد 1000 درصدي اپلیکیشن هاي آموزش مجازي در کشور
- دیار آفتاب

156- کارآفرینان آذربایجان غربی امیدوار به تسهیل روند مجوزدهی شدند - بازار کار

157- هدف توسعه مخاطب و تأثیرگذاري سینماي مستند است - شبکه ایران

158- پرداخت 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان کمیته امداد - خبرگزاري صدا و سیما

159- کتابخانه مسجد جامع رزکان نو قدمتی که به عهد صفوي می رسد - شبستان

160- مراسم مجازي جشن نو دانشجویان دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر برگزار شد - دانشگاه جامع علمی کاربردي

161- هنري نهفته در دل چوب که خالق آثاري زیبا می شود + فیلم - تسنیم

162- ظرفیت مغفول سنگ هاي قیمتی در مشهد مقدس/ قوانین دست و پاگیر مانع صادرات است - تسنیم

163- تربیت مربیان کشاورزي سازمان فنی و حرفه اي در قزوین کلید خورد - ایرنا

164- شناسنامه روستاهاي شهرستان لنگرود تهیه شود| مدیریت بحران از پایین به بالا است - دیار میرزا

165- 30درصد آموزش هاي مهارتی استان بوشهر "مجازي" است - اتحاد خبر

166- مارپیچ کسري بودجه - روزنامه اقتصاد ملی

167- وضعیت بلاتکلیف هنرمندان تئاتر - روزنامه اقتصاد ملی

168- پیـشنیازهاي اخذ کد اقتـصادي - روزنامه اقتصاد ملی

169- 18 واحد صنعتی در تملک بانک ها هستند/ تملک بانک نباید موجب پلمپ و مانعی جهت تولید و اشتغال باشد - دانا

170- برترین هاي صنعتی و معدنی فارس معرفی شدند - روزنامه خبر جنوب

171- شرکت پشم شیشه ایران واحد نمونه صنعتی فارس شد - روزنامه خبر جنوب

172- حاشیه نشینی؛ معضلی که ریشه در تبعیض ساختاري مدیریت شهري دارد - دانا

173- جوانان در آمدزاترین استان کشور هر روز بیکارتر از دیروز - دانا

174- کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماه امسال - خبرگزاري فارس

175- مهریه سند رسمی لازم الاجرا و حق بانوان است - برترین ها

176- صدور 89 مجوز تاسیس گلخانه در خراسان شمالی - باشگاه خبرنگاران جوان

177- برنامه هاي سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در فارس - باشگاه خبرنگاران جوان

178- حمایت هاي ویژه اي از ایده هاي خلاقانه در آذربایجان غربی صورت می گیرد - ایسنا

179- عدم بلوغ فناوري 4G در کشور/ ورود شتابزده به 5G ضروري نیست - شبکه ایران

180- تأثیر دورکاري بر احیاي شهرهاي محروم - ایمنا

181- تقدیر مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد ، بازرسی و امور حقوقی از عملکرد صندوق استان هرمزگان - صندوق کارآفرینی امید

182- برگزاري جلسه هم اندیشی مدیران جهاد دانشگاهی و صندوق کارآفرینی امید استان قزوین - صندوق کارآفرینی امید

183- نقش شتاب دهنده هاي اقتصادي در بهبود فضاي کسب و کار استان - آریا نیوز

184- غفلت از معیشت مردم در تعطیلی فراگیر - روزنامه اسکناس

185- نیاز 12 میلیون تنی به واردات گندم - روزنامه اسکناس



186- غفلت از معیشت مردم در تعطیلی فراگیر - روزنامه اسکناس

187- نقش آفرینی بانک سپه با ظرفیت هاي قوي تر در عرصه کلان - روزنامه اسکناس

188- اخبار - روزنامه اسکناس

189- فعالیت 30 کارآفرین برتر در مراکز آموزش فنی و حرفه اي همدان - روزنامه اسکناس

190- ارائه وام در ازاي به کارگیري مددجویان کمیته امداد - روزنامه اسکناس

191- اخبار - روزنامه اسکناس

192- نیاز 12 میلیون تنی به واردات گندم - روزنامه اسکناس

193- اصلاح طلبان تا آذرماه به تصمیم نهایی می رسند - روز نو

194- پیام تبریک رئیس کانون کارآفرینی استان خوزستان به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی - پترونیوز

195- عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور/ ورود شتابزده به 5G ضروري نیست - خبرگزاري مهر

196- نقش آفرینی ویژه نخبگان علمی بسیج دانشجویی اصفهان در حوزه علم و فناوري کشور - باشگاه خبرنگاران جوان

197- آغاز ثبت نام نخبگان کار و تولید چهارمحال و بختیاري در جشنواره امتنان - باشگاه خبرنگاران جوان

198- بازارچه خیریه اینترنتی انجمن خیریه حمایت از بیماران کلیوي در زنجان راه اندازي شد - خبرگزاري فارس

199- تولیدي تعاونی رشمون اولین واحد صنعتی تولید پوشاك هرمزگان - برنا نیوز

200- برگزاري آزمون تخصصی استخدام جامعه ایثارگري پس از آزمون سراسري استخدامی - فصل اقتصاد

201- سهم 30.5 درصدي بخش صنعت و معدن از تسهیلات بانکی - ایرنا

202- در راستاي امضاي تفاهم نامه مشترك صورت می گیرد؛ - روزنامه ولایت قزوین

203- مدیر کل تامین اجتماعی استان قزوین خبر داد: - روزنامه ولایت قزوین

204- حاشیه نشینی؛ تهدیدي براي هویت شهري/ معضلی که ریشه در تبعیض ساهتاري مدیریت شهري دارد - شیرازه

205- کاهش 36درصدي مواد پروتئینی در سفره کارگران/ بانک مرکزي وگمرك باید پاسخگوي کم کاري شان در ترخیص

کالاهاي اساسی باشند/ پاي چهار درصدي ها در استعفاي رئیس سازمان خصوصی سازي در میان است - مشرق

206- 790 جواز تاسیس در قم صادر شد - قم پرس

207- ارائه تسهیلات اشتغال به جوانان خراسان جنوبی بدون محدودیت - دانا

208- شعله هاي آتش، معیشت و اشتغال کشاورزان را خاکستر کرد/ غفلت و بی توجهی بلاي جان نخلستان هاي سیستان و

بلوچستان - دانا

209- بانوان سرپرست خانوار فعال صنایع دستی حمایت می شوند - دانا

210- همه چیز در مورد یک واگذاري - خبرگزاري مهر

211- طرح ملی«ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی»چیست؟/یک رقابت مومنانه - خبرگزاري مهر

212- 14 آذر اخرین فرصت ثبت نام نخبگان تولید در جشنواره امتنان است - ایرنا

213- راه اندازي مرکز نوآوري حوزه ساختمان توسط سازمان نظام مهندسی - خبر آنلاین

214- اخبـــار - روزنامه شهرآرا

215- عده اي تلاش می کنند که به جامعه القا کنند دولت ضعیف است - ایسنا

216- سرم سنگ است و بالینم زمین است - ایمنا



217- فرزندان شاهد تا پایان برنامه ششم به استخدام دولت در می آیند - ایرنا

218- الگوي حکمرانی مطلوب، راهکار بازیابی فرهنگی پساکروناست - ایرنا

219- 39 واحد صنفی در گناباد مهر و موم شدند - ایرنا

220- مسیر بورس تا پایان سال به کدام سمت است؟ - کیوسک خبر

221- مددجویی که کارآفرین شد/ جوانی که فعل خواستن را به خوبی صرف کرد - خبرگزاري فارس

222- حوادث بعد از انتخابات آمریکا عبرت آموز بود - پول نیوز

223- 18 واحد صنعتی استان مرکزي در تملک بانک ها هستند/ تملک بانک نباید موجب پلمپ و مانعی جهت تولید و اشتغال

باشد - دیار آفتاب

224- تفکر کارآفرینی را در ذهن کودکان نهادینه کنیم - روزنامه همدان پیام

225- 14 آذر اخرین فرصت ثبت نام نخبگان تولید در جشنواره امتنان است - ایرنا

226- رفع موانع و تسهیل روند تولید با ورود کارگروه حمایت قضایی| قدردانی رئیس سازمان صمت کرمان از دستگاه قضا -
میزان

227- رشد بیش از 6 درصدي تولید گوشت مرغ در گلستان - ایرنا

228- کل خانواده مبتلا به کرونا باید قرنطینه شوند / ایران نمی تواند در تعطیلات کرونایی حقوق مردم را پرداخت کند - رکنا

229- بیش از 14 هزار نفر در آذربایجان غربی در طرح کارورزي ثبت نام کردند - آریا نیوز

230- کسب مهارت هاي فنی و حرفه اي با ایجاد اشتغال ارتباط متقابلی دارد - شبستان

231- ظاهرگرایی بین جوانان و نوجوانان و فراموشی واقعیت ها - شبستان

232- کنایه هاى سنگین جهانگیرى به قالیباف - نواندیش

233- برق رایگان براي مشترکان کم مصرف - خبرگزاري صدا و سیما

234- ظرفیت اشتغالزایی 55 واحد تولیدي در استان اردبیل افزایش یافت - ایرنا

235- وقتی فروش ''تاناکورا'' کورسوي امید تولیدکنندگان لباس می شود/ اهمال کاري مسئولان به رونق قاچاق دامن زد - دانا

236- من شناسنامه دارم پس هستم - ایرنا

237- افتتاح کارگاه نقاشی سنتی روي سفال و سرامیک در فسا - میراث آریا

238- برگزاري 3 دوره آموزش مقدماتی صنایع دستی در گیلان - میراث آریا

239- جمع بندي روز: دوشنبه، 26 آبان 1399 - دیجیاتو

240- 6 واحد تولیدي در زنجان افتتاح می شود - ایرنا

241- میزان وام ازدواج در 7 ماهه امسال مشخص شد - رکنا

242- زعفران تحفه جدید نطنز/ طلاي سرخ اصفهانی ها نیازمند فرآوري - باشگاه خبرنگاران جوان

243- نادیده گرفتن ظرفیت عظیم روستاها در تولید کالاهاي اساسی/سیستان و بلوچستان رکورد دار بی توجهی دولتی ها -
عصر هامون

244- رانت 800 میلیارد تومانی شمش خواران نور چشمی در یک سال! - جوان آنلاین

245- 790 جواز تاسیس در قم صادر شد - ایرنا

246- ارزش دلاري کالاهاي صادراتی استان سمنان 26 درصد افزایش یافت - فصل اقتصاد

247- رشد 18.1 درصدي میزان استخراج اسمی پروانه هاي معدنی - فصل اقتصاد



248- جوانان بیکار بخوانند / مشاغلی جذاب و پولساز در گوشی هاي موبایل که نمی دانید! - رکنا

249- کم توجهی مسئولان قم به پژوهش هاي دانشجویی - قم پرس

250- جهانگیري:بودجه چوب ادب سیاستمدارانی است که تنها شعار می دهند - دیپلماسی ایرانی

251- تنزل ذائقه مخاطب و لایک میلیونی سرفه یک خواننده/موسیقی مااین است؟ - خبرگزاري مهر

252- طرح تکمیلی مقابله با کرونا محله محور و خانه پایه است - جوان آنلاین

253- نسخه تهران قرنطینه یا تعطیلی - ایرنا

254- بیمه کوثر مالک یک درصد غول سنگ آهن خاورمیانه شد - اقتصاد تهران

255- پیشرفت 76 درصدي زیرساخت هاي دولت الکترونیک - سرمایه گستران

256- اشتغال و توانمندسازي مددجویان محور مرحله سوم پویش «ایران همدل» - خبرگزاري دفاع مقدس

257- فرصت هاي ایران در اتحادیه اقتصادي اوراسیا - خبرگزاري فارس

258- جهانگیري:بودجه چوب ادب سیاستمدارانی است که تنها شعار می دهند - روزنامه وقایع اتفاقیه

259- 375 میلیارد ریال در شهرك هاي صنعتی استان بوشهر سرمایه گذاري شد - تسنیم

260- امکانات اجتماعی در شهر ارومیه عادلانه توزیع نمی شود - تسنیم

261- گزارش| ایجاد بازارچه مرزي ''هلاله شمالی'' در پیچ وخم وعده ها؛ آیا قول استاندار ایلام محقق می شود؟ - تسنیم

262- جهانگیري: اتفاقات اخیر نشان می دهد که مسئولین اقتصادي کشور عملکرد خوبی داشته اند - همراز

263- شهادت شهود چیست و شاهد چه ویژگی هایی دارد؟ - باشگاه خبرنگاران جوان

264- مقابل بدهکاران گردن کلفت بانکی کوتاه نمی آییم - بولتن نیوز

265- تسهیلات قرض الحسنه 21 هزار میلیارد تومانی، به خانوارها - خبر ایران

266- نشست فرماندار لنگرود با دهیاران بخش اطاقور / دهیاران اشتغالزایی در روستا را جدي بگیرند - تدبیر شرق

267- رونق توسعه اقتصادي در روستا هاي استان - خبرگزاري صدا و سیما

268- هفته کارآفرینی ظرفیتی د ر راستاي ترغیب جامعه براي راه اند ازي کسب و کار - روزنامه خبر جنوب

269- اجراي طرح مشوق بیمه اي کارفرمایی - خبرگزاري فارس

270- امضاي تفاهم نامه همکاري اتاق بازرگانی و دانشگاه جامع علمی کاربردي استان اصفهان - اقتصاد بازار

271- 2 میلیون مسجدي پاي کار «ایران قوي»/ اجراي 47 برنامه فرهنگی، هنري و نوآورانه - دانشجو

272- هدف توسعه مخاطب و تأثیرگذاري سینماي مستند است - شبکه ایران

273- تلویزیون - روزنامه وطن امروز

274- پنجاهمین سال تأسیس پردیس فارابی دانشگاه تهران برگزار می شود - قم نیوز

275- برگزاري آنلاین چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت - روزنامه ایران



 

552 صندوق قرض الحسنه بسیج در لرستان راه اندازي شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها- مسئول بسیج سازندگی استان لرستان به راه اندازي 552 صندوق قرض الحسنه بسیج در لرستان اشاره کرد
و گفت: تقویت تولید و اشتغال رویکرد صندوق هاي قرض الحسنه بسیج است.

گروه استان ها- مسئول بسیج سازندگی استان لرستان به
راه اندازي 552 صندوق قرض الحسنه بسیج در لرستان
اشاره کرد و گفت: تقویت تولید و اشتغال رویکرد صندوق

 
هاي قرض الحسنه بسیج است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از خرم آباد، سرهنگ احسان
جهانبخش ظهر امروز در جلسه بررسی ایجاد اشتغال از
طریق صندوق هاي قرض الحسنه بسیج اظهارداشت
تاکنون 552 صندوق قرض الحسنه بسیج در استان لرستان

 
ایجاده شده است. 

وي با بیان اینکه 27 هزار و 650 نفر در صندوق هاي قرض الحسنه بسیج استان لرستان عضویت دارند افزود: اعتبار صندوق هاي

 
استان شش و نیم میلیارد تومان است و شش و نیم میلیارد نیز تسهیلات به اعضاي صندوق پرداخت شده است. 

 
اصفهان| دیدگاه اقتصاد لیبرال سرمایه داري براي اشتغال پاسخ مناسبی نداشته است 

 
260 میلیارد تومان براي اجراي طرح هاي اشتغال زایی روستایی در استان بوشهر پرداخت شد 

 
عقب ماندگی گیلان در حوزه تأسیسات گردشگري؛ «توریسم» اشتغال پایدار ایجاد می کند 

مسئول بسیج سازندگی استان لرستان با اشاره به اینکه مهم ترین رویکرد صندوق هاي قرض الحسنه بسیج تقویت تولید و اشتغال

 
است عنوان کرد: مشارکت بانک هاي عامل براي رسیدن به این هدف ضروري است. 

وي خاطر نشان کرد: همراهی و تعامل بیشتر بانک هاي عامل با صندوق هاي قرض الحسنه در راستاي اشتغال و ارتقاي سطح
اقتصادي مردم ضروري است.



تشکیل 550صندوق اشتغال زایی در دستور کار بسیج سازندگی استان مرکزي

قرار گرفت

منبع: تسنیمشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها ــ مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي گفت: بسیج سازندگی استان تشکیل 550صندوق اشتغال زایی بر
پایه مردم محوري و مسجد محوري را در دستور کار خود قرار داده است.

گروه استان ها ــ مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي
گفت: بسیج سازندگی استان تشکیل 550صندوق اشتغال
زایی بر پایه مردم محوري و مسجد محوري را در دستور

 
کار خود قرار داده است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك، امید محترمی ظهر
امروز در جمع خبرنگاران با تشریح اقدامات انجام شده این
سازمان در 18 ماه گذشته و تشریح برنامه هاي هفته
گرامیداشت بسیج اظهار داشت: در مدت یک سال گذشته
بسیج سازندگی سپاه روح االله با محوریت محرومیت زدایی،

 
اشتغال زایی، گروه هاي جهادي، اقتصاد مقاومتی و مقابله با بیماري کرونا به طور عملیاتی وارد میدان شده است. 

وي افزود: بنابراین با تکیه به اندیشه جهادي و انقلابی در این مسیر اقدامات شایان توجه بسیاري انجام داده و موفق شده جوانان

 
بسیاري را براي تحقق شعار «ما می توانیم» وارد میدان کند. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي تصریح کرد: سازماندهی، هدایت و پشتیبانی افراد در قالب گروه هاي جهادي از مهم ترین
برنامه هاي بسیج سازندگی است که تاکنون موفق به فعالسازي و سازماندهی بیش از یک هزار و 150 گروه جهادي شده که برآمده از

 
اقشار مختلف مردم هستند. 

محترمی بیان کرد: به طوري که این گروه ها در عرصه هاي مختلف عمرانی، کشاورزي، بهداشتی، پزشکی، خدماتی، درمانی، صنعتی و

 
سایر بخش ها خدمات تخصصی به مردم ارائه می دهند. 

وي ادامه داد: در طی این سال ها گروههاي جهادي به خوبی نشان داده اند که کانون تربیت مدیران و آینده سازان دلسوز کشور

 
هستند، بنابراین تقویت این گروه ها از برنامه هاي محوري در دستور کار بسیج سازندگی براي آمادگی در عرصه هاي مختلف است. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي عنوان کرد: بسیج سازندگی با توجه به تأکیدات مقام معظم رهبري مبنی بر تحقق اقتصاد
مقاومتی با لبیک به فرمان ایشان اقدامات متعددي را در دستور کار خود قرار داده که از مهم ترین آنها می توان به تشکیل 550

 
صندوق اشتغال زایی بر پایه مردم محوري و مسجد محوري اشاره کرد که مهم ترین هدف آنها مردمی کردن اقتصاد است. 



محترمی افزود: کمک به دولت محور فعالیت هاي اقتصاد مقاومتی بسیج سازندگی بوده که با پشتیبانی و ظرفیت هاي مردمی در

 
راستاي تقویت تولید در کنار بازاریابی، برندسازي و آموزش گام بر می دارد. 

وي تصریح کرد: به طوري که در 14 عرصه پرورش ماهی، بوقلمون، مرغ، شترمرغ، دام، کشت گیاهان دارویی، زعفران، باغات داربستی
انگور، زنبورعسل و سایر موارد فعالیت دارد و موفق به ایجاد بیش از 670 فرصت شغلی در مدت یک سال گذشته در سطح استان شده

 
است. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي بیان کرد: آنچه که در راستاي پروژه هاي محرومیت زدایی در طی یک سال گذشته در دستور
کار قرار گرفت رویکرد آب و اشتغال بود که اجراي کانال کشی آب کشاورزي، ساخت استخر ذخیره آب، لایروبی قنوات، لوله گذاري
زمین هاي کشاورزي، لایروبی رودآبها، ساخت زمین هاي ورزشی روباز، اجراي پروژه هاي انتقال آب شرب و غیره بخشی از این

 
اقدامات بود که شامل بیش از 640 پروژه می شود که بهره برداري رسیدند. 

 
رئیس بسیج سازندگی: در عرصه محرومیت زدایی فعالانه حضور داریم / کار جهادي را از "حاشیه" به "ماموریت" تبدیل کردیم 

 
20000 سبد معیشتی توسط بسیج سازندگی خراسان رضوي توزیع می شود 

 
«محرومیت زدائی» و توسعه «اقتصاد مقاومتی» و «صنایع تبدیلی» اولویت بسیج سازندگی در سمنان است 

محترمی ادامه داد: به دنبال شیوع کرونا و از ابتداي شیوع بسیج سازندگی به طور تمام قد به میدان آمد و اقدامات بسیار قابل توجهی
را انجام داد که مهم ترین آنها تولید و توزیع 5 میلیون و 200 هزار ماسک بهداشتی و 190 هزار بسته کمک مومنانه براي نیازمندان و

 
افراد آسیب دیده از کرونا بود. 

وي عنوان کرد: این اقدامات هنوز ادامه دارد و بیش از 120 گروه جهادي در استان براي عملیات ضدعفونی و گندزدایی در استان

 
مرکزي با هماهنگی و نظارت دانشگاه علوم پزشکی و معاونت بهداشت و درمان سپاه سازماندهی شده اند. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي افزود: همچنین بسیج سازندگی با تهیه جهیزیه از کالاهاي ایرانی در راستاي کمک به تسهیل

 
ازدواج زوج هاي جوان گام موثري برداشته و تاکنون یک هزار و 100 سري جهیزیه به زوج هاي جوان هدیه شده است. 

 
احداث 300 واحد مسکونی براي محرومان 

 
محترمی تصریح کرد: از دیگر اقدامات بسیج سازندگی در طی یک سال گذشته احداث 300 واحد مسکونی براي محرومان است. 

وي بیان کرد: جهادگران بسیجی در این سال ها نشان داده اند که نماد عینی امدادهاي الهی بر روي زمین هستند و براي هرگونه

 
خدمت رسانی بی منت به مردم و ولی نعمتان در هر جاي ایران اسلامی آماده هستند. 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي ادامه داد: برنامه هاي خوبی براي بهره برداري از پروژه ها به مناسبت گرامیداشت هفته بسیج

 
درنظر گرفته شده که بسیج سازندگی از ابتداي آذرماه تا پایان هفته بسیج آنها را اجرا می کند. 

محترمی عنوان کرد: دوم آذرماه ویژه برنامه استان مرکزي در سطح کشور است که برنامه ها با حضور مسئولان کشوري برگزار می

 
شود. 



وي افزود: در هفته بسیج 181 پروژه عمرانی و محرومیت زدایی توسط بسیج سازندگی در استان مرکزي به بهره برداري می رسد که
شامل افتتاح واحدهاي مسکونی محرومان، پروژه هاي عمرانی، پروژه هاي آبرسانی و غیره می شود و پویش کمک مومنانه در سطح

استان با قوت ادامه دارد.



کارفرمایان لرستان 800 میلیارد تومان به تامین اجتماعی بدهی دارند

منبع: تسنیمشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها-مدیرکل تامین اجتماعی لرستان گفت:کارفرمایان حدود 800میلیارد تومان به تامین اجتماعی لرستان بدهی
دارند که متاسفانه بیشترین بدهی مربوط به شهرداري ها و شهرداري بروجرد با 110 میلیاردتومان است.

گروه استان ها-مدیرکل تامین اجتماعی لرستان
گفت:کارفرمایان حدود 800میلیارد تومان به تامین
اجتماعی لرستان بدهی دارند که متاسفانه بیشترین بدهی
مربوط به شهرداري ها و شهرداري بروجرد با 110

 
میلیاردتومان است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از خرم آباد علی جهانی ظهر
امروز در نشست خبري با اصحاب رسانه که در سالن
جلسات سازمان تامین اجتماعی استان برگزار شد با اشاره
به افراد تحت پوشش سازمان بیمه تامین اجتماعی استان

اظهار داشت:در استان لرستان 222هزار بیمه شده اصلی تحت پوشش سازمان بیمه تامین اجتماعی هستند که با درنظر گرفتن سه تا

 
چهار نفر تحت پوشش حدود 800 هزار نفر بیمه شده اصلی وتبعی از خدمات سازمان تامین اجتماعی بهره مند می شوند. 

وي افزود: در استان لرستان 80 هزار نفر مستمري بگیربازنشسته، از کار افتاده و بازماندگان با اعضاي خانواده 280 هزار نفر مستمري

 
بگیر وجود دارد. 

مدیرکل تامین اجتماعی لرستان با اشاره به تعهدات کوتاه مدت و بلند مدت سازمان تامین اجتماعی عنوان کرد: حدود 60 نوع خدمت
در قالب تعهدات کوتاه مدت همچون بیمه بیکاري،کمک هزینه ازدواج،کمک هزینه ایام بارداري،کمک هزینه کفن و دفن و بلند مدت
نیز مستمري بازنشستگی، از کار افتادگی و بازماندگان مربوط به بیمه شده هایی که بازمانده بیمه شده شاغل یا مستمري گیر هستند

 
توسط سازمان تامین اجتماعی به افراد تحت پوشش این سازمان ارائه می شود. 

وي بیان کرد: در استان لرستان متوسط پرداختی به مستمري بگیران دو میلیون و 800هزار تومان است که طی هفت ماهه امسال در
راستاي همسان سازي 310میلیاردتومان به مستمري بگیران هزینه شده است و جهت همسان سازي مستمري بگیران طی هفت ماهه

 
امسال نیز حدود هزار میلیاردتومان به آنها هزینه شده است. 

 
احتمال حذف "حداقل سن بازنشستگی تأمین اجتماعی" 

 
طرح تفحص از سازمان تأمین اجتماعی کلید خورد+ جزئیات طرح 

 
شهرداري می تواند مقابل ساختمانهاي تأمین اجتماعی "نیوجرسی" بگذارد! 

جهانی با بیان اینکه 90 درصد منابع سازمان تامین اجتماعی از محل حق بیمه است تصریح کرد: با توجه به ضریب همبستگی بین



تعداد بیمه شده و مستمري بگیر3.8 است وبه ازاي 4 نفر بیمه شده یک نفر مستمري بگیر است در همین راستادر استان لرستان
هزینه ها 100 درصد و درآمدرها 80 درصد است همچنین 88 درصد اشتغال استان لرستان تحت پوشش سازمان بیمه تامین

 
اجتماعی است. 

وي اظهار داشت: با توجه به شیوع کرونا در استان لرستان حدود 15 تا20 هزار نفر در قالب 14 گروه کارگاهی ماهانه 30 میلیارد

 
تومان از مقرري بیمه بیکاري تامین اجتماعی و خدمات درمانی رایگان استفاده کردند که بتوانند به اشتغال مجدد برگردند. 

جهانی در رابطه با اجراي طرح 3070سازمان تامین اجتماعی افزود: با توجه به شیوع ویروس کرونا و تاکید بر خدمات غیرحضوري
طرح 3070 درکشور اجراو 30 نوع خدمات سازمان تامین اجتماعی غیرحضوري و الکترونیکی می شوند که با اجراي این طرح 70

 
میلیون مراجعه در کشور کاهش پیدا می کند که از این میزان سهم استان لرستان کاهش 2میلیون بار مراجعه است. 

مدیرکل تامین اجتماعی لرستان در رابطه با طرح مدیریت ارتباط با مشتري(CRM) عنوان کرد: در طرح مدیریت ارتباط با مشتري

 
شبکه اي تحت عنوان 1420 راه اندازي شده که در این شبکه با ایجاد 6 درگاه با بیمه شدگان و کارفرمایان در ارتباط هستیم. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر ابلاغ احکام مطالباتی کارفرمایان به طور کامل غیر حضوري است بیان کرد: اگر بناست توسعه یافتگی
شکل بگیر با سه شاخص توسعه نظام ارتباطی، دولت الکترونیک و توسعه و تقویت کارمندان پاسخگو است که سبب رضایت عمومی و
اعتبار سازمان ها را تقویت کند که در همین راستا چندین کانال ارتباطی حضوري و غیر حضوري در سازمان تامین اجتماعی تقویت

 
شده که پاسخگوي حجم و گستردگی کار این سازمان باشد. 

جهانی با بیان اینکه در استان لرستان 22هزار کارگاه فعال صنفی و صنعتی فعال تحت پوشش سازمان تامین اجتماعی هستند گفت:
کارفرمایان سازمان تامین اجتماعی لرستان بیش از 800 میلیاردتومان به این سازمان بدهکار هستند و بیشترین بدهی مربوط

 
شهرداري به ویژه شهرداري بروجرد بابدهی بیش از 110میلیاردتومان است. 

وي تصریح کرد: با توجه با اینکه سازمان تامین اجتماعی یک سازمان غیردولتی است امیدواریم کارفرمایان با پرداخت مطالبات این

 
سازمان مانع از رکود و مشکل در ارائه خدمات به مردم شوند. 

مدیرکل تامین اجتماعی لرستان خاطرنشان کرد:کارفرمایان باید لیست و حق بیمه کارگران را در موعد مقرر ارائه و با بازرسان سازمان
تامین اجتماعی در راستاي شناسایی کارگران همکاري کنند و همچنین به سوابق و دستمزد واقعی بیمه شدگان توجه کنند چراکه
متاسفانه در بسیاري از موارد با دستمزدهاي واقعی مواجه نیستیم این در حالی است که کلیه خدمات ارائه شده تحت تاثیر دستمزد

واقعی بیمه شدگان است و چنانچه دستمزد واقعی اعلام نشود کمیت و کیفیت خدمات به بیمه شدگان تحت تاثیر این موضوع است.



رئیس بنیاد شهید: دولت هاي مدعی حقوق بشر اجازه واردات داروي جانبازان

را نمی دهند

منبع: تسنیمشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها ــ رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: امروز کشور در شرایط بسیار سختی است و کشورهایی که شعار
حقوق بشر می دهند جلوي داروي جانبازان را گرفتند و نمی گذارند که وارد کشور شود.

گروه استان ها ــ رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت:
امروز کشور در شرایط بسیار سختی است و کشورهایی که
شعار حقوق بشر می دهند جلوي داروي جانبازان را
گرفتند و نمی گذارند که وارد کشور شود. - اخبار استانها -
به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك ، سعید اوحدي ظهر
امروز در جلسه امضاي تفاهم نامه تامین مسکن زمین،
ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران
استان مرکزي با اشاره به جایگاه و عظمت خانواده شهدا،
جانبازان و ایثارگران در جامعه اظهار داشت: یکی از مقوله

هایی که در آموزه هاي دینی، قرآن، احادیث و روایات به آن تاکید بسیاري شده ویژگی انسان است، اگر به درستی از آن استفاده نشود

 
می تواند انسان را در مسیر بسیار خطرناکی قرار دهد و اگر در جهت مثبت باشد حرکت به سمت خداست. 

وي افزود: مادر شهیدي که 4 فرزند خود را تقدیم انقلاب و نظام کرده مصیبت سنگینی را متحمل شده همین طور در بلایاي طبیعی
از جمله سیل، زلزله و غیره که تنها فرزند خانواده زنده می ماند این سنت خداوند است و بخشی از این مصیبت را انسان فراموش می
کند اما اگر نسیان در جهت منفی باشد خطر به همراه دارد زیرا غفلت و فراموشی سبب می شود انسان فرصت ها را به درستی

 
تشخیص ندهد. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: بارها در قرآن تاکید شده که یاد خدا انسان را از غفلت نجات می دهد و در آموزه هاي

 
دینی از نسیان و قیامت به یوم الحسرت تعبیر شده که ظاهر آن طولانی اما باطن آن کوتاه است. 

 
بدهی هاي بنیاد شهید تا پایان دولت دوازدهم تسویه می شود/ پرداخت 78هزار میلیارد ریال از مطالبات جامعه ایثارگري 

 
رئیس بنیاد شهید: فرزندان شاهد و جانبازان بالاي 70درصد تا پایان "برنامه ششم" استخدام می شوند 

 
رعایت اخلاق در بنیاد شهید شرط اول مواجهه با ایثارگران است 

اوحدي تصریح کرد: مسیري که خداوند براي انسان قرار داده همچون قطاري با سرعت عبور می کند و در زمان کوتاهی به انتهاي
مسیر و ایستگاه آخر می رسد اما انسان غبطه می خورد که چرا از فرصت ها بهره اي نبرده است بنابراین توفیق خدمت توفیق بزرگی

 
است که نصیب انسان می شود و باید قدرشناس آن باشد. 

وي بیان کرد: امروز کشور در شرایط بسیار سختی است و در هیچ برهه اي از تاریخ و 42 سال جمهوري اسلامی، این دوران را



نداشتیم که استکبار فشار حداکثري به ملتی وارد کرده باشد این درحالی است که براي کشورهاي تحت تحریم استکبار غذا و دارو را
تحریم نشده اما همین کشورهایی مدعی شعار حقوق بشر جلوي داروي جانبازان ما را گرفتند و نمی گذارند دارو وارد کشور شود

 
بنابراین شرایط سختی است. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به اینکه در این شرایط سخت باید وحدت، همدلی و همت براي رسیدن به آرمان ها و
اهداف داشته باشیم، گفت: استان مرکزي داراي بیش از 6 هزار شهید و شهداي مدافع حرم، امنیت، سلامت و غیره بوده که براي همه
مسئولیت سنگینی است، با توجه به سخن حضرت علی(ع) مسئولیت و موقعیتی که افراد در آن قرار دارند نقطه پرش نیست و
مسئولیت عام و سنگین در استان مرکزي با بیش از 6 هزار شهید، 14 هزار جانباز و 400 آزاده باید در بعد فرهنگی، معنوي و غیره

 
هم توجه کرد که حضرت علی(ع) به مالک اشتر هم این موضوع را متذکر شدند. 

اوحدي بیان کرد: همه در برابر 230 هزار شهید مسئولیت امانتداري داریم به طوري که شهید ناصري یکی از مهندسان و رده هاي
نخست رشته فنی و مهندسی در دانشگاه نمونه بود اما به شهادت رسید براي اینکه این افراد در جامعه مسئولیت امانتداري از ارزش ها
و پشتیبانی را داشتند، خداوند در حدیث قدسی به صراحت درباره شهدا تاکید کرده، خانواده شهدا، مادران شهدا، همسران و فرزندان

 
آنها از بصیرت بالایی برخوردار هستند و خداوند عظمت بزرگی به آنها داده است. 

وي افزود: تفاهم نامه 2 هزار مسکن براي جامعه هدف قطره اي در برابر عظمت این خانواده هاست و باید با تمام توان براي آنها قدم
برداشت و تا زمانی که در موقعیتی قرار داریم با اراده محکم براي خانواده شهدا و جامعه هدف خدمت کنیم و با توجه به اینکه امسال

سال آخر دولت است باید با قدرت بیشتر حرکت کنیم.



آخرین وضعیت طرح حرم امام حسین (ع) + تصاویر

منبع: ایسناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/08/27

رییس ستاد بازسازي عتبات کربلا آخرین وضعیت طرح توسعه حرم امام حسین (ع) را تشریح کرد و گفت: اگر محدودیت
هاي کرونا برطرف شود، این طرح حدود چهار سال دیگر به بهره برداري می رسد و حرم امام حسین (ع) تا 14 برابر بزرگتر

خواهد شد.

 به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ستاد بازسازي
عتبات عالیات، محمدرضا بنی اسدي راد گفت: با همت عوامل اجرایی و کمک هاي نذردهندگان، عملیات اجرایی فاز نخست طرح

 
توسعه حرم مطهر حسینی، مزین به نام صحن حضرت زینب (س) با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در حال اجراست. 

وي با بیان این که میزان پیشرفت کلی این طرح به 25 درصد رسیده است، افزود: در حال حاضر اجراي سازه بتنی این پروژه حدود

 
68 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در بخش هایی از ساختمان نیز عملیات سفت کاري در حال اتمام است. 

بنی اسدي راد ادامه داد: با توجه به وضعیت بهوجودآمده ناشی از شیوع ویروس کرونا و اعمال محدودیت ها، در حال حاضر حدود
200 نفر از مهندسان و استادکاران ایرانی با رعایت شدیدترین تدابیر بهداشتی و زیر نظر گروه هاي HSE مشـغول به کار هسـتند که

 
این تعداد پیش از اعمال محدودیت ها در حدود یک هزار نفر بود. 

او با بیان این که طرح جامع توسعه حرم مطهر سیدالشهدا (ع) به مساحت 38 هکتار در چهار مرحله اجرا خواهد شد، اظهار کرد: این
طرح که پیرامون حرم مطهر امام حسین (ع) و حرم حضرت عباس (ع) و فضاي بین الحرمین اجرا می شود، داراي سه صحن اصلی

 
شامل صحن امام حسین (ع)، صحن حضرت زینب (س) و صحن امام زمان (عج) است. 

رییس ستاد بازسازي عتبات عالیات کربلا با تجلیل از همکاري مردم و مسؤولان عراقی گفت: تملک زمین هاي اطراف حرم که اراضی

 
بسیار گران قیمتی محسوب می شود با همت خیران عراقی و تولیت حرم امام حســین(ع) انجام شده است. 



 
 

او افزود: اراضی آزاد شده براي اجراي مرحله نخســت طرح جامع، شامل بخشی از صحن هاي حضرت زینب (س) و امام حسین (ع)

 
بوده و در پهنه اي به وسعت حدود پنج هکتار در حال اجرا است. 

بنی اسدي راد گفت: محدوده کنونی اجراي این طرح بین خیابان باب القبله، خیابان شــهدا و خیابان جمهوري واقع شــده که

 
شــامل فضاهاي زیارتی و غیرزیارتی است. 

به گفته او، فضاهاي زیارتی این مجموعه شامل شبستان هاي روسطحی و زیرسطحی به همراه مجموعه هاي خدماتی مرتبط با این
بخش است که حدود 45 هزار متر مربع را شامل می شود. فضاهاي غیر زیارتی شامل ساختمان اداري، ساختمان مضیف (مهمانسرا)،

 
موزه و کتابخانه، موتورخانه مرکزي و تونل تاسیساتی اسـت. 

 
 

وي با بیان این که عملیات اجرایی در بخش سرویس هاي بهداشتی و ساختمان مهمانسرا به مرحله نازك کاري رسیده است، گفت:
حدود 850 چشمه سرویس بهداشتی و 120 چشمه دوش در بخش هاي مختلف این محدوده مکان یابی شده و در حال ساخت است.

رییس ستاد بازسازي عتبات عالیات کربلا با بیان این که پیش بینی می شود با برداشته شدن محدودیت ها، صحن حضرت زینب (س)

 
سال 1403 تکمیل شود، افزود: با بهره برداري از این مجموعه، زیربناي فضاهاي حرم مطهر حدود 14 برابر افزایش خواهد یافت. 

او با اشاره به جغرافیاي خاص محل اجراي این طرح از منظر مذهبی و تاریخی، گفت: براي تداعی واقعه عاشورا و تبلور نشان هاي
تاریخی در معماري، سعی شده است که در طراحی و اجراي پروژه از نمادهاي آن روز به نحوي استفاده شود که یکی از مهمترین این
نمادها، تل زینبیه است. این مکان تاریخی به صورت نمادین و به شکل ساختمانی حدود دو متر بالاتر از سایر ساختمان ها و روي

 
نمادي از تپه ساخته می شود. 



 
 

بنی اسدي راد یکی از ویژگی هاي خاص اجراي این طرح را توسعه زیرسطحی اعلام و اظهار کرد: با توجه به نبود امکان ســـاخت بنا

 
در تراز بالاتر از ســـاختمان موجود حرم، ناگزیر از اجراي بخش عمده اي از ساختمان در زیر سطح موجود هستیم. 

وي یادآور شد: به دلیل بالا بودن سطح تراز آب هاي زیرزمینی در شهر کربلا، مشکلات اجرایی فراوانی پیش روي مهندسان ایرانی قرار
گرفته بود که با تلاش شبانه روزي تیم مهندسی، دیوار آب بندي با ضخامت یک متر و به عمق 40 متر دورتادور محدوده پروژه به
طول 2500 متر اجرا شد تا جلو نفوذ آب گرفته شده و امکان خاکبرداري تا عمق 14 متر و اجراي شبستان هاي زیرسطحی فراهم

 
شد. 

رییس ستاد بازسازي عتبات کربلا گفت: بیشترین مصالحی که در ساخت این بنا استفاده می شود، از داخل کشور تامین شده و به این
ترتیب، برکت نذر خیران و کمک هاي مردم، دوباره به چرخه اقتصاد کشور برگشته و صرف ایجاد اشتغال و رونق صنایع داخلی می

 
شود. 

 
 

0:00 / 1:54



 
 

 
 

 
 



 
 

انتهاي پیام



جهانگیري: دولت و نهادهاي حاکمیتی فشار اقتصادي بر اقشار آسیب دیده را

کاهش می دهند

منبع: تسنیمشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون اول رئیس جمهور گفت: من به مردم عزیز ایران اطمینان می دهم که دولت و نهادهاي حاکمیتی تلاش می کنند که با
کمک هاي بلاعوض و اعطاي وام هاي قرض الحسنه، فشار اقتصادي را بر اقشار آسیب دیده کمتر کنند.

معاون اول رئیس جمهور گفت: من به مردم عزیز ایران
اطمینان می دهم که دولت و نهادهاي حاکمیتی تلاش می
کنند که با کمک هاي بلاعوض و اعطاي وام هاي قرض
الحسنه، فشار اقتصادي را بر اقشار آسیب دیده کمتر کنند.

 
- اخبار سیاسی - 

به گزارش حوزه دولت خبرگزاري تسنیم، اسحاق
جهانگیري معاون اول رئیس جمهور صبح امروز(سه شنبه)
در مراسم افتتاح و بهره برداري از خط تولید کیت تشخیص
سریع ویروس کرونا که توسط ستاد اجرایی فرمان حضرت

امام(ره) راه اندازي شده است، گفت: افتتاح این خط کاري بزرگ، علمی و دانش بنیان است که کشور به شدت به آن نیاز دارد و به

 
همه محققان، دانشمندان و فرهیختگانی که در این کار بزرگ مشارکت داشتند تبریک می گویم. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

وي با اشاره به اینکه در مقطع کنونی یکی از دغدغه هاي مشترك ملت ایران موضوع ویروس کرونا و پیامد هاي آن است، گفت: افتتاح

 
خط تولید کیت تشخیص سریع ویروس کرونا اقدامی موثر در جهت تشخیص و شناسایی سریع و قطع زنجیره این بیماري است. 

معاون اول رئیس جمهور ضمن تبریک به رهبر معظم انقلاب و ملت ایران گفت: بهره برداري از این طرح در جهت جهش علمی،

 
فناوري و تقویت شرکت هاي دانش بنیان است. 

جهانگیري با بیان اینکه ایران در یک شرایط خطیر و حساسی قرار دارد، گفت: همه آحاد ملت ایران متوجه شرایط سخت مواجهه با
کرونا قرار دارند و اخبار آن را با حساسیت دنبال می کنند. همین طور همه نهادهاي مسئول و مدیریتی به دنبال چاره و راهگشایی

 
هستند تا این شرایط را به بهترین نحو کنترل کنند. 

وي با ابراز تاسف از آمار اعلام شده در خصوص مبتلایان و درگذشتگان کرونا در روز گذشته، گفت: باید حتما براي مقابله با کرونا بیش
از پیش چاره اندیشی کنیم، همانطور که در ابتداي شیوع این بیماري اعلام شد که کرونا بیماري نوظهور و عالم گیر است و هر چه



زمان پیش می رود خبرهاي جدیدي از عملکرد این ویروس توسط محققان و دانشمندان مشخص می شود، مهم است که مدیریت

 
مقابله با کرونا با اتکا به تصمیمات روزآمد و نیز جامع بتواند برنامه ریزي مناسبی در این خصوص انجام دهد. 

معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: ویروس کرونا تنها سلامت انسان ها را تحت تاثیر قرار نداده است بلکه به همه ابعاد زندگی ما در

 
حوزه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی و روانی دست اندازي کرده است. 

جهانگیري با تاکید بر اینکه مقابله با کرونا مسئله اي ملی است و معطوف به یک وزارتخانه، دستگاه و یا یک استان نمی شود، گفت:
همه قوا، نیروها و نهادها احساس می کنند که مقابله با کرونا در اولویت نخست کشور است. حتی رهبر معظم انقلاب براي نشان دادن
اهمیت این موضوع مهمترین جلسه اي که به طور حضوري برگزار کردند مربوط به ستاد مبارزه با کرونا بود و نظرات و راهکارهاي خود

 
را در آن جلسه اعلام کردند. 

وي افزود: ستاد ملی مقابله با کرونا با مصوبه شوراي عالی امنیت ملی شکل گرفت و در آن از همه بخش ها غیر از دولت حضور دارند.
ستاد بعد از شکل گیري به تایید رهبر معظم انقلاب نیز رسید و مصوبه اش براي همه لازم الاجرا است. ما نیز در دولت تلاش کرده ایم

 
تا بدون کوچک ترین بحثی زمینه اجراي مصوبات ستاد را فراهم کنیم. 

معاون اول رئیس جمهور گفت: با تاکید رهبر معظم انقلاب بسیاري از مسائل نظیر راهپیمایی اربعین، زیارت حرم هاي مطهر و حتی

 
برگزاري نمازهاي جماعت و جمعه تعطیل شد و ایشان فرمودند آنچه ستاد تشخیص می دهد باید به همان عمل شود. 

جهانگیري با بیان اینکه باید بسیج عمومی و همگانی که تاکنون براي مقابله با کرونا شکل گرفته به خوبی تقویت شود، گفت: نباید
احساس کنیم که به خاطر مرور زمان با موضوع کرونا به طور عادي برخورد کنیم. تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا بسیار مهم است

 
و این تصمیمات جدید که توسط وزراي کشور و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام شد باید با جدیت اجرا شود. 

وي با اشاره به تعطیلی دو هفته اي در شهرهاي پرخطر، گفت: امیدوارم با کمک همه دستگاه ها و همکاري مردم بتوانیم از این مرحله

 
نیز عبور کنیم و جلوي چرخه شیوع کرونا را بگیریم. 

معاون اول رئیس جمهور در ادامه گفت: باید در کنار این تصمیمات تدبیر لازم براي کمک به آسیب دیدگان اقتصادي و اجتماعی
ناشی از کرونا نظیر بیکاري و مسائل معیشتی اتخاذ شود. امروز پیش از این مراسم در جلسه ستاد اقتصادي دولت که به ریاست رئیس
جمهور برگزار شد به دنبال راهکارهایی بودیم تا در این شرایط سخت تحریم و محدودیت ها بتوانیم به اقشار نیازمند کمک هاي

 
معیشتی انجام دهیم. 

جهانگیري افزود: من به مردم عزیز ایران اطمینان می دهم که دولت و نهادهاي حاکمیتی تلاش می کنند که با کمک هاي بلاعوض و
اعطاي وام هاي قرض الحسنه، فشار اقتصادي را بر اقشار آسیب دیده کمتر کنند و امیدوارم خیرین و بخش هایی نظیر ستاد اجرایی

 
فرمان حضرت امام(ره) نیز در این زمینه به دولت کمک کنند. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه شرایط کرونا و تحریم هاي ظالمانه آمریکا چهره ضدانسانی و ضدبشري دولت فعلی
این کشور را بیش از پیش نمایان ساخت، گفت: در روزهاي نخست شیوع بیماري که کشور ما دچار مشکلات متعددي در تهیه
ملزومات مورد نیاز کادر پزشکی و درمانی کشور بود، دولت آمریکا مانع از ارسال ملزومات مورد نیاز بخش بهداشت و درمان به کشور

 
شد. 



معاون اول رئیس جمهور افزود: متاسفانه آنها از کثیف ترین کارهاي ضد انسانی پرهیز نکردند و مانع از ارسال ملزومات شدند که پول
آن پرداخت شده بود و براي حمل با هواپیما در انتظار بارگیري قرار داشت. حتی گزارش دادند که در کشور کره جنوبی که بیش از 7
میلیارد دلار پول داشتیم توافقاتی با وزارت خزانه داري آمریکا براي ارسال دارو انجام شده بود و موافقت اولیه را اعلام کرده بودند اما

 
هنگام حمل آن اعلام کردند که دوباره آمریکایی ها با ارسال دارو مخالفت کردند. 

جهانگیري افزود: ما با چنین دولتی روبرو هستیم. مدیران و کادر پزشکی کشور ما موفق شدند در شرایط کرونایی این بیماري را تا حد
ممکن کنترل کنند. این در حالی بود که وضعیت کشورهاي اروپایی و آمریکایی که از همه این امکانات برخوردار هستند بهتر از ما

 
نیست. 

وي گفت: ایثارگري و نوع دوستی مردم ما در این برهه حساس خود را نشان داد و روسیاهی براي دولت آمریکا و شخص آقاي ترامپ
باقی خواهد ماند که چنین اقدامات ضد انسانی انجام دادند. به همین دلیل است که وقتی این شخص مفتضحانه از سوي مردم آمریکا

 
کنار زده می شود، مردم کشور ما خوشحال می شوند. 

معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: کار بزرگی که در این مقطع انجام شده فرهنگ سازي و اعتماد به شرکت هاي دانش بنیان در
کشور است. امروز این موضوع به گفتمان رسمی تبدیل شده به طوري که در جلسه روز گذشته در بانک مرکزي در فهرست بخش
هایی که تسهیلات به آنها پرداخت می شود سرفصل جدیدي براي نخستین بار با عنوان تسهیلات شرکت هاي دانش بنیان باز کرده

 
بودند. 

جهانگیري تاکید کرد: کارهاي تحقیقاتی و علمی براي ملزومات پزشکی و دارویی باید مستمر و تا پایان کار انجام شود. امروز اکثر
داروهاي مورد نیاز در مواجهه با کرونا در کشور تولید می شود تا بخش بهداشت، درمان دغدغه اي از این بابت نداشته باشند. باید به
مردم اطمینان داد و وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی به دنبال آن باشد که براي تولید واکسن تلاش مجدانه اي انجام می
دهد و من نیز به عنوان خدمتگزار شما در ارتباط با این موضوع همواره وقت خواهم گذاشت. این موضوع به طور جدي باید در
دستورکار همه گروه هاي علمی و تحقیقاتی باشد. خبرهاي خوش در این خصوص وجود دارد که ان شاءاله بتوانیم دغدغه مردم را

 
مرتفع کنیم. 

وي افزود: البته اگر واکسن کرونا در دنیا زودتر از داخل کشور تولید شود با تمام توان براي خرید آن اقدام خواهیم کرد. در این زمینه
منابع مالی لازم وجود دارد و با وجود همه محدودیت ها به دلیل آنکه اولویت کشور است پول آن را براي خرید تهیه خواهیم کرد و
نخواهیم گذاشت که بگویند واکسن کرونا در گوشه اي از دنیا تولید شده و مردم ایران به خاطر مسائل مالی به آن دسترسی ندارند.

 
آنقدر توان داریم که بتوانیم منابع ارزي را به هر کجاي دنیا ارسال کرده و واکسن را به کشور بیاوریم. 

معاون اول رئیس جمهور در خصوص مصوبات ستاد ملی کرونا گفت: باید کاري کنیم همه صاحب نظران در این حوزه نظراتشان
شنیده شود، تشکیل اتاق هاي فکر و گروه هاي مشاوره می تواند در این خصوص تاثیرگذار باشد تا همه احساس کنند که در این کار

 
بزرگ نظراتشان مورد توجه قرار گرفته است. 

جهانگیري در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اقدامات ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) گفت: این ستاد مجموعه اي بزرگ
است و در زمینه هاي مختلف اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی اقدامات موثري انجام داده است. حمایت ستاد از شرکت هاي نوپا و دانش

 
بنیان و جوانان و حمایت و دستگیري از شرکت هایی که از فعالیت با مشکل مواجه شده اند، بسیار ارزشمند است. 



وي با اشاره به اینکه مسئله اشتغال اولویت این دولت است، گفت: ستاد در زمینه اشتغال گام هاي بلندي برداشته است و برخی از

 
طرح هایی که امروز در حاشیه این مراسم به نمایش گذاشته بودند باید با تمرکز بیشتر به سرعت اجرایی شود. 

معاون اول رئیس جمهور گفت: متاسفانه درسال 1399 به دلیل کرونا در بهار 1.5 میلیون شغل و در تابستان 1.200 هزار شغل از
دست رفت که بیشتر آنها در بخش خدمات بود. طبیعی است که در حوزه گردشگري هزاران شغل دچار مشکل شده است. حتما باید
ستاد اجرایی حضرت امام(ره) با تمرکز روي این بخش ها به دولت کمک کند تا بتوانیم ضمن کمک به آنها زمینه را براي فعالیت

 
مجددشان مهیا کنیم. سرمایه گذاري در حوزه اشتغال موضوع مهمی است که باید در این زمینه همه مساعی خود را به کار بگیریم. 

پیش از سخنان معاون اول رییس جمهور ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهور با بیان اینکه توسعه مفهومی متناسب در
مسائل فرهنگی است گفت: خوشبختانه در این دولت مفهوم دانش بنیانی و حمایت از جوانان به شدت افزایش یافته و همه به این باور
رسیده اند که ثروت کشور مغز و دانش جوانان است که می تواند ارزش افزوده ایجاد کند. این فرهنگ در موضوع کرونا موجب شده تا

 
جوانان ما دستاوردهاي ارزشمندي داشته باشند. 

همچنین مخبر رییس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) با اشاره به تلاش ستاد در زمینه ایجاد عدالت اقتصادي و اجتماعی، بسیج
عمومی براي تولید ملزومات مورد نیاز کشور به منظور مقابله با کرونا را در شرایط تحریم یادآور شد و گفت: ساخت کیت هاي
تشخیص کرونا و داروهاي مورد نیاز در اولویت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) قرار گرفته و گام هاي موثري براي تولید واکسن و

 
ملزومات پیشگیرانه برداشته شد و همه امکانات در اختیار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی قرار گرفته است. 

همچنین در این مراسم خط تولید کیت تشخیص سریع ویروس کرونا در پارك علمی و فناوري دانشگاه شهید بهشتی از طریق ویدئو

 
کنفرانس افتتاح شد. 

دکتر زالی در این ویدئو کنفرانس با اشاره به قرار گرفتن ایران در زمره سه کشور بهره مند در این فناوري گفت: سرعت عمل و دقت

 
بالا، قیمت پایین این محصول می تواند فرایند بیماریابی را به سرعت افزایش دهد و مانع از شیوع بیشتر بیماري کرونا در کشور شود. 

کیت تشخیص سریع ویروس کرونا با توجه به نیاز نداشتن به دستگاه هاي پیشرفته و متخصصین پزشکی قابل استفاده در سراسر
کشور است و ظرف 15 تا 20 دقیقه نتیجه آزمایش را مشخص می کند. دقت این کیت 85 درصد است و بهاي آن 30 درصد کمتر از

 
هزینه هاي تست پی سی آر است. 

 
روحانی: براي آسیب دیدگان تعطیلی ها اقدامات حمایتی در نظر می گیریم 

 
بازدید جهانگیري از نمایشگاه دستاورد هاي ستاد اجرایی فرمان حضرت امام (ره) 

جهانگیري: اتفاقات اخیر نشان می دهد که مسئولین اقتصادي کشور عملکرد خوبی داشته اند



آنچه در کانادا پنهان است و نمی بینیم_1/ حقوق بشر در کشوري که خود را

مدافع دیگران می داند

منبع: تسنیمشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/08/27

پژوهش ها نشان می دهد که کانادا در زمینه الزامات تعهدات بین المللی حقوق بشري حرکتی جدي و مؤثر انجام نداده و
میان این موضوع و حقوق بشر مطروحه در قوانین کانادا فاصله اي جدي وجود دارد.

 
 

پژوهش ها نشان می دهد که کانادا در زمینه الزامات تعهدات بین المللی حقوق بشري حرکتی جدي و مؤثر انجام نداده و میان این

 
موضوع و حقوق بشر مطروحه در قوانین کانادا فاصله اي جدي وجود دارد. - اخبار اجتماعی - 

به گزارش خبرنگار قضائی خبرگزاري تسنیم، کانادا به عنوان یک کشور چندملیتی و چندقومیتی با گروه هاي هویتی مختلف، مورد
توجه شوراي حقوق بشر سازمان ملل بوده است. این کشور تاکنون قدم هاي مهمی را در رفع موانع تحقق آرمان هاي حقوق بشر انجام
داده است، اما هنوز درگیر مسائلی است که از جانب شوراي حقوق بشر نیاز به اقدامات بیشتري دارد. براي مثال دولت کانادا را می
توان متنوع ترین کابینه از لحاظ حضور ملیت هاي مختلف نامید؛ اما در این کشور تبعیض ها و کاستی هایی در خصوص شهروندان از

 
نژادها، قومیت ها، ملیت ها و جنسیت هاي مختلف وجود دارد. 

بند 27 از منشور حقوق و آزادي کانادا به روشنی تصریح می کند که موارد مطروحه در این منشور باید در یک زمینه چندفرهنگی
مورد تفسیر قرار گیرد. به این معنا که "چندفرهنگی " بودن این کشور باید به رسمیت شناخته شود و هر اقدامی مبتنی بر این مسئله
مهم صورت پذیرد. اما گزارشات مختلف در حوزه هاي متنوع حقوق بشري و غیره نشان می دهد که دولت کانادا در این زمینه به طور

 
جدي کوتاهی کرده است. 

همچنین از دیرباز پژوهش ها نشان می دهد که کانادا در زمینه الزامات تعهدات بین المللی حقوق بشري حرکتی جدي و مؤثر انجام

 
نداده و میان این موضوع و حقوق بشر مطروحه در قوانین کانادا فاصله اي جدي وجود دارد. 

با نگاهی اجمالی می توان دریافت که در حوزه حقوق بشر بین الملل، کانادا برخی توافق نامه هاي و مفاد کنوانسیون هاي بین المللی

 
را هنوز به تصویب نرسانده است، از جمله: 



 
1- کنوانسیون بین المللی حقوق همه کارگران مهاجر و اعضاي خانواده هاي آنان 

 
2- سازمان بین المللی کار 

 
3- کنوانسیون اقوام بومی و قبیله اي سال 1989 

 
4- کنوانسیون خدمتکاران خانگی سازمان بین المللی کار سال 2011 

 
5- پروتکل اختیاري کنوانسیون علیه شکنجه 

 
6- کنوانسیون مربوط به اشخاص بدون تابعیت 

اما این موارد تنها به محدوده حقوق بشر بین الملل محدود نمی شود و تأثیرات داخلی این کنوانسیون ها و معاهده ها و پروتکل ها در

 
وضعیت حقوق بشر کانادا کاملاً مشهود و ملومس است. 

 
حقوق اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی 

این بخش از نوشتار را به حق کار و حق برخورداري از شرایط عادلانه و مطلوب در محیط کار در کشور کانادا اختصاص داده ایم. در
ابتدا باید عنوان کرد؛ میزان حداقل دستمزد در کانادا از موارد چالش برانگیز براي کارگران کانادایی محسوب می شود. طبق قانون
اساسی کانادا، تعیین حداقل دستمزد مسئله اي استانی است و هر استان می تواند با توجه به شرایط اقتصادي خود میزان حداقل

 
دستمزد کارگران را تعیین کند. 

براي مثال در سال 2021-2020 متوسط حداقل دستمزد در کانادا 13.01 دلار در ساعت بوده، در حالیکه استان اونتاریو حداقل
دستمزد 15.40 دلار در ساعت و استان کبک در شمال غرب کانادا، رقم 10.40 دلار را براي هر ساعت کار تعیین کرده بودند. توجه
داشته باشید که متوسط هزینه هاي یک خانواده 4 نفره در کانادا حدود 5000 دلار در ماه است. بر این اساس به نظر می رسد شرایط

 
زندگی براي کارگران چندان مناسب نیست و این قشر جامعه در تأمین نیازهاي معیشتی دچار مشکل هستند. 

شوراي حقوق بشر سازمان ملل نیز از کانادا درخواست کرده است تا میزان حداقل دستمزد را به نحوي تعیین کند تا کارگران و
خانواده هاي آنها بتوانند یک زندگی آبرومندانه داشته باشند. البته در سال 2019 میزان افرادي که حداقل دستمزد را دریافت می

 
کنند نسبت به سال 2018، از میزان 10.2 درصد به 9.2 درصد کاهش داشته است. 



 
 

یکی دیگر از مسائل مربوط به این حوزه، بیکاري گروه هاي اقلیت نژادي و هویتی در کانادا، نظیر آفریقایی تباران کانادا، بومیان و افراد
داراي معلولیت است. آمارها نشان می دهند با اینکه میزان بیکاري در کانادا کاهش یافته است، اما میزان بیکار در میان گروه هاي

 
اقلیت نژادي افزایش یافته است. 

در بحران کرونا نیز میزان بیکاري اقلیت هاي نژادي تقریباً دو برابر سفیدپوستان کانادایی است. میزان بیکاري سیاهان و فیلیپینی
تباران کانادا 6.3 درصد رشد را نشان می دهد و میزان بیکاري در میان آسیایی تباران کانادا 9.1 افزایش داشته است. این مسئله نشان

 
می دهد که تبعیض نژادي در فضاي کسب و کار کانادا مسئله اي جدي است. 

جالب اینجاست که وزیر کار کانادا اعلام می کند که سال 2020 براي نخستین بار است که میزان بیکاري به تفکیک گروه هاي نژادي
در کانادا ارائه می شود. شوراي حقوق بشر سازمان ملل نیز با اشاره به این وضعیت أسف بار در فضاي اشتغال کانادا، از دولت این کشور

 
می خواهد تا تمهیدات قانونی و سیاستی، براي ایجاد فضاي عادلانه اشتغال در همه استان ها فراهم کند. 

یکی دیگر از مسائل مهم در رابطه با اشتغال، مسئله فاصله دستمزد کارگران بر اساس نژاد و جنسیت آنها است. حتی می توان به این
مسئله، مهاجر یا غیرمهاجر بودن فرد را هم اضافه کرد. به طور کلی باید این نکته را مد نظر قرار داد که جمعیت کارگران کانادایی را
عمدتاً اقلیت هاي نژادي نظیر سیاهان، عرب ها و آسیایی تبارها تشکیل می دهند. این سه گروه حدود 60 درصد از جمعیت گروه
هاي اقلیت نژادي را تشکیل می دهند. آمارهاي سال 2019 که بر اساس سرشماري سال 2016 تهیه و تدوین شده، نشان می دهد که

 
از سال 2006 تا سال 2016 فاصله دستمزد کارگران و همچنین میزان بیکاري بر اساس نژاد و جنسیت بهبود ناچیزي داشته است. 

همچنین آمارها نشان می دهند بیشترین میزان بیکاري میان زنانی است که از گروه هاي اقلیت نژادي هستند (9.6 درصد) و پس از
آن ها مردان گروه هاي اقلیت نژادي قرار می گیرند (8.8 درصد). در مورد مسئله دستمزد، زنان و مردان گروه هاي اقلیت نژادي، در
سال 2015 به ازاي هر یک دلاري که کارگران سفیدپوست به دست می آوردند، به ترتیب 87 سنت و 78 سنت کسب می کردند. این
مسئله البته در میان مهاجرانی که از اقلیت هاي نژادي هستند متفاوت است؛ به این معنا که اگر فاکتور مهاجرت را نیز به این مسئله
اضافه کنیم وضع کمی بدتر می شود؛ این رقم براي زنان مهاجر گروه هاي اقلیت نژادي 52 سنت به ازاي هر دلار و براي مردان 71

 
سنت است. البته این میزان از سال 2016 تا کنون تغییر شگرفی نداشته است. 

نکته دیگري که بر این مسئله تأثیرگذار است، این است که این مهاجران در واقع نسل چندمی هستند؛ به این معنا که اگر نسل اول
باشند (به این معنا که تازه به کانادا مهاجرت کرده باشند)، از حقوق دریافتیِ پایین تري برخوردار خواهند بود، و در میان آنها نسل



سومی ها نسبتاً حقوق بالاتري دریافت می کنند. درآمد زنان گروه هاي اقلیت نژادي، هم روي هم رفته، 32 درصد از دیگر زنان
کانادایی کمتر است. این مسئله در کانادا یکی از معضلات جدي حقوق بشري در رابطه با شرایط عادلانه محیط کار است که شوراي

 
حقوق بشر سازمان ملل نیز آن را به کانادا متذکر شده است. 

 
حق برخورداري از تأمین اجتماعی 

سازمان بین المللی کار وابسته به سازمان ملل متحد طی گزارشی در سال 2018 اعلام کرد وضعیت تأمین اجتماعی بومیان مطلوب

 
نیست و این افراد عموماً به کارهایی مشغول اند که یا به تأمین اجتماعی دسترسی ندارند و یا دسترسی شان بسیار محدود است. 

اصل 22 اعلامیه جهانی حقوق بشر بر این نکته تأکید دارد که تأمین اجتماعی حق همه انسان ها است. اگرچه کانادا آماري در
خصوص بهرمندي گروه هاي اقلیت نژادي از تأمین اجتماعی منتشر نکرده است، اما گویا این نکته از چشم شوراي حقوق بشر سازمان
ملل دور نمانده و این شورا در پیشنهادات حقوق بشري خود به این مسئله اشاره کرده است که کانادا باید تلاش کند در زمینه تأمین

 
اجتماعی به وضعیتی عادلانه تر براي گروه هاي اقلیت نژادي دست یابد. 

در این زمینه مطالعاتی در سال هاي 2010 و 2014 نشان می دهند که میزان برخورداري گروه هاي اقلیت نژادي، به ویژه بومیان

 
کانادایی از برنامه هاي رفاه اجتماعی که تأمین اجتماعی ذیل آن تعریف می شود، بسیار کمتر از سایر اقشار شهروندان کانادایی است. 

کانادا در میان کشورهاي پیشرفته صنعتی تنها کشوري است که در کنار بیمه همگانی افراد، پرداخت حق بیمه نسخه را ندارد. لذا 10
درصد از مردم کانادا توانایی پرداخت هزینه نسخه را ندارند. از همین رو، "دانشگاه مک مستر" کانادا طی پژوهشی نشان می دهد که

 
امید به زندگی میان فقیرترین و ثروتمندترین اقشار کانادا 21 سال تفاوت دارد. 

 
 

 
حق برخورداري از سطح قابل قبول زندگی 

کمیته حقوق اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی در کمیسیون حقوق بشر سازمان ملل متحد، در سال 2016 سؤالاتی را در خصوص
وضعیت زندگی مردم کانادا مطرح کرد که برخی از این سؤالات بی پاسخ ماند و برخی دیگر پاسخ هایی ناقص دریافت کرد. همین
مسئله موجب شد که در گزارش وضعیت حقوق بشر کانادا در سال 2018 یکی از موضوعات مهم، حقوق اقتصادي، اجتماعی و
فرهنگی باشد. این شورا از کانادا خواست در زمینه برخورداري گروه هاي اقلیت نژادي به ویژه بومیان، گام هاي ملموس بردارد اما به



 
نظر می رسد کانادا کماکان در این زمینه توفیقی نداشته است. 

وبسایت رسمی و دولتی "Statistics Canada" (آمار کانادا) طی گزارشی در سال 2020، میزان افراد زیر خط فقر در کانادا را

 
حدود 3.2 میلیون نفر اعلام کرد. 

این سازمان دولتی در حالی از میزان کاهش خط فقر در کانادا گزارش می دهد که روش و نحوه اندازه گیري این موضوع، مورد انتقاد
متخصصان است. "مؤسسه تحقیقاتی فریز" طی مقاله اي به نقد این آمار و نحوه محاسبه آن پرداخته است. در این مقاله می خوانیم

 
که برخی از شاخص ها براي اندازه گیري خط فقر نادیده گرفته شده، و یا به درستی به آن ها پرداخته نشده است. 

سازمان هاي دولتی کانادایی در حالی از بهبود وضعیت فقر در جامعه گزارش می دهند که سازمان ها و نهادهاي غیردولتی تصویر
Canada Without" خوبی را از وضعیت فقر در کانادا ترسیم نمی کنند. براي مثال سازمان غیرانتفاعی "کانادا بدون فقر" یا

 
Poverty (CWP)" آمار جالب توجهی را به دست می دهد؛ اینکه از هر هفت کانادایی یک نفر در فقر زندگی می کند. 

 
 

در طول دو دهه گذشته میزان مشاغل ناپایدار و غیردائمی حدود 50 درصد افزایش داشته است؛ احتمال اینکه افراد داري معلولیت
(چه جسمی و چه ذهنی) وارد جمعیت فقرا شوند، دو برابر افراد سالم است؛ حدود 15 درصد از افراد داراي معلولیت در فقر زندگی
می کنند که 59 درصد از آنها را زنان تشکیل می دهند. تقریباً 15 درصد از سالمندان کانادایی که مجرد هستند، در فقر زندگی می

 
کنند. 

این افراد حقوق سالیانه 17000 دلاري از صندوق بازنشستگی دریافت می کنند، حال آنکه درآمد لازم براي یک زندگی معمولی براي
هر فرد سالانه 18000 دلار است. علاوه بر اینها باید به این نکته اشاره کرده که حدود 4 میلیون کانادایی از امنیت غذایی برخوردار

 
نیستند. 

در کانادا همچنین سازمانی خیریه به اسم "بانک غذا" (Food Bank) وجود دارد که این خیریه براي تغذیه افراد بی بضاعت و حل
مشکلات معیشتی آنان تلاش می کند. جالب اینجاست که در سال 2016یک سوم از کسانی که از این سازمان خیره کمک غذایی

 
دریافت کرده اند، کودکان بوده اند. 

 
حق برخورداري از سلامتی 



نظام سلامت فراگیر کانادا در دنیا به این مسئله معروف است که نمادي از برابري و عدم تبعیض در جامعه این کشور است. اما حقیقت
چیز دیگري است؛ نخست آنکه در باب وجود تبعیض و نژادپرستی در نظام سلامت این کشور پژوهش هاي انگشت شماري صورت
پذیرفته که خود این مسئله جاي تعجب و سؤال دارد. همچنین، در میان این پژوهش هاي اندك می توان دید که تبعیض نژادي در

 
مسئله دسترسی به خدمت درمانی به طور واضحی به چشم می خورد. 

"کمیسیون حقوق بشر اونتاریو" طی گزارشی در سال 2004 به چندوچون نابرابري نژادي در دسترسی به نظام بهداشتی پرداخته و

 
نشان می دهد که این معضل نه تنها وجود دارد، بلکه داراي ابعادي جدي است. 

کانادا با اینکه از سال 1946 معاهده ها و پیمان هاي مربوط به سازمان جهانی بهداشت و دیگر پیمان هاي بین المللی مربوط به
سلامت را امضا کرده، اما حق برخورداري از سلامتی را یک "حق" نمی شمارد. در منشور حقوق و آزادي کانادا، برخلاف معاهدات بین

 
المللی، هیچ اشاره اي به حق برخورداري از سلامتی نشده است. 

دولت کانادا از اساس، مسئله سلامت را یک مسئله سیاستی می بیند و نه حقوقی. همین موضوع موجب شده تا برخی از گروه ها در
کانادا از حق برخورداري از سلامت محروم باشند. در گزارش سال 2016 شوراي اقتصادي و اجتماعی سازمان ملل به این نکته صراحتاً
اشاره شده است. این شورا وضعیت دسترسی به خدمات بهداشتی درمانی را براي پناهجویان نگران کننده توصیف کرده و از دولت
کانادا می خواهد تا بدون در نظر گرفتن وضعیت این افراد، به آنها خدمات بهداشتی درمانی ارائه دهد. این گزارش همچنین وضعیت

 
دسترسی بومیان به خدمات درمانی را نامطلوب توصیف می کند و آن را از نقاط ضعف جدي این کشور می شمارد. 

یکی دیگر از مسائل مهم، دسترسی به آب سالم است.بسیاري از شهرهاي کانادا از سامانه دفع فاضلاب بهرمند نیستند و این مسئله

 
مشکلات مربوط به سلامتی را براي شهروندان به وجود آورده است. این مشکل در مناطق ویژه بومیان بسیار شدید و پیچیده است. 

گزارش سال 2003 سازمان ملل که به صورت اختصاصی به وضعیت سامانه دفع مواد آلاینده، زباله و سلامتی آب اختصاص داشت،
نشان می دهد که این کشور از دیرباز با چنین مشکلاتی دست وپنجه نرم می کرده است. این در حالی است که بسیاري از مشکلات
مطروحه در آن گزارش کماکان باقی است و قدمی جدي براي حل آنها برداشته نشده است. البته دولت کانادا در سال 2012 مواردي
حداقلی را براي پناهجویان حذف کرده بود که در سال 2015 آن موارد را دوباره براي آنها درنظر گرفت و این مسئله به عنوان نکته

 
اي «مثبت» در گزارش سازمان ملل قید شده است. 

مسئله دیگر، میزان دسترسی اقشار مختلف مردم به دارو است. اگرچه کانادا نظام سلامت فراگیر (با ابعادي که ذکر شد) دارد، اما
میزان دسترسی افراد به دارو به دلیل قیمت بالاي آن چالشی بزرگ محسوب می شود.مؤسسه آمریکایی "هریتیج" طی یک تحلیل به
این موضوع پرداخت که چرا مدل نظام سلامت کانادا مدل مطلوبی نیست و در آن به همین موضوع دسترسی به دارو به عنوان یکی از

 
چالش هاي اصلی اشاره می کند. 

 
شوراي حقوق بشر سازمان ملل هم در گزارش خود از کانادا می خواهد تا دسترسی مردم به داروي ارزان قیمت را فراهم کند. 

 
حق برخورداري از تحصیلات 

در همین ابتدا باید به این نکته اشاره کرد که کانادا از امضاکنندگان "کنواسیون عدم تبعیض آموزش و پرورش" نیست. این



کنوانسیون که در سال 1960 شکل گرفته است، بنا دارد با اشکال مختلف تبعیض در نظام آموزش و پرورش مبارزه کند، اما کانادا از

 
آن سال تا کنون هنوز به جمع امضاکنندگان این کنوانسیون نپیوسته است. 

در نظام آموزشی کانادا موارد متعدد تبعیض گروه هاي نژادي و اقلیت به چشم می خورد. این بحث تا بدان جا جدي است که شوراي
حقوق بشر سازمان ملل نیز در گزارش خود به کانادا تذکر داده است. پژوهش کمیسون حقوق بشر اونتاریو در سال 2004 نشان می

 
دهد که مسئله شهریه مدارس باعث شده است که کودکان و نوجوانان بومی از حق تحصیل برابر در کانادا بهرمند نباشند. 

همچنین گزارشات نشان می دهند که میزان فارغ التحصیلی نوجوانان و جوانان بومی از دبیرستان و مقطع لیسانس بسیار پایین تر از
دیگر گروه هاي نژادي در کانادا است. همچنین "کمیسیون حقوق بشر اونتاریو" در گزارش دیگري بر این مسئله تأکید می کند که

 
افت تحصیلی کودکان سیاهپوست کانادایی به دلیل تبعیض نژادي در نظام آموزشی کاناداست. 

پژوهشی در سال 2017 نشان می دهد که تبعیض نژادي و همچنین موقعیت اقتصادي - اجتماعی کودکان سیاهپوست موجب شده

 
که میزان ترك تحصیل در میان دانش آموزان سیاهپوست تفاوت معناداري نسبت به دانش آموزان سفیدپوست داشته باشد. 

مسئله تبعیض در نظام آموزشی کانادا صرفاً به مسائل نژادي محدود نمی شود؛ بلکه طبق گزارشات، کودکان داراي معلولیت نیز با
رفتاري تبعیض آمیز در نظام آموزشی مواجه هستند. براي نمونه؛ گزارشی نشان می دهد که تبعیض مستقیم علیه دانش آموزان

 
معلول باعث شده تا آنها در مواردي به خاطر "رفتارهاي ناشی از معلولیت" اخراج و محروم از تحصیل شوند. 

 
حقوق اقلیت هاي مذهبی 

در بند دوم "منشور حقوق و آزادي کانادا" به حق آزادي دین در این کشور اشاره شده و در مواردي مشاهده می شود که دادگاه عالی
کانادا نیز در پرونده هاي مرتبط با این موضوع سعی کرده از این آزادي مدنی دفاع کند. اما این مسئله تمام ماجرا نیست و شاهد

 
هستیم که در برخی موارد، آزادي اقلیت هاي دینی به ویژه مسلمانان به صورت قانونی مورد تعدي قرار می گیرد. 

سایت "دیدبان حقوق بشر" طی گزارش سال 2020 خود از وضعیت حقوق بشر کانادا، اعلام کرد که در استان کبک کانادا در سال
2019 قانونی وضع شده است که طی آن کارمندان دولتی حق ندارند سمبل هاي مذهبی با خود داشته باشند و یا لباس هایی بپوشند
که جنبه مذهبی داشته باشد. به این معنی که مأموران پلیس، قضات، معلمان و دیگر کارمندان ادارات دولتی چنانچه مسلمان باشند،
حق ندارند حجاب داشته باشند. این قانون همچنین تصریح می کند که هر شهروندي که داراي نشانه هاي مذهبی از جمله حجاب

 
باشد، از دریافت هرگونه خدمات از جمله خدمات درمانی و سلامت و همچنین حمل و نقل عمومی محروم خواهد شد. 

این قانون همچنین به نحوي تنظیم شده تا جلوگیري از اعمال آن توسط دادگاه هاي فدرال کار آسانی نباشد. در ماه مه سال 2019،
جمعی از صاحب نظران و متخصصان حقوق بشر سازمان ملل نسبت به اجراي این قانون ابراز نگرانی کردند و اذعان داشتند که این

 
قانون آزادي هاي فردي و دینی شهروندان را از بین می برد. 

 
اعتراض پلیس ایران به اینترپل درباره عدم همکاري کانادا در استرداد خاوري 

 
نرخ بیکاري در کانادا به 8.9 درصد رسید 

 
آلبرتاي کانادا 11 هزار شغل در بخش سلامت و بهداشت را تعدیل می کند 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 



جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید)



نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش

منبع: فرداي همدانشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/08/27

مسئول هماهنگی امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان همدان گفت: نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در
ورزش به همت اداره کل ورزش و جوانان استان همدان برگزار می شود. نوشته نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در

ورزش اولین بار در پایگاه خبري فرداي همدان پدیدار شد.

 
 

مسئول هماهنگی امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان همدان گفت: نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش به

 
همت اداره کل ورزش و جوانان استان همدان برگزار می شود. 

 
 

 
 

معصومه پیردهقان در گفتگو با خبرنگار "فرداي همدان"،با اشاره به اجراي نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش،
اظهار کرد: متأسفانه هم زمان با شیوع ویروس کرونا یکی از بخش هاي بسیار آسیب پذیر ورزش بوده که بخش قابل توجهی از

 
ورزشکاران، مربیان، داوران و غیره را شامل می شود. 

مسئول هماهنگی امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان همدان بابیان اینکه این مسابقه به صورت مجازي به مناسبت هفته
جهانی کارآفرینی به همت اداره کل ورزش و جوانان استان همدان برگزار خواهد شد، گفت: کارآفرینی و جهش تولید، کارآفرینی و
کرونا، کارآفرینی و تعاون، کارآفرینی و زنان، کارآفرینی دیجیتال، کارآفرینی جوانان و دانشجویان، کارآفرینی و کودك و نوجوان از

 
محورهاي این مسابقه است. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: علاقه مندان می توانند ایده هاي خود را تا دوم آذرماه به آدرس hamedan.msy.gov.ir ارسال

 
نمایند. 





اولویت نخست کشور مقابله با ویروس کروناست

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/08/27

 
اسحاق جهانگیري، معاون اول رئیس جمهوري: 

اولویت نخست کشور مقابله با ویروس کروناست معاون اول
رئیس جمهوري با تاکید بر اینکه مقابله با کرونا مسئله اي
ملی است و معطوف به یک وزارتخانه، دستگاه و یا یک
استان نمی شود، گفت: همه قوا، نیروها و نهادها احساس
می کنند که مقابله با کرونا در اولویت نخست کشور است.

حتی رهبر معظم انقلاب براي نشان دادن اهمیت این موضوع مهمترین جلسه اي که به طور حضوري برگزار کردند مربوط به ستاد

 
مبارزه با کرونا بود و نظرات و راهکارهاي خود را در آن جلسه اعلام کردند. 

اعتمادآنلاین| اسحاق جهانگیري، معاون اول رئیس جمهوري در مراسم افتتاح و بهره برداري از خط تولید کیت تشخیص سریع
ویروس کرونا که توسط ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) راه اندازي شده است، گفت: افتتاح این خط کاري بزرگ، علمی و دانش
بنیان است که کشور به شدت به آن نیاز دارد و به همه محققان، دانشمندان و فرهیختگانی که در این کار بزرگ مشارکت داشتند

 
تبریک می گویم. 

معاون اول رییس جمهور ضمن تبریک به رهبر معظم انقلاب و ملت ایران گفت: بهره برداري از این طرح در جهت جهش علمی،

 
فناوري و تقویت شرکت هاي دانش بنیان است. 

وي با بیان اینکه ایران در یک شرایط خطیر و حساسی قرار دارد، گفت: همه آحاد ملت ایران متوجه شرایط سخت مواجهه با کرونا
قرار دارند و اخبار آن را با حساسیت دنبال می کنند. همین طور همه نهادهاي مسئول و مدیریتی به دنبال چاره و راهگشایی هستند

 
تا این شرایط را به بهترین نحو کنترل کنند. 

جهانگیري با ابراز تاسف از آمار اعلام شده در خصوص مبتلایان و درگذشتگان کرونا در روز گذشته، گفت: باید حتما براي مقابله با
کرونا بیش از پیش چاره اندیشی کنیم، همانطور که در ابتداي شیوع این بیماري اعلام شد که کرونا بیماري نوظهور و عالم گیر است و
هر چه زمان پیش می رود خبرهاي جدیدي از عملکرد این ویروس توسط محققان و دانشمندان مشخص می شود، مهم است که

 
مدیریت مقابله با کرونا با اتکا به تصمیمات روزآمد و نیز جامع بتواند برنامه ریزي مناسبی در این خصوص انجام دهد. 

معاون اول رییس جمهور ادامه داد: ویروس کرونا تنها سلامت انسان ها را تحت تاثیر قرار نداده است بلکه به همه ابعاد زندگی ما در

 
حوزه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی و روانی دست اندازي کرده است. 

وي با تاکید بر اینکه مقابله با کرونا مسئله اي ملی است و معطوف به یک وزارتخانه، دستگاه و یا یک استان نمی شود، گفت: همه قوا،



نیروها و نهادها احساس می کنند که مقابله با کرونا در اولویت نخست کشور است. حتی رهبر معظم انقلاب براي نشان دادن اهمیت
این موضوع مهمترین جلسه اي که به طور حضوري برگزار کردند مربوط به ستاد مبارزه با کرونا بود و نظرات و راهکارهاي خود را در

 
آن جلسه اعلام کردند. 

جهانگیري افزود: ستاد ملی مقابله با کرونا با مصوبه شوراي عالی امنیت ملی شکل گرفت و در آن از همه بخش ها غیر از دولت حضور
دارند. ستاد بعد از شکل گیري به تایید رهبر معظم انقلاب نیز رسید و مصوبه اش براي همه لازم الاجرا است. ما نیز در دولت تلاش

 
کرده ایم تا بدون کوچک ترین بحثی زمینه اجراي مصوبات ستاد را فراهم کنیم. 

معاون اول رییس جمهور گفت: با تاکید رهبر معظم انقلاب بسیاري از مسائل نظیر راهپیمایی اربعین، زیارت حرم هاي مطهر و حتی

 
برگزاري نمازهاي جماعت و جمعه تعطیل شد و ایشان فرمودند آنچه ستاد تشخیص می دهد باید به همان عمل شود. 

وي با بیان اینکه باید بسیج عمومی و همگانی که تاکنون براي مقابله با کرونا شکل گرفته به خوبی تقویت شود، گفت: نباید احساس
کنیم که به خاطر مرور زمان با موضوع کرونا به طور عادي برخورد کنیم. تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا بسیار مهم است و این

 
تصمیمات جدید که توسط وزراي کشور و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام شد باید با جدیت اجرا شود. 

جهانگیري با اشاره به تعطیلی دو هفته اي در شهرهاي پرخطر، گفت: امیدوارم با کمک همه دستگاه ها و همکاري مردم بتوانیم از این

 
مرحله نیز عبور کنیم و جلوي چرخه شیوع کرونا را بگیریم. 

معاون اول رییس جمهور در ادامه گفت: باید در کنار این تصمیمات تدبیر لازم براي کمک به آسیب دیدگان اقتصادي و اجتماعی
ناشی از کرونا نظیر بیکاري و مسائل معیشتی اتخاذ شود. امروز پیش از این مراسم در جلسه ستاد اقتصادي دولت که به ریاست رییس
جمهور برگزار شد به دنبال راهکارهایی بودیم تا در این شرایط سخت تحریم و محدودیت ها بتوانیم به اقشار نیازمند کمک هاي

 
معیشتی انجام دهیم. 

وي افزود: من به مردم عزیز ایران اطمینان می دهم که دولت و نهادهاي حاکمیتی تلاش می کنند که با کمک هاي بلاعوض و اعطاي
وام هاي قرض الحسنه، فشار اقتصادي را بر اقشار آسیب دیده کمتر کنند و امیدوارم خیرین و بخش هایی نظیر ستاد اجرایی فرمان

 
حضرت امام(ره) نیز در این زمینه به دولت کمک کنند. 

جهانگیري در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه شرایط کرونا و تحریم هاي ظالمانه آمریکا چهره ضد انسانی و ضد بشري
دولت فعلی این کشور را بیش از پیش نمایان ساخت، گفت: در روزهاي نخست شیوع بیماري که کشور ما دچار مشکلات متعددي در
تهیه ملزومات مورد نیاز کادر پزشکی و درمانی کشور بود، دولت آمریکا مانع از ارسال ملزومات مورد نیاز بخش بهداشت و درمان به

 
کشور شد. 

معاون اول رییس جمهور افزود: متاسفانه آنها از کثیف ترین کارهاي ضد انسانی پرهیز نکردند و مانع از ارسال ملزومات شدند که پول
آن پرداخت شده بود و براي حمل با هواپیما در انتظار بارگیري قرار داشت. حتی گزارش دادند که در کشور کره جنوبی که بیش از 7
میلیارد دلار پول داشتیم توافقاتی با وزارت خزانه داري آمریکا براي ارسال دارو انجام شده بود و موافقت اولیه را اعلام کرده بودند اما

 
هنگام حمل آن اعلام کردند که دوباره آمریکایی ها با ارسال دارو مخالفت کردند. 

وي افزود: ما با چنین دولتی روبرو هستیم. مدیران و کادر پزشکی کشور ما موفق شدند در شرایط کرونایی این بیماري را تا حد ممکن



 
کنترل کنند. این در حالی بود که وضعیت کشورهاي اروپایی و آمریکایی که از همه این امکانات برخوردار هستند بهتر از ما نیست. 

جهانگیري گفت: ایثارگري و نوع دوستی مردم ما در این برهه حساس خود را نشان داد و رو سیاهی براي دولت آمریکا و شخص آقاي
ترامپ باقی خواهد ماند که چنین اقدامات ضد انسانی انجام دادند. به همین دلیل است که وقتی این شخص مفتضحانه از سوي مردم

 
آمریکا کنار زده می شود، مردم کشور ما خوشحال می شوند. 

معاون اول رییس جمهور ادامه داد: کار بزرگی که در این مقطع انجام شده فرهنگ سازي و اعتماد به شرکت هاي دانش بنیان در
کشور است. امروز این موضوع به گفتمان رسمی تبدیل شده به طوري که در جلسه روز گذشته در بانک مرکزي در فهرست بخش
هایی که تسهیلات به آنها پرداخت می شود سرفصل جدیدي براي نخستین بار با عنوان تسهیلات شرکت هاي دانش بنیان باز کرده

 
بودند. 

وي تاکید کرد: کارهاي تحقیقاتی و علمی براي ملزومات پزشکی و دارویی باید مستمر و تا پایان کار انجام شود. امروز اکثر داروهاي
مورد نیاز در مواجهه با کرونا در کشور تولید می شود تا بخش بهداشت، درمان دغدغه اي از این بابت نداشته باشند. باید به مردم
اطمینان داد و وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی به دنبال آن باشد که براي تولید واکسن تلاش مجدانه اي انجام می دهد و
من نیز به عنوان خدمتگزار شما در ارتباط با این موضوع همواره وقت خواهم گذاشت. این موضوع به طور جدي باید در دستور کار

 
همه گروه هاي علمی و تحقیقاتی باشد. خبرهاي خوش در این خصوص وجود دارد که ان شاءاله بتوانیم دغدغه مردم را مرتفع کنیم. 

جهانگیري افزود: البته اگر واکسن کرونا در دنیا زودتر از داخل کشور تولید شود با تمام توان براي خرید آن اقدام خواهیم کرد. در این
زمینه منابع مالی لازم وجود دارد و با وجود همه محدودیت ها به دلیل آنکه اولویت کشور است پول آن را براي خرید تهیه خواهیم
کرد و نخواهیم گذاشت که بگویند واکسن کرونا در گوشه اي از دنیا تولید شده و مردم ایران به خاطر مسائل مالی به آن دسترسی

 
ندارند. آنقدر توان داریم که بتوانیم منابع ارزي را به هر کجاي دنیا ارسال کرده و واکسن را به کشور بیاوریم. 

معاون اول رییس جمهور در خصوص مصوبات ستاد ملی کرونا گفت: باید کاري کنیم همه صاحب نظران در این حوزه نظراتشان
شنیده شود، تشکیل اتاق هاي فکر و گروه هاي مشاوره می تواند در این خصوص تاثیرگذار باشد تا همه احساس کنند که در این کار

 
بزرگ نظراتشان مورد توجه قرار گرفته است. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اقدامات ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) گفت: این ستاد مجموعه اي بزرگ است
و در زمینه هاي مختلف اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی اقدامات موثري انجام داده است. حمایت ستاد از شرکت هاي نوپا و دانش

 
بنیان و جوانان و حمایت و دستگیري از شرکت هایی که از فعالیت با مشکل مواجه شده اند، بسیار ارزشمند است. 

جهانگیري با اشاره به اینکه مسئله اشتغال اولویت این دولت است، گفت: ستاد در زمینه اشتغال گام هاي بلندي برداشته است و برخی

 
از طرح هایی که امروز در حاشیه این مراسم به نمایش گذاشته بودند باید با تمرکز بیشتر به سرعت اجرایی شود. 

معاون اول رییس جمهور گفت: متاسفانه درسال 1399 به دلیل کرونا در بهار 1.5 میلیون شغل و در تابستان 1.200 هزار شغل از
دست رفت که بیشتر آنها در بخش خدمات بود. طبیعی است که در حوزه گردشگري هزاران شغل دچار مشکل شده است. حتما باید
ستاد اجرایی حضرت امام(ره) با تمرکز روي این بخش ها به دولت کمک کند تا بتوانیم ضمن کمک به آنها زمینه را براي فعالیت

 
مجددشان مهیا کنیم. سرمایه گذاري در حوزه اشتغال موضوع مهمی است که باید در این زمینه همه مساعی خود را به کار بگیریم. 



منبع: ایلنا



آخرین وضعیت پیشرفت طرح توسعه حرم حسینی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا- رئیس ستاد بازسازي عتبات گفت: میزان
پیشرفت کلی طرح توسعه حرم مطهر حسینی به 25
درصد رسیده و عملیات اجرایی مرحله نخست طرح مزین
بنام صحن حضرت زینب (س) با رعایت شیوه نامه هاي

 
بهداشتی در حال اجراست. 

به گزارش خبرگزاري آریا، محمدرضا بنی اسدي راد با
تشریح آخرین وضعیت توسعه حرم مطهر حسینی افزود:

طرح توسعه حرم مطهر حسینی با همت عوامل اجرایی و کمک هاي ناذران در حال انجام است و در مرحله نخست اجراي سازه بتنی
صحن حضرت زینب حدود 68 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و در بخش هایی از ساختمان نیز عملیات سفت کاري در حال اتمام

 
است. 

آقاي بنی اسدي راد گفت: با توجه به وضعیت به وجود آمده ناشی از شیوع ویروس کرونا و اعمال محدودیت ها، اکنون حدود 200 نفر
از مهندسان و استادکاران ایرانی با رعایت شدیدترین تدابیر بهداشتی و زیر نظر گروه هاي HSE مشـغول به کار هسـتند که این رقم

 
پیش از اعمال محدودیت ها در حدود هزار نفر بود. 

 
مشخصات و امکانات طرح توسعه حرم حسینی 

رئیس ستاد بازسازي عتبات کربلا با بیان اینکه طرح جامع توسعه حرم مطهر سیدالشهدا (ع) به مساحت 38هکتار در چهار مرحله
اجرا خواهد شد؛ گفت: این طرح که پیرامون حرم مطهر امام حسین (ع) و حرم حضرت عباس (ع) و فضاي بین الحرمین احداث می

 
شود، داراي سه صحن اصلی شامل صحن امام حسین (ع)، صحن حضرت زینب (س) و صحن امام زمان (عج) است. 

آقاي بنی اسدي راد با تجلیل از همکاري مردم و مسؤولان عراقی گفت: تملک زمین هاي اطراف حرم که اراضی بسیار گران قیمتی

 
محسوب می شود با همت خیران عراقی و تولیت حرم امام حســین (ع) انجام شده است. 

وي افزود: اراضی آزاد شده براي اجراي مرحله نخســت طرح جامع، شامل بخشی از صحن هاي حضرت زینب (س) و امام حسین (ع)

 
بوده و در پهنه اي به وسعت حدود 5 هکتار در حال اجراست. 

آقاي بنی اسدي راد گفت: محدوده کنونی اجراي طرح بین خیابان باب القبله، خیابان شــهدا و خیابان جمهوري واقع شــده که

 
شــامل فضا هاي زیارتی و غیر زیارتی است. 

رئیس ستاد بازسازي عتبات عالیات کربلا گفت: فضا هاي زیارتی این مجموعه شامل شبستان هاي رو سطحی و زیر سطحی به همراه
مجموعه هاي خدماتی مرتبط با این بخش است که حدود 45هزار متر مربع را شامل می شود. فضا هاي غیر زیارتی شامل ساختمان

 
اداري، ساختمان مضیف، موزه و کتابخانه، موتورخانه مرکزي و تونل تاسیساتی اسـت. 

آقاي بنی اسدي راد با بیان اینکه عملیات اجرایی در بخش سرویس هاي بهداشتی و ساختمان مهمانسرا به مرحله نازك کاري رسیده
است ادامه داد: حدود 850 چشمه سرویس بهداشتی و 120چشمه دوش در بخش هاي مختلف این محدوده مکان یابی شده و در

 
دست ساخت است. 



وي با بیان اینکه پیش بینی می شود با برداشته شدن محدودیت ها صحن حضرت زینب (س) سال 1403 تکمیل شود تصریح کرد: با

 
بهره برداري از این مجموعه، زیربناي فضا هاي حرم مطهر حدود 14 برابر افزایش خواهد یافت. 

 
ویژگی هاي خاص معماري 

رئیس ستاد بازسازي عتبات کربلا با اشاره به موقعیت جغرافیاي خاص محل اجراي این طرح از منظر مذهبی و تاریخی گفت: جهت
تداعی واقعه عاشورا و تبلور نشان هاي تاریخی در معماري، سعی شده است که در طراحی و اجراي طرح از نماد هاي آن روز به نحوي
استفاده شود که یکی از مهمترین این نمادها، تل زینبیه است. این مکان تاریخی به صورت نمادین و به شکل ساختمانی حدود 2متر

 
بالاتر از سایر ساختمان ها و بر روي نمادي از تپه ساخته می شود. 

 
دلایل توسعه زیرزمینی حرم 

آقاي بنی اسدي راد یکی از ویژگی هاي خاص اجراي این طرح را توسعه زیرسطحی اعلام کرد و گفت: با توجه به نبود امکان

 
ســـاخت بنا در تراز بالاتر از ســـاختمان موجود حرم، ناگزیر از اجراي بخش عمده اي از ساختمان در زیر سطح موجود هستیم. 

وي افزود: به دلیل بالا بودن سطح تراز آب هاي زیرزمینی در شهر کربلا، مشکلات اجرایی فراوانی پیش روي مهندسان ایرانی قرار
گرفته بود که با تلاش شبانه روزي تیم مهندسی، دیوار آب بندي با ضخامت یک متر و به عمق 40متر در دورتادور محدوده پروژه به
طول 2 هزار و 500 متر اجرا شد تا جلوي نفوذ آب گرفته شده و امکان خاکبرداري تا عمق 14 متر و اجراي شبستان هاي زیرسطحی

 
فراهم شد. 

 
برگشت برکت ناذران به چرخه اقتصاد کشور 

وي با اشاره به شعار سال گفت: عمده مصالحی که در ساخت این بنا استفاده می شود، از داخل کشور تأمین شده و به این ترتیب،
برکت نذر خیران و کمک هاي مردم، دوباره به چرخه اقتصاد کشور برگشته است و صرف ایجاد اشتغال و رونق صنایع داخلی می شود.



مقابله با ویروس کرونا موضوعی ملی و اولویت نخست کشور است

منبع: شبستانشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون اول رییس جمهوري با بیان این که همه باید کمک کنند تا تصمیمات ستاد ملی کرونا با قدرت اجرایی شود، گفت:
مقابله با ویروس کرونا موضوعی ملی و اولویت نخست کشور است.

معاون اول رییس جمهوري با بیان این که همه باید کمک کنند تا تصمیمات ستاد ملی کرونا با قدرت اجرایی شود، گفت: مقابله

 
با ویروس کرونا موضوعی ملی و اولویت نخست کشور است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، اسحاق جهانگیري صبح امروز -
سه شنبه - در مراسم افتتاح و بهره برداري از خط تولید کیت
تشخیص سریع ویروس کرونا که توسط ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام(ره) راه اندازي شده است، افزود: افتتاح این خط
کاري بزرگ، علمی و دانش بنیان است که کشور به شدت به آن
نیاز دارد و به همه محققان، دانشمندان و فرهیختگانی که در این

 
کار بزرگ مشارکت داشتند تبریک می گویم. 

جهانگیري با اشاره به اینکه در مقطع کنونی یکی از دغدغه هاي مشترك ملت ایران موضوع ویروس کرونا و پیامدهاي آن است، گفت:
افتتاح خط تولید کیت تشخیص سریع ویروس کرونا اقدامی موثر در جهت تشخیص و شناسایی سریع و قطع زنجیره این بیماري

 
است. 

معاون اول رییس جمهوري ضمن تبریک به رهبر معظم انقلاب و ملت ایران گفت: بهره برداري از این طرح در جهت جهش علمی،

 
فناوري و تقویت شرکت هاي دانش بنیان است. 

وي با بیان اینکه ایران در یک شرایط خطیر و حساسی قرار دارد، گفت: همه آحاد ملت ایران متوجه شرایط سخت مواجهه با کرونا
قرار دارند و اخبار آن را با حساسیت دنبال می کنند. همین طور همه نهادهاي مسئول و مدیریتی به دنبال چاره و راهگشایی هستند

 
تا این شرایط را به بهترین نحو کنترل کنند. 

جهانگیري با ابراز تاسف از آمار اعلام شده در خصوص مبتلایان و درگذشتگان کرونا در روز گذشته، گفت: باید حتما براي مقابله با
کرونا بیش از پیش چاره اندیشی کنیم، همانطور که در ابتداي شیوع این بیماري اعلام شد که کرونا بیماري نوظهور و عالم گیر است و
هر چه زمان پیش می رود خبرهاي جدیدي از عملکرد این ویروس توسط محققان و دانشمندان مشخص می شود، مهم است که

 
مدیریت مقابله با کرونا با اتکا به تصمیمات روزآمد و نیز جامع بتواند برنامه ریزي مناسبی در این خصوص انجام دهد. 

معاون اول رییس جمهوري ادامه داد: ویروس کرونا تنها سلامت انسان ها را تحت تاثیر قرار نداده است بلکه به همه ابعاد زندگی ما در



 
حوزه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی و روانی دست اندازي کرده است. 

وي با تاکید بر اینکه مقابله با کرونا مساله اي ملی است و معطوف به یک وزارتخانه، دستگاه و یا یک استان نمی شود، گفت: همه قوا،
نیروها و نهادها احساس می کنند که مقابله با کرونا در اولویت نخست کشور است. حتی رهبر معظم انقلاب براي نشان دادن اهمیت
این موضوع مهمترین جلسه اي که به طور حضوري برگزار کردند مربوط به ستاد مبارزه با کرونا بود و نظرات و راهکارهاي خود را در

 
آن جلسه اعلام کردند. 

جهانگیري افزود: ستاد ملی مقابله با کرونا با مصوبه شوراي عالی امنیت ملی شکل گرفت و در آن از همه بخش ها غیر از دولت حضور
دارند. ستاد بعد از شکل گیري به تایید رهبر معظم انقلاب نیز رسید و مصوبه اش براي همه لازم الاجرا است. ما نیز در دولت تلاش

 
کرده ایم تا بدون کوچک ترین بحثی زمینه اجراي مصوبات ستاد را فراهم کنیم. 

معاون اول رییس جمهوري گفت: با تاکید رهبر معظم انقلاب بسیاري از مسائل نظیر راهپیمایی اربعین، زیارت حرم هاي مطهر و حتی

 
برگزاري نمازهاي جماعت و جمعه تعطیل شد و ایشان فرمودند آنچه ستاد تشخیص می دهد باید به همان عمل شود. 

وي با بیان اینکه باید بسیج عمومی و همگانی که تاکنون براي مقابله با کرونا شکل گرفته به خوبی تقویت شود، گفت: نباید احساس
کنیم که به خاطر مرور زمان با موضوع کرونا به طور عادي برخورد کنیم. تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا بسیار مهم است و این

 
تصمیمات جدید که توسط وزراي کشور و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام شد باید با جدیت اجرا شود. 

جهانگیري با اشاره به تعطیلی دو هفته اي در شهرهاي پرخطر، گفت: امیدوارم با کمک همه دستگاه ها و همکاري مردم بتوانیم از این

 
مرحله نیز عبور کنیم و جلوي چرخه شیوع کرونا را بگیریم. 

معاون اول رییس جمهوري در ادامه گفت: باید در کنار این تصمیمات تدبیر لازم براي کمک به آسیب دیدگان اقتصادي و اجتماعی
ناشی از کرونا نظیر بیکاري و مسائل معیشتی اتخاذ شود. امروز پیش از این مراسم در جلسه ستاد اقتصادي دولت که به ریاست رییس
جمهوري برگزار شد به دنبال راهکارهایی بودیم تا در این شرایط سخت تحریم و محدودیت ها بتوانیم به اقشار نیازمند کمک هاي

 
معیشتی انجام دهیم. 

وي افزود: من به مردم عزیز ایران اطمینان می دهم که دولت و نهادهاي حاکمیتی تلاش می کنند که با کمک هاي بلاعوض و اعطاي
وام هاي قرض الحسنه، فشار اقتصادي را بر اقشار آسیب دیده کمتر کنند و امیدوارم خیرین و بخش هایی نظیر ستاد اجرایی فرمان

 
حضرت امام(ره) نیز در این زمینه به دولت کمک کنند. 

جهانگیري در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه شرایط کرونا و تحریم هاي ظالمانه آمریکا چهره ضد انسانی و ضد بشري
دولت فعلی این کشور را بیش از پیش نمایان ساخت، گفت: در روزهاي نخست شیوع بیماري که کشور ما دچار مشکلات متعددي در
تهیه ملزومات مورد نیاز کادر پزشکی و درمانی کشور بود، دولت آمریکا مانع از ارسال ملزومات مورد نیاز بخش بهداشت و درمان به

 
کشور شد. 

معاون اول رییس جمهوري افزود: متاسفانه آنها از کثیف ترین کارهاي ضد انسانی پرهیز نکردند و مانع از ارسال ملزومات شدند که
پول آن پرداخت شده بود و براي حمل با هواپیما در انتظار بارگیري قرار داشت. حتی گزارش دادند که در کشور کره جنوبی که بیش
از 7 میلیارد دلار پول داشتیم توافقاتی با وزارت خزانه داري آمریکا براي ارسال دارو انجام شده بود و موافقت اولیه را اعلام کرده بودند



 
اما هنگام حمل آن اعلام کردند که دوباره آمریکایی ها با ارسال دارو مخالفت کردند. 

وي افزود: ما با چنین دولتی روبه رو هستیم. مدیران و کادر پزشکی کشور ما موفق شدند در شرایط کرونایی این بیماري را تا حد
ممکن کنترل کنند. این در حالی بود که وضعیت کشورهاي اروپایی و آمریکایی که از همه این امکانات برخوردار هستند بهتر از ما

 
نیست. 

جهانگیري گفت: ایثارگري و نوع دوستی مردم ما در این برهه حساس خود را نشان داد و رو سیاهی براي دولت آمریکا و شخص
ترامپ باقی خواهد ماند که چنین اقدامات ضد انسانی انجام دادند. به همین دلیل است که وقتی این شخص مفتضحانه از سوي مردم

 
آمریکا کنار زده می شود، مردم کشور ما خوشحال می شوند. 

معاون اول رییس جمهوري ادامه داد: کار بزرگی که در این مقطع انجام شده فرهنگ سازي و اعتماد به شرکت هاي دانش بنیان در
کشور است. امروز این موضوع به گفتمان رسمی تبدیل شده به طوري که در جلسه روز گذشته در بانک مرکزي در فهرست بخش
هایی که تسهیلات به آنها پرداخت می شود سرفصل جدیدي براي نخستین بار با عنوان تسهیلات شرکت هاي دانش بنیان باز کرده

 
بودند. 

وي تاکید کرد: کارهاي تحقیقاتی و علمی براي ملزومات پزشکی و دارویی باید مستمر و تا پایان کار انجام شود. امروز اکثر داروهاي
مورد نیاز در مواجهه با کرونا در کشور تولید می شود تا بخش بهداشت، درمان دغدغه اي از این بابت نداشته باشند. باید به مردم
اطمینان داد و وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی به دنبال آن باشد که براي تولید واکسن تلاش مجدانه اي انجام می دهد و
من نیز به عنوان خدمتگزار شما در ارتباط با این موضوع همواره وقت خواهم گذاشت. این موضوع به طور جدي باید در دستور کار

 
همه گروه هاي علمی و تحقیقاتی باشد. خبرهاي خوش در این خصوص وجود دارد که ان شاءاله بتوانیم دغدغه مردم را مرتفع کنیم. 

جهانگیري افزود: البته اگر واکسن کرونا در دنیا زودتر از داخل کشور تولید شود با تمام توان براي خرید آن اقدام خواهیم کرد. در این
زمینه منابع مالی لازم وجود دارد و با وجود همه محدودیت ها به دلیل آنکه اولویت کشور است پول آن را براي خرید تهیه خواهیم
کرد و نخواهیم گذاشت که بگویند واکسن کرونا در گوشه اي از دنیا تولید شده و مردم ایران به خاطر مسائل مالی به آن دسترسی

 
ندارند. آن قدر توان داریم که بتوانیم منابع ارزي را به هر کجاي دنیا ارسال کرده و واکسن را به کشور بیاوریم. 

معاون اول رییس جمهوري در خصوص مصوبات ستاد ملی کرونا گفت: باید کاري کنیم همه صاحب نظران در این حوزه نظراتشان
شنیده شود، تشکیل اتاق هاي فکر و گروه هاي مشاوره می تواند در این خصوص تاثیرگذار باشد تا همه احساس کنند که در این کار

 
بزرگ نظراتشان مورد توجه قرار گرفته است. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به اقدامات ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) گفت: این ستاد مجموعه اي بزرگ است
و در زمینه هاي مختلف اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی اقدامات موثري انجام داده است. حمایت ستاد از شرکت هاي نوپا و دانش

 
بنیان و جوانان و حمایت و دستگیري از شرکت هایی که از فعالیت با مشکل مواجه شده اند، بسیار ارزشمند است. 

جهانگیري با اشاره به اینکه مساله اشتغال اولویت این دولت است، گفت: ستاد در زمینه اشتغال گام هاي بلندي برداشته است و برخی

 
از طرح هایی که امروز در حاشیه این مراسم به نمایش گذاشته بودند باید با تمرکز بیشتر به سرعت اجرایی شود. 

معاون اول رییس جمهوري گفت: متاسفانه درسال 1399 به دلیل کرونا در بهار 1.5 میلیون شغل و در تابستان 1.200 هزار شغل از



دست رفت که بیشتر آنها در بخش خدمات بود. طبیعی است که در حوزه گردشگري هزاران شغل دچار مشکل شده است. حتما باید
ستاد اجرایی حضرت امام(ره) با تمرکز روي این بخش ها به دولت کمک کند تا بتوانیم ضمن کمک به آنها زمینه را براي فعالیت

 
مجددشان مهیا کنیم. سرمایه گذاري در حوزه اشتغال موضوع مهمی است که باید در این زمینه همه مساعی خود را به کار بگیریم. 

پیش از سخنان معاون اول رییس جمهوري سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با بیان اینکه توسعه مفهومی
متناسب در مسائل فرهنگی است گفت: خوشبختانه در این دولت مفهوم دانش بنیانی و حمایت از جوانان به شدت افزایش یافته و
همه به این باور رسیده اند که ثروت کشور مغز و دانش جوانان است که می تواند ارزش افزوده ایجاد کند. این فرهنگ در موضوع

 
کرونا موجب شده تا جوانان ما دستاوردهاي ارزشمندي داشته باشند. 

همچنین رییس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) با اشاره به تلاش ستاد در زمینه ایجاد عدالت اقتصادي و اجتماعی، بسیج عمومی
براي تولید ملزومات مورد نیاز کشور به منظور مقابله با کرونا را در شرایط تحریم یادآور شد و گفت: ساخت کیت هاي تشخیص کرونا
و داروهاي مورد نیاز در اولویت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره) قرار گرفته و گام هاي موثري براي تولید واکسن و ملزومات

 
پیشگیرانه برداشته شد و همه امکانات در اختیار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی قرار گرفته است. 

همچنین در این مراسم خط تولید کیت تشخیص سریع ویروس کرونا در پارك علمی و فناوري دانشگاه شهید بهشتی از طریق ویدئو

 
کنفرانس افتتاح شد. 

علیرضا زالی در این ویدئو کنفرانس با اشاره به قرار گرفتن ایران در زمره سه کشور بهره مند در این فناوري گفت: سرعت عمل و دقت

 
بالا، قیمت پایین این محصول می تواند فرایند بیمار یابی را به سرعت افزایش دهد و مانع از شیوع بیشتر بیماري کرونا در کشور شود. 

کیت تشخیص سریع ویروس کرونا با توجه به نیاز نداشتن به دستگاه هاي پیشرفته و متخصصین پزشکی قابل استفاده در سراسر
کشور است و ظرف 15 تا 20 دقیقه نتیجه آزمایش را مشخص می کند. دقت این کیت 85 درصد است و بهاي آن 30 درصد کمتر از

هزینه هاي تست پی سی آر است.



تا پایان دولت دوزادهم تعداد مسکن جامعه ایثارگري به 70هزار واحد می

رسد

منبع: داناشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در مورد ساماندهی پرونده شهداي سلامت، گفت: امروز علیرغم همه فشار شاهد
حماسه آفرینی در جامعه پزشکان و خدمات درمانی کشور هستیم. به عنوان نمونه دکتر زارع رئیس بیمارستان لبافی نژاد

تهران و برادر دو شهید و از سرمایه هاي جامعه پزشکی کشور و جمع دیگري از کادر ...

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در مورد
ساماندهی پرونده شهداي سلامت، گفت: امروز علیرغم همه
فشار شاهد حماسه آفرینی در جامعه پزشکان و خدمات
درمانی کشور هستیم. به عنوان نمونه دکتر زارع رئیس
بیمارستان لبافی نژاد تهران و برادر دو شهید و از سرمایه
هاي جامعه پزشکی کشور و جمع دیگري از کادر درمانی بر
اثر درگیري با بیماري کرونا در حین انجام وظیفه، به

 
شهادت رسیدند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از دیارآفتاب؛
سعید اوحدي رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران
در حاشیه جلسه امضاي تفاهم نامه تامین زمین و ساخت

مسکن و ساماندهی و اشتغال و کارآفرینی ایثارگران استان مرکزي در جمع خبرنگاران گفت: امروز در بیست و یکمین سفر استانی
خود به استان مرکزي سفر کردیم و با همت استانداري مرکزي، وزارت راه و مسکن و شهرسازي، وزارت صمت و وزارت رفاه دو تفاهم

 
نامه بسیار مهم با سه موضوع به امضا رسید. 

وي افزود: یکی تفاهم نامه تامین زمین براي دو هزار مسکن جامعه ایثارگري در استان مرکزي است که بیانگر 60درصد افزایش تامین
زمین مسکن در طول 10سال گذشته است که اتفاق بسیار بزرگی است و عقب ماندگی در حوزه تامین مسکن جامعه ایثارگري را که
بالا بوده، تا حدودي جبران می کند و امیدواریم بتوان تا پایان دولت دوزادهم تعداد مسکن جامعه ایثارگري را به 70هزار مسکن

 
برسانیم و بخش عمده اي از نیاز آنان را برطرف کنیم. 

اوحدي با اشاره امضاي تفاهم نامه تامین اشتغال جامعه ایثارگري، گفت: این موضوع نیز از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و به
نوعی مهم ترین دغدغه جامعه ایثارگران و فرزندان عزیز شهدا، جانبازان و آزادگان محسوب می شود. در همین راستا در استان مرکزي
که داراي ویژگی هاي خاص صنعتی است، ظرفیت براي اشتغال هزار نفر فراهم شد. البته در قانون هم ظرفیت هاي خاصی براي
فرزندان ایثارگران در نظر گرفته شده که به عنوان مثال در آزمون استخدام سراسري که در دي ماه برگزار می شود، 30درصد ظرفیت
آن به جامعه ایثارگري اختصاص پیدا می کند و همچنین در بند ج ماده 87 قانون احکام برنامه ششم توسعه، دولت موظف به

 
استخدام همه فرزندان شهدا و جانبازان است. 

وي با اشاره به سومین تفاهم نامه در استان مرکزي، تصریح کرد: ساماندهی گلزار شهدا نیز در دستور کار قرار دارد که انءشااالله با



 
همت استاندار مرکزي بتوانیم عنایات ویژه مقام معظم رهبري درباره ساماندهی گلزار شهدا داشته باشیم. 

 
ساماندهی پرونده شهداي سلامت در دستور کار است 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در مورد ساماندهی پرونده شهداي سلامت، گفت: امروز علیرغم همه فشار شاهد حماسه
آفرینی در جامعه پزشکان و خدمات درمانی کشور هستیم. به عنوان نمونه دکتر زارع رئیس بیمارستان لبافی نژاد تهران و برادر دو
شهید و از سرمایه هاي جامعه پزشکی کشور و جمع دیگري از کادر درمانی بر اثر درگیري با بیماري کرونا در حین انجام وظیفه، به

 
شهادت رسیدند. 

وي ادامه داد: بر اساس دستور مقام معظم رهبري بنا شد تا کمیته اي ملی بر اساس مصوبات شوراي امنیت ملی در کشور و کمیته
هاي متناظر در استان ها تشکیل شود. تا به امروز جلسات منظم هفتگی با مسئولیت وزارت بهداشت، بنیاد شهید، سازمان برنامه و
بودجه و سازمان امور اداري استخدام کشوري برگزار شده است و صد و سی پرونده شهداي سلامت از استان ها دریافت شده است که
تا به امروز حدود 40پرونده بررسی شده و در اختیار بنیاد شهید قرار گرفته است و امیدواریم در بازه بسیار کوتاهی بتوانیم حق بسیار

 
بزرگ شهداي سلامت را ادا کنیم. 

انتهاي پیام/



توسعه خدمات غیرحضوري به کارآفرینان صنایع کوچک

منبع: ایرناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/08/27

تهران- ایرنا- سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران گفت: این سازمان از طریق ارائه خدمات حمایتی
متنوع و متعدد به کارآفرینان و توسعه خدمات غیرحضوري به کارآفرینان صنایع کوچک، زمینه رشد کارآفرینی را در کشور

فراهم می آورد.

تهران- ایرنا- سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرك
هاي صنعتی ایران گفت: این سازمان از طریق ارائه خدمات
حمایتی متنوع و متعدد به کارآفرینان و توسعه خدمات
غیرحضوري به کارآفرینان صنایع کوچک، زمینه رشد

 
کارآفرینی را در کشور فراهم می آورد. 

به گزارش روز سه شنبه وزارت صنعت، معدن و تجارت،
"اصغر مصاحب" در پیام تبریک خود به مناسبت فرا
رسیدن "هفته جهانی کارآفرینی" افزود: کارآفرینی در
اقتصاد نوین و رقابتی جهان، داراي نقش بسیار مؤثري

 
است و پویایی اقتصاد کشورها را در پی خواهد داشت. 

به گفته این مقام مسوول، دستیابی به اهداف توسعه پایدار کشور و ارتقاي جایگاه اقتصادي در جهان، فقط از طریق توسعه و گسترش

 
کارآفرینی امکان پذیر است. 

وي بیان داشت: این مهم دست اندرکاران کشورها را بر آن داشته تا زمینه هاي لازم را براي توسعه فرهنگ کارآفرینی و انجام حمایت

 
هاي لازم از کارآفرینان از طریق تسهیل اکوسیستم کارآفرینی، آموزش، پژوهش و توانمندسازي فراهم کنند. 

مصاحب در ادامه این پیام آورده است: از آن جایی که در جهان امروز مهم ترین منبع نوآوري و اشتغال زایی کارآفرینی است، توسعه
کارآفرینی به رشد اقتصادي شتاب فزاینده می دهد و اثرات مثبتی مانند بهبود وضعیت رفاهی مردم، کاهش فقر و افزایش اشتغال در
جامعه به وجود می آورد. همچنین توسعه کارآفرینی سبب پیدایش محصولات جدید، خدمات، روش ها، سیاست ها، ایده ها و

 
راهکارهاي نو براي حل مشکلات جامعه می شود. 

وي در بخش دیگر این پیام متذکر شده است: سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با هدف انجام حمایت هاي همه
جانبه از صنایع کوچک و متوسط کشور به منظور تقویت و تسهیل اکوسیستم کارآفرینی SMEها (واحدهاي کوچک و متوسط) تلاش

 
می کند و از طریق ارائه خدمات حمایتی متنوع و متعدد به کارآفرینان، زمینه رشد کارآفرینی را در کشور فراهم می آورد. 

عضو هیات مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران ادامه داد: این سازمان تلاش می کند تا از طریق کمک به



توانمندسازي کارآفرینان کشور با برگزاري دوره هاي آموزشی تخصصی کارآفرینی، انجام پژوهش هاي کاربردي، شبکه سازي عوامل
دخیل در تقویت اکوسیستم کارآفرینی، برگزاري رویدادهاي استارتاپی و حمایت همه جانبه از ایده هاي برتر و برگزیده این رویدادها،
اجراي پروژه توسعه خوشه هاي کسب و کار، تقویت نظام مبادلات پیمان کاري فرعی و انجام سایر حمایت هاي توسعه اي، در راستاي

 
تقویت کارآفرینی کشور گام بردارد. 

این مسوول خاطرنشان کرد: همه گیري و شیوع ویروس کرونا و تعطیلی هاي گسترده موجب شد براي رفع نیازهاي موجود جامعه و
جلوگیري از بیکاري و ورشکستگی اقتصادي، کسب و کارهاي مجازي متنوع و متعددي درحال شکل گیري باشد که این موضوع نیز

 
موجب تقویت کارآفرینی و جلوگیري از بیکاري توأم با حفظ منابع و توسعه پایدار می شود. 

مصاحب با تاکید بر اینکه سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران نیز با رویکرد جدیدي براي تقویت و توسعه خدمات
غیرحضوري به منظور توسعه کارآفرینی گام بر می دارد، ابراز امیدواري کرد با تقویت روحیه کارآفرینی و ایجاد زمینه توسعه پایدار

 
اقتصادي، عدم وابستگی به فروش نفت در اقتصاد کشور را شاهد باشیم. 

سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و شرکت هاي استانی تابعه آن اکنون با دارا بودن 501 شهرك و 322 ناحیه
صنعتی و سه منطقه ویژه اقتصادي درحال بهره برداري، 77 شهرك و ناحیه صنعتی تخصصی، 6 شهرك فنآوري، 37 مرکز خدمات
فنآوري و کسب و کار، 2 مجتمع فناوري اطلاعات و خدمات نرم افزاري، 87 هزار و 863 قرارداد منعقده و بهره برداري از 46 هزار و

 
413 واحد صنعتی و سه هزار و 55 واحد کارگاهی، زمینه اشتغال مستقیم 935 هزار و 557 نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- توسعه ایران 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- جهش تولید 

 
- کارآفرینی 

- توسعه روستایی



ارزش آفرینی درصدد ایجاد کسب و کارهاي جدید به وقوع می پیوندد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/08/27

دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي گفت: اگر حوزه هاي صنعت با حل مشکلات بطن جامعه ورود پیدا کنند
قطعا می توانند درصدد ایجاد کسب و کارهاي جدید، خلق ثروت و ارزش آفرینی کنند.

دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي گفت:
اگر حوزه هاي صنعت با حل مشکلات بطن جامعه ورود
پیدا کنند قطعا می توانند درصدد ایجاد کسب و کارهاي

 
جدید، خلق ثروت و ارزش آفرینی کنند. 

به گزارش قدس آنلاین، دکتر میثم روح بخش در وبیناري
تحت عنوان «از نوآوري تا کارآفرینی» اظهار کرد: شرکت
هاي دانش بنیان به واسطه اینکه شرکت هایی مبتنی بر
علم روز و محصولاتی مبتنی بر دانش ارائه می کنند داراي
ویژگی هاي خاصی هستند که به نوعی نقش مهمی در این

زنجیره دارند و می توانند راجع به آن پتانسیلی که در بین پرسنل شرکت وجود دارد به کارآفرینی که منجر به ارزش افزایی شود،

 
ورود کنند. بنابراین این فرآیند در تمام شرکت هاي دانش بنیان تا حد زیادي انجام می شود. 

وي افزود: حدود 287 شرکت دانش بنیان در خراسان رضوي وجود دارد که پیوسته به این تعداد افزوده می شود و شرکت هایی
هستند که آن فرآیند نوآوري را که در خلق یک موضوع جدید منجر به ارائه محصول می شود، آغاز کرده اند. در فرآیند تکمیل شرکت
هاي دانش بنیان و رسیدن به خدماتی که ارائه می شود فاکتورهاي متعدد و زیادي دخیل بود که شتاب دهنده ها و مراکز رشد

 
توانسته اند به این فرآیند کمک کنند. 

دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي تصریح کرد: تعریفی که کارآفرینی در ذهن ما ایجاد می کند، باعث فراهم شدن
زمینه اي می شود که افراد مستعد این فعالیت هستند و در جهت تکمیل و به فروش رساندن محصول کمک می کنند و می توانند
این فرآیند را ترویج دهند. این فرآیند متناوب است و مجموعه اي از این عوامل به واسطه قدرتی که در شبکه سازي وجود دارد، می

 
توانند موفقیت این زنجیره را تکمیل کنند. 

وي بیان کرد: هر کسی در هر موقعیتی که قرار دارد، براساس سابقه کاري، دانش و علمی که از آن برخوردار است می تواند در این
فرآیند جذب زنجیره شود و مسیر را طی کند و در نهایت منجر به ایجاد آفرینش کار جدید در محصول خود شود. در این زمینه ما با
انجمن صنفی شتاب دهنده ها و افراد در پارك علم و فناوري استان که به عنوان قطب متمرکز شرکت هاي دانش بنیان سهم به

 
سزایی در تکمیل این زنجیره دارند، همکاري خوبی داریم. 

وي خاطرنشان کرد: خلق ایده که نیاز شرکت هاي دانش بنیان است، از ابتداي فعالیت خود و در حوزه هاي مختلف به کار گرفته اند و
با توجه به شرایط حال حاضر که در آن قرار داریم بسیاري از شرکت هاي دانش بنیان در حوزه سلامت مشغول فعالیت هستند و



محصول یا خدماتی را ارائه می دهند. همچنین توانسته اند حل مسئله را تا حدي به سرانجام برسانند و آن مشکل را براي جامعه حل

 
کنند. 

دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي اظهار کرد: از ابتدایی که صحبت از کرونا شد ما براي تامین ماسک با مشکل
مواجه بودیم اما به تدریج و مسئله روز دنیا که نیازهاي بهداشتی حوزه سلامت بود مجبور شدیم تمرکز شرکت هاي دانش بنیان را در
حوزه سلامت معطوف به کرونا کنیم تا بتوانیم در این زمینه فعالیت هایی داشته باشیم که خوشبختانه موفقیت هایی در این زمینه

 
حاصل شد. 

وي گفت: اگر این موضوع نیاز باشد و تمرکز ما براي حل مسئله انجام شود، در بسیاري مواقع می تواند کارآفرینی را براي ما ایجاد و
زمینه را براي اشتغال نیروهاي مستعد در این حوزه فراهم آورد و این نوآوري در خدمت حل مشکلی از جامعه پدیدار شد. در این
مدت که کرونا بود سابقه بسیاري خوبی در استان داشتیم و امیدوارم که تسریع پیدا کند و دیگر حوزه هاي صنعت هم با این نگاه و با
حل مشکلات بطن جامعه بتوانند در صدد ایجاد کسب و کارهاي جدید، خلق ثروت و ارزش آفرینی، آن مزیت رقابتی که در نظر است

 
را جامه عمل بپوشانند تا منجر به دستاوردهاي جدید در این حوزه باشیم. 

روح بخش اضافه کرد: ساختار شرکت هاي دانش بنیان، مبتنی بر علم و دانش و استفاده از ایده هاي نویی است که اتفاق افتاده و
طبیعتا قاعده مند و اصولی است. اگر بین کسب و کارهاي مبتنی بر محصولات دانش بنیان و کسب و کارهاي سنتی تفاوتی قائل
شویم طبیعتا با توجه به شرایط محیطی که در آن قرار گرفتیم آن تغییرات و تطابق پذیري به شرایط جامعه، شرکت هاي دانش بنیان

 
نسبت به کسب و کارهاي سنتی بسیار بهتر و آرام اتفاق افتاده است. 

دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي افزود: شرکت هاي دانش بنیان با توجه به شرایط حال حاضر توانسته اند تا
حدودي خود را مطابق با شرایط و بازار و ساختار پرسنلی شرکت تغییر و علی رغم مشکلات، خود را با شرایط وفق دهند. یادمان باشد
شرایطی که در کل دنیا وجود دارد سیستم را تغییر داده و ما مجبوریم متناسب با شرایط و موقعیتی که در آن قرار گرفتیم تغییراتی

 
را در حوزه کسب و کار انجام دهیم. 

 
منبع: ایسنا 

انتهاي خبر/



کشورهاي مدعی حقوق بشر اجازه ورود دارو به کشور نمی دهند

منبع: تابناكشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/08/27

 
کشورهاي مدعی حقوق بشر اجازه ورود دارو به کشور نمی دهند 

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: امروز کشورهاي استکباري و مدعی شعار حقوق بشر، اجازه ورود

 
داروهاي مورد نیاز جانبازان به کشور را نمی دهند. 

به گزارش تابناك مرکزي «سعید اوحدي» امروز در نشست امضاي تفاهنامه تامین زمین و ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال و
کارآفرینی ایثارگران در استان مرکزي افزود: شرایط اقتصادي کشور بسیار سخت شده و در هیچ برهه اي از تاریخ جمهوري اسلامی

 
ایران، تحریم هاي دارویی و غذایی به میزان حداکثري نبوده است. 

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: استان مرکزي 6 هزار و 200 شهید تقدیم انقلاب کرده و در سراسر

 
کشور 230 هزار شهید جان شیرین خود را براي صیانت از آرمان هاي انقلاب فدا کرده اند. 

 
اوحدي افزود: جایگاه و مسئولیت فعلی نباید نقطه پرش قرار گیرد بلکه این مسئولیت امانت است و باید در قبال آن پاسخگو بود. 

در این نشست تفاهنامه ساخت 2 هزار واحد مسکونی ویژه خانواده شهدا، جانبازان و ایثارگران و همچنین تفاهمنامه ایجاد یک هزار
اشتغال براي جامعه ایثارگري و سامدندهی گلزار شهداي استان مرکزي منعقد شد.



مدعیان حقوق بشر اجازه ورود داروهاي مورد نیاز جانبازان به کشور را نمی

دهند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: امروز کشورهاي استکباري و مدعی شعار حقوق بشر، اجازه
ورود داروهاي مورد نیاز جانبازان به کشور را نمی دهند.

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور
ایثارگران: مدعیان حقوق بشر اجازه ورود داروهاي مورد
نیاز جانبازان به کشور را نمی دهند معاون رئیس جمهوري
و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: امروز کشورهاي
استکباري و مدعی شعار حقوق بشر، اجازه ورود داروهاي

 
مورد نیاز جانبازان به کشور را نمی دهند. 

به گزارش برنا از اراك، سعید اوحدي در نشست امضاي
تفاهنامه تامین زمین و ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال

و کارآفرینی ایثارگران در استان مرکزي افزود: شرایط اقتصادي کشور بسیار سخت شده و در هیچ برهه اي از تاریخ جمهوري اسلامی

 
ایران، تحریم هاي دارویی و غذایی به میزان حداکثري نبوده است. 

وي اظهار داشت: باید همدلی و همبستگی را براي رسیدن به اهداف متعالی، مورد توجه قرار داد تا با عنایت خداوند از این شرایط

 
سخت گذر کنیم. 

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: استان مرکزي 6 هزار و 200 شهید تقدیم انقلاب کرده و در سراسر

 
کشور 230 هزار شهید جان شیرین خود را براي صیانت از آرمان هاي انقلاب فدا کرده اند. 

 
اوحدي افزود: جایگاه و مسئولیت فعلی نباید نقطه پرش قرار گیرد بلکه این مسئولیت امانت است و باید در قبال آن پاسخگو بود. 

وي اظهار داشت: اکنون که سال آخر دولت تدبیر و امید است باید در این ماه هاي آخر خدمت رسانی همچون گذشته همانند
قهرمانان با قوت و انرژي بیشتر براي حل مشکلات تلاش کرد.



فرصت هاي شغلی یکی از اثرات جانبی راه اندازي کسب و کار است

منبع: ایسناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیر مرکز رشد فناوري اطلاعات و ارتباطات پارك خراسان رضوي گفت: سهم کیفیت ایده در موفقیت کارآفرینی پارامترهاي
زیادي دارد و می تواند تعیین کننده موفقیت یک کسب و کار یا کارآفرینی به معناي عام باشد بنابراین فرصت هاي شغلی

یکی از اثرات جانبی راه اندازي کسب و کار است.

دکتر علی جاهدي در وبیناري تحت عنوان «از نوآوري تا
کارآفرینی» اظهار کرد: زمانی که صحبت از نوآوري می
شود تعریف ظریفی وجود دارد که متاسفانه ممکن است از
تعاریف عمومی براي فهم آن استفاده کنیم. آنچه که در
نوآوري به شدت تاکید می شود، تجاري سازي آن ایده
جدید است. نوآوري به معناي کامل و دقیق موردي جز
کسب و کار و نوآوري نیست یا حداقل اینکه انتهاي آن به

 
کسب و کار و کارآفرینی ختم می شود. 

وي افزود: کارآفرینی به معناي این است که کسب و کاري را با ایده و ارزش افزوده جدید ایجاد کنیم. نوآوري حل مجموعه اي از
مسائل جدید است که دیگران تاکنون نتوانسته اند رفع کنند یا به درستی و به صورت کامل حل نشده است. اما در هر صورت خلاء یا
فرصت کسب و کار وجود دارد و یک تیم با شناسایی آن فرصت ها، ایده ها و راهکارهاي خود را نسبت به ایده مورد نظر پاسخ می

 
دهد و در نهایت کسب و کاري راه می اندازد و کارآفرینی نیز شکل می گیرد. 

مدیر مرکز رشد فناوري اطلاعات و ارتباطات پارك خراسان رضوي تصریح کرد: اگر کسب و کاري بخواهد به شیوه متفاوت از دیگران و
داراي ارزش افزوده بیشتر یا خلاء متفاوت از دیگران مشکلات را حل کند حتما باید به روش نوین و جدید با استفاده از ظرفیت هاي
تازه رخ دهد. رسیدن به این اتفاق ناشی از استفاده از تکنولوژي یا فناوري است بدین معنا که فناوري استفاده از کاربردي شدن علم
است اما لزوما کاربردي شدن علم ممکن است منجربه به خلق ارزش افزوده در بازار و رسیدن به دست مشتري و خلق ثروت براي

 
کارآفرینی نباشد. 

وي عنوان کرد: نوآوري در محصول یک راهکار است بدین منظور مجموعه اي بتواند ایده جدیدي را که تاکنون وجود نداشته تجاري
کند و به دست مشتري برساند. دسته دوم نوآوري، کسب و کارهایی است که مبتنی بر یک فرآیند جدید تحقق می یابد. بخشی از
شرکت ها یا تیم ها ممکن است نوآوري مبتنی بر منابع را به کار گیرند. به طوري که از منابع جدید براي حل مسأله اي که شرکت

 
هاي قبلی به شیوه یا منابع دیگري حل کردند، استفاده کنند. 

جاهدي اضافه کرد: دسته سوم اصل نوآوري در بازار است بدین منظور که همان فعالیت را با منابع در بازار انجام می دهیم که تاکنون
سایر رقبا یا ارئه دهندگان وارد بازار نشده اند یا توان ورود را نداشته اند و همه این ها در تعریف نوآوري قرار می گیرد. لزوما قرار
نیست شرکتی که براساس نوآوري کار می کند و کارآفرینی انجام می دهد، حتما بگوییم که باید کار تکنولوژي یا محصول جدید



 
مبتنی بر علم به روز دنیا را داشته باشد. 

وي بیان کرد: نکته مهمی که باعث موفقیت فرد در تجاري سازي می شود این است که نوآوري را می تواند با خلق ثروت و کارآفرینی
تضمین کند. استفاده کردن از فرآیند و منابع جدید مزیتی نسبت به فعالیت هاي گذشته ایجاد می کند که منجربه نوآوري و
کارآفرینی می شود. یکی از اثراتی که کارآفرینی دارد، خلق فرصت شغلی براي جامعه است و این اتفاق از جمله مواردي است که در

 
کشور جزو ماموریت هاي دولت قرار می گیرد تا فرصت هاي شغلی را افزایش دهد. 

 
شرکت هاي دانش بنیان که بر روي فناوري فعالیت می کنند، شانس بیشتري براي خلق مزیت دارند 

مدیر مرکز رشد فناوري اطلاعات و ارتباطات پارك خراسان رضوي خاطرنشان کرد: شرکت هاي دانش بنیان که بر روي فناوري
فعالیت می کنند، شانس بیشتري براي خلق مزیت دارند بدین معنا که اگر با تغییر در منابع و روش، خلق مزیت را در بازار ایجاد کنیم
ممکن است مزیت ایجاد شود. مفهومی به نام «مزیت رقابتی پایدار» وجود دارد با این معنا که اگر کسب و کاري شکل گیرد و

 
بخواهیم دوام و قوام داشته باشد باید مزیت پایدار تحقق یابد که توسط سایر رقبا به راحتی از بین نرود. 

وي گفت: شرکت هاي دانش بنیان براساس تجربه و دانش ویژه در صنعت سعی می کنند در شرایط جدید با روش هاي خاص خود
مشکلات را حل کنند و این شانس را دارند که در خلق مزیت پایدار قرار گیرند. اگر بدون استفاده از علم روز و دانش، مزیت پایداري را

 
ایجاد کنیم عالی است و می تواند کارآفرینی باشد. 

جاهدي افزود: فرصت هاي شغلی یکی از اثرات جانبی راه اندازي کسب و کار است. سهم کیفیت ایده در موفقیت کارآفرینی
پارامترهاي زیادي دارد و می تواند تعیین کننده موفقیت یک کسب و کار یا کارآفرینی به معناي عام باشد. یکی از مهمترین دلایل

 
این است که ما روي مسأله اي تمرکز کنیم یا پاسخ به مسأله اي دهیم که موضوع واقعی و جدي در بازار باشد. 

وي اظهار کرد: بیش از 42 درصد از کسب و کارهاي نوپا در سال هاي اول به دلیل پارامتري نابود می شوند که بر روي موضوعی
فعالیت می کردند که اساسا در بازار نیازي به آن نبوده و کارآفرین و تیم بنیان گذار تصور می کرده که جامعه به این مسأله احتیاج
دارد. در نتیجه فرضیه غلط کارآفرین باعث می شود کلی از منابع و زمان را صرف کند، اما بازخورد خوبی از مشتري و بازار دریافت

 
نکند. 

مدیر مرکز رشد فناوري اطلاعات و ارتباطات پارك خراسان رضوي تصریح کرد: چارچوب کارآفرینی حل مسأله به معناي واقعی است و
اگر محصولی را تولید کنیم که مسأله را حل کند به راحتی می تواند توسط مشتري ها جذب شود و محصول خود را به فروش برساند.
کسب و کاري که مبتنی بر مسأله واقعی طراحی نشده باشد از بنیان اشکال دارد و به عبارتی ساختگی است. نکاتی که می تواند در

 
کسب و کار مهم باشد ساختار تیمی است که پشت اجراي آن قرار دارد و در موفقیت و شکست کار تاثیر دارد. 

جاهدي با اشاره به اینکه یک تیم باید به لحاظ فنی و مهارت هاي کسب و کار قوي باشد بیان کرد: علت شکست کسب و کارها در
سال هاي ابتدایی این است که نمی دانیم جایگاه تیم در فرآیند راه اندازي کسب و کار چقدر جدي است و تیم کامل براي راه اندازي
کسب و کار باید چه ویژگی هایی داشته باشد. همچنین حضور افرادي که تخصص و دانش در آن حوزه کاري را دارند به عنوان مکمل

 
تیم در بخش فنی کار نقش مهمی را ایفا می کنند. 

انتهاي پیام





تشریح برنامه هاي هفته جهانی کارآفرینی در فارس

منبع: بازار کارشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی فارس برنامه هاي گرامیداشت هفته جهانی کارآفرینی را در این
استان تشریح کرد.

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی فارس برنامه هاي گرامیداشت هفته جهانی کارآفرینی را در این

 
استان تشریح کرد. 

به گزارش ایلنا، مهروش جلالی ضمن تبریک هفته جهانی کارآفرینی، گفت: هفته جهانی کارآفرینی یکی از بزرگترین رویدادهاي
هماهنگ جهانی براي ترویج و توسعه کارآفرینی است که هر ساله در بازه زمانی 16 تا 22 نوامبر (26 آبان ماه تا 2 آذر) برگزار می

 
شود. 

وي افزود: بدین منظور برنامه هایی را با مشارکت همه ذینفعان و با هدف تقویت همکاري بین کارآفرینان، سرمایه گذاران،
سیاستگذاران، محققان و نهادهاي پشتیبان کارآفرینی، در راستاي ایجاد و تقویت اکوسیستم هاي کارآفرینی اجرا می شود که به ایجاد
اشتغال، سرعت بخشیدن به نوآوري و رشد اقتصادي و همچنین شناخت بیشتر عوامل مرتبط با کارآفرینی از یکدیگر منجر خواهد شد.
مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی فارس گفت: یکی از مهمترین اهداف برگزاري رویدادهاي هفته جهانی
کارآفرینی، تقویت اکوسیستم کارآفرینی از طریق بالا بردن انگیزش کارآفرینانه در جامعه به ویژه جوانان است تا عموم مردم براي راه

 
اندازي کسب و کار ترغیب شوند. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی فارس تصریح کرد: مراسم گرامیداشت این هفته به صورت همزمان و

 
هماهنگ در همه استانها و همچنین در اکثر کشورهاي دنیا برگزار می شود. 

وي خاطرنشان کرد: اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی فارس بنا بر رسالت و ماموریت هاي محوله، در سطح استان همگام با کشور
نسبت به بزرگداشت این هفته از طریق برگزاري رویدادهاي مختلف ترویجی نظیر کارگاه هاي آموزشی، جلسات نشستهاي تخصصی با
کارآفرینان و ارائه تجارب آنان، ارائه آموزش و مشاوره رایگان کارآفرینی، پخش کلیپ ها، فیلم ها، کافه کارآفرینی مجازي و ... اقدام

 
می کند. 

جلالی ادامه داد: امسال با در نظر گرفتن شرایط موجود و شیوع بیماري کرونا و لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی، برنامه ریزي هاي
لازم به عمل آمده تا بزرگداشت این هفته،از طریق فضاي مجازي و به صورت غیرحضوري انجام شود و با اطلاع رسانی هاي لازم

 
علاقمندان بتوانند رویدادهاي مذکور را در فضاي مجازي دنبال کنند. 

وي بیان کرد: در این هفته با هماهنگی انجام شده از طریق ادارات شهرستانی،کانون کارآفرینی استان، انجمن صنفی دفاتر مشاوره
کارآفرینی و مجري سینما کارآفرینی برنامه هاي متنوع و با محتوایی در نظر گرفته شده که با در نظر گرفتن محدودیت هاي ایجاد
شده بواسطه شیوع بیماري کرونا تاکید بر مجازي بودن و نتیجه بخش بودن این آیین ها است و هدف اصلی آن ترویج و توسعه

 
فرهنگ کارآفرینی بین آحاد مردم و بویژه نوجوان و جوانان استان است. 

 
کارآفرینی لازمه بالندگی جوامع 



جلالی ادامه داد: در دنیاي امروز، جامعه در مسیر توسعه ،حرکت رو به جلو و پرشتاب دارد که با ایجاد بسترهاي لازم ، منابع انسانی
خود را به دانش و مهارت کارآفرینی مولد تجهیز کند تا آنها با استفاده از این توانمندي ارزشمند،سایر منابع جامعه و سازمان را به

 
سوي ایجاد ارزش و حصول رشد و توسعه مدیریت و هدایت کنند. 

وي با بیان اینکه امروزه که کار و فعالیت شکل تازه اي به خود گرفته، کار آفرینی و کار آفرینان نقش کلیدي در روند توسعه و
پیشرفت اقتصادي ایفاء می کند، گفت: تجارب کشورهاي موفق که امروز به توسعه یافتگی خود می بالند نشان از فعالیتهاي چشمگیر
کارآفرینان دارد و باید توجه داشت که کار آفرینان تنها به ایجاد فرصت شغلی جدید نمی پردازند بلکه با ساختار تفکر،تحرك و

 
فرهنگ لازم و با استفاده از خلاقیت، تولید ارزش می کنند. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی فارس افزود: با توجه به اهمیت و نقش کارآفرینی در توسعه و با توجه به
مشکلات اقتصادي زیادي که ما در کشور با آن مواجه هستیم ترویج و اشاعه مفهوم کارآفرینی، بسترسازي براي فرهنگ حمایت از
کارآفرینی و مهمتر از همه تربیت افراد تحصیل کرده از اهمیت و ضرورت بالایی برخوردار است چون اکنون افراد خلاق ، نوآور و
مبتکر به عنوان کار آفرینان منشا تحولات بزرگی در زمینه هاي صنعتی، تولیدي و خدماتی شده اند که از آنها به عنوان قهرمانان ملی

 
و کار آفرینان برترهم یاد می شود. 

جلالی هفته جهانی کارآفرینی را به عنوان یک رویداد بزرگ ارزیابی و اضافه کرد: اهداف مهمی همچون تکریم از کار آفرینان از طریق
بیان و ارائه تلاش آنان در راستاي راه اندازي کسب و کار با استفاده از ایده هاي خلاقانه بعنوان الگو براي نسل جدید و روشن کردن
اذهان و افکار نوجوانان و جوانان با موضوع کارآفرینی و همچنین آشنایی اجزاي اکوسیستم کارآفرینی به منظور شناخت راه هاي

کمک به یکدیگر و امکان بهره گیري از تجارب و پتانسیل هاي هر یک از آنان را دنبال کرد.



لشکر سایبري سپاه تهران با 144 گردان به خط شد

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/08/27

 
لشکر سایبري سپاه تهران با 144 گردان به خط شد 

ایسنا/ فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) گفت: لشکر
سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري در فضاي
مجازي اقدام به انجام کار هاي آموزشی از جمله در حوزه کرونا،
مهارت افزایی و بصیرت افزایی و رفع ابهام آفرینی ها و دروغ گویی

 
هاي معاندین در این فضا کرده اند. 

سردار محمدرضا یزدي فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ صبح سه شنبه در نشستی خبري به ارائه توضیحاتی
درباره برنامه هاي این مجموعه به مناسبت هفته بسیج پرداخت و خدمت رسانی به عموم مردم، بویژه اقشار محروم و نیازمندان،
افرادي که در این ایام با مشکلاتی بهداشتی و درمانی مواجه شدند و همچنین افرادي که اعضاي خانواده خود را در ایام کرونا از دست

 
داده اند را از برنامه هاي مجموعه متبوع خود برشمرد. 

وي افزود: امید آفرینی در جامعه به ویژه بویژه میان جوانان، تلاش براي افزایش رونق تولید و گسترش اقتصاد مقاومتی و هم افزایی و
بسیج امکانات و ظرفیت ها براي مقابله تمام عیار در کنار سایر دستگاه ها به ویژه ستاد مقابله با کروناي کلانشهر تهران از اهداف

 
محوري اقدامات سپاه تهران است. 

وي برپایی 110 میز ارائه خدمات شامل خدمات مشاوره اي و درمانی در 110 مسجد، برپایی 40 میز خدمت توسط بسیج اقشار، ارائه
خدمات صلواتی و تخفیف ویژه توسط اصناف بسیجی، برگزاري مسابقات و جشنواره هاي فرهنگی و ورزشی، افتتاح پروژه هاي
محرومیت زدایی و اجراي پویش سلیمانی ها که طی آن هر پایگاه بسیج یک خدمت را در محدوده خود ارائه خواهند کرد را از جمله

 
برنامه هاي سپاه تهران در هفته بسیج عنوان کرد. 

فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ خاطر نشان کرد: از ماه رمضان تاکنون 3 مرحله رزمایش کمک مومنانه بطور

 
وسیع اجرا شده است و مرحله چهارم در هفته بسیج در سطح شهر انجام می شود. 

وي با اشاره به اقدامات محوري انجام شده در سپاه تهران در حوزه اطلاعات و امنیت تصریح کرد: کشف انبار هاي احتکار لاستیک و
کشف هشتاد هزار لاستیک احتکار شده و همچنین 202 دستگاه تویوتا هایلوکس، کشف احتکار 1600 عدد عینک محافظ چشمی،
کشف انبار هاي احتکار2 میلیون و سیصد هزار دستکش پزشکی، کشف منابع معتنابهی الکل بهداشتی، کشف انبار هاي احتکار 86
هزار لیتر مواد ضد عفونی کننده و کشف انبار هاي احتکار مقادیر زیادي محلول هاي ضد عفونی کننده دست، لباس محافظ (گان)،

 
اسپري ضدعفونی کننده و تب سنج و اکسی متر از جمله اقدامات امنیتی و اطلاعاتی سپاه تهران در ایام شیوع بیماري کرونا است. 



فرمانده سپاه تهران در ادامه به ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه هاي این نهاد در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی
پرداخت و گفت: تولید و توزیع 40 میلیون ماسک از ابتداي کرونا، تهیه و توزیع یک میلیون بسته معیشتی و برنامه ریزي تهیه و
توزیع یک میلیون بسته معیشتی تا پایان سال جاري به ارزش حدود 500 هزار تومان، توزیع صد هزار بسته نوشت افزار، تحت پوشش
قرار دادن 500 هزار نفر از اقشار نیازمند، اجرا و تکمیل 500 پروژه عمرانی در تهران و 500 پروژه عمرانی در سایر استان ها که تامین
سه منبع 320 هزار لیتري آب در روستا هاي غیزانیه از جمله این پروژه ها محسوب می شود، اجراي 300 کارگاه توانمند سازي
اقتصاد مقاومتی در تهران، ایجاد 700 صندوق کارآفرینی و اشتغال آفرینی با کمک مردم و خیرین، ارائه خدمات فنی و حرفه اي به 3
هزار نفر و بهره مند کردن 300 نفر از خدمات خوداشتغالی، تامین 110 تبلت با کمک خیرین و در اختیار گذاشتن آن ها به دانش
آموزان نیازمند، تحویل 1700 بسته جهیزیه شامل 15 قلم اساسی و برنامه ریزي براي تامین و توزیع هزار بسته تهیه تا پایان سالاز

 
جمله اقدامات انجام شده در سپاه تهران بزرگ در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی است. 

سردار یزدي همچنین به فعالیت هاي اجتماعی سپاه تهران اشاره و خاطر نشان کرد: در مرکز شهید زیادیان 1500 معتاد را درمان و
اخیرا نیز مرکزي براي درمان بانوان معتاد متجاهر را افتتاح کردیم. این مرکز آمادگی پذیرش 150 نفر را دارد. مرکز دیگري را نیز در
غرب تهران در دست آماده سازي داریم که با افتتاح آن هیچ زن معتاد متجاهري را که در تهران بی سرپناه باشد، نخواهیم داشت. در
این زمینه همچنین پنج مرکز امر به معروف و نهی از منکر در تمام سطوح و موضوعات راه اندازي خواهد شد و هدف آن فقط حجاب
نخواهد بود. ما 250 گروه تذکر لسانی در حوزه بهداشت و درمان براي استفاده از ماسک و20 تیم امر به معروف براي مقابله با گران

 
فروشی ایجاد کرده ایم. 

وي با بیان اینکه امروز 44 پایگاه علمی سپاه تهران در تهران فعالیت می کند، اظهار کرد: هر کدام از این پایگاه هاي علمی توانایی
اجراي پروژه هاي علمی را دارند که در برخی از این پایگاه هاي علمی نوآوري هایی صورت گرفته که به ثبت رسیده است. همچنین

 
هشت مرکز رشد و فناوري علمی ایجاد کرده ایم که هفتاد واحد فناوري در آن ها مستقر هستند. 

فرمانده سپاه تهران گفت: یک کلینیک عارضه یابی و رفع موانع تولید صنایع در مجموعه بسیج کارخانجات ما ایجاد شده است. راه
اندازي اتوبوس علمی اتو دانش که شامل آزمایشگاهی است که در مناطق محروم حضور پیدا می کند و می تواند به دانش آموزان این
مناطق خدمت رسانی کند. برخی بسیجیان ما محصولات دانش بنیانی را تولید کردند که توان صادرات دارد و این کار آغاز شده است.
همچنین به دنبال ایجاد یک پارك علم و فناوري هستیم که کار هاي انجام شده است که امیدواریم تا پایان سال این پارك نیز راه

 
اندازي شود. 

سردار یزدي در ادامه گفت: در راستاي ارائه خدمات به کادر درمان از هفته گذشته با کمک بسیج ادارات ده خدمت مختلف از جمله
خدماتی نظیر ثبت احوال، کارت سوخت و ارائه انشعابات آب، برق، کار و تلفن به پزشکان و پرستاران به پزشکان و پرستاران خدمات

 
ارائه می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسشی درباره اقدامات سپاه تهران در حوزه تامین امنیت طی دو هفته آتی خاطر نشان کرد: از ابتداي سال
99 در ارتباط با ایجاد امنیت در سطح شهر همکاري هایی داشته ایم؛ در هفته هاي آتی نیز که با دو هفته تعطیلی مواجه هستیم با

 
دوستان نیروي انتظامی همکاري هایی خواهیم داشت. 

فر مانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ در پاسخ به پرسش دیگري درباره فعالیت هاي این مجموعه در فضاي
مجازي به ویژه در ایام کرونا اظهار کرد: از ابتداي شیوع کرونا در جلسات مختلف گسترش دولت الکترونیک را دنبال کردیم؛ در عین
حال لشکر سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري در فضاي مجازي اقدام به انجام کار هاي آموزشی از جمله در حوزه



کرونا، مهارت افزایی و بصیرت افزایی و رفع ابهام آفرینی ها و دروغ گویی هاي معاندین در این فضا کرده اند. همواره تلاش می کنیم با
حضور در فضاي مجازي کاري کنیم تا با کسانی که می خواهند جوانان ما را فریب دهند، مقابله کنیم و با ارائه آموزش هاي لازم

 
جوانان را در برابر دروغ آفرینی هاي و تردید آفرینی ها به نوعی واکسینه کنیم. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



جهانگیري: مردم از شکست ترامپ خوشحالند

منبع: خبرخودروشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/08/27

پایگاه خبري الف: معاون اول رییس جمهور گفت: عده اي در داخل کشور تلاش می کنند که به جامعه القا کنند دولت ضعیف
است و تصور می کنند که اگر دولت را ضعیف و ناکارآمد جلوه دهند، مردم نگاه مثبتی به آنها خواهند داشت اما در حقیقت مردم آنها

 
را اصلاً به حساب نمی آورند. 

اسحاق جهانگیري عصر روز گذشته (دوشنبه) در جلسه با مدیران ارشد شبکه بانکی و بررسی عملکرد برنامه هاي نظام بانکی در سال
جهش تولید، با اشاره به تأکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت کمک به مسئولین دولت براي حل مسایل کشور اظهار داشت: آیا
شرایطی از این بدتر هم وجود دارد؟ برخی افراد که خیلی ادعا هم دارند فقط این جملات مقام معظم رهبري را تکرار می کنند و
تصور می کنند که دیگران متوجه عملکرد آنها نیستند. هر یک از ما در دوران مسئولیت هاي مختلف خود کارنامه اي داریم و عملکرد
ما از حافظه مردم پاك نخواهد شد. اگر می خواهیم مسایل کشور و مشکلات مردم را حل کنیم جز از طریق تفاهم، انسجام و مشارکت

 
ملی قابل انجام نیست. 

وي با اشاره به تحریم ها و اینکه عده اي می گویند کشور همواره از ابتداي انقلاب تحت تحریم ها بوده است، خاطرنشان کرد: درست
است که از ابتداي انقلاب اسلامی تحت فشار و تحریم بوده ایم اما تحریم ها با یکدیگر متفاوت هستند. تحریم هاي اخیر بسیار متفاوت
از تحریم هاي گذشته هستند و آمریکا و شخص ترامپ با تمام قدرت ایستادند تا اقتصاد ایران را دچار فروپاشی کنند و این فشارها تا

 
حدي بود که حتی کشورهاي دیگر نتوانستند به تعهدات خود در مقابل ایران عمل کنند. 

معاون اول رییس جمهور با یادآوري اینکه از اواخر سال گذشته شرایط جدیدي تحت عنوان ویروس کرونا، بر کشور تحمیل شد
تصریح کرد: بسیاري از کشورها که داراي اقتصاد بزرگی هستند، در مواجهه با بیماري کرونا به رشد منفی بالاي اقتصادي رسیدند و
این مشکل براي ایران نیز صادق بود و ویروس کرونا ما را نیز با مشکلات مختلف مواجه کرد که در وهله نخست سلامت مردم و سپس

 
مسایل اقتصادي و اجتماعی را به همراه داشت. 

جهانگیري گفت: متأسفانه در این شرایط عده اي سعی دارند همواره مردم را در فضایی تاریک قرار دهند و نسل جوان را نسبت به
آینده کشور و سرنوشت خود نگران کنند. در این شرایط ما به دو جهت مسئولیت داریم که فشارها را تحمل کنیم؛ از یک سو قبول
مسئولیت کرده ایم که کشور را از شرایط سخت عبور دهیم و از سوي دیگر ما به مردم و کشور علاقمند هستیم چرا که عده اي جان

 
خود را براي کشور داده اند و بهترین فرزندان این کشور براي حفاظت از این آب و خاك فدا شدند. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه ارزیابی اتفاقات اخیر و مواجهه کشور با پیچیدگی ها و فشارهاي متعدد نشان می دهد که
مسئولین اقتصادي کشور عملکرد خوبی داشته اند، خاطرنشان کرد: البته این به معناي عدم اشتباه نیست چرا که هر مسئول و مدیري
ممکن است بر اساس محاسبات و شرایط پیش رو دچار خطا و اشتباه شود که مهم این است که این اشتباهات از طریق نقد دلسوزانه

 
مطرح شود تا امکان اصلاح فراهم گردد. 



جهانگیري با تأکید بر اینکه باید حس دولت داري را در مردم تقویت کنیم گفت: یکی از بدترین اتفاقات در کشور تضعیف حس دولت

 
داري در مردم است و که باعث می شود مردم احساس کنند حاکمیت توان حمایت از آنها را ندارد. 

معاون اول رییس جمهور افزود: عده اي نیز در داخل کشور تلاش می کنند که به جامعه القا کنند دولت ضعیف است و تصور می
کنند که اگر دولت را ضعیف و ناکارآمد جلوه دهند، مردم نگاه مثبتی به آنها خواهند داشت اما در حقیقت مردم آنها را اصلاً به حساب

 
نمی آورند. 

جهانگیري در ادامه سخنان خود با تأکید بر ضرورت احیاء اعتماد مردم و تلاش در جهت مثبت شدن افکار عمومی نسبت به آینده
کشور اظهار داشت: ترامپ انسانی به معناي واقعی ظالم و زورگو است که تا آنجا که توانست به مردم ایران فشار وارد کرد و تحریم
هاي ظالمانه غیرانسانی به تعبیر خودشان جنگ اقتصادي بر ملت تحمیل کرد و سردار سلیمانی عزیز قهرمان ملی ما را به شهادت
رساند. وقتی چنین فردي در انتخابات ریاست جمهوري رأي نیاورد کاملاً طبیعی است که مردم ایران خوشحال شوند اما این به آن

 
معنی نیست که شخص جدیدي که روي کار آمده باید فردي ممتاز و ویژه تلقی شود. 

معاون اول رییس جمهور ادامه داد: وقتی افکار عمومی تصور می کند که ممکن است در شرایط جدید تحریم ها از میان برداشته شود،
نگاه جامعه نسبت به آینده کشور مثبت می شود اما متأسفانه عده اي از اینکه نظر مردم و افکار عمومی مثبت باشد ناراحت می شوند
و باورشان این است که این جریان ممکن است به نفع فلان گروه باشد. این افراد غافل هستند که مثبت شدن افکار عمومی جامعه به

 
نفع ملت ایران است. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه باید براي حل مسایل کشور و مشکلات مردم متحد باشیم گفت: ایران کشوري ثروتمند است که از نیروي

 
انسانی قدرتمندي برخوردار است و با اتکا به این ظرفیت ها می تواند از پیچ هاي سخت عبور کرده و مسایل را پشت سر بگذارد. 

معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: مهمترین موضوع این است که اجازه ندهیم از شرایط سختی که کشور و مردم در آن قرار دارند
براي تسویه حساب هاي سیاسی و جناحی استفاده شود، این ظلم به مردم است که در شرایطی که آنها گرفتار معیشت و مشکلات
متعدد هستند ببینند برخی از مسئولین به جاي همنوایی و همکاري براي حل مشکلات، به دنبال آن هستند که از این فرصت علیه

 
دیگري استفاده کند. 

جهانگیري در بخش دیگري از سخنان خود از اقتصاد مقاومتی به عنوان مجموعه سیاست هایی مدبرانه و اجماعی براي حل مسایل
کشور یاد کرد و گفت: جهش تولید و اقتصاد مقاومتی دو موضوع مهمی است که چه تحریم باشیم و چه تحریم نباشیم نباید از دستور

 
کار خارج شود. 

معاون اول رییس جمهور با قدردانی از عملکرد نظام بانکی براي کمک به اجراي طرح هاي اقتصاد مقاومتی که منجر به تحولاتی نظیر
خودکفایی در تولید گندم شد، از نظام بانکی خواست در تحقق جهش تولید نیز تمام تلاش خود را به کار گیرند چرا که جهش تولید

 
هم مطالبه مقام معظم رهبري و هم یک نیاز اساسی کشور است. 

جهانگیري همچنین با اشاره به اینکه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه یک میلیون تومانی به تمام خانوارها بدون مراجعه افراد به بانک
یک شاهکار در نظام بانکی کشور بود، گفت: بر اساس گزار ش ها تأثیر این تسهیلات یک میلیون تومانی در زندگی مردم مثبت بوده

 
که امیدوارم دولت بتواند این گونه برنامه هاي حمایتی را استمرار بخشد. 



معاون اول رییس جمهور با قدردانی از بانک مرکزي در موضوع تأمین ارز افزود: بانک مرکزي مسئول تهیه ارز نیست اما با مدیریت
دقیق منابع ارزي، اقدامات بسیار خوبی در تأمین ارز مورد نیاز کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانه ها انجام داد که انتظار داریم این

 
رویه با جدیت بیشتر دنبال شود. 

جهانگیري با تأکید بر اهمیت بخش خدمات در اقتصاد کشور اظهار داشت: بخش خدمات 50 درصد تولید ناخالص داخلی و 50 درصد
اشتغال کشور را بر عهده دارد و در گزارش مرتبط با اشتغال سه ماهه دوم سال جاري که اعلام شده بود یک میلیون و 200 هزار نفر
به دلیل شرایط کرونایی بیکار شده اند، میزان بیکاري در بخش صنعت 40 هزار نفر اما در بخش خدمات بیش از 800 هزار نفر بود که

 
لازم است براي حمایت از بخش خدمات طرحی ویژه تدوین شود. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه میزان سرمایه گذاري در کشور طی ده سال اخیر رشد منفی داشته و این موضوع براي
آینده کشور نگران کننده است، اظهار داشت: نظام بانکی می تواند براي حل این مشکل راهکار پیدا کند تا زمینه سرمایه گذاري در

 
کشور مهیا شود. 

جهانگیري اظهار داشت: شرایط اقتصادي کشور نیازمند آن است که نظام بانکی محکم پاي کار بایستد و تمام کسانی که شبکه بانکی
کشور را مورد نقد قرار می دهند، خود به خوبی می دانند که اقتصاد و معیشت مردم زمانی رونق پیدا خواهد کرد که نظام بانکی نقش

 
خود را به خوبی ایفا کند. 

جهانگیري در ادامه با اشاره به افتتاح طرح انتقال آب از خلیج فارس به سه استان کشور که اخیراً توسط رییس جمهور به بهره برداري
رسید، افزود: برخی بانک هاي عامل گلایه داشتند که با وجود مشارکت در تأمین مالی اجراي این طرح، نامی از آنها برده نشده است
اما بر اساس تجربه خود می گویم که بعید است طرح بزرگی در کشور اجرا شود بدون آنکه بانک ها در تأمین مالی آن نقش نداشته

 
باشند. 

معاون اول رییس جمهور با تأکید بر اهمیت نقش شبکه بانکی کشور در پیشبرد برنامه هاي اقتصادي گفت: نبض اقتصاد کشور باید
همواره توسط مجموعه اي متشکل از مدیران اقتصادي کشور کنترل شود تا از اتفاقات بد پیشگیري و براي اقداماتی که باید انجام

 
شود، بسترسازي کنند که چنین مسئولیت مهمی بر عهده بانک مرکزي است. 

جهانگیري افزود: بانک مرکزي وظایف و مسئولیت هاي سنگینی بر عهده دارد که کنترل نقدینگی، کنترل تورم و مراقبت از رشد
اقتصادي از جمله این وظایف است و به طور کلی تمامی شاخص هاي اقتصادي به نوعی وابسته به عملکرد بانک مرکزي و نحوه نظارت

 
ها و حمایت هاي این بانک است. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به گزارش رییس کل بانک مرکزي مبنی بر اعطاي 700 هزار میلیارد تومان تسهیلات در شش ماهه
نخست سال خاطرنشان کرد: وقتی این عدد را در مقابل بودجه دولت قرار می دهیم متوجه می شویم که عددي بسیار بزرگ و تعیین

 
کننده اي در اقتصاد کشور است که می تواند اقتصاد کشور را به حرکت وادار کند. 

جهانگیري در ادامه با بیان اینکه اقتصاد ایران با برخی مشکلات و بیماري هاي مزمن روبرو است که طی سال ها انباشته شده و درمان
نشده است، افزود: همه علاقمند هستند که اتکاء اقتصاد کشور از منابع طبیعی برداشته شود اما در عمل هر گاه که درآمدهاي نفتی

 
کاهش پیدا کرده، اقتصاد کشور با مشکل مواجه شده است. 



معاون اول رییس جمهور دولتی بودن اقتصاد را از دیگر مسایل و مشکلات اقتصاد کشور برشمرد و اظهار داشت: متاسفانه در سالهاي
اخیر، اقتصاد کشور علاوه بر بیماري هاي مزمن ساختاري با تحریم هاي ظالمانه آمریکا و ویروس کرونا نیز مواجه شده است. حل
مسایل اقتصادي کشور همواره نیازمند تصمیمات جدي، شجاعانه و عالمانه بوده است تا بتواند اقتصاد را از این شرایط و مشکلات

 
مزمن خارج کند. 

جهانگیري در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به ادغام بانک ها و موسسات اعتباري وابسته به نیروهاي مسلح در بانک سپه افزود:
این موضوع یک نیاز بود و نیروهاي مسلح نیز می خواستند از بانکداري خارج شوند. این ادغام یک مطالبه از سوي مقام معظم رهبري

 
نیز بود که پس از پیشنهاد رییس جمهور در سال 97 مورد موافقت ایشان قرار گرفت. 

وي خاطرنشان کرد: تا پیش از این اتفاق چنین تجربه اي در کشور وجود نداشت که پنج بانک و موسسه اعتباري در یک بانک ادغام
شود. هم ستاد کل نیروهاي مسلح و هم بانک مرکزي در این زمینه عملکرد بسیار خوبی داشتند که باید صمیمانه از همه آنها تشکر

کنیم.



جمع آوري اطلاعات بیش از 80 هزار بنگاه اقتصادي در «سمتاد»

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/08/27

دبیر شوراي تحول قضایی دادگستري استان البرز از جمع آوري اطلاعات بیش از 80 هزار بنگاه اقتصادي و واحد صنفی استان
البرز در سامانه «سمتاد» خبر داد و گفت دسترسی قضات به این سامانه به زودي فراهم می شود.

حسین اعظمی چهاربرج در خصوص راه اندازي سامانه اختصاصی دادگستري استان موسوم به «سمتاد» گفت: دسـتگاه قضایـی
در راسـتاي عمل به فرآمین مقام معظم رهبري در زمینه نقش آفرینی مطلوب در عرصه اقتصاد و اشتغال، دو ماموریـت مبارزه با فساد
و حمایت حقوقی و قضایی از فعالان تجاري و اقتصادي را براي خـود تعریـف کرد و اولین محور از محورهاي تحول در دستگاه قضایی

 
را به نقش حاکمیتی این دستگاه در بهبود محیط کسب وکار اختصاص داده است. 

وي افزود: در همین راستا دادگستري کل استان البرز نیز به منظور پیاده سازي سیاست هاي قوه قضائیه در محور اول طرح تحول

 
قضائی، توجه ویژه اي را به رصد فضاي کسب و کار و ایجاد زمینه مطلوب براي فعالیت تولیدکنندگان مطعوف کرده است. 

معاون منابع انسانی دادگستري استان البرز یکی از مهمترین اقدامات انجام شده در این زمینه را راه اندازي سامانه مشورتی تحلیل
اقتصادي دادگستري استان البرز (سمتاد) عنوان و بیان کرد: این سامانه با جمع آوري اطلاعات بنگاه هاي اقتصادي و واحدهاي صنفی
فعال در سطح استان البرز، شناسنامه اي کامل را براي هر یک از این مجموعه ها تشکیل داده و در مرحله بعد با ترکیب این اطلاعات
با چارچوب هاي قانونی موجود در علم حقوق، تحلیلی کامل و جامع را با استفاده از مدل هاي ریاضی و اقتصادي در اختیار قضات و

 
کلیه دست اندکاران قرار می دهد. 

 
ویژگی هاي سامانه 

وي اضافه کرد: پیشنهاد ورود دادستانی یا بازپرسی در اعمال ماده 114 قانون آئین دادرسی کیفري، پیشنهاد درباره توقیف یا عدم
توقیف اموال در اجراي دستور موقت یا تامین خواسته، ارائه هشدار درباره احتمال ورشکستگی بنگاه، پیشنهاد حمایت قضائی و در
نهایت پیشنهاد درباره اعطاي تسهیلات به بنگاه و یا واگذاري آن به بانک، از جمله تحلیل هاي دوازده گانه اي است که از طریق این

 
سامانه قابل دریافت است و می توان در مسیر تصمیم گیري ها و سیاست گذاري ها از آن ها استفاده کرد. 

اعظمی چهاربرج با اشاره به جمع آوري اطلاعات بیش از 23هزار بنگاه اقتصادي و بیش از 57 هزار واحد صنفی فعال در سطح استان
البرز از طریق مکاتبه با دستگاه هاي مرتبط گفت: در این مرحله از اطلاعات ادارات امور مالیاتی؛ ثبت شرکت ها؛ اتاق اصناف؛ تامین
اجتماعی؛ صنعت، معدن و تجارت و همچنین بانک ها و موسسات مالی استفاده شده و مراحل برنامه نویسی و تست این سامانه به

 
اتمام رسیده است. 

وي متذکر شد: نسخه آزمایشی سامانه سمتاد هم اکنون در اختیار مدیران ارشد دادگستري کل استان البرز قرار دارد و طبق برنامه
ریزي صورت گرفته، پس از تکمیل نهایی اطلاعات موردنظر، در آینده اي نزدیک امکان دسترسی قضات به این سامانه نیز فراهم

 
خواهد شد. 

دبیر شوراي تحول قضایی دادگستري استان البرز تصریح کرد: در فرآیند رسیدگی به پرونده هاي مهم اقتصادي، خروجی این سامانه



توسط کارشناسان اقتصادي دادگستري کل استان البرز تحلیل اقتصادي شده و سپس براي تصمیم گیري نهایی در شوراي مشورتی
اقتصادي دادگستري کل استان البرز مطرح می شود.



ایجاد670 فرصت شغلی از محل طرح هاي اقتصاد مقاومتی در استان مرکزي/

توزیع بیش از 5 میلیون ماسک بهداشتی و 190 هزار بسته کمک مؤمنانه

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/08/27

محترمی گفت: بسیج سازندگی از ابتداي شیوع بیماري کرونا تمام قد به میدان آمد و اقدامات بسیار چشمگیري در این راستا
انجام داد که مهمترین آنها تولید و توزیع 5 میلیون و 200 هزار ماسک بهداشتی و توزیع 190 هزار بسته کمک مؤمنانه بین

نیازمندان و افراد آسیب دیده از کرونا بوده که این اقدامات همچنان ادامه ...

به گزارش دیار آفتاب؛ امید محترمی مسئول بسیج سازندگی استان
مرکزي در تشریح اقدامات انجام شده این سازمان در طی یک سال و
نیم گذشته و تشریح برنامه هاي هفته گرامیداشت بسیج در جمع
خبرنگاران گفت: بسیج سازندگی سپاه روح االله در طی یک سال
گذشته با محوریت محرومیت زدایی، اشتغال زایی، اقتصاد مقاومتی ،
گروه هاي جهادي و مقابله با بیماري کرونا به طور عملیاتی وارد
میدان شده که در طی این مدت اقدامات چشمگیري در این راستا

انجام داده و در این مسیر توانسته با اتکا به اندیشه جهادي و انقلابی جوانان زیادي را براي تحقق شعار "ما می توانیم" وارد میدان

 
کند. 

 
ساماندهی 1150 گروه جهادي فعال در استان 

محترمی اظهار کرد: یکی از مهمترین برنامه هاي جاري بسیج سازندگی سازماندهی، هدایت و پشتیبانی افراد در قالب گروه هاي
جهادي است که تاکنون توانسته بیش از یک هزار و  150 گروه جهادي فعال را سازماندهی کنیم که برآمده از اقشار مختلف مردم
هستند و در عرصه هاي مختلف عمرانی ، بهداشتی، پزشکی ، خدماتی ، کشاورزي ، درمانی ، صنعتی و سایر فعالیت ها خدمات

 
تخصصی به مردم ارائه می کنند. 

وي ادامه داد: گروه هاي جهادي در طی این چند سال به خوبی نشان داده اند که کانون تربیت مدیران و آینده سازان دلسوز کشور
هستند و لذا بسیج سازندگی یک برنامه محوري که در دستور کار خود دارد تقویت این گروه ها براي آمادگی در عرصه هاي مختلف

 
است. 

 
تشکیل 550 صندوق اشتغال زایی بر پایه مردم محوري و مسجد محوري 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي گفت: با توجه به تأکیدات مقام معظم رهبري مبنی بر تحقق اقتصاد مقاومتی در همین راستا
بسیج سازندگی براي لبیک به فرمان معظم له اقدامات مختلفی را در دستور کار خود گذاشته که مهمترین آنها تشکیل 550 صندوق

 
اشتغال زایی بر پایه مردم محوري و مسجد محوري است که مهمترین هدف تشکیل آنها مردمی کردن اقتصاد است. 



وي با اشاره به اینکه محور فعالیت هاي اقتصاد مقاومتی بسیج سازندگی کمک به دولت با پشتیبانی و ظرفیت هاي مردمی در راستاي
تقویت تولید در کنار بازاریابی، برندسازي و آموزش گام بر می دارد افزود: در 14عرصه پرورش ماهی، مرغ، شترمرغ، دام ، بوقلمون،
کشت گیاهان دارویی، زعفران، باغات داربستی انگور، زنبورعسل و سایر موارد توانسته بیش از 670 فرصت شغلی در طی یک سال

 
گذشته در سطح استان ایجاد کند. 

محترمی بیان کرد: در طی یک سال گذشته آنچیزي که در خصوص پروژه هاي محرومیت زدایی در دستور کار قرار گرفت رویکرد آب
و اشتغال بود که اجراي کانال کشی آب کشاورزي، لایروبی قنوات، لوله گذاري زمین هاي کشاورزي، لایروبی رود آب ها، ساخت
استخر ذخیره آب، ساخت زمین هاي ورزشی روباز، اجراي پروژه هاي انتقال آب شرب و غیره بخشی از این فعالیت ها است که بیش

 
از 640 پروژه در این راستا به بهره برداري رسید. 

 
توزیع 5 میلیون و 200 هزار ماسک بهداشتی و 190 هزار بسته کمک مؤمنانه در ایام کرونا 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي گفت: با توجه به شیوع بیماري کرونا بسیج سازندگی از ابتداي شیوع بیماري تمام قد به میدان
آمد که اقدامات بسیار چشمگیري در این راستا انجام داد که مهمترین آنها تولید و توزیع 5 میلیون و 200 هزار ماسک بهداشتی و
190 هزار بسته کمک مؤمنانه براي نیازمندان و افراد آسیب دیده از کرونا بود که این اقدامات همچنان ادامه خواهند داشت و بیش از
120 گروه جهادي در استان براي عملیات ضدعفونی و گندزدایی در استان مرکزي با هماهنگی و نظارت دانشگاه علوم پزشکی و

 
معاونت بهداشت و درمان سپاه سازمان دهی شده اند. 

وي ادامه داد: همچنین در راستاي کمک به تسهیل ازدواج زوج هاي جوان، بسیج سازندگی با تهیه جهیزیه ها که همه از کالاي ایرانی
هستند توانسته گام مؤثري در این راستا بردارد که تاکنون یک هزار و 100 سري جهیزیه تحویل زوج هاي جوان در سطح استان شده

 
است. 

محترمی اضافه کرد: احداث 300 واحد مسکونی براي محرومین از دیگر اقدامات بسیج سازندگی در طی یک سال گذشته است و
خوشبختانه جهادگران بسیجی در طی این سال ها نشان داده اند نماد عینی امدادهاي الهی بر روي زمین هستند و آمادگی هرگونه

 
خدمت رسانی بی منت به مردم و ولی نعمتان در هر نقطه اي را دارند. 

 
بهره برداري از 181 پروژه عمرانی و محرومیت زدایی در هفته بسیج 

مسئول بسیج سازندگی استان مرکزي گفت: به مناسبت گرامیداشت هفته بسیج برنامه ریزي هاي خوبی براي بهره برداري از پروژه ها
انجام شده که بسیج سازندگی از اول آذرماه تا پایان هفته بسیج برنامه هاي خوبی در نظر گرفته که 2 آذر ویژه برنامه استان مرکزي

 
در سطح کشور است که برنامه ها با حضور مسئولین کشوري انجام خواهند شد. 

وي خاطرنشان کرد: 181 پروژه عمرانی و محرومیت زدایی در هفته بسیج توسط بسیج سازندگی در سطح استان به بهره برداري می
رسد که در قالب افتتاح واحدهاي مسکونی محرومین، پروژه هاي آبرسانی ، پروژه هاي عمرانی و سایر برنامه هاي دیگر خواهد بود که

 
نهضت کمک مؤمنانه در سطح استان باقوت ادامه خواهد داشت. 

انتهاي پیام/



توسعه تعاونی ها منجر به پایداري اشتغال می شود

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/08/27

 معاون امورتعاون وزارت تعاون ،کارورفاه اجتماعی به ضرورت ترویج بیش از پیش فعال سازي و تشکیل تعاونی ها در سطح
کشور اشاره کرد و افزود: توسعه بخش تعاون ...

 معاون امورتعاون وزارت تعاون ،کارورفاه اجتماعی به ضرورت ترویج بیش از پیش فعال سازي و تشکیل تعاونی ها در سطح کشور اشاره
کرد و افزود: توسعه بخش تعاون به توسعه رفاه اجتماعی و ایجاد اشتغال پایدار منطقه اي از طریق سرمایه هاي خرد مردمی منجر می

 
شود. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ""محمد کبیري"" که در مراسم پایانی ""مسابقات

 
مناظره ملی تعاون"" سخن می گفت از افتتاح رسمی ""اندیشکده تعاون"" به زودي خبرداد . 

وي با قدردانی از سازمان اموردانشجویان ومعاونت فرهنگی جهاد دانشگاهی گفت: این همکاري مشترك براي ترویج فرهنگ تعاون

 
ضروري است. 

معاون امورتعاون وزارت تعاون ، کارورفاه اجتماعی افزود: درگذشته امورترویجی حوزه تعاون منحصربه جامعه تعاونگران بود اما در سال
هاي اخیر با توجه به اهمیت تعاون که طبق متن قانون اساسی یکی ازسه رکن اصلی اقتصاد کشور است، مباحث ترویجی علاوه بر

 
تعاون گران در میان گروه هاي مرجع نیز دنبال شد. 

کبیري ادامه داد: با کمتر شدن ریسک سرمایه گذاري در بخش تعاون، نقدینگی حاضر در جامعه به سمت تعاونی ها هدایت شده و

 
اشتغال و تولید رونق پیدا می کند. 

معاون امورتعاون وزارت تعاون ، کارورفاه اجتماعی با بیان اینکه یکی از مهم ترین گروه هاي مرجعی که همواره به دانش و تخصص
آنها نیاز است، دانشگاهیان هستند خاطر نشان کرد: در این راستا همکاري با مجموعه جهاد دانشگاهی در بخش مسابقات تخصصی

 
مناظره در حوزه تعاون اولین گام بود. 

وي با پیشنهاد گنجاندن مناظرات دانشجویی در حوزه تعاون در تقویم سالانه و تاکید بر ادامه این همکاري با جهاد دانشگاهی، توجه

 
بیشتر به اندیشه هاي صاحب نظران و اساتید براي تهیه سر فصل مسابقات را خواستار شد. 

کبیري با اشاره به اهمیت بخش تعاون در اقتصاد دنیا گفت: مجموع دارایی هاي حوزه تعاون در سطح دنیا نزدیک به 20 هزار میلیارد

 
دلار بوده و گردش مالی 300 تعاونی شاخص جهان سالانه 2100 میلیارد دلار است. 

وي به ضرورت تلاش جدي براي احیاي اعتماد عمومی به بخش تعاون اشاره کرد و گفت: تا کنون گام هاي زیادي براي توسعه
شفافیت و نوآوري توسط معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برداشته شده است. 



معاون امور تعاون وزارت تعاون ، کارورفاه اجتماعی، اصلاح قوانین، چابک سازي روند بروکراتیک و حمایت هدفمند از تعاونی هاي

 
اشتغال زا به شرطی که حیات تعاونی ها به دولت گره نخورد را براي توسعه بخش تعاون ضروري دانست. 

 
مراسم پایانی ""مسابقات مناظره ملی تعاون"" با همکاري معاونت امور تعاون و سازمان جهاد دانشگاهی برگزار شد. 

عیسی علیزاده، معاون امور فرهنگی جهاد دانشگاهی و فرشاد مومنی، اقتصاددان و استاد دانشگاه علامه طباطبایی از داوران این
مسابقه بودند.



امضاي تفاهم نامه تأمین زمین 2000 واحد مسکونی و 1000 شغل براي

ایثارگران

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/08/27

تفاهم نامه تأمین زمین براي 2000 واحد مسکونی و 1000 شغل براي ایثارگران استان مرکزي در سفر معاون رییس جمهور
و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به این ...

تفاهم نامه تأمین زمین براي 2000 واحد مسکونی و 1000 شغل براي ایثارگران استان مرکزي در سفر معاون رییس جمهور و رییس

 
بنیاد شهید و امور ایثارگران به این استان به امضا رسید 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از بنیاد شهید و امور ایثارگران، مهندس سعید اوحدي صبح روز سه شنبه 27 آبان ماه در
دیدار با آیت االله قربانعلی دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در استان مرکزي و امام جمعه اراك با اشاره به حجم بالاي معوقات
ایثارگران در بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: این مطالبات بیش 8 هزار میلیارد تومان بود که خوشبختانه بخش عمده آن با تأکید

 
شخص دکتر روحانی و همراهی سازمان برنامه و بودجه و از همه مهم تر عنایت خود شهدا پرداخت شد. 

 
اوحدي افزود: پرداخت این مطالبات آرامشی نسبی را ایجاد کرد که توانستیم با خیالی آسوده تر به موضوعات فرهنگی بپردازیم. 

آیت االله قربانعلی دري نجف آبادي نیز در این دیدار ضمن خیر مقدم به رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: رسیدگی به مسائل
معیشتی خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران از اقدامات مهمی است که باید با تدابیر حکیمانه به آن رسیدگی شود، اما مسئله مهم
تر موضوعات معنوي این عزیزان است. خانواده هاي معظم شهدا میراث دار شهدا هستند و در مسیر پاسداري از اسلام و انقلاب از همه

 
پیشتازتر هستند. 

وي افزود: کارهاي خوبی در زمینه بزرگداشت شهدا انجام شده است اما باید کارهاي بیشتر و تأثیرگذاري در این زمینه انجام شود. در
اجراي اقدامات فرهنگی باید بازدهی و اثر آن را مد نظر داشته باشیم. خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران سرمایه هاي ما هستند و
باید براي آیندگان حفظ شوند، به خصوص امروز که مسئله گام دوم انقلاب از سوي مقام معظم رهبري مطرح شده است لزوم حفظ و

 
انتقال فرهنگ و معنویات در این گام دوم بیش از پیش مشخص شده است. 

 
آیت االله دري نجف آبادي در ادامه به بیان بخشی از مسائل و مشکلات خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران استان مرکزي پرداخت. 

معاون رییس جمهور همچنین با حضور در منازل خانواده معظم شهید مدافع حرم «عبداالله خسروي»، جانباز گرامی 70 درصد مدافع
حرم «حسین رحیمیان» و جانباز 55 درصد و آزاده سرافراز «حجت الاسلام حسین عسگري» از نزدیک با آنان دیدار و گفت وگو کرد.
اوحدي در پایان سفر خود به استان مرکزي با حضور در استانداري این استان به منظور امضاي تفاهم نامه تأمین زمین براي 2000
واحد مسکونی و 1000 شغل براي ایثارگران استان مرکزي یکی از ویژگی هاي انسان را نسِیان دانست و گفت: نسیان یا فراموشی می
تواند هم مثبت باشد و هم منفی، اگر انسان مصیبت ها را فراموش کند می تواند در ادامه زندگی به موفقیت برسد اما اگر دچار غفلت
و فراموشی درباره نعمت هاي الهی شود قطعاً خسارت خواهد دید. توفیق خدمت یکی از نعمات بسیار بزرگی است که ممکن است

 
انسان از آن غافل شود. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: امروز شاهد بدترین و بی سابقه ترین تحریم ها علیه کشورمان هستیم و حتی دارو هم وارد

 
کشورمان نمی شود. در چنین شرایط سختی است که باید همبستگی و همت براي رسیدن به آرمان ها بیشتر شود. 

اوحدي با بیان اینکه در استانی هستیم که بیش از 6 هزار شهید تقدیم انقلاب کرده است، گفت: ما امانتدار این شهدا و 230 هزار

 
شهید کشورمان هستیم، آن ها رفتند و امانتی بزرگ را به دست ما سپردند و باید تلاش کنیم به بهترین شکل از آن پاسداري کنیم. 



وي افزود: اگر امروز تفاهم نامه اي براي تأمین مسکن خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران به امضا می رسد قطره اي ناچیز در برابر
عظمت و بزرگی آنان است. هرچند عزت نفس این عزیزان آنقدر بالاست که هرگز براي خود درخواستی ندارند اما وظیفه ما حکم می

 
کند در خدمت آنان باشیم. 

آیت االله دري نجف آبادي نیز در این مراسم تأکید کرد: موضوع اشتغال دغدغه جاري در تمام کشور است و توان دولت نیز براي
برطرف کردن این دغدغه محدود است و نباید انتظار داشته باشیم همه افراد در مجموعه هاي دولتی مشغول به کار شوند. باید از
ظرفیت هاي متعدد مانند معادن، کشاورزي و تولید استفاده شود تا بخش زیادي از این مشکل از طریق بخش هاي غیردولتی برطرف

 
شود و به سمت کوچک و چابک سازي دولت برویم. 

سید علی آقازاده استاندار استان مرکزي نیز در این جلسه تصریح کرد: خرسندیم که میزبان یکی از چهره هاي خدوم انقلاب اسلامی
هستیم که کارنامه درخشانی چه در دوران خدمت و چه در زمینه ایثارگري دارند. امروز نیز خبر بسیار خوبی از ایشان شنیدیم که

 
مطالبات خانواده هاي معظم شهدا و ایثارگران پرداخت شده است. 

وي افزود: امضاي این تفاهم نامه فرصت بسیار خوبی براي خدمت رسانی به ایثارگران استان مرکزي ایجاد می کند. قدردانی و خدمت
رسانی به این عزیزان وظیفه همه ما است و امیدواریم بتوانیم قدم هایی هرچند کوچک در مسیر این خدمات رسانی برداریم و شاهد

 
این باشیم که ایثارگران گرامی دغدغه مسکن و شغل نداشته باشند. 

در پایان این مراسم، تفاهم نامه تأمین زمین براي 2000 واحد مسکونی و 1000 شغل براي ایثارگران استان مرکزي به امضاي رییس
بنیاد شهید و امور ایثارگران و استاندار استان مرکزي رسید.



استاندار مرکزي: کلیه مطالبات بنیاد شهید به خانواده شهدا و ایثارگر پرداخت

شد/ انصاري فر: پروژه 264واحدي مسکن سفیر تا پایان سال به اتمام می رسد

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/08/27

انصاري فر رئیس بنیاد شهید استان مرکزي، گفت: پروژه 264واحدي مسکن سفیر براي خانواده شاهد و ایثارگر در حال
اجراست که امیدواریم با هدف گذاري انجام شده این پروژه تا پایان سال به اتمام برسد.

به گزارش دیار آفتاب؛ سید علی آقازاده استاندار مرکزي در جلسه
امضاي تفاهم نامه تامین زمین و ساخت مسکن و ساماندهی و اشتغال
و کارآفرینی ایثارگران استان مرکزي که با حضور اوحدي رئیس کل
بنیاد شهید، آیت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در استان و
جمعی از مسئولین استانی برگزار شد، ضمن تشکر از انتخاب استان
مرکزي به عنوان بیست و یکمین مقصد سفر استانی رئیس کل بنیاد
شهید، گفت: آقاي اوحدي در این مدت کمی که در بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران خدمت کرده اند منشأ اثرات خوبی شده اند. 

وي افزود: براي نمونه کلیه مطالبات بنیاد شهید به خانواده هاي شهدا و ایثارگران که مبلغی نزدیک به 10هزار میلیارد تومان بوده

 
است، پرداخت شده است و به واقع جاي تبریک به دولت و بنیاد شهید دارد. 

آقازاده تصریح کرد: استان مرکزي با دارا بودن20هزار رزمنده، جانباز و آزاده و 6هزار و دویست شهید، استانی خاص از این نظر است و
امیدواریم بتوانیم در جهت قدرشناسی از این خانواده ها قدم هاي بزرگی براي این عزیزان برداریم و روزي را ببینیم که آن ها دغدغه

 
مسکن و اشتغال براي خود و فرزندانشان نداشته باشند. 

 
انصاري فر رئیس بنیاد شهید و ایثارگران استان مرکزي: 

 
پروژه 264واحدي مسکن سفیر تا پایان سالبه اتمام می رسد 

انصاري فر رئیس بنیاد شهید و ایثارگران استان مرکزي نیز در این جلسه گفت: امروز تفاهم نامه اشتغال براي هزار نفر از فرزندان

 
شاهد و ایثارگر و تهیه زمین و مسکن براي بیش از 2هزار نفر از خانواده شاهد، آزاده و ایثارگر امضا شد. 

وي افزود: با امضاي این تفاهم نامه، میزان بیکاري فرزندان شاهد و ایثارگر به نصف می رسد. همچنین با امضاي تفاهم نامه تهیه

 
مسکن براي بیش از 2هزار نفر از خانواده شاهد و ایثارگر، رشدي 60درصدي را در این زمینه خواهیم داشت. 

انصاري فر با اشاره به اقدامات صورت گرفته توسط این سازمان، گفت: پروژه 264واحدي مسکن سفیر براي خانواده شاهد و ایثارگر در
حال اجراست که امیدواریم با هدف گذاري انجام شده این پروژه تا پایان سال به اتمام برسد. دیگر اقدام صورت گرفته توسط این



سازمان استفاده از ظرفیت مسئولین ارشد استان در اجراي طرح سپاس و دیدار با خانواده هاي شاهد و ایثارگر بوده است که در این

 
راستا بیش از 15هزار دیدار حضوري، تماس تلفنی و مجازي با این خانواده ها داشته ایم. 

وي افزود: اتمام پروژه فرهنگی ورزشی و توانبخشی و افتتاح غیررسمی این مرکز با اعتباري بالغ بر 29 میلیارد تومان از دیگر اقدامات

 
این سازمان است که از همه مسئولینی که در اتمام آن نقش داشتند تشکر می کنیم. 

انتهاي پیام/



ساماندهی پرونده شهداي سلامت در دستور کار است/تا پایان دولت دوزادهم

تعداد مسکن جامعه ایثارگري به 70هزار واحد می رسد

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در مورد ساماندهی پرونده شهداي سلامت، گفت: امروز علیرغم همه فشار شاهد
حماسه آفرینی در جامعه پزشکان و خدمات درمانی کشور هستیم. به عنوان نمونه دکتر زارع رئیس بیمارستان لبافی نژاد

تهران و برادر دو شهید و از سرمایه هاي جامعه پزشکی کشور و جمع دیگري از کادر ...

به گزارش دیار آفتاب؛ سعید اوحدي رئیس سازمان بنیاد شهید و امور
ایثارگران در حاشیه جلسه امضاي تفاهم نامه تامین زمین و ساخت
مسکن و ساماندهی و اشتغال و کارآفرینی ایثارگران استان مرکزي در
جمع خبرنگاران گفت: امروز در بیست و یکمین سفر استانی خود به
استان مرکزي سفر کردیم و با همت استانداري مرکزي، وزارت راه و
مسکن و شهرسازي، وزارت صمت و وزارت رفاه دو تفاهم نامه بسیار

 
مهم با سه موضوع به امضا رسید. 

وي افزود: یکی تفاهم نامه تامین زمین براي دو هزار مسکن جامعه ایثارگري در استان مرکزي است که بیانگر 60درصد افزایش تامین
زمین مسکن در طول 10سال گذشته است که اتفاق بسیار بزرگی است و عقب ماندگی در حوزه تامین مسکن جامعه ایثارگري را که
بالا بوده، تا حدودي جبران می کند و امیدواریم بتوان تا پایان دولت دوزادهم تعداد مسکن جامعه ایثارگري را به 70هزار مسکن

 
برسانیم و بخش عمده اي از نیاز آنان را برطرف کنیم. 

اوحدي با اشاره امضاي تفاهم نامه تامین اشتغال جامعه ایثارگري، گفت: این موضوع نیز از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و به
نوعی مهم ترین دغدغه جامعه ایثارگران و فرزندان عزیز شهدا، جانبازان و آزادگان محسوب می شود. در همین راستا در استان مرکزي
که داراي ویژگی هاي خاص صنعتی است، ظرفیت براي اشتغال هزار نفر فراهم شد. البته در قانون هم ظرفیت هاي خاصی براي
فرزندان ایثارگران در نظر گرفته شده که به عنوان مثال در آزمون استخدام سراسري که در دي ماه برگزار می شود، 30درصد ظرفیت
آن به جامعه ایثارگري اختصاص پیدا می کند و همچنین در بند ج ماده 87 قانون احکام برنامه ششم توسعه، دولت موظف به

 
استخدام همه فرزندان شهدا و جانبازان است. 

وي با اشاره به سومین تفاهم نامه در استان مرکزي، تصریح کرد: ساماندهی گلزار شهدا نیز در دستور کار قرار دارد که انءشااالله با

 
همت استاندار مرکزي بتوانیم عنایات ویژه مقام معظم رهبري درباره ساماندهی گلزار شهدا داشته باشیم. 

 
ساماندهی پرونده شهداي سلامت در دستور کار است 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در مورد ساماندهی پرونده شهداي سلامت، گفت: امروز علیرغم همه فشار شاهد حماسه
آفرینی در جامعه پزشکان و خدمات درمانی کشور هستیم. به عنوان نمونه دکتر زارع رئیس بیمارستان لبافی نژاد تهران و برادر دو



شهید و از سرمایه هاي جامعه پزشکی کشور و جمع دیگري از کادر درمانی بر اثر درگیري با بیماري کرونا در حین انجام وظیفه، به

 
شهادت رسیدند. 

وي ادامه داد: بر اساس دستور مقام معظم رهبري بنا شد تا کمیته اي ملی بر اساس مصوبات شوراي امنیت ملی در کشور و کمیته
هاي متناظر در استان ها تشکیل شود. تا به امروز جلسات منظم هفتگی با مسئولیت وزارت بهداشت، بنیاد شهید، سازمان برنامه و
بودجه و سازمان امور اداري استخدام کشوري برگزار شده است و صد و سی پرونده شهداي سلامت از استان ها دریافت شده است که
تا به امروز حدود 40پرونده بررسی شده و در اختیار بنیاد شهید قرار گرفته است و امیدواریم در بازه بسیار کوتاهی بتوانیم حق بسیار

 
بزرگ شهداي سلامت را ادا کنیم. 

انتهاي پیام/



آغاز برداشت زعفران از مزارع خرم آباد / فعالیت بیش از 400 خانوار

روستایی خرم آبادي در زمینه کشت زعفران

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/08/27

مراد بیرانوند گفت: برداشت زعفران در سطح 160 هکتار از مزارع شهرستان خرم آباد از دهه سوم آبان ماه سال زراعی جاري
آغاز شده است .

مدیر جهاد کشاورزي خرم آباد خبرداد: آغاز برداشت
زعفران از مزارع خرم آباد / فعالیت بیش از 400 خانوار
روستایی خرم آبادي در زمینه کشت زعفران مراد بیرانوند
گفت: برداشت زعفران در سطح 160 هکتار از مزارع
شهرستان خرم آباد از دهه سوم آبان ماه سال زراعی جاري

 
آغاز شده است . 

به گزارش خبرگزاري برنااز لرستان؛ مراد بیرانوند با اعلام
این خبر،اظهارکرد: 132 هکتار مزارع زعفران با دوره کشت

دو سال به بالا در خرم آباد می باشد که در سال جاري با توجه به حمایت هاي آموزشی ، تسهیلاتی و مشاوره کارشناسان مراکز جهاد
کشاورزي ، 30 هکتار به این سطح کشت نسبت به سال قبل اضافه شده است که با توجه به میانگین سال کاشت اینگونه مزارع (از
یک تا هفت سال) در خرم آباد و میانگین برداشت زعفران که حدود سه کیلو گرم در هکتار می باشد پیش بینی می شود نزدیک به

 
نیمی از تولید استان که بالغ بر 550 کیلو گرم است در شهرستان خرم اباد تولید، برداشت، بسته بندي و به بازار تقاصا عرضه شود. 

او افزود : بیش از 400 خانوار روستایی بهره بردار خرم آبادي در زمینه کشت زعفران مشغول به فعالیت بوده که بخشی از عملیات
برداشت ، پاك کردن و فرآوري را بصورت خانوادگی انجام می دهند و در این راستا نیز بیش از 1000 نفر کارگر ماهر مزارع زعفران در

 
قالب تعاونی هاي خرد زنان با حمایت و برنامه ریزي جهاد کشاورزي ، ساماندهی و آموزش لازم را طی نموده اند. 

بیرانوندتصریح کرد:در طول فصل برداشت در هر هکتار مزرعه زعفران حدود 100 کارگر فصلی در ارتباط با عملیات برداشت ، پاکنی

 
,خشک و بسته بندي به مدت دو ماه نیز مشغول بکار می باشند 

او بیان کرد : گردش مالی زعفران در خرم آباد سالانه بالغ بر 11 میلیارد تومان است که نقش بسزایی در اشتغال ، بالا بردن توان

 
معیشت و مهاجرت معکوس منطقه ایفا می نماید. 

مدیر جهاد کشاورزي خرم آباد ادامه داد: مدیریت صنایع تبدیلی و غذایی سازمان جهادکشاورزي به اکثر قریب به اتفاق زعفران کاران
مجوز بسته بندي خانگی داده و زعفران کاران عمده در حال برند سازي و افزایش کیفیت بسته بندي هاي خود می باشند که

 
امیدواریم با تمهیدات در نظر گرفته شده بتوانیم زعفران استان را در سطح کشور و دنیا معرفی کنیم. 



او گفت: تشکل زعفران کاران شهرستان به همت زعفران کاران در دست تشکیل می باشد و در همین راستا نیز به جهت حمایت از
زعفران کاران ؛ وزارت جهاد کشاورزي خرید تضمینی زعفران را توسط سازمان تعاون روستایی در صورت نیاز و مشکل فروش بازار در
دستور کار قرار داده و سازمان تعاون روستایی نیز دستورالعمل هاي لازم را در این زمینه تهیه و تدارك دیده که برحسب نیاز و

ضرورت عملیات خرید تضمینی محصول زعفران را اجرایی خواهد کرد.



رب ازگیل جنگلی سوغات خوش طعم مرزنشینان آستارایی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/08/27

آستارا- رب فرآوري شده ازگیل جنگلی به عنوان چاشنی غذاهاي محلی در آستارا کاربرد داشته و یک سوغات خوش طعم از
این خطه مرزنشین به شمار می رود.

 آستارا- رب فرآوري شده ازگیل جنگلی به عنوان چاشنی

 
غذاهاي محلی در آستارا کاربرد داشته و یک سوغات خوش طعم از این خطه مرزنشین به شمار می رود. 

 
 MB 31 دریافت 

به گزارش خبرنگار مهر، رب فرآوري شده ازگیل که به عنوان چاشنی غذاهاي محلی در شهرستان مرزي بندر آستارا کاربرد داشته و از
محبوبیت خاصی برخوردار است، در یک کارگاه کوچک خانگی در محل روستاي کوته کومه بخش لوندویل آستارا توسط بانوان این

 
روستاي زیبا و گردشگر پذیر استان گیلان آماده می شود و طرفداران زیادي هم نزد گردشگران دارد. 

0:00 / 0:50



 
 

رب ازگیل که همواره از سوي گردشگران داخلی و خارجی به عنوان یک سوغاتی از خطه شهرستان مرزي بندر آستارا در سبد خرید
مسافران قرار می گیرد، به عنوان میراثی از گذشتگان باقی مانده و می توان از آن در بخش اشتغال زایی و تولید محصولات خوراکی

 
داخلی بیشتر و بهتر بهره برد. 

سال گذشته جشنواره فرآوري رب ازگیل براي نخستین بار در استان گیلان با هدف معرفی این میوه جنگلی و جاذبه هاي گردشگري
و طبیعی مناطق کوهستانی آستارا در روستاي گردشگر پذیر کوته کومه بخش لوندویل شهرستان مرزي آستارا در شمال غربی استان

 
گیلان برگزار شد. 

میوه هاي باغی و جنگلی نظیر تمشک، آلوچه، ازگیل و گیاهان دارویی به روستاهاي آستارا جلوه خاصی داده و جشنواره هاي تمشک

 
و گیاهان دارویی در برخی روستاهاي آن برگزار شده است. 

 
 

 
ضرورت توجه به بسته بندي مصحولات بومی و محلی آستارا 

فرماندار آستارا در همین رابطه در بازدید از کارگاه تولید رب ازگیل در روستاي کوته کومه بخش لوندویل آستارا، در گفتگو با خبرنگار
مهر، اظهار کرد: روستاهایی نظیر کوته کومه، ویرمونی، حیران، عنبران و عباس آباد در تولید رب ازگیل، گلیم، پرورش قارچ، گل

 
گاوزبان و صنایع دستی ظرفیت هاي خوبی دارند و باید از آنها براي توسعه اشتغال و درآمد استفاده شود. 



عباس صابر، افزود: تولیدات منحصر به فرد روستاها نظیر صنایع دستی و رب به و همچنین رب ازگیل باید با بسته بندي مناسب در

 
بازار مصرف معرفی و عرضه شود. 

وي تصریح کرد: تولیدات بومی در شهرستان مرزي بندر آستارا قابلیت صادرات به خارج از استان و حتی کشور را نیز دارند.



نقش اتحادیه اقتصادي اوراسیا در جلوگیري از بروز ناامنی در منطقه

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/08/27

وزیر نیرو، با بیان اینکه تحولات اخیر در مجاورت مرزهاي شمالی ایران نمایانگر وجود زمینه ها و عوامل ناامنی در منطقه
است، گفت: با توسعه همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا و افزایش ضریب وابستگی متقابل اقتصاد کشورهاي منطقه با

توسعه تجارت متقابل می توان از بروز ناامنی هاي بیشتر جلوگیري کرد.

وزیر نیرو، با بیان اینکه تحولات اخیر در مجاورت مرزهاي
شمالی ایران نمایانگر وجود زمینه ها و عوامل ناامنی در
منطقه است، گفت: با توسعه همکاري با اتحادیه اقتصادي
اوراسیا و افزایش ضریب وابستگی متقابل اقتصاد کشورهاي
منطقه با توسعه تجارت متقابل می توان از بروز ناامنی هاي

 
بیشتر جلوگیري کرد. 

رضا اردکانیان در نخستین همایش بین المللی اتحادیه
اقتصادي اوراسیا و نقش ژئوپلتیک مناطق آزاد در توسعه
روابط منطقه اي که در سالن همایش هاي بین المللی

سازمان منطقه آزاد انزلی برگزار شد، با بیان اینکه برگزاري چنین همایش هایی می تواند به توسعه شناخت و عمومی سازي ظرفیت 
هاي همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا منجر شود، اظهار کرد: جمهوري اسلامی ایران اکنون وارد دومین سال اجراي موافقت نامه
موقت تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادي اوراسیا شده و لذا ضروري است ضمن بررسی عملکرد و آسیب شناسی و بازسنجی لازم در طول
یک سال گذشته، با برنامه ریزي بهتر و حل موانع و چالش هاي پیش رو، مسیر مناسبی را در پیش بگیریم تا بتوانیم از ظرفیت هاي

 
این موافقت نامه بهره کافی را در جهت توسعه روابط اقتصادي، ایجاد اشتغال و همکاري هاي منطقه اي به عمل آوریم. 

وي اتحادیه اقتصادي اوراسیا را یک سازمان نوظهور در بین سازمان هاي منطقه اي دانست و افزود: این اتحادیه چنانچه بتواند به ضریب
بالاتري از اتحاد، همکاري و هم گرایی منطقه اي دسترسی پیدا کند، ظرفیت تبدیل شدن به یکی از قطب هاي مهم اقتصادي و سیاسی

 
جهان را در خود دارد. 

وزیر نیرو، با بیان اینکه اتحادیه اقتصادي اوراسیا در صورت افزایش کارکرد می تواند از اعضا و شرکاي تجاري خود در برابر تاثیرات
منفی جهانی شدن مخافظت و به آنان براي بهبود قابلیت رقابت جهانی کمک کند، گفت: همین اهمیت سبب ساز حضور و دخالت
برخی از کشورهاي فرامنطقه اي شده و در صورت کامیابی می تواند تمام منطقه از جمله این سازمان نوظهور را تحت تاثیر خود قرار

 
دهد. 

اردکانیان ادامه داد: تحولات اخیر در مجاورت مرزهاي شمالی ایران نمایانگر وجود زمینه ها و عوامل ناامنی در منطقه است و لذا با
توسعه همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا و افزایش ضریب وابستگی متقابل اقتصاد کشورهاي منطقه با توسعه تجارت متقابل می 

 
توان از بروز ناامنی هاي بیشتر جلوگیري کرد. 



وي با اشاره به ماهیت نوین تهدیدات، تصریح کرد: با توجه به وسعت چالش ها و تعارضات امنیتی در منطقه وسیع اوراسیا، لازم و
ضروري است تلاش هاي بیشتري براي همگرایی اقتصادي کشورهاي منطقه در دستور کار قرار گیرد. البته اتحادیه اقتصادي اوراسیا

 
بستر این مهم را فراهم کرده و می تواند محور ایجاد چارچوب جدید همکاري هاي منطقه اي در اوراسیا باشد. 

وزیر نیرو، با بیان اینکه جمهوري اسلامی ایران با توجه به الزامات همسایگی و موقعیت خاص جغرافیایی و موقعیت ترانزیتی برتر می 
تواند نقش قابل توجهی در تحکیم همکاري هاي اتحادیه اوراسیا ایفا کند و منتفع نیز شود، خاطرنشان کرد: جمهوري اسلامی ایران
یک قدرت بالقوه منطقه اي است که براي بالفعل ساختن آن نیازمد همکاري ها و همگرایی هاي بیشتر در منطقه است و با توجه به

 
واقعیت هاي موجود، اتحادیه اقتصادي اوراسیا می تواند چنین فرصتی را فراروي ما قرار دهد. 

اردکانیان ادامه داد: با چنین رویکردي از یک سو تعامل و نقش فعال ایران با منطقه اقتصادي اوراسیا واجد اهمیت مضاعفی است و از
سوي دیگر ایفاي نقش موثر در یک ساختار منطقه اي نیازمند سطحی از برنامه ریزي براي اتخاذ چنین نقش و مسئولیتی است.
براساس همکاري جمهوري اسلامی ایران با اتحادیه اوراسیا می بایست موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادي اوراسیا را به عنوان

 
یک پروژه ملی در کشور تعریف کنیم و الزامات اجرایی موفق را در داخل فراهم آوریم. 

وي با تاکید بر لزوم برنامه محوري، تدوین راهبرد همکاري اقتصادي و دستورالعمل اجرایی کار با اتحادیه اوراسیا، یکپارچه سازي نظام
تصمیم سازي و اجرا و ایجاد زیرساخت هاي تجاري اعم از سخت افزاري شامل بندري، جاده اي، هوایی، دریایی، انبارداري، زیرساخت 
هاي فناوري اطلاعات، سردخانه هاي عظیم، پایانه هاي صادراتی و...، اضافه کرد: همچنین ملزم به فراهم کردن زیرساخت هاي نرم 
افزاري شامل رژیم تنظیم کننده مقررات متناسب با بازار اوراسیا، هماهنگ سازي روندهاي گمرکی، تنظیم و به روزرسانی قوانین
گمرکی، یکپارچه سازي سیستم مقررات فنی و مقررات استاندارد اجباري و بهداشت گیاهی و دامی، یکپارچه سازي سیستم انطباق
ارزیابی اسناد براي محصولات صادراتی و ایجاد ساز و کار مناسب براي تشخیص و احراز گواهی مبدا کالاهاي وارداتی و صادراتی

 
هستیم. 

وزیر نیرو، با بیان اینکه توسعه مناسبات اقتصادي برخلاف توسعه روابط سیاسی صرفا بر مبناي اراده ها شکل نمی گیرد، افزود: توسعه
مناسبات اقتصادي نیازمند الزامات است و تا طرفین آن الزامات را در داخل کشور خود فراهم نکرده باشند، نمی توانند به توسعه سریع
مناسبات تجاري دست یابند لذا باید همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا را به مثابه یک پروژه ملی ببینیم که طی آن هماهنگی و
همکاري تمامی دستگاه هاي اجرایی و بخش خصوصی مورد تاکید و توجه قرار گیرد، زیرا بدون بخش خصوصی قوي و توانمند در کنار

 
زیرساخت ها، نمی توان انتظار بهره گیري حداکثري از ظرفیت موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصاید اوراسیا را داشت. 

وي خواستار توجه ویژه به متولیان اجراي موافقت نامه مذکور در کنار توجه خاص به ایجاد زیرساخت هاي تجاري شد و گفت: ضروري
است ضمن بازنگري در ساختار و کارکرد سازمان توسعه تجارت به عنوان متولی اصلی تجارت کشور، به تقویت جایگاه این سازمان
پرداخته شود. همچنین به روزرسانی و ارتقاي نقش و عملکرد سایر سازمان هاي تخصصی و پشتیبان مانند استاندارد، دامپزشکی،
گمرك، اتاق بازرگانی، بنادر و دریانوردي و شرکت هاي حمل و نقلی کشور در کنار رفع ناهماهنگی هاي سازمانی و پرهیز از مصیبت
بخشی نگري، توجه ویژه به رژیم تجاري صادرات محور با مقیاس وسیع، تشکیل شبکه هاي تامین کالا، ایجاد پایانه هاي صادراتی مجهز
به انبارها و سردخانه هاي بزرگ و ابزارهاي بسته بندي کالاهاي صادراتی، تشکیل شرکت هاي مدیریت صادرات در مقیاس بین المللی،
ایجاد مراکز تجاري در کشورهاي عضو اتحادیه اقتصادي اوراسیا و تحول بنیادین در آموزش و تربیت نیروي انسانی متخصص در امور

 
مذاکرات تجاري و تجارت بین الملل از دیگر الزامات کسب موفقیت و حداکثرسازي استفاده از ظرفت این موافقت نامه است. 

اردکانیان، با بیان اینکه اتحادیه اوراسیا با جمعیتی بالغ بر 183 میلیون نفر و حجم تجارت خارجی 750 میلیارد دلاري، 3.2 درصد



تولید ناخالص داخلی جهان را به خود اختصاص داده است، عنوان کرد: این اتحادیه فرصت کم نظیري براي توسعه صادرات کشور و
گسترش تجارت متقابل با هدف ایجاد وابستگی متقابل اقتصادي بوده و می تواند به بهبود ضریب ریسک سیاسی و امنیتی کشورهاي

 
عضو از جمله ایران منجر شود. 

وي عضویت جمهوري اسلامی ایران در اتحادیه اقتصادي اوراسیا را به نوعی پایلوت توسعه مناسبات اقتصادي کشور دانست و اظهار
کرد: باید ضمن رفع مشکلات تجارت خارجی و موانع آن، به ایجاد زیرساخت هاي لازم و الزامات مورد نیاز براي بهره گیري حداکثري از
این فرصت بپردازیم. همچنین باید از هم اکنون به سوي تدوین راهبرد همکاري اقتصادي با محوریت تولیدات صادرات محور مبتنی بر

مزیت هاي نسبی حرکت کنیم./ ایسنا



بازآرایی سیاست توسعه هوانوردي عمومی ایران

منبع: تین نیوزشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/08/27

گرچه در یکی دو هفته گذشته، سازمان هواپیمایی کشوري اعلام کرده است که موضوع سیاست گذاري «هوانوردي عمومی»
را در اولویت هاي خود قرار می دهد، ولی تاکنون عمده فعالیت هاي سیاست گذاري هوانوردي عمومی در شرکت فرودگاه ها

و ناوبري هوایی ایران بوده است که با توجه به حوزه مسئولیت تصدي گري و تمرکز بر کسب و ...

تین نیوز علی کجباف : این روزها با اعلام نظري از سوي وزیر راه و شهرسازي در خصوص هوانوردي عمومی و ایرتاکسی،
هوانوردي عمومی در مرکز توجهات عموم مردم قرار گرفت و متاسفانه با صحبت هاي گفته شده، نگاه ها به هوانوردي عمومی خراب و

 
مخدوش شد و چه بسا همین فشارهاي اجتماعی و سیاسی توسعه هوانوردي را کند یا حتی موقف کند. 

هدف توسعه هوانوردي عمومی در حدود صنعت هواپیمایی سبب رشد صنعت هواپیمایی می شود که نمودهاي آن در صنعت
هواپیمایی می توان افزایش عملکرد جابه جایی بار و مسافر، افزایش و تجمیع سرمایه هاي کوچک، افزایش درآمدهاي مالیاتی دولت و
عوارض هوانوردي شرکت فرودگاه ها، کارآفرینی و... نام برد. به عبارت دیگر با توسعه هوانوردي سبک وزن انتظار می رود ارقام عددي
اشاره شده در بالا افزایش یابد. از آثار جنبی چنین توسعه اي، افزایش مسافر بخش بازرگانی ایرلاین (ترکیب سفر هوایی با هواپیماهاي
کوچک و ایرلاین) همچنین توسعه هوانوردي علاوه بر رونق شهرهاي کوچک، صنعت گردشگري فرصت برقراري ارتباط با شبکه
پروازهاي کل کشور و حتی جهان را نیز فراهم می کند. بنابراین هدف گذاري توسعه هوانوردي عمومی در توسعه صنعت هواپیمایی و
اقتصاد مفید خواهد بود. نکته تکمیلی آن که با توجه به وضعیت طبقه متوسط و پایین بودن سرانه درآمد تقاضاي کمی براي

 
هوانوردي عمومی قابل تصور است. 

باوجود مطلوبیب توسعه هوانوردي عمومی، مسیر نادرستی براي دستیابی به توسعه هوانوردي عمومی در پیش گرفته شده است.
انتخاب شیوه توسعه دولتی براي آن درحالی که بخش زیادي از چالش هاي فعلی، ناشی از همین نگرش دولت به توسعه هوانوردي
عمومی است، یک راهبرد نادرست است. گویی که دولت به اتکا قدرت و زور قانونی خود بدون توجه به ریشه و ساقه درخت هوانوردي
عمومی به بالاي درخت رفته است و به میوه سیب می گوید: «رشد کن!» و حتی بعضاً از عدم رشد میوه عصبانی هم می شود! که در

 
ادامه مصدایق چنین رفتاري بیان می شود. 

براي روشن شدن بحث شیوه مفید توسعه، استراتژي توسعه هوانوردي عمومی با صنعت پهپادي کشور مقایسه می شود و پس دوباره
به موضوع شیوه توسعه هوانوردي عمومی باز خواهیم گشت. سال هاي اخیر صنعت پهپادي ایران رشد قابل توجهی کرده است که
علت اساسی آن را می توان در مناسبات و نهادهاي توسعه اي متفاوت آن دانست. در مقطعی اتحادیه صنایع هوایی و فضایی، از خلا
قانونی و حتی سکوت دولتمردان مسئولیت توسعه صنعت پهپادي را به عهده گرفت و آموزش، تسهیل واردات، ثبت و تنظیم مقررات
این بخش را فارغ از ساختار حکومتی در پیش گرفت. البته ناگفته نماند که برخی اقدامات اتحادیه انحراف قانونی و حتی تداخل
وظایف با نهادهاي حاکمیتی داشت ولی فارغ از چند و چون انحرافات، رویکرد متفاوتی بود و کارکرد اتحادیه شبیه یک رگولاتور
خصوصی در صنعت پهپادي شده بود که خود از توسعه صنعت پهپادي منتفع می شد و از این محل درآمدهایش افزایش می یافت و
انگیزه این نهاد براي توسعه صنعت پهپادي را دوچندان کرده بود و باوجود انتقادات قانونی، این ساختار نقش مثبتی بر توسعه صنعت

 
پهپادي ایفا کرد. به سخنی دیگر راز موفقیت توسعه صنعت پهپادي ساختار چالاك، بدون تکلف و تشریفات دولتی بود. 



برخلاف شیوه نیمه خصوصی توسعه صنعت پهپادي، شیوه توسعه دولتی در توسعه هوانوردي عمومی در پیش گرفته شد که مصدایق

 
آن عبارتند از: 

1- تعریف مرکز علوم و فنون به عنوان نهاد بهره بردار: در این شیوه به جاي مقررات زدایی و کاهش الزامات صدور مجوز بهره برداري،
مالک هواپیما باید ذیل الزامات مرکز علوم و فنون از هواپیماي خود بهره برداري کند. گرچه قاعده اقتصادي و حقوقی اصل مالکیت (=
هواپیما به عنوان عین) در چنین مکانیزمی حفظ می شد ولی بی شک منافع مالک در منفعت بهره برداري مخدوش می شود چرا که
اراده او جهت انتخاب نحوه بهره برداري حفظ می شد و کارکرد مرکز علوم و فنون شبیه سازمان هاي تاکسی شهري تعریف شد و
چنین تعریفی نارضایتی مالکین هواپیماهاي شخصی را در پی خواهد داشت و حتی می تواند موجبات فساد اداري بین مالک و مرکز
علوم و فنون را ایجاد کند. گمان می رود دعوت وزیر راه و شهرسازي جهت ثبت تاکسی هوایی را بتوان در راستاي تغییر کارکرد مرکز

 
علوم و فنون تفسیر کرد. 

 
2- تعریف نامناسب سیاست گذار صنعت هوانوردي: 

گرچه در یکی دو هفته گذشته، سازمان هواپیمایی کشوري اعلام کرده است که موضوع سیاست گذاري «هوانوردي عمومی» را در
اولویت هاي خود قرار می دهد، ولی تاکنون عمده فعالیت هاي سیاست گذاري هوانوردي عمومی در شرکت فرودگاه ها و ناوبري
هوایی ایران بوده است که با توجه به حوزه مسئولیت تصدي گري و تمرکز بر کسب و کارهاي فرودگاهی و ناوبري نامرتبط به نظر می

 
رسد. 

 
3-سیاست گذاري نامناسب در حوزه اقتصاد فرودگاه هاي هوانوردي: 

اگر به آمار عملکرد هوانوردي عمومی در کشورهاي پیشرو نظیر آمریکا نگریسته شود وجه غالب نشست و برخاست هاي هواپیماهاي
رده «هوانوردي عمومی» در فرودگاه هاي کوچک، اختصاصی و خصوصی است ولی اخیراً با تغییر تعرفه عوارض فرودگاهی نزد فرودگاه
هاي شرکت فرودگاه ها و ناوبري هوایی، به کسب و کار باندها و فرودگاه ها لطمه وارد می شود، چراکه کاهش تعرفه ها سبب انتقال
هواپیماها از فرودگاه هاي خصوصی به دولتی می شود. بنابراین ناچارا باندها و فرودگاه هاي کوچک خصوصی در تعرفه هاي خود
بازنگري می کنند تا بتوانند مشتریان و مالکان هواپیما را راضی نگه دارند. گرچه این اقدام سبب افزایش رضایت مالکان هواپیماهاي
شخصی می شود ولی در بلندمدت توسعه هوانوردي عمومی را مختل می کند، زیرا این اقدام درآمدهاي فرودگاه هاي کوچک و حتی
انگیزه سرمایه گذاري و توسعه باندها و فرودگاه هاي کوچک را کاهش می دهد که در نهایت توسعه زیرساخت هوانوردي عمومی به
صورت خصوصی متوقف می شود. در نتیجه می توان گفت کاهش تعرفه هاي شرکت فرودگاه هاي کشور رقابت مضره با فرودگاه هاي

 
کوچک و خصوصی تلقی می شود. 

 
4. شیوه اطلاع رسانی توسعه هوانوردي عمومی: 

متأسفانه سیاست نادرست توسعه دولتی هوانوردي عمومی مشمول نوع اطلاع رسانی نیز می شود. شیوه اطلاع رسانی و تبلیغ بخش
خصوصی جهت جذب مشتري بالقوه است که در مصداق فرودگاهی شامل مسافران هوانوردي عمومی و مالکان هواپیماهاي خصوصی
است ولی اطلاع رسانی دولتی جهت ارائه عملکرد با هدف تامین منافع عمومی است که خطاي اطلاع رسانی در مورد مصاحبه اخیر
وزیر راه و شهرسازي دیده می شود. زمانی که وزیر راه و شهرسازي به عنوان مدافع منافع عمومی، مصاحبه اي در مورد متقاضیان
ایرتاکسی می کند که مخاطب آن کمتر از پنجاه شخصیت حقیقی یا حقوقی است، نگرانی شهروندان جهت عدم پیگیري منافع
عمومی از سوي وزیر راه و شهرسازي افزایش می یابد؛ به خصوص آنکه، اطلاع رسانی با چالش افزایش قیمت بلیت هواپیما همزمان



شد. تلخی این ماجرا از سوي شهروندان را می توان از طنزهاي متفاوت در شبکه هاي اجتماعی تا رسانه ملی مشاهده کرد. این روند
هزینه هاي سیاسی دولتمردان صنعت هوانوردي براي تمرکز بر صنعت هوانوردي را افزایش می دهد و منطقی است که به تدریج
دولتمرد صنعت هوانوردي، هوانوردي عمومی را از اولویت کاري خود خارج کند تا از گزند و فشار انواع رسانه ها و سیاستمداران خارج

 
شود. 

بحث در خصوص ریسک ها و خطرات شیوه توسعه دولتی هوانوردي عمومی زیاد است و در اینجا به چند مورد آن اشاره شده است.
جمع بندي این که سیاستگذار صنعت هوانوردي در تحلیل شرایط، موفق عمل کرده است ولی در صورت بندي، شکل دهی و

 
سیاستگذاري ناموفق بوده است. 

تاکنون آنچه بیان شد روایتی یا داستان شیوه صنعت هوانوردي عمومی ایران است و به نظر می رسد خشت توسعه صنعت هوانوردي
عمومی کج نهاده شده است، ولی خوشبختانه می توان روایت و قصه دیگري با تغییر کارکرد و نقش شخصیت هاي داستان نوشت که
به برخی از موارد آن در زیر اشاره می کنم که درون مایه قصه جدید ریل گذاري توسعه هوانوردي عمومی به شیوه خصوصی و مردمی

 
و رگولاتوري صحیح است: 

 
1- انتقال کارکرد سیاستگذاري هوانوردي عمومی از شرکت فرودگاه ها و ناوبري هوایی ایران به سازمان هواپیمایی کشوري 

2- قیمت گذاري عوارض فرودگاهی دولتی با مشورت فرودگاه هاي خصوصی ذیل سازمان هواپیمایی کشوري یا با نظارت شوراي

 
رقابت 

 
3-مقررات زدایی در حوزه بهره برداري و بوروکراسی واردات هواپیماهاي هوانوردي عمومی 

4- توسعه نظام آماري هوانوردي عمومی و انتشار داده هاي آن در سالنامه هواپیمایی کشوري به تفکیک تعداد ناوگان، نوع هواپیما،

 
عملکرد به تفکیک فرودگاه و هواپیما 

 
5- تعدیل نقش فرودگاه هاي دولتی با هدف تقویت فرودگاه ها و باندهاي خصوصی 

6- اصلاح کارکرد مرکز علوم و فنون و حذف مقررات بهره برداري ذیل آن مرکز حتی واگذاري پایگاه هاي در فرودگاه ها به بخش

 
خصوصی 

7- حمایت دولت جهت تشکیل انجمن هوانوردي عمومی با حضور خلبانان و مالکان هوانوردي عمومی، سازندگان و واردکنندگان و

 
حتی مالکان باندها و فرودگاه هاي هوانوردي عمومی با هدف جمع بندي و تنظیم روابط دولت با ذي نفعان هوانوردي عمومی 

 
8- سیاست گذاري هوانوردي با حضور نمایندگان تمامی ذي نفعان و دعوت عمومی از آنها با مکانیزم شفاف و منصفانه 

9-ارائه پیش نویس و تغییرات سیاستی در وب سایت سازمان هواپیمایی کشوري و دعوت به ارائه نظرات ذي نفعان پیش از تصویب و

 
اجرا 

 
کارشناس هوانوردي 



آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



ارزش آفرینی درصدد ایجاد کسب و کارهاي جدید به وقوع می پیوندد

منبع: ایسناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/08/27

دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي گفت: اگر حوزه هاي صنعت با حل مشکلات بطن جامعه ورود پیدا کنند
قطعا می توانند درصدد ایجاد کسب و کارهاي جدید، خلق ثروت و ارزش آفرینی کنند.

دکتر میثم روح بخش در وبیناري تحت عنوان «از نوآوري
تا کارآفرینی» اظهار کرد: شرکت هاي دانش بنیان به
واسطه اینکه شرکت هایی مبتنی بر علم روز و محصولاتی
مبتنی بر دانش ارائه می کنند داراي ویژگی هاي خاصی
هستند که به نوعی نقش مهمی در این زنجیره دارند و می
توانند راجع به آن پتانسیلی که در بین پرسنل شرکت
وجود دارد به کارآفرینی که منجر به ارزش افزایی شود،
ورود کنند. بنابراین این فرآیند در تمام شرکت هاي دانش

 
بنیان تا حد زیادي انجام می شود. 

وي افزود: حدود 287 شرکت دانش بنیان در خراسان رضوي وجود دارد که پیوسته به این تعداد افزوده می شود و شرکت هایی
هستند که آن فرآیند نوآوري را که در خلق یک موضوع جدید منجر به ارائه محصول می شود، آغاز کرده اند. در فرآیند تکمیل شرکت
هاي دانش بنیان و رسیدن به خدماتی که ارائه می شود فاکتورهاي متعدد و زیادي دخیل بود که شتاب دهنده ها و مراکز رشد

 
توانسته اند به این فرآیند کمک کنند. 

دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي تصریح کرد: تعریفی که کارآفرینی در ذهن ما ایجاد می کند، باعث فراهم شدن
زمینه اي می شود که افراد مستعد این فعالیت هستند و در جهت تکمیل و به فروش رساندن محصول کمک می کنند و می توانند
این فرآیند را ترویج دهند. این فرآیند متناوب است و مجموعه اي از این عوامل به واسطه قدرتی که در شبکه سازي وجود دارد، می

 
توانند موفقیت این زنجیره را تکمیل کنند. 

وي بیان کرد: هر کسی در هر موقعیتی که قرار دارد، براساس سابقه کاري، دانش و علمی که از آن برخوردار است می تواند در این
فرآیند جذب زنجیره شود و مسیر را طی کند و در نهایت منجر به ایجاد آفرینش کار جدید در محصول خود شود. در این زمینه ما با
انجمن صنفی شتاب دهنده ها و افراد در پارك علم و فناوري استان که به عنوان قطب متمرکز شرکت هاي دانش بنیان سهم به

 
سزایی در تکمیل این زنجیره دارند، همکاري خوبی داریم. 

وي خاطرنشان کرد: خلق ایده که نیاز شرکت هاي دانش بنیان است، از ابتداي فعالیت خود و در حوزه هاي مختلف به کار گرفته اند و
با توجه به شرایط حال حاضر که در آن قرار داریم بسیاري از شرکت هاي دانش بنیان در حوزه سلامت مشغول فعالیت هستند و
محصول یا خدماتی را ارائه می دهند. همچنین توانسته اند حل مسئله را تا حدي به سرانجام برسانند و آن مشکل را براي جامعه حل

 
کنند. 



دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي اظهار کرد: از ابتدایی که صحبت از کرونا شد ما براي تامین ماسک با مشکل
مواجه بودیم اما به تدریج و مسئله روز دنیا که نیازهاي بهداشتی حوزه سلامت بود مجبور شدیم تمرکز شرکت هاي دانش بنیان را در
حوزه سلامت معطوف به کرونا کنیم تا بتوانیم در این زمینه فعالیت هایی داشته باشیم که خوشبختانه موفقیت هایی در این زمینه

 
حاصل شد. 

وي گفت: اگر این موضوع نیاز باشد و تمرکز ما براي حل مسئله انجام شود، در بسیاري مواقع می تواند کارآفرینی را براي ما ایجاد و
زمینه را براي اشتغال نیروهاي مستعد در این حوزه فراهم آورد و این نوآوري در خدمت حل مشکلی از جامعه پدیدار شد. در این
مدت که کرونا بود سابقه بسیاري خوبی در استان داشتیم و امیدوارم که تسریع پیدا کند و دیگر حوزه هاي صنعت هم با این نگاه و با
حل مشکلات بطن جامعه بتوانند در صدد ایجاد کسب و کارهاي جدید، خلق ثروت و ارزش آفرینی، آن مزیت رقابتی که در نظر است

 
را جامه عمل بپوشانند تا منجر به دستاوردهاي جدید در این حوزه باشیم. 

روح بخش اضافه کرد: ساختار شرکت هاي دانش بنیان، مبتنی بر علم و دانش و استفاده از ایده هاي نویی است که اتفاق افتاده و
طبیعتا قاعده مند و اصولی است. اگر بین کسب و کارهاي مبتنی بر محصولات دانش بنیان و کسب و کارهاي سنتی تفاوتی قائل
شویم طبیعتا با توجه به شرایط محیطی که در آن قرار گرفتیم آن تغییرات و تطابق پذیري به شرایط جامعه، شرکت هاي دانش بنیان

 
نسبت به کسب و کارهاي سنتی بسیار بهتر و آرام اتفاق افتاده است. 

دبیر انجمن شرکت هاي دانش بنیان خراسان رضوي افزود: شرکت هاي دانش بنیان با توجه به شرایط حال حاضر توانسته اند تا
حدودي خود را مطابق با شرایط و بازار و ساختار پرسنلی شرکت تغییر و علی رغم مشکلات، خود را با شرایط وفق دهند. یادمان باشد
شرایطی که در کل دنیا وجود دارد سیستم را تغییر داده و ما مجبوریم متناسب با شرایط و موقعیتی که در آن قرار گرفتیم تغییراتی

 
را در حوزه کسب و کار انجام دهیم. 

انتهاي پیام



با دلگرمی به استان کرمان آمدیم/زمان براي خدمت به مردم کم است

منبع: ایسناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/08/27

استاندار کرمان، حضور حجت الاسلام علیدادي سلیمانی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه شهر کرمان را آرامش بخش
و وحدت آفرین دانست و گفت: با دلگرمی به استان آمدیم.

دکتر "علی زینی وند" ظهر امروز 27 آبان ماه در دیدار با
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمان به اهم
برنامه هاي کاري خود پرداخت و ابراز کرد: اولویت کنونی
کشور کروناست تا میزان موارد ابتلا و مرگ و میرها را
کنترل کنیم، به مردم اطلاع می دهیم که محدودیت هاي

 
اعمالی براي حفظ سلامت خودشان است. 

استاندار کرمان با بیان اینکه معیشت مردم براي ما بسیار
اهمیت دارد و به همین لحاظ اولین جلسه را ستاد تنظیم
بازار گذاشتیم، با اقتدار با احتکار و گرانفروشی ها برخورد

خواهیم کرد افزود: اگر دستگاه ها تمام قد وظایفشان را انجام دهند، کار پیش می رود. زمان براي خدمت به مردم کم است. در

 
جمهوري اسلامی امکانات، برنامه، ساختار و حمایت مردمی را داریم و تنها تدبیر و مردانگی می خواهد. 

 
استاندار کرمان، حضور حجت الاسلام علیدادي سلیمانی را آرامش بخش و وحدت آفرین دانست و گفت: با دلگرمی به استان آمدیم. 

زینی وند بازدید و ارزیابی میدانی از شهرستان ها را از نخستین برنامه هاي خود اعلام کرد و افزود: در بودجه باید تحرکاتی سریع

 
داشته باشیم، طرح هاي عمرانی متعددي در استان هست که باید در بودجه ملی قرار گیرند. 

استاندار کرمان اظهار کرد: در حوزه طرح هاي اشتغالزا 550 طرح تعریف شده که بخشی نیاز به اعتبارات ملی دارد و بخشی به دلیل

 
عکملکرد پایین بانک ها در پرداخت وام باقی مانده اند. 

وي هدفگذاري استان براي 40 هزار شغل در سال را یادآور شد و گفت: با کارآفرینی ها در مناطق مختلف استان به ویژه جنوب کرمان

 
می توانیم این شغل ها را محقق کنیم. 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین "حسن علیدادي سلیمانی" نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمان، نیز در این
بازدید شروع کار استاندار کرمان در بازدید بیمارستان افضلی پور را با توجه به حساسیت بیماري کرونا قابل تقدیر دانست و گفت:
استان کرمان به لحاظ معنوي و مادي از گنج هاي عظیمی برخوردار است، وجود مرد بزرگی چون شهید سلیمانی افتخاري براي

 
بشریت و آزادي خواهان است. 



نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمان خطاب به دکتر زینی وند استاندار کرمان افزود: به لحاظ مادي کرمان، استان معادن
ایران است و ظرفیت هاي بالفعل و بالقوه اي در بخش هاي کشاورزي، باغداري و گردشگري دارد که می طلبد سکاندار آن فردي

 
باانگیزه و میدانی قرار گیرد که شما این مولفه ها را دارید. 

علیدادي، حضور دکتر زینی وند در دو استان یزد و سیستان و بلوچستان را به لحاظ شناخت از منطقه و استان کرمان موثر دانست و

 
افزود: تجربه قابل دفاعی دارید و با انرژي و انگیزه خدمت که دارید در جایگاه مناسبی قرار گرفتید. 

امام جمعه کرمان جلب اعتماد و نظر بزرگان استان هاي مختلف و تعامل و تحرك را از نقاط مثبت دکتر زینی وند برشمرد و افزود:

 
10 ماه باقیمانده از دولت فرصت قابل توجهی است که مدیران پرانرژي تا آخرین لحظه خدمت کنند. 

علیدادي سلیمانی به گرانی ها اشاره داشت و افزود: مسئله گرانی نیازمند تدبیر ملی است، اما جلوي گرانفروشی ها را مسولان محلی

 
می توانند بگیرند. 

امام جمعه کرمان ادامه داد: مطمئنا با نمایندگان فرهیخته استان در کنار هم به نظام جمهوري اسلامی در سایه همدلی و همراهی و

 
همفکري خدمت می کنیم و با حضور شما و نمایندگان خوب این وحدت و همراهی شکل خواهد گرفت. 

انتهاي پیام



مستکبران مدعی حقوق بشر مانع ورود داروي جانبازان به کشور شده اند

منبع: ایسناشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/08/27

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: مستکبران مدعی حقوق بشر مانع ورود داروي جانبازان به کشور شده اند.

سعید اوحدي روز سه شنبه 27 آبان در آیین امضاي تفاهم
نامه تامین زمین و ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال و
کارآفرینی ایثارگران استان مرکزي اظهار کرد: یکی از
مقوله هایی که در آموزه هاي دینی بسیار به آن تاکید شده
ویژگی نسیان در انسان است که اگر به درستی از آن
استفاده نکند می تواند در یک مسیر بسیار خطرناك قرار
گیرد، اگر انسان دچار غفلت و فراموشی شود ممکن است
نعمات خدا را نیز فراموش کند و در آینده حسرت این

 
غفلت را بخورد. 

وي با اشاره به تحریم هاي حداکثري افزود: در هیچ برهه از تاریخ کشور و 42 سال عمر جمهوري اسلامی، چنین فشار و تحریم
دارویی و غذایی از سوي استکبار بر ملت وارد نشده بود و همین مستکبران که شعار حقوق بشر سر می دادند امروز مانع ورود داروي

 
جانبازان به کشور شده اند. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران تصریح کرد: معمولا در یک شرایط سخت است که انسان عزم و همت خود را براي رسیدن به

 
اهداف و آرمان ها بیشتر می کند و باید تلاش کرد از این شرایط سخت گذر کنیم. 

اوحدي اضافه کرد: مسئولیت و جایگاه نقطه پرش نیست بلکه این مسئولیت یک امانت است که باید از این امانت ها به خوبی حفاظت

 
شود، بویژه در استان مرکزي که وجود 6200 شهید و بیش از 14 هزار جانباز و... این مسئولیت و امانت را سنگین تر می کند. 

وي بیان کرد: استان مرکزي 6200 شهید تقدیم انقلاب کرده و در سراسر کشور نیز 230 هزار شهید جان شیرین خود را براي

 
حفاظت از آرمان هاي انقلاب فدا کرده اند. 

معاون رییس جمهور اضافه کرد: با وجود اینکه در سال آخر فعالیت دولت هستیم، باید همچون گذشته در راستاي اداي حق جامعه

 
ایثارگري و حل مشکلات آنها تلاش کرد. 

انتهاي پیام



هیچ کارآفرینی فقیر نمی شود/ حمایت جشنواره ها از کارآفرینان، اشتغال و

امید را بیشتر می کند

منبع: تسنیمشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/08/27

وحید رجبلو کارآفرین حوزه معلولان گفت: وقتی چند فیلم سینمایی خوب در حوزه کارآفرینی در جشنواره ها جایزه بگیرد و
دیده شود، جریانی ایجاد می شود تا کارگردانان دیگر هم به سراغ ساختن فیلم هایی از این دست بروند.

وحید رجبلو کارآفرین حوزه معلولان گفت: وقتی چند فیلم
سینمایی خوب در حوزه کارآفرینی در جشنواره ها جایزه
بگیرد و دیده شود، جریانی ایجاد می شود تا کارگردانان
دیگر هم به سراغ ساختن فیلم هایی از این دست بروند. -

 
اخبار فرهنگی - 

به گزارش خبرنگار فرهنگی خبرگزاري تسنیم، وحید رجبلو
درباره بخش کارآفرینی چهاردهمین جشنواره سینما
حقیقت و توجه ویژه به مستندهاي ساخته شده در حوزه
کارآفرینان برتر گفت: ساخت مستند، فیلم داستانی یا به

طور کلی به تصویر کشیدن زندگی کارآفرینان و نمایش آن به جامعه سبب شده تا ترس آدم ها براي راه انداختن کسب و کار تازه
بریزد. آنها در این فیلم ها می بینند چه مشکلاتی سر راهشان قرار دارد و با در نظر گرفتن تمام خطرات وارد حوزه کارآفرینی می

 
شوند. 

وي افزود: به عنوان مثال وقتی افراد مشکلات من را در حوزه معلولان و معلولیت ببینند، متوجه می شوند که با چه شرایطی در حال
کارآفرینی ام. می بینند با وجود تمام این مشکلات افرادي هستند که حقوقشان از طریق کار من تأمین می شود. در واقع خطراتی که
سر راهم قرار دارد را می پذیرم و به سمت آن می روم، این موارد، آرامشی به مخاطب می دهد و باعث می شود او هم به این سمت

 
برود. 

این کارآفرین با انتقاد از تمرکز اغلب افراد روي دلالی، خرید و فروش ملک، ماشین و یا واردات گفت: مشاغل زیادي در حال تعطیل
شدن اند و دلالی در هر زمینه اي رونق دارد. این موارد همگی نشانه ترس است. آدم ها دنبال این هستند که فقیر نشوند. همین

 
روحیه باعث می شود کمتر کسی به سمت کارآفرینی و ایجاد کسب و کار برود. 

رجبلو در ادامه گفت: وقتی زندگی آدم هایی که کارآفرینی را انتخاب کرده و پاي سختی آن ایستاده اند به تصویر می کشیم، در واقع
ترس را از جامعه دور کرده و شجاعت لازم براي شروع کار را به آنها می دهیم. اجازه نمی دهیم افراد به فقر فکر کنند. برخی آدم ها
فکر می کنند کارآفرینی که شکست می خورد تا آخر عمر فقیر است. در صورتی که این موضوع به هیچ وجه حقیقت ندارد. این ایده

 
هاي ماست که ما را زنده نگه می دارد و ثروتمند می کند. 

این کارآفرین فعال در حوزه معلولان با تاکید بر اینکه درباره صاحبان مشاغل و صنایع، آثار کمی ساخته شده گفت: بعضی مستندهایی



که تاکنون در زمینه کارآفرینی ساخته شده، در جذب مخاطب موفق نبودند. کارگردان هاي این آثار نتوانسته بودند رنج و سختی
کارآفرینی را که براي راه انداختن کاري زحمت کشیده به تصویر بکشند. در نتیجه خروجی کارشان به قدري جذاب نبود که طیف

 
گسترده اي از مخاطبان را با خود همراه کند. 

این کارآفرین در ادامه افزود: وقتی مخاطب جذب نشود و از سوي مخاطبان درخواستی براي تولید فیلم ها و مستندهایی با این
موضوع وجود نداشته باشد، فیلمسازان به سمت ساخت چنین آثاري نمی روند. بنابراین ابتدا باید چند کار خوب از زندگی چند
کارآفرینی که واقعا تاثیر روي جامعه گذاشته اند ساخته شود تا توجهی که باید را جلب کند و به این وسیله سینما به سمت این

 
موضوع حرکت کند. 

رجبلو با تاکید بر اهمیت حمایت جشنواره ها از مستندسازي و فیلمسازي درباره کارآفرینان، گفت: وقتی چند فیلم سینمایی خوب در
حوزه کارآفرینی در جشنواره ها جایزه بگیرد و دیده شود، این موضوع جریان ایجاد می کند تا کارگردانان دیگر هم به سراغ ساختن
فیلم هایی از این دست بروند. زمینه خوبی براي دیده شدن کارآفرینان فراهم شده و این موضوع باعث ترغیب بسیاري از افراد براي

 
رفتن به سمت کارآفرینی می شود. شغل هاي بیشتري به وجود آمده و وضعیت اقتصادي بهتري را شاهد می شویم. 

وي در بخش پایانی صحبت هایش گفت: در چند سال اخیر در حوزه استارت آپ یک سري محتوا و برنامه از شبکه هاي تلویزیون
پخش می شود که تا قبل از آن، چنین برنامه هایی را ندیده بودیم. از سال 88 حوزه استارت آپ به طور جدي در ایران دنبال می
شود، ولی تنها در دو سال اخیر صدا و سیما از آن صحبت می کند. اگر یک کار جدي، منسجم و جذاب ساخته شود، می تواند توجه

 
سینما و کارگردانان را به موضوع کارآفرینی و اهمیتش براي کشور جلب کند. 

مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی سازمان امور سینمایی، چهاردهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران
«سینماحقیقت» را به دبیري محمد حمیدي مقدم، در آذرمـاه 1399 و با توجه به شیوع جهانی بیماري کووید 19 به صورت مجازي و

 
نمایش برخط (آنلاین) برگزار خواهد کرد. 

 
مستند سینمایی «ایساتیس» به مراحل پایانی رسید 

حضور «شکارچی» در جشنواره HECARE کانادا/ بهترین هاي جهان مستند در سینماحقیقت



فراخوان توسعه صادرات به بازارهاي اروپایی

منبع: تسنیمشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/08/27

پایگاه صادراتی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در انگلستان از شرکت هاي توانمند صادراتی براي توسعه بازار در
اروپا دعوت به همکاري کرد.

پایگاه صادراتی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري
در انگلستان از شرکت هاي توانمند صادراتی براي توسعه

 
بازار در اروپا دعوت به همکاري کرد. - اخبار اجتماعی - 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري تسنیم؛ پایگاه
صادراتی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در
انگلستان اعلام کرده است که با در اختیار داشتن امکانات
لازم براي مونتاژ تجهیزات پزشکی با برند کشور انگلیس
براي صادرات به بازارهاي بین المللی آماده همکاري با

 
شرکت هاي توانمند صادراتی است. 

این همکاري ها در حوزه «ارائه امکانات دفتري براي فروش و ارائه خدمات پس از فروش»، «ارائه امکانات ایجاد وب سایت» و «فراهم
کردن زمینه دیجیتال مارکتینگ در بازارهاي اروپایی» اتفاق می افتد. کاري که به توسعه بازار شرکت هاي داراي ظرفیت بالاي

 
صادراتی کمک می کند. 

 
این شرکت ها می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی www.tesc.ir مراجعه کنند. 

 
صیدي اعلام کرد: تدارك ویژه بانک صادرات ایران براي مقابله با کرونا 

 
افزایش تولید و صادرات فولاد بناب در سال 99 

 
روایت تسنیم از کارآفرینی جوان سختکوش بشاگردي با 10 میلیون تومان/ از حمل کولبري مصالح تا صادرات محصول به عمان 

صادرات تلفن همراه چین 27 درصد کاهش یافت



مراسم مجازي جشن نو دانشجویان دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر

برگزار شد

شماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/08/27
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

به نقل از روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر، با حضور دکتر محمد حسین امید رئیس دانشگاه
جامع علمی کاربردي، دکتر شبیر اشکپور مطلق رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر، رؤسا و معاونین مراکز
آموزش علمی کاربردي و دانشجویان نو ورود این استان و به منظور آشنایی دانشجویان جدیدالورود با دانشگاه جامع علمی کاربردي و
حوزه هاي آموزشی، فرهنگی و پژوهشی مراسم مجازي جشن نو دانشجویان دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر به صورت

 
مجازي برگزار شد. 

در ابتداي این مراسم رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي ضمن خوش آمدگویی به دانشجویان نوورود دانشگاه جامع علمی کاربردي
استان بوشهر به تشریح وضعیت این دانشگاه پرداخت و گفت: این دانشگاه در سال هاي اخیر شاهد رشد و پیشرفت چشمگیر فعالیت
ها در تمامی حوزه هاي آموزشی، پژوهشی، فرهنگی، دانشجویی، ورزشی و... از جمله برگزاري مناظرات دانشجویی، مسابقات فرهنگی،

 
قرآنی، المپیادهاي مهارتی و ورزشی، جشنواره ها و استارت آپ ها و... بوده است. 

وي با بر شمردن اهمیت کارآفرینی و نوآوري در دانشگاه جامع علمی کاربردي، دانشجویان را جهت پرورش ایده به ایجاد کسب و کار

 
تشویق کرد.   

دکتر محمدحسین امید با اشاره به ارائه آموزش هاي مهارتی در دانشگاه جامع علمی کاربردي بیان کرد: این دانشگاه تنها متولی ارائه

 
آموزش هاي مهارتی خاص در کشور می باشد که این وظیفه با همراهی دانشجویان، مدرسان و مراکز آموزشی انجام می شود. 

وي با تشریح فراهم بودن بسترهاي فرهنگی دانشگاه جامع علمی کاربردي براي فعالیت دانشجویان بر حسب علاقه و حضور در این

 
بسترها دعوت کرد. 

همچنین رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي با تأکید بر دروس مهارتی و عملی و اهمیت دروس کاربینی و کارورزي به تشریح تمایز

 
این دانشگاه با سایر زیر نظام هاي آموزش عالی پرداخت. 

وي در ادامه به برخی از فعالیت هاي انجام شده در حوزه بین المللی توسط دانشگاه جامع علمی کاربردي پرداخت و گفت: در سال
هاي اخیر فعالیت هاي عظیمی در حوزه بین المللی انجام دادیم که از جمله می توان به عقد تفاهم نامه همکاري با کشور آلمان اشاره
کرد که قرار است طی این تفاهم نامه دانشجویانی از این دانشگاه براي گذراندن یک دوره 4 یا 6 ماهه به کشور آلمان سفر کنند تا در

 
یک کشور پیشرفته صنعتی با آموزش هاي مهارتی آن ها آشنا شوند. 

دکتر محمدحسین امید ضمن اشاره به مراکز نوآوري و کلینیک هاي مشاوره در دانشگاه جامع علمی کاربردي، عنوان کرد: انتظار
داریم دانشجویان با همکاري هم در این مراکز نوآوري اقدام به ایجاد شرکت هاي کسب و کار کوچک و با تلاش هم بتوانند هنگام



دانش آموختگی یک شرکت ثبت کنند. دانشجویان باید ایده هاي خود را دنبال کنند و با ارائه آن ها در مراکز نو آوري این ایده ها را

 
به کسب و کار تبدیل و با کار گروهی بتوانند علم را به ثروت تبدیل کنند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي همچنین به حمایت هاي پژوهشی این دانشگاه اشاره کرد و گفت: در راستاي حمایت از
پژوهشگران، دانشجویانی که بتوانند نسبت به ایجاد شرکت و ثبت آن اقدام د توسط دانشگاه حمایت شده و وام هایی با درصد کم در

 
اختیار آن ها قرار داده خواهد شد. 

در ادامه این مراسم رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی بوشهر با تبریک به نودانشجویانی که در پذیرش مهرماه دانشگاه
ها و موسسات آموزش عالی کشور در سال تحصیلی 1400-1399 یکی از مراکز آموزشی تحت نظارت دانشگاه جامع علمی کاربردي
را براي ادامه تحصیل خود انتخاب کرده اند، به تأکید بر تقویت روحیه مطالبه گري میان دانشجویان، بر ضرورت تولید شغل توسط

 
دانشجویان تأکید کرد. 

وي با تشریح حضور جدي مراکز آموزشی و ورود به مسائل مرتبط با کارآفرینی و نوآوري، از شکل گیري شرکت هاي دانش بنیان در

 
مراکز آموزش علمی کاربردي استان بوشهر خبر داد. 

سپس شاکري مطلق از مشاوران بر جسته استان بوشهر به موضوع مهارت هاي ارتباطی دانشجویان و غلامرضا دشتی منش مدرس
دانشگاه و پژوهشگر حوزه کسب و کار به تشریح ضرورت کارآفرینی توسط دانشجویان علمی کاربردي و سازوکار دستیابی به آن

 
پرداختند. 

 
 



 
 



جشن نودانشجویان دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی

برگزار شد

شماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/08/27
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

به نقل از روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی آذربایجان شرقی، با حضور دکتر محمدحسین امید رئیس
دانشگاه جامع علمی کاربردي، دکتر فرزان قالیچی رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی آذربایجان شرقی، روساي مراکز
آموزشی و دانشجویان نو ورود دانشگاه این استان، مراسم مجازي جشن نو دانشجویان دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان

 
شرقی به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد. 

در این مراسم، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي ضمن تبریک به دانشجویان نوورود گفت: این ورود شما به دانشگاه در حالی رخ
می دهد که در سال هاي اخیر شاهد رشد و پیشرفت چشمگیر فعالیت ها در تمامی حوزه هاي آموزشی، پژوهشی، فرهنگی،
دانشجویی، ورزشی و... از جمله برگزاري مناظرات دانشجویی، مسابقات فرهنگی، قرآنی، المپیادهاي مهارتی و ورزشی، جشنواره ها و

 
استارت آپ ها و... بوده است. 

وي با اشاره به ارائه آموزش هاي مهارتی در دانشگاه جامع علمی کاربردي گفت: این دانشگاه تنها متولی ارائه آموزش هاي مهارتی

 
خاص در کشور می باشد که این وظیفه مگر با همراهی دانشجویان، مدرسان و مراکز آموزشی. انجام نخواهد شد. 

دکتر محمدحسین امید با اشاره به ماهیت مهارتی بودن آموزش ها و رسالت کارآفرینی دانشگاه جامع علمی کاربردي افزود: تفاوت
آموزش هاي این دانشگاه با سایر دانشگاه ها در ارائه دروس عملی و مهارتی می باشد که لازم است مراکز آموزشی به این موضوع توجه

 
ویژه را داشته باشند. 

وي در ادامه به برخی از فعالیت هاي انجام شده در حوزه بین المللی پرداخت و گفت: در سال هاي اخیر فعالیت هاي عظیمی در حوزه
بین المللی انجام دادیم که از جمله می توان به عقد تفاهم نامه همکاري با کشور آلمان اشاره کرد که قرار است طی این تفاهم نامه
دانشجویانی از این دانشگاه براي گذراندن یک دوره 4 یا 6 ماهه به کشور آلمان سفر کنند تا در یک کشور پیشرفته صنعتی با آموزش

 
هاي مهارتی آن ها آشنا شوند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي ضمن اشاره به مراکز نوآوري و کلینیک هاي مشاوره این دانشگاه، گفت: انتظار داریم دانشجویان
با همکاري هم در این مراکز نوآوري اقدام به ایجاد شرکت هاي کسب و کار کوچک نمایند و با تلاش هم بتوانند هنگام دانش

 
آموختگی یک شرکت ثبت کنند. 

وي از دانشجویان خواست تا ایده هاي خود را دنبال کنند و با ارائه آن ها در مراکز نو آوري این ایده ها را به کسب و کار تبدیل کنند

 
و با کار گروهی بتوانند علم را به ثروت تبدیل کنند. 

دکتر محمدحسین امید هم چنین به حمایت هاي پژوهشی دانشگاه جامع علمی کاربردي اشاره کرد و گفت: در راستاي حمایت از



پژوهشگران، دانشجویانی که بتوانند نسبت به ایجاد شرکت و ثبت آن اقدام کنند توسط دانشگاه حمایت شده و وام هاي کم درصد در

 
اختیار آن ها قرار داده خواهد شد. 

وي در ادامه با بیان اینکه دانشجویان باید مطالبه گر در حوزه آموزشی باشند گفت: مطالبه گري باید در اولویت کارهاي دانشجویان
باشد و در مطالبه گري هاي آموزشی هیچ گاه کوتاهی نکنند و دنبال کیفیت باشند و در این مطالبه گري و کیفیت حتما نحوه

 
برگزاري دقیق و کیفی دروس عملی، کارورزي و کاربینی را سرلوحه مطالبات خود قرار دهند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي در ادامه به دستاوردهاي واحد استانی آذربایجان شرقی در سال هاي اخیر پرداخت و گفت:
دانشجویان نو ورود باید به این نکته واقف باشند که در یکی از واحدهاي دانشگاهی ثبت نام کرده اند که همیشه جزو واحدهاي
برترکشور بوده است. همانطوري که امسال دو مرکز آموزشی این واحد استانی جزو ده مرکز برتر آموزشی کشور بوده و یا دو دانشجوي
این واحد استانی در اولین المپیاد مهارتی کشور مقام هاي برتر را کسب کرده اند، کارآفرین برتر کشوري و دانشجوي نمونه کشوري در

 
سال هاي  97 و 98و مقام هاي فاخر دیگري که باعث شده این واحد استانی همیشه در فعالیت هاي خود پیشقدم و پیشرو باشد. 

وي گفت: دانشگاه جامع علمی کاربردي کارمند تربیت نمی کند بلکه دنبال تربیت کارآفرین می باشد و دانشجویان باید مهارت هاي
ارائه شده در این دانشگاه را به گونه اي کسب کنند که بعد از دانش آموختگی کارآفرین باشند و نه تنها براي خود شغل ایجاد کنند

 
بلکه باعث ایجاد چند شغل به دیگران نیز باشند. 

سپس رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان آذربایجان شرقی ضمن اداي احترام به روح پاك تمامی شهداي والامقام میهن

 
انقلاب اسلامی ایران به ویژه شهداي آزادسازي سوسنگرد، فرا رسیدن 26 آبان ماه سالروز شکست حصر سوسنگرد را گرامی داشت. 

دکتر قالیچی ضمن تبریک ورود دانشجویان به ساحه علم و دانش و دانشگاه جامع علمی کاربردي گفت: امیدوارم این سال تحصیلی

 
سالی سرشار از شور و امید و تمام دوران تحصیل شما در این دانشگاه دوران بالندگی برایتان باشد. 

وي با اشاره به ارائه آموزش هاي کاربردي و مهارتی در دانشگاه جامع علمی کاربردي گفت: طبق برنامه ریزي هایی که دانشگاه انجام
داده آموزش ها در راستاي مهارتی و کارآفرین نمودن دانشجویان می باشد تا دانشجویان بعد از دانش آموختگی دغدغه شغل نداشته

 
باشند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان آذربایجان شرقی در ادامه با بیان اینکه براي حصول نتیجه خوب آموزش ها، همکاري
مدرسان و دانشجویان نیاز است گفت: دانشجویان نباید به فکر اخذ مدرك باشند بلکه با شور و شوق به دنبال کسب مهارت ها و دانش

 
هاي عملی باشند تا بتوانند علم را به عمل و عمل را به ثروت تبدیل کنند. 

دکتر قالیچی بیان کرد: شهداي اسلام و انقلاب وظیفه خود را به بهترین نحوممکن تشخیص دادند و در راستاي حفظ کیان انقلاب به
دفاع در برابر حملات دشمن پرداختند. اکنون نیز وظیفه جوانان این است که در خط مقدم علم و دانش پیشرو باشند و با کسب علم و

 
دانش موجبات پیشرفت کشور عزیز ایران را فراهم نمایند. 

وي با اشاره به امکانات غنی و ظرفیت هاي بالاي کشور ایران گفت: متاسفانه شاهدیم که گاهی این امکانات به صورت مواد خام به
فروش می رسد و کم ترین بهره از امکانات می شود که می توان با استفاده از مدیریت انقلابی و نیروهاي جوان دانشمند و پژوهشگران

 
جهادي بهترین استفاده مالی و اقتصادي را از این امکانات ببریم. 



رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان آذربایجان شرقی در ادامه عنوان کرد: دشمن با تمام قوا در حال ضربه زدن به ایران
می باشد که این حملات گاهی با تحریم خود را نشان می دهد گاهی با معکوس نشان دادن پیشرفت هاي ایران از قبیل انرژي هسته

 
اي، موشک هاي ساخت کشور و... 

وي یادآور شد: با اشاره به بیانات مقام معظم رهبري که فرمودند باید قوي باشیم، دانشجویان آینده سازان کشور می باشند و باید تمام
تلاش خود را براي تقویت کشور انجام دهند چرا که با قوي کردن خود در تمام حوزه ها می توانیم توطئه هاي دشمن را خنثی کنیم

 
و البته این تقویت باید هم علمی باشد و هم معنوي. 

دکتر قالیچی ادامه داد: درحال حاضر زمان فرصت سوزي و تلف کردن وقت نیست. دنیا در حال پیشرفت می باشد و جوانان ما نیز

 
باید با اقدامات جهادي و انقلابی خود در تمامی عرصه ها و با طراحی تکنولوژي هاي به روز پیشرفت کشور را فراهم کند. 

وي ضمن آرزوي موفقیت براي تمامی دانشجویان به ویژه دانشجویان نو ورود بیان کرد: امیدوارم از فرصت تحصیل یادگیري به نحو

 
احسن بهره ببرید و به بهترین صورت از این دوران استفاده کنند. 

در ادامه مهندس فیروزي نماینده مراکز آموزشی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی به ارائه مواردي در خصوص

 
موضوعات آموزشی، پژوهشی و فرهنگی مراکز آموزشی پرداخت. 

گفتنی است در پایان این مراسم از دانشجویان برتر شاهد و ایثارگر دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استانی آذربایجان شرقی،

 
تجلیل به عمل آمد. 

 
 



 
 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 



پیگیري پروژه هاي آبیاري تا دستیابی به اشتغال/ افتتاح700 باب منزل

مسکونی توسط بسیج سازندگی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش خبرگزاري فارس از ایلام، سرهنگ قدرت االله
کریمیان جانشین فرمانده سپاه امیرالمومنین( ع) استان
ایلام صبح امروز در نشست خبري با اصحاب رسانه که به
مناسب هفته بسیج برگزار شد، گفت: علی رغم تمام فراز و
نشیب ها، پیچ هاي تاریخی و نامهربانی ها، دفاع مقدس و
بسیج به شکوفایی و تکامل رسیده است؛ بسیج صاحب
تخصص و فن است و در تمامی اقشار کمک کار نهادها و
ادارات بوده ایم تا بتوانیم باري از مشکلات آن ها را کم

 
کنیم. 

وي افزود: در سطح سپاه بسیج، قرارگاه پیشرفت و آبادانی با تمام ظرفیت ها در حال توسعه مناطق محروم استان است و پروژه هاي

 
آبیاري و آبرسانی به منظور ایجاد براي اشتغال پیگیري می شوند. 

جانشین فرمانده سپاه امیرالمومنین(ع) ایلام گفت: در بسیج سازندگی ساخت بیش از 700 باب واحد مسکونی براي تمام استان توسط
بسیج سازندگی، ساخت مساجد، خانه هاي عالم، پل هاي روستایی، راه هاي میان مزرعه اي، سرویس هاي بهداشتی، احیاي قنوات و...

 
از جمله اقدامات در حوزه محرومیت زدایی است. 

وي ادامه داد: اعزام گروه هاي جهادي به مناطق محروم، اعزام گروه هاي جهادي پزشکی به مناطق محروم، بازپرداخت وام هاي خود

 
اشتغالی، اهداي جهیزیه به نوعروسان از عمده کارهایی بوده که در سنوات گذشته مورد تاکید بسیج سازندگی بوده است. 

سرهنگ کریمیان تصریح کرد: نقش سپاه و بسیج در خدمات رسانی مردم آسیب دیده در زلزله کرمانشاه و در حوادث سیل فروردین
سال گذشته یک نقش غیر قابل انکار است، ساخت مسکن آسیب دیدگان که همچنان ادامه نیز در ادامه دارد، در تعمیر و راه اندازي
پمپ هاي آب کشاورزي در مناطق آسیب دیده و همچنین در حوزه تغذیه کارهاي خیلی ارزنده و مهمی در دستور کار بوده است که

 
تماما انجام گرفته است. 

وي افزود: متقاعد کردن همه ي نهادها و ارگان ها به منظور همراه کردن آن ها با برنامه هایمان به عنوان یک موضوع خیلی مهم در

 
دستور کار بوده است و توانسته ایم الحمدالله ادارات، نهادها و سازمان ها را با خود همراه کنیم. 

سرهنگ کریمیان گفت: نقش پیشرو بسیج همیشه برجسته بوده و با همه گیري شیوع کرونا ما شاهد جلوه هاي پررنگی از نقش بسیج
بوده ایم و در ضدعفونی کردن شهر، محلات و روستاها، در اختیار قرار دادن پزشک و پرستار، غربالگري کرونا در منازل، کمک هاي



مومنانه، تولید و توزیع ماسک، راه اندازي کارگاه هاي تولید ماسک، راه اندازي تقاهتگاه براي بیماران کرونایی و... شاهد یک جهاد همه

 
جانبه بوده ایم. 

وي ادامه داد: در روزهاي اول کرونا براي حمل اجساد سپاه و بسیج جان خود را در کف دست قرار دادند و حتی تا مرز شهادت هم

 
پیش رفتند و در این کار به صورت داوطلبانه خوش درخشیدند. 

سرهنگ کریمیان گفت: خیلی ها تلاش کردند که با شرایط ایجاد شده تحریم ها، گرانی ها، تورم اقتصادي، فشارهاي سیاسی، یاس و
ناامیدي را به مردم تزریق کنند اما با حضور نیروهاي دوستدار نظام، انقلاب و کسانی که می خواهند این نظام و جامعه به این شیوه

 
استمرار داشته باشند و آن ها به اهدافشان نرسند؛ از خودشان مایه گذاشتند و امید را به مردم هدیه کردند. 

وي افزود: شعار امسال بسیج پیشرو خدمت و امیدآفرینی است؛ امسال 55 برنامه و بیش از 4 هزار برنامه و ریز برنامه در سطح استان
داریم که برنامه ریزي شده است محور برنامه هاي امسال بر اساس سازندگی، محرومیت زدایی، خدمات رسانی، بهداشت و پزشکی،

 
فرهنگ و رسانه،  سیاسی و روشنگري، ایثار و شهادت، خدمات اجتماعی و امنیت پایدار برگزار شود. 

سرهنگ کریمیان ادامه داد: بیشتر برنامه هاي هفته بسیج در فضاي مجازي انجام می گیرد و تلاش کرده ایم بر اساس نام گذاري هر
روز هفته بسیج، برنامه هایمان را دنبال کنیم؛ جمعه 30 آبان(بسیج معنویت و سلامت) ؛ شنبه( بسیج فرزند مسجد، خادم مردم) ؛
یکشنبه( بسیج مبتکر حل مساله) دوشنبه( بسیج سبک زندگی اسلامی- ایرانی) سه شنبه( بسیج ولایی انقلابی و تمدن ساز)
چهارشنبه ( بسیج نیروي مقاومت مردم ایران) پنجشنبه( بسیج خدمت مومنانه و ایثارگري) است و تلاش خواهیم کرد که برنامه

 
هایمان بر اساس نام گذاري ها اجرایی شوند. 

وي به برنامه هاي شاخص در هفته بسیج اشاره کرد و افزود: افتتاحیه جشنواره فرهنگی هنري بسیج در فضاي مجازي، دیدار و
سرکشی از بسیجیان معاثر و خانوده هاي معظم شهداي بسیجی، نواختن زنگ سامانه شاد با همت بسیج دانش آموزي، برگزاري
یادواره شهداي مجازي، اعزام بسیجیان گشت رضویان با حضور شوراي تامین در شهرستان ها، پویش هر بسیجی یک خدمت در مرکز

 
استان، راه اندازي سامانه ایثار بسیج عشایري، بارگزاري اطلاعات شهداي عشایري به همت بسیج عشایري انجام خواهد گرفت. 

سرهنگ کریمیان ادامه داد: افتتاح کارگاه تولیدي ماسک، اعزام گروهاي جهادي به مناطق محروم، اعزام تیم هاي پزشکی به مناطق
محروم، برپایی بیمارستان صحرایی در منطقه هلیلان توسط ناحیه چرداول و بسیج عشایري، آموزش سواد رسانه اي به صورت آنلاین
در ناحیه چرداول، افتتاح منازل محرومین در قرارگاه سازندگی، جشن گلریزان آزادي زندانیان معاثر جرائم غیر عمد، اعزام مدیران
دستگاه هاي اجرایی قضایی استان به مناطق محروم به جهت پیگیري مشکلات و همچینن  برگزاري دادگاه مجازي نمادین محاکمه

 
ترامپ انجام خواهد گرفت. 

وي گفت: برپایی درمانگاه سیار در مناطق محروم حاشیه شهر ایلام، افتتاح طرح هاي محرومیت زدایی سازندگی، برگزاري نشست
آسیب هاي اجتماعی در فضاي مجازي، رزمایش بزرگ بسیج مهندسین کشاورزي ،طرح همگام با کشاروز، بازدید علمی و آموزشی از
کارخانه فناوري گیاهان دارویی، ویزیت رایگان و مشاوره به دادمداران و طرح نان صلواتی از دیگر برنامه هاي بسیج در هفته بسیج

 
خواهد بود. 

انتهاي پیام/ 970877/و



اشتغال و توانمندسازي مددجویان محور مرحله سوم پویش «ایران همدل»

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا- رئیس کمیته امداد گفت: در مرحله سوم
ایران همدل، محور کار ها و اولویت ما توسعه اشتغال و

 
توانمندسازي مددجویان است. 

به گزارش خبرگزاري آریا، سید مرتضی بختیاري، با اشاره
به اجراي مرحله اول و دوم پویش ایران همدل در ماه
رمضان و ماه هاي محرم و صفر گفت: در مرحله اول و دوم
پویش ایران همدل بیش از 27 میلیون وعده غذاي گرم به
ارزش 428 میلیارد تومان و همچنین بیش از چهار میلیون
بسته معیشتی به ارزش 750 میلیارد تومان در میان

 
نیازمندان توزیع شد. 

 
وي ادامه داد: مردم در مرحله اول و دوم پویش ایران همدل، هزار و 176 میلیارد تومان به کمیته امداد کمک کردند. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) درباره مرحله سوم ایران همدل گفت: توانمندسازي مددجویان و نیازمندان از اولویت هاي ما در

 
کمیته امداد است. 

آقاي بختیاري با اشاره به ظرفیت هاي موجود در حوزه اشتغال کشور گفت: امروز در حوزه اشتغال خانگی و خُرد روستایی طرح هاي
خوبی داریم.



بررسی مشکلات 7 واحد تولیدي در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید

ورامین

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا-در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید
شهرستان ورامین مشکلات 7 واحد تولیدي به صورت ویژه

 
بررسی شد. 

به گزارش خبرگزاري آریا از ورامین، هفتمین جلسه
کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان ورامین
به ریاست نرگس توسلی معاون امور مالی و برنامه ریزي
فرمانداري و حسن میرزایی رئیس اداره صنعت، معدن و
تجارت، دیگر اعضاء و مدیران چند واحد تولیدي درمحل

 
فرمانداري برگزار شد. 

دراین جلسه نرگس توسلی معاون امور مالی و برنامه ریزي فرمانداري با تشریح اقدامات و پیگیري مصوبات، افزود: بررسی مشکلات
واحد هاي تولیدي و صنعتی و تسریع در حرکت چرخه اقتصادي با هدف حمایت از تولید و اشتغال موضوعی است که باید بصورت

 
مداوم و مستمر از سوي اعضاء پیگیري شود. 

وي افزود: حمایت از سرمایه گذاران و رفع مسائل و موانع آنان از وظایف اصلی دستگاه هاي اجرایی است و باید براي حفظ عملکرد و
ارتقاء میزان تولید و افزایش کیفیت محصولات داخلی و حمایت از آن تلاش کرد لذا رونق بیشتر تولید و افزایش اشتغال جز برنامه

 
هاي اولویت دار این کارگروه است. 

حسن میرزایی رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان ورامین نیز در این جلسه اظهار کرد: صنعت، معدن و تجارت ورامین
روي موضوع بحث تامین نیازمندي ها و تامین مواد اولیه برخی واحد ها پیگیري هاي مستمري انجام داده است و امیدواریم بتوانیم

 
این اهداف را به خوبی به نتیجه برسانیم. 

به گزارش آریا، در این جلسه مشکلات 7 واحد تولیدي، اعم از تقسیط مالیات و بیمه، تامین سرمایه در گردش، عدم وصول مطالبات و
اعطاي تسهیلات با بهره کم، عدم همکاري برخی از دستگاه هاي خدمات رسان و بانک ها از سوي نمایندگان واحدهاي تولیدي مطرح
و روساي دستگاه هاي مربوطه نسبت به رفع این مشکلات نکاتی را بیان نمودند که پس از بررسی، مصوبات لازم براي رفع مشکلات به

 
تصویب رسید. 

انتهاي پیام/0421071664



یک هزار و53 برنامه در هفته بسیج درخوزستان اجرا می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/08/27

اهواز-ایرنا- معاون هماهنگ کننده سپاه ولیعصر(عج) خوزستان گفت: امسال یک هزار و 53 برنامه در سطح استان خوزستان
با رویکرد خدمت رسانی به مناطق محروم پیش بینی شده است.

اهواز-ایرنا- معاون هماهنگ کننده سپاه ولیعصر(عج)
خوزستان گفت: امسال یک هزار و 53 برنامه در سطح
استان خوزستان با رویکرد خدمت رسانی به مناطق محروم

 
پیش بینی شده است. 

به گزارش ایرنا سرهنگ پاسدار عبدالرضا حاجتی روز سه
شنبه در نشست خبري در آستانه فرارسیدن هفته بسیج در
محل صدا و سیماي خوزستان بیان کرد: هفته بسیج امسال
با شعار بسیج، پیشرو خدمت و امید آفرینی از 29 آبان آغاز
می شود و بار دیگر جلوه اي از خدمت خالصانه توسط این

 
نیروي انقلابی نمایان می شود. 

وي افزود: دشمنان نظام سال ها است که یاس و ناامیدي را در جامعه اسلامی رواج می دهند و همین امر باعث شد شعار امسال مقابل

 
این توطئه دشمن انتخاب شود. 

معاون هماهنگ کننده سپاه ولیعصر(عج) خوزستان گفت: ایران اسلامی 41 سال در سخت ترین شرایط و محاصره ایستادگی و

 
مقاومت را سرلوحه کار خود قرار داده و روز به روز بر اقتدار آن افزوده شده است. 

وي بیان کرد: 41 سال از عمر بسیج می گذرد و دشمن همچنان رو به افول است و در مقابل آن بسیج و ملت شریف ایران با وجود

 
تمامی فشارها در حال رویش هستند؛ جوانان این مرز و بوم در عرصه هاي علمی، نظامی و اجتماعی رشد قابل توجهی داشته اند. 

سرهنگ پاسدار حاجتی ادامه داد: بسیج به روزهاي سخت کشور تعلق دارد و هیچگاه این میهن اسلامی با دسیسه سرویس هاي

 
جاسوسی دشمنان بهم نمی ریزد چرا که ما تابع ولایت بوده و نگاه بسیج به آینده روشن است. 

وي افزود:هم اکنون نیز باوجود مشکلات ناشی از شیوع ویروس کرونا، بسیج در تمامی عرصه هاي خدمت رسانی حضوري پر رنگ تر

 
از گذشته داشته و خواهد داشت. 

وي به روزشمار هفته بسیج اشاره کرد و گفت: روز جمعه 30 آبان به عنوان بسیج و معنویت نامگذاري شده و در این روز دعاي ندبه با
رعایت موارد بهداشتی توسط گروه هاي جهادي قرائت، و پس از آن عملیات ساخت و ساز منازل محرومان آغاز می شود. 



 
اعزام تیم هاي پزشکی به مناطق محروم 

وي ادامه داد: همچنین در صورت مساعد بودن شرایط آب و هوایی خوزستان ،تیم پزشکان و پرستاران با اعزام به مناطق محروم،

 
پذیرش و درمان بیماران نیازمند و انتقال بیماران بدحال به بیمارستان را آغاز می کنند. 

سرهنگ پاسدار حاجتی بیان کرد: یکم آذر به عنوان روز بسیج فرزند مسجد خادم مردم، دوم آذر روز بسیج موتور حل مساله ، سوم
آذر بسیج الگوي سبک زندگی ایرانی اسلامی، چهارم آذر روز بسیج ولایی، انقلابی و تمدن ساز، پنجم آذر روز بسیج نیروي مقاومت

 
ملت ایران و 6 آذر به عنوان روز بسیج خدمات مومنانه نامگذاري شده است. 

وي افزود: امسال برنامه هاي ما با رویکرد خدمت رسانی، محرومیت زدایی و کمک مومنانه برنامه ریزي شده که از این تعداد، 825

 
برنامه در نواحی شهرستان ها و 225 برنامه در مرکز استان توسط بسیج اقشار اجرا می شود. 

 
اهداي 30 هزار سرویس جهیزیه به زوج هاي جوان 

معاون هماهنگ کننده سپاه ولیعصر(عج) خوزستان ادامه داد: همچنین در روز پنجم آذر 30 هزار سرویس جهیزیه در پنج سري

 
کالاي اساسی به زوج هاي جوان نیازمند اهدا می شود. 

وي با بیان اینکه 700 هزار بسته بهداشتی و112 هزار بسته کمک مومنانه در این هفته در خوزستان توزیع می شود افزود: در گام
نخست از مرحله سوم سه هزار و 500 بسته نوشت افزار پیش بینی شده و حدود یک میلیون ماسک رایگان بین نیازمندان توزیع می

 
شود. 

سرهنگ پاسدار حاجتی گفت: همچنین در طرح شهید سلیمانی قرار است پایگاه هاي مقاومت به پایگاه هاي بهداشت و درمان براي
مبارزه با کرونا تبدیل شوند؛ در هر پایگاه یک گروه شامل پزشک، چهار پرستار و 10 بهیار فعالیت خود را آغاز می کنند که در این

 
زمینه هماهنگی لازم با وزارت بهداشت انجام شده است. 

 
بررسی وضعیت 750 کارگاه تعطیل و نیمه تعطیل در خوزستان 

وي بیان کرد: تشکیل قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا یکی دیگر از اقدامات تاثیرگذار در راستاي خدمت رسانی به بخش صنعت
خوزستان است که وضعیت 750 کارگاه تعطیل و نیمه تعطیل بررسی می شود که از این تعداد 100 کارگاه در حوزه صنعتی و 50 در

 
حوزه معدن است. 

معاون هماهنگ کننده سپاه ولیعصر(عج) خوزستان گفت: در حوزه کمک رسانی به وزارت صمت نیز نیروهاي بسیج ساماندهی شده

 
براي کاهش و کنترل قیمت اجناس وارد بازار خواهند شد. 

وي افزود: قرارگاه شهید ساجدي نیز در حوزه امنیت غذایی قرار است، پنج قطب برتر خوزستان را مورد هدف قرار داده و با کمک

 
جهاد کشاورزي محصولاتی نظیر گندم، برنج، ذرت ،کلزا و جو را به رتبه اول کشور تبدیل کند. 



 
700 بسیجی در قالب 72 گروه در قرارگاه اشتغال زایی ، درمان، حیاط طیبه 

سرهنگ پاسدار حاجتی ادامه داد: قرارگاه امام حسن (ع) نیز درهفته بسیج بیش از 112 هزار بسته مومنانه، کارت هدیه و گوشت گرم
را بین نیازمندان خوزستان توزیع می کند و در زمینه تعمیر کالاهاي اساسی منازل، اشتغال زایی، درمان و حیاط طیبه700 بسیجی

 
در قالب 72 گروه به مناطق کم برخوردار اعزام می شوند. 

 
تعمیر 150 خانه به ارزش 30 میلیارد ریال 

وي ادامه داد: 200 منزل مسکونی نیازمندان بر اساس تفاهم نامه با شرکت فولاد خوزستان با اعتبار 30 میلیارد ریال تعمیر و بازسازي

 
می شوند. 

معاون هماهنگ کننده سپاه ولیعصر(عج) خوزستان گفت: همچنین آزادي زندانیان جرایم غیرعمد نیز در در دستور کار بوده و
قراراست در این هفته 40 زندانی به مناسبت فرا رسیدن 40 سالگی بسیج از زندان آزاد ، و تا بهمن امسال نیز با کمک شرکت هاي

 
بزرگ استان 110 زندانی دیگر از بند رها شوند. 

وي افزود: امضاي تفاهم نامه براي راه اندازي و حمایت از کارگاه هاي زود بازده از دیگر اقدامات است که در این طرح 200 وام 500

 
میلیون ریالی به این کارگاه ها تعلق می گیرد. 

 
بازگشت هشت هزار و 717 فروشگاه، کارگاه و صنف به چرخه فعالیت 

سرهنگ پاسدار حاجتی گفت: بسیج اصناف هشت هزار و 717 فروشگاه، کارگاه و صنف را که از شرایط اقتصادي متحمل ضرر فراوان

 
شده بودند را به عرصه فعالیت بازگردانده است. 

 
وي گفت: همایش اقتدار بسیج نیز در پنجم آذر برگزار و در این روز 2 هزار واحد نذرخون خواهیم داشت. 

هفته بسیج از 29 آبان آغاز و تا ششم آذر ادامه دارد و برنامه هاي مختلفی در این هفته توسط گردان هاي بسیج در خوزستان اجرا
می شود.باتوجه به شیوع ویروس کرونا و مشکلات پیرامون آن براي شهروندان، بخش عمده اي از برنامه هاي هفته بسیج با محوریت

 
خدمت رسانی به مردم در مناطق محروم پیش بینی شده است. 

پیش از این نیز از ماه هاي گذشته طرح کمک هاي مومنانه و فعالیت گروه هاي جهادي در مناطق کم برخوردار استان آغاز شده که

 
همچنان ادامه دارد. 

 
برچسب ها 

 
- سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران 

 
- خوزستان 

- اهواز



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان: رویکرد اشتغال باید مبتنی بر

توسعه کسب و کارهاي کارآفرینی باشد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
کردستان گفت: رویکرد برنامه هاي اشتغال استان باید
مبتنی بر توسعه فعالیت هاي کارآفرینان و کسب و کارهاي

 
کارآفرینی باشد. 

بهگزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی کردستان، برهان صلواتی در جلسه هماهنگی و
برنامه ریزي گرامیداشت هفته جهانی کارآفرینی،با تاکید بر
ضرورت ترویج فرهنگ و اندیشه کارآفرینی گفت: امسال با
توجه به شیوع ویروس کرونا، تلاش می کنیم برنامه هاي

 
گرامیداشتهفته جهانی کارآفرینی با سمت و سوي فضاي مجازي و استفاده از ظرفیت رسانه ها برگزارشود. 

دراین نشست تاکید شد برنامه هاي متنوعی از جمله مصاحبه رسانه هاي جمعی باکارآفرینان، معرفی کسب و کارهاي مبتنی بر
کارآفرینی و تجلیل از کارآفرینان،برگزاري وبینار ها با موضوع اشتغال و کارآفرینی، افتتاح مراکز شتابدهی و کافه هایکارآفرینی اجرایی

 
شود. 

گفتنیاست: 16 لغایت 23 نوامبر مصادف با 26 ابان ماه لغایت 3 آذر ماه در تقویم جهانی بهعنوان هفته جهانی کارآفرینی نامگذاري

 
شده است. 
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مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان: بهره مندي از ظرفیت علمی

نخبگان دانشگاهی در توسعه صنعت و اشتغال موثر است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان گیلان به بهره مندي از ظرفیت علمی نخبگان
دانشگاهی در توسعه صنعت و اشتغال استان اشاره کرد و
افزود: اضافه کردن دروس و واحدهاي درسی در مدارس و
مراکز آموزش عالی یکی از موثرترین اقدامات در نهادینه
کردن فرهنگ خردجمعی و توسعه کسب و کار در جامعه

 
است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان گیلان، عباس علیزاده مدیرکل تعاون، کار

و رفاه اجتماعی استان گیلاندر حاشیه جلسه اي که به منظور انعقاد تفاهم نامه مشترك اداره کل و دانشگاه گیلان برگزارشد به بهره
مندي از ظرفیت علمی نخبگاندانشگاهی در توسعه صنعت و اشتغال استان اشاره کرد و افزود: باید دستگاه هاي اجراییو دانشگاه ها با

 
استفاده از ظرفیت هاي خود به صورت مداوم با یکدیگر در تعامل باشند. 

علیزاده در ادامه ترویج و تشویقمردم به انجام کارهاي گروهی در قالب شرکت هاي تعاونی را از اولویت هاي وزارت تعاون،کار و رفاه
اجتماعی عنوان کرد و افزود: اضافه کردن دروس و واحدهاي درسی در مدارس ومراکز آموزش عالی یکی از موثر ترین اقدامات در

 
نهادینه کردن فرهنگ خردجمعی در جامعهاست که باید مورد توجه قرارگیرد. 

وي به تشکیل کمیته پژوهش و اتاقفکر تعاون در اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان اشاره کرد و افزود: بایدبا تقویت
این دو کمیته و استفاده از ظرفیت هاي نخبگان دانشگاهی از پژوهش ها، مقالاتو پایان نامه ها متناسب با نیازهاي جامعه هدف

 
حمایت و این پژوهش ها را به سمت شناساییمشکلات جامعه و ارائه راه حل هاي کابردي سوق دهیم. 

علیزاده در پایان ضمن تاکید برایجاد کرسی تعاون و کارآفرینی و ایجاد یک فضاي مشاوره اي در دانشگاه گفت: ایجاد چنینفضایی
باعث می شود دانشجویان با طرح هایی نیز کارورزي، نحوه تشکیل تعاونی، کاریابیها و دیگر اقدامات آشنا شوند و پس از اتمام تحصیل

با دانش و آگاهی بیشتر وارد بازارکار شوند.



حدود 15 هزار واحد صنفی در ایلام براي دریافت تسهیلات کرونا به بانک

معرفی شدند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: تاکنون 14 هزار و 803
واحد کسب و کار آسیب دیده از کرونا در استان شناسایی
و به بانک هاي عامل براي دریافت تسهیلات معرفی شده

 
اند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون،کار و رفاه
اجتماعی استان ایلام، احمد خانمحمدیان در حاشیه
توررسانه اي و بازدید از واحد تولیدي بتن پرهوت دژ غرب
ایلام اظهار کرد: مجموع تسهیلاتدرخواستی 138

میلیاردتومان است که با پیگیري هاي انجام شده تاکنون 11 هزار و 701واحد کسب و کار تسهیلات خود را با اعتبار 98 میلیاردتومان

 
از طریق بانک هاي عامل استان دریافت کرده اند. 

 
وي افزود: بیش از 70 درصد متقاضیانی که به سیستم بانکیمعرفی شده اند تسهیلات خود را دریافت کرده اند. 

خانمحمدیان یادآور شد: شغل ایجاد شدهتوسط این واحدها بیش از 17 هزار و 500 نفر است و بیشتر واحدها اشتغال تکنفره در 14

 
رسته مشخصهستند. 

مدیر اشتغال و کارآفرینی تعاون، کار ورفاه اجتماعی ایلام گفت: این واحدها الزاما کارخانه یا صنوف نیستند بلکه در بخش

 
هایخصوصی، تعاونی، راننده هاي تاکسی، مشاغل خانگی، رستوران و هتل و واحدهاي بوم گردینیز هستند. 

 
وي با اشاره به هفته کارورزي خاطرنشان کرد: بکارگیري هر تعداد فارغ التحصیل دانشگاهی 2 سال معافیت از حق بیمه دارد. 

خانمحمدیان افزود: کارفرمایانی که فارغالتحصیلان دانشگاهی را جذب کنند 2سال از حق بیمه سهم خود براي بکارگیري هر تعداد

 
نیروي جدید فارغ التحصیلان دانشگاهیمعاف می شوند. 

وي ادامه داد: با تسهیل شرایط طرح مشوقبیمه اي، کارفرمایان می توانند هر میزان نیروي کار جدید مورد نیاز خود را بدونمحدودیت

 
در تعداد از بین فارغ التحصیلان لیسانس به بالا جذب کنند. 

خانمحمدیان با بیان این که بیمه سهمکارفرما توسط وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی به حساب کارفرما واریز می شود،افزود: شرایط

 
بهره مندي از این طرح براي کسب وکارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا بهصورت ویژه تسهیل شده است. 

وي تصریح کرد: با توجه با شرایط حاکمبر جامعه، ابلاغ دستورالعمل جدید یارانه دستمزد می تواند باعث افزایش تعدادقراردادها و

 
ترغیب کارفرما ها جهت استفاده از طرح یارانه دستمزد باشد. 

 
استفاده از تولیدات ایلام سبب جلوگیریاز خروج سرمایه می شود 

مدیر عامل کارخانه تولید محصولات بتنیایلام نیز در این بازدیدگفت: استفاده از محصولات و تولیدات در طرح ها و پروژه هایاستان
موجب می شود که علاوه بر ایجاد اشتغال پایدار، از خروج سرمایه از استان جلوگیریشود و شاهد رونق تولید این واحد تولیدي در سال

 
جهش تولید باشیم. 

روح اله ربیعی اظهار کرد: این شرکتتنها شرکتی است که گواهی نامه تولید نیوجرسی از دفتر تحقیقات وزارت راه و شهرسازیرا دارد و



 
کنترل کیفی محصولات تولیدي این شرکت همواره مورد ارزیابی کارشناسان قرارمی گیرد. 

وي افزود: احداث این واحد تولیدي ازسال 88 با سرمایه گذاري 80 میلیارد ریال و با فراهم کردن زیرساختهاي لازم و اخذ مجوزهاي

 
مورد نیاز آغاز شده و فعالیت خود را در زمینه تولیدمحصولات بتنی آغاز کرده است. 

ربیعی با بیان اینکه خط تولید نیوجرسیدر این واحد تولیدي فعال است، گفت: این واحد تولیدي براي 15نفر شغل ایجاد کرده و در

 
صورت حمایت مسوولان ظرفیتاشتغال 20 نفر را دارد. 

گفتنی از 26 آبان تا 2آذر ماه به عنوان هفته کارآفرینی نامگذاري شده است.



پاسخگویی شفاف به قالیباف

منبع: ایرناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/08/27

تهران- ایرنا- اظهارات اخیر رئیس مجلس در جستجوي منشاء مشکلات کشور در پاستور، با پاسخ صریح و شفاف دولتمردان
مواجه شده است. مسئولان اجرایی از واقعیت هاي اقتصادي کشور و فشار تحریم هایی می گویند که رفع آن از مطالبات

اصلی مردم است.

تهران- ایرنا- اظهارات اخیر رئیس مجلس در جستجوي
منشاء مشکلات کشور در پاستور، با پاسخ صریح و شفاف
دولتمردان مواجه شده است. مسئولان اجرایی از واقعیت
هاي اقتصادي کشور و فشار تحریم هایی می گویند که رفع

 
آن از مطالبات اصلی مردم است. 

اظهارات روز یکشنبه «محمدباقر قالیباف» در نطق پیش از
دستور مجلس، در خصوص واکاوي علل مشکلات اقتصادي

 
کشور همچنان مورد توجه رسانه ها است. 

قالیباف در نطق خود، از سیاست و عملکرد دولت به عنوان مهمترین عامل مشکلاتی یاد کرد که این روزها دامن اقتصاد کشور را
گرفته است. اگرچه او در لا به لاي اظهارات خود اشاره اي کوتاه هم به بهارستان کرد، ولی نوك تیز پیکان انتقاداتش متوجه دولت
بود، به ویژه در جایی که براي بازشماري سیاست هاي دولت در حوزه اقتصادي گفت: به مردم آدرس غلط ندهید. مهم ترین ریشه
مشکلات کشور سوء مدیریت، استفاده نکردن از ظرفیت هاي عظیم داخلی، دست روي دست گذاشتن و ناهماهنگی میان نهادهاي

 
سیاستگذار و مجري است. 

او در بخش دیگري از نطق خود با تاکید بر اینکه «عمیقا باور داریم که زندگی و معیشت مردم را نه می توان و نه باید به پیروزي یا
شکست کسی در کاخ سفید گره زد. این تصمیمات ماست که مستقل از این رفتن ها و آمدن ها، پایه هاي اصلی اقتصاد ما را می سازد

 
و قدرت ما را در این عرصه مشخص می کند» ارتباط میان تحریم ها و مشکلات اقتصادي کشور را رد کرد. 

طرح این مسائل آن هم از تریبون ریاست مجلس، واکنش و در واقع پاسخگویی دولتمردان به دنبال داشت؛ پاسخ هایی که هر یک

 
بخشی از واقعیت هاي موجود اقتصادي و حتی سیاسی کشور را به تصویر کشید. 

 
قالیباف در جریان امور است 

اولین واکنش را رئیس کل بانک مرکزي به نطق قالیباف نشان داد. نام بردن از «میرداماد» به عنوان یکی از آدرس هاي قالیباف براي

 
مشکلات اقتصادي، «عبدالناصر همتی» را به پاسخگویی واداشت. 



قالیباف گفته بود تصمیمات ما در حوزه مسکن، بورس، ترخیص کالاهاي اساسی از گمرك، سیاست هاي پولی و بانکی، نظام بودجه
ریزي، اختصاص ارز ترجیحی، سوداگري ها در بازار ارز، طلا و خودرو، بی تفاوتی نسبت به گرانی ها و رها کردن بازار و بی توجهی به

 
تولید ملی، به پاستور و بهارستان و باب همایون و میرداماد ارتباط دارد نه به جورجیا و میشیگان و آریزونا. 

نامه همتی به قالیباف نشان داد که اتفاقا رئیس مجلس کاملا در جریان تنگناهاي اقتصادي کشور که ناشی از تحریم ها است قرار
دارد. همتی خطاب به قالیباف نوشته بود: حضرتعالی به خوبی درجریان مسائل و مشکلات کشور هستید و چند بار هم شخصاً جناب
عالی را در جریان مشکلات قرار داده و شرایط را در جلسات مختلف مجلس خدمت تان تشریح کرده ام. لذا، من واردکردن بانک
مرکزي را به مباحث سیاسی و حاشیه اي توصیه نمی کنم و آن را به صلاح کشور نمی دانم و اعتقاد دارم تمام نیروي اینجانب و بانک
مرکزي باید معطوف به مقابله با تحریم ها و کمک به اقتصاد کشور باشد. انتظار دارم جنابعالی که در جریان همه امور قرار دارید، براي
کمک به رویکرد بانک مرکزي در مقابله با این فشارهاي اقتصادي، با سیاست هاي ضدتورمی و تلاش براي رونق تولید داخلی همراه و

 
همگام شوید. 

البته این نخستین باري نبود که قالیباف سیاست هاي بانک مرکزي را هدف انتقادات خود قرار می داد. چندي پیش هم در مورد ارز
تخصیص یافته به کالاهاي ضروري از بانک مرکزي به عنوان یک نهاد خودتحریم یاد کرده و گفته بود: در موضوع ارز توافق بر این
است که در حوزه وزارت صمت یک مرکز تهاتر کالا به کالا شکل بگیرد. ما خودتحریمی درست کرده ایم. بعضی از تصمیمات در بانک
مرکزي باعث مشکلات ما شده است. صادرات در مقابل واردات براساس اولویت لیست کالاهایی که صمت اعلام می کند که کالاهایی

 
حیاتی و ضروري است. این کار را وزیر محترم و کمیسیون هاي مربوطه باید انجام دهند. 

 
روحانی چه داشت و چه کرد؟ 

 
دیگر مسئولی که به گفته هاي رئیس مجلس پاسخ داد «محمدباقر نوبخت» رئیس سازمان برنامه و بودجه بود. 

نوبخت با انتشار نامه اي سرگشاده از بخشی از واقعیت هاي اقتصادي چنین نوشت: اداره دخل و خرج کشور با تقلیل درآمدهاي ارزي
از صد و چند میلیارد دلار به چند میلیارد دلار که فقط در 7 ماهه اول سال جاري بیش از 48 هزار میلیارد تومان خزانه با عدم تحقق
درآمدها مواجه بود، از یک سو و پرداخت به موقع همه یارانه ها، حقوق ها، اجراي امتیازات 50 درصدي فصل دهم قانون مدیریت
خدمات کشوري کارمندان، همسان سازي حقوق بازنشستگان لشکري، کشوري و تأمین اجتماعی که کمترین خدمت به آن بزرگواران
است؛ در کنار پرداخت بیش از 40 هزار میلیارد تومان به طرح هاي عمرانی که آثار آن در افتتاح هاي پایان هرهفته قابل مشاهده
است، ضمن 36 هزار میلیارد تومان صرفه جویی از سوي دیگر، جز با اتکال به خدا و تدبیر دولت قابل انجام نیست و این به بدخواهان

 
ملت پیام و نشان می دهد که در سومین سال تحریم، هنوز همچنان چرخ توسعه جمهوري اسلامی ایران در گردش است. 

نوبخت با تأکید بر اینکه منافع ملی با رفتن و آمدن هیچ رئیس جمهوري در آمریکا تغییر نمی کند، تصریح کرد که تحریم فعلی و
ادامه آن، ظلم بزرگی به مردم ایران است و تلاش دولت پاسخ به این خواست مردم ایران است که به جاي اعانه و یارانه از مدیران خود

 
رفع تحریم و برداشتن زانوي زور از گلوي اقتصاد ایران را با حفظ عزت ملی طلب می کنند. 

 
چاره جویی بجاي مجادله 

اظهارات انتقادي رئیس مجلس در مورد سیاست هاي اقتصادي دولت در حالی است که دولتمردان ترجیح می دهند به جاي مجادله
به رفع مشکلات مردم بیاندیشند. اظهارات دیروز «اسحاق جهانگیري» معاون اول رییس جمهوري در هفتادوپنجمین جلسه ستاد



 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی در این راستا است. 

جهانگیري گفت: همه می دانند که زبان مدیران دولت براي پاسخگویی زبان الکن نیست. ما شرایط کشور و مردم را در موضع گیري
هاي خود لحاظ می کنیم و می دانیم که مردم در شرایط سخت کنونی از مسئولان خود انتظار دارند که به فکر زندگی و معیشت آنان

 
باشند نه اینکه سرگرم دعوا و مجادله با یکدیگر شوند چرا که این مساله گره اي از زندگی آنان باز نمی کند. 

جهانگیري در ادامه تلاش کرد با مقایسه اي کوتاه، وضعیت اقتصادي کشور و عملکرد دولت در حوزه اقتصاد را براي مردم و بهارستان

 
نشینان تبیین کند. 

او گفت: براي مقایسه می توان به دو سال و نیم پایانی دولت آقاي احمدي نژاد و دو سال و نیم ابتدایی دولت تدبیر و امید پرداخت که
در این دو برهه کشور با تحریم هاي بین المللی مواجه بود. البته دولت قبل در آن مقطع بیش از دو میلیون بشکه نفت صادر می کرد
که از محل آن 210 میلیارد دلار درآمد در اختیار داشت اما درآمد دولت تدبیر و امید در دو سال و نیم ابتدایی آغاز بکار خود تنها

 
120 میلیارد دلار بود. 

جهانگیري افزود: در دو سال و نیم پایانی دولت گذشته میزان اشتغال خالص کشور روند کاهنده داشت و تقریباً صفر بود در حالی که
در مقایسه با دو سال و نیم ابتدایی آغاز به کار دولت تدبیر و امید سالانه 500 هزار شغل ایجاد شد و همچنین نرخ تورم در دولت

 
گذشته رو به بالا بود و به 36 درصد رسید در حالی که تورم در دولت آقاي روحانی روند کاهنده داشت و به 11.2 کاهش یافت. 

به گفته جهانگیري، این دستاوردها در شرایطی اتفاق افتاد که فقط مدیریت دولت جابه جا شد. کسانی که می گویند مدیران دولت
دچار ضعف هستند خوب است این دو مقطع زمانی که شرایط کشور از لحاظ تحریم هاي بین المللی یکسان بوده است را مقایسه

 
کنند و ببینند چه اتفاقاتی در بخش هاي مختلف اقتصادي کشور رخ داد. 

 
برچسب ها 

 
- محمد باقر قالیباف 

 
- محمدباقر نوبخت 
- اسحاق جهانگیري



گل گهر 2030، دروازه اي به سوي بهشت معدنی ایران

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر گفت: شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در سال جاري افتتاح 12 طرح بزرگ را
در برنامه دارد که مجموع این سرمایه گذاري ها به صورت ارزي مبلغ 693 میلیون یورو و پنج هزار و 564 میلیارد تومان با

اشتغال حدود 6 هزار و 350 نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم است.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین» و به نقل از روابط عمومی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر، جمشید
ملارحمان اظهار داشت: براي استفاده بهینه از منابع آبی شرکت، پروژه احداث تیکنر مرکزي مجتمع گل گهر نیز با هدف بازیابی آب از
جریان باطله طرح هاي توسعه خطوط کنسانتره مجتمع اجرا شده است. هدف از احداث این پروژه، آبگیري از باطله رقیق طرح هاي
فرآوري غبار کارخانه تغلیظ، فراوري غبار ته ریز سیکلون هاي کارخانه تغلیظ و باطله طرح توسعه پلی کام و بازگشت آب بازیابی شده

 
به چرخه تولید است. 

وي افزود: پروژه کارخانه بازیابی هماتیت نیز، به عنوان بزرگ ترین کارخانه هماتیتی کشور، شامل دو خط بازیابی خوراك خشک با

 
ظرفیت 600 هزار تن در سال و دو خط بازیابی خوراك تر با ظرفیت 400 هزار تن در سال، در آستانه افتتاح قرار دارد. 

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر عنوان کرد: پروژه احداث پایل دوم سنگ آهن شکسته و نصب استکر ریکلایمر که بزرگ

 
ترین ریکلایمر سنگ آهن خاورمیانه محسوب می شود، با سرمایه گذاري هفت میلیون یورو و 420 میلیارد ریال به اجرا درآمده است. 

ملارحمان اذعان کرد: صنایع بسیاري همچون فولاد، زغال سنگ، مس و کرومیت در استان کرمان، دیار کریمان و بهشت معادن ایران،
فعالیت دارند که تامین آب آن ها چالشی بر سر راه توسعه صنایع این استان محسوب می شود و انتقال آب خلیج فارس، زمینه رونق و

 
جهش تولید را در حوزه صنعتی و معدنی فراهم می سازد. 

انتهاي پیام//



جهش تولید

کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماهه سال 99

منبع: سروش نیوزشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون امور صنایع وزیر صنعت از کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماهه سال 99 نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد.
نوشته کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماهه سال 99 اولین بار در خبرگزاري سروش. پدیدار شد.

 
معاون امور صنایع وزیر صنعت: 

 
کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماهه سال 99 

 
معاون امور صنایع وزیر صنعت از کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماهه سال 99 نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد. 

 
معاون امور صنایع وزیر صنعت از کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماهه سال 99 نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد. 

 
کاهش واردات 

 
به گزارش خبرگزاري سروش، مهدي صادقی نیارکی در هفدهمین جلسه هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت: 

در 7 ماه اول سال 99 نسبت به سال 98 از لحاظ وزنی 2.8 درصد کاهش واردات داشتیم، اما از لحاظ ارزشی کاهش واردات 21 درصد

 
بوده است و این نشان می دهد که عمدتاً کالاهایی که با ارزش افزوده بالاتر هستند کمتر به کشور وارد کشور شده است. 

 
در واقع این ارقام نشان دهنده کاهش واردات مواد اولیه واسطه اي و ماشین آلات به کشور است. 

 
  

 
وي در ادامه، افزود: 

همچنین در 7 ماه ابتداي سال جاري 65 میلیون تن کالا به ارزش 18.2 میلیارد صادرات داشته ایم که کاهش 17.6 درصد در وزن
صادرات را نشان می دهد که البته در مهر ماه رشد 1.7 برابري در حجم صادرات داشتیم که این مساله نوید بخش جبران کاهش

 
صادرات ناشی از برخی از محدودیت ها اعم از محدودیت هاي بین المللی و کرونا است که در ماه هاي آتی جبران خواهد شد. 

 
  

 
معاون امور صنایع وزیر صنعت با اشاره به ثبت سفارش، تخصیص و تأمین ارز واردات، افزود: 



مجموع ثبت سفارش 7 ماهه سال جاري 2.2 درصد مثبت و ارزش تخصیص ما منفی 12.8 درصد بوده است و حدود 13 درصد در 7

 
ماهه نسبت به مدت مشابه سال پیش کاهش تخصیص ارز داشته ایم و نیز در حوزه تأمین ارز نیز 17 درصد کاهش داشته ایم. 

 
  

 
تامین مواد اولیه 

 
صادقی نیارکی با اشاره به مراجعات مکرر تأمین کنندگان براي مواد اولیه به وزارت صنعت، گفت: 

سرجمع تأمین 17 درصد کاهش داشته است، اما حجم مراجعات ما را به این سمت حرکت داد که از دو ماه گذشته در یک نگاه عمیق

 
کارشناسی نسبت به بررسی دقیق رسوب کالا و نحوه تأمین و تخصیص کالاها و به خصوص تأمین مواد اولیه تولید حرکت کنیم. 

 
لذا از 2 ماه گذشته 260 ردیف تعرفه را به صورت دقیق کنترل و وضعیت ثبت سفارش، تأمین و تخصیص ارز آن را کنترل کردیم. 

در آن 260 ردیف تعرفه ثبت سفارش تا تاریخ 16 آبان حدود 6 درصد رشد را داشتیم و ارزش واردات این 260 ردیف تعرفه نیز حدود

 
10 میلیارد دلار در سال 98 بوده است که بالغ بر 60 درصد آن مواد اولیه واسطه اي و اجزا و قطعات بخش تولید است. 

 
  

 
صادقی نیارکی با بیان اینکه در حوزه تخصیص ارز منفی 13 درصد نسبت به مدت مشابه سال 98 قرار داریم، اظهار داشت: 

این در حالی است که بر اساس تاریخ ثبت سفارش در حوزه تأمین ارز منفی 53 درصد تا تاریخ 16 آبان 1399 نسبت به سال گذشته

 
عقب تر هستیم. 

 
کاهش واردات طی این مدت دقیقاً به مواد اولیه، مواد واسطه اي و اجزا و قطعات و بعضاً ماشین آلات اصابت کرده بود. 

به طوري که تأمین ارز در صنایع برقی، لوازم خانگی، صنایع فلزي منفی 29 درصد و در صنایع غیرفلزي نیز منفی 54 درصد و در

 
صنایع دیگر نیز منفی 76 درصد کاهشی بوده است. 

البته اگر تاریخ ثبت سفارش را کنار بگذاریم، مجموع تأمین هاي ارز از ابتداي امسال تا 16 آبان 99 در مقایسه با مدت مشابه سال 98

 
حدود 25 درصد کاهش داشته است. 

 
  

 
ترخیص کالاهاي رسوبی در گمرك 

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه در حوزه صنایع لوازم خانگی در تعداد پروانه بهره برداري و میزان

 
اشتغال نسبت به سال 98 وضعیت مناسبت تري داریم، خاطرنشان کرد: 



ما با یک تولیدي مواجه هستیم که نیازمند تأمین مواد اولیه است و به واسطه شتابی که به واسطه نرخ ارز گرفته تولید لوازم خانگی

 
در کشور توجیه فنی و اقتصادي دارد. 

حدود 7 میلیون تن کالاي اساسی، واسطه اي و غیره در گمرکات رسوب دارد، لذا اولین تصمیم راهبردي دولت و تیم اقتصادي دولت
براي تأمین مواد اولیه و ترخیص کالاهاي مانده در گمرك اتخاذ شد مصوبه اي در تاریخ سیزدهم آبان 99 در خصوص ترخیص فوري

 
کالاهاي اساسی و ضروري موجود در انبارهاي گمرك بود. 

 
  

 
صادقی نیارکی در ادامه، افزود: 

لذا به سرعت تعرفه هاي مشمول مصوبه به گمرك اعلام شد که بر این اساس حدود سه هزار و 838 ردیف تعرفه اعم از مواد اولیه
واسطه اي، اجزا و ماشین آلات و تجهیزات به گمرك اعلام شد که رسوب شده و اگر فردي اعلام می کند که ارز نیاز ندارد و می تواند
بدون کد رهگیري این کالاها را از گمرك ترخیص کند، لذا این موارد به گمرك اعلام شد تا امکان ترخیص این کالا از این طریق

 
وجود داشته باشد و لذا از زمان تصویب مصوب حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا از گمرکات کشور ترخیص شده است. 

 
  

 
نگاه هوشمندانه در خصوص تأمین و تخصیص ارز 

به گزارش خبرگزاري سروش، معاون صنایع وزارت صنعت در پایان پیرامون اینکه شتاب فزاینده اي براي تخلیه گمرکات با تاکید بر

 
مواد اولیه و واسطه اي خواهیم داشت، اظهار کرد: 

در این مدل اقتصادي دولت نگاه ما به تأمین و تخصیص براي پرکردن مواد اولیه ضروري بخش تولید هوشمندانه است که در ادامه و

 
در مصوبه دوم رفتار سیاست هاي تجاري ما براي تأمین نیازهاي اصلی کشور تنظیم می کند. 

مصوبه دوم با عنوان سیاست هاي جدید واردات و صادرات کشور و بسته ارزي جدیدي که دولت ارائه داد ابلاغ شد و در این بخش نیز

 
ما با نگاه هوشمندانه در خصوص تأمین و تخصیص ارز اقدام کردیم. 

لذا 613 ردیف تعرفه در حوزه مواد اولیه، اجزا و قطعات اعلام شد تا روش تأمین ارز اینها علاوه بر روش بانکی و نیمایی، 4 روش

 
تأمین ارز را براي آنها واردات کردیم که ارزش واردات این 700 ردیف تعرفه حدود 13.5 میلیارد دلار در سال 1398 بوده است. 

 
انتهاي پیام/// 

 
منبع 

خبرگزاري سروش



نقش ویژه دانشگاه در برنامه توسعه 5ساله چین

منبع: شعار سالشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/08/27

شعار سال: رئیس اجرایی دانشگاه شیان جیاوتونگ- ریورپول که دانشگاهی بین المللی براي تقویت روابط بین دو دانشگاه
چینی و انگلیسی است، می گوید: «این برنامه پنج ساله بیانگر آن است که چین درحال حاضر از دو مکانیسم براي حکومت

استفاده می کند: یکی حکومت آمرانه که از بالا به پایین است و حکومت دیگر که بیشتر ...

شعار سال: رئیس اجرایی دانشگاه شیان جیاوتونگ- ریورپول که دانشگاهی بین المللی براي تقویت روابط بین دو دانشگاه چینی
و انگلیسی است، می گوید: «این برنامه پنج ساله بیانگر آن است که چین درحال حاضر از دو مکانیسم براي حکومت استفاده می کند:

 
یکی حکومت آمرانه که از بالا به پایین است و حکومت دیگر که بیشتر برمبناي بازار است.» 

به عقیده او، این برنامه پنج ساله، فرصتی را پیش روي آموزش عالی این کشور قرار داده تا بتواند مکانیسم ها را تغییر داده و سیستم
هاي حکومتی را اصلاح کند. درواقع، اجراي چنین برنامه اي براي توسعه درازمدت و میان مدت حیاتی است و به شدت بخش آموزش
عالی را تحت تاثیر قرار می دهد و نقش بسیار مهمی را ایفا می کند. انتظار می رود با توجه به برنامه پنج ساله اي که دولت چین در
نظر گرفته، بودجه آموزش عالی نیز با رشد قابل توجهی روبه رو شود تا بخش تحقیق و توسعه دانشگاه ها رشد بهتري داشته باشند اما
مساله اي که در این میان حائزاهمیت است، استفاده معقول و درست از منابع اضافه اي است که به بخش آموزش عالی تعلق می گیرد

 
تا درست در راستاي اهداف این برنامه حرکت کند. 

 
زمانی طلایی براي تغییر 

به گفته این رئیس اجرایی، دولت چین براساس همین برنامه، در نظر دارد تحقیقاتی مبتنی بر صنعت و طبق تقاضاي جامعه دنبال
کند تا بتواند نهایت رشد و شکوفایی را در این بخش ایجاد کند. اما با وجود این، براي توسعه بیشتر و درازمدت، تحقیقات پایه
همچنان موردنیاز هستند و نمی توان آنها را کنار گذاشت. همچنین آموزش عالی باید در این مسیر تا جایی که می تواند علاقه و
کنجکاوي استادان و دانشجویان را تقویت کنند تا با دولت در این مسیر همراه شوند. او در ادامه به این نکته اشاره می کند که همه
گیري کووید-19 اصلاحات را در آموزش عالی سرعت داده است که در این میان، تغییر سیستم آموزشی دانشگاه ها از کلاس هاي
درس حضوري به کلاس هاي آنلاین را می توان یکی از جدي ترین تغییرات نظام آموزشی با شیوع کرونا دانست. اما وقتی حرف از
یک برنامه پنج ساله می شود، به طورقطع، زمانی طلایی در اختیار بخش آموزش عالی چین گرفته تا بتواند خود را بازسازي کرده و

 
عیب و نقص هایش را رفع کند. 

یانگ روي، دانشیار و عضو هیات علمی دانشگاه هنگ کنگ معتقد است این برنامه پنج ساله با توجه به شرایط محیط زیستی خارجی،
در بهترین زمان ممکن مطرح شده است و نشان می دهد چین متوجه شده است که باید به خودش وابستگی داشته باشد تا بتواند از

 
عهده مشکلات پیش رو بربیاید. او کاملا موافقت خود را با این زمان که به اصلاح آموزش عالی اختصاص داده شده، اعلام می کند. 

به گفته او، دیر یا زود، آموزش عالی چین باید از وضعیت فعلی خود که با رشد کم همراه است، به توسعه اي واقعی و باکیفیت بالا
برسد. بسیاري از مشکلات که پیش روي آموزش عالی قرار می گیرد، به دنبال توسعه سریع ایجاد می شود که معمولا پیامد سبک

 
مدیریتی از بالا به پایین است. 

یکی از پروفسورهاي موسسه آموزش و متخصص آموزش آنلاین دانشگاه تسینگوآ نیز معتقد است این تغییرات از پیش از برنامه پنج
ساله آغاز شده است. او در ادامه می گوید: «چین از سال ها پیش به عنوان بزرگ ترین سیستم آموزش عالی در دنیا شناخته می شد



و در بسیاري از برنامه هاي تقویت کننده آموزش عالی و جهانی سازي شرکت می کرد. البته دولت چین در سال جاري اصلاحاتی در
زمینه هاي مدیریتی و اخلاقی ارائه داده و این درحالی است که دانشگاه ها به سرعت گزینه هاي تدریس آنلاین را در دستورکار خود
قرار داده اند که این می تواند با توجه به تداوم همه گیري کرونا، تا مدت هاي طولانی تر و نیز مقطع دکتري ادامه داشته باشد.» این

 
استاد دانشگاه تاکید می کند که چنین اصلاحاتی تاثیري اساسی روي آموزش عالی جهان به جا می گذارد. 

او می گوید: «در 15 سال گذشته ادعا کرده ایم یک دانشگاه از نوع ایده آل وجود دارد اما اگر واقعیت را بخواهید، چنین چیزي صحت
ندارد. طبق استراتژي 35ساله چین در سال هاي اخیر، نه تنها در دانشگاه ها بلکه در نقشی که این مراکز آموزشی در ایجاد اجتماعات

 
و شهرهاي پایدار ایفا می کنند، نیز شاهد رشد و تنوع قابل توجه خواهیم بود.» 

 
شکوفایی چین در سال 2025 

یکی از همکاران برجسته در موسسه جهانی آسیا در دانشگاه هنگ کنگ که مدت ها هم در دانشگاه تسینگوآ مشغول تدریس بود، می
گوید: «اگر برنامه پنج ساله چین با کیفیت بالایی دنبال شود، به زودي شاهد بهبود خوبی در کیفیت تحقیقات دانشگاهی این کشور
خواهیم بود که ماحصل آن هم پیشرفت و توسعه در بخش هاي فناوري و نیز کمک به بهبود وضعیت اشتغال و نیروي کار مدیریتی و
از طرفی، بهبود خلاقیت در تولیدات، طراحی، بازاریابی و توزیع خواهد بود. هزینه هاي صرف شده در بخش تحقیق و توسعه در چین
طی چند سال اخیر حدود 11درصد رشد داشته، این درحالی است که تحقیق و توسعه در موسسه هاي آموزش عالی این کشور در
سال 2019 با رشد 23 درصدي روبه رو بوده اند. تمام کارشناسان و متخصصان امر که به نوعی در جریان برنامه پنج ساله چین
هستند، بر این باورند که در صورت تداوم این برنامه، روند رو به رشد هزینه هایی که در بخش تحقیق و توسعه چین می شود روزبه
روز افزایش خواهد داشت و باید منتظر باشیم که چین حداقل طی پنج سال آینده دوران رو به رشد و شکوفایی را پشت سر بگذارد. به
عبارتی، وزیر امور خارجه چین معتقد است دولت چین با این برنامه پنج ساله قرار است با تزریق انگیزه قوي تر و گامی بزرگ تر،

 
بهبود اقتصاد جهانی و توسعه بلندمدت را ایجاد کند.» 

 
نگاه مثبت رهبران جهان 

ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در مجمع فراخوان سرمایه گذاري روسیه که به تازگی برگزار شده درباره چین و برنامه پنج ساله
اش اظهار داشت: «چین هنوز هم به عنوان موتور اقتصاد جهانی در دنیا شناخته می شود و حتی سران اتاق هاي بازرگانی خارجی در
چین که از ملیت هاي مختلفی هستند براین باورند که رشد اقتصادي چین برخلاف تصور بسیاري از دولت ها، به تقویت بهبود اقتصاد
جهان کمک کرده و از طرفی، اعتماد جهانی به تجارت در بازار چین را افزایش داده است.» حتی سخنگوي وزارت امور خارجه چین
نیز در جلسه اي مطبوعاتی نسبت به نگاه مثبت بسیاري از رهبران خارجی و مدیران موسسات مالی بین المللی و شرکت هاي
چندملیتی به رشد اقتصادي چین ابراز امیدواري کرد. این کشور با برنامه اي که پیش رو دارد، به زودي به مفهوم تازه اي از توسعه
نوآورانه، توسعه سبز و فراگیر دست می یابد، توسعه اي باکیفیت را دنبال خواهد کرد و اصلاحات ساختاري عمقی و اصولی را در
دستور کار قرار خواهد داد و اصلاحات و نوآوري را در مسیري هدایت می کند که درنهایت به زندگی بهتر مردم ختم شود تا در سایه

 
این اصلاحات بتواند پایه اصلی روابط داخلی و بین المللی را تقویت کند و حتی تا سال 2035 به مدرن سازي سوسیالیستی برسد. 

اقتصاددانان با بررسی این برنامه پنج ساله چینی ها به این نتیجه رسیده اند که رشد اقتصادي این کشور در سایه این برنامه سالانه
حدود پنج درصد خواهد بود. از دیگر اهداف این برنامه می توان به توسعه نسبی اقتصادي تا سال 2035 اشاره کرد، به طوري که
سرانه تولید ناخالص داخلی تا این سال به 30هزار دلار برسد که حدودا سه برابر میزان آن در سال 2020 خواهد بود. در بخش

 
آموزش عالی هم انتظار می رود باعث رشد 15 درصد ثبت نام هاي دانشگاهی شود. 

 
تقویت نوآوري و فناوري ها 



به گزارش china-briefing، در کنار تمام اهدافی که با برنامه پنج ساله چین دنبال می شود، یکی از کلیدي ترین اهداف، توسعه
بخش هاي فناوري و نوآوري و اتکا به خود در این حوزه هاست و چین تلاش می کند در این زمینه اصلاحاتی اساسی انجام دهد.
استقلال فناورانه و اتکا به خود به عنوان ستونی پشتیبان کننده در این مدل توسعه ازجمله اهداف این طرح به شمار می رود. درواقع،
چهاردهمین برنامه پنج ساله چینی ها روي تغییر روند کاري از تولید کالاهاي ارزان قیمت با فناوري پایین به تولید در سطح کالاهاي
باکیفیت و خودکفایی فناورانه متمرکز شده است، درحالی که پیش از این، چنین سیاست هایی با کم توجهی همراه بوده، پس از
جنگ تجاري میان چین و آمریکا، تاکید روي اجراي آن طی پنج سال آینده بیشتر شده است. به عنوان یکی از پیچیده ترین حوزه
هاي قابل ذکر می توان به تولید تراشه توسط چینی ها اشاره کرد که در پنج سال آینده با جدیت بیشتري دنبال خواهد شد و
محققان این کشور در نظر دارند از حداکثر ظرفیت هاي خود براي تولید این قطعه استفاده کنند. از سوي دیگر، افزایش جذب
استعدادهاي برتر، تقویت زیرساخت هاي فناوري و برقراري و ایجاد مراکز میان رشته اي و بین منطقه اي گسترده در حوزه فناوري از

 
دستاوردهایی است که امید می رود طی این پنج سال ثمربخش باشند. 

سرمایه گذاري در بخش تحقیق و توسعه یکی از مهم ترین اهداف برنامه پنج ساله چین است و طبق برنامه ریزي هاي صورت گرفته،
سرمایه گذاري روي هفت حوزه پیشرو در زمینه اکتشافات ازجمله هوش مصنوعی، اطلاعات کوآنتوم، مدارهاي یکپارچه، علوم زیستی
و سلامت، علوم عصبی، پرورش بیولوژیکی و فناوري هوافضا در دستور کار دولت قرار گرفته است. علاوه بر این، قرار است در بحث
مشاغل و کارآفرینی حمایت هاي بیشتري از سوي دولت صورت گیرد تا با رونق در این هفت حوزه، افراد بتوانند در زمینه هاي کاري
مشغول فعالیت شوند. براي پیشگام شدن در حوزه نوآوري و انجام پروژه هاي مهم علمی و فناوري ملی، کسب وکارها نقش بزرگ تري
را برعهده خواهند داشت. کارآفرینان هم از سیاست استعدادیابی، آموزش و توزیع سود حاصل براي انعکاس ارزش نوآوري بهره مند

 
می شوند. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از روزنامه فرهیختگان، تاریخ انتشار: 27 آبان 1399، کد خبر:188366،
farhikhtegandaily.com



تشکل در دانشگاه رنگ جهاد علمی، فرهنگی و بصیرتی به خود گرفت

منبع: داناشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/08/27

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارس برنامه هاي این مجموعه را در هفته بسیج سال جاري را تشریح کرد.

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارس برنامه هاي این

 
مجموعه را در هفته بسیج سال جاري را تشریح کرد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از سرویس
سیاسی شیرازه، سعید یوسفی در نشست مجازي با
خبرنگاران به تشریح برنامه هاي بسیج دانشجویی دانشگاه
هاي استان فارس در هفته بسیج پرداخت و اظهار داشت:
در دوم آذر ماه سال 67، به فرمان امام راحل، بسیج
دانشجویی به عنوان داعیه دار دفاع از انقلاب اسلامی در
دانشگاه تشکیل شد و نقش این تشکل در دانشگاه رنگ
جهاد علمی، فرهنگی و بصیرتی به خود گرفت تا بعد از

 
جنگ تحمیلی میدان دفاع از انقلاب اسلامی را حفظ کند. 

وي با تاکید بر تلاش براي تبیین و گسترش تفکر ناب بسیجی بین عموم جامعه و حتی جهانیان، برنامه ریزي صحیح و دقیق در
راستاي تکریم بسیج، در دنیاي پر تنش کنونی را مهم برشمرد و افزود: بازنمایی تصویر امید بخش، وحدت آفرین، خدمت رسان،
مبتکر حل مسائل، توانمند و مقتدر از شجره طیبه بسیج با معرفی جایگاه ، عملکرد و دستاورد هاي بسیج در 41 سال گذشته از

 
اهداف برنامه هاي بسیج دانشجویی دانشگاه هاي استان فارس در هفته بسیج است. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارسبا تاکید بر تاکید بر شعار هفته بسیج مبنی بر پیشرو در خدمت و امید آفرینی و شعار روز تشکیل
بسیج دانشجویی با عنوان بسیج مبتکر حل مسائل اضافه کرد: انعکاس اقدامات، دستاورد ها و پیامد هاي گذشته حضور و فعالیت
بسیج در جامعه به خصوص در مبارزه با کرونا و حضور میدانی بسیج در عرصه هاي ده گانه نیروي انسانی، علم و فناوري، اجتماعی،
فرهنگی ، هنري، رسانه، تعلیم و تربیت، راهبردي و زیر ساختی، ورزش و تربیت بدنی، اقتصاد مقاومتی و بسیج سازندگی از سیاست ها

 
و رویکردهاي برنامه هاي بسیج دانشجویی در هفته مقدس بسیج است. 

یوسفی، تبیین و تشریح اهداف و انتظارات امامین انقلاب در تشکیل بسیج، نقش بسیج در ایجاد وحدت، عزت ملی و پیشرفت و تعالی
همه جانبه در انقلاب اسلامی، نقش بسیج دانشجویی در گام دوم انقلاب و کمک به کارآمدي نظام و تحقق دانشگاه اسلامی و تبیین و
تشریح گفتمان انقلابی و اسلامی بسیج را سیاست ها و رویکردهاي بسیج دانشجویی برشمرد و تصریح کرد: در برنامه هاي هفته بسیج
به سه موضوع""معرفی و تبیین اهداف بسیج دانشجویی""، ""فرهنگ سازي مبارزه با کرونا""، و ""شعار ما همه مسئولیم در راستاي

 
گفتمان سازي امر به معروف و نهی از منکر "" توجه خاصی خواهیم داشت. 

وي بر توجه به ابعاد وحدت آفرین، امید آفرینی در جامعه، خدمت رسانی و حرکت هاي جهادي بسیج به عموم دانشجویان، معنوي،



تربیتی و اخلاقی بسیج در دانشگاه، روحیه انقلابی گري، شهادت طلبی و حضور در صحنه هاي دفاع از انقلابی و اسلامی، علمی،
پژوهشی، مطالبه گري و حل مسائل جامعه توسط بسیج دانشجویی تاکید کرد و گفت: عمده برنامه هاي گرامیداشت سالروز تشکیل

 
بسیج دانشجویی با توجه به شرایط موجود بواسطه کرونا، بصورت مجازي برگزار می شود. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارس با اشاره به اجراي برنامه ها به صورت مجازي، برپایی غرفه هاي فرهنگی و نمایشگاه هاي عکس
فعالیت هاي بسیج با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و همچنین در بستر فضاي مجازي، راه اندازي پویش ماسک در فضاي مجازي،
مسابقات فرهنگی و هنري مثل مسابقات کتابخوانی با تاکید بر کتاب فصل (کتاب شهید ابراهیم هادي) و کتاب شهید شاخص سال
دانشجویی شهید عبداالله مصلی نژاد، کارگاه هاي تخصصی آموزش قرآن کریم، افتتاحیه جشنواره قرآنی ترنم وحی و شب شعر مجازي
از برنامه هاي بسیج دانشجویی در دانشگاه ها عنوان و خاطرنشان کرد: برگزاري نمایشگاه عکس لحضه هاي ماندگار ، چهره هاي
ماندگار، لایو اینستاگرام تئاتر خیابانی یا صحنه اي با موضوع بسیج و شهدا ، اکران فیلم ها و مستند هاي مجازي معرف روحیه بسیج،
مسابقات ادبی و هنري، مرحله شهرستانی جشنواره ادبی هنري ققنوس 6، تولید و نمایش آثار هنري بسیجیان اعم از نمایشگاه عکس،

 
سرود، نماهنگ، تئاتر و ... از برنامه هاي دیگر این تشکل در هفته بسیج است. 

یوسفی با بیان اینکه مصادف با سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در دانشگاه ها، کارگاه هاي آموزش و مشاوره مهارت زندگی و انتخاب
همسر، اصول تربیت فرزند و کاهش طلاق، پیشگیري از اعتیاد، مشاوره هاي درمانی، تحصیلی، حقوقی، خانواده، تربیتی و کارآفرینی به
مخاطبان و نمایشگاه هاي عکس اجتماعی اعم از پیشگیري از اعتیاد، مهارت زندگی و سبک زندگی در دانشگاه ها اجرا می شود افزود:
تهیه بسته هاي معیشتی، بهداشتی، لوازم التحریر و توزیع در حاشیه شهر و مناطق محروم، اعزام مشاور و مدد کار به حاشیه شهر و
مناطق محروم، برپایی نمایشگاه هاي عرصه خدمت رسانی گروه هاي جهادي (عکس، کارهاي دستی و ...) در محل دانشگاه ها و
برگزاري جلسات مطالبه گري گروه هاي جهادي با مسئولان در راستاي بررسی مشکلات حاشیه شهر و مناطق محروم از اقدامت بسیج

 
دانشجویی دانشگاه هاي سرارس استان فارس است. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس از برگزاري مسابقات ورزشی در بستر فضاي مجازي، لایو اینستاگرام با موضوع آموزش
تمرین هاي ورزشی مفید انفرادي و گروهی و معرفی و تقدیر از چهره هاي شاخص ورزشی در قالب هاي مختلف در هفته بسیج امسال
خبر داد و تصریح کرد: انتشار نشریه و بروشور با هدف انعکاس و انتشار فعالیت ها و آرمان هاي بسیج در بین عموم دانشجویان،
برگزاري دوره هاي آموزش مجازي سواد رسانه اي در دانشگاه ها، تولید عکس نوشته، کلیپ، تیزر یا استیکر با موضوعات «رسالت و
آرمان بسیج دانشجویی و گفتمان و انتظارات امام خمینی (ره) از بسیج دانشجویی» راه اندازي پویش هاي دانشجویی در دانشگاه با
موضوع بسیج و خدمت رسانی کروناي و مصاحبه ، یادداشت و مقاله نویسی مسئولان بسیج دانشجویی با رسانه ها از برنامه هاي این

 
تشکل دانشجویی است. 

یوسفی با بیان اینکه در موضوع پژوهش و فناوري، جلسات آموزش مجازي در بحث اشتغال زایی و کارآفرینی ، دوره ها و کارگاه هاي
آموزشی و تخصصی علمی در فضاي مجازي ، نشست هاي علمی در فضاي مجازي با حضور صنعتگران، مسئولان و دانشجویان نخبه
بسیجی ( راه مهندسی)، نمایشگاه دستاورد هاي علمی دانشجویی در دانشگاه ها، تجلیل از نخبگان پژوهشی و علمی بسیجی در

 
دانشگاه ها و مسابقات علمی جذاب در فضاي مجازي دانشگاه ها برگزار می کنیم. 

وي ادامه داد: برگزاري دوره هاي خط امام دانشگاهی ویژه دانشجویان جدید الورود، دوره توانمند سازي مسئولان بسیج دانشجویی با

 
عنوان مدیریت تشکیلات اسلامی از برنامه هاي بسیج دانشجویی در هفته بسیج است. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس با اشاره به مطالبه گري تخصصی از مسئولان در قالب هاي متفاوت توسط دانشجویان



بسیجی در بستر فضاي مجازي بیان داشت: مناظره، تریبون آزاد و کرسی آزاد اندیشی و نشست هاي بصیرتی مجازي با موضوع ""
بسیج گفتمان مردمی یا حزب گرایی"" و گعده هاي دانشجویی در دانشگاه ها با محوریت بسیج و بسیجی گري با رعایت پروتکل هاي

 
بهداشتی برگزار می شود. 

انتهاي پیام/



کشورهاي مدعی حقوق بشر اجازه ورود دارو به کشور نمی دهند

منبع: ایرناشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/08/27

اراك - ایرنا - معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: امروز کشورهاي استکباري و مدعی شعار
حقوق بشر، اجازه ورود داروهاي مورد نیاز جانبازان به کشور را نمی دهند.

اراك - ایرنا - معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید
و امور ایثارگران گفت: امروز کشورهاي استکباري و مدعی
شعار حقوق بشر، اجازه ورود داروهاي مورد نیاز جانبازان به

 
کشور را نمی دهند. 

«سعید اوحدي» روز سه شنبه در نشست امضاي تفاهنامه
تامین زمین و ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال و
کارآفرینی ایثارگران در استان مرکزي افزود: شرایط
اقتصادي کشور بسیار سخت شده و در هیچ برهه اي از
تاریخ جمهوري اسلامی ایران، تحریم هاي دارویی و غذایی

 
به میزان حداکثري نبوده است. 

وي اظهار داشت: باید همدلی و همبستگی را براي رسیدن به اهداف متعالی، مورد توجه قرار داد تا با عنایت خداوند از این شرایط

 
سخت گذر کنیم. 

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: استان مرکزي 6 هزار و 200 شهید تقدیم انقلاب کرده و در سراسر

 
کشور 230 هزار شهید جان شیرین خود را براي صیانت از آرمان هاي انقلاب فدا کرده اند. 

 
اوحدي افزود: جایگاه و مسئولیت فعلی نباید نقطه پرش قرار گیرد بلکه این مسئولیت امانت است و باید در قبال آن پاسخگو بود. 

وي اظهار داشت: اکنون که سال آخر دولت تدبیر و امید است باید در این ماه هاي آخر خدمت رسانی همچون گذشته همانند

 
قهرمانان با قوت و انرژي بیشتر براي حل مشکلات تلاش کرد. 

در این نشست تفاهنامه ساخت 2 هزار واحد مسکونی ویژه خانواده شهدا، جانبازان و ایثارگران و همچنین تفاهمنامه ایجاد یک هزار

 
اشتغال براي جامعه ایثارگري و سامدندهی گلزار شهداي استان مرکزي منعقد شد. 

دیدار با آیت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در استان، حضور در گلزار شهداي اراك و دیدار با خانواده هاي شهدا از دیگر

 
برنامه هاي سفر یک روزه معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثار گران به اراك بود. 



 
استان مرکزي 6 هزار و 200 شهید، 14 هزار جانباز و 800 آزاده تقدیم انقلاب اسلامی کرده است. 

هم اکنون 16 هزار و 187 نفر از جمعیت هدف این نهاد انقلابی زیر پوشش بیمه همگانی و 40 هزار و 198 نفر نیز تحت پوشش بیمه

 
تکمیلی هستند. 

بنیاد شهید و امور ایثارگران 22 اسفند سال 1358 به فرمان امام خمینی(ره) با هدف گسترش فرهنگ ایثار و شهادت تشکیل شد و

 
در سال 1365 نیز وظیفه ساماندهی و پشتیبانی فرزندان شهدا به این نهاد واگذار شد. 

 
برچسب ها 

 
- اراك 

 
- بنیاد شهید و امور ایثارگران جمهوري اسلامی ایران 

 
- استان مرکزي 

 
- تحریم هاي دارویی آمریکا 

 
- شهدا 

- سعید اوحدي



مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در استان البرز: ایجاد چرخه تولید در

کارآفرینان از اهداف اصلی مان است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور
با حضور در استان البرز از شرکت دانش بنیان مورد حمایت
صندوق واقع در پارك علم و فناوري استان البرز بازدید و از
نزدیک با مدیران و کارکنان این شرکت دیدار و گفت وگو

 
کرد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون،کار و رفاه
اجتماعی استان البرز ، در این دیداراصغر نوراله زاده از
نزدیک در جریان وضعیتو نحوه تولیدات این شرکت که با
حمایت هاي صندوق استان البرز تاسیس شده است،

 
قرارگرفت و راهکارهایی را جهت تسریع در روندحمایت هاي بیشتر از کار آفرینان این شرکت ارائه کرد. 

وي ضمن تقدیر ازپیشرفت ها و تولید محصولات دانش بنیان این شرکت در راستاي جهش تولید گفت: این شرکتنمونه همت و غیرت

 
جوانان ایرانی است که هم دانش تولید دارند و هم در ساخت و بازاریسازي توانمند عمل نمودند. 

مدیرعامل صندوقکارآفرینی کشور افزود: ایجاد چرخه تولید در کارآفرینان مورد حمایت صندوق کارآفرینیامید از اهداف اصلی ماست
که این شرکت در گستره خود به نحو احسن به این مهم دستیافته است و صندوق آمادگی دارد در تمامی مراحل حامی تولیدات

 
داخلی این شرکت باشد. 

گفتنی است این شرکت دانش بنیان در زمینه تجهیزات پزشکی فعال است که از ترکیب متخصصین در زمینه الکترونیک، مهندسی
پزشکی، مکانیک ، طراحی صنعتی ، MBA ، فیزیوتراپی و گروه مشاوره پزشکی تشکیل شده است و تجهیزات و دستگاه هایی را در
زمینه هاي آرایشی (پلاسمایی ، کربوکسیتراپی ، RF) ، فیزیوتراپی (Tecar ، موج شوك ، لیزر پرقدرت) و سایر پروژه هاي تحقیقاتی

 
(Hifo Nom Tumor Cancer Therapy)را تولید می کند. 

همچنین این شرکتدر زمینه تولید محصولات مورد نیاز مبارزه با کووید19 نیز فعالیت چمشگیري دارد.



درخواست از دانش بنیان ها براي ارائه راه حل هاي فناورانه در حوزه رفع

چالش هاي صنعت رنگ

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/08/27

معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري از شرکت هاي دانش بنیان درخواست کرد براي رفع نیازهاي فناورانه صنایع مختلف
حوزه رنگ و رزین راه حل هاي مبتنی بر فناوري و نوآوري ارائه کنند.

به گزارش حوزه فناوري گروه علمی پزشکی باشگاه
خبرنگاران جوان، معاونت علمی وفناوري ریاست جمهوري
با توجه به نیاز مبرم صنعت رنگ و رزین فعال به فناوري
هاي مدرن، کانون هماهنگی دانش، صنعت، بازار رنگ و
رزین را تاسیس کرد؛ این کانون تلاش کرده است تا با
ایجاد هماهنگی بیشتر میان هسته هاي فناور دانشگاهی و
کارخانجات و صنایع قدیمی رنگ و رزین، تحولی ساختاري

 
در این بخش ایجاد کند. 

این تلاش ها با برگزاري جلسات دوره اي براي هماهنگی و برنامه ریزي و همچنین دعوت از فعالان سرشناس و اساتید دانشگاهی و

 
خبرگان این حوزه آغاز شده است. 

سازمان ها و نهاد هاي مختلفی مانند سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، انجمن رنگ و رزین ایران، شرکت تعاونی
تولیدکنندگان رنگ و محصولات وابسته، گمرك جمهوري اسلامی ایران، سازمان ملی استاندارد ایران، صنایع غیرفلزي وزارت صنعت،
معدن و تجارت، تعاونی هاي تولیدي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمان تعزیرات حکومتی با حوزه کاري این کانون هم
پوشانی دارند؛ از این رو کانون هماهنگی دانش، صنعت، بازار رنگ و رزین تلاش کرد تا ارتباط و تعامل سازنده با این دستگاه هاي

 
اجرایی و نهاد هاي عمومی را افزایش دهد. 

چگونگی عرضه سهمیه خرید هاي بورسی مواد اولیه شیمیایی و ورق فولادي براي ظروف بسته بندي به تولیدکنندگان رنگ و رزین و
اصلاح این روش، یکی از برنامه هاي این کانون بوده است که با حضور نماینده کانون در جلسات تصمیم گیري هاي اختصاص سهمیه
ها، پیگیري شده است. همچنین با توجه به اهمیت بازار سرمایه این کانون فعالیت هاي مختلفی را براي اصلاح سیستم قیمت گذاري

 
مواد در بورس انجام داده است. 

ایجاد راهکار و رایزنی با مبادي مربوطه، جهت تامین سرمایه در گردش واحد هاي تولید رنگ و رزین و بررسی راهکار هاي رفع

 
مشکلات صادرات، نیز از دیگر سرفصل هاي کاري این نهاد به شمار می آید. 

 
بیشتر بخوانید 

- معرفی 39 بسته گسترش کارآفرینی حوزه گیاهان دارویی بر اساس اعلام معاونت علمی، این کانون در حال حاضر، ضمن دعوت از



شرکت هاي دانش بنیان و فناور، از آن ها خواسته است تا با بررسی نیاز هاي فناورانه صنایع مختلف در این حوزه، نسبت به ارائه راه
حل هاي مبتنی بر فناوري و نوآوري، کوشا باشند.



لشکر سایبري سپاه تهران با 144 گردان در فضاي مجازي

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/08/27

فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) گفت: لشکر سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري در فضاي
مجازي اقدام به انجام کار هاي آموزشی از جمله در حوزه کرونا، مهارت افزایی و بصیرت افزایی و رفع ابهام آفرینی ها و دروغ

گویی هاي معاندین در این فضا کرده اند.

 
27 آبان 1399 - 13:05 

فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) گفت: لشکر سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري در فضاي مجازي اقدام
به انجام کار هاي آموزشی از جمله در حوزه کرونا، مهارت افزایی و بصیرت افزایی و رفع ابهام آفرینی ها و دروغ گویی هاي معاندین در

 
این فضا کرده اند. 

خبرگزاري ایسنا: سردار محمدرضا یزدي فرمانده سپاه حضرت
محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ صبح سه شنبه در نشستی
خبري به ارائه توضیحاتی درباره برنامه هاي این مجموعه به
مناسبت هفته بسیج پرداخت و خدمت رسانی به عموم مردم،
بویژه اقشار محروم و نیازمندان، افرادي که در این ایام با
مشکلاتی بهداشتی و درمانی مواجه شدند و همچنین افرادي که

 
اعضاي خانواده خود را در ایام کرونا از دست داده اند را از برنامه هاي مجموعه متبوع خود برشمرد. 

وي افزود: امید آفرینی در جامعه به ویژه بویژه میان جوانان، تلاش براي افزایش رونق تولید و گسترش اقتصاد مقاومتی و هم افزایی و
بسیج امکانات و ظرفیت ها براي مقابله تمام عیار در کنار سایر دستگاه ها به ویژه ستاد مقابله با کروناي کلانشهر تهران از اهداف

 
محوري اقدامات سپاه تهران است. 

وي برپایی 110 میز ارائه خدمات شامل خدمات مشاوره اي و درمانی در 110 مسجد، برپایی 40 میز خدمت توسط بسیج اقشار، ارائه
خدمات صلواتی و تخفیف ویژه توسط اصناف بسیجی، برگزاري مسابقات و جشنواره هاي فرهنگی و ورزشی، افتتاح پروژه هاي
محرومیت زدایی و اجراي پویش سلیمانی ها که طی آن هر پایگاه بسیج یک خدمت را در محدوده خود ارائه خواهند کرد را از جمله

 
برنامه هاي سپاه تهران در هفته بسیج عنوان کرد. 

فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ خاطر نشان کرد: از ماه رمضان تاکنون 3 مرحله رزمایش کمک مومنانه بطور

 
وسیع اجرا شده است و مرحله چهارم در هفته بسیج در سطح شهر انجام می شود. 

وي با اشاره به اقدامات محوري انجام شده در سپاه تهران در حوزه اطلاعات و امنیت تصریح کرد: کشف انبار هاي احتکار لاستیک و



کشف هشتاد هزار لاستیک احتکار شده و همچنین 202 دستگاه تویوتا هایلوکس، کشف احتکار 1600 عدد عینک محافظ چشمی،
کشف انبار هاي احتکار2 میلیون و سیصد هزار دستکش پزشکی، کشف منابع معتنابهی الکل بهداشتی، کشف انبار هاي احتکار 86
هزار لیتر مواد ضد عفونی کننده و کشف انبار هاي احتکار مقادیر زیادي محلول هاي ضد عفونی کننده دست، لباس محافظ (گان)،

 
اسپري ضدعفونی کننده و تب سنج و اکسی متر از جمله اقدامات امنیتی و اطلاعاتی سپاه تهران در ایام شیوع بیماري کرونا است. 

فرمانده سپاه تهران در ادامه به ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه هاي این نهاد در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی
پرداخت و گفت: تولید و توزیع 40 میلیون ماسک از ابتداي کرونا، تهیه و توزیع یک میلیون بسته معیشتی و برنامه ریزي تهیه و
توزیع یک میلیون بسته معیشتی تا پایان سال جاري به ارزش حدود 500 هزار تومان، توزیع صد هزار بسته نوشت افزار، تحت پوشش
قرار دادن 500 هزار نفر از اقشار نیازمند، اجرا و تکمیل 500 پروژه عمرانی در تهران و 500 پروژه عمرانی در سایر استان ها که تامین
سه منبع 320 هزار لیتري آب در روستا هاي غیزانیه از جمله این پروژه ها محسوب می شود، اجراي 300 کارگاه توانمند سازي
اقتصاد مقاومتی در تهران، ایجاد 700 صندوق کارآفرینی و اشتغال آفرینی با کمک مردم و خیرین، ارائه خدمات فنی و حرفه اي به 3
هزار نفر و بهره مند کردن 300 نفر از خدمات خوداشتغالی، تامین 110 تبلت با کمک خیرین و در اختیار گذاشتن آن ها به دانش
آموزان نیازمند، تحویل 1700 بسته جهیزیه شامل 15 قلم اساسی و برنامه ریزي براي تامین و توزیع هزار بسته تهیه تا پایان سالاز

 
جمله اقدامات انجام شده در سپاه تهران بزرگ در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی است. 

سردار یزدي همچنین به فعالیت هاي اجتماعی سپاه تهران اشاره و خاطر نشان کرد: در مرکز شهید زیادیان 1500 معتاد را درمان و
اخیرا نیز مرکزي براي درمان بانوان معتاد متجاهر را افتتاح کردیم. این مرکز آمادگی پذیرش 150 نفر را دارد. مرکز دیگري را نیز در
غرب تهران در دست آماده سازي داریم که با افتتاح آن هیچ زن معتاد متجاهري را که در تهران بی سرپناه باشد، نخواهیم داشت. در
این زمینه همچنین پنج مرکز امر به معروف و نهی از منکر در تمام سطوح و موضوعات راه اندازي خواهد شد و هدف آن فقط حجاب
نخواهد بود. ما 250 گروه تذکر لسانی در حوزه بهداشت و درمان براي استفاده از ماسک و20 تیم امر به معروف براي مقابله با گران

 
فروشی ایجاد کرده ایم. 

وي با بیان اینکه امروز 44 پایگاه علمی سپاه تهران در تهران فعالیت می کند، اظهار کرد: هر کدام از این پایگاه هاي علمی توانایی
اجراي پروژه هاي علمی را دارند که در برخی از این پایگاه هاي علمی نوآوري هایی صورت گرفته که به ثبت رسیده است. همچنین

 
هشت مرکز رشد و فناوري علمی ایجاد کرده ایم که هفتاد واحد فناوري در آن ها مستقر هستند. 

فرمانده سپاه تهران گفت: یک کلینیک عارضه یابی و رفع موانع تولید صنایع در مجموعه بسیج کارخانجات ما ایجاد شده است. راه
اندازي اتوبوس علمی اتو دانش که شامل آزمایشگاهی است که در مناطق محروم حضور پیدا می کند و می تواند به دانش آموزان این
مناطق خدمت رسانی کند. برخی بسیجیان ما محصولات دانش بنیانی را تولید کردند که توان صادرات دارد و این کار آغاز شده است.
همچنین به دنبال ایجاد یک پارك علم و فناوري هستیم که کار هاي انجام شده است که امیدواریم تا پایان سال این پارك نیز راه

 
اندازي شود. 

سردار یزدي در ادامه گفت: در راستاي ارائه خدمات به کادر درمان از هفته گذشته با کمک بسیج ادارات ده خدمت مختلف از جمله
خدماتی نظیر ثبت احوال، کارت سوخت و ارائه انشعابات آب، برق، کار و تلفن به پزشکان و پرستاران به پزشکان و پرستاران خدمات

 
ارائه می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسشی درباره اقدامات سپاه تهران در حوزه تامین امنیت طی دو هفته آتی خاطر نشان کرد: از ابتداي سال
99 در ارتباط با ایجاد امنیت در سطح شهر همکاري هایی داشته ایم؛ در هفته هاي آتی نیز که با دو هفته تعطیلی مواجه هستیم با



 
دوستان نیروي انتظامی همکاري هایی خواهیم داشت. 

فر مانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ در پاسخ به پرسش دیگري درباره فعالیت هاي این مجموعه در فضاي
مجازي به ویژه در ایام کرونا اظهار کرد: از ابتداي شیوع کرونا در جلسات مختلف گسترش دولت الکترونیک را دنبال کردیم؛ در عین
حال لشکر سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري در فضاي مجازي اقدام به انجام کار هاي آموزشی از جمله در حوزه
کرونا، مهارت افزایی و بصیرت افزایی و رفع ابهام آفرینی ها و دروغ گویی هاي معاندین در این فضا کرده اند. همواره تلاش می کنیم با
حضور در فضاي مجازي کاري کنیم تا با کسانی که می خواهند جوانان ما را فریب دهند، مقابله کنیم و با ارائه آموزش هاي لازم

جوانان را در برابر دروغ آفرینی هاي و تردید آفرینی ها به نوعی واکسینه کنیم.



کشف احتکار ماسک، تب سنج و لاستیک خودرو توسط بسیج

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/08/27

فرمانده سپاه تهران گفت: کشف احتکار لاستیک، خودرو، ماسک و تب سنج از اقدامات بسیج بوده است.

 
فرمانده سپاه تهران گفت: کشف احتکار لاستیک، خودرو، ماسک و تب سنج از اقدامات بسیج بوده است. 

به گزارش افکارنیوز، سردار محمد رضا یزدي فرمانده سپاه حضرت
محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ در نشست خبري که صبح امروز
در ستاد فرماندهی این سپاه و به مناسبت بزرگداشت هفته بسیج
برگزار شد اظهار داشت: محور برنامه هاي ما در هفته بسیج شامل
خدمت رسانی به مردم و کسانی که نیازمند کمک هاي معیشتی و

 
بهداشتی هستند است. 

وي ادامه داد: به دنبال ایجاد امید و شور و نشاط در میان مردم

 
هستیم. 

فرمانده سپاه تهران حرکت در جهت تحقق شعار سال را یکی دیگر از برنامه هاي سپاه دانست و گفت ما با قدرت تحقق این شعار را
دنبال می کنیم، همچنین 110 میز خدمت در سراسر تهران برپا می شود تا در کمک به مردم براي حل مسائل و مشکلاتشان تسریع

 
شود. 

سردار یزدي گفت: برپایی مسابقات و جشنواره ورزشی و جشنواره مالک اشتر براي تکریم از رده هاي برتر سپاه و بسیج و پویش

 
سلیمانی ها براي ارائه خدمات به مردم را از دیگر برنامه هاي سپاه تهران دانست. 

وي با اشاره به برگزاري 3 رزمایش کمک هاي مؤمنان از ابتداي سال تا کنون به مردم گفت: مرحله چهار کمک هاي مؤمنان به مردم

 
در هفته بسیج اجرا می شود و در کنار آن تجلیل از خانواده هاي شهداي سلامت را در دستور کار داریم. 

فرمانده سپاه تهران گفت: کشف احتکار لاستیک، خودرو، ماسک، تب سنج و اقلام بهداشتی از جمله اقدامات بسیج در این مدت بوده

 
است. 

وي با اشاره به به اقدامات بسیج در براي مقابله با ویروس کرونا گفت: از ابتداي شیوع ویروس کرونا در کشور تا کنون بیش از 40

 
میلیون ماسک را تولید کرده ایم. در هفته بسیج 2 میلیون بسته بهداشتی را میان نیاز مندان توزیع می کنیم. 

سردار یزدي گفت: بیش از 6 هزار پایگاه بسیج در رزمایش هاي کمک مؤمنان حضور داشتند که در کنار این پایگاه ها گروه هاي
جهادي بسیج در تهران و در مناطق مختلف کشور مشغول ارائه خدمات به مردم عزیزمان هستند این خدمات شامل ویزیت و درمان



سرپایی، 500 پروژه عمرانی در تهران و 500 پروژه محرومیت زدایی نیز در سایر نقاط کشور توسط این گروه هاي جهادي اجرا شده

 
است. 

وي ادامه داد: در ماجراي کمبود آب در خوزستان گروه هاي جهادي ما وارد شده و سه منبع آب بزرگ در سه روستاي محوري ایجاد
کردند، این منابع کمک شایانی به تأمین آب روستاهاي منطقه دارند، همچنین 700 صندوق اشتغال زایی را توسط مردم و خیرین

 
ایجاد کرده ایم که با وام هاي مختلف به بحث اشتغال زایی کمک شایانی کرده اند. 

فرمانده سپاه تهران گفت: با کمک خیرین براي نیاز مندان چندین تبلت و گوشی هوشمند خریداري و به دانش آموزان اهدا شد تا از

 
این طریق بتوانند در کلاس هاي آنلاین شرکت کرده و از تحصیل باز نمانند. 

وي تهیه جهیزیه براي نیازمندان را یکی دیگر از اقدامات سپاه تهران دانست و گفت: در ماه هاي گذشته 1500 جهیزیه توضیع و هزار

 
جهیزیه دیگر هم در روزهاي آینده اهدا خواهد شد. 

فرمانده سپاه تهران در ادامه به اقدامات سپاه تهران در حوزه اجتماعی گفت: تا کنون یک مرکز براي باز پروري معتادان در شرق تهران
براي مردان ایجاد شده که بیش از 1500 نفر در این مرکز باز پروري شده اند و فاز دوم آن با ظرفیت هزار نفر در روزهاي آینده افتتاح

 
خواهد شد. در کنار آن دو مرکز ویژه بانوان یکی در شرق تهران و یکی در غرب تهران تأسیس شده است. 

سردار یزدي راه اندازي کلینیک عارضه یابی و رفع مشکلات صنعت در تهران را از جمله اقدامات انجام شده توسط سپاه تهران دانست

 
و گفت: این کلینیک تا کنون مشکلات بسیاري از کارگاه ها و تولیدي ها را حل کرده است. 

وي ادامه داد: بسیجیان ما تاکنون چندین شرکت دانش بنیان را تأسیس و محصولات مختلفی را تولید کرده اند که ما به آنها کمک

 
کردیم تا بتوانند این محصولات را صادر کنند همچنین تا پایان سال یک پارك علم و فناوري در تهران تأسیس می شود. 

فرمانده سپاه تهران کمک به کادر درمان که درگیر مقابله با ویروس کرونا هستند را یکی دیگر از اقدامات انجام شده توسط سپاه
تهران دانست و گفت: از هفته گذشته ما به بیمارستان هاي تهران مراجعه و مشکلات آنها را برطرف می کنیم و خدماتی مانند

 
تسهیلات بانکی و وام، بیمه اتومبیل و خانه، به آنها ارائه می کنیم. 

سردار یزدي شعار هفته بسیج امسال در تهران را تهران سراسر محبت و خدمت بسیج خواهد بود دانست و گفت: بسیج همواره در
خدمت مردم است.



برگزاري مسابقه کتابخوانی به مناسبت هفته کارآفرینی

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/08/27

دانشگاه فنی و حرفه اي



نقش اتحادیه اقتصادي اوراسیا در جلوگیري از بروز ناامنی در منطقه

منبع: ایسناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/08/27

وزیر نیرو، با بیان اینکه تحولات اخیر در مجاورت مرزهاي شمالی ایران نمایانگر وجود زمینه ها و عوامل ناامنی در منطقه
است، گفت: با توسعه همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا و افزایش ضریب وابستگی متقابل اقتصاد کشورهاي منطقه با

توسعه تجارت متقابل می توان از بروز ناامنی هاي بیشتر جلوگیري کرد.

رضا اردکانیان در نخستین همایش بین المللی اتحادیه
اقتصادي اوراسیا و نقش ژئوپلتیک مناطق آزاد در توسعه
روابط منطقه اي که در سالن همایش هاي بین المللی
سازمان منطقه آزاد انزلی برگزار شد، با بیان اینکه برگزاري
چنین همایش هایی می تواند به توسعه شناخت و عمومی 
سازي ظرفیت هاي همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا
منجر شود، اظهار کرد: جمهوري اسلامی ایران اکنون وارد
دومین سال اجراي موافقت نامه موقت تجارت آزاد با
اتحادیه اقتصادي اوراسیا شده و لذا ضروري است ضمن
بررسی عملکرد و آسیب شناسی و بازسنجی لازم در طول

یک سال گذشته، با برنامه ریزي بهتر و حل موانع و چالش هاي پیش رو، مسیر مناسبی را در پیش بگیریم تا بتوانیم از ظرفیت هاي

 
این موافقت نامه بهره کافی را در جهت توسعه روابط اقتصادي، ایجاد اشتغال و همکاري هاي منطقه اي به عمل آوریم. 

وي اتحادیه اقتصادي اوراسیا را یک سازمان نوظهور در بین سازمان هاي منطقه اي دانست و افزود: این اتحادیه چنانچه بتواند به ضریب
بالاتري از اتحاد، همکاري و هم گرایی منطقه اي دسترسی پیدا کند، ظرفیت تبدیل شدن به یکی از قطب هاي مهم اقتصادي و سیاسی

 
جهان را در خود دارد. 

وزیر نیرو، با بیان اینکه اتحادیه اقتصادي اوراسیا در صورت افزایش کارکرد می تواند از اعضا و شرکاي تجاري خود در برابر تاثیرات
منفی جهانی شدن مخافظت و به آنان براي بهبود قابلیت رقابت جهانی کمک کند، گفت: همین اهمیت سبب ساز حضور و دخالت
برخی از کشورهاي فرامنطقه اي شده و در صورت کامیابی می تواند تمام منطقه از جمله این سازمان نوظهور را تحت تاثیر خود قرار

 
دهد. 

اردکانیان ادامه داد: تحولات اخیر در مجاورت مرزهاي شمالی ایران نمایانگر وجود زمینه ها و عوامل ناامنی در منطقه است و لذا با
توسعه همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا و افزایش ضریب وابستگی متقابل اقتصاد کشورهاي منطقه با توسعه تجارت متقابل می 

 
توان از بروز ناامنی هاي بیشتر جلوگیري کرد. 

وي با اشاره به ماهیت نوین تهدیدات، تصریح کرد: با توجه به وسعت چالش ها و تعارضات امنیتی در منطقه وسیع اوراسیا، لازم و
ضروري است تلاش هاي بیشتري براي همگرایی اقتصادي کشورهاي منطقه در دستور کار قرار گیرد. البته اتحادیه اقتصادي اوراسیا



 
بستر این مهم را فراهم کرده و می تواند محور ایجاد چارچوب جدید همکاري هاي منطقه اي در اوراسیا باشد. 

وزیر نیرو، با بیان اینکه جمهوري اسلامی ایران با توجه به الزامات همسایگی و موقعیت خاص جغرافیایی و موقعیت ترانزیتی برتر می 
تواند نقش قابل توجهی در تحکیم همکاري هاي اتحادیه اوراسیا ایفا کند و منتفع نیز شود، خاطرنشان کرد: جمهوري اسلامی ایران
یک قدرت بالقوه منطقه اي است که براي بالفعل ساختن آن نیازمد همکاري ها و همگرایی هاي بیشتر در منطقه است و با توجه به

 
واقعیت هاي موجود، اتحادیه اقتصادي اوراسیا می تواند چنین فرصتی را فراروي ما قرار دهد. 

اردکانیان ادامه داد: با چنین رویکردي از یک سو تعامل و نقش فعال ایران با منطقه اقتصادي اوراسیا واجد اهمیت مضاعفی است و از
سوي دیگر ایفاي نقش موثر در یک ساختار منطقه اي نیازمند سطحی از برنامه ریزي براي اتخاذ چنین نقش و مسئولیتی است.
براساس همکاري جمهوري اسلامی ایران با اتحادیه اوراسیا می بایست موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادي اوراسیا را به عنوان

 
یک پروژه ملی در کشور تعریف کنیم و الزامات اجرایی موفق را در داخل فراهم آوریم. 

وي با تاکید بر لزوم برنامه محوري، تدوین راهبرد همکاري اقتصادي و دستورالعمل اجرایی کار با اتحادیه اوراسیا، یکپارچه سازي نظام
تصمیم سازي و اجرا و ایجاد زیرساخت هاي تجاري اعم از سخت افزاري شامل بندري، جاده اي، هوایی، دریایی، انبارداري، زیرساخت 
هاي فناوري اطلاعات، سردخانه هاي عظیم، پایانه هاي صادراتی و...، اضافه کرد: همچنین ملزم به فراهم کردن زیرساخت هاي نرم 
افزاري شامل رژیم تنظیم کننده مقررات متناسب با بازار اوراسیا، هماهنگ سازي روندهاي گمرکی، تنظیم و به روزرسانی قوانین
گمرکی، یکپارچه سازي سیستم مقررات فنی و مقررات استاندارد اجباري و بهداشت گیاهی و دامی، یکپارچه سازي سیستم انطباق
ارزیابی اسناد براي محصولات صادراتی و ایجاد ساز و کار مناسب براي تشخیص و احراز گواهی مبدا کالاهاي وارداتی و صادراتی

 
هستیم. 

وزیر نیرو، با بیان اینکه توسعه مناسبات اقتصادي برخلاف توسعه روابط سیاسی صرفا بر مبناي اراده ها شکل نمی گیرد، افزود: توسعه
مناسبات اقتصادي نیازمند الزامات است و تا طرفین آن الزامات را در داخل کشور خود فراهم نکرده باشند، نمی توانند به توسعه سریع
مناسبات تجاري دست یابند لذا باید همکاري با اتحادیه اقتصادي اوراسیا را به مثابه یک پروژه ملی ببینیم که طی آن هماهنگی و
همکاري تمامی دستگاه هاي اجرایی و بخش خصوصی مورد تاکید و توجه قرار گیرد، زیرا بدون بخش خصوصی قوي و توانمند در کنار

 
زیرساخت ها، نمی توان انتظار بهره گیري حداکثري از ظرفیت موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصاید اوراسیا را داشت. 

وي خواستار توجه ویژه به متولیان اجراي موافقت نامه مذکور در کنار توجه خاص به ایجاد زیرساخت هاي تجاري شد و گفت: ضروري
است ضمن بازنگري در ساختار و کارکرد سازمان توسعه تجارت به عنوان متولی اصلی تجارت کشور، به تقویت جایگاه این سازمان
پرداخته شود. همچنین به روزرسانی و ارتقاي نقش و عملکرد سایر سازمان هاي تخصصی و پشتیبان مانند استاندارد، دامپزشکی،
گمرك، اتاق بازرگانی، بنادر و دریانوردي و شرکت هاي حمل و نقلی کشور در کنار رفع ناهماهنگی هاي سازمانی و پرهیز از مصیبت
بخشی نگري، توجه ویژه به رژیم تجاري صادرات محور با مقیاس وسیع، تشکیل شبکه هاي تامین کالا، ایجاد پایانه هاي صادراتی مجهز
به انبارها و سردخانه هاي بزرگ و ابزارهاي بسته بندي کالاهاي صادراتی، تشکیل شرکت هاي مدیریت صادرات در مقیاس بین المللی،
ایجاد مراکز تجاري در کشورهاي عضو اتحادیه اقتصادي اوراسیا و تحول بنیادین در آموزش و تربیت نیروي انسانی متخصص در امور

 
مذاکرات تجاري و تجارت بین الملل از دیگر الزامات کسب موفقیت و حداکثرسازي استفاده از ظرفت این موافقت نامه است. 

اردکانیان، با بیان اینکه اتحادیه اوراسیا با جمعیتی بالغ بر 183 میلیون نفر و حجم تجارت خارجی 750 میلیارد دلاري، 3.2 درصد
تولید ناخالص داخلی جهان را به خود اختصاص داده است، عنوان کرد: این اتحادیه فرصت کم نظیري براي توسعه صادرات کشور و
گسترش تجارت متقابل با هدف ایجاد وابستگی متقابل اقتصادي بوده و می تواند به بهبود ضریب ریسک سیاسی و امنیتی کشورهاي



 
عضو از جمله ایران منجر شود. 

وي عضویت جمهوري اسلامی ایران در اتحادیه اقتصادي اوراسیا را به نوعی پایلوت توسعه مناسبات اقتصادي کشور دانست و اظهار
کرد: باید ضمن رفع مشکلات تجارت خارجی و موانع آن، به ایجاد زیرساخت هاي لازم و الزامات مورد نیاز براي بهره گیري حداکثري از
این فرصت بپردازیم. همچنین باید از هم اکنون به سوي تدوین راهبرد همکاري اقتصادي با محوریت تولیدات صادرات محور مبتنی بر

 
مزیت هاي نسبی حرکت کنیم. 

انتهاي پیام



رشد حدود 13 درصدي صدور پروانه کسب در فارس

منبع: ایسناشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون  امور بازرگانی و اقتصادي سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس گفت: فارس در صدور پروانه کسب امسال
نسبت به مدت مشابه سال قبل رشدي حدود 13 درصدي را تجربه کرده است.

وحیدرضا محمودزاده سه شنبه 27 آبان در جمع
خبرنگاران گفت: از ابتداي سال تاکنون بیش 14 هزار و
905 واحد صنفی جدید در استان فارس پروانه کسب
دریافت کرده اند که نسبت به مدت مشابه سال قبل

 
12.8درصد رشد را نشان می دهد. 

وي خاطرنشان کرد: صدور این تعداد پروانه کسب جدید
زمینه اشتغال 37 هزار و 262 نفر را به شکل مستقیم

 
فراهم کرده است. 

محمودزاده با بیان اینکه طی این مدت 1730 پروانه نیز
تمدید شده است، گفت: از کل پروانه هاي کسب صادره، 2292 فقره تولیدي، 2605 فقره خدمات فنی، 2484 فقره خدماتی و 7524

 
فقره نیز توزیعی بوده است. 

وي با اشاره به ایجاد امکان دریافت تقاضاي پروانه به شکل غیرحضوري در نشانی الکترونیکی www.iranianasnaf.ir را یادآور
شد و گفت: اتحادیه هاي صنفی بعد از دریافت اطلاعات متقاضی و انجام مراحل قانونی، نسبت به صدور پروانه براساس قانون نظام

 
صنفی اقدام می کنند. 

معاون سازمان صمت استان فارس همچنین خاطرنشان کرد که طی این مدت تعداد 2 هزار واحد صنفی بدون پروانه در فارس

 
شناسایی و براي 298 واحد از این صنوف، پروانه صادر و مابقی نیز تعطیل شده است. 

انتهاي پیام



مهریه سند رسمی لازم الاجرا و حق بانوان است

منبع: پاناشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/08/27

تهران (پانا) - به گفته حقوقدان و وکیل دادگستري مهریه یک سند حقوقی لازم الاجرا است و اینکه بگوییم زوجه تحت
حمایت قانون قرار دارد و زوج به دلیل عدم تمکن مالی زندانی نمی شود در تناقض با اصول حقوقی حاکم بر اسناد لازم الاجرا

است در حالیکه قانون باید فصل الخطاب باشد.

تهران (پانا) - به گفته حقوقدان و وکیل دادگستري مهریه
یک سند حقوقی لازم الاجرا است و اینکه بگوییم زوجه
تحت حمایت قانون قرار دارد و زوج به دلیل عدم تمکن
مالی زندانی نمی شود در تناقض با اصول حقوقی حاکم بر
اسناد لازم الاجرا است در حالیکه قانون باید فصل الخطاب

 
باشد. 

به گزارش ایرنا، بخشنامه اخیر محمد باقر الفت معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم قوه قضاییه به دادگستري هاي سراسر کشور

 
درباره مهریه ابلاغ شده است. 

براساس این بخشنامه، مقرر شده تا واحدهاي اجراي احکام مدنی (اعم از محاکم و مراکز حل اختلاف) در جریان اجراي احکام پرونده
هاي مهریه، صرفاً از طریق شناسایی اموال محکوم علیه (مکاتبه با مراجع ثبتی، راهور، بانک ها و...) اقدام کنند و ترتیبی اتخاذ شود که

 
منتهی به جلب و بازداشت محکوم علیه نشود. 

فرهاد شهبازوار درباره این بخشنامه اظهار داشت: صدور بخشنامه اخیر مهریه و اهتمام دستگاه قضایی به ویژه ریاست محترم قوه

 
قضاییه براي حل مشکلات اجتماعی قابل قدردانی و نشانگر توجه عدلیه به مسائل روز جامعه است. 

وي ادامه داد: در یکی از بندهاي بخشنامه معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم قوه قضاییه درخصوص مهریه تاکید شده که
واحدهاي اجراي احکام مدنی در جریان اجراي احکام پرونده هاي مهریه، ترتیبی اتخاذ کنند که منتهی به جلب و بازداشت زوج نشود
و این اقدام با توجه به شرایط شیوع کرونا و سیاست دستگاه قضایی در دوران تحوه قضایی مبنی بر کاهش جمعیت کیفري و حبس

 
زدایی انجام شده که البته می تواند در این راستا موثر هم واقع شود. 

این حقوقدان افزود: اما صرف صدور بخشنامه درد مردم در خدمات قضایی را دوا نمی کند، همچنین بدون تدارك زیرساخت هاي لازم
و برنامه ریزي براي اجرا، این بخشنامه ها مسکن موقت و نه درمان درد معضل مهریه براي خانواده ها است و اگر این دستورالعمل ها

 
به نحو مطلوب اجرا نشود، سبب بدبینی به دستگاه قضایی را موجب خواهد شد. 

شهبازوار گفت: واقعیت این است که در موضوع مهریه زوج و زوجه مقصر نیستند و در حالیکه زوجه طلب حق دارد و زوج نیز مکلف



به پرداخت دین است اما توان اقتصادي لازم را ندارد بنابراین مطلوب این است که نوع نگرش به مقوله ازدواج، حقوق و تکلیف تغییر

 
یابد و به نظر می رسد حلقه مفقوده سبک زندگی صحیح است که باید تشکیل خانواده مبتنی بر آموزه هاي دینی و ملی باشد. 

وي اظهار داشت: متاسفانه اکنون بسیاري از زندگی ها با حربه و سلاح مهریه دوام نمی آورد و شاکله زندگی بسیاري از جوانان از هم
می پاشد و در حالی که زن درخواست مهریه دارد اما مرد به دلیل عدم تمکن مالی نمی تواند دین خود را ادا کند و بعد از آن موضوع
حبس مرد و بخشش مهریه از سوي زن پیش می آید که این چرخه ناصواب به نفع هیچ یک نیست و در عین حال خانواده ها و

 
بستگان این افراد نیز درگیر ماجرا می شوند و به نوعی در نهایت جامعه متضرر می شود. 

این حقوقدان یادآور شد: متاسفانه از زمان ریاست مرحوم آیت االله شاهرودي در قوه قضاییه دستورالعمل هایی براي حل موضوع مهریه

 
صادر شده اما هیچ یک تاکنون راهکار قاطعی براي حل این معضل اجتماعی و حقوقی نیست. 

وي خاطرنشان کرد: قوانین تابع شرایط اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی هستند و موضوع مهریه مساله چند بعدي است. بهترین راهکار

 
پیشگیري از وقوع تخلفات و جرایم است و درخصوص مهریه باید توان مالی مرد در زمان عقد در نظر گرفته شود. 

شهبازوار با اشاره به اصول 19 تا 42 قانون اساسی افزود: براي حل معضل مهریه بهترین راهکار حقوقی رجوع به اصول معطل مانده
فصل سوم اصول قانون اساسی و احقاق حقوق ملت است؛ اگر حقوقی که در قانون اساسی براي ملت در نظر گرفته شده محقق شود
بسیاري از دعاوي و پرونده ها از جمله پرونده هاي مربوط به مهریه که اغلب به دلیل عدم تمکن مالی و مشکلات مربوط به اشتغال

 
مرد است، تشکیل نخواهد شد. 

رئیس قوه قضاییه 14 آبان ماه در بازدید سرزده از مجتمع قضایی خانواده شماره یک استان تهران به مسئله مهریه اشاره کرد و افزود:
از مهریه در متون دینی به عنوان صداق یاد شده که صداق به معناي نشانه صداقت طرفین است. برهمین اساس مهریه نباید به
سلاحی بین دو طرف براي کشمکش آن ها تبدیل شود. گاهی زوج به واسطه مهریه بر زوجه ظلم می کند و گاهی این ابزار توسط

 
زوجه علیه زوج استفاده می شود. 

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی با بیان اینکه مهریه حقی بر جانب زوجه است که حتما باید پرداخت شود، گفت: مهریه
برعهده زوج است و اگر زوج توانایی پرداخت آن را نداشته باشد، باید مهریه را تقسیط کرد، ولی این موضوع به معناي ساقط شدن دِین
از او نیست. از سوي دیگر هم اگر افرادي براي فرار از پرداخت دِین اموال خود را به نام کس دیگري کنند، این خود مجددا یک جرم

 
دیگري است که نباید با آن مماشات کرد. 

وي با بیان اینکه مهریه دِینی است که باید پرداخت شود و کسی نگفته این دِین نباید پرداخته شود، تاکید کرد: ما گفته ایم اگر احراز

 
شود که زوج توانایی پرداخت مهریه را ندارد، راهکار پرداخت مهریه توسط او «زندان رفتن نیست». 

بیستم آبان ماه نیز غلامحسین اسماعیلی سخنگوي قوه قضاییه در نشست خبري درباره بخشنامه اخیر مهریه گفت: مهریه را حقوق

 
مسلم زوجه و دین مسلم زوج می دانیم و حتماً مهریه باید پرداخت شود. 

وي ادامه داد: مواردي که برخی آقایان تمکن مالی دارند اما مهریه نمی دهند باید با آنها برخورد شود و مواردي که زوج معاملاتی براي
فرار از مهریه دارند، جرم است. مواردي که برخی آقایان تمکن مالی دارند و پرداخت نمی کنند، باید پرداخت دین صورت بگیرد و (در

 
صورت پرداخت نشدن دین) این افراد باید بازداشت شوند. 



اسماعیلی خاطرنشان کرد: آنچه در مورد عدم بازداشت مطرح شده ناشی از مواردي است که زوج تمکن مالی براي پرداخت مهریه را
ندارد و کسی که تمکن ندارد زندان رفتن تو ثمري براي زوجه ندارد. اگر براي دادگاه محرز شود که فردي تمکن پرداخت یکجا یا

 
اقساطی مهریه را ندارد، فرد بازداشت نمی شود. 

مهریه سند رسمی حق بانوان عدم تمکن مالی محمد باقر الفت فرهاد شهبازوار مرحوم آیت االله شاهرودي سید ابراهیم رئیسی
غلامحسین اسماعیلی



توسعه گردشگري کهگیلویه و بویراحمد از اولویت هاي دولت تدبیر و امید است

منبع: میراث آریاشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث
فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی کهگیلویه و بویراحمد، حسین
کلانتري روز سه شنبه 27آبان ماه 99 تصریح کرد: «در دولت تدبیر و
امید با کمک بخش خصوصی سرمایه گذاري هاي خوبی در بخش

 
گردشگري این استان انجام شده است.» 

او بیان کرد: «در دهه فجر امسال 12 طرح با حجم سرمایه گذاري
115میلیارد و 400 میلیون تومان در استان افتتاح می شود که نقش

 
بسزایی در اشتغال زایی مردم دارد.» 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد ادامه داد: «مجتمع بین المللی گردشگري، تفریحی و ورزشیآزادي باقري در یاسوج، دو هتل، موزه

 
باستان شناسی یاسوج، مجتمع اقامتی و گردشگري دال زاگرس و مجتمع تفریحی ستاره شوش از جمله این طرح ها است.» 

کهگیلویه و بویراحمد با داشتن 250 جاذبه طبیعی، اقلیم چهارفصل، مکان هاي تاریخی، ویژگی هاي مردم شناسی و آداب و رسوم

 
گوناگون، سالانه پذیراي سه میلیون گردشگر است. 

دریاچه هاي طبیعی و پوشش جنگلی درختان سرسبز بلوط جلوه هایی از جاذبه هاي گردشگري این استان است که با افزایش
امکانات می تواند این استان را به یکی از قطب هاي گردشگري ایران تبدیل کند.



هتل داریوش تخت جمشید مرمت می شود

منبع: میراث آریاشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس،
بهمن مردانی امروز 27 آبان ماه 1399 در بازدید از
عملیات عمرانی، مرمت و سامان دهی فضا هاي داخلی و
خارجی هتل داریوش، اظهار کرد: «این هتل به عنوان یک
مجموعه گردشگري با ظرفیت قابل توجهی که دارد در دهه
هاي گذشته با هدف اسکان و تأمین بخشی از ظرفیت

 
گردشگري این منطقه ساخته شده است.» 

او ادامه داد: «طرح مرمت و سامان دهی هتل داریوش که با
مدیریت و بهره برداري ارتش همراه است با نظارت دقیق دفتر فنی این مجموعه و بخش خصوصی از حدود یک سال پیش آغاز شده

 
که طرح مقاوم سازي آن نیز در مرحله پایانی است که امیدواریم این مجموعه در آینده اي نزدیک، آماده بهره برداري شود.» 

مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی مرودشت گفت: «با بهره برداري از این هتل که داراي 180 اتاق و سوئیت
است، حدود 700 نفر به ظرفیت اقامتی گردشگري منطقه اضافه خواهد شد و بخش قابل توجهی از اشتغال را به صورت مستقیم و

 
غیرمستقیم ایجاد خواهد کرد.» 

حمید فدایی مدیر پایگاه میراث جهانی تخت جمشید نیز با اشاره به استفاده از ظرفیت هاي مکانی و بنا هاي موجود حریم تخت
جمشید به ویژه محور ورودي این مجموعه جهانی، بیان کرد: «به دلیل محدودیت هاي ساخت وساز در حریم تخت جمشید ضرورت
دارد از زیرساخت هاي موجود براي حوزه گردشگري استفاده کنیم، از مهم ترین زیرساخت هاي موجود هتل داریوش است که اوایل

 
دهه پنجاه خورشیدي ساخته شده است.» 

او اضافه کرد: «این مجموعه به دلیل معماري خاص واجد ارزش هاي ویژه است، از این رو ضروري است تمامی اقدامات اجرایی در این

 
مجموعه با دقت و حساسیت دنبال شود.» 

 
فدایی در ادامه گفت: «توجه به موضوع گردشگري و تأمین زیرساخت هاي لازم در این زمینه از مهمترین اهداف پایگاه است.» 

او افزود: «تهیه یک نقشه جامع در زمینه خدمات مورد نیاز گردشگران، به عنوان نقشه راه در اولویت کارهاي ما قرار دارد که در حال
حاضر بخشی از آن در قالب مسترپلان از میدان ملل تا روي صفه تخت جمشید در حال تهیه است.»



اهمیت اشتغال افراد با توانایی هاي متفاوت

منبع: پاناشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/08/27

ملارد(پانا)- نگاه مثبت مدیریتی باعث ایجاد اشتغال پایدار براي مددجویان است و مددجویان شاغل در این کارخانه داراي
سابقه بیمه هستند.

ملارد(پانا)- نگاه مثبت مدیریتی باعث ایجاد اشتغال پایدار
براي مددجویان است و مددجویان شاغل در این کارخانه

 
داراي سابقه بیمه هستند. 

معاون امور توانبخشی و مسئول روابط عمومی بهزیستی
استان تهران و رئیس اداره بهزیستی شهرستان ملارد از
یک واحد صنعتی که کم توانان ملاردي در آن مشغول بکار

 
هستند، بازدید کردند. 

به گزارش روابط عمومی بهزیستی استان تهران، رئیس اداره بهزیستی شهرستان ملارد در خصوص این بازدید ضمن تاکید بر اهمیت
کارآفرینی براي کم توانان و تاثیر این مهم بر استقلال آنها، گفت: این شرکت سازه گستر از سال 90 و با راه اندازي این اداره در

 
شهرستان ملارد با بهزیستی همکاري داشته و براي تعداد زیادي از کم توانان ایجاد اشتغال کرده است. 

معاون امور توانبخشی بهزیستی استان تهران نیز ضمن تقدیر از زحمات مدیران این واحد صنعتی، از قسمت هاي مختلف این کارخانه

 
بازدیدکرد و در جریان فعالیت و مسائل معلولین شاغل در این کارخانه قرار گرفت. 

گفتنی است، در این مجموعه صنعتی انواع قالب هاي فلزي، چوبی و بتنی تولید می شود که در حال حاضر حدود 38 نفر از افراد

 
داراي اختلال شنوایی تحت پوشش بهزیستی در این کارخانه مشغول هستند. 

بهزیستی واحد صنعتی ملارد بازدید اشتغال



حضور لشکر سایبري سپاه تهران با 144 گردان در فضاي مجازي

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/08/27

سردار محمدرضا یزدي، فرمانده سپاه حضرت محمد رسول

 
االله (ص) تهران بزرگ خبر داد: 

حضور لشکر سایبري سپاه تهران با 144 گردان در فضاي
مجازي فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) گفت:
لشکر سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري
در فضاي مجازي اقدام به انجام کارهاي آموزشی از جمله

 
در حوزه کرونا، مهارت افزایی و بصیرت افزایی و رفع ابهام آفرینی ها و دروغ گویی هاي معاندین در این فضا کرده اند. 

اعتمادآنلاین| سردار محمدرضا یزدي فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ صبح سه شنبه در نشستی خبري به
ارائه توضیحاتی درباره برنامه هاي این مجموعه به مناسبت هفته بسیج پرداخت و خدمت رسانی به عموم مردم ،بویژه اقشار محروم و
نیازمندان، افرادي که در این ایام با مشکلاتی بهداشتی و درمانی مواجه شدند و همچنین افرادي که اعضاي خانواده خود را در ایام

 
کرونا از دست داده اند را از برنامه هاي مجموعه متبوع خود برشمرد . 

وي افزود: امید آفرینی در جامعه به ویژه بویژه میان جوانان، تلاش براي افزایش رونق تولید و گسترش اقتصاد مقاومتی و هم افزایی و
بسیج امکانات و ظرفیتها براي مقابله تمام عیار در کنار سایر دستگاه ها به ویژه ستاد مقابله با کروناي کلانشهر تهران از اهداف محوري

 
اقدامات سپاه تهران است. 

وي برپایی 110 میز ارائه خدمات شامل خدمات مشاوره اي و درمانی در 110 مسجد، برپایی 40 میز خدمت توسط بسیج اقشار، ارائه
خدمات صلواتی و تخفیف ویژه توسط اصناف بسیجی، برگزاري مسابقات و جشنواره هاي فرهنگی و ورزشی، افتتاح پروژه هاي
محرومیت زدایی و اجراي پویش سلیمانی ها که طی آن هر پایگاه بسیج یک خدمت را در محدوده خود ارائه خواهند کرد را از جمله

 
برنامه هاي سپاه تهران در هفته بسیج عنوان کرد. 

فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ خاطر نشان کرد: از ماه رمضان تاکنون 3 مرحله رزمایش کمک مومنانه بطور

 
وسیع اجرا شده است و مرحله چهارم در هفته بسیج در سطح شهر انجام می شود. 

وي با اشاره به اقدامات محوري انجام شده در سپاه تهران در حوزه اطلاعات و امنیت تصریح کرد: کشف انبارهاي احتکار لاستیک و
کشف هشتاد هزار لاستیک احتکار شده و همچنین 202 دستگاه تویوتا هایلوکس، کشف احتکار 1600 عدد عینک محافظ چشمی،
کشف انبارهاي احتکار2 میلیون و سیصد هزار دستکش پزشکی، کشف منابع معتنابهی الکل بهداشتی، کشف انبارهاي احتکار 86 هزار
لیتر مواد ضد عفونی کننده و کشف انبارهاي احتکار مقادیر زیادي محلول هاي ضد عفونی کننده دست، لباس محافظ(گان)، اسپري

 
ضدعفونی کننده و تب سنج و اکسی متر از جمله اقدامات امنیتی و اطلاعاتی سپاه تهران در ایام شیوع بیماري کرونا است. 



فرمانده سپاه تهران در ادامه به ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه هاي این نهاد در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی
پرداخت و گفت: تولید و توزیع 40 میلیون ماسک از ابتداي کرونا، تهیه و توزیع یک میلیون بسته معیشتی و برنامه ریزي تهیه و
توزیع یک میلیون بسته معیشتی تا پایان سال جاري به ارزش حدود 500 هزار تومان، توزیع صد هزار بسته نوشت افزار، تحت پوشش
قرار دادن 500 هزار نفر از اقشار نیازمند، اجرا و تکمیل 500 پروژه عمرانی در تهران و 500 پروژه عمرانی در سایر استانها که تامین
سه منبع 320 هزار لیتري آب در روستاهاي غیزانیه از جمله این پروژه ها محسوب می شود، اجراي 300 کارگاه توانمند سازي اقتصاد
مقاومتی در تهران، ایجاد 700 صندوق کارآفرینی و اشتغال آفرینی با کمک مردم و خیرین، ارائه خدمات فنی و حرفه اي به 3 هزار
نفر و بهره مند کردن 300 نفر از خدمات خوداشتغالی، تامین 110 تبلت با کمک خیرین و در اختیار گذاشتن آنها به دانش آموزان
نیازمند، تحویل 1700 بسته جهیزیه شامل 15 قلم اساسی و برنامه ریزي براي تامین و توزیع هزار بسته تهیه تا پایان سالاز جمله

 
اقدامات انجام شده در سپاه تهران بزرگ در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی است. 

سردار یزدي همچنین به فعالیت هاي اجتماعی سپاه تهران اشاره و خاطر نشان کرد: در مرکز شهید زیادیان 1500 معتاد را درمان و
اخیرا نیز مرکزي براي درمان بانوان معتاد متجاهر را افتتاح کردیم. این مرکز آمادگی پذیرش 150 نفر را دارد. مرکز دیگري را نیز در
غرب تهران در دست آماده سازي داریم که با افتتاح آن هیچ زن معتاد متجاهري را که در تهران بی سرپناه باشد، نخواهیم داشت. در
این زمینه همچنین پنج مرکز امر به معروف و نهی از منکر در تمام سطوح و موضوعات راه اندازي خواهد شد و هدف آن فقط حجاب
نخواهد بود. ما 250 گروه تذکر لسانی در حوزه بهداشت و درمان براي استفاده از ماسک و20 تیم امر به معروف براي مقابله با گران

 
فروشی ایجاد کرده ایم. 

وي با بیان اینکه امروز 44 پایگاه علمی سپاه تهران در تهران فعالیت می کند، اظهار کرد: هر کدام از این پایگاه هاي علمی توانایی
اجراي پروژه هاي علمی را دارند که در برخی از این پایگاه هاي علمی نوآوري هایی صورت گرفته که به ثبت رسیده است. همچنین

 
هشت مرکز رشد و فناوري علمی ایجاد کرده ایم که هفتاد واحد فناوري در آنها مستقر هستند. 

فرمانده سپاه تهران گفت: یک کلینیک عارضه یابی و رفع موانع تولید صنایع در مجموعه بسیج کارخانجات ما ایجاد شده است. راه
اندازي اتوبوس علمی اتو دانش که شامل آزمایشگاهی است که در مناطق محروم حضور پیدا می کند و می تواند به دانش آموزان این
مناطق خدمت رسانی کند. برخی بسیجیان ما محصولات دانش بنیانی را تولید کردند که توان صادرات دارد و این کار آغاز شده است.
همچنین به دنبال ایجاد یک پارك علم و فناوري هستیم که کارهاي انجام شده است که امیدواریم تا پایان سال این پارك نیز راه

 
اندازي شود. 

سردار یزدي در ادامه گفت: در راستاي ارائه خدمات به کادر درمان از هفته گذشته با کمک بسیج ادارات ده خدمت مختلف از جمله
خدماتی نظیر ثبت احوال، کارت سوخت و ارائه انشعابات آب، برق، کار و تلفن به پزشکان و پرستاران به پزشکان و پرستاران خدمات

 
ارائه می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسشی درباره اقدامات سپاه تهران در حوزه تامین امنیت طی دو هفته آتی خاطر نشان کرد: از ابتداي سال
99 در ارتباط با ایجاد امنیت در سطح شهر همکاري هایی داشته ایم؛ در هفته هاي آتی نیز که با دو هفته تعطیلی مواجه هستیم با

 
دوستان نیروي انتظامی همکاري هایی خواهیم داشت. 

فر مانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ در پاسخ به پرسش دیگري درباره فعالیت هاي این مجموعه در فضاي
مجازي به ویژه در ایام کرونا اظهار کرد: از ابتداي شیوع کرونا در جلسات مختلف گسترش دولت الکترونیک را دنبال کردیم؛ در عین



حال لشکر سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري در فضاي مجازي اقدام به انجام کارهاي آموزشی از جمله در حوزه
کرونا، مهارت افزایی و بصیرت افزایی و رفع ابهام آفرینی ها و دروغ گویی هاي معاندین در این فضا کرده اند. همواره تلاش می کنیم با
حضور در فضاي مجازي کاري کنیم تا با کسانی که می خواهند جوانان ما را فریب دهند، مقابله کنیم و با ارائه آموزشهاي لازم جوانان

 
را در برابر دروغ آفرینی هاي و تردید آفرینی ها به نوعی واکسینه کنیم. 

منبع: ایسنا



تقویت تولید و اشتغال رویکرد صندوق هاي قرض الحسنه بسیج است

منبع: شبستانشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/08/27

جهانبخش با اشاره به راه اندازي 552 صندوق قرض الحسنه بسیج در استان لرستان، گفت: تقویت تولید و اشتغال مهم ترین
رویکرد صندوق هاي قرض الحسنه بسیج است.

جهانبخش با اشاره به راه اندازي 552 صندوق قرض الحسنه بسیج در استان لرستان، گفت: تقویت تولید و اشتغال مهم ترین

 
رویکرد صندوق هاي قرض الحسنه بسیج است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از خرم آباد، « احسان جهانبخش»
امروز(27 آبان) در دیدار با مدیران و معاونان بانک انصار در استان
لرستان، اظهار داشت: تعداد 522 صندوق قرض الحسنه بسیج در

 
استان لرستان تشکیل شده است. 

مسئول بسیج سازندگی استان لرستان افزود:27 هزار و 650 نفر در

 
صندوق هاي قرض الحسنه بسیج استان لرستان عضویت دارند. 

 
وي با اشاره به اعتبارات صندوق هاي قرض الحسنه بسیج، بیان کرد: اعتبار صندوق هاي استان بالغ بر 6 و نیم میلیارد تومان است. 

جهانبخش با بیان اینکه مهم ترین رویکرد صندوق هاي قرض الحسنه بسیج تقویت تولید و اشتغال است، افزود: مشارکت بانک هاي

 
عامل براي رسیدن به این هدف ضروري است. 

مسئول بسیج سازندگی استان لرستان، خاطر نشان کرد: همراهی و تعامل بیشتر بانک هاي عامل با صندوق هاي قرض الحسنه در
راستاي اشتغال و ارتقاي سطح اقتصادي مردم ضروري است.



در خانه بمانید و درآمدزایی کنید

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/08/27

ثبت نام طرح ملی توسعه مشاغل خانگی با همکاري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمان جهاد دانشگاهی آغاز شد.

به گزارش خبرگزازي صدا و سیما مرکز البرز ، سازمان
جهاد کشاورزي استان اعلام کرد: در این طرح آموزش هاي
کارآفرینی، ارتباط و فنون مذاکره، بازاریابی و فروش،
آموزش هاي فنی و حرفه اي به ثبت نام کنندگان با اعطاي

 
گواهی نامه معتبر ارائه می شود. 

امکان عرضه محصولات مشاغل خانگی در فروشگاه هاي
تعاونی روستایی و فروشگاه هاي زنجیره اي، برپایی بازارچه
هاي فصلی و موقت به صورت محلی، استانی و ملی ،
برگزاري نمایشگاه هاي عرضه محصولات، تامین بازارچه و
مکان مناسب براي عرضه محصولات مشاغل خانگی، اتصال
به بازار و کمک به بازاریابی و فروش ، مشاوره عمومی و
تخصصی به صورت حضوري و الکترونیکی از دیگر مزایاي

 
ثبت نام در این طرح است. 

www.inhb.ir علاقه مندان براي ثبت نام به نشانی

 
مراجعه کنند و یا با شماره 02634455975 و 09904244462 تماس بگیرند. 

ارایه تمام خدمات آموزش و مشاوره در این طرح کاملا رایگان است.



تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/08/27

علی امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان در گفتگو با دنیاي اقتصاد در خصوص شرایط تولید فولاد در کشور می گوید: در سال
جهش تولید صنعت فولاد کشور توانست با وجود سد سخت تحریم ها، بیماري کرونا را پشت سر گذاشته و حتی از رشد 3/

11 درصدي برخوردار شود.

علی امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان در گفتگو با دنیاي اقتصاد در خصوص شرایط تولید فولاد در کشور می گوید: در سال
جهش تولید صنعت فولاد کشور توانست با وجود سد سخت تحریم ها، بیماري کرونا را پشت سر گذاشته و حتی از رشد 3/ 11

 
درصدي برخوردار شود. 

به گزارش اکونا پرس، رشد این صنعت و زنجیره معدنی موجب
می شود که بتوان به جایگزینی اقتصاد معدنی به جاي اقتصاد

 
نفتی توجه ویژه اي داشت. 

با وجود موفقیت هاي کسب شده، حلقه مفقوده فولاد مبارکه در

 
شعار معروفش از سنگ تا رنگ چه بوده است؟ 

تنها حلقه مفقوده فولاد مبارکه در تحقق شعار از سنگ تا رنگ،
بحث تامین کنسانتره بوده است که راه اندازي کارخانه کنسانتره

سنگان این حلقه مفقوده را کامل کرد. راه اندازي این کارخانه در منطقه مرزي شرق کشور باعث شده علاوه بر تکمیل این حلقه
مفقوده، از خام فروشی جلوگیري شود. به طوري که سالانه حدود 10 تا 11 میلیون در این کارخانه کنسانتره سنگ فرآوري خواهد
شد، این امر علاوه بر جلوگیري از خام فروشی سنگ، براي حدود 3500 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم ایجاد اشتغال کرده است.

می توان گفت که در این منطقه مرزي در شرق کشور به غیراز ایجاد اشتغال، امنیت مرزي هم صورت گرفته است به گونه اي که در
سال جهش تولید یک ظرفیت جدیدي به ظرفیت تولید کنسانتره کشور اضافه خواهد شد و به طورقطع در سال اول کارخانه 5 میلیون

 
تنی کنسانتره با ظرفیت کامل کار نخواهد کرد، اما ظرفیت اسمی موجود به تدریج کامل خواهد شد. 

خط یک کارخانه کنسانتره فولاد سنگان در نیمه نخست امسال راه اندازي شده و در حال تولید است و هم اکنون خط 2 این کارخانه

 
نیز تولید آزمایشی شروع شده و آماده افتتاح رسمی از سوي مسوولان کشور است. 

کارخانه کنسانتره فولاد سنگان به گونه اي طراحی شده که با توجه به کم آب بودن منطقه حدود 80 درصد آب به چرخه تولید بر
خواهد گشت ازآنجا که اقلیم منطقه خشک است، این میزان بازگشت عدد بزرگی است و باطله ما براي اولین بار در کشور باطله
خشک کنسانتره آهن است. این در حالی است که ظرفیت اسمی تولید دو خط یک و دو کارخانه کنسانتره فولاد سنگان هر کدام 2
میلیون و 500 هزار تن است. همچنین یک کارخانه 5 میلیون تنی گندله سازي هم در فولاد سنگان داریم که در آن کنسانتره تبدیل



 
به گندله و براي فولاد مبارکه ارسال می شود و نقش بسزایی در تامین پایدار بخشی از مواد اولیه فولاد مبارکه را ایفا می کنیم. 

 
دستیابی به 15 میلیون تن گندله براي پاسخگویی به نیاز صنایع در منطقه به چه پیش شرط هایی نیاز دارد؟ 

براي تولید 5/ 17 میلیون تن کنسانتره به میزان تقریبی بیش از 35 میلیون تن سنگ آهن نیاز است تا بتوان به تولید 15 میلیون تن
گندله دست یافت. هم اکنون در منطقه سنگان نیز سایر شرکت هاي تولیدکننده در حال فعالیت یا راه اندازي هستند به گونه اي که
هم اکنون اپال پارسیان در حال فعالیت است، شرکت صنعتی توسعه سناباد با 5/ 2 میلیون تن محصول در حال تولید است و سایر

 
شرکت ها نیز در حال ساخت یا راه اندازي است. 

علاوه بر تامین به موقع سنگ موردنیاز واحدهاي تولیدي در این منطقه براي تامین پایدار آب نیز برنامه اي بلندمدت در دستور کار
قرار دارد. اما رویکرد فولاد سنگان به سمت استفاده از پساب است که یک منبع پایدار و بلندمدت است و یکی از موضوعات مهم فولاد
سنگان استفاده از پساب فاضلاب است که در برنامه ما قرار دارد. همچنین براي اینکه شرکت هاي تولیدکننده در منطقه با ظرفیت
کامل تولید کنند باید سالانه بیش از 35 میلیون تن سنگ در آینده استخراج شود. براي ظرفیت کنونی واحدهاي تولیدي کنسانتره

 
سنگ موردنیاز تامین می شود، اما براي بلندمدت باید برنامه اي در دستور کار قرار گیرد تا سنگ بیشتري استخراج شود. 

 
افزایش تولید در عملکرد 6 ماهه فولاد سنگان با چه اقداماتی میسر شده است؟ 

بر اساس سیاست هاي شرکت براي تامین مواد اولیه موردنیاز (کنسانتره) برنامه ریزي لازم ازجمله تأمین کنسانتره از منابع مختلف و
راه اندازي کارخانه کنسانتره صورت گرفته است؛ همچنین براي جلوگیري از توقفات تولید تلاش شده تا علاوه بر تامین به موقع

 
کنسانتره موردنیاز، سیستم حمل ونقل نیز بهبود یابد و با مدیریت در حوزه فنی شرکت توانستیم از توقفات تولید جلوگیري کنیم. 

در همین حال در راستاي افزایش رضایت پرسنل نیز برنامه ریزي انگیزشی لازم در زمینه ارتقاي شغلی صورت گرفت تا از مجموع
عوامل یادشده رشد تولید را در 6 ماهه نخست سال جاري شاهد باشیم، زیرا یکی از مقوله هاي مهم براي افزایش تولید در دنیا رضایت
شغلی است. مجموع عوامل یادشده فوق موجب شد که فولاد سنگان در شش ماهه اول سال 99 نسبت به مدت مشابه سال گذشته
50 درصد افزایش تولید را تجربه کند. فولاد سنگان به عنوان نخستین شرکت در کشور در شرایط کنونی که همه صنایع با تحریم ها
دست وپنجه نرم می کنند، توانست کارخانه کنسانتره خود را با این حجم سرمایه گذاري و پیچیدگی فناوري و به دست متخصصان

 
داخل و بدون دخالت خارجی ها راه اندازي کند. 

 
به لحاظ دانش فنی در این بخش در دنیا چه جایگاهی دارید؟ آیا بومی سازي قطعات، فولاد سنگان را از واردات بی نیاز کرده است؟ 

ازآنجاکه در صنعت فولاد قطعات زیادي از خارج وارد می شد درصدد برآمدیم که به حوزه تحقیق و توسعه و بومی سازي به صورت
جدي و با قدرت تمام بپردازیم. بر این اساس در زمینه تحقیق و توسعه ارتباط بسیار خوبی با دانشگاه هاي کشور ازجمله فردوسی
مشهد و دانشگاه تهران و مراکز علمی و فناوري برقرار کردیم و از استارت آپ هایی که در صنعت فولاد بتوانند راهگشا باشند استقبال
می کنیم تا به ما کمک کنند که به اهداف بومی سازي شرکت دست یابیم. براي تحقق هر چه بیشتر اهداف بومی سازي، دفترچه
هایی براي 2 هزار و 500 قطعه آماده کردیم تا در اختیار تامین کنندگان داخلی براي ساخت قطعات موردنیاز فولاد سنگان قرار گیرد؛
اما برخی از تجهیزات و قطعات خاص هستند که ممکن است به واردات آنها نیاز داشته باشیم و در بلندمدت براي قطع وابستگی به
واردات برنامه ریزي بیشتر انجام داده ایم. فعالیت ما بیشتر روي قطعاتی است که خاص تر هستند؛ اما در مجموع حوزه بومی سازي ما
در دوران طفولیت قرار دارد، زیرا سال 96 کارخانه گندله سازي فولاد سنگان آغاز به تولید کرده و راه زیادي در پیش داریم. از این رو



در زمینه بومی سازي برنامه جامعی داریم و حتی در آینده نزدیک طی فراخوانی از دانشگاه هاي کشور درخواست می شود که در

 
حوزه هاي مختلف بومی سازي به ما کمک کنند تا بتوانیم از واردات بی نیاز شویم. 

هم اکنون بومی سازي تعداد 45 قطعه که نیاز به واردات دارند را در دستور کار داریم که با مهندسی معکوس و ارائه دفترچه و تعیین
ابعاد در اختیار تولیدکنندگان براي تولید قرار خواهند گرفت. در حال حاضر راه اندازي یک دبیرخانه ایده هاي خلاق را در دستور

 
کارداریم و با تشکیل کمیته داوري از هر ایده خلاقانه اي در حوزه کاري، پس از بررسی مورد استقبال قرار خواهد گرفت. 

از نظر شما شرایط تولید گندله در کشور چگونه است و تغییر قیمت در این زنجیره با توجه به نوسانات ارز توانسته نیاز تولیدکنندگان

 
را مرتفع کند؟ 

نوسان ارزي بیشتر واحدهایی که یا مواد اولیه خود را وارد می کنند یا صادرات دارند را تحت تاثیر قرار می دهند این در حالی است
که مواد اولیه موردنیاز ما سنگ آهن است که نیازي به واردات ندارد و محصول تولیدي ما یعنی گندله صد درصد در اختیار فولاد
مبارکه قرار می گیرد. ازاین رو نوسان نرخ ارز تاثیري زیادي بر فعالیت ما نداشته است، اما این نوسانات به طور قطع در زمینه خرید
قطعات موردنیاز تاثیرگذار است. براي تعیین قیمت کنسانتره و گندله چون فرمول براساس درصدي از شمش فولاد خوزستان و شمش

 
فوب خلیج فارس طراحی شده و به طورقطع نوسانات نرخ ارز کل زنجیره را تحت تاثیر قرار می دهد. 

مواد اولیه موردنیاز شرکت تولید گندله، کنسانتره است که در کشور موجود است، البته تا سال گذشته صادرات سنگ آهن و کنسانتره
واقعا آسیب جدي به صنعت فولاد وارد می کرد، اما هم اکنون از صادرات و خام فروشی سنگ آهن جلوگیري شده و امید است

 
سختگیرانه تر هم با این موضوع برخورد شود. 

البته صادرات مقوله بسیار خوبی براي ارزآوري کشور است، اما تا زمانی که در داخل کشور نیاز به آن محصول نباشد و صادرات فقط
باید در زمینه مازاد تولید براي ارزآوري و ورود به بازارهاي جهانی صورت گیرد، زیرا در این شرایط افزایش ظرفیت تولید در کشور را

 
به دنبال خواهد داشت. 

صادرات سنگ آهن و کنسانتره آسیب هاي بسیاري دارد، زیرا هم اکنون برخی از گندله سازان کشور به دلیل کمبود کنسانتره با
ظرفیت کامل کار نمی کنند این در حالی است که چنانچه واحدهاي تولیدکننده گندله با ظرفیت کار کنند زنجیره فولاد با ظرفیت

 
بیشتري فولاد تولید خواهند کرد. 

 
چه میزان سرمایه گذاري در این بخش در حال انجام است؟ آیا این سرمایه گذاري ها این صنعت را متحول خواهد کرد؟ 

هم اکنون سرمایه گذاري هاي انجام شده در فولاد سنگان در بخش گندله و کنسانتره بیش از 300 میلیون یورو و بیش از 2 هزار و

 
500 میلیارد تومان است که اگر این میزان سرمایه گذاري به روز شود بسیار بیشتر از این عدد خواهد بود. 

 
تامین مالی پروژه ها همواره یکی از دغدغه هاي تولیدکنندگان براي طرح هاي توسعه است، آیا شما این چالش را داشته اید؟ 

با حمایت فولاد مبارکه تاکنون در زمینه تامین منابع مالی مشکلی نداشتیم و باید اذعان داشت یکی از مهم ترین عوامل پیشرفت
فولاد سنگان آن است که فولاد مبارکه سهامدار صددرصدي این شرکت است، این رو از لحاظ تامین منابع مالی و کمک هاي فنی و
تخصصی مورد حمایت قرار می دهد. حمایت مدیرعامل فولاد مبارکه در این برهه از زمان موجب راه اندازي کارخانه کنسانتره شد و



 
چنانچه با حمایت این شرکت، تجهیزات را به موقع وارد نمی کردیم راه اندازي کارخانه کنسانتره به هیچ وجه اتفاق نمی افتاد. 

رقباي شما در بازارهاي جهانی چه کشورهایی هستند؟ آیا پس از تحریم ها می توان چشم اندازي براي صادرات مواد معدنی ترسیم

 
کرد که با استقبال بازارهاي بین المللی همراه باشد؟ 

از آنجا که محصول فولاد سنگان صادراتی نیست از این رو در فضاي رقابت جهانی قرار نداریم و تنها تولیدات فولاد مبارکه براي رقابت
وارد بازارهاي بین المللی می شود. هم اکنون کشورهایی که در ابتداي زنجیره فولاد هستند نظیر برزیل و استرالیا منابع معدنی
ازجمله سنگ آهن زیادي دارند و تولیدکننده کنسانتره و گندله هستند، اما به دلیل آنکه ما صادرات نداریم نمی توانیم سهمی در

 
بازارهاي جهانی داشته باشیم. 

صنعت نفت نسبت به فولاد وابستگی بیشتري نسبت به سایر صنایع به خارج دارد. کشور ما به لحاظ تجهیزات، تکنولوژي و فرآوري
مواد معدنی در دنیا تنوع زیادي دارد و اگر این تنوع مواد معدنی را بتوانیم در حوزه هاي مختلف نظیر سنگ هاي تزئینی، مس، سرب

 
و روي فرآوري کنیم سرمایه گذاري روي معدن یک گزینه بسیار خوبی خواهد بود که جایگزین اقتصاد نفتی شود. 

اقتصاد نفتی بیشتر صادرات محور است و با نوسان درفروش آن، کل نظام اقتصادي کشور دچار بحران می شود، اما معدن و فولاد این
گونه نیست، زیرا ابتداي زنجیره فولاد با توجه به نیاز داخلی و ظرفیت سازي صورت گرفته صادرات نمی شود و از آنجا که در داخل
نیاز ما به مواد اولیه فولاد زیاد است پس از فرآوري قابل صادرات خواهد بود و از ارزش افزوده زیادي برخوردار است. به طورقطع معدن
می تواند جایگزین نفت در ارزآوري کشور شود زیرا در سال جاري این حوزه ارزآوري بسیار خوبی براي کشور داشته و به کمک اقتصاد
کشور آمده است. در شرایط کنونی که با بیماري کرونا و تحریم مواجهیم صادرات مواد معدن و صنایع معدنی کمک بسیار بزرگی به
اقتصاد کشور کرده است پس اگر تحریم ها برداشته شود این عدد خیلی بزرگ تر خواهد شد و به طورقطع جایگزین بسیار مناسبی

 
براي صادرات نفتی خواهد شد. 

 
در مورد مثلث توسعه اقتصادي در استان خراسان رضوي توضیح بفرمایید؟ 

زمانی که وزیر فعلی وزارت صمت در استان خراسان رضوي استاندار بودند، بحث مثلث توسعه اقتصادي را در این استان مطرح کردند
که براساس آن یک ارتباط و تعامل سازنده به نفع مردم برقرار شود که سه ضلع آن متشکل از نمایندگان مجلس، کارگزاران نظام و
بخش خصوصی است و ائمه جمعه هم ناظر بر این مثلث هستند. پایه و اساس مثلث توسعه اقتصادي مبتنی بر اقتصاد مقاومتی استوار
است که در سایه ارکان فوق اتفاق می افتد و یک مدل جهانی است که بومی سازي شده، در مدل جهانی عامل، توسعه اما در مدل
بومی سازي شده آن معین اقتصادي وجود دارد که این معین هاي اقتصادي در مناطقی مختلف یک فعالیت مسوولیت اجتماعی برنامه
محوري را انجام می دهد. مثلث توسعه اقتصادي یک فرآیند است براي روستاها و شهرها که چند وظیفه ازجمله شناخت فرصت ها و
تهدیدات، خلق فرصت هاي جدید، ایجاد زنجیره ارزش، ایجاد بازارهاي جدید، تولید ثروت و اشتغال بر مبناي اقتصاد مولد بر عهده
دارد و همچنین یکی از مهم ترین کارکردهاي مثلث توسعه اقتصادي کارآفرینی است. این طرح در استان خراسان رضوي پیاده شد و
ما به عنوان معین اقتصادي در شهرستان خواف انتخاب شدیم. اساس این مدل اقتصادي کارکردن با مردم، براي مردم و رفع نیازهاي
اولویت دار مناطق روستایی است؛ و سند جامعی بر اساس اسناد بالادستی کشور و استان و شهرستان تدوین شده است براي توسعه

که در راستاي آن در حرکت هستیم.



دغدغه شغل و مسکن خانواده هاي شهدا و ایثارگران استان مرکزي برطرف می

شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها ــ استاندار مرکزي گفت: امیدواریم با اقدامات مناسبی که انجام می شود بتوانیم دغدغه شغل و مسکن خانواده
هاي شهدا را برطرف کنیم.

گروه استان ها ــ استاندار مرکزي گفت: امیدواریم با
اقدامات مناسبی که انجام می شود بتوانیم دغدغه شغل و
مسکن خانواده هاي شهدا را برطرف کنیم. - اخبار استانها

 
 -

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك، سیدعلی آقازاده پیش
از ظهر امروز در جلسه امضاي تفاهمنامه تامین زمین براي
ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران
استان مرکزي با حضور رئیس بنیاد شهید با اشاره به
دغدغه هاي خانواده هاي شهدا اظهار داشت: خوشبختانه

 
تمام مطالبات بنیاد شهید کشور به خانواده هاي شهدا و ایثارگران صفر شده و دولت در این راستا اقدام ارزنده اي انجام داده است. 

وي افزود: نزدیک به 10 هزار میلیارد تومان از مطالبات خانواده شهدا و ایثارگران کشور پرداخت شده که این امر نشان دهنده اقدامات

 
مناسب افراد متعددي است. 

استاندار مرکزي خاطرنشان کرد: 20 هزار رزمنده، ایثارگر، جانباز و آزاده در استان مرکزي وجود دارد که با احتساب خانواده هاي آنها

 
جمعیت حدود 100 هزار نفري را تشکیل می دهند. 

 
بدهی هاي بنیاد شهید تا پایان دولت دوازدهم تسویه می شود/ پرداخت 78هزار میلیارد ریال از مطالبات جامعه ایثارگري 

 
رئیس بنیاد شهید: فرزندان شاهد و جانبازان بالاي 70درصد تا پایان "برنامه ششم" استخدام می شوند 

 
رعایت اخلاق در بنیاد شهید شرط اول مواجهه با ایثارگران است 

آقازاده بیان کرد: 6 هزار و 200 شهید، استان را جزو استان هاي خاص کشور قرار داده و امیدواریم تمام افراد در راستاي قدرشناسی

 
قدم هاي هر چند اندك اما بزرگ براي خانواده هاي شهدا و ایثارگران بردارند تا شاهد کمبود شغل و مسکن در بین آنها نباشیم. 

وي ادامه داد: امروز با خانواده هاي شهدا ملاقات کرده ایم و آنها دغدغه هایی اعم از مسکن و شغل داشته اند و امیدواریم با اقدامات
مناسبی که انجام می شود بتوانیم دغدغه شغل و مسکن خانواده هاي شهدا را برطرف کنیم.



گزارش مکتوب...خراسان، خاستگاه طلاي سرخ

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/08/27

زعفران کالایی سبک اما گران قیمت است که از دیرباز به عنوان باارزش ترین داروي گیاهی جهان در جاده ابریشم داد و ستد
می شده و حالا گستره آن به پهناي ایران رسیده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خراسان شمالی؛ زعفران کالایی سبک، اما گران قیمت است که از دیرباز به عنوان باارزش
ترین داروي گیاهی جهان در جاده ابریشم داد و ستد می شد.
ارزش زعفران به اندازه اي بود که در مسیر جاده ابریشم حتی
نقش سکه هاي طلا را ایفا می کرد و ابزار داد و ستد بود. سکه

 
اي که نه از نوع طلاي زرد بلکه طلاي سرخ بود. 

 
گسترش قلمرو طلاي سرخ 

در 10 سال گذشته قلمرو کشت زعفران در کشور افزایش یافته
است. از خراسان به مناطق مرکزي و حتی شمالی کشور گسترش
یافته و حالا در خراسان شمالی و حتی گلستان شاهد کشت

 
زعفران هستیم. 

در شرایطی که باغداران خراسان شمالی سال هاي گذشته با
توجه به شرایط، متحمل خسارت هاي فراوانی از جانب سفیدك انگور می شدند، امروز با روي آوردن به کشت زعفران، وضعیت بسیار

 
بهتري دارندو فرصت هاي شغلی بیشتري پدید آمده! خراسان شمالی بعد از 6 سال مقام سوم کشت زعفران کشور را دارد. 

 
به گفته مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي وسعت مزارع زعفران در این مدت به چهار هزار و 300 هکتار افزایش یافته است و 

 
بازدهی آن در خراسان شمالی 60 درصد در هر هکتار بیشتر از دیگر مناطق کشور است. 

 
 

 
فاروج گل سرسبد زعفران 

اگر آبان ماه به فاروج سفري داشته باشید تا چشم کار می کند،
زمین با گل هایی به رنگ بنفش خود نمایی می کند. گل هایی
که روز ها گروهی را مشغول به کار کرده و شب ها جمعیتی دیگر

 
را. 

 

 
سحرگاه، وقت طلایی برداشت 

قبل از طلوع آفتاب، بهترین زمان براي برداشت است. با اعظم
خانم از اهالی فاروج راهی یکی از مزارع زعفران شدم. ابتدا همه
فکر می کردند من هم نیروي کار هستم، از اینکه یک نفر به تعدادشان اضافه شده خوشحال شدند. وقتی فهمیدند براي تهیه گزارش

آمده ام، امیدشان کم شد. 



در برداشت زعفران بر خلاف برداشت سایر محصولات، دستمزد آقا و خانم هر دو، یک اندازه است و این خود اثبات می کند که چقدر

 
به لحاظ تعداد نیروي کار در فصل برداشت در مضیقه اند. 

دستمزد روزانه 100 هزار تومان است، ولی ما کیلویی جمع می کنیم، اینطور روزي 150 تا 170 هزار تومان هم دستمزدمان افزایش

 
دارد. 

 
مزارع زعفران در انتظار کارگر 

گل هاي زعفران در مدت کوتاهی می رویند و سرعت عمل در
چیدن و پاك کردن گل ها مساوي با سود کشاورز است و
هرتاخیري در برداشت با ضرر و زیان کشاورز همراه است. افزایش

 
نیروي کار معمولی کلید حل این مشکل است. 

هر سال کارکران از استان گلستان و مشهد در فصل چیدن گل
زعفران خود را به فاروج می رسانند، اما امسال با توجه به شرایط

 
کرونایی تعداد کمی حاضر بودند. 

آقاي برزگر از کشاورزان خوش شانس فاروجی است که موفق
شده 70 کارگر براي چیدن مزارع رعفران خود پیدا کند. او می
گوید چشمم از پارسال سوخته از این رو براي ثبات کارگرانش

 
تلاش زیادي کرده است. 

 
برادران طاهري را در توسعه صنعت زعفران به خاطر بسپارید 

از جمله کشاورزانی که پارسال با کمبود نیروي کار مواجه شدند و نتوانستند نیمی از مزارع زعفران خود را برداشت کنند براداران
طاهري هستند. این چند برادر بعد از فصل زعفران پارسال به فکر ساخت ماشین چیدن زعفران افتادند و سرانجام موفق شدند به

 
اولین نسخه ماشین برداشت زعفران دست یابند. 

برادران طاهري خوشحالند که امسال موفق می شوند همه گل هاي زعفران خود را بچینند. این ماشین که از ترکیب دیگر ادوات

 
کشاورزي و برخی قطعات ابتکاري ساخته شده می تواند به اندازه 15 کارگر کار کند. 

 
این یعنی روزانه حدود 2 میلیون تومان صرفه جویی در هزینه و تضمین برداشت محصول زعفران. 

 
 

 
شب ها در مزرعه زعفران 

وقتی گل زعفران چیده می شود تازه کشاورز خیالش از یک مرحله راحت می شود،
ولی مرحله اصلی، پاك کردن گل هاي زعفران و در آوردن پرچم هاست. براي این
قسمت کارگر به مزرعه نمی رود بلکه گل هاي زعفران پیش کارگران برده می شود.

 
در این قسمت بسیاري از مردم شهر فاروج و بجنورد مشارکت دارند. 

 

 
زعفران و خلوتی برخی محلات 

در میانه گزارش متوجه موضوعی عجیب شدم. چند روز متوالی متوجه شدم کوچه هاي منطقه رستم آباد فاروج ساعاتی خلوت می

 
شود. کسانی که هر وقت بیرون می آمدم حتما آن ها را می دیدم مدتی است دیده نمی شوند و از آنان خبري نیست. 

تا زنگ خانه شان را زدم پرسیدم ماجرا چیست فهمیدم تا ساعت 3 شب زعفران پاك می کردند و روز ها عملا خواب شب قبل را



جبران می کنند. وقتی این موضوع را دنبال کردم دیدم که بیشتر خانه هاي روستایی و حاشیه شهر به خصوص حاشیه شهر بجنورد
رنگ و بوي زعفران به خود گرفته است، افرادي هر روز گل هاي زعفران را در بین خانواده ها تقسیم می کنند و آنان نیز نگین جمع

 
آوري شده را پس از پاك کردن، تحویل می دهند و بعد از وزن کشی نگین، بهاي کار را می پردازند. 

بهاي پاك کردن هر کیلو زعفران 30 هزار تومان است حتی برخی به صورت نصف به نصف پاك می کنند، یعنی به جاي دستمزد،

 
نصف آنچه جداسازي شد به کارگر می دهند. 

 
برخی افراد با همین شیوه امسال حدود یک کیلو زعفران جمع کردند یعنی چیزي حدود 15 میلیون تومان. 

وقتی به تعداد کارگرانی که در مزرعه گل زعفران می چینند و جمعی که در منازل نگین زعفران را اجرا می کنند محاسبه کردم به
همان محاسبه تشکري معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي استان رسیدم که می گفت هر هکتار زعفران براي 180 نفر شغل

 
ایجاد می کند. خراسان شمالی 4 هزار هکتار زعفران دارد. 

 
تالار بورس زعفران 

به فاصله رونق کشت زعفران و افزایش تولید، امسال بازراچه
زعفران در فاروج ایجاد شد. در این بازارچه غرفه داران اقدام به
خرید زعفران می کنند. وقتی وارد این بازار می شوي ناخودآگاه

 
به یاد تالار بورس میافتی. 

طاهري یکی از غرفه داران می گویدگل زعفران هر ساعت یک
قیمت دارد، ولی آنچه مشخص است قیمت ها بین 75 تا 95

 
هزار تومان نوسان دارد. 

مشتریان این بازارچه از بیشتر تاجر بودند تا شهروندانی که 3 تا

 
4 کیلوگرم محصول می خریدند و براي پاك کردن به خانه می بردند. 

 
مرحله سوم اشتغالزایی زعفران 

پس از اشتغالی که با چیدن گل زعفران و پاك کردن نگین آن صورت می گیرد، بسته بندي و صادرات زعفران مرحله سوم اشتغالزایی

 
آن است. سال گذشته 3 تن زعفران به ارزش 45 میلیارد تومان از خراسان شمالی به اسپانیا صادر شد. 

برزگر، یکی از تجار زعفران می گوید زعفران ما در قالب بسته هاي 250 گرمی و نیم کیلویی به اسپانیا صادر می شود، ولی در آن جا

 
اسپانیایی ها دوباره در قالب بسته هاي یک و دو گرمی بسته بندي و با برند همان کشور به فروش می رسد. 

آقاي برزگر براي آنکه بتواند جاي پاي زعفران فاروج را در اسپانیا محکم کند می گوید: یک شرکت نیز در اسپانیا به ثبت رسانده و
معاملات خود با تجار را با یورو و ریال انجام می دهد. ضمن اینکه او با این کار موجب معرفی زعفران فاروج شده و 15 نوجوان را با

 
لباس محلی خراسان شمالی، براي تبلیغ زعفران فاروج به کار گرفته است. 

 
در مقابل شرکت انگلیسی 

طیبی یکی دیگر از زعفران کاران با گلایه از روند طولانی اداري براي صدور مجوز صادرات می گوید: من سالانه از طریق دوستانم،

 
مقدار زیادي زعفران به کشور هاي اروپایی، روسیه و کشور هاي خلیج فارس صادر می کنم. 



طیبی با اشاره به ورود یک شرکت انگلیسی براي خرید زعفران می افزاید: به علت افزایش ارزش دلار و کاهش ارزش ریال، این شرکت

 
مانع قیمت گذاري زعفران در انگلستان می شد که ما از فروش محصول خودداري کردیم. 

آنچه در این گزارش از ابتدا ذهنم را مشغول خود کرده بود این بود که چرا به زعفران می گویند طلاي سرخ، اما با اشتغالزایی و

 
درآمدي که این محصول در هرمرحله ایجاد می کند نامی بهتر از این نمی توان یافت. 

زعفران طلایی ترین محصول براي کارآفرینی است.



از برگزاري جشنواره «ترنم وحی» تا آموزش مجازي کارآفرینی در دانشگاه

هاي فارس

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/08/27

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارس با بیان اینکه برنامه هاي هفته بسیج امسال به دلیل شیوع کرونا مجازي برگزار می
شود، از افتتاح جشنواره قرآنی «ترنم وحی»، کارگاه هاي تخصصی قرآن کریم و کارگاه هاي آموزش مجازي اشتغالزایی و

کارآفرینی ویژه دانشجویان در دانشگاه هاي استان طی این هفته خبر داد.

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارس با بیان اینکه برنامه هاي هفته بسیج امسال به دلیل شیوع کرونا مجازي برگزار می شود، از
افتتاح جشنواره قرآنی «ترنم وحی»، کارگاه هاي تخصصی قرآن کریم و کارگاه هاي آموزش مجازي اشتغالزایی و کارآفرینی ویژه

 
دانشجویان در دانشگاه هاي استان طی این هفته خبر داد. 

به گزارش ایکنا از فارس، سعید یوسفی، مسئول ناحیه بسیج
دانشجویی فارس، امروز، 27 آبان ماه در نشست مجازي با
خبرنگاران به تشریح برنامه هاي بسیج دانشجویی دانشگاه هاي
استان فارس در هفته بسیج پرداخت و گفت: در دوم آذرماه سال
67، به فرمان امام راحل، بسیج دانشجویی به عنوان داعیه دار
دفاع از انقلاب اسلامی در دانشگاه تشکیل شد و نقش این تشکل
در دانشگاه رنگ جهاد علمی، فرهنگی و بصیرتی به خود گرفت تا
بعد از جنگ تحمیلی میدان دفاع از انقلاب اسلامی را حفظ کند.

وي با تأکید بر تلاش براي تبیین و گسترش تفکر ناب بسیجی بین عموم جامعه و حتی جهانیان، برنامه ریزي صحیح و دقیق در
راستاي تکریم بسیج، در دنیاي پر تنش کنونی را مهم برشمرد و افزود: بازنمایی تصویر امیدبخش، وحدت آفرین، خدمت رسان، مبتکر
حل مسائل، توانمند و مقتدر از شجره طیبه بسیج با معرفی جایگاه، عملکرد و دستاوردهاي بسیج در 41 سال گذشته از اهداف برنامه

 
هاي بسیج دانشجویی دانشگاه هاي استان فارس در هفته بسیج است. 

یوسفی با تأکید بر شعار هفته بسیج مبنی بر پیشرو در خدمت و امیدآفرینی و شعار روز تشکیل بسیج دانشجویی با عنوان بسیج
مبتکر حل مسائل اضافه کرد: انعکاس اقدامات، دستاوردها و پیامدهاي گذشته حضور و فعالیت بسیج در جامعه به خصوص در مبارزه
با کرونا و حضور میدانی بسیج در عرصه هاي ده گانه نیروي انسانی، علم و فناوري، اجتماعی، فرهنگی ، هنري، رسانه ، تعلیم و تربیت،
راهبردي و زیرساختی، ورزش و تربیت بدنی، اقتصاد مقاومتی و بسیج سازندگی از سیاست ها و رویکردهاي برنامه هاي بسیج

 
دانشجویی در هفته مقدس بسیج است. 

وي تبیین و تشریح اهداف و انتظارات امامین انقلاب در تشکیل بسیج، نقش بسیج در ایجاد وحدت، عزت ملی و پیشرفت و تعالی همه
جانبه در انقلاب اسلامی، نقش بسیج دانشجویی در گام دوم انقلاب و کمک به کارآمدي نظام و تحقق دانشگاه اسلامی و تبیین و



تشریح گفتمان انقلابی و اسلامی بسیج را سیاست ها و رویکردهاي بسیج دانشجویی برشمرد و افزود: در برنامه هاي هفته بسیج به سه
موضوع «معرفی و تبیین اهداف بسیج دانشجویی»، «فرهنگ سازي مبارزه با کرونا»، و «شعار ما همه مسئولیم در راستاي گفتمان

 
سازي امر به معروف و نهی از منکر» توجه خاصی خواهیم داشت. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس بر توجه به ابعاد وحدت آفرین، امیدآفرینی در جامعه، خدمت رسانی و حرکت هاي
جهادي بسیج به عموم دانشجویان، معنوي، تربیتی و اخلاقی بسیج در دانشگاه، روحیه انقلابی گري، شهادت طلبی و حضور در صحنه
هاي دفاع از انقلابی و اسلامی، علمی، پژوهشی، مطالبه گري و حل مسائل جامعه توسط بسیج دانشجویی تأکید کرد و گفت: عمده

 
برنامه هاي گرامیداشت سالروز تشکیل بسیج دانشجویی با توجه به شرایط موجود به واسطه کرونا، به صورت مجازي برگزار می شود. 

یوسفی با اشاره به اجراي برنامه ها به صورت مجازي، برپایی غرفه هاي فرهنگی و نمایشگاه هاي عکس فعالیت هاي بسیج با رعایت
پروتکل هاي بهداشتی و همچنین در بستر فضاي مجازي، راه اندازي پویش ماسک در فضاي مجازي، مسابقات فرهنگی و هنري مثل
مسابقات کتابخوانی با تأکید بر کتاب فصل (کتاب شهید ابراهیم هادي) و کتاب شهید شاخص سال دانشجویی شهید عبداالله مصلی
نژاد، کارگاه هاي تخصصی آموزش قرآن کریم، افتتاحیه جشنواره قرآنی ترنم وحی و شب شعر مجازي از برنامه هاي بسیج دانشجویی

 
در دانشگاه ها عنوان کرد. 

وي اظهار کرد: برگزاري نمایشگاه عکس لحظه هاي ماندگار، چهره هاي ماندگار، لایو اینستاگرام تئاتر خیابانی یا صحنه اي با موضوع
بسیج و شهدا، اکران فیلم ها و مستندهاي مجازي معرف روحیه بسیج، مسابقات ادبی و هنري، مرحله شهرستانی جشنواره ادبی ـ
هنري ققنوس 6، تولید و نمایش آثار هنري بسیجیان اعم از نمایشگاه عکس، سرود، نماهنگ، تئاتر و ... از برنامه هاي دیگر این تشکل

 
در هفته بسیج است. 

مسئول بسیج دانشجویی فارس اظهار کرد: مصادف با سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در دانشگاه ها، کارگاه هاي آموزش و مشاوره
مهارت زندگی و انتخاب همسر، اصول تربیت فرزند و کاهش طلاق، پیشگیري از اعتیاد، مشاوره هاي درمانی، تحصیلی، حقوقی،
خانواده، تربیتی و کارآفرینی به مخاطبان و نمایشگاه هاي عکس اجتماعی اعم از پیشگیري از اعتیاد، مهارت زندگی و سبک زندگی در

 
دانشگاه ها اجرا می شود. 

وي افزود: تهیه بسته هاي معیشتی، بهداشتی، لوازم التحریر و توزیع در حاشیه شهر و مناطق محروم، اعزام مشاور و مددکار به حاشیه
شهر و مناطق محروم، برپایی نمایشگاه هاي عرصه خدمت رسانی گروه هاي جهادي (عکس، کارهاي دستی و ...) در محل دانشگاه ها
و برگزاري جلسات مطالبه گري گروه هاي جهادي با مسئولان در راستاي بررسی مشکلات حاشیه شهر و مناطق محروم از اقدامات

 
بسیج دانشجویی دانشگاه هاي سراسر استان فارس است. 

یوسفی از برگزاري مسابقات ورزشی در بستر فضاي مجازي، لایو اینستاگرام با موضوع آموزش تمرین هاي ورزشی مفید انفرادي و
گروهی و معرفی و تقدیر از چهره هاي شاخص ورزشی در قالب هاي مختلف در هفته بسیج امسال خبر داد و تصریح کرد: انتشار
نشریه و بروشور با هدف انعکاس و انتشار فعالیت ها و آرمان هاي بسیج در بین عموم دانشجویان، برگزاري دوره هاي آموزش مجازي
سواد رسانه اي در دانشگاه ها، تولید عکس نوشته، کلیپ، تیزر یا استیکر با موضوعات «رسالت و آرمان بسیج دانشجویی و گفتمان و
انتظارات امام خمینی(ره) از بسیج دانشجویی» راه اندازي پویش هاي دانشجویی در دانشگاه با موضوع بسیج و خدمت رسانی کروناي و

 
مصاحبه، یادداشت و مقاله نویسی مسئولان بسیج دانشجویی با رسانه ها از برنامه هاي این تشکل دانشجویی است. 

مسئول بسیج دانشجویی فارس بیان کرد: در موضوع پژوهش و فناوري، جلسات آموزش مجازي در بحث اشتغال زایی و کارآفرینی،



دوره ها و کارگاه هاي آموزشی و تخصصی علمی در فضاي مجازي، نشست هاي علمی در فضاي مجازي با حضور صنعتگران، مسئولان
و دانشجویان نخبه بسیجی (راه مهندسی)، نمایشگاه دستاوردهاي علمی دانشجویی در دانشگاه ها، تجلیل از نخبگان پژوهشی و علمی

 
بسیجی در دانشگاه ها و مسابقات علمی جذاب در فضاي مجازي دانشگاه ها برگزار می کنیم. 

وي ادامه داد: برگزاري دوره هاي خط امام دانشگاهی ویژه دانشجویان جدیدالورود، دوره توانمندسازي مسئولان بسیج دانشجویی با

 
عنوان مدیریت تشکیلات اسلامی از برنامه هاي بسیج دانشجویی در هفته بسیج است. 

یوسفی با اشاره به مطالبه گري تخصصی از مسئولان در قالب هاي متفاوت توسط دانشجویان بسیجی در بستر فضاي مجازي بیان
کرد: مناظره، تریبون آزاد و کرسی آزاداندیشی و نشست هاي بصیرتی مجازي با موضوع «بسیج گفتمان مردمی یا حزب گرایی» و

 
گعده هاي دانشجویی در دانشگاه ها با محوریت بسیج و بسیجی گري با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار می شود. 

انتهاي پیام



سرمایه گذاري در نوآوري، پرچم دار جذب جریان نقدینگی کسب و کار است

منبع: ایسناشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس انجمن صنفی شتاب دهنده هاي خراسان رضوي گفت: قطعا اگر بر روي نوآوري ها سرمایه گذاري کنیم می توانیم
پرچم دار جذب جریان نقدینگی کسب و کار در آینده باشیم.

مهندس محسن روشنک در وبیناري تحت عنوان «از
نوآوري تا کارآفرینی» اظهار کرد: نمی توانیم نوآوري را در
دانش آفرینی یا علم خلاصه کنیم چراکه مفهوم بسیار
جامع تر و کامل تري نسبت به دانش آفرینی یا علم آفرینی
دارد. ما می توانیم در نوآوري با ایجاد فرآیندهاي جدید
کاري کنیم که کارآفرینی به وجود آید و تبدیل به ارزش
افزوده شود که قاعدتا مشتري خود را دارد و در نهایت

 
موضوع کارآفرینی به وجود می آید. 

وي افزود: براي رسیدن به کارآفرینی به جاي اینکه به
ایجاد مشاغل و کسب و کارهاي جدید بپردازیم بهتر است

فرصت هایی که اکنون براي مشاغل وجود دارد را دریابیم. بر کسی پوشیده نیست که سونامی کرونا مشاغل ما را تحت تاثیر خود قرار
داده و این سونامی می تواند هر لحظه مشاغل ما را از بین ببرد و کسب و کارهاي زیادي را با خود نابود کند. اما می توانیم با نوآوري

 
کسب و کارهاي خود را احیا و فرصت هاي شغلی را حفظ کنیم. 

رئیس انجمن صنفی شتاب دهنده هاي خراسان رضوي تصریح کرد: با توجه به اینکه تکنولوژي در حال تغییر و به روز شدن است،
مشاغل فعلی باید خود را با این تغییرات منطبق کنند تا خود را در گردونه رقابت نگه دارند و به کارآفرینی نزدیک شوند اما اگر نتوانند
در گردونه رقابت خود را حفظ کنند مطمئنا از این گردونه حذف می شوند و دیگران جاي آن ها را خواهند گرفت و به نوآوري می

 
پردازند. 

وي بیان کرد: اتفاقاتی که این روزها در اطراف ما رخ می دهد به قدري سریع است که گاهی تجزیه و تحلیل این اتفاقات سخت و
شاید غیر ممکن می شود و ما مجبور هستیم آزمون و خطا کنیم و با این آزمون و خطاها به نتیجه مطلوب دست پیدا کنیم. شاید اگر
قبل از کرونا نوآوري در صنعت محصولات بهداشتی مطرح می شد جواب به گونه اي دیگر بود اما کرونا باعث شد نوآوري در
محصولات بهداشتی اعم از تولید ماسک، انواع مواد شوینده و ضد عفونی کننده و الکل هایی که در محیط هاي مختلف به کار می رود

 
به گونه دیگري داشته باشیم که این امر قدرت نوآوري را نشان می دهد. 

روشنک خاطرنشان کرد: قطعا اگر ما بر روي نوآوري ها سرمایه گذاري کنیم می توانیم پرچمدار جذب جریان نقدینگی کسب و کار
در آینده باشیم. اگر کسب و کار درست مدیریت و هدایت شود قطعا خروجی غیر از کارآفرینی نخواهد داشت و نوآوري ما را در این
زمینه کمک می کند. انجمن صنفی شتاب دهنده هاي استان متشکل از 16 شتاب دهنده عضو است که مبحث نوآوري را پیگیري می



کنند و هر کدام از شتاب دهنده ها در یک یا چند موضوع تخصصی در حال فعالیت هستند و در بحث هاي سخت افزاري و نرم افزاري

 
ایده ها را جذب یا به صورت استارت آپی پرورش می دهند و حمایت می کنند. 

وي عنوان کرد: انجمن شتاب دهنده ها به دنبال نوآوري هستند که با این نوآوري و تزریق کسب و کارهایی با رویکرد جدید فضاي
فعلی را جذب و منسجم تر کنند که هر کدام از شتاب دهنده ها در حوزه هاي مختلف در قالب استارت آپ سرمایه گذاري کرده اند و

 
در زمینه اشتغال زایی و کسب و کار فعالیت هاي خود را هدایت می کنند. 

رئیس انجمن صنفی شتاب دهنده هاي خراسان رضوي اظهار کرد: نوآوري می تواند در تغییر یک ساختار یا فرآیندي که به صورت
سنتی یا فعلی در کسب و کارهاي ما در حال اجرا است و می توانیم با تغییر جزئی که مبتنی بر تکنولوژي و دانش هاي تک نیست، به
ایجاد فرصت هاي شغلی و کارآفرینی بپردازیم. در نتیجه با توجه به شرایط حساس کرونا باید بتوانیم فرصت هاي شغلی فعلی را حفظ

 
کنیم. 

وي گفت: در شرایطی که اکنون با آن مواجه هستیم باید برداشت خوبی از آن به دست آوریم و این امر می تواند ایده پردازها و افرادي
باشد که ایده هاي جدید دارند و می توانند فرآیندهاي تولید و عرضه محصول، فرآیندهاي فرهنگی، مصرف گرایی و طریقه مصرف را

 
تغییر دهند که همه این ها تبدیل به ایجاد فرصت هاي شغلی و کسب و کارهاي نویی می شود که منتهی به کارآفرینی است. 

روشنک افزود: آنچه که به نظر می رسد اگر روي شرایطی که اکنون وجود دارد تمرکز کنیم و اینکه چه می توان کرد تا از این فرصت
به وجود آمده استفاده بهتري داشته باشیم و کسب و کاري ایجاد کنیم تا تبدیل به کارآفرینی شود. می توانیم به صورت اصلاح
فرآیندي، ساختارها، داده ها، تولید، تهیه و توزیع محصول را تغییر دهیم تا به کارآفرینی و اشتغال نزدیک شویم. ما در بحث
کارآفرینی لزوما نیاز به خلق تکنولوژي هاي جدید نداریم هر چند که در جایگاه خود داراي ارزش است اما همه چیز نیست و ما با

 
نوآوري می توانیم فرصت شغلی ایجاد کنیم. 

انتهاي پیام



دفاع حقوقی هلدینگ خلیج فارس از سهامداران پتروشیمی گچساران

منبع: سهام انرژيشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/08/27

افزایش سرمایه شرکت پتروشیمی گچساران و عدم افزایش سرمایه چند شرکت سهامدار پتروشیمی گچساران در ماه هاي
اخیر، دستمایه جوسازي رسانه اي عده اي علیه هلدینگ خلیج فارس شده است. روابط عمومی شرکت صنایع پتروشیمی

خلیج فارس در  یک اقدام روشنگرانه، نکاتی مهم در رابطه با فرآیند قانونی افزایش سرمایه را در ...

 
هلدینگ خلیج فارس درباره افزایش سرمایه گچساران روشنگري کرد: 

 
دفاع حقوقی هلدینگ خلیج فارس از سهامداران پتروشیمی گچساران 

افزایش سرمایه شرکت پتروشیمی گچساران و عدم افزایش سرمایه چند شرکت سهامدار پتروشیمی گچساران در ماه هاي اخیر،
دستمایه جوسازي رسانه اي عده اي علیه هلدینگ خلیج فارس شده است. روابط عمومی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس در
 یک اقدام روشنگرانه، نکاتی مهم در رابطه با فرآیند قانونی افزایش سرمایه را در راستاي اطلاع رسانی به افکار عمومی و همچنین

 
اطمینان بخشی به سهامداران براي  دفاعی که از حقوق آنها صورت گرفت، منتشر کرد. 

شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با بیش از پنجاه میلیون
سهامدار، نقشی بیش از 40 درصدي در تولید و  صادرات
محصولات پتروشیمی ایران را بر عهده دارد و در رده بندي هاي

 
جهانی نیز بین چهل شرکت برتر شیمیایی جهان قرار  دارد.  

این شرکت که با تکمیل طرح هاي بزرگی چون پالایشگاه گاز
بیدبلند خلیج فارس، پتروشیمی ایلام و پتروشیمی لردگان نقشی
مهم در جهش  دوم صنعت پتروشیمی ایفا می کند، سهامدار
طرح هاي توسعه اي مهم دیگري چون پتروشیمی گچساران
است و با افزایش سرمایه اخیر  انجام شده تبدیل به سهامدار

 
عمده این شرکت شده است. 

 
اما توضیحاتی درباره افزایش سرمایه صورت گرفته در پتروشیمی گچساران ضروري به نظر می رسد: 

 1-   هلدینگ خلیچ فارس علی رغم سهم 10.65 درصدي در پتروشیمی گچساران تا پیش از افزایش سرمایه اخیر، بیش از 4  هزار و
500 میلیارد تومان در این پروژه هزینه کرده و رسیدن این پروژه به پیشرفت 74 درصدي تا حد زیادي  مرهون همین منابع تزریق
شده توسط هلدینگ خلیج فارس، فراتر از تعهدات خود به این پروژه است ، همین اقدام موجب شده این  هزینه ها به عنوان مطالبات
وصول نشده در صورت هاي مالی فارس، مورد سوال حسابرسان قرار گیرد، مشارکت  حداکثري فارس در این افزایش سرمایه و روشن

 
شدن وضعیت مطالبات فارس از گچساران و برخی سهامدارانش در  همین راستا بوده است. 

 2-   افزایش سرمایه از طریق سلب حق تقدم، اصرار و پیشنهاد هلدینگ خلیج فارس براي افزایش سرمایه سه شرکت  پتروشیمی
دهدشت، کازرون و ممسنی به عنوان سهامداران شرکت سهامی خاص گچساران به سازمان بورس بود؛ این  پیشنهاد علی رغم جلسات
متعدد و قول هاي مساعدي نظیر طرح در هیات مدیره سازمان بورس براي صدور مجوز به  مرحله عملیاتی نرسید. دلیل این پیشنهاد
فارس، هزینه شدن منابع افزایش سرمایه این شرکت ها براي تکمیل این پروژه ها  و بخصوص پتروشیمی گچساران و نه هزینه شدن

 
آن بابت خرید حق تقدم استفاده نشده بود.  

 3-   هلدینگ خلیج فارس، همچنین آمادگی خود را به سازمان بورس براي عدم شرکت خود و شرکت هاي زیرمجموعه اش در  این



افزایش سرمایه ها با هدف مشارکت همه مردم ایران در این افزایش سرمایه که موجب کاهش سهام هلدینگ خلیج  فارس در این
شرکت ها می شد، اعلام کرد. تصمیمی که می توانست به نفع  چند هزار نفر از سهامدار  فعلی این سه شرکت تمام شود و شیرینی

 
تکمیل و راه اندازي پتروشیمی گچساران را نصیب تعداد بیشتري از ایرانی ها  کند.  

 4-   افزایش سرمایه صورت گرفته در شرکت سهامی خاص پتروشیمی گچساران، طبق مصوبه مجمع عمومی این شرکت  مبنی بر
افزایش سرمایه این شرکت به 5200 میلیارد تومان، مطابق مواد قانون تجارت انجام شده و تنها در این مرحله  از 490 میلیارد تومان
به هزار میلیارد تومان افزایش یافته و مرحله دوم و اصلی افزایش سرمایه 4200 میلیارد تومانی  آن در دستور کار است و سهامدار
عمده کنونی گچساران، همچنان تاکید بر پیشنهاد افزایش سرمایه از طریق سلب حق تقدم از سهامداران فعلی و با شرط عدم وجود

 
متعهد پذیره نویس و امکان مشارکت آحاد ملت در تامین مالی و مشارکت در احداث پروژه ملی گچساران دارد. 

 5-  این افزایش سرمایه که نتیجه نهایی آن افتتاح و تولید و درنتیجه کسب درآمد و سود این مجتمع است، نه تنها موجب  ارزشمندتر
شدن سهام، پتروشیمی گچساران می شود که موجب منتفع شدن سهامداران پتروشیمی هاي  ممسنی، کازرون و دهدشت خواهد بوده

 
و موجب اشتغال زایی بیشتر و توسعه شهرستان گچساران خواهد شد. 

 لازم به ذکر است امروز نیروي کار این شهرستان، سهم بیش از 70 درصدي در میان 2 هزار نفر  نیروي شاغل مستقیم در این پروژه

 
دارد. 

این اقدام همچنین مانع از هزینه شدن منابع افزایش سرمایه شرکت هاي سهامدار به  نفع عده اي خاص و صرفا براي خرید حق تقدم

 
استفاده نشده آنها؛شد.  

6-هلدینگ خلیج فارس با توجه به اینکه حدود 5 هزار میلیارد تومان از این پروژه مطالبات داشت، معادل سهم خود در این افزایش
سرمایه شرکت کرد، اما به دلیل عدم شرکت بقیه سهامداران در این افزایش سرمایه، سهم فارس در این شرکت افزایش یافت که این

 
اتفاق می تواند موجب تزریق منابع بیشتر از سوي این هلدینگ براي اتمام پروژه گچساران شود. 

 7-   با توجه به برخی مطالب مطرح شده در خصوص این افزایش سرمایه و ارائه اطلاعات دروغ به مردم، هلدینگ خلیج  فارس ضمن
اعلام آمادگی براي پاسخگویی به ابهامات هر کدام از سهامداران محترم  در قالب گفت وگو یا پاسخ به  سوالات، حق قانونی خود را
براي پیگیري حقوقی و قضایی ادعاهاي غلط منتشر شده که با هدف تشویش اذهان عمومی  توسط برخی افراد و از طریق برخی

 
بسترهاي اطلاع رسانی انجام شده محفوظ می داند.   

برچسب ها



ماجراي افزایش سرمایه پتروشیمی گچساران و دفاعی که از حقوق سهامداران

جزء و مردم منطقه شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - افزایش سرمایه شرکت پتروشیمی
گچساران و عدم افزایش سرمایه چند شرکت سهامدار
پتروشیمی گچساران در ماه هاي اخیر، دستمایه جوسازي
رسانه اي عده اي علیه هلدینگ خلیج فارس شده است.
روابط عمومی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس در
یک اقدام روشنگرانه، نکاتی مهم در رابطه با فرآیند قانونی
افزایش سرمایه را در راستاي اطلاع رسانی به افکار عمومی
و همچنین اطمینان بخشی به سهامداران براي دفاعی که

 
از حقوق آنها صورت گرفت، منتشر کرد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی شرکت
صنایع پتروشیمی خلیج فارس؛ شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با بیش از پنجاه میلیون سهامدار، نقشی بیش از 40 درصدي در
تولید و صادرات محصولات پتروشیمی ایران را بر عهده دارد و در رده بندي هاي جهانی نیز بین چهل شرکت برتر شیمیایی جهان

 
قرار دارد. 

این شرکت که با تکمیل طرح هاي بزرگی چون پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس، پتروشیمی ایلام و پتروشیمی لردگان نقشی مهم
در جهش دوم صنعت پتروشیمی ایفا می کند، سهامدار طرح هاي توسعه اي مهم دیگري چون پتروشیمی گچساران است و با افزایش

 
سرمایه اخیر انجام شده تبدیل به سهامدار عمده این شرکت شده است. 

 
اما توضیحاتی درباره افزایش سرمایه صورت گرفته در پتروشیمی گچساران ضروري به نظر می رسد: 

1- هلدینگ خلیچ فارس علی رغم سهم 10.65 درصدي در پتروشیمی گچساران تا پیش از افزایش سرمایه اخیر، بیش از 4 هزار و
500 میلیارد تومان در این پروژه هزینه کرده و رسیدن این پروژه به پیشرفت 74 درصدي تا حد زیادي مرهون همین منابع تزریق
شده توسط هلدینگ خلیج فارس، فراتر از تعهدات خود به این پروژه است ، همین اقدام موجب شده این هزینه ها به عنوان مطالبات
وصول نشده در صورت هاي مالی فارس، مورد سوال حسابرسان قرار گیرد، مشارکت حداکثري فارس در این افزایش سرمایه و روشن

 
شدن وضعیت مطالبات فارس از گچساران و برخی سهامدارانش در همین راستا بوده است. 

2- افزایش سرمایه از طریق سلب حق تقدم، اصرار و پیشنهاد هلدینگ خلیج فارس براي افزایش سرمایه سه شرکت پتروشیمی
دهدشت، کازرون و ممسنی به عنوان سهامداران شرکت سهامی خاص گچساران به سازمان بورس بود؛ این پیشنهاد علی رغم جلسات
متعدد و قول هاي مساعدي نظیر طرح در هیات مدیره سازمان بورس براي صدور مجوز به مرحله عملیاتی نرسید. دلیل این پیشنهاد
فارس، هزینه شدن منابع افزایش سرمایه این شرکت ها براي تکمیل این پروژه ها و بخصوص پتروشیمی گچساران و نه هزینه شدن

 
آن بابت خرید حق تقدم استفاده نشده بود. 

3- هلدینگ خلیج فارس، همچنین آمادگی خود را به سازمان بورس براي عدم شرکت خود و شرکت هاي زیرمجموعه اش در این
افزایش سرمایه ها با هدف مشارکت همه مردم ایران در این افزایش سرمایه که موجب کاهش سهام هلدینگ خلیج فارس در این
شرکت ها می شد، اعلام کرد. تصمیمی که می توانست به نفع چند هزار نفر از سهامدار فعلی این سه شرکت تمام شود و شیرینی



 
تکمیل و راه اندازي پتروشیمی گچساران را نصیب تعداد بیشتري از ایرانی ها کند. 

4- افزایش سرمایه صورت گرفته در شرکت سهامی خاص پتروشیمی گچساران، طبق مصوبه مجمع عمومی این شرکت مبنی بر
افزایش سرمایه این شرکت به 5200 میلیارد تومان، مطابق مواد قانون تجارت انجام شده و تنها در این مرحله از 490 میلیارد تومان
به هزار میلیارد تومان افزایش یافته و مرحله دوم و اصلی افزایش سرمایه 4200 میلیارد تومانی آن در دستور کار است و سهامدار
عمده کنونی گچساران، همچنان تاکید بر پیشنهاد افزایش سرمایه از طریق سلب حق تقدم از سهامداران فعلی و با شرط عدم وجود

 
متعهد پذیره نویس و امکان مشارکت آحاد ملت در تامین مالی و مشارکت در احداث پروژه ملی گچساران دارد. 

5- این افزایش سرمایه که نتیجه نهایی آن افتتاح و تولید و درنتیجه کسب درآمد و سود این مجتمع است، نه تنها موجب ارزشمندتر
شدن سهام، پتروشیمی گچساران می شود که موجب منتفع شدن سهامداران پتروشیمی هاي ممسنی، کازرون و دهدشت خواهد بوده

 
و موجب اشتغال زایی بیشتر و توسعه شهرستان گچساران خواهد شد. 

لازم به ذکر است امروز نیروي کار این شهرستان، سهم بیش از 70 درصدي در میان 2 هزار نفر نیروي شاغل مستقیم در این پروژه

 
دارد. 

این اقدام همچنین مانع از هزینه شدن منابع افزایش سرمایه شرکت هاي سهامدار به نفع عده اي خاص و صرفا براي خرید حق تقدم

 
استفاده نشده آنها؛شد. 

6-هلدینگ خلیج فارس با توجه به اینکه حدود 5 هزار میلیارد تومان از این پروژه مطالبات داشت، معادل سهم خود در این افزایش
سرمایه شرکت کرد، اما به دلیل عدم شرکت بقیه سهامداران در این افزایش سرمایه، سهم فارس در این شرکت افزایش یافت که این

 
اتفاق می تواند موجب تزریق منابع بیشتر از سوي این هلدینگ براي اتمام پروژه گچساران شود. 

7- با توجه به برخی مطالب مطرح شده در خصوص این افزایش سرمایه و ارائه اطلاعات دروغ به مردم، هلدینگ خلیج فارس ضمن
اعلام آمادگی براي پاسخگویی به ابهامات هر کدام از سهامداران محترم در قالب گفت وگو یا پاسخ به سوالات، حق قانونی خود را براي
پیگیري حقوقی و قضایی ادعاهاي غلط منتشر شده که با هدف تشویش اذهان عمومی توسط برخی افراد و از طریق برخی بسترهاي

اطلاع رسانی انجام شده محفوظ می داند.



تلاش براي قراري مجدد پروازهاي کیش-استانبول

منبع: روزنامه اقتصاد کیششماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیر توسعه گردشگري و میراث فرهنگی منطقه آزاد کیش از تلاش براي برقراري مجدد پروازهاي هواپیمایی کیش ایر از
جزیره کیش به استانبول باهدف توسعه گردشگري، اقتصادي و جذب گردشگران خارجی خبر داد.

ماهان مدون با اشاره به اهمیت برقراري دسترسی هاي
پروازي بین کیش و هاب هاي منطقه اي ترانزیت مسافر و
پیگیري هاي انجام شده توسط مسئولان منطقه آزاد کیش
در این خصوص از برنامه ریزي برقراري خط پروازي بین
کیش و استانبول با مشارکت دو منطقه آزاد کیش و اروند

 
توسط شرکت هواپیمایی کیش خبر داد. 

وي با بیان اینکه امیدواریم در صورت بهبود شرایط اپیدمی
کرونا و امکان اخذ مجوزهاي بین المللی پرواز هاي چرخشی کیش-استانبول و آبادان-استانبول و بالعکس از سر گرفته می شود، افزود:
پرواز (کیش-استانبول-آبادان) در اواسط هفته و بالعکس (آبادان-استانبول-کیش) در اواخر هفته در دستور کار قرار گرفته و با
همکاري دو منطقه آزاد و هواپیمایی کیش انجام خواهد شد، چراکه این پرواز در راستاي استفاده از ظرفیت هاي حوزه گردشگري و
رونق اقتصادي دو منطقه آزاد، همچنین فعالیت مجدد مسیر تجارت و ایجاد فرصت بازیابی بین المللی براي سرمایه گذاران و فعالان

 
اقتصادي و تجاري، پرواز کیش-استانبول و بالعکس راه اندازي می شود. 

مدیر توسعه گردشگري و میراث فرهنگی منطقه آزاد کیش به انعقاد تفاهم نامه اي سه جانبه فی مابین سازمان هاي منطقه آزاد کیش
و اروند و شرکت هواپیمایی کیش ایر اشاره کرد و گفت: راه اندازي پروازهاي چرخشی کیش-استانبول-آبادان و بالعکس طی تفاهم

 
نامه اي سه جانبه فی ما بین سازمان هاي منطقه آزاد کیش و اروند و شرکت هواپیمایی کیش ایر منعقد شده است. 

مدون، توسعه و رونق گردشگري در کیش را نیازمند ارتباط مستمر با کشورهاي منطقه دانست و افزود: برقراري اینگونه مسیرهاي
پروازي مهمترین زیرساخت و زمینه ساز این ارتباطات است که با راه اندازي پرواز مستقیم کیش-استانبول امکان فراهم کردن تبادل
کالا بین کیش و ترکیه، ایجاد همکاري و تعامل میان تجار و کسبه دو کشور، جذب سرمایه گذاران ترك براي فعالیت در جزیره کیش،
ایجاد رقابت در تولید کالاي باکیفیت و جذب گردشگران بین الملی و کشورهاي دیگر از مسیر ترکیه از جمله مزایاي برقراري این خط

 
پروازي بین کیش و ترکیه است. 

وي در پایان با مثبت ارزیابی نمودن راه اندازي اینگونه پروازها در فرودگاه بین المللی فرودگاه کیش عنوان داشت: با افزایش ارتباطات
سازمان منطقه آزاد کیش و کشور ترکیه به عنوان پل ارتباطی آسیا و اروپا شرایط مناسبی براي بهره گیري از تجارب و پیشرفت هاي
این کشور در زمینه گردشگري حلال، تجارت و صنعت، توسعه گردشگري سلامت و ورزشی، معرفی ظرفیت ها و توانمندي هاي

جزیره کیش به دیگر کشورها و افزایش درآمدزایی و ایجاد اشتغال فراهم خواهد شد.



راه اندازي رشته تحصیلی کشت بافت و سلول در کیش

منبع: روزنامه اقتصاد کیششماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/08/27

سرپرست اداره آموزش و پرورش کیش از راه اندازي رشته تحصیلی کشت بافت و سلول در جزیره کیش خبر داد.

پرویز حیدري راد گفت: رشته کشت و بافت و سلول در
بحث مهندسی ژنتیک یکی از رشته هایی است که در
کشور هاي پیرفته جایگاه مهمی دارد و کشورهایدر حال

 
توسعه نیز به آن روي آورده اند 

وي افزود: این رشته به مدت 30 سال است که در سطح
دنیا ایجاد شده است که یکی از روش هاي پیشرفته براي
توسعه کشاورزي در بحث هاي ریز ازدیاد و بدون آفت
میباشد که در آینده نیز در آیجاد درآمد زایی و اشتغال

 
میتواند نقش مهمی داشته باشد. 

حیدري راد با بیان اینکه متاسفانه اطلاعات کمی در سطح جامعه در این رابطه وجود دارد و جا دارد دانش آموزان به ویزه پایه نهم

 
ورودي دهم را براي ورد به این رشته تشویق کنیم. 

حیدري راد اضافه کرد: مدرسه مبین خلیج فارس امسال براي اولین بار این رشته تحصیلی را به صورت رایگان پس از کسب مجوز
هاي استانی و کشوري راه انداز ي کرد. رشته اي نوپا و اینده دار که در بحث گل هایی که نیاز به نور ندارند و گل هاي گرانقیمت

 
زینتی و گل هاي کمیاب یکی از رشته هاي جذاب و کارساز است. 

وي افزود کیش به عنوان یک پایلوت به عنوان طرح هاي ملی کشور مطرح است و اگر نگاه ملی باشد با وجود ظرفیت هاي مختلف
یکی از بهترین الگو هاي راه اندازي طرح هاي بزرگ ملی در کشور کیش است. و، چون این رشته نیاز به سرمایه گذاري داشت به

 
همت مدرسه مبین خلیج فارس و افراد خیر در بخش خصوصی این مهم صورت پذیرفت. 

دکتر شعبانی دکتري ژنتیک و اصلاح و مدرس رشته جدید بافت کشت وسلول در کیش نیز در این زمینه گفت: این رشته براي اولین

 
بار است که با کمک وزارت آموزش و پرورش و حوزه فنی و حرفه اي و کار دانش در کیش تصویب و راه اندازي شده است. 

وي اضافه کرد با وجود اینکه در کیش خاك حاصلخیز و کشاورزي وجود ندارد یکی از اهداف راه اندازي این رشته را تامین گل و گیاه
هاي لازم و تزیینی هتل هاي سطح جزیره بدون نیاز به خاك اعلام کرد که بعضا با قیمت گزاف تامین و یکی از مشکلات هتلداران

 
جزیره کیش میباشد. 

تهیه ژل مخصوص تامین نیاز هاي حیاتی گل و گیا هاي مورد اشاره در این رشته تحصیلی آموخته میشود و فراگیري آن تضمین
شغلی دانش آموزان در آینده آنان خواهد بود.



کردستان در حوزه کارآفرینی و مراکز شتاب دهنده، داراي جایگاه ویژه در

کشور است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
کردستان در مراسم افتتاح مراکز شتاب دهنده کارآفرینی
در سنندج که با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادي و
توسعه منابع استانداري برگزار شد، گفت: خوشبختانه
استان کردستان در زمینه کارآفرینی و مراکز شتاب دهنده

 
جزو برترین هاي کشور است. 

بهگزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی کردستان، برهان صلواتی بابیان این که بسیاري از
کارآفرینان کردستان در سطح ملی مطرح هستند،

اظهارکرد: مرکزشتاب دهنده اهورا پرداز که امروز افتتاح شد از میان 600 کارآفرین کشوري توانسترتبه نخست در حوزه سلامت
الکترونیک را به دست آورد.صلواتیاشتغال ایجاد شده در مراکز شتاب دهنده را رضایت بخش خواند و افزود: اداره کل کارکردستان با
همکاري مراکز دانشگاهی و پارك علم و فناوري، خدمات ویژه از جمله مراکزفضاي کاري مشترك در اختیار کارفرمایان قرار داده که

 
توانسته است در پیشبرد فعالیتهاي کارآفرینی مثمر ثمر واقع شود. 

گفتنیاست 16 لغایت 22 نوامبر مصادف با 26 آبان لغایت 22 آذر ماه در تقویم جهانی بهعنوان هفته جهانی کارآفرینی نامگذاري شده

 
است. 
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6 واحد تولیدي در زنجان افتتاح می شود

منبع: پاناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/08/27

زنجان (پانا) - استاندار زنجان گفت، بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته، تا پایان امسال 6 واحد تولیدي جدید با حجم
سرمایه گذاري بالغ بر هفت هزار میلیارد تومان در این استان به بهره برداري می رسد.

زنجان (پانا) - استاندار زنجان گفت، بر اساس برنامه ریزي
هاي صورت گرفته، تا پایان امسال 6 واحد تولیدي جدید با
حجم سرمایه گذاري بالغ بر هفت هزار میلیارد تومان در

 
این استان به بهره برداري می رسد. 

فتح االله حقیقی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران،
افزود: با افتتاح این واحدهاي تولیدي براي چهار هزار و

 
200 نفر در استان اشتغال ایجاد می شود. 

وي اظهار داشت: واحد تولیدي ذوب فلزات البرز ناب آرش با حجم سرمایه گذاري 6 هزار میلیارد تومان و اشتغالزایی یک هزار و 300
تا یک هزار و 400 نفر که بزرگترین واحد ذوب بخش خصوصی کشور است و همچنین شرکت ریسندگی با سرمایه گذاري 350

 
میلیارد تومان و اشتغالزایی قریب 2 هزار نفر، جزو این 6 واحد تولیدي آماده افتتاح در استان است. 

حقیقی تصریح کرد: تلاش داریم که زنجیره تولید را در استان تکمیل کنیم و به ویژه در صنعت فولاد، خام فروشی نشود و به همین

 
دلیل نیز ارزش ریالی یک تن صادرات از استان زنجان از متوسط کشوري بالاتر است. 

استاندار زنجان با بیان اینکه پارسال (98) هفت واحد تولیدي با سه هزار و 500 میلیارد تومان حجم سرمایه گذاري در استان به بهره
برداري رسید، گفت: همچنین سال گذشته 10 واحد تولیدي نیز که بین پنج تا 15 سال به حالت تعطیل درآمده بودند با توجه به

 
تلاش هاي صورت گرفته و با اعتبار یک هزار و 100 میلیارد تومان به چرخه بازگردانده شدند. 

حقیقی با بیان اینکه سال 98 حجم سرمایه گذاري استان از یک هزار میلیارد تومان به سه هزار و 500 میلیارد تومان رسید، افزود: در
کنار به چرخه بازگرداندن 10 واحد تولیدي، مسایل و مشکلات واحدهاي تولیدي مشکل دار را نیز با همکاري بسیار خوب قوه قضائیه

 
و اعضاي شوراي تامین استان برطرف کردیم که این تعامل خوب و مناسب جاي تقدیر دارد. 

وي تصریح کرد: در همین راستا، مشکل مدیریتی شرکت ایران ترانسفو به واسطه تلاش مدیران و پشتیبانی قوه قضائیه و اعضاي
شوراي تامین استان حل و براي رفع مشکل نقدینگی آن نیز مبلغ 800 میلیارد تومان تهاتر انجام و این اقدامات موجب افزایش سود

 
این شرکت در سال 98 به میزان 120 درصد و افزایش 100 درصدي رقم تولید آن شد. 



حقیقی میزان صادرات شرکت ایران ترانسفو را در سال گذشته 21 میلیون دلار ذکرکرد و گفت: میزان صادرات هدفگذاري این شرکت

 
براي سالجاري 30 میلیون دلار است و به یقین بیش از این میزان محقق خواهد شد. 

حقیقی ادامه داد: شرکت ایران ترنسفو زنجان پارسال (98) 420 نفر را از طریق آزمون جذب کرد و امسال نیز 400 نفر دیگر پذیرفته

 
می شوند که همگی این تعداد بومی هستند. 

6 واحد تولیدي سرمایه گذاري



آینده فولاد ایران در چشم انداز افق 1404/ آیا صنعت فولاد به تولید 55

میلیون تن می رسد؟

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/08/27

پایگاه خبري معدن نیوز- یک فعال صنعت فولاد گفت: صنعت فولاد کشور در سال هاي اخیر روند رو به رشدي را در بخش
بالادستی و میانی زنجیره داشته است اما در هر حال به رغم تمامی تلاش هاي صورت گرفته به علت نبود و یا عدم اجراي

مستمر برنامه هاي تدوین شده، به نظر می رسد براي تحقق 55 میلیون تن فولاد در افق 1404 ...

نوشته شده توسط: سه شنبه 27 آبان 1399 - 11:29:02 5 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز- یک فعال صنعت فولاد گفت:
صنعت فولاد کشور در سال هاي اخیر روند رو به رشدي را در
بخش بالادستی و میانی زنجیره داشته است اما در هر حال به
رغم تمامی تلاش هاي صورت گرفته به علت نبود و یا عدم
اجراي مستمر برنامه هاي تدوین شده، به نظر می رسد براي
تحقق 55 میلیون تن فولاد در افق 1404 با کمبودهایی روبه رو

 
هستیم که نیاز به سرمایه گذاري بالایی دارد. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز، یک فعال صنعت فولاد گفت: صنعت فولاد کشور در سال هاي اخیر روند رو به رشدي را در بخش بالادستی و
میانی زنجیره داشته است اما در هر حال به رغم تمامی تلاش هاي صورت گرفته به علت نبود و یا عدم اجراي مستمر برنامه هاي
تدوین شده، به نظر می رسد براي تحقق 55 میلیون تن فولاد در افق 1404 با کمبودهایی روبه رو هستیم که نیاز به سرمایه گذاري

 
بالایی دارد. 

صنعت فولاد یکی از صنایع مهم و اثرگذار است که با توجه به پتانسیل هاي کشور در حوزه تولید این محصول و سایر محصولات

 
وابسته قابلیت فراوانی براي ارزآوري و ایجاد اشتغال در داخل کشور دارد. 

استان هرمزگان یکی از استان هاي صاحب این صنعت استراتژیک است که توانسته با توجه به پتانسیل هاي فراوانی که دارد به یکی از
قطب هاي مهم تولید و صادرات فولاد کشور تبدیل شود، این استان همچنین در تکمیل زنجیره تولید فولاد نیز نقش مهمی دارد و

 
توانسته جایگاه مناسبی براي خود دست و پا کند. 

از این رو براي بررسی روند تولید فولاد در کشور، تشریح آینده فولاد و رسیدن به چشم انداز افق 1404 که قرار بود مطابق آن صنعت
فولاد کشور به تولید 55 میلیون تن برسد و براساس آن حتی منطقه ویژه معدنی و فولادي تاسیس شد تا صادرات و واردات این نوع

 
مواد و محصولات به خوبی انجام شود و از سویی اما آمارها نشان می دهند که برخی مشکلات در این زمینه وجود دارد. 

امیرحسین کاوه، یک کارشناس خبره در حوزه صنایع فولادي و عضو اتاق بازرگانی ایران است که تجربه فراوانی در زمینه تولیدات

 
مرتبط با صنعت فولاد کشور دارد و از این رو داراي کارنامه قابل قبولی در این صنعت نیز است. 



کاوه در پاسخ به این سوال که آیا صنعت فولاد ایران بر اساس سند چشم انداز 1404 حرکت کرده است یا خیر، اظهار داشت: صنعت
فولاد کشور در سال هاي اخیر روند رو به رشدي را در بخش بالادست و میانی زنجیره داشته است اما در هرحال به رغم تمامی تلاش
هاي صورت گرفته به علت نبود و یا عدم اجراي مستمر برنامه هاي تدوین شده، به نظر می رسد براي تحقق 55 میلیون تن فولاد در

 
افق 1404 با کمبودهایی روبه رو هستیم که نیاز به سرمایه گذاري بالایی دارد. 

وي افزود: همانگونه که اشاره شد، طبق آخرین گزارش مشاوران طرح جامعه فولاد براي نیل به این هدف نیاز به سرمایه گذاري 14
میلیارد دلاري در بخش بالادست زنجیره فولاد وجود دارد که شامل سنگ آهن، گندله، حوزه آهن اسفنجی، فولادسازي و خصوصا

 
مباحث زیرساختی مانند حمل ونقل ریلی، آب، برق، گاز و تجهیزات معدنی است. 

این کارشناس صنعت فولاد گفت: البته مسائلی همچون جانمایی هاي نادرست و ایجاد کارخانجات فولاد در مناطق خشک و مرکزي
کشور، چالش تامین آب مورد نیاز، به روز نبودن برخی ماشین آلات حوزه هاي تولیدي، بالا بودن هزینه هاي تعمیرات و... از دیگر

 
چالش هاي این بخش محسوب می شود. 

وي ادامه داد: مشخصا در خصوص سنگ آهن نیز در افق 1404 و تحقق 55 میلیون تن فولاد، نیاز به حدود 160 میلیون تن سنگ
آهن است که هم اکنون در حدود 90 میلیون تن تولید می شود و با در نظر گرفتن طرح هاي تولیدي آتی، بر طبق نظر کارشناسان
بیش از 30 میلیون تن کسري کماکان در این خصوص وجود خواهد داشت و این موضوع قطعا با توجه به برخورداري از ذخایر مناسب
کشور، نیاز به اکتشافات جدید و سرمایه گذاري مناسب را می طلبد و به نظر می رسد با اجراي موارد فوق نیازي به واردات سنگ آهن

 
نخواهد بود. 

این عضو اتاق بازرگانی ایران همچنین به مشکل حمل ونقل در بخش فولاد و تاثیرگذاري آن در دستیابی به اهداف تعیین شده تاکید
کرد و گفت: در این بخش دو موضوعی که اهمیت دارد ابتدا هزینه حمل و نقل مواد اولیه تولید فولاد به فولادسازها و پس از آن به
صنایع پایین دستی است که قطعا با رشد قیمتی سوخت مصرفی از طریق حمل و نقل جاده اي، در هزینه هاي تمام شده تولیدات،

 
اثرات خود را بجاي می گذارد که باید توسعه زیرساخت هاي حمل ونقل ملی در بخش ریلی با رشد بیشتري مواجه باشد. 

وي افزود: مورد بعد نیز معطل ماندن بارهاي صادراتی صنایع پایین دستی در گمرکات مرزي به دلایل بخشنامه هاي خلق الساعه و یا
زمان بر بودن انجام امور گمرکی در شرایط پاندمی کرونا است که در نهایت به رشد هزینه هاي تولید می انجامد که باید از تصویب
چنین دستورالعمل ها و بخش نامه هایی جلوگیري شده و پروتکل هاي همکاري هاي مشترك در شرایط کنونی کرونا با بازارهاي

 
هدف تدوین و به سرعت اجرایی شوند. 

کاوه معتقد است اکنون در برخی موارد شاهد عدم شکل گیري و توسعه صنایع مادر و صنایع پایین دستی متناسب با یکدیگر هستیم
و به همین دلیل مشکلاتی در این زمینه دیده می شود. بنابراین براي توسعه صنایع مادر نیازمند بهره مندي از یک برنامه منسجم
عملیاتی و واقع گرایانه هستیم که در بلندمدت بدون تغییرات مرتبط در دولت ها، باید به عنوان یک اصل بنیادین اقتصادي و نه صرفا

 
سیاسی مد نظر قرار گیرد. 

عضو اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: در کشور ما در حوزه صنایعی چون نفت، گاز، فولاد و... اتفاقات مثبت و خوبی طی چند دهه اخیر
رخ داده است اما شاید در مسیر اجرا این روند با توقف هایی به دلایل مختلف روبه رو شده است و صنعت فولاد از این قاعده مستثنی

نیست.



تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/08/27

پایگاه خبري معدن نیوز -ویروس کووید 19 طی ماه هاي اخیر اقتصاد و معیشت دنیا و بسیاري از صنایع خرد و بزرگ را
تحت تاثیر قرار داده است به گونه اي که صنعت فولاد نیز متاثر از این بیماري در بسیاري از کشورههاي دنیا کاهش تولید را

تجربه کرد است. بر اساس مطالعات صورت گرفته، تحت تاثیراین بیماري بر صنعت ...

نوشته شده توسط: سه شنبه 27 آبان 1399 - 12:20:28 8 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز -ویروس کووید 19 طی ماه
هاي اخیر اقتصاد و معیشت دنیا و بسیاري از صنایع خرد و بزرگ
را تحت تاثیر قرار داده است به گونه اي که صنعت فولاد نیز
متاثر از این بیماري در بسیاري از کشورههاي دنیا کاهش تولید
را تجربه کرد است. بر اساس مطالعات صورت گرفته، تحت
تاثیراین بیماري بر صنعت فولاد، از 64 کشور دنیا که تولید
کننده فولاد هستند فقط 13 کشور توانستند در 8 ماهه ابتداي
2020 با رشد تولید مواجه شوند. بعنوان مثال از میان
فولادسازان بزرگ دنیا سه کشور اروپایی انگلیس، لوگزامبورگ و
مجارستان از رشد تولید برخوردار بودند و مابقی کشورهاي قاره
سبز از جمله آلمان با 13 درصد، فرانسه 30 درصد و سوئد و

 
اغلب کشورهاي اروپایی کاهش مواجه شدند اما در این میان چین 8/4 درصد رشد مثبت تولید را تجربه کرد. 

 
بزرگنمایی: 

ویروس کووید 19 طی ماه هاي اخیر اقتصاد و معیشت دنیا و بسیاري از صنایع خرد و بزرگ را تحت تاثیر قرار داده است به گونه اي
که صنعت فولاد نیز متاثر از این بیماري در بسیاري از کشورههاي دنیا کاهش تولید را تجربه کرد است. بر اساس مطالعات صورت
گرفته، تحت تاثیراین بیماري بر صنعت فولاد، از 64 کشور دنیا که تولید کننده فولاد هستند فقط 13 کشور توانستند در 8 ماهه
ابتداي 2020 با رشد تولید مواجه شوند. بعنوان مثال از میان فولادسازان بزرگ دنیا سه کشور اروپایی انگلیس، لوگزامبورگ و
مجارستان از رشد تولید برخوردار بودند و مابقی کشورهاي قاره سبز از جمله آلمان با 13 درصد، فرانسه 30 درصد و سوئد و اغلب

 
کشورهاي اروپایی کاهش مواجه شدند اما در این میان چین 8/4 درصد رشد مثبت تولید را تجربه کرد. 

همچنین به رغم اینکه هند یکی از اقتصادهاي بزرگ دنیا را دارد بیش از 4 درصد کاهش و ژاپن نیز با اینکه تحت تاثیر شرایط
اقتصادي کمتر قرار می گیرد و اقتصاد چابکی دارد بیش از 20 درصد کاهش در تولید فولاد داشته است. اما در این 8 ماهه کشور ما
حدود 11/3درصد رشد تولید در حوزه فولاد را شاهد بوده که براي صنعت فولاد کشور نوید بخش توسعه است زیرا این صنعت علاوه

 
بر شیوع ویروس کرونا با شدید ترین تحریم ها نیز مواجه بوده است. 

علی امرایی مدیرعامل فولاد سنگان در گفت و گویی در خصوص شرایط تولید فولاد در کشورمی گوید: در سال جهش تولید صنعت
فولاد کشور توانست با وجود سد سخت تحریم ها، بیماري کرونا را پشت سر گذاشته و حتی از رشد 11/3 درصدي برخوردار شود.



رشد این صنعت و زنجیره معدنی موجب می شود که بتوان به جایگزینی اقتصاد معدنی بجاي اقتصاد نفتی توجه ویژه اي داشت. مدیر
عامل فولاد سنگان در گفتگویی مشروح با دنیاي اقتصاد به بیان دیدگاه هاي خود در جایگاه یک مدیر معدنی در مورد اهم اقدامات

 
صورت گرفته در این حوزه و تاثیر آن بر صنعت فولاد کشور پرداخته است که در ادامه می خوانید. 

 
با وجود موفقیت هاي کسب شده، حلقه مفقوده فولاد مبارکه در شعار معروفش از سنگ تا رنگ چه بوده است؟ 

تنها حلقه مفقوده فولاد مبارکه در تحقق شعار از سنگ تا رنگ، بحث تامین کنسانتره بوده است که راه اندازي کارخانه کنسانتره
سنگان این حلقه مفقوده را کامل کرد. راه اندازي این کارخانه در منطقه مرزي شرق کشور باعث شده علاوه بر تکمیل این حلقه
مفقوده، از خام فروشی جلوگیري شود. به طوري که سالانه حدود 10 تا 11 میلیون دراین کارخانه کنسانتره سنگ فرآوري خواهد

 
شد، این امر علاوه بر جلوگیري از خام فروشی سنگ، براي حدود 3500 نفر بصورت مستقیم و غیر مستقیم ایجاد اشتغال کرده است. 

می توان اذعان داشت که در این منطقه مرزي در شرق کشور به غیر از ایجاد اشتغال، امنیت مرزي هم صورت گرفته است به گونه اي
که در سال جهش تولید یک ظرفیت جدیدي به ظرفیت تولید کنسانتره کشور اضافه خواهد شد و به طور قطع در سال اول کارخانه 5

 
میلیون تنی کنسانتره با ظرفیت کامل کار نخواهد کرد اما ظرفیت اسمی موجود به تدریج کامل خواهد شد. 

خط یک کارخانه کنسانتره فولاد سنگان در نیمه نخست امسال راه اندازي شده و در حال تولید است و هم اکنون خط 2 این کارخانه

 
نیز تولید آزمایشی شروع شده و آماده افتتاح رسمی از سوي مسوولان کشوراست. 

کارخانه کنسانتره فولاد سنگان به گونه اي طراحی شده که با توجه به کم آب بودن منطقه حدود 80 درصد آب به چرخه تولید بر
خواهد گشت از آنجایی که اقلیم منطقه خشک است ،این میزان بازگشت عدد بزرگی است و باطله ما براي اولین بار در کشور باطله

 
خشک کنسانتره آهن است. 

این در حالی است که ظرفیت اسمی تولید دو خط یک و دو کارخانه کنسانتره فولاد سنگان هرکدام 2 میلیون و 500 هزار تن است.
همچنین یک کارخانه 5 میلیون تنی گندله سازي هم در فولاد سنگان داریم که در آن کنسانتره تبدیل به گندله و براي فولاد مبارکه

 
ارسال می شود و نقش بسزایی بسیار در تامین پایدار بخشی از مواد اولیه فولاد مبارکه را ایفا می کنیم. 

 
دستیابی به 15 میلیون تن گندله براي پاسخگویی به نیاز صنایع در منطقه به چه پیش شرط هایی نیاز دارد؟ 

براي تولید 17/5میلیون تن کنسانتره به میزان تقریبی بیش از 35 میلیون تن سنگ آهن نیاز است تا بتوان به تولید 15 میلیون تن
گندله دست یافت . هم اکنون در منطقه سنگان نیز سایر شرکت هاي تولید کننده در حال فعالیت یا راه اندازي هستند به گونه اي که
هم اکنون اپال پارسیان در حال فعالیت است ، شرکت صنعتی توسعه سناباد با 5/2 میلیون تن محصول در حال تولید است و سایر

 
شرکت ها نیز در حال ساخت یا راه اندازي می باشد. 

علاوه بر تامین به موقع سنگ مورد نیاز واحدهاي تولیدي در این منطقه براي تامین پایدار آب نیز برنامه اي بلند مدت در دستور کار

 
قرار دارد. 

اما رویکرد فولاد سنگان به سمت استفاده از پساب است که یک منبع پایدار و بلند مدت است و یکی از موضوعات مهم فولاد سنگان

 
استفاده از پساب فاضلاب است که در برنامه ما قراردارد. 



همچنین براي اینکه شرکت هاي تولید کننده در منطقه با ظرفیت کامل تولید کنند باید سالانه بیش از 35 میلیون تن سنگ در
آینده استخراج شود.براي ظرفیت کنونی واحدهاي تولیدي کنسانتره سنگ مورد نیاز تامین می شود اما براي بلند مدت باید برنامه اي

 
در دستور کار قرار گیرد تا سنگ بیشتري استخراج شود. 

 
افزایش تولید در عملکرد 6 ماهه فولاد سنگان با چه اقداماتی میسر شده است؟ 

بر اساس سیاست هاي شرکت براي تامین مواد اولیه مورد نیاز( کنسانتره) برنامه ریزي لازم از جمله تامین کنسانتره از منابع مختلف و
راه اندازي کارخانه کنسانتره صورت گرفته است؛ همچنین براي جلوگیري از توقفات تولید تلاش شده تا علاوه بر تامین به موقع

 
کنسانتره مورد نیاز ، سیستم حمل و نقل نیز بهبود یابد و با مدیریت در حوزه فنی شرکت توانستیم از توقفات تولید جلوگیري کنیم . 

در همین حال در راستاي افزایش رضایت پرسنل نیز برنامه ریزي انگیزشی لازم در زمینه ارتقاي شغلی صورت گرفت تا از مجموع
عوامل یاد شده رشد تولید را در 6 ماهه نخست سال جاري شاهد باشیم زیرا یکی از مقوله هاي مهم براي افزایش تولید دردنیا رضایت

 
شغلی است. 

مجموع عوامل یاد شده فوق موجب شد که فولاد سنگان در شش ماهه اول سال 99 نسبت به مدت مشابه سال گذشته 50 درصد
افزایش تولید را تجربه کند .فولاد سنگان به عنوان نخستین شرکت در کشور در شرایط کنونی که همه صنایع با تحریم ها دست و
پنجه نرم می کنند، توانست کارخانه کنسانتره خود را با این حجم سرمایه گذاري و پیچیدگی تکنولوژي و به دست متخصصان داخل

 
و بدون دخالت خارجی ها راه اندازي کند. 

 
به لحاظ دانش فنی در این بخش در دنیا چه جایگاهی دارید؟ آیا بومی سازي قطعات، فولاد سنگان را از واردات بی نیاز کرده است؟ 

از آنجا که در صنعت فولاد قطعات زیادي از خارج وارد می شد از این رو درصدد برآمدیم که به حوزه تحقیق و توسعه و بومی سازي
به صورت جدي و با قدرت تمام بپردازیم. بر این اساس در زمینه تحقیق و توسعه ارتباط بسیار خوبی با دانشگاه هاي کشور از جمله
فردوسی مشهد و دانشگاه تهران و مراکز علمی و فناوري برقرار کردیم و از استارت آپ هایی که در صنعت فولاد بتوانند راهگشا باشند

 
استقبال می کنیم تا به ما کمک کنند که به اهداف بومی سازي شرکت دست یابیم. 

براي تحقق هر چه بیشتر اهداف بومی سازي ، دفترچه هایی براي 2 هزار و 500 قطعه آماده کردیم تا در اختیار تامین کنندگان
داخلی براي ساخت قطعات مورد نیاز فولاد سنگان قرار گیرد. اما برخی از تجهیزات و قطعات خاص هستند که ممکن است به واردات

 
آنها نیاز داشته باشیم و در بلند مدت براي قطع وابستگی به واردات برنامه ریزي بیشتر انجام داده ایم. 

فعالیت ما بیشتر بر روي قطعاتی است که خاص تر هستند . اما در مجموع حوزه بومی سازي ما در دوران طفولیت قرار دارد زیرا سال
96 کارخانه گندله سازي فولاد سنگان آغاز به تولید کرده و راه زیادي در پیش داریم. از این رو در زمینه بومی سازي برنامه جامعی
داریم و حتی در آینده نزدیک طی فراخوانی از دانشگاه هاي کشور درخواست می شود که در حوزه هاي مختلف بومی سازي به ما

 
کمک کنند تا بتوانیم از واردات بی نیاز شویم. 

هم اکنون بومی سازي تعداد 45 قطعه که نیاز به واردات دارند را در دستور کار داریم که با مهندسی معکوس و ارایه دفترچه و تعیین

 
ابعاد در اختیار تولید کنندگان براي تولید قرار خواهند گرفت. 



درحال حاضر راه اندازي یک دبیر خانه ایده هاي خلاق را در دستور کار داریم و با تشکیل کمیته داوري از هر ایده خلاقانه اي در

 
حوزه کاري، پس از بررسی مورد استقبال قرار خواهد گرفت. 

از نظر شما شرایط تولید گندله در کشورچگونه است و تغییر قیمت در این زنجیره با توجه به نوسانات ارز توانسته نیاز تولید کنندگان

 
را مرتفع کند؟ 

نوسان ارزي بیشتر واحدهایی است که یا مواد اولیه خود را وارد می کنند یا صادرات دارند را تحت تاثیر قرار میدهند این درحالی است
که مواد اولیه مورد نیاز ما سنگ آهن است که نیازي به واردات ندارد و محصول تولیدي ما یعنی گندله صدرصد در اختیار فولاد
مبارکه قرار میگیرد. از این رو نوسان نرخ ارز تاثیري زیادي بر فعالیت ما نداشته است ، اما این نوسانات بطور قطع در زمینه خرید
قطعات مورد نیاز تاثیر گذار است. براي تعیین قیمت کنسانتره و گندله چون فرمول بر اساس درصدي از شمش فولاد خوزستان و

 
شمش FOB خلیج فارس طراحی شده و بطور قطع نوسانات نرخ ارز کل زنجیره را تحت تاثیر قرار می دهد. 

مواد اولیه مورد نیاز شرکت تولید گندله، کنسانتره است که در کشور موجود است، البته تا سال گذشته صادرات سنگ آهن و
کنسانتره واقعا آسیب جدي به صنعت فولاد وارد می کرد اما هم اکنون از صادرات و خام فروشی سنگ آهن جلوگیري شده و امید

 
است سخت گیرانه تر هم با این موضوع برخورد شود. 

البته صادرات مقوله بسیار خوبی براي ارزآوري کشوراست اما تا زمانی که در داخل کشور نیاز به آن محصول نباشد و صادرات فقط
باید در زمینه مازاد تولید براي ارزآوري و ورود به بازارهاي جهانی صورت گیرد زیرا در این شرایط افزایش ظرفیت تولید در کشور را به

 
دنبال خواهد داشت. 

صادرات سنگ آهن و کنسانتره آسیب هاي بسیاري دارد زیرا هم اکنون برخی از گندله سازان کشور به دلیل کمبود کنسانتره با
ظرفیت کامل کار نمی کنند این درحالی است که چنانچه واحدهاي تولید کننده گندله با ظرفیت کار کنند زنجیره فولاد با ظرفیت

 
بیشتري فولاد تولید خواهند کرد. 

 
چه میزان سرمایه گذاري در این بخش در حال انجام است؟ آیا این سرمایه گذاري ها این صنعت را متحول خواهد کرد؟ 

هم اکنون سرمایه گذاري هاي انجام شده در فولاد سنگان در بخش گندله و کنسانتره بیش از300 میلیون یورو و بیش از 2 هزار و

 
500 میلیارد تومان است که اگر این میزان سرمایه گذاري به روز شود بسیار بیشتر از این عدد خواهد بود. 

 
تامین مالی پروژه ها همواه یکی از دغدغه هاي تولید کنندگان براي طرح هاي توسعه است، آیا شما این چالش را داشته اید؟ 

با حمایت فولاد مبارکه تا کنون در زمینه تامین منابع مالی مشکلی نداشتیم و باید اذعان داشت یکی از مهمترین عوامل پیشرفت
فولاد سنگان آن است که فولاد مبارکه سهامدار صد درصدي این شرکت است ، این رو از لحاظ تامین منابع مالی و کمک هاي فنی و
تخصصی مورد حمایت قرار می دهد.حمایت مدیر عامل فولاد مبارکه در این برهه از زمان موجب راه اندازي کارخانه کنسانتره شد و

 
چنانچه با حمایت این شرکت ، تجهیزات را به موقع وارد نمی کردیم راه اندازي کارخانه کنسانتره به هیچ وجه اتفاق نمی افتاد. 

رقباي شما در بازارهاي جهانی چه کشورهایی هستند؟ آیا پس از تحریم ها می توان چشم اندازي براي صادرات مواد معدنی ترسیم



 
کرد که با استقبال بازارهاي بین المللی همراه باشد؟ 

از آنجا که محصول فولاد سنگان صادراتی نیست از این رو در فضاي رقابت جهانی قرارنداریم و تنها تولیدات فولاد مبارکه براي رقابت
وارد بازارهاي بین المللی می شود. هم اکنون کشورهایی که در ابتداي زنجیره فولاد هستند نظیر برزیل، استرالیا منابع معدنی از جمله
سنگ آهن زیادي دارند و تولید کننده کنسانتره و گندله هستند، اما به دلیل آنکه ما صادرات نداریم نمی توانیم سهمی در بازارهاي

 
جهانی داشته باشیم. 

صنعت نفت نسبت به فولاد وابستگی بیشتري نسبت به سایر صنایع به خارج دارد. کشورما به لحاظ تجهیزات، تکنولوژیکی و فرآوري
مواد معدنی در دنیا تنوع زیادي دارد و اگر این تنوع مواد معدنی را بتوانیم در حوزه هاي مختلف نظیر سنگ هاي تزئینی، مس، سرب

 
و روي فرآوري کنیم سرمایه گذاري بر روي معدن یک گزینه بسیار خوبی خواهد بود که جایگزین اقتصاد نفتی شود است. 

اقتصاد نفتی بیشتر صادرات محور است و با نوسان در فروش آن، کل نظام اقتصادي کشور دچار بحران می شود اما معدن و فولاد
اینگونه نیست زیرا ابتداي زنجیره فولاد با توجه به نیاز داخلی و ظرفیت سازي صورت گرفته صادرات نمی شود و از آنجا که در داخل

 
نیاز ما به مواد اولیه فولاد زیاد است پس از فرآوري قابل صادرات خواهد بود و از ارزش افزوده زیادي برخوردار است. 

بطور قطع معدن می تواند جایگزین نفت در ارزآوري کشور شود زیرا در سال جاري این حوزه ارزآوري بسیار خوبی براي کشور داشته
و به کمک اقتصاد کشور آمده است .در شرایط کنونی که با بیماري کرونا و تحریم مواجه ایم صادرات مواد معدن و صنایع معدنی
کمک بسیار بزرگی به اقتصاد کشور کرده است پس اگر تحریم ها برداشته شود این عدد خیلی بزرگتر خواهد شد و بطور قطع

 
جایگزین بسیار مناسبی براي صادرات نفتی خواهد شد. 

 
لطفا در مورد مثلث توسعه اقتصادي در استان خراسان رضوي توضیح بفرمایید؟ 

در زمانی که وزیر فعلی وزارت صمت در استان خراسان رضوي استاندار بودند،بحث مثلث توسعه اقتصادي را دراین استان مطرح
کردند که بر اساس آن یک ارتباط و تعامل سازنده به نفع مردم برقرار شود که سه ضلع آن متشکل از نمایندگان مجلس، کارگزاران

 
نظام و بخش خصوصی است و ائمه جمعه هم ناظر بر این مثلث هستند. 

پایه و اساس مثلث توسعه اقتصادي مبتنی بر اقتصاد مقاومتی استوار است که در سایه ارکان فوق اتفاق می افتد و یک مدل جهانی
است که بومی سازي شده، در مدل جهانی عامل، توسعه اما در مدل بومی سازي شده آن معین اقتصادي وجود دارد که این معین

 
هاي اقتصادي در مناطقی مختلف یک فعالیت مسوولیت اجتماعی برنامه محوري را انجام میدهد. 

مثلث توسعه اقتصادي یک فرایند است براي روستاها و شهرها که چند وظیفه از جمله شناخت فرصت ها و تهدیدات، خلق فرصت
هاي جدید، ایجاد زنجیره ارزش، ایجاد بازارهاي جدید، تولید ثروت و اشتغال بر مبناي اقتصاد مولد بر عهده دارد و همچنین یکی از

 
مهمترین کارکردهاي مثلث توسعه اقتصادي کارآفرینی است. 

این طرح در استان خراسان رضوي پیاده شد و ما بعنوان معین اقتصادي در شهرستان خواف انتخاب شدیم .اساس این مدل اقتصادي
کارکردن با مردم، براي مردم و رفع نیازهاي اولویت دار مناطق روستایی است و سند جامعی بر اساس اسناد بالادستی کشور و استان و

شهرستان تدوین شده است براي توسعه که در راستاي آن در حرکت هستیم.



فرصت هاي ایران در اتحادیه اقتصادي اوراسیا

منبع: اصفهان شرقشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/08/27

پیوستن ایران به اتحادیه اقتصادي اوراسیا از مباحث با اهمیتی است که اگر چه به صورت علمی و تئوریک چندان به آن
پرداخته نشده، ولی بسیاري از کارشناسان این اتحادیه را فرصتی براي ایران دانسته اند. منبع خبر: اصفهان شرق / لینک خبر:

فرصت هاي ایران در اتحادیه اقتصادي اوراسیا

به گزارش اصفهان شرق؛ محمد مهدي بازگیر خوب، پژوهشگر دفتر مطالعات دیپلماسی اقتصادي دانشگاه امام صادق علیه
السلام در یادداشتی که در اختیار خبرگزاري فارس قرار داد، نوشت: پیوستن ایران به اتحادیه اوراسیا از مباحث با اهمیتی است که اگر

 
چه به صورت علمی و تئوریک چندان به آن پرداخته نشده، ولی کارشناسان نظرات مختلفی در این زمینه اظهار داشته اند. 

 
1) مقدمه:(1) 

اتحادیه اقتصادي اوراسیا یک سازمان بین المللی براي ادغام اقتصادي منطقه اي است. این اتحادیه حرکت آزاد کالاها، خدمات،
سرمایه و نیروي کار را فراهم و سیاست هاي هماهنگی بین واحدها را در بخش هاي تعیین شده توسط توافق هاي بین المللی در
اتحادیه دنبال می کند. موضوع پیوستن ایران به این اتحادیه از مباحث با اهمیتی است که اگر چه به صورت علمی و تئوریک چندان

 
به آن پرداخته نشده، ولی بسیاري از کارشناسان نظرات مختلفی در این زمینه اظهار داشته اند. 

در این نوشتار به شناسایی نقاط قوت، ضعف، فرصت ها و تهدیدهاي این اتحادیه با نگاه ویژه به موضوع پیوستن جمهوري اسلامی

 
ایران به این اتحادیه می پردازیم. 

در شرایط فعلی و با وجود تحریم ها امضا و اجرایی شدن چنین قراردادي با پنج کشور اوراسیا که روسیه یکی از مهم ترین آنها
محسوب می شود منافع سیاسی بسیاري براي ایران به همراه داشته است. در شرایط فعلی با توجه به سیاست فشار حداکثري آمریکا
هر کشوري حاضر به همکاري هاي اقتصادي با ایران نیست؛ ایران در همین وضعیت توانست با اتحادیه اقتصادي اوراسیا موافقت نامه

 
اي را امضا کند و آن را به اجرا برساند که در مجموعه اقتصاد خارجی کشور اتفاق خوبی است. 

 
 

 
پرچم کشورهاي اوراسیا 



 
             ( شکل 1 : اعضاي اتحادیه اقتصادي اوراسیا ) 

قرارداد تشکیل اولیه اتحادیه اقتصادي اوراسیا در 29 مه 2014 میلادي میان کشورهاي روسیه، بلاروس و قزاقستان منعقد و جایگزین

 
اتحادیه گمرکی اوراسیا شد و سپس کشورهاي ارمنستان و قرقیزستان نیز به عضویت آن درآمدند. 

این اتحادیه کار خود را به طور رسمی از اول ژانویه 2015 آغاز کرد. کشورهاي عضو اتحادیه اکنون 20 میلیون کیلومترمربع مساحت و
بیش از 183 میلیون نفر جمعیت دارند که 5.2 درصد جمعیت جهان است. تولید ناخالص داخلی اسمی اتحادیه حدود 1.9 تریلیارد

 
دلار؛ حجم تجارت با جهان: 900 میلیارد دلار و تجارت درون اتحادیه رقم 38 میلیارد دلار می باشد. 

 
2) نقات قوت اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

طبق نقشه راه اتحادیه که در قالب برخی اهداف از قبیل آزادي سرمایه، تجارت، خدمات، تحرك کالا بوده، ترسیم شده است اتحادیه
اقتصادي اوراسیا یکی از کارآمدترین ساختارهایی است که در حوزه شوروي سابق شکل گرفته است. فضایی که براي تحقق اهداف
اتحادیه ایجاد شده از قبیل: قوانین گمرکی، قوانین اشتغال، قوانین مالیاتی، پذیرش مدارك تحصیلی، بازار مشترك دارو و محصولات
پزشکی و... بسیار مثبت است. یکی از نکات مثبت این اتحادیه موتور متحرك روسیه در آن است. روسیه توانسته است حرکت اتحادیه

 
را رو به جلو حفظ کند. 

 
ـ این اتحادیه بزرگترین منطقه جغرافیایی را با دسترسی به هر چهار گوشه زمین پوشش می دهد. 

 
ـ بازار مصرفی واحد (بیش از 180 میلیون مصرف کننده)؛ 

 
ـ منابع طبیعی وسیع در قلمرو اتحادیه (تأمین بخش مهمی از مواد معدنی جهان) 

ـ میراث شوروي براي اعضاي اتحادیه از قبیل: زیرساخت ها، شهرك هاي بزرگ صنعتی و نیروي انسانی ماهر، مزارع کشاورزي،

 
مجموعه هاي صنعتی- نظامی. 

ـ این اتحادیه در منطقه ژئواستراتژیک بسیار مهمی بین شرق و غرب و در میان اتحادیه اروپا، چین، هند، آسیاي میانه و خاورمیانه

 
قرار گرفته است. 

 
3) نقاط ضعف اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

ـ عدم توازن در میان کشورهاي عضو؛ به این مفهوم که کشوري مثل روسیه به لحاظ وسعت، جمعیت، توان اقتصادي و قدرت سیاسی

 
از دیگر کشورها بسیار بزرگتر است. 

ـ مطابق با شاخص هاي دموکراسی، کشورهاي عضو اتحادیه اوراسیا هیچ پیشرفت یا پیشرفت چشمگیري نداشته اند. تناقضات داخلی

 
در این اتحادیه باعث می شود اعتماد مردم به آن کاهش می یابد. 



ـ عدم وجود هویت واحد اتحادیه. کشورهاي استقلال یافته از اتحاد جماهیر شوروي، هنوز از کلیشه ها و ترس از گذشته توتالیتر رها

 
نشده اند. در عین حال این کشورها اکنون کشورهاي مستقل هستند که باید از منافع ملی خود محافظت کنند. 

ـ کشورهاي عضو این اتحادیه در زمینه هاي توسعه علم و فناوري عقب مانده تر از رقباي توسعه یافته خود هستند. در این کشورها

 
اقتصاد بر مبناي صادرات مواد خام است و تولید دانش، مشاغل کوچک و متوسط و گردشگري بسیار ابتدایی است. 

ـ در کشورهاي عضو اتحادیه، شاخص هاي بالایی از فساد وجود دارد. بوروکراسی پیچیده و طایفه گرایی از دیگر مشکلات مبتلابه این

 
کشورها می باشد. ساختارهاي بین دولتی و قوانین ملی اعضا به سختی هماهنگ می شوند. 

ـ وابستگی و تأثیرپذیري شدید اقتصاد این کشورها از عوامل خارجی مانند تحریم هاي اقتصادي غرب بر روسیه و همچنین نوسانات

 
قیمت هاي جهانی انرژي و منابع طبیعی، نرخ دلار آمریکا و یورو و غیر. 

 
 

 
ایران و اوراسیا 

 
( شکل 2 : ایران و اتحادیه اقتصادي اوراسیا ) 

 
4) تهدیدات اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

ـ بهره برداري روسیه از ظرفیت هاي اتحادیه در راستاي منافع ملی خود؛ بعد از اعمال تحریم هاي غرب، روسیه به دنبال این بود که

 
بتواند اقدامات تلافی جویانه را با استفاده از ظرفیت کشورهاي عضو اتحادیه انجام دهد. 

ـ نکته دیگر نگاه غربی ها به اتحادیه است که نوعی نگاه انتقادي دارند، به رغم اینکه بعضا در تعارفات سیاسی از همکاري استقبال می
کنند اما به طور کلی نگاه مثبتی به آن ندارند. اروپایی ها معتقدند که طرح روسیه براي احیاي شوروي یا تسلط بر حوزه جغرافیاي

 
شوروي یا سد کردن نفوذ غربی ها به منطقه از طریق اتحادیه اقتصادي اوراسیا دنبال می شود. 

 
ـ تهدیدات تروریسم، افراط گرایی و تجزیه طلبی؛ 

ـ تهدیدات اقتصادي ویژه ناشی از دلاریزه شدن بیش از حد اقتصاد ملی برخی از اعضاي اتحادیه. مردم همواره ترس از کاهش ارزش

 
پول خود دارند. 

ـ از آنجا که اساس اقتصاد اتحادیه صادرات مواد هیدروکربنی و اکسید آهن در بازار جهانی است، اتحادیه به قیمت مواد اولیه و منابع

 
انرژي به شدت وابسته است. 

ـ مشکلات اقتصادي و اجتماعی بزرگتري نیز ممکن است به دلیل تحولات مختلف اقتصادهاي ملی ایجاد شود. به عنوان مثال، اقتصاد



روسیه در مقایسه با سایر کشورهاي عضو اتحادیه صنعتی و توسعه یافته تر است و این مساله موجب رقابت نابرابر و در نتیجه مشکلات

 
زیاد براي تولید کنندگان می شود. 

 
5) فرصت هاي اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

 
ـ اتحادیه اقتصادي اوراسیا می تواند تبدیل به یک تأمین کننده مواد اولیه، کالاها و خدمات در جهان شود. 

ـ این اتحادیه از فرصت هاي واقعی براي تبدیل شدن به یک مرکز مالی جهانی، منطقه اقتصادي توسعه یافته با وضعیت مطلوب

 
سرمایه گذاري برخوردار است. 

 
ـ تبدیل شدن به یک کریدور حمل و نقل ترانزیت غرب به شرق از فرصت هاي مهم ایجاد شده توسط اتحادیه باشد. 

ـ متخصصان بانک توسعه اوراسیا معتقدند گام هاي جدید با هدف پایداري فرآیندهاي اتحادیه می تواند جریان سودمند سرمایه

 
گذاري دوطرفه، شغل زایی، خدمات و کالاها، انجام پروژه هاي مشترك در بخش غیرتجاري باشد. 

ـ با توجه به تنوع بازار و تنوع منابع موجود در کشورهاي عضو این اتحادیه پیوستن به آن یک فرصت قابل توجه براي اقتصاد

 
کشورهاي عضو ایجاد می کند و می توان از این طریق بخشی از کمبودهاي اقتصادي را جبران کرد.. 

ـ تجارت خارجی اتحادیه اقتصادي اوراسیا دو برابر سریعتر از تجارت داخلی این اتحادیه رشد داشته است. اتحادیه اقتصادي اورآسیا در

 
سال 2018 میلادي شاخص هاي خوبی از توسعه اجتماعی و اقتصادي را نشان داد. 

 
6) ایران و اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

 
 

 
آمار صادرات اوراسیا 

 
شکل 3) آمار صادرات و واردات ایران و اتحادیه اوراسیا 



 
منبع : سازمان توسعه تجارت 

کل صادرات ایران به اوراسیا پس از اجرایی شدن موافقت نامه تا 30 خرداد 99 بالغ بر 681 میلیون دلار بوده که نسبت به دوره مشابه
سال قبل 17 درصد رشد داشته است. کل واردات ایران از اوراسیا پس از اجراي موافقتنامه تا 30 خرداد 99 بالغ بر 1736 میلیون دلار

 
بوده که نسبت به دوره مشابه سال قبل 13 درصد رشد داشته است. 

 
 

 
اقلام وارداتی اوراسیا 

 
شکل 4 ) اقلام عمده وارداتی ایران از اوراسیا در فهرست ترجیحات اعطایی ایران بر حسب میلیون دلار 

 
منبع : سازمان توسعه تجارت 

 
 

 
شکل 5 ) اقلام عمده صادراتی ایران به  اوراسیا در فهرست ترجیحات اعطایی ایران بر حسب میلیون دلار 

 
منبع : سازمان توسعه تجارت 

 
7) مزایاي پیوستن به اتحادیه 

ـ پیوستن به این اتحادیه فرصت بی نظیري است همین که یک تشکل اقتصادي در فضاي زیست محیطی منطقه اي ما شکل گرفته
است به خودي خود و فی نفسه یک پدیده مثبت است و باعث کاهش تهدیدهاي امنیتی می شود. در واقع جمهوري اسلامی ایران هر

 
چقدر از ظرفیت کشورهاي منطقه استفاده کند، به نفع کشورهاي همسایه نیز هست . 

ـ استفاده از تعرفه هاي ترجیحی، دسترسی به بازار حدود 184 میلیون نفري و نیز امکان جذب سرمایه گذاري و مشارکت در بخش
هاي مختلف تولیدي، از جمله مزایاي پیوستن کشورمان به این اتحادیه هستند. تسهیل روابط تجاري با همسایه شمالی یعنی روسیه،



 
در قالب جدید، فرصت هاي بیشتري را براي صادرکنندگان ایرانی فراهم خواهد کرد . 

ـ پیوستن به این اتحادیه، مزیت هاي اقتصادي بسیاري براي ایران به دنبال دارد از جمله آن می توان به تخفیف هاي تعرفه اي براي

 
صادرکنندگان ایرانی به کشورهاي اتحادیه اقتصادي اوراسیا اشاره کرد . 

ـ از آنجا که اتحادیه اوراسیا با کاهش استفاده از دلار، سهم پرداخت هاي تجاري با ارز ملی را به 70 درصد افزایش داده، می توان به

 
کاهش استفاده از دلار در مبادلات تجاري خوش بین بود. 

ـ عضویت در این اتحادیه در شرایط تحریم ، می تواند نقش مؤثري در عبور از تنگناهاي اقتصادي کشورمان ایفا کند و امکان استفاده

 
از تعرفه هاي تجاري، فرصت سرمایه گذاري و صادرات و تسهیل روابط اقتصادي با اعضاي این اتحادیه را فراهم کند. 

ـ ورود ایران به اتحادیه را باید از منظر کاهش انزواي نهادي در منطقه دید. دنیاي امروز دنیاي همگرایی اقتصادي منطقه اي است. در

 
بحث همسایگی، گسترش همکاري با این کشورها چه به شکل دوجانبه و چه به شکل منطقه اي ضروري است. 

ـ از دیگر پیامدهاي مثبت ورود ما به این اتحادیه بحث ایجاد وابستگی متقابل اقتصادي است. ما براي اولین بار وارد یک سازمان
منطقه اي جدي می شویم و وابستگی متقابل ایجاد خواهد شد. این در هم تنیدگی، علاوه بر ثمرات اقتصادي، دستاورد هاي سیاسی

 
نیز خواهد داشت. 

 ایران نقش کلیدي در شاهراه هاي موجود منطقه یعنی جاده ابریشم، راه آهن سراسري آسیا، تراسیکا و کریدور شمال و جنوب دارد.

 
اقتصاد ایران و کشورهاي حوزه آسیاي مرکزي و قفقاز از توان هم تکمیلی جدي برخوردارند.. 

 
8) چالش هاي پیش رو در پیوستن به اتحادیه 

ـ از زمانی که بحث تجارت در ایران با بحث صنعت ادغام شده است، بحث هاي حمایت گرایی غالب بر تجارت شده است و هم اکنون
یکی از بزرگترین معضلات ما در بحث اجراي موافقتنامه تجاري بحث غلبه دیدگاه هاي حمایت گرایی بر تجارت است. در بحث اجرا

 
همین مشکل را از نزدیک شاهد هستیم .. 

ـ یکی دیگر از مشکلاتی که ایران در بحث تجارت دارد این است که متولیان متعددي در این حوزه وجود دارند. 30 نهاد متولی حوزه

 
تجارت هستند، این پراکندگی و تعدد متولیان کار تجارت را سخت می نماید.. 

ـ کیفیت کالاها نیز از موضوعات بسیار مهم است. در داخل ایران هیچ کالاي مصرفی با برند روسی وجود ندارد. اگرچه این کشور در
زمینه تسلیحات و هوافضا بسیار قوي است. در واقع این سوال مطرح می شود که ایران قصد دارد چه کالاهاي مصرفی ضروري را از
روسیه وارد کند که تجار واردات این کالاها را به کالاهاي شناخته شده اي که در حال حاضر در بازار ایران وجود دارد، ترجیح دهند.

 
همین طور در روسیه هم برند ایرانی شناخته شده اي موجود نیست .. 

ـ نکته مهمتر از کاهش تعرفه ها، مساله تولید باکیفیت و رقابتی و فروش مستقیم، همچنین حفظ و استمرار آن است. همچنین،
بازاریابی حرفه اي و افزایش تعداد شرکت هاي بزرگ اهمیت بسیاري دارد. مقایسه حجم و سهم تجارت خارجی ایران با 5 کشور
اتحادیه اقتصادي اوراسیا در برابر چین بسیار ناچیز و قابل اغماض است. کشورهاي عضو اتحادیه اقتصادي ارواسیا در زنجیره تأمین



 
ایران نمی توانند نقشی بارز داشته باشند.. 

ـ مساله دیگر وجود چالش هاي جدي در آمادگی زیرساخت هاي تجارت در کشورمان است. براي مثال کریدور شمال – جنوب هنوز

 
بهره برداري نشده است.. 

ـ به نظر می رسد در نگاه بیشتر صاحب نظران، منافع سیاسی ناشی از پیوستن ایران به اتحادیۀ اقتصادي اوراسیا، دست کم در چشم
اندازي کوتاه مدت، پررنگ تر از منافع اقتصادي آن می باشد و با توجه به تأکید ایران بر چندجانبه گرایی در سیاست خارجی و تقویت

 
همکاري با کشورهاي منطقه، حضور در این اتحادیه را می توان فرصتی براي کشورمان ارزیابی کرد.. 

ـ به طور کلی سیاست مناسبات تجاري با اعضاي اتحادیه می تواند بخش اعظمی از نیازهاي کشور را برطرف کند. از این حیث
کشورهاي اوراسیایی به دلیل ظرفیت هایی که در حوزه خدمات، کشاورزي و صنعت دارند با اهمیت هستند و در مقابل نیز کشورمان
می تواند در مراودات اقتصادي به صادرات خود تنوع ببخشد. تعامل با اتحادیه هایی مانند اوراسیا فرصت قابل توجهی براي سیاست
خارجی و تجارت خارجی ایران فراهم می آورد تا به صورت منسجم با کشورهاي همسایه و اتحادیه هاي مختلف همکاري کند و با

 
تقویت صادرات جایگاه تولید را در کشور بهبود ببخشد.. 

 
ـ روسیه محور بودن این اتحادیه یکی از مسائلی است که در الحاق ایران به این اتحادیه باید مورد توجه سیاست گذاران قرار گیرد. 

تجارت روسیه با اتحادیه اقتصادي اوراسیا تنها 5 درصد از سهم کل تجارت این کشور را شامل می شود و بقیه تجارت این کشور با

 
دیگر کشورهاست. 

ـ فرصت پیش آمده در توسعه همکاري تجاري با کشورهاي عضو اتحادیه اقتصادي اوراسیا ممکن است محملی براي رقابت منفی بین
تولیدکنندگان داخلی، تخریب برند تجاري ایران و ایجاد ذهنیت منفی در مشتریان نسبت به تولیدات ایرانی در بازارهاي اتحادیه
اوراسیا شود و این بازار مستعد را نصیب رقباي قدرتمند بین المللی کند. راهکار واقع بینانه در این فرآیند پیچیده پیش رو، ظرفیت

 
سازي در مقیاس صادراتی و تسهیل شرایط تجاري است. 
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ماجراي افزایش سرمایه پتروشیمی گچساران و دفاعی که از حقوق سهامداران

جزء و مردم منطقه شد

منبع: صداي پولشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/08/27

افزایش سرمایه شرکت پتروشیمی گچساران و عدم افزایش سرمایه چند شرکت سهامدار پتروشیمی گچساران در ماه هاي
اخیر، دستمایه جوسازي رسانه اي عده اي علیه هلدینگ خلیج فارس شده است. روابط عمومی شرکت صنایع پتروشیمی

خلیج فارس در  یک اقدام روشنگرانه، نکاتی مهم در رابطه با فرآیند قانونی افزایش سرمایه را در ...

 
ماجراي افزایش سرمایه پتروشیمی گچساران و دفاعی که از حقوق سهامداران جزء و مردم منطقه شد 

افزایش سرمایه شرکت پتروشیمی گچساران و عدم افزایش سرمایه چند شرکت
سهامدار پتروشیمی گچساران در ماه هاي اخیر، دستمایه جوسازي رسانه اي عده
اي علیه هلدینگ خلیج فارس شده است. روابط عمومی شرکت صنایع
پتروشیمی خلیج فارس در  یک اقدام روشنگرانه، نکاتی مهم در رابطه با فرآیند
قانونی افزایش سرمایه را در راستاي اطلاع رسانی به افکار عمومی و همچنین
اطمینان بخشی به سهامداران براي  دفاعی که از حقوق آنها صورت گرفت، منتشر

 
کرد. 

شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با بیش از پنجاه میلیون سهامدار، نقشی بیش از 40 درصدي در تولید و  صادرات محصولات

 
پتروشیمی ایران را بر عهده دارد و در رده بندي هاي جهانی نیز بین چهل شرکت برتر شیمیایی جهان قرار  دارد.  

این شرکت که با تکمیل طرح هاي بزرگی چون پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس، پتروشیمی ایلام و پتروشیمی لردگان نقشی مهم
در جهش  دوم صنعت پتروشیمی ایفا می کند، سهامدار طرح هاي توسعه اي مهم دیگري چون پتروشیمی گچساران است و با افزایش

 
سرمایه اخیر  انجام شده تبدیل به سهامدار عمده این شرکت شده است. 

 
اما توضیحاتی درباره افزایش سرمایه صورت گرفته در پتروشیمی گچساران ضروري به نظر می رسد: 

 1-  هلدینگ خلیچ فارس علی رغم سهم 10٫65 درصدي در پتروشیمی گچساران تا پیش از افزایش سرمایه اخیر، بیش از 4  هزار و
500 میلیارد تومان در این پروژه هزینه کرده و رسیدن این پروژه به پیشرفت 74 درصدي تا حد زیادي  مرهون همین منابع تزریق
شده توسط هلدینگ خلیج فارس، فراتر از تعهدات خود به این پروژه است ، همین اقدام موجب شده این  هزینه ها به عنوان مطالبات
وصول نشده در صورت هاي مالی فارس، مورد سوال حسابرسان قرار گیرد، مشارکت  حداکثري فارس در این افزایش سرمایه و روشن

 
شدن وضعیت مطالبات فارس از گچساران و برخی سهامدارانش در  همین راستا بوده است. 

 2-  افزایش سرمایه از طریق سلب حق تقدم، اصرار و پیشنهاد هلدینگ خلیج فارس براي افزایش سرمایه سه شرکت  پتروشیمی
دهدشت، کازرون و ممسنی به عنوان سهامداران شرکت سهامی خاص گچساران به سازمان بورس بود؛ این  پیشنهاد علی رغم جلسات
متعدد و قول هاي مساعدي نظیر طرح در هیات مدیره سازمان بورس براي صدور مجوز به  مرحله عملیاتی نرسید. دلیل این پیشنهاد
فارس، هزینه شدن منابع افزایش سرمایه این شرکت ها براي تکمیل این پروژه ها  و بخصوص پتروشیمی گچساران و نه هزینه شدن

 
آن بابت خرید حق تقدم استفاده نشده بود.  

3-  هلدینگ خلیج فارس، همچنین آمادگی خود را به سازمان بورس براي عدم شرکت خود و شرکت هاي زیرمجموعه اش در  این
افزایش سرمایه ها با هدف مشارکت همه مردم ایران در این افزایش سرمایه که موجب کاهش سهام هلدینگ خلیج  فارس در این



شرکت ها می شد، اعلام کرد. تصمیمی که می توانست به نفع چند هزار نفر از سهامدار  فعلی این سه شرکت تمام شود و شیرینی

 
تکمیل و راه اندازي پتروشیمی گچساران را نصیب تعداد بیشتري از ایرانی ها  کند.  

 4-  افزایش سرمایه صورت گرفته در شرکت سهامی خاص پتروشیمی گچساران، طبق مصوبه مجمع عمومی این شرکت  مبنی بر
افزایش سرمایه این شرکت به 5200 میلیارد تومان، مطابق مواد قانون تجارت انجام شده و تنها در این مرحله  از 490 میلیارد تومان
به هزار میلیارد تومان افزایش یافته و مرحله دوم و اصلی افزایش سرمایه 4200 میلیارد تومانی  آن در دستور کار است و سهامدار
عمده کنونی گچساران، همچنان تاکید بر پیشنهاد افزایش سرمایه از طریق سلب حق تقدم از سهامداران فعلی و با شرط عدم وجود

 
متعهد پذیره نویس و امکان مشارکت آحاد ملت در تامین مالی و مشارکت در احداث پروژه ملی گچساران دارد. 

 5-  این افزایش سرمایه که نتیجه نهایی آن افتتاح و تولید و درنتیجه کسب درآمد و سود این مجتمع است، نه تنها موجب  ارزشمندتر
شدن سهام، پتروشیمی گچساران می شود که موجب منتفع شدن سهامداران پتروشیمی هاي  ممسنی، کازرون و دهدشت خواهد بوده

 
و موجب اشتغال زایی بیشتر و توسعه شهرستان گچساران خواهد شد. 

لازم به ذکر است امروز نیروي کار این شهرستان، سهم بیش از 70 درصدي در میان 2 هزار نفر نیروي شاغل مستقیم در این پروژه

 
دارد. 

این اقدام همچنین مانع از هزینه شدن منابع افزایش سرمایه شرکت هاي سهامدار به  نفع عده اي خاص و صرفا براي خرید حق تقدم

 
استفاده نشده آنها؛شد.  

6-هلدینگ خلیج فارس با توجه به اینکه حدود 5 هزار میلیارد تومان از این پروژه مطالبات داشت، معادل سهم خود در این افزایش
سرمایه شرکت کرد، اما به دلیل عدم شرکت بقیه سهامداران در این افزایش سرمایه، سهم فارس در این شرکت افزایش یافت که این

 
اتفاق می تواند موجب تزریق منابع بیشتر از سوي این هلدینگ براي اتمام پروژه گچساران شود. 

 7-  با توجه به برخی مطالب مطرح شده در خصوص این افزایش سرمایه و ارائه اطلاعات دروغ به مردم، هلدینگ خلیج  فارس ضمن
اعلام آمادگی براي پاسخگویی به ابهامات هر کدام از سهامداران محترم در قالب گفت وگو یا پاسخ به  سوالات، حق قانونی خود را براي
پیگیري حقوقی و قضایی ادعاهاي غلط منتشر شده که با هدف تشویش اذهان عمومی  توسط برخی افراد و از طریق برخی بسترهاي

اطلاع رسانی انجام شده محفوظ می داند.  



واردات در 7ماه امسال 21درصد کاهش یافت

منبع: روزنامه صبح اقتصادشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش واحد اقتصادي خبرگزاري صبح اقتصاد  مهدي صادقی نیارکی امروز در هفدهمین جلسه هیات نمایندگان اتاق
بازرگانی تهران با اشاره به وضعیت واردات و صادرات گفت: در 7 ماه اول امسال نسبت به سال گذشته از لحاظ وزنی 2٫8

درصد کاهش واردات داشتیم، اما از لحاظ ارزشی کاهش واردات 21 درصد بوده است و این نشان ...

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: در
7 ماه امسال نسبت به سال گذشته از لحاظ وزنی 2.8
درصد کاهش واردات داشتیم، اما از لحاظ ارزشی کاهش

 
واردات 21 درصد بوده است. 

به گزارش واحد اقتصادي خبرگزاري صبح اقتصاد  مهدي
صادقی نیارکی امروز در هفدهمین جلسه هیات نمایندگان

اتاق بازرگانی تهران با اشاره به وضعیت واردات و صادرات گفت: در 7 ماه اول امسال نسبت به سال گذشته از لحاظ وزنی 2٫8 درصد
کاهش واردات داشتیم، اما از لحاظ ارزشی کاهش واردات 21 درصد بوده است و این نشان می دهدکه عمدتا کالاهایی که با ارزش

 
افزوده بالاتر هستند کمتر به کشور وارد کشور شده است. 

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت بیان داشت: این ارقام نشان می دهد ارزش کاهشی نشان می دهد که مواد اولیه

 
واسطه اي و ماشین آلات کمتري وارد کشور شده است. 

وي افزود: در حوزه صادرات در 7 ماه ابتداي امسال 65 میلیون تن کالا به ارزش 18٫2 میلیارد صادر داشته ایم که کاهش 17٫6 در
وزن صادرات را مشاهده کردیم که البته در مهرماه رشد 1٫7 برابري در حجم صادرات داشتیم که این نوید بخش جبران کاهش

 
صادرات ناشی از برخی از محدودیت اعم از محدودیت هاي بین المللی و کرونا است که انشاء االله در ماه هاي آتی جبران خواهد شد. 

وي همچنین با اشاره به ارز ثبت سفارش، تخصیص و تامین ارز واردات اظهار داشت: مجموع ثبت سفارش 7 ماهه امسال 2٫2 درصد
مثبت است و ارزش تخصیص ما منفی 12٫8 درصد در 7 ماه است و حدود 13 درصد در 7 ماهه نسبت به مدت مشابه سال گذشته

 
کاهش تخصیص ارز داشته ایم و در حوزه تامین ارز نیز 17 درصد کاهش داشته ایم. 

صادقی نیارکی با اشاره  به مراجعات مکرر تامین کنندگان براي مواد اولیه به وزارت صنعت گفت: سرجمع تامین 17 درصد کاهش
داشته است، اما حجک مراجعات ما را به این سمت حرکت داد که از دو ماه گذشته در یک نگاه عمیق کارشناسی نسبت به بررسی
دقیق رسوب کالا و نحوه تامین و تخصیص کالاها و به خصوص تامین مواد اولیه تولید حرکت کنیم، لذا از 2 ماه گذشته 260 ردیف

 
تعرفه را به صورت دقیق کنترل کردیم و وضعیت ثبت سفارش، تامین و تخصیص ارز آن را کنترل کردیم. 



وي بیان داشت: در آن 260 ردیف تعرفه ثبت سفارش تا تاریخ 16 آبان حدود 6 درصد رشد دارد و ارزش واردات این 260 ردیف
تعرفه حدود 10 میلیارد دلار در سال 1398 بوده است که بالغ بر 60 درصد آن مواد اولیه واسطه اي و اجزا و قطعات بخش تولید

 
است. 

صادقی نیارکی با بیان اینکه در حوزه تخصیص ارز منفی 13 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته قرار داریم،  اظهار داشت: این
در حالی است براساس تاریخ ثبت سفارش   در حوزه تامین ارز منفی 53 درصد تا تاریخ 16 آبان 1399 نسبت به سال گذشته عقب

 
تر هستیم . 

معاون امور صنایع اظهار داشت: کاهش واردات طی این مدت دقیقا به مواد اولیه، مواد واسطه اي و اجزا و قطعا و بعضا ماشین آلات

 
اصابت کرده بود. 

صادقی نیارکی اظهار داشت: بطوري که که تامین ارز در صنایع برقی، لوازم خانگی ، صنایع فلزي منفی 29 درصد و در صنایع

 
غیرفلزي نیز منفی 54 درصد و در صنایع منفی نیز منفی 76 درصد کاهشی بوده است. 

وي بیان داشت: البته اگر تاریخ ثبت سفارش را کنار بگذاریم اگر مجموع تامین هاي ارز از ابتداي امسال تا 16 آبان 99 در مقایسه با

 
مدت مشابه سال گذشته حدود 25 درصد کاهش داشته است. 

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: در حوزه صنایع لوازم خانگی در تعداد پروانه بهره برداري و میزان
اشتغال نسبت به سال گذشته وضعیت مناسبت تري داریم بنابران ما با یک تولیدي مواجه هستیم که نیازمند تامین مواد اولیه است و

 
به واسطه شتابی که به واسطه نرخ ارز گرفته تولید لوازم خانگی در کشور توجیه فنی و اقتصادي دارد. 

وي افزود: حدود 7 میلیون تن کالاي اساسی، واسطه اي و غیره در گمرکات رسوب دارد، لذا اولین تصمیم راهبردي دولت و تیم
اقتصادي دولت براي تامین مواد اولیه و ترخیص کالاهاي مانده در گمرك اتخاذ شد مصوبه اي در تاریخ سیزدهم آبان 99 بود، در

 
خصوص ترخیص فوري کالاهاي اساسی و ضروري موجود در انبارهاي گمرك بود. 

صادقی نیارکی اظهار داشت: لذا به سرعت تعرفه هاي مشمول مصوبه به گمرك اعلام شد که براین اساس حدود سه هزار و 838
ردیف تعرفه اعم از مواد اولیه واسطه اي، اجزا و ماشین آلات و تجهیزات به گمرك اعلام شد که رسوب شده و اگر فردي اعلام می
کند که ارز نیاز ندارد و می تواند بدون کد رهگیري این کالاها را از گمرك ترخیص کند، لذا این موارد به گمرك اعلام شد تا امکان
ترخیص این کالا از این طریق وجود داشته باشد و لذا از زمان تصویب مصوب حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا از گمرکات کشور

 
ترخیص شده است. 

معاون صنایع وزارت صمت بیان داشت: شتاب فزاینده اي براي تخلیه گمرکات با تاکید بر مواد اولیه اي و واسطه اي خواهیم داشت و
در این مدل اقتصادي دولت نگاه ما به تامین و تخصیص نگاه هوشمندانه و دقیق است براي پرکردن مواد اولیه ضروري بخش تولید که

 
در ادامه و  در مصوبه دوم رفتار سیاست هاي تجاري ما براي تامین نیازهاي اصلی کشور تنظیم می کند. 

وي افزود: مصوبه دوم با عنوان سیاست هاي جدید واردات و صادرات کشور و بسته ارزي جدیدي که دولت ارائه داد ابلاغ شد و در این
بخش نیز ما با نگاه هوشمندانه در خصوص تامین و تخصیص ارز اقدام کردیم و لذا 613 ردیف تعرفه در حوزه مواد اولیه، اجزا و



قطعات اعلام شد تا روش تامین ارز اینها علاوه بر روش بانکی و نیمایی ، 4 روش تامین ارز را براي آنها واردات کردیم که ارزش
واردات این حدود 700 ردیف تعرفه حدود 13٫5 میلیارد دلار در سال 1398 بوده است.



طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی» چیست؟ /یک رقابت

مومنانه

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش گروه سایر رسانه هاي دفاع پرس، در دومین
سال برگزاري رویداد ملی فهما (کانون هاي فرهنگی هنري
مساجد ایران) ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري
مساجد کشور با ارائه طرح ملی «ایران قوي در گام دوم
انقلاب اسلامی»، در نظر دارد بستر جریان سازي این
گفتمان را در بین آحاد مردم به ویژه اعضاي کانون هاي
فرهنگی هنري مساجد مهیا و زمینه رقابت سالم بچه هاي
مسجد را در ظهور و بروز این رویداد مهم در بستر فضاي

 
مجازي فراهم نماید. 

طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی»، با ایجاد بستر مشارکت و نقش آفرینی، رقابت سالم، تولید و اشتراك محتوا،
هماهنگی و انسجام فعالیت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور، تلاش می کند در راستاي تقویت مؤلفه هاي استحکام فرهنگی
نظام اسلامی بر محور مسجد، گام بردارد. این طرح مبتنی بر اقتضائات روز و قابلیت ها و مقدورات بومی، کارکرد ها و فعالیت هاي
مبتکرانه کانون ها و استفاده هدفمند از ظرفیت رسانه و فن آوري هاي نوین اجرا می شود. همانطور که اشاره شد گستره و مخاطبین
طرح هم کانون هاي فرهنگی هنري مساجد سراسر کشور هستند. محور هاي چهارگانه طرح عبارتست از: قرآن و سیره اهل بیت

 
«علیهم السلام»، مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی، پیشرفت و امید به آینده و مقاومت و عزت ایران اسلامی. 

اطلاع رسانی طرح توسط ستاد هاي استانی از 19 مهر مصادف با بیانات مقام معظم رهبري آغاز شده و ارزیابی و داوري آثار هم نیمه
دوم دي ماه تا بهمن ماه 99 صورت می گیرد و سپس مراسم اختتامیه و معرفی برگزیدگان طرح اسفند ماه همزمان با سالروز تأسیس

 
کانون هاي فرهنگی هنري مساجد برگزار می شود. 

به منظور آشنایی بیشتر با این طرح و تشریح جزئیات آن با حجت الاسلام حبیب رضا ارزانی، مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و

 
رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري کشور گفت وگویی داشته که در ادامه می خوانید: 

وي در ابتدا در خصوص معرفی و چیستی طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی» گفت: این طرح در راستاي طرح ملی
پایتخت فهما برگزار می شود؛ ما سال گذشته پایتخت فرهنگ و هنر مساجد کشور را برگزار کردیم که براساس آن شهر مقدس قم به
عنوان پایتخت فرهنگ و هنر مساجد ایران انتخاب شد. قرار بود که هرسال یک شهر به عنوان پایتخت فهما انتخاب شود، ولی بخاطر
شیوع ویروس کرونا تصمیم بر این شد که سال 1399 و 1400 شهر مقدس قم پایتخت فرهنگ و هنر مساجد کشور بماند. در ذیل
این طرح ما تصمیم گرفتیم پس از سخنرانی مقام معظم رهبري در دي ماه سال گذشته که فرمودند: «ملّت عزیز ایران باید همتشان
این باشد که قوي بشوند» طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی» را اجرا کنیم. البته در فرمایشات بعدي ایشان هم

 
صحبت هایی با این مضمون مطرح شد. 



ارزانی افزود: پیش از این هم مقام معظم رهبري در خصوص بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی سخنرانی کرده بودند که ما از سخنان
ایشان در طرح نامبرده استفاده کردیم. تلاش ما در این طرح این است که بچه هاي مسجد در فضاي مسجد یا در فضاي مجازي
حضور پیدا و محور هاي چهارگانه طرح را اجرا کنند. در محور قرآن و سیره اهل بیت (ع) به موضوعاتی، چون فرهنگ ولایت مداري،
سبک زندگی ایرانی - اسلامی، داستان هاي قرآنی، بزرگداشت مناسبت هاي مذهبی، نماز، امر به معروف و نهی از منکر و موضوعات
مرتبط پرداخته می شود. محور مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی شامل جزئیاتی، چون نقش مسجد در خودسازي، نقش مسجد در
جامعه پردازي، نقش جوانان مسجدي در قوي شدن ایران اسلامی و موضوعات مرتبط می شود. در محور پیشرفت و امید به آینده به
موضوعاتی، چون نشاط آفرینی در جامعه، تقویت روحیه امید و تلاش در بین جوانان، توجه به کارآفرینی و جهش تولید، خدمت
رسانی و محرومیت زدایی، نماد ها و جلوه هاي پیشرفت و عدالت، ابتکارات، اختراعات، خلاقیت ها، الگو هاي موفق محلی، استانی و
ملی و ... پرداخته می شود و محور مقاومت و عزت ایران اسلامی هم شامل موضوعاتی، چون دفاع مقدس، شهداي مقاومت، هسته اي،
سلامت و...، شهید سردار سلیمانی، نمایش جلوه هاي مشارکت مردم (همدلی، مواسات، راهپیمایی و...)، رشد علم و فن آوري و سایر

 
اسوه ها و نماد هاي عزت و مقاومت و موضوعات مرتبط می شود. 

مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: ما بیش از 25 هزار کانون فرهنگی هنري مسجد با بیش از دو میلیون 300 هزار نفر
عضو در کشور داریم. بر اساس این طرح در سه عرصه، اعضاي این کانون ها، خود کانون ها و مدیران مسئول آن ها و استان ها و
شهرستان هاي فهما رقابت صورت می گیرد و در پایان تعیین می شود که هر کدام از این رقابت کنندگان در چه عرصه و مقامی

 
برگزیده و انتخاب شدند. 

ارزانی در ادامه با اشاره به اینکه براي این طرح 12 رواق تعریف شده است توضیح داد: هرکدام از این رواق ها به یک استان اختصاص
دارد؛ عناوین این رواق ها و نام استان ها عبارتست از: رواق نور: خراسان رضوي، رواق کتاب: چهارمحال و بختیاري، رواق دانش: قم،
رواق همدلی: تهران، رواق رسانه: فارس، رواق سرود: هرمزگان، رواق فیلم: گلستان، رواق نمایش: البرز، رواق ترنج: اردبیل، رواق قلم:
یزد، رواق کارآفرینی: اصفهان و رواق فن آوري: خراسان جنوبی. انتخاب استان ها بر اساس امتیازاتی که سال گذشته در پایتخت فهما
کسب کردند و ظرفیت آنهاست. مثلاً سال گذشته خراسان رضوي در حوزه قرآن امتیاز بالایی داشت به همین دلیل تصمیم بر این شد
که این استان به عنوان رواق نور انتخاب شود یا اینکه به جهت کمک هاي مومنانه بچه هاي تهران در سال گذشته، استان تهران براي

 
رواق همدلی انتخاب شد به بیان دیگر هر استانی بنا به ظرفیتی که داشته و امتیاز کسب شده اش براي آن رواق انتخاب شده است. 

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري کشور درباره محور قرآن و سیره اهل بیت (ع) توضیح داد: در این محور قرار است به
موضوعاتی پرداخته شود که پیش از این به آن ها اشاره کردم، ولی شکل کار به این صورت است که اگر مثلاً شخصی بتواند براي اهل
بیت (ع) سرود یا فیلمی بسازد و یکی از داستان هاي قرآنی را به نمایش بکشد یا نمایشنامه اي درباره موضوعات اشاره شده بنویسد
این کار را انجام می دهد. به بیان دیگر کلیت کار شبیه یک جدول است که ستون افقی آن را چهار محور اصلی طرح و ستون عمودي
هم 12 رواق اشاره شده تشکیل می دهد. بسته به اینکه هراستان چه ظرفیتی دارد در این جدول فعالیت می کند به بیان دیگر 12

 
رواق ما 12 ابزار براي چهار محور اشاره شده است. 

وي تصریح کرد: به گمان من اگر انس با اهل بیت و قرآن به عنوان دو راهکاري که می تواند ما را به قله سعادت برساند در بین بچه ها
رواج پیدا کند می توانیم از بسیاري از مشکلات فعلی عبور کنیم. چون وقتی شخص با سیره اهل بیت آشنا شود و داستان هاي قرآنی
را بخواند می تواند مستقل روي پاي خودش بایستد. در رویداد ملی ایران قوي هم بناست به مدد ابزار هایی که گفتیم این آشنایی

 
صورت بگیرد، چون آنچه که امروز می تواند ما را قوي کند قرآن و اهل بیت (ع) است. 



حجت الاسلام ارزانی در پایان گفت: نگاه ما در این طرح حداکثري، جامع و کلان است، ولی حتی اگر بتوانیم روي یک نفر هم تأثیر
بگذاریم برایمان ارزشمند است. پس از برگزاري رویداد هاي امسال پایتخت فهما که سال جاري و سال بعد (1400) به استان قم
اختصاص دارد به شرط حیات، در اسفند ماه سال 1400 پایتخت فهما براي سال 1401 انتخاب می شود. هدف نهایی ما در این طرح،
برگزاري یک رقابت مومنانه در قالب یک مسابقه است تا بچه هاي مسجد را با گام دوم انقلاب اسلامی آشناتر کنیم و آن ها را درگیر

 
فرمایشات رهبري که اشاره کردند کنیم تا به این ترتیب موضوعات برایشان ملموس تر شود. 

 
منبع: مهر 
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تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره

منبع: عصر معدنشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/08/27

عصر معدن- ویروس کووید- 19 طی ماه هاي اخیر اقتصاد و معیشت دنیا و بسیاري از صنایع خرد و بزرگ را تحت تاثیر قرار
داده به گونه اي که صنعت فولاد نیز متاثر از این بیماري در بسیاري از کشورهاي دنیا کاهش تولید را تجربه کرده است.

عصر معدن- ویروس کووید- 19 طی ماه هاي اخیر اقتصاد و معیشت دنیا و بسیاري از صنایع خرد و بزرگ را تحت تاثیر قرار

 
داده به گونه اي که صنعت فولاد نیز متاثر از این بیماري در بسیاري از کشورهاي دنیا کاهش تولید را تجربه کرده است. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر معدن» به نقل از ایلنا، بر اساس مطالعات صورت گرفته، تحت تاثیر این بیماري بر صنعت فولاد، از 64
کشور دنیا که تولیدکننده فولاد هستند فقط 13 کشور توانستند در 8 ماه ابتداي 2020 با رشد تولید مواجه شوند. به عنوان مثال از
میان فولادسازان بزرگ دنیا سه کشور اروپایی انگلیس، لوکزامبورگ و مجارستان از رشد تولید برخوردار بودند و بقیه کشورهاي قاره
سبز از جمله آلمان با 13 درصد، فرانسه 30 درصد و سوئد و اغلب کشورهاي اروپایی کاهش مواجه شدند، اما در این میان چین 4/ 8

 
درصد رشد مثبت تولید را تجربه کرد. 

همچنین به رغم اینکه هند یکی از اقتصادهاي بزرگ دنیا را دارد بیش از 4 درصد کاهش و ژاپن نیز با اینکه تحت تاثیر شرایط
اقتصادي کمتر قرار می گیرد و اقتصاد چابکی دارد بیش از 20 درصد کاهش در تولید فولاد داشته است؛ اما در این 8 ماهه کشور ما
حدود 3/ 11 درصد رشد تولید در حوزه فولاد را شاهد بوده که براي صنعت فولاد کشور نویدبخش توسعه است، زیرا این صنعت علاوه

 
بر شیوع ویروس کرونا با شدیدترین تحریم ها نیز مواجه بوده است. 

علی امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان در گفت وگویی در خصوص شرایط تولید فولاد در کشور می گوید: در سال جهش تولید صنعت
فولاد کشور توانست با وجود سد سخت تحریم ها، بیماري کرونا را پشت سر گذاشته و حتی از رشد 3/ 11 درصدي برخوردار شود.
رشد این صنعت و زنجیره معدنی موجب می شود که بتوان به جایگزینی اقتصاد معدنی به جاي اقتصاد نفتی توجه ویژه اي داشت.
مدیرعامل فولاد سنگان در گفت وگویی مشروح با «دنیاي اقتصاد» به بیان دیدگاه هاي خود در جایگاه یک مدیر معدنی در مورد اهم

 
اقدامات صورت گرفته در این حوزه و تاثیر آن بر صنعت فولاد کشور پرداخته است که در ادامه می خوانید. 

 
تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره 

 
با وجود موفقیت هاي کسب شده، حلقه مفقوده فولاد مبارکه در شعار معروفش از سنگ تا رنگ چه بوده است؟ 

تنها حلقه مفقوده فولاد مبارکه در تحقق شعار از سنگ تا رنگ، بحث تامین کنسانتره بوده است که راه اندازي کارخانه کنسانتره
سنگان این حلقه مفقوده را کامل کرد. راه اندازي این کارخانه در منطقه مرزي شرق کشور باعث شده علاوه بر تکمیل این حلقه
مفقوده، از خام فروشی جلوگیري شود. به طوري که سالانه حدود 10 تا 11 میلیون در این کارخانه کنسانتره سنگ فرآوري خواهد
شد، این امر علاوه بر جلوگیري از خام فروشی سنگ، براي حدود 3500 نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم ایجاد اشتغال کرده است.

می توان گفت که در این منطقه مرزي در شرق کشور به غیراز ایجاد اشتغال، امنیت مرزي هم صورت گرفته است به گونه اي که در
سال جهش تولید یک ظرفیت جدیدي به ظرفیت تولید کنسانتره کشور اضافه خواهد شد و به طورقطع در سال اول کارخانه 5 میلیون



 
تنی کنسانتره با ظرفیت کامل کار نخواهد کرد، اما ظرفیت اسمی موجود به تدریج کامل خواهد شد. 

خط یک کارخانه کنسانتره فولاد سنگان در نیمه نخست امسال راه اندازي شده و در حال تولید است و هم اکنون خط 2 این کارخانه

 
نیز تولید آزمایشی شروع شده و آماده افتتاح رسمی از سوي مسوولان کشور است. 

کارخانه کنسانتره فولاد سنگان به گونه اي طراحی شده که با توجه به کم آب بودن منطقه حدود 80 درصد آب به چرخه تولید بر
خواهد گشت ازآنجا که اقلیم منطقه خشک است، این میزان بازگشت عدد بزرگی است و باطله ما براي اولین بار در کشور باطله
خشک کنسانتره آهن است. این در حالی است که ظرفیت اسمی تولید دو خط یک و دو کارخانه کنسانتره فولاد سنگان هر کدام 2
میلیون و 500 هزار تن است. همچنین یک کارخانه 5 میلیون تنی گندله سازي هم در فولاد سنگان داریم که در آن کنسانتره تبدیل

 
به گندله و براي فولاد مبارکه ارسال می شود و نقش بسزایی در تامین پایدار بخشی از مواد اولیه فولاد مبارکه را ایفا می کنیم. 

 
دستیابی به 15 میلیون تن گندله براي پاسخگویی به نیاز صنایع در منطقه به چه پیش شرط هایی نیاز دارد؟ 

براي تولید 5/ 17 میلیون تن کنسانتره به میزان تقریبی بیش از 35 میلیون تن سنگ آهن نیاز است تا بتوان به تولید 15 میلیون تن
گندله دست یافت. هم اکنون در منطقه سنگان نیز سایر شرکت هاي تولیدکننده در حال فعالیت یا راه اندازي هستند به گونه اي که
هم اکنون اپال پارسیان در حال فعالیت است، شرکت صنعتی توسعه سناباد با 5/ 2 میلیون تن محصول در حال تولید است و سایر

 
شرکت ها نیز در حال ساخت یا راه اندازي است. 

علاوه بر تامین به موقع سنگ موردنیاز واحدهاي تولیدي در این منطقه براي تامین پایدار آب نیز برنامه اي بلندمدت در دستور کار
قرار دارد. اما رویکرد فولاد سنگان به سمت استفاده از پساب است که یک منبع پایدار و بلندمدت است و یکی از موضوعات مهم فولاد
سنگان استفاده از پساب فاضلاب است که در برنامه ما قرار دارد. همچنین براي اینکه شرکت هاي تولیدکننده در منطقه با ظرفیت
کامل تولید کنند باید سالانه بیش از 35 میلیون تن سنگ در آینده استخراج شود. براي ظرفیت کنونی واحدهاي تولیدي کنسانتره

 
سنگ موردنیاز تامین می شود، اما براي بلندمدت باید برنامه اي در دستور کار قرار گیرد تا سنگ بیشتري استخراج شود. 

 
افزایش تولید در عملکرد 6 ماهه فولاد سنگان با چه اقداماتی میسر شده است؟ 

بر اساس سیاست هاي شرکت براي تامین مواد اولیه موردنیاز (کنسانتره) برنامه ریزي لازم ازجمله تأمین کنسانتره از منابع مختلف و
راه اندازي کارخانه کنسانتره صورت گرفته است؛ همچنین براي جلوگیري از توقفات تولید تلاش شده تا علاوه بر تامین به موقع

 
کنسانتره موردنیاز، سیستم حمل ونقل نیز بهبود یابد و با مدیریت در حوزه فنی شرکت توانستیم از توقفات تولید جلوگیري کنیم. 

در همین حال در راستاي افزایش رضایت پرسنل نیز برنامه ریزي انگیزشی لازم در زمینه ارتقاي شغلی صورت گرفت تا از مجموع
عوامل یادشده رشد تولید را در 6 ماهه نخست سال جاري شاهد باشیم، زیرا یکی از مقوله هاي مهم براي افزایش تولید در دنیا رضایت
شغلی است. مجموع عوامل یادشده فوق موجب شد که فولاد سنگان در شش ماهه اول سال 99 نسبت به مدت مشابه سال گذشته
50 درصد افزایش تولید را تجربه کند. فولاد سنگان به عنوان نخستین شرکت در کشور در شرایط کنونی که همه صنایع با تحریم ها
دست وپنجه نرم می کنند، توانست کارخانه کنسانتره خود را با این حجم سرمایه گذاري و پیچیدگی فناوري و به دست متخصصان

 
داخل و بدون دخالت خارجی ها راه اندازي کند. 

 
به لحاظ دانش فنی در این بخش در دنیا چه جایگاهی دارید؟ آیا بومی سازي قطعات، فولاد سنگان را از واردات بی نیاز کرده است؟ 



ازآنجاکه در صنعت فولاد قطعات زیادي از خارج وارد می شد درصدد برآمدیم که به حوزه تحقیق و توسعه و بومی سازي به صورت
جدي و با قدرت تمام بپردازیم. بر این اساس در زمینه تحقیق و توسعه ارتباط بسیار خوبی با دانشگاه هاي کشور ازجمله فردوسی
مشهد و دانشگاه تهران و مراکز علمی و فناوري برقرار کردیم و از استارت آپ هایی که در صنعت فولاد بتوانند راهگشا باشند استقبال
می کنیم تا به ما کمک کنند که به اهداف بومی سازي شرکت دست یابیم. براي تحقق هر چه بیشتر اهداف بومی سازي، دفترچه
هایی براي 2 هزار و 500 قطعه آماده کردیم تا در اختیار تامین کنندگان داخلی براي ساخت قطعات موردنیاز فولاد سنگان قرار گیرد؛
اما برخی از تجهیزات و قطعات خاص هستند که ممکن است به واردات آنها نیاز داشته باشیم و در بلندمدت براي قطع وابستگی به
واردات برنامه ریزي بیشتر انجام داده ایم. فعالیت ما بیشتر روي قطعاتی است که خاص تر هستند؛ اما در مجموع حوزه بومی سازي ما
در دوران طفولیت قرار دارد، زیرا سال 96 کارخانه گندله سازي فولاد سنگان آغاز به تولید کرده و راه زیادي در پیش داریم. از این رو
در زمینه بومی سازي برنامه جامعی داریم و حتی در آینده نزدیک طی فراخوانی از دانشگاه هاي کشور درخواست می شود که در

 
حوزه هاي مختلف بومی سازي به ما کمک کنند تا بتوانیم از واردات بی نیاز شویم. 

هم اکنون بومی سازي تعداد 45 قطعه که نیاز به واردات دارند را در دستور کار داریم که با مهندسی معکوس و ارائه دفترچه و تعیین
ابعاد در اختیار تولیدکنندگان براي تولید قرار خواهند گرفت. در حال حاضر راه اندازي یک دبیرخانه ایده هاي خلاق را در دستور

 
کارداریم و با تشکیل کمیته داوري از هر ایده خلاقانه اي در حوزه کاري، پس از بررسی مورد استقبال قرار خواهد گرفت. 

از نظر شما شرایط تولید گندله در کشور چگونه است و تغییر قیمت در این زنجیره با توجه به نوسانات ارز توانسته نیاز تولیدکنندگان

 
را مرتفع کند؟ 

نوسان ارزي بیشتر واحدهایی که یا مواد اولیه خود را وارد می کنند یا صادرات دارند را تحت تاثیر قرار می دهند این در حالی است
که مواد اولیه موردنیاز ما سنگ آهن است که نیازي به واردات ندارد و محصول تولیدي ما یعنی گندله صد درصد در اختیار فولاد
مبارکه قرار می گیرد. ازاین رو نوسان نرخ ارز تاثیري زیادي بر فعالیت ما نداشته است، اما این نوسانات به طور قطع در زمینه خرید
قطعات موردنیاز تاثیرگذار است. براي تعیین قیمت کنسانتره و گندله چون فرمول براساس درصدي از شمش فولاد خوزستان و شمش

 
فوب خلیج فارس طراحی شده و به طورقطع نوسانات نرخ ارز کل زنجیره را تحت تاثیر قرار می دهد. 

مواد اولیه موردنیاز شرکت تولید گندله، کنسانتره است که در کشور موجود است، البته تا سال گذشته صادرات سنگ آهن و کنسانتره
واقعا آسیب جدي به صنعت فولاد وارد می کرد، اما هم اکنون از صادرات و خام فروشی سنگ آهن جلوگیري شده و امید است

 
سختگیرانه تر هم با این موضوع برخورد شود. 

البته صادرات مقوله بسیار خوبی براي ارزآوري کشور است، اما تا زمانی که در داخل کشور نیاز به آن محصول نباشد و صادرات فقط
باید در زمینه مازاد تولید براي ارزآوري و ورود به بازارهاي جهانی صورت گیرد، زیرا در این شرایط افزایش ظرفیت تولید در کشور را

 
به دنبال خواهد داشت. 

صادرات سنگ آهن و کنسانتره آسیب هاي بسیاري دارد، زیرا هم اکنون برخی از گندله سازان کشور به دلیل کمبود کنسانتره با
ظرفیت کامل کار نمی کنند این در حالی است که چنانچه واحدهاي تولیدکننده گندله با ظرفیت کار کنند زنجیره فولاد با ظرفیت

 
بیشتري فولاد تولید خواهند کرد. 

 
چه میزان سرمایه گذاري در این بخش در حال انجام است؟ آیا این سرمایه گذاري ها این صنعت را متحول خواهد کرد؟ 



هم اکنون سرمایه گذاري هاي انجام شده در فولاد سنگان در بخش گندله و کنسانتره بیش از 300 میلیون یورو و بیش از 2 هزار و

 
500 میلیارد تومان است که اگر این میزان سرمایه گذاري به روز شود بسیار بیشتر از این عدد خواهد بود. 

 
تامین مالی پروژه ها همواره یکی از دغدغه هاي تولیدکنندگان براي طرح هاي توسعه است، آیا شما این چالش را داشته اید؟ 

با حمایت فولاد مبارکه تاکنون در زمینه تامین منابع مالی مشکلی نداشتیم و باید اذعان داشت یکی از مهم ترین عوامل پیشرفت
فولاد سنگان آن است که فولاد مبارکه سهامدار صددرصدي این شرکت است، این رو از لحاظ تامین منابع مالی و کمک هاي فنی و
تخصصی مورد حمایت قرار می دهد. حمایت مدیرعامل فولاد مبارکه در این برهه از زمان موجب راه اندازي کارخانه کنسانتره شد و

 
چنانچه با حمایت این شرکت، تجهیزات را به موقع وارد نمی کردیم راه اندازي کارخانه کنسانتره به هیچ وجه اتفاق نمی افتاد. 

رقباي شما در بازارهاي جهانی چه کشورهایی هستند؟ آیا پس از تحریم ها می توان چشم اندازي براي صادرات مواد معدنی ترسیم

 
کرد که با استقبال بازارهاي بین المللی همراه باشد؟ 

از آنجا که محصول فولاد سنگان صادراتی نیست از این رو در فضاي رقابت جهانی قرار نداریم و تنها تولیدات فولاد مبارکه براي رقابت
وارد بازارهاي بین المللی می شود. هم اکنون کشورهایی که در ابتداي زنجیره فولاد هستند نظیر برزیل و استرالیا منابع معدنی
ازجمله سنگ آهن زیادي دارند و تولیدکننده کنسانتره و گندله هستند، اما به دلیل آنکه ما صادرات نداریم نمی توانیم سهمی در

 
بازارهاي جهانی داشته باشیم. 

صنعت نفت نسبت به فولاد وابستگی بیشتري نسبت به سایر صنایع به خارج دارد. کشور ما به لحاظ تجهیزات، تکنولوژي و فرآوري
مواد معدنی در دنیا تنوع زیادي دارد و اگر این تنوع مواد معدنی را بتوانیم در حوزه هاي مختلف نظیر سنگ هاي تزئینی، مس، سرب

 
و روي فرآوري کنیم سرمایه گذاري روي معدن یک گزینه بسیار خوبی خواهد بود که جایگزین اقتصاد نفتی شود. 

اقتصاد نفتی بیشتر صادرات محور است و با نوسان درفروش آن، کل نظام اقتصادي کشور دچار بحران می شود، اما معدن و فولاد این
گونه نیست، زیرا ابتداي زنجیره فولاد با توجه به نیاز داخلی و ظرفیت سازي صورت گرفته صادرات نمی شود و از آنجا که در داخل
نیاز ما به مواد اولیه فولاد زیاد است پس از فرآوري قابل صادرات خواهد بود و از ارزش افزوده زیادي برخوردار است. به طورقطع معدن
می تواند جایگزین نفت در ارزآوري کشور شود زیرا در سال جاري این حوزه ارزآوري بسیار خوبی براي کشور داشته و به کمک اقتصاد
کشور آمده است. در شرایط کنونی که با بیماري کرونا و تحریم مواجهیم صادرات مواد معدن و صنایع معدنی کمک بسیار بزرگی به
اقتصاد کشور کرده است پس اگر تحریم ها برداشته شود این عدد خیلی بزرگ تر خواهد شد و به طورقطع جایگزین بسیار مناسبی

 
براي صادرات نفتی خواهد شد. 

 
در مورد مثلث توسعه اقتصادي در استان خراسان رضوي توضیح بفرمایید؟ 

زمانی که وزیر فعلی وزارت صمت در استان خراسان رضوي استاندار بودند، بحث مثلث توسعه اقتصادي را در این استان مطرح کردند
که براساس آن یک ارتباط و تعامل سازنده به نفع مردم برقرار شود که سه ضلع آن متشکل از نمایندگان مجلس، کارگزاران نظام و
بخش خصوصی است و ائمه جمعه هم ناظر بر این مثلث هستند. پایه و اساس مثلث توسعه اقتصادي مبتنی بر اقتصاد مقاومتی استوار
است که در سایه ارکان فوق اتفاق می افتد و یک مدل جهانی است که بومی سازي شده، در مدل جهانی عامل، توسعه اما در مدل
بومی سازي شده آن معین اقتصادي وجود دارد که این معین هاي اقتصادي در مناطقی مختلف یک فعالیت مسوولیت اجتماعی برنامه



محوري را انجام می دهد. مثلث توسعه اقتصادي یک فرآیند است براي روستاها و شهرها که چند وظیفه ازجمله شناخت فرصت ها و
تهدیدات، خلق فرصت هاي جدید، ایجاد زنجیره ارزش، ایجاد بازارهاي جدید، تولید ثروت و اشتغال بر مبناي اقتصاد مولد بر عهده
دارد و همچنین یکی از مهم ترین کارکردهاي مثلث توسعه اقتصادي کارآفرینی است. این طرح در استان خراسان رضوي پیاده شد و
ما به عنوان معین اقتصادي در شهرستان خواف انتخاب شدیم. اساس این مدل اقتصادي کارکردن با مردم، براي مردم و رفع نیازهاي
اولویت دار مناطق روستایی است؛ و سند جامعی بر اساس اسناد بالادستی کشور و استان و شهرستان تدوین شده است براي توسعه

که در راستاي آن در حرکت هستیم.



پرداخت 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان کمیته امداد

منبع: بازار کارشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/08/27

بیش از 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال از منابع صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قزوین به 469 نفر پرداخت شده است.

 
بیش از 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال از منابع صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قزوین به 469 نفر پرداخت شده است. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، دهقانی، معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان
پرداخت 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان کمیته امدادقزوین، با تشریح عملکرد اشتغال قزوین طی 8 ماه سال
جاري به تحقق 104 درصدي برنامه هاي کاریابی در استان براي 740 نفر اشاره کرد و گفت: در این مدت براي 3 هزار و 434 نفر

 
برنامه هاي آموزشی و مهارتی اجرا شده است. 

 
وي افزود: همچنین از 1300 طرح اشتغالزایی ایجاد شده در سال 99 با هدف راستاي آزمایی و پیشگیري از انحراف طرح بازدید شد. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان قزوین خاطرنشان کرد: همچنین بیش از 8 میلیارد تومان

 
تسهیلات اشتغال از منابع صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قزوین به 469 نفر پرداخت شده است. 

 
وي افزود: در این مدت 150 نفر از جهاد گران کارآفرین براي همکاري با حوزه اشتغال امداد در مناطق شهرستانی شناسایی شدند. 

دهقانی به موضوع پرداخت تسهیلات اشتغال به هزار و 900 نفر از افراد مستعد اشتغال تحت حمایت و دهک هاي کم درآمد جامعه

 
اشاره کرد و گفت: بر همین اساس، 65 میلیارد تومان از منابع بانکی و امدادي جذب شد. 

وي افزود: همچنین طرح راهبري شغلی براي حدود 400 نفر از مددجویان، با هدف آموزش، توسعه کسب و کار و بازاریابی مناسب و

 
پایدار از سوي کمیته امداد امام خمینی (ره) استان اجرا شده است. 

معاون کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان همچنین اضافه کرد: همچنین سه کارگاه تولیدي در شهر هاي شریفیه،

 
محمودآباد و قزوین راه اندازي شده است. 

 
وي افزود: بیش از 230 نفر از کارجویان امداد در شرکت هاي دانش بنیان و نوآور مشغول به کار شده اند. 

دهقانی از فعال نمودن 8 کارگاه تولیدي خیاطی و قالی بافی در مناطق محروم و روستایی استان خبر داد و گفت: حداقل هزار دست

 
لباس گان بیمارستانی در این مراکز، تولید می شود. 

 
وي افزود: راه اندازي 5 مرکز نیکوکاري تخصصی کارآفرینی در مراکز شهرستان ها در دست اقدام است. 

معاون کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان همچنین از برگزاري دو رویداد بزرگ کارآفرینی و دانش بنیان در سال جاري خبر

 
داد. 



وي افزود: انعقاد تفاهم نامه همکاري با پارك علم و فن آوري استان، شرکت شهرك هاي صنعتی، سازمان فنی و حرفه اي، سازمان
بسیج سازندگی، دانشکده علوم و فنون، سازمان جهاد دانشگاهی، دانشکده کار و موسسات آموزشی و ... از دیگر اقدامات کمیته امداد

 
امام خمینی (ره) در قزوین است. 

دهقانی از انعقاد قرار داد همکاري با 40 نفر از راهبران شغلی خبر داد و گفت: همچنین قریب به 6 میلیارد تومان تسهیلات کارفرمایی
به شرکت ها و کارخانجات متقاضی نیروي کار پرداخت شده است و تعامل با بانک هاي عامل جهت تسهیل و حذب اعتبارات بانکی در

 
دستور کار قرار دارد. 

وي افزود: همچنین استعدادسنجی، مشاوره تخصصی و آماده سازي 2400 پرونده اشتغال و معرفی متقاضیان به بانک ها از جمله
اقدامات صورت گرفته در حوزه اشتغال کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) در استان قزوین است.



صدور 89 مجوز تاسیس گلخانه در خراسان شمالی

منبع: بازار کارشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: امسال 89 مجوز تاسیس گلخانه در سطح 87 هکتار صادر
شد.

 
مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: امسال 89 مجوز تاسیس گلخانه در سطح 87 هکتار صادر شد. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خراسان شمالی؛ محمدعلی شریکیان افزود: با بازگشایی سامانه سیتا 89 طرح احداث گلخانه با
87 هکتار پس از صدور 89 مجوز تاسیس گلخانه در خراسان شمالیتصویب در کارگروه استان براي اخذ تسهیلات به بانک هاي

 
کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید معرفی شد. 

 
وي گفت: تا کنون 10 طرح با سطح 3 هکتار انعقاد قرارداد شده است. 

به گفته مدیر امورباغبانی استان با فعال سازي ستاد توسعه گلخانه در استان و شهرستان ها، اجراي برنامه هاي آموزشی ترویجی و

 
حذف استعلامات غیر ضروري، تسهیل فرآیند صدور مجوز ها، تامین تسهیلات سریعتر انجام می شود. 

 
پارسال 23 طرح با سطح هشت هکتار به مبلغ 23 میلیارد و 600 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند. 

شریکیان گفت: مجتمع گلخانه اي 100 هکتاري دوین شیروان با سرمایه گذاري موسسه ملل در کارگروه استانی تصویب و کارگروه

 
ملی نیز با کلیات طرح و پرداخت تسهیلات به صورت فاز بندي موافقت کرده است. 

مجتمع گلخانه اي امام رضا (ع) در شهرستان مانه و سملقان نیز در سه مرحله با مساحت 115 هکتار احداث که مرحله اول و دوم آن
واگذارشده و مرحله سوم آماده سرمایه گذاري است و شهرك گلخانه اي ساریگل شهرستان اسفراین با مساحت 50 هکتار که در

 
مرحله تامین زیر ساخت هاست. 

در گلخانه هاي استان محصولات متنوعی ازجمله گوجه فرنگی، خیار، سبزي ریحان، گیاهان گلدانی و گل هاي شاخه بریده (نظیر

 
لسیانتوس، شب بو)، آلوورا، کاکتوس، نشاء گیاهان دارویی و زراعی، قلمه گل محمدي و نهال پسته تولید می شود. 

خراسان شمالی به لحاظ سطح زیر کشت گلخانه اي رتبه 21 و در تولید به رتبه 17 ارتقا یافته است.



راهبردهاي حمایتی مسکن اقشار مختلف ارزشمند است

منبع: ایرناشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/08/27

اراك - ایرنا - نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت: راهبردهاي حمایتی از تامین مسکن اقشار مختلف کشوري امري
ارزشمند محسوب می شود و یکی از زوایاي آن حمایت اصولی از مسکن ایثارگران است.

اراك - ایرنا - نماینده ولی فقیه در استان مرکزي گفت:
راهبردهاي حمایتی از تامین مسکن اقشار مختلف کشوري
امري ارزشمند محسوب می شود و یکی از زوایاي آن

 
حمایت اصولی از مسکن ایثارگران است. 

آیت االله «قربانعلی دري نجف آبادي» روز سه شنبه در
نشست امضاي تفاهم نامه تامین زمین و ساخت مسکن
ایثارگران استان مرکزي که با حضور «سعید اوحدي»
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در سالن غدیر
استانداري مرکزي در اراکبرگزار شد، افزود: کارمندان،
حقوق بگیران، حداقل بگیران و مددجویان زیر پوشش

نهادهاي حمایتی، ایثارگران و طلاب نباید دغدغه مسکن جدي داشته باشند و سیاست هاي دولت به گونه اي باشد که معضل سرپناه

 
این اقشار را حل کند. 

وي بیان کرد:افزایش ناگهانی قیمت مسکن شرایط دشواري را براي دهک هاي متوسط و ضعیف بی خانه کشور رقم زده و این مسئله

 
به هیچ عنوان زیبنده و پسندیده در نظام اسلامی نیست. 

امام جمعه اراك ادامه داد:ایجاد 2 هزار واحد مسکونی براي خانواده ایثارگران در استان مرکزي با حمایت مسئولان امر اقدامی ماندگار

 
است. 

آیت االله دري نجف آبادي عنوان کرد: قیمت برخی کالاها نیز مانند رشد غیر معقول قیمت مسکن به هیچ عنوانپذیرفتنی نیست و با
توجه به اینکه بخشی از کالاهاي مشمول افزایش قیمت لیست حمایتی ارز دولتی است، باید نظارت ها به صورت جدي اعمال شود تا

 
دست محتکران از بازار قطع شده و تثبیت قیمت این رده کاهالا محقق شود. 

نماینده ولی فقیه در استان مرکزي اضافه کرد: فعالان در عرصه تولید مسکن باید انصاف را ملاك کار قرار دهند و تنها به فکر حاشیه

 
سود و تجارت نباشند. 

آیت االله دري نجف آبادي اظهار داشت: خانواده و بازماندگان معظم شهدا از افتخارات بزرگ کشور و ستون عزت و شرف جامعه هستند
و باید همه آفت ها از این قشر دور باشد و تامین مسکن براي این قشر کوچکترین کاري است که باید صورت بگیرد. 



وي تصریح کرد: استان مرکزي یکی ازمناطق پرافتخار کشور با پیشینه فرهنگی غنی و مردم شهید پرور هستند و تاکنون در ایام دفاع

 
مقدس شهداي زیادي را تقدیم انقلاب و اسلام کرده است و اکنون شایسته بهترین خدمات در عرصه هاي مختلف است. 

آیت االله دري نجف آبادي در بخش دیگري از سخنانش در خصوص اشتغال گفت: شرایط کنونی کشور به گونه اي است که دولت به
تنهایی براي رفع مشکلات اشتغال کشور نمی توان اثرگذار باشد و باید تدبیري شود تا با حمایت از سرمایه گذاران در بخش مردمی،

 
این مشکل در کشور و استان مرکزي روز به روز کمتر شود. 

وي گفت: استان مرکزي ظرفیت هاي غنی و متعدد در بخش هاي صنایع، معدن، سنگ هاي معدنی، گل و گیاه، کشاورزي و تولیدات

 
گلخانه اي، در صورت توجه و حمایت ویژه می تواند عامل اشتغال پایدار و تولید ثروت باشد. 

در این نشست، تفاهم نامه تامین زمین و ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران استان مرکزي با حضور معاون

 
رئیس جمهوري و رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور، نماینده ولی فقیه در استان مرکزي و استاندار مرکزي امضا شد. 

دیدار با ایت االله دري نجف آبادي نماینده ولی فقیه در استان، حضور در گلزار شهداي اراك و دیدار با خانواده هاي شهدا از دیگر

 
برنامه هاي سفر یک روزه معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثار گران به اراك است. 

 
استان مرکزي 6 هزار و 200 شهید، 14 هزار جانباز و 800 آزاده تقدیم انقلاب اسلامی کرده است. 

هم اکنون 16 هزار و 187 نفر از جمعیت هدف این نهاد انقلابی زیر پوشش بیمه همگانی و 40 هزار و 198 نفر نیز تحت پوشش بیمه

 
تکمیلی هستند. 

بنیاد شهید و امور ایثارگران 22 اسفند سال 1358 به فرمان امام خمینی(ره) با هدف گسترش فرهنگ ایثار و شهادت تشکیل شد و

 
در سال 1365 نیز وظیفه ساماندهی و پشتیبانی فرزندان شهدا به این نهاد واگذار شد. 

 
استان مرکزي با دارا بودن 12 شهرستان داراي بیش از یک میلیون و 400 هزار نفر جمعیت است. 

 
برچسب ها 

 
- اراك 

 
- بنیاد شهید و امور ایثارگران جمهوري اسلامی ایران 

- استان مرکزي



سرانجام قدیمی ترین دانشگاه علوم کشاورزي کشور چه می شود؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/08/27

با توجه به اینکه دانشگاه علوم کشاورزي گرگان قدیمی ترین دانشگاه علوم کشاورزي کشور محسوب می شود لذا جامعه
دانشگاهی با واگذاري بخش هایی از این سایت به سایر دستگاه هاي اجرایی مخالف هستند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان،
دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان با 64 سال
قدمت، یکی از قدیمی ترین و تخصصی ترین مراکز آموزش
عالی کشاورزي و منابع طبیعی کشور بوده و به عنوان یکی
از سمبل هاي دانشگاهی کشور محسوب می شود لذا حفظ
و حمایت از چنین سمبل هایی وظیفه همه دست

 
اندرکاران امور آموزشی و پژوهشی کشور است. 

این دانشگاه طی این سال ها فراز و نشیب زیادي را گذرانیده و کارشناسان و متخصصان زیادي را تربیت کرده است که هر کدام

 
توانسته اند در بخش هاي مختلف جامعه اثرگذار باشند. 

اما طی چند ماه اخیر سخنانی مبنی بر در اختیار قراردادن بخش هاي از این دانشگاه به مجموعه پارك علم و فناوري گلستان مطرح

 
شده که این امر مخالفت جامعه دانشگاهی را در برداشته است. 

پارك علم و فناوري گلستان از سال 91 راه اندازي شد، اما به دلایل مختلف فاقد امکانات و شرایط لازم بوده و ضعف زیرساختی دارد.

 
این پارك هم اکنون در زمره پارك هاي علم و فناوري در حال راه اندازي طبقه بندي می شود. 

مخالف واگذاري دانشگاه به دستگاه هاي اجرایی هستیم دبیر شوراي مرکزي انجمن صنفی هیأت علمی دانشگاه علوم کشاورزي گرگان
طی نامه اي اعلام کرد که جامعه دانشگاهی مخالف واگذاري مکان اولیه و قدیمی دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان به

 
سایر دستگاه هاي اجرایی است. 

در بخش هایی از این نامه آمده است: «اعضاي هیأت علمی این دانشگاه همواره در جهت تولید علم و تربیت نیروي انسانی ماهر و ارائه
خدمات علمی به کشور مجاهدت فراوان داشته به گونه اي که تاکنون نقش مؤثري در توسعه بخش کشاورزي و منابع طبیعی کشور

 
داشته اند و به رغم کمبود هاي فراوان به پیشرفت هاي قابل توجهی در زمینه کارآفرینی هم دست یافته اند. 



 
 

علیرغم قدمت، این دانشگاه هنوز از نظر امکانات و فضا هاي آموزشی و پژوهشی کمبود هاي فراوان دارد لذا منطقی نیست که همین

 
اندك فضا هاي موجود از آن گرفته شده و در اختیار سایر دستگاه هاي اجرایی قرار گیرد. 

شنیده هاي اخیر حاکی از آن است که بدون توجه به نیاز هاي اساسی یک دانشگاه تخصصی و با مأموریت جدید کارآفرینی، تلاش
براي گرفتن بخش هایی از امکانات و زیرساخت ها از جانب سایر دستگاه هاي اجرایی استان در حال انجام است. بسیار روشن است که
راه اندازي و توسعه یک دستگاه اجرایی یا حتی واحد آموزش عالی به هیچ وجه نباید منجر به تضعیف بخش دیگر، به ویژه یک

 
دانشگاه قدیمی و با سابقه شود. 

به عنوان نمونه، توسعه و راه اندازي پارك علم و فناوري با گرفتن امکانات دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی که خود از کمبود

 
هاي فراوان رنج می برد، سیاست و رویه منطقی و قابل قبولی نیست». 

کمبود سرانه هاي دانشگاه علوم کشاورزي در این خصوص با رئیس دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان گفتگو کردیم، علی
نجفی نژاد به خبرنگار مهر گفت: از مدت ها قبل درخواست هایی مبنی بر حمایت دانشگاه علوم کشاورزي گرگان، از پارك علم و

 
فناوري استان مطرح بود و بر همین اساس مذاکراتی در سطح وزارتخانه انجام شد. 

نجفی نژاد ادامه داد: دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان به عنوان دانشگاه تخصصی کمبود هاي زیادي دارد و با توجه به
اینکه دانشگاه در زمینه کارآفرینی در سال هاي اخیر پیشرو بوده و اقدامات گسترده اي را در این زمینه انجام داده بنابراین به

 
ساختمان ها و امکانات موجود براي توسعه شرکت هاي تحت حمایت در مرکز رشد نیاز دارد. 

او بیان کرد: حمایت از دانشجویان کارآفرین و در اختیار گذاشتن زمین و عرصه براي توسعه کشاورزي و آموزش در این زمینه از جمله

 
دغدغه هاي دانشگاه بوده که همواره با آن دست و پنجه نرم می کند. 

نجفی نژاد تصریح کرد: دانشگاه علوم کشاورزي با سرانه هاي استاندارد وزارت علوم فاصله داشته و در سرانه هاي آموزشی سرانه هاي

 
خدماتی و رفاهی دچار کمبود هایی است. 

 
فضاي مازاد نداریم 

او اضافه کرد: برخی بر این تصور هستند که دانشگاه امکانات مازاد داشته در صورتی که اینگونه نیست به عنوان مثال مرکز رشد



 
دانشگاه باید چهار هزار متر فضا داشته باشد در صورتی که با این رقم فاصله زیادي دارد. 

رئیس دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان اظهار کرد: با توجه به درخواست کمک پارك علم و فناوري، ساختمانی در ضلع

 
غربی سایت شهید بهشتی در اختیار آن ها قرار گرفته است. 

نجفی نژاد افزود: این ساختمان به شکل موقت در اختیار پارك قرار گرفته تا آن ها در گرگان فضایی داشته باشند و بتوانند فعالیت

 
هاي خود را بهتر و سریع تر پیگیري کنند؛ بنابراین تغییر مالکیتی صورت نگرفته است. 

او تاکید کرد: ساختمان مرکزي دانشگاه به طور کامل تحت اختیار دانشگاه بوده و ثبت میراث فرهنگی شده است و قابلیت واگذاري به

 
هیچ مرجعی را ندارد و باید حفظ شود. 

 
پارك نیازمند حمایت است 

نجفی نژاد ادامه داد: پارك علم و فناوري گلستان از نظر زیرساختی، نیروي انسانی و امکانات ضعیف بوده بنابراین نیاز است که تقویت

 
شود و ما هم به عنوان یک دانشگاه قدیمی و مادر وظیفه داریم از بخش هاي جوان فناوري پشتیبانی کنیم تا رشد کنند. 

او اضافه کرد: بنابراین طبق توصیه مسئولان وزارتی و طبق زمانبندي مشخص فضایی به شکل موقت در اختیار آن ها قرار گرفته تا

 
بتوانند پروژه هاي عمرانی خود را پیگیري کنند و بعد در محل اصلی خود مستقر شوند. 

 
 

رئیس دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان گفت: بخشی از ساختمان هاي دانشگاه علوم کشاورزي هم در اختیار دانشگاه

 
گلستان است که با تکمیل پروژه هاي در حال ساخت در سایت سرخنکلاته به آن مکان منتقل می شوند. 

نجفی نژاد با بیان اینکه هدف از این تفاهمنامه ارتقا و حمایت از پارك است، افزود: پارك علم و فناوري باید یک برنامه توسعه جامعه
محور تدوین کرده تا بتواند منابع مالی بیشتري را جذب کند و مدیران این مجموعه هم باید تلاش کنند تا کمبود ها و نیاز هاي پارك

 
را براي استقرار شرکت هاي دانش بنیان فراهم کنند. 

او با بیان اینکه پارك علم و فناوري حلقه انتهایی مسیر اقتصاد دانش بنیان است، ادامه داد: وظیفه دانشگاه، توسعه هسته هاي فناوري
و ایجاد مراکز رشد بوده تا شرکت هاي نوپا در چتر حمایتی دانشگاه باشند و بعد در اختیار پارك قرار گیرند بنابراین پارك علم و



 
فناوري هم اکنون باید همت خود را صرف استفاده بهتر از منابع خود کند. 

 
تفاهمنامه سه جانبه 

رئیس پارك علم و فناوري گلستان هم در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: طبق تفاهم نامه سه جانبه پارك علم و فناوري، دانشگاه

 
علوم کشاورزي و دانشگاه گلستان مقرر شد که بخشی از فضا هاي این مجموعه ها در اختیار پارك علم و فناوري قرار بگیرد. 

 
 

مهدي غفاري افزود: برهمین اساس مقرر شد که دانشگاه علوم کشاورزي بخشی از ساختمان هاي سایت شهید بهشتی و یک هکتار

 
زمین در پردیس میدان بسیج را براي راه اندازي واحد هاي فناور و شرکت هاي دانش بنیان در اختیار پارك قرار دهد. 

او افزود: دانشگاه گلستان هم 10 هکتار از اراضی خود را در سرخنکلاته و همچنین سه هزار متر فضاي دانشگاه گلستان در سایت

 
شهید بهشتی را در اختیار پارك قرار خواهد داد. 

غفاري با اشاره به فضاي این مجموعه در شهر هاي گنبدکاووس و علی آبادکتول هم گفت: آن چیزي که پارك به آن نیاز دارد فضا
هایی با دسترسی مناسب است تا در اختیار واحد هاي فناور قرار گیرد وگرنه پارك علم و فناوري ستاد کوچکی است که ساختمان

 
محدودي براي مدیریت آن کفایت می کند. 

او با بیان اینکه در گلستان محلی براي استقرار واحد هاي فناور وجود نداشته و استفاده از فضاي دانشگاه ها یکی از سیاست هاي
وزارت علوم است، گفت: سرانه استان تا پایان 1398 باید به ازاي جمعیت، 14 هزار و 600 متر باشد در حالی که این رقم هم اکنون

 
هزار و 600 متر است و امیدواریم خود را به میانگین کشوري نزدیک کنیم. 

سایت قدیمی و مرکزي دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان واقع در مرکز شهر گرگان سمبل شهر بوده که باید کاربري
آموزشی آن حفظ شود. از طرف دیگر توسعه پارك علم و فناوري یک ضرورت بوده که باید با رعایت همه ضوابط و اصول آن را اجرایی

 
کرد بنابراین باید متولیان امر هردو جانب را در نظر گرفته و سپس تصمیم گیري کنند. 

منبع مهر



2000واحد مسکونی ویژه خانواده هاي شهدا و ایثارگران استان مرکزي ساخته

می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها ــ رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مرکزي گفت: امروز تفاهم نامه ایجاد یک هزار شغل براي فرزندان
شهدا و ایثارگران و تهیه مسکن براي بیش از 2 هزار نفر از خانواده هاي شهدا و ایثارگران استان منعقد می شود.

گروه استان ها ــ رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران استان
مرکزي گفت: امروز تفاهم نامه اي ایجاد یک هزار شغل
براي فرزندان شهدا و ایثارگران و تهیه مسکن براي بیش از
2 هزار نفر از خانواده هاي شهدا و ایثارگران استان منعقد

 
می شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك، مرتضی انصاري فر
پیش از ظهر امروز در جلسه امضاي تفاهم نامه تامین زمین
و ساخت مسکن و ساماندهی اشتغال و کارآفرینی ایثارگران
استان مرکزي با اشاره به جایگاه شهدا و ایثارگران اظهار

داشت: جامعه ایثارگري استان مرکزي در سایه افتخارات شهدا مصمم و استوار از میراث شهدا و راه امام حسین (ع) نگهبانی می کند

 
تا در این مسیر که منتهی آرزوي مقربان خداست دست پیدا کنند. 

وي افزود: یاران جنگ پیشانی بندهاي جامانده را به سرهاي خود بسته اند و اقدامات صالحانه با رمز یازهرا(س) را سرلوحه کار خود

 
قرار داده اند. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مرکزي خاطرنشان کرد: استان مرکزي داراي 6 هزار و 200 شهید، 800 آزاده و بیش از 14

 
هزار جانباز است. 

انصاري فرد تصریح کرد: امروز تفاهم نامه اي در راستاي اشتغال یک هزار نفر از فرزندان شهدا و ایثارگران در زمینه جذب، استخدام و
کارآفرینی با ظرفیت موجود استان و تهیه مسکن براي بیش از 2 هزار نفر از خانواده هاي شهدا و ایثارگران استان مرکزي منعقد می

 
شود. 

 
بدهی هاي بنیاد شهید تا پایان دولت دوازدهم تسویه می شود/ پرداخت 78هزار میلیارد ریال از مطالبات جامعه ایثارگري 

 
رئیس بنیاد شهید: فرزندان شاهد و جانبازان بالاي 70درصد تا پایان "برنامه ششم" استخدام می شوند 

 
رعایت اخلاق در بنیاد شهید شرط اول مواجهه با ایثارگران است 

وي بیان کرد: 2 هزار نفر بیکار در سامانه بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مرکزي ثبت شده که این آمار با انعقاد این تفاهم نامه به

 
بیش از نصف کاهش پیدا می کند. 



رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران استان مرکزي ادامه داد: این اداره اقداماتی برجسته اعم از اجراي پروژه 264 واحدي سفیر براي

 
خانواده شهدا و ایثارگران شهر اراك انجام داده و امیدواریم این پروژه با هدف گذاري مناسب تا پایان سال به بهره برداري برسد. 

وي گفت: استفاده از ظرفیت هاي مقامات ارشد در راستاي اجراي طرح سپاس، تبدیل ظرفیت هاي بالقوه بنیاد شهید استان مرکزي
به بالفعل، قرائت وصیت نامه شهدا به صورت موشن گرافی در جلسات، اتمام پروژه فرهنگی، ورزشی و توان بخشی استان با اعتبار بالغ
بر 29 میلیارد تومان، دیدار غیرحضوري با جامعه هدف بنیاد شهید در هفته دفاع مقدس، تقدیر از کادر درمان بیمارستان ها، حضور

امام جمعه در برنامه ها و مراسم هاي مختلف مربوط به جامعه هدف از دیگر اقدامات به شمار می رود.



تعاونی سهامی سرمایه گذار نسل جدیدي از تعاونی ها

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/08/27

تعاونی سهامی سرمایه گذار به عنوان نسل جدیدي از تعاونی ها می تواند مشارکت حداکثري نهادهاي حقیقی و حقوقی را در
راستاي مردمی کردن اقتصاد به همراه داشته باشد. نوشته تعاونی سهامی سرمایه گذار نسل جدیدي از تعاونی ها اولین بار در

خبرگزاري صنایع. پدیدار شد.

 
یادداشت 

 
تعاونی سهامی سرمایه گذار نسل جدیدي از تعاونی ها 

تعاونی سهامی سرمایه گذار به عنوان نسل جدیدي از تعاونی ها می
تواند مشارکت حداکثري نهادهاي حقیقی و حقوقی را در راستاي

 
مردمی کردن اقتصاد به همراه داشته باشد. 

تعاونی سهامی سرمایه گذار به عنوان نسل جدیدي از تعاونی ها می تواند مشارکت حداکثري نهادهاي حقیقی و حقوقی را در راستاي

 
مردمی کردن اقتصاد به همراه داشته باشد. 

 
  

 
عرصه تعاون   

به گزارش خبرگزاري صنایع، تعاون به عنوان یکی از سه رکن اقتصاد کشور در کنار دولت و بخش خصوصی در بسیاري از برهه هاي

 
حساس گره گشاي مشکلات اقتصادي بوده است. 

استفاده از روحیه مشارکت و همراهی در فرهنگ تعاون و بهره مندي از تجمیع سرمایه هاي خرد جهت فعالیت هاي کلان در راستاي

 
رشد و پیشرفت اقتصاد، از مزایاي مهم اقتصاد تعاونی می باشد. 

امروزه مدل هاي جدیدي در عرصه تعاون به ظهور رسیده اند که با هدف مردمی سازي اقتصاد، به دنبال مشارکت حداکثري نهادهاي

 
حقیقی و حقوقی می باشند. 

محمدرضا رضائی نژاد کارشناس اقتصاد تعاونی در یادداشتی با عنوان "تعاونی هاي نسل جدید، راهگشاي مردمی سازي اقتصاد" ضمن

 
بررسی حوزه تعاون، تعاونی سهامی سرمایه گذار را به عنوان مدل جدیدي از تعاونی ها مورد بررسی قرار داده است. 

 
اقتصاد تعاونی   



 
نویسنده در یادداشت خود آورده است: 

تعاون به عنوان یکی از سه رکن اقتصاد کشور در کنار دولت و بخش خصوصی در بسیاري از برهه هاي حساس گره گشاي مشکلات

 
اقتصادي بوده است. 

استفاده از روحیه مشارکت و همراهی در فرهنگ تعاون و بهره مندي از تجمیع سرمایه هاي خرد جهت فعالیت هاي کلان در راستاي

 
رشد و پیشرفت اقتصاد، از مزایاي مهم اقتصاد تعاونی می باشد. 

امروزه مدل هاي جدیدي در عرصه تعاون به ظهور رسیده اند که با هدف مردمی سازي اقتصاد، به دنبال مشارکت حداکثري نهادهاي

 
حقیقی و حقوقی می باشند. 

در این مسیر، آشنایی دقیق با شیوه هاي تأمین منابع مالی و مدیریتی و  به کارگیري روش هاي کارآفرینی ارزش زا در همکاري

 
بخش هاي خصوصی و تعاونی، می تواند عاملی مهم در تعریف این مدل هاي جدید تعاونی گردد. 

به عنوان مثال بخشی از منابع مالی یک شرکت تعاونی می تواند ازطریق سرمایه هاي داخلی و مابقی  ازطریق بازارهاي سرمایه یا
investor share)استقراض در قالب مشارکت افراد غیر عضو تامین شود، اینجاست که لزوم تعریف تعاونی سهامی- سرمایه گذار

 
co-operative) به عنوان یکی از مدل هاي جدید احساس می گردد. 

 
  

 
تعاونی سهامی سرمایه گذار   

در مدل تعاونی سهامی سرمایه گذار گروه هاي مختلف سهام ایجاد می شوند که ممکن است از جنبه هاي نرخ بازگشت، تحمل

 
ریسک، میزان کنترل، قابلیت بازخرید و قابلیت انتقال، حقوق متفاوتی براي دارنده آن به همراه داشته باشد. 

سرمایه گذاران غیر عضو در این ساختار در کنار اعضاي تعاونی با مشارکتی اثر بخش به عنوان سهام دار حق مالکیت دریافت می

 
کنند. 

بر اساس ماده 10 قانون اصلاح مواردي از قانون برنامه چهارم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی جمهوري اسلامی ایران و اجراي
سیاست کل اصل 44 قانون اساسی، کلیه شرکت ها و اتحادیه هاي تعاونی مجازند در بدو تاسیس یا هنگام افزایش سرمایه، تا سقف
چهل و نه درصد(49 %) سهام خود را با امکان اعمال راي تا سی و پنج درصد(35%) کل آرا و تصدي کرسی هاي هیئت مدیره به
همین نسبت، به شرط عدم نقض حاکمیت اعضا و رعایت سقف معین براي سهام و راي هر سهامدار غیر عضو طبق اساسنامه مصوب،

 
به اشخاص حقیقی یا حقوقی غیر عضو واگذار نمایند. 

همچنین طبق ماده 17 قانون بخش تعاون در راستاي اجراي بند 2 اصل 43 قانون اساسی کشور، سهام دار غیر عضو از طریق عقود

 
اسلامی و وام بدون بهره یا هر راه مشروع دیگر، می تواند اقدام به کمک در تأمین و یا افزایش سرمایه شرکتهاي تعاونی نماید. 

 
  



 
فواید تعاونی سهامی سرمایه گذار   

با توجه به مواد قانونی فوق می توان با جایگزین کردن مدل تعاونی هاي نسل جدید مثل تعاونی سهامی سرمایه گذار (که می توانند
سهامدار غیر عضو داشته باشند) با مدل هاي سنتی، که در آن هر عضو تنها یک حق راي دارد ، زمینه فعالیتی ریسک پذیر و ارزش

 
آفرین را براي سهام دار غیرعضو فراهم نمود و به ساختاري مردمی تر در اقتصاد تعاونی دست یافت. 

امروزه هدف کلان بسیاري از ساختارهاي اقتصاد تعاونی تقویت مبحث مهم کارآفرینی اجتماعی ست که سعی دارد با توزیع منافع به

 
جمع در راستاي توسعه اقتصادي، چند نسل را از مزایاي یک فعالیت اقتصادي بهره مند گرداند. 

در اصل چیزي که وجه تمایز کارآفرینی اجتماعی است، تقدم منافع اجتماعی بلند مدت آینده محور بر منافع شخصی اکنون محور
است. پیداست که در این راستا مدل هاي جدید تعاونی می توانند با کارآفرینی ارزش زا، باروري و ثمر دهی کارآفرینی اجتماعی را

 
تضمین نمایند. 

 بنا بر ساختار جدید تعاونی سهامی سرمایه گذار براي انجام پروژه هاي بزرگ ملی، کارآفرینان اقتصادي و افراد ریسک پذیر به عنوان

 
اعضا تعاونی با حق راي بالاتر از حداقل 65 درصد و افراد عادي جامعه به عنوان سهامدار غیر عضو سرمایه گذار می توانند وارد شود. 

 
  

 
فواید حضور سهامدار غیر عضو در اقتصاد تعاونی   

ورود سهام دار غیر عضو که ضمن رعایت چارچوب هاي قانونی عرصه تعاون، آزادي عمل بیشتري از نظر ریسک پذیري اقتصادي و

 
همچنین تعهد ارزش آفرینی سهام دارد، دست آوردهاي موثري را در اقتصاد تعاونی به دنبال خواهد داشت. 

در کنار تجمیع سرمایه هاي سهام داران عضو با مسئولیت هاي مرسوم در مدل هاي قدیمی تعاونی، حضور سهام دار غیرعضو ضمن
تامین منابع مالی به صورت مشارکت افراد حقیقی یا حقوقی جهت کارآفرینی و ارزش آوري، می تواند طبق قراردادهاي موجود باعث

 
تمرکز جریان هاي مدیریتی متعهد، متفکر و ریسک پذیر گردد. 

پیداست که در مدل تعاونی سهامی سرمایه گذار ریسک پذیري از سمت سهامدار غیرعضو با شرایط محدودتر، به سمت سهام دار عضو

 
با توانایی ها و امکانات گسترده تر متمایل می گردد. 

شرایط و قوانین گاه دست و پاگیر و مسئولیت هاي کلیشه شده در مدل هاي تعاونی سنتی، در مواردي زمینه را جهت فعالیت هاي

 
ارزش آفرین با تحمل ریسک مطلوب براي سهام دار عضو فراهم نمی سازد. 

 
  

 
نقش سهام داران غیر عضو در مردمی کردن اقتصاد   



در حالی که مشارکت سهام دار غیر عضو که سهامدار عضو نسبت به سهم او متعهد می باشد، می تواند زمینه ساز کارآفرینی ریسک

 
پذیر گردد. 

 
نکته مهم آنکه در مدل جدید تعاونی، براي سهامدار غیر عضو شرایط خروج از سهامداري نیز تعریف گردیده است. 

سهام داران غیر عضو در قالب قرارداد خاص و مدت معین سهامدار  شرکت بوده و با پایان قرارداد طبق شرایط مشخص از سهامداري
خارج می گردند، می توان گفت با این روش کارآفرینان اقتصادي به عنوان سهام دار عضو تعهد ارزش آفرینی را به سهامدار غیر عضو و

 
تعهد گسترش فعالیت را به دولت می دهند. 

 
سهامداران غیر عضو در منافع شرکت به نسبت سهم خود شریک می باشند و از شرایط خاص طبق قرارداد بهره مند می گردند. 

 
  

 
تعاونی سهامی سرمایه گذار و کارآفرینی اجتماعی   

 
به گزارش خبرگزاري صنایع، نویسنده در بخش پایانی یاداشت خود پیرامون تعاونی سهامی سرمایه گذار آورده است: 

بنابراین با تعریف شرایط خروج سهامدار غیر عضو عادي به صورت ارزش روز سهام و سهامدار غیرعضو سرمایه گذار بر اساس قرارداد

 
می توان تامین سرمایه فعالیت توسعه اي را محقق ساخت. 

در نتیجه با محوریت مسئولیت اعضا که حداقل 51% سهام و %65 حق راي دارند و منابع مالی سهامداران غیر عضو عادي و سرمایه

 
گذار که متعهد ارزش آفرینی آن سهامداران عضو می باشند، مردمی سازي اقتصاد انجام می گیرد. 

در اصل می توان گفت مسئولیت سهام داران عضو درچارچوب قوانین تعاونی در کنار سرمایه گذاري ارزش آفرین سهامداران غیر عضو،
منجر به ساختاري جدید و پویا جهت تقویت اقتصاد تعاونی می شود تا مدل تعاونی سهامی سرمایه گذار پشتوانه اي قوي براي

 
گسترش کارآفرینی اجتماعی گردد. 

 
  

 
نویسنده: محمدرضا رضائی نژاد – کارشناس اقتصاد تعاونی 

انتهاي پیام///



کارفرمایان بکارگیري نیروي جدید 2 سال معاف از مالیات می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/08/27

زاهدان- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان وبلوچستان گفت: بر اساس دستورالعمل اجرایی طرح مشوق بیمه
کارفرمایی در صورتی که کارفرما نیروي جدیدي بکارگیري کند از معافیت بیمه سهم کارفرما به مدت 2 سال بهره مند خواهد

شد.

زاهدان- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان
وبلوچستان گفت: بر اساس دستورالعمل اجرایی طرح
مشوق بیمه کارفرمایی در صورتی که کارفرما نیروي
جدیدي بکارگیري کند از معافیت بیمه سهم کارفرما به

 
مدت 2 سال بهره مند خواهد شد. 

به گزارش ایرنا مهرداد جهاندیده روز سه شنبه اظهارداشت:
طرح مشوق بیمه کارفرمایی با هدف تحرك بخشیدن به
بازار کار کشور، حمایت از کارآفرینان و صاحبان کسب و
کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا و ایجاد اشتغال با

ترغیب و تشویق کارفرمایان کارگاه هاي تولیدي و خدماتی به استفاده از نیروي کار جدید از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 
اصلاح و ابلاغ شده است. 

وي بیان کرد: همچنین کارفرمایان در صورت جذب افرادي که از دوره مقدماتی طرح کارورزي (دوره سه ماهه) در کارگاه ها و

 
موسسات مشمول دستورالعمل اجرایی طرح کارورزي استفاده کرده اند حداکثر تا 21 ماه می توانند از مشوق بیمه اي استفاده کنند. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی سیستان و بلوچستان گفت: مشوق بیمه اي و جهی معادل حق بیمه سهم کارفرما بعلاوه سه درصد
سهم بیمه بیکاري( به میزان 23 درصد حداقل دستمزد تعیین شده از سوي شوراي کار) که در چهارچوب دستورالعمل، ماهیانه از

 
سوي دولت به حساب کارفرما واریز می شود. 

وي شرایط کارفرمایان براي استفاده از این طرح را نام نویسی در سامانه مشوق بیمه اي به نشانی اینترنتی

 
http://moshavegh.mcls.gov.ir و دارا بودن مجوز فعالیت از مراجع رسمی کشور و کد کارگاهی تامین اجتماعی بیان کرد. 

جهاندیده اظهارداشت: نیروي کار جدید باید داراي مدرك تحصیلی لیسانس یا بالاتر، سن حداکثر 38 سال و 36 ماه سابقه بیمه تامین

 
اجتماعی باشد. 

وي تاکید کرد: نیروهاي جدید نباید جایگزین نیروهاي قبلی کارفرما شوند و ملاك جدید بودن نیروهاي جذب شده نیز افزایش نیروها

 
نسبت به لیست بیمه 2 ماه قبل از نام نویسی کارفرماست. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی سیستان و بلوچستان از جمله ویژگی هاي طرح مشوق بیمه اي کارفرمایان را عدم محدودیت
ظرفیت پذیرش نیروي کار جدید بیان کرد و افزود: پرداخت وجه مشوق هاي بیمه اي به صورت مستقیم به حساب کارفرما، امکان
بهره مندي واحدهاي آسیب دیده از کرونا حتی با بکارگیري مجدد نیروي بیکار شده قبلی، امکان بهره مندي کارگاه هاي جدید و

 
امکان استفاده از بیمه بیکاري براي افراد جذب شده در قالب طرح در صورت بیکار شدن از دیگر مزایاي این طرح است. 



 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- کارگر 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



چهار هزار برنامه هفته بسیج در ایلام برگزار می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/08/27

ایلام - ایرنا - جانشین فرمانده سپاه امیرالمومنین(ع) ایلام گفت: چهار هزار برنامه در 55 سرفصل به مناسبت گرامیداشت
هفته بسیج در نقاط مختلف استان ایلام برگزار می شود.

ایلام - ایرنا - جانشین فرمانده سپاه امیرالمومنین(ع) ایلام
گفت: چهار هزار برنامه در 55 سرفصل به مناسبت
گرامیداشت هفته بسیج در نقاط مختلف استان ایلام برگزار

 
می شود. 

به گزارش ایرنا، سرهنگ قدرت االله کریمیان روز سه شنبه
در نشست خبري مجازي با اصحاب رسانه به مناسبت هفته
بسیج، اظهار داشت: این برنامه ها در محورهاي محرومیت
زدایی، فرهنگی، سیاسی، ایثار و شهادت، بهداشت و درمان

 
و موارد دیگر به صورت مجازي انجام می شود. 

وي یادآور شد: بسیج از ابتداي شکل گیري تاکنون پیشقراول و پرچمدار تمامی عرصه ها در انقلاب اسلامی بوده و خدمات بسیجیان

 
به جامعه انکارناپذیر است. 

وي تاکید کرد: بسیجیان در همه هنگامه هاي انقلاب اعم از جنگ، سیل، زلزله، دفاعی، بهداشت، امید آفرینی، محرومیت زدایی،

 
اشتغال زایی و موارد دیگر مشارکتی فعال، پویا و خودجوش داشته اند. 

جانشین سپاه امیرالمومنین(ع) ایلام افزود: بسیج به عنوان یک تفکر و شاکله داراي هویتی مستحکم است که از درون خود مردم و
اقشار مختلف جامعه شکل گرفته و بدون هیچ چشم داشتی خالصانه و خاضعانه در خدمت نظام و مردم به ویژه طبقه محرومان و

 
مستضعفان است. 

سرهنگ کریمیان به نقش و حضور بسیج در مبارزه با شیوع کرونا اشاره و یادآوري کرد: از همان آغازین روزهاي شیوع کرونا سپاه و

 
اقشار مختلف بسیجیان اعم از بسیج جامعه پزشکی، روحانیون، دانشجویی، رسانه و اصناف وارد میدان کارزار شدند. 

وي اضافه کرد: ضد عفونی معابر عمومی، ایجاد پویش هاي همگانی و جمع آوري کمک هاي نقدي و غیرنقدي براي طبقه محرومان

 
جامعه و شناسایی مشاغل آسیب دیده از کرونا از جمله اقدام هاي بسیج در راستاي به مبارزه با کروناست. 

وي گفت: یکی از برنامه هاي مهم بسیج در بحبوهه همه گیري کرونا ایجاد امیدآفرینی و تقویت حس امنیت در بین مردم است که
بسیجیان نیز به این عرصه وارد شدند و در محلات و مناطق مختلف با اجراي برنامه هاي گوناگون به ایجاد حس امیدآفرینی در بین



 
مردم جامعه نقش تاثیرگذاري داشته اند. 

کریمیان تاکید کرد: در هر زمان و برهه اي جامعه به حضور بسیجیان نیاز داشته است داوطلبانه و خودجوش وارد عرصه عمل شده اند

 
و بنا بر تخصصشان براي رفع یا کاهش مشکل تلاش کرده اند. 

وي افزود: حضور آحاد مردم در بدنه بسیج و تشکیل قشرهاي بسیج تخصصی در حوزه هاي مختلفی چون بسیج جامعه پزشکی،

 
کشاورزي، طلاب، مهندسین، رسانه و سایر اقشار تخصصی بسیج به پیشبرد و شتاب دهی امور کمک هاي شایانی کرده است. 

 
به گزارش ایرنا، از 30 آبان تا 6 آذرماه در تقویم به نام هفته گرامیداشت بسیج نامگذاري شده است. 

 
بسیج پیشرو خدمت و امیدآفرین شعار امسال این هفته است. 

 
برچسب ها 

 
- سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران 

 
- ایلام 

 
- ویروس کرونا 

 
- روز بسیج مستضعفان 

- سازمان بسیج مستضعفان



فرماندار: کشاورزان پارس آبادي در برداشت پنبه دقت کنند

منبع: ایرناشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/08/27

اردبیل - ایرنا - فرماندار پارس آباد مغان با اشاره به شکایت هاي مردم در خصوص افت زنی محصول پنبه با درصد بالا به
کشاورزان منطقه توصیه کرد در برداشت پنبه دقت کنند.

 اردبیل - ایرنا - فرماندار پارس آباد مغان با اشاره به شکایت هاي

 
مردم در خصوص افت زنی محصول پنبه با درصد بالا به کشاورزان منطقه توصیه کرد در برداشت پنبه دقت کنند. 

به گزارش ایرنا ، ابراهیم امامی روز سه شنبه در دیدار با برخی کارخانه داران و خریداران پنبه گفت: چندین سال بود کارخانه هاي
پنبه زنی منطقه تعطیل بودند و شنیدن صداي فعالیت این کارخانه ها آرزوي همه بود و امروز که به همت کشاورزان دوباره 11 هزار
هکتار از اراضی منطقه زیرکشت پنبه رفته باید همه حمایت کنیم و اجازه ندهیم کشاورزان ناراضی شده به زراعت هاي دیگر روي

 
آورند و کارخانه ها باز هم تعطیل شود. 

وي افزود: در سال هاي گذشته سطح زیرکشت پنبه در منطقه مغان تا سقف 20 هزار هکتار نیز افزایش یافته بود ولی به علت

 
جایگزین شدن محصولات دیگر، اکنون پنبه در حد یک سوم بالاترین سطح زیر کشت، در منطقه مغان کاشته می شود. 

 
 



معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي استان اردبیل نیز گفت: امسال بیش از 50 هزار تن محصول پنبه از سطح مزارع

 
منطقه مغان در شهرستان هاي پارس آباد و اصلاندوز برداشت می شود. 

احمد شهریار با اشاره به کشت ارقام ماي، لودوز و لیدر پنبه در منطقه مغان، وضعیت مزارع پنبه این استان مطلوب ارزیابی و بیان

 
کرد: با تولید این میزان محصول، هفت کارخانه پنبه پاك کنی موجود در منطقه فعال خواهد شد. 

وي از کشت پنبه در 13 هزار و 200 هکتار از اراضی کشاورزي منطقه مغان در شمال استان اردبیل خبر داد و گفت: امسال سطح زیر

 
کشت پنبه در استان بیش از 80 درصد افزایش یافته است. 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي استان اردبیل از آغاز برداشت محصول پنبه در مزارع شهرستان اصلاندوز و پارس

 
آباد خبر داد و افزود: برداشت این محصول بسته به شرایط آب و هوایی تا سه ماه آینده ادامه خواهد داشت. 

وي همچنین روند کشت پنبه مطابق با آب و هواي منطقه و نیز استفاده از ارقام بذري پربازده در منطقه مغان را رو به رشد عنوان
کرد و گفت: قیمت خرید محصول پنبه مطلوب بوده و کارخانه هاي پنبه پاك کنی و شرکت هاي ریسندگی به طور مستقیم محصول

 
کشاورزان را خریداري می کنند. 

شهریار اضافه کرد: محصول نهایی وش پنبه تحویل شده به کارخانه هاي پنبه پاك کنی منطقه مغان پس فرایند صنعتی، به دو شکل

 
پنبه محلوج و دانه پنبه به کارخانه هاي نساجی و روغن کشی تحویل داده می شود. 

وي با اشاره به اهمیت کشت محصول پنبه در صنعت، اشتغال بویژه تناوب کشت با غلات افزود: توسعه کشت پنبه در اولویت برنامه
هاي سازمان جهاد کشاورزي این استان قرار دارد و براي این منظور، علاوه بر ارائه خدمات جانبی از قبیل تامین بذر مرغوب و گواهی

 
شده و نظارت کارشناسان فنی کشاورزي به منظور افزایش برداشت محصول ادامه دارد. 

 
 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي استان اردبیل اظهارداشت: پنبه تولید شده در منطقه مغان رتبه نخست کیفیت

 
محصول را در کل کشور دارد و کارخانه هاي داخلی رغبت زیادي براي خرید پنبه محلوج منطقه مغان دارند. 

وي تعداد زارعان پنبه کار استان اردبیل را 750 نفر و میانگین تولید پنبه در هر هکتار از اراضی مغان را حدود چهار تن اعلام و با
پیش بینی افزایش میزان کشت در سال زراعی پیش رو، خواستار بیمه مزارع و محصول کشت شده پنبه توسط زارعان و بهره برداران



 
در سال زراعی آینده شد. 

به گزارش ایرنا، پنبه از مهم ترین محصولات کشاورزي است که علاوه بر تامین مواد اولیه صنایع نساجی و روغن کشی، در اشتغال

 
زایی نیز نقش مهمی ایفا می کند و کمتر محصول کشاورزي از نظر قابلیت ایجاد ارزش افزوده و تنوع فرآورده هم ردیف پنبه است. 

اراضی زراعی دشت مغان در شهرستان پارس آباد و شهرستان تازه تاسیس اصلاندوز مهم ترین مناطق کشت پنبه در استان اردبیل به

 
شمار می رود و به علت شرایط آب و هوایی مناسب، کشت پنبه از سال هاي دور در این منطقه رواج دارد. 

10 کارخانه پنبه کنی در منطقه وجود دارد که علاوه بر خرید توافقی، محصول خریداري شده را پس از فرآوري و تصفیه اولیه و

 
تبدیل کردن به محلوج و دانه پنبه، به بازارهاي هدف و کارخانه هاي نساجی و روغن کشی ارسال می کنند. 

کشت پنبه در منطقه مغان سابقه طولانی دارد و این زراعت در حفظ مرغوبیت خاك زراعی و کاهش جمعیت حشرات، کنترل آفات و

 
بیماري ها نقش بسیار مهمی دارد. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- پارس آباد مغان 

- پنبه



صنایع دستی اردبیل در کسب و کارهاي خانگی رونق می گیرد

منبع: ایرناشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/08/27

اردبیل - ایرنا - مسوول دبیرخانه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در اردبیل گفت: به تناسب فرهنگ و پتانسیل استان در
رشته هاي متنوع صنایع دستی طرح توسعه مشاغل خانگی و کسب و کارهاي خانگی احیا شده و رونق می گیرد.

اردبیل - ایرنا - مسوول دبیرخانه طرح ملی توسعه مشاغل
خانگی در اردبیل گفت: به تناسب فرهنگ و پتانسیل
استان در رشته هاي متنوع صنایع دستی طرح توسعه
مشاغل خانگی و کسب و کارهاي خانگی احیا شده و رونق

 
می گیرد. 

به گزارش ایرنا ، میثم ضارب نیا روز سه شنبه در جلسه
تشریح طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در شهرستان نمین
اظهارداشت: این قابلیت ها بیشتر در رشته هاي تولیدات

چرم دست دوز ، قالی بافی، بافندگی تابلو فرش، خیاطی لباس، رودوزي سنتی، گلیم بافی، بسته بندي عسل و تولید گیاهان دارویی

 
نمود دارد. 

وي افزود: جهاد دانشگاهی با همکاري دستگاه هاي متولی اشتغال اولویت هاي شغلی را با توجه به مزیت و ظرفیت هاي شهرستان

 
هاي استان شناسایی کرده و ثبت نام متقاضیان کسب و کار خانگی استان در حال انجام است. 

وي با بیان اینکه این طرح می تواند فرصت رونق اقتصادي را براي استان فراهم کند، تصریح کرد: متقاضیان در این طرح با داشتن
شرایط لازم از جمله داشتن 18 سال سن، بومی بودن، نداشتن اشتغال تمام وقت و بیمه کارفرمایی می توانند با مراجعه به سامانه

 
inhb.ir در 2 سطح متقاضی کار و پیشران ثبت نام کنند. 

ضارب نیا با بیان اینکه با توجه به ظرفیتی که در حوزه کسب و کار خانگی در استان وجود دارد لازم است تمام شهرستان ها از مزایاي
این طرح بهره مند شوند، گفت: دبیرخانه این طرح در مراکز آموزشی جهاد دانشگاهی در شهرستان هاي اردبیل، پارس آباد و گرمی
راه اندازي شده است تا با همکاري و هم افزایی دستگاه هاي متولی، سهمیه 2 هزار نفري استان از طرح مذکور محقق و ساماندهی

 
شود. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی فرمانداري نمین نیز در این جلسه گفت: در شهرستان نمین تعداد زیادي در حوزه کسب و کار

 
خانگی فعالیت دارند که با ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی می توان آنها را هدایت و از مزایایی طرح بهره مند کرد. 

شهلا هنرور افزود: با بهره مندي از ظرفیت انجمن بانوان کارآفرین در شهرستان نمین می توان متقاضیان مشاغل خانگی را در
روستاهاي این شهرستان از طریق اطلاع رسانی شناسایی و با ورود مشمولان به این طرح دغدغه اشتغال آن ها را برطرف کرد. 



وي گفت: با افزایش مهارت و توانمندسازي افراد جویاي کار می توان بسیاري از معضلات اشتغال استان را رفع و به توسعه اقتصادي

 
استان کمک کرد. 

اردبیل از استان هاي برجسته در زمینه صنایع دستی در ایران محسوب می شود و دستان هنرمندان در هر منطقه از این استان از

 
گذشته هاي دور کالاها و آثار ارزشمند در این زمینه خلق می کنند. 

 
بیش از 120 هزار نفر در استان اردبیل در 62 رشته متنوع صنایع دستی اشتغال دارند. 

چرم و ملیله اردبیل، معرق نمین، مرصع و معرق سنگ خلخال، گلیم عنبران، جاجیم بافی، قالی بافی، پالاز بافی، ورنی بافی، تراش

 
شیشه، مسند بافی، سفالگري، چاقو سازي، قلم زنی و کاشی معرق از جمله صنایع دستی معروف استان اردبیل است. 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- اشتغال زایی 

 
- اردبیل 

- ثبت مشاغل خانگی



منطقه ویژه اقتصادي شیراز، برخوردار از ظرفیت جذب سرمایه گذار بیشتر

منبع: ایرناشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/08/27

شیراز- ایرنا- منطقه ویژه اقتصادي شیراز در جنوب شرقی این کلانشهر و زمینی به مساحت یک هزار و 300 هکتار به دلیل
نزدیکی به شیراز و قرار داشتن در مجاورت فرودگاه بین المللی این شهر جایگاه خاصی براي سرمایه گذاري دارد.

شیراز- ایرنا- منطقه ویژه اقتصادي شیراز در جنوب شرقی
این کلانشهر و زمینی به مساحت یک هزار و 300 هکتار به
دلیل نزدیکی به شیراز و قرار داشتن در مجاورت فرودگاه
بین المللی این شهر جایگاه خاصی براي سرمایه گذاري

 
دارد. 

قرار گرفتن منطقه ویژه اقتصادي شیراز در مجاورت
فرودگاه این کلانشهر سبب شده که این منطقه دسترسی
آسانی به مراکز استان هاي کشور، کشورهاي حاشیه خلیج

 
فارس و کشورهاي اروپایی براي تسریع در حمل و نقل کالا و انجام صادرات و واردات داشته باشند. 

از دیگر مزیت هاي این منطقه می توان به دسترسی به محور کمربندي جنوب شیراز، محور ارتباطی شیراز به بندرعباس و بوشهر و

 
همچنین نزدیکی به شهرك صنعتی بزرگ شیراز اشاره کرد. 

در کنار آماده بودن زیرساخت هایی عمرانی و خدماتی در این منطقه، امکان ورود کالا بدون پرداخت عوارض گمرکی و سود بازرگانی
و ترانزیت و صدور مجدد کالا بدون محدودیت و بوروکراسی از دیگر مزیت هایی است که می تواند سرمایه گذاران را ترغیب به فعالیت

 
در این منطقه کند. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي شیراز، با اشاره به به اشتغال افزون بر 2 هزار و 500 نفر در این منطقه گفت: هم اینک 132 کارخانه
فعال و درحال ساخت در این منطقه فعالیت دارند و با توجه به زیرساخت هاي موجود، این منطقه ظرفیت جذب چندین برابري

 
سرمایه گذار را نیز دارد. 

نادر طیبی سه شنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: به رغم مشکلات ناشی از تحریم ها و همچنین شیوع کرونا، در 6 ماه نخست امسال
موفق به جذب 35 سرمایه گذار در منطقه ویژه اقتصادي شیراز شدیم که این سرمایه گذاران عمدتا جواز تاسیس و پروانه ساخت واحد

 
تولیدي خود را اخذ کرده و آماده احداث مجموعه مورد نظر خود هستند. 

وي ادامه داد: امروز و در شرایطی که بسیاري از واحدهاي تولیدي و صنعتی کشور به دلیل شیوع کرونا و مشکلات ناشی از تحریم ها

 
در معرض تعطیلی قرار دارند، منطقه ویژه اقتصادي شیراز همچنان درحال فعالیت است و به موفقیت هایی نیز دست یافته است. 

 
صدور 63 میلیون دلار کالا از گمرك منطقه ویژه اقتصادي شیراز 

مدیر کل گمرك استان فارس نیز گفت: از ابتداي امسال تا پایان مهرماه (هفت ماه) 205 هزار و 122 تن کالا به ارزش 63 میلیون و

 
777 هزار و 681 دلار از گمرك منطقه ویژه اقتصادي شیراز صادر شد. 

خداداد رحیمی افزود: همچنین طی مدت مذکور 11 هزار و 91 تن کالا به ارزش 41 میلیون و 743 هزار و 84 از طریق گمرك
منطقه ویژه اقتصادي شیراز به کشور وارد شد. 



وي ادامه داد: در مجموع طی مدت مذکور 221 هزار و 199 تن کالا به ارزش 84 میلیون و 445 هزار و 316 دلار از طریق گمرك

 
هاي فارس به خارج از کشور صادر شد. 

او اظهار داشت: همچنین طی مدت مذکور 18 هزار و 691 تن کالا به ارزش 85 میلیون و 186 هزار و 931 دلار از طریق گمرك هاي

 
فارس به کشور وارد شد. 

رحیمی بیان کرد: کالاهاي صادراتی عمدتا شامل اوره، محصولات لبنی، رب گوجه فرنگی، آلومینیوم، محصولات سرامیکی، دستگاه

 
هاي مبدل حرارتی، ماهی، میگو و خرما است. 

 
برچسب ها 

 
- منطقه ویژه اقتصادي شیراز 

 
- واردات 

 
- گمرك جمهوري اسلامی ایران 

 
- شیراز 

 
- صادرات غیر نفتی 

- فارس



بررسی راهکارهاي رفع موانع و مشکلات توسعه گلخانه ها در کشور

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي گفت: در ششمین جلسه ستاد عالی گلخانه ها که با حضور وزیر جهاد کشاورزي
برگزار شد، مشکلات توسعه گلخانه ها بررسی و براي حل این مشکلات راه کارهایی ارائه شد.

بررسی راهکارهاي رفع موانع و مشکلات توسعه گلخانه ها
در کشور معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي گفت:
در ششمین جلسه ستاد عالی گلخانه ها که با حضور وزیر
جهاد کشاورزي برگزار شد، مشکلات توسعه گلخانه ها

 
بررسی و براي حل این مشکلات راه کارهایی ارائه شد. 

به گزارش برنا به نقل از وزارت جهاد کشاورزي، محمدعلی
طهماسبی معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي با
اشاره به برگزاري ششمین جلسه ستاد عالی گلخانه ها با

حضور وزیر جهاد کشاورزي، درباره مهمترین مصوبات این جلسه اظهار کرد: در راستاي ساماندهی به وضعیت تامین و تولید بذور
کشاورزي به خصوص بذور هیبرید گلخانه اي، با استفاده از امکانات و اراضی در اختیار وزارت جهاد کشاورزي (ایستگاه تحقیقات
ورامین سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي)، پیشنهاد شد، معاونت برنامه ریزي و اقتصادي و معاونت تحقیقات، آموزش و
ترویج کشاورزي، موضوع انتخاب مجري ملی تولید بذر و ایجاد شهرك ویژه تولید بذر را مورد بررسی قرار داده و نتیجه را به ستاد

 
عالی گلخانه ها گزارش دهند. 

وي در رابطه با موضوع صدور و استعلام پروانه تاسیس گلخانه ها خاطرنشان کرد: در این جلسه مقرر شد، بانک کشاورزي، پروانه
تاسیس گلخانه صادره توسط مراجع ذیصلاح (سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان یا سازمان جهاد کشاورزي
استان) را در مراحل بررسی و پرداخت تسهیلات بانکی، ملاك عمل قرار دهد و از تکرار استعلام ها (به خصوص پروانه بهره برداري آب

 
واحدهاي گلخانه اي) خودداري کند. 

طهماسبی افزود: در همین رابطه تاکید شد، سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی کشور نیز با استفاده از تمام توان و
ظرفیت واحدهاي زیرمجموعه خود در سطح استان ها و با لحاظ کلیه استانداردها و ضوابط فنی، تمهیدات لازم براي بررسی دقیق

 
اسناد و مدارك متقاضیان دریافت مجوزهاي گلخانه اي را به عمل آورد. 

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي در رابطه با راي صادره توسط هیئت عمومی دیوان عدالت اداري در خصوص ابطال بند (ب)
دستورالعمل تعیین مصادیق و ضوابط موضوع تبصره (4) الحاقی به ماده (1) قانون حفظ کاربري اراضی زراعی و باغ ها، تصریح کرد:
در راستاي تکریم ارباب رجوع و رسیدگی به موقع به درخواست سرمایه گذاران، کارآفرینان و متقاضیان احداث گلخانه، مقرر شد،
سازمان جهاد کشاورزي استان ها ابلاغیه شماره 53/020/431989 مورخ 99/08/17 سازمان امور اراضی کشور را ملاك عمل قرار
دهند تا اینکه اقدام نهایی و لازم توسط وزارت جهاد کشاورزي (سازمان امور اراضی و دفتر حقوقی) براي تهیه پیش نویس درخواست



 
لغو حکم صادره با همکاري دیوان عدالت اداري و پیگیري موضوع تا حصول نتیجه مطلوب از طریق قوه قضاییه کشور، به عمل آید. 

وي در رابطه با رصد میزان کشت و تولید محصولات گلخانه اي عنوان کرد: پیگیري هاي لازم از طریق مرکز فناوري اطلاعات و
ارتباطات، مجري طرح سامانه یکپارچه اطلاعات کشاورزي و با همکاري معاونت امور باغبانی براي ایجاد سامانه آنلاین رصد میزان

 
کشت و تولید محصولات مختلف باغبانی و گلخانه اي به عمل خواهد آمد. 

طهماسبی با اشاره به پیگیري معاونت برنامه ریزي و اقتصادي در زمینه اختصاص ردیف بودجه ویژه طرح توسعه گلخانه هاي کشور،
تأکید کرد: با توجه به اعمال تحریم هاي ظالمانه علیه کشور و افزایش قیمت مواد اولیه، سازه، تجهیزات، خدمات و نیروي انسانی و به
تبع آن افزایش هزینه سرمایه گذاري احداث گلخانه ها، مقرر شد معاونت برنامه ریزي و اقتصادي پیگیري هاي لازم از طریق صندوق
توسعه ملی براي تامین کافی و به موقع اعتبارات مورد نیاز براي پرداخت تسهیلات بانکی متقاضیان توسعه گلخانه ها به صورت تلفیق

 
با منابع داخلی بانک هاي عامل (بانک کشاورزي) را به عمل آورد. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به گزارش ارائه شده از آخرین وضعیت طرح توسعه گلخانه ها و سهم 54 درصدي خوداجرایی گلخانه ها،
مقرر شد موسسه پژوهش هاي برنامه ریزي و اقتصاد کشاورزي با همکاري معاونت امور باغبانی و سازمان نظام مهندسی کشاورزي
کشور، گزارش تحلیلی کاملی از وضعیت خوداجرایی گلخانه ها با آنالیز پتانسیل ها، نقاط قوت، جذابیت هاي سرمایه گذاري، چالش ها
و نحوه انجام حمایت هاي دولتی از این گونه واحدها به غیر از پرداخت تسهیلات بانکی را تهیه و نتیجه را به ستاد عالی گلخانه ها

 
اعلام کند. 

طهماسبی در خصوص موضوع تخصیص آب به گلخانه ها عنوان کرد: مقرر شد، معاونت آب و خاك با همکاري معاونت امور باغبانی
(مجري طرح توسعه گلخانه هاي کشور)، شرکت شهرك هاي کشاورزي و سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی کشور،
کلیه مسائل و مشکلات مرتبط با حوزه تامین و تخصیص آب واحدهاي گلخانه اي مرتبط با وزارت نیرو را احصاء و مستندسازي نمایند

 
تا در جلسه هیات دولت و خدمت رئیس جمهور، موضوع طرح و دستورات مقتضی اخذ شود. 

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي تصریح کرد: در جلسه ستاد عالی گلخانه ها همچنین مقرر شد، معاونت برنامه ریزي و
اقتصادي با همکاري معاونت امور باغبانی (مجري طرح توسعه گلخانه هاي کشور)، موانع جهش تولید در بخش باغبانی و گلخانه ها و

 
احکام پیشنهادي براي رفع موانع تولید و توسعه را تهیه کنند. 

وي افزود: با توجه به سطح وسیع توسعه گلخانه ها در منطقه مغان استان اردبیل و لزوم پشتیبانی و تامین الزامات امر، مقرر شد،
موسسه تحقیقات علوم باغبانی کشور نسبت به ایجاد بخش تحقیقات گلخانه اي با استفاده از امکانات فراهم شده توسط شرکت

 
شهرك هاي کشاورزي در منطقه مغان، پیگیري و اقدام لازم را بعمل آورد و نتیجه را به ستاد عالی گلخانه ها گزارش کنند. 

طهماسبی گفت: در راستاي مساعدت به کشاورزان، کارآفرینان و متقاضیان سرمایه گذاري در بخش گلخانه ها و کاهش مشکلات
ناشی از تامین وثایق سنگین ملکی، مقرر شد، موضوع افزایش ضرایب توثیق ارزش سازه و تجهیزات گلخانه اي مجددا در جلسه هیات

 
مدیره بانک کشاورزي مورد بررسی قرار گرفته و نتیجه امر به ستاد عالی گلخانه ها گزارش شود. 

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي در رابطه با نحوه تامین و پرداخت تسهیلات بانکی اظهار کرد: مقرر شد، معاونت برنامه ریزي
و اقتصادي با همفکري معاونت امور باغبانی نسبت به ارائه راهکار مناسب براي تامین و پرداخت تسهیلات بانکی به پروژه هاي کلان و
بزرگ گلخانه اي که تاثیر مثبت و موثري در تحقق اهداف برنامه اقتصاد مقاومتی و جهش تولید، اشتغال زایی پایدار، تنظیم بازار



 
داخلی و فراهم شدن زمینه صادرات دارند، اقدام کنند. 

وي ضمن تاکید بر پیگیري ساماندهی زیرساخت هاي مورد نیاز براي صادرات محصولات گلخانه اي، عنوان کرد: مقرر شد، نسبت به
اجرایی شدن طرح زنجیره تولید تا صادرات محصولات گلخانه اي در قالب کشاورزي قراردادي پیشنهادي اتحادیه سراسري تعاونی
هاي گل و گیاه، محصولات گلخانه اي، صنایع و خدمات وابسته، توسط معاونت ها و سازمان هاي مربوطه (معاونت برنامه ریزي و
اقتصادي، سازمان مرکزي تعاون روستایی، معاونت توسعه صنایع تبدیلی و کسب و کارهاي کشاورزي و معاونت باغبانی) مساعدت و

اقدام لازم به عمل آید.



ظرفیت دو میلیون تنی تولید محصولات فولادي در استان سمنان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان با اشاره به سرمایه گذاري 9 هزار میلیارد
ریالی در تولید محصولات فولادي در استان گفت: با توجه به صدور پروانه هاي بهره برداري در بخش فولاد ، ظرفیت تولید

فولاد در استان به بیش از دو میلیون تن در سال رسیده است.

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت ، معدن
و تجارت استان سمنان گفت: ظرفیت دو میلیون تنی تولید
محصولات فولادي در استان سمنان معاون امور معادن و
صنایع معدنی سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان
سمنان با اشاره به سرمایه گذاري 9 هزار میلیارد ریالی در
تولید محصولات فولادي در استان گفت: با توجه به صدور
پروانه هاي بهره برداري در بخش فولاد ، ظرفیت تولید
فولاد در استان به بیش از دو میلیون تن در سال رسیده

 
است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از سمنان؛ محمد فروهر در حاشیه بازدید از چند واحد تولیدي صنایع معدنی با اعلام این خبر، اظهار کرد:
در حال حاضر 30 واحد فولادي با ظرفیت تولید بالغ بر دو میلیون تن در سال در زمینه تولید انواع محصولات فولادي اعم از انواع

 
میلگرد، شمش ، ورق و مقاطع فولادي ، لوله هاي فولادي ، قطعات فولادي و چدنی در سطح استان فعالیت می کنند. 

وي همچنین میزان سرمایه گذاري در واحدهاي فولادي استان سمنان را نیز 9 هزار و 200 میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: 2600

 
نفر در واحد هاي تولید فولاد در استان سمنان مشغول به کار هستند. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان با اشاره به صدور 31 جواز تأسیس در زمینه تولید
محصولات فولادي، سرمایه گذاري پیش بینی شده این طرح ها را 12 هزار میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: با بهره برداري از این طرح

 
ها ، 2هزار فرصت شغلی جدید در این بخش صنعتی ایجاد خواهد شد. 

محمد فروهر با تاکید براینکه با حمایت از واحدهاي تولیدي و کالاي داخلی می توان با تهاجم اقتصادي به خوبی مقابله کرد، افزود:
تکمیل زنجیره فولاد و فلزات اساسی جز پروژه هاي مهم دولت است که خوشبختانه در حال حاضر این زنجیره متوازن و کامل شده

 
است . 

وي با اشاره به ظرفیت هاي استان سمنان در بخش معدن و صنایع معدنی خاطرنشان کرد: این استان از پتانسیل هاي معدنی مناسبی
برخوردار است که باید به خوبی فرآوري و بهره برداري شود و با تکمیل زنجیره فولاد شاهد افزایش ارزش افزوده و رشد صادرات و

اشتغال در کشور و استان خواهیم بود. 



 
ظرفیت دو میلیون تنی تولید محصولات فولادي در استان سمنان 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

ویژه برنا 1399/08/27 12:09 حدود 48 هزار کودك بدون شناسنامه هستند/ کودکان بدون شناسنامه فقط در سیستان و بلوچستان
نیستند/ ازدواج 75 درصد از ازدواج زنان ایرانی با مردان غیرایرانی پایدار است/ برخی موسسات مردمی از وجود بچه هاي بدون

 
شناسنامه منتفع می شدند 

1 1399/08/27 11:52 لزوم توجه بیشتر به اتحادیه انجمن هاي اسلامی دانش آموزي/ ما در پی این هستیم اغلب کارها به شکل

 
حضوري انجام شود/ مدرسه نباید تعطیل شود 

2 1399/08/27 10:00 در سال هاي آتی شاهد رشد و شکوفایی سیما خواهیم بود/نویسنده هایی داریم که 4 دهه از فعالیتشان در

 
رسانه ملی می گذرد / این افراد شاید دیگر حرفی براي نسل امروز نداشته باشند! 

 
3 1399/08/27 09:25 روي حرف آقا فراز حرف نمی زنم/ شاهین را به لیگ برتر باز می گردانیم 

 
4 1399/08/27 08:20 عدم برگزاري اردوي تیم ملی ریسک بزرگی بود/ انتظار می رود امسال هم روي سکو باشیم 

 
5 1399/08/27 08:16 هرچه دارم از تبریز دارم/ صدرنشینی در هفته اول به تیم شخصیت می دهد 

 
6 1399/08/27 07:33 سرخابی ها اصلی ترین مدعیان قهرمانی هستند/ مقابل بحرین و عراق جایی براي اشتباه نیست 

7 1399/08/27 06:40 هواپیماها یکی از مکان هاي انتقال کرونا هستند/مردم در اجراي محدودیت هاي کرونایی همراهی کنند/

 
مصرف لبنیات ضرري براي مبتلایان به کرونا ندارد 

8 1399/08/27 06:38 ممکن است اختصاص یارانه کالاهاي اساسی براي قشر حقوق بگیر حذف شود/ مجموعه هدف براي طرح

 
مجلس، 60 میلیون بود 

 
9 1399/08/27 06:37 تیم امید پرسپولیس به قهرمانی فکر می کند/ شکوري باعث رشد و پیشرفت باشگاه پرسپولیس می شود 

 
10 1399/08/27 06:30 کاندیدا از کره مریخ نمی آید!/ جریان اصلاحات چهره هاي برجسته و جامع الاطراف زیادي دارد 

 
11 1399/08/27 06:10 شب یلدا، جشن سده و زیارت آستان قدس در صف ثبت جهانی 
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اینها مشکلات کوه چناري هاست

منبع: تابناكشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/08/27

 
اینها مشکلات کوه چناري هاست 

کوه چنار بعد از یکسال از شهرستان شدن همچنان در نقطه اول محرومیت است، کارخانه ومعدن گچ گرد و غباربه زندگی مرم

 
نشانده، جاده مواصلاتی شهرستان نامناسب است و ادارات هنوز تاسیس نشده اند. 

تابناك فارس به نقل از مهر:«کوه چنار» از جمله شهرستان هاي تازه تأسیس استان فارس است که در مهر 98 بصورت قانونی به
شهرستان بدل شد. شهرستان کوه چنار با مرکزیت قائمیه به عنوان یک شاهراه ارتباطی اصلی که استان هاي فارس، خوزستان،
کهکیلویه و بویراحمد و بوشهر را به هم متصل می کند همچنان از مشکلات بسیاري رنج می برد و باعث گلایه هاي مردمی شده

 
است. 

اصلی ترین گلایه هاي مردم این منطقه بر مشکلات زیست محیطی و معیشتی متمرکز شده است، مشکلاتی که شاید می توانست در

 
طی این سال ها به نتیجه اي محسوس در زندگی مردم می رسید. 

در این میان وجود مشکلات زیست محیطی همانند کارخانه گچ در نزدیکی شهر و روستاي بنامورد که منطقه اي کشاورزي و مسکونی
است و تخریب کوه و دامنه هاي تپه هاي منتهی به دره تلخ آب به بهانه استخراج هاي معدنی نارضایتی بسیاري را در پی داشته است.

امینی یکی از ساکنان روستاي بنارمورد با اشاره به فعالیت این کارخانه و آلودگی هاي خاك و غبار گچ گفت: این کارخانه از قدیم و در
زمانی که کوه چنار بخش بود توسط افراد غیر بومی در منطقه تأسیس شده و متأسفانه مدیران وقت شهرستان کازرون با ندانم کاري
علاوه بر احداث این کارخانه حتی دکل هاي برق فشار قوي و لوله گاز را به جاي انتقال از میان کوه از محل کشاورزي و زندگی مردم

 
عبور داده اند که باعث مشکلات و آسیب هاي جدي به سلامت مردم شده است. 

متأسفانه در سال هایی که این منطقه بخش بود بسیاري از فعالیت ها از سوي مدیران کازرون بدون توجه به زندگی مردم و در جهت

 
عدم هزینه به این شکل انجام شده است به نحوي که بخش چنارشاهیجان به انباري و حیاط خلوت کازرون بدل شده است. 

امینی گرد و خاك ناشی از فعالیت این کارخانه و حمل و نقل ماشین هاي سنگین در این معبر را آزار دهنده خواند و افزود: گرد و

 
خاك لباس ها و وسایل ما در حیاط خانه را آلوده می کند و حتی باعث مشکلات تنفسی براي کودکان و سالمندان شده است. 

هوشمندي از دیگر ساکنان قائمیه با اشاره به اینکه دره تلخ آب در گذشته داراي رودخانه و تپه هاي طبیعی بوده است گفت: دره تلخ
آب در گذشته محلی طبیعی براي گردشگري بود که با وجود رودخانه اي طبیعی و همچنین درختان کنار و طبیعتی سبز می توانست
به عنوان یک منطقه گردشگري مورد استفاده قرار بگیرد اما به لطف سودجویان تمام این منطقه با بیل مکانیکی و لودر تخریب و

 
زیستگاه هاي جانوري تخریب شده است. 

هوشمندي افزود: شهرستان کوه چنار به دلیل قرار گرفتن در مسیر چهار استان و داشتن باغات مرکبات به عنوان شهرستانی طبیعی و



سبز می تواند از ظرفیت هاي گردشگري بسیاري بهره مند شود اما متأسفانه این عده اي با این فعالیت هاي سودجویانه در حال از بین

 
بردن منابع طبیعی هستند. 

هوشمندي گفت: وجود زمین هاي کشاورزي، وجود گیاهان دارویی در دامنه کوه همانند سدر و کنار در دامنه کوه منتهی به دره تلخ

 
آب و بنارمورد، وجود این معدن و کارخانه باعث از بین رفتن پوشش گیاهی و اکوسیستم طبیعی این منطقه شده است. 

نماینده به مشکلات مردم رسیدگی کند جعفري از دیگر اهالی قائمیه با انتقاد از عملکرد نماینده شهرستان گفت: بسیاري از شهرستان
هاي فارس یک نماینده مشترك دارند اما داشتن نماینده مشترك میان کازرون و کوهچنار باعث شده که عملاً شاهد هیچ مساعدت و

 
سر کشی از سوي نماینده مان در مجلس شوراي اسلامی نباشیم. 

وي با بیان اینکه با وظایف نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در زمینه قانون گذاري آشنا هستیم افزود: نماینده مجلس می تواند به
عنوان صداي رساي مردم، دغدغه ها و مطالبات را به وزیر مربوطه و یا نهادهاي مرتبط ارجاع دهد کاري که اکثر نمایندگان براي

 
شهرستان خود انجام می دهند و متأسفانه ما از آن بی بهره ایم. 

جعفري با اشاره به مشکلات مردم شهرستان کوه چنار گفت: سال ها به دلیل نداشتن بسیاري از امکانات مردم این منطقه براي یک
نامه اداري یا حتی مراجعه به پزشک ناچار به رفتن به کازرون و شیراز بودند، بسیاري از همشهریان ما در همین جاده در تصادفات
کشته شدند، سالهاي سال طرح شهرستان شدن کوه چنار به دلایل مختلف محقق نمی شد و سر انجام با تلاش مردم و پیگیري هاي

 
نماینده وقت در مجلس شوراي اسلامی این طرح عملی شد. 

جاده مواصلاتی هنوز نامناسب است جعفري افزود: اما متأسفانه امروز که بر اساس حقوق خود شهرستان شده ایم، گویی ما نماینده اي
نداریم و ایشان تنها نماینده کازرون است و همین مورد باعث شده تا بسیاري از مطالبات مردم بی نتیجه بماند که از آن جمله می
توان به وجود لوله انتقال گاز در محل زندگی مردم، آلودگی هاي زیست محیطی، جاده شیراز و تنگ ابوالحیات و حتی تعریض و ایمن

 
سازي جاده.... اشاره کرد. 

جعفري افزود: پیگیري ها و تلاش هاي بسیاري توسط مردم و فرمانداري و سایر مجموعه هاي مدیریتی شهرستان در جهت بهبود و
پیشرفت شهرستان انجام شده است اما اکثر مشکلات نیازمند تلاش و مساعدت نماینده شهرستان در مجلس و سطح کلان تر است که

 
متأسفانه تا کنون هیچ نتیجه اي مشاهده نشده است. 

ساسانی پور یکی دیگر از اهالی شهر قائمیه ضمن اظهار تأسف از بی توجهی مسئولان به بخش چنارشاهیجان و شهرستان کوه چنار
گفت: شهرستان کوه چنار علاوه بر فعالیت در زمینه کشاورزي، باغداري، دامداري از دیر باز به دلیل قرار گرفتن در مسیر جاده اصلی
شیراز به بوشهر مورد توجه بوده است و هر ساله در بهار مقصد گردشگري مسافران است اما از این قابلیت به خوبی استفاده نشده

 
است. در حالی که می شود از ظرفیت هاي گردشگري و طبیعی در جهت درآمد زایی، ایجاد اشتغال و فرهنگ سازي بهره برد. 

خانم شیروانی کارمند بانک با بیان اینکه مشکلات زیر بنایی در کوه چنار به قوت خود باقی است افزود: بطور مثال جاده شیراز به کوه
چنار و تنگ ابوالحیات با گذشت چند سال از آغاز همچنان به اتمام نرسیده است، بلوار ورودي به سمت نودان و قائمیه همچنان نیمه

 
تمام مانده است و تنها بیمارستان کوه چنار هنوز از نداشتن پزشک متخصص و تجهیزات رنج می برد. 

وي با یادآوري اینکه بیمارستان شهید رضازاده به دلیل نداشتن امکانات کافی قابلیت چندانی ندارد، افزود: همچنان اهالی شهرستان



 
ناچارند براي دکتر متخصص به شیراز بروند. 

رضاپور یکی دیگر از اهالی شهرستان کوه چنار است که بزرگترین دغدغه را مربوط به مشکلات جوانان و بیکاري می داند وي با اشاره
به معضلات ناشی از بیکاري گفت: متأسفانه هیچ فعالیت مثمر ثمري در این خصوص انجام نشده است و حتی شهرك صنعتی

 
کوهچنار هم متروك مانده است. 

رضاپور افزود: رفع معضل بیماري به مساعدت و حمایت همه مدیران و نمایندگان مردم احتیاج دارد تا مراکز تولیدي و صنعتی

 
تأسیس و بخشی از مشکلات مردم رفع شود. 

وي با بیان اینکه مردم این شهرستان معتقدند که چگونه نماینده قبلی توانسته طرح بیست ساله و بر زمین مانده را عملی کند و
حمایت و تأیید کشوري براي تأسیس شهرستان کوه چنار را بگیرد افزود: پرسش اصلی اینجاست که آیا جلب حمایت و یا دعوت از
وزیر و مسئولین سازمان صمت و یا مدیران کارخانجات اینقدر دشوار است که تا کنون هیچ فعالیتی از سوي نماینده شهرستان و سایر

 
مدیران استان مشاهده نشده است؟ 

غلامعلی فتحی از باغداران کوه چنار که بصورت خانوادگی در منطقه حاجی آباد در زمینه تولید مرکبات فعالیت می کند افزود: از
گذشته تا کنون کشاورزان مناطق مختلف کوهچنار همانند سمغان، دوسیران، نودان، حاجی آباد و تل کوشک در زمینه تولید
محصولاتی همانند نارنگی، پرتقال، انجیر، انار، برنج و انواع سیفی جات و گندم فعالیت می کردند اما نبود یک میدان تره بار باعث شده

 
تا ناچار به فروش محصولات با قیمت نازل تر به دلالان شویم تا محصول ما به میدان شیراز و کازرون برده شود. 

وي با یادآوري اینکه زیر ساخت هاي شهري در شهرستان کوه چنار ضعیف است، افزود: هرچند فرمانداري، شوراي شهر و برخی از

 
معتمدان محلی در این خصوص تلاش کرده اند اما همچنان نیاز به حمایت جدي تر از سوي استان و کشور احساس می شود. 

حاجی پور معلم شاغل در مدارس روستایی در این خصوص گفت: جوانان و کودکان این منطقه از نبود امکانات و فضاهاي فرهنگی و
تفریحی در رنج هستند، نبود چند سالن ورزشی مناسب و با مجتمع هاي فرهنگی همانند فرهنگسراها باعث شده تا کودکان و

 
نوجوانان نتوانند همانند سایر همسن و سالان خود از این امکانات بهره مند شوند. 

ادارات در شهرستان مستقر شوند حاجی پور ایجاد فرماندهی انتظامی و تأسیس آن در شهرستان را نقطه مثبتی در تحولات اخیر
دانست و افزود: خوشبختانه شاهد نظم و امنیت بهتري هستیم و بسیاري از ناهنجاري ها همانند معتادان، خرید و فروش مواد مخدر و
حتی درگیري کاهش یافته است. این نشانگر آنست که اگر سایر ادارات و نهادهاي شهرستان تأسیس شود بطور حتم مشکلات دیگر

 
هم با سرعت بیشتري حل می شود هرچند باید تدبیري اساسی براي بهبود وضعیت فرهنگی براي جوانان و نوجوانان کرد. 

احمد زارع شهروند دیگر کوه چنار به خبرنگار مهر گفت: بی توجهی به مطالبات مردم در این سال ها واقعاً تأسف برانگیز است بطور
مثال تصادفات جاده اي به دلیل غیر استاندارد بودن جاده اصلی و فرعی در جاده قائمیه و سه راهی حاجی آباد غوري تا راهدار تبدیل

 
به قتلگاه مردم شده و سالانه شاهد درگذشت بسیاري از همشهریان و مسافران در این مسیر هستیم. 

زارع افزود: با تمام نامه نگاري ها و درخواست ها هیچ فکر اساسی در جهت تعریض جاده، نصب روشنایی و یا ساخت یک پل یا زیرگذر

 
استاندارد نشده است. 



زارع با یادآوري اجحاف هاي صورت گرفته نسبت به مردم این منطقه افزود: زمانی که چنارشاهیجان به عنوان بخش زیر نظر مدیران
شهرستان کازرون بود متأسفانه بی توجهی هاي بسیاري نسبت به سلامت مردم صورت گرفته است که همه امید مردم به این بود که
با ارتقا به شهرستان و مدیریت جداگانه این مشکلات رفع شود، هرچند تا امروز تلاش بسیاري صورت گرفته و بخش از مشکلات به
همت مردم و مدیران شهرستان مرتفع شده است اما بی تردید حل اساسی این مشکلات به حمایت سازنده از شهرستان هاي تازه

 
تأسیس از سوي دولت، استانداري و مدیران استانی و نمایندگان مجلس نیاز دارد. 

به گزارش خبرنگار مهر، با تأیید هیأت دولت در دهم مهر 98 با تشکیل هفت شهرستان جدید و ارتقاي فرمانداري شهرستان هاي
مرودشت و کازرون به فرمانداري ویژه موافقت شد که این مصوبه 15 مهر 98 از سوي معاون اول رئیس جمهوري براي اجرا به وزارت

 
کشور ابلاغ شد. 

شهرستان کوه چنار در کنار شهرستانهاي اوز، زرقان، سرچهان، زرقان، بختگان و خفر 7 شهرستان تازه اي بودند که به جمع
شهرستانهاي استان فارس را به 36 شهرستان رساندند، شهرستان هایی که با گذشت یکسال همچنان درگیر تأسیس ادارات و نهادهاي

مورد نیاز و زیر ساخت هاي مناسب هستند.



در شاخص هاي توسعه اي گیلان با آماري قابل قبول مواجه نیستیم/فرصت

سوزي کردیم

منبع: گیل خبرشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/08/27

گیل خبر/ سرویس استانی: اخیرا بخشدار جدید کلاچاي در اظهاراتی جنجالی در حضور مدیرکل سیاسی استانداري گیلان، با
انتقاد از روند مدیریت اجرایی کشور گفت همه می دانیم در شاخص هاي توسعه در استان و شهرستان، با آمار قابل قبولی

مواجه نیستیم و ...

 
 

گیل خبر/ سرویس استانی: اخیرا بخشدار جدید کلاچاي در اظهاراتی جنجالی در حضور مدیرکل سیاسی استانداري گیلان، با انتقاد از
روند مدیریت اجرایی کشور گفت همه می دانیم در شاخص هاي توسعه در استان و شهرستان، با آمار قابل قبولی مواجه نیستیم و

 
فرصت سوزي کردیم. 

شاپور کریمی در مراسم معارفه خود با اشاره به اینکه همه باید بحث مهم مسئولیت پذیري سیاسی و اجتماعی را در نظام اداري
کشور،شهرستان و بخش دنبال کنند اظهار داشت:همه می دانیم در شاخص هاي توسعه در استان و شهرستان، با آمار قابل قبولی

 
مواجه نیستیم. 

 
 



وي که در شوراي اداري شهرستان رودسر و در حضور مظفري فرماندار و هاشم پور مدیرکل سیاسی استانداري سخنان خود را مطرح
می کرد خاطرنشان کرد: پسماند ، اشتغال، تورم ، بیکاري ، کوچ، مهاجرت و ... از جمله مسائلی هستند که می تواند در تدوین آمایش

 
سرزمینی شهرستان الگو قرار بگیرد. 

وي در ادامه سخنان با رد بعضی آمارهاي رسمی کشور مدعی شد؛ یک مقاله علمی اثبات کرده است که گیلان بعنوان پیرترین استان
کشور محسوب نمی شود بلکه عدم توجه به زیرساخت ها، سرمایه گذاري و جذب سرمایه گذار باعث شد که ما جوانان و مولدان این

 
سرزمین را از دست داده ایم. 

وي به مشکلات بخش رحیم آباد و اشکورات اشاره کرد و گفت: در ایام تعطیل در روستاهاي اشکورات، خودروهایی با پلاك هاي
غیربومی مشاهده میشوند که نشان می دهد فرصت سوزي کرده ایم و نتوانسته ایم زمینه جذب و حضور نیروهاي مولد و جوان را

 
فراهم کنیم . 

کریمی در این نشست گوشزد کرد: با تهدیداتی در حوزه پسماند در رودسر مواجه ایم که باید با آموزش و توانمندسازي دهیاران و

 
شهروندان ، به تفکیک زباله گام برداریم . 

وي با تاکید بر اهمیت جذب سرمایه گذار گفت: بحث بعدي، گردشگري است که در حال حاضر در زمره صنایع رو به رشد در جامعه
جهانی مطرح است و باید بتوانیم با کمک و همکاري و همیاري دستگاه هاي ذیربط گامی در جهت توسعه پایدار برداریم.



برداشته شدن محدودیت و سقف تسهیلات اشتغالزایی جوانان، در خراسان

جنوبی

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/08/27

 
 

ظهر امروز حسین خسروي رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبی در مجلس شوراي اسلامی به همراه عزیزي مدیر کل ورزش و
جوانان استان با خانم دکتر فرامرزیان و دکتر تقی زاده معاونین وزیر ورزش و جوانان دیدار و در خصوص پروژه هاي ورزشی استان

 
گفتگو کردند. 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل اداره کل ورزش و جوانان خراسان جنوبی،
رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبی در مجلس شوراي اسلامی در این دیدار ضمن تقدیر و تشکر از نگاه ویژه وزارت ورزش و
جوانان به مناطق کمتر توسعه یافته و مرزي گفت: در استان خراسان جنوبی پروژه هاي نیمه تمام ورزشی زیادي وجود دارد که با
تکمیل آن ها می توان امید و نشاط را در بین جوانان روستایی و شهرستان هاي مرزي زنده کرد. حسین خسروي در این دیدار با
اشاره به استخر ورزشی نیمه تمام شهرستان خوسف سالن ورزشی شمال شهر بیرجند و خانه جوانان مرکز استان تصریح کرد: تکمیل
این پروژه ها می تواند جمع کثیري از جوانان را منتفع و اوقات فراغت آنان را به بهترین شکل ممکن پر کند و موجب کاهش آسیب
هاي اجتماعی در بین جوانان گردد. رئیس مجمع نمایندگان خراسان جنوبی ضمن تقدیر مجدد از مجموعه وزارت ورزش و جوانان و
اداره کل خراسان جنوبی با نگاه توسعه زیر ساخت هاي ورزشی در مناطق کمتر برخوردار و روستایی خاطرنشان کرد: ایجاد چمن هاي
مصنوعی فوتبال در روستاهاي خراسان جنوبی کاري بسیار ارزشمند است و خصوصاً پروژه هایی که در روستاهاي شهرستان هاي
مرزي که برادران اهل تسنن سکونت دارند باعث ایجاد وحدت بین برادران و خواهران اهل تسنن و شیعه می شود که این تلاش ها
ستودنی است. در ادامه خانم دکتر فرامرزیان معاون توسعه منابع و پشتیبانی وزارت ورزش و جوانان گفت: نگاه ما به خراسان جنوبی و
استان هاي دورافتاده و مرزي نگاه توسعه اي است. معاون وزیر ورزش و جوانان تصریح کرد: در خصوص پروژه هاي نیمه تمام سالن
ورزشی شمال شهر بیرجند، استخر سرپوشیده شهرستان خوسف و خانه جوانان مرکز استان، مبلغ 20 میلیارد ریال در طرح 043
کمک می کنیم که انشااالله شاهد تکمیل و افتتاح این پروژه ها باشیم. دکتر فرامرزیان با توجه به وجود پروژه هاي نیمه تمام ورزشی
در خراسان جنوبی خاطرنشان کرد: تمرکز ما در مجموعه وزارت ورزش و جوانان تکمیل پروژه هاي نیمه تمام ورزشی است و کمک
می کنیم تا پروژه هاي نیمه تمام ورزشی بالاي 80 درصد در استان، تا پایان دولت تکمیل و به بهره برداري برسد. ژاله فرامرزیان
افزود: پروژه استادیوم 15 هزار نفري غدیر بیرجند از استادیوم هاي مدرن کشور نیز می باشد و باید بیشتر مورد استفاده قرار گیرد و از
مدیریت ورزش استان می خواهم که با انتقال دفاتر هیئت هاي ورزشی به استادیوم غدیر بیرجند این پروژه عظیم مورد بهره برداري
بیشتر قرار گرفته، و ما هم در مجموعه وزارت ورزش و جوانان در خصوص اعتبارات تعمیر و نگهداري کمک خواهیم کرد. معاون وزیر



ورزش و جوانان با اشاره به نقش جوانان در فعالیت هاي اجتماعی و اقتصادي افزود: پیش از این در خصوص وام هاي قرض الحسنه
اشتغال زایی جوانان در خراسان جنوبی سقف و عدد مشخصی را اختصاص می دادیم که از امروز این سقف تسهیلات و محدودیت
برداشته می شود و هر آنچه که استان بتواند تسهیلات اشتغالزایی جوانان را جذب کند ما با کمک شرکاي خود بانک هاي قرض

 
الحسنه امید و رسالت اعتبار مورد نیاز را تامین خواهیم کرد. 

http://news.msy.gov.ir/news/2027882.htm  :لینک کوتاه



جلسه ستاد شاهد و ایثارگران دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان

شرقی برگزار شد

شماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/08/27
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان آذربایجان شرقی - جلسه ستاد شاهد و ایثارگران دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی با حضور
دکتر قالیچی، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان آذربایجان شرقی؛ معاونان و روساي ادارات بنیاد شهید و امور

ایثارگران استان؛ اعضاي ستاد شاهد و ایثارگران واحد استانی آذربایجان شرقی با ...

 
برخی از موارد مطرح شده در جلسه به شرح ذیل می باشد: 

پیگیري ارتقاي تحصیلی و آموزشی دانشجویان شاهد و ایثارگر امکان تغییر رشته  و محل تحصیل دانشجویان شاهد بر اساس در
خواست دانشجو اطلاع رسانی هاي لازم آئین نامه هاي آموزشی و تسهیلات آموزشی در گروه اطلاع رسانی دانشجویان شاهد و ایثارگر
دانشگاه پیگیري  ارسال لیست بدهی بنیاد شهید و امور ایثارگران  از مراکزي که تاکنون اقدام ننموده اند معرفی دانشجویان شاهدو

 
ایثارگر به کلنیک اشتغال و کارآفرینی دانشگاه و بنیاد شهید استان     

 
 

 
 



 
 



تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانتره

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/08/27

پایگاه خبري فکر اقتصادي مدیرعامل فولاد سنگان اعلام کرد: تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازي کارخانه
کنسانترهویروس کووید 19 طی ماههاي اخیر  اقتصاد و معیشت دنیا و بسیاري از صنایع خرد و بزرگ را تحت تاثیر قرار داده

است به گونه اي که  صنعت فولاد نیز متاثر از این بیماري در بسیاري از (...) ...

 
پایگاه خبري فکر اقتصادي 

مدیرعامل فولاد سنگان اعلام کرد: تکمیل حلقه مفقوده فولاد
مبارکه با راه اندازي کارخانه کنسانترهویروس کووید 19 طی
ماههاي اخیر  اقتصاد و معیشت دنیا و بسیاري از صنایع خرد و
بزرگ را تحت تاثیر قرار داده است به گونه اي که  صنعت فولاد
نیز متاثر از این بیماري در بسیاري از کشورههاي دنیا کاهش
تولید را تجربه کرد است.  بر اساس مطالعات صورت گرفته ،
تحت تاثیراین بیماري بر صنعت فولاد ،  از 64 کشور دنیا که
تولید کننده فولاد هستند فقط 13 کشور توانستند در 8 ماهه

ابتداي 2020  با رشد تولید مواجه شوند . بعنوان مثال از میان فولادسازان بزرگ دنیا سه کشور اروپایی انگلیس، لوگزامبورگ و
مجارستان از رشد تولید برخوردار بودند و مابقی کشورهاي قاره سبز از جمله آلمان با  13 درصد  ، فرانسه  30  درصد  و سوئد و
اغلب کشورهاي اروپایی کاهش مواجه شدند اما در این میان  چین 8/4  درصد رشد مثبت تولید را تجربه کرد.همچنین به رغم اینکه
 هند یکی از اقتصادهاي بزرگ دنیا را دارد بیش از 4 درصد کاهش و  ژاپن نیز با اینکه تحت تاثیر شرایط اقتصادي کمتر قرار می
گیرد و اقتصاد چابکی دارد بیش از  20 درصد کاهش در تولید فولاد داشته است. اما در این 8 ماهه کشور ما  حدود 11/3درصد رشد
 تولید در حوزه فولاد را شاهد بوده که براي صنعت فولاد کشور نوید بخش توسعه است  زیرا این صنعت علاوه بر شیوع ویروس کرونا
با شدید ترین تحریم ها نیز مواجه بوده است  .علی امرایی مدیرعامل فولاد سنگان در گفت و گویی در خصوص شرایط تولید فولاد در
کشورمی گوید : در سال جهش تولید صنعت فولاد کشور توانست با وجود  سد سخت تحریم ها ، بیماري کرونا  را پشت سر  گذاشته
و حتی از رشد  11/3 درصدي برخوردار شود. رشد این صنعت و زنجیره معدنی  موجب می شود که بتوان به جایگزینی اقتصاد معدنی
بجاي اقتصاد نفتی توجه ویژه اي داشت. مدیر عامل فولاد سنگان در گفتگویی مشروح با دنیاي اقتصاد به بیان دیدگاه هاي خود در
جایگاه یک مدیر معدنی در مورد اهم اقدامات صورت گرفته در این حوزه و تاثیر آن بر صنعت فولاد کشور پرداخته است که در ادامه 
می خوانید.با وجود موفقیت هاي کسب شده ،حلقه مفقوده فولاد مبارکه در شعار معروفش از سنگ تا رنگ چه بوده است؟  تنها حلقه
مفقوده فولاد مبارکه در تحقق شعار از سنگ تا رنگ، بحث تامین کنسانتره بوده است که  راه اندازي کارخانه کنسانتره سنگان این
حلقه مفقوده را کامل کرد . راه اندازي این کارخانه در منطقه مرزي شرق کشور باعث شده  علاوه بر تکمیل این حلقه مفقوده ، از خام
فروشی جلوگیري شود . به طوري که سالانه حدود  10 تا 11 میلیون دراین کارخانه کنسانتره سنگ فرآوري خواهد شد، این امر
علاوه بر جلوگیري از  خام فروشی سنگ ،  براي حدود 3500 نفر بصورت مستقیم و غیر مستقیم ایجاد اشتغال کرده است.می توان
اذعان داشت که  در این منطقه مرزي در شرق کشور به غیر از ایجاد اشتغال، امنیت مرزي هم صورت گرفته است به گونه اي که  در



سال جهش تولید یک ظرفیت جدیدي  به ظرفیت تولید کنسانتره کشور اضافه خواهد شد و به طور قطع  در سال اول کارخانه 5
میلیون تنی کنسانتره با ظرفیت کامل کار نخواهد کرد  اما  ظرفیت اسمی موجود به تدریج کامل خواهد شد  .خط یک کارخانه
کنسانتره فولاد سنگان در نیمه نخست امسال راه اندازي شده  و در حال تولید است و هم اکنون خط 2  این کارخانه نیز تولید
آزمایشی شروع شده و آماده افتتاح  رسمی  از سوي مسوولان کشوراست .کارخانه کنسانتره فولاد سنگان به گونه اي  طراحی شده که
با توجه به کم آب بودن منطقه حدود 80 درصد آب به چرخه تولید بر خواهد گشت از آنجایی که اقلیم منطقه خشک است ،این
میزان بازگشت عدد بزرگی است و باطله ما براي اولین بار در کشور باطله خشک کنسانتره آهن است.این در حالی است که ظرفیت
اسمی تولید دو خط یک و دو کارخانه کنسانتره فولاد سنگان هرکدام 2 میلیون و 500 هزار تن است  . همچنین  یک کارخانه 5
میلیون تنی گندله سازي هم در فولاد سنگان  داریم که در آن کنسانتره تبدیل به گندله و  براي فولاد مبارکه ارسال می شود و  نقش
بسزایی بسیار در تامین  پایدار بخشی از مواد اولیه فولاد مبارکه را ایفا می کنیم.دستیابی به 15 میلیون تن گندله براي پاسخگویی به
نیاز صنایع در منطقه به چه پیش شرط هایی نیاز دارد؟براي تولید 17/5میلیون تن کنسانتره به میزان تقریبی بیش از 35  میلیون تن
سنگ آهن نیاز است تا  بتوان به تولید 15 میلیون تن گندله دست یافت . هم اکنون در منطقه سنگان  نیز سایر شرکت هاي تولید
 کننده  در حال فعالیت یا  راه اندازي هستند به گونه اي که هم اکنون اپال پارسیان در حال فعالیت است ، شرکت  صنعتی توسعه
سناباد با  5/2 میلیون تن محصول در حال تولید است و سایر شرکت ها نیز در حال ساخت یا راه اندازي می باشد.علاوه بر تامین به
موقع سنگ مورد نیاز واحدهاي تولیدي در این منطقه براي تامین پایدار آب نیز  برنامه اي بلند مدت در دستور کار قرار دارد .اما
رویکرد فولاد سنگان به سمت استفاده از پساب است که یک منبع پایدار و بلند مدت است و یکی از موضوعات مهم فولاد سنگان
استفاده از پساب فاضلاب است که در برنامه ما قراردارد.  همچنین براي اینکه شرکت هاي تولید کننده در منطقه با ظرفیت کامل
تولید کنند باید سالانه بیش از 35 میلیون تن سنگ در آینده استخراج شود.براي ظرفیت کنونی واحدهاي تولیدي کنسانتره  سنگ

 
مورد نیاز تامین می شود اما براي بلند مدت باید برنامه اي در دستور کار قرار گیرد تا سنگ بیشتري استخراج شود. 

افزایش تولید در عملکرد 6 ماهه فولاد سنگان  با چه اقداماتی میسر شده است ؟بر اساس سیاست هاي شرکت براي تامین مواد اولیه
مورد نیاز( کنسانتره)  برنامه ریزي لازم از جمله تامین کنسانتره از منابع مختلف و  راه اندازي کارخانه کنسانتره  صورت گرفته است؛
همچنین براي جلوگیري از توقفات تولید تلاش شده تا علاوه بر تامین به موقع  کنسانتره مورد نیاز ،  سیستم حمل و نقل نیز بهبود
یابد  و با مدیریت در حوزه فنی شرکت  توانستیم از توقفات تولید جلوگیري کنیم .در همین حال در راستاي افزایش رضایت پرسنل
نیز برنامه ریزي انگیزشی  لازم در زمینه ارتقاي شغلی  صورت گرفت تا از مجموع عوامل یاد شده رشد تولید را در  6 ماهه نخست
سال جاري  شاهد باشیم  زیرا یکی از مقوله هاي مهم براي  افزایش تولید دردنیا رضایت شغلی است.مجموع عوامل یاد شده فوق
موجب شد که فولاد سنگان در شش ماهه اول سال 99  نسبت به مدت مشابه سال گذشته 50 درصد افزایش تولید را تجربه کند
.فولاد سنگان به عنوان نخستین شرکت در کشور در شرایط کنونی که همه صنایع با تحریم ها دست و پنجه نرم می کنند،  توانست
 کارخانه کنسانتره خود را با این حجم سرمایه گذاري و پیچیدگی تکنولوژي و  به دست متخصصان داخل و بدون دخالت خارجی ها 
راه اندازي کند  .به لحاظ دانش فنی در این بخش در دنیا چه جایگاهی دارید؟ آیا بومی سازي قطعات، فولاد سنگان را از واردات بی
نیاز کرده است؟از آنجا که در صنعت فولاد قطعات زیادي از خارج وارد می شد از این رو درصدد برآمدیم که به حوزه تحقیق و توسعه
و بومی سازي به صورت جدي و با قدرت تمام بپردازیم. بر این اساس در زمینه تحقیق و توسعه ارتباط بسیار خوبی با دانشگاه هاي
کشور از جمله فردوسی مشهد و دانشگاه تهران و  مراکز علمی و فناوري برقرار کردیم و از  استارت آپ هایی که در صنعت فولاد
بتوانند راهگشا باشند استقبال می کنیم  تا به  ما کمک کنند که به اهداف بومی سازي شرکت دست یابیم .براي تحقق هر چه بیشتر
اهداف بومی سازي ، دفترچه هایی براي 2 هزار و 500 قطعه آماده کردیم تا در اختیار تامین کنندگان داخلی براي ساخت قطعات
مورد نیاز فولاد سنگان قرار گیرد. اما برخی از تجهیزات و قطعات خاص هستند که ممکن است به واردات آنها نیاز داشته باشیم و در
بلند مدت  براي قطع وابستگی به واردات برنامه ریزي بیشتر  انجام داده ایم.فعالیت ما بیشتر بر روي قطعاتی است که خاص تر
هستند . اما در مجموع حوزه بومی سازي ما در دوران طفولیت قرار دارد زیرا سال  96 کارخانه گندله سازي فولاد سنگان آغاز به
تولید کرده  و راه زیادي در پیش داریم. از این رو در زمینه بومی سازي برنامه جامعی داریم و حتی در آینده نزدیک طی فراخوانی  از
دانشگاه هاي کشور درخواست می شود که در حوزه هاي مختلف بومی سازي به ما کمک کنند  تا بتوانیم  از واردات بی نیاز شویم.هم



اکنون بومی سازي تعداد 45 قطعه که نیاز به واردات دارند را در دستور کار داریم  که با  مهندسی معکوس  و  ارایه  دفترچه  و تعیین
ابعاد  در اختیار تولید کنندگان براي تولید قرار خواهند گرفت . درحال حاضر راه اندازي یک دبیر خانه ایده هاي خلاق را در دستور
کار داریم و با تشکیل  کمیته داوري از هر ایده خلاقانه اي در حوزه کاري، پس از  بررسی مورد استقبال قرار خواهد گرفت.از نظر شما
 شرایط تولید گندله در کشورچگونه است و تغییر قیمت در این زنجیره با توجه به نوسانات ارز توانسته نیاز تولید کنندگان را مرتفع
کند؟  نوسان ارزي بیشتر واحدهایی است که یا مواد اولیه خود را وارد می کنند یا صادرات دارند را تحت تاثیر قرار میدهند این
درحالی است که مواد اولیه مورد نیاز ما سنگ آهن است که نیازي به واردات ندارد و محصول تولیدي ما یعنی گندله صدرصد در
اختیار فولاد مبارکه قرار میگیرد. از این رو نوسان نرخ ارز تاثیري زیادي بر فعالیت ما نداشته است ،  اما  این نوسانات بطور قطع در
زمینه خرید قطعات مورد نیاز تاثیر گذار است.  براي تعیین  قیمت کنسانتره و گندله چون فرمول بر اساس درصدي از شمش فولاد
خوزستان و شمش FOB خلیج فارس طراحی شده و بطور قطع نوسانات نرخ ارز کل زنجیره را تحت تاثیر قرار می دهد.مواد اولیه
مورد نیاز شرکت تولید گندله ، کنسانتره است که در کشور موجود است ، البته تا  سال گذشته صادرات سنگ آهن و کنسانتره واقعا
آسیب جدي به صنعت فولاد وارد می کرد اما هم اکنون از صادرات و خام فروشی سنگ آهن جلوگیري شده و امید است سخت گیرانه
تر هم با این موضوع برخورد شود .البته صادرات مقوله بسیار خوبی براي ارزآوري کشوراست  اما تا زمانی که در داخل کشور نیاز به آن
محصول نباشد و صادرات فقط باید در زمینه مازاد تولید براي ارزآوري و ورود به بازارهاي جهانی صورت گیرد زیرا در این شرایط
افزایش ظرفیت تولید در کشور را به دنبال خواهد داشت.  صادرات سنگ آهن و کنسانتره آسیب هاي بسیاري دارد زیرا هم اکنون
 برخی از گندله سازان کشور به دلیل کمبود کنسانتره با ظرفیت کامل کار نمی کنند این درحالی است که چنانچه واحدهاي تولید
کننده گندله با ظرفیت کار کنند زنجیره فولاد با ظرفیت بیشتري فولاد تولید خواهند کرد.چه میزان سرمایه گذاري در این بخش در
حال انجام است ؟ آیا این سرمایه گذاري ها این صنعت را متحول خواهد کرد؟    هم اکنون سرمایه گذاري هاي انجام شده در فولاد
سنگان در بخش گندله و کنسانتره بیش از300 میلیون یورو و بیش از 2 هزار و 500 میلیارد تومان است که اگر این میزان سرمایه
گذاري  به روز شود بسیار بیشتر از این عدد خواهد بود.تامین مالی پروژه ها همواه یکی از دغدغه هاي تولید کنندگان براي طرح هاي
توسعه است، آیا شما این چالش را داشته اید؟ با حمایت فولاد مبارکه تا کنون در زمینه تامین منابع مالی مشکلی نداشتیم و باید
اذعان داشت یکی از مهمترین عوامل پیشرفت فولاد سنگان آن است که فولاد مبارکه سهامدار صد درصدي این شرکت است  ، این رو
از لحاظ تامین منابع مالی و کمک هاي فنی و تخصصی مورد حمایت قرار می دهد.حمایت مدیر عامل فولاد مبارکه در این برهه از
زمان موجب راه اندازي کارخانه کنسانتره شد و چنانچه با حمایت این شرکت ، تجهیزات را به موقع وارد نمی کردیم راه اندازي
کارخانه کنسانتره به هیچ وجه  اتفاق نمی افتاد.رقباي شما در بازارهاي جهانی چه کشورهایی هستند؟ آیا پس از تحریم ها می توان
چشم اندازي براي صادرات مواد معدنی ترسیم کرد که با استقبال  بازارهاي بین المللی همراه باشد؟از آنجا که محصول فولاد سنگان
صادراتی نیست از این رو در فضاي رقابت جهانی قرارنداریم و تنها تولیدات  فولاد  مبارکه براي رقابت وارد بازارهاي بین المللی می
شود . هم اکنون کشورهایی که در ابتداي زنجیره فولاد هستند نظیر برزیل ، استرالیا منابع معدنی از جمله سنگ آهن زیادي دارند و
تولید کننده کنسانتره و گندله هستند،  اما به دلیل آنکه ما  صادرات نداریم  نمی توانیم سهمی در بازارهاي جهانی داشته باشیم
.صنعت نفت نسبت به فولاد وابستگی بیشتري نسبت به سایر صنایع به خارج دارد .  کشورما  به لحاظ تجهیزات ، تکنولوژیکی و
فرآوري مواد معدنی  در دنیا تنوع زیادي دارد و اگر این تنوع مواد معدنی را بتوانیم در حوزه هاي مختلف نظیر سنگ هاي تزئینی ،
مس ، سرب و روي فرآوري کنیم  سرمایه گذاري بر روي معدن یک گزینه بسیار خوبی  خواهد بود که جایگزین اقتصاد نفتی شود
است.اقتصاد نفتی بیشتر صادرات محور است  و با نوسان در فروش آن ، کل نظام اقتصادي کشور دچار بحران می شود  اما معدن و
فولاد اینگونه نیست زیرا  ابتداي زنجیره فولاد با توجه به نیاز داخلی و ظرفیت سازي صورت گرفته صادرات نمی شود و از آنجا که در
داخل نیاز ما به مواد اولیه  فولاد زیاد است پس از فرآوري قابل صادرات خواهد بود و از ارزش افزوده زیادي برخوردار است .بطور قطع
معدن می تواند جایگزین نفت در ارزآوري کشور شود زیرا در سال جاري این حوزه ارزآوري بسیار خوبی براي کشور داشته و به کمک
اقتصاد کشور آمده است .در شرایط کنونی که با بیماري کرونا و تحریم مواجه ایم صادرات مواد معدن و صنایع معدنی کمک بسیار
بزرگی به اقتصاد کشور کرده است پس اگر تحریم ها برداشته شود این عدد خیلی بزرگتر خواهد شد و بطور قطع جایگزین بسیار
مناسبی براي صادرات نفتی خواهد شد.لطفا در مورد  مثلث توسعه اقتصادي در استان خراسان رضوي توضیح بفرمایید؟در زمانی که



وزیر فعلی وزارت صمت در استان خراسان رضوي  استاندار بودند،بحث مثلث توسعه اقتصادي  را دراین  استان مطرح کردند که بر
اساس آن یک ارتباط و تعامل سازنده به نفع مردم برقرار شود که  سه ضلع آن متشکل از نمایندگان مجلس، کارگزاران  نظام و بخش
خصوصی است  و ائمه جمعه هم ناظر بر این مثلث هستند .پایه و اساس مثلث توسعه اقتصادي مبتنی بر اقتصاد مقاومتی استوار است
 که در سایه ارکان فوق  اتفاق می افتد و یک مدل جهانی است که بومی سازي شده ،  در مدل جهانی عامل، توسعه اما در مدل بومی
سازي شده آن معین اقتصادي وجود دارد که این معین هاي اقتصادي در مناطقی مختلف یک فعالیت مسوولیت اجتماعی برنامه
محوري را انجام میدهد.مثلث توسعه اقتصادي  یک فرایند است براي روستاها و شهرها  که چند  وظیفه از جمله  شناخت فرصت ها و
تهدیدات، خلق فرصت هاي جدید، ایجاد زنجیره ارزش ، ایجاد بازارهاي جدید، تولید ثروت و اشتغال بر مبناي اقتصاد مولد بر عهده
 دارد  و همچنین یکی از مهمترین کارکردهاي مثلث توسعه اقتصادي کارآفرینی است .این طرح در استان خراسان رضوي پیاده شد و
ما بعنوان معین اقتصادي در شهرستان خواف انتخاب شدیم .اساس این مدل اقتصادي کارکردن با مردم، براي مردم و رفع نیازهاي
اولویت دار مناطق روستایی است. و سند جامعی بر اساس اسناد بالادستی کشور و استان و شهرستان تدوین شده  است براي توسعه

که  در راستاي آن در حرکت هستیم



انتشار سند حمایت از کودکان در رسانه هاي صوت و تصویر فراگیر

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/08/27

نخستین نشست اینترنت امن براي کودکان با همکاري ساترا و مرکز نوآوري حکمرانی و کارآفرینی اجتماعی هیوادِ نو و با
حضور فعالان حوزه خانواده، آموزش و تربیت برگزار و اعلام شد، سند حمایت از حقوق کودکان در رسانه هاي صوت و تصویر

فراگیر به زودي منتشر خواهد شد.

به گزارش خبرنگار حوزه فرهنگ و هنر گروه علمی فرهنگی هنري خبرگزاري صدا و سیما، سرپرست اداره کل تنظیم و تدوین
مقررات ساترا در خصوص نقش و اهمیت و مسئولیت حمایت از حقوق کودکان در فضاي مجازي و تنظیم گري در تدوین مقررات
کودکان و رده بندي سنی گفت: ساترا درباره حمایت از کودکان یک «احساس وظیفه» دارد و در این باره قصد دارد تا تلاش هاي

 
مستمري انجام دهد. 

خانم «زهرا روشن دل» با اشاره به موضوع ضابطه مندي درباره نحوه دسترسی این رده بندي سنی به فضاي مجازي گفت: «در آینده
اي نزدیک چگونگی حمایت از کودکان از طریق الزامات سند حمایت از کودکان و ابزار هاي پیش بینی شده مانند امکان کنترل

 
فعالیت کودك توسط والدین منتشر می شود.» 

خانم روشن دل افزود: ساترا در سند حمایت از کودکان در رسانه هاي صوت و تصویر فراگیر علاوه بر ضوابط محتوایی و حفظ
محرمانگی و حریم خصوصی الزاماتی مانند ایجاد ابزار کنترل والدین، جداسازي دسترسی کودك و بزرگسال به محتواي یک رسانه
(موضوعی که دي ماه سال گذشته توسط معاون مرکز ملی فضاي مجازي مطرح شده بود)، حساب مخصوص کودکان، فرایند گزارش

 
دهی ویژه، تفکیک قابل شناخت محتواي تبلیغات تجاري و تناسب تبلیغات و ممنوعیت هاي تبلیغات را پیش بینی کرده است. 

وي ادامه داد: علاوه بر تأکید به افزایش سواد رسانه اي در این زمینه به ضرورت رعایت رده بندي سنی به صورت مشترك بین همه

 
پلتفرم ها اشاره کرد. 

بسیاري از مواردي که خانم روشن دل از آن ها صحبت می کند پیش تر در سند اولیه اي براي با عنوان سند حمایتی و برنامه اقدام
توسعه خدمات فضاي مجازي کودك و نوجوان که توسط وزارت ارتباطات منتشر شده بود، ذکر شده است. به عنوان مثال در پیوست
چهارم این پیش نویس (قابل دانلود از این لینک) به چندین نرم افزار براي کنترل و نظارت والدین بر اینترنت کودکان اشاره شده بود

 
و به برنامه هایی، چون انارستان، دنیاي درسا، سانیار و شقایق اشاره شده بود که جملگی آن ها نوعی برنامه کنترل و نظارت هستند. 

سرپرست اداره کل تدوین مقررات در ادامه گفت: «در حال حاضر 9 رسانه صوت و تصویر فراگیر با محتواي تخصصی کودك وجود

 
دارد که این عدد درحال افزایش است. همچنین رسانه هاي بزرگسال محوري هم با ارائه محتواي کودك در این زمینه فعال هستند.» 
بر اساس آخرین اعلام وزارت ارتباطات درباره حوزه کودك، در سال 97 بیش از 66 درصد کودکان 3 تا 5 سال از وسایل الکترونیکی
مانند تلفن همراه و تبلت استفاده می کرده اند. طبیعتاً در سال جاري این آمار بیشتر شده است و به نظر می رسد اگر شرکت هاي
فعال در حوزه فناوري اطلاعات بتوانند از این آمار ارزشمند استفاده کنند، آینده روشن تري را هم از نظر اقتصاد دیجیتال و هم از نظر

 
امنیت پیش روي نسل آینده خواهیم داشت. 

همچنین باید گفت با وجود تکلیف شدن سهم حداقل 15 درصدي محتواي کودك و نوجوان در سند معماري کلان شبکه ملی
اطلاعات (مصوبه مرکز ملی فضاي مجازي) به نظر می رسد. درباره صیانت از کودکان در فضاي مجازي، وزارت ارتباطات نیز در سال
هاي گذشته اقدامات متعددي انجام داد که برخی از آن ها مانند رویداد کودك آنلاین به ثمر نشستند. نمایشگاه مطبوعات سال 96
بود که اولین بار درباره طرح صیانت از کودکان در فضاي مجازي توسط «محمدجواد آذري جهرمی» صحبت هایی شد. وزیر ارتباطات
دراینباره به دیجیاتو گفته بود: «موضوع کودك و فضاي مجازي واقعا مساله اي نیست که سر آن کوتاهی صورت بگیرد و هرچه از
اهمیت آن و تاثیراتش در کشور و نسل آینده بگوییم، کم است. این موضوع نه حکومتیست و نه جاي مخالفت دارد، بلکه صرفا باید



همه در کنار یکدیگر براي تحقق آن چاره بیندیشند و از کنار آن ساده گذر نکنند. دیر اقدام کردن در این مساله مانند موارد دیگر

 
شوخی بردار نیست و ممکن است توسعه و رشد یک نسل را ناخوداگاه نابود کند.» 

خاطرنشان می شود دردسري که چندي پیش بر سر مجموعه آپارات آمد و مدیرعامل آن را در معرض حکم قضایی قرار داد به واسطه
انتشار ویدیویی گفتگو محور با کودکان بود که به زعم عده اي از کارشناسان، بر روحیه این کودکان تاثیر منفی و مخرب داشت. انتظار
می رود با برپایی چنین سندي، ساز و کار برنامه هاي تولید شده با حضور کودکان در رسانه هاي صوت و تصویر فراگیر مشخص شده

تا این قبیل مشکلات دوباره رخ ندهد.



ورود شتابزده به G 5 ضروري نیست

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/08/27

فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به تکنولوژي G 5 ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی، برنامه ریزي
و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت.

به گزارش خبرنگار حوزه علم و فناوري گروه علمی فرهنگی
هنري خبرگزاري صدا و سیما، سی ودومین محفل هم
افزایی فعالان فضاي مجازي پاك که هر هفته توسط
جمعیت توسعه گران فضاي مجازي برگزار می شود، به
موضوع نسل پنجم ارتباطات و کشور هاي در حال پیشرفت

 
پرداخت. 

این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی
فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي، مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه

 
آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار شد. 

در این نشست برخط، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه فناوري نسل 5 ورود کند یا خیر؟ الزامات ورود

 
این فناوري به کشور چیست؟ و آیا باید خود را وابسته به فناوري قرار دهیم که زیرساخت آن را در اختیار نداریم؟ 

صاحبنظران حوزه فضاي مجازي معتقدند که اگرچه دغدغه دولت براي افزایش امکانات در حوزه نسل پنجم ارتباطات مطلوب است،
اما در این فناوري، توسعه محتوا و خدمات باید مقدم بر زیرساخت باشد. از سوي دیگر ضرورت داشتن پیوست فرهنگی براي این

 
فناوري، مورد تاکید است. 

راه اندازي G 5 در ایران شوي انتخاباتی است در این نشست مرتضی سراج کارشناس ارتباطات و فعال فضاي مجازي با اشاره به اینکه
اولین ارتباطات تجاري که تنها امکان انتقال صوت را فراهم می کرد، از سال 1980 برقرار شد، گفت: هم اکنون شاهد تجاري سازي
نسل پنجم ارتباطات در کشور هایی مانند کره جنوبی و سوئد هستیم و حتی در شهر هاي بزرگ کشور عربستان نیز این فناوري به

 
صورت هات اسپات G 5، خدمات می دهد. 

وي با اشاره به اینکه بیشترین امکانی که در نسل 5 اتفاق می افتد مربوط به افزایش قابل توجه سرعت دانلود است که می تواند از
100 مگابیت تا 2 گیگابیت را شامل شود، گفت: در G 5 تاخیر دریافت اطلاعات به معنایی قابل توجهی کاهش می یابد و به همین
دلیل، کشور ها در حال برنامه ریزي روي توسعه خودروي هوشمند، ربات ها و اینترنت اشیا هستند. به همین دلیل نسل جدید
ارتباطات، تمامی ابعاد مختلف اقتصادي و اجتماعی جوامع را در بر می گیرد و به نوعی نسل پنجم ارتباطات با سرعت انتقال بالا،

 
انقلاب صنعتی چهارم را به ارمغان می آورد. 

سراج ادامه داد: اگرچه با ورود نسل 4 ارتباطات (G 4) یک تحول اساسی در ارتباطات ایجاد شد، اما در نسل 5، این تحول در سایر
زوایاي تکنولوژي هم اتفاق می افتد. با این وجود از آنجایی که سرمایه گذاري اپراتور ها در G 4 به معناي واقعی بازنگشته، سرمایه



 
گذاري در حوزه G 5 با ابهام همراه است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده است که تا کمتر از 5 سال دیگر، 50 میلیارد سنسور اینترنت اشیا در دنیا وجود داشته باشد، گفت:

 
حتی اگر سرعت G 5 نیز در کشور فراهم شود خدماتی که بتوان از آن براي این بستر استفاده کرد، هنوز در کشور وجود ندارد. 

این کارشناس وجود تکنولوژي را در هر زمینه اي در راستاي کاهش اختلاف طبقانی و افزایش بهره وري و زندگی بهتر عنوان و تاکید
کرد: با وجودي که هنوز در زمینه G 5 پیوست فرهنگی نداریم، اما معتقدم که نباید توسعه این تکنولوژي را به عقب بیاندازیم؛ چرا که
در این صورت تولید محتوا و بازي به تاخیر می افتد و ما مجبور خواهیم شد تمام سخت افزار و نرم افزار این فناوري را وارد کشور

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 80 درصد تکنولوژي را بخش نرم افزار آن تشکیل می دهد، ادامه داد: دانشگاه هاي بزرگ ما تیم هاي
تحقیقاتی مهمی دارند که می توانند نرم افزار هاي مرتبط با G 5 را طراحی کنند. موضوع داراي اهمیت این است که G 5 باید

 
براساس شبکه بومی خودمان طراحی شود و در غیر اینصورت این فناوري اهمیت نخواهد داشت. 

سراج به راه اندازي چند سایت معدود G 5 توسط دولت در چند نقطه تهران اشاره کرد و گفت: این موضوع تنها یک شوي انتخاباتی

 
است و ورود به یک تکنولوژي به این شکل، معنایی ندارد. 

نیازي به G 5 در شرایط کنونی نیست این کارشناس فضاي مجازي با تاکید بر اینکه براي نسل پنجم ارتباطات نیازمند تربیت
متخصص در حوزه هایی مانند رایانش ابري، اینترنت اشیا و امنیت سایبري هستیم، گفت: ما در نسل 3 و 4 نیز می توانیم شهر
هوشمند داشته باشیم. کمااینکه چندین پروژه شهر هوشمند در دنیا با فناوري نسل 3 و 4 ایجاد شد. اما به دلیل عدم بلوغ تکنولوژي

 
G 4 در کشور و نبود پهناي باند مناسب، موفق به راه اندازي این خدمات در کشور نشدیم. 

وي با اشاره به اینکه طبق استاندارد هاي بین المللی، باید 100 هزار سایت BTS براي تکنولوژي G 4 در کشور ایجاد می شد، اما هم
اکنون به نیمی از این تعداد نیز نرسیده ایم، خاطرنشان کرد: این درحالی است که با توجه به سرعتی که در نسل پنجم ارتباطات
متصور است، در شهري مانند تهران نیازمند نصب آنتن در هر 30 تا 40 متر هستیم و نصب این تعداد BTS هزینه بالایی خواهد
داشت. همانطور که در زمینه شبکه دسترسی فیبرنوري نیز نیازمند سرمایه گذاري قابل توجهی بودیم، اما براي اپراتور چهارم مقرون
به صرفه نبود و پروانه فعالیت این اپراتور، لغو شد. به همین دلیل به نظر می رسد که بودجه دولت کفاف تجهیزات G 5 را در شرایط

 
فعلی نمی دهد. 

سراج ادامه داد: بر این اساس من معتقدم که در شرایط کنونی نیازي به G 5 نداریم و با همین نسل G 4 نیز می توانستیم بسیاري از
کسب و کار هاي B 2 B را راه اندازي کنیم و خدمات مبتنی بر این فناوري را ارائه دهیم. اما همچنان با توجه به اینکه ICT موتور

 
پیشران است، بسیاري از خدمات مربوطه را به مردم ارائه نکرده ایم. 

این کارشناس تصریح کرد: حتی در نسل دوم ارتباطات با استفاده از فناوري پیامک هم می توانستیم دولت الکترونیکی داشته باشیم،
اما هم اکنون با G 4 نیز این خدمات را نداریم و با توجه به میزان سرمایه گذاري مورد نیاز در G 5 نیز حتی تا 10 سال دیگر، به

 
خدمات این فناوري دسترسی نخواهیم داشت. 

وي گفت: دغدغه ما در شرایط فعلی G 5 نیست چرا که بسیاري از مردم در روستا ها و مناطق محروم هنوز به G 3 و G 4 دسترسی
ندارند. مشکل فعلی کشور تکنولوژي نیست. بلکه مشکل نبود قانون و قانونگذاري است و دولت بر بستر تکنولوژي هاي فعلی، به مردم



 
خدمات مورد نیاز را ارائه نمی دهد. 

این فعال فضاي مجازي با بیان اینکه دنیا در حال کار روي همگرایی ارتباطات است، افزود: براي مثال در کشوري مانند کره جنوبی که
سرعت اینترنت به 80 مگابیت می رسد، 70 درصد ترافیک روي «واي فاي آفلودینگ» است. به این معنی که به محض اینکه کاربر

 
موبایل در حال حرکت، به نقطه ثابت می رسد، گوشی وي به شبکه ثابت متصل می شود. 

خودکفایی 85 درصد کشور در G 5 مورد انتظار است در ادامه این نشست، دکتر رضایی به عنوان یکی از فعالان فضاي مجازي موضوع
توانمندي کشور در حوزه زیرساخت هاي G 5 را مورد مطالبه قرار داد و گفت: با توجه به توانمندي هایی که در دانشگاه ها و مراکز
تحقیقاتی کشور وجود دارد، براي نسل 5 می توانیم تا 85 درصد خودکفا باشیم و 15 درصد باقی مانده نیز مربوط به تجهیزات
CORE شبکه است که در اختیار معدود شرکت هاي آمریکایی قرار دارد و اغلب کشور ها به آن وابسته هستند. براین اساس معتقدم

 
که از نظر خودکفایی و عدم وابستگی در این تکنولوژي از همین الان باید شروع کنیم. 

وي افزود: مهمترین ویژگی که در نسل 5 به دنبال آن هستیم افزایش سرعت دسترسی است و این درحالی است که ما در نسل 4 نیز
کمتر از یک دهم سرعت را پیاده سازي کرده ایم. دلیل این موضوع به طراحی زیرساخت هاي موبایل سلولی برمی گردد؛ بنابراین باید

 
در طراحی نسل 5 به استاندارد هاي مورد نیاز دست یابیم. 

این کارشناس با طرح این سوال که براي G 5 باید 100 درصد گوشی هاي در اختیار کاربران، براي استفاده از این فناوري تغییر یابد،

 
گفت: به طور حتم ورود به تکنولوژي G 5 با ایجاد یک سمپل در گوشه اي از یک دانشگاه، محقق نخواهد شد. 

وي ادامه داد: این سوال مطرح است که آیا شروع این سرویس با وابستگی خارجی باید شکل بگیرد یا در ابتدا، توسعه تیم هاي نرم

 
افزاري ها را خواهیم داشت؟ 

رضایی با اشاره به تجربه ناموفق و نامتقارن توسعه اینترنت ثابت در کشور گفت: ما در کشور به صورت جزیره اي تکنولوژي هاي
پراکنده اي از ADSL تا FTTX را در حوزه اینترنت ثابت ایجاد کردیم که به صورت نامتقارن کاربران را به شبکه متصل کرده است و
معتقدیم که فاز اول شبکه ملی اطلاعات را ایجاد کردیم. این ارتباطات به خوبی با یکدیگر لینک نشده اند و هم اکنون هم آمادگی

 
استفاده از G 5 را نداریم. 

خاستگاه پیوست فرهنگی از آمریکا است در این نشست مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي
دانشگاه آزاد نیز با اشاره به لزوم تدوین پیوست فرهنگی براي تکنولوژي هاي نوظهور در کشور، خاطرنشان کرد: موضوع پیوست
فرهنگی در همه جاي دنیا مرسوم است و خاستگاه آن از کشوري مانند امریکا است. حتی کشور هاي مختلف در حوزه هاي اجتماعی
و محیط زیست نیز پیوست تدوین کرده اند. به طور کل هرجا که دغدغه اي متاثر از فناوري شکل گرفته، براي آن پیوست تدوین شده

 
است. 

وي گفت: سبک فناوري G 5 متفاوت از سایر فناوري ها است و روي این نسل می توان خدمات B 2 C و B 2 B ارائه کرد و بازار

 
بکري براي کسب و کار هاي مختلف ایجاد خواهد شد و اگر تلاش نکنیم ممکن است این بازار را از دست دهیم. 

این فعال فضاي مجازي یکی از مباحث مهم در G 5 را خدمات اینترنت اشیا عنوان کرد و ادامه داد: کشور هاي خارجی بیشترین
پهناي باند را به خودروي خودران تخصیص می دهند. موضوع دیگر شهر هوشمند است. ما نیز اگر سنایور ها و بیزنس مدل درستی
داشته باشیم خواهیم توانست که شبکه G 5 داشته باشیم. در این صورت می توانیم بگوییم که به اقتصاد دیجیتال کمک کرده ایم و



 
شعار بهره وري و اقتصاد مقاومتی بدهیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون در شهر تهران شوراي راهبردي شهر هوشمند تشکیل شده و حدود 80 پروژه را دنبال می کند، تاکید
کرد: G 5 باید با تحول واقعی همراه باشد و فقط با توسعه شبکه، این فرصت ها به دست نمی آید. توسعه شبکه باید به توسعه کسب و
کار ها بیانجامد. باید در این فناوري نگاه سلبی و ایجابی را در کنار هم داشته باشیم و براي ایجاد این اقتضائات، رگولاتور هاي حوزه

 
مختلف باید با یکدیگر تعامل کرده تا زمینه توسعه G 5 در کشور ایجاد شود. 

این کارشناس با بیان اینکه کشور ما 8 سال است که در فروم هاي G 5 شرکت می کند، گفت: با این حال براي ورود به مقدمات

 
توسعه G 5، زمان را از دست داده ایم. هم اکنون باید براي ورود G 5 آماده شویم و در این زمینه نیازمند استانداردسازي هستیم. 

اسلامی گفت: من معتقدم که در حوزه تله کام، دیگر یکجانبه گرایی آمریکا شکست خورده است و هم اکنون 60 درصد تکنولوژي
مربوط به هسته اصلی (CORE) نسل 5، توسط شرکت هواوي چین تولید می شود. در حوزه ثبت پتنت هاي G 5 نیز شاهد پیشی

 
گرفتن چین از آمریکا و فنلاند و کره جنوبی هستیم. 

بدون پیوست فرهنگی و مقررات گذاري نمی توان به سمت G 5 رفت رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي نیز در
این نشست، در خصوص نقش این شورا در مواجهه با فناوري G 5 و دغدغه فرهنگی و تنظیم گري که درمورد این تکنولوژي وجود
دارد، توضیح داد و گفت: شوراي عالی فضاي مجازي با تصویب مصوبه اینترنت اشیا به این موضوع ورود کرده است. چرا که ما معتقدیم

 
که در نسل جدید تکنولوژي، انسان ها با اشیا در تعامل هستند و براي رویارویی با این موضوع باید آمادگی داشته باشیم. 

وي با اشاره به مقدمات ورود به G 5 گفت: در سند معماري کلان شبکه ملی اطلاعات، اینکه درصدي از ارتباطات تا سال 1404
مبتنی بر ارتباطات نوین باشد، تاکید شده و این به معناي G 5 است. بحث اصلی این است که ما در کشور به همراه توسعه فناوري،
شاهد توسعه باشیم. چرا که مردم ما در تعامل با سایر کشور ها احساس نیاز به ارتقاي فناوري دارند و ما باید به سمت نسل پنجم

 
ارتباطات برویم. 

جلیلی افزود: در این زمینه این سوال مطرح است که باید شتابزده به این نسل تکنولوژي ورود کنیم یا خیر. هم اکنون اپراتور ها به
صورت پایلوت، نگاهی به این فناوري داشته اند، اما هنوز آمادگی ورود به این فناوري وجود ندارد. چرا که بدون پیوست فرهنگی،
مقررات گذاري و برنامه ریزي نمی توان به سمت این فناوري رفت و نباید منتظر بمانیم تا چینی ها این فناوري را براي ما راه اندازي

 
کنند. باید عملگرایانه وارد این حوزه شویم. 

G 4 عضو شوراي عالی فضاي مجازي با بیان اینکه ما از امکانات نرم افزاري و خدمات دولت الکترونیک و بخش هاي مختلف
نتوانستیم استفاده لازم را در کشور داشته باشیم، گفت: مساله کشور در حوزه زیرساخت هاي فضاي مجازي، نسل 5 نیست. مساله ما
لایه خدمات کاربردي شبکه ملی اطلاعات است که مبتنی بر نسل 4 نیز، امکان ارائه خدمات را دارد. دریافت خدمات مورد نیاز ما در

کشور به اندازه کافی با فناوري هاي موجود، کفایت می کند.



ورود شتابزده به 5G ضروري نیست

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا- فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود
شتابزده کشور به تکنولوژي G 5 ضرورتی ندارد و بدون
پیوست فرهنگی، برنامه ریزي و مقررات گذاري براي این
تکنولوژي، نمی توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی

 
رفت. 

به گزارش خبرگزاري آریا، سی ودومین محفل هم افزایی
فعالان فضاي مجازي پاك که هر هفته توسط جمعیت

 
توسعه گران فضاي مجازي برگزار می شود، به موضوع نسل پنجم ارتباطات و کشور هاي در حال پیشرفت پرداخت. 

این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي، مهدي اسلامی

 
مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار شد. 

در این نشست برخط، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه فناوري نسل 5 ورود کند یا خیر؟ الزامات ورود

 
این فناوري به کشور چیست؟ و آیا باید خود را وابسته به فناوري قرار دهیم که زیرساخت آن را در اختیار نداریم؟ 

صاحبنظران حوزه فضاي مجازي معتقدند که اگرچه دغدغه دولت براي افزایش امکانات در حوزه نسل پنجم ارتباطات مطلوب است،
اما در این فناوري، توسعه محتوا و خدمات باید مقدم بر زیرساخت باشد. از سوي دیگر ضرورت داشتن پیوست فرهنگی براي این

 
فناوري، مورد تاکید است. 

 
راه اندازي 5G در ایران شوي انتخاباتی است 

در این نشست مرتضی سراج کارشناس ارتباطات و فعال فضاي مجازي با اشاره به اینکه اولین ارتباطات تجاري که تنها امکان انتقال
صوت را فراهم می کرد، از سال 1980 برقرار شد، گفت: هم اکنون شاهد تجاري سازي نسل پنجم ارتباطات در کشور هایی مانند کره

 
جنوبی و سوئد هستیم و حتی در شهر هاي بزرگ کشور عربستان نیز این فناوري به صورت هات اسپات G 5، خدمات می دهد. 

وي با اشاره به اینکه بیشترین امکانی که در نسل 5 اتفاق می افتد مربوط به افزایش قابل توجه سرعت دانلود است که می تواند از
100 مگابیت تا 2 گیگابیت را شامل شود، گفت: در G 5 تاخیر دریافت اطلاعات به معنایی قابل توجهی کاهش می یابد و به همین
دلیل، کشور ها در حال برنامه ریزي روي توسعه خودروي هوشمند، ربات ها و اینترنت اشیا هستند. به همین دلیل نسل جدید
ارتباطات، تمامی ابعاد مختلف اقتصادي و اجتماعی جوامع را در بر می گیرد و به نوعی نسل پنجم ارتباطات با سرعت انتقال بالا،

 
انقلاب صنعتی چهارم را به ارمغان می آورد. 

سراج ادامه داد: اگرچه با ورود نسل 4 ارتباطات (G 4) یک تحول اساسی در ارتباطات ایجاد شد، اما در نسل 5، این تحول در سایر
زوایاي تکنولوژي هم اتفاق می افتد. با این وجود از آنجایی که سرمایه گذاري اپراتور ها در G 4 به معناي واقعی بازنگشته، سرمایه

 
گذاري در حوزه G 5 با ابهام همراه است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده است که تا کمتر از 5 سال دیگر، 50 میلیارد سنسور اینترنت اشیا در دنیا وجود داشته باشد، گفت:

 
حتی اگر سرعت G 5 نیز در کشور فراهم شود خدماتی که بتوان از آن براي این بستر استفاده کرد، هنوز در کشور وجود ندارد. 



این کارشناس وجود تکنولوژي را در هر زمینه اي در راستاي کاهش اختلاف طبقانی و افزایش بهره وري و زندگی بهتر عنوان و تاکید
کرد: با وجودي که هنوز در زمینه G 5 پیوست فرهنگی نداریم، اما معتقدم که نباید توسعه این تکنولوژي را به عقب بیاندازیم؛ چرا که
در این صورت تولید محتوا و بازي به تاخیر می افتد و ما مجبور خواهیم شد تمام سخت افزار و نرم افزار این فناوري را وارد کشور

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 80 درصد تکنولوژي را بخش نرم افزار آن تشکیل می دهد، ادامه داد: دانشگاه هاي بزرگ ما تیم هاي
تحقیقاتی مهمی دارند که می توانند نرم افزار هاي مرتبط با G 5 را طراحی کنند. موضوع داراي اهمیت این است که G 5 باید

 
براساس شبکه بومی خودمان طراحی شود و در غیر اینصورت این فناوري اهمیت نخواهد داشت. 

سراج به راه اندازي چند سایت معدود G 5 توسط دولت در چند نقطه تهران اشاره کرد و گفت: این موضوع تنها یک شوي انتخاباتی

 
است و ورود به یک تکنولوژي به این شکل، معنایی ندارد. 

 
نیازي به 5Gدر شرایط کنونی نیست 

این کارشناس فضاي مجازي با تاکید بر اینکه براي نسل پنجم ارتباطات نیازمند تربیت متخصص در حوزه هایی مانند رایانش ابري،
اینترنت اشیا و امنیت سایبري هستیم، گفت: ما در نسل 3 و 4 نیز می توانیم شهر هوشمند داشته باشیم. کمااینکه چندین پروژه شهر
هوشمند در دنیا با فناوري نسل 3 و 4 ایجاد شد. اما به دلیل عدم بلوغ تکنولوژي G 4 در کشور و نبود پهناي باند مناسب، موفق به

 
راه اندازي این خدمات در کشور نشدیم. 

وي با اشاره به اینکه طبق استاندارد هاي بین المللی، باید 100 هزار سایت BTS براي تکنولوژي G 4 در کشور ایجاد می شد، اما هم
اکنون به نیمی از این تعداد نیز نرسیده ایم، خاطرنشان کرد: این درحالی است که با توجه به سرعتی که در نسل پنجم ارتباطات
متصور است، در شهري مانند تهران نیازمند نصب آنتن در هر 30 تا 40 متر هستیم و نصب این تعداد BTS هزینه بالایی خواهد
داشت. همانطور که در زمینه شبکه دسترسی فیبرنوري نیز نیازمند سرمایه گذاري قابل توجهی بودیم، اما براي اپراتور چهارم مقرون
به صرفه نبود و پروانه فعالیت این اپراتور، لغو شد. به همین دلیل به نظر می رسد که بودجه دولت کفاف تجهیزات G 5 را در شرایط

 
فعلی نمی دهد. 

سراج ادامه داد: بر این اساس من معتقدم که در شرایط کنونی نیازي به G 5 نداریم و با همین نسل G 4 نیز می توانستیم بسیاري از
کسب و کار هاي B 2 B را راه اندازي کنیم و خدمات مبتنی بر این فناوري را ارائه دهیم. اما همچنان با توجه به اینکه ICT موتور

 
پیشران است، بسیاري از خدمات مربوطه را به مردم ارائه نکرده ایم. 

این کارشناس تصریح کرد: حتی در نسل دوم ارتباطات با استفاده از فناوري پیامک هم می توانستیم دولت الکترونیکی داشته باشیم،
اما هم اکنون با G 4 نیز این خدمات را نداریم و با توجه به میزان سرمایه گذاري مورد نیاز در G 5 نیز حتی تا 10 سال دیگر، به

 
خدمات این فناوري دسترسی نخواهیم داشت. 

وي گفت: دغدغه ما در شرایط فعلی G 5 نیست چرا که بسیاري از مردم در روستا ها و مناطق محروم هنوز به G 3 و G 4 دسترسی
ندارند. مشکل فعلی کشور تکنولوژي نیست. بلکه مشکل نبود قانون و قانونگذاري است و دولت بر بستر تکنولوژي هاي فعلی، به مردم

 
خدمات مورد نیاز را ارائه نمی دهد. 

این فعال فضاي مجازي با بیان اینکه دنیا در حال کار روي همگرایی ارتباطات است، افزود: براي مثال در کشوري مانند کره جنوبی که
سرعت اینترنت به 80 مگابیت می رسد، 70 درصد ترافیک روي «واي فاي آفلودینگ» است. به این معنی که به محض اینکه کاربر

 
موبایل در حال حرکت، به نقطه ثابت می رسد، گوشی وي به شبکه ثابت متصل می شود. 

 
خودکفایی 85 درصد کشور در 5G مورد انتظار است 

در ادامه این نشست، دکتر رضایی به عنوان یکی از فعالان فضاي مجازي موضوع توانمندي کشور در حوزه زیرساخت هاي G 5 را
مورد مطالبه قرار داد و گفت: با توجه به توانمندي هایی که در دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی کشور وجود دارد، براي نسل 5 می توانیم
تا 85 درصد خودکفا باشیم و 15 درصد باقی مانده نیز مربوط به تجهیزات CORE شبکه است که در اختیار معدود شرکت هاي



آمریکایی قرار دارد و اغلب کشور ها به آن وابسته هستند. براین اساس معتقدم که از نظر خودکفایی و عدم وابستگی در این تکنولوژي

 
از همین الان باید شروع کنیم. 

وي افزود: مهمترین ویژگی که در نسل 5 به دنبال آن هستیم افزایش سرعت دسترسی است و این درحالی است که ما در نسل 4 نیز
کمتر از یک دهم سرعت را پیاده سازي کرده ایم. دلیل این موضوع به طراحی زیرساخت هاي موبایل سلولی برمی گردد؛ بنابراین باید

 
در طراحی نسل 5 به استاندارد هاي مورد نیاز دست یابیم. 

این کارشناس با طرح این سوال که براي G 5 باید 100 درصد گوشی هاي در اختیار کاربران، براي استفاده از این فناوري تغییر یابد،

 
گفت: به طور حتم ورود به تکنولوژي G 5 با ایجاد یک سمپل در گوشه اي از یک دانشگاه، محقق نخواهد شد. 

وي ادامه داد: این سوال مطرح است که آیا شروع این سرویس با وابستگی خارجی باید شکل بگیرد یا در ابتدا، توسعه تیم هاي نرم

 
افزاري ها را خواهیم داشت؟ 

رضایی با اشاره به تجربه ناموفق و نامتقارن توسعه اینترنت ثابت در کشور گفت: ما در کشور به صورت جزیره اي تکنولوژي هاي
پراکنده اي از ADSL تا FTTX را در حوزه اینترنت ثابت ایجاد کردیم که به صورت نامتقارن کاربران را به شبکه متصل کرده است و
معتقدیم که فاز اول شبکه ملی اطلاعات را ایجاد کردیم. این ارتباطات به خوبی با یکدیگر لینک نشده اند و هم اکنون هم آمادگی

 
استفاده از G 5 را نداریم. 

 
خاستگاه پیوست فرهنگی از آمریکا است 

در این نشست مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد نیز با اشاره به لزوم تدوین پیوست
فرهنگی براي تکنولوژي هاي نوظهور در کشور، خاطرنشان کرد: موضوع پیوست فرهنگی در همه جاي دنیا مرسوم است و خاستگاه آن
از کشوري مانند امریکا است. حتی کشور هاي مختلف در حوزه هاي اجتماعی و محیط زیست نیز پیوست تدوین کرده اند. به طور کل

 
هرجا که دغدغه اي متاثر از فناوري شکل گرفته، براي آن پیوست تدوین شده است. 

وي گفت: سبک فناوري G 5 متفاوت از سایر فناوري ها است و روي این نسل می توان خدمات B 2 C و B 2 B ارائه کرد و بازار

 
بکري براي کسب و کار هاي مختلف ایجاد خواهد شد و اگر تلاش نکنیم ممکن است این بازار را از دست دهیم. 

این فعال فضاي مجازي یکی از مباحث مهم در G 5 را خدمات اینترنت اشیا عنوان کرد و ادامه داد: کشور هاي خارجی بیشترین
پهناي باند را به خودروي خودران تخصیص می دهند. موضوع دیگر شهر هوشمند است. ما نیز اگر سنایور ها و بیزنس مدل درستی
داشته باشیم خواهیم توانست که شبکه G 5 داشته باشیم. در این صورت می توانیم بگوییم که به اقتصاد دیجیتال کمک کرده ایم و

 
شعار بهره وري و اقتصاد مقاومتی بدهیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون در شهر تهران شوراي راهبردي شهر هوشمند تشکیل شده و حدود 80 پروژه را دنبال می کند، تاکید
کرد: G 5 باید با تحول واقعی همراه باشد و فقط با توسعه شبکه، این فرصت ها به دست نمی آید. توسعه شبکه باید به توسعه کسب و
کار ها بیانجامد. باید در این فناوري نگاه سلبی و ایجابی را در کنار هم داشته باشیم و براي ایجاد این اقتضائات، رگولاتور هاي حوزه

 
مختلف باید با یکدیگر تعامل کرده تا زمینه توسعه G 5 در کشور ایجاد شود. 

این کارشناس با بیان اینکه کشور ما 8 سال است که در فروم هاي G 5 شرکت می کند، گفت: با این حال براي ورود به مقدمات

 
توسعه G 5، زمان را از دست داده ایم. هم اکنون باید براي ورود G 5 آماده شویم و در این زمینه نیازمند استانداردسازي هستیم. 

اسلامی گفت: من معتقدم که در حوزه تله کام، دیگر یکجانبه گرایی آمریکا شکست خورده است و هم اکنون 60 درصد تکنولوژي
مربوط به هسته اصلی (CORE) نسل 5، توسط شرکت هواوي چین تولید می شود. در حوزه ثبت پتنت هاي G 5 نیز شاهد پیشی

 
گرفتن چین از آمریکا و فنلاند و کره جنوبی هستیم. 

 
بدون پیوست فرهنگی و مقررات گذاري نمی توان به سمت 5G رفت 

رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي نیز در این نشست، در خصوص نقش این شورا در مواجهه با فناوري G 5 و
دغدغه فرهنگی و تنظیم گري که درمورد این تکنولوژي وجود دارد، توضیح داد و گفت: شوراي عالی فضاي مجازي با تصویب مصوبه



اینترنت اشیا به این موضوع ورود کرده است. چرا که ما معتقدیم که در نسل جدید تکنولوژي، انسان ها با اشیا در تعامل هستند و

 
براي رویارویی با این موضوع باید آمادگی داشته باشیم. 

وي با اشاره به مقدمات ورود به G 5 گفت: در سند معماري کلان شبکه ملی اطلاعات، اینکه درصدي از ارتباطات تا سال 1404
مبتنی بر ارتباطات نوین باشد، تاکید شده و این به معناي G 5 است. بحث اصلی این است که ما در کشور به همراه توسعه فناوري،
شاهد توسعه باشیم. چرا که مردم ما در تعامل با سایر کشور ها احساس نیاز به ارتقاي فناوري دارند و ما باید به سمت نسل پنجم

 
ارتباطات برویم. 

جلیلی افزود: در این زمینه این سوال مطرح است که باید شتابزده به این نسل تکنولوژي ورود کنیم یا خیر. هم اکنون اپراتور ها به
صورت پایلوت، نگاهی به این فناوري داشته اند، اما هنوز آمادگی ورود به این فناوري وجود ندارد. چرا که بدون پیوست فرهنگی،
مقررات گذاري و برنامه ریزي نمی توان به سمت این فناوري رفت و نباید منتظر بمانیم تا چینی ها این فناوري را براي ما راه اندازي

 
کنند. باید عملگرایانه وارد این حوزه شویم. 

G 4 عضو شوراي عالی فضاي مجازي با بیان اینکه ما از امکانات نرم افزاري و خدمات دولت الکترونیک و بخش هاي مختلف
نتوانستیم استفاده لازم را در کشور داشته باشیم، گفت: مساله کشور در حوزه زیرساخت هاي فضاي مجازي، نسل 5 نیست. مساله ما
لایه خدمات کاربردي شبکه ملی اطلاعات است که مبتنی بر نسل 4 نیز، امکان ارائه خدمات را دارد. دریافت خدمات مورد نیاز ما در

کشور به اندازه کافی با فناوري هاي موجود، کفایت می کند.



تحقق 104 درصدي برنامه هاي کاریابی کمیته امداد قزوین

منبع: ایسناشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان قزوین گفت: از ابتداي سال 99 تا پایان آبان در حوزه اشتغال اقدامات مختلفی
از قبیل شناسایی 150 نفر از جهادگران کارآفرین جهت همکاري با حوزه اشتغال امداد در مناطق شهرستانی، تحقق 104

درصدي برنامه هاي کاریابی در استان براي 740 نفر و برنامه هاي آموزشی مهارتی و ...

سید مرتضی دهقانی با اشاره به عملکرد کمیته امداد از
ابتداي سال 99 تا پایان آبان در حوزه اشتغال، تصریح کرد:
در حوزه اشتغال اقدامات مختلفی از قبیل شناسایی 150
نفر از جهادگران کارآفرین جهت همکاري با حوزه اشتغال
امداد در مناطق شهرستانی، تحقق 104 درصدي برنامه
هاي کاریابی در استان براي 740 نفر و برنامه هاي
آموزشی مهارتی و کسب وکار براي 3434 نفر اجرا شده

 
است. 

وي افزود: پرداخت تسهیلات اشتغال به 1900 نفر از افراد
مستعد اشتغال تحت حمایت و دهک هاي کم درآمد جامعه، پرداخت بیش از 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال از منابع صندوق
قرض الحسنه امداد ولایت قزوین به 469 نفر، نظارت بر بیش از 1300 طرح ایجادي سال 99 توسط کارشناسان اشتغال باهدف
راستی آزمایی و پیشگیري از انحراف طرح، جذب 65 میلیارد تومان از منابع بانکی و امدادي و پرداخت 6 میلیارد تومان تسهیلات

 
کارفرمایی به شرکت ها و کارخانه ها متقاضی نیروي کار نیز از دیگر اقدامات صورت گرفته در این مدت است. 

بنابراعلام روابط عمومی کمیته امداد قزوین، معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان اظهار کرد: اجراي طرح راهبري شغلی
باهدف آموزش، توسعه کسب وکار و بازاریابی مناسب و پایدار براي 400 مددجو، راه اندازي سه کارگاه تولیدي در شهرهاي شریفیه،
محمودآباد و قزوین، اشتغال به کار بیش از 230 نفر از کارجویان امداد در شرکت هاي دانش بنیان و نوآور، راه اندازي 8 کارگاه

 
تولیدي خیاطی و قالی بافی در مناطق محروم و روستایی ازجمله اشتغال هاي ایجادشده توسط کمیته امداد است. 

وي یادآور شد: در ایام شیوع کرونا نیز اقداماتی از قبیل دوخت حداقل هزار دست لباس گان بیمارستانی در مراکز تولیدي انجام شده
است، همچنین 5 مرکز نیکوکاري تخصصی کارآفرینی در مراکز شهرستان ها راه اندازي و دو رویداد بزرگ کارآفرینی و دانش بنیان در

 
سال جاري برگزار شده است. 

دهقانی بیان کرد: انعقاد تفاهم نامه همکاري با پارك علم و فن آوري استان، شرکت شهرك هاي صنعتی، سازمان فنی و حرفه اي،
سازمان بسیج سازندگی، دانشکده علوم و فنون، جهاد دانشگاهی، دانشکده کار و مؤسسات آموزشی، انعقاد قرارداد همکاري با 40 نفر از

 
راهبران شغلی و تعامل با بانک هاي عامل جهت تسهیل و جذب اعتبارات بانکی نیز به منظور اشتغال زایی صورت گرفته است. 



انتهاي پیام



دولت مصمم به حل مشکلات کارآفرینان است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع استاندار کردستان تاکید کرد: دولت با همه توان حامی کارآفرینان و مصمم به
حل مشکلات آنان است.

معاون استاندار کردستان: دولت مصمم به حل مشکلات
کارآفرینان است معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه
منابع استاندار کردستان تاکید کرد: دولت با همه توان

 
حامی کارآفرینان و مصمم به حل مشکلات آنان است. 

به گزارش خبرگزاري برنا از کردستان، خالد جعفري در
مراسم افتتاحیه مراکز شتاب دهنده کارآفرینی در سنندج،
با اشاره به مشکلات فراروي کسب و کارهاي دانش بنیان
مبتنی بر کارآفرینی، گفت: دولت با همه توان حامی

 
کارآفرینان و مصمم به حل مشکلات آنان است. 

وي خواستار درك مشترك دولت و کارآفرینان از مشکلات، کمبودها و تنگناها به ویژه در حوزه اقتصادي شد و افزود: تلاش می کنیم
با برگزاري نشست هاي مشترك، راهکار اساسی براي حل چالش ها و رونق دادن روزافزون به کسب و کارهاي کارآفرینان شناسایی و

 
اجرایی کنیم. 

جعفري خاطرنشان کرد: بسیاري از مشکلات و دغدغه هاي کارآفرینان استان در کارگروه رفع موانع تولید قابل پیگیري و بررسی است.



تبریک رئیس کانون کارآفرینی خوزستان به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس کانون کارآفرینی خوزستان، طی پیامی فرا رسیدن هفته جهانی کارآفرینی را تبریک گفت.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اهواز، احمد هرمز رئیس کانون کارآفرینی خوزستان، طی

 
پیامی فرا رسیدن هفته جهانی کارآفرینی را تبریک گفت. 

 
در متن این پیام آمده است: 

کارآفرینی، مفهومی است که همواره همراه بشر بوده و به
عنوان یک پدیده نوین، نقش موثري را در توسعه و

پیشرفت اقتصادي کشور ها ایفا می کند، کارآفرینی در اقتصاد رقابتی و مبتنی بر بازار امروزه، داراي نقش کلیدي بوده و تضمین

 
حیات و بقاي کشور ها نیازمند نوآوري، ابداع و خلق محصولات و خدمات جدید است. 

دستیابی به آرمان هاي توسعه پایدار کشور که جایگاه شایسته اي در اقتصاد جهانی براي کشور فراهم می کند تنها از طریق توسعه و

 
گسترش کارآفرینی امکان پذیر است. 

توسعه فرهنگ کارآفرینی، انجام حمایت هاي لازم از کارآفرینان، ارائه آموزش هاي مورد نیاز به آنان و انجام تحقیقات و پژوهش هاي
لازم در این زمینه بوده است. کارآفرینی مهم ترین منبع نوآوري، اشتغالزایی و توسعه می باشد. توسعه کارافرینی رشد اقتصادي را

 
افزایش داده و اثرات مثبتی مانند بهبود وضعیت رفاهی مردم، کاهش فقر، افزایش اشتغال در جامعه به وجود می آورد. 

کارآفرینی سبب پیدایش محصولات، خدمات، روش ها، سیاست ها، افکار و راهکار هاي نو براي حل مشکلات جامعه می گردد. در
حقیقت کارآفرینی نه تنها به عنوان یک نیروي محرك و سازنده اقتصادي، بلکه در بعدي گسترده تر به عنوان یک عامل پویاي

 
اجتماعی مورد توجه است. 

اینجانب به نوبه خود هفته جهانی کارآفرینی را به تک تک کارآفرینان، تولید کنندگان، کارآفرینان عشایر و روستا و تمامی کسانی که

 
در ارائه خدمات فنی مهندسی، آموزشی در زیست بوم کارآفرینی جانفشانی می کنند تبریک عرض می کنم. 

احمد هرمز رئیس کانون کارآفرینی خوزستان



عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور/ ورود شتابزده به 5G ضروري نیست

منبع: ایستناشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/08/27

فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی، برنامه ریزي
و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت. سی ودومین محفل هم افزایی

فعالان فضاي مجازي پاك که هر هفته توسط جمعیت توسعه گران فضاي مجازي برگزار می ...

فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به
تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی،
برنامه ریزي و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی

 
توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت. 

سی ودومین محفل هم افزایی فعالان فضاي مجازي پاك
که هر هفته توسط جمعیت توسعه گران فضاي مجازي
برگزار می شود، به موضوع نسل پنجم ارتباطات و

 
کشورهاي در حال پیشرفت پرداخت. 

این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي، مهدي اسلامی

 
مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار شد. 

در این نشست آنلاین، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه فناوري نسل 5 ورود کند یا خیر؟ الزامات ورود

 
این فناوري به کشور چیست؟ و آیا باید خود را وابسته به فناوري قرار دهیم که زیرساخت آن را در اختیار نداریم؟ 

صاحبنظران حوزه فضاي مجازي معتقدند که اگرچه دغدغه دولت براي افزایش امکانات در حوزه نسل پنجم ارتباطات مطلوب است اما
در این فناوري، توسعه محتوا و خدمات باید مقدم بر زیرساخت باشد. از سوي دیگر ضرورت داشتن پیوست فرهنگی براي این فناوري،

 
مورد تاکید است. 

 
راه اندازي 5G در ایران شوي انتخاباتی است 

در این نشست مرتضی سراج کارشناس ارتباطات و فعال فضاي مجازي با اشاره به اینکه اولین ارتباطات تجاري که تنها امکان انتقال
صوت را فراهم می کرد، از سال 1980 برقرار شد، گفت: هم اکنون شاهد تجاري سازي نسل پنجم ارتباطات در کشورهایی مانند کره

 
جنوبی و سوئد هستیم و حتی در شهرهاي بزرگ کشور عربستان نیز این فناوري به صورت هات اسپات 5G، خدمات می دهد. 

وي با اشاره به اینکه بیشترین امکانی که در نسل 5 اتفاق می افتد مربوط به افزایش قابل توجه سرعت دانلود است که می تواند از



100 مگابیت تا 2 گیگابیت را شامل شود، گفت: در 5G تأخیر دریافت اطلاعات به معنایی قابل توجهی کاهش می یابد و به همین
دلیل، کشورها در حال برنامه ریزي روي توسعه خودروي هوشمند، ربات ها و اینترنت اشیا هستند. به همین دلیل نسل جدید
ارتباطات، تمامی ابعاد مختلف اقتصادي و اجتماعی جوامع را در بر می گیرد و به نوعی نسل پنجم ارتباطات با سرعت انتقال بالا،

 
انقلاب صنعتی چهارم را به ارمغان می آورد. 

سراج ادامه داد: اگرچه با ورود نسل 4 ارتباطات (4G) یک تحول اساسی در ارتباطات ایجاد شد اما در نسل 5، این تحول در سایر
زوایاي تکنولوژي هم اتفاق می افتد. با این وجود از آنجایی که سرمایه گذاري اپراتورها در 4G به معناي واقعی بازنگشته، سرمایه

 
گذاري در حوزه 5G با ابهام همراه است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده است که تا کمتر از 5 سال دیگر، 50 میلیارد سنسور اینترنت اشیا در دنیا وجود داشته باشد، گفت:

 
حتی اگر سرعت 5G نیز در کشور فراهم شود خدماتی که بتوان از آن براي این بستر استفاده کرد، هنوز در کشور وجود ندارد. 

این کارشناس وجود تکنولوژي را در هر زمینه اي در راستاي کاهش اختلاف طبقاتی و افزایش بهره وري و زندگی بهتر عنوان و تاکید
کرد: با وجودي که هنوز در زمینه 5G پیوست فرهنگی نداریم اما معتقدم که نباید توسعه این تکنولوژي را به عقب بیاندازیم؛ چرا که
در این صورت تولید محتوا و بازي به تأخیر می افتد و ما مجبور خواهیم شد تمام سخت افزار و نرم افزار این فناوري را وارد کشور

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 80 درصد تکنولوژي را بخش نرم افزار آن تشکیل می دهد، ادامه داد: دانشگاه هاي بزرگ ما تیم هاي
تحقیقاتی مهمی دارند که می توانند نرم افزارهاي مرتبط با 5G را طراحی کنند. موضوع داراي اهمیت این است که 5G باید بر اساس

 
شبکه بومی خودمان طراحی شود و در غیر اینصورت این فناوري اهمیت نخواهد داشت. 

سراج به راه اندازي چند سایت معدود 5G توسط دولت در چند نقطه تهران اشاره کرد و گفت: این موضوع تنها یک شوي انتخاباتی

 
است و ورود به یک تکنولوژي به این شکل، معنایی ندارد. 

 
نیازي به 5G در شرایط کنونی نیست 

این کارشناس فضاي مجازي با تاکید بر اینکه براي نسل پنجم ارتباطات نیازمند تربیت متخصص در حوزه هایی مانند رایانش ابري،
اینترنت اشیا و امنیت سایبري هستیم، گفت: ما در نسل 3 و 4 نیز می توانیم شهر هوشمند داشته باشیم. کمااینکه چندین پروژه شهر
هوشمند در دنیا با فناوري نسل 3 و 4 ایجاد شد. اما به دلیل عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور و نبود پهناي باند مناسب، موفق به راه

 
اندازي این خدمات در کشور نشدیم. 

وي با اشاره به اینکه طبق استانداردهاي بین المللی، باید 100 هزار سایت BTS براي تکنولوژي 4G در کشور ایجاد می شد، اما هم
اکنون به نیمی از این تعداد نیز نرسیده ایم، خاطرنشان کرد: این در حالی است که با توجه به سرعتی که در نسل پنجم ارتباطات
متصور است، در شهري مانند تهران نیازمند نصب آنتن در هر 30 تا 40 متر هستیم و نصب این تعداد BTS هزینه بالایی خواهد
داشت. همانطور که در زمینه شبکه دسترسی فیبرنوري نیز نیازمند سرمایه گذاري قابل توجهی بودیم اما براي اپراتور چهارم مقرون به
صرفه نبود و پروانه فعالیت این اپراتور، لغو شد. به همین دلیل به نظر می رسد که بودجه دولت کفاف تجهیزات 5G را در شرایط

 
فعلی نمی دهد. 



سراج ادامه داد: بر این اساس من معتقدم که در شرایط کنونی نیازي به 5G نداریم و با همین نسل 4G نیز می توانستیم بسیاري از
کسب و کارهاي B2B را راه اندازي کنیم و خدمات مبتنی بر این فناوري را ارائه دهیم. اما همچنان با توجه به اینکه ICT موتور

 
پیشران است، بسیاري از خدمات مربوطه را به مردم ارائه نکرده ایم. 

این کارشناس تصریح کرد: حتی در نسل دوم ارتباطات با استفاده از فناوري پیامک هم می توانستیم دولت الکترونیکی داشته باشیم
اما هم اکنون با 4G نیز این خدمات را نداریم و با توجه به میزان سرمایه گذاري مورد نیاز در 5G نیز حتی تا 10 سال دیگر، به

 
خدمات این فناوري دسترسی نخواهیم داشت. 

وي گفت: دغدغه ما در شرایط فعلی 5G نیست چرا که بسیاري از مردم در روستاها و مناطق محروم هنوز به 3G و 4G دسترسی
ندارند. مشکل فعلی کشور تکنولوژي نیست. بلکه مشکل نبود قانون و قانونگذاري است و دولت بر بستر تکنولوژي هاي فعلی، به مردم

 
خدمات مورد نیاز را ارائه نمی دهد. 

این فعال فضاي مجازي با بیان اینکه دنیا در حال کار روي همگرایی ارتباطات است، افزود: براي مثال در کشوري مانند کره جنوبی که
سرعت اینترنت به 80 مگابیت می رسد، 70 درصد ترافیک روي «واي فاي آفلودینگ» است. به این معنی که به محض اینکه کاربر

 
موبایل در حال حرکت، به نقطه ثابت می رسد، گوشی وي به شبکه ثابت متصل می شود. 

 
خودکفایی 85 درصد کشور در 5G مورد انتظار است 

در ادامه این نشست، دکتر رضایی به عنوان یکی از فعالان فضاي مجازي موضوع توانمندي کشور در حوزه زیرساخت هاي 5G را مورد
مطالبه قرار داد و گفت: با توجه به توانمندي هایی که در دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی کشور وجود دارد، براي نسل 5 می توانیم تا
85 درصد خودکفا باشیم و 15 درصد باقی مانده نیز مربوط به تجهیزات CORE شبکه است که در اختیار معدود شرکت هاي
آمریکایی قرار دارد و اغلب کشورها به آن وابسته هستند. بر این اساس معتقدم که از نظر خودکفایی و عدم وابستگی در این تکنولوژي

 
از همین الان باید شروع کنیم. 

وي افزود: مهمترین ویژگی که در نسل 5 به دنبال آن هستیم افزایش سرعت دسترسی است و این در حالی است که ما در نسل 4 نیز
کمتر از یک دهم سرعت را پیاده سازي کرده ایم. دلیل این موضوع به طراحی زیرساخت هاي موبایل سلولی بر می گردد. بنابراین باید

 
در طراحی نسل 5 به استانداردهاي مورد نیاز دست یابیم. 

این کارشناس با طرح این سوال که براي 5G باید 100 درصد گوشی هاي در اختیار کاربران، براي استفاده از این فناوري تغییر یابد،

 
گفت: به طور حتم ورود به تکنولوژي 5G با ایجاد یک سمپل در گوشه اي از یک دانشگاه، محقق نخواهد شد. 

وي ادامه داد: این سوال مطرح است که آیا شروع این سرویس با وابستگی خارجی باید شکل بگیرد یا در ابتدا، توسعه تیم هاي نرم

 
افزاري ها را خواهیم داشت؟ 

رضایی با اشاره به تجربه ناموفق و نامتقارن توسعه اینترنت ثابت در کشور گفت: ما در کشور به صورت جزیره اي تکنولوژي هاي
پراکنده اي از ADSL تا FTTX را در حوزه اینترنت ثابت ایجاد کردیم که به صورت نامتقارن کاربران را به شبکه متصل کرده است و
معتقدیم که فاز اول شبکه ملی اطلاعات را ایجاد کردیم. این ارتباطات به خوبی با یکدیگر لینک نشده اند و هم اکنون هم آمادگی

 
استفاده از 5G را نداریم. 



 
خاستگاه پیوست فرهنگی از آمریکا است 

در این نشست مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد نیز با اشاره به لزوم تدوین پیوست
فرهنگی براي تکنولوژي هاي نوظهور در کشور، خاطرنشان کرد: موضوع پیوست فرهنگی در همه جاي دنیا مرسوم است و خاستگاه آن
از کشوري مانند آمریکا است. حتی کشورهاي مختلف در حوزه هاي اجتماعی و محیط زیست نیز پیوست تدوین کرده اند. به طور کل

 
هرجا که دغدغه اي متأثر از فناوري شکل گرفته، براي آن پیوست تدوین شده است. 

وي گفت: سبک فناوري 5G متفاوت از سایر فناوري ها است و روي این نسل می توان خدمات B2C و B2B ارائه کرد و بازار بکري

 
براي کسب و کارهاي مختلف ایجاد خواهد شد و اگر تلاش نکنیم ممکن است این بازار را از دست دهیم. 

این فعال فضاي مجازي یکی از مباحث مهم در 5G را خدمات اینترنت اشیا عنوان کرد و ادامه داد: کشورهاي خارجی بیشترین پهناي
باند را به خودروي خودران تخصیص می دهند. موضوع دیگر شهر هوشمند است. ما نیز اگر سنایورها و بیزنس مدل درستی داشته
باشیم خواهیم توانست که شبکه 5G داشته باشیم. در این صورت می توانیم بگوییم که به اقتصاد دیجیتال کمک کرده ایم و شعار

 
بهره وري و اقتصاد مقاومتی بدهیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون در شهر تهران شوراي راهبردي شهر هوشمند تشکیل شده و حدود 80 پروژه را دنبال می کند، تاکید
کرد: 5G باید با تحول واقعی همراه باشد و فقط با توسعه شبکه، این فرصت ها به دست نمی آید. توسعه شبکه باید به توسعه کسب و
کارها بیانجامد. باید در این فناوري نگاه سلبی و ایجابی را در کنار هم داشته باشیم و براي ایجاد این اقتضائات، رگولاتورهاي حوزه

 
مختلف باید با یکدیگر تعامل کرده تا زمینه توسعه 5G در کشور ایجاد شود. 

این کارشناس با بیان اینکه کشور ما 8 سال است که در فروم هاي 5G شرکت می کند، گفت: با این حال براي ورود به مقدمات

 
توسعه 5G، زمان را از دست داده ایم. هم اکنون باید براي ورود 5G آماده شویم و در این زمینه نیازمند استانداردسازي هستیم. 

اسلامی گفت: من معتقدم که در حوزه تله کام، دیگر یکجانبه گرایی آمریکا شکست خورده است و هم اکنون 60 درصد تکنولوژي
مربوط به هسته اصلی (CORE) نسل 5، توسط شرکت هواوي چین تولید می شود. در حوزه ثبت پتنت هاي 5G نیز شاهد پیشی

 
گرفتن چین از آمریکا و فنلاند و کره جنوبی هستیم. 

 
بدون پیوست فرهنگی و مقررات گذاري نمی توان به سمت 5G رفت 

رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي نیز در این نشست، در خصوص نقش این شورا در مواجهه با فناوري 5G و
دغدغه فرهنگی و تنظیم گري که درمورد این تکنولوژي وجود دارد، توضیح داد و گفت: شوراي عالی فضاي مجازي با تصویب مصوبه
اینترنت اشیا به این موضوع ورود کرده است. چرا که ما معتقدیم که در نسل جدید تکنولوژي، انسان ها با اشیا در تعامل هستند و

 
براي رویارویی با این موضوع باید آمادگی داشته باشیم. 

وي با اشاره به مقدمات ورود به 5G گفت: در سند معماري کلان شبکه ملی اطلاعات، اینکه درصدي از ارتباطات تا سال 1404
مبتنی بر ارتباطات نوین باشد، تاکید شده و این به معناي 5G است. بحث اصلی این است که ما در کشور به همراه توسعه فناوري،
شاهد توسعه باشیم. چرا که مردم ما در تعامل با سایر کشورها احساس نیاز به ارتقاي فناوري دارند و ما باید به سمت نسل پنجم



 
ارتباطات برویم. 

جلیلی افزود: در این زمینه این سوال مطرح است که باید شتابزده به این نسل تکنولوژي ورود کنیم یا خیر. هم اکنون اپراتورها به
صورت پایلوت، نگاهی به این فناوري داشته اند اما هنوز آمادگی ورود به این فناوري وجود ندارد. چرا که بدون پیوست فرهنگی،
مقررات گذاري و برنامه ریزي نمی توان به سمت این فناوري رفت و نباید منتظر بمانیم تا چینی ها این فناوري را براي ما راه اندازي

 
کنند. باید عملگرایانه وارد این حوزه شویم. 

عضو شوراي عالی فضاي مجازي با بیان اینکه ما از امکانات نرم افزاري و خدمات دولت الکترونیک و بخش هاي مختلف 4G نتوانستیم
استفاده لازم را در کشور داشته باشیم، گفت: مساله کشور در حوزه زیرساخت هاي فضاي مجازي، نسل 5 نیست. مساله ما لایه
خدمات کاربردي شبکه ملی اطلاعات است که مبتنی بر نسل 4 نیز، امکان ارائه خدمات را دارد. دریافت خدمات مورد نیاز ما در کشور

به اندازه کافی با فناوري هاي موجود، کفایت می کند.



در «خانه و خانواده» راه هاي کارآفرینی را بیاموزید

منبع: رادیو ایرانشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/08/27

برنامه «خانه و خانواده» 28 آبان ماه با حضور مهندس مسعود صدیق (کارشناس کارآفرینی) از موانع کار آفرینی می گوید.

برنامه «خانه و خانواده» 28 آبان ماه با حضور مهندس مسعود صدیق (کارشناس کارآفرینی) از موانع کار آفرینی می گوید.



توان صادرات محصولات دانش بنیان بسیجیان وجود دارد/ ایجاد کلینیک رفع

موانع تولید در سپاه تهران

منبع: مشرقشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/08/27

 
- دفاع و امنیت 

 
سردار یزدي: توان صادرات محصولات دانش بنیان بسیجیان وجود دارد/ ایجاد کلینیک رفع موانع تولید در سپاه تهران 

فرمانده سپاه محمد رسول االله تهران بزرگ از راه اندازي یک کلینیک عارضه
یابی و رفع موانع تولید صنایع در مجموعه بسیج کارخانجات این سپاه خبر

 
داد و گفت: برخی بسیجیان ما محصولات دانش بنیانی را تولید کردند که 

به گزارش مشرق، سردار محمدرضا یزدي فرمانده سپاه تهران بزرگ صبح
امروز (سه شنبه) در نشست خبري به مناسبت هفته بسیج طی سخنانی،
اظهار داشت: در هفته بسیج می خواهیم به موضوعات محوري بپردازیم که
مربوط به خود هفته بسیج می شود و مسائلی که به صورت عموم به همه

 
اقشار مربوط می شود. 

بیشتر بخوانید: رئیس امور بین الملل وزارت دفاع: تسلیحات جذابی براي فروش به دنیا داریم وي افزود: خدمت رسانی به عموم مردم
به ویژه قشر محروم جامعه از جمله اهداف ایلی ما در هفته بسیج است. این کمک ها شامل کسانی می شود که هم در حوزه معیشت و
هم در حوزه بهداشتی دچار مشکل هستند. همچنین افرادي که در اثر کرونا یکی از افراد خانواده را از دست داده اند تحت پوشش این

 
کمک ها هستند. 

سردار یزدي با بیان اینکه برنامه هایی در حوزه اقتصاد مقاومتی هم در دست اجرا داریم، گفت: برپایی 110 میز اقشار بسیج در
مساجد یکی از محورها است. این میزهاي خدمت به ارائه خدمات مشاوره اي و درمانی و همچنین مشاوره هاي حقوقی می پردازند.
همچنین 40 میز خدمت توسط بسیج ادارات اجرایی می شود. ارائه خدمات رایگان توسط اصناف بسیجی به عموم مردم هم در دستور

 
کار قرار دارد. 

فرمانده سپاه تهران تصریح کرد: در هفته بسیج همچنین جشنواره مالک اشتر براي قدردانی از رده هاي برتر مقاومت بسیج برگزار می

 
شود. همچنین پویش سلیمانی ها توسط پایگاه هاي بسیج اجرا می شود. 

فرمانده سپاه تهران بزرگ گفت: از ماه رمضان سه مرحله کمک مومنانه داشتیم که مرحله چهارم آن در هفته بسیج اجرا خواهد شد.
برپایی مراسمات تجلیل از شهداي مدافع سلامت و همچنین توزیع اقلام بهداشتی نیز از جمله اقدامت سپاه تهران در هفته بسیج

 
است. 



وي با اشاره به اقدامات اطلاعاتی سپاه تهران، تصریح کرد: کشف انبارهاي احتکار لاستیک و کشف هشتاد هزار لاستیک احتکار شده و
همچنین 202 دستگاه تویوتا هایلوکس، کشف احتکار 1600 عدد عینک محافظ چشمی، حدود 2 میلیون ماسک و مقدار قابل توجهی
الکل بهداشتی، کشف 86 هزار لیتر مواد ضد عفونی کننده از جمله اقدامات امنیتی و اطلاعاتی سپاه تهران در ایام شیوع بیماري کرونا

 
است. 

سردار یزدي عنوان کرد: در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی توزیع 40 میلیون ماسک توسط پایگاه هاي بسیج و توزیع یک میلیون
بسته معیشتی را داشته ایم. توزیع 100 خبر بسته نوشت افزار و تحت پوشش حمایتی قرار گرفتن 500 نفر نیز از دیگر اقدامات ما
بوده است. 6000 پایگاه بسیج محلات و اقشار نیز در طرح کمک هاي مومنانه فعال بوده اند. خدمت رسانی به سالمندان و اجراي
500 پروژه عمرانی در تهران و اجراي 500 پروژه عمرانی در خارج تهران از دیگر اقدامات گروه هاي جهادي ما است. احداث 113
خانه در مناطق سیل زده دشت آزادگان و بازسازي 100 خانه در خوزستان نمونه از اقدامات عمرانی سپاه تهران بزرگ است.در
ماجراي مشکل آب غیزانیه گروه هاي جهادي ما سه منبع 3200 لیتري آب در روستاهاي محوري این منطقه مستقر کردند که در

 
آینده نیز به کمک آبرسانی در این منطقه خواهند رفت. 

فرمانده سپاه تصریح کرد: 700 صندوق قرض الحسنه اشتغال زایی با کمک مردم و خیرین ایجاد کرده ایم. به سه هزار نفر نیز آموزش
هاي فنی و حرفه اي دادیم که 300 نفر از آنها هم از وام هاي اشتغالزایی بهره مند شدند. در شرایط کرونا تامین جهیزیه را تعطیل
نکردیم و براي افراد نیازمند 1700 بسته جهیزیه شامل 15 قلم کالاي اساسی تحویل داده ایم و تاپایان سال 1000 بسته دیگر نیز

 
توزیع خواهد شد. 500 خانه از اقشار نیازمند بازسازي شده است و تعداد دیگري نیز تا پایان سال تعمیر می شود. 

وي در باره فعالیت هاي اجتماعی سپاه تهران اظهار داشت: در مرکز شهید زیادیان 1500 معتاد را درمان کردیم اخیرا هم مرکزي
براي درمان بانوان معتاد متجاهر را افتتاح کردیم. این مرکز آمادگی پذیرش 150 نفر را دارد. مرکز دیگري را هم در غرب تهران در
دست آماده سازي داریم که با افتتاح اینها هیچ زن معتاد متجاهري که در تهران بی سرپناه باشد نخواهیم داشت. پنج مرکز امر به
معروف و نهی از منکر در تمام سطوح و موضوعات راه اندازي خواهد شد و هدف آن فقط حجاب نخواهد بود. ما 250 گروه تذکر

 
لسانی براي استفاده از ماسک و مقابله با گران فروشی ایجاد کردیم. 

سردار یزدي با بیان اینکه ما امروز 44 پایگاه علمی در تهران داریم، گفت: هر کدام از آنها توانایی اجراي پروژه هاي علمی را دارند که
در برخی از این پایگاه هاي علمی ما نو آوري هایی صورت گرفته که به ثبت رسیده است. همچنین هشت مرکز رشد و فناوري علمی

 
ایجاد کرده ایم که هفتاد واحد فناوري در آنها مستقر هستند. 

فرمانده سپاه تهران گفت: یک کلینیک عارضه یابی و رفع موانع تولید صنایع در مجموعه بسیج کارخانجات ما ایجاد شده است. راه
اندازي اتوبوس علمی اتو دانش که شامل آزمایشگاهی است که در مناطق محروم حضور پیدا می کند و می تواند به دانش آموزان این

 
مناطق خدمت رسانی کند. 

وي با بیان اینکه برخی بسیجیان ما محصولات دانش بنیانی را تولید کردند که توان صادرات دارد و این کار آغاز شده است، گفت:
همچنین به دنبال ایجاد یک پارك علم و فناوري هستیم که کارهاي آن انجام شده است و امیدواریم تا پایان سال این پارك نیز راه

 
اندازي شود. 

فرمانده سپاه تهران تصریح کرد: تعداد زیادي از بیمارستان ها در تهران نه ماه است که درگیر مقابله با کرونا هستند. از هفته گذشته با
کمک بسیج ادارات ده خدمت مختلف به پزشکان و پرستاران ارائه می دهند. با همراهی بانک ها تسهیلات قرض الحسنه در اخیتار این



 
عزیزان قرار دادیم. 

منبع: فارس



تذکر نماینده قوچان به رئیس جمهور درباره منطقه ویژه اقتصادي

منبع: تسنیمشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/08/27

نماینده مردم قوچان از رئیس جمهور خواست تکلیف منطقه ویژه اقتصادي قوچان را روشن کند.

نماینده مردم قوچان از رئیس جمهور خواست تکلیف
منطقه ویژه اقتصادي قوچان را روشن کند. - اخبار سیاسی

 
 -

به گزارش خبرنگار پارلمانی خبرگزاري تسنیم، علی آذري
در جلسه علنی امروز مجلس شوراي اسلامی در تذکري
خطاب به رئیس جمهور، گفت: چرا منطقه ویژه اقتصادي
قوچان را تعیین تکلیف نمی کنید. در شرایط سخت
اقتصادي این منطقه می تواند با ایجاد اشتغال و همکاري
مشترك اقتصادي بین الملل در زمینه سرمایه گذاري،

 
مدیریت صادرات و جذب سرمایه فعال باشد و از این طریق قوچان و فاروج را نجات دهد. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

وي در تذکر به وزیر امور خارجه افزود: قوچان قدیمی ترین شهر خراسان با 28 کیلومتر مرز مشترك با ترکمنستان است، این در

 
حالی است که مرز باجگیران تعطیل شده است. 

وي در تذکري به وزیر ورزش و جوانان اضافه کرد: قوچان و فاروج مهد کشتی با چوخه است کجایید که گودهاي ورزشی به ویرانه
تبدیل شده و ورزشکاران نگران معیشت و حوزه ورزش هستند در حالی که شما نهاد مسئول جوانان و اعتلاي آن ها هستید در خواب

به سر می برید و برنامه جامع ملی ساماندهی امور جوانان را به درستی اجرا نمی کنید.



سرهنگی: ارتقا اکوسیستم کارآفرینی باعث ارتقاي شاخص پیچیدگی اقتصاد

می شود

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیرکل توسعه کارآفرینی و بهره وري
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ارتقا اکوسیستم
کارآفرینی باعث ارتقاي شاخص پیچیدگی اقتصاد می شود

 
 .

بهگزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانیوزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی، رحیم سرهنگی، مدیرکل دفتر توسعه
کارآفرینی وبهره وري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در
مراسم افتتاحیه هفته جهانی کارآفرینیاظهار کرد: همگام با
176 کشور دنیا هفته جهانی کارآفرینیدر حال برگزاري

 
است. 

ویبا بیان این که در شرایط کرونایی، حدود 300 برنامه و 60 برنامه ملی به صورت مجازیو آنلاین برگزار می شود، گفت: اقتصاد ایران

 
در شرایط فعلی به راحتی قابل مسدود وتحریم کردن است و تنها راه برون رفت از این وضعیت، ایجاد یک اقتصاد پیچیده است. 

مدیرکلدفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: وقتی ایناکوسیستم پیچیده شود، ارتباط بین

 
کارآفرینان افزایش پیدا می کند، گونه هاي جدید وکالا ها و محصولات فراوان تولید می شود و اقتصاد به سمت پیچیدگی می رود. 

سرهنگیبا بیان این که براي اقتصاد پیچیده نیاز به بازار گسترده داریم که همان بازارجهانی است و باعث می شود شریان هاي
اقتصادي باز و ارتباط خوبی بین دولت بااکوسیستم هاي منطقه و نقاط دور دست برقرار شود، گفت: شاید برخی بگویند به دلیلتحریم
ها نمی توانیم به بازار جهانی دست پیدا کنیم، اما تجربه نشان داده حتی باوجود تحریم ها هم ما توانستیم با بازار جهانی ارتباط برقرار

 
کنیم. 

مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیاناینکه براي پیچیده کردن و خارج کردن اقتصاد از
وضع کنونی باید به بازیگران اصلییعنی کارآفرینان توجه زیادي شود و چالش هاي روبه روي آن ها را برداشت، گفت: اینگونه نباشد که

 
هم بازار ریسک داشته باشد و هم از سوي مدیران ریسک ایجاد شود وکارآفرینان پشیمان شوند. 

سرهنگیبا بیان اینکه در حوزه کارآفرینی قوانین خوبی وضع شده است، اما متأسفانه به درستیاجرا نمی شود، بیان کرد: نباید

 
کارآفرینان درگیر ناکارآمدي سیستم هاي اقتصادي کشورشوند. 
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گذار از «سرگذر»! | با وجود مراکز ساماندهی کارگران، مردم همچنان

سرگذرها به دنبال کارگر هستند

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/08/27

مراکز سامان دهی کارگران از سوي شهرداري مشهد ماه هاست که برپا شده است، اما مردم همچنان سرگذر ها به دنبال
کارگر هستند!

الهام مهدیزاده | شهرآرانیوز؛ ناراحتند. فقط 50 متر با مرکز سامان دهی کارگران فاصله دارند، اما به جاي نشستن روي صندلی
هاي مرکز سامان دهی کارگران، باید در سرماي هوا، کنار خیابان چند ساعتی منتظر بمانند تا شاید کاري پیدا شود. یکی می گفت:
«چندماهه اسم و شماره م رو به مرکز سامان دهی کارگر ها دادم. بعضی روزا هم توي سالن منتظر موندم، اما کسی اونجا نمی ره. همه
مردم می آن سر میدان سلمان و از همین جا کارگر رو سر کار می برن. چه کار کنیم! شهرداري مرکز خوبی درست کرده. تمیز و گرم.
با نوبت هم می فرستن. اما وقتی مردم از سر گذر کارگر می برن، اگه اونجا بشینم بیکار می مونم. زن و بچه من هم خرج دارن و باید

 
یه لقمه نون ببرم براشون. مجبوریم توي سرما بمونیم.» 

یکی دیگر هم که سن و سالی از او گذشته بود، می گفت: «مگه ما دوست داریم چند نفري دنبال یه ماشین بدویم؛ تازه معلوم هم
نیست کارگر می خواد یا نه! کارگر حرمت داره. خانم! شما که فیلم ما رو گرفتی! ما ننگمون نیست که کارگریم، چون پیامبر به دست
کارگر بوسه زد، اما توي کشور ما کارگر حرمت نداره. نمونه ش همین وضعیت! شهرداري جایگاه زده، اما به خاطر اینکه مردم می آن
سر گذر، مجبوریم توي این سرما، به خاطر زن و بچه، کنار خیابون بمونیم. خودتون یکم بمونید و ببینید چند نفر براي گرفتن کارگر

 
به مرکز سامان دهی می رن.» 

اوایل اردیبهشت بود که محمدرضا کلائی، شهردار مشهد، از میدان فردوسی بازدید کرد. بازدید شهردار مشهد از میدان فردوسی و
دیدن کارگرانی که براي پیدا کردن کار در حاشیه این میدان ایستاده بودند، با تصمیمی همراه شد که دو محور جداگانه داشت؛ محور
نخست که بر آن تأکید می شد، حفظ حرمت کارگران سر گذر و ایجاد محلی مشخص براي حضور آن ها بود و محور دوم، استفاده از
این کارگران در پروژه هاي عمرانی شهرداري مشهد. با اقدامات شهرداري مشهد اکنون 5 مرکز سامان دهی راه اندازي شده و قرار
است تا پایان سال، تعداد این مراکز به 12 عدد برسد. با این حال مردم هنوز از سر گذر کارگر می برند و کارگران هم مجبورند بیرون

 
مرکز سامان دهی، در سرما و زیر باران، کنار خیابان منتظر بمانند. 

 
 {sepehr_media_223296_400_300$}

سر گذر هرکی هرکی شده! میدان سلمان- هوایی آفتابی، اما سرد. 10 یا 12 مرد در حاشیه میدان سلمان، با سر و صورت پوشیده
ایستاده اند. نفس هایشان در سردي هوا بخار می شود. ساعت 8:30 دقیقه صبح است. می گویند از ساعت 7 صبح آمده اند. بیشترشان

 
مثل علی و «اسُتا اکبر» خود را از آن سر شهر به میدان سلمان می رسانند، چون گمان می کنند اینجا امکان یافتن کار بیشتر است. 

اسُتا اکبر یکی از این آدم هاي چشم انتظار کار است. حاضر نیست چهره اش، حتی از پشت شالی که تمام صورتش را پوشانده است،
عکاسی شود و می گوید: «من حرف نمی زنم.» رویش را برمی گرداند تا برود. یکی از کارگران جوانی که کمی آن طرف تر ایستاده
است، جلوتر می آید و رو به او می گوید: «اسُتااکبر حرف بزن. چرا نمی گی که بعد این همه رنگاي صیقلی خانه ها، ادارات و دانشگاه



ها، حالا براي کار باید سر گذر وایستی؟» مچ دست اسُتا اکبر را می گیرد تا لحظه اي بماند و از سر گذر بگوید. اسُتا اکبر فقط یک
جمله می گوید، جمله اي که پایا ن بخش اصرار هاي این کارگر جوان است؛ «علی تو دخترت کوچیکه. من دختر دم بخت دارم.

 
دوست ندارم فردا ملت ببینند و بگن اینا دختراي اسُتا اکبرن که بیکاره و هر روز سرگذر وایمیسته و براي کار دنبال ماشینا می دوه.» 

با این سخنان، علی به جاي او حرف می زند؛ هرچند که او هم مثل اسُتا اکبر دوست ندارد چهره اش دیده شود. فقط صحبت می کند.

بدون عکس و تصویري؛ «کارگر همیشه خدا کارگره. اسُتا اکبر راست می گه. وقتی بگی کارگري، یه جور دیگه بهت نگاه می کنن.
اینجاموندن ما هم از سر دلخوشی نیست. من خودم از اسُتا اکبر، کار نقاشی ساختمون یاد گرفتم. اسُتا اکبر همچین دیوار رو قبل رنگ
سمباده می زنه که رنگ روي دیوارِ صیقلی، بازي می کنه. کار ما شش ماه گرمی هواست و بعدش خیلی کم پیش می آد کسی براي

 
کار رنگ بهمون زنگ بزنه. مجبوریم به اینجا بیایم. الان سه روزه داریم می آییم و ظهر دست خالی بر می گردیم.» 

مجبوریم بیرون از محل سامان دهی و کنار خیابان باشیم علی می گوید خودش و اسُتا اکبر تا 10 یا 11 صبح بیشتر سر گذر نمی
مانند؛ «کارگر جماعت سحرخیز است. ما 7 صبح اینجا می آییم. کار اگه نبود، حتما قسمت و روزي مون نبوده و برمی گردیم. اما
بعضی کارگر ها هرکاري انجام می دن. بار ها دیده م که طرف نقاش نیست، اما براي رفتن سر کار می گه نقاشم. چندبار هم دیده م
که یکی کارگر بار نبود، اما رفت که اسباب جابه جا کند. مردم هم که خبر ندارند. با خودم گفتم خدا کنه چیزي نشکنه؛ الان یه ال
سی دي 40، 50 میلیون تومنه. یه جورایی اینجا هرکی هرکیه. اما من و اسُتا اکبر که رفتیم مرکز سامان دهی، مشخصاتمون رو با

 
عنوان نقاش ساختمانی دادیم. اونا هم اگه زنگ بزنن براي همین کار زنگ می زنن؛ البته اگه زنگ بزنن.» 

علی ادامه می دهد: «یه سر برید داخل مرکز سامان دهی و ببینید چند تا کارگر اونجا منتظرن. شاید دو یا سه نفر باشن. مرکز، تمیز و
گرم و مرتبه. اما چون مردم همه از سر گذر کارگر می برن، مجبوریم اینجا باشیم. نباشیم، مردم، افغانستانی ها رو از سر گذر می برن

 
و ما بیکار می مونیم.» 

بی خبرم بعد از گذشت نیم ساعت از آمدن ما، ماشینی حاشیه بولوار سلمان نگه می دارد. همه کارگرانی که براي کار کنار بولوار
ایستاده اند، از دور و اطراف، خودشان را با سرعت به ماشین می رسانند. سراغ راننده که می رویم، با دیدن ما بدون هیچ سؤال و

 
جوابی، پا را روي گاز می گذارد و می رود. 

شهروند دیگري به دلیل نم زدن سقف ساختمانش و پیدا کردن ترکیدگی احتمالی لوله آب، سراغ کارگران حاشیه میدان می آید. او از
مرکز سامان دهی و امکان استفاده از تلفن 3175 براي اعلام نیاز به کارگر اظهار بی اطلاعی می کند و می گوید: «واقعا با یک تلفن

 
می شه درخواست داد؟ چه جالب! من اگه از این تلفن خبر داشتم، این همه راه نمی اومدم.» 

غریبه هاي سر میدان سه پسربچه حدودا ده ساله با چند جوان در حاشیه میدان سلمان نشسته اند. سراغ پسر بچه ها می روم و از
حضورشان می پرسیم. یکی از جوان ها دستمالی را که به خاطر سرما دور سرش بسته است، کمی جابه جا می کند و می گوید: «همه
ما افغانستانی هستیم. این بچه ها هفته قبل آمدن مشهد و نمی تونن فارسی صحبت کنن. این ها قراره فقط دو سه ماه اینجا باشن و
برگردن. به خاطر همین شب ها توي یه انباري در بولوار فکوري می خوابن و صبح ها با هم اینجا می آییم. معمولا تا ساعت 9 و 10

 
شب می مونیم تا هر کار که پیدا شد بریم.» 

این جوان افغانستانی می گوید که دوسال است به مشهد آمده و در تمام این مدت هر روز براي پیداکردن کار به حاشیه میدان سلمان

 
آمده است. او می گوید به دلیل آنکه تبعه هستند، در حاشیه میدان می ایستند. 

او به چند مرد آن طرف میدان هم اشاره می کند و می گوید که آن ها تربت جامی هستند و به خاطر شهرستانی بودن داخل مرکز



 
سامان دهی نمی روند. 

به مردم بگویید که یک «نه بزرگ» به سر گذر بگویند مرکز سامان دهی کارگران ساختمانی دلاوران- گرماي داخل سالن، اولین
چیزي است که با باز شدن در هاي شیشه اي مرکز سامان دهی به صورت هاي یخ زده مان می خورد. داخل سالن انتظار چند ردیف
صندلی گذاشته اند. صندلی ها خالی و مدیري تنها نشسته است. نامش رسولی و مسئول ستاد کارگران ساختمانی است. می گوید:
بیشتر مردم، اینجا را نمی شناسند و از سر گذر کارگر می برند. کارگر ها هم ناچارند به جاي اینکه داخل سالن منتظر باشند و با نوبت

 
سر کار بروند، کنار خیابان بایستند. 

او ادامه می دهد: ما یک خط تلفن راه اندازي کرده ایم که مردم بدون مراجعه به مراکز سامان دهی با شماره 3175 تماس بگیرند و

 
اعلام نیاز کارگر کنند. 

رسولی تأکید می کند که مردم به خاطر کارگران و حرمت آن ها از مراکز سامان دهی، کارگر جذب کنند و می گوید: در مشهد پنج
مرکز راه اندازي شده است. اگر مردم از سر گذر کارگر نبرند، آمار تعداد اعزام هاي ما از این مراکز بیشتر می شود و کارگران هم

 
مجبور به نشستن کنار خیابان نیستند. 

65 هزار نفر سر کار رفتند از خرداد امسال و پس از تصویب طرح «سامان دهی کارگران سر گذر» تا 24 آبان، 65 هزار نفر از طریق

 
جایگاه هاي سامان دهی کارگران ساختمانی، توسط مردم و پیمانکاران شهرداري مشهد به صورت روز مزد به کار گرفته شده اند. 

ایجاد 12 جایگاه سامان دهی تا پایان سال با توجه به مصوبه شوراي شهر مشهد و تأکیدات شهردار، تا پایان سال، 12 جایگاه سامان
دهی کارگران ساختمان و فصلی در مشهد راه اندازي می شود تا جدا از حفظ شأن و احترام، زمینه براي اشتغال و کار کارگران

 
حقیقی نیز فراهم شود. 

3175؛ شماره تماس براي گرفتن کارگر شهرداري مشهد به منظور فراهم کردن شرایط مناسب براي کارگران و شهروندان، سامانه
3175 را راه اندازي کرده است تا شهروندان بدون مراجعه حضوري براي اعلام درخواست کارگر اقدام کنند. کارگران نیز بر اساس

 
اعلام همین سامانه اعزام می شوند. 

12 دستگاه و 2 ان جی او پاي کار آمدند با مصوبه شوراي شهر و اقدامات شهرداري مشهد، 12 دستگاه و دو ان جی او پاي کار آمدند

 
و با امضاي تفاهم نامه هایی، اقدامات خود را براي سامان دهی کارگران ساختمانی و فصلی شروع کردند. 

ثبت اطلاعات 6100 کارگر با گسترش فعالیت مراکز سامان دهی کارگران سر گذر و ثبت نام کارگران در این مراکز، هم اکنون بانک
اطلاعاتی 6100 کارگر ساختمانی به منظور استفاده کارفرمایان و همشهریان آماده و در دسترس است.



معافیت عوارض ساختمان براي ایجادکنندگان پاتوق کتاب در مشهد

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس کمیسیون حقوقی شوراي اسلامی شهر مشهد گفت: شهروندان می توانند با راه اندازي پاتوق هاي کتاب حتی در
کاربري هاي مسکونی از معافیت هاي پرداخت عوارض شهرداري برخوردار شوند.

لاله سادات کوثري | شهرآرانیوز؛ سیدمحسن حسینی پویا در گفتگو با خبرنگار ما افزود: شوراي شهر طرحی را به تصویب رساند
که به موجب آن مدیریت شهري مشهد براي ترویج فرهنگ کتاب خوانی با ارائه مشوق ها در حوزه معافیت پرداخت عوارض براي

 
صنوف و همچنین محافل کتاب خوانی، به شهروندان تسهیلات و تخفیف هایی ارائه می دهد. 

وي با بیان اینکه این مصوبه در هیئت تطبیق فرمانداري مشهد به تأیید رسیده است افزود: این مصوبه در حقیقت کاري فرهنگی و

 
نوآورانه است که با توجه به قانون برنامه ششم توسعه به تصویب رسید. 

حمایت شورا از کتاب فروشی ها و پاتوق هاي کتاب وي تأکید کرد: این مصوبه شورا و مدیریت شهري مشهد در کشور پیشرو است و
مشهد اولین شهري است که چنین تسهیلاتی را براي کتاب فروشی ها، کتابخانه ها و پاتوق هاي کتاب با هدف افزایش سرانه مطالعه در

 
نظر گرفته است. 

این عضو شوراي شهر با بیان اینکه معرفی کتاب هاي فاخر، معرفی محل کتابخانه ها، کتاب فروشی ها و پاتوق هاي کتاب و موضوع
تبلیغات حوزه کتاب همه شامل اعمال تخفیفات شهرداري می شود افزود: شهروندان می توانند براي برخورداري از این امتیاز در بحث
امکان اشتغال به کتاب فروشی و کتابخانه در کاربري هاي مسکونی و خدماتی اقدام کنند. در این مصوبه حتی به کافی شاپ ها و مکان
هاي بازي کودکان هم اجازه داده شده است اگر استاندارد مشخصی از شغل خود را به کتاب اختصاص دهند، از معافیت هاي

 
شهرداري برخوردار شوند. 

حسینی پویا اظهار کرد: در تمامی این موارد علاوه بر رعایت استاندارد موجود، عنوان کتاب نیز باید در تابلوي تبلیغاتی شغل مد نظر

 
لحاظ شود. 

براي ارتقاي کتاب خوانی در مشهد وي گفت: از آنجا که مشهد پایتخت فرهنگی جهانی اسلام است امیدواریم با این کار معدل کتاب 

 
خوانی و کتاب فروشی در این شهر بالا برود. در حقیقت این مصوبه مشوقی براي ایجاد انواع کافه کتاب خواهد بود. 

وي با بیان اینکه طرح مشوق هاي حوزه کتاب شوراي شهر، اقدامی زیرساختی براي ترویج فرهنگ کتاب در مشهد است افزود: تشویق

 
اقشار جامعه به ویژه کودکان، نوجوانان و جوانان در مقوله کتاب، همچنان باید در اولویت مدیران و نهاد هاي مسئول فرهنگ باشد. 

رئیس کمیسیون حقوقی، املاك و قرارداد هاي شوراي شهر با اشاره به قانون شهرداري ها گفت: در ماده 55 این قانون و در تشریح
وظایف شهرداري، تأسیس مؤسسات بهداشتی و تعاونی و فرهنگی مانند درمانگاه، بیمارستان، کتابخانه، کودکستان، باغ کودکان، کمک
به این قبیل مؤسسات و مساعدت مالی منظور نشده است و با تأکید براینکه این اقدامات باید در حدود اعتبارات مصوبه انجام شود، به
شهرداري اختیار داده شده است در این قبیل موارد با تصویب شوراي شهر، اراضی و ابنیه متعلق به خود (با حفظ حق مالکیت) را به 

 
منظور استفاده در این موارد، در اختیار مؤسسات مزبور قرار دهد. 

 
وي گفت: آمار ها نشان می دهد که تعداد کتاب خوان ها نسبت به دهه هاي قبل خیلی بیشتر شده است. 

حسینی پویا بیان کرد: اگر کتاب جزو اولویت هاي اول مردم باشد، بازار آن هم راه می افتد. مشکلات حوزه نشر هم به این دلیل است



 
که کتاب جزو اولویت هاي اول زندگی مردم نیست. 

به گفته حسینی پویا، ماده 6 قانون تأسیس و نحوه اداره کتابخانه هاي عمومی کشور شهرداري ها را مکلف کرده است همه ساله
حداقل نیم درصد از درآمد هاي خود را به منظور اداره امور کتابخانه ها در اختیار انجمن هاي کتابخانه هاي عمومی شهر قرار دهند. از
طرفی در ماده 92 قانون برنامه ششم توسعه کشور، به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز تکلیف شده است به منظور ارتقاي کارکرد
فرهنگی و هنري مساجد، ترتیبی اتخاذ کند که مساجد شهري از کانون هاي فرهنگی و هنري بر اساس بودجه سنواتی برخوردار

 
شوند. 

وي یادآور شد: مدیریت شهري مشهد در دوره پنجم تأکید فراوانی بر مقوله فرهنگ جامعه و حقوق شهروندي داشته و تصویب منشور
حقوق و مسئولیت هاي شهرنشینی شهر مشهد در تیرماه سال گذشته نمود عینی این دغدغه بوده است؛ ضمن اینکه تلاش براي

 
توسعه فرهنگ کتاب خوانی نیز در همین راستاست. 

این مقام مسئول بیان کرد: هدف اساسی از تمرکز شورا بر این مقوله ارتقاي فرهنگ کتاب و کتاب خوانی، حمایت از راه اندازي و
گسترش پاتوق ها و رویداد هاي مرتبط با کتاب و کتاب خوانی و نیز حمایت از ناشران و مؤلفان و مراکز پخش کتاب و کتاب فروشان

 
است. 

وي گفت: شهرداري در این حوزه باید با جلب همکاري و همیاري نهاد ها و دستگاه هاي ذي ربط، براي عملیاتی کردن موضوعاتی که
در قوانین مرتبط در کشور تصریح شده است، اقدام کند.



یک حقوقدان: مهریه سند رسمی لازم الاجرا و حق بانوان است

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/08/27

حقوقدان و وکیل دادگستري گفت: مهریه یک سند حقوقی لازم الاجرا است و اینکه بگوییم زوجه تحت حمایت قانون قرار
دارد و زوج به دلیل عدم تمکن مالی زندانی نمی شود در تناقض با اصول حقوقی حاکم بر اسناد لازم الاجرا است در حالیکه

قانون باید فصل الخطاب باشد.

به گزارش دیده بان ایران، بخشنامه اخیر محمد باقر الفت
معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم قوه قضاییه به
دادگستري هاي سراسر کشور درباره مهریه ابلاغ شده

 
است. 

براساس این بخشنامه، مقرر شده تا واحدهاي اجراي احکام
مدنی (اعم از محاکم و مراکز حل اختلاف) در جریان

اجراي احکام پرونده هاي مهریه، صرفاً از طریق شناسایی اموال محکوم علیه (مکاتبه با مراجع ثبتی، راهور، بانک ها و...) اقدام کنند و

 
ترتیبی اتخاذ شود که منتهی به جلب و بازداشت محکوم علیه نشود. 

فرهاد شهبازوار روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار حقوقی قضایی ایرنا درباره این بخشنامه اظهار داشت: صدور بخشنامه اخیر مهریه
و اهتمام دستگاه قضایی به ویژه ریاست محترم قوه قضاییه براي حل مشکلات اجتماعی قابل قدردانی و نشانگر توجه عدلیه به مسائل

 
روز جامعه است. 

وي ادامه داد: در یکی از بندهاي بخشنامه معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم قوه قضاییه درخصوص مهریه تاکید شده که
واحدهاي اجراي احکام مدنی در جریان اجراي احکام پرونده هاي مهریه، ترتیبی اتخاذ کنند که منتهی به جلب و بازداشت زوج نشود
و این اقدام با توجه به شرایط شیوع کرونا و سیاست دستگاه قضایی در دوران تحوه قضایی مبنی بر کاهش جمعیت کیفري و حبس

 
زدایی انجام شده که البته می تواند در این راستا موثر هم واقع شود. 

این حقوقدان افزود: اما صرف صدور بخشنامه درد مردم در خدمات قضایی را دوا نمی کند، همچنین بدون تدارك زیرساخت هاي لازم
و برنامه ریزي براي اجرا، این بخشنامه ها مسکن موقت و نه درمان درد معضل مهریه براي خانواده ها است و اگر این دستورالعمل ها

 
به نحو مطلوب اجرا نشود، سبب بدبینی به دستگاه قضایی را موجب خواهد شد. 

شهبازوار گفت: واقعیت این است که در موضوع مهریه زوج و زوجه مقصر نیستند و در حالیکه زوجه طلب حق دارد و زوج نیز مکلف
به پرداخت دین است اما توان اقتصادي لازم را ندارد بنابراین مطلوب این است که نوع نگرش به مقوله ازدواج، حقوق و تکلیف تغییر

 
یابد و به نظر می رسد حلقه مفقوده سبک زندگی صحیح است که باید تشکیل خانواده مبتنی بر آموزه هاي دینی و ملی باشد. 

وي اظهار داشت: متاسفانه اکنون بسیاري از زندگی ها با حربه و سلاح مهریه دوام نمی آورد و شاکله زندگی بسیاري از جوانان از هم



می پاشد و در حالی که زن درخواست مهریه دارد اما مرد به دلیل عدم تمکن مالی نمی تواند دین خود را ادا کند و بعد از آن موضوع
حبس مرد و بخشش مهریه از سوي زن پیش می آید که این چرخه ناصواب به نفع هیچ یک نیست و در عین حال خانواده ها و

 
بستگان این افراد نیز درگیر ماجرا می شوند و به نوعی در نهایت جامعه متضرر می شود. 

این حقوقدان یادآور شد: متاسفانه از زمان ریاست مرحوم آیت االله شاهرودي در قوه قضاییه دستورالعمل هایی براي حل موضوع مهریه

 
صادر شده اما هیچ یک تاکنون راهکار قاطعی براي حل این معضل اجتماعی و حقوقی نیست. 

وي خاطرنشان کرد: قوانین تابع شرایط اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی هستند و موضوع مهریه مساله چند بعدي است. بهترین راهکار

 
پیشگیري از وقوع تخلفات و جرایم است و درخصوص مهریه باید توان مالی مرد در زمان عقد در نظر گرفته شود. 

شهبازوار با اشاره به اصول 19 تا 42 قانون اساسی افزود: براي حل معضل مهریه بهترین راهکار حقوقی رجوع به اصول معطل مانده
فصل سوم اصول قانون اساسی و احقاق حقوق ملت است؛ اگر حقوقی که در قانون اساسی براي ملت در نظر گرفته شده محقق شود
بسیاري از دعاوي و پرونده ها از جمله پرونده هاي مربوط به مهریه که اغلب به دلیل عدم تمکن مالی و مشکلات مربوط به اشتغال

 
مرد است، تشکیل نخواهد شد. 

به گزارش ایرنا، رئیس قوه قضاییه 14 آبان ماه در بازدید سرزده از مجتمع قضایی خانواده شماره یک استان تهران به مسئله مهریه
اشاره کرد و افزود: از مهریه در متون دینی به عنوان صداق یاد شده که صداق به معناي نشانه صداقت طرفین است. برهمین اساس
مهریه نباید به سلاحی بین دو طرف براي کشمکش آن ها تبدیل شود. گاهی زوج به واسطه مهریه بر زوجه ظلم می کند و گاهی این

 
ابزار توسط زوجه علیه زوج استفاده می شود. 

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی با بیان اینکه مهریه حقی بر جانب زوجه است که حتما باید پرداخت شود، گفت: مهریه
برعهده زوج است و اگر زوج توانایی پرداخت آن را نداشته باشد، باید مهریه را تقسیط کرد، ولی این موضوع به معناي ساقط شدن دِین
از او نیست. از سوي دیگر هم اگر افرادي براي فرار از پرداخت دِین اموال خود را به نام کس دیگري کنند، این خود مجددا یک جرم

 
دیگري است که نباید با آن مماشات کرد. 

وي با بیان اینکه مهریه دِینی است که باید پرداخت شود و کسی نگفته این دِین نباید پرداخته شود، تاکید کرد: ما گفته ایم اگر احراز

 
شود که زوج توانایی پرداخت مهریه را ندارد، راهکار پرداخت مهریه توسط او «زندان رفتن نیست». 

بیستم آبان ماه نیز غلامحسین اسماعیلی سخنگوي قوه قضاییه در نشست خبري درباره بخشنامه اخیر مهریه گفت: مهریه را حقوق

 
مسلم زوجه و دین مسلم زوج می دانیم و حتماً مهریه باید پرداخت شود. 

وي ادامه داد: مواردي که برخی آقایان تمکن مالی دارند اما مهریه نمی دهند باید با آنها برخورد شود و مواردي که زوج معاملاتی براي
فرار از مهریه دارند، جرم است. مواردي که برخی آقایان تمکن مالی دارند و پرداخت نمی کنند، باید پرداخت دین صورت بگیرد و (در

 
صورت پرداخت نشدن دین) این افراد باید بازداشت شوند. 

اسماعیلی خاطرنشان کرد: آنچه در مورد عدم بازداشت مطرح شده ناشی از مواردي است که زوج تمکن مالی براي پرداخت مهریه را
ندارد و کسی که تمکن ندارد زندان رفتن تو ثمري براي زوجه ندارد. اگر براي دادگاه محرز شود که فردي تمکن پرداخت یکجا یا

 
اقساطی مهریه را ندارد، فرد بازداشت نمی شود. 



منبع: ایرنا



زنان در کنار نقش اجتماعی، قوام دهنده اصلی خانواده ایرانی هستند/

مباحث خانواده و زنان را هرگز با سازوکارهاي دولتی پیش نبرید

منبع: نمایندهشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان این که خانواده مهمترین سلول جامعه است و زن قوام دهند اصلی خانواده ایرانی تاکید
کرد: پس اینجا معلوم می شود که نقش زن در جامعه ایرانی چه نقش مهم و کلیدي است و البته این مساله غیر از نقشی

است که زنان ایران بصورت مستقیم در جامعه بازي می کنند.

به گزارش «نماینده» دکتر محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی در دیدار اعضاي فراکسیون زنان و خانواده مجلس
افزود: زنان تحصیل کرده، زنان با سطح علمی بالا، فعالان زن در عرصه هاي اجتماعی و فرهنگی، زنانی که در عرصه هاي مدیریتی
موثر هستند همه مصادیقی از فعالیت مستقیم زنان در عرصه اجتماع هستند که البته در این زمینه باید این فعالیت هاي تقویت شود

 
و البته آسیب هاي این حوزه نیز باید مورد توجه قرار گیرد. 

رئیس مجلس تاکید کرد: جامعه مهمترین سلول خانواده است. ما باید براي هرکار اجتماعی یا فرهنگی و حتی اقتصادي باید تمرکز

 
اصلی خود را بر خانواده قرار دهیم. خانواده اصلاح شود، جامعه اصلاح می شود. 

وي اضافه کرد: علی رغم اینکه وضعیت خانواده در یک نگاه روندي در طول سال هاي اخیر دچار چالش شده است اما در عین حال
جایگاه خانواده در جامعه ایرانی بسیار خوب است. یعنی در جامعه ایرانی خانواده نهادي قدرتمند محسوب می شود. یعنی روابط بین

 
اعضاي خانواده همچنان از وضعیت مناسبی برخوردار است. 

قالیباف با تاکید بر این که خانواده در جامعه ایرانی اکنون یک فرصت بسیار بزرگ است که بر پایه آن می توان بسیاري از زیرساخت
هاي اجتماعی و فرهنگی را اصلاح کرد افزود: زن بعنوان همسر و بعنوان مادر است که می شود محوري که خانواده را کنار هم نگه می

 
دارد، زندگی خانواده را روح می دهد، خانواده را حفظ می کند و جهت می دهد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه بانوان در هر منظر و حوزه اي از آقایان موفق تر هستند، گفت: بانوان در حوزه مسائل

 
اجتماعی، فرهنگی، عدالت پروري، کاهش فساد، نظم، مسئولیت پذیري و سالم سازي محیط نسبت به آقایان موفق تر بوده اند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی خطاب به اعضاي فراکسیون زنان مجلس با بیان اینکه مسئولیت سنگینی بر دوش شما 16 نفر گذاشته
شده است، افزود: اصلاح جامعه و پیشرفت کشور، انقلاب و نظام در موضوع خانواده خلاصه می شود و زنان محوریت خانواده را تشکیل

 
می دهند. 

وي خطاب به اعضاي فراکسیون زنان، گفت: شما در درون مجلس بیش از 16 نفر هستید و بار سنگین پیگیري مباحث 50 درصد

 
جمعیت کشور فارغ از نگاه جنسیتی بر دوش شما است. 

 
ضرورت ایجاد همگرایی میان نمایندگان زن مجلس 



رئیس مجلس شوراي اسلامی بر ضرورت ایجاد همگرایی میان نمایندگان زن مجلس تاکید کرد و گفت: نیاز است با هم بر روي یک
موضوع اتفاق نظر داشته باشید؛ معتقدم که فراکسیون زنان می تواند محور تحول مجلس را به عنوان نماینده در درون مجلس، تحول
در حوزه مربوط به خانواده را در سطح کشور و همچنین در حوزه آسیب هاي حوزه زنان مانند زنان سرپرست خانوار و بدسرپرست،

 
دختران یتیم، زنان معلول و کهنسال دنبال کند. 

دکتر قالیباف با بیان اینکه جامعه اي که به زنان ظلم کند پیشرفت نمی کند خطاب به نمایندگان یادآور شد: بار مسائل زنان بر دوش
شما است البته وظیفه من هم نسبت به سایر نمایندگان بیشتر است؛ انقلابی گري منزلت است و باید نمایندگان به ویژه شما 16
نماینده زن براي رفع مشکلات حوزه زنان تلاش و همت کنید و من هم به سهم خودم به عنوان یک نماینده پاي کار هستم و شما را
حمایت می کنم و تقاضا دارم انسجام خودتان را حفظ کنید و انسجام جز با گذشت امکان پذیر نیست و بزرگ و بزرگ منشی به

 
گذشت است و اگر به فکر انسجام هستید باید از حق مسلمتان براي انسجام فراکسیون گذشت کنید. 

 
مباحث خانواده و زنان را هرگز با سازوکارهاي دولتی پیش نبرید 

وي از اعضاي فراکسیون زنان مجلس خواست که در حوزه بیرون مجلس مباحث خانواده و زنان را هرگز با سازوکارهاي دولتی پیش
نبرند، تصریح کرد: البته از امکانات دولت استفاده کنید اما سستیم را دولتی نکنید؛ هر موضوعی را که از مردم گرفتیم و به دولت

 
دادیم با مشکل مواجه شدیم؛ قدرت جمهوري اسلامی در حال حاضر وابسته به موشک ها نیست بلکه در گرو قلب و دل مردم است. 

 
از قانونگذاري و نظارت غفلت نکنید و حداکثر استفاده را ببرید 

رئیس مجلس شوراي اسلامی بر ضرورت استفاده از ظرفیت بنیاد خانواده که مورد تاکید رهبر معظم انقلاب است تاکید کرد و خطاب
به اعضاي فراکسیون زنان مجلس، گفت: از ظرفیت هاي بنیاد استفاده کنید زیرا می تواند شروع کار شما براي بخش مردمی باشد تا
در بخش هاي مختلف کار را پیش ببرید و این حرکت را خارج سیستم دولتی انجام دهید؛ فرصت طلایی دست شما است و نیاز است
از قانونگذاري و نظارت غفلت نکنید و حداکثر استفاده را ببرید و از بانوانی که دستشان به هیچ جا نمی رسد حمایت کنید؛ چشم امید

 
مردم مناطق محروم به ما است و باید این موضوع را مورد توجه قرار داد. 

 
قاسم پور: 50 درصد جمعیت کشور مسائلشان را از 16 نماینده زن مجلس مطالبه می کنند 

همچنین فاطمه قاسم پور رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس شوراي اسلامی در این نشست در تشریح گزارشی از فعالیت هاي
فراکسیون زنان از آغاز فعالیت مجلس یازدهم گفت: به تعبیر رهبر معظم انقلاب مساله زنان و خانواده مساله درجه یک کشور است اما
متاسفانه به طور معمول این مساله زمان رقابت هاي انتخاباتی به شدت مورد توجه قرار می گیرد اما پس از آن آنطور که باید مورد

 
توجه قرار نمی گیرد. 

وي با بیان اینکه 50 درصد جمعیت کشور مسائلشان را از 16 نماینده زن مجلس مطالبه می کنند، افزود: تشریک مساعی و فضاي

 
صمیمانه اي بسیار خوبی میان نمایندگان زن وجود دارد. 

وي از طراحی نقشه راه تقنینی و نظارتی در این فراکسیون خبر داد و گفت: در این نقشه راه بحث حقوق زنان و مسائل خانواده مورد
توجه قرار می گیرد؛ در طرح جوانی جمعیت برخی از اعضاي فراکسیون زنان به جهت عضویت در کمیسیون هاي تخصصی که دغدغه

 
این کار را داشتند نقش پررنگی داشتند و فراکسیون هم در این رابطه نقش موثري داشت. 



وي با اشاره به ورود فراکسیون زنان به مسائل و مشکلات زنان سرپرست، یادآور شد: مساله از جهت تقنینی نیاز به قانونگذاري جدي
دارد و ما چالش و ابرچالش ها را با حضو دستگاه هاي مربوطه و استفاده از سیستم کارشناسی اخذ کردیم تا بتوانیم از لحاظ قانون
گذاري و مدیریتی و نظارتی آنها را بتوانیم مورد توجه قرار دهیم؛ در این رابطه چالش ها و مشکلاتی مانند نبود متولی واحد و ردیف
بودجه پایدار و همچنین عدم تعریف دقیق توانمندسازي وجود دارد که در تلاش هستیم که در برنامه هفتم و بودجه سنواتی 1400

 
این مسائل را مورد توجه و در صورت نیاز تنقیح قوانین را در دستور کار قرار دهیم. 

 
پیگیري اصلاحیه قانون حمایت از خانواده دغدغه جدي فراکسیون 

نماینده مردم تهران در مجلس یازدهم پیگیري اصلاحیه قانون حمایت از خانواده را دغدغه جدي فراکسیون دانست و گفت: 5 سال از
اجراي این قانون می گذرد و قوه قضائیه هم نسبت به بازنگري در این قانون دغدغه دارد وجلساتی را برگزار کردند و ما هم ارتباطاتی
را با معاونت حقوقی قوه داشتیم و ما هم با همکاري مرکز پژوهش ها کارگروهی را تشکیل دادیم تا بتوانیم بازنگري مناسب را در این
قانون داشته باشیم البته در حال پیگیري بازنگري در قانون تسهیل ازدواج جوانان هستیم و در این رابطه هم کارگروهی تشکیل دادیم.

 
در طرح ها و لوایح حوزه زنان و خانواده نظر مشورتی فراکسیون زنان اخذ شود 

رئیس فراکسیون زنان مجلس از رئیس مجلس خواست تا در طرح ها و لوایح حوزه زنان و خانواده نظر مشورتی فراکسیون زنان را اخذ
کند و گفت: تامین امنیت زنان از جمله مواردي است که نسبت به آن دغدغه داریم در رابطه با نظارت بر دستگاه ها هم نشست هایی
را داشتیم؛ در این رابطه می طلب جایگاه فراکسیون زنان در تصمیم گیري هاي حوزه زنان و خانواده مورد توجه قرار گیرد ما علاوه بر

 
پیگیري مسائل حوزه انتخابیه باید دغدغه حوزه زنان و خانواده را هم پیگیري کنیم بنابراین نیازمند توجه جدي هیات رئیسه هستیم. 

 
باید مسیري را طی کنیم که به زنان بی مهري نشود 

درادامه فاطمه مقصودي نماینده بروجرد با بیان اینکه محوریت عالم هستی زن است و با این نگاه و ذهنیت باید به زنان جامعه نگاه
کرد گفت: بسیاري از زنان جامعه آن گونه نیستند که دیده می شوند و فشارهاي و اقتصادي زنان را از مدار اصلی خارج کرده است در
این رابطه می طلبد با محوریت رئیس مجلس و همکاري 16 نمایندگان زن و سایر نمایندگان و همچنین همکاري مرکز پژوهش هاي
مجلس برنامه و قوانینی را براي حمایت از زنان مورد توجه قرار دهیم و باید مسیري را در مجلس طی کنیم که به زنان بی مهري

 
نشود. 

فاطمه رحمانی نایب رئیس فراکسیون زنان مجلس در این نشست با بیان اینکه اگر مساله زنان و خانواده مساله درجه یک کشور است
پیگیري مسائل حوزه زنان را نباید تنها بر دوش 16 نماینده زن مجلس گذاشت، گفت: مسائل حوزه زنان و خانواده باید دغدغه همه
نمایندگان باشد و در این رابطه می طلبد تمامی طرح ها و لوایح پیوست خانواده داشته باشند و همچنین نیاز است بر اساس

 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب براي حل مسائل حوزه زنان یک مرکز ثابت عالی فراقوه اي ایجاد شود. 

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس یادآور شد: همچنین نیاز است در زیرمجموعه مرکز پژوهش ها اندیشکده زنان و خانواده شکل
بگیرد در این رابطه نیاز است آرایش جنگی در برابر جنگ اقتصادي گرفته شود زیرا مشکلات اقتصادي مردم را با مشکلات زیادي
مواجه کرده است و همچنین تحول و طرحی نو در مجلس در دستور کار قرار گیرد و کفه نظارت به ویژه نظارت میدانی سنگین تر

 
باشد. 



عفت شریعتی کوهبنانی با بیان اینکه در آستانه تمدن نوین جهان اسلام هستیم، گفت: کارآمدي و قانونگذاري مجلس بر همگان
مشخص است و امیدواریم با تدبیر، درایت و همه جانبه گرایی رئیس مجلس زمینه تحقق اهداف تمدن نوین جهان اسلام با محوریت

 
خانواده تقویت و مشخص شود. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی بر ضرورت توجه به جمعیت زنان در ابعاد مختلف تاکید کرد و افزود: توجه به جامعه زنان
بسیار سرنوشت ساز است و امیدواریم با درایت رئیس مجلس و همکاري فراکسیون زنان مسائل و مشکلات حوزه زنان و خانواده به

 
خوبی پیگیري و رفع شود. 

شیوا قاسمی پور با بیان اینکه نگاه جنسیتی را باید از روي جامعه برداریم زیرا زنان و مردان مکمل همدیگر هستند، گفت: مناطق
محروم و شهرهاي کوچک به دلیل کمبود امکانات براي کنترل بیماري کرونا با مشکلات زیادي مواجه هستند و باید نگاه ویژه اي به

 
آنها شود؛ همچنین می طلبد به زنان روستایی توجه ویژه اي شود زیرا جزو زنان فعال جامعه هستند. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی بر ضرورت ایجاد نمایشگاه هاي دائمی براي عرضه تولیدات زنان روستایی تاکید کرد و

 
افزود: همچنین نیاز است بیمه زنان سرپرست خانوار و شاغل در مشاغل خرد تقویت شود. 

زهره سادات لاجوردي در این نشست با بیان اینکه ما مسائل زنان را از خانواده جدا نمی دانیم، گفت: اولویت هایی مانند بحث اشتغال

 
و تسهیل ازدواج جوانان باید مورد توجه قرار گیرد. 

عضو فراکسیون زنان مجلس با بیان اینکه توقع مردم از مجلس شنیدن صداي آنها است، ادامه داد: مجلس باید اعتراض خود را در
مورد ناهماهنگی ها و ناکارآمدي هاي دولت که دود آن به چشم مردم می رود نشان دهد و صداي مردم باشد و همچنین رئیس

 
مجلس صداي مردم را به گوش دولتمردان برساند. 

سمیه رفیعی نماینده تهران نیز بر ضرورت حضور مشاور امور زنان و نمایندگان زن در سفرهاي استانی رئیس مجلس تاکید کرد و
گفت: همچنین پیشنهاد می شود در دیدارهاي دیپلماتیک رئیس مجلس با نمایندگان و سفراي کشورهاي حضوري به فراخور موضوع

 
از نمایندگان زن هم دعوت شود. 

پروین صالحی مبارکه خطاب به دکتر قالیباف با بیان اینکه شما از نظر اجرایی فردي بسیار قوي هستید، افزود: انتظار می رود کم و

 
کاستی هایی قانونی را هم مورد توجه قرار دهید و نگاه مجلس باید به رفع مشکلات مردم باشد. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی با انتقاد از اینکه سود کشاورزان و صنعت فولاد و آهن به جیب واسطه گران و دلالان می
رود، تصریح کرد: مجلس باید با قانون گذاري و نظارت به جایگاه اصلی خود بازگردد و اگر از حداکثر مساله قانون گذاري و نظارت

 
استفاده کند مشکلات کشور خود به خود حل خواهد شد. 

فاطمه محمدبیگی با تاکید بر اینکه خانواده باید در کشور مبناي قانون گذاري باشد، گفت: می طلبد براي این مهم روش و مبنایی در
نظر گرفته شود و نیاز است در این رابطه طرح ویژه اي با همکاري مرکز پژوهش ها تدوین شود که بر اساس آن بدانیم چه اقداماتی

 
انجام دهیم که خانواده محور قانون گذاري قرار گیرد. 



عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی با یادآوري اینکه 70 کشور دنیا وزارت خانواده دارند، افزود: می طلبد در کشور ما هم

 
مرکز عالی سیاست گذاري خانواده و جمعیت تشکیل شود. 

وي تصویب طرح جوانی جمعیت و تعالی خانواده را افتخاري بزرگ براي مجلس یازدهم دانست و گفت: در تاریخ نوشته خواهد شد که
این قانون در مجلس یازدهم مصوب و مراحل تکامل آن طی شد؛ ورود جدي به مسائل زنان بدسرپرست و بی سرپرست و دختران
بالاي 35 سال بسیار ضروري است؛ می طلبد رئیس مجلس همانطوري که با کمیسیون اقتصادي جلساتی را براي بررسی مسائل ارز و

 
بورس برگزار می کند جلساتی را هم با کمیسیون بهداشت براي بررسی مسائل مربوطه مانند کرونا داشته باشد. 

 
اولویت ها و فوریت ها در دستور کار مجلس قرار گیرد 

زهره الهیان در این نشست با بیان اینکه به تعبیر رهبر معظم انقلاب هنر بزرگ مجلس تشخیص اولویت ها و فوریت ها است، گفت:
نیاز است اولویت ها و فوریت ها در دستور کار مجلس قرار گیرد؛ متاسفانه کروناي اقتصاد به جان مملکت افتاده است و بر اساس نطق
پیش از دستور دیروز شما دست هایی در کار هستند که اقتصاد کشور را در فضاي رکود و انتظار قرار دادند و زلف اقتصاد را به خارج

 
از کشور پیوند زدند. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی افزود: رهبر معظم انقلاب هم در فرمایشاتشان بحث عدم نظارت و گرانی ها اشاره می
کنند و از دولت گلایه دارند که نباید مسائل را به تحولات خارج از کشور رقم بزنند؛ تنها راهکار مقابله با گرانی ها ورود قرارگاهی مانند
ثاراالله است و پیشنهاد می کنیم نشستی با این قرارگاه برگزار و به بحث گرانی ها به فوریت پرداخته تا تدابیري اندیشیده شود زیرا کار

 
از دست دولت خارج است. 

 
تغییر ساختار در حوزه جوانان باید در دستور کار مجلس قرار گیرد 

وي با بیان اینکه جوانان روح بیانیه گام دوم انقلاب است، گفت: متاسفانه جوانان به لحاظ ساختارهاي موجود مغفول واقع شده اند در
حالی که تعداد جمعیت جوان ما 36 میلیون نفر است؛ در این رابطه براي اشتغال، ازدواج و مسکن جوانان قرار است چه اقداماتی انجام
شود پیشنهاد می شود با تشکیل کارگروهی با دستور رئیس مجلس و همکاري کمیسیون هاي اجتماعی، فرهنگی و سایر کمیسیون
هاي مرتبط صندوقی تشکیل شود و همه منابعی که در تمامی وزارت خانه ها مرتبط با حوزه جوانان است در آن تجمیع شود تا
بتوانیم از آن براي اشتغال، مسکن و ازدواج جوانان هزینه کنیم و در نهایت تغییر ساختار در حوزه جوانان باید در دستور کار مجلس

 
قرار گیرد. 

 
موضوع جمعیت اولویت درجه یک کشور است 

نماینده مردم تهران، شمیرانات، ري، اسلامشهر و پردیس موضوع جمعیت را اولویت درجه یک کشور دانست و یادآور شد: باید در این
رابطه راه میان بر و زودبازده اي را شروع کنیم همچنین می طلبد در بحث هاي نشست هاي بین المللی مباحث حقوق بشري جدي

 
گرفته شود. 

سارا فلاحی در ادامه این نشست با بیان اینکه نمایندگان با عقلانیت، عبور از رفتارها و حرکات تکانشی و حفاظت از رفتار و گفتار می
توانند جایگاه مجلس را به راس امور بازگردانند، گفت: اپوزیسیون خارجی و جریانی داخلی دست به دست هم داده اند که مجلس

 
یازدهم را به حاشیه ببرند و مورد هجمه قرار دهند. 



سخنگوي فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: اصول 2 و 20 تا 22 قانون اساسی در مورد زنان است و کرامت و حقوق

 
انسانی زنان را در کنار مردان مورد توجه قرار داده و می طلبد مجلس بر اجراي قوانین مترقی حوزه زنان نظارت جدي داشته باشد. 

وي افزود: پیشنهاد می شود با تشکیل کارگروهی در مجلس قوانین فاقد اولویت و بی خاصیت به ویژه در حوزه زنان شناسایی و احصا
شود تا بتوان در مسیر تنقیح و اصلاح آنها گام برداشت؛ مهمترین مساله در جامعه خشونت علیه زنان است و اگر بتوانیم لایحه منع
خشونت علیه زنان را تعیین تکلیف کنیم بخشی از این مشکلات رفع خواهد شد؛ متاسفانه این لایحه گرفتار لابی ها شده و باید به آن

 
توجه اساسی شود. 

نماینده مردم ایلام، ایوان، چرداول، مهران و ملکشاهی و سیروان در مجلس یازدهم با تاکید بر اینکه مجلس باید نسبت به معیشت و
اقتصاد مردم احساس مسئولیت کند، گفت: مردم از ما انتظار دارند و باید به بحث گرانی ها و ارز و خودرو ورود جدي کنیم و پیشنهاد
می شود نشستی را با رئیس قوه قضائیه داشته باشیم مجلس پاي کار باشد و با سودجویانی که سفره و معیشت مردم را اسیر رانت

 
خواري کرده اند مقابله کند. 

الهام آزاد در ادامه این نشست با بیان اینکه در کنار حل مشکلات زنان باید جنبش و حرکتی را در جهان اسلام آغاز کنیم، گفت: تمام
عملکردهاي ما باید در جهت تمدن نوین جهان اسلام باشد و این مهم با اتحاد، وحدت و همگرایی زنان فرهیخته جهان اسلام تحقق
می یابد بنابراین با توجه به نقش تعیین کننده زنان ما در تحولات جامعه اسلامی و معادلات اجتماعی این همگرایی و اتحاد در سطح

 
جهان اسلام می تواند به نقش بی بدیلی در تحولات نوین اسلامی و مبارزه با کفر اتفاق بیافتد. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی خطاب به دکتر قالیباف یادآور شد: در تلاش هستم طرحی را براي هم اندیشی و
همگرایی زنان فرهیخته اسلام تدوین و ارائه کنم و از جنابعالی هم تقاضا دارم حمایت لازم را از ما داشته باشید تا بتوان حرکت نوین و

 
نویی را در مجلس یازدهم آغاز کرد. 

 
کارتل هاي اقتصادي بزرگ حواشی علیه مجلس را هدایت می کنند 

زهرا شیخی مبارکه در ادامه با طرح این سوال که چه طرح و برنامه اي براي نجات جان مردم در بحران کرونا و افزایش جمعیت و
فرزندآوري داریم، گفت: جمعیتی بر اثر کرونا دارند می میرند که به سادگی برگشت پذیر نیستند؛ ما 16 زن نماینده علاوه بر اینکه
خانم هستیم متخصص هستیم و شجاعت و ایستادگی در مقابل دشمنان را داریم؛ ما فرزندان شهید سردار سلیمانی هستیم و به
مجلس آمدیم که حرفی از رهبري معظم انقلاب بر زمین نماند و از ایشان هزینه نشود؛ کارتل هاي اقتصادي بزرگ حواشی علیه

 
مجلس را هدایت می کنند و در این رابطه مستنداتی وجود دارد و باید مراقب باشیم. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی خطاب به دکتر قالیباف گفت: از شما انتظار داریم با شجاعت و درایتی که دارید شجاعانه

 
پاي مسائل بایستید و ما هم همکاري خواهیم کرد. 

معصومه پاشائی بهرام هم در این نشست ساماندهی مشکلات اقتصادي را راه برون رفت از مشکلات دانست و افزود: نیاز است در این

 
رابطه نظارت قوي انجام شود. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه تعداد بالاي فوتی هاي ناشی از کرونا باید جدي گرفته شود، گفت: آمارهاي



مرگ و میر بسیار زیاد است و نیاز است مجلس با یک سوم یا 50 درصد نمایندگان نمایندگان امور را به پیش ببرد و سایر نمایندگان
هم به صورت آنلاین فعالیت کنند.



سردار یزدي خبر داد؛ فعالیت 144 گردان سایبري در سپاه تهران

منبع: ایسناشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/08/27

فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) با تاکید بر اینکه تلاش می کنیم با حضور در فضاي مجازي کاري بکنیم تا با
کسانی که می خواهند جوانان ما را فریب دهند، مقابله کنیم، گفت: لشکر سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري

در فضاي مجازي اقدام به انجام کارهاي آموزشی از جمله در حوزه کرونا، مهارت افزایی ...

به گزارش ایسنا، سردار محمدرضا یزدي فرمانده سپاه
حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ صبح سه شنبه
در نشستی خبري به ارائه توضیحاتی درباره برنامه هاي این
مجموعه به مناسبت هفته بسیج پرداخت و خدمت رسانی
به عموم مردم ،بویژه اقشار محروم و نیازمندان، افرادي که
در این ایام با مشکلاتی بهداشتی و درمانی مواجه شدند و
همچنین افرادي که اعضاي خانواده خود را در ایام کرونا از
دست داده اند را از برنامه هاي مجموعه متبوع خود

 
برشمرد . 

وي افزود: امید آفرینی در جامعه به ویژه بویژه میان
جوانان، تلاش براي افزایش رونق تولید و گسترش اقتصاد مقاومتی و هم افزایی و بسیج امکانات و ظرفیتها براي مقابله تمام عیار در

 
کنار سایر دستگاه ها به ویژه ستاد مقابله با کروناي کلانشهر تهران از اهداف محوري اقدامات سپاه تهران است. 

وي برپایی 110 میز ارائه خدمات شامل خدمات مشاوره اي و درمانی در 110 مسجد، برپایی 40 میز خدمت توسط بسیج اقشار، ارائه
خدمات صلواتی و تخفیف ویژه توسط اصناف بسیجی، برگزاري مسابقات و جشنواره هاي فرهنگی و ورزشی، افتتاح پروژه هاي
محرومیت زدایی و اجراي پویش سلیمانی ها که طی آن هر پایگاه بسیج یک خدمت را در محدوده خود ارائه خواهند کرد را از جمله

 
برنامه هاي سپاه تهران در هفته بسیج عنوان کرد. 

فرمانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ خاطر نشان کرد: از ماه رمضان تاکنون 3 مرحله رزمایش کمک مومنانه بطور

 
وسیع اجرا شده است و مرحله چهارم در هفته بسیج در سطح شهر انجام می شود. 

وي با اشاره به اقدامات محوري انجام شده در سپاه تهران در حوزه اطلاعات و امنیت تصریح کرد: کشف انبارهاي احتکار لاستیک و
کشف هشتاد هزار لاستیک احتکار شده و همچنین 202 دستگاه تویوتا هایلوکس، کشف احتکار 1600 عدد عینک محافظ چشمی،
کشف انبارهاي احتکار2 میلیون و سیصد هزار دستکش پزشکی، کشف منابع معتنابهی الکل بهداشتی، کشف انبارهاي احتکار 86 هزار
لیتر مواد ضد عفونی کننده و کشف انبارهاي احتکار مقادیر زیادي محلول هاي ضد عفونی کننده دست، لباس محافظ(گان)، اسپري

 
ضدعفونی کننده و تب سنج و اکسی متر از جمله اقدامات امنیتی و اطلاعاتی سپاه تهران در ایام شیوع بیماري کرونا است. 



فرمانده سپاه تهران در ادامه به ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه هاي این نهاد در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی
پرداخت و گفت: تولید و توزیع 40 میلیون ماسک از ابتداي کرونا، تهیه و توزیع یک میلیون بسته معیشتی و برنامه ریزي تهیه و
توزیع یک میلیون بسته معیشتی تا پایان سال جاري به ارزش حدود 500 هزار تومان، توزیع صد هزار بسته نوشت افزار، تحت پوشش
قرار دادن 500 هزار نفر از اقشار نیازمند، اجرا و تکمیل 500 پروژه عمرانی در تهران و 500 پروژه عمرانی در سایر استانها که تامین
سه منبع 320 هزار لیتري آب در روستاهاي غیزانیه از جمله این پروژه ها محسوب می شود، اجراي 300 کارگاه توانمند سازي اقتصاد
مقاومتی در تهران، ایجاد 700 صندوق کارآفرینی و اشتغال آفرینی با کمک مردم و خیرین، ارائه خدمات فنی و حرفه اي به 3 هزار
نفر و بهره مند کردن 300 نفر از خدمات خوداشتغالی، تامین 110 تبلت با کمک خیرین و در اختیار گذاشتن آنها به دانش آموزان
نیازمند، تحویل 1700 بسته جهیزیه شامل 15 قلم اساسی و برنامه ریزي براي تامین و توزیع هزار بسته تهیه تا پایان سالاز جمله

 
اقدامات انجام شده در سپاه تهران بزرگ در حوزه سازندگی و محرومیت زدایی است. 

سردار یزدي همچنین به فعالیت هاي اجتماعی سپاه تهران اشاره و خاطر نشان کرد: در مرکز شهید زیادیان 1500 معتاد را درمان و
اخیرا نیز مرکزي براي درمان بانوان معتاد متجاهر را افتتاح کردیم. این مرکز آمادگی پذیرش 150 نفر را دارد. مرکز دیگري را نیز در
غرب تهران در دست آماده سازي داریم که با افتتاح آن هیچ زن معتاد متجاهري را که در تهران بی سرپناه باشد، نخواهیم داشت. در
این زمینه همچنین پنج مرکز امر به معروف و نهی از منکر در تمام سطوح و موضوعات راه اندازي خواهد شد و هدف آن فقط حجاب
نخواهد بود. ما 250 گروه تذکر لسانی در حوزه بهداشت و درمان براي استفاده از ماسک و20 تیم امر به معروف براي مقابله با گران

 
فروشی ایجاد کرده ایم. 

وي با بیان اینکه امروز 44 پایگاه علمی سپاه تهران در تهران فعالیت می کند، اظهار کرد: هر کدام از این پایگاه هاي علمی توانایی
اجراي پروژه هاي علمی را دارند که در برخی از این پایگاه هاي علمی نوآوري هایی صورت گرفته که به ثبت رسیده است. همچنین

 
هشت مرکز رشد و فناوري علمی ایجاد کرده ایم که هفتاد واحد فناوري در آنها مستقر هستند. 

فرمانده سپاه تهران گفت: یک کلینیک عارضه یابی و رفع موانع تولید صنایع در مجموعه بسیج کارخانجات ما ایجاد شده است. راه
اندازي اتوبوس علمی اتو دانش که شامل آزمایشگاهی است که در مناطق محروم حضور پیدا می کند و می تواند به دانش آموزان این
مناطق خدمت رسانی کند. برخی بسیجیان ما محصولات دانش بنیانی را تولید کردند که توان صادرات دارد و این کار آغاز شده است.
همچنین به دنبال ایجاد یک پارك علم و فناوري هستیم که کارهاي انجام شده است که امیدواریم تا پایان سال این پارك نیز راه

 
اندازي شود. 

سردار یزدي در ادامه گفت: در راستاي ارائه خدمات به کادر درمان از هفته گذشته با کمک بسیج ادارات ده خدمت مختلف از جمله
خدماتی نظیر ثبت احوال، کارت سوخت و ارائه انشعابات آب، برق، کار و تلفن به پزشکان و پرستاران به پزشکان و پرستاران خدمات

 
ارائه می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسشی درباره اقدامات سپاه تهران در حوزه تامین امنیت طی دو هفته آتی خاطر نشان کرد: از ابتداي سال
99 در ارتباط با ایجاد امنیت در سطح شهر همکاري هایی داشته ایم؛ در هفته هاي آتی نیز که با دو هفته تعطیلی مواجه هستیم با

 
دوستان نیروي انتظامی همکاري هایی خواهیم داشت. 

فر مانده سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ در پاسخ به پرسش دیگري درباره فعالیت هاي این مجموعه در فضاي
مجازي به ویژه در ایام کرونا اظهار کرد: از ابتداي شیوع کرونا در جلسات مختلف گسترش دولت الکترونیک را دنبال کردیم؛ در عین
حال لشکر سایبري سپاه تهران متشکل از 144 گردان سایبري در فضاي مجازي اقدام به انجام کارهاي آموزشی از جمله در حوزه



کرونا، مهارت افزایی و بصیرت افزایی و رفع ابهام آفرینی ها و دروغ گویی هاي معاندین در این فضا کرده اند. همواره تلاش می کنیم با
حضور در فضاي مجازي کاري کنیم تا با کسانی که می خواهند جوانان ما را فریب دهند، مقابله کنیم و با ارائه آموزشهاي لازم جوانان

 
را در برابر دروغ آفرینی هاي و تردید آفرینی ها به نوعی واکسینه کنیم. 

انتهاي پیام



چرا منطقه ویژه اقتصادي قوچان را تعیین تکلیف نمی کنید؟

منبع: خانه ملتشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/08/27

نماینده مردم قوچان و فاروج در مجلس شوراي اسلامی در تذکر شفاهی خطاب به رئیس جمهور، گفت: چرا منطقه ویژه
اقتصادي قوچان را تعیین تکلیف نمی کنید. در شرایط سخت اقتصادي این منطقه می تواند قوچان و فاروج را نجات دهد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، علی آذري در نشست علنی امروز (سه شنبه، 27 آبان ماه) مجلس شوراي اسلامی در
تذکر شفاهی خطاب به رئیس جمهور، گفت: چرا منطقه ویژه اقتصادي قوچان را تعیین تکلیف نمی کنید. در شرایط سخت اقتصادي
این منطقه می تواند با ایجاد اشتغال و همکاري مشترك اقتصادي بین الملل در زمینه سرمایه گذاري، مدیریت صادرات و جذب

 
سرمایه فعال باشد و از این طریق قوچان و فاروج را نجات دهد. 

نماینده مردم قوچان و فاروج در مجلس شوراي اسلامی در تذکر به وزیر امور خارجه افزود: قوچان قدیمی ترین شهر خراسان با 28

 
کیلومتر مرز مشترك با ترکمنستان است، این در حالی است که مرز باجگیران تعطیل شده است. 

وي در تذکري به وزیر ورزش و جوانان اضافه کرد: قوچان و فاروج مهد کشتی با چوخه است کجایید که گودهاي ورزشی به ویرانه
تبدیل شده و ورزشکاران نگران معیشت و حوزه ورزش هستند در حالی که شما نهاد مسئول جوانان و اعتلاي آن ها هستید در خواب

 
به سر می برید و برنامه جامع ملی ساماندهی امور جوانان را به درستی اجرا نمی کنید./ 

پایان پیام



رئیس جمهور می تواند اما نمی خواهد مشکلات را حل کند/ مجلس و قوه

قضائیه به نحوه واگذاري کارخانه آزمایش و تعطیلی آن رسیدگی کند

منبع: خانه ملتشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/08/27

عضو کمیسیون امور داخلی کشور با بیان این که همان ها که روزي مردم را از دلار 5 هزار تومانی ترساندند و وعده دلار هزار
تومانی دادند با سوداي دلار 10 هزار تومانی به دنبال استمرار بخشیدن به گذشته وحشتناك خود هستند تاکید کرد: امروز بر

همگان مشخص است شخص رئیس جمهور می تواند اما نمی خواهد مشکلات را حل کند.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، جلال رشیدي کوچی در نشست علنی صبح امروز(سه شنبه، 27 آبان ماه) در نطق
میان دستور خود با بیان اینکه بزرگ ترین دغدغه امروز جامعه ما در کنار شرایط نابسامان اقتصادي، شیوع گسترده ویروس کرونا
است، گفت: ویروسی که به نظر می رسد از بی برنامگی و یک بام و دو هواي مسئولان تصمیم گیر و جدي نگرفتن آن توسط عده
قلیلی از مردم در حال جولان است و متأسفانه تصمیمات غالبا اشتباه، نابخردانه، لجوجانه و دیرهنگام آقایان به ویژه رئیس ستاد ملی

 
مقابله با کرونا باعث بروز فاجعه اي ملی و از دست رفتن جان هزاران ایرانی شده است. 

نماینده مردم مرودشت و پاسارگاد و ارسنجان در مجلس شوراي اسلامی در ادامه با بیان اینکه آنچه در کنار کرونا حال مردم را بدتر
کرده، اقتصاد خراب است، عنوان کرد: آقاي روحانی! قصد گله و شکایت و انتقاد از عملکرد شما را ندارم چرا که معتقدم زمانی انتقاد
سازنده است که گوش شنوایی براي شنیدن، عقل سلیمی براي تأمل کردن، قلبی شجاع براي پذیرش اشتباه و اراده اي مستحکم براي

 
جبران خطا وجود داشته باشد که من این ها را در شما تا به امروز ندیده ام. 

رشیدي کوچی ادامه داد: اما اجازه نخواهیم داد جاي شاکی و متشاکی و بدهکار و طلبکار با پروپاگانداي رسانه اي عوض شود؛ منتظر

 
و مطمئن باشید هم در محضر عدل الهی و هم در دادگاه صالحه انقلابی باید پاسخگوي عملکرد خسارت بار خود باشید. 

وي افزود: مردم عزیز! آنها که دل در گروي کدخدا یا همان شیطان بزرگ بسته اند، خداوند نیز امورات آنها را به همان شیطان واگذار
خواهد کرد؛ همانطور که در گام اول انقلاب و جنگ نظامی با فرامین امام(ره) و تکیه بر جوانان کشور پیروز شده و تبدیل به یک
قدرت نظامی شدیم، امروز نیز در گام دوم انقلاب تحت ولایت امام خامنه اي با تکیه بر توان جوانان انقلابی و دلسوز در جنگ

 
اقتصادي نیز پیروز و در آینده نه چندان دور تبدیل به قدرت اقتصادي می شویم. 

رشیدي کوچی ادامه داد: آن جوان تحصیلکرده نخبه در دانشگاه ها داخلی که می تواند موشک و پهپاد، هواپیما و بالگرد و زیردریایی
بسازد آیا نمی تواند یک خودرو بسازد؟ نمی تواند در احداث پتروشیمی و ساخت تجهیزات همکاري کند؟ قطعا می تواند اما تفاوت در
نگاه مدیریتی است که یکی به صندوق آراي انتخابات آمریکا و دیگري نگاه به داخل دارد؛ یکی نمی تواند پوشک هم تأمین کند اما

 
دیگري موشک به فضا می فرستد. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم گفت: همان ها که روزي مردم را از دلار 5 هزار تومانی ترساندند و وعده دلار هزار تومانی دادند و
به مسند قدرت آمدند، با دلار 10 هزار تومانی به دنبال استمرار بخشیدن به گذشته وحشتناك خود هستند؛ امروز بر همگان مشخص

 
است شخص رئیس جمهور می تواند اما نمی خواهد مشکلات را حل کند. 



وي همچنین تصریح کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودند دولت جوان و حزب اللهی علاج مشکلات کشور بوده که این مهم

 
به دست مردم عزیز میسر می شود. 

رشیدي کوچی در ادامه با اشاره به برخی مسائل حوزه انتخابیه خود بیان داشت: در سال هاي نه چندان دور جوانان مرودشت،
ارسنجان و پاسارگاد دغدغه اشتغال نداشتند چرا که کارخانجات بزرگی همچون آزمایش، چرمینه، مجتمع گوشت و پتروشیمی را در
کنار شهر خود می دیدند و کشاورزان صبور، پیشرو در تولید گندم و خودکفایی آن و دامداران بزرگ ترین تولیدکنندگان پروتئین

 
استان بوده و جوانان این منطقه سرآمد در حوزه ورزش بوده و مردم از محل گردشگري و آثار باستانی امید به کسب درآمد داشتند. 

این عضو مجمع نمایندگان استان فارس ادامه داد: اما امروز به دلیل عدم مدیریت و نگاه به آینده همه امیدها و دلگرمی ها از بین رفته
و تبدیل به یأس شده چرا که کارخانه آزمایش بعد از واگذاري به بخش خصوصی، جز سردري از آن باقی نمانده و از مجلس و قوه
قضائیه می خواهیم همانطور که به داد هفت تپه، دشت مغان و هپکو رسید به داد آزمایش برسد که مردم حوزه انتخابیه به ما چشم

 
دارند. 

وي در ادامه با طرح این سوال که چه دست هاي پشت پرده اي در حمایت از مدیران پروازي وجود دارد، اظهار داشت: عایدي
مرودشت از پتروشیمی شیراز که دیوار به دیوار شهر ماست چیست جز آلودگی؟ و چرا جوانان منطقه کمترین نیروي کار پتروشیمی را
تشکیل می دهند و آیا انصاف است تمام آلودگی پتروشیمی براي این شهر باشد اما سود و منفعت آن براي دیگران؟ از مدیران

 
بالادستی می خواهیم اجازه استخدام نیروهاي بومی را صادر کنند. 

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس شوراي اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: به آینده امیدوار هستیم چرا که به
وضوح می بینیم مشکلات امروز با نگاه به داخل به راحتی قابل حل است و باید یقین داشت آینده اي درخشان در انتظار ملت ایران

 
خواهد بود./ 

پایان پیام



زنان در کنار نقش اجتماعی، قوام دهنده اصلی خانواده ایرانی هستند/

مباحث خانواده و زنان را هرگز با سازوکارهاي دولتی پیش نبرید

منبع: خانه ملتشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان این که خانواده مهمترین سلول جامعه است و زن قوام دهنده اصلی خانواده ایرانی تاکید
کرد: پس اینجا معلوم می شود که نقش زن در جامعه ایرانی چه نقش مهم و کلیدي است و البته این مساله غیر از نقشی

است که زنان ایران به صورت مستقیم در جامعه بازي می کنند.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، دکتر محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی در دیدار اعضاي فراکسیون زنان
و خانواده مجلس افزود: زنان تحصیل کرده ، زنان با سطح علمی بالا، فعالان زن در عرصه هاي اجتماعی و فرهنگی ، زنانی که در
عرصه هاي مدیریتی موثر هستند همه مصادیقی از فعالیت مستقیم زنان در عرصه اجتماع هستند که البته در این زمینه باید این

 
فعالیت هاي تقویت شود و البته آسیب هاي این حوزه نیز باید مورد توجه قرار گیرد. 

رئیس مجلس تاکید کرد: جامعه مهمترین سلول خانواده است. ما باید براي هرکار اجتماعی یا فرهنگی و حتی اقتصادي باید تمرکز

 
اصلی خود را بر خانواده قرار دهیم. خانواده اصلاح شود، جامعه اصلاح می شود. 

وي اضافه کرد: علی رغم اینکه وضعیت خانواده در یک نگاه روندي در طول سال هاي اخیر دچار چالش شده است اما در عین حال
جایگاه خانواده در جامعه ایرانی بسیار خوب است. یعنی در جامعه ایرانی خانواده نهادي قدرتمند محسوب می شود. یعنی روابط بین

 
اعضاي خانواده همچنان از وضعیت مناسبی برخوردار است. 

قالیباف با تاکید بر این که خانواده در جامعه ایرانی اکنون یک فرصت بسیار بزرگ است که بر پایه آن می توان بسیاري از زیرساخت
هاي اجتماعی و فرهنگی را اصلاح کرد افزود: زن بعنوان همسر و بعنوان مادر است که می شود محوري که خانواده را کنار هم نگه می

 
دارد، زندگی خانواده را روح می دهد، خانواده را حفظ می کند و جهت می دهد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه بانوان در هر منظر و حوزه اي از آقایان موفق تر هستند، گفت: بانوان در حوزه مسائل

 
اجتماعی، فرهنگی، عدالت پروري، کاهش فساد، نظم، مسئولیت پذیري و سالم سازي محیط نسبت به آقایان موفق تر بوده اند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی خطاب به اعضاي فراکسیون زنان مجلس با بیان اینکه مسئولیت سنگینی بر دوش شما 16 نفر گذاشته
شده است، افزود: اصلاح جامعه و پیشرفت کشور، انقلاب و نظام در موضوع خانواده خلاصه می شود و زنان محوریت خانواده را تشکیل

 
می دهند. 

وي خطاب به اعضاي فراکسیون زنان، گفت: شما در درون مجلس بیش از 16 نفر هستید و بار سنگین پیگیري مباحث50 درصد

 
جمعیت کشور فارغ از نگاه جنسیتی بر دوش شما است. 

 
ضرورت ایجاد همگرایی میان نمایندگان زن مجلس 



رئیس مجلس شوراي اسلامی بر ضرورت ایجاد همگرایی میان نمایندگان زن مجلس تاکید کرد و گفت: نیاز است با هم بر روي یک
موضوع اتفاق نظر داشته باشید؛ معتقدم که فراکسیون زنان می تواند محور تحول مجلس را به عنوان نماینده در درون مجلس، تحول
در حوزه مربوط به خانواده را در سطح کشور و همچنین در حوزه آسیب هاي حوزه زنان مانند زنان سرپرست خانوار و بدسرپرست،

 
دختران یتیم، زنان معلول و کهنسال دنبال کند. 

دکتر قالیباف با بیان اینکه جامعه اي که به زنان ظلم کند پیشرفت نمی کند خطاب به نمایندگان یادآور شد: بار مسائل زنان بر دوش
شما است البته وظیفه من هم نسبت به سایر نمایندگان بیشتر است؛ انقلابی گري منزلت است و باید نمایندگان به ویژه شما 16
نماینده زن براي رفع مشکلات حوزه زنان تلاش و همت کنید و من هم به سهم خودم به عنوان یک نماینده پاي کار هستم و شما را
حمایت می کنم و تقاضا دارم انسجام خودتان را حفظ کنید و انسجام جز با گذشت امکان پذیر نیست و بزرگ و بزرگ منشی به

 
گذشت است و اگر به فکر انسجام هستید باید از حق مسلمتان براي انسجام فراکسیون گذشت کنید. 

 
مباحث خانواده و زنان را هرگز با سازوکارهاي دولتی پیش نبرید 

وي از اعضاي فراکسیون زنان مجلس خواست که در حوزه بیرون مجلس مباحث خانواده و زنان را هرگز با سازوکارهاي دولتی پیش
نبرند، تصریح کرد: البته از امکانات دولت استفاده کنید اما سستیم را دولتی نکنید؛ هر موضوعی را که از مردم گرفتیم و به دولت

 
دادیم با مشکل مواجه شدیم؛ قدرت جمهوري اسلامی در حال حاضر وابسته به موشک ها نیست بلکه در گرو قلب و دل مردم است. 

 
از قانونگذاري و نظارت غفلت نکنید و حداکثر استفاده را ببرید 

رئیس مجلس شوراي اسلامی بر ضرورت استفاده از ظرفیت بنیاد خانواده که مورد تاکید رهبر معظم انقلاب است تاکید کرد و خطاب
به اعضاي فراکسیون زنان مجلس ،گفت: از ظرفیت هاي بنیاد استفاده کنید زیرا می تواند شروع کار شما براي بخش مردمی باشد تا
در بخش هاي مختلف کار را پیش ببرید و این حرکت را خارج سیستم دولتی انجام دهید؛ فرصت طلایی دست شما است و نیاز است
از قانونگذاري و نظارت غفلت نکنید و حداکثر استفاده را ببرید و از بانوانی که دستشان به هیچ جا نمی رسد حمایت کنید؛ چشم امید

 
مردم مناطق محروم به ما است و باید این موضوع را مورد توجه قرار داد. 

 
قاسم پور: 50 درصد جمعیت کشور مسائلشان را از 16 نماینده زن مجلس مطالبه می کنند 

همچنین فاطمه قاسم پور رئیس فراکسیون زنان و خانواده مجلس شوراي اسلامی در این نشست در تشریح گزارشی از فعالیت هاي
فراکسیون زنان از آغاز فعالیت مجلس یازدهم گفت: به تعبیر رهبر معظم انقلاب مساله زنان و خانواده مساله درجه یک کشور است اما
متاسفانه به طور معمول این مساله زمان رقابت هاي انتخاباتی به شدت مورد توجه قرار می گیرد اما پس از آن آنطور که باید مورد

 
توجه قرار نمی گیرد. 

وي با بیان اینکه 50 درصد جمعیت کشور مسائلشان را از 16 نماینده زن مجلس مطالبه می کنند، افزود: تشریک مساعی و فضاي

 
صمیمانه اي بسیار خوبی میان نمایندگان زن وجود دارد. 

وي از طراحی نقشه راه تقنینی و نظارتی در این فراکسیون خبر داد و گفت: در این نقشه راه بحث حقوق زنان و مسائل خانواده مورد
توجه قرار می گیرد؛ در طرح جوانی جمعیت برخی از اعضاي فراکسیون زنان به جهت عضویت در کمیسیون هاي تخصصی که دغدغه

 
این کار را داشتند نقش پررنگی داشتند و فراکسیون هم در این رابطه نقش موثري داشت. 



وي با اشاره به ورود فراکسیون زنان به مسائل و مشکلات زنان سرپرست، یادآور شد: مساله از جهت تقنینی نیاز به قانونگذاري جدي
دارد و ما چالش و ابرچالش ها را با حضو دستگاه هاي مربوطه و استفاده از سیستم کارشناسی اخذ کردیم تا بتوانیم از لحاظ قانون
گذاري و مدیریتی و نظارتی آنها را بتوانیم مورد توجه قرار دهیم؛ در این رابطه چالش ها و مشکلاتی مانند نبود متولی واحد و ردیف
بودجه پایدار و همچنین عدم تعریف دقیق توانمندسازي وجود دارد که در تلاش هستیم که در برنامه هفتم و بودجه سنواتی 1400

 
این مسائل را مورد توجه و در صورت نیاز تنقیح قوانین را در دستور کار قرار دهیم. 

 
پیگیري اصلاحیه قانون حمایت از خانواده دغدغه جدي فراکسیون 

نماینده مردم تهران در مجلس یازدهم پیگیري اصلاحیه قانون حمایت از خانواده را دغدغه جدي فراکسیون دانست و گفت: 5 سال از
اجراي این قانون می گذرد و قوه قضائیه هم نسبت به بازنگري در این قانون دغدغه دارد وجلساتی را برگزار کردند و ما هم ارتباطاتی
را با معاونت حقوقی قوه داشتیم و ما هم با همکاري مرکز پژوهش ها کارگروهی را تشکیل دادیم تا بتوانیم بازنگري مناسب را در این
قانون داشته باشیم البته در حال پیگیري بازنگري در قانون تسهیل ازدواج جوانان هستیم و در این رابطه هم کارگروهی تشکیل دادیم.

 
در طرح ها و لوایح حوزه زنان و خانواده نظر مشورتی فراکسیون زنان اخذ شود 

رئیس فراکسیون زنان مجلس از رئیس مجلس خواست تا در طرح ها و لوایح حوزه زنان و خانواده نظر مشورتی فراکسیون زنان را اخذ
کند و گفت: تامین امنیت زنان از جمله مواردي است که نسبت به آن دغدغه داریم در رابطه با نظارت بر دستگاه ها هم نشست هایی
را داشتیم؛ در این رابطه می طلب جایگاه فراکسیون زنان در تصمیم گیري هاي حوزه زنان و خانواده مورد توجه قرار گیرد ما علاوه بر

 
پیگیري مسائل حوزه انتخابیه باید دغدغه حوزه زنان و خانواده را هم پیگیري کنیم بنابراین نیازمند توجه جدي هیات رئیسه هستیم. 

 
باید مسیري را طی کنیم که به زنان بی مهري نشود 

درادامه فاطمه مقصودي نماینده بروجرد با بیان اینکه محوریت عالم هستی زن است و با این نگاه و ذهنیت باید به زنان جامعه نگاه
کرد گفت: بسیاري از زنان جامعه آن گونه نیستند که دیده می شوند و فشارهاي و اقتصادي زنان را از مدار اصلی خارج کرده است در
این رابطه می طلبد با محوریت رئیس مجلس و همکاري 16 نمایندگان زن و سایر نمایندگان و همچنین همکاري مرکز پژوهش هاي
مجلس برنامه و قوانینی را براي حمایت از زنان مورد توجه قرار دهیم و باید مسیري را در مجلس طی کنیم که به زنان بی مهري

 
نشود. 

فاطمه رحمانی نایب رئیس فراکسیون زنان مجلس در این نشست با بیان اینکه اگر مساله زنان و خانواده مساله درجه یک کشور است
پیگیري مسائل حوزه زنان را نباید تنها بر دوش 16 نماینده زن مجلس گذاشت، گفت: مسائل حوزه زنان و خانواده باید دغدغه همه
نمایندگان باشد و در این رابطه می طلبد تمامی طرح ها و لوایح پیوست خانواده داشته باشند و همچنین نیاز است بر اساس

 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب براي حل مسائل حوزه زنان یک مرکز ثابت عالی فراقوه اي ایجاد شود. 

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس یادآور شد: همچنین نیاز است در زیرمجموعه مرکز پژوهش ها اندیشکده زنان و خانواده شکل
بگیرد در این رابطه نیاز است آرایش جنگی در برابر جنگ اقتصادي گرفته شود زیرا مشکلات اقتصادي مردم را با مشکلات زیادي
مواجه کرده است و همچنین تحول و طرحی نو در مجلس در دستور کار قرار گیرد و کفه نظارت به ویژه نظارت میدانی سنگین تر

 
باشد. 



عفت شریعتی کوهبنانی با بیان اینکه در آستانه تمدن نوین جهان اسلام هستیم، گفت: کارآمدي و قانونگذاري مجلس بر همگان
مشخص است و امیدواریم با تدبیر، درایت و همه جانبه گرایی رئیس مجلس زمینه تحقق اهداف تمدن نوین جهان اسلام با محوریت

 
خانواده تقویت و مشخص شود. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی بر ضرورت توجه به جمعیت زنان در ابعاد مختلف تاکید کرد و افزود: توجه به جامعه زنان
بسیار سرنوشت ساز است و امیدواریم با درایت رئیس مجلس و همکاري فراکسیون زنان مسائل و مشکلات حوزه زنان و خانواده به

 
خوبی پیگیري و رفع شود. 

شیوا قاسمی پور با بیان اینکه نگاه جنسیتی را باید از روي جامعه برداریم زیرا زنان و مردان مکمل همدیگر هستند، گفت: مناطق
محروم و شهرهاي کوچک به دلیل کمبود امکانات براي کنترل بیماري کرونا با مشکلات زیادي مواجه هستند و باید نگاه ویژه اي به

 
آنها شود؛ همچنین می طلبد به زنان روستایی توجه ویژه اي شود زیرا جزو زنان فعال جامعه هستند. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی بر ضرورت ایجاد نمایشگاه هاي دائمی براي عرضه تولیدات زنان روستایی تاکید کرد و

 
افزود: همچنین نیاز است بیمه زنان سرپرست خانوار و شاغل در مشاغل خرد تقویت شود. 

زهره سادات لاجوردي در این نشست با بیان اینکه ما مسائل زنان را از خانواده جدا نمی دانیم، گفت: اولویت هایی مانند بحث اشتغال

 
و تسهیل ازدواج جوانان باید مورد توجه قرار گیرد. 

عضو فراکسیون زنان مجلس با بیان اینکه توقع مردم از مجلس شنیدن صداي آنها است، ادامه داد: مجلس باید اعتراض خود را در
مورد ناهماهنگی ها و ناکارآمدي هاي دولت که دود آن به چشم مردم می رود نشان دهد و صداي مردم باشد و همچنین رئیس

 
مجلس صداي مردم را به گوش دولتمردان برساند. 

سمیه رفیعی نماینده تهران نیز بر ضرورت حضور مشاور امور زنان و نمایندگان زن در سفرهاي استانی رئیس مجلس تاکید کرد و
گفت: همچنین پیشنهاد می شود در دیدارهاي دیپلماتیک رئیس مجلس با نمایندگان و سفراي کشورهاي حضوري به فراخور موضوع

 
از نمایندگان زن هم دعوت شود. 

پروین صالحی مبارکه خطاب به دکتر قالیباف با بیان اینکه شما از نظر اجرایی فردي بسیار قوي هستید، افزود: انتظار می رود کم و

 
کاستی هایی قانونی را هم مورد توجه قرار دهید و نگاه مجلس باید به رفع مشکلات مردم باشد. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی با انتقاد از اینکه سود کشاورزان و صنعت فولاد و آهن به جیب واسطه گران و دلالان می
رود، تصریح کرد: مجلس باید با قانون گذاري و نظارت به جایگاه اصلی خود بازگردد و اگر از حداکثر مساله قانون گذاري و نظارت

 
استفاده کند مشکلات کشور خود به خود حل خواهد شد. 

فاطمه محمدبیگی با تاکید بر اینکه خانواده باید در کشور مبناي قانون گذاري باشد، گفت: می طلبد براي این مهم روش و مبنایی در
نظر گرفته شود و نیاز است در این رابطه طرح ویژه اي با همکاري مرکز پژوهش ها تدوین شود که بر اساس آن بدانیم چه اقداماتی

 
انجام دهیم که خانواده محور قانون گذاري قرار گیرد. 



عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی با یادآوري اینکه 70 کشور دنیا وزارت خانواده دارند، افزود: می طلبد در کشور ما هم

 
مرکز عالی سیاست گذاري خانواده و جمعیت تشکیل شود. 

وي تصویب طرح جوانی جمعیت و تعالی خانواده را افتخاري بزرگ براي مجلس یازدهم دانست و گفت: در تاریخ نوشته خواهد شد که
این قانون در مجلس یازدهم مصوب و مراحل تکامل آن طی شد؛ ورود جدي به مسائل زنان بدسرپرست و بی سرپرست و دختران
بالاي 35 سال بسیار ضروري است؛ می طلبد رئیس مجلس همانطوري که با کمیسیون اقتصادي جلساتی را براي بررسی مسائل ارز و

 
بورس برگزار می کند جلساتی را هم با کمیسیون بهداشت براي بررسی مسائل مربوطه مانند کرونا داشته باشد. 

 
اولویت ها و فوریت ها در دستور کار مجلس قرار گیرد 

زهره الهیان در این نشست با بیان اینکه به تعبیر رهبر معظم انقلاب هنر بزرگ مجلس تشخیص اولویت ها و فوریت ها است، گفت:
نیاز است اولویت ها و فوریت ها در دستور کار مجلس قرار گیرد؛ متاسفانه کروناي اقتصاد به جان مملکت افتاده است و بر اساس نطق
پیش از دستور دیروز شما دست هایی در کار هستند که اقتصاد کشور را در فضاي رکود و انتظار قرار دادند و زلف اقتصاد را به خارج

 
از کشور پیوند زدند. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی افزود: رهبر معظم انقلاب هم در فرمایشاتشان بحث عدم نظارت و گرانی ها اشاره می
کنند و از دولت گلایه دارند که نباید مسائل را به تحولات خارج از کشور رقم بزنند؛ تنها راهکار مقابله با گرانی ها ورود قرارگاهی مانند
ثاراالله است و پیشنهاد می کنیم نشستی با این قرارگاه برگزار و به بحث گرانی ها به فوریت پرداخته تا تدابیري اندیشیده شود زیرا کار

 
از دست دولت خارج است. 

 
تغییر ساختار در حوزه جوانان باید در دستور کار مجلس قرار گیرد 

وي با بیان اینکه جوانان روح بیانیه گام دوم انقلاب است، گفت: متاسفانه جوانان به لحاظ ساختارهاي موجود مغفول واقع شده اند در
حالی که تعداد جمعیت جوان ما 36 میلیون نفر است؛ در این رابطه براي اشتغال، ازدواج و مسکن جوانان قرار است چه اقداماتی انجام
شود پیشنهاد می شود با تشکیل کارگروهی با دستور رئیس مجلس و همکاري کمیسیون هاي اجتماعی، فرهنگی و سایر کمیسیون
هاي مرتبط صندوقی تشکیل شود و همه منابعی که در تمامی وزارت خانه ها مرتبط با حوزه جوانان است در آن تجمیع شود تا
بتوانیم از آن براي اشتغال، مسکن و ازدواج جوانان هزینه کنیم و در نهایت تغییر ساختار در حوزه جوانان باید در دستور کار مجلس

 
قرار گیرد. 

 
موضوع جمعیت اولویت درجه یک کشور است 

نماینده مردم تهران، شمیرانات، ري، اسلامشهر و پردیس موضوع جمعیت را اولویت درجه یک کشور دانست و یادآور شد: باید در این
رابطه راه میان بر و زودبازده اي را شروع کنیم همچنین می طلبد در بحث هاي نشست هاي بین المللی مباحث حقوق بشري جدي

 
گرفته شود. 

سارا فلاحی در ادامه این نشست با بیان اینکه نمایندگان با عقلانیت، عبور از رفتارها و حرکات تکانشی و حفاظت از رفتار و گفتار می
توانند جایگاه مجلس را به راس امور بازگردانند، گفت: اپوزیسیون خارجی و جریانی داخلی دست به دست هم داده اند که مجلس

 
یازدهم را به حاشیه ببرند و مورد هجمه قرار دهند. 



سخنگوي فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: اصول 2 و 20 تا 22 قانون اساسی در مورد زنان است و کرامت و حقوق

 
انسانی زنان را در کنار مردان مورد توجه قرار داده و می طلبد مجلس بر اجراي قوانین مترقی حوزه زنان نظارت جدي داشته باشد. 

وي افزود: پیشنهاد می شود با تشکیل کارگروهی در مجلس قوانین فاقد اولویت و بی خاصیت به ویژه در حوزه زنان شناسایی و احصا
شود تا بتوان در مسیر تنقیح و اصلاح آنها گام برداشت؛ مهمترین مساله در جامعه خشونت علیه زنان است و اگر بتوانیم لایحه منع
خشونت علیه زنان را تعیین تکلیف کنیم بخشی از این مشکلات رفع خواهد شد؛ متاسفانه این لایحه گرفتار لابی ها شده و باید به آن

 
توجه اساسی شود. 

نماینده مردم ایلام، ایوان، چرداول، مهران و ملکشاهی و سیروان در مجلس یازدهم با تاکید بر اینکه مجلس باید نسبت به معیشت و
اقتصاد مردم احساس مسئولیت کند، گفت: مردم از ما انتظار دارند و باید به بحث گرانی ها و ارز و خودرو ورود جدي کنیم و پیشنهاد
می شود نشستی را با رئیس قوه قضائیه داشته باشیم مجلس پاي کار باشد و با سودجویانی که سفره و معیشت مردم را اسیر رانت

 
خواري کرده اند مقابله کند. 

الهام آزاد در ادامه این نشست با بیان اینکه در کنار حل مشکلات زنان باید جنبش و حرکتی را در جهان اسلام آغاز کنیم، گفت: تمام
عملکردهاي ما باید در جهت تمدن نوین جهان اسلام باشد و این مهم با اتحاد، وحدت و همگرایی زنان فرهیخته جهان اسلام تحقق
می یابد بنابراین با توجه به نقش تعیین کننده زنان ما در تحولات جامعه اسلامی و معادلات اجتماعی این همگرایی و اتحاد در سطح

 
جهان اسلام می تواند به نقش بی بدیلی در تحولات نوین اسلامی و مبارزه با کفر اتفاق بیافتد. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی خطاب به دکتر قالیباف یادآور شد: در تلاش هستم طرحی را براي هم اندیشی و
همگرایی زنان فرهیخته اسلام تدوین و ارائه کنم و از جنابعالی هم تقاضا دارم حمایت لازم را از ما داشته باشید تا بتوان حرکت نوین و

 
نویی را در مجلس یازدهم آغاز کرد. 

 
کارتل هاي اقتصادي بزرگ حواشی علیه مجلس را هدایت می کنند 

زهرا شیخی مبارکه در ادامه با طرح این سوال که چه طرح و برنامه اي براي نجات جان مردم در بحران کرونا و افزایش جمعیت و
فرزندآوري داریم، گفت: جمعیتی بر اثر کرونا دارند می میرند که به سادگی برگشت پذیر نیستند؛ ما 16 زن نماینده علاوه بر اینکه
خانم هستیم متخصص هستیم و شجاعت و ایستادگی در مقابل دشمنان را داریم؛ ما فرزندان شهید سردار سلیمانی هستیم و به
مجلس آمدیم که حرفی از رهبري معظم انقلاب بر زمین نماند و از ایشان هزینه نشود؛ کارتل هاي اقتصادي بزرگ حواشی علیه

 
مجلس را هدایت می کنند و در این رابطه مستنداتی وجود دارد و باید مراقب باشیم. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی خطاب به دکتر قالیباف گفت: از شما انتظار داریم با شجاعت و درایتی که دارید شجاعانه

 
پاي مسائل بایستید و ما هم همکاري خواهیم کرد. 

معصومه پاشائی بهرام هم در این نشست ساماندهی مشکلات اقتصادي را راه برون رفت از مشکلات دانست و افزود: نیاز است در این

 
رابطه نظارت قوي انجام شود. 

عضو فراکسیون زنان مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه تعداد بالاي فوتی هاي ناشی از کرونا باید جدي گرفته شود، گفت: آمارهاي



مرگ و میر بسیار زیاد است و نیاز است مجلس با یک سوم یا 50 درصد نمایندگان نمایندگان امور را به پیش ببرد و سایر نمایندگان

 
هم به صورت آنلاین فعالیت کنند./ 

پایان پیام



آغاز عملیات «سردار سلیمانی» با اجراي 45 برنامه محوري در خوزستان

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/08/27

حوزه/ معاون فرهنگی تبلیغات اسلامی خوزستان، از آغاز عملیات شهید حاج قاسم سلیمانی در استان خوزستان با طراحی و
اجراي 45 عنوان برنامه فرهنگی و اجتماعی خبر داد.

 
آغاز عملیات «سردار سلیمانی» با اجراي 45 برنامه محوري در خوزستان 

حوزه/ معاون فرهنگی تبلیغات اسلامی خوزستان، از آغاز عملیات
شهید حاج قاسم سلیمانی در استان خوزستان با طراحی و اجراي

 
45 عنوان برنامه فرهنگی و اجتماعی خبر داد. 

حجت الاسلام احسان فردآقایی، معاون فرهنگی تبلیغات اسلامی
خوزستان، در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري «حوزه» در اهواز، از
آغاز عملیات شهید حاج قاسم سلیمانی در استان خوزستان
خبرداد و اظهارداشت: پیرو نداي رهبر معظم انقلاب مبنی بر
حضور جوانان مؤمن و صالح در موج دوم کرونا در سراسر کشور،
تدابیر لازم در خصوص اجراي عملیات فرهنگی - اجتماعی سردار

 
سلیمانی در دست اقدام قرار گرفت و به کلیه دفاتر شهرستانی نیز ابلاغ شده است. 

وي با تأکید بر اجراي منویات مقام معظم رهبري مبنی بر استفاده از ظرفیت هاي مردمی و علی الخصوص جوانان مؤمن و انقلابی در
شرایط حساس کنونی، تصریح کرد: کلیه طرح هاي ابلاغی با بهره گیري از ظرفیت جوانان مخلص و انقلابی امکان پذیر بوده و در این
راستا مسئولان ادارات شهرستانی را مسئول اجراي طرح هاي ابلاغی کرده ایم تا با استفاده از ظرفیت جوانان برنامه هاي مد نظر را

 
اجرا کنند. 

حجت الاسلام فردآقایی، به برخی از طرح هاي ابلاغی اشاره کرد و گفت: «استغاثه و دعا»، «جریان هاي همدلی و مواسات»،
«مساعدت به کادر بهداشت و درمان»، «آموزش همگانی محله محور طبق تأکیدات مقام معظم رهبري»، «پویش ها و جریان هاي

 
کارآفرینی و جهادي»، همه و همه در قالب 45 برنامه بسیار کلان طراحی و به ادارات ابلاغ شده است. 

معاون فرهنگی تبلیغات اسلامی خوزستان، در پایان اظهارداشت: امیدواریم در بازه زمانی 13آبان لغایت13دي ماه که مصادف با
سالگرد شهادت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی می باشد، فضاي فرهنگی – اجتماعی استان، به برکت ظرفیت هاي مردمی موجود به
سمت مطلوبی سوق پیدا کند و ضمن جلب رضایت خداوند متعال، پاسخی به نداي رهبر انقلاب داده باشیم و بتوانیم مقداري از تراکم

 
فشارها و مشقت هاي وارده به کادر درمان، مسئولین کشور و بخش هاي اقتصادي و عمرانی کاسته باشیم. 

انتهاي پیام./



ظرفیت مغفول سنگ هاي قیمتی در مشهد مقدس/ قوانین دست و پاگیر مانع

صادرات است

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/08/27

دنیاي معدن -استان خراسان رضوي به خصوص شهر مشهد مقدس از دیرباز در حوزه سنگ هاي قیمتی ظرفیت بی بدیلی
داشته اند که متأسفانه به دلیل سوء مدیریت هاي گسترده مغفول مانده است.

به گزارش دنیاي معدن، علی رسولیان در مشهدمقدس اظهار داشت: سقف تعیین شده براي زیورآلات نقره به صورت خروج

 
چمدانی 200 گرم تعیین شده که این یک نقیصه در صادرات زیورآلات نقره از خراسان رضوي است. 

وي ادامه داد: به همین منظور تدابیري اتخاذ شده که صادرات زیورآلات نقره همراه مسافر تا سقف سه کیلو گرم با نظارت اتحادیه
مربوطه از مرز خراسان رضوي میسر شود و مسئولیت این کار در استان پذیرفته شده تا هم ورود برخی از سنگ هاي قیمتی و هم

 
صادرات زیورآلات آسان گردد. 

معاون استاندار خراسان رضوي گفت: یکی از بهترین حوزه ها در مشهد مقدس براي انجام فعالیت اقتصادي، سنگ هاي قیمتی و

 
زیورآلات است که پیچیدگی قوانین، مقررات و دستورالعمل ها در این زمینه توسعه این فعالیت را دچار مشکل کرده است. 

وي افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت در نظر داشت که بازارچه سنگ هاي قیمتی و زیورآلات را در چند استان راه اندازي و

 
موضوع گوهرسنگ ها از تولید تا فروش را در استان هاي مستعد این حوزه رونق دهد. 

رسولیان ادامه داد: خراسان رضوي پذیرفت که این بازارچه را مشروط بر اینکه کمک هاي لازم از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
در حوزه گوهرسنگ هاي استان انجام شود، راه اندازي کند. 

وي گفت: مشهد مقدس ظرفیت هاي بی نظیر و افراد متخصص در حوزه تراش سنگ هاي قیمتی، تولید زیورآلات نقره و طلا و
صادرات آنها دارد اما آنطور که باید از ظرفیت هاي این شهر به عنوان شهر جهانی گوهرسنگ ها بهره گرفته نشده که یکی از علل آن

 
وجود موانع جدي در قوانین و دستورالعمل ها بوده است. 

معاون استاندار خراسان رضوي افزود: مکان هاي کوچکی در شهر مشهد مقدس وجود دارد که اقدامات برجسته اي در خصوص طلا و
نقره انجام می دهند و براي افراد بسیار نیز اشتغال ایجاد کرده اند اما به دلیل محدودیت هاي قانونی و دستورالعمل ها و شیوع کرونا

 
که مزید بر علت شده، کسب و کار این مکان ها کساد شده است. 

وي ادامه داد: ایجاد بازارچه گوهرسنگ ها در مرز دوغارون و مشهد مقدس اقداماتی در جهت بهره گیري از ظرفیت هاي بالقوه استان
در این حوزه و افزایش صادرات زیورآلات است تا بتوان ارزش افزوده اي در این خصوص ایجاد کرد که در این زمینه نیازمند همراهی و

 
حمایت بخش خصوصی هستیم. 

رسولیان گفت: مجتمع "مهر کوهسنگی" از بین چند مکانی که براي راه اندازي بازارچه گوهرسنگ ها در نظر گرفته شده بود، بهترین



 
مکان است زیرا هم ساختمان خوب و هم مدیران همراه دارد و آینده سرمایه گذاري در این مجتمع امیدوارکننده است. 

وي افزود: بازارچه گوهرسنگ هاي مشهد مقدس باید در بین سایر بازارچه ها رتبه نخست را داشته باشد، باید تسهیلات ارزان قیمت
براي تامین مواد اولیه، سرمایه در گردش و تجهیز مکان فروش در اختیار تولیدکنندگان این مکان قرار گیرد که در این زمینه

 
درخواست هایی به صورت کتبی و شفاهی از مدیرعامل ایمیدرو شده است. 

صیدي اعلام کرد: تدارك ویژه بانک صادرات ایران براي مقابله با کروناافزایش تولید و صادرات فولاد بناب در سال 99روایت تسنیم از

 
کارآفرینی جوان سختکوش بشاگردي با 10 میلیون تومان/ از حمل کولبري مصالح تا صادرات محصول به عمان 

معاون استاندار خراسان رضوي ادامه داد: از مدیرعامل ایمیدرو درخواست شده است که هزینه هاي آموزش هاي لازم در خصوص
گوهرسنگ ها در خراسان رضوي را تقبل کند تا بتوان با حمایت هاي آن و رفع قوانین و دستورالعمل هاي زائد از فرصت ظرفیت هاي

 
بالقوه مشهد در حوزه گوهرسنگ ها و این بازارچه بهره کافی گرفت. 

 
وضعیت صادرات ریلی استان 

رسولیان همچنین در مورد صادرات ریلی خراسان رضوي گفت: هم اکنون سهم استان خراسان رضوي از صادرات ریلی کشور در مرز
سرخس 90 درصد است که با بهره برداري از پایانه ریلی مجهز و وسیع مطهري به عنوان پایگاه استراتژیک شمال و شرق کشور می

 
توان سهم مراودات تجاري استان را با کشورهاي همسایه ارتقاء بخشید. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي با اشاره به بهره برداري از خط ریلی خواف - هرات در روزهاي آتی توسط
روساي جمهور دو کشور، پایانه ریلی مطهري را مرکز بسیار مناسبی براي ترانشیپمنت بارهاي صادراتی به مقصد افغانستان توصیف

 
کرد. 

رسولیان بیان کرد: پایانه ریلی شهید مطهري با 24 خط ریلی و سکوهاي تخلیه و بارگیري مختص واگن هاي باري به عنوان مرکز
لجستیک حمل و نقل ریلی شمال و شمال شرق کشور در محوطه اي به وسعت تقریبی 180 هکتار مشتمل بر 1500 متر ساختمان
ویژه و مجهز براي استقرار ادارات مربوطه و حق العمل کاران گمرکی و انجام عملیات صادرات زیر یک سقف به اضافه 3 باب انبارهاي
عمومی مسقف و روباز به مساحت 3500 متر مربع و بارانداز 2500 متر مربعی با امکان ارائه خدمات گمرکی جمهوري اسلامی ایران و
2 سکوي اختصاصی به طولهاي 250 و 450 و عرض 15 متر با ظرفیت عملیات تخلیه و بارگیري همزمان 250 واگن در فاصله حدود

40 کیلومتري شهر مشهد واقع شده است.



ایجاد بازارچه خیریه اینترنتی انجمن حمایت ازبیماران کلیوي در زنجان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/08/27

زنجان-مدیر عامل انجمن خیریه کلیوي استان زنجان گفت: بازارچه خیریه اینترنتی انجمن خیریه حمایت از بیماران کلیوي
در زنجان راه اندازي شد.

زنجان-مدیر عامل انجمن خیریه کلیوي استان زنجان
گفت: بازارچه خیریه اینترنتی انجمن خیریه حمایت از

 
بیماران کلیوي در زنجان راه اندازي شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، محمدرضا طهماسبی با بیان
اینکه شعار امسال هفته حمایت از بیماران کلیوي «کرونا،
فرصتی براي همدلی با بیماران کلیوي» عنوان شده است،
اظهار کرد: در این راستا انجمن کلیوي زنجان باتوجه به
شیوع بیماري کرونا و در راستاي حمایت از بیماران کلیوي

 
سومین بازارچه همدلی را بصورت اینترنتی راه اندازي کرد. 

مدیر عامل انجمن خیریه کلیوي استان زنجان تصریح کرد: هدف از برگزاري این بازارچه اشتغال، کارآفرینی و همچنین کمک به

 
بیماران کلیوي است. 

طهماسبی با بیان اینکه مهمترین بخش این بازارچه اینترنتی فروش عروسک هاي دست سازه بیماران دیالیزي است، خاطرنشان کرد:
باتوجه به شرایط به وجود آمده از بیماري کرونا و افزایش مشکلات و معیشت بیماران، روابط عمومی انجمن کارگاه عروسک سازي

 
براي توانمندسازي بیماران و خانواده هاي آنان در راستاي رسیدن به استقلال نسبی واشتغال برگزار کرد. 

مدیر عامل انجمن خیریه کلیوي استان زنجان با بیان اینکه این عروسک ها تحت عنوان «من یک کودك دیالیزي ام عروسکم را
میفروشم»، تصریح کرد: این عروسک ها در بازارچه اینترنتی انجمن و فضاي مجازي توسط انجمن به فروش می رسد تا کسب

 
درآمدي براي این عزیزان باشد. 

طهماسبی با بیان اینکه در این بازارچه اینترنتی هنرهاي دستی بیماران، صنایع دستی استان زنجان، زیورآلات،پوشاك و .... در نظر
گرفته شده است، افزود: اگر کسی دوست دارد با یک خرید اینترنتی خود را در بالابردن و بهبود وضعیت بیماران دیالیزي سهیم کند
باید به آدرس اینترنتی http://Shop.zanjankf.ir مراجعه و لوازم موردنیاز خود را بین کالاهاي پیشنهادي پیدا کرد و به عزیزان

خود اهدا کنید.



تشریح برنامه هاي سالروز تاسیس بسیج دانشجویی در فارس

منبع: ایسناشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/08/27

مسئول بسیج دانشجویی استان فارس، برنامه هاي پیش بینی شده براي بزرگداشت سالروز تاسیس این مجموعه تشریح و از
برگزاري نمایشگاه، برپایی غرفه هاي فرهنگی و نمایشگاهی، گارگاه هاي تخصصی و افتتاحیه جشنواره ترنم وحی و شب شعر،

کرسی هاي آزاد اندیشی و نشست هاي بصیرت افزایی و ... به عنوان بخشی از این برنامه ها ...

سعید یوسفی سه شنبه 27 آبان در نشست خبري مجازي
ضمن تبریک فرارسیدن سالروز تشکیل بسیج دانشجویی
در روز دوم آذر ماه سال 67، به فرمان امام راحل، گفت:
نقش این تشکل در دانشگاه رنگ جهاد علمی، فرهنگی و
بصیرتی به خود گرفت تا بعد از جنگ تحمیلی میدان دفاع

 
از انقلاب اسلامی را حفظ کند. 

وي با تاکید بر تلاش براي تبیین و گسترش تفکر ناب
بسیجی بین عموم جامعه و حتی جهانیان، برنامه ریزي
صحیح و دقیق در راستاي تکریم بسیج، در دنیاي پر تنش
کنونی را مهم برشمرد و افزود: بازنمایی تصویر امید بخش،

وحدت آفرین، خدمت رسان، مبتکر حل مسائل، توانمند و مقتدر از شجره طیبه بسیج با معرفی جایگاه ، عملکرد و دستاورد هاي

 
بسیج در 41 سال گذشته از اهداف برنامه هاي بسیج دانشجویی دانشگاه هاي استان فارس در هفته بسیج است. 

یوسفی با تاکید بر تاکید بر شعار هفته بسیج مبنی بر پیشرو در خدمت و امید آفرینی و شعار روز تشکیل بسیج دانشجویی با عنوان
بسیج مبتکر حل مسائل اضافه کرد: انعکاس اقدامات، دستاورد ها و پیامد هاي گذشته حضور و فعالیت بسیج در جامعه به خصوص در
مبارزه با کرونا و حضور میدانی بسیج در عرصه هاي ده گانه نیروي انسانی، علم و فناوري، اجتماعی، فرهنگی ، هنري، رسانه ، تعلیم و
تربیت ، راهبردي و زیر ساختی، ورزش و تربیت بدنی ، اقتصاد مقاومتی و بسیج سازندگی از سیاست ها و رویکردهاي برنامه هاي

 
بسیج دانشجویی در هفته مقدس بسیج است. 

وي، تبیین و تشریح اهداف و انتظارات امامین انقلاب در تشکیل بسیج، نقش بسیج در ایجاد وحدت، عزت ملی و پیشرفت و تعالی
همه جانبه در انقلاب اسلامی، نقش بسیج دانشجویی در گام دوم انقلاب و کمک به کارآمدي نظام و تحقق دانشگاه اسلامی و تبیین و
تشریح گفتمان انقلابی و اسلامی بسیج را سیاست ها و رویکردهاي بسیج دانشجویی برشمرد و تصریح کرد: در برنامه هاي هفته بسیج
به سه موضوع"معرفی و تبیین اهداف بسیج دانشجویی"، "فرهنگ سازي مبارزه با کرونا"، و "شعار ما همه مسئولیم در راستاي

 
گفتمان سازي امر به معروف و نهی از منکر " توجه خاصی خواهیم داشت. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس بر توجه به ابعاد وحدت آفرین، امید آفرینی در جامعه، خدمت رسانی و حرکت هاي
جهادي بسیج به عموم دانشجویان، معنوي، تربیتی و اخلاقی بسیج در دانشگاه، روحیه انقلابی گري، شهادت طلبی و حضور در صحنه



هاي دفاع از انقلابی و اسلامی، علمی، پژوهشی، مطالبه گري و حل مسائل جامعه توسط بسیج دانشجویی تاکید کرد و گفت: عمده

 
برنامه هاي گرامیداشت سالروز تشکیل بسیج دانشجویی با توجه به شرایط موجود بواسطه کرونا، بصورت مجازي برگزار می شود. 

یوسفی با اشاره به اجراي برنامه ها به صورت مجازي، برپایی غرفه هاي فرهنگی و نمایشگاه هاي عکس فعالیت هاي بسیج با رعایت
پروتکل هاي بهداشتی و همچنین در بستر فضاي مجازي، راه اندازي پویش ماسک در فضاي مجازي، مسابقات فرهنگی و هنري مثل
مسابقات کتابخوانی با تاکید بر کتاب فصل (کتاب شهید ابراهیم هادي) و کتاب شهید شاخص سال دانشجویی شهید عبداالله مصلی
نژاد، کارگاه هاي تخصصی آموزش قرآن کریم، افتتاحیه جشنواره قرآنی ترنم وحی و شب شعر مجازي از برنامه هاي بسیج دانشجویی
در دانشگاه ها عنوان و خاطرنشان کرد: برگزاري نمایشگاه عکس لحضه هاي ماندگار ، چهره هاي ماندگار، لایو اینستاگرام تئاتر
خیابانی یا صحنه اي با موضوع بسیج و شهدا ، اکران فیلم ها و مستند هاي مجازي معرف روحیه بسیج، مسابقات ادبی و هنري، مرحله
شهرستانی جشنواره ادبی هنري ققنوس 6 ، تولید و نمایش آثار هنري بسیجیان اعم از نمایشگاه عکس ، سرود ، نماهنگ ، تئاتر و ...

 
از برنامه هاي دیگر این تشکل در هفته بسیج است. 

وي با بیان اینکه مصادف با سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در دانشگاه ها، کارگاه هاي آموزش و مشاوره مهارت زندگی و انتخاب
همسر، اصول تربیت فرزند و کاهش طلاق، پیشگیري از اعتیاد، مشاوره هاي درمانی، تحصیلی ، حقوقی، خانواده ، تربیتی و کارآفرینی
به مخاطبان و نمایشگاه هاي عکس اجتماعی اعم از پیشگیري از اعتیاد ، مهارت زندگی و سبک زندگی در دانشگاه ها اجرا می شود
افزود: تهیه بسته هاي معیشتی، بهداشتی، لوازم التحریر و توزیع در حاشیه شهر و مناطق محروم ، اعزام مشاور و مدد کار به حاشیه
شهر و مناطق محروم، برپایی نمایشگاه هاي عرصه خدمت رسانی گروه هاي جهادي(عکس،کارهاي دستی و ...) در محل دانشگاه ها و
برگزاري جلسات مطالبه گري گروه هاي جهادي با مسئولاندر راستاي بررسی مشکلات حاشیه شهر و مناطق محروم از اقدامت بسیج

 
دانشجویی دانشگاه هاي سرارس استان فارس است. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس از برگزاري مسابقات ورزشی در بستر فضاي مجازي، لایو اینستاگرام با موضوع آموزش
تمرین هاي ورزشی مفید انفرادي و گروهی و معرفی و تقدیر از چهره هاي شاخص ورزشی در قالب هاي مختلف در هفته بسیج امسال
خبر داد و تصریح کرد: انتشار نشریه و بروشور با هدف انعکاس و انتشار فعالیت ها و آرمان هاي بسیج در بین عموم دانشجویان،
برگزاري دوره هاي آموزش مجازي سواد رسانه اي در دانشگاه ها، تولید عکس نوشته، کلیپ، تیزر یا استیکر با موضوعات «رسالت و
آرمان بسیج دانشجویی و گفتمان و انتظارات امام خمینی (ره) از بسیج دانشجویی» راه اندازي پویش هاي دانشجویی در دانشگاه با
موضوع بسیج و خدمت رسانی کروناي و مصاحبه ، یادداشت و مقاله نویسی مسئولان بسیج دانشجویی با رسانه ها از برنامه هاي این

 
تشکل دانشجویی است. 

یوسفی با بیان اینکه در موضوع پژوهش و فناوري، جلسات آموزش مجازي در بحث اشتغال زایی و کارآفرینی ، دوره ها و کارگاه هاي
آموزشی و تخصصی علمی در فضاي مجازي ، نشست هاي علمی در فضاي مجازي با حضور صنعتگران، مسئولان و دانشجویان نخبه
بسیجی ( راه مهندسی) ، نمایشگاه دستاورد هاي علمی دانشجویی در دانشگاه ها ،تجلیل از نخبگان پژوهشی و علمی بسیجی در
دانشگاه ها و مسابقات علمی جذاب در فضاي مجازي دانشگاه ها برگزار می کنیم ادامه داد: برگزاري دوره هاي خط امام دانشگاهی
ویژه دانشجویان جدید الورود، دوره توانمند سازي مسئولان بسیج دانشجویی با عنوان مدیریت تشکیلات اسلامی از برنامه هاي بسیج

 
دانشجویی در هفته بسیج است. 

وي با اشاره به مطالبه گري تخصصی از مسئولان در قالب هاي متفاوت توسط دانشجویان بسیجی در بستر فضاي مجازي بیان داشت:
مناظره، تریبون آزاد و کرسی آزاد اندیشی و نشست هاي بصیرتی مجازي با موضوع " بسیج گفتمان مردمی یا حزب گرایی" و گعده

 
هاي دانشجویی در دانشگاه ها با محوریت بسیج و بسیجی گري با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار می شود. 



انتهاي پیام



نیمی از ثبت نام تسهیلات کرونایی مربوط به شبکه حمل و نقل است

منبع: ایسناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: نیمی از ثبت نام تسهیلات کرونایی مربوط به شبکه
حمل و نقل است.

طیب جعفري صبح امروز (26 آبان ماه) در جلسه شوراي
هماهنگی بانک هاي استان زنجان، اظهار کرد: تا 26 آبان
ماه امسال در مجموع 15 هزار و 894 فقره پرونده در
سامانه کارا (بخش تسهیلات کرونا)، ثبت شده که از این
رقم تعداد 6122 فقره پرونده به دلایل مختلف به

 
متقاضیان تسهیلات عودت داده شده است. 

این مسئول ادامه داد: مجموع درخواست هاي مانده در
سامانه 9597 فقره پرونده با رقم 180 میلیارد تومان است
که از این رقم تعداد 9538 فقره پرونده با رقم 145 میلیون

 
تومان جهت پرداخت در کارتابل بانک هاي عامل قرار دارد. 

وي افزود: از مجموع درخواست هاي در اختیار بانک، 6240 فقره پرونده با رقم 99 میلیارد تومان پرداخت شده که از طریق پرداخت

 
این تسهیلات در مجموع از 9982 شغل آسیب دیده صیانت شد. 

جعفري تصریح کرد: نسبت عملکرد تسهیلات پرداختی به اعتبار ابلاغی استان 41.6 درصد است که این نسبت براي کل کشور 36.9

 
درصد بوده و این میزان نشان می دهد عملکرد استان نسبت به میانگین کشوري بهتر بوده است. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان، با بیان اینکه این استان رتبه 11 را در جذب منابع ابلاغی داشته

 
است، یادآور شد: در کشور 28 درصد از پرونده هاي ثبت شده مردود بود که سهم زنجان از این مردودي ها 2.9 درصد است. 

این مسئول خاطرنشان کرد: استان زنجان سهم 1.38 درصدي از تسهیلات پرداختی کشور را به لحاظ ریالی و سهم 1.7 درصدي را به
لحاظ تعداد را دارد. در مجموع 9000 درخواست تسهیلات کرونا در شبکه بانکی وجود دارد که 50 درصد آن مربوط به شبکه حمل و
نقل بوده و میانگین کشوري 61 درصد است. در رتبه دوم مراکز آموزشی و فرهنگی با 1098 فقره پرونده و 11.5 درصد و رسته

 
پوشاك با 10 درصد به ترتیب در رتبه هاي دوم و سوم قرار دارد. 

انتهاي پیام



نظام صنفی رایانه اي موتور پیشران فناوري کشور

منبع: دانشجوشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، در آستانه برگزاري ششمین دوره سرنوشت ساز انتخابات نظام صنفی رایانه اي،
جمعی از نخبگان، فعالان و خانواده فاواي کشور بیانیه اي صادر کردند. متن این بیانیه به شرح ذیل است: ارتقاء جایگاه جهانی

کشور در علم و فناوري و تبدیل ایران به قطب علمی و فناوري جهان اسلام ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، در آستانه برگزاري ششمین دوره سرنوشت ساز انتخابات نظام صنفی رایانه اي،

 
جمعی از نخبگان، فعالان و خانواده فاواي کشور بیانیه اي صادر کردند. متن این بیانیه به شرح ذیل است: 

 
ارتقاء جایگاه جهانی کشور در علم و فناوري و تبدیل ایران به قطب علمی و فناوري جهان اسلام 

 
بخشی از سیاست هاي علم و فناوري مقام معظم رهبري (مدظله العالی) 

همزمان با گسترش دانش و فناوري پردازش و فرآوري اطلاعات از قبیل هوش مصنوعی، داده کاوي و تحلیل کلان داده و شبکه در
مسیر حکمرانی جهانی و در آستانه برگزاري ششمین دوره سرنوشت ساز انتخابات نظام صنفی رایانه اي در دهه پنجم حیات انقلاب
اسلامی ایران، برخود لازم دانستیم در چنین نقطه عطفی به منظور حمایت از پیشبرد اهداف عالی این عرصه و پیگیري حقوق فعالان

 
و نخبگان حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات مطالبات روشنی را براي شنیدن آواي متفاوت فناوري بیان نماییم. 

این بیانیه تجدید مطلعی است خطاب به تمامی فعالان و اثرگذاران حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات به ویژه جوانان نخبه که به مثابه

 
منشوري «فصل جدید زندگی جمهوري اسلامی» را رقم خواهند زد. 

 
بسم االله الرّحمن الرّحیم 

امروزه فناوري اطلاعات و ارتباطات از ظرفیتهاي تمدن سازي برخوردار بوده چرا که تأمین کننده فضاي حکمرانی پیشرفته و هوشمند
با رویکرد عدالت بنیان براي جامعه است و از طرفی در شرایط فعلی اقتصاد کشور که پرورش نهاد هاي توانمند مردمی به عنوان موتور
محرك و حلقه جریان ساز تقویت کارآفرینی تنها راه حل اساسی در مسیر تحقق اقتصاد مقاومتی و الگوي نجات بخش براي شکوفایی

 
اقتصاد دیجیتالی است حرکت هاي موثر و متحد بخش خصوصی در در این مسیر می تواند منجر به تعالی بیشتر شود. 

نهاد هاي مردمی ازجمله نهاد نظام صنفی رایانه اي می تواند به عنوان نقطه کانونی تجمیع ظرفیت هاي بخش خصوصی به منظور
مواجهه ي هوشمندانه و مقتدرانه با تحولات پرشتاب عرصه فناوري (ICT)، به منظور استفاده از فرصت ها و ظرفیت ها و مدیریت
صحیح آن شناخته شود، اگرچه علی رغم تلاش هاي جدي و تحسین برانگیز در دوره هاي گذشته، جایگاه فعلی سازمان نظام صنفی
رایانه اي همسو با سرعت تحولات حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات، ارتقاء و توسعه نیافته و بسیاري از صاحب نظران و فعالان و
همچنین تصمیم گیران عالی این حوزه براي سازمان جایگاه قانونی و شان صنفی متناسبی با ظرفیت هاي سترگ اعضاء آن قائل
نیستند، اما بدیهی است این نهاد می تواند در مسیر تصمیم سازي و سیاست گذاري کارشناسی محور براي حکمرانان کشور نقش
جدي داشته باشد؛ و این نقش تحولی به وقوع نخواهد پیوست، مگر آنکه تمامی اعضاي صنف دست در دست هم دهند و آماده دفاع از
ارتقاء جایگاه خطیر فعالان این عرصه در کشور شوند، به عقیده ما نظام صنفی اتحادي است مقدس بین اعضا براي شانه دادن زیر بار
فعالیت هاي صنفی در عرصه جهاد فناوري اطلاعات و تجدید عهدي است در راستاي آبادانی کشور با شعار اقتصاد دانش بنیان و با

 
همراهی همه ي فعالان بویژه نخبگان جوان آینده ساز. 

ما فعالان و اثرگذاران این صنعت پیشران اقتصاد دیجیتالی ضمن تأکید بر نقش مردمی و خصوصی نظام صنفی رایانه اي، ضروري می

 
دانیم که نکات و موارد زیر، مورد اهتمام و توجه جدي قرار گیرد: 

 
1- ایجاد نظام¬ هاي حقوق فردي و اجتماعی شهروندان با رویکرد فناورانه با هدف تأمین نیاز هاي دولت اسلامی کارآمد. 



 
2- حرکت در مسیر حکومت واقعی مردم بر مردم در سازمان نظام صنفی رایانه اي. 

 
3- تعامل سازنده نظام صنفی با نهاد هاي حاکمیتی در بهبود وسازماندهی مجوز ها و پروانه هاي شرکت هاي فعال این حوزه. 

 
4- افزایش میزان تأثیر گذاري صنفی در بازآفرینی نقش شرکت هاي خصوصی در ارتقاي سهم اقتصاد دیجیتال 

5- همتی بلند به منظور تصویب نظام مهندسی ارتباطات و فناوري اطلاعات در مجلس شوراي اسلامی و ارتقا جایگاه و کارکرد صنف

 
در یک کالبد جدید با شعار آواي متفاوت فناوري 

 
6- کمک جدي به شناساندن فرهنگ و گسترش نفوذ خدمات اعضاي تحت پوشش. 

 
7- حمایت در برابر بحران هایی همچون کرونا از اعضا با هدف اتحاد حمایتی صنفی. 

 
8- مرتفع سازي مقررات گذاري موازي براي فعالان صنعت فناوري اطلاعات. 

 
9- افزایش سهم صادرات خدمات فناوري محور 

 
10- مردمی کردن اقتصاد دیجیتال با رویکرد نقش آفرینی واقعی نخبگان جوان. 

 
11- گسترش حمایت هاي هدفمند مادي و معنوي از نخبگان، نوآوران و فعالیت هاي عرصه علم و فناوري. 

 
12- حمایت مادي و معنوي از فرآیند تبدیل ایده به محصول و افزایش سهم تولید محصولات و خدمات 

 
مبتنی بر دانش پیشرفته و فناوري داخلی در تولید ناخالص داخلی با هدف دستیابی به سهم 50 درصد. 

13- کمک به تجمیع یا حیطه بندي نهاد ها و سازمان هاي موازي در خصوص تصمیم گیري، سیاست گذاري و حمایت از کسب و کار

 
هاي حوزه فناوري اطلاعات. 

 
14- برنامه ریزي، آموزش و حفظ سرمایه هاي نیروي انسانی این حوزه در داخل کشور. 

 
15- راهبري نظام صنفی و ظرفیت هاي فعالان به منظور تحقق سند چشم انداز 1404. 

 
16- گسترش حوزه هاي خدماتی با رویکرد اقتصاد دانش بنیان. 

 
17- حمایت مردم نهاد به منظور تحقق شبکه ملی اطلاعات به عنوان نقطه ایده آل حکمرانی سایبري. 

 
18- جدي گرفتن شرکت هاي دانش بنیان در نجات اقتصاد دیجیتالی کشور با توسعه کمی و کیفی. 

 
19- تدوین و تصویب سند حقوق مادي و معنوي محتواي دیجیتال و اجرا در نظام رایانه اي کشور. 

 
20- گسترش حمایت و سرمایه گذاري در حوزه هاي تولید محتواي دیجیتال بومی. 

21- تغییر و جایگزین سازي شیوه اعطاي مجوز فعالیت از سوي نظام صنفی رایانه اي با راهکار هاي جدیدي همچون کسب گواهی

 
هاي حرفه اي جهت سهولت شکل گیري کسب و کار هاي حوزه فاوا. 

22- حمایت و شبکه سازي از نخبگان جوان با رویکرد به حداقل رساندن اتکاي فنی به کشور هاي دیگر در عرصه فناوري اطلاعات با

 
اولویت بومی سازي نیاز هاي سخت افزاري و نرم افزاري شبکه ملی اطلاعات. 

23- هم افزایی با سایر نهاد هاي موثر در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات همچون مرکز ملی فضاي مجازي، معاونت علمی فن آوري
ریاست جمهوري، وزارت ارتباطات و فن آوري اطلاعات، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان صدا وسیما، سازمان تبلیغات اسلامی

 
و ... در جهت ایجاد نظام خدمات متقابل به ذینفعان. 

24- ایجاد ائتلاف قدرتمند از نظام هاي صنفی و نهاد هاي مردمی و فعالان فناوري اطلاعات ملت ها و دولت هاي جهان با هدف
تشکیل سازمان جهانی با هدف حذف انحصار کشور هاي استعمارگر؛ لذا از همه عزیزان دغدغه مند این حوزه استدعا داریم تا با تأمل و
توجه به محور هاي کلیدي و اثر گذار در انتخابات پیش رو شرکت کرده و با حمایت خود از این بیانیه در پیگیري و مطالبه هر چه

بهتر یار ي نمایند.



برنامه هاي سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در فارس تشریح شد

منبع: شیرازهشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/08/27

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارس برنامه هاي این مجموعه را در هفته بسیج سال جاري را تشریح کرد.

 
مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارس برنامه هاي این مجموعه را در هفته بسیج سال جاري را تشریح کرد. 

ه گزارش سرویس سیاسی شیرازه، سعید یوسفی امروز در نشست مجازي با خبرنگاران به تشریح برنامه هاي بسیج دانشجویی دانشگاه
هاي استان فارس در هفته بسیج پرداخت و اظهار داشت: در دوم آذر ماه سال 67، به فرمان امام راحل، بسیج دانشجویی به عنوان
داعیه دار دفاع از انقلاب اسلامی در دانشگاه تشکیل شد و نقش این تشکل در دانشگاه رنگ جهاد علمی، فرهنگی و بصیرتی به خود

 
گرفت تا بعد از جنگ تحمیلی میدان دفاع از انقلاب اسلامی را حفظ کند. 

وي با تاکید بر تلاش براي تبیین و گسترش تفکر ناب بسیجی بین عموم جامعه و حتی جهانیان، برنامه ریزي صحیح و دقیق در
راستاي تکریم بسیج، در دنیاي پر تنش کنونی را مهم برشمرد و افزود: بازنمایی تصویر امید بخش، وحدت آفرین، خدمت رسان،
مبتکر حل مسائل، توانمند و مقتدر از شجره طیبه بسیج با معرفی جایگاه ، عملکرد و دستاورد هاي بسیج در 41 سال گذشته از

 
اهداف برنامه هاي بسیج دانشجویی دانشگاه هاي استان فارس در هفته بسیج است. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارسبا تاکید بر تاکید بر شعار هفته بسیج مبنی بر پیشرو در خدمت و امید آفرینی و شعار روز تشکیل
بسیج دانشجویی با عنوان بسیج مبتکر حل مسائل اضافه کرد: انعکاس اقدامات، دستاورد ها و پیامد هاي گذشته حضور و فعالیت
بسیج در جامعه به خصوص در مبارزه با کرونا و حضور میدانی بسیج در عرصه هاي ده گانه نیروي انسانی، علم و فناوري، اجتماعی،
فرهنگی ، هنري، رسانه، تعلیم و تربیت، راهبردي و زیر ساختی، ورزش و تربیت بدنی، اقتصاد مقاومتی و بسیج سازندگی از سیاست ها

 
و رویکردهاي برنامه هاي بسیج دانشجویی در هفته مقدس بسیج است. 

یوسفی، تبیین و تشریح اهداف و انتظارات امامین انقلاب در تشکیل بسیج، نقش بسیج در ایجاد وحدت، عزت ملی و پیشرفت و تعالی
همه جانبه در انقلاب اسلامی، نقش بسیج دانشجویی در گام دوم انقلاب و کمک به کارآمدي نظام و تحقق دانشگاه اسلامی و تبیین و
تشریح گفتمان انقلابی و اسلامی بسیج را سیاست ها و رویکردهاي بسیج دانشجویی برشمرد و تصریح کرد: در برنامه هاي هفته بسیج
به سه موضوع"معرفی و تبیین اهداف بسیج دانشجویی"، "فرهنگ سازي مبارزه با کرونا"، و "شعار ما همه مسئولیم در راستاي

 
گفتمان سازي امر به معروف و نهی از منکر " توجه خاصی خواهیم داشت. 

وي بر توجه به ابعاد وحدت آفرین، امید آفرینی در جامعه، خدمت رسانی و حرکت هاي جهادي بسیج به عموم دانشجویان، معنوي،
تربیتی و اخلاقی بسیج در دانشگاه، روحیه انقلابی گري، شهادت طلبی و حضور در صحنه هاي دفاع از انقلابی و اسلامی، علمی،
پژوهشی، مطالبه گري و حل مسائل جامعه توسط بسیج دانشجویی تاکید کرد و گفت: عمده برنامه هاي گرامیداشت سالروز تشکیل

 
بسیج دانشجویی با توجه به شرایط موجود بواسطه کرونا، بصورت مجازي برگزار می شود. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارسبا اشاره به اجراي برنامه ها به صورت مجازي، برپایی غرفه هاي فرهنگی و نمایشگاه هاي عکس
فعالیت هاي بسیج با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و همچنین در بستر فضاي مجازي، راه اندازي پویش ماسک در فضاي مجازي،



مسابقات فرهنگی و هنري مثل مسابقات کتابخوانی با تاکید بر کتاب فصل (کتاب شهید ابراهیم هادي) و کتاب شهید شاخص سال
دانشجویی شهید عبداالله مصلی نژاد، کارگاه هاي تخصصی آموزش قرآن کریم، افتتاحیه جشنواره قرآنی ترنم وحی و شب شعر مجازي
از برنامه هاي بسیج دانشجویی در دانشگاه ها عنوان و خاطرنشان کرد: برگزاري نمایشگاه عکس لحضه هاي ماندگار ، چهره هاي
ماندگار، لایو اینستاگرام تئاتر خیابانی یا صحنه اي با موضوع بسیج و شهدا ، اکران فیلم ها و مستند هاي مجازي معرف روحیه بسیج،
مسابقات ادبی و هنري، مرحله شهرستانی جشنواره ادبی هنري ققنوس 6، تولید و نمایش آثار هنري بسیجیان اعم از نمایشگاه عکس،

 
سرود، نماهنگ، تئاتر و ... از برنامه هاي دیگر این تشکل در هفته بسیج است. 

یوسفی با بیان اینکه مصادف با سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در دانشگاه ها، کارگاه هاي آموزش و مشاوره مهارت زندگی و انتخاب
همسر، اصول تربیت فرزند و کاهش طلاق، پیشگیري از اعتیاد، مشاوره هاي درمانی، تحصیلی، حقوقی، خانواده، تربیتی و کارآفرینی به
مخاطبان و نمایشگاه هاي عکس اجتماعی اعم از پیشگیري از اعتیاد، مهارت زندگی و سبک زندگی در دانشگاه ها اجرا می شود افزود:
تهیه بسته هاي معیشتی، بهداشتی، لوازم التحریر و توزیع در حاشیه شهر و مناطق محروم، اعزام مشاور و مدد کار به حاشیه شهر و
مناطق محروم، برپایی نمایشگاه هاي عرصه خدمت رسانی گروه هاي جهادي (عکس، کارهاي دستی و ...) در محل دانشگاه ها و
برگزاري جلسات مطالبه گري گروه هاي جهادي با مسئولان در راستاي بررسی مشکلات حاشیه شهر و مناطق محروم از اقدامت بسیج

 
دانشجویی دانشگاه هاي سرارس استان فارس است. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس از برگزاري مسابقات ورزشی در بستر فضاي مجازي، لایو اینستاگرام با موضوع آموزش
تمرین هاي ورزشی مفید انفرادي و گروهی و معرفی و تقدیر از چهره هاي شاخص ورزشی در قالب هاي مختلف در هفته بسیج امسال
خبر داد و تصریح کرد: انتشار نشریه و بروشور با هدف انعکاس و انتشار فعالیت ها و آرمان هاي بسیج در بین عموم دانشجویان،
برگزاري دوره هاي آموزش مجازي سواد رسانه اي در دانشگاه ها، تولید عکس نوشته، کلیپ، تیزر یا استیکر با موضوعات «رسالت و
آرمان بسیج دانشجویی و گفتمان و انتظارات امام خمینی (ره) از بسیج دانشجویی» راه اندازي پویش هاي دانشجویی در دانشگاه با
موضوع بسیج و خدمت رسانی کروناي و مصاحبه ، یادداشت و مقاله نویسی مسئولان بسیج دانشجویی با رسانه ها از برنامه هاي این

 
تشکل دانشجویی است. 

یوسفی با بیان اینکه در موضوع پژوهش و فناوري، جلسات آموزش مجازي در بحث اشتغال زایی و کارآفرینی ، دوره ها و کارگاه هاي
آموزشی و تخصصی علمی در فضاي مجازي ، نشست هاي علمی در فضاي مجازي با حضور صنعتگران، مسئولان و دانشجویان نخبه
بسیجی ( راه مهندسی)، نمایشگاه دستاورد هاي علمی دانشجویی در دانشگاه ها، تجلیل از نخبگان پژوهشی و علمی بسیجی در

 
دانشگاه ها و مسابقات علمی جذاب در فضاي مجازي دانشگاه ها برگزار می کنیم. 

وي ادامه داد: برگزاري دوره هاي خط امام دانشگاهی ویژه دانشجویان جدید الورود، دوره توانمند سازي مسئولان بسیج دانشجویی با

 
عنوان مدیریت تشکیلات اسلامی از برنامه هاي بسیج دانشجویی در هفته بسیج است. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس با اشاره به مطالبه گري تخصصی از مسئولان در قالب هاي متفاوت توسط دانشجویان
بسیجی در بستر فضاي مجازي بیان داشت: مناظره، تریبون آزاد و کرسی آزاد اندیشی و نشست هاي بصیرتی مجازي با موضوع "
بسیج گفتمان مردمی یا حزب گرایی" و گعده هاي دانشجویی در دانشگاه ها با محوریت بسیج و بسیجی گري با رعایت پروتکل هاي

 
بهداشتی برگزار می شود. 

انتهاي پیام/ م



سرهنگی: پیچیدگی اقتصاد، اکوسیستم کارآفرینی را ارتقا می دهد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیرکل توسعه کارآفرینی و بهره وري
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پیچیدگی در

 
اقتصاد باعث ارتقا اکوسیستم کارآفرینی شود. 

بهگزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانیوزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی، رحیم سرهنگی، مدیرکل دفتر توسعه
کارآفرینی وبهره وري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در
مراسم افتتاحیه هفته جهانی کارآفرینیاظهار کرد: همگام با
176 کشور دنیا هفته جهانی کارآفرینیدر حال برگزاري

 
است. 

ویبا بیان این که در شرایط کرونایی، حدود 300 برنامه و 60 برنامه ملی به صورت مجازیو آنلاین برگزار می شود، گفت: اقتصاد ایران

 
در شرایط فعلی به راحتی قابل مسدود وتحریم کردن است و تنها راه برون رفت از این وضعیت، ایجاد یک اقتصاد پیچیده است. 

مدیرکلدفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: وقتی ایناکوسیستم پیچیده شود، ارتباط بین

 
کارآفرینان افزایش پیدا می کند، گونه هاي جدید وکالا ها و محصولات فراوان تولید می شود و اقتصاد به سمت پیچیدگی می رود. 

سرهنگیبا بیان این که براي اقتصاد پیچیده نیاز به بازار گسترده داریم که همان بازارجهانی است و باعث می شود شریان هاي
اقتصادي باز و ارتباط خوبی بین دولت بااکوسیستم هاي منطقه و نقاط دور دست برقرار شود، گفت: شاید برخی بگویند به دلیلتحریم
ها نمی توانیم به بازار جهانی دست پیدا کنیم، اما تجربه نشان داده حتی باوجود تحریم ها هم ما توانستیم با بازار جهانی ارتباط برقرار

 
کنیم. 

مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی و بهره وري وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیاناینکه براي پیچیده کردن و خارج کردن اقتصاد از
وضع کنونی باید به بازیگران اصلییعنی کارآفرینان توجه زیادي شود و چالش هاي روبه روي آن ها را برداشت، گفت: اینگونه نباشد که

 
هم بازار ریسک داشته باشد و هم از سوي مدیران ریسک ایجاد شود وکارآفرینان پشیمان شوند. 

سرهنگیبا بیان اینکه در حوزه کارآفرینی قوانین خوبی وضع شده است، اما متأسفانه به درستیاجرا نمی شود، بیان کرد: نباید

 
کارآفرینان درگیر ناکارآمدي سیستم هاي اقتصادي کشورشوند. 
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نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش در استان همدان برگزار

می شود

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/08/27

نخستین مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش به همت اداره کل ورزش و جوانان استان همدان برگزار می شود.

به همت اداره کل ورزش و جوانان استان همدان؛ نخستین
مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش در استان
همدان برگزار می شود نخستین مسابقه مجازي توسعه
کسب وکار در ورزش به همت اداره کل ورزش و جوانان

 
استان همدان برگزار می شود. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان
همدان، معصومه پیردهقان به اشاره به اجراي نخستین
مسابقه مجازي توسعه کسب وکار در ورزش، گفت:

متأسفانه هم زمان با شیوع ویروس کرونا یکی از بخش هاي بسیار آسیب پذیر ورزش بوده که بخش قابل توجهی از ورزشکاران،

 
مربیان، داوران و غیره را شامل می شود. 

مسئول هماهنگی امور بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان همدان بابیان اینکه این مسابقه به صورت مجازي به مناسبت هفته
جهانی کارآفرینی به همت اداره کل ورزش و جوانان استان همدان برگزار خواهد شد، گفت: کارآفرینی و جهاش تولید، کارآفرینی و
کرونا، کارآفرینی و تعاون، کارآفرینی وزنان، کارآفرینی دیجیتال، کارآفرینی جوانان و دانشجویان، کارآفرینی و کودك و نوجوان از
محورهاي این مسابقه است که علاقه مندان می توانند ایده هاي خود را تا دوم آذرماه به آدرس hamedan.msy.gov.ir ارسال

نمایند.



تمایل دولت به افزایش قیمت خودرو

منبع: روزنامه مردم سالاريشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/08/27

دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو گفت: عذرخواهی وزیر صمت از بی کیفیتی خودروها در حالی که مردم
همچنان به دلیل قیمت بالا و عرضه اندك در صف خرید خودرو هستند، دردي را دوا نمی کند.به گزارش مردم سالاري آنلاین، مازیار
بیگلو در نشست خبري اعضاي هیات مدیره انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو با تاکید بر این که مسئولان همچنان
شعار می دهند، افزود: وزیر صمت پس از عذرخواهی از مردم آزادسازي قیمت فولاد را در دستور کار قرار داده و سپس از واردات
خودرو حمایت می کند این در حالیست که مشکل مردم قیمت بالا و قرار گرفتن در صف خرید خودرو است و کیفیت نیز با
عذرخواهی ارتقا نمی یابد بلکه باید نسبت به کاهش قیمت اقدام کرد.بیگلو با طرح این پرسش که چرا دولت به سمت مردم حرکت
نمی کند تصریح می کند: راهکار کاهش قیمت خودرو بارها از سوي فعالان این حوزه اعلام شده و راهکار آن، کاهش قیمت مواد اولیه
است اما با روند فعلی فعالیت دولت این تصور می رود که او تمایل به افزایش قیمت خودرو دارد. وي ادامه داد: در حالی خودرو متهم
به مافیا می شود که مافیاي فولاد دیده نمی شود در حالی که فعالان این حوزه با تحت فشار قرار دادن وزیر نسبت به آزادسازي قیمت
اقدام کردند اما امکان کاهش 30 درصد قیمت خودرو با کنترل قیمت مواد اولیه وجود دارد اما دولت حاضر به از دست دادن سود خود

 
نیست. 

دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو در ادامه با اشاره به اظهارات وزیر مبنی بر ضرورت آزادسازي خودرو اظهار کرد:
دولت هنوز قادر به تامین.دومیلیارد دلار ارز مورد نیاز تولید نیست در این شرایط چگونه می تواند ارز مورد نیاز واردات خودرو را تامین
کند این در حالیست که در سال جهش تولید قرار داریم و تجربه نشان داده که دولت هرزمانی که منابع مالی تحت اختیار زیادي
داشته واردات را ازاد کرده است.او با تاکید بر این که اگر قصد دولت تعطیلی صنعت قطعه است باید به صورت رسمی نسبت به اعلام
آن اقدام کند، تصریح کرد: در این شرایط دولت باید نسبت به ایجاد اشتغال 500 هزار نفر از فعالان این حوزه اقدام کند. اما این
موضکع باید مورد تاکید قرار گیرد که اقاي وزیر مسئول خودروسازان هستند و می توانند خواستار تعطیلی این حوزه شوند اما تعطیلی
قطعه ساز امکانپذیر نیست چرا که فعالان این حوزه کارآفرین هستند.بیگلو در ادامه با تاکید بر این تا زمانی که مشکلات اساسی عرضه
و قیمت حل نشده مسئولان نباید به حوزه کیفیت وارد شوند، گفت: وزارت صمت در این مدت به اندازه اي منفعل عمل کرد که

 
مجلس طرح ساماندهی را یک طرفه به تصویب رساند. 

وي در ادامه در خصوص تقاضاي کاذب بازار خودرو اظهار کرد: هم اکنون تقاضاي انباشته وجود ندارد اما شاهد تقاصاي کاذب هستیم
این در حالیست که کل نیاز خودرو کشور بر اساس مطالعات سال 97، یک میلیون 100 هزار دستگاه با قیمت هاي قبل بوده و با
اصلاح قیمت ها نیاز بازار به کمتر از یک میلیون دستگاه رسیده اما در شرایط فعلی تولید، نیاز تقاضاي داخل را پاسخ می دهد و
ظرفیت قطعه سازي در حال حاضر براي تولید سه میلیون دستگاه خودرو است.بیگلو در خصوص میزان دپوي قطعات نیز اظهار کرد: تا
چندي پیش دپوي قطعات به 400 میلیون دلار رسید که با اختصاص ارز از سوي بانک مرکزي این رقم به 300 میلیون دلار کاهش
یافت که انتظار می رود با آزادسازي بدون انتقال ارز در هفته هاي گذشته روند ترخیص تندتر شود اما مشکل اصلی کمبود ریال تحت
اختیار قطعه سازان است.وي در خصوص تعطیلی واحدهاي قطعه سازي نیز یادآور شد: با شروع تحریم ها در سال 98 با افزایش
ظرفیت، واحدهاي فعال به 900 واحد بازگشت اما با مشکلات اخیر و تعطیلی 200 واحد هم اکنون 700 واحد فعال هستند که از این

 
تعداد نیز 150 واحد در شرف تعطیلی هستند. 

سیاست هاي کوتاه مدت، قوانین متناقض و عملکرد کوتاه مدت مسئولان بلاي جان صنعت خودرو شده این در حالیست که با شیوع
کرونا، کمبود مواد اولیه و تشدید تحریم ها وزارت صمت باید منسجم کار می کرد اما از ابتداي سال هر دوماه یکبار سکان وزارت
صمت به شخص جدیدي سپرده شده است. نادري با بیان این که مسئولان وزارت صمت باید در شرایط فعلی در زمان کوتاهی نسبت



به انجام بررسی ها اقدام کنند، افزود: این شرایط در حالیست که با رویکرد مختلف کار را ادامه می دهند که زیان اصلی این آشفتگی
به قطعه سازان وارد می شود.وي در ادامه با اشاره به مضرات قیمت گذاري دستوري تصریح کرد: ضرر این مدل از قیت گذاري را
صنعت قطعه می دهد در حالی که سود آن به جیب واسطه ها می رود. در همین حال بررسی قیمت کارخانه خودروسازان در چند
وقت اخیر نشان می دهد که صنعت خودرو کمترین میزان رشد قیمت کارخانه اي را داشته به طوري که پژو پارس از 78 تومان به
121 تومان رسیده که تنها رشد 56 درصدي داشته است.نادري با بیان این که سرمایه گذاري غیرمولد از سال هاي قبل و زیان
انباشته جمع شده باعث کمبود نقدینگی خودروسازان شده که بخشی از این زیان از جیب قطعه ساز می رود ، تصریح کرد: مساله
قیمت خودرو به حاکمیت و سهامداران ارتباط دارد اما با قیمت گذاري دستوري در حال حاضر خودروساز دچار زیاندهی شده و
مطالبات قطعه سازان به بیش از 30 هزار میلیارد تومان رسیده که 10 هزار میلیارد تومان آن سررسید شده اما خودروسازان قادر به

 
پرداخت آن نیستند. 

 
رشد مواد اولیه داخلی 

 
بسیار بیشتر از افزایش قیمت ارز 

شاپور سامعی در ادامه این نشست خبري با اشاره به افزایش قیمت مواد اولیه افزود: بعد از سال 99 میزان رشد مواد اولیه داخلی بسیار
بیشتر از افزایش قیمت ارز بوده و این در حالیست که از شروع کرونا و اوایل سال جدید با مشکلات و موانع تامین ارز از سوي بانک
مرکزي افزایش یافت چرا که منابع تامینی بانک محدود بود و ابن موضوع از بهمن ماه اوج گرفت و در همین حال قیمت پایه ارزي نیز
سه برابر افزایش یافت.وي افزود: ارز نیمایی تحت اختیار قطعه سازان اختلاف اندکی با ارز آزاد دارد به طوري که این اختلاف به کمتر
از 1200 تومان رسیده اما با این حال تولیدکنندگان براي تامین ارز تحت فشار هستند.وي تصریح کرد: سامعی با بیان این که وزارت
صمت لیستی از قطعات مشمول واردات بدون انتقال ارز آماده کرده که بسیار محدود است، تصریح کرد: با مذاکرات انجام شده قرار
است قطعات بیشتري به این فهرست اضافه شود که با اجرا، میانبري براي سرعت بخشیدن به واردات مواد اولیه خواهیم داشت. رئیس
کمیته ارزي و بانکی انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو با بیان این که فعالان صنعتی این روزها با مشکلات متعددي
براي دور زدن تحریم هاي خارجی مواجه هستند، گفت: این شرایط در حالیست که تحریم هاي داخلی نیز به شدت دست و پاگیر
بوده و صنعتگر توان مقابله با آن ها را ندارد که نمونه آن طی کردن فرایند دو ماهه دریافت ارز نیمایی است در حالی که به دلیل
اختلاف قیمت اندك این دلار با دلار آزاد واقعا طی کردن این فرایند پردردسر به صرفه نیست.وي ادامه داد: بانک مرکزي به هر صرافی
به فراخور سرمایه ثبت شده ارز تعلق می دهد که این رقم از 300 هزار یورو تا یک میلیون یورو خواهد بود در این شرایط صرافی ها از
فردا پرداخت ارز خواستار مختومه کردن فرایند دریافت ارز از سوي قطعه سازان هستند که این امکان وجود ندارد ضمن آن که ارز
کلید اولیه اي به نام ریال دارد که قطعه سازان با نحوه پرداخت فعلی خودروسازان این نقدینگی را در اختیار ندارند.وي با انتقاد از عدم
بروزرسانی قراردادها تصریح کرد: تا 10 روز پیش دلار قطعه سازانی که ارز مصرف می کنند با احتساب دلار 11 هزار تومانی و قیمت
مواد اولیه بهمن ماه سال گذشته بود و هنوز تعدیل این قیمت ها به قطعه سازان پرداخت نشده است در همین حال امکان استفاده از

 
خرید دین نیز به دلیل مسدود کردن 20 درود مبلغ تا روز آخر و بهره 18 درصدي براي قطعه سازان چندان به صرفه نیست. 

 
تمام کارخانجات دولتی 

 
دست بازي در تعیین قیمت دارند 

محمد شهپري عضو هیات مدیره انجمن سازندگان قطعات و مجموعه هاي خودرو نیز در ادامه این نشست خبري با تاکید بر این که
صنعت قطعه هیچ وقت دچار چنین چالشی نبوده است، گفت: در طول این مدت با همه ارگان هاي نظارتی وارد مذاکره شدیم چرا که
در شرایط فعلی تولیدکنندگان مواد اولیه که عمدتا دولتی هستند در حال سوددهی بوده و اجازه دارند به راحتی کار خود را ادامه
دهند و کشف قیمت آن ها در بورس انجام می شود اما براي صنعت خودرو نهادي همانند شوراي رقابت با فرمول اشتباه قیمت گذاري

 
می کند. 

وي با تاکید بر این که اختلاف قیمت بازار و کارخانه خوردو به جیب فعالان این صنعت نمی رود، تصریح کرد: در حال حاضر هر کیلو
فولاد به بیش از 15 هزار تومان، مس به حدود کیلویی 200 هزار تومان و آلومینیوم به مرز 60 هزار تومان رسیده اما هیچکس
پاسخگو نیست در حالی که مولفه هاي تشکیل دهنده یک خودرو را همین مواد تشکیل می دهد. شهپري ادامه داد: تمام کارخانجات



دولتی دست بازي در تعیین قیمت دارند اما هجمه ها بر سر خودروساز و قطعه ساز است و این امر باعث شده تا با معضل تعطیلی
شرکت هاي کوچک روبرو باشیم و شرکت هاي بزرگ نیز با سختی کار خود را ادامه دهند که بدون شک با تداوم روال فعلی،

خودروساز و قطعه ساز نابود می شوند و مشخص نیست چه کسی پاسخگوي زیان انباشته خودروسازان است.



اقتصاد نوکر سیاستمداران نیست

منبع: اقتصاد بازارشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/08/27

این روزها خبرهاي پرشماري از سوي خبرگزاري هاي منتقد
دولت منتشر می شود که از سوي رهبران احزاب و شخصیت
هاي سیاسی منتقد دولت و نیز اعضاي مجلس یازدهم به
دولت فشار می آورند که راه افزایش قیمت ها را مسدود کند.
اوج این انتقادها به دولت که ناکارآمد است و اقتصاد را رها
کرده در سخنان رییس مجلس بود که خطاب به دولت می
گفت مشکلات را به بیرون حواله ندهید. کانون بحث هاي

منتقدان دولت این است که می توان با اراده سیاسی اقتصاد را نجات داد و دولت فاقد اراده سیاسی است. از سوي دیگر دولت نیز زیر
فشار کمبود منابع ارزي ناگزیر به انتشار ریال به شکل هاي گوناگون شده است و به همین دلیل دولت به فروشندگان و عرضه
کنندگان و بنگاه ها فشار می آورد که قیمت ها را کنترل کنند اما این تجربه هاي شکست خورده راه به جایی نمی برد. تجربه ایران
در نیم سده تازه سپري شده و تجربه شوروي سابق و کوباي امروز و کره شمالی نشان می دهد شاید بتوان براي مدت کوتاهی بر
اقتصاد حکمرانی کرد اما اقتصاد تابع قانون خود است. اقتصاد نوکر سیاستمداران نیست که هر چه گفتند و هر چه خواستند را اجرا
کند. اقتصاد نشان داده حرف آخر را می زند و سیاستمداران و حزب هاي بسیار نیرومندي را در این دهه هاي تازه سپري شده به

 
زمین دوخته است. 

 
در دام دیوان سالاري 

اقتصاد ایران از سال هاي دور در دام دیوان سالاري دولتی گرفتار شده و سنگینی بار سیاست هاي دستوري را با وجود شکست هاي
پی در پی آن به دوش می کشد. وجود تعداد بی شماري از مقررات و مصوبات دولتی که حکم به اقتصاد دستوري می دهند
سیاستگذاران را بر آن داشته که در پاسخ به خواست عمومی مبنی بر باز کردن گره هاي اقتصادي دست به قیمت گذاري دستوري
بزنند و این اندیشه را بپرورانند که با دستور و تنظیم می توان قیمت ها و عرضه و تقاضا را به خط درآورد و در خدمت جامعه  قرار داد.
برداشت هاي اشتباه دولت ها اما موجب الگوبرداري نادرست از تجربیات کشورهایی شده که در مسیري مشابه حرکت کرده اما به

 
سرنوشت محتوم شکست دچار شده اند. 

یکی از قاعده هاي اصلی و تکراري در اقتصاد دستوري تشخیص نادرست نشانگاه دستور است. دولت ها و نهادهاي تصمیم گیر با وجود
اینکه اعتقاد راسخی به اجراي سیاست هاي دستوري دارند اما در عمل دچار اشتباه می شوند و با تنظیم بازار دشواري هاي اقتصادي
را تشدید می کنند. تاریخ معاصر سرشار از تجربیات کشورهایی است که تصمیمات اقتصادي دولت ها تنها در تامین نیازهاي خود و
گروه هاي ذي نفع شان منعکس می شد نه تامین منافع عمومی. چین و هند دو کشوري هستند که در دهه هاي گذشته سیستم
اقتصادي خود را مبتنی بر دستور تنظیم کرده اند. اگرچه این رویه سال هاي زیادي در حوزه سیاستگذاري این کشورها ریشه دوانده
بود اما سرانجام به اصلاحات عمیق اقتصادي تن دادند تا از گرداب دیوان سالاري دولتی رهایی یابند. حزب کمونیست شوروي هم که
نیرومند ترین سازمان تاسیس شده در تاریخ بشري به رهبري استالین محسوب می شود اگرچه تلاش زیادي براي یکی کردن

 
رفتارهاي اقتصادي مردم انجام داد اما در نهایت تسلیم اصلاحات شد و اقتصاد از زیر سلطه دستورات ریز و درشت دولتی رهایی یافت. 



 
قیمت تابع دستور نمی شود 

یکی از نمونه هاي روشن در این زمینه مداخله دولت در زمان افزایش قیمت هاست. هر گاه قیمت ها در اقتصاد رو به افزایش می
گذارد دولت دست به کار می شود و حکم به کاهش قیمت می دهد. اگرچه این دستور با هدف برآورده ساختن خواست عمومی اعمال
می شود اما موجب سرکوب فعالان تولیدي و خلع ید آنها در صحنه اقتصادي می شود. در این حالت تولیدکننده یا ناگزیر به توقف
تولید می شود یا از کیفیت محصول در راستاي عمل به قیمت گذاري دستوري می کاهد. با وجود این اصل بدیهی که اقتصاد دستوري
در تعارض کامل با نیات خیرخواهانه قرار دارد اما این مهم همواره در دستور کار سیاستگذاران و دولت هاي ایران در طول سال هاي
گذشته بوده است. اگر نگاهی به مجموعه احکام پذیرفته شده در دولت هاي گذشته بیندازیم به روشنی پی می بریم که این اندیشه

 
سیاستگذاري تا چه اندازه در اقتصاد ایران ریشه دوانده است. 

رویه مشترك تمام دولت هاي گذشته در اعمال سیاست هاي دستوري و تنظیم بازار نه تنها موجب غفلت از اصل بدیهی علم اقتصاد
یعنی عرضه تقاضاي خود را می سازد، شده بلکه با مختل کردن عرضه و تقاضاي واقعی، مانعی جدي بر سر شکل گیري تقاضاي موثر
در اقتصاد شده است. این موضوع بدان معناست که دولت و نهادهاي تصمیم گیر اصل پذیرفته شده علم اقتصاد یعنی برقراري تعادل
بین عرضه و تقاضاي اقتصاد را کنار گذاشته و تنها با هدف تامین منافع گروه هاي قدرت دست به بر هم زدن این تعادل اقتصادي زده
و فضاي فساد، رانت  خواري و بی  عدالتی را پرورش داده اند. حاصل این فرآیند چیزي جز بهره مند ساختن گروه هاي فرصت طلب و

 
فشار بیشتر بر طبقات محروم و متوسط جامعه نیست. 

 
تجربه 6 ماه اخیر 

براي بازتر شدن موضوع می توانیم به مجموعه اي از سیاست هایی اشاره کنیم که تنها در نیم سال اخیر اتخاذ شده است. همگان به
این موضوع واقف هستند که افزایش نرخ ارز و کاهش ارزش پول ملی یکی از دلایل اصلی افزایش قیمت ها در اقتصاد محسوب می
شود. بدیهی است با بالا رفتن نرخ ارز، قیمت کالاهاي وارداتی رو به افزایش می گذارد و در نتیجه تولیدکنندگان ناگزیر به بالا بردن
قیمت کالاهاي خود خواهند بود. این موضوع اما به صورت امري پذیرفته شده در دولت درنیامده و در موارد گوناگون شاهد سنگ
اندازي دولت بر سر راه قیمت گذاري واقعی بوده ایم. قیمت گذاري دستوري فولاد طی ماه هاي گذشته از جمله موضوعاتی است که
باري بر دوش تولیدکننده و صادرکننده شد و اگر جلوي آن گرفته نمی شد، می توانست موجب تحمیل زیان هاي هنگفتی بر دوش

 
صنعت فولاد به عنوان یکی از صنایع پیشرو اقتصادي کشور باشد. 

این تنها نمونه اي از مقررات و مصوبات دولتی است که به یکباره صادر می شود. تنها در ماه هاي سپري شده از سال جاري دولت با
همکاري دیگر نهادهاي دولتی از ابزارهاي مختلفی براي اعمال فشار علیه فعالان اقتصادي استفاده کرده است. در حالی که همه می
دانند به دلیل شرایط تحریمی و محدودیت هاي ناشی از بیماري کرونا، کشور با موانع بزرگی بر سر راه بازگشت ارز دست به گریبان
است اما بانک مرکزي با اعمال قوانین سخت گیرانه و تهدید صادرکنندگان مبنی بر معرفی آنها به قوه قضاییه از آنها خواسته در وقت
مقرر ارزهاي صادراتی شان را به کشور بازگردانند. تاسف بار آنکه ردپاي سیاست هاي دستوري در همین موضوع نیز به چشم می
خورد به طوري که بانک مرکزي از صادرکنندگان می خواهد ارزهاي صادراتی را با نرخ نیمایی که فاصله قیمتی زیادي با نرخ بازار آزاد

 
دارد، به چرخه اقتصادي آورند. این یعنی اعمال فشار و زور و دستور و تحمیل زیان به فعالان اقتصادي. 

با توجه به ماجراي بی پایان اعمال دستور در اقتصاد، نرخ سود بانکی را نیز می توان در جرگه این سیاست ها قرار داد. در حالی که
عمده اقتصاددانان بر این باورند که نرخ سود بانکی در قیاس با نرخ تورم بسیار پایین است و بنابراین افزایش نرخ سود سپرده اجتناب
ناپذیر می نماید اما بانک مرکزي به عنوان مانعی جدي بر سر راه بالا بردن نرخ سود بانکی عمل و اعلام می کند که برنامه اي براي
افزایش نرخ سود ندارد. جالب آنکه در همین بحبوحه برخی بانک ها دست به بالا بردن نرخ سود سپرده تا سطح 23 درصد زده اند و
نشان داده اند که مقاومت در برابر واقعیت هاي اقتصادي معنا ندارد. ایران پیشینه اي تاریخی در این خصوص و در زمان جنگ دارد.
در حالی که در آن زمان بر نرخ سود بانکی به منظور تخصیص وام و اعتبار به اقشار جامعه تاکید می شد، اما بخش زیادي از تسهیلات

 
ارزان بانکی نیز تنها در اختیار گروه هاي قدرت و صاحبان رانت قرار گرفت نه مردم عادي. 

 
به این ترتیب سیاستی که قرار بود در راستاي تامین منافع جامعه به موجب اجرا گذاشته شود موجب گسترش بی عدالتی شد. 

تجربه ایران در مقوله کنترل قیمت و تنظیم بازار نیز تجربیات مشابهی به دست می دهد. در تمام دوره هایی که بر تعیین قیمت پایین



براي کالاها و خدمات تاکید شده، تقاضا براي محصولات بالا رفته اما عرضه به اندازه کافی براي تامین نیازهاي متقاضیان وجود نداشته
است. این مهم با نتایجی همچون تشکیل نظام سهمیه بندي توزیع کوپن و به بیانی شکل گیري نظام چندنرخی منجر شد. این
موضوع نیز نتیجه اي جز بر هم ریختن تقاضا و مصرف، مختل شدن عرضه و از بین رفتن فضاي رشد و اقتصادي نداشت. درسی که
می توان از این موضوع گرفت این است: هرگاه دولت سعی در پایین نگه داشتن قیمت ها به صورت مصنوعی می شود، تولیدکننده را
در فشار هزینه اي گرفتار می کند و در نتیجه موجب می شود که عرضه به اندازه کافی پاسخگوي تقاضا نباشد و در نتیجه اقتصاد از

 
اصول واقعی خود یعنی تعادل عرضه با تقاضا فاصله می گیرد. 

این امر در بلندمدت نیز موجب آسیب به فضاي کسب و کار آسیب و کاهش بیشتر سرمایه گذاري هاي تولیدي در اقتصاد می شود.
بنابراین با علم بر تجربه سال هاي اخیر باید بدانیم که با فشار و اجبار و دستور نمی توان اقتصاد را در مسیري هدایت کرد که هم
منابع جامعه را تامین کند و هم منافع فرصت طلبان سیاسی و اقتصادي را. به نظر می رسد تحقق اهداف دولت ها و شعارهایی که
یدك می کشند نه تنها با اعمال زور و فشار، که با فراهم آوردن فرصت هاي اشتغال پایدار ممکن می شود. در غیر این صورت شاید به

 
سرنوشت همان کشورهایی دچار شویم که در نهایت راهی جز تسلیم شدن در برابر اصلاحات 

اقتصادي نداشتند.



حامی تولیدات عشایر باشیم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش خبرگزاري فارس از شیراز،کاظم اکرمی در
بازرسی و سرکشی از اداره کل امور عشایر فارس با بیان
اینکه جامعه عشایري بسیار توانمند و کوشا هستند، اظهار
داشت: از این رو تولیدات عشایر در تمام نمایشگاه ها و
حتی در خارج از کشور به صورت شاخص است پس لازم
بوده شرایطی ایجاد کنیم تا جامعه عشایري بتواند ز

 
امکانات زیر بنایی بهره مند شود.   

رئیس سازمان بازرسی منطقه سه کشور افزود: کمک به جامعه عشایري یکی از وظایف تمام دستگاه ها است که بدون  آمار و
اطلاعات  صحیح نمی شود به این قشر از جامعه کمک کرد که خوشبختانه تاکنون اقدامات قابل توجهی  در این زمینه انجام شده

 
است. 

اکرمی، پایدار کردن در آمد عشایري را مسئله مهمی عنوان کرد که نیازمند توجه ویژه اي است و با توانمند کردن عشایر می توان به

 
درآمد پایدار رسید.   

مدیر کل امور عشایر فارس نیز در حاشیه این بازدید گزارشی از برنامه ریزي هاي راهبردي و عملیاتی و اقدامات زیربنایی و مبنایی و

 
همچنین پروژه هاي اجرا شده در حوزه عشایر ارائه کرد. 

روح اله بهرامی، یکی از وظایف سازمان امور عشایر را نیاز سنجی در زمینه هاي مختلف دانست که به منظور مدیریت و تأمین حداقل
خدمات به عشایر و حضور همه دستگاه هاي اجرایی مرتبط براي ارائه خدمات در مناطق عشایري، «آیین نامه ساماندهی عشایر» در

 
سال 1384 توسط دولت تصویب و ابلاغ شد. 

وي افزود: بر اساس این مصوبه سازمان امور عشایر نسبت به نیازسنجی و ارائه نیاز هاي جامعه عشایري در همه زمینه هاي عمرانی،
فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و امنیتی به سایر دستگاه هاي جهت برنامه ریزي، تأمین اعتبار و اجراي آن در کانون هاي اسکان و 

 
زیست بوم هاي محل استقرار عشایري اقدام می نماید. 

بهرامی با بیان اینکه اشتغال یکی از عنصرهاي مهمی است که می توان به آن اشاره کرد، گفت: خوشبختانه در این خصوص 
تسهیلاتی در قالب زنجیره تولید گوشت قرمز و تسهیلات ماده 10 و 12 مدیریت بحران به جامعه عشایري در سال 1398 پرداخت

 
شده و در سال 1399 نیز آماده پرداخت می باشد که اثرگذاري مستقیم در تولید و اشتغال عشایر دارد. 



انتهاي پیام/ ن



6 واحد غیرفعال صنعتی این استان از سال گذشته تاکنون توسط این بانک احیا

و به چرخه تولید بازگردانده شده است

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/08/27

عصر اعتبار- بهروز دارایی نژاد اعلام کرد: بانک صنعت و معدن به دنبال تحقق رسالت خود در راستاي رشد تولید، اشتغال و
شکوفایی صنعت کشور، ضمن تسهیل شرایط واگذاري واحدهاي تملیکی، 6 واحد صنعتی را احیا و به چرخه تولید بازگردانده

است.

به گزارش پایگاه خبري «عصراعتبار» به نقل از روابط عمومی بانک صنعت و معدن، وي گفت: اولین گام جهت رفع موانع تولید،
بررسی دقیق مسایل و معضلات صنعتگران و تلاش براي پاسخگویی به خواسته هاي آنان است که این مهم با ارائه انواع خدمات بانکی
از قبیل تسهیلات سرمایه ثابت، سرمایه در گردش، ضمانت نامه، اعتبار اسنادي و خدمات بانکی الکترونیکی توسط این بانک انجام می

 
گیرد. 

مدیر بانک صنعت و معدن لرستان گفت: این بانک یک هزار و 878 میلیارد ریال تسهیلات ایجادي و سرمایه در گردش از سال گذشته
تاکنون به 20 واحد صنعتی بزرگ، کوچک و متوسط این استان از جمله شرکت هاي کارخانجات دارویی بایر افلاك و زاگرس پوش

 
بروجرد پرداخت کرده است. 

دارایی نژاد اظهار داشت: همچنین بر اساس سهمیه ابلاغی مبلغ 26 میلیارد و900 میلیون ریال تسهیلات به 70 نفر متقاضی وام

 
ازدواج نیز پرداخت شده است. 

وي بیان کرد: علاوه بر این بسیاري از طرح هاي بزرگ استان شامل پتروشیمی، صنایع فروآلیاژ، فاز دامی شرکت داروسازي بایر
افلاك، صنایع یخچالسازي و شرکت فورج سازان با ظرفیت اشتغال یک هزار نفر و مشارکت بانک صنعت و معدن به بهره برداري

 
رسیده است. 

وي گفت: طرح هایی چون مجتمع فولاد و ذوب آهن ازنا، سیمان سفید زاگرس و فاز انسانی شرکت داروسازي بایرافلاك لرستان نیز با
مشارکت بانک صنعت و معدن در دست اقدام هستند و در صورت بهره برداري، یک هزار و 500 فرصت شغلی ایجاد می کنند که این

 
مهم سهم بسزایی در رفع مشکل بیکاري استان خواهد داشت. 

مدیر بانک صنعت و معدن لرستان با اشاره به ارائه خدمات تخصصی و مشاوره اي به متقاضیان افزود: با توجه به شعار ""جهش
تولید""، پذیرش و تصویب طرح هاي اولویت دار نیمه تمام، توسعه و بازسازي، تأمین نقدینگی و سرمایه در گردش طرح هاي فعال،
استمهال و تقسیط دیون واحدهاي فعالی که به علت مسائل خارج از توان مدیریت از جمله تحریم هاي ظالمانه و شیوع ویروس کرونا

 
دچار مشکل شده اند در دستور کار این بانک قرار دارد. 

دارایی نژاد ادامه داد: بانک صنعت و معدن به عنوان یکی از بانک هاي تخصصی و توسعه اي کشور نقش مهم و تأثیرگذاري بر رشد
تولید، توسعه صنعتی و اقتصادي کشور و تامین مالی بخش صنعت و معدن داشته است.



وقتی بانوان خانه دار سرمایه گذار می شوند/ تولید لنت ترمز براي 7 برند

بزرگ با حمایت کمیته امداد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/08/27

 گروه گزارش استانها - قنبر رسولی، بعد از 40 سال کار در
سیستم اداري و بعد از بازنشستگی تصمیم گرفته تا در عرصه تولید وارد شود و اتفاقا به دلیل تحلیل درست و کار کارشناسی، کارش

 
گرفته است. 

بهروز قربانی، رئیس هیأت مدیره شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا؛ متولد 1341 است و لیسانس حقوق دارد، با همت و پشتکار و
پس از گرفتن تسهیلات بانکی و تسهیلات از کمیته امداد در راستاي عمل به فرمایش مقام معظم رهبري و وارد کردن سرمایه هاي
خرد در بخش صنعت و کمک به تولیدات داخلی وارد عرصه سرمایه گذاري در مورد تولیدات قطعات خودرو وارد عرصه تولید شده

 
است. 

 
  

 
چطور شد وارد عرصه تولید لنت ترمز شدید؟ 

می گوید؛ در قالب کلینیک صنعت یک واحد تولید لنت ترمز را به مدت سه ماه کامل بررسی و مشکلات واحد را احصا و به طور کامل

 
و دقیق گیر و گورهایش را رصد کردیم و همین عامل باعث شد که وارد عرصه تولید لنت شویم. 



 
 

ابتدا با اجاره یک واحد کوچک وارد عرصه شدیم و سپس در عرض یک سال با حمایت کمیته امداد و بانک صنعت و معدن و در قالب

 
یک تعاونی با خرید زمین و ایجاد شرکت تولیدي به نام «شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا» تولید را آغاز کردیم. 

قربانی با تشریح نحوه ورود خود و اعضاي شرکت تعاونی به عرصه تولید قطعات خودرو می گوید: در این عرصه واقعا بازار خوبی وجود

 
دارد و ما با کار کارشناسی و پس از شناسایی کامل عرصه، وارد چرخه تولید شدیم. 

رئیس هیأت مدیره شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا با بیان اینکه ما ابتدا همه جوانب امر را شناسایی و بعد از آنکه همه مشکلات
این عرصه را بررسی شد، اقدام به ایجاد شرکت تعاونی کردیم، تصریح کرد: در برخی موارد که شرکت ها دچار مشکل می شوند علت

 
این است که افراد بدون شناخت وارد کار می شوند که موجبات زمین خوردن واحد تولیدي را سبب می شود.  

 
  

 
براي چند نفر اشتغال آفرینی کرده اید؟ 

وي با بیان اینکه مجموعه در حدود هشت ماه است که راه اندازي شده و بسیار نوپا است، گفت: این واحد در حال حاضر با ایجاد

 
اشتغال براي 25 نفر فعالیت دارد و جا براي گسترش فعالیت و تولید دارد. 

رئیس هیأت مدیره شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا با بیان اینکه به حول و قوه الهی جا براي کار و تولید زیاد است، تصریح کرد:

 
این شرکت به شرط حمایت توانایی افزایش تولید و جذب کارگران جدید را دارد. 

 
 



 
در مورد سرمایه اولیه خود توضیح می دهید؟ 

وي در مورد اعضاي شرکت و کسانی که در این واحد سرمایه گذاري کرده اند، گفت: این واحد با سرمایه هاي خرد افراد بازنشسته و

 
بانوان خانه دار ایجاد شده است و غیر از این شرکت شرکت دیگري هم با سرمایه هاي اعضا راه اندازي شده است. 

قربانی با بیان اینکه سرمایه اولیه شرکت چیزي در حدود 5 میلیارد تومان بود که یک میلیارد آن وامی است که از بانک صنعت و
معدن گرفته شده و چیزي حدود 250 میلیون تومان هم از کمیته امداد وام گرفته ایم، تصریح کرد: با همین مبلغ این شرکت زمینه

 
اشتغال 25 نفر را فراهم کرده است. 

رئیس هیأت مدیره شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا با بیان اینکه در قبال وامی که داده شده از سوي کمیته امداد پنج نفر از
مددجویان کمیته در این واحد مشغول به کار شده اند، تصریح کرد: به ازاي هر مددجو از سوي کمیته امداد 50 میلیون تومان

 
تسهیلات  اعطا شده است. 

 
  

 
آیا شرکت توانایی گسترش کار خود و افزایش نیرو را دارد و مهمترین مشکلتان چیست؟ 

وي با بیان اینکه اگر توان داشته باشیم باز هم می توانیم از مددجویان بیشتري استفاده کنیم، تصریح کرد: اشغال ایجاد شده توسط ما

 
در این واحد اشتغال پایدار است و اشتغال ما براي مدت کوتاه و یا مقطعی نیست. 

قربانی با بیان اینکه این شرکت با پول کم و پول هاي سرگردان ایجاد شده است، که سرمایه هاي خرد را وارد تولید کرده اند، افزود:
در حال حاضر شرکت تا اینجا رسیده ولی براي ادامه راه نیاز به سرمایه در گردش داریم و در این راه نیازمند حمایت مسؤولان

 
هستیم. 

رئیس هیأت مدیره شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا با بیان اینکه ما توانستیم در مدت کوتاه در بازار عرض اندام کنیم و در این راه

 
هم موفق بوده ایم، تصریح کرد: ما می توانیم ظرفیت تولیدي شرکت را تا دو برابر و به صورت دو شیفت افرایش دهیم. 

وي با بیان اینکه ما توان دو برابر کردن تعداد کارگران خود را داریم، گفت: سرمایه در گردش مهمترین مشکل واحد تولیدي ماست

 
که اگر از سوي بانک ها به همت و همکاري مسؤولان ایجاد شود زمینه فعالیت بیشتر را دارد. 



 
 

 
 آیا توانستید در بازار جایی براي خود داشته باشید؟ 

قربانی با بیان اینکه تولیدات لنت ما در این شرکت از بهترین و مرغوب ترین محصولات فعلی در داخل کشور است، تصریح کرد: ما

 
براي 6 یا 7 شرکت برند داخلی بزرگ کشور لنت تولید می کنیم که آنها به نام خودشان وارد بازار مصرف می کنند. 

رئیس هیأت مدیره شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا با بیان اینکه استان زنجان می تواند به قطب بزرگ تولید قطعات یدکی خودرو
تبدیل شود، تصریح کرد: تبدیل شدن به قطب تولید قطعات یدکی خودرو در کشور نیاز به حمایت مسؤولان دارد و براي این کار باید

 
شرایط لازم ایجاد شود. 

وي با بیان اینکه باید زمینه صادرات قطعات یدکی استان البته با حمایت مسؤولان استان فراهم شود، تصریح کرد: قطعات تولیدي

 
کشورمان در کشورهاي خارجی خواهان فراوانی دارد، ولی ما در بحث صادرات و پیدا کردن بازار خارجی مشکلات بسیاري داریم. 

قربانی با انتقاداز نحوه اعطاي تسهیلات به شرکت ها و واحدهاي تولیدي گفت: متاسفانه در برخی مواقع تسهیلات کلان به واحدهایی
داده می شود که متاسفانه اقتصادي نیست و اگر به جاي آن از واحدهاي صنعتی کوچک حمایت شود بسیار اقتصادي تر است و

 
همچنین اشتغال زیادي را فراهم می کند. 

رئیس هیأت مدیره شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا با بیان اینکه از تولید و تولید کننده به درستی حمایت نمی شود، تصریح کرد:
همین امر باعث شده تا واحد تولیدي مانند یک فرزند معلول در دستان تولید کننده است و این امر باعث سست شدن گام هاي

 
تولیدکنندگان در راه ایجاد اتشتغال و تولید است. 

 
  

 
 ماهانه چه تعداد لنت ترمز تولید می کنید و آیا توانایی افزایش تولید را دارید؟ 

وي با بیان اینکه در حال حاضر ما ماهانه حدود 20 هزار دست لنت تولید می کنیم، تصریح کرد: گیر ما در دستگاه پرس است که اگر
سه دستگاه پرس به واحد ما اضافه شود، بالغ بر 50 هزار دست لنت ترمز در ماه تولید می شود که براي رسیدن به این عدد و تولید

 
نیاز به 3 میلیارد تومان سرمایه گذاري داریم. 

قربانی در ادامه با اشاره به نبود شرکت هاي مدیریت در صادرات در کشور گفت: به وجود آمدن این گونه شرکت ها زمینه صادرات



 
تولیدات کشور را فراهم می کند.  

رئیس هیأت مدیره شرکت تعاونی تولید گستر راسپینا با بیان اینکه تولیدکننده باید فقط به فکر تولید باشد و نباید درگیر بحث

 
صادرات و تبلیغات شود، تصریح کرد: باید در این زمینه فکر اساسی شود، چرا که با این اقدام صادرات رشد فراوانی خواهد داشت. 

انتهاي پیام/2308/ق/ي



من شناسنامه دارم پس هستم

منبع: شعار سالشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/08/27

شعار سال: کودکانی که بدون هویت متولد شده و سال ها سال مهر بی هویتی را بردوش می کشیدند، حال دیگر نگران
روزهاي بی هویتی خود نیستند که به حکم داشتن پدري خارجی از بسیاري از امتیازات محروم باشند و از این پس می توانند

با هویت ایرانی از تمام مزایاي اجتماعی، فرهنگی و سیاسی برخوردار شوند و به خود ببالند ...

شعار سال: کودکانی که بدون هویت متولد شده و سال ها
سال مهر بی هویتی را بردوش می کشیدند، حال دیگر
نگران روزهاي بی هویتی خود نیستند که به حکم داشتن
پدري خارجی از بسیاري از امتیازات محروم باشند و از این
پس می توانند با هویت ایرانی از تمام مزایاي اجتماعی،
فرهنگی و سیاسی برخوردار شوند و به خود ببالند که

 
مادري ایرانی دارند. 

قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان
ایرانی با مردان خارجی تصویب و در دولت تدبیر و امید

 
ابلاغ شد و سرانجام بعد از کش و قوس هاي فراوان براي این فرزندان شناسنامه ایرانی صادر می شود. 

 
فراز و نشیب هاي تصویب قانونی ماندگار 

بحث اولیه در مورد اعطاي تابعیت به فرزندان داراي مادر ایرانی و پدر غیر ایرانی به سال 85 و مجلس هفتم باز می گردد. این طرح در
دوره هاي هشتم و نهم مجلس تغییراتی پیدا کرد و در نهایت توسط شوراي نگهبان رد شد. در سال 97 دولت دوازدهم لایحه اي را به
مجلس فرستاد تا به موجب آن فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان غیرایرانی بتوانند شناسنامه ایرانی دریافت کنند. این
لایحه موافقان و مخالفانی داشت و هر کدام استدلال هاي خاص خود را داشتند تا آنکه سرانجام شوراي نگهبان آن را در مهرماه سال

 
98 تصویب کرد و هم اکنون نیز وارد فاز اجرایی شده است. 

معاون اول رییس جمهوري13 خرداد ماه امسال آیین نامه اعطاي تابعیت ایران به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان
خارجی را براي اجرا به وزارتخانه هاي کشور، اطلاعات و امورخارجه و معاونت حقوقی رییس جمهوري ابلاغ کرد و بعد از آن هیات
وزیران در اجراي قانون اصلاح قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی، آیین نامه اجرایی

 
نحوه اعطاي تابعیت به افراد مشمول این قانون را تصویب کرد. 

براساس این آیین نامه، هر زن ایرانی که با مرد غیرایرانی ازدواج کرده و در نتیجه این ازدواج، داراي فرزند زیر 18 سال باشد و هر
فردي که از مادر ایرانی و پدر غیرایرانی متولد شده و بیش از 18 سال تمام داشته باشد می تواند متقاضی اعطاي تابعیت براي

 
فرزندش باشد. 



همچنین، فوت مادر، پدر یا فرزند و حجر این افراد، مانع از درخواست اعلام تابعیت ایرانی براي فرزند، نمی شود و در صورت فوت مادر
و نرسیدن فرزند به 18سالگی، دادستان شهرستان محل اقامت فرزند، پس از انجام تحقیقات و گردآوري مستندات و ادله، درخواست

 
مورد نظر را به استانداري ارائه می کند. 

تعلق فرزند مشمول این قانون به مادر ایرانی، به موجب گواهی معتبر بیمارستان یا گواهی هریک از مراکز بهداشتی و درمانی ایرانی که
فرزند در آن جا متولد شده و در صورت نبودن هریک از این گواهی ها یا تولد طفل در خارج از کشور، به موجب رأي مرجع قضایی

 
(داخلی یا خارجی)، احراز می شود. 

صدور پروانه اقامت براي پدر غیرایرانی فرد مشمول قانون در صورت نداشتن مشکل امنیتی، مشروط به تأیید و اعلام تابعیت ایرانی

 
فرزند و درخواست کتبی وي براي اقامت در ایران، براساس قوانین و مقررات مربوط صورت می گیرد. 

این توضیح لازم است که تابعیت عموما مبتنی بر دو سیستم خون و خاك است و در ایران تابعیت به طور عمده بر سیستم خون
متکی است، البته در مواردي از سیستم خاك براي کسب تابعیت استفاده شده است، با توجه به قانون مدنی ایران، فردي که از پدر

 
ایرانی در ایران یا بیرون از کشور متولد شود، ایرانی به شمار می رود هر چند که مادرش غیرایرانی باشد. 

اشتغال در برخی از کارها و دستیابی به شماري از مقامات دولتی نیازمند داشتن تابعیت ایرانی است براین اساس تصویب قانون اعطاي
تابعیت به فرزندان داراي مادران ایرانی و پدران خارجی لازم و ضروري بود چرا که در چند دهه اخیر با مهاجرت افرادي از کشورهاي
همسایه بخصوص افغانستان و عراق شاهد تولد فرزندانی از مردان خارجی با زنان ایرانی بودیم در حالی که سال ها بود این فرزندان به
دلیل نداشتن اسناد هویتی از بسیاري از امکات رفاهی مانند آموزش محروم بودند تا اینکه بالاخره بعد سال ها کار کارشناسی این گره

 
به دست دولت مردان و قانوگذران باز شد. 

 
50 هزار کودك مادران ایرانی شناسنامه ندارند 

معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوري آبان ماه 1397 در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: براساس آمار وزارت کار،
حدود 50 هزار کودك بدون شناسامه در کشور هستند که با تصویب لایحه دولت در مجلس شناسامه می گیرند البته آمار غیررسمی
بیش از این است و بسیاري از کودکان بازمانده از تحصیل نیز این مشکل را دارند. مشکل کودکان بدون شناسنامه و بی هویت، با

 
تصویب اعطاي تابعیت به فرزندان داراي مادر ایرانی و پدر خارجی حل می شود. 

این در حالی است که به تازگی ابتکار در صفحه توییتري خود با بیان اینکه تلاش ها به حاصل نشست و قانون اجرایی شد، از صدور
اولین شناسنامه براي فرزند مادر ایرانی و پدر خارجی خبر داد و افزود: این مطالبه مادران ایرانی با تلاش هاي مجلس دهم و دولت

 
دوازدهم محقق شد. 

همچنین منصور حاجی مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري تهران اعلام کرد: نخستین شناسنامه فرزند حاصل ازدواج
زنان ایرانی با اتباع خارجی طبق مصوبه سال 1398 مجلس شوراي اسلامی ایران، صادر و تحویل شد. در اجراي قانون تابعیت مصوبه
مجلس شوراي اسلامی ایران، 18هزار و 300 نفر از افراد متقاضی این قانون در سایت اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی
استانداري تهران و وزارت کشور ثبت نام کردند که اولین شناسنامه ایرانی در کشور توسط اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی

 
استانداري تهران صادر و تحویل متقاضی شد. 



مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري تهران ادامه داد: از تعداد افرادي که در سایت یادشده ثبت نام کرده اند، یکهزار و
51 پرونده براي صدور شناسنامه ایرانی تشکیل و در حال انجام مراحل اجرایی بوده و یک هزار و 400 پرونده نیز در دست اقدام است.

به گفته حاجی، این اداره کل در راستاي تحقق کامل مصوبه مجلس شوراي اسلامی ضمن پاسخگویی به مراجعین و فرزندان مشمول
قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی، جهت اجراي دقیق این قانون با تمامی امکانات

 
اقدامات لازم را انجام خواهد داد. 

 
 

 
صدور شناسنامه ایرانی در استان هاي اصفهان، سیستان و بلوچستان و تهران 

سیف االله ابوترابی سخنگوي سازمان ثبت احوال کشور افزود: بعد از تصویب و ابلاغ قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج
زنان ایرانی با مردان خارجی، در این سازمان به صورت ویژه دستور کاري صادر و به استان هاي مختلف مرتبط با این موضوع ابلاغ شد
و در سه استان اصفهان، سیستان و بلوچستان و تهران براي فرزندان مادر ایرانی و پدر خارجی شناسنامه صادر شد و به تدریج در
دیگر استان هاي ذیربط نیز صدور شناسنامه براي فرزندان حاصل از ازدواج مادر ایرانی با پدر خارجی که تمام مراحل قانونی و اداري را

 
طی کرده اند انجام خواهد شد. 

 
متقاضیان به استانداري و کنسولگري ها مراجعه کنند 

سخنگوي سازمان ثبت احوال کشور گفت: متقاضیان دریافت تابعیت ایرانی حاصل از ازدواج مادر ایرانی و پدر خارجی براي جلوگیري

 
از هرگونه سوء استفاده در داخل کشور به استانداري ها و در خارج از کشور به کنسولگري هاي ایران مراجعه کنند. 

ابوترابی افزود: هرگونه ثبت نام براي ارائه اطلاعات مشمولان قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان
خارجی براي دریافت شناسنامه، فقط از طریق استانداري ها و کنسولگري ها خواهد بود، بنابراین سایر اقدامات از طریق جایگاه هاي

 
غیر تعریف شده مثل کافی نت ها و غیره مورد تایید نیست. 

وي با بیان اینکه سازمان ثبت احوال کشور در فرآیند اجراي قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی در پایان راه
قرار دارد، گفت: متقاضیان دریافت تابعیت ایرانی زیر 18 سال، بر اساس قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با



 
مردان خارجی، توسط مادر و متقاضیان بالاي 18 سال خودشان می توانند اقدام کنند. 

سخنگوي سازمان ثبت احوال اعلام کرد: در ثبت احوال سند هویتی مادر بررسی و احراز می شود و بعد از تایید و تصویب کمیسیون

 
اتباع که به ما اعلام می شود و براي صدور تابعیت مراحل انجام خواهد شد. 

ابوترابی افزود: مصوبه «اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی» 13 خرداد سال جاري ابلاغ شد و لازم
الاجر است و ساز و کار اجرایی این قانون به استانداري ها ابلاغ شده و ثبت احوال هم جلسات کارشناسی خود را در این خصوص آغاز

 
کرده است. 

 
شرایط صدور شناسنامه 

سخنگوي سازمان ثبت احوال کشور گفت: در اجراي این قانون مادر حتما باید ایرانی باشد و از طریق اسناد سجلی این موضوع اثبات و

 
از سازمان ثبت احوال نیز احراز هویت شود. 

ابوترابی با بیان اینکه ملاك اجراي این قانون ایرانی بودن مادر است، افزود: ازدواج مادر ایرانی با پدر خارجی باید به تایید معتبر مراجع
قانونی با راي قضایی در داخل یا خارج از کشور رسیده باشد. اما براي فرزندانی که پس از این قانون متولد می شوند ملاك فقط ثبت

 
ازدواج در دفاتر ثبت ازدواج است و ازدواج این افراد تابع ثبت ازدواج براساس قوانین ثبت احوال است. 

 
 

وي افزود: مشمولان قانون مصوب مجلس شوراي اسلامی، مبنی بر تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان
خارجی، ابتدا با مراجعه به اداره کل امور اتباع خارجی استان محل سکونت و ارائه مدارك مورد نیاز اقدام به تشکیل پرونده می کنند.
پرونده پس از بررسی هاي اولیه درصورت تایید و کافی بودن مدارك، عینا به اداره تابعیت و امور پناهندگان و مهاجران وزارت امور

 
خارجه ارسال می شود. 

به گفته ابوترابی این اداره پس از صدور سند تابعیت، رونوشتی از سند مذکور را طی نامه اي که مشخصات مشمول ماده واحده و
شماره ملی مادر ایرانی در آن درج شده است را به اداره کل امور هویتی ایرانیان خارج از کشور ارسال و این اداره کل نیز پس از
بررسی هاي اولیه طی نامه اي عین رونوشت سند تابعیت مشمول ماده واحده و سایر مدارك و دوقطعه عکس را به اداره کل محل
سکونت متقاضیان ارسال تا وفق مقررات و برابر مشخصات اعلامی اداره تابعیت و امور پناهندگان و مهاجرین وزارت امور خارجه، سند

 
هویتی تنظیم و شناسنامه صادر و تسلیم کند. 



وي گفت: به استناد ماده 9 آیین نامه اعطاي تابعیت ایرانی به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی که در خرداد ماه
سال 1399 ابلاغ شده است، مشمولان ماده قانونی مذکور موظفند اطلاعات کامل و مستندات خود را به استانداري محل تولد یا محل
اقامت مادر ایرانی ارائه دهند تا مراتب بررسی و اعلام نظر شود. متقاضیان ایرانی مشمول قانون مذکور که ساکن در خارج از کشور
هستند نیز به استناد ماده 15 آیین نامه، جهت ارائه درخواست اعلام تابعیت و تشکیل پرونده به نمایندگی سیاسی و کنسولی

 
جمهوري اسلامی ایران در کشور محل سکونت مادر ایرانی مراجعه و تشکیل پرونده کنند. 

 
صدور شناسنامه اتباع ایرانی 

در ماده 12 قانون ثبت احوال کشور در خصوص ثبت ولادت آمده است: ولادت هر طفل در ایران اعم از اینکه پدر و مادر طفل ایرانی
یا خارجی باشند باید به نماینده یا مأمور ثبت احوال اعلام شود و ولادت اطفال ایرانیان مقیم خارج از کشور به مأمور کنسولی ایران در
محل اقامت و اگر نباشد به نزدیکترین مامور کنسولی و یا سازمان ثبت احوال کشور اعلام می شود، هر یک از اشخاص زیر می توانند

 
با مراجعه به ادارات ثبت احوال نسبت به اعلام ولادت و اخذ شناسنامه نوزاد اقدام کنند. 

پدر یا جد پدري با ارائه شناسنامه، مادر در صورتی که ازدواج او قانونا به ثبت رسیده باشد، وصی یا قیم یا امین با ارائه مدارك ذیربط،

 
متصدي یا نماینده موسسه اي که طفل به آنجا سپرده شده است و صاحب واقعه که سن او 18 سال تمام به بالا باشد. 

بر اساس اعلام نتایج آمار سرشماري عمومی نفوس و مسکن سال 1395 از سوي مرکز آمار کشور 2.1 درصد جمعیت را اتباع تشکیل
می دهند که از این میزان، 97.8 درصد اتباع افغانستان هستند واستان تهران، خراسان رضوي، اصفهان، کرمان و قم بیشترین تعداد

 
اتباع را در کشور دارند. 

اکنون بسیاري از مادران ایرانی از تصویب این قانون ارزشمند خرسند هستند که فرزندان شان با صدور شناسنامه ایرانی هویت واقعی

 
می یابند و می توانند پله هاي ترقی را یکی پس از دیگري همچون سایر فرزندان این مرز و بوم طی کنند. 
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راه اندازي اقامتگاه بوم گردي، محصول رویکرد توانمندسازي در کمیته امداد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/08/27

 به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان، در کمک به قشر
آسیب پذیر جامعه دو نگاه اصلی حاکم است، یکی نگاه صدقه اي که به دنبال کمک رسانی امدادي و خیریه اي به نیازمندان است و
دیگري نگاهی که به دنبال توانمندسازي براي رفع اساسی نیاز افراد به حمایت است، اگر چه هر دو این دیدگاه ها ارزشمند و داراي
پاداش الهی است اما توانمندسازي علاوه بر آن که منجر به حفظ کرامت انسانی می شود، افزایش توان مالی و کیفیت زندگی را نیز به

 
دنبال دارد. 

حالت مترقی این دیدگاه زمانی تجلی پیدا می کند که مددجو علاوه بر آن که خودش از کمک سازمان هاي حمایتی بی نیاز می شود،
زمینه اشتغال دیگران را نیز فراهم می کند، ناگفته نماند که اجراي چنین طرح هایی در بلند مدت کیفیت زندگی سایر مددجویان را

 
افزایش خواهد داد. 

مدتی است که کمیته امداد امام خمینی (ره) سیاست توانمندسازي مددجویان از طریق ایجاد اشتغال و اعطاي وام براي راه اندازي
کسب و کارهاي زودبازده پیگیري می کند و سید مرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد نیز در سفر به استان آذربایجان شرقی وعده
ایجاد 200 هزار شغل تا پایان سال با کمک شبکه بانکی را داد و گفت: در برنامه پنج ساله ششم توسعه کشور تاکنون بیش

 
از 550 هزار شغل براي مددجویان ایجاد شده است و امیدواریم تا پایان این برنامه، 800 هزار فرصت شغلی راه اندازي شود. 

 
از ماه عسل تا اقامتگاه بومگردي 

حمید حیدري فرزند یکی از مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره) در اصفهان است که با همت خودش و حمایت این نهاد توانسته
کسب وکاري خانوادگی را راه اندازي کند، عبدالحمید که کارشناس ارشد رشته فرهنگ و زبان باستانی از دانشگاه بوعلی همدان است،
در گفت وگو با خبرنگار فارس گفت: از دوران دانشجویی علاقه زیادي به فعالیت هاي فرهنگی داشتم و دوبار با کمک دهیاري

 
جشنواره بازي هاي بومی و محلی را اجرا کردم و آیین شب جیرجیرونی را در قالب میراث ناملموس به ثبت رساندم. 

حیدري ادامه داد: اتفاق اصلی که باعث تغییر مسیر زندگی من شد حضور عباس برزگر در برنامه ماه عسل بود، در آن برنامه برزگر
توضیح داد که با اسکان دادن به گردشگران آلمانی در خانه قدیمی خودش اشتغال ایجاد کرده و درآمد خوبی دارد، از آن جا جرقه



 
تبدیل خانه به اقامتگاه بومگردي در ذهن من زده شد 

 
 

 
شناخت ظرفیت ها؛ زمینه ساز خوداشتغالی 

مالک این اقامتگاه افزود: روستاي ما در منطقه جرقویه قرار دارد و نزدیکی به چشمه دستجرد، برج کبوترخانه، ارگ تاریخی و کویر

 
دستجرد از ظرفیت هاي گردشگري روستا بود که همین باعث شد ایده اقامتگاه بومگردي را جدي تر پیگیري کنم. 

او گفت: سال 94 براي تأسیس اقامتگاه و دریافت مجوز جست وجو کردم تا به بخش مربوطه در اداره کل گردشگري، صنایع دستی و
میراث فرهنگی رسیدم و کارشناس مربوطه به خوبی من را راهنمایی کرد، خانه ما به سبک تاریخی نبود و باید آن را به روش سنتی
بازسازي می کردیم، البته عکس هاي ابتدایی را که بردم مورد تأیید قرار گرفت و پس از آن بازسازي خانه را با کمک عکس هایی که

 
در فضاي مجازي دیدم شروع کردیم. 

حیدري درباره نحوه تأمین مالی هزینه هاي بازسازي خانه پدرش عنوان کرد: درابتداي کار یک صفحه در اینستاگرام ایجاد کردم و
صرفاً عکس جاذبه هاي گردشگري روستا را در آن منتشر و کویر، چشمه و آتشکده دستگرد را معرفی می کردم، مردم این صفحه را
می دیدند و سؤال می کردند که آیا جایی براي اسکان شبانه وجود دارد که من خانه پدري ام را معرفی می کردم، هزینه ابتدایی از

 
همین طریق تأمین شد و هر مبلغی که از مسافران می گرفتم خرج بنا می کردم و مصالح می خریدم. 

 
 

مالک این اقامتگاه خاطرنشان کرد: خانواده با من همراه بودند و با وجود این که هنوز موفقیت این کار را باور نکرده بودند از من

 
حمایت می کردند، البته در روستا من را دیوانه خطاب می کردند و می گفتند تو روانی هستی که خانه ات را مجدد کاهلی می کنی. 

 
ایجاد اشتغال با 35 میلیون تومان تسهیلات  



وي با اشاره به کمک کمیته امداد تصریح کرد: وقتی خدمت سربازي من در سال 96 تمام شد یک وام بیست میلیون تومانی از کمیته
امداد گرفتم و توانستم بدهی خودم به افرادي که در خانه کار کرده بودند را پرداخت کنم و پس از آن کار سرعت گرفت تا اقامتگاه به
بهره برداري رسید، البته هنوز جاي کار در بحث زیباسازي وجود داشت تا این که مدیرکل کمیته امداد استان اصفهان براي بازدید به

 
اقامتگاه آمد و پس از مشاهده استفاده موفق از وام 20 میلیونی، 15 میلیون دیگر هم وام داد که توانستم بوم گردي را تکمیل کنم. 

مالک اقامتگاه یادآور شد: به صورت خانوادگی اقامتگاه را اداره می کنیم و علاوه بر پدر و مادرم دختر خاله من هم اینجا مشغول به کار
است، به علاوه این که از اهالی روستا در دیگر قسمت ها استفاده می کنم، مثلاً یکی از خانم هاي روستا آخر هفته به تعداد 100 تا
200 قرص نان براي مسافران پخت می کند و محصولات صنایع دستی که اهالی تولید می کنند در اقامتگاه یا نمایشگاه هایی که

 
شرکت می کنیم به فروش می رسد. 

 
 

حیدري درباره درآمد حاصل از این اقامتگاه بیان کرد: اقامتگاه با 8 اتاق ظرفیت پذیرش 45 نفر مسافر را دارد و قبل از ورود کرونا
درآمدم از روزي 4 میلیون تومان تا ماهی 4 میلیون تومان بسته به تعداد مسافر متغیر بود اما در این ایام طرفیت پذیرش را نصف

 
کرده ایم و به 15 تا 20 نفر کاهش داده ایم. 

شناسایی دقیق ظرفیت هاي هر منطقه توسط کارشناسان خبره و فعال کردن ظرفیت هاي بومی با کمک مددجویان می تواند زمینه
ساز بی نیازي افراد تحت پوشش کمیته امداد باشد، چرا که در شرایط امروز اقتصاد کشور، کمک هاي نقدي کمیته در قالب مستمري

 
نمی تواند حداقل هاي نیاز یک خانواده را تأمین کند. 

انتهاي پیام/63113/ك20/



هنوز در 4G به تکامل نرسیده ایم به دنبال شبکه 5G هستیم

منبع: شعار سالشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/08/27

شعار سال: این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي،
مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار

شد. در این نشست آنلاین، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه ...

شعار سال: این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي،

 
مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار شد. 

در این نشست آنلاین، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه فناوري نسل 5 ورود کند یا خیر؟ الزامات ورود

 
این فناوري به کشور چیست؟ و آیا باید خود را وابسته به فناوري قرار دهیم که زیرساخت آن را در اختیار نداریم؟ 

صاحبنظران حوزه فضاي مجازي معتقدند که اگرچه دغدغه دولت براي افزایش امکانات در حوزه نسل پنجم ارتباطات مطلوب است،
اما در این فناوري، توسعه محتوا و خدمات باید مقدم بر زیرساخت باشد. از سوي دیگر ضرورت داشتن پیوست فرهنگی براي این

 
فناوري، مورد تاکید است. 

 
راه اندازي G 5 در ایران شوي انتخاباتی است 

در این نشست مرتضی سراج کارشناس ارتباطات و فعال فضاي مجازي با اشاره به اینکه اولین ارتباطات تجاري که تنها امکان انتقال
صوت را فراهم می کرد، از سال 1980 برقرار شد، گفت: هم اکنون شاهد تجاري سازي نسل پنجم ارتباطات در کشور هایی مانند کره

 
جنوبی و سوئد هستیم و حتی در شهر هاي بزرگ کشور عربستان نیز این فناوري به صورت هات اسپات G 5، خدمات می دهد. 

وي با اشاره به اینکه بیشترین امکانی که در نسل 5 اتفاق می افتد مربوط به افزایش قابل توجه سرعت دانلود است که می تواند از
100 مگابیت تا 2 گیگابیت را شامل شود، گفت: در G 5 تاخیر دریافت اطلاعات به معنایی قابل توجهی کاهش می یابد و به همین
دلیل، کشور ها در حال برنامه ریزي روي توسعه خودروي هوشمند، ربات ها و اینترنت اشیا هستند. به همین دلیل نسل جدید
ارتباطات، تمامی ابعاد مختلف اقتصادي و اجتماعی جوامع را در بر می گیرد و به نوعی نسل پنجم ارتباطات با سرعت انتقال بالا،

 
انقلاب صنعتی چهارم را به ارمغان می آورد. 

سراج ادامه داد: اگرچه با ورود نسل 4 ارتباطات (G 4) یک تحول اساسی در ارتباطات ایجاد شد، اما در نسل 5، این تحول در سایر
زوایاي تکنولوژي هم اتفاق می افتد. با این وجود از آنجایی که سرمایه گذاري اپراتور ها در G 4 به معناي واقعی بازنگشته، سرمایه

 
گذاري در حوزه G 5 با ابهام همراه است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده است که تا کمتر از 5 سال دیگر، 50 میلیارد سنسور اینترنت اشیا در دنیا وجود داشته باشد، گفت:

 
حتی اگر سرعت G 5 نیز در کشور فراهم شود خدماتی که بتوان از آن براي این بستر استفاده کرد، هنوز در کشور وجود ندارد. 



این کارشناس وجود تکنولوژي را در هر زمینه اي در راستاي کاهش اختلاف طبقانی و افزایش بهره وري و زندگی بهتر عنوان و تاکید
کرد: با وجودي که هنوز در زمینه G 5 پیوست فرهنگی نداریم، اما معتقدم که نباید توسعه این تکنولوژي را به عقب بیاندازیم؛ چرا که
در این صورت تولید محتوا و بازي به تاخیر می افتد و ما مجبور خواهیم شد تمام سخت افزار و نرم افزار این فناوري را وارد کشور

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 80 درصد تکنولوژي را بخش نرم افزار آن تشکیل می دهد، ادامه داد: دانشگاه هاي بزرگ ما تیم هاي
تحقیقاتی مهمی دارند که می توانند نرم افزار هاي مرتبط با G 5 را طراحی کنند. موضوع داراي اهمیت این است که G 5 باید

 
براساس شبکه بومی خودمان طراحی شود و در غیر اینصورت این فناوري اهمیت نخواهد داشت. 

سراج به راه اندازي چند سایت معدود G 5 توسط دولت در چند نقطه تهران اشاره کرد و گفت: این موضوع تنها یک شوي انتخاباتی

 
است و ورود به یک تکنولوژي به این شکل، معنایی ندارد. 

 
نیازي به G 5 در شرایط کنونی نیست 

این کارشناس فضاي مجازي با تاکید بر اینکه براي نسل پنجم ارتباطات نیازمند تربیت متخصص در حوزه هایی مانند رایانش ابري،
اینترنت اشیا و امنیت سایبري هستیم، گفت: ما در نسل 3 و 4 نیز می توانیم شهر هوشمند داشته باشیم. کمااینکه چندین پروژه شهر
هوشمند در دنیا با فناوري نسل 3 و 4 ایجاد شد. اما به دلیل عدم بلوغ تکنولوژي G 4 در کشور و نبود پهناي باند مناسب، موفق به

 
راه اندازي این خدمات در کشور نشدیم. 

وي با اشاره به اینکه طبق استاندارد هاي بین المللی، باید 100 هزار سایت BTS براي تکنولوژي G 4 در کشور ایجاد می شد، اما هم
اکنون به نیمی از این تعداد نیز نرسیده ایم، خاطرنشان کرد: این درحالی است که با توجه به سرعتی که در نسل پنجم ارتباطات
متصور است، در شهري مانند تهران نیازمند نصب آنتن در هر 30 تا 40 متر هستیم و نصب این تعداد BTS هزینه بالایی خواهد
داشت. همانطور که در زمینه شبکه دسترسی فیبرنوري نیز نیازمند سرمایه گذاري قابل توجهی بودیم، اما براي اپراتور چهارم مقرون
به صرفه نبود و پروانه فعالیت این اپراتور، لغو شد. به همین دلیل به نظر می رسد که بودجه دولت کفاف تجهیزات G 5 را در شرایط

 
فعلی نمی دهد. 

سراج ادامه داد: بر این اساس من معتقدم که در شرایط کنونی نیازي به G 5 نداریم و با همین نسل G 4 نیز می توانستیم بسیاري از
کسب و کار هاي B 2 B را راه اندازي کنیم و خدمات مبتنی بر این فناوري را ارائه دهیم. اما همچنان با توجه به اینکه ICT موتور

 
پیشران است، بسیاري از خدمات مربوطه را به مردم ارائه نکرده ایم. 

این کارشناس تصریح کرد: حتی در نسل دوم ارتباطات با استفاده از فناوري پیامک هم می توانستیم دولت الکترونیکی داشته باشیم،
اما هم اکنون با G 4 نیز این خدمات را نداریم و با توجه به میزان سرمایه گذاري مورد نیاز در G 5 نیز حتی تا 10 سال دیگر، به

 
خدمات این فناوري دسترسی نخواهیم داشت. 

وي گفت: دغدغه ما در شرایط فعلی G 5 نیست چرا که بسیاري از مردم در روستا ها و مناطق محروم هنوز به G 3 و G 4 دسترسی
ندارند. مشکل فعلی کشور تکنولوژي نیست. بلکه مشکل نبود قانون و قانونگذاري است و دولت بر بستر تکنولوژي هاي فعلی، به مردم

 
خدمات مورد نیاز را ارائه نمی دهد. 



این فعال فضاي مجازي با بیان اینکه دنیا در حال کار روي همگرایی ارتباطات است، افزود: براي مثال در کشوري مانند کره جنوبی که
سرعت اینترنت به 80 مگابیت می رسد، 70 درصد ترافیک روي «واي فاي آفلودینگ» است. به این معنی که به محض اینکه کاربر

 
موبایل در حال حرکت، به نقطه ثابت می رسد، گوشی وي به شبکه ثابت متصل می شود. 

 
خودکفایی 85 درصد کشور در G 5 مورد انتظار است 

در ادامه این نشست، دکتر رضایی به عنوان یکی از فعالان فضاي مجازي موضوع توانمندي کشور در حوزه زیرساخت هاي G 5 را
مورد مطالبه قرار داد و گفت: با توجه به توانمندي هایی که در دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی کشور وجود دارد، براي نسل 5 می توانیم
تا 85 درصد خودکفا باشیم و 15 درصد باقی مانده نیز مربوط به تجهیزات CORE شبکه است که در اختیار معدود شرکت هاي
آمریکایی قرار دارد و اغلب کشور ها به آن وابسته هستند. براین اساس معتقدم که از نظر خودکفایی و عدم وابستگی در این تکنولوژي

 
از همین الان باید شروع کنیم. 

وي افزود: مهمترین ویژگی که در نسل 5 به دنبال آن هستیم افزایش سرعت دسترسی است و این درحالی است که ما در نسل 4 نیز
کمتر از یک دهم سرعت را پیاده سازي کرده ایم. دلیل این موضوع به طراحی زیرساخت هاي موبایل سلولی برمی گردد؛ بنابراین باید

 
در طراحی نسل 5 به استاندارد هاي مورد نیاز دست یابیم. 

این کارشناس با طرح این سوال که براي G 5 باید 100 درصد گوشی هاي در اختیار کاربران، براي استفاده از این فناوري تغییر یابد،

 
گفت: به طور حتم ورود به تکنولوژي G 5 با ایجاد یک سمپل در گوشه اي از یک دانشگاه، محقق نخواهد شد. 

وي ادامه داد: این سوال مطرح است که آیا شروع این سرویس با وابستگی خارجی باید شکل بگیرد یا در ابتدا، توسعه تیم هاي نرم

 
افزاري ها را خواهیم داشت؟ 

رضایی با اشاره به تجربه ناموفق و نامتقارن توسعه اینترنت ثابت در کشور گفت: ما در کشور به صورت جزیره اي تکنولوژي هاي
پراکنده اي از ADSL تا FTTX را در حوزه اینترنت ثابت ایجاد کردیم که به صورت نامتقارن کاربران را به شبکه متصل کرده است و
معتقدیم که فاز اول شبکه ملی اطلاعات را ایجاد کردیم. این ارتباطات به خوبی با یکدیگر لینک نشده اند و هم اکنون هم آمادگی

 
استفاده از G 5 را نداریم. 

 
خاستگاه پیوست فرهنگی از آمریکا است 

در این نشست مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد نیز با اشاره به لزوم تدوین پیوست
فرهنگی براي تکنولوژي هاي نوظهور در کشور، خاطرنشان کرد: موضوع پیوست فرهنگی در همه جاي دنیا مرسوم است و خاستگاه آن
از کشوري مانند امریکا است. حتی کشور هاي مختلف در حوزه هاي اجتماعی و محیط زیست نیز پیوست تدوین کرده اند. به طور کل

 
هرجا که دغدغه اي متاثر از فناوري شکل گرفته، براي آن پیوست تدوین شده است. 

وي گفت: سبک فناوري G 5 متفاوت از سایر فناوري ها است و روي این نسل می توان خدمات B 2 C و B 2 B ارائه کرد و بازار

 
بکري براي کسب و کار هاي مختلف ایجاد خواهد شد و اگر تلاش نکنیم ممکن است این بازار را از دست دهیم. 

این فعال فضاي مجازي یکی از مباحث مهم در G 5 را خدمات اینترنت اشیا عنوان کرد و ادامه داد: کشور هاي خارجی بیشترین



پهناي باند را به خودروي خودران تخصیص می دهند. موضوع دیگر شهر هوشمند است. ما نیز اگر سنایور ها و بیزنس مدل درستی
داشته باشیم خواهیم توانست که شبکه G 5 داشته باشیم. در این صورت می توانیم بگوییم که به اقتصاد دیجیتال کمک کرده ایم و

 
شعار بهره وري و اقتصاد مقاومتی بدهیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون در شهر تهران شوراي راهبردي شهر هوشمند تشکیل شده و حدود 80 پروژه را دنبال می کند، تاکید
کرد: G 5 باید با تحول واقعی همراه باشد و فقط با توسعه شبکه، این فرصت ها به دست نمی آید. توسعه شبکه باید به توسعه کسب و
کار ها بیانجامد. باید در این فناوري نگاه سلبی و ایجابی را در کنار هم داشته باشیم و براي ایجاد این اقتضائات، رگولاتور هاي حوزه

 
مختلف باید با یکدیگر تعامل کرده تا زمینه توسعه G 5 در کشور ایجاد شود. 

این کارشناس با بیان اینکه کشور ما 8 سال است که در فروم هاي G 5 شرکت می کند، گفت: با این حال براي ورود به مقدمات

 
توسعه G 5، زمان را از دست داده ایم. هم اکنون باید براي ورود G 5 آماده شویم و در این زمینه نیازمند استانداردسازي هستیم. 

اسلامی گفت: من معتقدم که در حوزه تله کام، دیگر یکجانبه گرایی آمریکا شکست خورده است و هم اکنون 60 درصد تکنولوژي
مربوط به هسته اصلی (CORE) نسل 5، توسط شرکت هواوي چین تولید می شود. در حوزه ثبت پتنت هاي G 5 نیز شاهد پیشی

 
گرفتن چین از آمریکا و فنلاند و کره جنوبی هستیم. 

 
بدون پیوست فرهنگی و مقررات گذاري نمی توان به سمت G 5 رفت 

رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي نیز در این نشست، در خصوص نقش این شورا در مواجهه با فناوري G 5 و
دغدغه فرهنگی و تنظیم گري که درمورد این تکنولوژي وجود دارد، توضیح داد و گفت: شوراي عالی فضاي مجازي با تصویب مصوبه
اینترنت اشیا به این موضوع ورود کرده است. چرا که ما معتقدیم که در نسل جدید تکنولوژي، انسان ها با اشیا در تعامل هستند و

 
براي رویارویی با این موضوع باید آمادگی داشته باشیم. 

وي با اشاره به مقدمات ورود به G 5 گفت: در سند معماري کلان شبکه ملی اطلاعات، اینکه درصدي از ارتباطات تا سال 1404
مبتنی بر ارتباطات نوین باشد، تاکید شده و این به معناي G 5 است. بحث اصلی این است که ما در کشور به همراه توسعه فناوري،
شاهد توسعه باشیم. چرا که مردم ما در تعامل با سایر کشور ها احساس نیاز به ارتقاي فناوري دارند و ما باید به سمت نسل پنجم

 
ارتباطات برویم. 

جلیلی افزود: در این زمینه این سوال مطرح است که باید شتابزده به این نسل تکنولوژي ورود کنیم یا خیر. هم اکنون اپراتور ها به
صورت پایلوت، نگاهی به این فناوري داشته اند، اما هنوز آمادگی ورود به این فناوري وجود ندارد. چرا که بدون پیوست فرهنگی،
مقررات گذاري و برنامه ریزي نمی توان به سمت این فناوري رفت و نباید منتظر بمانیم تا چینی ها این فناوري را براي ما راه اندازي

 
کنند. باید عملگرایانه وارد این حوزه شویم. 

G 4 عضو شوراي عالی فضاي مجازي با بیان اینکه ما از امکانات نرم افزاري و خدمات دولت الکترونیک و بخش هاي مختلف
نتوانستیم استفاده لازم را در کشور داشته باشیم، گفت: مساله کشور در حوزه زیرساخت هاي فضاي مجازي، نسل 5 نیست. مساله ما
لایه خدمات کاربردي شبکه ملی اطلاعات است که مبتنی بر نسل 4 نیز، امکان ارائه خدمات را دارد. دریافت خدمات مورد نیاز ما در

 
کشور به اندازه کافی با فناوري هاي موجود، کفایت می کند. 
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کشف احتکار ماسک، تب سنج و لاستیک خودرو از اقدامات بسیج بوده است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/08/27

فرمانده سپاه تهران گفت: کشف احتکار لاستیک، خودرو، ماسک و تب سنج از اقدامات بسیج بوده است.

فرمانده سپاه تهران گفت: کشف احتکار لاستیک، خودرو،

 
ماسک و تب سنج از اقدامات بسیج بوده است. 

به گزارش خبرنگار مهر، سردار محمد رضا یزدي فرمانده
سپاه حضرت محمد رسول االله (ص) تهران بزرگ در
نشست خبري که صبح امروز در ستاد فرماندهی این سپاه
و به مناسبت بزرگداشت هفته بسیج برگزار شد اظهار
داشت: محور برنامه هاي ما در هفته بسیج شامل خدمت
رسانی به مردم و کسانی که نیازمند کمک هاي معیشتی و

 
بهداشتی هستند است. 

 
وي ادامه داد: به دنبال ایجاد امید و شور و نشاط در میان مردم هستیم. 

فرمانده سپاه تهران حرکت در جهت تحقق شعار سال را یکی دیگر از برنامه هاي سپاه دانست و گفت ما با قدرت تحقق این شعار را
دنبال می کنیم، همچنین 110 میز خدمت در سراسر تهران برپا می شود تا در کمک به مردم براي حل مسائل و مشکلاتشان تسریع

 
شود. 

سردار یزدي گفت: برپایی مسابقات و جشنواره ورزشی و جشنواره مالک اشتر براي تکریم از رده هاي برتر سپاه و بسیج و پویش

 
سلیمانی ها براي ارائه خدمات به مردم را از دیگر برنامه هاي سپاه تهران دانست. 

وي با اشاره به برگزاري 3 رزمایش کمک هاي مؤمنان از ابتداي سال تا کنون به مردم گفت: مرحله چهار کمک هاي مؤمنان به مردم

 
در هفته بسیج اجرا می شود و در کنار آن تجلیل از خانواده هاي شهداي سلامت را در دستور کار داریم. 

فرمانده سپاه تهران گفت: کشف احتکار لاستیک، خودرو، ماسک، تب سنج و اقلام بهداشتی از جمله اقدامات بسیج در این مدت بوده

 
است. 

وي با اشاره به به اقدامات بسیج در براي مقابله با ویروس کرونا گفت: از ابتداي شیوع ویروس کرونا در کشور تا کنون بیش از 40

 
میلیون ماسک را تولید کرده ایم. در هفته بسیج 2 میلیون بسته بهداشتی را میان نیاز مندان توزیع می کنیم. 

سردار یزدي گفت: بیش از 6 هزار پایگاه بسیج در رزمایش هاي کمک مؤمنان حضور داشتند که در کنار این پایگاه ها گروه هاي
جهادي بسیج در تهران و در مناطق مختلف کشور مشغول ارائه خدمات به مردم عزیزمان هستند این خدمات شامل ویزیت و درمان



سرپایی، 500 پروژه عمرانی در تهران و 500 پروژه محرومیت زدایی نیز در سایر نقاط کشور توسط این گروه هاي جهادي اجرا شده

 
است. 

وي ادامه داد: در ماجراي کمبود آب در خوزستان گروه هاي جهادي ما وارد شده و سه منبع آب بزرگ در سه روستاي محوري ایجاد
کردند، این منابع کمک شایانی به تأمین آب روستاهاي منطقه دارند، همچنین 700 صندوق اشتغال زایی را توسط مردم و خیرین

 
ایجاد کرده ایم که با وام هاي مختلف به بحث اشتغال زایی کمک شایانی کرده اند. 

فرمانده سپاه تهران گفت: با کمک خیرین براي نیاز مندان چندین تبلت و گوشی هوشمند خریداري و به دانش آموزان اهدا شد تا از

 
این طریق بتوانند در کلاس هاي آنلاین شرکت کرده و از تحصیل باز نمانند. 

وي تهیه جهیزیه براي نیازمندان را یکی دیگر از اقدامات سپاه تهران دانست و گفت: در ماه هاي گذشته 1500 جهیزیه توضیع و هزار

 
جهیزیه دیگر هم در روزهاي آینده اهدا خواهد شد. 

فرمانده سپاه تهران در ادامه به اقدامات سپاه تهران در حوزه اجتماعی گفت: تا کنون یک مرکز براي باز پروري معتادان در شرق تهران
براي مردان ایجاد شده که بیش از 1500 نفر در این مرکز باز پروري شده اند و فاز دوم آن با ظرفیت هزار نفر در روزهاي آینده افتتاح

 
خواهد شد. در کنار آن دو مرکز ویژه بانوان یکی در شرق تهران و یکی در غرب تهران تأسیس شده است. 

سردار یزدي راه اندازي کلینیک عارضه یابی و رفع مشکلات صنعت در تهران را از جمله اقدامات انجام شده توسط سپاه تهران دانست

 
و گفت: این کلینیک تا کنون مشکلات بسیاري از کارگاه ها و تولیدي ها را حل کرده است. 

وي ادامه داد: بسیجیان ما تاکنون چندین شرکت دانش بنیان را تأسیس و محصولات مختلفی را تولید کرده اند که ما به آنها کمک

 
کردیم تا بتوانند این محصولات را صادر کنند همچنین تا پایان سال یک پارك علم و فناوري در تهران تأسیس می شود. 

فرمانده سپاه تهران کمک به کادر درمان که درگیر مقابله با ویروس کرونا هستند را یکی دیگر از اقدامات انجام شده توسط سپاه
تهران دانست و گفت: از هفته گذشته ما به بیمارستان هاي تهران مراجعه و مشکلات آنها را برطرف می کنیم و خدماتی مانند

 
تسهیلات بانکی و وام، بیمه اتومبیل و خانه، به آنها ارائه می کنیم. 

سردار یزدي شعار هفته بسیج امسال در تهران را تهران سراسر محبت و خدمت بسیج خواهد بود دانست و گفت: بسیج همواره در
خدمت مردم است.



رفع موانع و مشکلات توسعه گلخانه ها در کشور

منبع: ایاناشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي گفت: در ششمین جلسه ستاد عالی گلخانه ها که با حضور وزیر جهاد کشاورزي

 
برگزار شد، مشکلات توسعه گلخانه ها بررسی و براي حل این مشکلات راه کارهایی ارائه شد. 

به گزارش خبرنگار ایانا، محمدعلی طهماسبی معاون امور باغبانی
وزارت جهاد کشاورزي با اشاره به برگزاري ششمین جلسه ستاد
عالی گلخانه ها با حضور وزیر جهاد کشاورزي، درباره مهمترین
مصوبات این جلسه اظهار کرد: در راستاي ساماندهی به وضعیت
تامین و تولید بذور کشاورزي به خصوص بذور هیبرید گلخانه اي،
با استفاده از امکانات و اراضی در اختیار وزارت جهاد کشاورزي
(ایستگاه تحقیقات ورامین سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج
کشاورزي)، پیشنهاد شد، معاونت برنامه ریزي و اقتصادي و
معاونت تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي، موضوع انتخاب

 
مجري ملی تولید بذر و ایجاد شهرك ویژه تولید بذر را مورد بررسی قرار داده و نتیجه را به ستاد عالی گلخانه ها گزارش دهند. 

وي در رابطه با موضوع صدور و استعلام پروانه تاسیس گلخانه ها خاطرنشان کرد: در این جلسه مقرر شد، بانک کشاورزي، پروانه
تاسیس گلخانه صادره توسط مراجع ذیصلاح (سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان یا سازمان جهاد کشاورزي
استان) را در مراحل بررسی و پرداخت تسهیلات بانکی، ملاك عمل قرار دهد و از تکرار استعلام ها (به خصوص پروانه بهره برداري آب

 
واحدهاي گلخانه اي) خودداري کند. 

طهماسبی افزود: در همین رابطه تاکید شد، سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی کشور نیز با استفاده از تمام توان و
ظرفیت واحدهاي زیرمجموعه خود در سطح استان ها و با لحاظ کلیه استانداردها و ضوابط فنی، تمهیدات لازم براي بررسی دقیق

 
اسناد و مدارك متقاضیان دریافت مجوزهاي گلخانه اي را به عمل آورد. 

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي در رابطه با راي صادره توسط هیئت عمومی دیوان عدالت اداري در خصوص ابطال بند (ب)
دستورالعمل تعیین مصادیق و ضوابط موضوع تبصره (4) الحاقی به ماده (1) قانون حفظ کاربري اراضی زراعی و باغ ها، تصریح کرد:
در راستاي تکریم ارباب رجوع و رسیدگی به موقع به درخواست سرمایه گذاران، کارآفرینان و متقاضیان احداث گلخانه، مقرر شد،
سازمان جهاد کشاورزي استان ها ابلاغیه شماره 53/020/431989 مورخ 99/08/17 سازمان امور اراضی کشور را ملاك عمل قرار
دهند تا اینکه اقدام نهایی و لازم توسط وزارت جهاد کشاورزي (سازمان امور اراضی و دفتر حقوقی) براي تهیه پیش نویس درخواست

 
لغو حکم صادره با همکاري دیوان عدالت اداري و پیگیري موضوع تا حصول نتیجه مطلوب از طریق قوه قضاییه کشور، به عمل آید. 



وي در رابطه با رصد میزان کشت و تولید محصولات گلخانه اي عنوان کرد: پیگیري هاي لازم از طریق مرکز فناوري اطلاعات و
ارتباطات، مجري طرح سامانه یکپارچه اطلاعات کشاورزي و با همکاري معاونت امور باغبانی براي ایجاد سامانه آنلاین رصد میزان

 
کشت و تولید محصولات مختلف باغبانی و گلخانه اي به عمل خواهد آمد. 

طهماسبی با اشاره به پیگیري معاونت برنامه ریزي و اقتصادي در زمینه اختصاص ردیف بودجه ویژه طرح توسعه گلخانه هاي کشور،
تأکید کرد: با توجه به اعمال تحریم هاي ظالمانه علیه کشور و افزایش قیمت مواد اولیه، سازه، تجهیزات، خدمات و نیروي انسانی و به
تبع آن افزایش هزینه سرمایه گذاري احداث گلخانه ها، مقرر شد معاونت برنامه ریزي و اقتصادي پیگیري هاي لازم از طریق صندوق
توسعه ملی براي تامین کافی و به موقع اعتبارات مورد نیاز براي پرداخت تسهیلات بانکی متقاضیان توسعه گلخانه ها به صورت تلفیق

 
با منابع داخلی بانک هاي عامل (بانک کشاورزي) را به عمل آورد. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به گزارش ارائه شده از آخرین وضعیت طرح توسعه گلخانه ها و سهم 54 درصدي خوداجرایی گلخانه ها،
مقرر شد موسسه پژوهش هاي برنامه ریزي و اقتصاد کشاورزي با همکاري معاونت امور باغبانی و سازمان نظام مهندسی کشاورزي
کشور، گزارش تحلیلی کاملی از وضعیت خوداجرایی گلخانه ها با آنالیز پتانسیل ها، نقاط قوت، جذابیت هاي سرمایه گذاري، چالش ها
و نحوه انجام حمایت هاي دولتی از این گونه واحدها به غیر از پرداخت تسهیلات بانکی را تهیه و نتیجه را به ستاد عالی گلخانه ها

 
اعلام کند. 

طهماسبی در خصوص موضوع تخصیص آب به گلخانه ها عنوان کرد: مقرر شد، معاونت آب و خاك با همکاري معاونت امور باغبانی
(مجري طرح توسعه گلخانه هاي کشور)، شرکت شهرك هاي کشاورزي و سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی کشور،
کلیه مسائل و مشکلات مرتبط با حوزه تامین و تخصیص آب واحدهاي گلخانه اي مرتبط با وزارت نیرو را احصاء و مستندسازي نمایند

 
تا در جلسه هیات دولت و خدمت رئیس جمهور، موضوع طرح و دستورات مقتضی اخذ شود. 

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي تصریح کرد: در جلسه ستاد عالی گلخانه ها همچنین مقرر شد، معاونت برنامه ریزي و
اقتصادي با همکاري معاونت امور باغبانی (مجري طرح توسعه گلخانه هاي کشور)، موانع جهش تولید در بخش باغبانی و گلخانه ها و

 
احکام پیشنهادي براي رفع موانع تولید و توسعه را تهیه کنند. 

وي افزود: با توجه به سطح وسیع توسعه گلخانه ها در منطقه مغان استان اردبیل و لزوم پشتیبانی و تامین الزامات امر، مقرر شد،
موسسه تحقیقات علوم باغبانی کشور نسبت به ایجاد بخش تحقیقات گلخانه اي با استفاده از امکانات فراهم شده توسط شرکت

 
شهرك هاي کشاورزي در منطقه مغان، پیگیري و اقدام لازم را بعمل آورد و نتیجه را به ستاد عالی گلخانه ها گزارش کنند. 

طهماسبی گفت: در راستاي مساعدت به کشاورزان، کارآفرینان و متقاضیان سرمایه گذاري در بخش گلخانه ها و کاهش مشکلات
ناشی از تامین وثایق سنگین ملکی، مقرر شد، موضوع افزایش ضرایب توثیق ارزش سازه و تجهیزات گلخانه اي مجددا در جلسه هیات

 
مدیره بانک کشاورزي مورد بررسی قرار گرفته و نتیجه امر به ستاد عالی گلخانه ها گزارش شود. 

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزي در رابطه با نحوه تامین و پرداخت تسهیلات بانکی اظهار کرد: مقرر شد، معاونت برنامه ریزي
و اقتصادي با همفکري معاونت امور باغبانی نسبت به ارائه راهکار مناسب براي تامین و پرداخت تسهیلات بانکی به پروژه هاي کلان و
بزرگ گلخانه اي که تاثیر مثبت و موثري در تحقق اهداف برنامه اقتصاد مقاومتی و جهش تولید، اشتغال زایی پایدار، تنظیم بازار

 
داخلی و فراهم شدن زمینه صادرات دارند، اقدام کنند. 



وي ضمن تاکید بر پیگیري ساماندهی زیرساخت هاي مورد نیاز براي صادرات محصولات گلخانه اي، عنوان کرد: مقرر شد، نسبت به
اجرایی شدن طرح زنجیره تولید تا صادرات محصولات گلخانه اي در قالب کشاورزي قراردادي پیشنهادي اتحادیه سراسري تعاونی
هاي گل و گیاه، محصولات گلخانه اي، صنایع و خدمات وابسته، توسط معاونت ها و سازمان هاي مربوطه (معاونت برنامه ریزي و
اقتصادي، سازمان مرکزي تعاون روستایی، معاونت توسعه صنایع تبدیلی و کسب و کارهاي کشاورزي و معاونت باغبانی) مساعدت و

اقدام لازم به عمل آید.



آخرین وضعیت پیشرفت طرح توسعه حرم مطهر حسینی

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس ستاد بازسازي عتبات کربلا آخرین وضعیت توسعه حرم مطهر حسینی را تشریح کرد و از پیشرفت 68 درصدي عملیات
اجراي سازه هاي بناي صحن حضرت زینب خبر داد.

رئیس ستاد بازسازي عتبات کربلا آخرین وضعیت توسعه
حرم مطهر حسینی را تشریح کرد و از پیشرفت 68
درصدي عملیات اجراي سازه هاي بناي صحن حضرت

 
زینب خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، محمدرضا بنی اسدي راد در
تشریح آخرین وضعیت اجراي طرح توسعه حرم مطهر
حسینی گفت: با همت عوامل اجرایی و کمک هاي ناذران،
عملیات اجرایی فاز نخست طرح توسعه حرم مطهر

 
حسینی، مزین بنام صحن حضرت زینب (س) با رعایت پروتکل هاي بهداشتی در حال اجراست. 

وي با بیان اینکه میزان پیشرفت کلی این طرح به 25 درصد رسیده است، افزود: در حال حاضر اجراي سازه بتنی این پروژه حدود

 
68درصد پیشرفت فیزیکی دارد و در بخش هایی از ساختمان نیز عملیات سفت کاري در حال اتمام است. 

بنی اسدي راد گفت: با توجه به وضعیت به وجود آمده ناشی از شیوع ویروس کرونا و اعمال محدودیت ها، در حال حاضر حدود 200
نفر از مهندسان و استادکاران ایرانی با رعایت شدیدترین تدابیر بهداشتی و زیر نظر گروه هاي HSE مشغول به کار هستند که این

 
رقم پیش از اعمال محدودیت ها در حدود یکهزار نفر بود. 

وي با بیان اینکه طرح جامع توسعه حرم مطهر سیدالشهدا (ع) به مساحت 38هکتار در چهار مرحله اجرا خواهد شد اظهار کرد: این
طرح که پیرامون حرم مطهر امام حسین (ع) و حرم حضرت عباس (ع) و فضاي بین الحرمین احداث می شود، داراي سه صحن اصلی

 
شامل صحن امام حسین (ع)، صحن حضرت زینب (س) و صحن امام زمان (عج) است. 

رئیس ستاد بازسازي عتبات عالیات کربلا با تجلیل از همکاري مردم و مسئولان عراقی گفت: تملک زمین هاي اطراف حرم که اراضی

 
بسیار گران قیمتی محسوب می شود با همت خیران عراقی و تولیت حرم امام حسین (ع) انجام شده است. 

وي افزود: اراضی آزاد شده براي اجراي مرحله نخست طرح جامع، شامل بخشی از صحن هاي حضرت زینب (س) و امام حسین (ع)

 
بوده و در پهنه اي به وسعت حدود 5هکتار در حال اجراست. 

بنی اسدي راد گفت: محدوده کنونی اجراي طرح بین خیابان باب القبله، خیابان شهدا و خیابان جمهوري واقع شده که شامل فضاهاي

 
زیارتی و غیر زیارتی است. 



به گفته وي، فضاهاي زیارتی این مجموعه شامل شبستان هاي رو سطحی و زیر سطحی به همراه مجموعه هاي خدماتی مرتبط با این
بخش است که حدود 45هزار متر مربع را شامل می شود.فضاهاي غیر زیارتی شامل ساختمان اداري، ساختمان مضیف، موزه و

 
کتابخانه، موتورخانه مرکزي و تونل تاسیساتی است. 

وي با بیان اینکه عملیات اجرایی در بخش سرویس هاي بهداشتی و ساختمان مهامانسرا به مرحله نازك کاري رسیده ا ست ادامه داد:

 
حدود 850 چشمه سرویس بهداشتی و 120چشمه دوش در بخش هاي مختلف این محدوده مکان یابی شده و در حال ساخت است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی می شود با برداشته شدن محدودیت ها صحن حضرت زینب (س) سال 1403 تکمیل شود تصریح کرد: با

 
بهره برداري از این مجموعه، زیربناي فضاهاي حرم مطهر حدود 14برابر افزایش خواهد یافت. 

رئیس ستاد بازسازي عتبات کربلا با اشاره به موقعیت جغرافیاي خاص محل اجراي این طرح از منظر مذهبی و تاریخی گفت: جهت
تداعی واقعه عاشورا و تبلور نشان هاي تاریخی در معماري، سعی شده است که در طراحی و اجراي پروژه از نمادهاي آن روز به نحوي
استفاده شود که یکی از مهمترین این نمادها، تل زینبیه است. این مکان تاریخی به صورت نمادین و به شکل ساختمانی حدود 2متر

 
بالاتر از سایر ساختمان ها و بر روي نمادي از تپه ساخته می شود. 

بنی اسدي راد یکی از ویژگی هاي خاص اجراي این طرح را توسعه زیرسطحی اعلام کرد و گفت: با توجه به عدم امکان ساخت بنا در

 
تراز بالاتر از ساختمان موجود حرم، ناگزیر از اجراي بخش عمده اي از ساختمان در زیر سطح موجود هستیم. 

وي افزود: به دلیل بالا بودن سطح تراز آب هاي زیرزمینی در شهر کربلا، مشکلات اجرایی فراوانی پیش روي مهندسان ایرانی قرار
گرفته بود که با تلاش شبانه روزي تیم مهندسی، دیوار آب بندي با ضخامت یک متر و به عمق 40متر در دورتادور محدوده پروژه به
طول 2500متر اجرا شد تا جلوي نفوذ آب گرفته شده و امکان خاکبرداري تا عمق 14 متر و اجراي شبستان هاي زیرسطحی فراهم

 
شد. 

وي با اشاره به شعار سال گفت: عمده مصالحی که در ساخت این بنا استفاده می شود، از داخل کشور تأمین شده و به این ترتیب،
برکت نذر خیران و کمک هاي مردم، دوباره به چرخه اقتصاد کشور برگشته و صرف ایجاد اشتغال و رونق صنایع داخلی می شود.



حمایت از تجاري سازي ایده هاي توانبخشی سالمندان در رویداد استارتاپی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/08/27

فصل اقتصاد - دومین رویداد ملی استارتاپی در حوزه فناوري هاي توان بخشی در آذرماه سال جاري با هدف حمایت از ایده
هاي علاقمندان به تجهیزات توانبخشی برگزار می شود.

فصل اقتصاد - دومین رویداد ملی استارتاپی در حوزه
فناوري هاي توان بخشی در آذرماه سال جاري با هدف
حمایت از ایده هاي علاقمندان به تجهیزات توانبخشی

 
برگزار می شود. 

به گزارش فصل اقتصاد ، رویداد ملی استارتاپی حوزه
فناوري هاي توانبخشی در دو بخش دریافت ایده و نیاز

برگزار می شود. براي شرکت در رویداد علاقمندان باید از ایده خود در حوزه صنعت توان بخشی براي افراد داراي معلولیت، سالمندان

 
و جانبازان یک ویدئوي 3 دقیقه اي تهیه و آن را از طریق سایت رویداد به آدرس rehabtech.ir آپلود کنند. 

پس از داوري، ویدئوهاي برگزیده به رویداد اصلی راه می یابند و از حمایت هاي لازم براي منتورینگ، شتابدهی، سرمایه گذاري و

 
تجاري سازي برخوردار می شوند. 

دومین رویداد ملی استارتاپی در حوزه فناوري هاي توان بخشی 13 و 14 آذرماه با هدف حمایت از ایده هاي علاقمندان به تجهیزات

 
توانبخشی برگزار خواهد شد. 

در نخستین دوره از این رویداد ملی، بیش از 120 ایده به دبیرخانه رویداد ارسال شد که از میان 15 ایده راه یافته به مرحله نهایی، 3

 
ایده برتر انتخاب شدند و 15 ایده راه یافته به مرحله نهایی براي تجاري سازي حمایت شدند. 

بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوري، حمایت مالی از ایده ها، سرمایه گذاري از روي ایده ها، کمک به
تجاري سازي و بازاریابی ایده ها، برگزاري دوره هاي کوتاه مدت خلاقیت و کارآفرینی و اختصاص دفتر کار و تجهیزات اداري بخشی از

 
خدمات و تسهیلاتی است که در این رویداد ارائه می شود. 

انتهاي پیام



حمایت از تجاري سازي ایده هاي توانبخشی سالمندان در رویداد استارتاپی

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/08/27

دومین رویداد ملی استارتاپی در حوزه فناوري هاي توان بخشی در آذرماه سال جاري با هدف حمایت از ایده هاي علاقمندان
به تجهیزات توانبخشی برگزار می شود.

اقتصادگردان- رویداد ملی استارتاپی حوزه فناوري هاي توانبخشی در دو بخش دریافت ایده و نیاز برگزار می شود. براي شرکت
در رویداد علاقمندان باید از ایده خود در حوزه صنعت توان بخشی براي افراد داراي معلولیت، سالمندان و جانبازان یک ویدئوي 3

 
دقیقه اي تهیه و آن را از طریق سایت رویداد به آدرس rehabtech.ir آپلود کنند. 

پس از داوري، ویدئوهاي برگزیده به رویداد اصلی راه می یابند و از حمایت هاي لازم براي منتورینگ، شتابدهی، سرمایه گذاري و

 
تجاري سازي برخوردار می شوند. 

دومین رویداد ملی استارتاپی در حوزه فناوري هاي توان بخشی 13 و 14 آذرماه با هدف حمایت از ایده هاي علاقمندان به تجهیزات

 
توانبخشی برگزار خواهد شد. 

در نخستین دوره از این رویداد ملی، بیش از 120 ایده به دبیرخانه رویداد ارسال شد که از میان 15 ایده راه یافته به مرحله نهایی، 3

 
ایده برتر انتخاب شدند و 15 ایده راه یافته به مرحله نهایی براي تجاري سازي حمایت شدند. 

بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوري، حمایت مالی از ایده ها، سرمایه گذاري از روي ایده ها، کمک به
تجاري سازي و بازاریابی ایده ها، برگزاري دوره هاي کوتاه مدت خلاقیت و کارآفرینی و اختصاص دفتر کار و تجهیزات اداري بخشی از

خدمات و تسهیلاتی است که در این رویداد ارائه می شود.



ورود شتابزده به تکنولوژي 5G ضروري نیست

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/08/27

فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی، برنامه ریزي
و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت.

عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور؛ ورود شتابزده به
تکنولوژي 5G ضروري نیست اقتصاد ایران: فعالان فضاي
5G مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به تکنولوژي
ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی، برنامه ریزي و
مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی توان به سمت

 
استفاده از این نسل ارتباطی رفت. 

 
به گزارش خبرگزاري اقتصادایران 

ه گزارش خبرگزاري اقتصاد ایران ،سی ودومین محفل هم
افزایی فعالان فضاي مجازي پاك که هر هفته توسط

 
جمعیت توسعه گران فضاي مجازي برگزار می شود، به موضوع نسل پنجم ارتباطات و کشورهاي در حال پیشرفت پرداخت. 

این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي، مهدي اسلامی

 
مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار شد. 

در این نشست آنلاین، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه فناوري نسل 5 ورود کند یا خیر؟ الزامات ورود

 
این فناوري به کشور چیست؟ و آیا باید خود را وابسته به فناوري قرار دهیم که زیرساخت آن را در اختیار نداریم؟ 

صاحبنظران حوزه فضاي مجازي معتقدند که اگرچه دغدغه دولت براي افزایش امکانات در حوزه نسل پنجم ارتباطات مطلوب است اما
در این فناوري، توسعه محتوا و خدمات باید مقدم بر زیرساخت باشد. از سوي دیگر ضرورت داشتن پیوست فرهنگی براي این فناوري،

 
مورد تاکید است. 

 
راه اندازي 5G در ایران شوي انتخاباتی است 

در این نشست مرتضی سراج کارشناس ارتباطات و فعال فضاي مجازي با اشاره به اینکه اولین ارتباطات تجاري که تنها امکان انتقال
صوت را فراهم می کرد، از سال 1980 برقرار شد، گفت: هم اکنون شاهد تجاري سازي نسل پنجم ارتباطات در کشورهایی مانند کره

 
جنوبی و سوئد هستیم و حتی در شهرهاي بزرگ کشور عربستان نیز این فناوري به صورت هات اسپات 5G ، خدمات می دهد. 

وي با اشاره به اینکه بیشترین امکانی که در نسل 5 اتفاق می افتد مربوط به افزایش قابل توجه سرعت دانلود است که می تواند از
100 مگابیت تا 2 گیگابیت را شامل شود، گفت: در 5G تاخیر دریافت اطلاعات به معنایی قابل توجهی کاهش می یابد و به همین



دلیل، کشورها در حال برنامه ریزي روي توسعه خودروي هوشمند، ربات ها و اینترنت اشیا هستند. به همین دلیل نسل جدید
ارتباطات، تمامی ابعاد مختلف اقتصادي و اجتماعی جوامع را در بر می گیرد و به نوعی نسل پنجم ارتباطات با سرعت انتقال بالا،

 
انقلاب صنعتی چهارم را به ارمغان می آورد. 

سراج ادامه داد: اگرچه با ورود نسل 4 ارتباطات (4G) یک تحول اساسی در ارتباطات ایجاد شد اما در نسل 5، این تحول در سایر
زوایاي تکنولوژي هم اتفاق می افتد. با این وجود از آنجایی که سرمایه گذاري اپراتورها در 4G به معناي واقعی بازنگشته، سرمایه

 
گذاري در حوزه 5G با ابهام همراه است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده است که تا کمتر از 5 سال دیگر، 50 میلیارد سنسور اینترنت اشیا در دنیا وجود داشته باشد، گفت:

 
حتی اگر سرعت 5G نیز در کشور فراهم شود خدماتی که بتوان از آن براي این بستر استفاده کرد، هنوز در کشور وجود ندارد. 

این کارشناس وجود تکنولوژي را در هر زمینه اي در راستاي کاهش اختلاف طبقانی و افزایش بهره وري و زندگی بهتر عنوان و تاکید
کرد: با وجودي که هنوز در زمینه 5G پیوست فرهنگی نداریم اما معتقدم که نباید توسعه این تکنولوژي را به عقب بیاندازیم؛ چرا که
در این صورت تولید محتوا و بازي به تاخیر می افتد و ما مجبور خواهیم شد تمام سخت افزار و نرم افزار این فناوري را وارد کشور

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 80 درصد تکنولوژي را بخش نرم افزار آن تشکیل می دهد، ادامه داد: دانشگاههاي بزرگ ما تیم هاي
تحقیقاتی مهمی دارند که می توانند نرم افزارهاي مرتبط با 5G را طراحی کنند. موضوع داراي اهمیت این است که 5G باید براساس

 
شبکه بومی خودمان طراحی شود و در غیر اینصورت این فناوري اهمیت نخواهد داشت. 

سراج به راه اندازي چند سایت معدود 5G توسط دولت در چند نقطه تهران اشاره کرد و گفت: این موضوع تنها یک شوي انتخاباتی

 
است و ورود به یک تکنولوژي به این شکل، معنایی ندارد. 

 
نیازي به 5G در شرایط کنونی نیست 

این کارشناس فضاي مجازي با تاکید بر اینکه براي نسل پنجم ارتباطات نیازمند تربیت متخصص در حوزه هایی مانند رایانش ابري،
اینترنت اشیا و امنیت سایبري هستیم، گفت: ما در نسل 3 و 4 نیز می توانیم شهر هوشمند داشته باشیم. کمااینکه چندین پروژه شهر
هوشمند در دنیا با فناوري نسل 3 و 4 ایجاد شد. اما به دلیل عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور و نبود پهناي باند مناسب، موفق به راه

 
اندازي این خدمات در کشور نشدیم. 

وي با اشاره به اینکه طبق استانداردهاي بین المللی، باید 100 هزار سایت BTS براي تکنولوژي 4G در کشور ایجاد می شد، اما هم
اکنون به نیمی از این تعداد نیز نرسیده ایم، خاطرنشان کرد: این درحالی است که با توجه به سرعتی که در نسل پنجم ارتباطات
متصور است، در شهري مانند تهران نیازمند نصب آنتن در هر 30 تا 40 متر هستیم و نصب این تعداد BTS هزینه بالایی خواهد
داشت. همانطور که در زمینه شبکه دسترسی فیبرنوري نیز نیازمند سرمایه گذاري قابل توجهی بودیم اما براي اپراتور چهارم مقرون به
صرفه نبود و پروانه فعالیت این اپراتور، لغو شد. به همین دلیل به نظر می رسد که بودجه دولت کفاف تجهیزات 5G را در شرایط

 
فعلی نمی دهد. 

سراج ادامه داد: بر این اساس من معتقدم که در شرایط کنونی نیازي به 5G نداریم و با همین نسل 4G نیز می توانستیم بسیاري از



کسب و کارهاي B2B را راه اندازي کنیم و خدمات مبتنی بر این فناوري را ارائه دهیم. اما همچنان با توجه به اینکه ICT موتور

 
پیشران است، بسیاري از خدمات مربوطه را به مردم ارائه نکرده ایم. 

این کارشناس تصریح کرد: حتی در نسل دوم ارتباطات با استفاده از فناوري پیامک هم می توانستیم دولت الکترونیکی داشته باشیم
اما هم اکنون با 4G نیز این خدمات را نداریم و با توجه به میزان سرمایه گذاري مورد نیاز در 5G نیز حتی تا 10 سال دیگر، به

 
خدمات این فناوري دسترسی نخواهیم داشت. 

وي گفت: دغدغه ما در شرایط فعلی 5G نیست چرا که بسیاري از مردم در روستاها و مناطق محروم هنوز به 3G و 4G دسترسی
ندارند. مشکل فعلی کشور تکنولوژي نیست. بلکه مشکل نبود قانون و قانونگذاري است و دولت بر بستر تکنولوژي هاي فعلی، به مردم

 
خدمات مورد نیاز را ارائه نمی دهد. 

این فعال فضاي مجازي با بیان اینکه دنیا در حال کار روي همگرایی ارتباطات است، افزود: براي مثال در کشوري مانند کره جنوبی که
سرعت اینترنت به 80 مگابیت می رسد، 70 درصد ترافیک روي « واي فاي آفلودینگ» است. به این معنی که به محض اینکه کاربر

 
موبایل در حال حرکت، به نقطه ثابت می رسد، گوشی وي به شبکه ثابت متصل می شود. 

 
خودکفایی 85 درصد کشور در 5G مورد انتظار است 

در ادامه این نشست، دکتر رضایی به عنوان یکی از فعالان فضاي مجازي موضوع توانمندي کشور در حوزه زیرساخت هاي 5G را مورد
مطالبه قرار داد و گفت: با توجه به توانمندي هایی که در دانشگاهها و مراکز تحقیقاتی کشور وجود دارد، براي نسل 5 می توانیم تا 85
درصد خودکفا باشیم و 15 درصد باقی مانده نیز مربوط به تجهیزات CORE شبکه است که در اختیار معدود شرکت هاي آمریکایی
قرار دارد و اغلب کشورها به آن وابسته هستند. براین اساس معتقدم که از نظر خودکفایی و عدم وابستگی در این تکنولوژي از همین

 
الان باید شروع کنیم . 

وي افزود: مهمترین ویژگی که در نسل 5 به دنبال آن هستیم افزایش سرعت دسترسی است و این درحالی است که ما در نسل 4 نیز
کمتر از یک دهم سرعت را پیاده سازي کرده ایم. دلیل این موضوع به طراحی زیرساخت هاي موبایل سلولی برمی گردد. بنابراین باید

 
در طراحی نسل 5 به استانداردهاي مورد نیاز دست یابیم. 

این کارشناس با طرح این سوال که براي 5G باید 100 درصد گوشی هاي در اختیار کاربران، براي استفاده از این فناوري تغییر یابد،

 
گفت: به طور حتم ورود به تکنولوژي 5G با ایجاد یک سمپل در گوشه اي از یک دانشگاه، محقق نخواهد شد. 

وي ادامه داد: این سوال مطرح است که آیا شروع این سرویس با وابستگی خارجی باید شکل بگیرد یا در ابتدا، توسعه تیم هاي نرم

 
افزاري ها را خواهیم داشت؟ 

رضایی با اشاره به تجربه ناموفق و نامتقارن توسعه اینترنت ثابت در کشور گفت: ما در کشور به صورت جزیره اي تکنولوژي هاي
پراکنده اي از ADSL تا FTTX را در حوزه اینترنت ثابت ایجاد کردیم که به صورت نامتقارن کاربران را به شبکه متصل کرده است و
معتقدیم که فاز اول شبکه ملی اطلاعات را ایجاد کردیم. این ارتباطات به خوبی با یکدیگر لینک نشده اند و هم اکنون هم آمادگی

 
استفاده از 5G را نداریم. 



 
خاستگاه پیوست فرهنگی از آمریکا است 

در این نشست مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد نیز با اشاره به لزوم تدوین پیوست
فرهنگی براي تکنولوژي هاي نوظهور در کشور، خاطرنشان کرد: موضوع پیوست فرهنگی در همه جاي دنیا مرسوم است و خاستگاه آن
از کشوري مانند امریکا است. حتی کشورهاي مختلف در حوزه هاي اجتماعی و محیط زیست نیز پیوست تدوین کرده اند. به طور کل

 
هرجا که دغدغه اي متاثر از فناوري شکل گرفته، براي آن پیوست تدوین شده است. 

وي گفت: سبک فناوري 5G متفاوت از سایر فناوري ها است و روي این نسل می توان خدمات B2C و B2B ارائه کرد و بازار بکري

 
براي کسب و کارهاي مختلف ایجاد خواهد شد و اگر تلاش نکنیم ممکن است این بازار را از دست دهیم. 

این فعال فضاي مجازي یکی از مباحث مهم در 5G را خدمات اینترنت اشیا عنوان کرد و ادامه داد: کشورهاي خارجی بیشترین پهناي
باند را به خودروي خودران تخصیص می دهند. موضوع دیگر شهر هوشمند است. ما نیز اگر سنایورها و بیزنس مدل درستی داشته
باشیم خواهیم توانست که شبکه 5G داشته باشیم. در این صورت می توانیم بگوییم که به اقتصاد دیجیتال کمک کرده ایم و شعار

 
بهره وري و اقتصاد مقاومتی بدهیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون در شهر تهران شوراي راهبردي شهر هوشمند تشکیل شده و حدود 80 پروژه را دنبال می کند، تاکید
کرد: 5G باید با تحول واقعی همراه باشد و فقط با توسعه شبکه، این فرصت ها به دست نمی آید. توسعه شبکه باید به توسعه کسب و
کارها بیانجامد. باید در این فناوري نگاه سلبی و ایجابی را در کنار هم داشته باشیم و براي ایجاد این اقتضائات، رگولاتورهاي حوزه

 
مختلف باید با یکدیگر تعامل کرده تا زمینه توسعه 5G در کشور ایجاد شود. 

این کارشناس با بیان اینکه کشور ما 8 سال است که در فروم هاي 5G شرکت می کند، گفت: با این حال براي ورود به مقدمات

 
توسعه 5G ، زمان را از دست داده ایم. هم اکنون باید براي ورود 5G آماده شویم و در این زمینه نیازمند استانداردسازي هستیم. 

اسلامی گفت: من معتقدم که در حوزه تله کام، دیگر یکجانبه گرایی آمریکا شکست خورده است و هم اکنون  60 درصد تکنولوژي
مربوط به هسته اصلی (CORE) نسل 5 ، توسط شرکت هواوي چین تولید می شود. در حوزه ثبت پتنت هاي 5G نیز شاهد پیشی

 
گرفتن چین از آمریکا و فنلاند و کره جنوبی هستیم. 

 
بدون پیوست فرهنگی و مقررات گذاري نمی توان به سمت 5G رفت 

رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي نیز در این نشست، در خصوص نقش این شورا در مواجهه با فناوري 5G و
دغدغه فرهنگی و تنظیم گري که درمورد این تکنولوژي وجود دارد، توضیح داد و گفت: شوراي عالی فضاي مجازي با تصویب مصوبه
اینترنت اشیا به این موضوع ورود کرده است. چرا که ما معتقدیم که در نسل جدید تکنولوژي، انسان ها با اشیا در تعامل هستند و

 
براي رویارویی با این موضوع باید آمادگی داشته باشیم. 

وي با اشاره به مقدمات ورود به 5G گفت: در سند معماري کلان شبکه ملی اطلاعات، اینکه درصدي از ارتباطات تا سال 1404
مبتنی بر ارتباطات نوین باشد، تاکید شده و این به معناي 5G است. بحث اصلی این است که ما در کشور به همراه توسعه فناوري،
شاهد توسعه باشیم. چرا که مردم ما در تعامل با سایر کشورها احساس نیاز به ارتقاي فناوري دارند و ما باید به سمت نسل پنجم

 
ارتباطات برویم. 



جلیلی افزود: در این زمینه این سوال مطرح است که باید شتابزده به این نسل تکنولوژي ورود کنیم یا خیر. هم اکنون اپراتورها به
صورت پایلوت، نگاهی به این فناوري داشته اند اما هنوز آمادگی ورود به این فناوري وجود ندارد. چرا که بدون پیوست فرهنگی،
مقررات گذاري و برنامه ریزي نمی توان به سمت این فناوري رفت و نباید منتظر بمانیم تا چینی ها این فناوري را براي ما راه اندازي

 
کنند. باید عملگرایانه وارد این حوزه شویم. 

عضو شوراي عالی فضاي مجازي با بیان اینکه ما از امکانات نرم افزاري و خدمات دولت الکترونیک و بخش هاي مختلف 4G نتوانستیم
استفاده لازم را در کشور داشته باشیم، گفت: مساله کشور در حوزه زیرساخت هاي فضاي مجازي، نسل 5 نیست. مساله ما لایه
خدمات کاربردي شبکه ملی اطلاعات است که مبتنی بر نسل 4 نیز، امکان ارائه خدمات را دارد. دریافت خدمات مورد نیاز ما در کشور

به اندازه کافی با فناوري هاي موجود، کفایت می کند.



حمایت از تجاري سازي ایده هاي توانبخشی سالمندان در رویداد استارتاپی

منبع: ایسناشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/08/27

دومین رویداد ملی استارتاپی در حوزه فناوري هاي توان بخشی در آذرماه سال جاري با هدف حمایت از ایده هاي علاقمندان
به تجهیزات توانبخشی برگزار می شود.

به گزارش ایسنا، رویداد ملی استارتاپی حوزه فناوري هاي
توانبخشی در دو بخش دریافت ایده و نیاز برگزار می شود.
براي شرکت در رویداد علاقمندان باید از ایده خود در
حوزه صنعت توان بخشی براي افراد داراي معلولیت،
سالمندان و جانبازان یک ویدئوي 3 دقیقه اي تهیه و آن را
از طریق سایت رویداد به آدرس rehabtech.ir آپلود

 
کنند. 

پس از داوري، ویدئوهاي برگزیده به رویداد اصلی راه می
یابند و از حمایت هاي لازم براي منتورینگ، شتابدهی،

 
سرمایه گذاري و تجاري سازي برخوردار می شوند. 

دومین رویداد ملی استارتاپی در حوزه فناوري هاي توان بخشی 13 و 14 آذرماه با هدف حمایت از ایده هاي علاقمندان به تجهیزات

 
توانبخشی برگزار خواهد شد. 

در نخستین دوره از این رویداد ملی، بیش از 120 ایده به دبیرخانه رویداد ارسال شد که از میان 15 ایده راه یافته به مرحله نهایی، 3

 
ایده برتر انتخاب شدند و 15 ایده راه یافته به مرحله نهایی براي تجاري سازي حمایت شدند. 

بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوري، حمایت مالی از ایده ها، سرمایه گذاري از روي ایده ها، کمک به
تجاري سازي و بازاریابی ایده ها، برگزاري دوره هاي کوتاه مدت خلاقیت و کارآفرینی و اختصاص دفتر کار و تجهیزات اداري بخشی از

 
خدمات و تسهیلاتی است که در این رویداد ارائه می شود. 

انتهاي پیام



2 میلیون مسجدي پاي کار «ایران قوي»/ اجراي 47 برنامه فرهنگی، هنري و

نوآورانه

منبع: اصفهان شرقشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد کشور از اجراي طرح ایران قوي توسط 25 هزار کانون مساجد
خبر داد و گفت: بیش از 2 ملیون و 300 هزار عضو کانون ها در این طرح در 47 فرهنگی، هنري و نوآورانه آثاري را تولید

خواهند کرد. منبع خبر: اصفهان شرق / لینک خبر: 2 میلیون مسجدي پاي کار «ایران قوي»/ ...

به گزارش اصفهان شرق؛ حجت الاسلام حبیب رضا ارزانی رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد کشور
اظهار داشت: کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد تا بتواند شناسایی و توانمندسازي استعدادهاي فرهنگی و هنري انقلاب اسلامی،
جریان سازي گفتمان ایران قوي و ترویج روحیه، امید و تلاش و حضور موثر و هدفمند بچه هاي مسجد در فضاي مجازي، در کشور

 
طرح «ایران قوي» را راه اندازي کرده است. 

 
فعالیت 25 هزار کانون در طرح ایران قوي 

وي با اشاره به اینکه طرح ایران قوي از هفته دفاع مقدس تا میلاد حضرت زهرا (سلام ااالله علیها) و در ادامه طرح پایتخت فهما راه
اندازي شده است، تصریح کرد: این طرح براي بچه هاي مسجد در 25 هزار کانون فعال شده است که در 12 رواق ذیل آن فعالیت

 
خواهند کرد. 

ارزانی در ادامه به محورهاي طرح ملی ایران قوي اشاره کرد و گفت: «قرآن و سیره اهل بیت(ع)» با زیرمجموعه هایی نظیر فرهنگ
ولایت مداري، سبک زندگی ایرانی &– اسلامی، داستان هاي قرآنی، بزرگداشت مناسبت هاي مذهبی، نماز، امر به معروف و نهی از
منکر و ...، «مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی» با زیرمجموعه هایی همچون نقش مسجد در خودسازي، نقش مسجد در جامعه پردازي،

 
نقش جوانان مسجدي در قوي شدن ایران اسلامی و ... دو محور نخست این طرح را تشکیل می دهند. 

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد کشور ادامه داد: پیشرفت و امید به آینده با زیرمحورهاي نشاط آفرینی در
جامعه، تقویت روحیه امید و تلاش در بین جوانان، توجه به کارآفرینی و جهش تولید، خدمت رسانی و محرومیت زدایی، نمادها و
جلوه هاي پیشرفت و عدالت، ابتکارات، اختراعات، خلاقیت ها، الگوهاي موفق محلی، استانی و ملی و ...، مقاومت و عزت ایران اسلامی
با موضوعاتی از قبیل دفاع مقدس، شهداي مقاومت، هسته اي، سلامت و ...، شهید سردار سلیمانی، نمایش جلوه هاي مشارکت مردم
(همدلی، مواسات، راهپیمایی و ...)، رشد علم و فن آوري و سایر اسوه ها و نمادهاي عزت و مقاومت دیگر محورهاي ایران قوي هستند.

 
فرهنگ، هنر و نوآوري سه محور فعالیتی ایران قوي 

وي با بیان اینکه هر کانونی در این طرح می تواند تا سقف 20 هزار امتیاز کسب کند، گفت: این طرح در قالب سه شبستان «شبستان
فرهنگ»، «شبستان هنر» و «شبستان نوآوري» اجرا می شود. ذیل این شبستان ها 12 رواق تعریف شده که در طرح ملی ایران قوي
هر یک از آنها توسط استانی معین راهبري می شوند. در مجموع بچه ها در 47 عرصه فعالیت خواهند داشت که به طور مثال یکی از

 
آن ها سرود است که باید آثار خود را در فضاي مجازي برگذاري کنند تا در تهران ارزیابی شود. 



ارزانی با اشاره به استان هاي معین و رواق هاي تحت نظارت آنها، تصریح کرد: خراسان رضوي در رواق نور، چهارمحال و بختیاري در
رواق کتاب، قم در رواق دانش، تهران در رواق همدلی، فارس در رواق رسانه، هرمزگان در رواق سرود، گلستان در رواق فیلم، البرز در
رواق نمایش، اردبیل در رواق ترنج، یزد در رواق قلم، اصفهان در رواق کارآفرینی وخراسان جنوبی در رواق فن آوري با هدف برون

 
سپاري فعالیت ها و بهره مندي از ظرفیت هاي استانی، استان هاي معین هستند. 

 
هدایاي طرح ایران قوي 

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد کشور ادامه داد: ارزیابی و داوري طرح ملی ایران قوي در دو مرحله انجام
می شود؛ ارزیابی اولیه در مرحله استانی و داوري نهایی در سطح ملی است که در سطح استان از کانون هاي برتر هر استان براساس
بیشترین امتیاز کسب شده در سامانه بچه هاي مسجد تقدیر ویژه صورت می گیرد و در سطح ملی از رتبه برتر با جایزه نقدي
یکصدمیلیون ریالی، رتبه شایسته تقدیر جایزه نقدي پنجاه میلیون ریالی و از هفت رتبه شایسته تقدیر در هر رواق با جایزه نقدي سی

 
میلیون ریال تقدیر می شود. 

وي در پاسخ به این سوال که ظهور و بروز تولیداتی بچه هاي مسجد در فضاي مجازي به چه صورت است، گفت: مسجدي ها فعالیت
هاي خود را در سامانه مسجد بارگذاري می کنند و با ورود به این سامانه امکان مشاهده وجود دارد اما در خارج از این بستر نیز

 
فعالیت هایی دارند که جداي از ماموریت کانون هاست. 

ارزانی در پایان خاطرنشان کرد: 2 میلیون و 300 هزار نفر در کانون هاي مساجد فعال هستند که در قالب این طرح فعالیت خواهند

 
کرد. 

انتهاي پیام/فارس



معرفی 39 بسته براي گسترش کارآفرینی گیاهان دارویی

منبع: تسنیمشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/08/27

ستاد توسعه علوم و فناوري گیاهان دارویی و طب سنتی معاونت علمی و فناوري 39 بسته کارآفرینی براي گسترش فعالیت
هاي حوزه گیاهان دارویی معرفی کرد.

ستاد توسعه علوم و فناوري گیاهان دارویی و طب سنتی
معاونت علمی و فناوري 39 بسته کارآفرینی براي گسترش
فعالیت هاي حوزه گیاهان دارویی معرفی کرد. - اخبار

 
اجتماعی - 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري تسنیم، توسعه
کارآفرینی مبتنی بر صنعت گیاهان دارویی یکی از اقدامات
ستاد توسعه علوم و فناوري گیاهان دارویی و طب سنتی
معاونت علمی و فناوري است. در این راستا، ستاد
کارگروهی تخصصی براي توسعه فناوري و کارآفرینی

 
تشکیل داد که تا کنون 39 بسته کارآفرینی درحوزه گیاهان دارویی را معرفی کرده است. 

کشت فضاي باز گیاه آلوئه ورا، فرآوري ژل گیاه آلوئه ورا، تاسیس مرکز آموزش تخصصی گیاهان دارویی، کشت گیاه نعنا فلفلی در
ایران، تولید ارگانیک گیاهان دارویی، بسته بندي تی بگ گیاهان دارویی، تولید مکانیزه نشاء گیاهان دارویی، واحد فرآوري گیاهان
دارویی، طرح خشک کردن و بسته بندي گیاهان دارویی، کشت و تولید به لیمو، کشت شیرین بیان، تولید و بسته بندي اسانس

 
گیاهان دارویی جزو 39 بسته کارآفرینی گیاهان دارویی است. 

همچنین تولید آویشن، گل محمدي، رزماري، بادرنجبویه، گل گاو زبان، بابونه، تولید زیره سبز، مریم گلی، حنا، گل راعی، همیشه
بهار، بومادران و نیز تولید محصولات آرایشی و بهداشتی گیاهی، کشت گیاهان دارویی به عنوان جایگزین در دیم کاري، کشت و تولید
چاي ترش، تولید عوامل بیولوژیک(تولید انسکناریم پرورش کفشدوزك)، تولید عوامل بیولوژیک (تولید انسکناریم پرورش زنبور

 
براکون)، تولید دمنوش هاي گیاهی و میوه اي دیگر بسته هاي کارآفرینی است. 

علاوه برآن، تولید زنبور انکارسیا براي کنترل آفات گیاهی، کشت و پرورش اسطوخودوس، ترویج کشت و پرورش عناب، خشک کردن
و تولید مواد حد واسط (تولید اسانس) گیاهان دارویی، تولید فرآورده هاي طبیعی جامد قرص و کپسول، تولید آنغوزه در شرایط دیم،

 
تولید نوشیدنی هاي گیاهی، آتریپلکس وسالیکورنیا، در 39 بسته کارآفرینی ارایه شده است. 

تاکنون صدها طرح مختلف کارآفرینی با کمک و حمایت این ستاد در سراسر کشور اجرایی شده است. براي توسعه فعالیت هاي

 
کارآفرینی، این ستاد یک کارگروه تخصصی توسعه فناوري و کارآفرینی نیز تشکیل داده است. 



این کارگروه براساس راهبرد دوم سند ملی گیاهان دارویی و طب سنتی، براي سامان دهی نظام آموزش، پژوهش و توسعه فناوري و

 
نوآوري درحوزه گیاهان دارویی و فرآورده هاي گیاهی تلاش می کند و تشویق و حمایت از این اقدامات را در اولویت قرار داده است. 

بررسی طرح ها و پروژه هاي ارجاعی به ستاد، بحث و تبادل نظر پیرامون راهکارهاي سرمایه گذاري در پروژه هاي گیاهان دارویی و
طب سنتی، بحث و بررسی پیرامون احکام پیشنهادي در حوزه صنعت گیاهان دارویی و طب سنتی براي برنامه ششم و همچنین بحث

 
و بررسی پیرامون اولویت بندي در مزیت هاي اقتصادي و نسبی تولید در استان ها، از جمله برنامه هاي این کارگروه است. 

ارایه برنامه هاي پیشنهادي به ستاد در راستاي رفع خلاهاي قانونی و توسعه زیرساخت هاي اقتصاد دانش بنیان و مشارکت در تدوین
برنامه عملیاتی سالیانه ستاد توسعه علوم و فناوري گیاهان دارویی و طب سنتی براي اجرایی سازي سند ملی گیاهان دارویی و طب

 
سنتی، نیز بخش دیگري از اهداف این کارگروه را تشکیل می دهد. 

کارگروه تخصصی توسعه فناوري و کارآفرینی همچنین براي هم اندیشی و بحث و تبادل نظر پیرامون نقشه توسعه کارآفرینی در حوزه
صنعت گیاهان دارویی و طب سنتی و بررسی راهکارهاي سرمایه گذاري و مکان یابی واحدهاي فرآوري مواد موثره، در حوزه صنعت

 
گیاهان دارویی، تلاش می کند. 

ستاد توسعه علوم و فناوري گیاهان دارویی و طب سنتی معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 39 بسته کارآفرینی گیاهان دارویی
و اولویت هاي حمایت در 2 حوزه دامپزشکی و بذر را در سایت خود قرار داده است، علاقه مندان می توانند با مراجعه به این بخش، از

 
اولویت هاي این ستاد مطلع شوند. 

 
روي آوردن مردم روسیه به خرید گیاهان آپارتمانی با محدودیت هاي کرونایی 

 
عضو کمیسیون اقتصادي مجلس: ایران در حوزه صادرات گیاهان دارویی کمتر از 500 میلیون دلار درآمد دارد! 

 
برگزاري رویداد استارت آپی جذب سرمایه در حوزه گیاهان دارویی 

گیاهان دارویی ظرفیت خوبی براي اشتغالزایی و توسعه خراسان جنوبی است



عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور/ ورود شتابزده به 5G ضروري نیست

منبع: ساعت 24شماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/08/27

ساعت 24-فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی،
برنامه ریزي و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت.سی ودومین محفل

هم افزایی فعالان فضاي مجازي پاك که هر هفته توسط جمعیت توسعه گران فضاي مجازي برگزار ...

ساعت 24-فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده
کشور به تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست
فرهنگی، برنامه ریزي و مقررات گذاري براي این تکنولوژي،
نمی توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت.سی
ودومین محفل هم افزایی فعالان فضاي مجازي پاك که هر
هفته توسط جمعیت توسعه گران فضاي مجازي برگزار می
شود، به موضوع نسل پنجم ارتباطات و کشورهاي در حال

 
پیشرفت پرداخت. 

این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی
فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي، مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه

 
آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار شد. 

در این نشست آنلاین، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه فناوري نسل 5 ورود کند یا خیر؟ الزامات ورود

 
این فناوري به کشور چیست؟ و آیا باید خود را وابسته به فناوري قرار دهیم که زیرساخت آن را در اختیار نداریم؟ 

صاحبنظران حوزه فضاي مجازي معتقدند که اگرچه دغدغه دولت براي افزایش امکانات در حوزه نسل پنجم ارتباطات مطلوب است اما
در این فناوري، توسعه محتوا و خدمات باید مقدم بر زیرساخت باشد. از سوي دیگر ضرورت داشتن پیوست فرهنگی براي این فناوري،

 
مورد تاکید است. 

 
راه اندازي 5G در ایران شوي انتخاباتی است 

در این نشست مرتضی سراج کارشناس ارتباطات و فعال فضاي مجازي با اشاره به اینکه اولین ارتباطات تجاري که تنها امکان انتقال
صوت را فراهم می کرد، از سال 1980 برقرار شد، گفت: هم اکنون شاهد تجاري سازي نسل پنجم ارتباطات در کشورهایی مانند کره

 
جنوبی و سوئد هستیم و حتی در شهرهاي بزرگ کشور عربستان نیز این فناوري به صورت هات اسپات 5G ، خدمات می دهد. 

وي با اشاره به اینکه بیشترین امکانی که در نسل 5 اتفاق می افتد مربوط به افزایش قابل توجه سرعت دانلود است که می تواند از
100 مگابیت تا 2 گیگابیت را شامل شود، گفت: در 5G تاخیر دریافت اطلاعات به معنایی قابل توجهی کاهش می یابد و به همین



دلیل، کشورها در حال برنامه ریزي روي توسعه خودروي هوشمند، ربات ها و اینترنت اشیا هستند. به همین دلیل نسل جدید
ارتباطات، تمامی ابعاد مختلف اقتصادي و اجتماعی جوامع را در بر می گیرد و به نوعی نسل پنجم ارتباطات با سرعت انتقال بالا،

 
انقلاب صنعتی چهارم را به ارمغان می آورد. 

سراج ادامه داد: اگرچه با ورود نسل 4 ارتباطات (4G) یک تحول اساسی در ارتباطات ایجاد شد اما در نسل 5، این تحول در سایر
زوایاي تکنولوژي هم اتفاق می افتد. با این وجود از آنجایی که سرمایه گذاري اپراتورها در 4G به معناي واقعی بازنگشته، سرمایه

 
گذاري در حوزه 5G با ابهام همراه است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده است که تا کمتر از 5 سال دیگر، 50 میلیارد سنسور اینترنت اشیا در دنیا وجود داشته باشد، گفت:

 
حتی اگر سرعت 5G نیز در کشور فراهم شود خدماتی که بتوان از آن براي این بستر استفاده کرد، هنوز در کشور وجود ندارد. 

این کارشناس وجود تکنولوژي را در هر زمینه اي در راستاي کاهش اختلاف طبقانی و افزایش بهره وري و زندگی بهتر عنوان و تاکید
کرد: با وجودي که هنوز در زمینه 5G پیوست فرهنگی نداریم اما معتقدم که نباید توسعه این تکنولوژي را به عقب بیاندازیم؛ چرا که
در این صورت تولید محتوا و بازي به تاخیر می افتد و ما مجبور خواهیم شد تمام سخت افزار و نرم افزار این فناوري را وارد کشور

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 80 درصد تکنولوژي را بخش نرم افزار آن تشکیل می دهد، ادامه داد: دانشگاههاي بزرگ ما تیم هاي
تحقیقاتی مهمی دارند که می توانند نرم افزارهاي مرتبط با 5G را طراحی کنند. موضوع داراي اهمیت این است که 5G باید براساس

 
شبکه بومی خودمان طراحی شود و در غیر اینصورت این فناوري اهمیت نخواهد داشت. 

سراج به راه اندازي چند سایت معدود 5G توسط دولت در چند نقطه تهران اشاره کرد و گفت: این موضوع تنها یک شوي انتخاباتی

 
است و ورود به یک تکنولوژي به این شکل، معنایی ندارد. 

 
نیازي به 5G در شرایط کنونی نیست 

این کارشناس فضاي مجازي با تاکید بر اینکه براي نسل پنجم ارتباطات نیازمند تربیت متخصص در حوزه هایی مانند رایانش ابري،
اینترنت اشیا و امنیت سایبري هستیم، گفت: ما در نسل 3 و 4 نیز می توانیم شهر هوشمند داشته باشیم. کمااینکه چندین پروژه شهر
هوشمند در دنیا با فناوري نسل 3 و 4 ایجاد شد. اما به دلیل عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور و نبود پهناي باند مناسب، موفق به راه

 
اندازي این خدمات در کشور نشدیم. 

وي با اشاره به اینکه طبق استانداردهاي بین المللی، باید 100 هزار سایت BTS براي تکنولوژي 4G در کشور ایجاد می شد، اما هم
اکنون به نیمی از این تعداد نیز نرسیده ایم، خاطرنشان کرد: این درحالی است که با توجه به سرعتی که در نسل پنجم ارتباطات
متصور است، در شهري مانند تهران نیازمند نصب آنتن در هر 30 تا 40 متر هستیم و نصب این تعداد BTS هزینه بالایی خواهد
داشت. همانطور که در زمینه شبکه دسترسی فیبرنوري نیز نیازمند سرمایه گذاري قابل توجهی بودیم اما براي اپراتور چهارم مقرون به
صرفه نبود و پروانه فعالیت این اپراتور، لغو شد. به همین دلیل به نظر می رسد که بودجه دولت کفاف تجهیزات 5G را در شرایط

 
فعلی نمی دهد. 

سراج ادامه داد: بر این اساس من معتقدم که در شرایط کنونی نیازي به 5G نداریم و با همین نسل 4G نیز می توانستیم بسیاري از



کسب و کارهاي B2B را راه اندازي کنیم و خدمات مبتنی بر این فناوري را ارائه دهیم. اما همچنان با توجه به اینکه ICT موتور

 
پیشران است، بسیاري از خدمات مربوطه را به مردم ارائه نکرده ایم. 

این کارشناس تصریح کرد: حتی در نسل دوم ارتباطات با استفاده از فناوري پیامک هم می توانستیم دولت الکترونیکی داشته باشیم
اما هم اکنون با 4G نیز این خدمات را نداریم و با توجه به میزان سرمایه گذاري مورد نیاز در 5G نیز حتی تا 10 سال دیگر، به

 
خدمات این فناوري دسترسی نخواهیم داشت. 

وي گفت: دغدغه ما در شرایط فعلی 5G نیست چرا که بسیاري از مردم در روستاها و مناطق محروم هنوز به 3G و 4G دسترسی
ندارند. مشکل فعلی کشور تکنولوژي نیست. بلکه مشکل نبود قانون و قانونگذاري است و دولت بر بستر تکنولوژي هاي فعلی، به مردم

 
خدمات مورد نیاز را ارائه نمی دهد. 

این فعال فضاي مجازي با بیان اینکه دنیا در حال کار روي همگرایی ارتباطات است، افزود: براي مثال در کشوري مانند کره جنوبی که
سرعت اینترنت به 80 مگابیت می رسد، 70 درصد ترافیک روي « واي فاي آفلودینگ» است. به این معنی که به محض اینکه کاربر

 
موبایل در حال حرکت، به نقطه ثابت می رسد، گوشی وي به شبکه ثابت متصل می شود. 

 
خودکفایی 85 درصد کشور در 5G مورد انتظار است 

در ادامه این نشست، دکتر رضایی به عنوان یکی از فعالان فضاي مجازي موضوع توانمندي کشور در حوزه زیرساخت هاي 5G را مورد
مطالبه قرار داد و گفت: با توجه به توانمندي هایی که در دانشگاهها و مراکز تحقیقاتی کشور وجود دارد، براي نسل 5 می توانیم تا 85
درصد خودکفا باشیم و 15 درصد باقی مانده نیز مربوط به تجهیزات CORE شبکه است که در اختیار معدود شرکت هاي آمریکایی
قرار دارد و اغلب کشورها به آن وابسته هستند. براین اساس معتقدم که از نظر خودکفایی و عدم وابستگی در این تکنولوژي از همین

 
الان باید شروع کنیم . 

وي افزود: مهمترین ویژگی که در نسل 5 به دنبال آن هستیم افزایش سرعت دسترسی است و این درحالی است که ما در نسل 4 نیز
کمتر از یک دهم سرعت را پیاده سازي کرده ایم. دلیل این موضوع به طراحی زیرساخت هاي موبایل سلولی برمی گردد. بنابراین باید

 
در طراحی نسل 5 به استانداردهاي مورد نیاز دست یابیم. 

این کارشناس با طرح این سوال که براي 5G باید 100 درصد گوشی هاي در اختیار کاربران، براي استفاده از این فناوري تغییر یابد،

 
گفت: به طور حتم ورود به تکنولوژي 5G با ایجاد یک سمپل در گوشه اي از یک دانشگاه، محقق نخواهد شد. 

وي ادامه داد: این سوال مطرح است که آیا شروع این سرویس با وابستگی خارجی باید شکل بگیرد یا در ابتدا، توسعه تیم هاي نرم

 
افزاري ها را خواهیم داشت؟ 

رضایی با اشاره به تجربه ناموفق و نامتقارن توسعه اینترنت ثابت در کشور گفت: ما در کشور به صورت جزیره اي تکنولوژي هاي
پراکنده اي از ADSL تا FTTX را در حوزه اینترنت ثابت ایجاد کردیم که به صورت نامتقارن کاربران را به شبکه متصل کرده است و
معتقدیم که فاز اول شبکه ملی اطلاعات را ایجاد کردیم. این ارتباطات به خوبی با یکدیگر لینک نشده اند و هم اکنون هم آمادگی

 
استفاده از 5G را نداریم. 



 
خاستگاه پیوست فرهنگی از آمریکا است 

در این نشست مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد نیز با اشاره به لزوم تدوین پیوست
فرهنگی براي تکنولوژي هاي نوظهور در کشور، خاطرنشان کرد: موضوع پیوست فرهنگی در همه جاي دنیا مرسوم است و خاستگاه آن
از کشوري مانند امریکا است. حتی کشورهاي مختلف در حوزه هاي اجتماعی و محیط زیست نیز پیوست تدوین کرده اند. به طور کل

 
هرجا که دغدغه اي متاثر از فناوري شکل گرفته، براي آن پیوست تدوین شده است. 

وي گفت: سبک فناوري 5G متفاوت از سایر فناوري ها است و روي این نسل می توان خدمات B2C و B2B ارائه کرد و بازار بکري

 
براي کسب و کارهاي مختلف ایجاد خواهد شد و اگر تلاش نکنیم ممکن است این بازار را از دست دهیم. 

این فعال فضاي مجازي یکی از مباحث مهم در 5G را خدمات اینترنت اشیا عنوان کرد و ادامه داد: کشورهاي خارجی بیشترین پهناي
باند را به خودروي خودران تخصیص می دهند. موضوع دیگر شهر هوشمند است. ما نیز اگر سنایورها و بیزنس مدل درستی داشته
باشیم خواهیم توانست که شبکه 5G داشته باشیم. در این صورت می توانیم بگوییم که به اقتصاد دیجیتال کمک کرده ایم و شعار

 
بهره وري و اقتصاد مقاومتی بدهیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون در شهر تهران شوراي راهبردي شهر هوشمند تشکیل شده و حدود 80 پروژه را دنبال می کند، تاکید
کرد: 5G باید با تحول واقعی همراه باشد و فقط با توسعه شبکه، این فرصت ها به دست نمی آید. توسعه شبکه باید به توسعه کسب و
کارها بیانجامد. باید در این فناوري نگاه سلبی و ایجابی را در کنار هم داشته باشیم و براي ایجاد این اقتضائات، رگولاتورهاي حوزه

 
مختلف باید با یکدیگر تعامل کرده تا زمینه توسعه 5G در کشور ایجاد شود. 

این کارشناس با بیان اینکه کشور ما 8 سال است که در فروم هاي 5G شرکت می کند، گفت: با این حال براي ورود به مقدمات

 
توسعه 5G ، زمان را از دست داده ایم. هم اکنون باید براي ورود 5G آماده شویم و در این زمینه نیازمند استانداردسازي هستیم. 

اسلامی گفت: من معتقدم که در حوزه تله کام، دیگر یکجانبه گرایی آمریکا شکست خورده است و هم اکنون 60 درصد تکنولوژي
مربوط به هسته اصلی (CORE) نسل 5 ، توسط شرکت هواوي چین تولید می شود. در حوزه ثبت پتنت هاي 5G نیز شاهد پیشی

 
گرفتن چین از آمریکا و فنلاند و کره جنوبی هستیم. 

 
بدون پیوست فرهنگی و مقررات گذاري نمی توان به سمت 5G رفت 

رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي نیز در این نشست، در خصوص نقش این شورا در مواجهه با فناوري 5G و
دغدغه فرهنگی و تنظیم گري که درمورد این تکنولوژي وجود دارد، توضیح داد و گفت: شوراي عالی فضاي مجازي با تصویب مصوبه
اینترنت اشیا به این موضوع ورود کرده است. چرا که ما معتقدیم که در نسل جدید تکنولوژي، انسان ها با اشیا در تعامل هستند و

 
براي رویارویی با این موضوع باید آمادگی داشته باشیم. 

وي با اشاره به مقدمات ورود به 5G گفت: در سند معماري کلان شبکه ملی اطلاعات، اینکه درصدي از ارتباطات تا سال 1404
مبتنی بر ارتباطات نوین باشد، تاکید شده و این به معناي 5G است. بحث اصلی این است که ما در کشور به همراه توسعه فناوري،
شاهد توسعه باشیم. چرا که مردم ما در تعامل با سایر کشورها احساس نیاز به ارتقاي فناوري دارند و ما باید به سمت نسل پنجم

 
ارتباطات برویم. 



جلیلی افزود: در این زمینه این سوال مطرح است که باید شتابزده به این نسل تکنولوژي ورود کنیم یا خیر. هم اکنون اپراتورها به
صورت پایلوت، نگاهی به این فناوري داشته اند اما هنوز آمادگی ورود به این فناوري وجود ندارد. چرا که بدون پیوست فرهنگی،
مقررات گذاري و برنامه ریزي نمی توان به سمت این فناوري رفت و نباید منتظر بمانیم تا چینی ها این فناوري را براي ما راه اندازي

 
کنند. باید عملگرایانه وارد این حوزه شویم. 

عضو شوراي عالی فضاي مجازي با بیان اینکه ما از امکانات نرم افزاري و خدمات دولت الکترونیک و بخش هاي مختلف 4G نتوانستیم
استفاده لازم را در کشور داشته باشیم، گفت: مساله کشور در حوزه زیرساخت هاي فضاي مجازي، نسل 5 نیست. مساله ما لایه
خدمات کاربردي شبکه ملی اطلاعات است که مبتنی بر نسل 4 نیز، امکان ارائه خدمات را دارد. دریافت خدمات مورد نیاز ما در کشور

 
به اندازه کافی با فناوري هاي موجود، کفایت می کند. 

منبع: مهر



فرزندان شاهد تا پایان برنامه ششم به استخدام دولت در می آیند

منبع: بازار کارشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: فرزندان شاهد و جانبازان 70 درصد به بالا تا پایان برنامه
ششم توسعه جذب نهادهاي دولتی می شوند.

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: فرزندان شاهد و جانبازان 70 درصد به بالا تا پایان برنامه

 
ششم توسعه جذب نهادهاي دولتی می شوند. 

سعید اوحدي روز سه شنبه در جریان سفر یکروزه به استان مرکزي در بدو ورود به شهر اراك در جمع خبرنگاران، افزود: بر اساس بند
ج ماده 87 قانون ،دولت مکلف است تا پایان برنامه ششم فرزندان شاهد و فرزندان جانبازان بالاي 70 درصد را به استخدام نهادهاي

 
دولتی درآورد که مکاتبات لازم با دستگاه هاي مسئول انجام شده است. 

وي ادامه داد: بعد از برگزاري آزمون استخدامی کشوري از سوي سازمان سنجش در دي ماه امسال، آزمون تخصصی جامعه ایثارگري

 
هم برگزار و زمینه تحقق این قانون فراهم می شود. 

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران اظهار داست: استان مرکزي به لحاظ استقرار صنایع مختلف شرایط

 
مطلوبتري در تامین اشتغال فرزندان شاهد نسبت به دیگر استان ها دارد که استفاده از این فرصت باید در دستور کار قرار گیرد. 

اوحدي بیان کرد: تفاهم نامه تامین یک هزار اشتغال براي جامعه ایثارگري استان مرکزي امروز در استانداري مرکزي منعقد می شود

 
و مجموعه مدیریتی این استان نیز نگاه مثبتی در تحقق نهضت اشتغال دارد. 

وي افزود: تامین مسکن جامعه ایثارگري یکی دیگر از مشکلات بنیاد شهید و امور ایثارگران است که امروز تفاهم نامه ساخت 2 هزار

 
مسکن این قشر در استان مرکزي منعقد می شود. 

دیدار با ایت االله دري نحف آبادي نماینده ولی فقیه در استان، حضور در گلزار شهداي اراك و دیدار با خانواده هاي شهدا از دیگر
برنامه هاي سفر یک روزه معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثار گران به اراك است.



سیاست دانشگاه آزاد اسلامی پشت میز نشینی دانش آموختگان نیست

منبع: بازار کارشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/08/27

مشکینی با انتقاد از پشت میزنشینی فارغ التحصیلان دانشگاهی بیان کرد: این دانشگاه در مدیریت جدید به دنبال احیاي
مهارت آموزي و مهارت محوري براي اشتغال دانشجویان است.

مشکینی با انتقاد از پشت میزنشینی فارغ التحصیلان دانشگاهی بیان کرد: این دانشگاه در مدیریت جدید به دنبال احیاي مهارت

 
آموزي و مهارت محوري براي اشتغال دانشجویان است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی هرمز؛محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازي ظهر دوشنبه 26آبان99 با حضور فریدون همتی استاندار
هرمزگان، مجید مشکینی مشاور و نماینده تام الاختیار رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در هیئت هاي امناي استانی، احسان کامرانی
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی هرمزگان و جمعی از مسئولان و مقامات سیاسی این استان کلنگ مجموعه آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی

 
بشاگرد را بر زمین زد. 

مجید مشکینی مشاور و نماینده تام الاختیار رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در هیئت هاي امناي استانی در این مراسم، تأسیس دانشگاه
آزاد اسلامی را در مناطق محروم خواسته مهم و سیاست هاي خدمتگزاري این دانشگاه عنوان کرد و گفت: این دانشگاه توانسته براي

 
خدمت به دانش افزایی و خدمت به جوانان و مشتاقان علم و تحصیل زمینه را در مناطق مختلف کشور ایجاد کند. 

مجید مشکینی با بیان اینکه بیشترین رویکرد دانشگاه آزاد اسلامی ارتقاي کیفی دانشگاه است افزود: این دانشگاه در ارتقاي کمّی نیز

 
عملکرد مناسبی داشته، اما برخی نقاط محدود هستند که هنوز تحت پوشش دانشگاه آزاد اسلامی قرار نگرفته اند. 

 
موفقیت دانشگاه آزاد اسلامی در سال هاي اخیر 

وي ادامه داد : با روند رو به توسعه دانشگاه آزاد اسلامی و کمک اعضاي هیئت علمی، کارکنان، دانشجویان و خانواده بزرگ، این

 
دانشگاه می تواند به سرآمدترین دانشگاه ایران بلکه جهان تبدیل شود. 

مشاور و نماینده تام الاختیار رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در هیئت هاي امناي استانی، موفقیت دانشگاه آزاد اسلامی را در تمام عرصه
ها حاصل همکاري مردم و دانشگاه دانست و گفت: این دانشگاه متعلق به مردم است و باید با ورود به عرصه هاي مختلف مشکلات

 
جامعه را مرتفع سازد. 

مشکینی با انتقاد از برخی سوء مدیریت ها در دوران گذشته تبیین کرد: رویکرد جدید دانشگاه آزاد توجه به آموزش صرف نیست،

 
بلکه ورود به تمام عرصه ها در راستاي ارتقاي کیفیت و مهارت آمورس براي رفع مشکلات جامعه است. 

وي با انتقاد از پشت میزنشینی فارغ التحصیلان دانشگاهیخاطرنشان کرد: از آنجایی که زمینه مهارت آموزي براي دانشجویان فراهم
نشده و مهارت محوري در حاشیه بوده، بسیاري از دانش آموختگان به دلیل نداشتن مهارت و تخصص نتوانسته اند جذب صنایع

کشاورزي، تجاري، بازرگانی و… شوند ، اکنون دانشگاه آزاد اسلامی در مدیریت جدید به دنبال احیاي این مهارت هاست.



برگزاري آزمون تخصصی استخدام جامعه ایثارگري پس از آزمون سراسري

استخدامی

منبع: بازار کارشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: امید است بعد از آزمون سراسري استخدامی که در دیماه توسط سازمان سنجش
انجام می شود، شاهد برگزاري آزمون تخصصی جامعه ایثارگري هم باشیم.

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: امید است بعد از آزمون سراسري استخدامی که در دیماه توسط سازمان سنجش انجام

 
می شود، شاهد برگزاري آزمون تخصصی جامعه ایثارگري هم باشیم. 

سعید اوحدي که در قالب برنامه هر هفته یک استان، سفري نیم روزه را به استان مرکزي آغاز کرده است، در بدو ورود به استان در
جمع خبرنگاران اظهار کرد: دو اتفاق بسیار مهم امروز با همت استاندار و دستگاه هاي مربوطه در استان رقم می خورد که یکی از آنها

 
انعقاد تفاهم نامه با موضوع تامین زمین براي دو هزار مسکن جامعه ایثارگري است. 

وي یکی از عقب ماندگی هاي بنیاد شهید در سال هاي گذشته را در حوزه تامین مسکن ایثارگران دانست و گفت: البته در تمام کشور
بحران تامین مسکن را داریم ولی وظیفه بنیاد شهید بوده که مسکن جامعه ایثارگري را فراهم کند که در این راستا اقدامات لازم با

 
همکاري اداره کل راه و شهرسازي آغاز می شود. 

وي اتفاق دیگري که امروز در استان مرکزي رقم خواهد خورد را انعقاد تفاهم نامه تامین اشتغال هزار نفر از جامعه ایثارگري عنوان

 
کرد و گفت: فشار حداکثري تحریم هاي بی سابقه باعث شده است که در حوزه اشتغال مشکل بسیار جدي داشته باشیم. 

وي اظهار کرد: ظرفیت هاي قانونی ظرفیت هاي بسیار خوبی است، مخصوصا بند ج ماده 87 دولت را مکلف کرده است که تا پایان
برنامه ششم همه فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد استخدام دولت شوند که هماهنگی هاي لازم در این رابطه با سازمان امور
استخدامی کشور و مکاتبات با وزارتخانه هاي مختلف انجام شده و امید است بعد از آزمون سراسري استخدامی که در دیماه توسط

 
سازمان سنجش انجام می شود، شاهد برگزاري آزمون تخصصی جامعه ایثارگري هم باشیم. 

وي با بیان اینکه ظرفیت هاي استان مرکزي بسیار بزرگ است، افزود: با هماهنگی که با بخش خصوصی انجام شد تامین اشتغال یاد
شده بر مبنا و با محور مهارت آفرینی از جمله اقداماتی است که با امضاي تفاهم نامه امروز تحقق پیدا می کند.



6 واحد تولیدي در زنجان افتتاح می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/08/27

استاندار زنجان گفت: بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته، تا پایان امسال 6 واحد تولیدي جدید با حجم سرمایه گذاري
بالغ بر هفت هزار میلیارد تومان در این استان به بهره برداري می رسد.

استاندار زنجان گفت: بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته، تا پایان امسال 6 واحد تولیدي جدید با حجم سرمایه گذاري بالغ

 
بر هفت هزار میلیارد تومان در این استان به بهره برداري می رسد. 

فتح االله حقیقی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، افزود: با افتتاح این واحدهاي تولیدي براي چهار هزار و 200 نفر در

 
استان اشتغال ایجاد می شود. 

وي اظهار داشت: واحد تولیدي ذوب فلزات البرز ناب آرش با حجم سرمایه گذاري 6 هزار میلیارد تومان و اشتغالزایی یک هزار و 300
تا یک هزار و 400 نفر که بزرگترین واحد ذوب بخش خصوصی کشور است و همچنین شرکت ریسندگی با سرمایه گذاري 350

 
میلیارد تومان و اشتغالزایی قریب 2 هزار نفر، جزو این 6 واحد تولیدي آماده افتتاح در استان است. 

حقیقی تصریح کرد: تلاش داریم که زنجیره تولید را در استان تکمیل کنیم و به ویژه در صنعت فولاد، خام فروشی نشود و به همین

 
دلیل نیز ارزش ریالی یک تن صادرات از استان زنجان از متوسط کشوري بالاتر است. 

استاندار زنجان با بیان اینکه پارسال (98) هفت واحد تولیدي با سه هزار و 500 میلیارد تومان حجم سرمایه گذاري در استان به بهره
برداري رسید، گفت: همچنین سال گذشته 10 واحد تولیدي نیز که بین پنج تا 15 سال به حالت تعطیل درآمده بودند با توجه به

 
تلاش هاي صورت گرفته و با اعتبار یک هزار و 100 میلیارد تومان به چرخه بازگردانده شدند. 

حقیقی با بیان اینکه سال 98 حجم سرمایه گذاري استان از یک هزار میلیارد تومان به سه هزار و 500 میلیارد تومان رسید، افزود: در
کنار به چرخه بازگرداندن 10 واحد تولیدي، مسایل و مشکلات واحدهاي تولیدي مشکل دار را نیز با همکاري بسیار خوب قوه قضائیه

 
و اعضاي شوراي تامین استان برطرف کردیم که این تعامل خوب و مناسب جاي تقدیر دارد. 

وي تصریح کرد: در همین راستا، مشکل مدیریتی شرکت ایران ترانسفو به واسطه تلاش مدیران و پشتیبانی قوه قضائیه و اعضاي
شوراي تامین استان حل و براي رفع مشکل نقدینگی آن نیز مبلغ 800 میلیارد تومان تهاتر انجام و این اقدامات موجب افزایش سود

 
این شرکت در سال 98 به میزان 120 درصد و افزایش 100 درصدي رقم تولید آن شد. 

حقیقی میزان صادرات شرکت ایران ترانسفو را در سال گذشته 21 میلیون دلار ذکرکرد و گفت: میزان صادرات هدفگذاري این شرکت

 
براي سالجاري 30 میلیون دلار است و به یقین بیش از این میزان محقق خواهد شد. 

حقیقی ادامه داد: شرکت ایران ترنسفو زنجان پارسال (98) 420 نفر را از طریق آزمون جذب کرد و امسال نیز 400 نفر دیگر پذیرفته
می شوند که همگی این تعداد بومی هستند.



30 درصد یارانه دستمزد به کارفرمایان پرداخت می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/08/27

در صورت جذب نیروي کار شغل اولی در بنگاه هاي اقتصادي هرمزگان، 30 درصد مبلغ دستمزد نیروي کار به صورت یارانه
از طرف دولت به مدت یک سال به کارفرمایان پرداخت می شود.

در صورت جذب نیروي کار شغل اولی در بنگاه هاي اقتصادي هرمزگان، 30 درصد مبلغ دستمزد نیروي کار به صورت یارانه از

 
طرف دولت به مدت یک سال به کارفرمایان پرداخت می شود. 

هادي ابراهیمی روز سه شنبه اظهار داشت:طرح یارانه دستمزد یکی از برنامه ها و سیاست هاي دولت در حوزه اشتغال است که در
راستاي حمایت نیروي کار شغلی اولی و کارفرمایان با پرداخت یارانه به حساب صاحبان کارگاههاي بکارگیرنده افراد مشمول هدف این

 
طرح، توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام می شود. 

وي ادامه داد: نیروي کار باید داراي مدرك تحصیلی دیپلم وبالاتر (اولویت با دانش آموخته دانشگاهی)، حداکثر 37 سال ( براي زنان

 
سرپرست خانوار جوینده کار شرط سنی تا سقف 45 سال است)، باشد تا بتواند از مزایاي این طرح استفاده کند. 

ابراهیمی اضافه کرد: کارگاه باید داراي مجوز از دستگاه اجرایی و کد بیمه کارگاهی تامین اجتماعی باشد، همچنین در زمان اجراي

 
برنامه یارانه دستمزد نیز فعال بوده تا بتواند از مزایاي طرح بهره مند شود. 

متقاضیان می توانند با مراجعه به سایت pyd.mcls.gov.ir جهت ثبت نام اقدام کنند و همچنین شماره تلفن هاي 3-5-

 
07633661762 و دفاتر مشاوره شغلی و کاریابی غیردولتی استان آماده پاسخگویی در خصوص این طرح هستند. 

کاهش هزینه هاي بکارگیري نیروي کار جدید براي کارفرما به منظور پایداري تولید و اشتغال، افزایش فرصت اشتغال بویژه براي
دانش آموختگان دانشگاهی در بازار کار،حمایت از ارتقاء تولید داخلی وبنگاههاي بخشهاي تعاونی و خصوص به شدت آسیب دیده از

پدیده شیوع کرونا از اهداف اصلی این طرح است.



مرور تذکرات رهبر انقلاب درباره کنترل نقدینگی/ 45درصد نقدینگی کشور

در دوره همتی ایجاد شده است +نمودار

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/08/27

در دوران ریاست عبدالناصر همتی بر بانک مرکزي، 1293هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید ایجاد شده است که بدون تردید
یکی از فاجعه بارترین عملکردها در تاریخ اقتصاد کشور بوده است.

 
 

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از سرویس اقتصاد مشرق- از ابتداي شروع به کار عبدالناصر همتی به عنوان رئیس کل  بانک مرکزي در
اوایل مردادماه سال 1397 تا پایان شهریور امسال یعنی طی 25 ماه، 1293هزار میلیارد تومان نقدینگی جدیددر اقتصاد کشور ایجاد

 
شده است. 

در پایان تیرماه سال 1397 حجم نقدینگی در کشور 1602 هزار میلیارد تومان بود که در پایان شهریور امسال به 2895هزار میلیارد

 
تومان افزایش یافته است. همتی از اوایل مردادماه سال 1397 به ریاست بانک مرکزي منصوب شد. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
بررسی کارنامه 2 ساله رئیس کل بانک مرکزي/ همتی در کدام شاخص ها عملکرد مثبت داشته است؟ +نمودار 

به عبارت دیگر 45درصد نقدینگی تاریخ کشور در دوره ریاست همتی در بانک مرکزي ایجاد شده است. از این رو، دوران ریاست همتی

 
بر بانک مرکزي را از لحاظ مدیریت نقدینگی باید بدون هیچ تردیدي فاجعه بارترین دوران تاریخ اقتصاد کشور دانست. 

رشد بی رویه نقدینگی عامل اصلی ایجاد تورم در کشور، اختلال در بازارهاي ارز، طلا، مسکن، خودرو و کاهش قدرت خرید مردم

 
است. 



 
 

 
مرور تذکرات رهبر انقلاب درباره کنترل نقدینگی در دوران ریاست همتی 

افزایش بی سابقه نقدینگی در دو سال اخیر و در دوره مدیریت همتی در بانک مرکزي در حالی رخ داده که رهبر معظم انقلاب
اسلامی در این مدت چند بار درباره ضرورت کنترل نقدینگی تذکر داده بودند که این تذکرات در دوران ریاست همتی بر بانک مرکزي

 
بوده اما متاسفانه همتی برخلاف تذکرات رهبر انقلاب، بر تنور نقدینگی به طرز بی سابقه اي دمیده است. 

«این مسئله ي هدایت نقدینگی را من یک بار دیگر هم در مرکز عمومی گفتم، خصوصی هم به مسئولین مکرّر گفته شده که ما این
نقدینگی موجود را به سمت تولید هدایت کنیم. البتّه من در سال 97 در همین جلسه ي هیئت دولت و هفته ي دولت گفتم که یک
هیئت شبانه روزي متخصّص معیّن بکنید که بنشینند روشهاي مدیریّت نقدینگی را جستجو (کنند)؛ این نقدینگی موجود باید
مدیریّت بشود و هدایت بشود به سمت تولید که این کار آسانی نیست، کار مشکلی است، روشهاي ویژه اي لازم دارد؛ من گفتم یک
هیئتی بنشینند و این کار را انجام بدهند. من نمیدانم این هیئت تشکیل شده یا نشده؛ به هر حال اگر نشده، باز هم زمان باقی است و

 
ان َشاءاالله این کار انجام بگیرد تا اینکه نقدینگی موجود سرازیر بشود به سمت قسمت واقعی اقتصاد و به تولید برسد.» 

 
بیانات در ارتباط تصویري با جلسه هیئت دولت 

 
2 شهریور 1399 

« یک مسئله ي دیگر هم که جزو مسائل لازم است و آن را هم باز اهل فن و کارشناس هاي ذي ربط میگویند که ممکن است، مسئله
ي هدایت نقدینگی به تولید است. من البتّه دو سال قبل از این در نماز عید فطر این را گفتم که نقدینگی براي اقتصاد کشور یک
خطر بزرگی است، امّا همین خطر را میشود تبدیل کرد به سود؛ اگر بتوانیم با تدبیرِ درست این نقدینگی را به سمت تولید هدایت
بکنیم، نه فقط دیگر ضرر ندارد، بلکه سودمند هم خواهد بود. کارشناس ها به ما میگویند که این کار ممکن است، میتوان این کار را

 
کرد؛ برنامه ریزي لازم دارد، دنبال گیري لازم دارد که ان شاءاالله بایستی انجام بگیرد.» 

 
بیانات در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت عید قربان 

 
10 مرداد 1399 



«این نقدینگی اي که مرتّب گله میکنند و شِکوه میکنند که نقدینگی زیاد شده -و درست هم هست و البتّه نقدینگی اگر مورد توجّه
قرار نگیرد ضربه خواهد زد- اگر یک مدیریّت خوبی انجام بگیرد و همین نقدینگی تبدیل بشود به سرمایه گذاري، کشور را شکوفا

 
خواهد کرد، اقتصاد را بالا خواهد برد. بنابراین ظرفیّت کاملاً در کشور وجود دارد.» 

 
بیانات در اجتماع زائران و مجاوران حرم مطهر رضوي 

 
اول فروردین 1398 

براي حل برخی مسائل کلیديِ اقتصاد مانند مشکلات نظام بانکی، نقدینگی، اشتغال، تورم و فرایند بودجه ریزي باید تصمیم هاي

 
جدي و عملیاتی بگیرید. 

 
جلسه سران قوا در حضور رهبر انقلاب درباره مسائل اقتصادي کشور 

 
19 مهر 1397 

«یک مسئله ي مهمّ دیگر در زمینه ي اقتصاد... مسئله ي مدیریّت نقدینگی کشور (است) که حالا آقاي رئیس جمهور اشاره کردند به
لا اینکه ما اجازه دادیم که نقدینگی افزایش پیدا کند، از اوّل خطا بوده؛ نباید میگذاشتیم؛ از اوّل باید ما جلوي افزایش نقدینگی. او
نقدینگی را میگرفتیم؛ حالا هم اینکه نقدینگی رها بماند که به هر طرفی حمله کند ویرانی به وجود بیاورد، این هم باز یک خطاي
دیگر است؛ نقدینگی باید مدیریّت بشود. اینکه ما این جوري فرض کنیم که «نه، کاري اش نمیشود کرد نقدینگی را»، نه، این جوري
نیست؛ نقدینگی را میشود کنترل کرد، میشود مدیریّت کرد؛ البتّه احتیاج دارد به یک مجموعه ي تمام وقت فعّال؛ یک مجموعه ي
تمام وقت. چندي پیش نمایندگان مجلس از رئیس جمهور محترم درخواست کرده بودند که که یک تیم اقتصادي فعّال (تعیین
بشود)؛ خیلی خوب، یک تیمی زیر نظر همین مجموعه اي که الان دارید هم میخواهید بگذارید -بحث تغییر و تبدیل و مانند اینها را
بنده هیچ وقت مطرح نمیکنم و نکرده ام- بالاخره یک مجموعه ي فعّال شبانه روزي از عناصري که اهل کار جهادي باشند، یعنی واقعاً
بخواهند کار بکنند، شب و روز نشناسند، اهل ابتکار و مانند اینها هم باشند، دنبال این قضیّه بگذارید و بگویید نقدینگی را مدیریّت

 
کنند؛ میتوانید این کار را بکنید.» 

 
بیانات در دیدار رئیس جمهور و اعضاي هیئت دولت 

 
7 شهریور 1397 

« این نقدینگی زیاد، این نقدینگی که امروز وجود دارد، خطر بزرگی است، این را اقتصاددان ها بهتر از ما میدانند که این، هر طرف رو
کند ویرانگر است؛ خب می آید یک وقت طرف سکّه، می آید طرف ارز -(مثل) همینی که اتّفاق می افتد و شما می بینید- یک وقت
میرود طرف مسکن یک جور دیگر میشود. نباید بگذارید، باید این مدیریّت بشود؛ یعنی رها نمیشود گذاشت نقدینگی را. نمیشود گفت

 
که حالا این اضافه شده و هیچ کاري اش نمیشود کرد؛ نه نخیر، این را میشود کنترل کرد، میشود مهار کرد و این باید مهار بشود.» 

 
بیانات در دیدار رئیس جمهور و اعضاي هیئت دولت 



 
7 شهریور 1397 

«من آخرین بار در یک معرض عمومی در روز عید فطر، در نماز، این را خطاب به مسئولین گفتم؛ نقدینگیِ عظیمی در کشور به وجود
آمده که این هم ناشی از اشتباهات است؛ خود این یکی از سیاست هاي اشتباه است که نتیجه اش این شده است که نقدینگی در
کشور افزایش پیدا کند که مشکلات فراوانی را به وجود آورده؛ من گفتم اگر مسئولین کشور بتوانند بنشینند راه هایی پیدا کنند و این
نقدینگی را هدایت کنند به سمت اقتصاد تولیدي، چه در صنعت، چه در کشاورزي، چه در مسکن و امثال اینها، همین نقدینگی که
امروز تهدید است، تبدیل خواهد شد به فرصت؛ نصف این نقدینگی را هم اگر بتوانند هدایت کنند، این (جور) است. الان هم من عرض
دا میکنم خطاب به مسئولین محترم دولتی -که شما میدانید من از دولت حمایت میکنم؛ بنده از همه ي دولتها حمایت میکنم- و مؤک
سفارش میکنم که بنشینند فکر کنند، از آدمهاي وارد و مطّلع و باهوش کمک بگیرند و راه هایی پیدا کنند براي هدایت این نقدینگیِ
عظیم به سمت تولید؛ میشود، این کار شدنی است، این کار عملی است؛ وظیفه ي مسئولین محترم دولتی و اقتصادي است و باید این

 
کار را انجام بدهند. این (هم) یک نکته.» 

 
بیانات در دیدار اقشار مختلف مردم 

22 مرداد 1397



سفر رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به اراك

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/08/27

سعید اوحدي معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان مرکزي سفر کرد.

به گزارش دیار آفتاب؛ سعید اوحدي معاون رئیس جمهور و رئیس
بنیاد شهید و امور ایثارگران دقایقی پیش در جریان سفر یک روزه به

 
استان مرکزي وارد شهر اراك شد. 

حضور در گلزار شهداي اراك، حضور در منزل حجت الاسلام و
مسلمین عسگري از جانبازان و آزادگان هشت سال دفاع مقدس،
جانباز سرافراز مدافع حرم حسین رفیعی نیا و دیدار با خانواده شهید

والامقام ،شهید مدافع حرم عبداالله خسروي مراسم انعقاد تفاهم نامه تأمین مسکن و اشتغال ایثارگران استان، دیدار با آیت االله دري
نجف آبادي نماینده ولی فقیه در استان از دیگر برنامه هاي سفر یک روزه معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثار گران

به اراك است.



کارشناسان اقتصادي در گفتگو دانشجو مطرح کردند: چرا افزایش نرخ بهره

بین بانکی به صلاح اقتصاد نیست؟ / سنگ اندازي سیاست هاي غلط بانک

مرکزي بر سر راه جهش تولید

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/08/27

کارشناسان اقتصادي معتقدند، چون امسال به دلیل رشد اقتصادي منفی نیازمند خیزش و جهش تولید هستیم و همه ي
سیاست ها در راستاي افزایش تولید باید قرار بگیرد، بالا رفتن نرخ بهره بین بانکی در شرایط کنونی به هیچ وجه به صلاح

اقتصاد نیست.

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، در
دوسال گذشته و با کاهش شدید درآمد هاي نفتی، تامین کسري
بودجه دولت مساله مهمی براي دولت و موضوع اسفناکی براي ملت
شد. موضوعی که سرمایه هاي آن ها را با حیله هاي مختلف و
تبلیغات وسیع به بورس کشاند و راهی بازار هاي مختلفی کرد که
مبادا راکد ماندن پول ها، ارزش مال و پس انداز مردم را پایین بیاورد.
کاهش نرخ سود بانکی در اوایل امسال به دلیل تحریک مردم براي

سرمایه گذاري در بورس هر چند براي دولت جواب داد، اما بار تورمی به ملت وارد کرد که جاي پاي آن نه تنها در سفره و معیشت
بلکه در رنگ زرد نگاه هاي افسرده مردم موج می زند. به هر حال علی رغم اینکه بانک مرکزي افزایش نرخ سود بانکی را به دلیل
اعتراضات سهامداران بورس رد می کند، اما خبر هاي رساندن نرخ بهره بین بانکی به 20 درصد و افزایش سود سپرده هاي بانکی از
سوي برخی بانک ها منجر به اعتراض بورسی ها و همینطور کارشناسان شده است. نرخ سود بانکی امسال چندین بار تغییر کرده است
آخرین بار در 24 تیر شوراي پول و اعتبار نرخ سود بانکی را با افزایش مجدد به 16 درصد رساند. اما جداي از اعتراض بورسی ها
افزایش نرخ بهره بین بانکی و سود سپرده ها در شرایط کنونی چه پیامی براي اقتصاد دارد و تولید را چقدر تحت تاثیر قرار می دهد

 
در گفتگو با کارشناسان با دانشجو مطرح شده است. 

محمد رضا رنجبر فلاح؛ اقتصاددان و مدیر عامل اسبق بانک تجارت در گفتگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري دانشجو در خصوص
چرایی افزایش نرخ بهره بین بانکی گفت: شرایط فعلی بازار پول به نحوي است که نرخ بهره در حال افزایش است، کما اینکه چند ماه

 
پیش نرخ بهره بین بانکی به زیر 9 درصد رسیده بود، اما در حال حاضر به حدود 22 درصد رسیده است. 

وي در این باره توضیح داد: از آنجایی که نرخ بهره بین بانکی در بازار پول و اقتصاد هر کشوري به صورت آزادانه و تعادلی تعیین می
شود این نرخ سود که ناشی از قرض گرفتن و قرض دادن بانک ها به یکدیگر است بیانگر آن است که این فرآیند به دلیل تامین مالی
کسري بودجه دولت به صورت تعادلی در حال افزایش است و طبیعتاً هرگاه نرخ بهره در اقتصاد بالا می رود، قیمت دارایی ها روند

 
نزولی به خود می گیرد. 

استاد اقتصاد در خصوص تاثیرات افزایش نرخ بهره بین بانکی بر بازار سرمایه تصریح نمود: یکی از دارایی هاي موجود که با افزایش
نرخ بهره بین بانکی روند نزولی به خود می گیرد دارایی هاي موجود در بازار سرمایه است که تاثیرات آن در قیمت سهام نشان داده



می شود. تاثیرات دیگر افزایش نرخ بهره بین بانکی در بازار مسکن، بازار سایر دارایی ها و بازار کالا ها و خدمات تولیدي خود را نشان

 
می دهد. 

وي در این باره بیان داشت:به رغم اینکه تورم در اقتصاد ما رسوخ ساختاري دارد در بدو امر به نظر می رسد افزایش نرخ بهره عامل
بازدارنده تورمی محسوب می شود، اما افزایش نرخ بهره باعث گران شدن تامین مالی و سرمایه در گردش بنگاه هاي تولیدي اقتصاد

 
می شود، و از این کانال بر روي رشد اقتصادي اثر منفی می گذارد. 

محمد رضا رنجبر فلاح یادآور شد: در حالی که امسال به دلیل رشد اقتصادي منفی نیازمند خیزش و جهش اقتصادي و تولیدي
هستیم، بنابراین همه ي سیاست ها باید در راستاي افزایش تولید، جلوگیري از بیکاري، اشتغال عوامل تولید، همگام سازي و هماهنگ
نمودن بخش هاي مختلف اقتصادي با تولید باشد، از این رو بالا رفتن نرخ بهره بین بانکی در شرایط کنونی به هیچ وجه به صلاح
اقتصاد کشور نیست، لذا تمام تاکید سیاست گذاران ما براي کاهش نرخ تورم باید مبتنی بر افزایش عرضه در اقتصاد باشد و نه سیاست

 
هاي تقاضا محور. 

وي تاکید کرد:به نظر می رسد علاوه بر این موضوع سیاست هایی در حال پیگیري است تا براي مبارزه با سوداگري، سرعت گردش
مبادلات در اقتصاد نیز کاهش یابد و بدین منظور راهکار هایی اتخاذ می شود تا برخورد جدي تري از سوي شبکه بانکی در مقابله با
پولشویی و گردش مبادلات غیر معمول صورت بگیرد. مجموعه این عوامل باعث می شود نگرانی براي عدم خروج از نرخ رشد منفی

 
اقتصادي جدي تر شود. 

مدیر عامل اسبق بانک تجارت در خصوص وضعیت سیاست گذاري هاي اقتصادي بنا به شرایط خاص اقتصادي کشور گفت: باید توجه
داشت که به دلیل شرایط رکود تورمی سیاست گذاري در کشور امر پیچیده تري نسبت به قبل شده، لذا مقابله با تورم نباید موجب

 
تعمیق رکود و بیکاري و کاهش رشد اقتصادي شود. 

وي با تایید نگرانی سهامداران بورس تصریح نمود:در همین راستا سرمایه گذاران بازار سرمایه که به صورت هفتگی شاهد خروج
سرمایه از بازار سهام و نیز فروش اوراق خزانه دولت هستند نگران تشدید رکود بازار سرمایه شده اند، قطعا نگرانی آن ها بجاست. با
اینکه رئیس محترم بانک مرکزي رسما اعلام کردند که هیچ برنامه اي براي افزایش نرخ سود بانکی ندارند، اما در عمل به دلیل شرایط
عرضه و تقاضاي پول و نیز عملکرد شبکه بانکی نرخ بهره بین بانکی که نماد نرخ بهره تعادلی است در حال صعود است که این موضوع

 
در مجموع به نفع اقتصاد نمی باشد. 

وي خاطر نشان کرد: تجربه بالا رفتن نرخ بهره در سال 92 که باعث بروز مشکلات در شبکه بانکی، زیاندهی شدید آن ها و نیز بالا
رفتن ریسک مطالبات گردید پیش چشم ماست و نباید اجازه داد دستاورد هاي کنونی را که با هزینه بالایی بدست آمده به سادگی از

 
دست داد. باید مراقب بالا رفتن نرخ بهره و تبعات منفی ان بر بخش تولید و بازار هاي مختلف بود. 

رحمان سعادت؛ اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانشگاه سمنان نیز در گفتگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري دانشجو در خصوص
افزایش نرخ بهره بین بانکی گفت: آنچه که توسط معاونین بانک مرکزي در خصوص رسیدن نرخ سود بین بانکی تا دو هفته آینده به
20 درصد خواهد رسید گفته شده، به بازار ها این پیام را می دهد که سود سپرده هاي بانکی هم احتمال قوي افزایش می یابد، در
حالی که در ابتداي سال جاري نرخ بهره بین بانکی با زیر 10 درصد رسیده بود، اما بانک مرکزي در نظر دارد نرخ بهره بین بانکی را با
20 درصد ثابت لحاظ کند اینک نرخ بهره بین بانکی حدود 22 درصد است، اما تا هفته آینده به 20 درصد می رود تا روند عادي و

 
منطقی و نرخ بهره هاي بین بانکی برقرار شود. 



کارشناس و استاد مسائل اقتصادي خاطر نشان کرد: به هر حال طبیعی است بازار هاي مختلفی مثل بازار سرمایه به این مسئله
واکنش نشان می دهند چرا که وقتی نرخ بهره بین بانکی افزایش بیابد حتما نرخ سود بانکی یعنی پس انداز ها و پولی که در حساب
هایمان در بانک سپرده گذاري شده هم افزایش می یابد، لذا اطمینان خاطر نسبت به سرمایه گذاري در بانک نسبت به ریزش ها و

 
افت هایی که در دیگر بازار ها ممکن است سرمایه ها را تهدید کند بیشتر می شود. 

عضو هیئت علمی دانشگاه سمنان در این زمینه خاطر نشان کرد: کاهش منابع بانکی به دلیل تمایل سپرده هاي مردمی براي سرمایه
گذاري در بورس بانک مرکزي را به فکر افزایش نرخ سود بانکی انداخته است، بنابراین اگر منابع بانک ها کم شود که بانک ها در حال
حاضر در چنین موضوعی گرفتار شده اند و پول ها به سمت بازار سرمایه رفته است، بنابراین نرخ سود هم افزایش پیدا می کند، نرخ

 
سودي که حتما روي هزینه تولید تاثیرگذار است. 

رحمان سعادت خاطر نشان کرد: در حقیقت هر چقدر نرخ سود بانکی با نرخ سپرده ها متفاوت باشد نشان دهنده کاهش منابع مالی
بانک هاست، بنابراین احتمالاً بانک مرکزي درصدد است تا با افزایش نرخ سود بانکی، سودي که به مردم می دهد را به نرخ تورم

نزدیک تر کند تا این رویه معقول تر به نظر برسد و مردم به سپرده گذاري در بانک متمایل شوند.



خدمت و خیانتی که کرونا به کسب وکارهاي دیجیتال کرد!/ رشد 1000

درصدي اپلیکیشن هاي آموزش مجازي در کشور

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/08/27

با وجود اینکه بحران کرونا و اعمال محدودیت در فعالیت برخی اصناف سبب آسیب دیدن برخی کسب وکارها شده، اما جهش
قابل توجه اپلیکیشن هاي حوزه آموزش مجازي و سلامت را در پی داشته است.

 
 

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ ؛ بحران شیوع ویروس کرونا در کشور از دو جنبه قابل بررسی است. جنبه
اول اینکه بسیاري از کسب وکارهاي سنتی و متعارف که نیازمند مکان فیزیکی براي انجام کار هستند، با وجود محدودیت هاي ناشی
از اجراي پروتکل هاي بهداشتی دچار آسیب شدند و رکود بی سابقه اي را تجربه می کنند؛ به طوري که قوانین و مقررات ستاد ملی

 
مقابله با کرونا در مورد ممنوعیت و محدودیت، فعالیت بسیاري از واحدهاي صنفی و تجاري را تعطیل یا نیمه تعطیل کرد. 

اما روي دیگر سکه کرونا رونق یافتن برخی کسب وکارهاي دیجیتال بود که با محدودیت فعالیت هاي فیزیکی واحدهاي صنفی، کار

 
تامین ارزاق و مایحتاج عمومی را از طریق سفارش در فضاي مجازي و تحویل در منزل میسر کردند. 

در این میان کسب وکارهاي حوزه تامین محصولات بهداشتی از قبیل ماسک و مواد ضدعفونی کننده یک جهش بزرگ داشتند و هر

 
روز شاهد رشد این کسب وکارها در فضاي دیجیتال و تحت وب هستیم. 

یک کارشناس مدیریت سایت و فضاي مجازي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي صبح قزوین با بیان اینکه کرونا خدمات و خیانت هاي
زیادي را به کسب وکار دیجیتالی ارائه داده است، عنوان کرد: بعضی از کسب وکارهاي آنلاین و برخط ایران با شیوع ویروس کرونا

 
بیش از 90 درصد آسیب دیدند و برخی دیگر رشد هزار برابري را تجربه کردند. 

محمد فیروزي کسب وکارهاي مربوط به فعالیت هاي ورزشی و خرید اقلام خوراکی را از جمله کاسب وکارهاي دیجیتال آسیب دیده
از کرونا دانست و افزود: براي نمونه اپلیکیشن ها و سایت هایی که وسایل ورزشی و مواد خوراکی را به مردم عرضه می کردند، به طرز

 
چشمگیري با مشکل مواجه شدند که در مورد اول دلیل آن محدود شدن فعالیت هاي ورزشی باشگاه ها و سالن هاي بدنسازي بود. 

وي ادامه داد: از سوي دیگر برخی اپلیکیشن هایی که خدمات آموزش مجازي را ارائه می دهند تا هزار درصد و اپلیکیشن ها و وبگاه
هاي حوزه سلامت و اپلیکیشن هاي عرضه مواد بهداشتی مانند دستکش، ماسک و مواد ضدعفونی کننده تا 300درصد رشد درآمد



 
داشتند که نشان می دهد کسب وکار آنها در دوران شیوع کرونا رونق بی سابقه اي را تجربه می کند. 

 
کسب وکارهاي رونق یافته وارد کارزار رقابت می شوند 

این کارشناس فضاي مجازي با اشاره به گسترش و تنوع روزافزون کسب وکارهاي دیجیتال مرتبط با کرونا گفت: با توجه به افزایش
اپلیکیشن ها و وبگاه هاي ارائه دهنده خدمات بهداشتی و آموزش مجازي، شرط ادامه یافتن رونق آنها افزایش سرعت و کیفیت
خدمات ارائه محصولات است که در غیر این صورت کسب وکارهاي باکیفیت پایین به مرور از چرخه رقابت حذف و کنار گذاشته می

 
شوند. 

فیروزي عنوان کرد: اکنون با توجه به افت سرعت اینترنت در بسیاري از نقاط کشور که در استان قزوین نیز این مشکل را احساس می
کنیم، کسب وکارهایی در حوزه فضاي مجازي برنده خواهند بود که بتوانند با حداقل استفاده از اینترنت و سخت افزارهاي رایانه اي

 
سریع ترین خدمات را به مشتریان خود عرضه کنند. 

 
 مسئولان استان قزوین توجهی به کسب وکارهاي دیجیتال ندارند 

از سوي دیگر یک طراح وب سایت در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي صبح قزوین با اشاره به رونق کم کسب وکارهاي دیجیتال و تحت
وب در استان قزوین اظهار کرد: با وجود گذشت حدود 9 ماه از آغاز بحران کرونا در کشور، هنوز دستگاه هاي اقتصادي و فرهنگی ما
حتی یک جلسه براي بررسی فعالیت هاي کسب وکارهاي دیجیتال و تحت وب در استان ترتیب نداده اند که نشان از آگاهی پایین

 
مسئولان ما از فعالیت هاي اقتصادي در فضاي مجازي است. 

 
 

علی قاسمی نیا در ادامه به فرصت هاي بزرگ ایجاد شده توسط کرونا براي رشد فعالیت هاي تجاري در فضاي مجازي اشاره و تصریح
کرد: وقتی مشاغل و فعالیت هاي تجاري در فضاي فیزیکی محدود می شود، بهترین زمان براي تقویت و رشد کسب وکارهاي اینترنتی

 
فراهم می شود که می توانند اشتغال زیادي ایجاد کرده و خدمات ارائه شونده به مردم را تسهیل کنند. 

وي افزود: وقتی سرو و طبخ غذا در رستوران و فست فودها به صورت حضوري محدود یا ممنوع می شود، نیروهاي انسانی می توانند با
کمک اپلیکیشن هاي موجود کار ثبت سفارش، تهیه و ارسال غذاي بیرون بر و بهداشتی را در اسرع وقت به انجام برسانند؛ به شرطی
که دانشگاه علوم پزشکی نظارت خود را بر فعالیت این اپلیکیشن ها اعمال کند و مردم را از بابت تهیه بهداشتی چنین غذاهایی

 
مطمئن سازد. 



قاسمی نیا با تاکید بر لزوم توسعه اپلیکیشن هاي آموزش مجازي در استان قزوین ادامه داد: با وجود اینکه در تهران و سایر استان ها
اپلیکیشن هاي آموزش مجازي به سرعت فعال شده اند، آموزش و پرورش و دانشگاه هاي استان قزوین نسبت به این موضوع بی توجه

 
هستند و همه چیز را محدود به شاد و سایت هاي ضعیف آموزش خود کرده اند. 

 
لزوم ایجاد کارگروه توسعه کسب وکارهاي دیجیتال در قزوین 

از سوي دیگر، معاون اقتصادي استاندار قزوین با تاکید بر لزوم توجه همه دستگاه هاي اقتصادي استان به موضوع توسعه کسب
وکارهاي دیجیتال اظهار کرد: به اداره کل فرهنگ و ارشاد در این حوزه ماموریت هایی داده شده که از حداکثر توان متخصصان استانی

 
براي توسعه دولت الکترونیک و فعالیت هاي تجاري و اقتصادي در فضاي مجازي بهره بگیرد. 

 
 

عیسی قبادي با اشاره به ضرورت ایجاد کارگروه توسعه کسب وکارهاي دیجیتالی در استان قزوین تصریح کرد: انتظار داریم دانشگاه
هاي مهم استان مانند دانشگاه بین المللی امام خمینی(ره) و دانشگاه آزاد اسلامی در این حوزه پیش قدم شوند و طرح هاي خود را

 
براي توسعه کسب وکارهاي دیجیتال به دفتر اقتصادي استانداري ارائه کنند. 

وي با بیان اینکه برخی شرکت هاي دانش بنیان استان قزوین کار توسعه کسب وکارهاي دیجیتال در دوران کرونا را از ابتداي سال
آغاز کرده اند، ادامه داد: از طرف معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري 50 تا 150 میلیون تومان وام و تسهیلات بانکی حمایتی در

 
اختیار این گونه شرکت ها قرار می گیرد تا بتوانند نسبت به تبلیغات و ایجاد زیرساخت هاي مناسب اقدام کنند. 

 
غفلت از فرهنگ سازي و کار فرهنگی 

این مقام مسئول با تاکید بر لزوم فرهنگ سازي و اطلاع رسانی براي رشد کسب وکارهاي دیجیتال در استان قزوین یادآور شد: آنچه
که براي جهش کسب وکارهاي دیجیتال به آن نیاز داریم، این است که باید صاحبان مشاغل و کسب وکارهاي سنتی یک مابه ازاي

 
مجازي براي شغل خود در فضاي اینترنت تعریف کرده و به فکر عرضه محصولات خود از طریق فضاي مجازي باشند. 

وي در پایان با اشاره به اهمیت کار فرهنگی در این حوزه بیان کرد: اگر این ذهنیت در بین صاحبان کسب وکارهاي ما ایجاد شود که
می توانند از طریق فضاي وب و اینترنت درآمد بیشتر و پایدارتري کسب کنند، قطعاً به سراغ شرکت هاي دانش بنیان خواهند رفت و

فعالیت هاي تجاري خود را اینترنتی خواهند کرد. 



به گزارش صبح قزوین؛ با این همه به نظر می رسد آنچه که می تواند موجب رشد کسب وکارهاي دیجیتال در کشور و استان قزوین
شود، اعطاي مشوق هاي بیشتر به این گونه کسب وکارها و خارج کردن برخی انحصارات براي عرضه محصولات از دست شرکت ّهاي
قدیمی و صاحب نام در این حوزه است که می تواند فضاي رقابتی در زمینه توسعه کسب وکارهاي دیجیتال را معنادار کند تا خبري از

 
ایجاد رانت دولتی براي سپردن برخی خدمات آموزشی و بهداشتی به برخی سایت ها و اپلیکیشن ها نباشد. 

انتهاي پیام/



کارآفرینان آذربایجان غربی امیدوار به تسهیل روند مجوزدهی شدند

منبع: بازار کارشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/08/27

کارآفرینان آذربایجان غربی امیدوارند که با توجه به اینکه فرایند مجوزگیري براي کارآفرینی با مشکل اساسی روبه رو است با
حمایت هاي اداره تعاون و کار تسهیل شود.

کارآفرینان آذربایجان غربی امیدوارند که با توجه به اینکه فرایند مجوزگیري براي کارآفرینی با مشکل اساسی روبه رو است با

 
حمایت هاي اداره تعاون و کار تسهیل شود. 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، کارآفرینی را می توان از محورهاي اصلی رشد و توسعه قلمداد کرد و کارآفرینی از این حیث
داراي اهمیت است که علاوه بر اشتغال زایی، سبب رشد سود سرمایه گذاران شده و از پسروي اقتصادي در دوران بحران بخش

 
خصوصی جلوگیري می کند. 

همچنین کارآفرینی سبب پر شدن خلأهاي بازار کار شده و شرایط لازم را براي تولید کالاها، محصولات و بازاریابی آنها فراهم می کند.
از 28 آبان تا چهار آذر به عنوان هفته جهانی کارآفرینی انتخاب شده و این رویداد مراسمی براي ارج نهادن به نوآوران و خالقان

 
اشتغال به شمار می رود. 

 
فرایند مجوزگیري براي کارآفرینی با مشکل اساسی مواجه است 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان غربی اظهار داشت: کارآفرینی 300 سال قبل در علم اقتصاد مطرح شد و کارآفرین نیز

 
به کسی اطلاق می شود که یک واحد تولیدي ایجاد و در زمینه اشتغالزایی فرصت طلب باشد و کالاي جدیدي را تولید کند. 

ابوالفضل عبادي بیان کرد: کارآفرینان انسانهاي خلاقی هستند که به دنبال ارزش آفرینی بوده و از سوي دیگر آینده نگر و پیش رو

 
هستند. 

وي با ابراز تاسف از اینکه در کشورمان فرایند مجوزگیري براي کارآفرینی با مشکل اساسی مواجه است افزود: این در حالی است که در

 
سال 95 صدور کسب و کار توسط دستگاه هاي مختلف شناسایی و اصلاح شد. 

 
باید فرایند مجوزگیري کارآفرینان به سهولت انجام شود 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان غربی تاکید کرد: باید فرایند مجوزگیري کارآفرینان به سهولت انجام شده و رونده آن

 
آسان تر شود و دستگاه ها نیز در کوتاه ترین زمان ممکن پاسخ استعلامات را بدهند. 

وي افزود: اداره کل تعاون و کار، تمامی موانع کسب و کار و کارآفرینی را به حاشیه رانده و از اشتغال آفرینان حمایت می کند و از

 
سوي دیگر رویکرد این اداره کل، کمک به کارآفرینان براي اشتغال است. 

عبادي با اشاره به صدور مجوز مشاغل خانگی بیان کرد: هم اکنون نیازي به مراجعه حضوري وجود نداشته و مستندات به صورت
غیرحضوري بارگزاري و تایید و تسهیلات لازم براي آنها صادر می شود و همچنین مجوز اشتغال روستایی نیز به صورت الکترونیکی

 
مورد بررسی قرار می گیرد. 

 
13 مرکز مشاوره کارآفرینی در شهرستان هاي مختلف استان وجود دارد 



سرپرست مدیریت اشتغال و کار آفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان غربی نیز اظهار داشت: هم اکنون 13 مرکز
مشاوره کارآفرینی در شهرستان هاي جنوب، شمال و مرکز استان وجود دارد و از پارك علم و فناوري و دانشگاه ها نیز عضو کارآفرینی

 
هستند. 

فرخی در ادامه افزود: از مبلغ 300 میلیارد تومانی که براي مشاغل آسیب دیده از کرونا ثبت نام کرده بودند تاکنون 156 میلیارد

 
تومان و معادل بیش از 50 درصد پرداخت شده است. 

 
روند برق رسانی در واحدهاي تولیدي بسیار زمان بر است 

در ادامه یکی از کارآفرینان آذربایجان غربی با اشاره به مسائل و مشکلات کارآفرینان گفت: متاسفانه در شهرك هاي صنعتی استان،

 
براي برق رسانی واحدي که تنها به 48 ساعت زمان نیاز دارد، چهار ماه طول می کشد. 

حسین زاده تصریح کرد: با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب اسلامی امسال را به نام"جهش تولید" نامگذاري کرده اند باید از تولید

 
حمایت شود. 

شهلا اصغري یکی دیگر از کارآفرینان استان اظهار داشت: متاسفانه روند مجوز دهی براي کارآفرینان بسیار سخت و دشوار است و ماه

 
ها طول می کشد و یک کارآفرین باید راه هاي پر پیچ و خم فراوانی را طی کند تا به مقصد برسد. 

نیما شاکري نیز یکی از کارآفرینان آذربایجان غربی تصریح کرد: متاسفانه مسئولان استانی در زمینه کارآفرینی کم اطلاع و حتی بی
اطلاع هستند و به همین سبب خواسته یا ناخواسته سنگ اندازي هاي فراوانی را در راه کسب و کار انجام می دهند.



هدف توسعه مخاطب و تأثیرگذاري سینماي مستند است

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/08/27

برگزاري آنلاین (بر خط) رویدادهاي بین المللی یکی از اتفاق هاي این روزهاي جهان است. در روزگاري که شیوع ویروس
کرونا بسیاري از گردهمایی ها را کنسل کرده است، برگزاري به شیوه آنلاین می تواند باعث تداوم جشنواره ها، آیین ها و

مراسمی باشد که علاوه بر قدمت و پیشینه، اهداف فرهنگی، هنري و دوستداران پرشماري ...

 
نرگس عاشوري خبرنگار 

برگزاري آنلاین (بر خط) رویدادهاي بین المللی یکی از اتفاق هاي این روزهاي جهان است.
در روزگاري که شیوع ویروس کرونا بسیاري از گردهمایی ها را کنسل کرده است، برگزاري
به شیوه آنلاین می تواند باعث تداوم جشنواره ها، آیین ها و مراسمی باشد که علاوه بر

 
قدمت و پیشینه، اهداف فرهنگی، هنري و دوستداران پرشماري دارد. 

چهاردهمین جشنواره بین المللی سینما حقیقت قرار است از هجدهم تا بیست وپنجم
آذرماه به صورت آنلاین برگزار شود. فعالان حوزه مستند و اهالی رسانه بعد از احراز هویت و
دریافت کد می توانند از طریق پلتفرم هایی که اسامی آن بزودي اعلام خواهد شد آثار راه
یافته به این دوره از جشنواره را ببینند. با محمد حمیدي مقدم دبیر این رویداد درباره

 
چالش هاي برگزاري این دوره و چشم اندازي که دارد، صحبت کردیم. 

برگزاري چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت در شرایط فعلی تصمیمی چالش برانگیز بوده است. احتمالاً مسیري که طی شد تا

 
تصمیم گرفتید جشنواره آنلاین برگزار شود، مسیري طولانی و سخت بوده است. در آغاز بحث در این باره صحبت کنید. 

مثل هر رویداد فرهنگی دیگري که قرار بود در سال 99 برگزار شود چالش هاي بسیاري پیش روي ما بود. ابهام در آینده، وضعیت
اقتصادي و اجتماعی تصویري مقابل دیدگانمان ترسیم می کرد که تصمیم گیري را با اما و اگر همراه کرده بود. در همین فضا تعدادي
از رویدادهاي بین المللی متناسب با فضاي تازه و رعایت پروتکل ها شروع به برگزاري کردند. در حوزه تخصصی ما جشنواره هاي فیلم

 
برگزار شدند، آنها را رصد و بررسی کردیم و این تجربه ها مسیر ما را براي رسیدن به نتیجه قطعی هموار کرد. 

 
برگزاري آنلاین جشنواره ها یا رویدادهاي هنري در سراسر جهان، به شما انگیزه داد؟ 

در همان بررسی ها متوجه شدیم که بعضی رویدادها به سمت برخط شدن رفته اند. بعضی دیگر ترکیبی از هر دو روش را اجرا کردند.

حوزه آنلاین حوزه جدیدي است، همه دنیا هم واکنش مثبت و استقبال کننده نسبت به برگزاري آنلاین جشنواره ها نداشتند.
استانداردهاي برگزاري جشنواره ها داشت تغییر می کرد و این براي همه مطلوب نبود. جشنواره ها محلی براي تلاقی تفکر و گعده
هاي فکري گروهی از فیلمسازان در مواجهه با مخاطبان است. جشنواره سینما حقیقت که در حوزه مستند به شکل تخصصی برگزار
می شود یک درگاه، پنجره و دریچه اختصاصی و محفلی براي ایجاد ارتباط بین سینماگران حوزه مستند، دوستداران و مخاطبان این
سینماست. می دانم برگزاري جشنواره آنلاین نمی تواند آن حس و حال و شور را براي دست اندرکاران و مخاطبان این رویداد ایجاد و
تداعی کند. دیگرانی هم که در دنیا این مسیر را رفته اند همین حس را داشته اند، اما می دانستند که مهم حفظ این چرخه ارتباطی

 
است. 

البته در این دوره و بواسطه شیوع کرونا مختصات تازه اي در فیلم دیدن به وجود آمد. شبکه نمایش خانگی و فیلم دیدن در شبکه
هاي نمایش برخط رونق گرفت. اگرچه سینماها یا رویدادهاي هنري تعطیل یا کم رونق شدند. 



همه دنیا در شرایط فعلی درگیر قرنطینه، ترس از افزایش شیوع کرونا، مشکلات اقتصادي و مسائلی از این دست است. اما این مسائل،
اتفاق هاي تازه اي در زندگی مردم در همه جهان رقم زد. استقبال از پلتفرم هاي آنلاین در جهان بالا رفت و به تبع آن در داخل هم
با افزایش مخاطب مواجه شد و این شرایط به رونق اکران آنلاین انجامید. در بخشی از مسیر برنامه ریزي به این نتیجه رسیدیم که می

 
توانیم جشنواره را به شکل حضوري و آنلاین برگزار کنیم. 

 
در هیچ مقطعی به این فکر نکردید که این دوره را برگزار نکنید؟ 

هدف ما از برگزاري چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت، تنها این نبود که جشنواره را برگزار کنیم، مهم این بود که در غیبت
جشنواره وضعیت تولیدات مستند چه می شود؟ اگر تولیدات سینماي مستند متراکم و انبوه بشوند، چه وضعیتی پیدا می کنند؟ در
حوزه مستند و سینما بازه زمانی براي پخش مهم است. براي پخش جهانی آثار هم فاکتور زمان مهم است و فیلم ها می توانند در آن
زمان طلایی وارد چرخه بازاریابی و اکران شوند. حجم تولید زیاد که باقی بماند و متراکم شود براي سال هاي بعد مشکل توزیع و
نمایش به وجود می آید. مضاف بر این، زحمتی که مستندسازان کشیده اند نباید هدر می رفت و این فیلم ها باید در معرض دید

 
عمومی قرار می گرفتند. 

 
با وجود مشکلات اقتصادي، برگزار کردن جشنواره سینما حقیقت ضروري است؟ 

در حوزه وظیفه اجتماعی و عمومی خارج از ماجراي هزینه، جشنواره محلی است براي ایجاد شور و نشاط عمومی و تزریق امید به
جامعه. این روزها فضاي یأس و پژمردگی در همه جاي دنیا وجود دارد. سینما یکی از حوزه هایی است که می تواند این نشاط را
دوباره به جامعه برگرداند. برنامه هاي تلویزیونی و شبکه نمایش خانگی در همه جاي دنیا می کوشند این یأس و دلمردگی را از مردم
دور کنند. جشنواره سینما حقیقت می تواند این اتفاق را هم براي جامعه هدف خود و هم براي مردمی که دوستدار مستند هستند به

 
وجود بیاورد. 

 
چه زمانی ایده برگزاري ترکیبی کنار رفت و روي روش آنلاین متمرکز شدید؟ 

از سال گذشته و همزمان با سیزدهمین جشنواره سینما حقیقت با همه صنوف سینماي ایران تعامل واقعی داشتیم. دوستان حرفه اي،
پیشکسوت و افرادي که در این حوزه اهل پژوهش هستند، در شوراي سیاستگذاري ما حضور دارند. بعد از بررسی ها و رصدها به این
نتیجه رسیدیم که با توجه به پیش بینی موج دوم و سوم شیوع کرونا، برگزاري فیزیکی امکان پذیر نیست و خارج از پروتکل هاي
بهداشتی است. بنابراین برنامه ریزي ما معطوف شد به شیوه آنلاین. خبرسازي، آموزش ها و اطلاع رسانی به فیلمسازان از طریق
صنوف انجام شد. با استفاده از همکاري دو صنف اصلی اطلاع رسانی را انجام دادیم. وضعیت را روشن و شفاف با آنها در میان گذاشتیم

 
و وارد مرحله اي تازه در جشنواره سینما حقیقت شدیم. 

تجربه جهانی می گوید بسیاري از پدیده ها بعد از کرونا تغییر خواهند کرد. به نظر می رسد تجربه برگزاري آنلاین در سال ها و ادوار

 
بعد هم می تواند ادامه پیدا کند و در کنار برگزاري فیزیکی جشنواره دنبال شود. 

یکی از چالش ها در جهان امروز این است که بزرگترین پخش کننده هاي سینماي مستند در جهان پس از کرونا با مشکلاتی مواجه
می شوند. به این دلیل که شبکه هاي پخش آنلاین بر تولید، توزیع و نمایش مستندها تأثیر گذاشته اند. این نکته کاملاً سینماي
مستند را دچار چالش کرده است. حتی تولید فیلم مستند هم وارد چالش هاي تازه شده است. تولید مستندهاي کوتاه رایج می شود و
تحول در ساخت و تولید تداوم می یابد و بسیاري از معادلات قدیمی کنار می رود. این مسائل را می شود به همه حوزه هاي تصویري

 
و نمایشی تعمیم داد. 

به نظر من شاید این موضوع زمانی یک رؤیا بود، اما بزودي بخش آنلاین به همه جشنواره ها اضافه خواهد شد. این شیوه جشنواره ها

 
را به مخاطره نمی اندازد. دچار یک تعامل گسترده با مخاطبانش خواهد کرد، حتی در سطح جهانی. 

 
اما یک اتفاق نگران کننده وجود دارد و آن، امنیت فیلم هاست. براي این موضوع فکري کرده اید؟ 

فکر می کنم براي این ماجرا راهکاري پیدا می شود. تکنولوژي می تواند این موانع را پشت سر بگذارد. وقتی این اتفاق بیفتد و امنیت
برقرار شود مسائل دیگر حل خواهد شد و جشنواره ها گستردگی بیشتري خواهند داشت. بسیاري از افراد در جهان که علاقه مند به
جشنواره ها هستند می توانند از این رویدادها استفاده کنند. ما در ادوار گذشته به دنبال این بودیم که جشنواره فیلم سینما حقیقت
را عمومی تر کنیم. عمومی نه به معناي مخاطب عام. بلکه بتوانیم مخاطبان بیشتري که به این حوزه علاقه مند هستند درگیر



جشنواره کنیم. مثل دانشجویان، جوانانی که مخاطب جدي حوزه مستند هستند، فیلمسازانی که در این عرصه کار می کنند و حتی
کارگردان هایی که در شهرستان هستند و امکان سفر به تهران براي استفاده از جشنواره در مقطعی خاص را ندارند. حالا خوشبختانه

 
این شیوه آنلاین دست ما را براي گسترده کردن مخاطبان باز می گذارد. 

قبلاً جشنواره را در استان ها به صورت گردشی برگزار می کردیم و بخشی از منتخبان سینما حقیقت در استان ها نمایش داده می
شدند. این موضوع برایمان امکان پذیر نبود که این نمایش ها را به همه شهرها ببریم. خوشبختانه و به کمک شیوه برخط می توان این
نمایش ها را سریع تر برگزار کرد. با همین تعداد مخاطبانی که این جشنواره تا به حال داشته و نه با تحقق ایده عمومی تر شدن،
شیوه آنلاین می تواند گستره مخاطبان را چند برابر کند و مفیدتر برگزار شود. قطعاً به امنیت فیلم ها و حفظ حقوق سازندگان آثار

 
هم به عنوان یک دغدغه جدي فکر کرده ایم. 

 
مستندسازها هم از این شیوه رضایت دارند؟ 

به نظرم این روش براي مستندسازها هم بهتر است. مثلاً به جایی که یک فیلم در یک یا دو نمایش در سالن هایی با ظرفیت محدود
روي پرده برود بارها دیده می شود. البته این بارها و بیشتر دیده شدن به معنی این نیست که فیلم از دست برود. قطعاً جشنواره قواعد

 
و اصولی براي تماشاي فیلم دارد و اجازه نمی دهد ارزش مادي و معنوي اثر هنري از بین برود. 

تجربه اکران آنلاین در سینماي ایران چندان موفق نبوده و اغلب فیلم ها در این عرصه شکست خورده اند. این موضوع شما را براي

 
نمایش آنلاین مستندها نگران نمی کند؟ 

نه. خیلی از حرکت هاي بزرگ ابتدا با شکست مواجه شده است، اما مهم این است که چقدر انعطاف داشته باشید و براي آینده درست
برنامه ریزي کنید. کارهاي بزرگ به چالش می خورند اما نباید به دام ناامیدي افتاد. در مسیر اکران آنلاین، فیلم هاي کم هزینه
شکست نخوردند. اتفاقاً این فیلم ها در اکران عمومی شاید این قدر مورد توجه قرار نمی گرفتند. باید بدانیم بازار متغیر است و برایش
به روز برنامه ریزي کنیم. در دنیا استراتژي ها توسط اتاق فکر طراحی شده، آزمون و خطا می شود و بلافاصله راه تصحیح می شود.

 
بعد براي تبلیغات آن برنامه ریزي می شود. 

همیشه قواعدي یکسان براي فروش یا دیده شدن فیلم ها وجود ندارد. آیا لزوماً هر فیلمی ستاره دارد پرتماشاگر است؟ گاهی می
بینیم فیلمی به خاطر مضمونش مورد توجه واقع شده است. گاهی ترکیب بازیگرها و بعضی مواقع تبلیغات و معرفی درست به دیده

 
شدن اثري انجامیده است. پدیده اکران آنلاین هم این طور است. وجوه مختلفی دارد و فعلاً در مرحله آزمون و خطاي آن هستیم. 

 
پس ، از ورود سینماي ایران به اکران آنلاین دفاع می کنید؟ 

ورود به اکران آنلاین براي ما تحولی بزرگ بود. بی خطر نبوده و نیست، اما می شود دامنه خطرها را کم کرد. اینجا هم تجربه همه

 
دنیا مقابل ماست و می توانیم از آن درس بگیریم. 

اتفاقاً این بار با حوزه اي مواجه شدیم که تجربه زیستی ما در آن با اکثر جهان یکسان بود. برخلاف فاصله هاي تکنولوژي و فرهنگی
که داریم در یک مسیر قرار گرفتیم. همه با یک پدیده مواجه شدیم و فرصتی برابر براي درك و هضم آن داریم. ضررهایی که یک
تولید عظیم جهانی با این وضعیت دچارش شد، ما به شکلی دیگر با آن روبه رو بودیم. راه هاي برون رفت از این بحران را آنها تا حدي

 
پیدا کرده اند، ما هم به دنبال رفع موانع هستیم. تا اندازه اي پیش رفته ایم و باز هم جلوتر خواهیم رفت. 

صف شکنی فیلم «خروج» اقدامی بزرگ و ارزشمند بود. اگر کسی وارد این چرخه نمی شد بازدارندگی دوامی بیشتر می یافت. دیگران
هم وارد این چرخه نمی شدند. این خطرپذیري البته سخت است، باید قدرت ریسک بالا برود، نمی شود همیشه محافظه کار بود و
همه چیز امن نیست. مدیریت فرهنگی باید منعطف باشد، براي تغییر ساختارها شما باید وارد آب بشوید و دل به دریا بزنید. همین
حالا که با شما صحبت می کنم نمی دانم تمام برنامه ریزي ها صددرصد اجرا می شود یا ما به سلامت از این وضعیت عبور می کنیم،
اما امیدوارم. امید کلیدواژه اي است که با توکل به خداوند ما را به پیش می برد. می دانم وارد شدن به این حوزه به نفع سینماي
مستند است و مخاطبانش را بیشتر خواهد کرد. با این شیوه مستند، مسأله براي جامعه بیشتر خواهد شد و اتفاقی که خواهد افتاد از

 
آنچه قبلاً تجربه کرده ایم کمتر نخواهد بود، حتی وجوهی به ما اضافه خواهد کرد. 

امسال بخشی به نام کرونا داریم. قطعاً حوزه مستندسازي عرصه مناسبی براي ثبت و ضبط اتفاق هایی است که در ماه هاي گذشته

 
پشت سر گذاشته ایم. جشنواره سینما حقیقت هم می تواند ویترین خوبی براي دیده شدن این تلاش و ایثار باشد. 



این بخش را فقط به این دلیل که مسأله روز است در جشنواره اضافه نکردیم. قبلاً هم متناسب با شعار سال و در تبعیت از رهبر معظم
انقلاب در بحث جهش تولید، بخش کارآفرینی به جشنواره اضافه شده بود. امسال درگیر یک اپیدمی جهانی شدیم که جامعه ما هم از
آن متأثر شد، ما در حوزه تولید و اتاق فکر حمایت از آثاري مربوط به کرونا پیشقدم بودیم. اسفندماه کارگروهی تشکیل داده و قدم
هایی برداشته بودیم. محل انعکاس و دیده شدن این ایثار و تلاش، چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت است. کرونا بخشی فرمایشی
یا اداري نیست. نگاه ما به این بخش کاملاً منطبق با اتفاق هایی است که در ماه هاي اخیر در حوزه هاي مختلف فرهنگی، اقتصادي و
اجتماعی با آن مواجه بوده ایم. کرونا یکی از مهم ترین پدیده هاي اجتماعی است که همه دنیا را درگیر کرده است. این بخش، مهم
است و هیأت داورانی ویژه خواهد داشت. بخشی که طراحی کرده ایم این پدیده را از دو منظر بررسی می کند؛ اول آنچه مقابل
دوربین در جریان است، حماسه و تلاشی که در مقابله با کرونا وجود دارد و بخش دوم تلاش و مجاهدتی که مستندسازان براي ثبت

 
این رویدادها دارند. این بخش، پاسخی طبیعی است از جشنواره سینما حقیقت به این اتفاق ملی و بزرگ. 

در صحبت هایتان شفاف به این موضوع اشاره کردید که ممکن است در این دوره همه برنامه ها و اهدافتان محقق نشود، اما امیدوارید
که بخش قابل توجهی از آن انجام شود. چشم انداز شما نسبت به چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت با همه این بیم و امیدها

 
چیست؟ 

از خداوند بزرگ می خواهم به من و همکارانم کمک کند، همه آنها در این چند ماه صادقانه تلاش کردند تا چراغ جشنواره روشن
بماند. جامعه مستند ما را حمایت کرد و در کنارمان بود. آنچه اتفاق افتاده حرکتی جمعی بوده، کاري همدلانه از همه مستندسازان که
ما در جشنواره سینماحقیقت آنها را نمایندگی می کنیم. می خواهیم سینماي مستند زنده باشد و دیده شود. در این روزهاي سخت
به کمک این سینما و جشنواره حقیقت دوباره در کنار هم خواهیم بود، به اطراف دنیا سفر می کنیم، از تجربه و دانش سینماگران
شاخص دیگر استفاده می کنیم. تلاش می کنیم روزهاي جشنواره براي دوستداران این سینما خوراك فکري مناسبی تهیه کنیم، ما به
دنبال کار فکري با ارزش هستیم و دوست داریم جامعه مستند را میهمان یک ضیافت هنري، فکري و سینمایی کنیم. دوست داریم

 
مستندسازان پرچمدار این حرکت فکري باشند، در خانه مردم و در خانه دوستداران اندیشه و هنر. 

 
جایزه اي براي سینماي متعهدانه 

محمد آفریده سینماگر :اوایل دهه هشتاد بود که مسئولیت دو مجموعه «انجمن سینماي جوان» و «مرکز گسترش سینماي مستند و
تجربی» را به عهده داشتم که با مشورت دوستان و دست اندرکاران سینماي مستند، تصمیم گرفتم با توجه به حمایت از سینماي
مستند و تولیدات فیلمسازان این عرصه، اولین نشریه تخصصی سینماي مستند، به عنوان «سینما حقیقت» را منتشر کنم. نام
«حقیقت» از ابتدا با سینماي مستند در ذهن و اندیشه ام حضور داشت. به نظر من «حقیقت» هویت و هدف انسان را در آفرینش رقم
می زند. به یک معنا، حقیقت، آزادي می آفریند و آزادي است که با خود آگاهی و مسئولیت به همراه می آورد و سینماي مستند به
عنوان تنها سینمایی که بی واسطه با واقعیات و حقایق مأنوس و محشور است، می تواند متعهدانه تصویرگر حقایق عالم باشد. در سال
1384 بعد از یکسال دوري از مسئولیت اجرایی، با درخواست آقاي «جعفري جلوه» معاونت وقت امور سینمایی، مجدداً مسئولیت
مرکز گسترش سینماي مستند را به عهده گرفتم، اما این بار بذرهایی که کاشته شده بود، جوانه زده بود و حضور مواج و بانشاط

 
فیلمسازان خلاق و با انرژي، برنامه ریزي و طراحی هاي نوین را مورد نیاز داشت. 

با جلسات متعددي که با مستند سازان داشتم، برگزاري یک جشنواره مستند آرزوي همگانی آنان بود و با توجه به اینکه این سینما
امکانات محدودي براي معرفی و دیده شدن دارد، همه عزم خود و همکارانم را براي راه اندازي اولین دوره جشنواره بین المللی فیلم
مستند ایران«سینما حقیقت» در سال 1386 بکار بردم. اما هنوز احساس می کردم ظرفیت و لیاقت این سینما و این فیلمسازان

 
محجوب و مظلوم بیشتر و بالاتر از همه کاري است که شده . 

در همین افکار بودم که دوست و معاونم در مرکز، آقاي «پژمان لشکري پور» پیشنهاد برگزاري جایزه بزرگ شهید آوینی را به من داد
و من بلافاصله پذیرفتم و اولین دوره اهداي جایزه بزرگ شهید آوینی(ویژه برترین هاي مستند سال) را در راستاي حمایت و ارتقاي
سینماي مستند ایران و ارج نهادن بر نقش ممتاز و شخصیت ارزشمند سید شهیدان اهل قلم «مرتضی آوینی» در سال1387 برگزار
شد. در دومین دوره که مصادف بود با شانزدهمین سالگرد شهادت آن بزرگوار، به عنوان دبیر فکر کردم براي پربار کردن این حرکت



فرهنگی که به عنوان پشتیبان سینماي مستند دیده شده بود، از یک جمع دوست داشتنی به عنوان یادگاران شهدا دعوت به داوري
کنم. یکی از برکات این جشنواره براي من آشنایی با یادگاران شهداي انقلاب اسلامی و دفاع مقدس بود، یادگارانی به نام هاي: «سید
محسن اندرزگو»، «سید حمزه جهان آرا»، «محمدکلانتري»، «محمدمهدي تندگویان»، «علی ساجدي»، «محمد شهاب الدین
محمدي عراقی» و «میثم کریمی». انگیزه برگزاري جایزه بزرگ «شهید آوینی» علاوه بر تجلیل از شهید آوینی، فراهم کردن عرصه
اي براي تبلیغ و ترویج افکار او، آشنایی نسل جوان با این اندیشه ها و تعریف مصادیق و مفاهیمی است که او در سینماي مستند به
دنبال آن بود. شهید آوینی یکی از این ستاره هاي پرفروغ و تابناك عرصه سینماي مستند این سرزمین است و باید آرا و اندیشه هاي
او را فارغ از حب و بغض هاي رایج شناخت و به نسل بعد منتقل کرد. این شهید بزرگوار به سینمایی دلبسته بود که متعهد و ارزشمند
بود و جایزه آوینی، جایزه سینماي «متعهدانه» است. سینمایی که سینما «حقیقت» است، سینمایی که ممکن است درد و رنج براي
سازندگان خود به همراه داشته باشد چرا که این سینما همچون آینه، همه حقایق را چه زشت و چه زیبا، در برابر دیگران، مخصوصاً

 
مسئولان قرار می دهد و نا آگاهی، جهل و وابستگی، مخالف سرسخت «حقیقت» است. 

 
این یک جریان است نه یک اتفاق 

آزاده موسوي فیلمساز :دو سال پیش که در جشن مستند خانه سینما نامزد بهترین کارگردانی بودم، متوجه شدم بقیه نامزدها هم
همگی زن هستند. احساس کردم این یک نشانه است و حالا که حضور زنان در جشنواره سینما حقیقت امسال افزایش 22.6 درصدي

 
داشته کاملاً مطمئن شدم که این یک جریان است نه یک اتفاق. 

این جریان را بسیار امیدبخش می دانم و فکر می کنم نسل جدید با اعتماد به نفس بیشتري خواسته ها و آرزوهایش را محقق می
کند و البته نباید فراموش کنیم که در یک جامعه سنتی وقتی زنان جامعه رشد می کنند که پدران و مردان آن جامعه رشد کنند و
فرصت برابر براي دخترانشان ایجاد کنند، اتفاقی که در نسل جدید بیشتر شاهد آن هستیم و قطعاً لازمه یک جامعه پیشرو، دادن
فرصت هاي برابر و آزاد براي زنان و مردان است که بتوانند فارغ از جنسیت بر اساس میزان هوش و توانایی شان پیش بروند. باید
بدانیم که براي رشد یک جامعه قطعاً زنان آن جامعه باید رشد کنند چون آنها هستند که باید نسل بعد و فرزندان این سرزمین را
تربیت کنند. در مستندسازي به علت اینکه نیاز به صبر، دقت و پژوهش بسیار است و این موارد دقیقاً از خصلت هاي زنان است به
نظرم با ایجاد فرصت هاي برابر براي زنان شاهد تغییرات جدي در فضاي مستندسازي ایران خواهیم بود. در تمام جشنواره ها در دنیا
دقت ویژه اي می کنند که در چیدمان هیأت هاي داوران و هیأت هاي انتخاب جشنواره ها حضور زنان را جدي بگیرند که البته
خوشبختانه در ایران هم چند سالی است که به این موارد کم و بیش توجه می شود ولی به نظرم باید تبدیل به یک اصل جدي شود،

 
چون همین دقت هاست که می تواند فرصت برابر ایجاد کند. 

 
گستره مخاطب بیشتر و جریان سازي بهتر 

بابک بهداد فیلمساز :محمد حمیدي مقدم پیش از حضور در مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی و پذیرش مسئولیت این مرکز و
به تبع آن دبیري جشنواره سینما حقیقت حضور در جشنواره هاي متعدد بین المللی را تجربه کرده بود و آگاهی و شناخت خوبی از
تجربه هاي جهانی جشنواره ها داشت. شاید همین تجربه ها پشتوانه خوبی براي رودررویی با شرایط اگر چه متفاوت کرونا بود. با
اوجگیري کرونا، چشم انداز روشنی نسبت به نحوه برگزاري جشنواره وجود نداشت. دبیر چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت براي
تصمیم گیري درست درباره سرنوشت این دوره از جشنواره از انجمن صنفی تهیه کنند گان سینماي مستند و انجمن صنفی
کارگردانان سینماي مستند دعوت به مشارکت و همفکري داشت. نمایندگان اصناف معرفی و شوراي سیاستگذاري جشنواره سینما
حقیقت با سرپرستی ایشان تشکیل شد. در تمام این مدت نمایندگان با شوراي مرکزي هیأت مدیره در ارتباط بودند و در واقع تصمیم
گیري در این باره حاصل مشارکت جمعی بود. یکی از پیشنهادهایی که بحث زیادي پیرامون آن شکل گرفت برگزاري جشنواره به
شکل آنلاین بود. جشنواره هاي مختلفی در جهان به این شیوه برگزار شده بود و تجربیات آنها می توانست الگوهایی براي جشنواره

 
سینما حقیقت ارائه دهد. 

در جلسه شوراي سیاستگذاري تمام مسائل بررسی و جوانب کار سنجیده شد. در ابتدا تصمیم بر آن بود که بخشی از جشنواره به



صورت فیزیکی و بخشی دیگر به شکل آنلاین برگزار شود اما در نهایت تصمیم بر آن شد که کل جشنواره در قالب آنلاین برگزار شود.
پس از آن بحث ها حول محور نحوه مدیریت و چگونگی برگزاري آنلاین بود. فقط بحث نمایش فیلم ها مطرح نیست و کارگاه هاي
آموزشی، جلسات نقد و گفت و گو و تمام بخش هاي جنبی قرار است در بستر آنلاین انجام شود. خوشبختانه با درایت دبیر و دبیرخانه
جشنواره و با مشورت شورا، جشنواره توانست به نگاه درستی در این زمینه برسد. البته هنوز براي قضاوت زود است چرا که وارد مرحله
اجرا نشده ایم و ممکن است همچون جشنواره فیلم کوتاه و جشنواره مهر سلامت در اجرا با کاستی هایی مواجه باشیم اما به عقیده
من نیمه پر به نیمه خالی می ارزد. پیش بینی روشنی براي پایان دوران کرونا وجود ندارد و بر این اساس نمی توان در سکوت، دست
روي دست گذاشت و منفعلانه منتظر ماند. فیلمسازان و برگزارکنندگان جشنواره هاي کشورمان ناگزیرند از اینکه خودشان را با شرایط

 
تطبیق بدهند. 

با تحقیق، مطالعه و بررسی همه جانبه به طور حتم به روش هاي اجرایی منطقی براي برگزاري آنلاین جشنواره خواهیم رسید.
برگزاري آنلاین جشنواره تعداد مخاطبان بیشتري را در بر می گیرد و می تواند جریان سازي بهتري هم در سینما اتفاق بیفتد. اگرچه
ملاك و معیارهاي زیباشناسی روي پرده عریض سینما نمود پیدا می کند و براي هر فیلمسازي کیفیت پخش صدا اهمیت ویژه اي
دارد اما چاره اي نیست، ناگزیریم! چرا که جهان به این سمت و سو گرایش پیدا کرده و رویکرد شرکت هاي بزرگ هم به ساخت فیلم

 
هاي ویدیویی براي پخش در ابعاد کوچکتر متمایل شده است. 

 
ثبت سند براي تأثیر و ایجاد تغییر 

سام کلانتري فیلمساز :روایت مستندسازها از کووید 19 و آنچه کرونا در یک سال گذشته براي جهان رقم زد از دو منظر قابل بررسی
است. نکته اول ثبت سند است. مستندنگاري و ثبت سند فی نفسه اتفاق مهمی است. همچنان که شعار سال گذشته جشنواره یعنی
«من یک سند هستم» بر همین اهمیت تأکید داشت. ثبت سند به درد آیندگان می خورد و می توان با رجوع به آن با ابعاد مختلف
یک واقعه آشنا شد. قاعده بر این است که بزرگان یک مملکت بر اساس اسناد تصمیم گیري کنند. مستند و ثبت تصویري هم می

 
تواند از این دست استنادها براي تصمیم گیري هاي کلان باشد. 

در عین حال اینکه از بین این ثبت سندها چه خروجی بیرون می آید که فراتر از یک گزارش می شود مقوله دیگري است. در بلایا و
اتفاقات مشابهی همچون زلزله کرمانشاه، سیل گلستان، زلزله بم و حتی انتخابات ریاست جمهوري که در هر کشوري اتفاق هیجان
انگیزي است، در وهله اول عطش تمام افراد دوربین به دست را برانگیخته می کند. مؤلفه مهم در این میان اما «جادویی» است که این
ثبت خالی را تبدیل به اثري مستند می کند؛ اثري که در اذهان بماند، تلنگري باشد و مخاطب را به فکر فرو ببرد. اگر چه هر تلاشی
براي ثبت سند به خودي خود اتفاق مثبتی است و با دسته بندي و آرشیو مناسب بعدها به لحاظ کتابخانه اي قابل رجوع است اما

 
نمی توان عنوان مستند را به آن اطلاق کرد. 

وظیفه و رسالت مستندساز این است که بر اساس دیدگاه و تفکري خاص تصاویر را ثبت کند و بعد آن را در قالب یک فیلم ارائه دهد.
از روزهاي آغازین شیوع کرونا، دوربین هاي زیادي داخل بیمارستان ها رفتند و رویدادها را ضبط کردند، بحران کووید 19 اتفاق تازه و
بدیعی است. در همین لایه هاي رویی همچون تلاش تیم پرستاري، خانواده هایی که عزیز از دست دادند و مسئولانی که جریان را
ساده گرفتند و... می توان بسترهاي جذابی براي روایت یافت. باید منتظر جشنواره بمانیم و ببینیم خروجی این اشتیاق براي
مستندنگاري از کووید 19 چه بوده است. اینکه حاصل کار مستندي شود که بعدها بتوانیم از منظر روایت، قصه و تأثیرگذاري به آن
استناد کنیم و بگوییم باعث کدام تغییر و تأثیر شد و دید ما را نسبت به کدام اتفاق باز کرد، از همان دست مؤلفه هایی است که اثر را

ماندگار می کند.



پرداخت 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان کمیته امداد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/08/27

بیش از 8 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال از منابع صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قزوین به 469 نفر پرداخت شده است.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، دهقانی، معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان
قزوین، با تشریح عملکرد اشتغال قزوین طی 8 ماه سال جاري به
تحقق 104 درصدي برنامه هاي کاریابی در استان براي 740 نفر
اشاره کرد و گفت: در این مدت براي 3 هزار و 434 نفر برنامه

 
هاي آموزشی و مهارتی اجرا شده است. 

وي افزود: همچنین از 1300 طرح اشتغالزایی ایجاد شده در سال
99 با هدف راستاي آزمایی و پیشگیري از انحراف طرح بازدید

 
شد. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد حضرت امام خمینی
(ره) استان قزوین خاطرنشان کرد: همچنین بیش از 8 میلیارد

 
تومان تسهیلات اشتغال از منابع صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قزوین به 469 نفر پرداخت شده است. 

 
وي افزود: در این مدت 150 نفر از جهاد گران کارآفرین براي همکاري با حوزه اشتغال امداد در مناطق شهرستانی شناسایی شدند. 

دهقانی به موضوع پرداخت تسهیلات اشتغال به هزار و 900 نفر از افراد مستعد اشتغال تحت حمایت و دهک هاي کم درآمد جامعه

 
اشاره کرد و گفت: بر همین اساس، 65 میلیارد تومان از منابع بانکی و امدادي جذب شد. 

وي افزود: همچنین طرح راهبري شغلی براي حدود 400 نفر از مددجویان، با هدف آموزش، توسعه کسب و کار و بازاریابی مناسب و

 
پایدار از سوي کمیته امداد امام خمینی (ره) استان اجرا شده است. 

معاون کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان همچنین اضافه کرد: همچنین سه کارگاه تولیدي در شهر هاي شریفیه،

 
محمودآباد و قزوین راه اندازي شده است. 

 
وي افزود: بیش از 230 نفر از کارجویان امداد در شرکت هاي دانش بنیان و نوآور مشغول به کار شده اند. 

دهقانی از فعال نمودن 8 کارگاه تولیدي خیاطی و قالی بافی در مناطق محروم و روستایی استان خبر داد و گفت: حداقل هزار دست

 
لباس گان بیمارستانی در این مراکز، تولید می شود. 



 
وي افزود: راه اندازي 5 مرکز نیکوکاري تخصصی کارآفرینی در مراکز شهرستان ها در دست اقدام است. 

معاون کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) استان همچنین از برگزاري دو رویداد بزرگ کارآفرینی و دانش بنیان در سال جاري خبر

 
داد. 

وي افزود: انعقاد تفاهم نامه همکاري با پارك علم و فن آوري استان، شرکت شهرك هاي صنعتی، سازمان فنی و حرفه اي، سازمان
بسیج سازندگی، دانشکده علوم و فنون، سازمان جهاد دانشگاهی، دانشکده کار و موسسات آموزشی و ... از دیگر اقدامات کمیته امداد

 
امام خمینی (ره) در قزوین است. 

دهقانی از انعقاد قرار داد همکاري با 40 نفر از راهبران شغلی خبر داد و گفت: همچنین قریب به 6 میلیارد تومان تسهیلات کارفرمایی
به شرکت ها و کارخانجات متقاضی نیروي کار پرداخت شده است و تعامل با بانک هاي عامل جهت تسهیل و حذب اعتبارات بانکی در

 
دستور کار قرار دارد. 

وي افزود: همچنین استعدادسنجی، مشاوره تخصصی و آماده سازي 2400 پرونده اشتغال و معرفی متقاضیان به بانک ها از جمله
اقدامات صورت گرفته در حوزه اشتغال کمیته امداد حضرت امام خمینی (ره) در استان قزوین است.



کتابخانه مسجد جامع رزکان نو قدمتی که به عهد صفوي می رسد

منبع: شبستانشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/08/27

فعالان کانون فرهنگی هنري مسجد جامع رزکان، قریب چندسالی است که بناي محوري ساخت مسجد جامع رزکان نو را از
یک کتابخانه مسجد محور پنج ضلعی که به عهد صفوي می رسید، آغاز کردند.

فعالان کانون فرهنگی هنري مسجد جامع رزکان، قریب چندسالی است که بناي محوري ساخت مسجد جامع رزکان نو را از یک

 
کتابخانه مسجد محور پنج ضلعی که به عهد صفوي می رسید، آغاز کردند. 

خبرگزاري شبستان - البرز؛ فاطمه دانایی: همت انسان مومن به رفع
مشکلات است هرچند واقعیت هاي ممکن این اجازه را ندهد و سنگ

 
هاي متعدد انسان را از رسیدن به هدف اصلی خود باز دارد. 

فعالان کانون فرهنگی هنري مسجد جامع رزکان، قریب چندسالی
است که بناي محوري ساخت مسجد جامع رزکان نو را از یک
کتابخانه مسجد محور پنج ضلعی که به عهد صفوي می رسید، آغاز

 
کردند. 

همتی که امروز از آن مسجد پنج ضلعی 100 متري، شاهد ساخت بناي مسجدي شاخص، استاندارد در چند طبقه هستیم و این مهم

 
با همت همراهی فعالان کانون فرهنگی هنري مسجد با امام مسجد مقدر شد. 

 
برنامه ریزي و سند چشم انداز 

آنچه مسجد جامع رزکان نو را امروز به عنوان یکی از مسجدهاي برجسته در منطقه قرار دهد، سند چشم اندازي بود که با برنامه
ریزي کوتاه مدت و بلند مدت حاصل شد و امروز همان کتابخانه مسجد بستر هم اندیشی و همفکري بیشتر و بهتر براي تعالی روند

 
فعالیت هاي کانون فرهنگی هنري مسجد است. 

رزکان نو از مناطق اصیل و هویتی کلانشهر کرج است، که براي رسیدن به آن باید در مسیر جاده مشکین دشت پیش رویم تا به

 
حدفاصل شهرستان فردیس برسیم. 

کانون فرهنگی هنري شهید مطهري از جمله کانون هاي فرهنگی شاخص استان البرز است که به منظور احیاء کارکردهاي مسجد

 
نسبت به ارتقاء سطح کمی و کیفی ویژه برنامه هاي مسجد محور اهتمام ویژه اي از خود نشان داد. 

« مریم شورمیج» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان از البرز در خصوص اهمیت کتاب و کتابخوانی و نقش محوري کانون



فرهنگی هنري شهید مطهري گفت: کانون فرهنگی هنري مسجد جامع رزکان نو فعالیت خود را با محوریت ترویج فرهنگ کتاب و

 
کتابخوانی آغاز کرد. 

مدیر برگزیده طرح ملی رویداد فهما در استان البرز افزود: مدیریت فرهنگی مطلوب و اثرگذار برگرفته از دانش هاي مطالعاتی و پیش

 
زمینه اي است. 

وي ادامه داد: زمانی که بناي ساخت و توسعه مسجد جامع رزکان نو را گذاشتیم، آنچه به ما روحیه می داد و ما را نسبت به این مهم

 
ترغیب و تشویق می کند، مسجد با محوریت کتابخانه بود. 

شورمیج خاطرنشان کرد: انگیزه مضاعف از مطالعه و تقویت باورهاي ایمانی و الهی به نیروهاي کانون فرهنگی هنري انگیزه حرکت و

 
فعالیت بخشید. 

مدیرکانون فرهنگی هنري شهید مطهري اظهار کرد: کتاب ظرفیت هاي بالقوه وجود ما را وسعت داد و آن را بالفعل کرد و همین امر

 
در فصل هاي بعدي فعالیت کانون فرهنگی زمینه کارآفرینی و اشتغالزایی براي بانوان و نوجوانان مسجدي را فراهم ساخت. 

 
رونق فرهنگ کتاب و کتابخوانی در مسجد جامع رزکان نو مصداق جهاد فرهنگی است 

« حجت الاسلام علی عالم فرح رود» نیز در همین رابطه در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان از البرز گفت: رونق فرهنگ

 
کتاب و کتابخوانی در مسجد جامع رزکان نو مصداق جهاد فرهنگی است. 

امام مسجد جامع رزکان نو افزود: امروز یکی از اصلی ترین و شاخص ترین فعالیت هاي حاکم در مسجد جامع رزکان نو کتاب و

 
کتابخوانی است. 

وي خاطرنشان کرد: شرایط کرونا و اهمیت فاصله گذاري اجتماعی و دیگر مقررات بهداشتی، باعث شد تا با محدودیت هاي معینی

 
جریان کتاب و کتابخوانی در فضاي مسجد محقق شود. 

حجت الاسلام عالم فرح رود بیان کرد: طرح شنبه هاي با کتاب از جمله طرح هایی است که با همت کانون فرهنگی هنري مسجد و
در راستاي تقویت باورهاي ایمانی و الهی با هدف معرفی کتاب خوب، هم اندیشی و هم فکري همچنین ظرفیت سازي هاي فرهنگی

 
اجرا می شود. 

 
کتاب زمینه بلوغ فکري و آگاهی است 

سید شهاب الدین انوري از نوجوانان فعال در مسجد جامع رزکان نو است که در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در البرز

 
گفت: بسیاري از معارف اجتماعی، دینی و ... را در فضاي کتابخانه کانون فرهنگی هنري شهید مطهري آموختم. 

این نوجوان مسجدي افزود: حضور دیگر نوجوانان در مسجد انگیزه فعالیت ام را در محیط مسجد بیش از همیشه می کند همچنین

 
ایجاد انگیزه و نشاط براي فعالیت بیشتر و بهتر می دهد. 



 
وي ادامه داد: حضور کتابخانه در فضاي مسجد زمینه نشاط و پویایی مسجد را فراهم می کند و می تواند انگیزه مطالعه را فراهم کند. 

روحیه پرنشاط نوجوانان و جوانان بسیجی و کانون هاي فرهنگی هنري مسجد با محوریت کتاب و کتابخوانی همواره یکی از ارکان
احیاء کارکردهاي مسجد تراز اسلامی است.



مراسم مجازي جشن نو دانشجویان دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر

برگزار شد

شماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/08/27
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان بوشهر - به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان بوشهر، به منظور آشنایی دانشجویان
جدیدالورود با دانشگاه و حوزه هاي آموزشی،فرهنگی و پژوهشی و با عنایت به ابلاغ وزارت عتف و مصوبه هیأت رئیسه

دانشگاه مبنی بر برگزاري مراسم جشن نو دانشجویان، مراسم مجازي جشن نو دانشجویان ...

دکتر محمد حسین امید، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي؛ ضمن خوش آمد گویی به دانشجویان نو ورود دانشگاه جامع
علمی کاربردي استان بوشهر به تشریح وضعیت دانشگاه پرداخت و یادآور شد که دانشگاه در سال هاي اخیر شاهد رشد و پیشرفت
چشمگیر فعالیت ها در تمامی حوزه هاي آموزشی، پژوهشی، فرهنگی، دانشجویی، ورزشی و... بوده است؛ از جمله برگزاري مناظرات

 
دانشجویی، مسابقات فرهنگی، قرآنی، المپیادهاي مهارتی و ورزشی، جشنواره ها و استارت آپ ها و... بوده است . 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي ؛ با بر شمردن اهمیت کارآفرینی و نوآوري در دانشگاه،دانشجویان را جهت پرورش ایده به ایجاد

 
کسب و کار تشویق کرد.   

دکتر امید با اشاره به ارائه آموزش هاي مهارتی در دانشگاه جامع علمی کاربردي گفت: دانشگاه جامع علمی کاربردي تنها متولی ارائه

 
آموزش هاي مهارتی خاص در کشور می باشد که این وظیفه با همراهی دانشجویان، مدرسان و مراکز آموزشی انجام می شود . 

دکتر محمد حسین امید با تشریح فراهم بودن بسترهاي فرهنگی دانشگاه جهت فعالیت دانشجویان بر حسب علاقه از ایشان جهت

 
حضور در این بسترها دعوت کرد. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور با تأکید بر دروس مهارتی و عملی و اهمیت دروس کاربینی و کارورزي به تشریح تمایز این

 
دانشگاه با سایر زیر نظام هاي آموزش عالی پرداخت. 

دکتر امید در ادامه به برخی از فعالیت هاي انجام شده در حوزه بین المللی توسط دانشگاه پرداخت و گفت: در سال هاي اخیر فعالیت
هاي عظیمی در حوزه بین المللی انجام دادیم که از جمله می توان به عقد تفاهم نامه همکاري با کشور آلمان اشاره کرد که قرار است
طی این تفاهم نامه دانشجویانی از این دانشگاه براي گذراندن یک دوره 4 یا 6 ماهه به کشور آلمان سفر کنند تا در یک کشور

 
پیشرفته صنعتی با آموزش هاي مهارتی آن ها آشنا شوند. 

وي هم چنین اشاره اي به مراکز نوآوري و کلینیک هاي مشاوره دانشگاه کرد و گفت: انتظار داریم دانشجویان با همکاري هم در این
مراکز نوآوري اقدام به ایجاد شرکت هاي کسب و کار کوچک نمایند و با تلاش هم بتوانند هنگام دانش آموختگی یک شرکت ثبت

 
نمایند. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور از دانشجویان خواست تا ایده هاي خود را دنبال کنند و با ارائه آن ها در مراکز نو آوري این



 
ایده ها را به کسب و کار تبدیل کنند و با کار گروهی بتوانند علم را به ثروت تبدیل کنند. 

دکتر امید هم چنین به حمایت هاي پژوهشی دانشگاه اشاره کرد و گفت: در راستاي حمایت از پژوهشگران، دانشجویانی که بتوانند

 
نسبت به ایجاد شرکت و ثبت آن اقدام نمایند توسط دانشگاه حمایت شده و وام هاي کم درصد در اختیار آن ها قرار داده خواهد شد. 

در ادامه این مراسم دکتر شبیراشکپور مطلق رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان بوشهر با عرض تقدیر و تشکر از حضور
سبز دکتر محمد حسین امید، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي در این مراسم و تبریک به نودانشجویانی که در پذیرش مهرماه
دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی کشور در سال تحصیلی 1400-1399 یکی از مراکز آموزشی تحت نظارت دانشگاه جامع علمی
کاربردي را براي ادامه تحصیل خود انتخاب نموده اند ، به تأکید بر تقویت روحیه مطالبه گري میان دانشجویان، بر ضرورت تولید شغل

 
توسط دانشجویان تأکید کرد . 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان بوشهر همچنین با تشریح حضور جدي مراکز و ورود به مسائل مرتبط با کارآفرینی و

 
نوآوري از شکل گیري شرکت هاي دانش بنیان در مراکز آموزش علمی کاربردي استان بوشهر خبر داد. 

در ادامه این مراسم، شاکري مطلق از مشاوران بر جسته استان به موضوع مهارت هاي ارتباطی دانشجویان و غلامرضا دشتی منش
مدرس دانشگاه و پژوهشگر حوزه کسب و کار به تشریح ضرورت کارآفرینی توسط دانشجویان علمی کاربردي و ساز و کار دستیابی به

 
آن پرداختند. 

 
 



 
 

 
 





هنري نهفته در دل چوب که خالق آثاري زیبا می شود + فیلم

منبع: تسنیمشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها_ هنري به نام "معرق کاري" که هنرمند چیره دست چوب را به اثري زیبا تبدل می کند.

 
 

 
گروه استان ها_ هنري به نام ""معرق کاري"" که هنرمند چیره دست چوب را به اثري زیبا تبدل می کند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از قرچک، هنر معرق از شاخه هاي صنایع دستی در ایران است که کاربري بسیاري در تولیدي ها و

 
کارگاه هاي تجاري دارد و تولیدات سرویس هاي چوبی در منازل همچنین مکان هاي فرهنگی و مذهبی از این هنر استفاده می شود. 

طراحی هاي اسلیمی و سنتی ایرانی بر روي چوب اغلب با هنر معرق کاري صورت می گیرد، این هنر با تراشیدن چوب هاي مختلف با

 
ابزارها و وسایل کاربردي انجام می شود که به دست هنرمند این هنر به خلق آثار زیبا منجر می شود. 

حمیدرضا مردي در گفت وگو با خبرنگار تسنیم اظهار داشت: معرق کاري از هنرهاي زیر مجموعه صنایع دستی است که با کشیدن

 
طرح هاي مختلف بر سطح صاف چوب هاي محکمی مثل گردو و آلبالو و سپس تراشیدن آن به طرح مورد نظر در چوب در می آید. 

وي اشاره اي به درآمدزایی این هنر کرد و افزود: کاربري این هنر در صنایع چوب و نیز کارگاه هاي تولیدي مبل و صندلی بسیار زیاد

 
است و همچنین قاب تابلوهاي فرش، عکس، گلدان هاي دکوري و دیگر وسایل منبع درآمد خوبی می توان به وجود آورد. 

 
اصفهان|کارآفرینی هنرمند اصفهانی با ابداع هنر معرق چرم 

 
محصولات چینی بازار ایران معرق شیشه را نابود کرد/تولیداتم فروش چندانی ندارد 

 
برگزاري نمایشگاه معرق کاشی در رشت + فیلم 

این هنرمند معرق کار در ادامه گفت: استفاده از این هنر در طرح هاي اسلیمی و مساجد متبرکه و مکان هاي فرهنگی از قدیم مورد

 
توجه بوده و همین امر نیز باعث توسعه و رونق بیشتر این هنر در بین ملت مسلمان شده است. 

مردي در ادامه به استقبال هنرجویان از این هنر پرداخت و تصریح کرد: کارهاي دست با چوب به ویژه هنرهاي مربوطه به چوب مورد



استقبال زیادي قرار می گیرد به ویژه منبت کاري و معرق کاري ولی در ادامه با هزینه زیادي که به دنبال دارد مخصوصاً تهیه چوب

 
هنرجویان از ادامه کار باز می مانند و در نهایت این هنر را رها می کنند. 

وي در پایان از عدم توجه برخی مسئولان اشاره و بیان کرد: بارها شده که درخواست وام از برخی مسئولان داشتیم ولی بانک ها آنقدر

 
ضامن هاي مختلف طلب می کنند که از گرفتن تسهیلات صرف نظر می کنیم. 



ظرفیت مغفول سنگ هاي قیمتی در مشهد مقدس/ قوانین دست و پاگیر مانع

صادرات است

منبع: تسنیمشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها ـ استان خراسان رضوي به خصوص شهر مشهد مقدس از دیرباز در حوزه سنگ هاي قیمتی ظرفیت بی بدیلی
داشته اند که متأسفانه به دلیل سوء مدیریت هاي گسترده مغفول مانده است.

گروه استان ها ـ استان خراسان رضوي به خصوص شهر
مشهد مقدس از دیرباز در حوزه سنگ هاي قیمتی ظرفیت
بی بدیلی داشته اند که متأسفانه به دلیل سوء مدیریت

 
هاي گسترده مغفول مانده است. - اخبار استانها - 

علی رسولیان در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در
مشهدمقدس اظهار داشت: سقف تعیین شده براي
زیورآلات نقره به صورت خروج چمدانی 200 گرم تعیین
شده که این یک نقیصه در صادرات زیورآلات نقره از

 
خراسان رضوي است. 

وي ادامه داد: به همین منظور تدابیري اتخاذ شده که صادرات زیورآلات نقره همراه مسافر تا سقف سه کیلو گرم با نظارت اتحادیه
مربوطه از مرز خراسان رضوي میسر شود و مسئولیت این کار در استان پذیرفته شده تا هم ورود برخی از سنگ هاي قیمتی و هم

 
صادرات زیورآلات آسان گردد. 

معاون استاندار خراسان رضوي گفت: یکی از بهترین حوزه ها در مشهد مقدس براي انجام فعالیت اقتصادي، سنگ هاي قیمتی و

 
زیورآلات است که پیچیدگی قوانین، مقررات و دستورالعمل ها در این زمینه توسعه این فعالیت را دچار مشکل کرده است. 

وي افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت در نظر داشت که بازارچه سنگ هاي قیمتی و زیورآلات را در چند استان راه اندازي و

 
موضوع گوهرسنگ ها از تولید تا فروش را در استان هاي مستعد این حوزه رونق دهد. 

رسولیان ادامه داد: خراسان رضوي پذیرفت که این بازارچه را مشروط بر اینکه کمک هاي لازم از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
در حوزه گوهرسنگ هاي استان انجام شود، راه اندازي کند. 

وي گفت: مشهد مقدس ظرفیت هاي بی نظیر و افراد متخصص در حوزه تراش سنگ هاي قیمتی، تولید زیورآلات نقره و طلا و
صادرات آنها دارد اما آنطور که باید از ظرفیت هاي این شهر به عنوان شهر جهانی گوهرسنگ ها بهره گرفته نشده که یکی از علل آن

 
وجود موانع جدي در قوانین و دستورالعمل ها بوده است. 

معاون استاندار خراسان رضوي افزود: مکان هاي کوچکی در شهر مشهد مقدس وجود دارد که اقدامات برجسته اي در خصوص طلا و



نقره انجام می دهند و براي افراد بسیار نیز اشتغال ایجاد کرده اند اما به دلیل محدودیت هاي قانونی و دستورالعمل ها و شیوع کرونا

 
که مزید بر علت شده، کسب و کار این مکان ها کساد شده است. 

وي ادامه داد: ایجاد بازارچه گوهرسنگ ها در مرز دوغارون و مشهد مقدس اقداماتی در جهت بهره گیري از ظرفیت هاي بالقوه استان
در این حوزه و افزایش صادرات زیورآلات است تا بتوان ارزش افزوده اي در این خصوص ایجاد کرد که در این زمینه نیازمند همراهی و

 
حمایت بخش خصوصی هستیم. 

رسولیان گفت: مجتمع "مهر کوهسنگی" از بین چند مکانی که براي راه اندازي بازارچه گوهرسنگ ها در نظر گرفته شده بود، بهترین

 
مکان است زیرا هم ساختمان خوب و هم مدیران همراه دارد و آینده سرمایه گذاري در این مجتمع امیدوارکننده است. 

وي افزود: بازارچه گوهرسنگ هاي مشهد مقدس باید در بین سایر بازارچه ها رتبه نخست را داشته باشد، باید تسهیلات ارزان قیمت
براي تامین مواد اولیه، سرمایه در گردش و تجهیز مکان فروش در اختیار تولیدکنندگان این مکان قرار گیرد که در این زمینه

 
درخواست هایی به صورت کتبی و شفاهی از مدیرعامل ایمیدرو شده است. 

 
صیدي اعلام کرد: تدارك ویژه بانک صادرات ایران براي مقابله با کرونا 

 
افزایش تولید و صادرات فولاد بناب در سال 99 

 
روایت تسنیم از کارآفرینی جوان سختکوش بشاگردي با 10 میلیون تومان/ از حمل کولبري مصالح تا صادرات محصول به عمان 

معاون استاندار خراسان رضوي ادامه داد: از مدیرعامل ایمیدرو درخواست شده است که هزینه هاي آموزش هاي لازم در خصوص
گوهرسنگ ها در خراسان رضوي را تقبل کند تا بتوان با حمایت هاي آن و رفع قوانین و دستورالعمل هاي زائد از فرصت ظرفیت هاي

 
بالقوه مشهد در حوزه گوهرسنگ ها و این بازارچه بهره کافی گرفت. 

 
وضعیت صادرات ریلی استان 

رسولیان همچنین در مورد صادرات ریلی خراسان رضوي گفت: هم اکنون سهم استان خراسان رضوي از صادرات ریلی کشور در مرز
سرخس 90 درصد است که با بهره برداري از پایانه ریلی مجهز و وسیع مطهري به عنوان پایگاه استراتژیک شمال و شرق کشور می

 
توان سهم مراودات تجاري استان را با کشورهاي همسایه ارتقاء بخشید. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري خراسان رضوي با اشاره به بهره برداري از خط ریلی خواف - هرات در روزهاي آتی توسط
روساي جمهور دو کشور، پایانه ریلی مطهري را مرکز بسیار مناسبی براي ترانشیپمنت بارهاي صادراتی به مقصد افغانستان توصیف

 
کرد. 

رسولیان بیان کرد: پایانه ریلی شهید مطهري با 24 خط ریلی و سکوهاي تخلیه و بارگیري مختص واگن هاي باري به عنوان مرکز
لجستیک حمل و نقل ریلی شمال و شمال شرق کشور در محوطه اي به وسعت تقریبی 180 هکتار مشتمل بر 1500 متر ساختمان
ویژه و مجهز براي استقرار ادارات مربوطه و حق العمل کاران گمرکی و انجام عملیات صادرات زیر یک سقف به اضافه 3 باب انبارهاي
عمومی مسقف و روباز به مساحت 3500 متر مربع و بارانداز 2500 متر مربعی با امکان ارائه خدمات گمرکی جمهوري اسلامی ایران و
2 سکوي اختصاصی به طولهاي 250 و 450 و عرض 15 متر با ظرفیت عملیات تخلیه و بارگیري همزمان 250 واگن در فاصله حدود

40 کیلومتري شهر مشهد واقع شده است.



تربیت مربیان کشاورزي سازمان فنی و حرفه اي در قزوین کلید خورد

منبع: ایرناشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/08/27

قزوین - ایرنا - مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي قزوین گفت: تربیت مربیان رشته هاي کشاورزي سازمان آموزش فنی و حرفه
اي کشور با عقد تفاهم نامه میان این اداره کل و جهاد کشاورزي استان کلید خورد.

قزوین - ایرنا - مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي قزوین
گفت: تربیت مربیان رشته هاي کشاورزي سازمان آموزش
فنی و حرفه اي کشور با عقد تفاهم نامه میان این اداره کل

 
و جهاد کشاورزي استان کلید خورد. 

محسن مددي روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: مراسم عقد این تفاهم نامه با حضور مدیران
کل فنی و حرفه اي و سازمان جهاد کشاورزي قزوین در
حضور معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی و رئیس
سازمان آموزش فنی و حرفه اي در محل این سازمان

 
منعقد شد. 

وي یادآور شد: در قالب این تفاهم نامه همکاري و هماهنگی هاي لازم جهت پرورش و آموزش و ارتقاي مهارت مربیان کشاورزي

 
سازمان آموزش فنی و حرفه اي در رشته باغداري و باغبانی برقرار می شود. 

این مسوول با بیان اینکه در قالب این تفاهم نامه دپارتمان تربیت مربیان باغبانی سازمان فنی و حرفه اي کشور در قزوین ایجاد و راه
اندازي می شود، گفت: این تفاهم نامه همچنین تربیت نیروهاي ماهر و متخصص در بخش هاي مختلف کشاورزي را پیش بینی و

 
هدف گذاري کرده است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي قزوین گفت: اعلام نیازهاي آموزشی، تعریف دوره هاي آموزشی و ثبت آنها در سامانه پورتال جامع
آموزش مهارتی کشور و صدور گواهینامه هاي آموزشی در دوره هاي مشترك و ارایه خدمات آموزشی همکاري براي بهره برداران،
مروجین و اساتید کشاورزي و تامین حق التدریس اساتید براساس تعرف هاي سازمان فنی و حرفه اي و جهاد کشاورزي و مشارکت در
تامین مربی و تلاش در راستاي پوشش نیازهاي اموزش مهارت هاي نرم از جمله در حوزه کارآفرینی، استارت آپ ها و مدیریت کسب

 
و کار از جمله تعهدات اداره کل آموزش فنی و حرفه اي در این تفاهم نامه است. 

مددي اظهار داشت: ارایه امکانات جهت برگزاري دوره هاي آموزشی، کمک به برنامه ریزي و تدوین دوره هاي آموزشی، معرفی اساتید
و همکاران جهت مربیگري دوره هاي آموزشی و فراهم کردن فضاهاي عملی براي افزایش بهره وري در دوره هاي آموزشی مربیان
باغبانی و اعلام نیازهاي آموزشی در مهارت هاي تخصصی کشاورزي از جمله تعهدات سازمان جهاد کشاورزي در این تفاهم نامه به

شمار می رود. 



این مسوول با بیان اینکه قزوین از قطب هاي کشاورزي کشور است و بسیاري از فعالان این حوزه نیازمند فراگیري آموزش هاي
مهارتی هستند،اظهار امیدواري کرد با عقد این تفاهم نامه و با همکاري جهاد کشاورزي، زمینه برگزاري دوره هاي آموزشی کشاورزي

 
و توان افزایی مهارتی براي متقاضیان در این حوزه در استان فراهم شود. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
- کشاورزي 

- استان قزوین



شناسنامه روستاهاي شهرستان لنگرود تهیه شود| مدیریت بحران از پایین به بالا

است

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/08/27

The .حیدري گفت: روستایی در روستا اگر امکانات داشته باشد در داخل روستا ماندگار شده و زمین خود را نمی فروشد 
post شناسنامه روستاهاي شهرستان لنگرود تهیه شود| مدیریت بحران از پایین به بالا است appeared first on پایگاه

اطلاع رسانی دیارمیرزا.

 حیدري گفت: روستایی در روستا اگر امکانات داشته باشد

 
در داخل روستا ماندگار شده و زمین خود را نمی فروشد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا،  فرماندار
شهرستان لنگرود با تاکید بر اینکه دهیاران در روستاها
موضوع اشتغال را جدي بگیرند، گفت: در این راستا با
جوانان روستا مشورت لازم در تولید مشاغل مرتبط در

 
روستاها انجام شود. 

«رحیم حیدري» در جلسه با دهیاران بخش اطاقور در

 
بخشداري اطاقور برگزار شد، گفت: دهیاران نهاد مردمی هستند و نقش به سزایی در عمران و آبادي روستاها دارند. 

فرماندار شهرستان لنگرود با اشاره به تکرار چنین جلساتی در بخش هاي مختلف شهرستان و اینکه حرف هاي دهیاران شنیده خواهد
شد، اظهار کرد: مسئولان مربوطه بخش هایی که قابلیت اجرایی دارد را انجام خواهند داد و در گام بعدي در فرمانداري در خصوص

 
مسائل مربوطه برنامه ریزي و یا مدیران کل استان در شهرستان حضور خواهند یافت. 

 حیدري با تاکید بر اینکه دهیاران در روستاها موضوع اشتغال را جدي بگیرند، تصریح کرد: در این راستا با جوانان روستا مشورت لازم
در تولید مشاغل مرتبط در روستاها انجام شود که تسهیلات کمیته امداد امام خمینی (ره)، بهزیستی، سپاه، کارآفرینی امید و ... باید

 
در جهت اشتغال جوانان روستا باشد و منشا تولید در روستاها شود. 

 
شناسنامه روستاهاي شهرستان لنگرود تهیه شود 

فرماندار شهرستان لنگرود با اشاره به اینکه هر دهیاري با همکاري شورا شناسنامه اي از روستا تهیه کنند، اظهار کرد: تعداد خانوار،
امکانات روستا، برخورداري از برق، گاز و راه روستایی،... مشخص تا برنامه ریزي هاي آتی بر اساس اولویت هایی باشد که در روستاها

 
مشخص شده است. 

وي یکی از رسالت هاي نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران را عدالت محوري دانست و تصریح کرد: برق رسانی، گازرسانی، آبرسانی



در روستاهاي صعب العبور از خدمات نظام است و رسالت ما باید تعمیم این امکانات باشد و روستائیان از زندگی در روستا احساس

 
خوب داشته باشد. 

فرماندار شهرستان لنگرود با بیان اینکه دهیاران جزئی از حلقه مدیریتی جامعه هستند و باید ارتباط تنگاتنگی با مدیران شهرستان

 
داشته باشند، یادآور شد: دهیاران به عنوان حلقه واسط فی مابین مردم و مسئولان، با احصا مشکلات در صدد رفع آن برآیند. 

 
 حیدري ادامه داد: روستایی در روستا اگر امکانات داشته باشد در داخل روستا ماندگار شده و زمین خود را نمی فروشد. 

وي با اشاره به جلسات بحران و اینکه، مدیریت بحران از پایین به بالا است، تاکید کرد: دهیاري و شورا باید در داخل روستا با امکانات
موجود تلاش کند در زمان بحران حداقل آسیب به مردم وارد شود و امکانات موجود در سپاه و نهادهاي دیگر به عنوان ذخیره

استراتژیک است که در مواقع نیاز وارد عمل خواهند شد.



30درصد آموزش هاي مهارتی استان بوشهر "مجازي" است

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/08/27

اتحادخبر: مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر با بیان اینکه "بیش از 500 حرفه مهارتی در این مراکز ارائه می
شود" گفت: در راستاي مقابله با کرونا 30 درصد آموزش هاي مهارتی استان بوشهر به صورت مجازي برگزار می شود.

اتحادخبر: مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر با بیان اینکه "بیش از 500 حرفه مهارتی در این مراکز ارائه می شود"

 
گفت: در راستاي مقابله با کرونا 30 درصد آموزش هاي مهارتی استان بوشهر به صورت مجازي برگزار می شود. 

به گزارش تسنیم ، عبدالمجید دراهکی پیش ازظهر امروز در
بررسی وضعیت کارگاه هاي حرفه آموزي بوشهر، مهارت آموزي
را نردبانی براي ورود جوانان به بازار کار و اشتغال زایی دانست و
اظهار داشت: آموزش هاي مهارتی نقش مهمی در ایجاد اشتغال

 
پایدار در جامعه دارند. 

وي با اشاره به آمار بیکاري جوانان تحصیل کرده استان بوشهر
تصریح کرد: با توجه به آمار بالاي بیکاري در بین دانشجویان و
فارغ التحصیلان، آموزش مهارتی در مراکز تخصصی فنی و حرفه

 
اي نقش به سزایی در اشتغال و ورود آنان به بازار کار بعد از اتمام دوره دانشگاهی دارد. 

وي با بیان اینکه بر اساس ظرفیت هاي اشتغال زایی و تولیدي استان بوشهر آموزش مهارتی ارائه می شود افزود: در این راستا مهارت
هاي مختلفی در حرفه هایی بر اساس صنایع، شرکت ها و ظرفیت هاي تولیدي در شهرها و روستاهاي استان بوشهر تدوین شده است.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر از ارائه بیش از 20 حرفه تخصصی صنعت ساختمان در کارگاه آموزش مهارتی بوشهر
خبر داد و افزود: فراگیري آموزش هاي مهارتی براي دانشجویان رشته هاي عمران و معماري در حرفه هاي نقشه برداري، درودگري و

 
دیگر مهارت ها پس از فراغت از تحصیل به بازار کار فراهم می کند. 

دراهکی با بیان اینکه آموزش هاي فنی و حرفه اي نقش مهمی در فراهم کردن اشتغال جوانان دارد تاکید کرد: تنها راه جلوگیري از

 
بیکاري، مهارت آموزي است چراکه تخصص حرفه اي زمینه ساز اشتغال و کارآفرینی است. 

وي با بیان اینکه در شرایط کرونایی مهارت آموزي بیشتر به صورت مجازي برگزار می شود خاطر نشان کرد: تاکنون در همه مراکز
آموزشی استان 30 درصد از مهارت ها به صورت مجازي برگزار می شود و براي اجراي پروژه هاي عملی کارآموزان به صورت شیفت

 
بندي در کارگاه هاي آموزشی حضور می یابند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر گفت: بیش از 500 حرفه مهارتی در مراکز آموزش فنی و حرفه اي ارائه می شود.





مارپیچ کسري بودجه

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/08/27

کسري بودجه مزمن، پدیده اي ریشه دار در اقتصاد کشورمان است که در سال هاي گذشته با کمک کاهش سهم صندوق
توسعه ملی، انتشار اوراق مالی و فروش داخلی فرآورده هاي نفتی و گازي تا حدودي پوشش داده شد. اما این مساله در بودجه

سال آینده با توجه به کاهش درآمدهاي نفتی دولت، افزایش هزینه هاي غیرقابل

 
مارپیچ کسري بودجه 

کسري بودجه مزمن، پدیده اي ریشه دار در اقتصاد کشورمان است که در سال هاي گذشته با
کمک کاهش سهم صندوق توسعه ملی، انتشار اوراق مالی و فروش داخلی فرآورده هاي نفتی و

گازي تا حدودي پوشش داده شد. اما این مساله در بودجه سال آینده با توجه به کاهش درآمدهاي نفتی دولت، افزایش هزینه هاي
غیرقابل اجتناب ناشی از شیوع ویروس کرونا و افزایش نرخ تورم و بالا رفتن نرخ تامین مالی دولت چالش هاي بیشتري در پی دارد و
بر این اساس اصلاح ساختار بودجه سال 1400 را نه تنها به یک انتخاب بلکه به یک ضرورت تبدیل کرده است. در صورت کم توجهی
به این مساله، کسري بودجه مهارناپذیر و دولت ناچار به استفاده مستقیم و غیرمستقیم از منابع بانک مرکزي می شود که این مساله
تشدید تورم را به همراه خواهد داشت. این در شرایطی است که به گفته بسیاري از کارشناسان و صاحبنظران با توجه به ظرفیت هاي
مناسب اقتصادي در کشور و با اصلاح ساختارهاي بودجه نه تنها می توان از این گردنه سخت عبور کرد بلکه به رشد اقتصادي رسید و
اهداف سندهاي توسعه اقتصادي کشور را نیز محقق کرد. اصلاحات ساختاري در بودجه بارها مورد تاکید رهبر معظم انقلاب قرار
گرفته است. این مساله همچنین مورد تاکید رییس دستگاه قضا است و روز یکشنبه نیز در جلسه با اعضا کمیسیون برنامه و بودجه
مجلس مورد توجه قرار گرفت. رییس قوه قضاییه در این جلسه با بیان اینکه اصلاح ساختار بودجه و نظام مالیات باید از مهمترین
اولویت هاي کمیسیون برنامه و بودجه باشد گفت: «بودجه ریزي مبتنی بر عملکرد، سازوکار ها و سازمان ها را به مسیر درست مصرف
کردن سوق می دهد و در نظارت بر آن ها نقش مؤثري دارد.» در این خصوص حمایت گفتگویی با جعفر قادري، عضو کمیسیون
برنامه و بودجه مجلس و همچنین اسماعیل غلامی، کارشناس اقتصادي داشته و راهکارهاي اصلاح بودجه سال آینده را مورد بررسی

 
قرار داده است. 

همزمان با نزدیک شدن به زمان تقدیم بودجه 1400 به مجلس، اصلاح ساختارهاي بودجه به موضوعی داغ میان دولت و مجلس
تبدیل شده است و هر روزه جلسات متعددي در این زمینه در حال برگزاري است. تازه ترین خبرها حاکی از این است که اصلاح
ساختار بودجه سال آتی با 12 مؤلفه از سوي مجلس در دستور کار قرار گرفته است که البته به معناي تمام اصلاحات ساختاري
نیست. مجلس با توجه به زمان کمی که در این زمینه داشت وعده داده که این موضوع به صورت مفصل تر در سالهاي آینده پیگیري

 
شود. رییس کمیته اصلاح ساختار بودجه، معتقد است که این مساله می تواند 70 درصد مشکلات کشور را حل کند. 

 
   نقطه شروع اصلاحات 

جعفر قادري، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به ضرورت اصلاحات ساختاري در بودجه به «حمایت» گفت: «این مساله
مورد تاکید مجلس است و بر این اساس 12 مولفه در دستور کار قرار گرفته است.» این نماینده مجلس، جایگزین شدن مالیات بر
مصرف به جاي تولید را یکی از تاکیدات مجلس  در راستاي عادلانه کردن مالیات ها دانست. وي در بخش دیگري از اظهارات خود



مردمی کردن اقتصاد را از دیگر ضرورت هاي اصلاحات ساختاري بودجه عنوان کرد. قادري همچنین کاهش اتکا به درآمدهاي نفتی را
از دیگر موارد مهم در بودجه سال آینده دانست  و در ادامه به توزیع عوارض بر اساس عدالت تاکید کرد. عضو کمیسیون برنامه و
بودجه مجلس، توجه به توزیع موثر وکارآمد کالاهاي اساسی را یکی از ضرورت هاي بودجه 1400 دانست و گفت: «با توجه به افزایش
نرخ تورم، توجه به این مساله ضروري تر از هر زمان دیگري است.» وي در بخش دیگري از اظهارات خود توجه به خودکفایی، اقتصاد
تاب آور، شفافیت دربودجه و توجه دولت به دستگاه هاي حاکمیتی از جمله وزارت بهداشت را از برنامه هاي مهم اصلاح ساختار
بودجه عنوان کرد و با بیان اینکه بودجه باید مبتنی بر عملکرد باشد گفت: «دولت باید تبیین کند که طرح هایی که قرار است به آن

 
بودجه تعلق گیرد چه توجیه اقتصادي دارد.» 

این نماینده مجلس در ادامه با اشاره به مشکلات اقتصادي کشور، این اصلاحات را نقطه شروع دانست و تصریح کرد: «ضروري است تا

 
با اهتمام دولت ومجلس این اصلاحات محقق شود.» 

 
   ضرورت نگاه همه جانبه به اصلاحات بودجه 

اسماعیل غلامی، کارشناس اقتصادي نیز با اشاره به ضرورت اصلاح بودجه سال آینده به حمایت گفت: «یکی از راهکارهاي جایگزینی

 
درآمدهاي نفتی، اخذ مالیات عنوان شده است که براي تحقق این مساله باید نگاه واقع بینانه و همه جانبه اي داشته باشیم.» 

وي با اشاره به افزایش تورم و مشکلات تولیدکنندگان در این شرایط گفت: «سیاستگذار در این موقعیت باید به نحوي عمل کند که

 
تولیدکننده در مضیقه بیشتري قرار نگیرد و لذا افزایش درآمدهاي مالیاتی باید با ملاحظاتی همراه باشد.» 

این کارشناس اقتصادي با اشاره به ضرورت افزایش پایه هاي مالیاتی و اخذ مالیات از فعالیت هاي سفته بازي گفت: «در سال جاري
شاهد نوسانات زیادي در بازارهاي مختلف از جمله بورس و بازار ارز بودیم. این در شرایطی بود که هیچ مالیاتی از این افراد اخذ نمی
شود و در مقابل افرادي که شفاف عمل می کنند و همچنین در خدمت تولید هستند باید مالیات بیشتري پرداخت کنند.» وي با ذکر
مثالی در خصوص دلایل موفقیت اقتصاد مالزي گفت: «از ماهاتیر محمد سوال شد که دلایل توسعه اقتصادي کشورتان در چه بوده
است و او عنوان کرد که در ابتدا تولیدکنندگان به دلایل موانع مختلف علاقه اي به فعالیت از خود نشان نمی دادند  اما رفع این موانع،
شاهد وضعیت بهبوداقتصادي شدیم.» این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه براي اصلاح ساختار بودجه یکی ازراهها اصلاح فرآیند
دریافت مالیات است گفت: «درحال حاضر بسیاري از تولیدکنندگان با چالش هاي زیادي همراه هستند و در حالی که بر اساسا اصل
44 باید فعالیت بخش خصوصی تسهیل شود این فرآیند طولانی است و بر اساس باید اصلاح بودجه با نگاهی همه جانبه باشد.»  وي
در  بخش دیگري از اظهارات خود کاهش تصدي گري دولت و کاهش هزینه هاي اجرایی را از راهکارهاي مهم جبران کسري بودجه
عنوان کرد و گفت: «با توجه به مشکلاتی که از بخش خصوصی عنوان کردم، بسیاري از افراد تمایل به اشتغال هاي دولتی دارند و به
عنوان مثال در جایی که باید با 10 هزار نیرو اداره شود شاهد بکارگیري 50 هزار نیرو هستیم که این موارد هزینه هاي دولت را

 
افزایش می دهد.» 

 
به گفته او دولت باید اصلاح ساختارهاي بودجه را از طریق کوچک سازي بدنه خود محقق کند. 

وي با بیان اینکه براي اصلاح بودجه باید نگرش سیستمی داشت افزود: «این مساله روي متغیرهاي اقتصادي تاثیرگذار است و بنابراین
باید نگاه جامعی به آن داشته باشیم.» این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه زمانی می شد با درآمدهاي نفتی کشور را اداره کرد گفت:
«اما این مساله در حال حاضر ممکن نیست و لذا باید به اصلاحات ساختاري توجه بیشتري کنیم.» غلامی در بخش دیگري از صحبت
هاي خود کم توجهی به اصلاح بودجه را عامل افزایش تورم عنوان کرد و گفت: «در این شرایط دولت مجبور به جبران کسري بودجه
از طرقی می شود که هیچ کارشناسی آن را توصیه نمی کند.» وي با اشاره به درآمد 10 هزار میلیارد تومانی دولت از مالیات بر بورس
در چندماه ابتدایی سال گفت: «این درآمدها امسال 9 هزار میلیارد تومان بیشتر از سال گذشته بود و این در صورتی بود که مردم با

 
زیان هاي شدیدي رو به رو شدند.» 

به گفته او سود این وضعیت به جیب افرادي رفته است که در اوج قیمت سهام بدون پرداخت مالیات از بازار سرمایه خارج شدند.  این
کارشناس اقتصادي این روش از جبران کسري بودجه را موجب بی اعتمادي مردم عنوان کرد و گفت: «امیدواریم تا با اهتمام دستگاه
هاي مسئول شاهد  اصلاح بودجه سال 1400 باشیم.»  رییس جمهور روز یکشنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت اعلام



کرده که دولت در بودجه سال آینده کاهش تصدي گري هاي دولت و قطع وابستگی مستقیم بودجه به نفت را دنبال می کند. حال
باید دید این اهداف تا چه میزان محقق می شود.



وضعیت بلاتکلیف هنرمندان تئاتر
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محدودیت هاي کرونایی از ابتداي آذر با شدت بیشتري نسبت به قبل و طی 2 هفته اجرا خواهد شد و این در حالی است که
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تکلیف هنرمندان تئاتر در این باره را روشن نکرده است. ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد که

از اول آذر محدودیت هاي شدیدتري در 24 مرکز

 
وضعیت بلاتکلیف هنرمندان تئاتر 

محدودیت هاي کرونایی از ابتداي آذر با شدت بیشتري نسبت به قبل و طی 2 هفته اجرا خواهد
شد و این در حالی است که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تکلیف هنرمندان تئاتر در این باره را

 
روشن نکرده است. 

ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد که از اول آذر محدودیت هاي شدیدتري در 24 مرکز استان هاي کشور از جمله تهران لحاظ
خواهد شد که با تعطیلی تمامی مشاغل گروه هاي 2، 3 و 4 به مدت 2 هفته همراه خواهد بود. با وجود این وضعیت، هنوز وزارت

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و اداره کل هنرهاي نمایشی درباره شرایط فعالیت هنرمندان تئاتر هیچ اظهارنظري نکرده است. 

پیش از این و با تعیین محدودیت هاي جدید مبنی بر اینکه فعالیت هاي تئاتري باید تا قبل از ساعت 18 انجام شود، هیچکدام از
مدیران و مسئولان تصمیم گیرنده ، اقدام مشخصی در خصوص روشن شدن وضعیت فعالیت گروه هاي نمایشی نکرد تا اینکه این

 
محدودیت ها به فصل تعطیل کامل همه فعالیت ها متصل شد! 

حال با وجود تعیین محدودیت هاي جدید، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تکلیف فعالیت هنرمندان تئاتر را معلوم نمی کند و همه

 
هنرمندان را در برزخ نگه داشته است. 

گروه هاي تئاتري مدام در وضعیت تمرین کردن یا نکردن، اجرا رفتن یا نرفتن قرار گرفته اند و این روند فرسایشی وضعیت فکري و
روانی آنها را مختل کرده است. این بی تدبیري و انفعال مدیران باعث شده تا تنها چند روز مانده به پایان آبان و آغاز آذر و شروع
محدودیت هاي جدید کرونایی، هنرمندان تئاتر از ادامه یا تعطیلی فعالیت خود بی خبر باشند و مدام در انتظار اعلام وضعیت از سوي

 
وزارت ارشاد بمانند. 

 
   همچنان در انتظار تعطیلی احتمالی تهران هستیم 

رییس مرکز هنر هاي نمایشی کشور درباره آخرین وضعیت فعالیت تماشاخانه هاي تئاتر در ایام کرونا گفت: ما همچنان در صدد

 
هستیم تا براي بهره وري بهتر و رضایت مخاطب و اهالی تئاتر برنامه ریزي هایی را جهت تسهیل در اجرا و تماشاي تئاتر فراهم کنیم. 
قادر آشنا در گفت وگو با میزان، ادامه داد: واقعیت امر قرار است تا از ابتداي آذرماه محدودیت هاي تازه اعمال شود، این امر طبیعتا
کار را براي فعالیت اهالی تئاتر سخت تر خواهد کرد، از سویی اخباري مبنی بر احتمال تعطیلی دو هفته اي تهران به گوش می رسد

 
که هنوز قطعی نشده است و ما منتظریم تا ببینیم از ابتداي آذر چه محدودیت هایی براي تئاتر در نظر گرفته می شود. 

وي در خصوص فعالیت تماشاخانه هاي تئاتر پیش از ساعت 18 اظهار کرد: هنوز هیچ تماشاخانه اي رسما مجوز شروع به فعالیت
نگرفته است، این تصمیم مخالفان و موافقان خاص خود را دارد، برخی تماشاخانه داران مخالف فعالیت پیش از ساعت 18 هستند، زیرا
به حق معتقدند که مخاطب تئاتر به هیچ وجه پیش از این ساعت پا به سالن نمی گذارد. برخی از موافقان فعالیت تئاتر پیش از ساعت



18 هم اعتقاد دارند که کرونا فعلا در کشور وجود دارد و ما باید براي بقاي تئاتر و ادامه فعالیت هاي نمایشی خودمان را با شرایط

 
موجود وفق داده و آثار روي صحنه ببریم. 

آشنا درباره آخرین تصمیمات پیرامون بازگشایی رسمی تماشاخانه ها تاکیدکرد: همه چیز به شروع آذرماه بستگی دارد، البته براي ما
هم مثل تمامی مردم جان و سلامت انسان ها مهم است، اما سعی می کنیم تا با رعایت کامل پروتکل ها در صورت امکان چرخ تئاتر را

 
هم به حرکت در آوریم. 

 
  وضعیت هنرمندان تئاتر کودك نگران کننده است 

مدیر مرکز تولید تئاتر و تئاتر عروسکی کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان هم با اشاره به تعطیلی فیزیکی سالن هاي این مرکز،

 
تصریح کرد: وضعیت و شرایط هنرمندان تئاتر کودك و نوجوان نگران کننده است. 

امیر مشهدي عباس در گفت وگو با مهر با اشاره به معلوم نبودن زمان بازگشایی مجدد سالن هاي تئاتر کانون به دلیل شرایط کرونایی
و محدودیت هاي تعیین شده، تصریح کرد: بزرگترین نگرانی ما گروه هاي تئاتر کودك و نوجوان هستند زیرا اشتغال در این شرایط

 
برایشان بسیار سخت شده است. این گروه ها در شرایط مالی بسیار بدي به سر می برند. 

وي با بیان اینکه مراکز و نهادهایی که می توانند باید براي هنرمندان تئاتر کودك و نوجوان کاري بکنند، یادآورشد: خانه هنرمندان و
صندوق اعتباري هنر به فکر این گروه از هنرمندان باشد زیرا در این شرایط هیچ کاري برایشان وجود ندارد؛ نه می توانند نمایش اجرا

 
کنند، نه می توانند با مدارس تعامل و نه می توانند اجراي آنلاین داشته باشند. 

وي ادامه داد: کانون به دلیل اینکه خود درآمدزا بوده و هزینه ها را از این طریق تأمین می کرده در شرایط فعلی با مشکلات مالی
مواجه است اما با این حال در حد کمک هزینه از گروه هاي تئاتر کودك و نوجوان حمایت کرده اما این پاسخگو نیست و باید مراکز و

 
سازمان هاي دیگر به کمک و حمایت از هنرمندان تئاتر کودك و نوجوان بپردازند. 

مدیر مرکز تولید تئاتر و تئاتر عروسکی کانون تأکید کرد: مغازه دار، فروشنده و تولیدکننده در نهایت فضایی براي عرضه محصول خود
دارند و با وجود پایین آمدن درآمدها بالاخره کسب درآمد می کنند اما هنرمندان تئاتر کودك و نوجوان هیچ درآمد ندارند و مجبور به

کارهایی هستند که دور از شأن هست البته اگر کاري براي انجام دادن پیدا شود.



پیـشنیازهاي اخذ کد اقتـصادي

پیـشنیازهاي اخذ کد اقتـصادي
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امروزه مالیات به عنوان یکی از ابزارهاي مهم سیاست اقتصادي به شمار می رود؛ به عبارت دیگر مالیات نه تنها به عنوان یکی
از اقلام درآمدي دولت محسوب می شود، بلکه دولت ها می توانند با کمک سیاست هاي مختلف اقتصادي و با استمداد از

سیاست هاي مالیاتی در زمینه توزیع عادلانه درآمد و حمایت از اقشار آسیب پذیر ...

 
پیـشنیازهاي اخذ کد اقتـصادي 

امروزه مالیات به عنوان یکی از ابزارهاي مهم سیاست اقتصادي به شمار می رود؛ به عبارت دیگر مالیات نه تنها به عنوان یکی از اقلام
درآمدي دولت محسوب می شود، بلکه دولت ها می توانند با کمک سیاست هاي مختلف اقتصادي و با استمداد از سیاست هاي

 
مالیاتی در زمینه توزیع عادلانه درآمد و حمایت از اقشار آسیب پذیر اقدام کنند. 

درآمدهاي مالیاتی، یکی از اقلام مهم درآمدي در بودجه دولت ها هستند، به گونه اي که در بعضی از کشورها، حدود 90 درصد از
درآمدهاي عمومی دولت، از طریق درآمدهاي مالیاتی تعیین می شود. در ایران نیز با وجود درآمدهاي سرشار نفتی، مالیات در بودجه
عمومی دولت نقش تعیین کننده اي دارد؛ به طوري که دومین منبع درآمدي دولت محسوب می شود. اهمیت مالیات و نقش آن در
اقتصاد کشور زمانی نمود پیدا می کند که نفت و درآمدهاي ناشی از مشتقات آن را به عنوان یک سرمایه در نظر بگیریم و سعی داشته
باشیم آن را براي آیندگان حفظ و ذخیره کنیم. بر این اساس و با همین دیدگاه، در برنامه هاي توسعه اقتصادي و اجتماعی کشور
پیش بینی شده که دولت مکلف است سهم اعتبارهاي هزینه تأمین شده از محل درآمدهاي غیرنفتی دولت را به گونه اي افزایش دهد

 
که تا پایان هر برنامه، اعتبارهاي هزینه اي دولت به طور کامل از طریق درآمدهاي مالیاتی و سایر درآمدهاي غیرنفتی تأمین شود. 

 
     مالیات بر درآمد شـرکت ها 

از مجموع عواید شرکت، مخارج و هزینه هاي مختلف کسر می شود و درآمد ویژه باقی می ماند که به نرخ هاي تصاعدي، مشمول
مالیات قرار می گیرد. اما محاسبه درآمد ویژه شرکت ها و نوع هزینه هایی که باید کسر شود، به سادگی امکان پذیر نیست. از طرف
دیگر باید میان مالیات و سرمایه اولیه تشکیل شرکت ها تناسب معقولی برقرار شود تا عدالت مالیاتی رعایت شود، به گونه اي که

 
شرکت هاي با سرمایه اولیه کوچک، مالیات کمتري نسبت به شرکت هاي با سرمایه اولیه بیشتر بپردازند. 

شرکت هاي بازرگانی سعی می کنند که قیمت و میزان تولید خود را به نحوي تنظیم کنند که منافع آنها حداکثر شود، بنابراین
همیشه این امکان وجود دارد که شرکت هاي مذکور از طریق افزایش قیمت کالاي خود قسمتی از مالیات متعلقه را به مصرف
کنندگان انتقال دهند. چنانچه تقاضا براي کالاي مزبور در مقابل افزایش قیمت چندان تغییر نکند (مردم مجبور باشند آن کالا را تهیه

 
کنند و کالا ضروري باشد) امکان انتقال مالیات بیشتراست. 

البته مالیات بر درآمد شرکت ها، از مقدار وجوهی که در سرمایه گذاري جدید به کار می افتد، می کاهد. زیرا این نوع مالیات باعث می
شود که از سرمایه گذاري مجدد مقدار وجوهی که به عنوان مالیات به دولت پرداخت می شود، جلوگیري به عمل آید و سود قابل
توزیع بین صاحبان سهام نیز کاسته شود. واضح است که کاهش پس انداز شرکت و همچنین تنزل پس انداز صاحبان سهام به علت
تقلیل سود سهام که در نتیجه وضع مالیات حاصل شده است، در بازار پول و سرمایه اثر می گذارد و نتیجتا در کاهش سرمایه گذاري

موثر واقع می شود. 



 
   پلمپ دفاتر قانــونی 

کلیه مؤسسات، شرکت ها و سازمان هایی که مشمول قوانین مالیاتی باشند، باید دفاتر قانونی خود را از سازمان امور مالیاتی دریافت
کرده و همه فعالیت هاي مالی خود را در این دفاتر با توجه کامل و عنایت به دستورالعمل ها و آیین نامه تحریر دفاتر قانونی به ترتیب
تاریخ وقوع، به شکل خوانا بدون خط خوردگی، تراشیده شدن و لاك خوردگی در این دفاتر ثبت کنند. در پایان هر سال مالی و هنگام
تحویل اظهارنامه مالیاتی شرکت ها به اداره دارایی منطقه خود، دفاتر پلمپ شده و تکمیل شده نیز به همراه سایر مدارك به اداره
دارایی تحویل داده می شود. تکمیل و تحویل این دفاتر جهت مشخص کردن عملکرد مالی شرکت در طول سال، الزامی است و عدم

 
تحویل آن موجب اخذ مالیات علی الرأس می شود. 

 
   تکلیف شـرکت فاقد فعالیت تجاري 

همه شرکت ها اعم از فعال و غیرفعال مکلف به دریافت دفاتر قانونی پلمپ شده خود هستند. در صورتی که شرکتی فعالیتی در سال

 
گذشته نداشته است، باید دفاتر آن سال را به صورت خالی تحویل اداره دارایی دهد. 

 
   مهلت انجـام پلمپ دفاتر قانونی 

براي دریافت دفاتر پلمپ شده هر سال، باید سال قبل از آن اقدام به دریافت دفاتر پلمپ شده کرد. براي مثال براي دریافت دفاتر
پلمپ شده سال 94 تا پایان اسفند سال 93 فرصت باقی است و با شروع سال 94 مهلت دریافت این دفاتر تمام شده و توزیع دفاتر

 
سال 95 آغاز می شود. 

 
آثار ثبـت اطلاعـات غیرواقعی در دفاتر قانونی 

ثبـت اطلاعـات غیرواقعی در دفاتر قانونی خلاف قانون است و در صورتی که کذب اظهارات ثبت شده در دفاتر و اظهارنامه و ارائه
مدارك غیرواقعی یا خودداري از تسلیم اظهارنامه براي سه سال مکرر احراز شود، داراي مجازات حبس از سه ماه الی دو سال و جریمه

 
محرومیت از همه معافیت ها و بخشودگی هاي قانونی در مدت مذکور خواهد بود. 

 
   تعریف کد اقتـصادي 

به موجب قانون مالیات هاي مستقیم، تمام افراد چه حقوقی چه حقیقی باید، کد اقتصادي را دریافت کنند. بنابراین اگر شرکتی در

 
محدوده تجاري و تولیدکنندگی باشد، باید براي روابط خود  این کد را در اختیار داشته باشند. 

این کد براي گرفتن کارت بازرگانی، باز کردن حساب در بانک، شرکت در مناقصه ها و مزایده هاي خصوصی و دولتی، بستن قرارداد با

 
شرکت هاي دولتی و حتی نوشتن و صادر کردن فاکتور الزامی است. 

 
   اشخاص مکلف به اخذ کد اقتصادي 

مطابق مقررات جاري، کلیه اشخاص حقوقی که به امر تولید، مونتاژ، واردات و صادرات و توزیع هر نوع کالا و همچنین کارهاي
خدماتی اشتغال دارند؛ کلیه اشخاص حقیقی که به امر تولید، مونتاژ، واردات و صادرات، توزیع هر نوع کالا و همچنین کارهاي خدماتی
اشتغال دارند و داراي پروانه کسب و کار از مراجع ذي ربط بوده یا داراي محل فعالیت تجاري هستند و نیز کلیه اشخاص ادارات تابعه

 
در تهران یا سایر شهرستان ها، وزارتخانه، نهادها، مؤسسات و ... متبوع مرکزي حسب مورد مکلف به استفاده از کد اقتصادي هستند. 

منظور از اخذ پروانه کسب و کار از مراجع ذي ربط، کلیه پروانه هاي کسب یا کار صادره از اتحادیه هاي امور صنفی، اتاق صنایع و

 
معادن و بازرگان، وزارتخانه ها یا سایر مراجع ذي صلاح است. 

 
   اشـخاص غیرمکلف به اخذ شماره اقتصادي 



در حال حاضر به موجب مقررات جاري اشخاص ذیل از تکلیف اخذ کد اقتصادي معافند: مساجد و تکایا؛ اشخاص حقیقی که به
فعالیت هنري از قبیل فیلم سازي و فعالیت هاي مرتبط، طراحی، خطاطی، نقاشی، نویسندگی، ترجمه کتاب، گرافیک و ویراستاري
اشتغال دارند؛ اشخاص حقیقی که به فعالیت تحقیق یا مشاوره فنی اشتغال دارند، از جمله اعضاي هیأت علمی دانشگاه ها و مراکز
آموزش عالی؛ اتحادیه هاي امور صنفی و نیز اشخاص حقیقی که به فعالیت پیمانکاري اشتغال دارند، به شرط آن که ارزش پیمان یا

 
مبلغ دریافتی کل پیمان هاي آنها در یک سال شمسی از مبلغ پنجاه میلیون ریال بیشتر نباشد. 

 
   تکالیف سایر ادارات دولتی و نهادهاي عمومی 

به گزارش بخش فرهنگی قوه قضاییه، گمرك ایران مکلف به اخذ کد اقتصادي اشخاص اعم از حقوقی و حقیقی در هنگام ارائه خدمات
است. در خصوص تنظیم اظهار نامه هاي گمرکی درج شماره اقتصادي بازرگانان و حق العمل کاران گمرکی بر روي اظهارنامه هاي

 
مذکور الزامی است. کلیه وزارتخانه ها، موسسات، شرکت هاي و سازمان ها دولتی نیز ملزم به رعایت هستند. 

بانک ها مکلفند شماره اقتصادي طرف معامله را در هر نوع قرارداد خدماتی و خرید کالا از اشخاص اعم از حقیقی یا حقوقی درج

 
کنند. 

اشخاص حقیقی و حقوقی مکلفند خلاصه اطلاعات فعلی مربوط به معاملات خویش، اعم از معاملات فروش و معاملات خرید را در

 
تهران به اداره کل اطلاعات و خدمات مالیاتی و در شهرستان ها به ادارات امور اقتصادي و دارایی مربوطه تحویل دهند. 

ذي حسابی ها یا مدیران کل امور مالی حسب مورد مکلفند اطلاعات مربوط به خریدهاي خود و همچنین اطلاعات مربوط به
قراردادهاي خدماتی و پیمانکاري را به ذکر شرح پرداخت اعم از مبالغ پیش پرداخت، مبالغ علی الحساب، پرداخت قطعی و پرداخت از
محل وجه الضمان و نیز ذکر مبالغ ناخالص پرداختی قبل از کسر هرگونه وجهی از بابت مالیات یا حق بیمه یا وجه دیگر را به طور
خوانا بر روي فرم هاي ذي ربط تهیه و تنظیم و اطلاعات هر ماه را حداکثر ظرف ماه بعد در تهران به اداره کل اطلاعات و خدمات

 
مالیاتی و در شهرستان ها به ادارات کل امور اقتصادي و دارایی تحویل دهند. 

پیمانکاران به شرط ارائه و تسلیم تصویري از پیمان و کسر و ایصال مالیات مکسوره توسط کارفرما، الزامی به ارائه کد اقتصادي

 
نخواهند داشت. 

به طور کلی غالب مشاغل مکلفند از چاپ فاکتور یا صورت حساب فروش کالا یا خدمات بدون کد اقتصادي و آدرس دقیق متقاضی بر

 
روي فاکتور خودداري کنند. 

 
   موارد تخلفات شماره اقتصادي 

استفاده اشخاص حقوقی و حقیقی از کد اقتصادي سایرین تحت هر عنوان غیرمجاز و خلاف مقررات بوده و تعلق مالیات متوجه
شخصی است که کد اقتصادي او مورد استفاده قرار گرفته است. هر گونه جعل، تقلب، سوءاستفاده و تبانی در ارتباط با شماره اقتصادي

 
خلاف مقررات بوده و با متخلفان برابر مقررات قانونی برخورد خواهد شد. 

دریافت هرگونه وجه اضافه بر ارزش کالا جهت درج کد اقتصادي فروشنده یا عدم درج کد اقتصادي خریدار خلاف مقررات بوده و با

 
متخلفان برابر مقررات برخورد خواهد شد . 

عدم رعایت مفاد این دستورالعمل از جانب اشخاص ذي ربط، از قبیل عدم درج کد اقتصادي طرفین معامله در صورت حساب فروش

 
کالا یا خدمات، خلاف مقررات بوده و با متخلفان برابر مقررات برخورد خواهد شد. 

 
     مجازات هاي تخلفات کد اقتصادي 

در صورت عدم رعایت مفاد این دستورالعمل از جانب اشخاص ذي ربط، وزارت امور اقتصادي و دارایی و سازمان هاي وابسته از ارائه

 
هرگونه تسهیلات به این اشخاص خودداري می کنند. 

عدم صدور صورت حساب یا عدم درج شماره اقتصادي و همچنین عدم رعایت دستورالعمل هاي دارایی علاوه بر بی اعتباري دفاتر
مربوطه، از حیث مالیاتی و جرایم مندرج در قانون تعزیرات حکومتی، مشمول جرایمی شامل براي بار اول جریمه اي معادل دو برابر



مبلغ مورد معامله؛ براي بار دوم تعطیلی محل کسب یا توقف فعالیت حسب مورد به مدت سه ماه و براي بار سوم حبس تعزیري از سه
ماه با 6 ماه براي اشخاص متخلف و در مورد اشخاص حقوقی براي مدیر یا مدیران مسئول ذي ربط خواهد بود.



18 واحد صنعتی در تملک بانک ها هستند/ تملک بانک نباید موجب پلمپ و

مانعی جهت تولید و اشتغال باشد

منبع: داناشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس کل دادگستري استان مرکزي و مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري آخرین وضعیت واحدهاي صنعتی و خدماتی
تملک شده توسط بانک ها را تشریح کردند.

رئیس کل دادگستري استان مرکزي و مدیرکل دفتر امور
اقتصادي استانداري آخرین وضعیت واحدهاي صنعتی و

 
خدماتی تملک شده توسط بانک ها را تشریح کردند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛محمود نعمتی
مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري مرکزي در گفتگو با
دیارآفتاب؛ در خصوص آخرین وضعیت واحدهاي صنعتی و
خدماتی تملیکی توسط بانک ها در استان گفت: درمجموع
و طبق آمار کلی 18 واحد در سطح استان توسط بانک ها
تملک شده است که 4 واحد جانشینی و مابقی تملیکی
هستند، همچنین از ابتداي سال جاري واحدي توسط بانک
ها تملک نشده است؛ همچنین تملک ابزار و ماشین آلاتی

 
که منجر به توقف خط تولید می گردد بطور کلی ممنوع است. 

نعمتی ادامه داد: از این 18 واحد فقط 4 واحد تجهیزات و ماشین آلات دارند و مابقی عملاً زمین یا یک کارخانه بدون امکانات هستند،

 
الآن به غیر از یکی از واحدها در شهرستان خمین که می تواند کار کند اما غیرفعال هست بقیه چیزي ندارند. 

مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري مرکزي تصریح کرد: واحدهایی که در شهرك هاي صنعتی قرار دارند چون هنوز سند مالکیت
صادر نشده است و با شرکت شهرك ها قرارداد دارند لذا بانک ها بر اساس این قرارداد جانشین می شوند و واحدهایی هم که سند

 
دارند تملک می کنند. 

نعمتی افزود: در فرآیند جانشینی، بانک در این مجموعه ها جانشین می شود و قاعدتاً شرکت هایی که فعال هستند و کار می کنند
بانک خیلی کاري به مدیریت این واحدها ندارد و کار ادامه پیدا می کند اما واحدهایی که ما الآن داریم همه غیرفعال هستند و واحد

 
فعالی نداریم که به این واسطه غیرفعال باشد. 

مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري همچنین اظهار کرد: البته بانک ها دیگر به راحتی خود شرکت و محل طرح را به عنوان وثیقه

 
نمی پذیرند چون تشریفات تملیک براي آن ها سخت شده است فلذا وثیقه هایی غیر از آن را طلب می کنند. 

وي با بیان اینکه مشکلات واحدهاي بزرگ استان در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استانی مطرح و ستاد از بانک ها مهلت گرفته و
مصوباتی در این زمینه داشته است گفت: شرکت هاي همچون واگن پارس، آذرآب و هپکو به بانک ها بدهکار هستند اما بانک ها فعلاً



 
کنار نشسته اند و بدهی ها فریز شد است تا به یک نقطه ثباتی برسند و شروع به پرداخت اقساط کنند. 

مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري مرکزي خاطرنشان کرد: در خصوص این واحدها فعلاً بانک ها وارد پروسه تملک و دعاوي

 
حقوقی نشده اند و صبر کرده اند تا این واحدها سر و سامان بگیرند. 

 
تملک بانک نباید موجب پلمپ واحد صنعتی و مانعی جهت تولید و اشتغال باشد 

همچنین حجت الاسلام عبدالمهدي موسوي رئیس کل دادگستري استان مرکزي پیرامون آخرین وضعیت واحدهاي تملک شده در
استان به خبرنگار دیارآفتاب گفت: در سال 99 حتی یک واحد تولیدي هم نداریم که توسط بانک ها تملک شده باشد، درباره تملک
هاي سابق نیز طی پیگري هاي انجام شده و برگزاري جلسات تخصصی با حضور تمام بانک هاي عامل مقرر شد که تملک نباید موجب

 
پلمپ واحد صنعتی و یا مانعی جهت تولید و اشتغال باشد. 

انتهاي پیام/



برترین هاي صنعتی و معدنی فارس معرفی شدند

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/08/27

در برهه اي خاص از تاریخ اقتصادي کشور و در شرایطی که تحریم ها، کرونا، نوسانات اقتصادي و بی تدبیري ها سایه سنگینی
بر سر تولید و صنعت انداخته اند، آیین سالیانه گرامیداشت روز ملی صنعت به همت خانه صنعت، معدن و تجارت فارس برگزار و از
افرادي که لذت تولید و ایجاد اشتغال را با رنج هاي نگفتنی آن معامله کرده اند تقدیر شد .در این مراسم که با محدودیت و رعایت
دستورالعمل هاي بهداشتی برگزار شد، از تعداد 70 نفر صنعتگر و معدنکار نمونه و پیشکسوت نمونه صنعتی و معدنی استان فارس با
اهدا لوح و تندیس تجلیل بعمل آمد.این آیین در چندین بخش شامل بخش واحد نمونه صنعتی، واحد نمونه معدنی، طرح نمونه
صنعتی، واحد نمونه خدمات فنی و مهندسی، واحد نمونه تعاونی و نیز خبرنگاران برتر حوزه صنعت و معدن برگزار و از برترین هاي هر

 
بخش تجلیل شد. 

 
استاندار فارس:فارس در دولت تدبیر و امید گام هاي بلندي براي صنعتی شدن برداشته است 

حرکت، جهش و توسعه صنعتی در استان فارس از سرعت و شتاب بسیار خوبی برخوردار است؛ خوشبختانه نعمتِ معادن متنوع و غنی
فلزي و غیر فلزي، وجود امکانات و زیرساخت هاي لازم براي جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی و برخورداري از نیروهاي جوان
تحصیل کرده، این استان را آماده جهش و حرکت نموده و گام هاي بلندي در این راستا برداشته شده است. فارس، علاوه بر این مزیت
هاي عمومی، خوشبختانه به دلیل برخورداري از موقعیت مکانی خاص و دسترسی به منابع انرژي ارزان، فرودگاه بین المللی، نزدیکی
به خلیج فارس، قابلیت هاي گردشگري و زیارتی، وجود دانشگاه هاي بزرگ و صاحبِ نام، فعالیت و پویایی دانشمندانی جوان و خلاق
در پارك هاي علم و فن آوري و وجود زیرساخت هاي مناسب تجارت الکترونیکی به باغی پُر از غنچه هاي مستعدِ شکفتن، مانند است
که آماده تقدیم گل لبخند به هر صنعتگر مشتاقی و مهیّاي شکوفایی و جهش صنعتی است که جشنواره تقدیر از 72 تن از صنعتگران
برتر استان، نشانگر این توفیق و برتري است. اینجانب، در سالی که به فرمایش مقام معظم رهبري، سال «جهش تولید» نامیده شده،
بیش از پیش، مصمم به پیگیري امور صنعت، معدن و تجارت هستم و دستِ همکاريِ یکایکِ یاریگرانِ دغدغه مندِ توسعه و جهشِ
صنعتی استان پهناور فارس را به گرمی می فشارم و با کمال افتخار اعلام می نمایم که استان فارس در دولت تدبیر و امید گام هاي
بلندي در جهت صنعتی شدن برداشته است که اجراي طرح هاي بزرگ و کوچک در اقصا نقاط استان، مؤید این افتخار است. امید

 
است این تلاش ها و بسترسازي ها ان شاء ا... تا سال 1404 ایران را به تراز کشورهاي نوظهور صنعتی دنیا برساند. 

 
مهندس حمید رضا ایزدي- رییس سازمان صمت استان فارس 

حرکت از خام فروشی به سمت تولید محصولات تبدیلی، تکمیلی و بسته بندي مکانیزه مهم ترین رسالت بخش صنعت و معدن استان

 
فارس 

در سالی که به نام جهش تولید نام گذاري شده، توجه به شناسایی ظرفیت هاي صنعتی، معدنی و تجاري براي جذب سرمایه گذاري و
توسعه فعالیت هاي اقتصادي در این استان امري ضروري است. توسعه بازارهاي داخلی و خارجی، گسترش صادرات غیرنفتی و بهره
مندي از تکنولوژي روز دنیا در تولید، فرآوري و بسته بندي مناسب و برند سازي نیز از جمله مواردي است که بایستی با برنامه ریزي
هاي مناسب مورد توجه جدي قرار گیرد. هم اکنون، حدود 4 هزار واحد صنعتی و معدنی در سطح استان فعال هستند که می بایستی
به صورت جدي از این تولید کنندگان، صادر کنندگان و فعالان اقتصادي حمایت شود. بخش صنعت و معدن مهم ترین موتور محرکه
اقتصاد کشور است و تأثیر شگرفی در افزایش تولید نا خالص داخلی دارد. استان فارس داراي قابلیت ها، ظرفیت ها، توانمندي ها و
پتانسیل هاي بالقوه اي در توسعه فعالیت هاي اقتصادي است. در حوزه صنعت و معدن طرح هاي صنعتی متعددي در حال انجام



هستند. وضعیت پروانه هاي بهره برداري نیز به دلیل توجه دولت به بخش تولید، وضعیت مناسب تري را نسبت به قبل دنبال می
نماید و صدور پروانه هاي بهره برداري نیز روند افزایشی را در پی داشته است. در این میان در حوزه فرآوري محصولات لازم است با
بهره گیري از تکنولوژي و تجهیزات روز دنیا در امر تولیدات با کیفیت و در راستاي ارزش افزوده بالا اهتمام جدي نمود. حرکت از خام
فروشی به سمت تولید محصولات تبدیلی، تکمیلی و بسته بندي مکانیزه جهت تصرف بازارهاي جهانی، مهم ترین رسالت بخش

 
صنعت و معدن استان فارس محسوب می شود. 

 
اقتصاد کشور مرهون تلاش شجاعانه و عاشقانه تولیدکنندگانی است که کمر به خدمت بسته اند 

در شرایط سخت و طاقت فرساي موجود که تحریم ها و کرونا نفس اقتصاد را گرفته اند حفظ حیات یک بنگاه اقتصادي و تلاش یک
صنعتگر، مولد یا صادر کننده به منزله ساختن یک عبادتگاه است. همه ما به روشنی می دانیم که امروز حاکمیت، دولت و واحدهاي
صنعتی و تولیدي با چه مشکلات عدیده اي دست و پنجه نرم می کنند اما در همین شرایط آن چه قامت صنعت را همچنان بر
افراشته نگه داشته تلاش شجاعانه و عاشقانه صنعتگران و صادرکنندگانی است که با جان و دل تلاش کرده و کمر به خدمت بسته اند.
این فعالین اقتصادي اي که با اقتدار آمار اشتغال و صادرات خود را حفظ کرده و یا افزایش داده اند تا مبادا بساط خیمه هاي تولید
برچیده شده و یا با خارج شدن نان آور خانه اي از چرخه تولید در لابه لاي اندوه بیکاري، سفره اي در خانه اي خالی بماند! این کار و
تلاش از جنسی نیست که برگزاري همایش ها و آیین هایی بتواند ارزش و اهمیت آن را تفسیر کند. صنعتگر عنصري خلاق و
آفریننده است هر چند پنجه هاي تیز بروکراسی در جان صنعت و تولید فرو رفته و هر چند صدور بخشنامه هاي خلق الساعه براي او
مبدل به کابوسی زجر آور شده باشد. دغدغه صنعتگر خلق ثروت و کار است او چرخ تولید را می چرخاند تا آب به آسیاب توزیع هم
ریخته شود تا سهم درآمدهاي مالیاتی کاهش نیافته و ارزشی از ارقام ارزش هاي افزوده کاسته نشود.امید است به زودي شاهد بهبود

 
حال عمومی اقتصاد باشیم تا صنعتگران، تجار و تولید کنندگان ما با امنیت خاطر و با اقتدار به خلق و آفرینش بیشتر بپردازند . 

/انتهاي متن/



شرکت پشم شیشه ایران واحد نمونه صنعتی فارس شد

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/08/27

شرکت پشم شیشه ایران د ر سالی که به نام جهش تولید نام گذاري شد ه، موفق به کسب عنوان واحد نمونه صنعتی استان

 
فارس شد . 

به گزارش سرویس اقتصاد ي «خبرجنوب»، د ر مراسم تجلیل از واحد هاي نمونه صنعتی استان فارس که با حضور جمعی از مد یران
استان، صنعتگران و تولید کنند گان برتر فارس برگزار شد ، شرکت پشم شیشه ایران موفق به کسب عنوان واحد نمونه صنعتی شد و

 
لوح تقد یر و تند یس واحد نمونه را د ریافت کرد . 

شرکت پشم شیشه ایران واقع د ر شیراز از زیر مجموعه هاي شرکت صد ر تامین و متعلق به شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی
(شستا) اولین و بزرگ ترین تولید کنند ه عایق هاي حرارتی و صوتی و اولین تولید کنند ه عایق هاي رطوبتی پیش ساخته با نام
تجاري ایزوگام د ر ایران و د ر حقیقت پایه گذار تولید عایق هاي رطوبتی د ر ایران است و همین امر باعث شد ه تا هر آن چه عایق

 
رطوبتی د ر کشور تولید می شود پسوند ایزوگام را بر خود د اشته باشد . 

شرکت پشم شیشه ایران (سهامی عام) د ر حال حاضر با برخورد اري از سرمایه انسانی توانمند ، ماشین آلات تولید ي و تجهیزات

 
آزمایشگاهی مد رن انواع عایق ها با ویژگی هاي مورد نیاز مشتریان تحت استاند ارد هاي ملی و بین المللی تولید می نماید . 

 
جایگاه شرکت پشم شیشه به عنوان رهبر بازار عایق کشور 

مهند س فریبرز رضا زاد ه مد یر عامل شرکت پشم شیشه ایران د ر حاشیه این همایش د ر خصوص این موفقیت به خبرنگار ما گفت:
این شرکت به عنوان اولین تولید کنند ه عایق هاي حرارتی، صوتی و رطوبتی د ر کشور، د ر راستاي نفوذ د ر بازارهاي د اخلی و
خارجی جد ید ، افزایش سهم بازار، بالا برد ن سطح رضایت مشتري، افزایش سطح د سترسی به محصولات و گسترش شبکه فروش،
استراتژي خود را تد وین نمود ه است و به منظور سرعت بخشید ن به توسعه شبکه بازاریابی و فروش، استفاد ه مد ل هاي نوین

 
بازاریابی و فناوري اطلاعات را د ر د ستور کار خود قرار د اد ه است. 

وي با بیان این که کیفیت منحصر به فرد تولید ات شرکت پشم شیشه ایران باعث شد ه تا مشتریان زیاد ي براي این محصول ایجاد
شود بیان د اشت: براي رضایت مشتریان اقد امات زیاد ي صورت گرفته که از جمله آن می توان به برنامه ریزي براي سهولت د
سترسی، تنوع محصولات، برتري د ر خد مات، افزایش کیفیت کالا، ضمانت محصول، توزیع و ارائه محصول د ر زمان مقرر، اشاره کرد .
مهند س رضا زاد ه با بیان این که قرار گرفتن جایگاه شرکت پشم شیشه به عنوان رهبر بازار عایق کشور حاصل برنامه ریزي هاي مد
ون و اقد امات بسیار موثر پرسنل زحمتکش این شرکت است افزود : کیفیت مناسب و منحصر به فرد محصولات شرکت پشم شیشه
ایران باعث شد ه تا این تولید ات مشتریان پر و پا قرصی د ر کشورهاي مختلف نظیر آذربایجان، ارمنستان، افغانستان، امارات متحد ه

 
عربی، تاجیکستان، ترکمنستان، عراق ، عمان و قطر د اشته باشد . 

 
تاکید بر مسئولیت هاي زیست محیطی شرکت پشم شیشه ایران 

مد یر عامل شرکت پشم شیشه ایران با تاکید بر مسئولیت هاي زیست محیطی شرکت پشم شیشه ایران گفت: هم سو با تولید از
فعالیت هاي زیست محیطی نیز غافل نبود ه ایم و د ر کارخانه فعلی پشم شیشه هم اقد امات زیست محیطی خوبی صورت گرفته

 
است. 

مهند س رضازاد ه گفت: د ر این راستا شرکت پشم شیشه جهت رعایت مسائل زیست محیطی و عمل به مسئولیت هاي اجتماعی اقد
امات زیست محیطی قابل توجهی انجام د اد ه که از جمله آن می توان به نصب سیستم فیلتراسیون د ود کوره با بیش از 10 میلیارد



ریال سرمایه گذاري و بازیافت 100 د رصد ي ضایعات فرآیند ي جهت جلوگیري از ورود آن ها به محیط زیست اشاره کرد اما با این

 
وجود همچنان معتقد یم که کارخانه پشم شیشه شیراز باید به خارج از محد ود ه مسکونی منتقل شود . 

وي اد امه د اد : بد ین لحاظ زمینی به وسعت 8 هکتار د ر منطقه ویژه اقتصاد ي شیراز براي ساخت کارخانه جد ید پشم شیشه

 
خرید اري شد و طی د و سال با ایجاد زیرساخت هاي لازم مراحل ساخت آن به صورت اجرایی د نبال شد ه است. 

مهند س رضا زاد ه تاکید کرد : خوشبختانه این طرح پیشرفت خوبی د ارد و د ر حال حاضر35 د رصد مراحل ساخت کارخانه طی و
زیرسازي، نصب سوله هاي انبار، تولید و همچنین د یوار چینی انجام شد ه است، همچنین د ر بخش خرید خارجی نیز خرید آجر
کوره انجام و بخش عمد ه اي از آن وارد کشور شد ه، همچنین طراحی نقشه ها و پلتفرم هاي کوره انجام و جهت ساخت به مناقصه

 
گذاشته شد ه است. 

افزایش تولید و اشتغال د ر شرکت پشم شیشه ایران د ر آیند ه نزد یک به گفته مد یر عامل شرکت پشم شیشه ایران، با نهایی شد ن
مرحله ساخت کارخانه و بهره برد اري از آن، به ظرفیت تولید 10 هزار تن خواهد رسید که با این اقد ام شاهد افزایش 67 د رصد ي
تولید پشم شیشه خواهیم بود که منجر به ایجاد صنایع پایین د ستی و تولید و تکمیل محصول پشم شیشه به عنوان عایق ویژه د ر
جذب صد ا می شود علاوه بر این به د نبال این اقد ام، شاهد استخد ام نیروهاي جد ید و رونق کسب و کار د ر استان فارس خواهیم

 
بود . 

مهند س رضازاد ه به تاثیر این طرح د ر اشتغالزایی اشاره کرد و اظهار د اشت: د ر حال حاضر 172 نفر د ر این شرکت مشغول به کار

 
هستند که البته با انتقال کارخانه به منطقه ویژه اقتصاد ي شیراز، اشتغال مستقیم و غیر مستقیم د ر این کارخانه بیش از 

پیش افزایش پید ا خواهد کرد .به گفته وي، جهت اجراي طرح انتقال، میزان سرمایه گذاري 19000 میلیارد ریال پیش بینی شد ه
است که د ر ایجاد اشتغال پاید ار، تحقق اقتصاد مقاومتی، رعایت مسائل زیست محیطی و افزایش بهره وري انرژي نقش به سزایی د
ارد . د ر حال حاضر بخش عمد ه اي از هزینه ها از محل منابع د اخلی شرکت و بخشی نیز از طریق تسهیلات بانکی تامین می گرد د

 
 .

مهند س رضازاد ه د ر پایان گفت: شرکت پشم شیشه ایران برنامه هاي گسترد ه اي پیش روي خود تد وین کرد ه است که از جمله
آن تلاش براي پیشرفت و انتقال کارخانه جد ید این شرکت د ر منطقه ویژه اقتصاد ي شیراز، راه اند ازي اپلیکیشن فروش آنلاین
محصولات شرکت با هد ف د سترسی تمام افراد جامعه به این محصولات، صاد رات و بهره وري بیشتر، حفظ و افزایش سهم بازار
شرکت پشم شیشه ایران، کمک به ارتقاي نمایند گی هاي این شرکت د ر سطح کشور و افزایش تولید مینرال وول و بلنکت می باشد .

/انتهاي متن/



حاشیه نشینی؛ معضلی که ریشه در تبعیض ساختاري مدیریت شهري دارد

منبع: داناشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/08/27

بررسی حاشیه نشینی نشان می دهد این معضل بیش از آنکه محصول مهاجرت به شهر باشد حاصل سرریز شدن جمعیت به
دلیل ناتوانی در تهیه مسکن است، حاشیه نشینی معضلی است خود ساخته که با بی برنامگی، بی عدالتی و عدم توجه به

کرامت انسانی در جامعه امروز ایجاد شده است.

بررسی حاشیه نشینی نشان می دهد این معضل بیش از
آنکه محصول مهاجرت به شهر باشد حاصل سرریز شدن
جمعیت به دلیل ناتوانی در تهیه مسکن است، حاشیه
نشینی معضلی است خود ساخته که با بی برنامگی، بی
عدالتی و عدم توجه به کرامت انسانی در جامعه امروز ایجاد

 
شده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از سرویس
اجتماعی شیرازه، بحث حاشیه نشینی و زاغه نشینی در
کلان شهرها یکی از مشکلات شهرهاي بزرگ صنعتی امروز
است که از آن به بیماري مرموز کلان شهرها یاد می شود و
شناخت و تعریف این مشکل و بررسی علل و عوامل ایجاد

 
آن در شهرهاي بزرگ یک ضرورت محسوب می شود. 

بررسی حاشیه نشینی نشان می دهد این معضل بیش از آنکه محصول مهاجرت به شهر باشد حاصل سرریز شدن جمعیت به دلیل
ناتوانی در تهیه مسکن است، حاشیه نشینی معضلی است خود ساخته که با بی برنامگی، بی عدالتی و عدم توجه به کرامت انسانی در

 
جامعه امروز ایجاد شده است. 

در این مطلب سعی در تحلیل و بررسی این پدیده شهري داریم تا علل این پدیده را که امروز تبدیل به معضل شده است مشخص

 
کنیم. 

باید به مسئله حاشیه شهر ریشه اي نگاه کنیم؛ این پدیده حاصل سیاست هاي غلط دولت هاي مختلف بوده است، در آغاز پیروزي
انقلاب 30 درصد مردم در شهرها و 70 درصد در روستاها زندگی می کردند؛ اما سیاست هاي نادرست و عدم ایجاد اشتغال در
روستاها سبب مهاجرت شده است و در کنار آن حاشیه نشینی به وجود آمده به طوري که متوسط حاشیه نشینی در کلانشهرها 16

 
درصد جمعیت است. 

به نظر می آید بازخوانی و تبیین ضرورت و اهمیت پرداختن به مسئله حاشیه شهر، گره گشاي خوبی براي انتخاب رویکردها و جهت

 
گیري در فعالیت ها باشد. 

پرداختن به حاشیه شهر، ضرورت دارد چرا که حاشیه نشینی، هویت شهر را تهدید می کند؛ از آن جهت که نشان دهنده تبعیض و بی



 
عدالتی است. 

در یک نگاه، حاشیه شهر علت اصلی و محل پرورش ناهنجاري ها و زشتی هاي اجتماعی است. این نگاه با وسواس و دقت خاصی از
ضرورت پرداختن به حاشیه شهر و ساماندهی آن خواهد گفت، چرا که وظیفه خود را مقابله جدي با گروه هاي ضد فرهنگ و ضد

 
امنیت، بزهکاري و اعتیاد می داند و به زعم خود سراغ از بین بردن علت آن در حاشیه شهر می رود. 

از نگاهی دیگر، حاشیه شهر، خود معلول یک علت دیگر است. این نگاه نیز ساماندهی حاشیه شهر را ضروري می داند اما حاشیه
نشینی را نشانه اي از یک شهر مریض و مدیریت ناعادلانه شهري می داند. البته بعد از آنکه تبعیض و فقر و حاشیه نشینی به وجود
می آید، بروز برخی ناهنجاري ها در حاشیه شهر قابل پیش بینی خواهد بود؛ اما این رویکرد، هیچ گاه چشم خود را بر این زنجیره

 
علت ها و علت اصلی به وجود آورنده ناهنجاري ها نخواهد بست. 

حاشیه نشینی براي شهر اسلامی ننگ است، چرا که خبر از بی عدالتی ساختاري و تبعیض سابقه دار در مدیریت شهر و فراموشی
دیرینه مستضعفین در ذهن و عمل برنامه ریزان توسعه شهري است. براي مقابله با حاشیه نشینی، باید به سراغ علت هایی رفت که
بسیاري اوقات در مرکز شهر و در ساختارها و تصمیمات ناعادلانه و ناکارآمد مدیریتی شهر وجود دارند و باعث جابجایی اولویت هاي
شهر شده اند. باید این علت ها را دید، شناخت و اصلاح کرد وگرنه همچنان حاشیه نشینی برجاي خواهد بود و گسترش خواهد یافت.
لذا حل مسئله حاشیه نشینی، تنها یک فوریت نیست، بلکه هم فوریت است و هم کار زیر بنایی و بلند مدت می خواهد و توقع به حق

 
مردم از مدیران شهري و دغدغه مندان حاشیه شهر، اقدام در هر دو جهت است. 

با این نگاه، رسیدگی به حاشیه نشینان و برپایی عدالت، جبهه اي از جنگ تمام عیار فقر و غناست که علاوه بر شور و دلسوزي و به
میدان آوردن عواطف، تدبیر و کار کارشناسی و جهادي می طلبد و در این زمان که مسئله حاشیه شهر پس از سالها سکوت، به صورت
مبارکی مورد توجه قرار گرفته است، اگر نسنجیده به اقدامی دست زد، شاید نتوان تا سال ها سخنی از حاشیه شهر به میان آورد؛ و
همین دغدغه، ضرورت پرداخت کارشناسی به حاشیه شهر را جدي تر می کند. در این میان تأملات و پرسش هایی قابل توجه خواهند
بود: مسئله اصلی حاشیه شهر چیست؟ با چه رویکردي به سراغ این فوریت خواهیم رفت؟ اقتصادي؟ امنیتی؟ عمرانی؟ فرهنگی؟ بر
اساس چه اطلاعات و آمارهایی رویکرد محوري را انتخاب خواهیم کرد؟ جمع میان اقدام فوري و اقدام دراز مدت و زیربنایی براي

 
حاشیه شهر، چگونه خواهد بود؟ 

انتهاي پیام/ م



جوانان در آمدزاترین استان کشور هر روز بیکارتر از دیروز

منبع: داناشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/08/27

زیبنده هرمزگان به عنوان قطب اقتصاد و تجارت کشور نیست که فرزندانش به اجبار به شغل هاي کاذب روي آورند و یا بیکار
باشند و با پیشرفت صنایع موج بیکاري در این استان طوفانی تر از هر زمان دیگر باشد.

زیبنده هرمزگان به عنوان قطب اقتصاد و تجارت کشور
نیست که فرزندانش به اجبار به شغل هاي کاذب روي
آورند و یا بیکار باشند و با پیشرفت صنایع موج بیکاري در

 
این استان طوفانی تر از هر زمان دیگر باشد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از هرمز؛
هرمزگان با دارا بودن نعمت هاي خدادادي فراوان از استان
هاي غنی از انرژي به شمار می رود که بیش از نیمی از
اقتصاد کشور را تامین می کند؛ همجواري با دو دریاي
بزرگ عمان و خلیج فارس، وجود پالایشکاه هاي عظیم،
جزایر 14 گانه،بنادر بزرگ شهید رجایی و باهنر همه و
همه دست به دست هم داده تا هرمزگان عنوان قطب

 
اقتصاد و تجارت کشور را به دست آورد. 

صنایع و پالایشگاه هاي فوق پیشرفته اي در هرمزگان وجود دارد و از حیث صنعتی پیشرفت هاي فراوانی در این استان استراتژیک

 
صورت گرفته به طوري که بزرگترین پالایشگاه تولید میعانات گازي در هرمزگان وجود دارد. 

سالانه افراد فراوانی براي بر گزیدن شغلی مناسب از گوشه و کنار کشور به هرمزگان عزیمت می کنند و با دیدن مهمان نوازي و خون

 
گرمی مردم این خطه همچنین یافتن شغلی مناسب سکونت دائم را بر بازگشت به دیار خود ترجیح می دهند. 

بیشتر صنایع در غرب بندرعباس مرکز هرمزگان واقع شده و این شهر از چهار راه ارتباطی دریایی، هوایی، زمینی و ریلی برخوردار بوده

 
و ظرفیت هاي بزرگ شیلاتی و گردشکردي را داراست که اگر بومی سازي در آن صورت گیرد جوانی بیکار را نمی توان در شهر یافت. 

 
هرمزگان رتبه پنجم بیکاري را دارد 

گروهی از جوانان ساحل نشین هرمزگانی از کودکی در کنار تحصیل همراه با پدرانشان دل به دریا می زنند و صیادي که شغل آبا و
اجدادي مردم این منطقه بوده را بر می گزینند هر چند که کشتی هاي غول آسا ترال رونق صیادي را از مردمان این خطه گرفته

 
است. 

جوانان بومی هرمزگان دوران تحصیل خود را در رشته هاي مرتبط با صنایع و پالایشگاه را با رویاي ورود به صنایع بزرگ را در ذهن
خود می گذرانند؛ اما با پایان تحصیل با سنگ اندازي هاي بزرگ اداري در این صنایع مجبور به برگزیدن شغلی کاذب و یا با بیکاري



 
زندگی خود را می گذرانند البته درصدي از آنها نیز وارد شهرك هاي صنعتی و... می شوند. 

در گوشه و کنار خیابان هاي بندرعباس مشاغل کاذب مانند دست فروشی، فلافل فروشی، بنزین فروشی و.... را می توان یافت که اکثر

 
صاحبان آن از جوانان هستند که از روي ناچاري به این مشاغل روي آورده اند. 

بنابر اعلام مرکز آمار کشور چهارمحال و بختیاري با 16.3درصد، خوزستان با 15.3درصد، کرمانشاه با 15.2درصد، لرستان با

 
14.7درصد و هرمزگان با 13.3درصد بیشترین نرخ بیکاري را در کشور دارند و بدین ترتیب هرمزگان در رتبه پنجم بیکاري قرار دارد. 

 
موج بیکاري ساحل نشینان هر روز طوفاتی از دیروز 

زیبنده هرمزگان به عنوان قطب اقتصاد و تجارت کشور نیست که فرزندانش به اجبار به شغل هاي کاذب روي آورند و یا بیکار باشند و

 
با پیشرفت صنایع موج بیکاري در این استان طوفانی تر از هر زمان دیگر باشد. 

ساحل نشینان بندري سهمشان از صنایع غرب بندرعباس تنها آلودگی آنها بوده و تقریبا هیچ سهم جوانان این خطه از داشتن شغلی
مناسب است و برخی از مسئولان نیز در صدد اخفاي آمار دقیق از بیکاري در استان هستند به طوري که چندي پیش در افتتاح پروژه
رینگ فیبر نوري جزایر قشم، کیش و خارك احمد مرادي نماینده مردم هرمزگان در مجلس به آمار داده شده از بیکاري قشمی ها

 
اعتراض کرد. 

نماینده مردم هرمزگان عنوان کرد: آقایان اعلام کردند نرخ بیکاري در جزیره قشم به 4درصد رسیده، اگر مسئولین منطقه آزاد از
بیکاري جوانان قشمی اطلاع ندارند باید عرض کنم هرکسی چنین نرخی براي بیکاري در قشم داده هم اشتباه کرده، هم بیجا کرده و

 
هم غلط کرده. 

مرادي ادامه داد: اگر آقایان به این آمار دروغ اعتقاد دارند از فردا افرادي را در همین جزیره به مدیران منطقه آزاد معرفی کنم که با

 
تحصیلات عالیه از بهترین دانشگاهها مشغول بقالی و مسافرکشی و دستفروشی هستند. 

وي در گفتگویی دیگر اظهار کرد: بیکاري جوانان باعث ضعف ماست چرا که هرمزگان متفاوت از استان هاي دیگر و ظرفیت اشتغال در
پالایشگاهها ،صنایع، فولاد و .. . بخشی از اشتغال خواهد بود که ما باید توانایی استفاده از همه فرصتها براي اشتغال جوانان بومی

 
هرمزگان داشته باشیم. 

افزایش خرده قاچاق ها سوخت و شغل هاي کاذب، اعتیاد و... ثمره بیکاري جوانان این خطه از خلیج فارس است که با نشستن پاي

 
درد و دل این جوانان می توان آن را یافت. 

بنابراین که ظرفیت هاي عظیم در هرمزگان قرار دارد انتظار می رود مسئولان استان و کشور بیش از پیش در شرکت هاي بزرگ

 
بومیان منطقه را به کار گیري کنند تا جوانان متخصص و تحصیل کرده این خطه از درد بیکاري رنج نبردند. 

انتهاي پیام/



کاهش 21 درصدي واردات در 7 ماه امسال

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، مهدي
صادقی نیارکی امروز در هفدهمین جلسه هیات نمایندگان
اتاق بازرگانی تهران با اشاره به وضعیت  واردات و صادرات
گفت: در  7 ماه اول امسال  نسبت به سال گذشته از لحاظ
وزنی 2.8 درصد کاهش واردات داشتیم، اما از لحاظ ارزشی
کاهش واردات 21 درصد بوده است و این نشان می دهدکه
عمدتا کالاهایی که با ارزش افزوده بالاتر هستند کمتر به

 
کشور وارد کشور شده است. 

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت بیان داشت: این ارقام نشان می دهد ارزش کاهشی نشان می دهد که مواد اولیه

 
واسطه اي و ماشین آلات کمتري وارد کشور شده است. 

وي افزود: در حوزه صادرات در 7 ماه ابتداي امسال  65 میلیون تن کالا به ارزش 18.2 میلیارد صادر داشته ایم  که کاهش 17.6 در
وزن صادرات را مشاهده کردیم که البته در مهرماه رشد 1.7 برابري در حجم صادرات داشتیم که این نوید بخش جبران کاهش

 
صادرات ناشی از برخی از محدودیت اعم از محدودیت هاي بین المللی و کرونا است که انشاء االله در ماه هاي آتی جبران خواهد شد. 

وي همچنین با اشاره به ارز ثبت سفارش، تخصیص و تامین ارز واردات اظهار داشت: مجموع ثبت سفارش 7 ماهه امسال 2.2 درصد
مثبت است و ارزش تخصیص ما منفی 12.8 درصد در 7 ماه است و حدود 13 درصد در 7 ماهه نسبت به مدت مشابه سال گذشته

 
کاهش تخصیص ارز داشته ایم و در حوزه تامین ارز نیز 17 درصد کاهش داشته ایم. 

صادقی نیارکی با اشاره  به مراجعات مکرر تامین کنندگان براي مواد اولیه به وزارت صنعت گفت: سرجمع تامین 17 درصد کاهش
داشته است، اما حجک مراجعات ما را به این سمت حرکت داد که از دو ماه گذشته در یک نگاه عمیق کارشناسی نسبت به بررسی
دقیق رسوب کالا و نحوه تامین و تخصیص کالاها و به خصوص تامین مواد اولیه تولید حرکت کنیم، لذا از 2 ماه گذشته 260 ردیف

 
تعرفه را به صورت دقیق کنترل کردیم و وضعیت ثبت سفارش، تامین و تخصیص ارز آن را کنترل کردیم. 

وي بیان داشت: در آن 260 ردیف تعرفه ثبت سفارش تا تاریخ 16 آبان حدود 6 درصد رشد دارد و ارزش واردات این 260 ردیف
تعرفه حدود 10 میلیارد دلار در سال 1398 بوده است که بالغ بر 60 درصد آن مواد اولیه واسطه اي و اجزا و قطعات بخش تولید

 
است. 

صادقی نیارکی با بیان اینکه در حوزه تخصیص ارز منفی 13 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته قرار داریم،  اظهار داشت: این



در حالی است براساس تاریخ ثبت سفارش   در حوزه تامین ارز منفی 53 درصد تا تاریخ 16 آبان 1399 نسبت به سال گذشته عقب

 
تر هستیم . 

معاون امور صنایع اظهار داشت: کاهش واردات طی این مدت دقیقا به مواد اولیه، مواد واسطه اي و اجزا و قطعا و بعضا ماشین آلات

 
اصابت کرده بود. 

صادقی نیارکی اظهار داشت: بطوري که که تامین ارز در صنایع برقی، لوازم خانگی ، صنایع فلزي منفی 29 درصد و در صنایع

 
غیرفلزي نیز منفی 54 درصد و در صنایع منفی نیز منفی 76 درصد کاهشی بوده است. 

وي بیان داشت: البته اگر تاریخ ثبت سفارش را کنار بگذاریم اگر مجموع تامین هاي ارز از ابتداي امسال تا 16 آبان 99 در مقایسه با

 
مدت مشابه سال گذشته حدود 25 درصد کاهش داشته است. 

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: در حوزه صنایع لوازم خانگی در تعداد پروانه بهره برداري و میزان
اشتغال نسبت به سال گذشته وضعیت مناسبت تري داریم بنابران ما با یک تولیدي مواجه هستیم که نیازمند تامین مواد اولیه است و

 
به واسطه شتابی که به واسطه نرخ ارز گرفته تولید لوازم خانگی در کشور توجیه فنی و اقتصادي دارد. 

وي افزود: حدود 7 میلیون تن کالاي اساسی، واسطه اي و غیره در گمرکات رسوب دارد، لذا اولین تصمیم راهبردي دولت و تیم
اقتصادي دولت براي تامین مواد اولیه و ترخیص کالاهاي مانده در گمرك اتخاذ شد مصوبه اي در تاریخ سیزدهم آبان 99 بود، در

 
خصوص ترخیص فوري کالاهاي اساسی و ضروري موجود در انبارهاي گمرك بود. 

صادقی نیارکی اظهار داشت: لذا به سرعت تعرفه هاي مشمول مصوبه به گمرك اعلام شد که براین اساس حدود سه هزار و 838
ردیف تعرفه اعم از مواد اولیه واسطه اي، اجزا و ماشین آلات و تجهیزات به گمرك اعلام شد که رسوب شده و اگر فردي اعلام می
کند که ارز نیاز ندارد و می تواند بدون کد رهگیري این کالاها را از گمرك ترخیص کند، لذا این موارد به گمرك اعلام شد تا امکان
ترخیص این کالا از این طریق وجود داشته باشد و لذا از زمان تصویب مصوب حدود یک میلیون و 200 هزار تن کالا از گمرکات کشور

 
ترخیص شده است. 

معاون صنایع وزارت صمت بیان داشت: شتاب فزاینده اي براي تخلیه گمرکات با تاکید بر مواد اولیه اي و واسطه اي خواهیم داشت و
در این مدل اقتصادي دولت نگاه ما به تامین و تخصیص نگاه هوشمندانه و دقیق است براي پرکردن مواد اولیه ضروري بخش تولید که

 
در ادامه و  در مصوبه دوم رفتار سیاست هاي تجاري ما براي تامین نیازهاي اصلی کشور تنظیم می کند. 

وي افزود: مصوبه دوم با عنوان سیاست هاي جدید واردات و صادرات کشور و بسته ارزي جدیدي که دولت ارائه داد ابلاغ شد و در این
بخش نیز ما با نگاه هوشمندانه در خصوص تامین و تخصیص ارز اقدام کردیم و لذا 613 ردیف تعرفه در حوزه مواد اولیه، اجزا و
قطعات اعلام شد تا روش تامین ارز اینها علاوه بر روش بانکی و نیمایی ، 4 روش تامین ارز را براي آنها واردات کردیم که ارزش

 
واردات این حدود 700 ردیف تعرفه حدود 13.5 میلیارد دلار در سال 1398 بوده است.  

انتهاي پیام/ب



مهریه سند رسمی لازم الاجرا و حق بانوان است

منبع: برترین هاشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/08/27

حقوقدان و وکیل دادگستري گفت: مهریه یک سند حقوقی لازم الاجرا است و اینکه بگوییم زوجه تحت حمایت قانون قرار
دارد و زوج به دلیل عدم تمکن مالی زندانی نمی شود در تناقض با اصول حقوقی حاکم بر اسناد لازم الاجرا است در حالیکه

قانون باید فصل الخطاب باشد.

خبرگزاري ایرنا: حقوقدان و وکیل دادگستري گفت: مهریه یک سند حقوقی لازم الاجرا است و اینکه بگوییم زوجه تحت حمایت
قانون قرار دارد و زوج به دلیل عدم تمکن مالی زندانی نمی شود در تناقض با اصول حقوقی حاکم بر اسناد لازم الاجرا است در حالیکه

 
قانون باید فصل الخطاب باشد. 

بخشنامه اخیر محمد باقر الفت معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم قوه قضاییه به دادگستري هاي سراسر کشور درباره مهریه

 
ابلاغ شده است. 

براساس این بخشنامه، مقرر شده تا واحدهاي اجراي احکام مدنی (اعم از محاکم و مراکز حل اختلاف) در جریان اجراي احکام پرونده
هاي مهریه، صرفاً از طریق شناسایی اموال محکوم علیه (مکاتبه با مراجع ثبتی، راهور، بانک ها و...) اقدام کنند و ترتیبی اتخاذ شود که

 
منتهی به جلب و بازداشت محکوم علیه نشود. 

فرهاد شهبازوار روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار حقوقی قضایی ایرنا درباره این بخشنامه اظهار داشت: صدور بخشنامه اخیر مهریه
و اهتمام دستگاه قضایی به ویژه ریاست محترم قوه قضاییه براي حل مشکلات اجتماعی قابل قدردانی و نشانگر توجه عدلیه به مسائل

 
روز جامعه است. 

وي ادامه داد: در یکی از بندهاي بخشنامه معاون اجتماعی و پیشگیري از وقوع جرم قوه قضاییه درخصوص مهریه تاکید شده که
واحدهاي اجراي احکام مدنی در جریان اجراي احکام پرونده هاي مهریه، ترتیبی اتخاذ کنند که منتهی به جلب و بازداشت زوج نشود
و این اقدام با توجه به شرایط شیوع کرونا و سیاست دستگاه قضایی در دوران تحوه قضایی مبنی بر کاهش جمعیت کیفري و حبس

 
زدایی انجام شده که البته می تواند در این راستا موثر هم واقع شود. 

این حقوقدان افزود: اما صرف صدور بخشنامه درد مردم در خدمات قضایی را دوا نمی کند، همچنین بدون تدارك زیرساخت هاي لازم
و برنامه ریزي براي اجرا، این بخشنامه ها مسکن موقت و نه درمان درد معضل مهریه براي خانواده ها است و اگر این دستورالعمل ها

 
به نحو مطلوب اجرا نشود، سبب بدبینی به دستگاه قضایی را موجب خواهد شد. 

شهبازوار گفت: واقعیت این است که در موضوع مهریه زوج و زوجه مقصر نیستند و در حالیکه زوجه طلب حق دارد و زوج نیز مکلف
به پرداخت دین است اما توان اقتصادي لازم را ندارد بنابراین مطلوب این است که نوع نگرش به مقوله ازدواج، حقوق و تکلیف تغییر

 
یابد و به نظر می رسد حلقه مفقوده سبک زندگی صحیح است که باید تشکیل خانواده مبتنی بر آموزه هاي دینی و ملی باشد. 



وي اظهار داشت: متاسفانه اکنون بسیاري از زندگی ها با حربه و سلاح مهریه دوام نمی آورد و شاکله زندگی بسیاري از جوانان از هم
می پاشد و در حالی که زن درخواست مهریه دارد اما مرد به دلیل عدم تمکن مالی نمی تواند دین خود را ادا کند و بعد از آن موضوع
حبس مرد و بخشش مهریه از سوي زن پیش می آید که این چرخه ناصواب به نفع هیچ یک نیست و در عین حال خانواده ها و

 
بستگان این افراد نیز درگیر ماجرا می شوند و به نوعی در نهایت جامعه متضرر می شود. 

این حقوقدان یادآور شد: متاسفانه از زمان ریاست مرحوم آیت االله شاهرودي در قوه قضاییه دستورالعمل هایی براي حل موضوع مهریه

 
صادر شده اما هیچ یک تاکنون راهکار قاطعی براي حل این معضل اجتماعی و حقوقی نیست. 

وي خاطرنشان کرد: قوانین تابع شرایط اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی هستند و موضوع مهریه مساله چند بعدي است. بهترین راهکار

 
پیشگیري از وقوع تخلفات و جرایم است و درخصوص مهریه باید توان مالی مرد در زمان عقد در نظر گرفته شود. 

شهبازوار با اشاره به اصول 19 تا 42 قانون اساسی افزود: براي حل معضل مهریه بهترین راهکار حقوقی رجوع به اصول معطل مانده
فصل سوم اصول قانون اساسی و احقاق حقوق ملت است؛ اگر حقوقی که در قانون اساسی براي ملت در نظر گرفته شده محقق شود
بسیاري از دعاوي و پرونده ها از جمله پرونده هاي مربوط به مهریه که اغلب به دلیل عدم تمکن مالی و مشکلات مربوط به اشتغال

 
مرد است، تشکیل نخواهد شد. 

به گزارش ایرنا، رئیس قوه قضاییه 14 آبان ماه در بازدید سرزده از مجتمع قضایی خانواده شماره یک استان تهران به مسئله مهریه
اشاره کرد و افزود: از مهریه در متون دینی به عنوان صداق یاد شده که صداق به معناي نشانه صداقت طرفین است. برهمین اساس
مهریه نباید به سلاحی بین دو طرف براي کشمکش آن ها تبدیل شود. گاهی زوج به واسطه مهریه بر زوجه ظلم می کند و گاهی این

 
ابزار توسط زوجه علیه زوج استفاده می شود. 

حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی با بیان اینکه مهریه حقی بر جانب زوجه است که حتما باید پرداخت شود، گفت: مهریه
برعهده زوج است و اگر زوج توانایی پرداخت آن را نداشته باشد، باید مهریه را تقسیط کرد، ولی این موضوع به معناي ساقط شدن دِین
از او نیست. از سوي دیگر هم اگر افرادي براي فرار از پرداخت دِین اموال خود را به نام کس دیگري کنند، این خود مجددا یک جرم

 
دیگري است که نباید با آن مماشات کرد. 

وي با بیان اینکه مهریه دِینی است که باید پرداخت شود و کسی نگفته این دِین نباید پرداخته شود، تاکید کرد: ما گفته ایم اگر احراز

 
شود که زوج توانایی پرداخت مهریه را ندارد، راهکار پرداخت مهریه توسط او «زندان رفتن نیست». 

بیستم آبان ماه نیز غلامحسین اسماعیلی سخنگوي قوه قضاییه در نشست خبري درباره بخشنامه اخیر مهریه گفت: مهریه را حقوق

 
مسلم زوجه و دین مسلم زوج می دانیم و حتماً مهریه باید پرداخت شود. 

وي ادامه داد: مواردي که برخی آقایان تمکن مالی دارند اما مهریه نمی دهند باید با آنها برخورد شود و مواردي که زوج معاملاتی براي
فرار از مهریه دارند، جرم است. مواردي که برخی آقایان تمکن مالی دارند و پرداخت نمی کنند، باید پرداخت دین صورت بگیرد و (در

 
صورت پرداخت نشدن دین) این افراد باید بازداشت شوند. 

اسماعیلی خاطرنشان کرد: آنچه در مورد عدم بازداشت مطرح شده ناشی از مواردي است که زوج تمکن مالی براي پرداخت مهریه را



ندارد و کسی که تمکن ندارد زندان رفتن تو ثمري براي زوجه ندارد. اگر براي دادگاه محرز شود که فردي تمکن پرداخت یکجا یا
اقساطی مهریه را ندارد، فرد بازداشت نمی شود.



صدور 89 مجوز تاسیس گلخانه در خراسان شمالی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: امسال 89 مجوز تاسیس در سطح 87 هکتار صادر شد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
بجنورد ،محمدعلی شریکیان مدیر امور باغبانی سازمان
جهاد کشاورزي خراسان شمالی گفت: با بازگشایی مجدد
سامانه سیتا 89 طرح احداث گلخانه با 87 هکتار پس از
تصویب در کارگروه استان براي اخذ تسهیلات به بانک هاي

 
کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید معرفی شد. 

شریکیان افزود: تا کنون 10 طرح با سطح 3 هکتار انعقاد

 
قرارداد شده است. 

به گفته مدیر امورباغبانی استان با فعال سازي ستاد توسعه گلخانه در استان و شهرستان ها، اجراي برنامه هاي آموزشی ترویجی و

 
حذف استعلامات غیر ضروري، تسهیل فرآیند صدور مجوز ها، تامین تسهیلات سریعتر انجام می شود. 

 
بیشتر بخوانید 

تولید محصولات گلخانه اي در 67 هکتار گلخانه در خراسان شمالی واگذاري زمین هاي مجتمع گلخانه اي ساریگل اسفراین در

 
تابستان 99 پارسال 23 طرح با سطح هشت هکتار به مبلغ 23 میلیارد و 600 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرده اند. 

شریکیان گفت: مجتمع گلخانه اي 100 هکتاري دوین شیروان با سرمایه گذاري موسسه ملل در کارگروه استانی تصویب و کارگروه

 
ملی نیز با کلیات طرح و پرداخت تسهیلات به صورت فاز بندي موافقت کرده است. 

مجتمع گلخانه اي امام رضا (ع) در شهرستان مانه و سملقان نیز در سه فاز با مساحت 115 هکتار احداث که فاز اول و دوم آن
واگذارشده و فاز سوم آماده سرمایه گذاري است و شهرك گلخانه اي ساري گل شهرستان اسفراین با مساحت 50 هکتار که در مرحله

 
تامین زیر ساخت ها است. 

در گلخانه هاي استان محصولات متنوعی ازجمله گوجه فرنگی، خیار، سبزي ریحان، گیاهان گلدانی و گل هاي شاخه بریده (نظیر

 
لسیانتوس، شب بو)، آلوورا، کاکتوس، نشاء گیاهان دارویی و زراعی، قلمه گل محمدي و نهال پسته تولید می شود. 

خراسان شمالی به لحاظ سطح زیر کشت گلخانه اي رتبه 21 و در تولید به رتبه 17 ارتقاء یافته است.



برنامه هاي سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در فارس

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/08/27

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی فارس برنامه هاي این مجموعه در هفته بسیج امسال تشریح کرد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، سعید یوسفی امروز در نشست مجازي با خبرنگاران
به تشریح برنامه هاي بسیج دانشجویی دانشگاه هاي استان
پرداخت و گفت: در دوم آذر ماه سال 67، به فرمان امام
راحل، بسیج دانشجویی به عنوان داعیه دار دفاع از انقلاب
اسلامی در دانشگاه تشکیل شد و نقش این تشکل در

 
دانشگاه رنگ جهاد علمی، فرهنگی و بصیرتی به خود گرفت تا بعد از جنگ تحمیلی میدان دفاع از انقلاب اسلامی را حفظ کند. 

او با تاکید بر تلاش براي تبیین و گسترش تفکر ناب بسیجی بین عموم جامعه و حتی جهانیان، برنامه ریزي صحیح و دقیق در
راستاي تکریم بسیج، در دنیاي پر تنش کنونی را مهم برشمرد و افزود: بازنمایی تصویر امید بخش، وحدت آفرین، خدمت رسان،
مبتکر حل مسائل، توانمند و مقتدر از شجره طیبه بسیج با معرفی جایگاه، عملکرد و دستاورد هاي بسیج در 41 سال گذشته از اهداف

 
برنامه هاي بسیج دانشجویی دانشگاه هاي استان فارس در هفته بسیج است. 

یوسفی با تاکید بر تاکید بر شعار هفته بسیج مبنی بر پیشرو در خدمت و امید آفرینی و شعار روز تشکیل بسیج دانشجویی با عنوان
بسیج مبتکر حل مسائل اضافه کرد: انعکاس اقدامات، دستاورد ها و پیامد هاي گذشته حضور و فعالیت بسیج در جامعه به خصوص در
مبارزه با کرونا و حضور میدانی بسیج در عرصه هاي ده گانه نیروي انسانی، علم و فناوري، اجتماعی، فرهنگی، هنري، رسانه، تعلیم و
تربیت، راهبردي و زیر ساختی، ورزش و تربیت بدنی، اقتصاد مقاومتی و بسیج سازندگی از سیاست ها و رویکرد هاي برنامه هاي بسیج

 
دانشجویی در هفته مقدس بسیج است. 

او، تبیین و تشریح اهداف و انتظارات امامان انقلاب در تشکیل بسیج، نقش بسیج در ایجاد وحدت، عزت ملی و پیشرفت و تعالی همه
جانبه در انقلاب اسلامی، نقش بسیج دانشجویی در گام دوم انقلاب و کمک به کارآمدي نظام و تحقق دانشگاه اسلامی و تبیین و
تشریح گفتمان انقلابی و اسلامی بسیج را سیاست ها و رویکرد هاي بسیج دانشجویی برشمرد و تصریح کرد: در برنامه هاي هفته
بسیج به سه موضوع"معرفی و تبیین اهداف بسیج دانشجویی"، "فرهنگ سازي مبارزه با کرونا"، و "شعار ما همه مسئولیم در راستاي

 
گفتمان سازي امر به معروف و نهی از منکر " توجه خاصی خواهیم داشت. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس بر توجه به ابعاد وحدت آفرین، امید آفرینی در جامعه، خدمت رسانی و حرکت هاي
جهادي بسیج به عموم دانشجویان، معنوي، تربیتی و اخلاقی بسیج در دانشگاه، روحیه انقلابی گري، شهادت طلبی و حضور در صحنه



هاي دفاع از انقلابی و اسلامی، علمی، پژوهشی، مطالبه گري و حل مسائل جامعه توسط بسیج دانشجویی تاکید کرد و گفت: عمده

 
برنامه هاي گرامیداشت سالروز تشکیل بسیج دانشجویی با توجه به شرایط موجود به واسطه کرونا، به صورت مجازي برگزار می شود. 

یوسفی، اجراي برنامه ها به صورت مجازي، برپایی غرفه هاي فرهنگی و نمایشگاه هاي عکس فعالیت هاي بسیج با رعایت اصول
بهداشتی و همچنین در بستر فضاي مجازي، راه اندازي پویش ماسک در فضاي مجازي، مسابقات فرهنگی و هنري مثل مسابقات
کتابخوانی با تاکید بر کتاب فصل (کتاب شهید ابراهیم هادي) و کتاب شهید شاخص سال دانشجویی شهید عبداالله مصلی نژاد، کارگاه
هاي تخصصی آموزش قرآن کریم، افتتاحیه جشنواره قرآنی ترنم وحی و شب شعر مجازي از برنامه هاي بسیج دانشجویی در دانشگاه

 
ها عنوان کرد. 

او بیان کرد: برگزاري نمایشگاه عکس لحضه هاي ماندگار، چهره هاي ماندگار، لایو اینستاگرام تئاتر خیابانی یا صحنه اي با موضوع
بسیج و شهدا، اکران فیلم ها و مستند هاي مجازي معرف روحیه بسیج، مسابقات ادبی و هنري، مرحله شهرستانی جشنواره ادبی
هنري ققنوس 6، تولید و نمایش آثار هنري بسیجیان اعم از نمایشگاه عکس، سرود، نماهنگ و تئاتر از برنامه هاي دیگر این تشکل در

 
هفته بسیج است. 

یوسفی گفت: مصادف با سالروز تشکیل بسیج دانشجویی در دانشگاه ها، کارگاه هاي آموزش و مشاوره مهارت زندگی و انتخاب همسر،
اصول تربیت فرزند و کاهش طلاق، پیشگیري از اعتیاد، مشاوره هاي درمانی، تحصیلی، حقوقی، خانواده، تربیتی و کارآفرینی به

 
مخاطبان و نمایشگاه هاي عکس اجتماعی اعم از پیشگیري از اعتیاد، مهارت زندگی و سبک زندگی در دانشگاه ها اجرا می شود. 

او افزود: تهیه بسته هاي معیشتی، بهداشتی، لوازم التحریر و توزیع در حاشیه شهر و مناطق محروم، اعزام مشاور و مدد کار به حاشیه
شهر و مناطق محروم، برپایی نمایشگاه هاي عرصه خدمت رسانی گروه هاي جهادي (عکس، کار هاي دستی و ...) در محل دانشگاه ها
و برگزاري جلسات مطالبه گري گروه هاي جهادي با مسئولان در راستاي بررسی مشکلات حاشیه شهر و مناطق محروم از اقدامت

 
بسیج دانشجویی دانشگاه هاي سرارس استان فارس است. 

مسئول ناحیه بسیج دانشجویی استان فارس همچنین از برگزاري مسابقات ورزشی در بستر فضاي مجازي، لایو اینستاگرام با موضوع
آموزش تمرین هاي ورزشی مفید انفرادي و گروهی و معرفی و تقدیر از چهره هاي شاخص ورزشی در قالب هاي مختلف در هفته

 
بسیج امسال خبر داد. 

او تصریح کرد: انتشار نشریه و بروشور با هدف انعکاس و انتشار فعالیت ها و آرمان هاي بسیج در بین عموم دانشجویان، برگزاري دوره
هاي آموزش مجازي سواد رسانه اي در دانشگاه ها، تولید عکس نوشته، کلیپ، تیزر یا استیکر با موضوعات «رسالت و آرمان بسیج
دانشجویی و گفتمان و انتظارات امام خمینی (ره) از بسیج دانشجویی» راه اندازي پویش هاي دانشجویی در دانشگاه با موضوع بسیج و
خدمت رسانی کروناي و مصاحبه، یادداشت و مقاله نویسی مسئولان بسیج دانشجویی با رسانه ها از برنامه هاي این تشکل دانشجویی

 
است. 

یوسفی با بیان اینکه در موضوع پژوهش و فناوري، جلسات آموزش مجازي در بحث اشتغال زایی و کارآفرینی، دوره ها و کارگاه هاي
آموزشی و تخصصی علمی در فضاي مجازي، نشست هاي علمی در فضاي مجازي با حضور صنعتگران، مسئولان و دانشجویان نخبه
بسیجی (راه مهندسی)، نمایشگاه دستاورد هاي علمی دانشجویی در دانشگاه ها، تجلیل از نخبگان پژوهشی و علمی بسیجی در
دانشگاه ها و مسابقات علمی جذاب در فضاي مجازي دانشگاه ها برگزار می کنیم ادامه داد: برگزاري دوره هاي خط امام دانشگاهی
ویژه دانشجویان جدید الورود، دوره توانمند سازي مسئولان بسیج دانشجویی با عنوان مدیریت تشکیلات اسلامی از برنامه هاي بسیج



 
دانشجویی در هفته بسیج است. 

او با اشاره به مطالبه گري تخصصی از مسئولان در قالب هاي متفاوت توسط دانشجویان بسیجی در بستر فضاي مجازي بیان داشت:
مناظره، تریبون آزاد و کرسی آزاد اندیشی و نشست هاي بصیرتی مجازي با موضوع "بسیج گفتمان مردمی یا حزب گرایی" و گعده

هاي دانشجویی در دانشگاه ها با محوریت بسیج و بسیجی گري با رعایت اصول بهداشتی برگزار می شود.



حمایت هاي ویژه اي از ایده هاي خلاقانه در آذربایجان غربی صورت می

گیرد

منبع: ایسناشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/08/27

استاندار آذربایجان غربی در پیامی ضمن تبریک هفته جهانی کارآفرینی، توجه به پدیده کارآفرینی و کرونا و جهش تولید را از
جمله الزامات اساسی براي شتاب بخشی به روند توسعه دانست.

به نقل از روابط عمومی استانداري آذربایجان غربی؛، در

 
متن پیام محمدمهدي شهریاري آمده است؛ 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

امروز کلید واژه کارآفرینی در فرهنگ توسعه به عنوان
راهکاري مهم در تحقق رشد اقتصادي مطرح است. جوانان
کشور عزیزمان ایران به مدد بهره مندي از خلاقیت و ایده
پردازي امروز با همه کاستی هاي موجود در بحث حمایت
مالی و معنوي یکی پس از دیگري موانع بالندگی

 
کارآفرینی را طی می کنند و توانسته اند سرمنشا تحولات شگرفی باشند. 

این هفته فرصت مغتنمی است براي نسل جوان تا به این حرکت شتابان متصل شده و به جهت اهمیت مسئله جهش تولید و پدیده
پیچیده کرونا نسبت به عملیاتی سازي ایده هاي خلاقانه در این دو حوزه مهم اقدام نمایند. در آذربایجان غربی نیز به منظور ترفیع
جایگاه کارآفرینی و تشویق جوانان و عموم به راه اندازي کسب و کار، حمایت هاي ویژه اي از ایده هاي خلاقانه که بتواند حرکت چرخ

 
توسعه استان را شتاب بخشد صورت می گیرد. 

 
محمدمهدي شهریاري 

استاندار آذربایجان غربی



عدم بلوغ فناوري 4G در کشور/ ورود شتابزده به 5G ضروري نیست

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/08/27

فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی، برنامه ریزي
و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت.

فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به
تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی،
برنامه ریزي و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی

 
توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت. 

سی ودومین محفل هم افزایی فعالان فضاي مجازي پاك
که هر هفته توسط جمعیت توسعه گران فضاي مجازي
برگزار می شود، به موضوع نسل پنجم ارتباطات و

 
کشورهاي در حال پیشرفت پرداخت. 

این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي، مهدي اسلامی

 
مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار شد. 

در این نشست آنلاین، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه فناوري نسل 5 ورود کند یا خیر؟ الزامات ورود

 
این فناوري به کشور چیست؟ و آیا باید خود را وابسته به فناوري قرار دهیم که زیرساخت آن را در اختیار نداریم؟ 

صاحبنظران حوزه فضاي مجازي معتقدند که اگرچه دغدغه دولت براي افزایش امکانات در حوزه نسل پنجم ارتباطات مطلوب است اما
در این فناوري، توسعه محتوا و خدمات باید مقدم بر زیرساخت باشد. از سوي دیگر ضرورت داشتن پیوست فرهنگی براي این فناوري،

 
مورد تاکید است. 

 
راه اندازي 5G در ایران شوي انتخاباتی است 

در این نشست مرتضی سراج کارشناس ارتباطات و فعال فضاي مجازي با اشاره به اینکه اولین ارتباطات تجاري که تنها امکان انتقال
صوت را فراهم می کرد، از سال 1980 برقرار شد، گفت: هم اکنون شاهد تجاري سازي نسل پنجم ارتباطات در کشورهایی مانند کره

 
جنوبی و سوئد هستیم و حتی در شهرهاي بزرگ کشور عربستان نیز این فناوري به صورت هات اسپات 5G ، خدمات می دهد. 

وي با اشاره به اینکه بیشترین امکانی که در نسل 5 اتفاق می افتد مربوط به افزایش قابل توجه سرعت دانلود است که می تواند از
100 مگابیت تا 2 گیگابیت را شامل شود، گفت: در 5G تاخیر دریافت اطلاعات به معنایی قابل توجهی کاهش می یابد و به همین
دلیل، کشورها در حال برنامه ریزي روي توسعه خودروي هوشمند، ربات ها و اینترنت اشیا هستند. به همین دلیل نسل جدید
ارتباطات، تمامی ابعاد مختلف اقتصادي و اجتماعی جوامع را در بر می گیرد و به نوعی نسل پنجم ارتباطات با سرعت انتقال بالا،



 
انقلاب صنعتی چهارم را به ارمغان می آورد. 

سراج ادامه داد: اگرچه با ورود نسل 4 ارتباطات (4G) یک تحول اساسی در ارتباطات ایجاد شد اما در نسل 5، این تحول در سایر
زوایاي تکنولوژي هم اتفاق می افتد. با این وجود از آنجایی که سرمایه گذاري اپراتورها در 4G به معناي واقعی بازنگشته، سرمایه

 
گذاري در حوزه 5G با ابهام همراه است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده است که تا کمتر از 5 سال دیگر، 50 میلیارد سنسور اینترنت اشیا در دنیا وجود داشته باشد، گفت:

 
حتی اگر سرعت 5G نیز در کشور فراهم شود خدماتی که بتوان از آن براي این بستر استفاده کرد، هنوز در کشور وجود ندارد. 

این کارشناس وجود تکنولوژي را در هر زمینه اي در راستاي کاهش اختلاف طبقانی و افزایش بهره وري و زندگی بهتر عنوان و تاکید
کرد: با وجودي که هنوز در زمینه 5G پیوست فرهنگی نداریم اما معتقدم که نباید توسعه این تکنولوژي را به عقب بیاندازیم؛ چرا که
در این صورت تولید محتوا و بازي به تاخیر می افتد و ما مجبور خواهیم شد تمام سخت افزار و نرم افزار این فناوري را وارد کشور

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 80 درصد تکنولوژي را بخش نرم افزار آن تشکیل می دهد، ادامه داد: دانشگاههاي بزرگ ما تیم هاي
تحقیقاتی مهمی دارند که می توانند نرم افزارهاي مرتبط با 5G را طراحی کنند. موضوع داراي اهمیت این است که 5G باید براساس

 
شبکه بومی خودمان طراحی شود و در غیر اینصورت این فناوري اهمیت نخواهد داشت. 

سراج به راه اندازي چند سایت معدود 5G توسط دولت در چند نقطه تهران اشاره کرد و گفت: این موضوع تنها یک شوي انتخاباتی

 
است و ورود به یک تکنولوژي به این شکل، معنایی ندارد. 

 
نیازي به 5G در شرایط کنونی نیست 

این کارشناس فضاي مجازي با تاکید بر اینکه براي نسل پنجم ارتباطات نیازمند تربیت متخصص در حوزه هایی مانند رایانش ابري،
اینترنت اشیا و امنیت سایبري هستیم، گفت: ما در نسل 3 و 4 نیز می توانیم شهر هوشمند داشته باشیم. کمااینکه چندین پروژه شهر
هوشمند در دنیا با فناوري نسل 3 و 4 ایجاد شد. اما به دلیل عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور و نبود پهناي باند مناسب، موفق به راه

 
اندازي این خدمات در کشور نشدیم. 

وي با اشاره به اینکه طبق استانداردهاي بین المللی، باید 100 هزار سایت BTS براي تکنولوژي 4G در کشور ایجاد می شد، اما هم
اکنون به نیمی از این تعداد نیز نرسیده ایم، خاطرنشان کرد: این درحالی است که با توجه به سرعتی که در نسل پنجم ارتباطات
متصور است، در شهري مانند تهران نیازمند نصب آنتن در هر 30 تا 40 متر هستیم و نصب این تعداد BTS هزینه بالایی خواهد
داشت. همانطور که در زمینه شبکه دسترسی فیبرنوري نیز نیازمند سرمایه گذاري قابل توجهی بودیم اما براي اپراتور چهارم مقرون به
صرفه نبود و پروانه فعالیت این اپراتور، لغو شد. به همین دلیل به نظر می رسد که بودجه دولت کفاف تجهیزات 5G را در شرایط

 
فعلی نمی دهد. 

سراج ادامه داد: بر این اساس من معتقدم که در شرایط کنونی نیازي به 5G نداریم و با همین نسل 4G نیز می توانستیم بسیاري از
کسب و کارهاي B2B را راه اندازي کنیم و خدمات مبتنی بر این فناوري را ارائه دهیم. اما همچنان با توجه به اینکه ICT موتور

 
پیشران است، بسیاري از خدمات مربوطه را به مردم ارائه نکرده ایم. 



این کارشناس تصریح کرد: حتی در نسل دوم ارتباطات با استفاده از فناوري پیامک هم می توانستیم دولت الکترونیکی داشته باشیم
اما هم اکنون با 4G نیز این خدمات را نداریم و با توجه به میزان سرمایه گذاري مورد نیاز در 5G نیز حتی تا 10 سال دیگر، به

 
خدمات این فناوري دسترسی نخواهیم داشت. 

وي گفت: دغدغه ما در شرایط فعلی 5G نیست چرا که بسیاري از مردم در روستاها و مناطق محروم هنوز به 3G و 4G دسترسی
ندارند. مشکل فعلی کشور تکنولوژي نیست. بلکه مشکل نبود قانون و قانونگذاري است و دولت بر بستر تکنولوژي هاي فعلی، به مردم

 
خدمات مورد نیاز را ارائه نمی دهد. 

این فعال فضاي مجازي با بیان اینکه دنیا در حال کار روي همگرایی ارتباطات است، افزود: براي مثال در کشوري مانند کره جنوبی که
سرعت اینترنت به 80 مگابیت می رسد، 70 درصد ترافیک روي « واي فاي آفلودینگ» است. به این معنی که به محض اینکه کاربر

 
موبایل در حال حرکت، به نقطه ثابت می رسد، گوشی وي به شبکه ثابت متصل می شود. 

 
خودکفایی 85 درصد کشور در 5G مورد انتظار است 

در ادامه این نشست، دکتر رضایی به عنوان یکی از فعالان فضاي مجازي موضوع توانمندي کشور در حوزه زیرساخت هاي 5G را مورد
مطالبه قرار داد و گفت: با توجه به توانمندي هایی که در دانشگاهها و مراکز تحقیقاتی کشور وجود دارد، براي نسل 5 می توانیم تا 85
درصد خودکفا باشیم و 15 درصد باقی مانده نیز مربوط به تجهیزات CORE شبکه است که در اختیار معدود شرکت هاي آمریکایی
قرار دارد و اغلب کشورها به آن وابسته هستند. براین اساس معتقدم که از نظر خودکفایی و عدم وابستگی در این تکنولوژي از همین

 
الان باید شروع کنیم . 

وي افزود: مهمترین ویژگی که در نسل 5 به دنبال آن هستیم افزایش سرعت دسترسی است و این درحالی است که ما در نسل 4 نیز
کمتر از یک دهم سرعت را پیاده سازي کرده ایم. دلیل این موضوع به طراحی زیرساخت هاي موبایل سلولی برمی گردد. بنابراین باید

 
در طراحی نسل 5 به استانداردهاي مورد نیاز دست یابیم. 

این کارشناس با طرح این سوال که براي 5G باید 100 درصد گوشی هاي در اختیار کاربران، براي استفاده از این فناوري تغییر یابد،

 
گفت: به طور حتم ورود به تکنولوژي 5G با ایجاد یک سمپل در گوشه اي از یک دانشگاه، محقق نخواهد شد. 

وي ادامه داد: این سوال مطرح است که آیا شروع این سرویس با وابستگی خارجی باید شکل بگیرد یا در ابتدا، توسعه تیم هاي نرم

 
افزاري ها را خواهیم داشت؟ 

رضایی با اشاره به تجربه ناموفق و نامتقارن توسعه اینترنت ثابت در کشور گفت: ما در کشور به صورت جزیره اي تکنولوژي هاي
پراکنده اي از ADSL تا FTTX را در حوزه اینترنت ثابت ایجاد کردیم که به صورت نامتقارن کاربران را به شبکه متصل کرده است و
معتقدیم که فاز اول شبکه ملی اطلاعات را ایجاد کردیم. این ارتباطات به خوبی با یکدیگر لینک نشده اند و هم اکنون هم آمادگی

 
استفاده از 5G را نداریم. 

 
خاستگاه پیوست فرهنگی از آمریکا است 



در این نشست مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد نیز با اشاره به لزوم تدوین پیوست
فرهنگی براي تکنولوژي هاي نوظهور در کشور، خاطرنشان کرد: موضوع پیوست فرهنگی در همه جاي دنیا مرسوم است و خاستگاه آن
از کشوري مانند امریکا است. حتی کشورهاي مختلف در حوزه هاي اجتماعی و محیط زیست نیز پیوست تدوین کرده اند. به طور کل

 
هرجا که دغدغه اي متاثر از فناوري شکل گرفته، براي آن پیوست تدوین شده است. 

وي گفت: سبک فناوري 5G متفاوت از سایر فناوري ها است و روي این نسل می توان خدمات B2C و B2B ارائه کرد و بازار بکري

 
براي کسب و کارهاي مختلف ایجاد خواهد شد و اگر تلاش نکنیم ممکن است این بازار را از دست دهیم. 

این فعال فضاي مجازي یکی از مباحث مهم در 5G را خدمات اینترنت اشیا عنوان کرد و ادامه داد: کشورهاي خارجی بیشترین پهناي
باند را به خودروي خودران تخصیص می دهند. موضوع دیگر شهر هوشمند است. ما نیز اگر سنایورها و بیزنس مدل درستی داشته
باشیم خواهیم توانست که شبکه 5G داشته باشیم. در این صورت می توانیم بگوییم که به اقتصاد دیجیتال کمک کرده ایم و شعار

 
بهره وري و اقتصاد مقاومتی بدهیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون در شهر تهران شوراي راهبردي شهر هوشمند تشکیل شده و حدود 80 پروژه را دنبال می کند، تاکید
کرد: 5G باید با تحول واقعی همراه باشد و فقط با توسعه شبکه، این فرصت ها به دست نمی آید. توسعه شبکه باید به توسعه کسب و
کارها بیانجامد. باید در این فناوري نگاه سلبی و ایجابی را در کنار هم داشته باشیم و براي ایجاد این اقتضائات، رگولاتورهاي حوزه

 
مختلف باید با یکدیگر تعامل کرده تا زمینه توسعه 5G در کشور ایجاد شود. 

این کارشناس با بیان اینکه کشور ما 8 سال است که در فروم هاي 5G شرکت می کند، گفت: با این حال براي ورود به مقدمات

 
توسعه 5G ، زمان را از دست داده ایم. هم اکنون باید براي ورود 5G آماده شویم و در این زمینه نیازمند استانداردسازي هستیم. 

اسلامی گفت: من معتقدم که در حوزه تله کام، دیگر یکجانبه گرایی آمریکا شکست خورده است و هم اکنون 60 درصد تکنولوژي
مربوط به هسته اصلی (CORE) نسل 5 ، توسط شرکت هواوي چین تولید می شود. در حوزه ثبت پتنت هاي 5G نیز شاهد پیشی

 
گرفتن چین از آمریکا و فنلاند و کره جنوبی هستیم. 

 
بدون پیوست فرهنگی و مقررات گذاري نمی توان به سمت 5G رفت 

رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي نیز در این نشست، در خصوص نقش این شورا در مواجهه با فناوري 5G و
دغدغه فرهنگی و تنظیم گري که درمورد این تکنولوژي وجود دارد، توضیح داد و گفت: شوراي عالی فضاي مجازي با تصویب مصوبه
اینترنت اشیا به این موضوع ورود کرده است. چرا که ما معتقدیم که در نسل جدید تکنولوژي، انسان ها با اشیا در تعامل هستند و

 
براي رویارویی با این موضوع باید آمادگی داشته باشیم. 

وي با اشاره به مقدمات ورود به 5G گفت: در سند معماري کلان شبکه ملی اطلاعات، اینکه درصدي از ارتباطات تا سال 1404
مبتنی بر ارتباطات نوین باشد، تاکید شده و این به معناي 5G است. بحث اصلی این است که ما در کشور به همراه توسعه فناوري،
شاهد توسعه باشیم. چرا که مردم ما در تعامل با سایر کشورها احساس نیاز به ارتقاي فناوري دارند و ما باید به سمت نسل پنجم

 
ارتباطات برویم. 

جلیلی افزود: در این زمینه این سوال مطرح است که باید شتابزده به این نسل تکنولوژي ورود کنیم یا خیر. هم اکنون اپراتورها به



صورت پایلوت، نگاهی به این فناوري داشته اند اما هنوز آمادگی ورود به این فناوري وجود ندارد. چرا که بدون پیوست فرهنگی،
مقررات گذاري و برنامه ریزي نمی توان به سمت این فناوري رفت و نباید منتظر بمانیم تا چینی ها این فناوري را براي ما راه اندازي

 
کنند. باید عملگرایانه وارد این حوزه شویم. 

عضو شوراي عالی فضاي مجازي با بیان اینکه ما از امکانات نرم افزاري و خدمات دولت الکترونیک و بخش هاي مختلف 4G نتوانستیم
استفاده لازم را در کشور داشته باشیم، گفت: مساله کشور در حوزه زیرساخت هاي فضاي مجازي، نسل 5 نیست. مساله ما لایه
خدمات کاربردي شبکه ملی اطلاعات است که مبتنی بر نسل 4 نیز، امکان ارائه خدمات را دارد. دریافت خدمات مورد نیاز ما در کشور

به اندازه کافی با فناوري هاي موجود، کفایت می کند./مهر



تأثیر دورکاري بر احیاي شهرهاي محروم

منبع: ایمناشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/08/27

پاندمی کووید -19 به دورکاري، که به مدت چندین سال در برنامه شهرهاي سراسر جهان وجود داشت، جامه عمل پوشاند و
آن را به روندي عادي براي کسب درآمد تبدیل کرد.

 
تأثیر دورکاري بر احیاي شهرهاي محروم 

 پاندمی کووید -19 به دورکاري، که به مدت چندین سال در

 
برنامه شهرهاي سراسر جهان وجود داشت، جامه عمل پوشاند و آن را به روندي عادي براي کسب درآمد تبدیل کرد. 

به گزارش سرویس ترجمه ایمنا، در ماه آوریل امسال، یعنی درست در زمان موج اول گسترش ویروس کرونا، 47 درصد مردم بریتانیا
به کار در منزل مشغول شدند که این اتفاق بر اثر شیوع بیماري رخ داد. پس از آن مقامات رسمی در شهرهاي مختلف جهان تلاش
کرده اند تا جایی که امکان دارد، دورکاري را به روندي عادي و دائمی تبدیل کنند چرا که پاندمی کرونا آن ها را از مزایاي این رویداد
باخبر کرده است. دورکاري جنبه هاي دیگري از زندگی شهري را نیز تحت تأثیر قرار داده است که از مهم ترین آن می توان افزایش
مهاجرت شهرنشینان به مناطق روستایی و کاهش تردد خودروها در خیابان ها اشاره کرد. این روند در شهرهایی که از نظر اقتصادي
رو به افول بوده اند، نظیر سن-اتین در فرانسه، ووپرتال در آلمان و دیترویت در ایالات متحده آمریکا پیامدهاي مثبت زیادي در پی

 
داشته است. 



 
 

تغییر محل کار چنین به نظر می رسد که حتی پس از پایان پاندمی کرونا نیز دورکاري همچنان ادامه یابد و به عبارتی، به یک هنجار
دائمی در زندگی شهري تبدیل شود. بدون شک، این روند جدید طراحی ساختمان ها را نیز تحت تأثیر قرار خواهد و از آن ها سازه
هاي چندمنظوره ایجاد خواهد کرد. ممکن است کارفرمایان از کارکنان خود بخواهد تنها دو یا سه روز در هفته در محل کارشان
حضور فیزیکی داشته باشند یا از مدل کنفرانسی پیروي کنند؛ یعنی کارکنان فقط یک هفته در هر ماه به فعالیت در محل کارشان

 
بپردازند. 

البته این به معناي پایان یافتن وجود شهرهاي بزرگ نیست؛ به عنوان مثال، کلانشهر لندن به خاطر مزایاي طولانی مدت خود
همچنان در میان شهروندان و گردشگران جذاب باقی می ماند. علاوه بر این، شهرهایی نظیر سان فرانسیسکو و سیاتل در ایالات
متحده آمریکا، مونیخ در آلمان و آمستردام هلند همچنان به عنوان مراکزي ارزشمند براي دانشمندان محبوبیت خود را حفظ می
کنند. محققان بر این باورند که حتی در صورت گسترش باورنکردنی دورکاري، کارهاي خلاقانه نیازمند حضور فیزیکی افراد در کنار
یکدیگر است و همکاري بین این افراد مستلزم محیط هایی براي اجراي نوآوري است. اما مناطقی که از نظر اقتصادي در سطح پایینی

 
قرار دارند، معمولاً از قیمت کمی برخوردار هستند و می توانند پس از پاندمی کووید -19، افراد ماهري را به سمت خود جذب کنند. 

 
 

 
اثر فزاینده شغلی 

آیا شهرهاي محروم می توانند در دوران پساکرونا به وضعیت بهتري دست یابند؟ براي درك میزان احتمال احیاي شهرهایی که تا
پیش از شیوع بیماري کووید -19 رو به افول بودند، لازم است اثر فزاینده شغلی به طور جدي مورد بررسی قرار گیرد. در این رویکرد،
کارکنان خبره با حضور خود در مناطق محروم می توانند با توجه به نیاز منطقه فوق، به ایجاد شغل هاي جدید بپردازند و در واقع، هر



 
شغل به ایجاد مشاغل جدید منجر می شود. 

به عنوان مثال، زمانی که یک فرد شاغل از خانه بیرون می رود ممکن است باعث بهره مندي افراد شاغل دیگر نیز شود، به این صورت
که با رفتن به کافه به یک باریستا، با رفتن به رستوران به یک گارسون و براي تردد خود به یک راننده تاکسی سود می رساند. یا مثلاً
ممکن است، یک فرد بخواهد خانه خود را مرمت کند، آنگاه باید از یک معمار درخواست کند اقدامات لازم را براي او انجام دهد که
این خود به کسب درآمد معمار می انجامد. از سوي دیگر، یک شخص ماهر با شروع فعالیت خود می تواند سایر افراد بیکار را نیز
آموزش دهد و آن ها را در محل کار خود استخدام کند که این اقدام هم به کارآفرینی ختم می شود و هم رونق بیشتري را براي او در
پی دارد. به طور خلاصه، یک فرد با پیدا کردن کار در یک شهر می تواند به کسب درآمد مشاغل دیگر نیز کمک کند و این روند به

 
زنجیره اي از مشاغل مرتبط به هم تبدیل می شود و در نهایت احیاي مناطق رو به افول را در پی دارد. 



تقدیر مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد ، بازرسی و امور حقوقی از عملکرد

صندوق استان هرمزگان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش روابط عمومی صندوق استان هرمزگان/ محمد
احمدي مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد ، بازرسی و امور
حقوقی روز یکشنبه 25 آبان 99 در دیدار با یاسر پرورش
مدیر صندوق کارآفرینی امید در استان، پیرامون تعیین و
تکلیف تسهیلات قرض الحسنه ضروري و اشتغال ، دیدار و

 
گفتگو کرد. 

در این جلسه ضمن بررسی وضعیت پرداخت تسهیلات به درخواستهاي مردمی ، احمدي از عملکرد وتعامل خوب مدیریت و همکاران
صندوق تشکر و قدردانی نمودند. مقرر شد سایر درخواستهاي مردمی طبق اعتبار ابلاغی بررسی و نتیجه اقدامات انجام شده در سامانه

 
سامد ثبت گردند. 

یاسر پرورش مدیر صندوق استان هرمزگان گفت: تعداد درخواست هاي مردمی از سال 96 تا 98 بالغ بر 1058 فقره درخواست
تسهیلات ضروري واشتغال بوده است و صندوق استان هرمزگان ضمن دعوت از درخواست کنندگان، به تمام درخواست ها رسیدگی

 
نمود. 

مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد ، بازرسی و امور حقوقیافزود: سامد (سامانه الکترونیکی ارتباط مردم و دولت) سیستم ارتباطی موثري
میان مردم و مسئولان بوده که از طریق این سامانه شهروندان می توانند براحتی و بدون مراجعه حضوري درخواست ها و مشکلات

 
خود را با مسئولین استان مطرح و پیگیري نمایند. 

گفتنی است پس از اتمام این دیدار ، مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد ، بازرسی و امور حقوقی از شعبه بندرعباس این صندوق بازدید
نمودند.



برگزاري جلسه هم اندیشی مدیران جهاد دانشگاهی و صندوق کارآفرینی امید

استان قزوین

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/08/27

جلسه هم اندیشی مدیران جهاد دانشگاهی و صندوق
کارآفرینی امید استان قزوین به منظور اجراي هر چه بهتر

 
طرح حمایت از مشاغل خانگی برکزار گردید. 

در این جلسه که به صورت ویدئو کنفرانس و با حضور شیخ
الاسلامی مدیر صندوق کارآفرینی امید و پیله چی رئیس جهاد دانشگاهی استان قزوین برگزار گردید، طرفین ضمن تاکید بر تبادل
اطلاعات و تجربیات و پرهیز از انجام امور تکراري به بحث و تبادل نظر در خصوص چگونگی افزایش توانمندي مجریان طرح هاي

مشاغل خانگی پرداختند.



نقش شتاب دهنده هاي اقتصادي در بهبود فضاي کسب و کار استان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان گیلان در جلسه هیات فنی مراکز مشاوره و خدمات
کارآفرینی بر لزوم تکمیل زیست بوم کارآفرینی استان با
تشکیل و تقویت نهادهاي توانمند توسعه کارآفرینی تاکید

 
کرد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان گیلان، عباس علیزادهبه جایگاه
برجستهاستان گیلان در زمینه تولیدات علمی اشاره کرد و
افزود: اساسی ترین مساله در حوزهاشتغال استان بهره

مندي از نیروي کار بومی متخصص است، که باید با استفاده از ظرفیتشتاب دهنده هاي اقتصادي و در قالب تیم، ضمن تربیت نیروي

 
کار متخصص به توسعه فضایکسب و کار به ویژه تولید کمک کنیم. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان نقش شتاب دهنده هایاقتصادي را در بهبود فضاي کسب و کار استان موثر دانست و
اظهارکرد: باید از ظرفیتهاي اقتصادي بومی استان در قالب کسب و کارهاي ایده محور و خلاق استفاده شود تا درنتیجه زمینه رشد

 
اقتصادي و اشتغال جوانان تحصیل کرده استان فراهم شود. 

وي تسهیل در تاسیس، تقویت و نظارت مستمر و همه جانبه از مراکز و همچنین درگیر کردن همه نهادهاو دستگاه هاي اجرایی

 
متولی کار و تولید را از راهکارهاي اجرایی موثر در شبکه  سازیو هم افزایی با نهادهاي متولی این بخش دانست. 

شایان ذکر است در این جلسه مجوزاولین شتاب دهنده هاي تاسیس شده استان گیلان توسط اعضاي کمیته به متقاضیان تقدیمشد.



غفلت از معیشت مردم در تعطیلی فراگیر

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/08/27

غفلت از معیشت مردم در تعطیلی فراگیر

گروه اقتصاد کلان:در حالیکه ستاد ملی مبارزه با کرونا قصد دارد از هفته آینده با تعطیلی بسیاري از شهرهاي کشور،مانع شیوع
بیشتر این بیماري شود همچنان بسیاري از اقشار مردم اعتقاد دارند حتی اگر یک روز براي تامین معاش خود از خانه خارج نشوند به
مشکل برخورد خواهند کرد و در این بین دولت وظیفه دارد با تامین نیازهاي حداقلی خانوارها،دست به تعطیلی کسب و کارها بزند. به
گزارش«اسکناس»،برهمین اساس باید یادآور شد که همراهی مردم در تعطیلی هاي فراگیر،وابسته به تامین آب و نان آنها خواهد بود؛
بدیهی است در زمانیکه تورم کالاهاي اساسی سر به فلک گذاشته،اساسا انتظار آنکه مردم به طور دائم در خانه خود بنشینند بیهوده
است.اکنون بسیاري از اصناف و کارگران در طول ماه هاي گذشته بر اثر تحریم و شیوع ویروس کرونا در وضعیت قرمز به سر میبرند و

 
قطعا باید چاره اساسی براي شاغلان بازار آزاد درنظر گرفته شود. 

 
لزوم توجه به معیشت اقشار نیازمند 

در همین خصوص، نماینده مردم ساري با اشاره به ضرورت حمایت از معیشت و کسب و کار مردم در زمان اجراي برنامه هاي مقابله
اي با کرونا گفت: هرچند به طور کلی مقوله اقتصاد ارتباط نزدیکی با موضوعات اجتماعی، بهداشتی، فرهنگی و... دارد، اما این روند،
بعد از کرونا به شکل تنگاتنگی در هم تنیده شده است. به عبارت ساده تر، مساله اي که امروز سیاستگذاران و برنامه ریزان کشور با آن
روبه رو هستند، یافتن راهکاري است که بر اساس آن هم سلامت و بهداشت مردم تامین شود و هم خدشه اي بر فعالیت هاي
اقتصادي و کسب و کار مردم وارد نشود.بابایی در ادامه افزود: اغلب کشورها بعد از کرونا با برنامه ریزي هاي حمایتی و یارانه اي، ابتدا
تلاش کردند به نیازهاي معیشتی خانواده ها پاسخ دهند، بعد از آنها خواستند تا از رفت و آمدهاي غیر ضروري خودداري کنند.
طبیعی است در شرایط فعلی کشور که هر روز تورم فزاینده تري در حوزه هایی چون اقلام اساسی، مسکن، حمل و نقل و...اوج می
گیرد، اقشار محروم، ناچارند انتخاب دردناکی میان سلامت و معیشت داشته باشند.سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس همچنین
اظهار داشت: دولت پس از تعطیلی شهرها و محدودسازي مشاغل، باید برنامه ریزي هاي کاربردي و موثري هم براي حمایت از
معیشت و کسب و کار مردم داشته باشد تا بخشی از مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم نیز پوشش داده شود.این راهبردي است که
اکثر کشورها از آن بهره بردند. یعنی از یک طرف به صاحبان کسب و کار تسهیلات بلاعوض یا بدون بهره تعلق گرفت و از سوي دیگر
حمایت یارانه اي از اقشار پایینی جامعه انجام شد.بابایی با اشاره به ظرفیت هاي کشور در حوزه مشاغل آنلاین گفت: موضوع مهم دیگر
، ضرورت به روز آوري ساختارهاي ارتباطی جدید براي رشد مشاغل و کسب و کارها در کشور است. دولت باید از این فرصت استفاده
کند و زمینه گسترش فعالیت هاي آنلاین اقتصادي را فراهم کند. وقتی آموزش و پرورش، پروژه هاي عمرانی، دانشگاه ها و... با این
حجم از تنوع و گستردگی می توانند جلسات آنلاین را در هر شرایطی برگزار کنند، حوزه اقتصاد نیز می تواند از این ظرفیت نوین بهره
ببرد.او افزود: براي این منظور، دولت باید تلاش کند، زمینه گسترش کسب و کار در بستر سایبري را با استفاده از ظرفیت هاي داخلی
گسترش دهد. به این وسیله بخش قابل توجهی از فعالیت هاي اقتصادي با استفاده از این فناوري هاي نوین بدون نیاز به رفت و آمد و
حضور فیزیکی افراد ساماندهی می شوند. ضمن اینکه مهار و کنترل کرونا نیز با سرعت افزون تري امکان پذیر خواهد شد. البته مردم
هم باید با درك شرایط از بروز رفتارهاي پرخطر اجتماعی و اقتصادي خودداري کنند.سخنگوي کمیسیون اجتماعی گفت: هر حرکت
نسنجیده و غیر کارشناسی و هر نوع ایجاد محدودیت غیر ضروري در حوزه فعالیت هاي مشاغل آنلاین و سایت هاي اقتصادي می
تواند تبعات جبران ناپذیري در بحث سلامت از یک طرف و معیشت مردم و اقتصاد کلان کشور از سوي دیگر داشته باشد. بر خلاف
برخی دیدگاه ها که قائل به برتري سلامت بر معیشت یا بالعکس اولویت داشتن اقتصاد بر سلامت هستند، معتقدم این دو باید در کنار

 
هم مورد توجه قرار گیرند. 



 
حفظ اشتغال و امنیت شغلی کارگران در ایام کرونا 

یک مقام کارگري بر لزوم حفظ اشتغال و امنیت شغلی نیروهاي کار در ایام کرونا تاکید کرد و با اشاره به تاثیر نوسان نرخ ارز بر سفره
کارگران از شوراي عالی کار خواست تا براي افزایش قدرت خرید خانوارهاي کارگري به موضوع دستمزد ورود کند. فتح اله بیات در
گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر لزوم کاهش هزینه هاي زندگی خانوارهاي کارگري اظهار کرد: بهترین راهی که می تواند هزینه هاي
زندگی کارگران را در این شرایط جبران کند، ثبات قیمتها و تعادل در عرضه و تقاضاي بازار است. اگر قیمتها تثبیت شود و به ثبات
اقتصادي برسیم بخش اعظمی از هزینه هاي زندگی خانوارهاي کارگري کاهش می یابد.وي حفظ اشتغال موجود در کارگاهها و
کارخانه ها را خواستار شد و گفت: بسیاري از کارگران نتوانستند از تسهیلات حمایتی کرونا بهره مند شوند یا بیمه بیکاري این ایام را
دریافت کنند. شاید در بهترین حالت شرکتهاي بزرگ قرارداد یکساله با نیروهاي کارشان ببندند ولی کارگاههاي کوچک با رکود حاکم
بر بازار و افزایش هزینه ها دست و پنجه نرم می کنند و اگر کارفرما منصف باشد نهایتا بیمه کارگر را رد کند لذا در این شرایط نیاز به
حمایت بیشتري داریم و باید به تقویت بازار کار و معیشت کارگر توجه کنیم. رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی تقویت بازار
کار را مستلزم حفظ امنیت شغلی کارگران دانست و تصریح کرد:قراردادهاي موقت کار امنیت شغلی کارگران را از بین برده و این امر
باعث شده تا هیچ کارگري نتواند براي زندگی و آینده خود برنامه ریزي کند. از دست دادن شغل در شرایط کرونا نیز این روزها به
یکی از دغدغه هاي کارگران تبدیل شده است، از این رو در شرایط اقتصادي حاضر باید از کارگاهها و کارخانه ها حمایت کنیم و
جلوي بیکار شدن کارگران و خانه نشینی آنها را بگیریم. وي در پایان با اشاره به نوسان نرخ ارز و تاثیر آن بر معیشت خانوارهاي
کارگري گفت: متاسفانه بالا و پایین شدن ارز، معیشت و سفره کارگران را نشانه رفته و بیشترین زیان از نوسان نرخ ارز و تلاطم
بازارهاي داخلی را جامعه کارگري متحمل می شود لذا در شرایطی که حقوق کارگران تنها یکبار در سال افزایش می یابد لازم است

شوراي عالی کار به طور جدي به این مساله ورود کند و حفظ قدرت خرید کارگران را در دستور کار قرار دهد.
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نیاز 12 میلیون تنی به واردات گندم

گروه اصناف و کشاورزي: مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان از ترخیص فوري 120 هزار تن گندم وارداتی از بندر امام
خبر داد. به گزارش اسکناس و به نقل از کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران، جهان نژادیان افزود: این محموله گندم وارداتی که هم
اکنون در انبارهاي بندر امام نگهداري می شود در روزهاي آینده به نقاط مختلف کشور حمل می شود. وي گفت: طبق برنامه تا پایان
سال جاري حدود یک میلیون تن گندم در بندر امام تخلیه و ترخیص خواهد شد. اداره کل غله و خدمات بازرگانی خوزستان از طرف
شرکت بازرگانی دولتی ایران متولی واردات چهار کالاي اساسی شامل گندم، برنج، شکر و روغن خام از بندر امام است. حدود 90
درصد غلات و 75 درصد نهاده هاي فله اي مورد نیاز کشور از طریق بندر امام به عنوان دومین بندر بزرگ عملیاتی جمهوري اسلامی
ایران وارد می شود. گفتنی است سیاست خرید و قیمت تضمینی محصولات کشاورزي، یکی از سیاست هایی است که اغلب دولت ها
براي به ثبات رساندن بازار محصولات غذایی، حفظ امنیت غذایی و تضمین خاطر به کشاورزان براي برنامه ریزي، از آن استفاده می
کنند. خرید تضمینی یعنی دولت در ابتداي فصل کاشت، قیمتی مشخص کرده و در صورتی که محصول با کیفیت مدنظرش تولید
شود، خریدار آن خواهد بود. در کشور ما در حوزه گندم سال ها این کار به صورت ناقص اجرا شد. اما دولت در سال زراعی گذشته با
تعیین نرخ 2 هزار و 500 تومان براي خرید تضمینی گندم در حق کشاورزان جفا کرد به همین دلیل این قشر زحمتکش تنها 8.5
میلیون تن گندم خود را به دولت فروختند این در حالی است که کشورمان سالانه به 12 میلیون تن گندم براي مصرف و 4 میلیون
تن دیگر براي ذخایر استراتژیک نیاز داشت. به همین دلیل دولت حداقل براي خرید نیاز ضروري مصرف خود باید 3.5 میلیون تن
گندم وارد کند آن هم در شرایطی که کشورمان شدیدا با مشکل ارزي روبروست. از طرف دیگر هزینه هاي تولی محصولات کشاورزي
بالاتر رفته ولی این امر سبب نشد دولت نرخ خرید تضمینی گندم را معقول اعلام کند و 4 هزار تومان را براي آن تعییین کرد، همین
امر سبب شد که کارشناسان و کشاورزان به این امر واکنش منفی نشان دهند و انتظار برود سال آینده کشورمان از لحاظ امنیت
غذایی به مشکل بخورد. ملک زاده، رئیس نظام صنفی کشاورزي ایران در گفتگو با رادار اقتصاد عنوان داشت: قیمت خرید تضمینی
گندم که 4 هزار تومان اعلام شده براي اردیبهشت ماه سال آینده است، با این شرایط که روز به روز دلار گرانتر می شود و ارزش ریال
کاهش می یابد دولت باید به ازاي خرید هر کیلو گندم از دیگر کشورها 9 هزار تومان پرداخت کند. وي افزود: ولی اینطور که روز به
روز کالاها در حال گرانی هستند احتمالا دولت مجبور شود 12 میلیون تن گندم مورد نیاز را کیلویی 15 هزار تومان خریداري کند.
ملک زاده با بیان این که اگر دولت و سازمان برنامه و بودجه بر عدم تغییر نرخ خرید تضمینی گندم تاکید دارند بدون هیچ شکی
بزرگترین ضربه را به کشور وارد کرده اند، اضافه کرد: چون هم تولید کنندگان را نابود و هم اشتغال را از بین می برد و هم کشاورزان
سوق به کشت محصولات آب بر می کنند که زیاد هم در کشور تولید می شود و چون در بحث فروش و صادرات زمینه ها و زیرساخت
هاي مناسبی ایجاد نکرده ایم با فاجعه اي بزرگ روبرو خواهیم شد و به اصطلاح تولیدات روي دست کشاورزان باد می کند. رئیس
نظام صنفی کشاورزي ایران در پایان اظهار نمود: قیمت خرید تضمینی گندم که چند ماه گذشته با وزارت جهاد کشاورزي به توافق
رسیدیم 5 هزار و 480 تومان است اما در وضعیت فعلی که نهاده هاي تولید گران شده و می خواهیم کشاورزان را تشویق به تولید

کنیم نرخ منصفانه خرید تضمینی نباید کمتر از 6 هزار تومان باشد.
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غفلت از معیشت مردم در تعطیلی فراگیر

گروه اقتصاد کلان:در حالیکه ستاد ملی مبارزه با کرونا قصد دارد از هفته آینده با تعطیلی بسیاري از شهرهاي کشور،مانع شیوع
بیشتر این بیماري شود همچنان بسیاري از اقشار مردم اعتقاد دارند حتی اگر یک روز براي تامین معاش خود از خانه خارج نشوند به
مشکل برخورد خواهند کرد و در این بین دولت وظیفه دارد با تامین نیازهاي حداقلی خانوارها،دست به تعطیلی کسب و کارها بزند. به
گزارش«اسکناس»،برهمین اساس باید یادآور شد که همراهی مردم در تعطیلی هاي فراگیر،وابسته به تامین آب و نان آنها خواهد بود؛
بدیهی است در زمانیکه تورم کالاهاي اساسی سر به فلک گذاشته،اساسا انتظار آنکه مردم به طور دائم در خانه خود بنشینند بیهوده
است.اکنون بسیاري از اصناف و کارگران در طول ماه هاي گذشته بر اثر تحریم و شیوع ویروس کرونا در وضعیت قرمز به سر میبرند و

 
قطعا باید چاره اساسی براي شاغلان بازار آزاد درنظر گرفته شود. 

 
لزوم توجه به معیشت اقشار نیازمند 

در همین خصوص، نماینده مردم ساري با اشاره به ضرورت حمایت از معیشت و کسب و کار مردم در زمان اجراي برنامه هاي مقابله
اي با کرونا گفت: هرچند به طور کلی مقوله اقتصاد ارتباط نزدیکی با موضوعات اجتماعی، بهداشتی، فرهنگی و... دارد، اما این روند،
بعد از کرونا به شکل تنگاتنگی در هم تنیده شده است. به عبارت ساده تر، مساله اي که امروز سیاستگذاران و برنامه ریزان کشور با آن
روبه رو هستند، یافتن راهکاري است که بر اساس آن هم سلامت و بهداشت مردم تامین شود و هم خدشه اي بر فعالیت هاي
اقتصادي و کسب و کار مردم وارد نشود.بابایی در ادامه افزود: اغلب کشورها بعد از کرونا با برنامه ریزي هاي حمایتی و یارانه اي، ابتدا
تلاش کردند به نیازهاي معیشتی خانواده ها پاسخ دهند، بعد از آنها خواستند تا از رفت و آمدهاي غیر ضروري خودداري کنند.
طبیعی است در شرایط فعلی کشور که هر روز تورم فزاینده تري در حوزه هایی چون اقلام اساسی، مسکن، حمل و نقل و...اوج می
گیرد، اقشار محروم، ناچارند انتخاب دردناکی میان سلامت و معیشت داشته باشند.سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس همچنین
اظهار داشت: دولت پس از تعطیلی شهرها و محدودسازي مشاغل، باید برنامه ریزي هاي کاربردي و موثري هم براي حمایت از
معیشت و کسب و کار مردم داشته باشد تا بخشی از مشکلات اقتصادي و معیشتی مردم نیز پوشش داده شود.این راهبردي است که
اکثر کشورها از آن بهره بردند. یعنی از یک طرف به صاحبان کسب و کار تسهیلات بلاعوض یا بدون بهره تعلق گرفت و از سوي دیگر
حمایت یارانه اي از اقشار پایینی جامعه انجام شد.بابایی با اشاره به ظرفیت هاي کشور در حوزه مشاغل آنلاین گفت: موضوع مهم دیگر
، ضرورت به روز آوري ساختارهاي ارتباطی جدید براي رشد مشاغل و کسب و کارها در کشور است. دولت باید از این فرصت استفاده
کند و زمینه گسترش فعالیت هاي آنلاین اقتصادي را فراهم کند. وقتی آموزش و پرورش، پروژه هاي عمرانی، دانشگاه ها و... با این
حجم از تنوع و گستردگی می توانند جلسات آنلاین را در هر شرایطی برگزار کنند، حوزه اقتصاد نیز می تواند از این ظرفیت نوین بهره
ببرد.او افزود: براي این منظور، دولت باید تلاش کند، زمینه گسترش کسب و کار در بستر سایبري را با استفاده از ظرفیت هاي داخلی
گسترش دهد. به این وسیله بخش قابل توجهی از فعالیت هاي اقتصادي با استفاده از این فناوري هاي نوین بدون نیاز به رفت و آمد و
حضور فیزیکی افراد ساماندهی می شوند. ضمن اینکه مهار و کنترل کرونا نیز با سرعت افزون تري امکان پذیر خواهد شد. البته مردم
هم باید با درك شرایط از بروز رفتارهاي پرخطر اجتماعی و اقتصادي خودداري کنند.سخنگوي کمیسیون اجتماعی گفت: هر حرکت
نسنجیده و غیر کارشناسی و هر نوع ایجاد محدودیت غیر ضروري در حوزه فعالیت هاي مشاغل آنلاین و سایت هاي اقتصادي می
تواند تبعات جبران ناپذیري در بحث سلامت از یک طرف و معیشت مردم و اقتصاد کلان کشور از سوي دیگر داشته باشد. بر خلاف
برخی دیدگاه ها که قائل به برتري سلامت بر معیشت یا بالعکس اولویت داشتن اقتصاد بر سلامت هستند، معتقدم این دو باید در کنار

 
هم مورد توجه قرار گیرند. 



 
حفظ اشتغال و امنیت شغلی کارگران در ایام کرونا 

یک مقام کارگري بر لزوم حفظ اشتغال و امنیت شغلی نیروهاي کار در ایام کرونا تاکید کرد و با اشاره به تاثیر نوسان نرخ ارز بر سفره
کارگران از شوراي عالی کار خواست تا براي افزایش قدرت خرید خانوارهاي کارگري به موضوع دستمزد ورود کند. فتح اله بیات در
گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر لزوم کاهش هزینه هاي زندگی خانوارهاي کارگري اظهار کرد: بهترین راهی که می تواند هزینه هاي
زندگی کارگران را در این شرایط جبران کند، ثبات قیمتها و تعادل در عرضه و تقاضاي بازار است. اگر قیمتها تثبیت شود و به ثبات
اقتصادي برسیم بخش اعظمی از هزینه هاي زندگی خانوارهاي کارگري کاهش می یابد.وي حفظ اشتغال موجود در کارگاهها و
کارخانه ها را خواستار شد و گفت: بسیاري از کارگران نتوانستند از تسهیلات حمایتی کرونا بهره مند شوند یا بیمه بیکاري این ایام را
دریافت کنند. شاید در بهترین حالت شرکتهاي بزرگ قرارداد یکساله با نیروهاي کارشان ببندند ولی کارگاههاي کوچک با رکود حاکم
بر بازار و افزایش هزینه ها دست و پنجه نرم می کنند و اگر کارفرما منصف باشد نهایتا بیمه کارگر را رد کند لذا در این شرایط نیاز به
حمایت بیشتري داریم و باید به تقویت بازار کار و معیشت کارگر توجه کنیم. رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی تقویت بازار
کار را مستلزم حفظ امنیت شغلی کارگران دانست و تصریح کرد:قراردادهاي موقت کار امنیت شغلی کارگران را از بین برده و این امر
باعث شده تا هیچ کارگري نتواند براي زندگی و آینده خود برنامه ریزي کند. از دست دادن شغل در شرایط کرونا نیز این روزها به
یکی از دغدغه هاي کارگران تبدیل شده است، از این رو در شرایط اقتصادي حاضر باید از کارگاهها و کارخانه ها حمایت کنیم و
جلوي بیکار شدن کارگران و خانه نشینی آنها را بگیریم. وي در پایان با اشاره به نوسان نرخ ارز و تاثیر آن بر معیشت خانوارهاي
کارگري گفت: متاسفانه بالا و پایین شدن ارز، معیشت و سفره کارگران را نشانه رفته و بیشترین زیان از نوسان نرخ ارز و تلاطم
بازارهاي داخلی را جامعه کارگري متحمل می شود لذا در شرایطی که حقوق کارگران تنها یکبار در سال افزایش می یابد لازم است

شوراي عالی کار به طور جدي به این مساله ورود کند و حفظ قدرت خرید کارگران را در دستور کار قرار دهد.
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نقش آفرینی بانک سپه با ظرفیت هاي قوي تر در عرصه کلان

گروه بانک و بیمه: چقازردي در مجمع عمومی سالانه بانک سپه ضمن بیان موفقیتهاي بزرگ این بانک در سال گذشته از
ماموریتها و سیاستهاي کلان این بانک براي حضوري اثرگذار تر در عرصه کلان اقتصادي و حمایت از بنگاههاي مولد و اشتغالزا خبر
داد و گفت: سال گذشته سال ماموریتهاي بزرگ براي بانک سپه بود.به گزارش اسکناس به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه:
محمدکاظم چقازردي مدیرعامل بانک سپه درمجمع عمومی سالانه این بانک براي تصویب صورت هاي مالی سال 98 که با حضور
دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادي و دارایی و تعابیر و تقدیر خاص وي از تلاشهاي بانک سپه در بخشهاي مختلف از جمله فرایند ادغام
و نقش آفرینی در عرصه کلان اقتصادي آغاز شد، با اشاره به ویژگی هاي صورت هاي مالی این بانک اظهار داشت: بانک سپه در حوزه
تسهیلات پرداختی به بنگاههاي کوچک و متوسط از نظرنسبت منابع به مصارف بانک درمقایسه با بانک هاي بزرگ کشور جزو برترین
بانک ها بود. وي افزود: سهم بانک سپه از کل تسهیلات پرداختی نظام بانکی به بنگاههاي اقتصادي کوچک و متوسط حدود 13درصد
است که این امر نشان دهنده اهتمام ویژه این بانک در راستاي حمایت از تولید و اشتغالزایی است. مدیرعامل بانک سپه همچنین از
پرداخت مبلغ 42.988 میلیارد ریال تسهیلات به1.618 بنگاه از محل رونق تولید سال 1398 با حدود 15درصد رشد نسبت به سال
97 یاد کرد. مدیرعامل با اشاره به دو ماموریت مهم و بزرگ بانک سپه در سال 1398، پروژه ملی ادغام بانک هاي وابسته به نیروهاي
مسلح و پروژه مهاجرت به سامانه جدید بانکداري متمرکز بانک را از ماموریتهاي بزرگ وکم نظیر در نظام بانکداري کشور برشمرد که
درکنار سایر فعالیتهاي بانک با موفقیت به انجام رسیده و تکمیل خواهد شد. در بخش دیگري از سخنان خود به شاخص هاي مالی
بانک سپه در سال 98 اشاره کرد و گفت: کل دارایی هاي بانک سپه با رشدي معادل 31درصد از مبلغ 1.609.372 میلیارد ریال در
سال 98 به 2.115.385 ریال در سال 98 افزایش یافته و همچنین سرمایه این بانک در سال مذکور با 107 درصد رشد از 119.532
به 247.667 میلیارد ریال رسیده است. وي همچنین از رشد 27درصدي منابع بانک سپه از 1.400.987میلیارد ریال در سال 97 به
2.146.079 در سال 98 خبرداد. مدیرعامل افزود: کل سپرده هاي بانک سپه در پایان اسفندماه 1398 با رشدي معادل 23 درصد
نسبت به سال گذشته به مبلغ 1.353.187 میلیارد ریال افزایش یافته است و نرخ تجهیز منابع بانک در سال 98 معادل 12.38درصد
است. چقازردي تأکیدکرد: سپرده ها با تأکید بررعایت دقیق نرخ هاي سود ابلاغی و کاهش قیمت تمام شده منابع و بهبود ترکیب
سپرده ها و ثبات و پایداري آنها جذب شده است . وي با اشاره به افزایش سهم سپرده هاي ارزان قیمت بانک سپه در سال 1398، از
رشد29 درصدي تسهیلات پرداختی یاد کرد و اظهارداشت: مانده تسهیلات اعطایی بانک با رشد 29درصد به 1.220.481 میلیارد ریال
در پایان اسفند 1398 افزایش یافته است. چقازردي گفت: در راستاي حمایت از واحدهاي تولیدي و کمک به افزایش اشتغال، علاوه بر
منابع سپرده اي، نقدینگی ناشی از فروش اموال واملاك مازاد، دارایی ها و سهام شرکت هاي تابعه نیز در راستاي رشد تسهیلات دهی
به کارگیري شده است. وي در بحث حجم تسهیلات پرداختی به تفکیک بخشهاي اقتصادي از رشد 51 درصدي تسهیلات در بخش
صنعت و معدن، 24درصدي در بخش خدمات و بازرگانی، رشد 18درصدي در بخش کشاورزي و رشد 7درصدي در بخش مسکن و
ساختمان یاد کرد و گفت: از مجموع تسهیلات پرداختی طی سال 1398 بیش از 63 درصد آن به بخشهاي مولد اقتصادي تخصیص
یافته است. چقازردي خاطرنشان کرد: سهم بانک سپه از کل تسهیلات پرداختی نظام بانکی به بنگاه هاي اقتصادي کوچک و متوسط
حدود 13درصد است که از تلاش بانک سپه براي حمایت از تولید و اشتغالزایی حکایت دارد. مدیرعامل بانک سپه تصریح کرد: بانک
سپه با تکیه بر مدیریت بهینه منابع و مصارف و با توجه به نقش حیاتی بازار بین بانکی در تأمین نقدینگی بانک ها، همواره در
موقعیت سپرده گذاري قرار داشته است. رئیس هیئت مدیره بانک سپه افزود: حجم فعالیت هاي ارزي بانک سپه در سال 1398 به
رغم قرار گرفتن نام این بانک در فهرست تحریم ها، محدود شدن روابط کارگزاري و کاهش تخصیص ارز توسط بانک مرکزي بالغ بر



4748 میلیون دلار بوده و درآمدهاي ارزي ناشی از فعالیت هاي ارزي بانک در سال 1398 نسبت به سال قبل از آن 33 درصد رشد
نشان می دهد.
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اخبار

 
ترخیص اخیر برنج خارجی 

 
تاثیري بر بازار نداشت 

دبیرکل اتحادیه بنکداران اعلام کرد: قیمت برنج خارجی در سطح عمده فروشی همچنان ثابت مانده و کاهش قیمتی مشاهده نشده
است. قاسمعلی حسنی در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این سوال که با توجه به ترخیص اخیر 91 هزارتن برنج از گمرك و بنادر
طبق آخرین اظهارات گمرك آیا این مقدار برنج وارد بازار شده و قیمت برنج خارجی تغییر کرده است؟ اظهار کرد: قیمت برنجهاي
وارداتی همچنان ثابت مانده و در حال حاضر در سطح عمده فروشی قیمت آن از 21 هزار و 500 تومان تا 22 هزار تومان است و
کاهش قیمتی در بازار مشاهده نکرده ایم. وي ادامه داد: بازار این کالا دچار بیم و امید و بلاتکلیفی شده است. خریداران تمایلی به
خرید ندارند و فروشنده ها نیز نمی خواهند ضرر کنند و منتظر آینده هستند. به نظر می رسد تا پایان امسال این شرایط ادامه داشته
باشد. دبیرکل اتحادیه بنکداران اضافه کرد: از اول سال تاکنون حدود 200 درصد افزایش قیمت برنج خارجی داشتیم که علت آن

 
افزایش نرخ ارز، وابستگی بنکداران و واردکنندگان به بانک مرکزي جهت تخصیص ارز، سودجویی، گرانفروشی از تولید تا توزیع است. 

 
رشد 148 درصدي واردات 

 
محصولات دخانی در شرایط کرونا 

واردات محصولات دخانی طی نیمه اول امسال 148 درصد افزایش یافت. این در حالی است که انتظار می رفت در کنار محدودیت
هاي ارزي کشور، با شیوع کرونا میزان مصرف و واردات این محصولات کاهش یابد. به گزارش خبرنگار فارس، طی 6 ماهه اول امسال،
هزار و 285 تن تنباکو معسل به کشور وارد شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل رشد 148 درصدي را تجربه کرده است. این در
شرایطی است که با شیوع کرونا، تصمیماتی مبنی بر تعطیلی قلیان سراها از ابتداي سال صورت گرفته و نباید زمینه افزایش مصرف
تنباکو در کشور فراهم باشد. در عین حال، طبق تصمیم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري و مصوبه مجلس در سال 96 باید تولید و
واردات تنباکوي معسل متوقف می شد و حتی در دولت یازدهم، نامه اي از سوي معاون وزیر بهداشت وقت تنظیم شد و سازمان مردم
نهاد «جمعیت» مجموعه نظارت بر دخانیات کشور نیز خواستار توقف تولید و واردات تنباکوي معسل شدند که تاکنون محقق نشده و

 
همچنان روند واردات و تولید آن ادامه دارد. 

 
کاهش 30 درصدي صادرات سنگ کشور 

دبیرکل انجمن سنگ ایران اظهار کرد: به خاطر شرایط تحریم و ساخت وساز طبیعتا مصرف داخلی سنگ کاهش پیدا کرده است. هم
واحدهاي معدنی و هم واحدهاي فرآوري حدودا با یک سوم ظرفیت کار می کنند. احمد شریفی در گفت وگو با ایلنا در مورد میزان
صادرات سنگ اظهار داشت: در سال 97 حدود 1 میلیون تن سنگ فرآوري نشده و حدود 600 هزار تن هم سنگ فرآوري شده صادر
می کردیم. این روند در سال 98 و 99 کاهش پیدا کرده بطوریکه در سال 98، 20 درصد کاهش کلی و در سال 99 هم حدود 15 تا
20 درصد کاهش خواهیم داشت. به عبارتی سال 99 نسبت به سال 97 شاید بیش از 30 درصد افت صادرات داشته باشیم. وي افزود:
مشکلات اصلی این حوزه مربوط به تحریم ها، عوارض صادراتی در وزارت صمت، جابجایی پول در کشورهاي خارجی است. همچنین
در کشورهاي خارجی ما امکان انبار و برنامه هاي صادراتی و حمایت هاي دولتی را نداریم. همه این عوامل باعث شده تا به جاي

 
افزایش پتاسیل بسیار خوبی که در صنعت سنگ وجود دارد، به سمت کاهش برود. 



 
رشد 18.1 درصدي میزان استخراج اسمی پروانه هاي معدنی 

بررسی میزان استخراج اسمی پروانه هاي بهره برداري معدن در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش 18.1
درصدي را نشان می دهد. به گزارش ایرنا برپایه جداول آماري وزارت صنعت، معدن وتجارت حاکی است، امسال در دوره فروردین
لغایت شهریورماه، تعداد 308 فقره پروانه بهره برداري از معدن با میزان استخراج اسمی 13 میلیون و 954 هزار تن صادر شد که
زمینه اشتغال دو هزار و 538 نفر فراهم خواهد ساخت که در مقایسه با نیمه نخست سال 98 از نظر اشتغال 2.3 درصد کاهش دارد.
بررسی آمارهاي مربوطه گویاي آن است که تعداد پروانه هاي صادره در دوره این گزارش نسبت به نیمه نخست پارسال افزایش 7.3

درصدي دارد.



فعالیت 30 کارآفرین برتر در مراکز آموزش فنی و حرفه اي همدان

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/08/27

فعالیت 30 کارآفرین برتر در مراکز آموزش فنی و حرفه اي همدان

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان با تاکید بر اینکه دوره هاي آموزشی و تولیدي همراه با اشتغال در کارگاه هاي

 
فنی و حرفه اي اجرا می شود گفت: 30 کارآفرین برتر در این مراکز فعالیت و حضور دارند. 

وهب مختاران در شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان همدان با اشاره به گستردگی و خدمات این اداره کل به متقاضیان

 
افزود: یکی از این فعالیت ها برگزاري آموزش هاي مهارتی در حوزه کاهش آسیب هاي اجتماعی است. 

وي ادامه داد: آموزش فنی حرفه اي و مهارت آموزي زمینه ایجاد اشتغال براي افراد جویاي کار را مهیا کرده است و تداوم این رویه

 
آسیب هاي اجتماعی را کاهش می دهد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان، آموزش در فضاي کسب و کار را مفید دانست و افزود : باید جوانان را با آموزش هاي

 
صحیح ، براي ورود به بازار کار آماده کرد. 

مختاران، بازنگري در ارائه آموزش هاي مهارتی و متناسب سازي این آموزش ها با نیاز بازار کار را زمینه ساز ایجاد جهش در بازار
کسب و کار عنوان کرد و افزود: با همکاري و تعامل سایر دستگاه هاي اجرایی در سطح کشور و استان می توان نهایت بهره برداري از

 
آموزش هاي مهارتی را براي توسعه اقتصادي کشور و استان برد. 

وي ادامه داد: اشتغال به خودي خود ایجاد نمی شود بلکه باید زمینه اي براي آن فراهم شود بنابراین باید برگزاري دوره هاي آموزشی،

 
پرداخت تسهیلات و سرمایه گردش به مربیان مورد توجه قرار گیرد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان همدان، حرکت به سوي کیفی سازي آموزش هاي مهارتی و ارائه آموزش هاي مهارتی در

 
حوزه مشاغل نوین را از دیگر راهکارهاي زمینه سازي لازم در راستاي ایجاد اشتغال مولد و پایدار برشمرد. 

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان همدان نیز با اشاره به اینکه هدف اصلی ما کاهش جرم در جامعه است گفت:

 
آموزش مهارتی یکی از راه هاي موثر نجات افراد از آسیب هاي اجتماعی است. 

پژمان آذرمی حلقه مفقوده در آسیب هاي اجتماعی را آموزش هاي مهارتی دانست و ابراز امیدواري کرد: با مساعدت اداره کل آموزش

 
فنی و حرفه اي بتوانیم در حوزه بهبود یافتگان و عدم گرایش آنها به مواد مخدر و دیگر آسیب هاي اجتماعی، تاثیرگذار باشیم. 

به گفته وي مهمترین معضلات اجتماعی و آسیب هایی مانند اعتیاد، از نبود اشتغال در جامعه نشات می گیرد، در صورتیکه فراهم

 
کردن زمینه برگزاري دوره هاي آموزش و مهارت آموزي، فرصت هاي شغلی را براي آنها مهیا می کند. 

در راستاي کاهش آسیب هاي اجتماعی این شورا با حضور مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي، دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد
مخدر استان، سازمان هاي مردم نهاد و سایر دستگاه هاي مرتبط تشکیل شد.



ارائه وام در ازاي به کارگیري مددجویان کمیته امداد
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ارائه وام در ازاي به کارگیري مددجویان کمیته امداد

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) گلستان از ارائه بسته هاي تشویقی به کارفرمایان براي اشتغال مددجویان خبرداد. عیسی
بابایی اظهارکرد: کارفرمایان در مشاغل و صنوف مختلف در ازاي به کارگیري هر یک از مددجویان کمیته امداد از بسته هاي تشویقی
بهره مندمی شوند.بابایی با اشاره به بسته هاي تشویقی کارفرمایی این نهاد عنوان کرد: کمیته امداد با اجراي برنامه هاي متنوع در
زمینه توانمندسازي و دستیابی به اشتغال مناسب و پایدار در نظر دارد با اعطاي بسته هاي تشویقی به کارفرمایان در قبال بکارگیري
مددجویان گام هاي موثري بردارد.مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان گلستان خاطر نشان کرد: کارفرمایان مشمول این
طرح به ازاي بکارگماري هر نفر از مددجویان (پرداخت حداقل حقوق مصوب اداره کار و بیمه مددجو) می توانند از وام اشتغال به مبلغ
50 میلیون تومان در قالب تسهیلات کارفرمایی با کارمزد چهار درصد و بازپرداخت هفت ساله بهره مند شوند.وي با تشریح بسته
تشویقی پرداخت حق بیمه سهم کارفرما ادامه داد: به منظور ایجاد انگیزه در کارفرمایانی که مددجویان تحت حمایت کمیته امداد را
به کارگمارده اند، 100 درصد حق بیمه سهم کارفرما طی دوسال، پس از اطمینان از پرداخت حق بیمه، به کارفرما پرداخت می
شود.بابایی تصریح کرد: حق الزحمه بکارگیري هریک از مددجویان تحت حمایت این نهاد به موسسات کاریابی و مشاوره شغلی برابر
نصف حداقل حقوق و دستمزد مصوب شوراي عالی کار در همان سال به علاوه 100 هزار تومان (به عنوان تشویق) است.لازم
بذکراست، در مناطق محروم، بسته به ضریب محرومیت، کارفرمایان می توانند همزمان از تسهیلات کارفرمایی و حق بیمه سهم

کارفرما بهره مند شوند.



اخبار
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اخبار

 
عبور از آسیب هاي اجتماعی به نهضت عمومی پیشگیري نیاز دارد 

مدیرکل تبلیغات اسلامی گلستان با بیان این که مسجد و امام محله محور اصلی کاهش آسیب هاي اجتماعی است، گفت: عبور از
آسیب هاي اجتماعی به نهضت عمومی پیشگیري نیاز دارد. حجت الاسلام نور االله ولی نژاد عصر یکشنبه در سرکشی از پایگاه هاي
فرهنگی و اجتماعی مسکن مهر گرگان اظهارکرد: رسیدگی به محلات کم برخوردار وظیفه نظام اسلامی در توزیع عادلانه منابع در
سطح جامعه و برخوردارسازي تمام اقشار جامعه اسلامی از ثروت عمومی است. مدیرکل تبلیغات اسلامی گلستان افزود: به منظور
کاهش آسیب هاي اجتماعی در محلات کم برخوردار استقرار یک روحانی توانمند در قالب امام به همراه خانواده در این محلات
موجب تداوم فعالیت هاي فرهنگی و مدیریت خدمات عمومی و ارتقاي سطح فرهنگی، ایجاد امنیت و رفع آسیب هاي موجود در محله
خواهد شد. وي با اشاره به اینکه رسالت و ماموریت امام محله صرفاً به اقامه نماز جماعت نیست، اضافه کرد: رسالت امام محله
کارکردهاي فرهنگی، اجتماعی، آموزشی، مواسات، اشتغال زایی و غیره را شامل می شود و زبان گویاي مردم و مسئولان و بسترساز
رشد و تعالی محله است. ولی نژاد ادامه داد: بحث مقابله با آسیب هاي اجتماعی باید تبدیل به نهضت عمومی شده و در این زمینه از
ظرفیت همه اقشار و افراد صاحب نظر، چهره هاي فرهنگی و نخبگان استفاده شود. وي با اشاره به ظرفیت خوب تشکل هاي غیردولتی
در محلات کم برخوردار تاکید کرد: دستگاه هاي حاکمیتی به تنهایی قادر به مقابله با آسیب هاي اجتماعی و آثار مخرب آن نیستند
لذا بهره گیري از ظرفیت تشکل هاي غیردولتی و شناسایی افراد اثرگذار می تواند در کسب نتایج مطلوب تاثیرگذار باشد. مدیرکل
تبلیغات اسلامی گلستان با اشاره به اینکه آسیب اجتماعی بزرگترین خطري است که کشور و نظام را تهدید می کند، افزود: مفاسد و

 
آسیب هاي اجتماعی مسأله بسیار مهم و دامنگیر و مهمترین دغدغه امروز کشور است. 

 
تشریح برنامه هاي بزرگداشت هفته بسیج در شرکت توزیع نیروي برق استان سمنان 

در هشتمین نشست اعضاي شوراي پایگاه مقاومت بسیج نور شرکت توزیع نیروي برق استان سمنان، برنامه هاي بزرگداشت هفته
بسیج برنامه ریزي شد. فرمانده پایگاه مقاومت بسیج نور این شرکت، ضمن گرامیداشت چهل و یکمین سال یاد هفته بسیج بیان
داشت : 15 برنامه فرهنگی ، ورزشی ، تخصصی ، هنري و تبلیغی پیش بینی و طرح ریزي گردیده ، که در نظر است به صورت شایسته
اي در هفته مورد اشاره اجرایی شود . حمید نظري گفت : فضاسازي و تبلیغات محیطی، مسابقه کتابخوانی از کتاب هاي "" این مرد
پایان ندارد ؛ حاوي زندگی جهادي سرباز اسلام شهید قاسم سلیمانی "" و "" آخرین نماز در حلب ؛ شامل زندگی نامه و خاطرات

 
جوان مومن انقلابی ، مدافع حرم ، پاسدار شهید عباس دانشگر ""، از جمله برنامه هاي در دست اقدام است . 

وي اظهار داشت : برپایی نمایشگاه عکس و پوستر ، تجلیل مجازي از خانواده شهید، تقدیر از بسیجیان نمونه ، تهیه طرح هاي
گرافیکی ، تنظیم روز شمار هفته بسیج ، اجراي طرح توسل و رزمایش خدمت متعالی براي اصلاح و بهسازي شبکه و تاسیسات توزیع

 
برق روستایی ،از دیگر برنامه هایی است که به اجرا درخواهند آمد. 

 
حضور رایزنان فرهنگی به نمایندگی 

 
از مدیریت شهري اصفهان در نمایشگاه شانگهاي 

معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی شهرداري اصفهان گفت: به دلیل شیوع بیماري کرونا، مدیریت شهري اصفهان
امسال براي حضور در نمایشگاه بین المللی CIIE که بزرگترین نمایشگاه چند منظوره آسیا است از توان رایزنان فرهنگی اصفهان در



 
چین استفاده کرد. 

به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري اصفهان، مرتضی رشیدي با اشاره به اینکه نمایشگاه بین المللی CIIE که بزرگترین
نمایشگاه چند منظوره آسیا است از پنجم نوامبر (15 تا 20 آبانماه) در شهر شانگهاي چین برگزار شد، اظهار کرد: مدیریت شهري
اصفهان براي انجام رسالت معرفی شهر اصفهان و رونق بخشیدن به فرهنگ، تصمیم گرفت در این نمایشگاه شرکت کند. وي ادامه داد:
براي حضور در این نمایشگاه با ایرانیان مقیم شانگهاي و فعالان فرهنگی رایزنی شد و بدون حضور حتی یک نفر از مجموعه شهرداري
در چین براي اولین بار در بزرگترین نمایشگاه چندمنظوره آسیا شرکت کردیم و به معرفی آثار، صنایع دستی و فرهنگ شهر اصفهان

 
پرداختیم. 

معاون اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی شهرداري اصفهان تصریح کرد: مجموعه کتابچه هایی به منظور معرفی صنایع
دستی و هنر اصفهان آماده و به زبان چینی ترجمه شده و در اختیار بازدیدکنندگان قرار گرفت؛ معرفی شهر، تاریخ و هویت شهر
اصفهان و رونق اقتصاد فرهنگ هدف ما از شرکت در این نمایشگاه بود که با بازدیدهایی که صورت گرفته روزهایی بهتر از قبل در

حوزه ارتباطات فرهنگی با چند شهر چین را خواهیم داشت.



نیاز 12 میلیون تنی به واردات گندم
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نیاز 12 میلیون تنی به واردات گندم

گروه اصناف و کشاورزي: مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان از ترخیص فوري 120 هزار تن گندم وارداتی از بندر امام
خبر داد. به گزارش اسکناس و به نقل از کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران، جهان نژادیان افزود: این محموله گندم وارداتی که هم
اکنون در انبارهاي بندر امام نگهداري می شود در روزهاي آینده به نقاط مختلف کشور حمل می شود. وي گفت: طبق برنامه تا پایان
سال جاري حدود یک میلیون تن گندم در بندر امام تخلیه و ترخیص خواهد شد. اداره کل غله و خدمات بازرگانی خوزستان از طرف
شرکت بازرگانی دولتی ایران متولی واردات چهار کالاي اساسی شامل گندم، برنج، شکر و روغن خام از بندر امام است. حدود 90
درصد غلات و 75 درصد نهاده هاي فله اي مورد نیاز کشور از طریق بندر امام به عنوان دومین بندر بزرگ عملیاتی جمهوري اسلامی
ایران وارد می شود. گفتنی است سیاست خرید و قیمت تضمینی محصولات کشاورزي، یکی از سیاست هایی است که اغلب دولت ها
براي به ثبات رساندن بازار محصولات غذایی، حفظ امنیت غذایی و تضمین خاطر به کشاورزان براي برنامه ریزي، از آن استفاده می
کنند. خرید تضمینی یعنی دولت در ابتداي فصل کاشت، قیمتی مشخص کرده و در صورتی که محصول با کیفیت مدنظرش تولید
شود، خریدار آن خواهد بود. در کشور ما در حوزه گندم سال ها این کار به صورت ناقص اجرا شد. اما دولت در سال زراعی گذشته با
تعیین نرخ 2 هزار و 500 تومان براي خرید تضمینی گندم در حق کشاورزان جفا کرد به همین دلیل این قشر زحمتکش تنها 8.5
میلیون تن گندم خود را به دولت فروختند این در حالی است که کشورمان سالانه به 12 میلیون تن گندم براي مصرف و 4 میلیون
تن دیگر براي ذخایر استراتژیک نیاز داشت. به همین دلیل دولت حداقل براي خرید نیاز ضروري مصرف خود باید 3.5 میلیون تن
گندم وارد کند آن هم در شرایطی که کشورمان شدیدا با مشکل ارزي روبروست. از طرف دیگر هزینه هاي تولی محصولات کشاورزي
بالاتر رفته ولی این امر سبب نشد دولت نرخ خرید تضمینی گندم را معقول اعلام کند و 4 هزار تومان را براي آن تعییین کرد، همین
امر سبب شد که کارشناسان و کشاورزان به این امر واکنش منفی نشان دهند و انتظار برود سال آینده کشورمان از لحاظ امنیت
غذایی به مشکل بخورد. ملک زاده، رئیس نظام صنفی کشاورزي ایران در گفتگو با رادار اقتصاد عنوان داشت: قیمت خرید تضمینی
گندم که 4 هزار تومان اعلام شده براي اردیبهشت ماه سال آینده است، با این شرایط که روز به روز دلار گرانتر می شود و ارزش ریال
کاهش می یابد دولت باید به ازاي خرید هر کیلو گندم از دیگر کشورها 9 هزار تومان پرداخت کند. وي افزود: ولی اینطور که روز به
روز کالاها در حال گرانی هستند احتمالا دولت مجبور شود 12 میلیون تن گندم مورد نیاز را کیلویی 15 هزار تومان خریداري کند.
ملک زاده با بیان این که اگر دولت و سازمان برنامه و بودجه بر عدم تغییر نرخ خرید تضمینی گندم تاکید دارند بدون هیچ شکی
بزرگترین ضربه را به کشور وارد کرده اند، اضافه کرد: چون هم تولید کنندگان را نابود و هم اشتغال را از بین می برد و هم کشاورزان
سوق به کشت محصولات آب بر می کنند که زیاد هم در کشور تولید می شود و چون در بحث فروش و صادرات زمینه ها و زیرساخت
هاي مناسبی ایجاد نکرده ایم با فاجعه اي بزرگ روبرو خواهیم شد و به اصطلاح تولیدات روي دست کشاورزان باد می کند. رئیس
نظام صنفی کشاورزي ایران در پایان اظهار نمود: قیمت خرید تضمینی گندم که چند ماه گذشته با وزارت جهاد کشاورزي به توافق
رسیدیم 5 هزار و 480 تومان است اما در وضعیت فعلی که نهاده هاي تولید گران شده و می خواهیم کشاورزان را تشویق به تولید

کنیم نرخ منصفانه خرید تضمینی نباید کمتر از 6 هزار تومان باشد.



اصلاح طلبان تا آذرماه به تصمیم نهایی می رسند
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بروز اختلافاتی در جریان اصلاح طلب، سبب برخی نگرانی ها در خصوص حضور این جریان در انتخابات 1400 شده است.
رقابتی شدن این انتخابات، تنها با حضور اصلاح طلبان ممکن است. مشارکت بالا در انتخاباتی رقابتی، موضوعی بوده که در

ماه هاي اخیر موجب نگرانی اصول گرایان شده است. در همین خصوص سید محمود میرلوحی عضو ...

بروز اختلافاتی در جریان اصلاح طلب، سبب برخی نگرانی ها در خصوص حضور این جریان در انتخابات 1400 شده است.
رقابتی شدن این انتخابات، تنها با حضور اصلاح طلبان ممکن است. مشارکت بالا در انتخاباتی رقابتی، موضوعی بوده که در ماه هاي
اخیر موجب نگرانی اصول گرایان شده است. در همین خصوص سید محمود میرلوحی عضو شوراي عالی سیاستگذاري اصلاح طلبان،

 
گفت وگویی با انجام داده است که می خوانید. 

بروز اختلافاتی در جریان اصلاح طلب، سبب برخی نگرانی ها در خصوص حضور این جریان در انتخابات 1400 شده است. رقابتی
شدن این انتخابات، تنها با حضور اصلاح طلبان ممکن است. مشارکت بالا در انتخاباتی رقابتی، موضوعی بوده که در ماه هاي اخیر
موجب نگرانی اصول گرایان شده است. در همین خصوص سید محمود میرلوحی عضو شوراي عالی سیاستگذاري اصلاح طلبان، گفت

 
وگویی با انجام داده است که می خوانید. 

به گزارش روز نو :در ماه هاي اخیر شاهد بروز اختلافاتی در جریان اصلاح طلب بوده ایم. این اختلافات چه تاثیري بر حضور اصلاح

 
طلبان در 1400 خواهد داشت؟ 

بالاخره اختلافات، طبیعت کار جمعی و سیاسی است. اگر فقط شوراي هماهنگی اصلاحات را در نظر بگیریم، 30 حزب در آن حضور
دارند اما به نظر می آید که تجارب قابل توجهی در جریان اصلاحات هست. در این خصوص تجربیاتی از انتخابات 74 داریم. در سال
74، شصت درصد آرا را در اختیار داشتیم اما به دلیل تعدد کاندیداها، نتوانستیم در عمل از آن شصت درصد راي استفاده کنیم و به
مرحله دوم کشیده شد. بعد از آن، آقاي احمدي نژاد آمد و دیدیم که کشور در آن 8 سال، عملا عقب افتاد. در 92 جریان اصلاحات
اعلام کرد، به علت اینکه منافع ملی را به منافع جریانی ترجیح می دهد، یک کاندیداي تابلودار اصلاح طلب که معاون اول رئیس دولت
اصلاحات بود را به درخواست وي کنار گذاشت. (رئیس دولت اصلاحات از ایشان خواست کناره گیري کنند) آقاي روحانی که تا آن
موقع، بیشتر به عنوان یک جریان تقریبا راست و اصولگرا را شناخته می شد، به عنوان نامزد اصلاح طلبان مطرح شد. در 96 هم
اصلاح طلبان، مصلحت را در ادامه همان راه و تکرار دوره دوم آقاي روحانی دیدند. شرایط بین المللی، برجام، تحریم ها و کرونا یک
طرف و از طرف دیگر شرایط داخلی که در 98 پیش آمد. اینکه اولویت کشور از مشارکت حداکثري به مشارکت اقلیت رسید، براي یک

 
جریان به فرصت تبدیل شد و عملا شاهد بودیم که طبق اعلام وزارت کشور و رئیس جمهوري، 230 کرسی مجلس غیررقابتی شد. 

 
با این شرایط اصلاح طلبان چه نگاهی به حضور در انتخابات 1400 دارند؟ 

اگر بخواهیم جریان اصلاح طلب را دسته بندي کنیم، اکثریت اصلاح طلبان در دو دیدگاه صحبت می کنند. یک جریان معتقد است
که اگر قرار است با همین روش ادامه دهیم، اساسا مفهوم انتخابات رقابتی در این معنا به چالش کشیده می شود. یک دسته هم
معتقدند، به هر نحو و هر طور که زمینه فراهم باشد، باید در انتخابات حضور پیدا کرد. البته جز این دو دیدگاه، نحله هاي دیگر نیز
هستند اما این دو تفکر، بیشتر بحث می کند. در واقع، میدان و فضاي اصلاح طلبی در حال حاضر بین این دو تقسیم شده است. اگر



فضا روشن تر شود و مشخص شود که قصد دارند انتخابات رقابتی با مشارکت حداکثري و یک دولت قوي و مورد اجماع ملی درست
کنند که بتواند با چالش هاي بین المللی و از جمله شرایط جدید فراهم آمده در آمریکا، پیگیري برجام و بقیه مسائل بین المللی نیاز
به یک دولت مورد اجماع است، نه یک دولت اقلیتی مانند مجلس که همین الان هم با وجود هم حمایتی که صداوسیما و بقیه بخش
ها از آن می کنند، موفقیت چندانی نداشته است. در حال حاضر جریان اصلاحات هم ساکت است. فضا را باز گذاشته و حتی اعلام
کرده که ما، به رغم اینکه این مجلس، مجلس قابل بحثی است، به خاطر برگشت مجلس به جایگاه اصلی و در تراز قانون اساسی اش
کمک خواهیم کرد. من ندیدم که اصلاح طلبی بگوید نباید به این مجلس کمک کرد یا تضعیف مجلس را تجویز کند. این مجلس اگر
راي شصت درصدي داشت، هم با دنیا بهتر حرف می زد، هم با داخل و بخش هاي مختلف جامعه بهتر کار می کرد و قدرت بسیج و

 
سازماندهی اش در میان مردم و افکار عمومی خیلی قوي تر بود. 

وقتی مشارکت در خصوص مجلس چنین اهمیتی دارد، وضعیت رئیس جمهور که مشخص است؛ چون نماد جمهوریت و راي ملی
است. ما هیچ فردي نداریم که به اندازه رئیس جمهور آراي ملت را اخذ کند. حالا تصور کنید، یک رئیس جمهور مورد اجماع که
بیست و پنج، سی میلیون راي داشته باشد، با دنیا و مردم صحبت کند. دولت اول و دوم اصلاحات هر 9 روز با یک بحران مواجه بود
اما چون اعتبار ملی داشت، به درستی به عنوان یک دولت موفق پیش رفت. با این وجود، رقباي آن، به ناچار اعتراف کردند که از لحاظ
اقتصادي و فعالیت و شاخص هاي ملی پیشرفت کرد. اکنون هم همین طور است. رئیس جمهور اگر مورد اجماع ملی باشد، بهتر و
قدرتمندتر می تواند در راستاي خواست مردم، تصمیم گیري هاي لازم را انجام دهد و دولتی شجاع، قدرتمند و راهگشا خواهد بود. در
غیر این صورت رئیس جمهوري که با راي اقلیت روي کار بیاید، لکنت زبان خواهد داشت. ما انسان هاي معجزه گر نداریم. با وجود
ساختار حزبی ضعیف ما، قدرت سازماندهی تشکیلاتی پشت رئیس جمهورمان نیست. حالا تصور کنید، این فرد راي مردم را هم
نداشته باشد، معلوم است که در مسائل مختلف جهانی و داخلی لکنت پیدا می کند. بنابراین ما نباید تن به انتخابات اقلیتی با راي
محدود دهیم و از مشارکت حداکثري فاصله بگیریم. اختلافات اصلاح طلبان قابل رفع است و ان شاءا... به زودي و تا آذر ماه به ساختار
مناسبی خواهند رسید. من مشکلی نمی بینم. رئیس دولت اصلاحات هم در سال 76، در بهمن ماه ساختار مناسبش شکل گرفت.
جریان اصلاحات، یک جریان نسبتا سازمان یافته است و مجموعه ها، ساختارها و اتاق هاي فکر دارد و به نظرم زود جمع می شوند و

 
کار و برنامه خودشان را تدوین می کنند. 

در حــال حـــاضر شاهد افزایش اعتراضات به وضعیت معیشتی هستیم. آیا برنامه اي براي کاندیداي اصلاحات در 1400 وجود دارد
یا با بی برنامگی مواجه خواهیم بود. آیا برنامه اي براي رفع مشکلات سیاسی، اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی کشور در دست اصلاح

 
طلبان هست؟ 

چون هنوز در کمبود و ضعف کار حزبی ساختاریافته در کشور رنج می بریم، این مشکل را داریم. بالاخره احزابی که در دنیا فعالیت
می کنند، ساختار دارند. این احزاب در موضوعات مختلف سندهاي متعدد امنیتی، بین المللی، آموزشی، اقتصادي و درمان دارند. این
سندها در کشور ما مرسوم و معمول نیست، البته امکانش هم به آن شکل نیست اما دست ما هم خیلی خالی نیست. بالاخره جریان
اصلاحات در شوراها برنامه نوشت. ساختار شوراي عالی نیز این گونه و به صورت کارگروهی بود و یک کارگروه سیاست و برنامه داشت،
می توانست چنین کارگروهی سریع شکل بگیرد. نیروهایی که توان برنامه ریزي دارند، در جریان اصلاحات فراوان اند. الان گزارش
هاي مختلف در حوزه هاي مختلف آب، نیرو، عمران، محیط زیست و اقتصاد هست اما اینکه این مسائل با شرایط روز منطبق شود و به
روز شود، طبیعتا نیاز به همت، تلاش و برنامه دارد. اینها شدنی است. البته در دو انتخابات اخیر 94 و 96، همچنان بحث اشتغال،
اقتصاد و رونق اقتصادي در دستور است. ملاحظه می کنید چنین مسائلی، مسائل اصلی است. فکر می کنم هر دو جناح کشور و
طبیعتا هر جناحی جز این دو که بخواهد به صحنه بیاید، باید حرف اولش اقتصاد، اشتغال و یافتن راه حل مناسب براي تامین سرمایه
اشتغال باشد. همه مسائل کشور، اعم از خط فقر، صادرات، آسیب هاي اجتماعی، تلاطم هاي کشور، همه به اقتصاد ختم می شود.
طبیعی است که این مسأله باید اولویت یابد و بقیه مسائل و مطالبات هم در جاي خود مطرح است. امیدواریم با رفتن ترامپ و بالا



 
رفتن انسجام و مشارکت مردم در انتخابات که البته کار سختی است، وضعیت بهتر شود. 

بــرخــی تحلیلگران می گویند عده اي به دنبال مشارکت حداقلی در انتخابات هستند. از طرفی ما شاهد ردصلاحیت هاي در اسفند

 
بودیم. با توجه به اینکه ما در مشارکت حداکثري در آمریکا بودیم، آسیب این مسأله براي کشور چه خواهد بود؟ 

بحث مشارکت مردم و حضور مردم در صحنه انتخابات ایران، فراتر از یک انتخابات و حتی رفراندوم است. خوب یا بد، الزام پیش آمده
یا به اضطرار این وضعیت پیش آمده که شما ببینید مثلا بازار تهران با کمیسیون انتخابات در واشنگتن بیشتر تغییر می کند. این ها
واقعیاتی است که باید بپذیریم. جریان اصولگرایی احتمالا به خاطر راهبردهاي ضعیف نتوانسته هنوز تعامل کند و معمولا اگر مشارکت
در انتخابات کم باشد سهم بیشتري دارند و معمولا اگر مشارکت از چهل و پنج درصد بالاتر برود، کم نصیب می شوند. البته این به
علت ساختار انتخاباتی ما هم هست. در جاهاي دیگر این طور نیست که بگویند یا همه یا هیچ. یعنی می بینید چمران همان راي
قبلی خود را آورده است اما دفعه قبل راي اول بوده و این دفعه راي بیست و دوم بنابراین، نمی تواند به شورا بیاید یا حدادعادل، این
دفعه راي اش سی و یکم بوده است و نمی تواند به مجلس بیاید. حالا، شاید مصلحت باشد ساختار را به جاي اي که این گونه که
هست بسازیم، تناسبی کنیم اما فعلا این طور است. وقتی هم این طور هست، در شوراي دوم مشارکت پایین می آید و اصولگرایان در
شورا قرار می گیرند. در انتخابات مجلس یازدهم می بینیم مشارکت پایین می آید و اصولگرایان به مجلس راه پیدا می کنند. هر وقت
اصلاح طلبان حضور فعال داشته باشند، انتخابات رقابتی می شود. البته این همه جا همین گونه است. مثلا در انتخابات آمریکا، واقعا
رقابت شد و همه به صحنه آمدند . سوال این است که چرا معمولا راي هاي خاکستري به سمت اصلاحات می آیند؟ دلیل این است
که به هرحال اصلاحات راهبردها و شعارهایی دارد. از انتخابات رقابتی و مسیر دموکراسی دفاع می کند. معلوم است که وقتی از این
مطالبه ها صحبت شود، راي جوانان به سمت اصلاح طلبان می آید. اقوام، زنان، فرهنگیان و طبقه متوسط، این اقشار هستند که به
دنبال این مسیرها اند و باعث راي هاي بالا می شوند. لذا چون مشارکت و برنده شدن اصلاحات، یک رابطه مستقیم پیدا کرده است،
جریان اصولگرایی اگرچه نمی تواند این را صریح بگوید اما در عمل این را ابراز می کنند. آقایان مصباحی مقدم، باهنر و رسایی هم به
نوعی گفتند که هر وقت مشارکت باشد به نفع اصلاحات است. افکار آنها بیشتر محافظه کاري است لذا اصل حضور و مشارکت یک

 
پیوند وسیع با امنیت ملی، قدرت ملی ما، انسجام ملی ما و آینده کشور ما دارد. 

 
عملکرد دولت فعلی چه کمکی به منافع ملی ما کرد؟ 

آقاي روحانی اگر با اوباما مذاکره کرد و ظریف، یک تنه در برابر همه ایستاد، به دلیل پشتوانه و راي مردمی بالاي او بود. امروز چین و
روسیه کنار ما قرار می گیرند و همراه ما می شوند یا 13 عضو شوراي امنیت براي قضیه پایان تحریم تسلیحاتی کنار ایران قرار می
گیرند. در گذشته وضعیت به این صورت نبود. آن زمان همین چین منافع ملی اش را این گونه تامین می کرد که از آمریکا امتیاز می
گرفتند و متاسفانه این پنج، شش قطعنامه، همین گونه تصویب شد. براي هرکدام آمریکا، یک امتیاز به چین داد، یک امتیاز به روسیه
و یک امتیاز به اروپا می داد و آنها هم طبعا راي می دادند. حالا این کار را نمی کنند یا از آمریکا ناامید شدند یا احساس کردند ایران
هم یک قدرت است. دوستان اصولگراي ما می گویند این به علت برتري نظامی ماست. ما هم قبول داریم توان نظامی ایران، توان
بالایی است. توان صادراتی ما امروز پنجاه میلیارد دلار شده است که ما صادرات داریم. ظرفیت تولید داخلی ما هم هست. قدرت
مهندسان، طراحان و کارشناسان ما هم هست. همه اینها طبیعی است اما در کنار همه اینها دیپلماسی ما هم نقش مهمی دارد
دیپلماسی ما، مبتنی بر راي مردم و حمایت پشتیبانی آنهاست. قابل پیش بینی است که اگر مشارکت انتخابات بالاي شصت درصد
باشد، رئیس جمهور منتخب هر که و از هر جناحی که باشد، داراي قدرت چانه زنی در دنیا و در دخالت کشور است. ما در انتخابات
80 می بینیم اصفهان، اردبیل، آذربایجان غربی و شرقی و کردستان به پنج استان آخر جدول تبدیل می شوند. علت این است که مثلا
اصفهان فکر می کرد، رئیس دولت اصلاحات آب اصفهان را به یزد برده است، پس راي اصفهان به رئیس دولت اصلاحات کم می شود.
حالا فکر کنید این استان هاي مرزي مشارکت نکنند، فرهنگیان و دانشگاهیان مشارکت نکنند، هنرمندان و زنان به صحنه نیایند.



نتیجه مشارکت پایین خواهد بود. بالاخره تیرهاي مساجد و از این قبیل به شورا سنتی پاي صندوق راي می آیند. گوش آن ها به
رادیو و تلویزیون است. به عنوان کسی که تمام این انتخابات را به صورت نزدیک مشاهده کرده است، انتخابات ما بقیه کشورها فرق

دارد.



پیام تبریک رئیس کانون کارآفرینی استان خوزستان به مناسبت هفته جهانی

کارآفرینی

منبع: پترونیوزشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/08/27

 
احمد هرمز رئیس کانون کارآفرینی استان خوزستان، طی پیامی فرا رسیدن هفته جهانی کارآفرینی را تبریک گفت. 

به گزارش پترونیوز و به نقل از روابط عمومی کانون کارآفرینی استان

 
خوزستان در متن این پیام آمده است: 

کارآفرینی، مفهومی است که همواره همراه بشر بوده و به عنوان یک پدیده
نوین، نقش موثري را در توسعه و پیشرفت اقتصادي کشورها ایفا می کند،
کارآفرینی در اقتصاد رقابتی و مبتنی بر بازار امروزه، داراي نقش کلیدي
بوده و تضمین حیات و بقاء کشورها نیازمند نوآوري، ابداع و خلق محصولات

 
و خدمات جدید می باشد. 

دستیابی به آرمان هاي توسعه پایدار کشور که جایگاه شایسته اي در اقتصاد جهانی براي کشور فراهم می کند تنها از طریق توسعه و

 
گسترش کارآفرینی امکان پذیر است. 

توسعه فرهنگ کارآفرینی، انجام حمایت هاي لازم از کارآفرینان، ارائه آموزش هاي مورد نیاز به آنان و انجام تحقیقات و پژوهش هاي
لازم در این زمینه بوده است. کارآفرینی مهم ترین منبع نوآوري، اشتغالزایی و توسعه می باشد. توسعه کارافرینی رشد اقتصادي را
افزایش داده و اثرات مثبتی مانند بهبود وضعیت رفاهی مردم، کاهش فقر، افزایش اشتغال در جامعه به وجود می آورد. کارآفرینی
سبب پیدایش محصولات، خدمات، روش ها، سیاست ها، افکار و راهکارهاي نو براي حل مشکلات جامعه می گردد. در حقیقت
کارآفرینی نه تنها به عنوان یک نیروي محرك و سازنده اقتصادي، بلکه در بعدي گسترده تر به عنوان یک عامل پویاي اجتماعی مورد

 
توجه می باشد. 

اینجانب به نوبه خود هفته جهانی کارآفرینی را به تک تک کارآفرینان ، تولید کنندگان، کارآفرینان عشایر و روستا و تمامی عزیرانی

 
که در ارائه خدمات فنی مهندسی ،آموزشی در زیست بوم کارآفرینی جانفشانی میکنند تبریک عرض میکنم. 

 
احمد هرمز 

 
رئیس کانون کارآفرینی استان خوزستان 

پایان پیام



عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور/ ورود شتابزده به 5G ضروري نیست

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/08/27

فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی، برنامه ریزي
و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت.

فعالان فضاي مجازي معتقدند که ورود شتابزده کشور به
تکنولوژي 5G ضرورتی ندارد و بدون پیوست فرهنگی،
برنامه ریزي و مقررات گذاري براي این تکنولوژي، نمی

 
توان به سمت استفاده از این نسل ارتباطی رفت. 

به گزارش خبرنگار مهر، سی ودومین محفل هم افزایی
فعالان فضاي مجازي پاك که هر هفته توسط جمعیت
توسعه گران فضاي مجازي برگزار می شود، به موضوع نسل

 
پنجم ارتباطات و کشورهاي در حال پیشرفت پرداخت. 

این جلسه با حضور رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي، مرتضی سراج کارشناس فضاي مجازي، مهدي اسلامی

 
مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد و جمعی از صاحب نظران این حوزه برگزار شد. 

در این نشست آنلاین، این سوال مطرح شد که آیا نیاز است دولت به سرعت به توسعه فناوري نسل 5 ورود کند یا خیر؟ الزامات ورود

 
این فناوري به کشور چیست؟ و آیا باید خود را وابسته به فناوري قرار دهیم که زیرساخت آن را در اختیار نداریم؟ 

صاحبنظران حوزه فضاي مجازي معتقدند که اگرچه دغدغه دولت براي افزایش امکانات در حوزه نسل پنجم ارتباطات مطلوب است اما
در این فناوري، توسعه محتوا و خدمات باید مقدم بر زیرساخت باشد. از سوي دیگر ضرورت داشتن پیوست فرهنگی براي این فناوري،

 
مورد تاکید است. 

 
راه اندازي 5G در ایران شوي انتخاباتی است 

در این نشست مرتضی سراج کارشناس ارتباطات و فعال فضاي مجازي با اشاره به اینکه اولین ارتباطات تجاري که تنها امکان انتقال
صوت را فراهم می کرد، از سال 1980 برقرار شد، گفت: هم اکنون شاهد تجاري سازي نسل پنجم ارتباطات در کشورهایی مانند کره

 
جنوبی و سوئد هستیم و حتی در شهرهاي بزرگ کشور عربستان نیز این فناوري به صورت هات اسپات 5G ، خدمات می دهد. 

وي با اشاره به اینکه بیشترین امکانی که در نسل 5 اتفاق می افتد مربوط به افزایش قابل توجه سرعت دانلود است که می تواند از
100 مگابیت تا 2 گیگابیت را شامل شود، گفت: در 5G تاخیر دریافت اطلاعات به معنایی قابل توجهی کاهش می یابد و به همین
دلیل، کشورها در حال برنامه ریزي روي توسعه خودروي هوشمند، ربات ها و اینترنت اشیا هستند. به همین دلیل نسل جدید
ارتباطات، تمامی ابعاد مختلف اقتصادي و اجتماعی جوامع را در بر می گیرد و به نوعی نسل پنجم ارتباطات با سرعت انتقال بالا،



 
انقلاب صنعتی چهارم را به ارمغان می آورد. 

سراج ادامه داد: اگرچه با ورود نسل 4 ارتباطات (4G) یک تحول اساسی در ارتباطات ایجاد شد اما در نسل 5، این تحول در سایر
زوایاي تکنولوژي هم اتفاق می افتد. با این وجود از آنجایی که سرمایه گذاري اپراتورها در 4G به معناي واقعی بازنگشته، سرمایه

 
گذاري در حوزه 5G با ابهام همراه است. 

وي با بیان اینکه پیش بینی شده است که تا کمتر از 5 سال دیگر، 50 میلیارد سنسور اینترنت اشیا در دنیا وجود داشته باشد، گفت:

 
حتی اگر سرعت 5G نیز در کشور فراهم شود خدماتی که بتوان از آن براي این بستر استفاده کرد، هنوز در کشور وجود ندارد. 

این کارشناس وجود تکنولوژي را در هر زمینه اي در راستاي کاهش اختلاف طبقانی و افزایش بهره وري و زندگی بهتر عنوان و تاکید
کرد: با وجودي که هنوز در زمینه 5G پیوست فرهنگی نداریم اما معتقدم که نباید توسعه این تکنولوژي را به عقب بیاندازیم؛ چرا که
در این صورت تولید محتوا و بازي به تاخیر می افتد و ما مجبور خواهیم شد تمام سخت افزار و نرم افزار این فناوري را وارد کشور

 
کنیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون 80 درصد تکنولوژي را بخش نرم افزار آن تشکیل می دهد، ادامه داد: دانشگاههاي بزرگ ما تیم هاي
تحقیقاتی مهمی دارند که می توانند نرم افزارهاي مرتبط با 5G را طراحی کنند. موضوع داراي اهمیت این است که 5G باید براساس

 
شبکه بومی خودمان طراحی شود و در غیر اینصورت این فناوري اهمیت نخواهد داشت. 

سراج به راه اندازي چند سایت معدود 5G توسط دولت در چند نقطه تهران اشاره کرد و گفت: این موضوع تنها یک شوي انتخاباتی

 
است و ورود به یک تکنولوژي به این شکل، معنایی ندارد. 

 
نیازي به 5G در شرایط کنونی نیست 

این کارشناس فضاي مجازي با تاکید بر اینکه براي نسل پنجم ارتباطات نیازمند تربیت متخصص در حوزه هایی مانند رایانش ابري،
اینترنت اشیا و امنیت سایبري هستیم، گفت: ما در نسل 3 و 4 نیز می توانیم شهر هوشمند داشته باشیم. کمااینکه چندین پروژه شهر
هوشمند در دنیا با فناوري نسل 3 و 4 ایجاد شد. اما به دلیل عدم بلوغ تکنولوژي 4G در کشور و نبود پهناي باند مناسب، موفق به راه

 
اندازي این خدمات در کشور نشدیم. 

وي با اشاره به اینکه طبق استانداردهاي بین المللی، باید 100 هزار سایت BTS براي تکنولوژي 4G در کشور ایجاد می شد، اما هم
اکنون به نیمی از این تعداد نیز نرسیده ایم، خاطرنشان کرد: این درحالی است که با توجه به سرعتی که در نسل پنجم ارتباطات
متصور است، در شهري مانند تهران نیازمند نصب آنتن در هر 30 تا 40 متر هستیم و نصب این تعداد BTS هزینه بالایی خواهد
داشت. همانطور که در زمینه شبکه دسترسی فیبرنوري نیز نیازمند سرمایه گذاري قابل توجهی بودیم اما براي اپراتور چهارم مقرون به
صرفه نبود و پروانه فعالیت این اپراتور، لغو شد. به همین دلیل به نظر می رسد که بودجه دولت کفاف تجهیزات 5G را در شرایط

 
فعلی نمی دهد. 

سراج ادامه داد: بر این اساس من معتقدم که در شرایط کنونی نیازي به 5G نداریم و با همین نسل 4G نیز می توانستیم بسیاري از
کسب و کارهاي B2B را راه اندازي کنیم و خدمات مبتنی بر این فناوري را ارائه دهیم. اما همچنان با توجه به اینکه ICT موتور

 
پیشران است، بسیاري از خدمات مربوطه را به مردم ارائه نکرده ایم. 



این کارشناس تصریح کرد: حتی در نسل دوم ارتباطات با استفاده از فناوري پیامک هم می توانستیم دولت الکترونیکی داشته باشیم
اما هم اکنون با 4G نیز این خدمات را نداریم و با توجه به میزان سرمایه گذاري مورد نیاز در 5G نیز حتی تا 10 سال دیگر، به

 
خدمات این فناوري دسترسی نخواهیم داشت. 

وي گفت: دغدغه ما در شرایط فعلی 5G نیست چرا که بسیاري از مردم در روستاها و مناطق محروم هنوز به 3G و 4G دسترسی
ندارند. مشکل فعلی کشور تکنولوژي نیست. بلکه مشکل نبود قانون و قانونگذاري است و دولت بر بستر تکنولوژي هاي فعلی، به مردم

 
خدمات مورد نیاز را ارائه نمی دهد. 

این فعال فضاي مجازي با بیان اینکه دنیا در حال کار روي همگرایی ارتباطات است، افزود: براي مثال در کشوري مانند کره جنوبی که
سرعت اینترنت به 80 مگابیت می رسد، 70 درصد ترافیک روي « واي فاي آفلودینگ» است. به این معنی که به محض اینکه کاربر

 
موبایل در حال حرکت، به نقطه ثابت می رسد، گوشی وي به شبکه ثابت متصل می شود. 

 
خودکفایی 85 درصد کشور در 5G مورد انتظار است 

در ادامه این نشست، دکتر رضایی به عنوان یکی از فعالان فضاي مجازي موضوع توانمندي کشور در حوزه زیرساخت هاي 5G را مورد
مطالبه قرار داد و گفت: با توجه به توانمندي هایی که در دانشگاهها و مراکز تحقیقاتی کشور وجود دارد، براي نسل 5 می توانیم تا 85
درصد خودکفا باشیم و 15 درصد باقی مانده نیز مربوط به تجهیزات CORE شبکه است که در اختیار معدود شرکت هاي آمریکایی
قرار دارد و اغلب کشورها به آن وابسته هستند. براین اساس معتقدم که از نظر خودکفایی و عدم وابستگی در این تکنولوژي از همین

 
الان باید شروع کنیم . 

وي افزود: مهمترین ویژگی که در نسل 5 به دنبال آن هستیم افزایش سرعت دسترسی است و این درحالی است که ما در نسل 4 نیز
کمتر از یک دهم سرعت را پیاده سازي کرده ایم. دلیل این موضوع به طراحی زیرساخت هاي موبایل سلولی برمی گردد. بنابراین باید

 
در طراحی نسل 5 به استانداردهاي مورد نیاز دست یابیم. 

این کارشناس با طرح این سوال که براي 5G باید 100 درصد گوشی هاي در اختیار کاربران، براي استفاده از این فناوري تغییر یابد،

 
گفت: به طور حتم ورود به تکنولوژي 5G با ایجاد یک سمپل در گوشه اي از یک دانشگاه، محقق نخواهد شد. 

وي ادامه داد: این سوال مطرح است که آیا شروع این سرویس با وابستگی خارجی باید شکل بگیرد یا در ابتدا، توسعه تیم هاي نرم

 
افزاري ها را خواهیم داشت؟ 

رضایی با اشاره به تجربه ناموفق و نامتقارن توسعه اینترنت ثابت در کشور گفت: ما در کشور به صورت جزیره اي تکنولوژي هاي
پراکنده اي از ADSL تا FTTX را در حوزه اینترنت ثابت ایجاد کردیم که به صورت نامتقارن کاربران را به شبکه متصل کرده است و
معتقدیم که فاز اول شبکه ملی اطلاعات را ایجاد کردیم. این ارتباطات به خوبی با یکدیگر لینک نشده اند و هم اکنون هم آمادگی

 
استفاده از 5G را نداریم. 

 
خاستگاه پیوست فرهنگی از آمریکا است 



در این نشست مهدي اسلامی مدیر فرهنگ سازي و ترویج کارآفرینی سازمان مرکزي دانشگاه آزاد نیز با اشاره به لزوم تدوین پیوست
فرهنگی براي تکنولوژي هاي نوظهور در کشور، خاطرنشان کرد: موضوع پیوست فرهنگی در همه جاي دنیا مرسوم است و خاستگاه آن
از کشوري مانند امریکا است. حتی کشورهاي مختلف در حوزه هاي اجتماعی و محیط زیست نیز پیوست تدوین کرده اند. به طور کل

 
هرجا که دغدغه اي متاثر از فناوري شکل گرفته، براي آن پیوست تدوین شده است. 

وي گفت: سبک فناوري 5G متفاوت از سایر فناوري ها است و روي این نسل می توان خدمات B2C و B2B ارائه کرد و بازار بکري

 
براي کسب و کارهاي مختلف ایجاد خواهد شد و اگر تلاش نکنیم ممکن است این بازار را از دست دهیم. 

این فعال فضاي مجازي یکی از مباحث مهم در 5G را خدمات اینترنت اشیا عنوان کرد و ادامه داد: کشورهاي خارجی بیشترین پهناي
باند را به خودروي خودران تخصیص می دهند. موضوع دیگر شهر هوشمند است. ما نیز اگر سنایورها و بیزنس مدل درستی داشته
باشیم خواهیم توانست که شبکه 5G داشته باشیم. در این صورت می توانیم بگوییم که به اقتصاد دیجیتال کمک کرده ایم و شعار

 
بهره وري و اقتصاد مقاومتی بدهیم. 

وي با اشاره به اینکه هم اکنون در شهر تهران شوراي راهبردي شهر هوشمند تشکیل شده و حدود 80 پروژه را دنبال می کند، تاکید
کرد: 5G باید با تحول واقعی همراه باشد و فقط با توسعه شبکه، این فرصت ها به دست نمی آید. توسعه شبکه باید به توسعه کسب و
کارها بیانجامد. باید در این فناوري نگاه سلبی و ایجابی را در کنار هم داشته باشیم و براي ایجاد این اقتضائات، رگولاتورهاي حوزه

 
مختلف باید با یکدیگر تعامل کرده تا زمینه توسعه 5G در کشور ایجاد شود. 

این کارشناس با بیان اینکه کشور ما 8 سال است که در فروم هاي 5G شرکت می کند، گفت: با این حال براي ورود به مقدمات

 
توسعه 5G ، زمان را از دست داده ایم. هم اکنون باید براي ورود 5G آماده شویم و در این زمینه نیازمند استانداردسازي هستیم. 

اسلامی گفت: من معتقدم که در حوزه تله کام، دیگر یکجانبه گرایی آمریکا شکست خورده است و هم اکنون 60 درصد تکنولوژي
مربوط به هسته اصلی (CORE) نسل 5 ، توسط شرکت هواوي چین تولید می شود. در حوزه ثبت پتنت هاي 5G نیز شاهد پیشی

 
گرفتن چین از آمریکا و فنلاند و کره جنوبی هستیم. 

 
بدون پیوست فرهنگی و مقررات گذاري نمی توان به سمت 5G رفت 

رسول جلیلی عضو حقیقی شوراي عالی فضاي مجازي نیز در این نشست، در خصوص نقش این شورا در مواجهه با فناوري 5G و
دغدغه فرهنگی و تنظیم گري که درمورد این تکنولوژي وجود دارد، توضیح داد و گفت: شوراي عالی فضاي مجازي با تصویب مصوبه
اینترنت اشیا به این موضوع ورود کرده است. چرا که ما معتقدیم که در نسل جدید تکنولوژي، انسان ها با اشیا در تعامل هستند و

 
براي رویارویی با این موضوع باید آمادگی داشته باشیم. 

وي با اشاره به مقدمات ورود به 5G گفت: در سند معماري کلان شبکه ملی اطلاعات، اینکه درصدي از ارتباطات تا سال 1404
مبتنی بر ارتباطات نوین باشد، تاکید شده و این به معناي 5G است. بحث اصلی این است که ما در کشور به همراه توسعه فناوري،
شاهد توسعه باشیم. چرا که مردم ما در تعامل با سایر کشورها احساس نیاز به ارتقاي فناوري دارند و ما باید به سمت نسل پنجم

 
ارتباطات برویم. 

جلیلی افزود: در این زمینه این سوال مطرح است که باید شتابزده به این نسل تکنولوژي ورود کنیم یا خیر. هم اکنون اپراتورها به



صورت پایلوت، نگاهی به این فناوري داشته اند اما هنوز آمادگی ورود به این فناوري وجود ندارد. چرا که بدون پیوست فرهنگی،
مقررات گذاري و برنامه ریزي نمی توان به سمت این فناوري رفت و نباید منتظر بمانیم تا چینی ها این فناوري را براي ما راه اندازي

 
کنند. باید عملگرایانه وارد این حوزه شویم. 

عضو شوراي عالی فضاي مجازي با بیان اینکه ما از امکانات نرم افزاري و خدمات دولت الکترونیک و بخش هاي مختلف 4G نتوانستیم
استفاده لازم را در کشور داشته باشیم، گفت: مساله کشور در حوزه زیرساخت هاي فضاي مجازي، نسل 5 نیست. مساله ما لایه
خدمات کاربردي شبکه ملی اطلاعات است که مبتنی بر نسل 4 نیز، امکان ارائه خدمات را دارد. دریافت خدمات مورد نیاز ما در کشور

به اندازه کافی با فناوري هاي موجود، کفایت می کند.



نقش آفرینی ویژه نخبگان علمی بسیج دانشجویی اصفهان در حوزه علم و

فناوري کشور

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس بسیج دانشجویی استان اصفهان گفت: با یک نگاه کلی مجموعه علم و فناوري بسیج دانشجویی موفق به کسب
افتخارات کشوري براي سپاه و بسیج دانشجویی اصفهان شد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اصفهان، سید هادي انوري رئیس بسیج دانشجویی استان
اصفهان در نشست صمیمانه نخبگان علمی بسیج
دانشجویی با اشاره به فعالیت موفقیت بسیج دانشجویی
استان اصفهان در حوزه علم و فناوري اظهار داشت: یکی از
ظرفیت هاي عظیم بسیج دانشجویی برخورداري از دو بال
قوي و توانمند در عرصه علم و نیروي جوان انقلابی است
که در سه سال اخیر با تلاش و جدیت اعضا، همت و

پشتکار آن ها بنا به فرمایشات مقام معظم رهبري در عرصه هاي حساس ورود جدي داشته و با یک نگاه کلی مجموعه علم و فناوري

 
بسیج دانشجویی موفق به کسب افتخارات کشوري براي سپاه و بسیج دانشجویی اصفهان شدند. 

او ادامه داد: معاونت علمی ما در سه مرحله ارزیابی به عنوان برترین معاونت سازمان بسیج دانشجویی کشور معرفی شده است؛ مرکز
رشد حسان در جشنواره ملی شهید تهرانی مقدم به عنوان مرکزي که بیشترین پیشرفت علمی را داشته است، شناخته شده و در کنار
دانشگاه شریف قرار گرفت، همچنین در طرح شمسا که ثبت مسائل و مشکلات هست، معاونت علمی و فناوري بیشترین ثبت را داشته

 
و به عنوان رتبه نخست شناخته شدند. 

رویداد جهش از فعالیت هاي مجازي دوران کرونا محمدامین رجبی معاون پژوهش و فناوري بسیج دانشجویی استان در رابطه با نقش
آفرینی ویژه نخبگان بسیج دانشجویی اظهار داشت: نخبگان علمی بسیج دانشجویی در عرصه علم و فناوري شگفتی ساز شدند و حدود
یک سال است که مسئله محوري به عنوان محور اصلی برنامه ها قرار گرفته و تشکیل کارگروه هاي مختلف از جمله کارگروه شمسا
که شناسایی مسائل استان بوده است، کارگروه موج دانش با هدف شناسایی مسائل صنعتی، کارگروه روشنا که روي بحث فقدان
تاریخی و تاریخ شناسی در جامعه کار می کنند و پژوهشکده هایی که در دانشگاه هاي استان تشکیل شدند، از اتفاقاتی بوده اند که ما

 
انتظارشان را داشتیم. 

او افزود: فعالیت هاي مجموعه ما در دوران کرونا هم متوقف نشده و رویداد مجازي جهش یکی از افتخارات مجموعه پژوهش و فناوري
بسیج استان بود که از صفر تا صد این رویداد توسط اعضاي بسیج اصفهان انجام شده و در آذرماه اختتامیه این رویداد با حضور

سرمایه گذاران و مراکز رشد و با قول سرمایه اي حدود 500 میلیون براي کارآفرینی دانشجویان در صنایع برگزار خواهد شد.



آغاز ثبت نام نخبگان کار و تولید چهارمحال و بختیاري در جشنواره امتنان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري، از آغاز ثبت نام نخبگان کار و تولید استان در جشنواره امتنان خبر
داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، سیدحفیظ االله فاضلی مدیرکل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی چهارمحال و بختیاري با اشاره به آغاز ثبت نام
نخبگان کار و تولید استان در جشنواره امتنان گفت: مهلت

 
ثبت نام در این جشنواره تا 14 آذر است. 

او افزود: فعالان حوزه کار و تولید استان می توانند با
http://emtenan.mcls.gov.ir مراجعه به آدرس

 
مراجعه و اقدام به ثبت نام کنند. 

 
بیشتر بخوانید 

- نام نویسی 122 کارگر، گروه کار و واحد نمونه در جشنواره امتنان فاضلی هدف از برگزاري این جشنواره را تجلیل از کارگران، گروه
هاي کاري و واحد هاي نمونه عنوان و اضافه کرد: این جشنواره در سه سطح مقدماتی، استانی و کشوري در بخش هاي صنعت،

 
خدمات و کشاورزي برگزار می شود. 

او ادامه داد: ایجاد فضاي مناسب براي رشد و پرورش نیروي کار و نقش آفرینی و تاثیرگذاري نخبگان جامعه کار و تلاش در روند

 
توسعه جامعه، انگیزه بخشی، اعتمادآفرینی و ترویج روحیه همدلی در جامعه کار و تلاش از دیگر اهداف برگزاري این جشنواره است. 

فاضلی گفت: ارائه شیوه هاي نوین در کار شامل بهبود مصرف انرژي و تولید، کاهش ضایعات و زمان تولید، افزایش بهره وري، اختراع و
ابتکار شامل ساخت قطعه، دستگاه یا اصلاح فرایند تولید، راه اندازي خط تولید جدید، مهندسی معکوس در انتقال و بومی سازي
دانش و فناوري، افزایش بهره وري و کیفیت نسبت به نمونه هاي داخلی و خارجی از شاخص هاي انتخاب کارگران و واحد هاي نمونه

 
کار و تولید است. 

او همچنین به آغاز هفته جهانی کارآفرینی از 26 آبان تا 2 آذر اشاره کرد و افزود: هفته کارآفرینی فرصتی براي نهادینه سازي فرهنگ
کارآفرینی و ارتقاي جایگاه کارآفرینان و معرفی الگو هاي موفق عرصه کسب و کار و کارآفرینی به جامعه به خصوص جوانان جویاي

 
کار است. 



فاضلی اضافه کرد: برنامه هاي پیش بینی شده براي این هفته در قالب معرفی و تجلیل از کارآفرینان برتر در بستر فضاي مجازي
برگزار می شود.



بازارچه خیریه اینترنتی انجمن خیریه حمایت از بیماران کلیوي در زنجان راه

اندازي شد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/08/27

محمدرضا طهماسبی در گفت وگو با خبرنگار فارس در
زنجان با بیان اینکه شعار امسال هفته حمایت از بیماران
کلیوي «کرونا، فرصتی براي همدلی با بیماران کلیوي»
عنوان شده است، اظهار کرد: در این راستا انجمن کلیوي
زنجان باتوجه به شیوع بیماري کرونا و در راستاي حمایت
از بیماران کلیوي سومین بازارچه همدلی را بصورت

 
اینترنتی راه اندازي کرد.  

مدیر عامل انجمن خیریه کلیوي استان زنجان تصریح کرد: هدف از برگزاري این بازارچه اشتغال، کارآفرینی و همچنین کمک به

 
بیماران کلیوي است.  

وي بیان داشت: این بازارچه با همکاري سایت رسمی زنجان و در فضاهاي مجازي برگزار می شود که همه عواید بازارچه صرف تأمین

 
هزینه هاي درمانی بیماران کلیوي زیر پوشش این انجمن خواهد شد. 

طهماسبی با بیان اینکه مهمترین بخش این بازارچه اینترنتی فروش عروسک هاي دست سازه بیماران دیالیزي است، خاطرنشان کرد:
باتوجه به شرایط به وجود آمده از بیماري کرونا و افزایش مشکلات و معیشت بیماران، روابط عمومی انجمن کارگاه عروسک سازي

 
براي توانمندسازي بیماران و خانواده هاي آنان در راستاي رسیدن به استقلال نسبی واشتغال برگزار کرد. 

مدیر عامل انجمن خیریه کلیوي استان زنجان با بیان اینکه این عروسک ها تحت عنوان «من یک کودك دیالیزي ام عروسکم را
میفروشم»، تصریح کرد: این عروسک ها در بازارچه اینترنتی انجمن و فضاي مجازي توسط انجمن به فروش می رسد تا کسب

 
درآمدي براي این عزیزان باشد.  

وي ادامه داد: در این بازارچه اینترنتی هنرهاي دستی بیماران، صنایع دستی استان زنجان، زیورآلات،پوشاك و .... در نظر گرفته شده

 
است. 

طهماسبی افزود: اگر کسی دوست دارد با یک خرید اینترنتی خود را در بالابردن و بهبود وضعیت بیماران دیالیزي سهیم کند باید به
آدرس اینترنتی http://Shop.zanjankf.ir مراجعه و لوازم موردنیاز خود را بین کالاهاي پیشنهادي پیدا کرد و به عزیزان خود

 
اهدا کنید. 

انتهاي پیام/73004/ق





تولیدي تعاونی رشمون اولین واحد صنعتی تولید پوشاك هرمزگان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان گفت: با توجه به توانمندي و پتانسیل مجموعه تولیدي شرکت تعاونی رشمون،
این تعاونی ظرفیت تبدیل شدن به اولین واحد صنعتی تولید پوشاك استان را دارد.

مدیرکل تعاون و کار هرمزگان: تولیدي تعاونی رشمون
اولین واحد صنعتی تولید پوشاك هرمزگان مدیرکل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی هرمزگان گفت: با توجه به توانمندي و
پتانسیل مجموعه تولیدي شرکت تعاونی رشمون، این
تعاونی ظرفیت تبدیل شدن به اولین واحد صنعتی تولید

 
پوشاك استان را دارد. 

به گزارش خبرگزاري برنا در هرمزگان،هادي ابراهیمی در
اولین روز از هفته جهانی کارآفرینی در بازدید از شرکت

تعاونی رشمون دریا افزود: رسته پوشاك یکی از رسته هاي مورد تاکید وزارت تعاون،کار ورفاه اجتماعی است و این اداره کل از طریق
تسهیلات کم بهره و هماهنگی براي اختصاص دادن مکان براي کسب و کار در این زمینه ، آمادگی همکاري با این مجموعه تولیدي را

 
دارد. 

وي اظهار داشت: تولیدي تعاونی رشمون ظرفیت رشد و گسترش را دارد و امید است با حمایتهایی که از این مجموعه می شود

 
ظرفیت اشتغال و تولید خود را افزایش دهد. 

مدیر شرکت تعاونی ""دریا رشمون"" هرمزگان با اشاره به اینکه در این مجموعه سالانه 15 هزار دست لباس تولید می شود، گفت: با

 
داشتن مکان بزرگ تر امکان تولید بیشتر از این مقدار نیز وجود دارد. 

میترا قاسمی راد افزود: در این مجموعه حدود 40 نفر مشغول به کار هستند و هر شخصی که پیش زمینه خیاطی داشته باشد پس از

 
آموزشهاي کوتاه مدت کاربردي که در همین تولید انجام می شود، می تواند مشغول به کار شود. 

وي اضافه کرد: در حال حاضر دوره هاي کاربردي آموزش خیاطی و گلدوزي براي خط تولید لباس در این شرکت تعاونی انجام می

 
شود و در تلاش هستیم آموزش ها و تولیدات خود را گسترش دهیم. 

قابل ذکر است که به مناسبت گرامیداشت اولین روز از هفته جهانی کارآفرینی، مدیرکل تعاون، کار ورفاه اجتماعی هرمزگان به همراه
مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري هرمزگان از مجموعه شرکت تعاونی ""دریا رشمون"" هرمزگان بازدید و در خصوص مسایل و

مشکلات و خواسته هاي این شرکت تبادل نظر شد.



برگزاري آزمون تخصصی استخدام جامعه ایثارگري پس از آزمون سراسري

استخدامی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/08/27

فصل اقتصاد - رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: امید است بعد از آزمون سراسري استخدامی که در دیماه توسط
سازمان سنجش انجام می شود، شاهد برگزاري آزمون تخصصی جامعه ایثارگري هم باشیم.

فصل اقتصاد - رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت:
امید است بعد از آزمون سراسري استخدامی که در دیماه
توسط سازمان سنجش انجام می شود، شاهد برگزاري

 
آزمون تخصصی جامعه ایثارگري هم باشیم. 

سعید اوحدي که در قالب برنامه هر هفته یک استان،
سفري نیم روزه را به استان مرکزي آغاز کرده است، در بدو

ورود به استان در جمع خبرنگاران اظهار کرد: دو اتفاق بسیار مهم امروز با همت استاندار و دستگاه هاي مربوطه در استان رقم می

 
خورد که یکی از آنها انعقاد تفاهم نامه با موضوع تامین زمین براي دو هزار مسکن جامعه ایثارگري است. 

وي یکی از عقب ماندگی هاي بنیاد شهید در سال هاي گذشته را در حوزه تامین مسکن ایثارگران دانست و گفت: البته در تمام کشور
بحران تامین مسکن را داریم ولی وظیفه بنیاد شهید بوده که مسکن جامعه ایثارگري را فراهم کند که در این راستا اقدامات لازم با

 
همکاري اداره کل راه و شهرسازي آغاز می شود. 

وي اتفاق دیگري که امروز در استان مرکزي رقم خواهد خورد را انعقاد تفاهم نامه تامین اشتغال هزار نفر از جامعه ایثارگري عنوان

 
کرد و گفت: فشار حداکثري تحریم هاي بی سابقه باعث شده است که در حوزه اشتغال مشکل بسیار جدي داشته باشیم. 

وي اظهار کرد: ظرفیت هاي قانونی ظرفیت هاي بسیار خوبی است، مخصوصا بند ج ماده 87 دولت را مکلف کرده است که تا پایان
برنامه ششم همه فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد استخدام دولت شوند که هماهنگی هاي لازم در این رابطه با سازمان امور
استخدامی کشور و مکاتبات با وزارتخانه هاي مختلف انجام شده و امید است بعد از آزمون سراسري استخدامی که در دیماه توسط

 
سازمان سنجش انجام می شود، شاهد برگزاري آزمون تخصصی جامعه ایثارگري هم باشیم. 

وي با بیان اینکه ظرفیت هاي استان مرکزي بسیار بزرگ است، افزود: با هماهنگی که با بخش خصوصی انجام شد تامین اشتغال یاد

 
شده بر مبنا و با محور مهارت آفرینی از جمله اقداماتی است که با امضاي تفاهم نامه امروز تحقق پیدا می کند. 

انتهاي پیام



سهم 30.5 درصدي بخش صنعت و معدن از تسهیلات بانکی

منبع: ایرناشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/08/27

تهران- ایرنا- بررسی آمارهاي منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است در نیمه نخست امسال فعالان بخش صنعت
و معدن کشور 212.8 هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافت کردند که 30.5 درصد جمع تسهیلات پرداختی بانک ها و

موسسات اعتباري را شامل می شود.

تهران- ایرنا- بررسی آمارهاي منتشره وزارت صنعت، معدن
و تجارت حاکی است در نیمه نخست امسال فعالان بخش
صنعت و معدن کشور 212.8 هزار میلیارد تومان تسهیلات
دریافت کردند که 30.5 درصد جمع تسهیلات پرداختی

 
بانک ها و موسسات اعتباري را شامل می شود. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا از آمارهاي یاد شده، بخش
صنعت و معدن پس از بخش خدمات (با سهم 35.1
درصدي) بیشترین سهم را در بین بخش هاي مختلف
اقتصادي کشور از نظر تسهیلات پرداختی بانک ها و

 
موسسات اعتباري داشته است. 

همچنین در نیمه نخست امسال، بخش بازرگانی با دریافت 141.2 هزار میلیارد تومان تسهیلات سهم 20.3 درصدي از تسهیلات یاد

 
شده داشته است. 

برپایه این گزارش، مجموع تسهیلات پرداختی بانک ها و موسسات اعتباري به بخش هاي مختلف اقتصادي از ابتداي امسال تا پایان

 
شهریورماه 696.7 هزار میلیارد تومان بوده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال رشد 82.3 درصدي داشته است. 

به گزارش ایرنا، پیش از این «سعید زرندي» معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: به منظور هموارسازي
مسیر تولید ملی و حمایت از بنگاه  هاي اقتصادي در چارچوب تحقق شعار سال، با هدف تامین تسهیلات لازم براي نگهداشت و
افزایش تولید و اشتغال در بنگاه  هاي اقتصادي، نوسازي و بازسازي بنگاه  ها و صنوف تولیدي و تکمیل طرح  هاي نیمه تمام با پیشرفت

 
فیزیکی بیش از 60 درصدي تخصیص می  یابد. 

وي گفت: اولویت اصلی پرداخت تسهیلات، آن دسته از بنگاه  هاي اقتصادي است که به طور عمده داراي مشکل نقدینگی بوده و
مشکلاتی نظیر ظرفیت تولید، دانش  فنی، توان مدیریت و بازار یا موانع راه  اندازي و افزایش تولید نداشته باشند تا با دریافت این

 
تسهیلات قادر به راه  اندازي سریع، انجام نوسازي و بازسازي لازم و تثبیت یا افزایش تولید و اشتغال باشند. 

برچسب ها 



 
- تسهیلات بانکی 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- رونق تولید 

 
- توسعه ایران 

 
- تولید داخلی 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- جهش تولید 

 
- اقتصاد مقاومتی 

 
- افزایش تولید 
- بانک مرکزي



در راستاي امضاي تفاهم نامه مشترك صورت می گیرد؛

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/08/27

همکاري کمیته امداد و بسیج سازندگی قزوین براي اشتغال زایی روستایی

 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان: 

 
میزان مشارکت هاي مردمی کمیته امداد قزوین 63 درصد رشد یافته است 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان گفت: از ابتداي سال جاري 598 میلیارد ریال از طریق مشارکت هاي مردمی در کمیته
امداد استان جذب شده که نسبت به مدت مشابه قبل 63 درصد رشد داشته است. مهرعلی حق گویان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: افزایش میزان مشارکت هاي مردمی، نشان دهنده توجه ویژه مردم به امر نیکوکاري است. وي افزود: با توجه به شیوع
بیماري کرونا و تشدید مشکلات اقتصادي در کشور و استان قزوین، نیکوکاران و خیران استان یک بار دیگر خوش درخشیده و توانسته
اند کمک هاي خوبی را براي محرومیت زدایی در این استان انجام دهند. حق گویان گفت: این میزان مشارکت هاي مردمی در برنامه
ها و مراکز مختلفی مانند جشن عاطفه ها، اطعام مهدوي، عید سعید قربان، اطعام حسینی، صدقه، طرح اکرام ایتام و محسنین، زکات
و مراکز نیکوکاري جمع آوري شده است. این مسئول اضافه کرد: تهیه و توزیع 56 هزار بسته معیشتی، پخت بیش از 437 هزار پرس
غذاي گرم و حمایت از نیازمندان ازجمله مهم ترین اقدامات این نهاد از ابتداي سال جاري تاکنون بوده است. وي اظهار داشت: در
حال حاضر اولویت کمیته امداد تامین تبلت براي دانش آموزان نیازمند است که در این زمینه هم اقدامات مختلفی انجام شده و به
زودي تبلت هاي خریداري شده در اختیار دانش آموزان قرار می گیرد. هم اکنون 60 هزار و 171 مددجو از کمیته امداد استان قزوین

خدمات دریافت می کنند.



مدیر کل تامین اجتماعی استان قزوین خبر داد:

منبع: روزنامه ولایت قزوینشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/08/27

پرداخت 607 فقره کمک هزینه ي ازدواج

 
در راستاي امضاي تفاهم نامه مشترك صورت می گیرد؛ 

 
همکاري کمیته امداد و بسیج سازندگی قزوین براي اشتغال زایی روستایی 

با امضاي تفاهم نامه ي همکاري مشترك میان کمیته ي امداد امام خمینی (ره) و سازمان بسیج سازندگی استان قزوین، برنامه ریزي
براي اشتغال زایی در حوزه تولیدات روستایی سرعت می یابد. به گزارش سایت خبري کمیته امداد؛ در نشست مدیرکل کمیته امداد
استان قزوین و رئیس سازمان بسیج سازندگی استان، تفاهم نامه ي همکاري مشترك به امضا رسید. مدیرکل کمیته امداد استان
قزوین در این نشست بیان کرد: با امضاي این تفاهم نامه ، 10 میلیارد تومان تسهیلات براي ایجاد اشتغال با اولویت تولید در مناطق
روستایی اختصاص می یابد. مهرعلی حق گویان اضافه کرد: براساس این تفاهم نامه افراد واجد شرایط به لحاظ توجیه اقتصادي طرح،
توانایی انجام کار، مهارت در اجراي اشتغال مورد نظر و ... تسهیلات اشتغالزایی دریافت خواهند کرد. وي تصریح کرد: کسانی که در
قالب این طرح براي اشتغال زایی درخواست تسهیلات می کنند باید در سامانه کارا ثبت نام کنند که روند ارزیابی طرح و نظارت هاي
این نهاد براي طرح ها اجرا خواهد شد. در ادامه رئیس سازمان بسیج سازندگی استان قزوین گفت: هدف از این تفاهم نامه استفاده از
ظرفیت هاي کمیته امداد امام خمینی (ره) و سازمان بسیج سازندگی براي ساماندهی همکاري هاي مشترك است. مهدي صادقپور
تصریح کرد: برنامه ریزي و استفاده از ظرفیت دو دستگاه براي ارتقاي سطح معیشت و اشتغال در جامعه هدف، هم افزایی ظرفیت هاي
طرفین تفاهم نامه به منظور ارائه ي خدمات موثر و بهینه به جامعه هدف، ترویج فرهنگ نوع دوستی، انفاق و نیکوکاري براساس آموزه
هاي دینی در جامعه با استفاده از ظرفیت هاي قانونی و استفاده از آن در راستاي خدمت به نیازمندان و جلوگیري از موازي کاري و
پرداخت تکراري تسهیلات و ارائه ي خدمات از اهداف انعقاد این تفاهم نامه است. وي یادآور شد: بسیج سازندگی همکاري با کمیته

امداد امام خمینی (ره) را بر خود تکلیف می داند، چرا که هدف این نهاد خدمت رسانی به محرومان جامعه است.



حاشیه نشینی؛ تهدیدي براي هویت شهري/ معضلی که ریشه در تبعیض

ساهتاري مدیریت شهري دارد

منبع: شیرازهشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/08/27

بررسی حاشیه نشینی نشان می دهد این معضل بیش از آنکه محصول مهاجرت به شهر باشد حاصل سرریز شدن جمعیت به
دلیل ناتوانی در تهیه مسکن است، حاشیه نشینی معضلی است خود ساخته که با بی برنامگی، بی عدالتی و عدم توجه به

کرامت انسانی در جامعه امروز ایجاد شده است.

بررسی حاشیه نشینی نشان می دهد این معضل بیش از آنکه محصول مهاجرت به شهر باشد حاصل سرریز شدن جمعیت به
دلیل ناتوانی در تهیه مسکن است، حاشیه نشینی معضلی است خود ساخته که با بی برنامگی، بی عدالتی و عدم توجه به کرامت

 
انسانی در جامعه امروز ایجاد شده است. 

به گزارش سرویس اجتماعی شیرازه، بحث حاشیه نشینی و زاغه نشینی در کلان شهرها یکی از مشکلات شهرهاي بزرگ صنعتی
امروز است که از آن به بیماري مرموز کلان شهرها یاد می شود و شناخت و تعریف این مشکل و بررسی علل و عوامل ایجاد آن در

 
شهرهاي بزرگ یک ضرورت محسوب می شود. 

بررسی حاشیه نشینی نشان می دهد این معضل بیش از آنکه محصول مهاجرت به شهر باشد حاصل سرریز شدن جمعیت به دلیل
ناتوانی در تهیه مسکن است، حاشیه نشینی معضلی است خود ساخته که با بی برنامگی، بی عدالتی و عدم توجه به کرامت انسانی در

 
جامعه امروز ایجاد شده است. 

در این مطلب سعی در تحلیل و بررسی این پدیده شهري داریم تا علل این پدیده را که امروز تبدیل به معضل شده است مشخص

 
کنیم. 

باید به مسئله حاشیه شهر ریشه اي نگاه کنیم؛ این پدیده حاصل سیاست هاي غلط دولت هاي مختلف بوده است، در آغاز پیروزي
انقلاب 30 درصد مردم در شهرها و 70 درصد در روستاها زندگی می کردند؛ اما سیاست هاي نادرست و عدم ایجاد اشتغال در
روستاها سبب مهاجرت شده است و در کنار آن حاشیه نشینی به وجود آمده به طوري که متوسط حاشیه نشینی در کلانشهرها 16

 
درصد جمعیت است. 

به نظر می آید بازخوانی و تبیین ضرورت و اهمیت پرداختن به مسئله حاشیه شهر، گره گشاي خوبی براي انتخاب رویکردها و جهت

 
گیري در فعالیت ها باشد. 

پرداختن به حاشیه شهر، ضرورت دارد چرا که حاشیه نشینی، هویت شهر را تهدید می کند؛ از آن جهت که نشان دهنده تبعیض و بی

 
عدالتی است. 

در یک نگاه، حاشیه شهر علت اصلی و محل پرورش ناهنجاري ها و زشتی هاي اجتماعی است. این نگاه با وسواس و دقت خاصی از



ضرورت پرداختن به حاشیه شهر و ساماندهی آن خواهد گفت،
چرا که وظیفه خود را مقابله جدي با گروه هاي ضد فرهنگ و
ضد امنیت، بزهکاري و اعتیاد می داند و به زعم خود سراغ از بین

 
بردن علت آن در حاشیه شهر می رود. 

از نگاهی دیگر، حاشیه شهر، خود معلول یک علت دیگر است.
این نگاه نیز ساماندهی حاشیه شهر را ضروري می داند اما حاشیه

نشینی را نشانه اي از یک شهر مریض و مدیریت ناعادلانه شهري می داند. البته بعد از آنکه تبعیض و فقر و حاشیه نشینی به وجود
می آید، بروز برخی ناهنجاري ها در حاشیه شهر قابل پیش بینی خواهد بود؛ اما این رویکرد، هیچ گاه چشم خود را بر این زنجیره

 
علت ها و علت اصلی به وجود آورنده ناهنجاري ها نخواهد بست. 

حاشیه نشینی براي شهر اسلامی ننگ است، چرا که خبر از بی عدالتی ساختاري و تبعیض سابقه دار در مدیریت شهر و فراموشی
دیرینه مستضعفین در ذهن و عمل برنامه ریزان توسعه شهري است. براي مقابله با حاشیه نشینی، باید به سراغ علت هایی رفت که
بسیاري اوقات در مرکز شهر و در ساختارها و تصمیمات ناعادلانه و ناکارآمد مدیریتی شهر وجود دارند و باعث جابجایی اولویت هاي
شهر شده اند. باید این علت ها را دید، شناخت و اصلاح کرد وگرنه همچنان حاشیه نشینی برجاي خواهد بود و گسترش خواهد یافت.
لذا حل مسئله حاشیه نشینی، تنها یک فوریت نیست، بلکه هم فوریت است و هم کار زیر بنایی و بلند مدت می خواهد و توقع به حق

 
مردم از مدیران شهري و دغدغه مندان حاشیه شهر، اقدام در هر دو جهت است. 

با این نگاه، رسیدگی به حاشیه نشینان و برپایی عدالت، جبهه اي از جنگ تمام عیار فقر و غناست که علاوه بر شور و دلسوزي و به
میدان آوردن عواطف، تدبیر و کار کارشناسی و جهادي می طلبد و در این زمان که مسئله حاشیه شهر پس از سالها سکوت، به صورت
مبارکی مورد توجه قرار گرفته است، اگر نسنجیده به اقدامی دست زد، شاید نتوان تا سال ها سخنی از حاشیه شهر به میان آورد؛ و
همین دغدغه، ضرورت پرداخت کارشناسی به حاشیه شهر را جدي تر می کند. در این میان تأملات و پرسش هایی قابل توجه خواهند
بود: مسئله اصلی حاشیه شهر چیست؟ با چه رویکردي به سراغ این فوریت خواهیم رفت؟ اقتصادي؟ امنیتی؟ عمرانی؟ فرهنگی؟ بر
اساس چه اطلاعات و آمارهایی رویکرد محوري را انتخاب خواهیم کرد؟ جمع میان اقدام فوري و اقدام دراز مدت و زیربنایی براي

 
حاشیه شهر، چگونه خواهد بود؟ 

انتهاي پیام/ م



کاهش 36درصدي مواد پروتئینی در سفره کارگران/ بانک مرکزي وگمرك

باید پاسخگوي کم کاري شان در ترخیص کالاهاي اساسی باشند/ پاي چهار

درصدي ها در استعفاي رئیس سازمان خصوصی سازي در میان است

منبع: مشرقشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/08/27

 
- اقتصاد 

گزیده اقتصادي روزنامه ها کاهش 36درصدي مواد پروتئینی در سفره کارگران/ بانک مرکزي وگمرك باید پاسخگوي کم کاري شان

 
در ترخیص کالاهاي اساسی باشند/ پاي چهار درصدي ها در استعفاي رئیس سازمان خصوصی سازي در میان است 

نهاده هاي دامی در دام دولت، چوب ادب بودجه لاي چرخ معیشت و رانت
800 میلیارد تومانی شمش خواران نور چشمی در یک سال، سایر عناوین

 
اقتصادي مهم امروز روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي مشرق- هر روز صبح، «گزیده مطالب اقتصادي روزنامه
ها» را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها، خبرهاي اختصاصی و مصاحبه

 
هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب، در مشرق بخوانید. 

 
آرمان ملی 

 
- ماجراي ترخیص جت اسکی و عروسک 

آرمان ملی به وضعیت واردات کالا به کشور پرداخته است: در چند وقت اخیر حواشی مربوط به وضعیت کالاهاي اساسی و غیر اساسی
مانده در گمرکات کم نبوده و این قضیه منجر به بروز اختلاف نظرهایی بین دستگاه هاي مربوطه شده است. اخیرا بانک مرکزي مدعی
صدور 20 میلیارد دلار کد رهگیري شده بود که سازمان گمرك از این نهاد مستندات این ادعا را طلب کرده بود. با اینحال، به تازگی
تصمیماتی در ستاد هماهنگی اقتصادي دولت جهت رفع موانع ترخیص به ویژه مشکلات ارزي گرفته شد تا صاحبان کالاهاي اساسی و

 
مواد اولیه و ماشین آلات و تجهیزات خطوط تولید بتوانند از هفدهم آبان ماه نسبت به ترخیض فوري کالاهاي خود اقدام کنند. 

در همین باره هم مسئولان گمرکی خبر دادند که طی 10 روز گذشته 2/1 میلیون تن کالا از گمرکات سراسر کشور ترخیص شده
است. اما این تمام ماجرا نیست و حال صاحبان کالاهاي غیر ضروري زبان به انتقاد گشوده و نسبت به نامشخص بودن وضعیت
کالاهایشان گلایه هایی را مطرح می کنند. پیش از این، گزارش گمرك ایران نشان می داد که حدود هشت میلیون تن کالا در گمرك
و بنادر موجود است که بیش از 5/3 میلیون تن آن را کالاي اساسی و 5/3 میلیون تن دیگر آن را کالاي اساسی غیر ضروري (شامل
80 درصد مواد اولیه تولید) تشکیل می دهد. در همین ارتباط، مدیرکل دفتر خدمات بازرگانی وزارت صمت، درباره تکلیف صاحبان
کالاهاي غیر اساسی، غیرضروري و غیر از مواد اولیه اظهار کرد: بر اساس مصوبه فروردین ماه 1397 هیئت وزیران، فقط داشتن ثبت
سفارش براي تخصیص و تامین ارز ملاك نیست؛ بنابراین افراد باید ابتدا ثبت سفارش کنند، تخصیص ارز گرفته و تامین ارز شده



باشند و بعد کالاي خود را وارد کنند. صدیف بیک زاده در گفت وگو با ایسنا افزود: بنابراین اینکه شخصی کالاي خارج از اولویت را
بدون ثبت سفارش یا حتی در صورت داشتن ثبت سفارش، بدون تخصیص ارز به محدوده گمرکی کشور وارد می کند، به این معنی
نیست که حتما باید تخصیص و تامین ارز آنها پیگیري شود. به گفته این مقام مسئول، واردکننده باید ابتدا مطمئن شود که براي

 
کالاي مورد نظر خود که اولویت زیادي ندارد، تخصیص ارز دریافت کرده و بعد کالا را به کشور وارد کند. 

 
شرط ترخیص کالاي اساسی 

همچنین در چند روز گذشته، خبرهایی درباره ترخیص کالاهایی همچون جت اسکی و عروسک منتشر شده بود که رئیس کل گمرك
ایران در این باره در یک برنامه تلویزیونی، گفت: هیچ کالایی ترخیص نمی شود مگر به اعتبار ثبت سفارشی که انجام شده است.
مهدي میراشرفی افزود: یک عدد کالاي لوکس نباید وارد شود و نظارت این با گمرك است و ما حتی از ورود کالاهایی از این دست که
حتی ثبت سفارش شده، کد رهگیري آن هم صادر شده و گمرك به لحاظ قانونی مکلف به ترخیص آن است، تا آنجا که توانسته ایم به
لحاظ قانونی مانع ورود این نوع کالاها شده ایم. او تاکید کرد: گمرك هیچ کالایی را بدون ثبت سفارش و ثبت آماري و کد رهگیري
ترخیص نمی کند. دیروز همچنین، معاون فنی گمرك از مشروط شدن ترخیص 90 درصدي کالاهاي اساسی، خبر داد. مهرداد جمال
ارونقی به ایسنا اظهار کرد: ترخیص کالاهاي اساسی تا سقف 90 درصد بدون الزام به ارائه ي کد رهگیري بانک با اخذ تعهد از صاحب
کالا براي عرضه در چارچوب تعیین شده و با نرخ مصوب انجام می شود. او در رابطه با ترخیص درصدي کالاهاي اساسی توضیح داد:
این کالاها شامل روغن خام، دانه هاي روغنی، کنجاله سویا، جو و ذرت، قابل ترخیص به صورت درصدي تا سقف 90 درصد بدون الزام
به کد رهگیري را دارا هستند. معاون فنی گمرك با اشاره شرایط تعیین شده براي صاحبان این کالاهاي اساسی بدون کد رهگیري
بانک تاکید کرد: ترخیص درصدي کالاهاي اساسی با درخواست و اخذ تعهد از صاحب کالا مبنی بر عرضه این کالاها با نرخ مصوب و یا

 
عرضه در سامانه ها از جمله بازارگاه و شبکه هاي توزیع تعیین شده انجام می شود. 

 
- کاهش 36درصدي مواد پروتئینی در سفره کارگران 

آرمان ملی وضعیت درآمدي کارگران را بررسی کرده است: وقتی آمارهاي رسمی نشان می دهد مصرف پروتئین قرمز در طبقه
متوسط 36 درصد کم شده، طبیعی است کارگرانی که بیش از 70 درصد آنها حداقل بگیر هستند و پایین تر از طبقه متوسط قرار می
گیرند، دیگر قادر به خرید گوشت قرمز و یا حتی گوشت سفید نباشند و این اقلام را از سبد خرید ماهانه خود به اجبار حذف کرده
باشند. به گزارش ایلنا، گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس که مبتنی بر داده هاي تورمی مرکز آمار ایران تهیه شده، نشان دهنده

 
کاهش شدید مصرف کالاهاي اساسی در حوزه سبد خوراکی هاست. 

 
داده ها چه می گویند؟ 

این گزارش نشان می دهد که حتی در طبقه متوسط (دهک سوم درآمدي) مصرف گوشت قرمز در سال 98 به نسبت سال 95، بیش
از 30 درصد کاهش یافته است! براساس این گزارش، در سال 98 به نسبت سال 95، به طور متوسط مصرف گوشت گوساله 20 درصد
و گوشت گوسفندي 29 درصد کم شده است. قیمت کالاهاي اساسی در دو سال گذشته افزایش قابل توجهی داشته است. به طوري
که حتی کالاهایی مثل گوشت مرغ که ارز ترجیحی نیز دریافت می کنند، رشد قیمت بالاي 100 درصدي داشته اند. به تناظر این
رشد قیمت، متوسط مصرف کالاهاي اساسی در سال هاي اخیر کاهش قابل توجهی یافته است. داده هاي گزارش نشان می دهد در
دهک سوم (که در واقع کم درآمدترین قشر طبقه متوسط است و می توان کارگران بامهارت و متخصص که درآمد به نسبت بالاتري

 
دارند را جزو این دهک محسوب کرد) مصرف گوشت قرمز 36 درصد و مصرف برنج، 18 درصد کاهش داشته است. 



 
مصرف حداقل بگیران چقدر کاهش یافته است؟ 

وقتی در دهک سوم (پایین ترین دهک طبقه متوسط) مصرف گوشت قرمز در سال 98 به نسبت سال 95 حدود 36 درصد کمتر شده،
پس خیلی ساده می توان نتیجه گیري کرد، کاهش مصرف این اقلام اساسی براي خانوارهاي کم درآمدتر و متعلق به دهک هاي پایین
تر که اغلب جامعه کارگري کشور در همین دهک ها قرار می گیرند، بیش از این عددها بوده است. به عبارت ساده تر، می توان
استنتاج کرد که خانوارهاي حداقل بگیر کارگري، بیش از 36 درصد یا حتی 40 درصد، کاهش مصرف مواد پروتئینی داشته اند. یا
خیلی ساده باید گفت «کارگران سفره هاي خود را تا جایی که توانسته اند کوچک کرده اند و لاجرم مواد با کیفیت پروتئینی از سفره
هاي کارگري غیب شده اند!». فرامرز توفیقی، رئیس کمیته دستمزد کانون عالی شوراها، که محاسبات مستقل سبد معاش خانوارها را
انجام می دهد؛ در ارتباط با این داده هاي ارائه شده می گوید: این اطلاعات، چیز عجیب و غریبی نیست؛ حاوي ابتدایی ترین و بدیهی
ترین داده هاست که همه می دانند؛ جداول مرکز آمار و بانک مرکزي ایران، سیر نزولی مصرف ده ساله در خانوارهاي کشور را نشان
می دهد و اگر این سیر نزولی را کنار سیر نزولی عدد خانوار قرار دهیم میانگین سرانه مصرف به دست می آید و مشخص می شود که
میانگین سرانه مصرف در طول سال هاي اخیر، تا چه حد مسیر سقوط و کاهش را پیموده است؛ ضمن اینکه با هر کارگر و مزدبگیر

 
ساده اي که صحبت کنید، در اولین جمله ي گفت وگوي خود بسیار ساده به شما می گوید که دیگر نمی توانم گوشت و مرغ بخرم! 

 
راهکار چیست؟ 

اما جدا از داده هاي گزارش مرکز پژوهش ها که «همه آنها را به خوبی می دانند»؛ چیزي که اهمیت دارد، ارائه راهکار است؛ آیا مرکز
پژوهش هاي مجلس، هیچ راهکار اصولی براي این کاهش مصرف و تخریب الگوي مصرف که می تواند موجب بروز بیماري هاي
متابولیکی و آسیب هاي دیرپا شود، ارائه داده است!؟ در نتیجه گیري گزارش، یک جمله بسیار ساده آمده است: «مجموع این موارد
نشان می دهد که اتخاذ سیاستی در راستاي تامین بخشی از نیازهاي معیشتی خانوارهاي کشور به ویژه خانوارهاي کم برخوردار بسیار
ضروري است.» اما اینکه این «سیاست» چه باید باشد و چگونه باید اعِمال شود، گزارش به کلی سکوت کرده است! این گزارش حاوي
هیچ راهکار اصولی نیست و نمی گوید چرا نرخ کاهش مصرف کالاهاي اساسی از سال 95 تا سال 98 با این شیب تند، سقوط کرده
است. این در حالیست که توفیقی عقیده دارد مهم تر از داده هاي آماري و اطلاعات، ارائه راهکار است. به گفته او، راهکار فقط «تعدیل

 
دستمزدها براساس نرخ تورم» است. 

 
تعادل 

 
- بانک مرکزي وگمرك باید پاسخگوي کم کاري شان در ترخیص کالاهاي اساسی باشند 

تعادل مقصر رسوب کالا در گمرك را بررسی کرده است: میلیون ها تن کالاي رسوبی درحالی در مسیر سبز گمرك قرار گرفته، که می
بایست زودتر از اینها وارد سرزمین اصلی می شدند. تعللی که یک سر آن متوجه گمرك و وزارت صمت وسر دیگر آن به بانک مرکزي
بر می گردد. «عبدالناصر همتی» به عنوان رییس کل بانک مرکزي که نقش اول را در ماجراي معطلی کالاهاي دپو شده بازي می کند
و همینطور معاونت فنی گمرك که مدام در حال صدور بخشنامه هاي خلق الساعه و پیچیده به گفته فعالان اقتصادي است، باید

 
پاسخگوي وضعیت موجود باشند. 

چراکه شواهد و قرائن به خوبی نشان از کوتاهی بانک مرکزي در تخصیص ارز براي واردات کالاهاي اساسی دارد؛ چراکه این بانک از دو
سال پیش تامین ارز از بازار آزاد را براي صادرکنندگان و واردکنندگان ممنوع و جرم اعلام کرد و سایر راه ها همچون تامین ارز از
طریق کانال ارز اشخاص یا صرافی هایی که پیش از این قابل استفاده بود را بست تا تامین ارز براي تجار از بستر نیما و از سوي این



نهاد تامین شود. اما این بانک نتوانست تعهدات خود را ایفا کند و فعالان اقتصادي را در یک گرداب ارزي گرفتار کرد. از آن سو،
گمرك هم به جاي اینکه نقش تسهیل گر را ایفا کند، بنابر اعلام خود مسوولان وزارت اقتصاد، در سال گذشته، به طور متوسط هر روز
دو بخشنامه صادر کرده؛ «یعنی 720 بخشنامه در یک سال آن هم فقط از سوي گمرك.» یا به گفته فعالان اقتصادي، صدور
دستورالعمل هاي پیچیده و چند صفحه اي معاونت گمرك نه تنها نشان از روحیه محافظه کارانه این سازمان دارد، بلکه نشان دهنده
عدم پذیرش مسوولیت هاي مستقیم در فرآیندهاي اقتصادي است، که کار را براي آنها دشوارتر می کند. با این حساب، نهادهاي
متولی باید پاسخگوي این باشند که چگونه می شود که 1.2 میلیون دلار موز باوجود ممنوعیت ثبت سفارش هم ارز دریافت می کند و
هم به راحتی از گمرکات ترخیص می شود، اما کک وجدان هیچ مسوول یا نهاد نظارتی نمی گزد. از آن سو، صاحبان کالاهاي اساسی

 
باید ماه ها نظاره گر دعواي سریالی نهادهاي دولتی باشند و کسی هم پاسخگوي ضرر و زیان آنها نباشد. 

 
گرداب ارزي و رسوب کالا 

افزایش اعتراض ها به رسوب کالاها در گمرکات و بنادر کشور، هشدار برخی مسوولان نسبت به وضعیت نابسامان تجارت خارجی و
انباشت کالاها را طی دو سال اخیر در پی داشت. اما جنجال بر سر رسوب کالاها در گمرکات کشور در سال 99 به دلیل عدم تخصیص
و تامین ارز، وارد فاز جدیدي شد. به طوري که پس از ماه ها کشمش و نامه نگاري زائد بین وزارت صمت، گمرك و بانک مرکزي،
سرانجام تیم اقتصادي دولت را بر آن داشت تا با اتخاذ تصمیماتی جدید به تسهیل روند ورود کالا به کشور سرعت ببخشند. با این
حال، براساس آنچه بارها گمرك اعلام کرده، در شرایط کنونی، حدود 8میلیون تن کالا در گمرك و بنادر موجود است که 3.5 میلیون

 
تن آن را کالاهاي اساسی و حدود 4 میلیون تن دیگر را کالاهاي غیر اساسی تشکیل می دهد. 

مطابق آمارها، 80 درصد آن مربوط به اقلام ضروري و مواد اولیه تولید و کالاهاي واسطه است که مشکل عمده در ترخیص این کالاها
به موانع ارزي و تامین ارز برمی گشت وامکان ترخیص آنها فراهم نبود. به گونه اي که در روزهاي نخست آبان ماه شاهد جنجال بر سر
200 هزار تن برنج رسوبی در گمرکات کشور بودیم که در نهایت منجر به یک دعواي ارزي بین بانک مرکزي و گمرك شد. پس از این
بود که در جلسه اي با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت و رییس کل بانک مرکزي، موضوعات ارزي مرتبط با این دو نهاد مورد بحث

 
و بررسی قرار گرفت، که خروجی این نشست، منجر به تدوین مصوباتی براي ترخیص فوري کالاها شد. 

در مهم ترین مورد آن، رفع موانع ارزي ترخیص کالا از محل ارز متقاضی صادراتی، ارز اشخاص یا به صورت صادرات مقابل واردات
است. همچنین در این مصوبه آمده است: «ویرایش ثبت سفارش براي استفاده از ارز اشخاص و تغییر نوع ارز در صورت دریافت
مجوزهاي قبلی، نیاز به تمدید مجوزهاي مرتبط به ثبت سفارش نخواهد داشت وانجام تشریفات مربوط به رفع تعهد ارزي واردات در
مقابل صادرات طبق روال قبل انجام خواهد پذیرفت.» بنابراین بانک مرکزي موظف شد ظرف 24 ساعت کد رهگیري واردات در قبال

 
صادرات خود و غیر واردکنندگان را صادر کند. 

 
اظهارات پینگ پنگی گمرك و بانک مرکزي 

اما این پایان ماجرا نبود؛ بانک مرکزي از اینکه همه تقصیرها را به گردن او انداخته بودند، گلایه مند بود و در واکنش به جریان
کالاهاي رسوبی و آنچه متوجه عملکرد این نهاد پولی می شد را نپذیرفت. از این رو، توپ مشکلات کالاهاي معطل مانده را به زمین
گمرك انداخت و اعلام کرد که علت اصلی مشکل به وجود آمده براي بازرگانان، ترخیص درصدي کالا توسط گمرك، بدون داشتن
تخصیص ارز و کد رهگیري براي ثبت سفارش مرتبط با آن ها بوده است. به گفته مسوولان این بانک، چنانچه هنگام خروج کالاهاي
یاد شده از گمرك، «وجود تخصیص ارز» و «کدرهگیري بانک مرکزي» توسط گمرك کنترل می شد و بازرگانان نیز به درستی

 
راهنمایی می شدند، برابر ضوابط، تأمین ارز به نرخ ترجیحی قابل انجام بود و ماندگاري کالا در گمرك و اتفاقات کنونی رخ نمی داد. 



نهم آبان ماه گمرك بلافاصله به این صحبت ها واکنش نشان داد و عنوان کرد «بانک مرکزي اعلام کرده است در حال حاضر تمام
کالاهاي برنج موجود در گمرکات کشور که واردکننده، متقاضی ارز با نرخ نیمایی باشد، بر اساس فهرست اعلامی وزارت صمت، داراي
تخصیص ارز از بانک مرکزي است، اما اشاره نکرده که با تخصیص ارز، کالایی قابل ترخیص از گمرکات نیست و فقط کد رهگیري
بانک است که اجازه ترخیص کالا به گمرك می دهد. اینکه بانک مرکزي می گوید: «برنج هاي رسوبی موضوع گزارش هاي چند روز
اخیر، مربوط به مواردي است که واردکننده متقاضی ارز با نرخ ترجیحی (4200 تومانی) است» در حالی که اصلاً چنین نیست. بانک
مرکزي به خوبی اطلاعات این برنج ها را در اختیار دارد و به خوبی می داند میزان برنج هاي رسوبی که صاحبان کالا، متقاضی ارز با
نرخ ترجیحی 4200 تومانی هستند 19، 713 تن و متعلق به 10 شرکت است، بنابراین گره زدن موضوع رسوب بیش از 200 هزار تن

 
برنج مانده در بنادر و گمرکات کشور به 19 هزار تن کالا صحیح نیست.» 

در ادامه دعواي سریالی بین این دو نهاد دولتی، بانک مرکزي 15 آبانماه در اطلاعیه اي دیگري عنوان کرد که رویه واردات کالا از
محل «ارز متقاضی» (سپرده ارزي متقاضی) از ابتداي سال 1397 وجود داشته و تغییر جدیدي در این فرآیند رخ نداده است. بانک
مرکزي همچنین اعلام کرد که حدود 20 میلیارد دلار «کد رهگیري اعلامیه تأمین ارز» صادر کرده که تاکنون حدود یک میلیارد دلار
از موارد فوق در گمرك اظهار نشده است. «بیش از 350 میلیون دلار به رغم اظهار کالا در گمرك، منجر به ترخیص کالا نشده» از
دیگر مواردي بود که بانک مرکزي دست روي آن گذاشت. اما گمرك بازهم به ادعاهاي مطرح شده از سوي بانک مرکزي پاسخ داد.
متولیان گمرك نه تنها این اظهارات را تایید نکردند، بلکه در واکنش به این اطلاعیه، پیگیر ماجراي صدور 20 میلیارد دلاري

 
کدرهگیري از سوي بانک مرکزي شدند. 

با همه این ماجراها و دعواهاي بی مورد که چیزي جز هدررفت منابع و سرمایه هاي ملی را در پی نداشت، آنچه در این ماجرا، قابل
درك نیست اینکه چرا بانک مرکزي به جاي اینکه به دنبال حل چالش موجود آن هم در کمترین زمان ممکن باشد، هربار با اظهاراتی
جدید سعی در لاپوشانی تعلل ورزي در تامین ارز کالاهاي مانده در گمرك دارد. این درحالی است که میلیون ها تن کالاهاي وارداتی
مورد نیاز مردم باید ماه ها در گمرکات معطل دستورالعمل هاي زائد بمانند یا در گیر ودار دعواي بین مسوولین که ظاهري درکی از
مشکلات مردم ندارند، قرار گیرند. این در شرایطی است که سقف ارز تخصیص یافته براي واردات کالاهاي اساسی در سال 99 از سوي

 
بانک مرکزي 8 میلیارد دلار تعیین شده است. 

 
ابهامات در روند ترخیص کالاها 

با این حال، آنچه در اینجا جاي سوال دارد اینکه چگونه مسیر تامین ارز براي واردات کالاهاي غیرضروري مثل موز، انبه و... به آسانی
تسهیل می شودو گمرك نیز به راحتی اجازه ترخیص می دهد، اما میلیون ها تن کالاي اساسی به رغم مصوبه دولت و دستور نهادهاي
بالادستی، باید همچنان در انتظار همکاري بانک مرکزي بمانند. در یک مورد آن می توان به خبري که اول آبان ماه منتشر شد، منبی
بر اینکه 40 واگن قطار و 30 تریلی محموله موز از کشور ترکیه وارد کشور شد، اشاره کرد. این در حالی است که طبق ضوابط اعلامی
وزارت صمت، موز به عنوان یک محصول مصرفی از اردیبهشت امسال ثبت سفارش نمی شود. هرچند گفته شد که این محموله بزرگ
توسط گمرك متوقف شده، اما بعد از دو روز با ارائه اسناد ثبت سفارش توانسته است مجوز ورود به کشور را بگیرد. محموله اي که
حدود 1.2 میلیون دلار ارزش داشته و معلوم نیست براساس کدام مجوز توانسته حکم ورود بگیرد. از این رو در همین یک مورد،
مسوولان وزارت صمت که متولی ثبت سفارش و اولویت بندي کالاهاي وارداتی و بانک مرکزي که مسوول تخصیص ارز بودند و
همچنین گمرك که متولی انجام تشریفات و ترخیص کالا محسوب می شود، در این مورد هیچ توضیحی را ارائه نکردند. بنابراین لازم

 
است توضیح دهند که چگونه می شود که موز زودتر از برنج ترخیص و وارد سرزمین اصلی می شود آن هم در این وانفساي ارزي. 



هرچند بانک مرکزي هم مدام می گوید که در زمینه تخصیص و تامین ارز هیچ کوتاهی نکرده است، اما گاها دلایلی را مطرح می کند
که پذیرفتنی نیست. چراکه پس از رسوب ناخواسته کالاهاي اساسی در بنادر واردکنندگان، خیلی از کالاها هنوز تعیین تکلیف نشده و
به رغم نامه هاي ارسالی وزارت صمت و تاکید گمرك ایران مبنی بر صحت موضوع، بانک مرکزي همان ایرادهاي قبلی را تکرار می
کند. اگرچه طی هفته جاري و با سفر وزیر صمت به هرمزگان، به نظر می رسد که روند ترخیص کالاها با مصوبه دولت سرعت
بیشتري به خود گرفته، اما هنوز ابهاماتی در مورد اینکه آیا مشکل ارزي کالاهاي مانده در گمرك به طور کامل رفع شده یا خیر، وجود
دارد. چراکه هنوز بخشی از کالاهاي دپو شده در گمرك وضعیت مشخصی ندارند. به عبارتی دیگر، اگرچه مصوبات جدید دولت، گره از
کار دپوي کالاهاي اساسی و کالاهاي مورد نیاز تولید، باز کرده، اما هنوز بخشی از کالاها در گروه هاي دیگر قرار دارند که مشمول این
مصوبه نبوده و امکان ترخیص براي آنها فراهم نیست. بازرگانانی که صاحبان این بخش از کالاها هستند نسبت به این موضوع گلایه
مند بوده و خواستار این هستند که دستگاه هاي مربوطه به ویژه وزارت صمت و بانک مرکزي براي این بخش از کالاها که مدتهاست

 
در گمرك و بنادر مانده نیز راهکاري تعیین کنند. 

 
گمرك سازمان مجري یا کارخانه تولید بخشنامه 

در این میان اما یک ایراد هم به گمرك ایران وارد است و آنکه این سازمانی که خود باید تسهیل کننده روند تجارت خارجی کشور
باشد، به کارخانه تولید بخشنامه مبدل شده و مدام در حال صدور دستورالعمل وتکثیر بخشنامه هاي جدید است. مزاحمت این
بخشنامه هاي متعدد به حدي است که منیژه طبیبی، معاون مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب وکار وزارت اقتصاد در
نشست با فعالان اقتصادي با اشاره به وضعیت فضاي تجاري کشور اعلام می کند که فرآیندهاي تجاري ایران متاثر از 45 قانون، 15
کنوانسیون، 27 سازمان همجوار، 16 رویه بازرگانی، 23 نوع عوارض، 22 سازمان مجوزدهنده و 65 معافیت است. به گفته او، وضعیت
مقررات گذاري در کشور مشکلات بسیاري براي حوزه تجارت ایجاد کرده؛ چنانکه براي مثال در سال گذشته، به طور متوسط هر روز
دو بخشنامه از سوي گمرك صادر شده است. یا در مورد دیگري، رضا پدیدار، رییس کمیسیون انرژي و محیط زیست اتاق تهران هم با
بیان اینکه بیش از 60 درصد از موانع ایجادي در افت اقتصادي کشور ناشی از ضوابط و دستورالعمل هاي متعدد دولتی است که پیش
پاي فعالان اقتصادي قرار می گیرد، معتقد است که در مسئله رفع رسوب مواد اولیه در گمرکات کشور، به تازگی معاون فنی گمرك
دستورالعمل پیچیده و چند صفحه اي را صادر کرده که روحیه محافظه کارانه در آن به شدت نمایان است؛ به طوري که رونوشت آن
براي 21 مرجع دیگر ارسال شده که نشان دهنده عدم پذیرش مسوولیت هاي مستقیم در فرآیندهاي اقتصادي است. آنچه در پایان
می توان به آن اشاره کرد اینکه ادامه این روند از سوي متولیان بانک مرکزي، گمرك و وزارت صمت، نتیجه اي جز زیان بیشتر براي

 
فعالان اقتصادي به همراه نخواهد داشت و دود آن تنها به چشمان مصرف کنندگان می رود. 

 
جوان 

 
- چوب ادب بودجه لاي چرخ معیشت! 

جوان درباره سیاست هاي اقتصادي دولت نوشته است: «مردم یادشان می ماند» و هرگز فراموش نمی کنند که وقتی نمایندگان آنان
در مجلس تلاش کردند با یک طرحی ولو به قدر تهیه نان شب به کمک کسانی که گرفتار شدید شده اند، بیایند، دولت به جاي
همفکري با مجلس براي یافتن بهترین محل هاي تأمین بودجه این طرح، معاون اول خود را با آن همه دستاوردهاي مشعشع به میدان

 
فرستاد تا بگوید بودجه نیست، طرح بی طرح. 

آقاي جهانگیري دیروز در واکنش به سخنان رئیس مجلس گفت: «بودجه چوب ادب سیاستمداران است، به ویژه آن هایی که شعار
می دهند.» چه کسی این حرف را زده و چه موقعی؟ کسی که فقط در یک رقم هدر دادن و به دست دلالان و رانت خواران سپردن



18 میلیارد از دلارهاي دولتی بسیار ارزان قیمت، نامش در تاریخ ماند! کسی که آخرین بودجه دولتش را نوشته، ولی هنوز بودجه او را
در خدمت به معیشت مردم تأدیب نکرده است. کسی که خودش «نامزد پوششی شعاردهنده» رئیس جمهور شد تا از ضعف قانون
انتخابات بهره ببرد و رسماً و با صداي بلند خود را نامزد پوششی براي شعار دادن به نفع روحانی بنامد، اما حالا به «سیاستمداران
شعاري» هشدار می دهد! کسی که آن همه شعار بی عمل و آن برجام بی فرجام را در کارنامه دولتش دارد و حالا نگران ادب شدن
سیاستمداران با چوب بودجه شده است؛ و بالاخره کسی که زمانی گفت منشی خودش را نمی تواند عوض کند، اما حالا معلم سیاست

 
و ادب و بودجه ریزي شده است. 

«مردم یادشان می ماند» و هرگز فراموش نمی کنند که وقتی نمایندگان آنان در مجلس تلاش کردند با یک طرحی ولو به قدر تهیه
نان شب به کمک کسانی که گرفتار شدید شده اند، بیایند، دولت به جاي همفکري با مجلس براي یافتن بهترین محل هاي تأمین

 
بودجه این طرح، معاون اول خود را با آن همه دستاوردهاي مشعشع به میدان فرستاد تا بگوید بودجه نیست، طرح بی طرح. 

«مردم یادشان هست» و هرگز فراموش نمی کنند که همین دولت که درس سیاست و بودجه می دهد، به یکباره سکه هاي طلا را با
ثمن بخس به دلالان بازار فروخت و دلارهاي 4200 تومانی را به دست ناواردکنندگان و رانت خواران طماع بازار سپرد و نشان داد در
«هداردادن» برنامه دارد و حرفه اي است، اما حالا در تأمین یک صدم آن ریخت وپاش ها براي یک طرح حمایت از محرومان، به

 
خروش می آید و چند و، چون می کند. 

آیا اگر مجلس طرحی می داد براي رسیدگی بیشتر به فرزندان خارج نشین دولتی ها و تسهیلات مدیران دولت و بهره بري بیشتر
شرکت هاي بی سروته دولتی، بازهم دولت به آن می تاخت که «منبع بودجه تان را مشخص کنید؟» یا از زیر سنگ هم که شده بود،

 
پول جفت وجور می کرد!؟ 

در این میان می توان به مجلس نیز توصیه کرد از حرف ولو به نفع مردم که به برخی ها فرصت حاشیه پردازي و جار و جنجال می

 
دهد، کم کند و با ابزار قانون و با روش هاي متقن خدمت به مردم را به پیش ببرد. 

هنوز مردم ایران یادشان نرفته که آقاي جهانگیري که نامزد پوششی دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوري بود چطور با وعده و
وعیدهاي اقتصادي و معیشتی به صاحبان کسب و کارها، فعالان اقتصادي و خانوارها و حمله به عملکرد دولت هاي پیشین موانع پیش
روي حسن روحانی را براي پیروزي در انتخابات ریاست جمهوري از میان بر داشت. حال که در ماه هاي پایانی دولت قرار گرفته ایم و
میانگین رشد اقتصادي دولت یازدهم و دوازدهم منفی بوده است و سرانه درآمد خانوار و ضریب جینی خبر از تشدید فقر و نابرابري
می دهد و حجم بدهی هاي دولت و شرکت هاي دولتی خبر از پیش خور شدن درآمدهاي دو تا سه سال ابتدایی دولت سیزدهم دارد،
معاون رئیس جمهور در واکنش به عدم اصلاح ساختار بودجه و بانک و همچنین آشفتگی در سیاست هاي پولی و مالی و تجاري و
بازاري دولت، به شکل تلویحی به رئیس مجلس می گوید بودجه چوب ادب سیاستمداران است. در واکنش به آقاي جهانگیري باید
گفت جنابعالی که از حدود و میزان و محدودیت منابع بودجه مطلع بودید چرا در جلد نامزد پوششی رئیس جمهور دولت دوازدهم
وعده و وعیدهایی را فراتر از منابع پیش بینی شده در بودجه به عنوان مهم ترین سند مالی کشور به فعالان اقتصادي، صاحبان کسب

 
و کار و خانوار دادید!؟ 

 
بازگشت نامزد پوششی! 

هنوز ویدئوهاي نامزد پوششی حسن روحانی در انتخابات دوازدهمین دوره ریاست جمهوري در فضاي مجازي وجود دارد. مقایسه وعده
و وعیدها و شعارهایی که اسحاق جهانگیري به مردم می داد با شرایط کنونی اقتصاد ایران نشان از آن دارد که یا وي به واقع از



محدودیت هاي اقتصاد ایران خبر نداشت و یا شاید اقتصاد سیاسی دولت بر این پایه تنظیم شده است که پایگاه اصلی و هدف ما
طبقات پر درآمد جامعه هستند. از این رو جهت اخذ رأي در سیاست هاي کلامی و گفتاري به مردم و اصناف مختلف بر اساس
شناسایی مشکلات، مطالبات، نیازها و آمال و آرزوهایشان وعده می دهیم و در سیاست هاي عملی از طبقات و دهک هاي ثروتمند
حمایت می کنیم که امید است اینچنین نبوده باشد، اما امروز با گذشت بیش از هفت سال از دولت وقتی با انتقاد مجلس به سیاست
هاي پولی و مالی و تجاري و ارزي و کالایی و بازاري روبه رو می شوند، معاون اول رئیس جمهور در لحنی طلبکارانه بعد از اشاره به

 
تحریم و شیوع کرونا می گوید بودجه چوب ادب سیاستمداران است! 

در واقع معاون اول رئیس جمهور به شکل تلویحی به رئیس مجلس که منتقد سیاست و بروکراسی دولت است، می گوید انتقادهاي

 
عنوان شده جنبه شعاري دارد، زیرا منابع بودجه محدود است و نمی توان وعده و وعیدها و شعارها را بر اساس این منابع محقق کرد. 

 
فراگیري مالیه دولت درسال پایانی 

این سخنان در شرایطی مطرح می شود که اي کاش دولت به واقع درس هاي بودجه را که به قول خودش ادب کننده سیاستمداران
است به خوبی فرا می گرفت، زیرا طی سال هاي گذشته حجم نقدینگی در اقتصاد ایران از محدوده 500 هزار میلیارد تومان به
محدوده 3 هزار هزار میلیارد تومان و حجم بدهی هاي دولت و شرکت هاي دولتی به بیش از 1200 هزار میلیارد تومان رسیده است
در این میان در اثر فضاي نامناسب کسب و کار میزان سرمایه گذاري در کشور به شدت نزول کرده است و حال آنکه با خروج سرمایه
از کشور مواجه بوده ایم در کل منفی بودن نرخ رشد اقتصادي طی هفت سال اخیر وضعیت تولید را ناگوار انعکاس می دهد. در این

 
میان سرانه درآمد خانوار، ضریب جینی و شکاف بین فقرا و اغنیا وضعیت نامناسبی پیدا کرده است. 

این موارد در حالی رخ می دهد که طی سال هاي اخیر در پی بی تدبیري ها میلیارد دلار ارز و طلا به ثمن بخس عرضه شد در این
میان هم اکنون بخشی از ارز صادرات غیر نفتی نیز که حجمش در حدود 7 میلیارد دلار می شود، تحت این عنوان که با هویت
اشخاص کارتن خواب صادرات انجام گرفته، به کشور بازنگشته است، از این رو بالغ بر 8 میلیون تن کالا در گمرکات و بنادر معطل
تخصیص ارز و یا تأیید کد رهگیري بانک مرکزي براي ترخیص است همچنین با وجودي که در شش ماهه سال جاري به طور متوسط
ماهانه 70 هزار میلیارد تومان بر حجم نقدینگی کل کشور افزوده شده و ریشه این رویداد در کسري بودجه دولت و بانک بوده است،
در هشت ماهه ابتدایی سال جاري نیز در حدود 80 هزار میلیارد تومان اوراق بدهی منتشر شده و بازهم گویا براي چهار ماه باقی مانده
از سال 99 در حدود 160 هزار میلیارد تومان کسري بودجه وجود دارد که وجود این حجم کسري تازه با کمک عرضه دارایی هاي

 
دولت در نیم سال ابتدایی در بازار سرمایه کنترل شده است. 

 
بودجه داري عجیب دولت 

مالیه داري عجیب دولت در این سال ها به کنار، اما پرسش اینجاست که چرا در همه این سال ها به رغم توصیه هاي مکرر رهبر
معظم انقلاب براي اصلاح ساختاري بودجه و بانک اقدام موثري انجام نشد و حالا هم که مجلس جدید منتقد سیاست هاي اقتصادي

 
دولت است دولت با تندي واکنش هاي بسیار جالبی نشان می دهد. 

روز یک شنبه رئیس مجلس در اثر نارضایتی از تورم و نابسامانی هاي موجود در بازارها از سیاست هاي پولی و مالی تجاري و ارزي
دولت انتقاد کرد که بلافاصله شاهد واکنش متولیان حوزه سیاستگذاري اقتصاد بودیم هرچند که دولتی ها می گویند، چون طرح
حمایت از معیشت مردم به دلیل کسري بودجه و عدم شناسایی درامدهاي پایدار رد شده و مجلس از این ناراحت است، اما وقتی خود
رئیس سازمان برنامه و بودجه می گوید در رهگذر بودجه سنواتی بیش از هزار هزار میلیارد تومان یارانه پرداخت می شود و یا رئیس



جمهور می گوید دولت گران اداره می شود این پرسش مطرح است که چرا دولت بودجه را در این سال ها اصلاح نکرده تا امروز
فضایی شکل بگیرد که عده اي به بهانه تنگناي مالی در اقتصاد ایران از برجامی که خیري براي مردم نداشت به فکر بسط برجام

 
باشند. 

 
واکنش نوبخت به نطق قالیباف 

رئیس سازمان برنامه و بودجه مجلس که چندي پیش مدعی شد «بلدیم بودجه را اصلاح کنیم، اما اصلاح بودجه به تضاد منافع منتج
می شود» در نامه اي خطاب به رئیس مجلس که تصمیمات در حوزه مسکن، بورس، ارز، طلا و را به پاستور و بهارستان و باب همایون
و میرداماد مرتبط دانسته بود نه به جورجیا و آریزونا؛ به او یادآور شد که اذهان عمومی، بهارستان را به «مجلس» می شناسند و به

 
عنوان یکی از فرزندان مجلس، اظهارات او را در تعارض با توصیه هاي رهبر معظم انقلاب خواند. 

او در این نامه رئیس مجلس را «شخصیت دلسوز و محترمی» خطاب و یادآوري کرده که به رغم تنگنا هایی، چون عدم تحقق
درآمدهاي نفتی، هم چرخ توسعه کشور همچنان در گردش است، هم 36 هزار میلیارد تومان صرفه جویی صورت گرفته و هم حقوق و

 
یارانه ها در کنار همسان سازي حقوق بازنشستگان و افزایش حقوق کارکنان دولت، به موقع پرداخت شده است. 

گفتنی است از آنجایی که رئیس مجلس پیش از آنکه علت نابسامانی هاي اقتصاد را بهارستان، باب همایون، میرداماد و پاستور معرفی
کند از سیاست هاي پولی و مالی و بودجه اي و کالایی و تجاري انتقاد کرده بود پس افکار عمومی منظور رئیس مجلس از بهارستان را

 
سازمان برنامه و بودجه تلقی کرده بود، زیرا سازمان برنامه و بودجه نیز در حوالی بهارستان است. 

 
این لایحه جدید 

لایحه بودجه سال 1400 در حالی به زودي به مجلس ارسال خواهد شد که بودجه سال جاري در چهار ماه باقی مانده از سال جاري با
کسري حدود 160 هزار میلیارد تومان روبه رو است. در این میان کارشناسان اقتصادي دلیل رشد بیش از 2 هزار میلیارد تومانی حجم
نقدینگی در روز را تأمین هزینه هاي بودجه و سود سپرده هاي بانکی از محل استقراض از حوزه مالی ایران معرفی می کنند. با این
وجود دولت مدعی است تحریم و شیوع کرونا منابع درآمدي اش را به شدت تحت تأثیر قرار داده است و در برابر هرگونه هزینه تراشی
از سوي مجلس واکنش تندي را به نمایش می گذارد. با این حال نمایندگان مجلس نیز معتقدند که رئیس سازمان برنامه و بودجه به
پرداخت یارانه بیش از هزارهزار میلیارد تومانی در رهگذر بودجه سنواتی اشاره کرده و خود رئیس دولت نیز می گوید دولت گران اداره
می شود. از این رو براي حمایت از اقشار ضعیف جامعه می توان منابع پایدار جدیدي را در بودجه به جابه جایی پرداخت هاي انتقالی

 
از بخش عرضه کل به بخش تقاضاي کل انتقال ایجاد کرد که گویی اختلافات بودجه اي، محل مناقشه دولت و مجلس شده است. 

براي اینکه بفهمیم بودجه 1400 را چطور باید تراز کنیم، باید گفت هم اکنون که حدود چهار ماه از سال 99 باقی مانده، دغدغه
تأمین کسري بودجه 160 هزار میلیارد تومانی بالا گرفته است. این در حالی که است که در نیمه ابتدایی سال جاري به طور متوسط
70 هزار میلیارد تومان بر حجم نقدینگی کل کشور افزوده شده که به نظر می رسد یکی از دلایل رشد حجم نقدینگی تأمین کسري

 
بودجه است. در چنین شرایطی کمتر از 20 روز دیگر به ارائه لایحه بودجه از سوي دولت به مجلس باقی مانده است. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه پیش از این به یارانه بیش از هزارهزار میلیارد تومانی بودجه سنواتی اشاره کرده بود که تقریباً معادل
نیمی از رقم بودجه کل کشور می شود. از سوي دیگر خود رئیس جمهور به گران اداره شدن دولت و کشور اشاره کرده بود. در این
بین مجلس جدید بر این باور است که یارانه زیادي در رهگذر بودجه و لابه لاي ردیف هاي درآمدي و هزینه اي وجود دارد که براي



حمایت از اقشار ضعیف جامعه صرفاً باید پرداخت هاي انتقالی و یارانه ها از ردیفی به ردیف دیگري انتقال یابد، در واقع قرار نیست در

 
بودجه هزینه جدیدي تراشیده شود. 

از آن گذشته با توجه به اینکه حجم نقدینگی از سال 92 تاکنون از محدوده 500 هزار میلیارد تومان به محدوده 3 هزارهزار میلیارد
تومان رسیده است، این اعتقاد شکل گرفته که دولت کسري بودجه خود را از محل ایجاد بدهی یا استقراض از حوزه مالی ایران تأمین
می کند، کمااینکه در سال جاري به واسطه رشد بازار سرمایه از محل فروش سهام باقی مانده از سهام عدالت منابع قابل ملاحظه اي
به دست آورد یا در شش ماهه ابتدایی سال حجم نقدینگی کل کشور به طور ماهانه 70 هزار میلیارد تومان جهش داشته که ریشه این
جهش ها در تأمین کسري بودجه است. از این گذشته دولت گویا در سال جاري مجوز فروش 240 هزار میلیارد تومان اوراق بدهی را
داشته که در هشت ماه سال جاري حدود 80 هزار میلیارد تومان تأمین مالی شده و برآورد کارشناسان نشان می دهد در چهار ماه

 
باقی مانده از سال شاید دولت با کسري بودجه اي حدود 160 هزار میلیارد تومان روبه رو شود. 

در این میان هفتادوپنجمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی صبح دیروز (دوشنبه) به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار

 
شد. 

دکتر جهانگیري در این جلسه با اشاره به اهمیت بودجه سال 1400 کشور گفت: بودجه سال آینده کشور و جهت گیري هاي اصلی

 
آن باید با محوریت سیاست هاي اقتصاد مقاومتی تدوین شود. 

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه از هفته آینده بحث درباره منابع و مصارف بودجه سال 1400 در دولت انجام خواهد شد، اظهار

 
امیدواري کرد که بودجه مطابق سنوات گذشته در زمان مقرر در اختیار نمایندگان مجلس شوراي اسلامی قرار گیرد. 

وي با اشاره به اینکه تحریم ها و شیوع کرونا فشارهاي مضاعفی بر بودجه کشور در سال جاري وارد کرده است، گفت: به فضل الهی
این دوره سخت را پشت سر خواهیم گذاشت و تصور دشمنان ایران که فکر می کردند ایران دچار کسري بودجه شدیدي شده و

 
اقتصادش فرو خواهد ریخت، باطل خواهد شد. 

دکتر جهانگیري افزود: با وجود تمام سختی ها و دشواري هایی که بر دولت و ملت ایران گذشت، با همتی که مدیران کشور در موضوع
بودجه از خود نشان دادند، موفق شدیم تاکنون از این مرحله عبور کنیم. هرچند برخی نمی خواهند قدر این زحمات را بدانند و حرف

 
هایی را بر زبان جاري می کنند که جز دلسرد کردن مدیریت کشور ثمري ندارد. 

وي با تأکید بر اینکه همه می دانند زبان مدیران دولت براي پاسخگویی زبان الکن نیست، گفت: ما شرایط کشور و مردم را در موضع
گیري هاي خود لحاظ می کنیم و می دانیم که مردم در شرایط سخت کنونی از مسئولان خود انتظار دارند که به فکر زندگی و

 
معیشت آنان باشند، نه اینکه سرگرم دعوا و مجادله با یکدیگر شوند، چراکه این مسئله گره اي از زندگی آنان باز نمی کند. 

دکتر جهانگیري اظهار داشت: در دوره جدید تحریم ها که باید به واقع از آن به عنوان جنگ اقتصادي یاد کرد، امریکایی ها به دنبال
فروپاشی ایران بودند و حتی تا آنجا رفتند که جنگ نظامی را نیز چاشنی کار خود کنند. ترور سردار شهید سلیمانی و برخی اتفاقات
دیگر در منطقه خلیج فارس نشانه هاي تصمیمات آن ها بود. البته برخی اتفاقات را نمی توان در مقطع کنونی بیان کرد و شاید در
شرایط دیگر بتوانیم براي مردم تبیین کنیم که دشمنان چه برنامه ریزي هایی براي کشور انجام داده بودند. قطعاً هیچ کس نمی تواند

 
انفجار در یک نفتکش ایرانی را موضوعی اقتصادي قلمداد کند، دولت اجازه نداد در این شرایط سخت، اقتصاد کشور فرو بپاشد. 



معاون اول رئیس جمهور گفت: هدف امریکا اقتصاد ایران نبود، آن ها می خواستند ایران را از هم بپاشانند. در این مقطع حساس،

 
مردم ایران مشکلات را تحمل کردند و دولت هم فشار زیادي را متحمل شد که این مقاومت در تاریخ ماندگار خواهد شد. 

وي افزود: بودجه کشور در سال 1400 و جهت گیري هاي اصلی آن باید با محوریت سیاست هاي اقتصاد مقاومتی تدوین شود. کاهش
اتکا به درآمدهاي نفتی در تنظیم بودجه سال آینده لحاظ خواهد شد. البته این به معناي آن نیست که ما از سهمیه و حق صادرات
نفتی خود چشم پوشی کنیم. دولت ایران هیچگاه از حق ملت خود نخواهد گذشت. هنر مدیریت این است که این درآمدها را در جاي

 
خود هزینه کند و در بودجه جاري قرار ندهد. 

دکتر جهانگیري با بیان اینکه صادرکنندگان غیرنفتی در این دوره همانند سربازان خط مقدم به کشور خدمت کردند، گفت: حمایت از

 
صادرکنندگان از جهت گیري هاي بودجه سال آینده خواهد بود و ما قدردان آن ها هستیم. 

معاون اول رئیس جمهور بیان کرد: تجربه من به عنوان فردي که هم در دولت و هم در مجلس فعالیت کرده، می گوید؛ بودجه چوب
ادب سیاستمداران، به ویژه سیاستمدارانی است که فقط شعار می دهند. منابع و مصارف در بودجه کشور موضوعی واقعی است و باید
با آن منطقی برخورد کرد. نمی توان ذهنی و خیالی منابع کشور را افزایش داد. متأسفانه برخی مسائل را که در حال حاضر عنوان می

 
شود با 10 برابر بودجه کنونی نیز نمی توان جامه عمل پوشاند. 

وي افزود: برخی می گویند منابع گمرکی را افزایش دهیم، کسی که این حرف را می زند نشان می دهد که کمترین آشنایی با اقتصاد
ندارد، زیرا این دست محاسبه ها موجب افزایش قیمت تمام کالاها در کشور می شود. باید آشکارا و شفاف به مردم بگویند درآمدي که

 
از این تصمیم حاصل می شود، پیامدهاي آن تورم و افزایش سرسام آور قیمت همه کالاها خواهد بود. 

دکتر جهانگیري خاطرنشان کرد: امیدوارم بودجه سال آینده، نقطه آغاز تفاهم و همکاري دولت و مجلس جدید باشد و اگر منابعی
وجود داشته باشد که از چشم دولت دور مانده باشد و معرفی شود، قدردانی می کنیم و منابع جدید را براي کمک به زندگی و

 
معیشت مردم صرف خواهیم کرد. 

در این جلسه که وزراي صنعت، معدن و تجارت، ارتباطات و فناوري اطلاعات، نیرو و معاون علمی و فناوري رئیس جمهور، رئیس
سازمان برنامه و بودجه و معاون امور زنان ریاست جمهوري حضور داشتند، پورمحمدي، معاون اقتصادي و هماهنگی سازمان برنامه و
بودجه گزارش مبسوطی از عملکرد هفت ماهه منابع و مصارف عمومی قانون بودجه و هدفمندي در سال 1399، برآورد منابع و
مصارف عمومی در لایحه بودجه سال 1400 کل کشور و همچنین جهت گیري هاي بودجه سال آینده بر اساس چند رویکرد اقتصاد

 
مقاومتی و جهش تولید را ارائه کرد. 

 
مأموریت قالیباف به کمیسیون بودجه مجلس براي رفع ایرادات طرح تأمین کالاهاي اساسی 

مصوبه تأمین کالاهاي اساسی به منظور حمایت از معیشت مردم بعد از خودداري دولت از تأمین منابع مالی از سوي شوراي نگهبان رد
شد، اما حالا مجلس یافتن مسیري جایگزین را براي تأمین منابع دنبال می کند، به طوري که رئیس مجلس به کمیسیون بودجه براي
رفع ایرادات طرح مأموریت داده تا این کمیسیون تعیین مصادیق درباره فروش اموال دولتی به منظور تأمین منابع مالی این طرح را

 
بررسی و ارائه کند. 

بعد از آنکه مصوبه تأمین کالاهاي اساسی مجلس از سوي شوراي نگهبان با ابهامات و ایراداتی مواجه و رد شد، نمایندگان مجلس با



اصرار بر اینکه مردم در شرایط فعلی با مشکلات معیشتی زیادي مواجهند با استفاده از این فرصت طلایی در حال برگزاري نشست
هایی براي بررسی نحوه رفع ایراد و اصلاح این طرح هستند. طرح الزام دولت براي تأمین کالاي اساسی اواسط تیرماه با هدف ارائه
کمک هزینه معیشتی در شرایط کنونی در کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامی بررسی شد و در نهایت مجلس
11 شهریورماه به دو فوریت آن رأي مثبت داد. بر طبق مصوبه نهایی مجلس بر این اساس 60 میلیون ایرانی مشمول این طرح شده
اند و به آن ها کارت الکترونیکی داده می شود و هر ماه کمک هاي معیشتی را به حساب آن ها واریز می کنند، اما از میان این 60
میلیون نفر، 20 میلیون نفر سبد کالاي رایگان دریافت می کنند و به 40 میلیون نفر هم این سبد با 50 درصد تخفیف اختصاص می

 
یابد. 

 
جدال بر سر تأمین منابع مالی 

تأمین منابع مالی این طرح، موضوع مورد مناقشه اي است که حالا تأمین کالاهاي اساسی به مانع آن برخورد کرده و از آنجا که دولت
تأمین منابع مالی طرح را نمی پذیرد و در نامه به شوراي نگهبان این موضوع را اعلام کرده، از سوي شورا با ایراد اصل 75 مواجه شده
است. بر اساس اصل 75 قانون اساسی، طرح هاي قانونی، پیشنهادها و اصلاحاتی را که نمایندگان در خصوص لوایح قانونی عنوان می
کنند و به تقلیل درآمد عمومی یا افزایش هزینه هاي عمومی می انجامد، در صورتی قابل طرح در مجلس است که در آن طریق
جبران کاهش درآمد یا تأمین هزینه جدید نیز مشخص شده باشد. نمایندگان در بند 2 این ماده، منابع لازم را براي این طرح به
میزان 30 هزار میلیارد تومان مشخص کرده بودند که از محل فروش حق الامتیاز و واگذاري سهام دولت و حقوق مالکیت ناشی از آن
تأمین شود. همچنین در صورت کافی نبودن منابع فوق، دولت مکلف شده بود از منابع اعتبار موجود و افزایش تنخواه گردان خزانه آن
را جبران و سپس با منابع حاصل از واگذاري سهام جایگزین کند. آنچه از منابع مشخص شده در طرح فوق برمی آید، فروش سهام
دولتی به عنوان اولویت اصلی تأمین نقدینگی مورد نیاز آن تعیین شده است. محمدمهدي مفتح، سخنگوي کمیسیون برنامه و بودجه
مجلس شوراي اسلامی می گوید:، چون هزینه هاي طرح تأمین کالاهاي اساسی کاملاً قطعی است، اگر منبع و اعتبار مالی طرح قطعی
نباشد، مشکل ایجاد خواهد شد. ظاهراً شوراي نگهبان معتقد است که 30 هزار میلیارد تومان از فروش کدام اموال قرار است به دست
آید و بر همین اساس سؤالات و ابهاماتی دارد، اما مجلس مصر بر رفع این مشکل است، چراکه باید براي معیشت مردم فکري اساسی

 
کرد. 

 
مأموریت قالیباف به کمیسیون بودجه مجلس 

حسینعلی حاجی دلیگانی در گفتگو با فارس با اشاره به نشست دیروز هیئت رئیسه با رؤساي کمیسیون هاي تخصصی مجلس گفت:
در این جلسه رئیس مجلس تأکید کرد که ایرادات طرح حمایت معیشتی رفع و مصادیق فروش اموال دولتی براي تأمین منابع مالی
این طرح مشخص شود. وي اظهار داشت: در این جلسه سید شمس الدین حسینی، رئیس کمیسیون جهش تولید گزارشی را به
حاضران ارائه کرد که در این گزارش تصریح شده بود دولت بدون داشتن مجوز قانونی 50 هزار میلیارد تومان اوراق خزانه را به فروش
رسانده است. همچنین به گفته حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، دولت در زمان بررسی
طرح حمایت معیشتی در کمیسیون بودجه اعلام کرده که با این طرح موافق است و پس از تصویب و ارسال آن به شوراي نگهبان به
شورا نامه زده و مخالفت خود را با آن اعلام کرده است. متأسفانه دولت هر اقدامی که خلاف قانون باشد انجام می دهد و ابزارهاي

 
نظارتی مجلس هم نمی تواند جلوي عدول دولت از قانون را بگیرد. 

حاجی دلیگانی خاطرنشان کرد: دولتی که برخلاف قانون، 50 هزار میلیارد تومان اوراق خزانه می فروشد و 50 هزار میلیارد تومان از
اموال خود را به فروش می رساند، حال با مصوبه مجلس که براي کمکی هرچند اندك به مردم نیازمند 30 هزار میلیارد تومان اعتبار

 
است، مخالفت می کند. 



 
2 منبع مالی غیرتورم زا براي پرداخت یارانه کالاهاي اساسی 

در همین زمینه محمدرضا عبداللهی، کارشناس اقتصادي در گفتگو با مهر درباره اینکه آیا منبع مالی پایدار و غیر تورم زایی براي
اجراي طرح «الزام دولت به پرداخت یارانه کالاهاي اساسی» وجود دارد تا ایراد شوراي نگهبان به این مصوبه برطرف شود، گفت: یکی
از منابع غیرتورم زا که می تواند جزو منابع اجراي این مصوبه باشد، استفاده از کارمزد تراکنش هاي بانکی است. تا پیش از این بانک
مرکزي به ازاي هر تراکنشی که به صورت کارت به کارت انجام می شد، رقم 3 در 10 هزار تراکنش را به عنوان کارمزد دریافت می
کرد و این رقم کم نیز غالباً توسط اقشار متوسط جامعه پرداخت می شد، اما در تراکنش ها با رقم بالاتر مانند تراکنش هایی که با

 
سامانه پایا یا ساتنا انجام می شد هیچ کارمزدي دریافت نمی شد و این عادلانه نبود. 

وي ادامه داد: این موضوع در کمیسیون برنامه و بودجه براي تأمین منابع مالی طرح پرداخت یارانه کالاهاي اساسی پیشنهاد شد، اما
دغدغه کمیسیون برنامه و بودجه این بود که این موضوع ابعادي تورمی دارد و یک بحث مالیاتی است و باید در جاي خودش بررسی
شود، در حالی که نظرات کارشناسی خلاف این را ثابت می کرد. کارشناسان معتقدند به دلیل اینکه مالیات بر تراکنش، سرعت گردش
پول و جابه جایی بین حساب هاي بانکی با انگیزه سفته بازي یا غیر آن را کاهش می دهد، حتی در شرایط بی ثباتی اقتصاد کشور می

 
تواند رویکردي غیرتورمی داشته باشد. 

این کارشناس اقتصادي افزود: بعد از بحث هایی که در کمیسیون برنامه و بودجه انجام شد، اگرچه کمیسیون تصمیم گرفت افزایش
کارمزد را به عنوان منبع مالی طرح در نظر نگیرد، اما بانک مرکزي متوجه شد که می تواند منبع خوبی را از این محل تأمین کند؛
بنابراین بخشنامه اي را صادر و اعلام کرد که از اول آذرماه این کارمزد افزایش یابد و منابع آن نیز به جیب بانک ها برود! این اقدام
بسیار تأسف انگیز است، اما با توجه به اینکه اجراي آن بخشنامه باید از ابتداي آذر انجام شود براي کمیسیون برنامه این فرصت وجود

 
دارد که جلوي آن بخشنامه را بگیرد و منابع آن را براي تأمین طرح کالاي اساسی صرف کند، چراکه تابوي آن نیز شکسته شده است. 

 
امکان درآمدزایی 160 هزار میلیارد تومانی با اصلاح نرخ حقوق ورودي 

وي به دومین منبعی که از سوي کارشناسان براي اجراي طرح «الزام دولت به پرداخت یارانه کالاهاي اساسی» پیشنهاد شده بود،
اشاره کرد و گفت: «اصلاح نرخ ارز مبناي محاسبه حقوق ورودي کالاهاي وارداتی» منبع غیرتورم زاي دیگري است که با حدود 160
هزار میلیارد تومان درآمدزایی می تواند براي اجراي مصوبه پرداخت یارانه کالاهاي اساسی ملاك عمل قرار گیرد. عبداللهی با اشاره به
منبع درآمد هنگفتی که با اصلاح حقوق ورودي نصیب دولت می شود، گفت: واردات کالاهاي اساسی به کشور در حال حاضر با نرخ
4200 و نرخ نیما انجام می شود. طبق قانون بودجه در سال جاري حدود 9 میلیارد دلار ارز 4200 تخصیص می یابد که در مقایسه با
41میلیارد دلاري که پارسال در نظر گرفته شده بود، رقم بسیار کمتري است. وي ادامه داد: در حال حاضر حدود 20 درصد واردات
کشور با ارز 4200 تومانی و مابقی با ارز نیمایی انجام می شود، اما وقتی دولت می خواهد حقوق ورودي یک کالا را در گمرك حساب
کند، صرف نظر از اینکه با چه ارزي وارد شده است، حقوق ورودي آن را با ارز 4200 محاسبه می کند! مثلاً اگر برنج با قیمت یک
دلار با ارز نیمایی وارد شود، نرخ ورودي آن با نرخ ارز دولتی حساب می شود که اگر این نرخ، نیمایی شود با فرض اینکه نرخ نیمایی
20 هزار تومان باشد و واردات کالا نیز مانند سال 98 باشد و تعرفه کالاها نیز به همین صورت بماند، بر اساس برآوردهایی که مرکز

 
پژوهش هاي مجلس انجام داده است، حدود 160 هزار میلیارد تومان درآمد جدید ایجاد خواهد شد ... 

 
- رانت 800 میلیارد تومانی شمش خواران نور چشمی در یک سال! 



جوان درباره رانت صنعت فولاد گزارش داده است: در پی اعتراض صنایع پایین دستی از وضعیت قیمت گذاري و کشف قیمت در
بورس کالا و توزیع قطره چکانی کارخانجات در بورس، وزارت صمت وارد ماجراي تعیین سقف قیمت براي فولاد و محصولات فولادي
شد و همزمان نیز براي صادرات این کالاها محدودیت هایی در نظر گرفت. در این میان توجه و تمرکز این وزارتخانه از تولید و توزیع
کالا و محصولات نهایی کاهش یافت و نتیجه این نابسامانی ها آن شد که خریداران شمش از بورس کالا به بهانه عدم تحویل کالا

 
(مواد اولیه) از تولید و توزیع محصول خودداري کردند. 

این روزها دخالت وزارت صمت در نرخ گذاري فولاد و محصولات فولادي و عدم نظارت بر تولید کالاهاي نهایی بازار را دچار آشفتگی
کرده است. به طوري که نه تنها رانت موجود در این بازارها متوقف نشده، بلکه در برخی از بخش ها سودجویی از این ناهماهنگی در
تصمیم گیري ها دوچندان شده است. به طوري که روزگذشته عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران از رانت نجومی

 
خرید شمش در بورس کالا خبر داد و گفت: با پول رانت خرید شمش از بورس کالا می توان چندین کارخانه را احیا کرد. 

در پی اعتراض صنایع پایین دستی از وضعیت قیمت گذاري و کشف قیمت در بورس کالا و توزیع قطره چکانی کارخانجات در بورس،
وزارت صمت وارد ماجراي تعیین سقف قیمت براي فولاد و محصولات فولادي شد و همزمان نیز براي صادرات این کالاها محدودیت
هایی در نظر گرفت. در این میان توجه و تمرکز این وزارتخانه از تولید و توزیع کالا و محصولات نهایی کاهش یافت و نتیجه این
نابسامانی ها آن شد که خریداران شمش از بورس کالا به بهانه عدم تحویل کالا (مواد اولیه) از تولید و توزیع محصول خودداري کردند.

بررسی ها نشان می دهد طی ماه هاي اخیر با وجود گلایه هاي پیاپی احمد رضوي نیک، رئیس انجمن نوردکاران در خصوص کمبود
عرضه شمش از سوي فولادسازان در بورس کالا، شرکت هاي نوردي کمتر از 40درصد از مجموع شمش معامله شده در بورس کالا را
به صورت محصولات طویل شامل انواع میلگرد، تیرآهن، نبشی و ناودانی در بورس معامله کرده و متأسفانه مابقی این محصولات به

 
قیمت آزاد در بازار فروخته شده است. 

می توان ادعا کرد بخشی از عرضه هاي شمش و اسلب فولادسازان با قیمت هاي ارزان، به جاي حرکت به سمت تولید از سوي برخی
نوردکاران روانه بازار سیاه شده است. به این ترتیب نوردکاران نه تنها از عرضه محصولات خود در بورس پیروي نمی کنند، بلکه روند
قیمتی فروش محصولات آن ها حکایت از آن دارد که این صنف، منتفعان دوران التهاب بازار فولاد تحت تأثیر سیاست قیمت گذاري

 
دستوري شمش فولاد هستند. 

 
با شعار حمایت از مصرف کننده به دنبال منفعت شخصی هستند 

در همین رابطه، دبیر انجمن فولاد با بیان اینکه نوردکاران در برابر کاهش قیمت میلگرد مقاومت کرده و در مقابل، 65 درصد محصول
خود را در بورس عرضه نمی کنند، معتقد است: «این صنف با شعار حمایت از حقوق مصرف کننده به دنبال حفظ منافع شخصی خود

 
هستند و در قبال خرید شمش ارزان، محصول گران را به مصرف کننده نهایی عرضه می کنند.» 

سیدرسول خلیفه سلطانی با اشاره به اینکه براساس آمارهاي رسمی بورس کالا، نوردکارانی که شمش مورد نیاز خود را از بورس کالا
خریده اند، فقط 35 درصد از آن را به صورت محصول در بورس کالا عرضه کرده اند، تصریح کرد: «فولادسازان به رغم بالابودن نرخ
مواداولیه خود و افزایش نرخ ارز، براي حمایت از مصرف کننده واقعی پیشقدم شدند و انتظار داشتیم با کنترل و نظارت وزارت صمت،
نفع این کاهش قیمت به مردم برسد، اما با عرضه هایی که طی هفته هاي اخیر در محصولات نوردي رخ داد، مشخص شد جنجال و
هیاهوي عده اي که دم از حقوق مصرف کننده می زنند، فقط براي منافع شخصی آن ها بوده است؛ به طوري که به رغم کاهش قیمت
شمش، قیمت میلگرد آن هم در بورس کاهش ناچیزي پیدا کرد و در واقع این ارزانی شمش فولاد در میانه راه گم شد و به مردم



 
نرسید!» 

 
تخلف نوردکاران در روز روشن 

سیدرضا شهرستانی عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با انتقاد از نظارت ناکافی دولت بر عرضه محصولات نهایی
فولادي در بورس کالا، گفت: «متأسفانه دولت به جاي اصرار بر افزایش عرضه محصولات نهایی که مورد استفاده مردم است، بر عرضه
فولاد میانی تمرکز کرده و رانت بالایی را به عده محدودي از نوردکاران نورچشمی اعطا می کند که میزان آن فقط در مهر امسال بالغ

 
بر 600میلیارد ریال بوده است. 

به عبارت دیگر این عده انگشت شمار کل سرمایه گذاري انجام شده براي احداث کارخانه خود را فقط با یک سال بهره مندي از این

 
رانت عظیم بازگشت می دهند! به همین دلیل هم دائماً در دولت و مجلس و نهادهاي دیگر در حال رایزنی هستند.» 

شهرستانی افزود: «وقتی از عدم عرضه نوردکارانی که شمش را خریده اند صحبت می شود، اعلام می کنند که این شمش ها را به

 
صورت سلف خریده ایم و هنوز تحویل نگرفته ایم. 

حتی اگر براساس ادعاي همین جماعت آمار و ارقام را بررسی کنیم، می بینیم که میزان شمش فولادي که در مهر سال جاري تحویل
نوردکاران شده 480 هزار تن و میزان معامله محصولات نوردي مربوط به خریداران شمش 222 هزار تن بوده است، در حالی که حتی
به صورت حداقلی و براساس مصوبات کارگروه تنظیم بازار، باید 287 هزار تن محصول عرضه می شده است؛ یعنی 65 هزار تن
محصول در بورس کالا عرضه نشده و به طور خوشبینانه در بازار به فروش رسیده است؛ بنابراین با توجه به اختلاف حدود هزار تومانی

 
میلگرد در بورس کالا و بازار، رقمی حدود 800 میلیارد تومان رانت آن هم فقط در یک سال نصیب عده اي انگشت شمار می شود!» 

 
با پول رانت خرید شمش از بورس کالا می توان چندین کارخانه را احیا کرد! 

عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد خاطر نشان کرد: «با این میزان رانتی که نصیب نوردکاران نورچشمی می شود، می توان
هر ماه چند کارخانه تعطیل شده را احیا کرد و در این شرایط اقتصادي، به تولید و اشتغال کشور و معیشت مردم کمک کرد. حتی می
توان سالانه چند کارخانه جدید در مناطق محروم ساخت و چرخ توسعه کشور را چرخاند، اما متأسفانه شاهدیم که این عده محدود با
حمایت برخی مسئولان، نه تنها از این رانت خواري سیر نشده اند، بلکه به دنبال رانت بیشتر در سایه دستورالعمل ها و شیوه نامه هاي

 
جدید هستند که امیدواریم با درایت و حساسیت نهادهاي نظارتی جلوي اقدامات مخرب آن ها گرفته شود.» 

 
خراسان 

 
- تهدید به گرانی اینترنت با برچسب لوکس! 

خراسان درباره گرانی تعرفه هاي تلفن همراه نوشته است: در روزهایی که چینی ها با ارسال موفقیت آمیز ماهواره به فضا، اولین
آزمایش ها را براي ارائه اینترنت نسل شش (6G) و توسعه شبکه هاي اینترنت همراه آغاز کرده اند، در کشور ما این اظهارنظر مطرح
می شود که: «اینترنت همراه یک سرویس لوکس است و افزایش اقبال به استفاده از این فناوري مطلوب نیست». این جمله، خروجی
صحبت هاي مدیرعامل شرکت ایرانسل است که ارزانی اینترنت را عامل اقبال گسترده به اینترنت همراه دانسته و راهکارش هم این

 
است که تعرفه ها گران شود تا تعداد کاربران اینترنت همراه کاهش یابد. 



هنوز دوماه از جریمه اپراتورها به دلیل گران فروشی در اینترنت همراه نمی گذرد که دوباره زمزمه افزایش قیمت بسته هاي اینترنتی
به گوش می رسد؛ اما این بار، ترفند دیگري اتخاذ شده است. آن طور که مدیرعامل ایرانسل اعلام کرده، ارزانی اینترنت همراه در
کشور باعث رغبت زیاد مردم به استفاده از آن شده و این بالارفتن ضریب نفوذ به پرشدن ظرفیت شبکه می انجامد؛ اتفاقی که به گفته
«بیژن عباسی آرند»، سرانجامش کاهش کیفیت اینترنت همراه خواهد بود. مدیرعامل ایرانسل به خبرگزاري «زومیت» گفته است:
«اینترنت موبایل، سرویس لوکسی در دنیا محسوب می شود و تعرفه بالایی دارد. استفاده از اینترنت موبایل اکنون براي مردم بسیار
مرسوم شده است؛ درحالی که تعرفه خیلی ارزان و فشار حداکثري به شبکه موبایل باعث شده اداره کردن این بار براي اپراتورها سخت
شود». او می گوید «راهی جز اصلاح تعرفه ها وجود ندارد». او افزوده است: «ما نمی خواهیم فشار به مردم بیاید؛ اما راه حل این است
که شبکه ثابت گسترش پیدا کند تا سرویس ارزان تري به مردم در خانه ارائه شود و مردم تنها در زمانی که خانه نیستند، از سرویس
مطلوبی روي موبایل استفاده کنند». عباسی آرند این نکته را مطرح کرده است که: «با نگه داشتن تعرفه ها در وضعیت موجود، سال
آینده ظرفیت شبکه پر می شود؛ در این شرایط، اپراتور نمی تواند سرمایه گذاري زیادي انجام دهد چون 70 درصد درآمدش ریالی
است؛ درحالی که باید سرمایه گذاري را به صورت ارزي انجام دهد. همین وضعیت باعث می شود به دلیل تقاضاي زیاد، سال آینده

 
کیفیت اینترنت افت کند و نارضایتی عمده به وجود بیاید». 

 
مواضع وزارتخانه درباره کیفیت اینترنت 

صحبت هاي مدیرعامل ایرانسل در حالی مطرح می شود که وزیر ارتباطات بارها و بارها درباره قیمت و کیفیت اینترنت اظهارنظري
متفاوت داشته است. 21 مهرماه بود که «محمدجواد آذري جهرمی» در صفحه اینستاگرامی خود، به اهمیت افزایش کیفیت سرویس
هاي اینترنتی اشاره کرد و خطاب به مردم نوشت: «کیفیت اینترنت حق شماست و ما وظیفه داریم تمام تلاش مان را به کار بگیریم تا
هر روز کیفیت اینترنت را بهبود ببخشیم». نکته دیگر این که، مدیر عامل ایرانسل خطر کاهش کیفیت اینترنت همراه را به کاربرانش
گوشزد کرده، در حالی که این موضوع چیز تازه اي براي کاربران نیست و همواره با آن مواجه بوده اند. مصداق این ادعا، اظهارنظر اخیر
وزیر ارتباطات درباره کیفیت اینترنت است که گفت: «حال عمومی اینترنت در کشور خوب است اما شاخص هاي کیفی عمومی

 
اینترنت در چند استان، پایین تر از انتظار است». 

 
اینترنت ایران؛ ارزان ترین یا گران ترین؟ 

اما درباره قیمت اینترنت همراه در ایران هم نظرات متفاوتی وجود دارد، برخی آن را ارزان تر از تعدادي از کشورها می دانند اما برخی
هم معتقدند اینترنت هاي گران تر برخی کشورها کیفیتی دارد که اصلا قابل قیاس با اینترنت ایران نیست. موضع وزارت ارتباطات در
این باره را هم می توان صحبت هاي سال گذشته «حسین فلاح جوشقانی» رئیس سازمان تنظیم مقررات دانست که گفته بود: «در
مقیاس هاي جهانی، ایران ارزان ترین قیمت اینترنت را دارد. به بیان دیگر قیمت اینترنت ایران، ارزان تر از میانگین جهانی هم در
حوزه اینترنت ثابت و هم در حوزه اینترنت موبایل است؛ اما یک واقعیتی وجود دارد و آن این که مردم بر اساس درآمد و وضعیت
اقتصادي خودشان معتقدند که قیمت اینترنت در ایران گران است، در مقابل اپراتورها با توجه به هزینه هاي بالاي سرمایه گذاري و
نگهداري شبکه، معتقدند که قیمت اینترنت در ایران ارزان است. بر این اساس یک عدم توازنی میان خواسته هاي کاربران اینترنت و
ارائه دهندگان خدمات اینترنت وجود دارد و در این شرایط ما به عنوان وزارت ارتباطات و سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی
موظف هستیم که یک نوع توازن برقرار کنیم». البته در پاسخ به ادعاي معاون وزیر ارتباطات، رسانه هاي مختلف مستنداتی را ارائه
کرده اند که ثابت می کند قیمت اینترنت در ایران چندان هم پایین نیست و برخی کشورها اینترنت ارزان تري به کاربران خود می
دهند. علاوه بر آن «نصرا... پژمانفر» رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس هم چند روز قبل اعلام کرد که: «ما گران ترین اینترنت را به
مردم کشورمان می دهیم، هزینه اي که مردم براي اینترنت می دهند در مقایسه با دیگر کشورهاي دنیا زیاد است، حتی اگر با کشور



 
افغانستان هم مقایسه کنیم، این واقعیت مشخص می شود». 

 
نگرانی 30 میلیون کاربر 

بر اساس آمار رسمی سازمان تنظیم مقررات، هم اکنون اینترنت پهن باند سیار یا همان اینترنت همراه، 76 میلیون و 531 هزار و 179
کاربر در کشور دارد که 46 درصد آن ها (بیش از 30 میلیون)، مشترکان اینترنت همراه ایرانسل هستند. حالا با اظهارنظر عجیب
مدیرعامل این شرکت، 30 میلیون مشترك نگران افزایش قیمت تعرفه ها در سال آینده خواهند بود و مشخص نیست سازمان هاي
نظارتی چه موضعی براي رفع این نگرانی خواهند داشت. آیا اپراتورهایی که به گفته وزیر ارتباطات فقط در یک سال گذشته چندهزار
میلیارد تومان سود داشته اند، از اتخاذ ترفندهاي تازه براي گران کردن خدمات خود دست می کشند یا واقعا اینترنت همراه هم به

 
یک «سرویس لوکس» تبدیل خواهد شد؟ 

 
شرق 

 
- پاي چهار درصدي ها در استعفاي رئیس سازمان خصوصی سازي در میان است 

شرق درباره استعفاي رئیس سازمان خصوصی سازي نوشته است: صندلی سازمان خصوصی سازي هم در حال تبدیل شدن به یک
صندلی متزلزل در ساختار دولت است. 24 آبان سال جاري، استعفاي علیرضا صالح، هشتمین رئیس سازمان خصوصی سازي، به طرز
غیرمنتظره اي رسانه اي شد. این استعفا در گام نخست با سکوت صالحی همراه بود تا اینکه خبر انتصاب سرپرست براي سازمان
خصوصی سازي، تأیید استعفاي او را به اطلاع عموم رساند. صالح که چند هفته قبل از شفافیت سازمان خصوصی سازي و سلامت در
بخش اعظم اقدامات این مجموعه منهاي چهار درصد واگذاري ها سخن گفته بود، یکباره استعفا داد؛ استعفایی که با واکنش برخی
نمایندگان مجلس مواجه شد و شبهه هایی درباره ارتباط این استعفا با ابطال واگذاري هفت تپه و دشت مغان و فشارهایی براي
جلوگیري از اجراي دیگر برنامه هاي رئیس سازمان را بر سر زبان ها انداخت. آیا ابطال هاي دیگري در راه بود که صالح را مجبور به

 
کناره گیري از سازمان خصوصی سازي کرد؟ 

هشتمین رئیس سازمان خصوصی سازي استعفا داد؛ اقدامی که تا حدودي تعجب آور بود و این استعفاي ناگهانی به حرف و حدیث
هایی دامن زد. علیرضا صالح، هشتمین رئیس سازمان خصوصی سازي، کمی بعد از انتشار خبر بازداشت میرعلی اشرف عبداالله پوري
حسینی براي این سمت انتخاب شد. پوري حسینی که واگذاري بنگاه هایی مثل آلومینیوم المهدي هرمزگان، آلومینیم ایران (ایرالکو)،
پالایشگاه کرمانشاه، شرکت کشت وصنعت کارون خوزستان، شرکت کشت وصنعت مغان، کشت وصنعت نیشکر هفت تپه در شوش،
مجتمع گوشت اردبیل و موارد دیگر را در کارنامه خود داشت، بعد از انتقادهاي زیادي که از سوي نمایندگان مجلس به عملکردش
وارد شد، با پیشنهاد نمایندگان مجلس از کشور ممنوع الخروج و در تاریخ 23 مرداد 98 خبر بازداشتش منتشر شد. او با دستور

 
مقامات قضائی و با اتهام خصوصی سازي هاي بدون ضابطه و افسارگسیخته و واگذاري هاي رانتی به افراد خاص بازداشت شد. 

 
انتصاب هشتمین رئیس 

27 شهریور 98، یعنی حدود یک ماه بعد از انتشار خبر دستگیري پوري حسینی، خبر رسید که علیرضا صالح به عنوان معاون وزیر و
رئیس سازمان خصوصی سازي معرفی شده است. او دانش آموخته دکتراي تخصصی علوم اقتصادي از دانشگاه تهران بود و در کارنامه
خود معاونت سازمان خصوصی سازي و قائم مقامی صندوق توسعه ملی را داشت. صالح از اردیبهشت سال 89 تا مرداد 90 به عنوان
عضو هیئت عامل و معاون برنامه ریزي، توسعه منابع و امور پشتیبانی سازمان خصوصی سازي در این سازمان حضور داشت. زمانی که



او به این سمت منصوب شد، شایع شده بود که صالح روابط خوبی با محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان برنامه وبودجه دارد و پیش تر

 
نیز معاون او در این سازمان بوده است. 

 
ابطال 2 واگذاري 

طبق قانون باید خصوصی سازي در ایران تا سال 93 پایان می یافت، اما با وجود گذشت شش سال از این تاریخ، هنوز سازمان
خصوصی سازي در حال واگذاري و بازپس گیري اموال دولت است. بخشی از واگذاري هاي این سازمان ازجمله واگذاري هپکو، نیشکر
هفت تپه و دشت مغان، حرف و حدیث هاي فراوانی با خود به همراه داشت. در زمانی که صالح روي کار آمده بود، قیمت گذاري بیمه
اتکایی امین، بیمه البرز، پالایش نفت تبریز، پالایش نفت تهران (شهید تندگویان)، پالایش نفت شیراز و پالایش نفت لاوان انجام شد.
در دوره مدیریت صالح، بحث برگشت مجدد هپکو به بدنه دولت به طور جدي پیگیري شد و در نهایت این مجموعه با مصوبه مجلس
به تأمین اجتماعی در راستاي رد دیون دولت واگذار شد. از دیگر اقدامات رئیس مستعفی سازمان خصوصی سازي در مورد شرکت
کشت وصنعت مغان می توان به ارسال مجدد شکایت مغان به هیئت داوري با وجود تلاش برخی مسئولان دولتی جهت مصالحه با
خریدار و جلوگیري از هرگونه تخلفات از سوي خریدار قبلی اعم از اقدامات خریدار در آسیب رساندن به شرکت در فاصله زمانی بین
رأي بدوي و نهایی ابطال مزایده اشاره کرد. او همچنین در پرونده هفت تپه از اقدام غیرقانونی اسدبیگی (خریدار هفت تپه) در واریز

 
اموال غیرمشروع به عنوان اقساط معامله جهت فرار از فسخ معامله تأکید کرد. 

 
واکنش نمایندگان به استعفاي صالح 

بعد از اعلام استعفاي صالح، نظام الدین موسوي، نماینده مجلس، در توییتر نوشت: «مدیران خدوم و باانگیزه در دولت کنونی کم
نیستند اما اجازه کار به آنها داده نمی شود. همچون صالح که پرونده دشت مغان و هفت تپه را به هیئت داوري فرستاد. وي مردانه

 
براي حفظ بیت المال انجام وظیفه کرد اما به همین جرم عزل شد!». 

احمد نادري، دیگر نماینده مجلس نیز در واکنش به استعفاي صالح در توییتر نوشت: «حالا که بحث لغو قرارداد هفت تپه و مغان

 
جدي شده، این رفتارها توسط وزیر قابل قبول نیست و قطعا بر پرونده استیضاح که مفتوح است، اثر می گذارد». 

 
تأیید سلامت واگذاري هاي سازمان خصوصی سازي 

اظهارات نمایندگان مجلس این گمانه را تقویت می کند که برخی افراد در برابر اقدامات صالح مقاومت کرده و تمایل نداشتند اقدامات
او به سرانجام برسد. آیا صالح قصد داشت بخش دیگري از پرونده هاي واگذاري را ابطال کند و به همین خاطر مجبور به استعفا شد؟
رئیس سابق سازمان خصوصی سازي تا پیش از استعفا به سلامت بخش اعظم واگذاري ها در سازمان خصوصی سازي صحه گذاشته و
تأکید کرده بود که فقط چهار درصد از واگذاري هاي این مجموعه دچار مشکل است. آیا چهاردرصدي ها عامل استعفاي او بودند؟ این

 
پرسشی است که فقط خود رئیس مستعفی می تواند به آن پاسخ دهد، اما تماس هاي «شرق» با او بدون نتیجه باقی می ماند. 

گفته هاي رئیس سابق سازمان خصوصی سازي نشان می دهد او با بخش اعظم سیاست هاي این مجموعه موافق بوده است. بر اساس
گزارش شادا، علیرضا صالح در سی ودومین جلسه شوراي اطلاع رسانی وزارت اقتصاد بیان کرد: یکی از نکات اصلی اطلاع رسانی در
سازمان خصوصی سازي این است که هم اقدامات انجام شده و هم برنامه هاي آتی را در هر دو مورد اطلاع رسانی کنیم تا در خصوص

 
اقدامات صورت نگرفته از مردم راهکار دریافت کنیم. 



او با اشاره به اینکه از زمان شکل گیري این سازمان تاکنون بیش از 150 هزار میلیارد تومان واگذاري با قیمت زمان واگذاري انجام
شده، تأکید کرد: از این میزان واگذاري حدود 145 هزار میلیارد تومان واگذاري با موفقیت انجام شده و تنها حدود پنج هزار میلیارد

 
تومان واگذاري که فقط چهار درصد از کل واگذاري ها را شامل می شود، با مشکلاتی مواجه بوده است. 

رئیس مستعفی سازمان خصوصی سازي بر انتشار اطلاعات این سازمان نیز تأکید داشت و اقداماتی در زمینه تبدیل شدن این مجموعه

 
به اتاق شیشه اي انجام داده بود. 

به گفته او یکی از اقداماتی که در ماه هاي اخیر در سازمان خصوصی سازي انجام شده، درج اطلاعات مربوط به تمام بنگاه هاي قابل

 
واگذاري به تفکیک استان در سایت این سازمان است. 

رئیس کل سازمان خصوصی سازي افزود: در گام بعدي قصد داریم سامانه نظارتی در این سازمان تشکیل دهیم تا نظارت هاي پس از

 
واگذاري شرکت ها را افزایش داده و این کار را دقیق تر انجام دهیم. 

صالح در خصوص اقدامات انجام شده در راستاي شفافیت اطلاعات نیز گفت: بنا داریم همه واگذاري هاي خود را در بورس اوراق بهادار

 
انجام دهیم تا واگذاري هاي این سازمان با شفافیت بیشتري انجام شود. 

رئیس کل سازمان خصوصی سازي اضافه کرد: همچنین در راستاي اطلاع رسانی گسترده، جزئیات مربوط به تمامی واگذاري هاي
پرحاشیه سازمان خصوصی سازي ازجمله ایران ایرتور، هپکو، آلومینوم المهدي، پالایش نفت کرمانشاه و... روي سایت این سازمان قرار

 
گرفته است. 

او گفت: علاوه بر اقدامات ذکرشده، بنا داریم به صورت سرزده نیز از بنگاه ها و شرکت هاي واگذارشده بازدید کنیم تا از این طریق، از

 
نزدیک میزان همخوانی اطلاعات و گزارش هاي ارسالی از سوي خریداران شرکت هاي واگذارشده را با واقعیت بررسی کنیم. 

 
وطن امروز 

 
- نهاده هاي دامی در دام دولت 

وطن امروز از گزارش کمیسیون اصل 90 درباره نهاده هاي دامی گزارش داده است: چند ماه پس از بالا گرفتن التهاب در بازار نهاده
هاي دام و طیور و افزایش شدید قیمت این محصول راهبردي، کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی با انتشار گزارشی، نقش
دستگاه هاي مختلف در ایجاد و تشدید این مساله را تشریح کرد. در این گزارش به نقش رئیس دولت و معاون اول وي، وزارت صمت،

 
وزارت جهاد کشاورزي و همچنین بانک مرکزي در ایجاد و تشدید مساله تامین و توزیع نهاده هاي دام و طیور اشاره شده است. 

 
نهاده هاي دامی نقش بسزایی در معیشت مردم دارد و در ماه هاي اخیر باعث کاهش مصرف کالاهاي اساسی شده است. 

به گزارش «وطن امروز»، پس از بالا گرفتن مشکلات در موضوع تامین و توزیع نهاده هاي دام و طیور، کمیسیون اصل 90 مجلس
شوراي اسلامی با ورود به این موضوع، گزارشی از نقش دستگاه هاي مسؤول در ایجاد و تشدید آن ارائه کرد. در این گزارش آمده
است: «حدود 90 درصد نهاده هاي دامی مورد نیاز کشور از طریق واردات تامین می شود. نیاز سالانه کشور حدود 9 میلیون تن ذرت،
4 میلیون و 200 هزار تن سویا و 5/5 میلیون تن جو است، لذا این نهاده ها ضرورتا باید بی وقفه در سطح کشور توزیع شود. عدم



تامین بموقع این نهاده ها باعث کاهش در میزان تولید فرآورده هاي دام، طیور و آبزیان شده و زیان گسترده و جبران ناپذیري بر

 
پیکره این صنعت و مصرف کنندگان وارد می کند». 

طبق بررسی هاي گزارش کمیسیون اصل 90 حدود 70 درصد قیمت تمام شده محصولات پروتئینی از جمله گوشت قرمز، مرغ، شیر،
تخم مرغ و... متکی بر قیمت نهاده هاي دامی از جمله کنجاله سویا، ذرت و جو است. با این استدلال می توان نوسانات اخیر را هم

 
مرتبط با همین موضوع دانست. 

در گزارش مذکور «عوامل موثر در عدم توازن واردات و توزیع نهاده هاي دامی» به 4 دسته کلی دولت، وزارت صمت، وزارت جهاد

 
کشاورزي و بانک مرکزي تقسیم شده است. 

 
عدم توجه دولت به ذخایر استراتژیک 

دولت مکلف بوده میزان 5/2 میلیون تن کنجاله و ذرت تحت عنوان ذخایر استراتژیک را در انبارهاي سطح کشور ذخیره کند که این

 
میزان در شهریور 99 به 69 هزار تن سویا و 230 هزار تن ذرت رسیده است. 

 
آمارهاي ارائه شده کمیسیون اصل 90 از عرضه نهاده در بازار 

گزارش کمیسیون اصل 90 شامل 2 پیوست مهم درباره «وضعیت گردش موجودي ذخایر راهبردي» و «تفاوت ترخیص کنجاله از
گمرك و عرضه در سامانه بازارگاه» است. آمارهاي ارائه شده از عملکرد برخی شرکت ها در ترخیص کنجاله از گمرك و عرضه در
سامانه بازارگاه نشان می دهد این شرکت ها حدود 237 هزار تن کنجاله در طول 6 ماه نخست سال جاري با وجود ترخیص از گمرك
در سامانه بازارگاه عرضه نکرده اند. در واقع حدود 20 درصد از کنجاله ترخیص شده از گمرك در سامانه بازارگاه عرضه نشده که این

 
موضوع عاملی در تشدید بحران در بازار نهاده هاي دامی است. 

گزارش کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی به نقش بانک مرکزي در تخصیص ارز براي واردات نهاده هاي دامی پرداخته که

 
خلاصه موارد آن به شرح زیر است: 

1- میزان ارز تخصیصی بانک مرکزي در 4 ماهه اول سال 99 (براي واردات نهاده هاي دام و طیور) نسبت به مدت مشابه سال قبل

 
حدود 455 میلیون دلار کمتر بوده که این به معناي کاهش حدود 50 درصدي تخصیص ارز براي واردات این اقلام است. 

2- متاسفانه بانک مرکزي به رغم اولویت تخصیص ارز جهت تامین نهاده هاي دامی، نسبت به انجام وظیفه کوتاهی نموده و این

 
موضوع خسارت جبران ناپذیري را بر کاهش ذخایر استراتژیک نیز وارد کرده است. 

3- بانک مرکزي باید به این سوالات پاسخ دهد که علت تبعیض در مدت زمان تخصیص ارز و تفاوت نوع ارز تخصیصی به
واردکنندگان مختلف چیست؟ چرا سقف قیمت در نظر گرفته شده براي واردات نهاده ها با قیمت واقعی بازار جهانی فاصله دارد؟ این

 
موضوع باعث شده ارز اضافی در اختیار واردکنندگان قرار گرفته و به تبع آن، نظارتی بر نحوه مصرف این مبالغ ارزي صورت نگیرد. 

در گزارش کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی در موضوع مشکلات تامین ارز و توزیع نهاده هاي دامی، به موارد متعددي از
قصور وزارت صمت در ایجاد این مساله اشاره شده است. موارد مورد اشاره کمیسیون اصل 90 از قصور وزارت صمت به شرح زیر به



 
طور خلاصه آورده شده است: 

 
1- مراحل بسیار پیچیده اداري براي واردات در وزارت صمت مانع از تسریع در انجام واردات نهاده هاي دامی مورد نیاز شده است. 

2- تعیین حداکثر قیمت براي واردات، غیرکارشناسی بوده و با واقعیت بازار جهانی منطبق نیست، لذا این عامل نیز باعث تاخیر و

 
همچنین کاهش انگیزه در واردات توسط تجار و واردکنندگان این بخش و البته باعث افزایش انگیزه براي آن تعداد معدود شده است. 

3- وزارت صمت به دلیل عدم اشراف کافی بر مشکلات بخش کشاورزي و عدم هماهنگی با وزارت جهاد کشاورزي و همچنین تعمدا

 
قادر به پیگیري اولویت تخصیص ارز از سوي بانک مرکزي نبوده و دغدغه ها و حساسیت هاي لازم را نداشته است. 

4- وزارت صمت به دلیل عدم اشراف بر نهاده هاي دامی مورد نیاز و همچنین عدم حساسیت نسبت به بازار تولید و توزیع و بعضا با
هماهنگی وزارت جهاد کشاورزي، نسبت به این امر مهم بی توجه بوده و حتی نسبت به نظارت بر واردات نهاده هاي دامی که الزاما
باید از طریق سامانه بازارگاه توزیع شود، اقدام مطمئن و مناسبی انجام نداده و با بی توجهی نسبت به این امر مهم باعث افزایش قیمت

 
نهاده ها در بازار آزاد شده است. 

در گزارش کمیسیون اصل 90 مجلس شوراي اسلامی، چندین مورد از قصور وزارت جهاد کشاورزي در ایجاد نابسامانی در بازار نهاده

 
هاي دامی تشریح شده است. موارد قصور وزارت جهاد کشاورزي به شرح زیر به طور خلاصه آمده است. 

1- ذخایر استراتژیک کنجاله سویا در فروردین ماه سال جاري معادل 289 هزار تن بوده ولی متاسفانه وزارت جهاد کشاورزي براي
تامین کسري بازار نهاده ها، آسان ترین راه را انتخاب و معادل 220 هزار تن از این ذخایر را برداشت کرده است. با این حال مشخص
نیست 220 هزار تن کنجاله سویا در کجا عرضه و چگونه و به دستور چه مرجعی توزیع شده و در این باره نیز پاسخ مستدل و

 
کارشناسی به کمیسیون ارائه نشده است. 

2- وزارت جهاد کشاورزي در یک فقره 186 میلیون دلار از محل ارز تخصیصی براي تامین ذخایر راهبردي نهاده هاي دامی دریافت

 
کرده، در حالی که نه از این ذخایر و نه از 186 میلیون دلار تخصیصی خبري نیست. 

3- اهمال وزارت جهاد کشاورزي باعث توزیع نامناسب نهاده هاي دام و طیور شده و به همین دلیل عمدتا تولیدکنندگان (دام و طیور)
به دلیل عدم حمایت در تامین نهاده هاي دامی نسبت به تعطیلی بنگاه هاي تولیدي اقدام یا به ناچار نهاده ها را از بازار آزاد تهیه

 
کرده اند. 

4- وزارت جهاد کشاورزي در پیگیري اختصاص ارز مورد نیاز جهت تامین نهاده ها به وظیفه قانونی خود عمل نکرده و اقدامات

 
عملیاتی موثر و متناسبی انجام نداده است. 

5- اختلاف آماري میان اطلاعات ارائه شده درباره (مقدار) واردات ذرت از سوي معاونت امور دام در 6 ماه نخست سال جاري

 
(1353090 تن) و گمرك (4946912 تن) به مقدار 3593822 تن قابل توجیه نیست. 

 
6- میزان کنجاله سویاي توزیع شده از طریق سامانه بازارگاه حدود 48 هزار تن کمتر از مقداري است که وارد کشور شده است. 



 
- چرا نباید دلایل اقتصادي را در رابطه با عدم تعطیلی پذیرفت 

وطن امروز درباره تعطیلات کرونایی گزارش داده است: در شرایطی که کرونا روزانه جان حدود 500 نفر را در کشورمان می گیرد،
برنامه فاصله گذاري جدي یعنی تعطیلی فراگیر در شهرهاي پرخطر اجرایی نمی شود. اصلی ترین دلیل اجرا نشدن این پروتکل،
مسائل اقتصادي عنوان می شود؛ موضوعی که بیشتر یک بهانه براي اجرایی نکردن تعطیلی است. با وجود اینکه تعطیلی چند روزه
شهرهاي بزرگ می تواند هزینه هاي اقتصادي داشته باشد ولی لاجرم دیر یا زود باید این تصمیم گرفته شود، کما اینکه به دستور
رهبري اولویت کنونی سلامت است. نباید فراموش کرد ادامه شرایط کنونی هم با افزایش افراد درگیر با این بیماري که نیروي کار
کشور را تشکیل می دهند در کنار هزینه هاي متحمل به بدنه سلامت کشور کم از تعطیلی فراگیر ندارد. پاشنه آشیل اقتصادي اجراي

 
سیاست تعطیلی جهت کنترل ویروس کرونا بدون حمایت از اقشار آسیب پذیر است. 

کارگران روزمزد، افراد تحت پوشش نهادهاي امدادي، دست فروشان و... بخش قابل توجهی از این قشر را تشکیل می دهند. در یک
کلان تصویر اقتصادي، 2 دهک اول کشور یعنی قریب به 16 میلیون نفر باید در صورت اجراي چنین سیاستی مورد حمایت قرار
بگیرند. با توجه به وجود بانک هاي اطلاعاتی مختلف در این زمینه شناسایی این افراد دور از دسترس نیست. همچنین با وجود عقب
ماندگی هاي اقتصادي کشور که حاصل بی تدبیري ها دولتی هاست، توانایی تامین اعتبار براي بسته هایی حمایتی مواد غذایی 2
دهک اول توسط دولت و با همیاري نهادهاي حاکمیتی وجود دارد و استنکاف از این موضوع با بهانه هایی مانند افزایش پایه پولی و
آثار تورمی بی معنا به نظر می رسد. دولت می تواند از درآمدهاي حاصل از فعالیت خود در بازار سرمایه، یک میلیارد یوروي تخصیص
یافته از صندوق توسعه ملی، درآمدهاي حاصل از فروش اموال مازاد و در نهایت مالیات هاي اخذ شده در زمینه فعالیت هاي بورسی
در این رابطه استفاده کند. این نکته تلخ را هم نباید از یاد برد که ویروس کرونا برعکس روزهاي اول شیوع که بسیار دموکرات جان
تمام اقشار را می گرفت، امروز بیش از هر زمان دیگري گریبان اقشار آسیب پذیر را که باید حداقل هاي معیشتی خود را تامین کنند

 
می گیرد. 

 
اصل ماجرا را فراموش نکرده ایم 

گزاره «سلامت و معیشت» معلول علتی است که باید پیش از هر گونه تحلیلی درباره شرایط موجود به دلایل پیدایش این «علت»
پرداخته شود. مساله اینجاست که شرایط اقتصادي کشور بنا بر شاخص هاي اقتصادي در دولت روحانی به قدري وخیم شده که قدرت
تصمیم گیري درست را در شرایط کنونی گرفته است. این شرایط مولود پیش از شیوع بیماري است که البته کرونا هم بر تعمیق آن
دامن زده است. در اصل می توان گفت فقدان منابع مالی لازم براي ادامه طرح فاصله گذاري اجتماعی نتیجه ناکارآمدي سیاست هاي
اقتصادي دولت در 7 سال گذشته است و اقتصاد معطل شرمنده روز مبادا شده است اما در شرایط کنونی باز هم توان اجرایی این

 
موضوع وجود دارد. 

 
پایان زودهنگام حمایت هاي کرونایی 

ابتداي سال جاري زمانی که کرونا هنوز قدرت آسیب هاي اقتصادي خود را نمایان نکرده بود، برنامه هایی حداقلی اما تا حدودي
دلگرم کننده براي حمایت از اصناف و اقشار آسیب پذیر توسط دولت اجرایی شد اما به ناگهان همه آنها فراموش شد. این در حالی
است که هم کرونا قوي تر شده و هم شرایط اقتصادي سخت تر. بهار سال جاري در مجموع 3 بسته حمایتی براي حمایت از متضرران
اقتصادي کرونا در نظر گرفته شد. یک- بسته حمایت از کارفرمایان که در آن سازمان تامین اجتماعی موظف به امهال 3 ماه حق بیمه
کارفرمایان شد. همچنین هزینه برق، آب و گاز واحدهاي آسیب دیده از کرونا امهال شد. دو- بسته حمایت از افراد کم برخوردار که
براي حدود 3 میلیون نفر در 4 مرحله مبالغی بین 200 تا 600 هزار تومان واریز شد، به علاوه تسهیلات یک تا 2 میلیونی براي 4



میلیون خانوار. سه- بسته حمایت از مشاغل آسیب دیده از کرونا که در آن اقشار فاقد درآمد ثابت از قبیل رانندگان تاکسی، دست

 
فروشان و کارگران فصلی روزمزد تسهیلات دریافت کردند که از محل دریافت یارانه آنها کسر می شود. 

مهم اینجاست که همان طور که دولت در شرایط کسري بودجه مجبور به دست اندازي به بودجه دولت هاي آینده شده است، باید
بخشی از حقوق مردم را هم در این شرایط سخت پرداخت کند. پرداخت هر چه زودتر سود سهام عدالت، پرداخت تسهیلات با قرار
دادن ضمانت یارانه هاي موجود و تخصیص کارت هاي اعتباري خرید با ضمانت سهام عدالت بخشی از ظرفیت هاي اقتصادي موجود

براي یاري رسانی به مردم در این شرایط تعطیلی فراگیر است.



790 جواز تاسیس در قم صادر شد

منبع: قم پرسشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/08/27

محمود سیجانی روز سه شنبه بیان کرد: این تعداد جوار تاسیس با 72هزار و 131 میلیارد ریال سرمایه گذاري و پیش بینی
اشتغالزایی براي15هزار272 تن در قم صادر شد. وي افزود: همچنین 37 فقره جواز تاسیس توسعه اي در قالب توسعه

واحدهاي موجود با...

محمود سیجانی روز سه شنبه بیان کرد: این تعداد جوار تاسیس با 72هزار و 131 میلیارد ریال سرمایه گذاري و پیش بینی

 
اشتغالزایی براي15هزار272 تن در قم صادر شد. 

وي افزود: همچنین 37 فقره جواز تاسیس توسعه اي در قالب توسعه واحدهاي موجود با سرمایه گذاري چهار هزار238 میلیارد ریال و

 
اشتغالزایی براي 682 تن طی این مدت صادر شده است. 

وي ادامه داد: درمجموع تعداد کل جواز تاسیس موجود استان 2هزار و 7 مجوز با پیش بینی ایجاد اشتغال براي 46هزار و 383 تن و

 
325هزار و 624 میلیارد ریال سرمایه گذاري است که این شاخص رغبت به سرمایه گذاري جدید در استان را نشان می دهد. 

سیجانی گفت: در این مدت تعداد 83 فقره پروانه بهره برداري ایجادي نیز با سه هزار 425 میلیارد ریال سرمایه گذاري و اشتغالزایی
براي یکهزار و 770 تن و تعداد 68 فقره پروانه بهره برداري توسعه اي با 2هزار و 462 میلیارد ریال سرمایه گذاري و اشتغالزایی براي

 
یکهزار و 39 تن صادر شد. 

وي بیان کرد: در همین رابطه به طور کلی تعداد 2هزار و 270 فقره پروانه بهره برداري با اشتغالزایی 58هزار و 800 تن و سرمایه

 
گذاري 55هزار و 304میلیارد ریال در استان موجود است. 

وي همچنین به نظارت مستمر کارشناسان سازمان صنعت، معدن و تجارت قم برنحوه فعالیت واحدهاي تولیدي اشاره کرد و ادامه داد:

 
به همین منظور در این مدت تعداد 49 فقره پروانه بهره برداري در استان به علت عدم فعالیت ابطال یا تعلیق شده است. 

حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی استان قم فراتر از 51 هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاري
صورت گرفته در حدود 2هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 58 هزار تن فرصت اشتغال ایجادشده است؛
همچنین قم داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات - و فناوري
اطلاعات و ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آن ها موقعیت ممتازي براي

 
توسعه سرمایه گذاري، تولید و اشتغال دارد. 

 
منبع : ایرنا 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



ارائه تسهیلات اشتغال به جوانان خراسان جنوبی بدون محدودیت

منبع: داناشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/08/27

خسروي گفت: میزان اعتبار و تسهیلات در نظر گرفته شده براي اشتغال جوانان در اداره کل ورزش و جوانان خراسان جنوبی،
قبلا 4 میلیارد تومان بوده است که در این دیدار مصوب شد این تسهیلات بدون سقف و هیچ محدودیتی ارائه شود.

خسروي گفت: میزان اعتبار و تسهیلات در نظر گرفته شده
براي اشتغال جوانان در اداره کل ورزش و جوانان خراسان
جنوبی، قبلا 4 میلیارد تومان بوده است که در این دیدار
مصوب شد این تسهیلات بدون سقف و هیچ محدودیتی

 
ارائه شود. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از خاورستان،
نماینده مردم بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي
اسلامی عصر روز گذشته با تقی زاده معاون امور مجلس و
خانم فرامرزیان معاون توسعه و مدیریت منابع وزارت

 
ورزش و جوانان دیدار و گفت وگو کرد. 

حسین خسروي در گفت وگو با خاورستان، اظهار کرد: در این دیدار مطالب و درخواست هاي متعدد مردم حوزه انتخابیه مطرح و

 
مصوباتی هم انجام شد. 

وي با اشاره به این که یکی از مهم ترین مصوبات این جلسه مربوط به حوزه اشتغال جوانان است، افزود: میزان اعتبار و تسهیلات در
نظر گرفته شده براي اشتغال جوانان در اداره کل ورزش و جوانان استان، قبلا 4 میلیارد تومان بوده است که در این دیدار مصوب شد
این تسهیلات بدون سقف و هیچ محدودیتی ارائه شود. بر این اساس هر تعداد طرح اشتغالی که توسط جوانان به اداره کل ورزش و

 
جوانان استان ارائه شود، می تواند از تسهیلات کم بهره و با سود 4 درصد برخوردار شود. 

نماینده مردم بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: در خصوص استخر سرپوشیده شهرستان خوسف قول

 
تامین اعتبار 2 میلیارد تومانی داده شد تا این طرح با کمک اداره کل ورزش و جوانان تا سال آینده به بهره برداري برسد. 

خسروي با اشاره به پیگیري در خصوص تامین کف پوش سالن ورزشی شمال شهر بیرجند گفت: معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت

 
ورزش و جوانان در این خصوص قول داد تا در اولین مرحله تامین منابع، اعتبار مورد نیاز براي کف پوش این سالن را اختصاص دهد. 

وي بیان کرد: در خصوص استادیوم 15 هزار نفري بیرجند قرار شد اگر هیئت فوتبال و دومیدانی در ورزشگاه مستقر شوند، اعتبارات

 
خوبی در خصوص کمک و پشتیبانی به این هیئت ها و همچنین هزینه نگهداري استادیوم اختصاص یابد. 

نماینده مردم بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: مصوبه دیگري که در این دیدار حاصل شد؛ وعده اتمام
پروژه هاي این حوزه انتخابیه که بالاي 80 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، بود. در این خصوص خانم فرامرزیان قول داد تا سال آینده



 
این پروژه ها را تعیین تکلیف کند و اعتبار مورد نیاز آن را اختصاص دهد. 

 
خسروي همچنین از وعده تامین اعتبار براي خانه جوان استان که 15 درصد پیشرفت فیزیکی دارد خبر داد. 

وي یادآور شد: معاون توسعه و مدیریت منابع وزارت ورزش و جوانان نیز در این دیدار بر ساخت هتل ورزش استان تاکید داشت. وي
در این خصوص قول داد که اگر این طرح با کمک اداره کل ورزش و جوانان استان، خیّران و سرمایه گذاران کلنگ زنی شود، وزارتخانه

 
براي ساخت آن اعتباراتی اختصاص خواهد داد. 

نماینده مردم بیرجند، درمیان و خوسف در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: همچنین ورود مجموعه هاي نظارتی به اداره کل ورزش
و جوانان استان؛ سبب شده بود تا 12 نفر از افرادي که در این اداره مشغول به کار بودند، با مشکل مواجه شوند که خوشبختانه اکنون

 
این مشکل حل شده و قرارداد کار این افراد تا تیرماه سال آینده تمدید شده است. 

انتهاي پیام/



شعله هاي آتش، معیشت و اشتغال کشاورزان را خاکستر کرد/ غفلت و بی

توجهی بلاي جان نخلستان هاي سیستان و بلوچستان

منبع: داناشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/08/27

در حالی 54 روز از آتش سوزي در نخلستان هاي ''پتان'' شهرستان نیکشهر می گذرد که با خاموش شدن شعله هاي آتش،
از زندگی کشاورزان چیزي جز خاکستر برجاي نمانده است.

 در حالی 54 روز از آتش سوزي در نخلستان هاي
""پتان"" شهرستان نیکشهر می گذرد که با خاموش شدن شعله هاي آتش، از زندگی کشاورزان چیزي جز خاکستر برجاي نمانده

 
است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا به نقل از عصرهامون، سیستان و بلوچستان در حالی یکی از قطب هاي خرما در کشور و از صادر
کنندگان این محصول به شمار می رود که کابوس وحشتناك ""آتش سوزي"" خواب را از چشم کشاروزان و نخلکاران آن ربوده است.

این پدیده مخرب همه ساله کام کشاورزان را تلخ و دسترنج سالها زحمتشان را هدر داده و از سوي دیگر نیز رخت سیاه بر قامت نخل

 
هایی می پوشاند که هزاران نفر از طریق آن امرار معاش کرده و روزگار سپري می کنند. 

علت اصلی این آتشسوزي ها به گفته شماري از مردم و مسئولان عدم مدیریت، حضور تفریحی مردم، گرماي هوا، سهل انگاري و
کمبود امکانات، عدم جمع آوري ضایعات پاي نخیلات پس از هرس کردن است که در این میان گرماي بیش از حد هوا در فصل
تابستان عامل اصلی به شمار می رود وخسارات زیادي به بار می آورد این درحالیست که اکثر باغات و نخیلات این خطه از کشور بیمه

 
نبوده و وقوع یک آتش سوزي زندگی کشاورزان را به نابودي می کشاند. 

شماري از نخلکاران باغات شهرستان نیکشهر در تماسی که با تحریریه خبر ما داشتند از کم لطفی مسئولان امر ابراز گلایمندي کرده
و گفتند: 54 روز از آتش سوزي در نخلستان ""پتان"" این شهرستان زمان می گذرد، از آنجایی که معیشت اهالی منطقه از طریق
کار بر روي اراضی سپري می شود ق ریب به هزار و 500 اصله نهال زیرشعله هاي آتش خاکستر شد اما همچنان اقدامی از سوي
دست اندرکاران مربوط صورت نگرفته و ما چشم انتظار تدبیري هستیم که در چنین اوضاع بحرانی که کرونا فشار مضاعفی بر دوش

 
مردم وارد کرده، ما را از سرگردانی نجات دهد. 



 
 

به گفته اهالی، خسارت سنگینی بر دوش کشاورزان تحمیل شده به گونه اي که حتی توان خرید تور براي حصار کشی مزارع را ندارند.

این نخلکاران از سست بودن بند خاکی در این محدوده نیز ابراز نگرانی کرده و گفتند: بزرگترین رودخانه نیکشهر از این محدود گذرد
می کند که با توجه به آغاز فصل زمستان و بارش هاي پیش رو هر لحظه امکان تخریب این بند خاکی و وقوع خسارات بیشتر وجود
دارد که می طلبد مسئولان امر با حضور میدانی خود از نزدیک مشکلات مردم را نظاره کرده و براي آنها اقدامی جهادي انجام دهند

 
چرا که پشت میز نشینی دردي از مشکلات مردم دوا نخواهد کرد. 

 
پرداخت غرامت با مدیریت بحران استانداري است 

حبیب رئیسی، مدیر جهاد کشاورزي شهرستان نیکشهر در گفت وگوي تلفنی با خبرنگار ما بیان کرد: کارشناسان این اداره کل از
روستاي پتان، نیکوجهان و کوشک بازدید و برآورد خسارت کرده به گونه اي که با شمارش تک به تک نخل ها آمار دقیق پیرو

 
صورتجلسه به فرمانداري و سازمان جهاد کشاورزي استان ارسال شده است. 

 
 



وي گفت: متولی ستاد حوادث غیرمترقبه دستگاه مدیریت بحران، فرمانداري و بخشداري است؛ جهاد کشاورزي عضو این ستاد و

 
مسئول برآورد خسارت بوده و ترمیم و تامین خسارت را بر عهده ندارد. 

 
این مقام مسئول تصریح کرد: محل پرداخت غرامت مدیریت بحران استانداري و فرمانداري ها هستند. 

 
پیگیر رفع مشکل وتخصیص اعتبار هستیم 

ضیاءالحق هاشمزهی، فرماندار شهرستان نیکشهر نیز در این خصوص به خبرنگار ما گفت: معضل و خسارت وارد شده را به حوزه

 
بحران استانداري اعلام کرده ایم و باید اعتبار لازم در این خصوص تخصیص پیدا کند. 

وي تصریح کرد: تاکنون اعتباراتی در قالب کمیته برنامه ریزي در حوزه هاي همچون قنات، اصلاح باغات و دیگر حوزه ها تخصیص
یافته اما در رابطه با یکسري از بحران هاي طبیعی و مخاطره آمیز ناشی از باد و طوفان وسایر موارد، باید کمتر از 24 ساعت در قالب

 
فرم 19 نوع خسارت را اعلام کنیم که این روند انجام شده و در اعتبارات سنواتی این موضوع در حال پیگیري است. 

فرماندار شهرستان نیکشهر ادامه داد: بخش معیشت مردم به تنهایی از طریق نهال صورت نمی گیرد بلکه آنها بر روي باغات و مزارع

 
کار کرده و دامداري می کنند. 

وي افزود: متاسفانه در حوزه نیکشهر طی ماه هاي اخیر سه مورد آتشسوزي رخ دادهکه سریعا بازرسان و کارشناسان جهاد کشاورزي

 
ارزیابی و برآورده خسارت کرده اند. 

 
 

هاشمزهی بیان کرد: در بحث قنوات و اصلاح باغات اقدامات خوب و بزرگی انجام شده که اینها همه براي بهبود معیشت مردم بکار

 
رفته است. 

این مقام مسئول در ادامه با تاکید بر اینکه تخصیص اعتبار براي روستاي مذکور در دستور کار است، گفت: اعتبارات خوبی سال
گذشته در خصوص سیل اختصاص یافت و امسال هم در بحث مخاطرات و بحران ها اعتبارات خوبی پیش بینی شده که بی شک

 
مشکل اهالی رفع خواهد شد. 



آنچه مشخص است این که علت آتش سوزي ها با هر عاملی که باشد نیاز به تدبیري عملی دارد؛ کمبود امکانات اطفاي حریق در
شهرستان ها بیداد می کند و این مسئله باید یکبار براي همیشه حل شود و لازم است دولت و نهادهاي حمایتی این اقشار زحمت
کش را که از بد حادثه یک سال دست رنجشان طعمه حریق شده را زیر چتر حمایت خود قرار دهند و توجه ویژه اي نیز به آنها داشته

 
باشند. 

انتهاي پیام/



بانوان سرپرست خانوار فعال صنایع دستی حمایت می شوند

منبع: داناشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/08/27

علیرضا جلالزایی گفت: بانوان سرپرست خانوار فعال صنایع دستی در هشت استان کشور مورد حمایت قرار می گیرند که
سیستان و بلوچستان یکی از آنهاست.

علیرضا جلالزایی گفت: بانوان سرپرست خانوار فعال صنایع
دستی در هشت استان کشور مورد حمایت قرار می گیرند

 
که سیستان و بلوچستان یکی از آنهاست. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ علیرضا جلالزایی
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري
سیستان و بلوچستان در گفت و گو با خبرنگار عصرهامون
بیان کرد: طی تفاهم نامه همکاري میان معاونت صنایع
دستی وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري و
بنیاد کرامت رضوي بانوان سرپرست خانوار فعال صنایع

 
دستی در هشت استان حمایت می شوند. 

وي عنوان کرد: این تفاهم نامه در راستاي حمایت از رونق صنایع دستی به عنوان میراث ملی در شرایط شیوع کرونا، با رویکرد حمایت
ویژه از زنان سرپرست خانوار فعال در عرصه صنایع دستی هشت استان، 24 آبان ماه با حضور معاون صنایع دستی کشور و مدیرعامل

 
بنیاد کرامت رضوي منعقد شد. 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري سیستان و بلوچستان بیان کرد: بر اساس این تفاهم نامه، در مرحله نخست اجراي
آن براي حمایت از صنایع دستی در خراسان هاي رضوي، جنوبی، شمالی، کردستان، سیستان و بلوچستان، خوزستان، لرستان و

 
گلستان برنامه جدي براي حمایت با اولویت زنان سرپرست خانوار اجرا می شود. 

وي تصریح کرد: یکی از برنامه هاي بنیاد کرامت رضوي اشتغال زایی براي زنان سرپرست خانوار یا بانوان بدسرپرست است، در این
تفاهم نامه 400 فقره وام اشتغال زایی از 100 تا 300 میلیون ریال به زنان سرپرست خانوار با هماهنگی معاونت صنایع دستی اعطا

 
می شود. 

انتهاي پیام/



همه چیز در مورد یک واگذاري

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/08/27

گرگان- با توجه به اینکه دانشگاه علوم کشاورزي گرگان قدیمی ترین دانشگاه علوم کشاورزي کشور محسوب می شود لذا
جامعه دانشگاهی با واگذاري بخش هایی از این سایت به سایر دستگاه هاي اجرایی مخالف هستند.

 گرگان- با توجه به اینکه دانشگاه علوم کشاورزي گرگان
قدیمی ترین دانشگاه علوم کشاورزي کشور محسوب می شود لذا جامعه دانشگاهی با واگذاري بخش هایی از این سایت به سایر

 
دستگاه هاي اجرایی مخالف هستند. 

خبرگزاري مهر- گروه استان ها: دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان با 64 سال قدمت، یکی از قدیمی ترین و تخصصی
ترین مراکز آموزش عالی کشاورزي و منابع طبیعی کشور بوده و به عنوان یکی از سمبل هاي دانشگاهی کشور محسوب می شود لذا

 
حفظ و حمایت از چنین سمبل هایی وظیفه همه دست اندرکاران امور آموزشی و پژوهشی کشور است. 

این دانشگاه طی این سال ها فراز و نشیب زیادي را گذرانیده و کارشناسان و متخصصان زیادي را تربیت کرده است که هر کدام

 
توانسته اند در بخش هاي مختلف جامعه اثرگذار باشند. 

اما طی چند ماه اخیر سخنانی مبنی بر در اختیار قراردادن بخش هاي از این دانشگاه به مجموعه پارك علم و فناوري گلستان مطرح

 
شده که این امر مخالفت جامعه دانشگاهی را در برداشته است. 

پارك علم و فناوري گلستان از سال 91 راه اندازي شد اما به دلایل مختلف فاقد امکانات و شرایط لازم بوده و ضعف زیرساختی دارد.

 
این پارك هم اکنون در زمره پارك هاي علم و فناوري در حال راه اندازي طبقه بندي می شود. 

 
مخالف واگذاري دانشگاه به دستگاه هاي اجرایی هستیم 

دبیر شوراي مرکزي انجمن صنفی هیأت علمی دانشگاه علوم کشاورزي گرگان طی نامه اي اعلام کرد که جامعه دانشگاهی مخالف

 
واگذاري مکان اولیه و قدیمی دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان به سایر دستگاه هاي اجرایی است. 



در بخش هایی از این نامه آمده است: «اعضاي هیأت علمی این دانشگاه همواره در جهت تولید علم و تربیت نیروي انسانی ماهر و ارائه
خدمات علمی به کشور مجاهدت فراوان داشته به گونه اي که تاکنون نقش مؤثري در توسعه بخش کشاورزي و منابع طبیعی کشور

 
داشته اند و به رغم کمبودهاي فراوان به پیشرفت هاي قابل توجهی در زمینه کارآفرینی هم دست یافته اند. 

 
 

علیرغم قدمت، این دانشگاه هنوز از نظر امکانات و فضاهاي آموزشی و پژوهشی کمبودهاي فراوان دارد لذا منطقی نیست که همین

 
اندك فضاهاي موجود از آن گرفته شده و در اختیار سایر دستگاه هاي اجرایی قرار گیرد. 

شنیده هاي اخیر حاکی از آن است که بدون توجه به نیازهاي اساسی یک دانشگاه تخصصی و با مأموریت جدید کارآفرینی، تلاش
براي گرفتن بخش هایی از امکانات و زیرساخت ها از جانب سایر دستگاه هاي اجرایی استان در حال انجام است. بسیار روشن است که
راه اندازي و توسعه یک دستگاه اجرایی یا حتی واحد آموزش عالی به هیچ وجه نباید منجر به تضعیف بخش دیگر، به ویژه یک

 
دانشگاه قدیمی و با سابقه شود. 

به عنوان نمونه، توسعه و راه اندازي پارك علم و فناوري با گرفتن امکانات دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی که خود از

 
کمبودهاي فراوان رنج می برد، سیاست و رویه منطقی و قابل قبولی نیست». 

 
کمبود سرانه هاي دانشگاه علوم کشاورزي 

در این خصوص با رئیس دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان گفتگو کردیم، علی نجفی نژاد به خبرنگار مهر گفت: از مدت
ها قبل درخواست هایی مبنی بر حمایت دانشگاه علوم کشاورزي گرگان، از پارك علم و فناوري استان مطرح بود و بر همین اساس

 
مذاکراتی در سطح وزارتخانه انجام شد. 

فضایی در سایت شهید بهشتی دانشگاه منابع طبیعی گرگان به صورت موقت در اختیار پارك علم و فناوري گلستان قرار گرفته و بعد
از فراهم کردن زیرساخت آنجا را ترك می کنند نجفی نژاد ادامه داد: دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان به عنوان دانشگاه
تخصصی کمبودهاي زیادي دارد و با توجه به اینکه دانشگاه در زمینه کارآفرینی در سال هاي اخیر پیشرو بوده و اقدامات گسترده اي

 
را در این زمینه انجام داده بنابراین به ساختمان ها و امکانات موجود براي توسعه شرکت هاي تحت حمایت در مرکز رشد نیاز دارد. 

وي بیان کرد: حمایت از دانشجویان کارآفرین و در اختیار گذاشتن زمین و عرصه براي توسعه کشاورزي و آموزش در این زمینه از
جمله دغدغه هاي دانشگاه بوده که همواره با آن دست و پنجه نرم می کند. 



نجفی نژاد تصریح کرد: دانشگاه علوم کشاورزي با سرانه هاي استاندارد وزارت علوم فاصله داشته و در سرانه هاي آموزشی سرانه هاي

 
خدماتی و رفاهی دچار کمبودهایی است. 

 
فضاي مازاد نداریم 

وي اضافه کرد: برخی بر این تصور هستند که دانشگاه امکانات مازاد داشته در صورتی که اینگونه نیست به عنوان مثال مرکز رشد

 
دانشگاه باید چهار هزار متر فضا داشته باشد در صورتی که با این رقم فاصله زیادي دارد. 

رئیس دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان اظهار کرد: با توجه به درخواست کمک پارك علم و فناوري، ساختمانی در ضلع

 
غربی سایت شهید بهشتی در اختیار آنها قرار گرفته است. 

نجفی نژاد افزود: این ساختمان به شکل موقت در اختیار پارك قرار گرفته تا آنها در گرگان فضایی داشته باشند و بتوانند فعالیت هاي

 
خود را بهتر و سریع تر پیگیري کنند؛ بنابراین تغییر مالکیتی صورت نگرفته است. 

وي تاکید کرد: ساختمان مرکزي دانشگاه به طور کامل تحت اختیار دانشگاه بوده و ثبت میراث فرهنگی شده است و قابلیت واگذاري

 
به هیچ مرجعی را ندارد و باید حفظ شود. 

 
پارك نیازمند حمایت است 

نجفی نژاد ادامه داد: پارك علم و فناوري گلستان از نظر زیرساختی، نیروي انسانی و امکانات ضعیف بوده بنابراین نیاز است که تقویت

 
شود و ما هم به عنوان یک دانشگاه قدیمی و مادر وظیفه داریم از بخش هاي جوان فناوري پشتیبانی کنیم تا رشد کنند. 

وي اضافه کرد: بنابراین طبق توصیه مسئولان وزارتی و طبق زمانبندي مشخص فضایی به شکل موقت در اختیار آنها قرار گرفته تا

 
بتوانند پروژه هاي عمرانی خود را پیگیري کنند و بعد در محل اصلی خود مستقر شوند. 

 
 

رئیس دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان گفت: بخشی از ساختمان هاي دانشگاه علوم کشاورزي هم در اختیار دانشگاه

 
گلستان است که با تکمیل پروژه هاي در حال ساخت در سایت سرخنکلاته به آن مکان منتقل می شوند. 

نجفی نژاد با بیان اینکه هدف از این تفاهمنامه ارتقا و حمایت از پارك است، افزود: پارك علم و فناوري باید یک برنامه توسعه جامعه



محور تدوین کرده تا بتواند منابع مالی بیشتري را جذب کند و مدیران این مجموعه هم باید تلاش کنند تا کمبودها و نیازهاي پارك

 
را براي استقرار شرکت هاي دانش بنیان فراهم کنند. 

وي با بیان اینکه پارك علم و فناوري حلقه انتهایی مسیر اقتصاد دانش بنیان است، ادامه داد: وظیفه دانشگاه، توسعه هسته هاي
فناوري و ایجاد مراکز رشد بوده تا شرکت هاي نوپا در چتر حمایتی دانشگاه باشند و بعد در اختیار پارك قرار گیرند بنابراین پارك

 
علم و فناوري هم اکنون باید همت خود را صرف استفاده بهتر از منابع خود کند. 

 
تفاهمنامه سه جانبه 

رئیس پارك علم و فناوري گلستان هم در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: طبق تفاهم نامه سه جانبه پارك علم و فناوري، دانشگاه

 
علوم کشاورزي و دانشگاه گلستان مقرر شد که بخشی از فضاهاي این مجموعه ها در اختیار پارك علم و فناوري قرار بگیرد. 

 
 

مهدي غفاري افزود: برهمین اساس مقرر شد که دانشگاه علوم کشاورزي بخشی از ساختمان هاي سایت شهید بهشتی و یک هکتار

 
زمین در پردیس میدان بسیج را براي راه اندازي واحدهاي فناور و شرکت هاي دانش بنیان در اختیار پارك قرار دهد. 

وي افزود: دانشگاه گلستان هم 10 هکتار از اراضی خود را در سرخنکلاته و همچنین سه هزار متر فضاي دانشگاه گلستان در سایت

 
شهید بهشتی را در اختیار پارك قرار خواهد داد. 

غفاري با اشاره به فضاي این مجموعه در شهرهاي گنبدکاووس و علی آبادکتول هم گفت: آن چیزي که پارك به آن نیاز دارد فضاهایی
با دسترسی مناسب است تا در اختیار واحدهاي فناور قرار گیرد وگرنه پارك علم و فناوري ستاد کوچکی است که ساختمان محدودي

 
براي مدیریت آن کفایت می کند. 

وي با بیان اینکه در گلستان محلی براي استقرار واحدهاي فناور وجود نداشته و استفاده از فضاي دانشگاه ها یکی از سیاست هاي
وزارت علوم است، گفت: سرانه استان تا پایان 1398 باید به ازاي جمعیت، 14 هزار و 600 متر باشد در حالی که این رقم هم اکنون

 
هزار و 600 متر است و امیدواریم خود را به میانگین کشوري نزدیک کنیم. 

سایت قدیمی و مرکزي دانشگاه علوم کشاورزي و منابع طبیعی گرگان واقع در مرکز شهر گرگان سمبل شهر بوده که باید کاربري
آموزشی آن حفظ شود. از طرف دیگر توسعه پارك علم و فناوري یک ضرورت بوده که باید با رعایت همه ضوابط و اصول آن را اجرایی

کرد بنابراین باید متولیان امر هردو جانب را در نظر گرفته و سپس تصمیم گیري کنند.



طرح ملی«ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی»چیست؟/یک رقابت مومنانه

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/08/27

حجت الاسلام ارزانی گفت: هدف نهایی ما در این طرح ملی برگزاري یک رقابت مومنانه در قالب یک مسابقه است تا بچه
هاي مسجد را با گام دوم انقلاب اسلامی آشناتر کنیم.

حجت الاسلام ارزانی گفت: هدف نهایی ما در این طرح
ملی برگزاري یک رقابت مومنانه در قالب یک مسابقه است
تا بچه هاي مسجد را با گام دوم انقلاب اسلامی آشناتر

 
کنیم. 

به گزارش خبرنگار مهر، در دومین سال برگزاري رویداد
ملی فهما (کانون هاي فرهنگی هنري مساجد ایران) ستاد
هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور با ارائه
طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی»، در نظر
دارد بستر جریان سازي این گفتمان را در بین آحاد مردم

به ویژه اعضاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد مهیا و زمینه رقابت سالم بچه هاي مسجد را در ظهور و بروز این رویداد مهم در

 
بستر فضاي مجازي فراهم نماید. 

طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی»، با ایجاد بستر مشارکت و نقش آفرینی، رقابت سالم، تولید و اشتراك محتوا،
هماهنگی و انسجام فعالیت کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور، تلاش می کند در راستاي تقویت مؤلفه هاي استحکام فرهنگی
نظام اسلامی بر محور مسجد، گام بردارد. این طرح مبتنی بر اقتضائات روز و قابلیت ها و مقدورات بومی، کارکردها و فعالیت هاي
مبتکرانه کانون ها و استفاده هدفمند از ظرفیت رسانه و فن آوري هاي نوین اجرا می شود. همانطور که اشاره شد گستره و مخاطبین
طرح هم کانون هاي فرهنگی هنري مساجد سراسر کشور هستند. محورهاي چهارگانه طرح عبارتست از: قرآن و سیره اهل بیت

 
«علیهم السلام»، مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی، پیشرفت و امید به آینده و مقاومت و عزت ایران اسلامی. 

اطلاع رسانی طرح توسط ستادهاي استانی از 19 مهر مصادف با بیانات مقام معظم رهبري آغاز شده و ارزیابی و داوري آثار هم نیمه
دوم دي ماه تا بهمن ماه 99 صورت می گیرد و سپس مراسم اختتامیه و معرفی برگزیدگان طرح اسفند ماه همزمان با سالروز تأسیس

 
کانون هاي فرهنگی هنري مساجد برگزار می شود. 

به منظور آشنایی بیشتر با این طرح و تشریح جزئیات آن با حجت الاسلام حبیب رضا ارزانی، مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و

 
رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري کشور گفتگو کردیم. 

وي در ابتدا در خصوص معرفی و چیستی طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی» گفت: این طرح در راستاي طرح ملی
پایتخت فهما برگزار می شود؛ ما سال گذشته پایتخت فرهنگ و هنر مساجد کشور را برگزار کردیم که براساس آن شهر مقدس قم به
عنوان پایتخت فرهنگ و هنر مساجد ایران انتخاب شد. قرار بود که هرسال یک شهر به عنوان پایتخت فهما انتخاب شود ولی بخاطر



شیوع ویروس کرونا تصمیم بر این شد که سال 1399 و 1400 شهر مقدس قم پایتخت فرهنگ و هنر مساجد کشور بماند. در ذیل
این طرح ما تصمیم گرفتیم پس از سخنرانی مقام معظم رهبري در دي ماه سال گذشته که فرمودند: «ملّت عزیز ایران باید همتشان
این باشد که قوي بشوند» طرح ملی «ایران قوي در گام دوم انقلاب اسلامی» را اجرا کنیم. البته در فرمایشات بعدي ایشان هم

 
صحبت هایی با این مضمون مطرح شد. 

ارزانی افزود: پیش از این هم مقام معظم رهبري در خصوص بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی سخنرانی کرده بودند که ما از سخنان
ایشان در طرح نامبرده استفاده کردیم. تلاش ما در این طرح این است که بچه هاي مسجد در فضاي مسجد یا در فضاي مجازي
حضور پیدا و محورهاي چهارگانه طرح را اجرا کنند. در محور قرآن و سیره اهل بیت (ع) به موضوعاتی چون فرهنگ ولایت مداري،
سبک زندگی ایرانی - اسلامی، داستان هاي قرآنی، بزرگداشت مناسبت هاي مذهبی، نماز، امر به معروف و نهی از منکر و موضوعات
مرتبط پرداخته می شود. محور مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی شامل جزئیاتی چون نقش مسجد در خودسازي، نقش مسجد در
جامعه پردازي، نقش جوانان مسجدي در قوي شدن ایران اسلامی و موضوعات مرتبط می شود. در محور پیشرفت و امید به آینده به
موضوعاتی چون نشاط آفرینی در جامعه، تقویت روحیه امید و تلاش در بین جوانان، توجه به کارآفرینی و جهش تولید، خدمت رسانی
و محرومیت زدایی، نمادها و جلوه هاي پیشرفت و عدالت، ابتکارات، اختراعات، خلاقیت ها، الگوهاي موفق محلی، استانی و ملی و …
پرداخته می شود و محور مقاومت و عزت ایران اسلامی هم شامل موضوعاتی چون دفاع مقدس، شهداي مقاومت، هسته اي، سلامت
و…، شهید سردار سلیمانی، نمایش جلوه هاي مشارکت مردم (همدلی، مواسات، راهپیمایی و…)، رشد علم و فن آوري و سایر اسوه ها

 
و نمادهاي عزت و مقاومت و موضوعات مرتبط می شود. 

مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: ما بیش از 25 هزار کانون فرهنگی هنري مسجد با بیش از دو میلیون 300 هزار نفر
عضو در کشور داریم. بر اساس این طرح در سه عرصه، اعضاي این کانون ها، خود کانون ها و مدیران مسئول آنها و استان ها و
شهرستان هاي فهما رقابت صورت می گیرد و در پایان تعیین می شود که هر کدام از این رقابت کنندگان در چه عرصه و مقامی

 
برگزیده و انتخاب شدند. 

ارزانی در ادامه با اشاره به اینکه براي این طرح 12 رواق تعریف شده است توضیح داد: هرکدام از این رواق ها به یک استان اختصاص
دارد؛ عناوین این رواق ها و نام استان ها عبارتست از: رواق نور: خراسان رضوي، رواق کتاب: چهارمحال و بختیاري، رواق دانش: قم،
رواق همدلی: تهران، رواق رسانه: فارس، رواق سرود: هرمزگان، رواق فیلم: گلستان، رواق نمایش: البرز، رواق ترنج: اردبیل، رواق قلم:
یزد، رواق کارآفرینی: اصفهان و رواق فن آوري: خراسان جنوبی. انتخاب استان ها بر اساس امتیازاتی که سال گذشته در پایتخت فهما
کسب کردند و ظرفیت آنهاست. مثلاً سال گذشته خراسان رضوي در حوزه قرآن امتیاز بالایی داشت به همین دلیل تصمیم بر این شد
که این استان به عنوان رواق نور انتخاب شود یا اینکه به جهت کمک هاي مومنانه بچه هاي تهران در سال گذشته، استان تهران براي

 
رواق همدلی انتخاب شد به بیان دیگر هر استانی بنا به ظرفیتی که داشته و امتیاز کسب شده اش براي آن رواق انتخاب شده است. 

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري کشور درباره محور قرآن و سیره اهل بیت (ع) توضیح داد: در این محور قرار است به
موضوعاتی پرداخته شود که پیش از این به آنها اشاره کردم ولی شکل کار به این صورت است که اگر مثلاً شخصی بتواند براي اهل
بیت (ع) سرود یا فیلمی بسازد و یکی از داستان هاي قرآنی را به نمایش بکشد یا نمایشنامه اي درباره موضوعات اشاره شده بنویسد
این کار را انجام می دهد. به بیان دیگر کلیت کار شبیه یک جدول است که ستون افقی آن را چهار محور اصلی طرح و ستون عمودي
هم 12 رواق اشاره شده تشکیل می دهد. بسته به اینکه هراستان چه ظرفیتی دارد در این جدول فعالیت می کند به بیان دیگر 12

 
رواق ما 12 ابزار براي چهار محور اشاره شده است. 

وي تصریح کرد: به گمان من اگر انس با اهل بیت و قرآن به عنوان دو راهکاري که می تواند ما را به قله سعادت برساند در بین بچه ها



رواج پیدا کند می توانیم از بسیاري از مشکلات فعلی عبور کنیم. چون وقتی شخص با سیره اهل بیت آشنا شود و داستان هاي قرآنی
را بخواند می تواند مستقل روي پاي خودش بایستد. در رویداد ملی ایران قوي هم بناست به مدد ابزارهایی که گفتیم این آشنایی

 
صورت بگیرد چون آنچه که امروز می تواند ما را قوي کند قرآن و اهل بیت (ع) است. 

حجت الاسلام ارزانی در پایان گفت: نگاه ما در این طرح حداکثري، جامع و کلان است ولی حتی اگر بتوانیم روي یک نفر هم تأثیر
بگذاریم برایمان ارزشمند است. پس از برگزاري رویدادهاي امسال پایتخت فهما که سال جاري و سال بعد (1400) به استان قم
اختصاص دارد به شرط حیات، در اسفند ماه سال 1400 پایتخت فهما براي سال 1401 انتخاب می شود. هدف نهایی ما در این طرح،
برگزاري یک رقابت مومنانه در قالب یک مسابقه است تا بچه هاي مسجد را با گام دوم انقلاب اسلامی آشناتر کنیم و آنها را درگیر

فرمایشات رهبري که اشاره کردند کنیم تا به این ترتیب موضوعات برایشان ملموس تر شود.



14 آذر اخرین فرصت ثبت نام نخبگان تولید در جشنواره امتنان است

منبع: ایرناشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/08/27

شهرکرد- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري با اشاره به آغاز ثبت نام نخبگان کار و تولید استان
در جشنواره امتنان، گفت: مهلت ثبت نام در این جشنواره تا 14 آذر است.

شهرکرد- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
چهارمحال و بختیاري با اشاره به آغاز ثبت نام نخبگان کار
و تولید استان در جشنواره امتنان، گفت: مهلت ثبت نام در

 
این جشنواره تا 14 آذر است. 

حفیظ االله فاضلی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار
ایرنا افزود: فعالان حوزه کار و تولید استان می توانند با
http://emtenan.mcls.gov.ir مراجعه به آدرس

 
مراجعه و اقدام به ثبت نام کنند. 

وي هدف از برگزاري این جشنواره را تجلیل از کارگران،
گروه هاي کاري و واحدهاي نمونه عنوان کرد و گفت: این جشنواره در سه سطح مقدماتی، استانی و کشوري در بخش هاي صنعت،

 
خدمات و کشاورزي برگزار می شود. 

فاضلی تصریح کرد: ایجاد فضاي مناسب براي رشد و پرورش نیروي کار و نقش آفرینی و تاثیرگذاري نخبگان جامعه کار و تلاش در
روند توسعه جامعه، انگیزه بخشی، اعتمادآفرینی و ترویج روحیه همدلی در جامعه کار و تلاش از دیگر اهداف برگزاري این جشنواره

 
است. 

وي افزود: ارائه شیوه هاي نوین در کار شامل بهبود مصرف انرژي و تولید، کاهش ضایعات و زمان تولید، افزایش بهره وري، اختراع و
ابتکار شامل ساخت قطعه، دستگاه یا اصلاح فرایند تولید، راه اندازي خط تولید جدید، مهندسی معکوس در انتقال و بومی سازي
دانش و فناوري، افزایش بهره وري و کیفیت نسبت به نمونه هاي داخلی و خارجی از شاخص هاي انتخاب کارگران و واحدهاي نمونه

 
کار و تولید است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري همچنین به آغاز هفته جهانی کارآفرینی از 26 آبان تا 2 آذر اشاره کرد و
گفت: هفته کارآفرینی فرصتی براي نهادینه سازي فرهنگ کارآفرینی و ارتقاي جایگاه کارآفرینان و معرفی الگوهاي موفق عرصه کسب

 
و کار و کارآفرینی به جامعه به خصوص جوانان جویاي کار است. 

فاضلی خاطرنشان کرد: برنامه هاي پیش بینی شده براي این هفته در قالب معرفی و تجلیل از کارآفرینان برتر در بستر فضاي مجازي
برگزار می شود. 



 
به گزارش ایرنا، جمعیت کارگري چهارمحال و بختیاري در حدود 100 هزار نفر اعلام شده است. 

 
برچسب ها 

 
- کارگر 

 
- چهارمحال وبختیاري 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



راه اندازي مرکز نوآوري حوزه ساختمان توسط سازمان نظام مهندسی

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان یزد گفت: مرکز نوآوري و رشد تخصصی حوزه ساختمان به عنوان بستري براي تبدیل
ایده هاي نوآورانه به کسب وکارهاي دانش بنیان توسط سازمان نظام مهندسی یزد راه اندازي می شود.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان یزد گفت: مرکز
نوآوري و رشد تخصصی حوزه ساختمان به عنوان بستري
براي تبدیل ایده هاي نوآورانه به کسب وکارهاي دانش
بنیان توسط سازمان نظام مهندسی یزد راه اندازي می

 
شود. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین در یزد ، علی اصغر
زحمتکش با اشاره به ضرورت توسعه زیست بوم نوآوري و
فناوري، اظهار کرد: سازمان نظام مهندسی به عنوان یکی از
سازمان هاي مهم و اثرگذار در خلق ایده هاي نوآورانه،

 
بستري را براي توسعه کسب و کارهاي نوپا فراهم می کند. 

وي این اقدام سازمان را در مسیر نوآوري و کارآفرینی یک ضرورت براي ارزش نهادن به ایده هاي نوآور دانست و افزود: براي این که
یک جوان بعد از سال ها تحصیل بتواند جایگاه خود را در اقتصاد کشور بیابد و در حل مشکلات جامعه موثر و کارآمد باشد، نیازمند

 
تحولی جدي در نگرش به جوان و ایده هاي خلاقانه او است. 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان یزد با بیان اینکه توافقاتی با پارك علم و فناوري یزد در این رابطه شده است، تاکید کرد:

 
ساختمان مرکز رشد و نوآوري سازمان تجهیز شده و قابلیت استقرار 14 شرکت را دارد. 

زحمتکش با اشاره به اینکه این شرکت ها استقرار یافته در این مرکز از طریق فراخوان جذب می شوند، تصریح کرد: این اقدام باعث

 
خواهد شد تا هسته هاي فناور تکمیل شوند. 

وي با تشریح اهدف و رسالت مرکز نوآوري و رشد تخصصی حوزه ساختمان خاطرنشان کرد: پشتیبانی و ارائه تسهیلات علمی، فنی،
مالی و اجرائی به صاحبان اختراع و نوآوري، تقویت و تشویق بخش خصوصی در انجام فعالیت هاي منتج به فناوري و ایجاد ساز و

 
کارهاي حمایتی از طریق سازماندهی تشکیلات مهمترین اهداف سازمان نظام مهندسی در این خصوص است. 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان یزد با بیان اینکه سازمان در قبال شرکت هاي فناور متعهد به انجام برنامه هایی خواهد بود،
گفت: تامین فضاي مناسب و تجهیزات موردنیاز فعالیت هاي نهادهاي فناوري مورد توافق، فراهم آوردن زمینه استفاده از امکانات
سازمان براي بهره برداري علمی، آموزشی و توسعه فناوري، هدایت انجمن هاي تابعه براي همکاري با مرکز رشد و مرکز نوآوري،
عضویت و همکاري در شوراي سیاستگذاري و پذیرش مرکز نوآوري مرکز رشد ساختمان و ایجاد مشوق هاي لازم براي اعضاي سازمان

 
جهت همکاري با نهادهاي فناوري مورد تفاهم بخشی از تعهدات این سازمان به شمار می آید. 
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اخبـــار

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/08/27

 
2 تفاهم نامه همکاري در کتابخانه هاي عمومی استان 

 
ــ ــ ــ ــــ 

دو توافق نامه همکاري میان اداره کل کتابخانه هاي عمومی با ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد و کمیته امداد امام

 
خمینی(ره) استان در سومین روز از هفته کتاب، کتاب خوانی وکتابدار، امضا شد. 

به گزارش خبرنگار ما به نقل از روابط عمومی اداره کل کتابخانه هاي عمومی خراسان رضوي؛ حجت الاسلام علی اکبر سبزیان
مدیرکل کتابخانه هاي عمومی خراسان رضوي در جلسه امضاي تفاهم نامه همکاري با ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري
مساجد از مسجد به عنوان سنگر فرهنگی اسلام یاد کرد و گفت: مساجد جلوه گاه بروز فعالیت هاي جهادي و ارزشی هستند و تلاش
در عرصه ترویج فرهنگ کتاب و کتاب خوانی از رسالت هاي مشترك کتابخانه هاي عمومی و کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد

 
است. 

محمد ابدالی تکلو مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان نیز از همکاري و همراهی با اداره کل کتابخانه هاي

 
عمومی در ترویج فرهنگ مطالعه استقبال کرد. 

حبیب ا... آسوده مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) خراسان رضوي نیز اجرایی شدن تفاهم نامه همکاري با اداره کل کتابخانه هاي
عمومی استان را آغاز مسیري روشن براي ترویج فرهنگ مطالعه در استان دانست.ارتقاي سطح سلامت جسمی، روانی ، اجتماعی و
معنوي و ترویج فضایل اخلاقی در جامعه، ترویج و ارتقاي فرهنگ مطالعه و کتاب خوانی در بین نوجوانان و جوانان و خانواده ، بهبود
شاخص عدالت اجتماعی ، توانمندسازي و خودکفایی جوانان و اقشار آسیب پذیر در ایجاد اشتغال پایدار و توسعه فضاي کارآفرینی و
هم افزایی بیشتر دستگاه هاي فرهنگی نیز از اهداف امضاي تفاهم نامه همکاري اداره کل کتابخانه هاي عمومی و ستاد هماهنگی

 
کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد بیان شده است. 

ترویج فرهنگ کتاب و کتاب خوانی در بین اقشار مختلف تحت پوشش کمیته امداد خصوصا کودکان ونوجوانان، تقویت منابع مورد نیاز
اقشار خاص تحت پوشش کمیته امداد، برگزاري مسابقات کتاب وکتاب خوانی و برگزاري نمایشگاه هاي فرهنگی به مناسبت هاي

 
مختلف از جمله اهداف انعقاد تفاهم نامه همکاري اداره کل کتابخانه هاي عمومی و کمیته امداد امام خمینی(ره) بوده است. 

 
رمانی که در اوج کرونا نوشته شد 

 
ــ ــ ــ ــــ 

رمان «نارنج هاي خیس» اثر زهرا شعفی، نویسنده مشهدي در اوج قرنطینه شکل گرفت. فروردین و اردیبهشت 1399 ، زمانی که
بیشتر نهادها، بازارها، حتی جلسه هاي ادبی تعطیل شد، زمان انزواي یک نویسنده ، زمان تنهایی او با قلمش و تفکرش ، دنبال پنجره
هاي امید است. پنجره هایی که باز شوند و کرونا را شکست بدهد. شخصیت اصلی این رمان، دختري تنهاست که با تعطیل شدن
دانشگاه ها به این فکر می افتد که قرنطینه اش را در کلبه روستایی و سرسبز مادرش که در یکی از روستاهاي ساري است سپري
کند. او نرسیده به ساري، توي بیراهه ها می پیچد، بین دو راهی ها و سه راهی ها، اما مسیرش را گم می کند و از مکان دیگري به نام
روستاي بنفشه سر در می آورد. از همین جاست که وارد ماجراهاي زندگی ساکنان بنفشه به خصوص میزبانش می شود. ماجراهایی

 
که او را درگیر و وارد مرحله جدیدي از زندگی اش می کند. 



 
رمان «نارنج هاي خیس» اثر این نویسنده مشهدي را انتشارات طنین قلم منتشر کرده است. 

 
«برج و میدان» منتشر شد 

 
ــ ــ ــ ــــ 

کتاب «برج و میدان» نوشته نیل فرگسن با ترجمه زهرا عالی منتشر شد. قرن بیست و یکم به «عصر شبکه اي» معروف است اما
فرگسن در «برج و میدان» استدلال می کند که شبکه ها به هیچ وجه پدیده جدیدي نیستند. این کتاب را نشر نو در 808 صفحه به

 
اضافه 16 صفحه عکس رنگی با قیمت 168 هزار تومان عرضه کرده است. 

 
تازه ترین اثر داستانی سیدمهدي شجاعی در بازار 

 
ــ ــ ــ ــــ 

«هیچ کس همه چیز را نمی داند» تازه ترین اثر داستانی نوشته سیدمهدي شجاعی در دسترس علاقه مندان قرار گرفته است.
انتشارات نیستان در بخش هایی از معرفی این کتاب نوشته است: «شجاعی که در سال هاي اخیر وقت قابل توجهی را به تألیف ادبی
براي مخاطبان کودك اختصاص داده است در این اثر نیز با بهره گیري از قصه اي ویژه از زبان یکی از پیامبران آسمانی سعی کرده
است تا موضوعی اخلاقی را براي مخاطبان خود بازگو کند. این کتاب براي گروه سنی نوجوان طراحی شده و به زبانی امروزي داستانی

کمتر شنیده شده از حضرت سلیمان را روایت می کند که قابل تسري به تمامی شئون مختلف زیستی نیز هست.»



عده اي تلاش می کنند که به جامعه القا کنند دولت ضعیف است

منبع: ایسناشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه مقام معظم رهبري بارها بر راهبرد عزت، حکمت و مصلحت براي ارتباط و تعامل با
کشورهاي دیگر تأکید کرده اند، گفت: اگر در چنین مقطعی از این راهبرد استفاده نکنیم پس چه زمانی استفاده خواهیم کرد.

مسایل کشور با سوزاندن فرصت ها قابل حل نیست.

به گزارش ایسنا، اسحاق جهانگیري عصر روز دوشنبه در
جلسه با مدیران ارشد شبکه بانکی و بررسی عملکرد برنامه
هاي نظام بانکی در سال جهش تولید، با اشاره به تأکید
رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت کمک به مسئولین
دولت براي حل مسایل کشور اظهار داشت: آیا شرایطی از
این بدتر هم وجود دارد؟ برخی افراد که خیلی ادعا هم
دارند فقط این جملات مقام معظم رهبري را تکرار می
کنند و تصور می کنند که دیگران متوجه عملکرد آنها
نیستند. هر یک از ما در دوران مسئولیت هاي مختلف خود
کارنامه اي داریم و عملکرد ما از حافظه مردم پاك نخواهد

 
شد. اگر می خواهیم مسایل کشور و مشکلات مردم را حل کنیم جز از طریق تفاهم، انسجام و مشارکت ملی قابل انجام نیست. 

وي با اشاره به تحریم ها و اینکه عده اي می گویند کشور همواره از ابتداي انقلاب تحت تحریم ها بوده است، خاطرنشان کرد: درست
است که از ابتداي انقلاب اسلامی تحت فشار و تحریم بوده ایم اما تحریم ها با یکدیگر متفاوت هستند. تحریم هاي اخیر بسیار متفاوت
از تحریم هاي گذشته هستند و آمریکا و شخص ترامپ با تمام قدرت ایستادند تا اقتصاد ایران را دچار فروپاشی کنند و این فشارها تا

 
حدي بود که حتی کشورهاي دیگر نتوانستند به تعهدات خود در مقابل ایران عمل کنند. 

معاون اول رییس جمهور با یادآوري اینکه از اواخر سال گذشته شرایط جدیدي تحت عنوان ویروس کرونا، بر کشور تحمیل شد
تصریح کرد: بسیاري از کشورها که داراي اقتصاد بزرگی هستند، در مواجهه با بیماري کرونا به رشد منفی بالاي اقتصادي رسیدند و
این مشکل براي ایران نیز صادق بود و ویروس کرونا ما را نیز با مشکلات مختلف مواجه کرد که در وهله نخست سلامت مردم و سپس

 
مسایل اقتصادي و اجتماعی را به همراه داشت. 

جهانگیري گفت: متأسفانه در این شرایط عده اي سعی دارند همواره مردم را در فضایی تاریک قرار دهند و نسل جوان را نسبت به
آینده کشور و سرنوشت خود نگران کنند. در این شرایط ما به دو جهت مسئولیت داریم که فشارها را تحمل کنیم؛ از یک سو قبول
مسئولیت کرده ایم که کشور را از شرایط سخت عبور دهیم و از سوي دیگر ما به مردم و کشور علاقمند هستیم چرا که عده اي جان

 
خود را براي کشور داده اند و بهترین فرزندان این کشور براي حفاظت از این آب و خاك فدا شدند. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه ارزیابی اتفاقات اخیر و مواجهه کشور با پیچیدگی ها و فشارهاي متعدد نشان می دهد که



مسئولین اقتصادي کشور عملکرد خوبی داشته اند، خاطرنشان کرد: البته این به معناي عدم اشتباه نیست چرا که هر مسئول و مدیري
ممکن است بر اساس محاسبات و شرایط پیش رو دچار خطا و اشتباه شود که مهم این است که این اشتباهات از طریق نقد دلسوزانه

 
مطرح شود تا امکان اصلاح فراهم گردد. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه باید حس دولت داري را در مردم تقویت کنیم گفت: یکی از بدترین اتفاقات در کشور تضعیف حس دولت

 
داري در مردم است و که باعث می شود مردم احساس کنند حاکمیت توان حمایت از آنها را ندارد. 

معاون اول رییس جمهور افزود: عده اي نیز در داخل کشور تلاش می کنند که به جامعه القا کنند دولت ضعیف است و تصور می
کنند که اگر دولت را ضعیف و ناکارآمد جلوه دهند، مردم نگاه مثبتی به آنها خواهند داشت اما در حقیقت مردم آنها را اصلاً به حساب

 
نمی آورند. 

جهانگیري در ادامه سخنان خود با تأکید بر ضرورت احیاء اعتماد مردم و تلاش در جهت مثبت شدن افکار عمومی نسبت به آینده
کشور اظهار داشت: ترامپ انسانی به معناي واقعی ظالم و زورگو است که تا آنجا که توانست به مردم ایران فشار وارد کرد و تحریم
هاي ظالمانه غیرانسانی به تعبیر خودشان جنگ اقتصادي بر ملت تحمیل کرد و سردار سلیمانی عزیز قهرمان ملی ما را به شهادت
رساند. وقتی چنین فردي در انتخابات ریاست جمهوري رأي نیاورد کاملاً طبیعی است که مردم ایران خوشحال شوند اما این به آن

 
معنی نیست که شخص جدیدي که روي کار آمده باید فردي ممتاز و ویژه تلقی شود. 

معاون اول رییس جمهور ادامه داد: وقتی افکار عمومی تصور می کند که ممکن است در شرایط جدید تحریم ها از میان برداشته شود،
نگاه جامعه نسبت به آینده کشور مثبت می شود اما متأسفانه عده اي از اینکه نظر مردم و افکار عمومی مثبت باشد ناراحت می شوند
و باورشان این است که این جریان ممکن است به نفع فلان گروه باشد. این افراد غافل هستند که مثبت شدن افکار عمومی جامعه به

 
نفع ملت ایران است. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه باید براي حل مسایل کشور و مشکلات مردم متحد باشیم گفت: ایران کشوري ثروتمند است که از نیروي

 
انسانی قدرتمندي برخوردار است و با اتکا به این ظرفیت ها می تواند از پیچ هاي سخت عبور کرده و مسایل را پشت سر بگذارد. 

معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: مهمترین موضوع این است که اجازه ندهیم از شرایط سختی که کشور و مردم در آن قرار دارند
براي تسویه حساب هاي سیاسی و جناحی استفاده شود، این ظلم به مردم است که در شرایطی که آنها گرفتار معیشت و مشکلات
متعدد هستند ببینند برخی از مسئولین به جاي همنوایی و همکاري براي حل مشکلات، به دنبال آن هستند که از این فرصت علیه

 
دیگري استفاده کند. 

جهانگیري در بخش دیگري از سخنان خود از اقتصاد مقاومتی به عنوان مجموعه سیاست هایی مدبرانه و اجماعی براي حل مسایل
کشور یاد کرد و گفت: جهش تولید و اقتصاد مقاومتی دو موضوع مهمی است که چه تحریم باشیم و چه تحریم نباشیم نباید از دستور

 
کار خارج شود. 

معاون اول رییس جمهور با قدردانی از عملکرد نظام بانکی براي کمک به اجراي طرح هاي اقتصاد مقاومتی که منجر به تحولاتی نظیر
خودکفایی در تولید گندم شد، از نظام بانکی خواست در تحقق جهش تولید نیز تمام تلاش خود را به کار گیرند چرا که جهش تولید

 
هم مطالبه مقام معظم رهبري و هم یک نیاز اساسی کشور است. 

جهانگیري همچنین با اشاره به اینکه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه یک میلیون تومانی به تمام خانوارها بدون مراجعه افراد به بانک



یک شاهکار در نظام بانکی کشور بود، گفت: بر اساس گزار ش ها تأثیر این تسهیلات یک میلیون تومانی در زندگی مردم مثبت بوده

 
که امیدوارم دولت بتواند این گونه برنامه هاي حمایتی را استمرار بخشد. 

معاون اول رییس جمهور با قدردانی از بانک مرکزي در موضوع تأمین ارز افزود: بانک مرکزي مسئول تهیه ارز نیست اما با مدیریت
دقیق منابع ارزي، اقدامات بسیار خوبی در تأمین ارز مورد نیاز کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانه ها انجام داد که انتظار داریم این

 
رویه با جدیت بیشتر دنبال شود. 

جهانگیري با تأکید بر اهمیت بخش خدمات در اقتصاد کشور اظهار داشت: بخش خدمات 50 درصد تولید ناخالص داخلی و 50 درصد
اشتغال کشور را بر عهده دارد و در گزارش مرتبط با اشتغال سه ماهه دوم سال جاري که اعلام شده بود یک میلیون و 200 هزار نفر
به دلیل شرایط کرونایی بیکار شده اند، میزان بیکاري در بخش صنعت 40 هزار نفر اما در بخش خدمات بیش از 800 هزار نفر بود که

 
لازم است براي حمایت از بخش خدمات طرحی ویژه تدوین شود. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه میزان سرمایه گذاري در کشور طی ده سال اخیر رشد منفی داشته و این موضوع براي
آینده کشور نگران کننده است، اظهار داشت: نظام بانکی می تواند براي حل این مشکل راهکار پیدا کند تا زمینه سرمایه گذاري در

 
کشور مهیا شود. 

جهانگیري اظهار داشت: شرایط اقتصادي کشور نیازمند آن است که نظام بانکی محکم پاي کار بایستد و تمام کسانی که شبکه بانکی
کشور را مورد نقد قرار می دهند، خود به خوبی می دانند که اقتصاد و معیشت مردم زمانی رونق پیدا خواهد کرد که نظام بانکی نقش

 
خود را به خوبی ایفا کند. 

جهانگیري در ادامه با اشاره به افتتاح طرح انتقال آب از خلیج فارس به سه استان کشور که اخیراً توسط رییس جمهور به بهره برداري
رسید، افزود: برخی بانک هاي عامل گلایه داشتند که با وجود مشارکت در تأمین مالی اجراي این طرح، نامی از آنها برده نشده است
اما بر اساس تجربه خود می گویم که بعید است طرح بزرگی در کشور اجرا شود بدون آنکه بانک ها در تأمین مالی آن نقش نداشته

 
باشند. 

معاون اول رییس جمهور با تأکید بر اهمیت نقش شبکه بانکی کشور در پیشبرد برنامه هاي اقتصادي گفت: نبض اقتصاد کشور باید
همواره توسط مجموعه اي متشکل از مدیران اقتصادي کشور کنترل شود تا از اتفاقات بد پیشگیري و براي اقداماتی که باید انجام

 
شود، بسترسازي کنند که چنین مسئولیت مهمی بر عهده بانک مرکزي است. 

جهانگیري افزود: بانک مرکزي وظایف و مسئولیت هاي سنگینی بر عهده دارد که کنترل نقدینگی، کنترل تورم و مراقبت از رشد
اقتصادي از جمله این وظایف است و به طور کلی تمامی شاخص هاي اقتصادي به نوعی وابسته به عملکرد بانک مرکزي و نحوه نظارت

 
ها و حمایت هاي این بانک است. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به گزارش رییس کل بانک مرکزي مبنی بر اعطاي 700 هزار میلیارد تومان تسهیلات در شش ماهه
نخست سال خاطرنشان کرد: وقتی این عدد را در مقابل بودجه دولت قرار می دهیم متوجه می شویم که عددي بسیار بزرگ و تعیین

 
کننده اي در اقتصاد کشور است که می تواند اقتصاد کشور را به حرکت وادار کند. 

جهانگیري در ادامه با بیان اینکه اقتصاد ایران با برخی مشکلات و بیماري هاي مزمن روبرو است که طی سال ها انباشته شده و درمان



نشده است، افزود: همه علاقمند هستند که اتکاء اقتصاد کشور از منابع طبیعی برداشته شود اما در عمل هر گاه که درآمدهاي نفتی

 
کاهش پیدا کرده، اقتصاد کشور با مشکل مواجه شده است. 

معاون اول رییس جمهور دولتی بودن اقتصاد را از دیگر مسایل و مشکلات اقتصاد کشور برشمرد و اظهار داشت: متاسفانه در سالهاي
اخیر، اقتصاد کشور علاوه بر بیماري هاي مزمن ساختاري با تحریم هاي ظالمانه آمریکا و ویروس کرونا نیز مواجه شده است. حل
مسایل اقتصادي کشور همواره نیازمند تصمیمات جدي، شجاعانه و عالمانه بوده است تا بتواند اقتصاد را از این شرایط و مشکلات

 
مزمن خارج کند. 

جهانگیري در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به ادغام بانک ها و موسسات اعتباري وابسته به نیروهاي مسلح در بانک سپه افزود:
این موضوع یک نیاز بود و نیروهاي مسلح نیز می خواستند از بانکداري خارج شوند. این ادغام یک مطالبه از سوي مقام معظم رهبري

 
نیز بود که پس از پیشنهاد رییس جمهور در سال 97 مورد موافقت ایشان قرار گرفت. 

وي خاطرنشان کرد: تا پیش از این اتفاق چنین تجربه اي در کشور وجود نداشت که پنج بانک و موسسه اعتباري در یک بانک ادغام
شود. هم ستاد کل نیروهاي مسلح و هم بانک مرکزي در این زمینه عملکرد بسیار خوبی داشتند که باید صمیمانه از همه آنها تشکر

 
کنیم. 

در این جلسه رییس کل بانک مرکزي نیز گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه هاي آتی بانک مرکزي براي پیشبرد اقتصاد کشور

 
ارائه کرد. 

مدیران عامل بانک هاي صادرات، اقتصاد نوین، سامان و ملی نیز به نمایندگی از سایر بانک هاي عامل به بیان دغدغه ها و نظرات خود

 
در این جلسه پرداختند. 

انتهاي پیام



سرم سنگ است و بالینم زمین است

منبع: ایمناشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/08/27

کارتن خوابی یک معضل اجتماعی است که این روزها در اکثر کلانشهرها دیده می شود این آسیب اجتماعی معلول علت هاي
بسیاري است اما با وجود نبود آمار رسمی آنچه در حال افزایش است گسترش کارتن خوابی زنان بوده که با توجه به اهمیت

وجود زنان در نهاد خانواده این امر می تواند تبعات بیشتري براي جامعه داشته باشد.

 
سرم سنگ است و بالینم زمین است 

 کارتن خوابی یک معضل اجتماعی است که این روزها در اکثر
کلانشهرها دیده می شود این آسیب اجتماعی معلول علت هاي بسیاري است اما با وجود نبود آمار رسمی آنچه در حال افزایش است
گسترش کارتن خوابی زنان بوده که با توجه به اهمیت وجود زنان در نهاد خانواده این امر می تواند تبعات بیشتري براي جامعه داشته

 
باشد. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، دست روزگار و شرایط بدي که برایم رقم خورد مرا به سوي کارتن خوابی کشاند، روزگاري براي خود سر و
سامانی داشتم و حالا محتاج نان شب و لباسی گرم هستم تا سرما و گرسنگی جانم را نگیرد. این ها بخشی از سخنان دردآلود مرضیه
زنی 35 ساله است که اعتیاد تمام زندگی او را از بین برده و او را کارتن خواب کرده است، " همسرم من و بچه هایم را دوست داشت
و با جان و دل براي ما زحمت می کشید، اما من قدر نعمت ندانستم و مدام از زندگی ابراز نارضایتی می کردم و براي آرام کردن خود

 
به اعتیاد روي آوردم. " 

او از تلاش همسرش براي نجات از اعتیادش می گوید: "همسرم چندین بار من را ترك داد و هر بار من با تغییر مواد مصرفی باز هم به
سراغ مصرف انواع مواد می رفتم، همسرم از من ناامید شد و مرا طرد کرد، پدر و مادرم فوت کرده بودند و کسی را نداشتم، مدتی را در
خانه این و آن سپري کردم و عاقبت به کارتن خوابی رسیدم، با زباله گردي و گدایی صبحم را شب می کنم، سرم سنگ است و بالینم

 
زمین است، دلم می خواهد به روزگار خوش قبلی برگردم اما نمی دانم چه کنم. " 

مرضیه می گوید: " استخوان هایم از سرما تیر می کشد و درد تمام جانم را گرفته، از چهره خودم می ترسم، کرونا هم درد بی درمانی
بر دردهاي ما شده، فراموش شده ام و کسی سراغم را نمی گیرد، کاخ آرزوهایم به کارتنی تبدیل شده که گاهی آن هم براي خوابیدن



 
گیر نمی آید. " 

برنامه و بودجه دو رکن اصلی براي حل معضل کارتن خوابی زهرا برومند، مسئول خیریه اسکان زنان بی خانمان اصفهان به خبرنگار
ایمنا، می گوید: وقتی در مورد زن هاي کارتن خواب صحبت می شود، فکر می کنیم ماهیت و هویتی ندارند، آدم هاي عجیب و
غریبی هستند و شاید شکل و شمایل آدمی زاد نداشته باشند، اما باید بدانیم این زنان هم از همین جامعه هستند و در فرهنگ
اجتماعی ما و خانواده بزرگ شده اند اما متأسفانه خارج از متن شهر هستند، این زنان مشکلات فراوانی از جمله نداشتن خانواده اي با
ثبات و پیگیر، بیماري جسمی و اختلالات روانی مانند افسردگی هستند، اما مشخص نیست که قبل از کارتن خوابی و یا بعد از آن

 
دچار اختلالات روانی شدند و نباید فراموش کنیم که این مشکلات بازهم قابل رسیدگی است. 

وي ادامه می دهد: معمولاً سطح و توانمندي اجتماعی پایینی دارند و مهارت خاصی هم ندارند، نه اینکه سطح آي کیو آنها پایین
باشد، بلکه به دلیل عدم رشد در شرایط خانوادگی خوب مهارت هاي فردي پایینی دارند که می تواند شامل مهارت زندگی، یادگیري
شغلی و یا مسائلی از این قبیل باشد، اکثر این ها بازمانده از تحصیل هستند و به جرأت می توان گفت درصد زیادي از آن ها حتی
نمی توانند اسم و فامیل خودشان را بنویسند، به همین دلیل با تمام مشکلاتی که دارند خانواده پذیراي آن ها نیست و اکثراً رها می

 
شوند و بیرون از خانه مشکلات فراوانی گریبان گیر آن ها می شود. 

مسئول خیریه اسکان زنان بی خانمان مصرف مواد را یکی دیگر از مشکلات زنان بی خانمان می داند و می گوید: ممکن است مصرف
مواد آن ها را کارتن خواب کرده باشد و یا به دلیل شرایط خانوادگی که داشتند از خانه بیرون آمدند و بعد دچار مصرف مواد شدند، به
هر حال این مصرف مواد یکی از ویژگی هاي خاص این افراد است، اختلالات روانی، فرهنگی و اقتصادي، نداشتن مهارت و عدم

 
حمایت خانواده مشکلات عدیده اي را براي کارتن خواب ها به وجود می آورد. 

وي خاطرنشان می کند: از نظر غذایی منابع غذایی خوبی ندارند و بیماري هایی مانند بینایی کم، آسم، دندان درد، کیست تخمدان،
تومور رحمی، بیماري هاي مزمن و مسري دارند و زمانی که مصرف مواد را کنار گذاشته اند، دردهایشان نمایان شده، تاکنون در این
مددجویان فرد مبتلا به ایدز نداشته ایم و یا شاید ما به موارد این چنینی برخورد نکرده ایم، بعضی از افراد کارتن خواب بیماري هاي
جدي دارند که به آن ها رسیدگی نمی شود و مطمئناً شایع ترین مشکلی که دارند مسائل روانی و آسیب اجتماعی است، افسردگی،
استرس و اضطراب، پرخاشگري، بیماري دوقطبی و مسائلی از این قبیل مشکلاتی است که دچارش هستند و مصرف مواد این مسائل

 
را تشدید می کند. 

برومند با توضیح اینکه اکثر افراد کارتن خواب کارت ملی یا شناسنامه ندارند و خدمات عام المنفعه را نمی توانند دریافت کنند، می
افزاید: این افراد از دریافت خدماتی مانند یارانه و خدماتی که کمیته امداد و بهزیستی می دهد و دریافت سایر خدمات اجتماعی
محروم هستند و اگر جایی مشکلی با قانون پیدا کنند مطمئناً توان صحبت کردن ندارند، وکیل نمی توانند بگیرند، پولی براي مسائل

 
قانونی ندارند. 

وي معتقد است: باید به زنان کارتن خواب طوري که شأن آن ها و انسانیت شان حفظ شود و بدون بی احترامی کمک کرد، طوري که
احساس نکنند که زندانی هستند، بهتر براي آن ها توضیح دهیم که اقدامات ما به نفع خودشان است و قطعاً آن ها نیز عقل و شعور
دارند و پذیراي مسائل هستند، کارتن خواب ها تنها به غذا نیاز ندارند، بلکه به آموزش و تفریح نیز نیاز دارند، باید امکانات و شرایط به
آن ها داده شود و باید بدانیم اکثراً مهارت هاي زندگی و شغل ندارند، جامعه و نهادها باید براي رفع این معضل به درستی هزینه
کنند، چرا که اگر هزینه شود این هزینه به خود کارتن خواب و سایر افراد جامعه برمی گردد و به زیبایی و البته سلامت شهر و دیگر

 
شهروندان نیز کمک می شود، چرا که اگر یک آسیب اجتماعی حل شود، امنیت را به کل جامعه هدیه داده ایم. 



 
 

ضرورت وجود یک متولی خاص و مؤثر در مدیریت آسیب هاي اجتماعی مسئول خیریه اسکان زنان بی خانمان اصفهان، برنامه و
بودجه را لازمه ساماندهی صحیح کارتن خواب ها و حل معضل کارتن خوابی می داند و می گوید: وجود افراد دغدغه مند در کنار
برنامه و بودجه باعث حل معضلاتی چون کارتن خوابی می شود، گاهی ممکن است تعداد کارتن خواب ها زیاد نباشد، ولی باید تبعات

 
اجتماعی و آسیب هاي اجتماعی موجود را دید. هزینه اي که داده می شود ولو براي عده یا گروه خاص باید نتیجه را دید. 

این فعال حوزه اجتماعی ادامه می دهد: شاید بتوان گفت معتادان نسبت به کل جمعیت تعدادشان کم است ولی تبعاتی که ایجاد
کردند بسیار زیاد است. بنابراین می طلبد که ما یک بودجه کافی براي این کار بگذاریم، بودجه و برنامه ها در سازمان هاي مختلف
پخش است و هر کدام می گویند من متولی این کار هستم اما هیچکدام فعالیت چندان مؤثري انجام نمی دهند، اگر یک واحد براي
مدیریت آسیب هاي اجتماعی وجود داشت و تمام این بودجه، برنامه و در واقع تمام نیروي انسانی صرف آن می شد و این متولی با
قسمت هاي دیگر که ارتباط اجتماعی شان با مردم بیشتر است، کار می کرد، حتماً نتیجه خوبی داشت، علیرغم اینکه بهزیستی و

 
شهرداري دلسوزانه در این زمینه فعالیت می کنند اما نفس و شیوه برنامه اجازه رسیدن به نتیجه اي مؤثر را نمی دهد. 

وي با تاکید بر اینکه کارتن خواب ها ممکن است رفتار ضداجتماعی داشته باشند، تصریح می کند: آن ها دزدي و سد معبر می کنند،
حرف هاي رکیک می زنند، جیب بري می کنند و این ضد اجتماعی بودنشان به همان اختلالات روانی آنها برمی گردد و اگر کسی
اختلال دارد باید نگهداري بشود، شرایطش مدیریت شود، اگر جایی باشد که بتوان طولانی مدت با حفظ شئونات مذهبی، شئونات
اخلاقی و انسانی، با احترام آن ها را بپذیریم، آموزش داده شود، مشاوره بشوند، و براي آنها ایجاد اشتغال شود که وقتی از آنجا بروند

 
بتوانند کار کنند و روي پاي خودشان بایستند، قطعاً به تدریج این معضل حل می شود. 

افزایش نگران کننده کارتن خوابی زنان همچنین مجید ابهري، رفتارشناس و آسیب شناس اجتماعی درباره پدیده کارتن خوابی در
جامعه به خبرنگار ایمنا می گوید: پدیده کارتن خوابی در جامعه هم به فرد و هم به جامعه زیان هاي فراوانی وارد می کند و در پدیده
کارتن خوابی فرد از خانه خارج شده و دیار خود را ترك می کند و یا در دیار خود بی خانمان می شود، برخی از افراد در خانه خود
کارتن خواب هستند و خانواده به دلیل اعتیاد اجازه استفاده امکانات را به این افراد نمی دهد و افراد در خانه خود کارتن خواب می

 
شوند. 

وي ادامه می دهد: بیش از 95 درصد از کارتن خواب ها معتاد و داراي بیماري هاي جسمی، روحی و روانی هستند، زخم هاي بدنی،
زخم روده و معده از ساده ترین بیماري هایی است که ممکن است یک کارتن خواب به آن مبتلا شود و اغلب آن ها عامل بیماري
هایی ایدز و هپاتیت و سایر بیماري هاي مسري مانند کرونا هستند، غربالگري درستی نیز براي کارتن خواب ها انجام نشده است، زنان



حدود یک پنجم کارتن خواب ها را تشکیل می دهند و روبه افزایش هستند، گرم خانه ها براي تأمین نیازهاي اولیه کارتن خواب ها

 
شکل گرفت اما به نظر می رسد اکنون به درستی فعالیت نمی کنند. 

این رفتارشناس اجتماعی با اشاره به مرگ زود هنگام کارتن خواب ها، تصریح می کند: در شب هاي سرد سال به دلیل بیماري هاي
ریوي و قلبی تعدادي از کارتن خواب ها از سرما یخ می زنند و یا بیماري آن ها شدت می گیرد و فوت می کنند و اغلب به دلیل
تغذیه نامناسب دچار بیماري هاي گوارشی هستند و بیشتر آن ها دندان هاي خود را به دلیل مصرف مواد مخدر و عدم رعایت

 
بهداشت دهان و دندان از دست می دهند. 

کارتن خواب ها بمب متحرك انتشار کرونا هستند وي معتقد است: این افراد باید در مکانی مناسب جمع آوري، بیماري آن ها
شناسایی و درمان شوند و بعد از حرفه آموزي به افراد کارتن خواب، در تعاونی هاي گروهی مشغول به کار شوند، چرا که تنها با یک
شب غذا و لباس دادن به افراد کارتن خواب مشکلی از آن ها حل نمی شود و این نوع اقدام ها تنها مُسکنی موقتی براي آنها خواهد
بود و مشکل اصلی آن ها باید ریشه اي و بنیادي تر حل شود تا از کارتن خوابی و سایر مشکلات همراه آن رهایی یابند و براي حل

 
این معضل تمام ارگان ها باید با هم همکاري کنند و یک سازمان به تنهایی قادر به حل ناهنجاري کارتن خوابی نخواهد بود. 

ابهري با اشاره به اینکه برخی از کارتن خواب ها خرده فروش مواد هستند و اعتیاد و پیامدهاي حاصل از آن را افزایش می دهند،
اضافه می کند: کارتن خواب ها مانند یک بمب متحرك بیماري ها هستند و در حال حاضر بسیاري دچار کرونا هستند و باعث انتقال

 
و انتشار ویروس کرونا می شوند و باید حداقل هایی مانند ماسک در اختیار آن ها قرار گیرد و غربالگري آن ها باید انجام شود. 

وي با تاکید بر اینکه کارتن خواب ها جرایم خرد بسیاري مرتکب می شوند، می گوید: کارتن خواب ها بعد از خرده فروشی مواد به
جیب بري، دَله دزدي، سرقت لوازم خودرو، سرقت از مغازه ها و … دست می زنند تا بتوانند امورات روزانه خود را سپري کنند. جامعه
مانند یک انگل به کارتن خواب ها نگاه می کند و انگ کارتن خوابی مانع مراجعه آن ها به جامعه براي رفع معضل کارتن خوابی می
شود، درمان، کارآموزي و آموزش جامعه پذیري از اقداماتی است که باید براي کارتن خواب ها انجام شود تا از این معضل اجتماعی

 
رهایی یابند. 

 
 

کارتن خوابی؛ نوعی فروپاشی نظام اجتماعی است مرتضی پدریان، آسیب شناس اجتماعی و استاد دانشگاه درباره کارتن خوابی و
پیامدهاي ناشی از آن به خبرنگار ایمنا، می گوید: کارتن خواب ها از نظر اقتصادي، فرهنگی و روانی دچار مشکل و آسیب اجتماعی
هستند، آنچه امروزه در جامعه در حال افزایش و نگران کننده است، موضوع کارتن خوابی زنان است و این در حالی است که حدود
10 سال پیش چیزي به عنوان کارتن خوابی زنان نداشته ایم و طی سه سال اخیر این مشکل در جامعه شکل گرفته است که آسیب



 
هاي سنگینی را به جامعه وارد می کند. 

این آسیب شناس اجتماعی با اشاره به اینکه اکثر افراد کارتن خواب از قشر معتاد جامعه هستند، ادامه می دهد: اغلب کارتن خواب ها
در بدترین شرایط و آخرین درجه اعتیاد قرار دارند و درآمد خود را از طریق دزدي و زباله گردي است، کارتن خوابی یک معلول

 
اجتماعی و در ساختار جامعه نشانه فروپاشی سیستم اجتماعی است. 

وي با توضیح در خصوص عوامل و دلایل بروز شکاف طبقاتی به اسم کارتن خوابی، تصریح می کند: از نظر جامعه شناختی عواملی
مانند عدم وجود عدالت در ساختار اجتماعی، طرد اجتماعی، تورم، گرانی، بیکاري، افزایش هزینه هاي زندگی و عدم تأمین نیازهاي

 
اولیه از راه هاي مشروع و قانونی باعث شکل گیري پدیده کارتن خوابی در جامعه می شود. 

کارتن خوابی امنیت روانی جامعه را تهدید می کند پدریان با بیان اینکه از نظر فرهنگی، عدم وجود جامعه پذیري فرهنگی و آشنایی
با نقش شهروندي نیز جزو عوامل مؤثر در روز این ناهنجاري در جامعه است، می گوید: براي حذف و حل کردن یک معلول اجتماعی
باید به سراغ علت هاي به وجود آمدن آن معلول رفت و شکل گیري پدیده کارتن خوابی در جامعه به دلایل خُرد، محلی و منطقه اي
بازنمی گردد و این موضوع در سطح مشکلات کلان اجتماعی قرار دارد و ساختارهاي اجتماعی به شدت تولیدکننده و نشر دهنده
مسائل و آسیب هاي اجتماعی مانند کارتن خوابی است، پس ساختارهاي اجتماعی باید در سطح کلان اصلاح شود، چرا که تغییراتی
که در سطح خرد و متوسط ایجاد می شود درد چندانی را از مشکلاتی هم چون کارتن خوابی در جامعه حل نمی کند، سیستم
اجتماعی در سطح کلان باید به گونه اي عمل کند که نیازهاي اولیه جامعه و افراد را تأمین کند تا از بروز آسیب هاي اجتماعی

 
جلوگیري شود. 

وي خاطرنشان می کند: کارتن خوابی نوعی ناامنی اجتماعی را ایجاد می کند و گاهی فقط حس ناامنی را به وجود می آورد که از
خود ناامنی خطرناك تر است، پدیده کارتن خوابی می تواند سبب آسیب هاي روانی مانند افسردگی به سایر افراد جامعه شود و کارتن
خواب دچار بیماري هاي مزمن و مسري و به دنبال آن دچار مرگ زودرس می شوند، یکی دیگر از پیامدهاي کارتن خوابی تن فروشی

 
است که چهره روانی جامعه را ترسناك و مخدوش می کند. 

مشکلات روانپزشکی کارتن خواب ها بیش از مشکلات اقتصادي آنهاست مجتبی ناجی، معاون اجتماعی بهزیستی استان اصفهان در
خصوص دسته بندي افراد بی خانمان، به خبرنگار ایمنا، می گوید: کودکان خیابانی، دختران فراري، معتادان متجاهر و کارتن خواب ها
جزئی از بی خانمان ها به حساب می آیند، شهرداري اصفهان نیز در خصوص ساماندهی افراد بی خانمان به بهزیستی کمک می کند،
این نهاد داراي مرکز غربالگري مردان و زنان بی خانمان بوده و موارد را به بهزیستی و دانشگاه علوم پزشکی ارجاع می دهد، کودکان
کار و دخترانی که از خانه فرار کرده اند تحت پوشش معاونت اجتماعی بهزیستی هستند و به امور دیگر مددجویان معاونت هاي دیگر

 
رسیدگی می کنند. 

معاون اجتماعی بهزیستی استان اصفهان در خصوص رغبت نداشتن بی خانمان ها نسبت به حضور در مراکز بهزیستی، اضافه می کند:
معمولاً این افراد داوطلبانه به مراکز نمی آیند، تصور برخی مردم این است که افراد بی خانمان تنها از نظر اقتصادي معضل دارند و از
دیگر جنبه ها مشکلی ندارند اما مشکلات بی خانمان ها بیشتر از اینکه اقتصادي و معیشتی باشد، شخصیتی و روان پزشکی است،
یعنی این افراد پس از ارزیابی به عنوان افراد هنجارپذیر شناخته نمی شوند و به قواعد و مقررات احترام نمی گذارند براي همین است

 
که از ساختار خانواده جدا شده و به سکونتگاه هاي غیررسمی می روند. 

وي تصریح می کند: افراد بی خانمان در مراکز شبانه روزي قانون پذیر نیستند و هنجارهایی مثل رعایت ساعات خواب، برنامه هاي



 
توانمندسازي و مواردي از این دست را رعایت نمی کنند به همین دلیل میل چندانی به حضور در این مراکز ندارند. 

وي در خصوص کودکان بی خانمان اظهار می کند: سالانه حدود 240 کودك بی خانمان به سازمان بهزیستی اصفهان ارجاع داده می
شوند و مراکز شبانه روزي این افراد را پذیرش کرده و ساماندهی می کنند، منظور از ساماندهی هم این موضوع است که اگر این
کودکان داراي آشناي نزدیک بوده و شرایط حضانت را برخوردار باشند، با دستور قضائی تحت سرپرستی آشنایان درجه دو و سه خود
قرار می گیرند، اگر براي کودکی بستگانی وجود نداشته باشد این افراد در 39 مرکز شبانه روزي در استان تحت عنوان مراکز شبه

خانواده نگهداري می شوند و به 480 کودك و نوجوان تا سن 18 سال، خدمات لازم زندگی ارائه می شود.



فرزندان شاهد تا پایان برنامه ششم به استخدام دولت در می آیند

منبع: ایرناشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/08/27

اراك - ایرنا - معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: فرزندان شاهد و جانبازان 70 درصد به بالا تا
پایان برنامه ششم توسعه جذب نهادهاي دولتی می شوند.

اراك - ایرنا - معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید
و امور ایثارگران گفت: فرزندان شاهد و جانبازان 70 درصد
به بالا تا پایان برنامه ششم توسعه جذب نهادهاي دولتی

 
می شوند. 

سعید اوحدي روز سه شنبه در جریان سفر یکروزه به
استان مرکزي در بدو ورود به شهر اراك در جمع
خبرنگاران، افزود: بر اساس بند ج ماده 87 قانون ،دولت
مکلف است تا پایان برنامه ششم فرزندان شاهد و فرزندان
جانبازان بالاي 70 درصد را به استخدام نهادهاي دولتی
درآورد که مکاتبات لازم با دستگاه هاي مسئول انجام شده

 
است. 

وي ادامه داد: بعد از برگزاري آزمون استخدامی کشوري از سوي سازمان سنجش در دي ماه امسال، آزمون تخصصی جامعه ایثارگري

 
هم برگزار و زمینه تحقق این قانون فراهم می شود. 

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران اظهار داست: استان مرکزي به لحاظ استقرار صنایع مختلف شرایط

 
مطلوبتري در تامین اشتغال فرزندان شاهد نسبت به دیگر استان ها دارد که استفاده از این فرصت باید در دستور کار قرار گیرد. 

اوحدي بیان کرد: تفاهم نامه تامین یک هزار اشتغال براي جامعه ایثارگري استان مرکزي امروز در استانداري مرکزي منعقد می شود

 
و مجموعه مدیریتی این استان نیز نگاه مثبتی در تحقق نهضت اشتغال دارد. 

وي افزود: تامین مسکن جامعه ایثارگري یکی دیگر از مشکلات بنیاد شهید و امور ایثارگران است که امروز تفاهم نامه ساخت 2 هزار

 
مسکن این قشر در استان مرکزي منعقد می شود. 

دیدار با ایت االله دري نحف آبادي نماینده ولی فقیه در استان، حضور در گلزار شهداي اراك و دیدار با خانواده هاي شهدا از دیگر

 
برنامه هاي سفر یک روزه معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثار گران به اراك است. 

 
برچسب ها 

 
- بنیاد شهید و امور ایثارگران جمهوري اسلامی ایران 

 
- اراك 

 
- استان مرکزي 

 
- شهدا 

- اشتغال زایی 



 
- اشتغال پایدار 

 
- مسکن 

 
- سعید اوحدي 

- بنیاد شهید و امور ایثارگران



الگوي حکمرانی مطلوب، راهکار بازیابی فرهنگی پساکروناست

منبع: ایرناشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/08/27

تهران- ایرنا- یک مدرس دانشگاه گفت: الگوي مطلوب براي بازیابی فرهنگی پس از شرایط کرونا، الگوي حکمرانی مطلوب در
قلمرو فرهنگ است که با عاملیت سه بخش دولتی، خصوصی و مردمی بر مبناي منابع و سرمایه هاي هر بخش انجام می

شود.

 تهران- ایرنا- یک مدرس دانشگاه گفت: الگوي مطلوب
براي بازیابی فرهنگی پس از شرایط کرونا، الگوي حکمرانی مطلوب در قلمرو فرهنگ است که با عاملیت سه بخش دولتی، خصوصی و

 
مردمی بر مبناي منابع و سرمایه هاي هر بخش انجام می شود. 

به رغم گذشت چند ماه از شیوع ویروس کرونا و درگیري روزافزون بسیاري با این بیماري و فوت درصدي از جامعه، اطلاع رسانی هاي
متعدد و هشدارهاي دولتی، همچنان مسئله ویروس کرونا موضوعی پرمخاطره در کشور است که سازمان و نهادهاي متعددي را به
چاره اندیشی براي آن واداشته است. کرونا در این مدت تقریبا تمام حوزه هاي جوامع را درگیر کرده و هیچ عرصه اي از گزند آن در
امان نمانده است؛ حوزه فرهنگ و اقتصاد فرهنگ یکی از اولین عرصه هایی بود که پس از شیوع ویروس این بیماري با آسیب جدي
مواجه شد و پس از تعطیلی و رکود عمده فضاهاي فرهنگی و کاهش عرضه و تقاضاي کالاها و خدمات فرهنگی، به شدت آسیب دید.
بررسی اقتصاد فرهنگ و تلاش براي بهبود آن یکی از موضوعاتی است که نیاز به بررسی و توجه فوري دارد و بر این اساس توسط

 
گروه فرهنگی ایرنا با چاره جویی از استادان و صاحب نظران این عرصه پیگیري می شود. 

 
گفت وگوي روح اله نصرتی انسان شناس و استادیار گروه انسان شناسی دانشگاه تهران با خبرنگار فرهنگی ایرنا را می خوانید. 

 
همه گیري ویروس کووید 19 چه تأثیرات ساختاري داشته است؟ 

از زمان شیوع کرونا بیش از 9 ماه می گذرد و این ویروس بسیاري ابعاد و جنبه هاي مختلف حیات انسان و جوامع انسانی از اقتصاد
گرفته تا فرهنگ، تعاملات و ارتباطات اجتماعی را تحت تأثیر قرار داده و اثار سوء آن در همه این حوزه ها آشکار است و در آینده هم
تأثیرات منفی آن بیشتر نمایان خواهد شد؛ اما نکته مهم این است که اولین و آخرین مخاطره جامعه بشري نیست و اولین و آخرین



بحران جامعه انسانی هم نخواهد بود، در طول حداقل یک قرن گذشته جامعه انسانی شاهد بحران و مخاطرات طبیعی و فرهنگی به

 
مراتب بدتر از این هم بوده است. 

بحران هایی که چندان جدي گرفته نشده یا اینکه چون بخشی از جهان را درگیر کرده ملت ها نسبت به آن نگرانی کافی نداشته و به
آن بی توجه بوده اند. در یک قرن گذشته جهان شاهد اتفاقات و بحران هایی ازجمله بحران هاي مالی، بحران هاي زیست محیطی،
بحران شکاف طبقاتی و نابرابري درآمدي، بحران سوءتغذیه و گرسنگی، جنگ هاي داخلی، افزایش تروریسم، بحران دسترسی به انرژي

 
بوده است. 

در فاصله سال هاي 2008-2018 نزدیک به 256 میلیون نفر در سراسر جهان به دلیل بلایاي طبیعی محل زندگی خود را ترك کرده
و در سال 2019، 68 میلیون نفر به دلیل جنگ و ناآرامی ها مجبور به ترك محل زندگی خوشان شده اند. در حال حاضر نزدیک به 2
میلیارد نفر با شرایط شکننده ناامنی زندگی می کنند؛ اما موضوعی که مسئله کرونا را به موضوع اساسی تبدیل کرده است تأثیر
دومینویی آن در عمیق تر کردن لایه هاي بحران هاي جاري است. کرونا فرایندهاي جاري را عمیق تر کرده و اثر متقاطع و متراکم بر
بحران هاي جاري گذاشته و با تأثیر دومینویی تأثیر بحران ها را بر بخش هایی از کشورها و گروه هایی از جامعه عمیق تر کرده است.
بحران کرونا شکاف هاي ساختاري موجود بین کشورها (کشورهاي غنی و فقیر) و شکاف هاي داخلی کشورها ازجمله شکاف نسلی،

 
شکاف سنی، شکاف جنسیتی و شکاف طبقاتی را عمیق تر کرده است. 

به عنوان نمونه بر اساس گزارش سازمان بین المللی کار همه گیري کرونا 2.7 میلیارد از 3.3 میلیارد نفر نیروي کار (معادل 81
درصد) را در جهان تحت تأثیر قرار داده است. بر اساس همین گزارش 55 درصد مردم جهان یعنی 4 میلیارد نفر از هیچ نوع حمایت
اجتماعی برخوردار نیستند. بیش از 70 درصد نیروي کار فعال در جهان به بیمه بیکاري یا دیگر انواع حمایت اجتماعی در هنگام
بیکاري دسترسی قانونی ندارند. در خاورمیانه نسبت بیکاران تحت پوشش مزایاي بیکاري نسبت به کل بیکاران 20 درصد است
درحالی که این نسبت در کشورهاي اروپایی 80 درصد است. جوانان عمده ترین گروهایی هستند که بیش از سایرین تحت تأثیر عدم

 
پوشش گسترده بیمه بیکاري قرارگرفته اند. 

اقتصاد غیررسمی با نیروي کار معادل با 2 میلیارد نفر بخش قابل توجهی از اقتصاد جهانی و تولید ناخالص داخلی کشورها را به خود
اختصاص داده است؛ اشتغال 6/1 میلیارد نفر از این تعداد تحت تأثیر بحران کرونا قرارگرفته است و حداقل 1.1 میلیارد نفر از این افراد
در کشورهایی زندگی می کنند که قرنطینه در آن ها اعمال شده است. مشاغلی چون خرده فروش ها، دست فروشان، کارگران
ساختمان و حمل ونقل، خدمت کاران خانگی، بخش هاي اسکان و تغذیه، بخش هنر و خدمات تفریحی از مهم ترین گروه هاي شغلی
هستند که از بحران کرونا آسیب دیده اند. در ایران نیز بر اساس برآوردها نزدیک به 30 درصد در بخش اقتصاد غیررسمی مشغول به

 
کار هستند و 40 درصد آن ها متعلق به سه دهک پایین درآمدي هستند. 

بحران کرونا بیش از همه بخش هایی را نشانه گرفته که بخش عمده نیروي انسانی شاغل در این بخش ها را زنان تشکیل می دهد،
75 درصد نیروي کار آموزش و 70 درصد نیروي کار بخش بهداشت و سلامت را در جهان زنان تشکیل می دهند با بروز بحران کرونا

 
این گروه به شدت آسیب پذیر شده است. 



 
 

 
کرونا چه تأثیري بر اقتصاد فرهنگ داشته است؟ 

فارغ از تفاوت دیدگاه ها نسبت به ارزش فرهنگی و ارزش اقتصادي محصولات و کالاهاي فرهنگی باید توجه کرد فرهنگ به ویژه
بخش مربوط به اقتصاد خلاق و صنایع فرهنگی در چند دهه گذشته به دلیل اهمیتشان در توسعه و نقششان در سیاست هاي مربوط
به اشتغال جوانان اهمیت زیادي پیدا کرده است. طوري که بر مبناي داده هاي موجود اقتصاد خلاق و صنایع فرهنگی به طور متوسط
حدود 5 درصد از تولید ناخالص داخلی کشورهاي صنعتی و پیشرفته را تشکیل می دهد و حجم و ارزش اقتصاد فرهنگ و هنر در

 
جهان بالغ بر 10 هزار میلیارد دلار است که البته سهم ایران در این بخش بسیار ناچیز است. 

منظور از صنایع خلاق و صنایع فرهنگی تولید و عرضه کالاها و خدماتی است که به طورکلی ارزش فرهنگی، هنري و تفریحی دارد یا
بر اساس تعریف یونسکو صنایعی که به خلق تولید و تجاري سازي آثاري می پردازد که جوهره غیرمادي و فرهنگی دارند. بحران کرونا
به این بخش از اقتصاد هم مثل بقیه بخش ها آسیب زده است. بسیاري فعالیت هاي مربوط به صنعت سینما، تئاتر، موسیقی، هنرهاي
تجسمی، نشر کتاب، فعالیت هاي رسانه اي و غیره تعطیل شده است. آمار و اطلاعات جهانی این بخش دقیق برآورد نشده است. در
ایران بر مبناي برآورد اولیه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خسارات حوزه فرهنگ، نشر، تئاتر، موسیقی، هنرهاي تجسمی، سینما،

 
رسانه، آموزشگاه ها، مؤسسات، کانون ها و مشاغل مرتبط با حوزه فرهنگ بیش از 1000 میلیارد تومان بوده است///. 

بخش گردشگري نیز یکی دیگر از زیرمجموعه هاي حوزه اقتصاد فرهنگ است که 10.5 درصد از تولید ناخالص داخلی جهان را به
خود اختصاص داده است و براثر کرونا تا 70 درصد دچار افت شده است. در ایران نیز بر مبناي برآوردها تا ابتداي پاییز سال 1399

 
خسارت بخش گردشگري و صنایع دستی 14 هزار میلیارد تومان بوده است. 



 
 

 
بر اساس این مشکلات، اقتصاد فرهنگ چگونه می تواند خود را بازیابی کند؟ 

الگوي مطلوب براي بازیابی بعد از شرایط بحرانی، الگوي حکمرانی مطلوب در قلمرو فرهنگ است که با عاملیت سه بخش دولت، بخش
خصوصی و نهادهاي غیردولتی و مردمی بر مبناي منابع و سرمایه هاي هر بخش انجام می گیرد. در این زمینه دولت سرمایه اقتصادي
و سیاسی لازم، بخش خصوصی سرمایه اقتصادي و نمادین و بخش نهادهاي غیردولتی و مردمی سرمایه اجتماعی و سرمایه انسانی

 
لازم را براي خروج از وضعیت موجود بکار خواهند گرفت. 

در وضعیت بحرانی، دولت به دلیل نقش حاکمیتی وظایف سنگین تر دارد، هرچند به تنهایی قدرت بازیابی کامل را ندارد. ولی نظر به
نیاز فوري و در کوتاه مدت باید اقدامات لازم را انجام دهد. با توجه به اولویت هاي موجود، بخش اعظم سیاست دولت ها در دنیاي
معاصر و پس از کرونا در حوزه هاي آموزش، بهداشت، خدمات اجتماعی و محیط زیست یا هر حوزه دیگر به طور فزاینده اي بر اساس
شرایط اقتصادي تعیین می شود. در چنین شرایطی سیاست هنر و فرهنگ با این خطر مواجه است که به حاشیه رانده شود؛ بنابراین
بازیابی این بخش نیاز به مساعدت دولت دارد. حمایت هاي دولتی می تواند در قالب معافیت هاي مالیاتی به کسب وکارهاي حوزه
فرهنگ، ارائه تسهیلات لازم جهت فعال کردن بخش اقتصاد خلاق، ایجاد بسترهاي مناسب جهت فعالیت بخش هاي داوطلبانه در
قالب سازمان ها و نهادهاي غیردولتی، حمایت دولت از تولید محصولات با کیفیت و با حفظ ارزش فرهنگی، حمایت هاي بیمه اي از
فعالان بخش فرهنگ و هنر، توسعه زیرساخت هاي الکترونیکی جهت راه اندازي کسب وکارهاي فرهنگی و هنري دیجیتالی و مجازي،
ارائه سوبسیدهاي ویژه به طبقات متوسط و ضعیف جامعه جهت خرید محصولات فرهنگی، ارائه و عرضه کالاها و محصولات فرهنگی با

 
قیمت مناسب در فضاهاي مجازي بخشی از از جانب دولت انجام شود. 

در ارتباط با مصرف کالاها و محصولات فرهنگی در جامعه ایرانی متأسفانه به دلایل متعدد ازجمله شکنندگی موقعیت اقتصادي براي
طبقه متوسط و طبقه ضعیف، مصرف فرهنگی وضعیت مطلوبی نداشته و بر مبناي تخصیص منابع بر اساس نیازها، اولویت با نیازهاي
اقتصادي خانوارها بوده است. کرونا فرصت مجدد استفاده از محصولات فرهنگی و کالاهاي انباشته شده در گذشته را براي جامعه
فراهم کرد؛ به عبارت دیگر کرونا فرصت مصرف فرهنگی تعلیقی را فراهم ساخت. به عنوان مثال می توان گفت تعداد مطالعه کتاب
هاي خریده شده ولی خوانده نشده یا تماشاي فیلم هاي تهیه شده اما دیده نشده در گذشته بیشتر شد و از این منظر سرانه مطالعه

 
کتاب، تماشاي فیلم، خرید محصولات فرهنگی دیجیتال در دوران کرونا روند رو به رشدي داشته است. 

 
پیش بینی شما از تغییرات فرهنگی با توجه به مسائل رویداده، چیست؟ 

در ارتباط با آینده جامعه می توان دو سناریو پیش بینی کرد. سناریو اول خوش بینانه است و بر اساس آن، جامعه از فرصت پیش



آمده استفاده خواهد کرد و به بازبینی رفتار خود در ارتباط با دو حوزه اي که به شدت آثار تخریبی روي آن ها داشته خواهد پرداخت.

محیط زیست و محیط اجتماعی (تعاملات و مناسبات اجتماعی) دو حوزه اي هستند که چند دهه گذشته به شدت آسیب دیده اند.
نتیجه تخریب محیط زیست نابودي طبیعت و نظم و قاعده حاکم بر آن بوده است و نتیجه تخریب محیط اجتماعی نیز زوال اخلاق،

 
نابرابري اجتماعی، برتري منافع فردي بر منافع جمعی، کاسب کاري در حوزه روابط و مناسبات اجتماعی و ... بوده است. 

سناریو بدبینانه اینکه جامعه انسانی مثل بسیاري اتفاقات و بحران هاي دیگر این دوران را طی خواهد کرد و از این دوران درسی
نخواهد آموخت همچنان فرایندهاي بوم کشی (محیط زیست) و جامعه کشی (تخریب مناسبات اجتماعی اخلاق محور) و حاکمیت

 
منطق بازار و سود و زیان در حوزه مناسبات اجتماعی حفظ خواهد شد. 

 
آمارها از سلسله گزارش هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در موضوع کرونا استخراج شده است. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- فرهنگ عمومی 

 
- روح االله نصرتی 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- فاصله گذاري اجتماعی 

 
- استاد دانشگاه 
- جامعه شناسی



39 واحد صنفی در گناباد مهر و موم شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/08/27

گناباد- ایرنا- رییس اداره صنعت، معدن و تجارت گناباد از مهر و موم 39 واحد صنفی در مدت محدودیتهاي کرونایی در این
شهرستان خبر داد.

گناباد- ایرنا- رییس اداره صنعت، معدن و تجارت گناباد از
مهر و موم 39 واحد صنفی در مدت محدودیتهاي کرونایی

 
در این شهرستان خبر داد. 

هادي ایزدي روز سه شنبه طی گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: از این تعداد 25 واحد صنفی در مرحله نخست
اعمال محدودیتهاي کرونایی در فروردین و اردیبهشت ماه
امسال و 14 واحد هم در مرحله دوم از 14 آبان ماه جاري
تاکنون به دلیل رعایت نکردن موازین بهداشتی و

 
محدودیتها مهر و موم شدند. 

وي ادامه داد: بر اساس ابلاغ ستاد مبارزه با کرونا در استان خراسان رضوي در شهرستان گناباد مانند تعدادي دیگر از شهرستان این
استان که در وضعیت قرمز و بحرانی از نظر شیوع ویروس کرونا قرار دارند، محدودیتهاي کرونایی در فعالیت گروههاي شغلی از 14

 
آبان ماه به مدت 10 روز اجرا شد. 

رییس اداره صنعت، معدن و تجارت گناباد گفت: محدودیت فعالیت گروههاي شغلی سه و چهار از 11 آبان در گناباد آغاز شده بود و

 
محدودیت فعالیت گروه شغلی دو نیز از 14 لغایت 23 آبان ماه جاري ادامه یافت. 

وي افزود: محدودیتهاي مشاغل گروه دو ، سه و چهار از 24 آبان ماه در گناباد تمدید شد و بر این اساس این گروههاي شغلی تا

 
ساعت 18 هر روز مجاز به فعالیت هستند. 

ایزدي ادامه داد: مراکز ضروري رده هاي شغلی شماره یک شامل مراکز درمانی، داروخانه ها، مراکز امداد و نجات، آتش نشانی،
آمبولانس ها و سرویس هاي ارائه دهنده خدمات عمومی به مردم مانند آب و برق و تلفن و مراکز ارائه دهنده مواد غذایی مانند

 
سوپرمارکت ها و فروشگاه هاي زنجیره اي می توانند فعالیت داشته باشند و بقیه مشاغل از ساعت 18 تا روز بعد تعلیل هستند. 

172 واحد صنعتی در بخش هاي صنایع کانی فلزي و غیرفلزي، صنایع غذایی، شیمیایی و سلولزي در شهرستان گناباد فعالیت دارند
که براي راه اندازي آنها هزار و 273 میلیارد ریال سرمایه گذاري شده و براي سه هزار و 284 نفر بطور مستقیم و دو برابر این تعداد

 
بطور غیر مستقیم اشتغال ایجاد شده است. 

سه شهرك و ناحیه صنعتی نیز با 447 هکتار زمین و 54 واحد فعال و 11 سردخانه و انبار و سیلو در شهرستان گناباد فعال است. 



 
از مجموع چهار هزار و 700 واحد صنفی داراي پروانه کسب در شهرستان گناباد سه هزار و 400 واحد فعال است. 

 
مرکز شهرستان 90 هزار نفري گناباد در 287 کیلومتري جنوب مشهد واقع است. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- گناباد 

 
- اصناف 

 
- محدودیت هاي کرونا 

 
پروندهٔ خبري 

- کرونا در ایران؛ آخرین اخبار و گزارش ها



مسیر بورس تا پایان سال به کدام سمت است؟

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/08/27

تهران – ایرنا - شاخص بورس بعد از نوسان هاي شدیدي که از مرداد ماه تجربه کرد، اکنون چند روزي است که در مسیر
صعودي قرار گرفته و این اتفاق سوالی را براي اکثر فعالان بازار فراهم کرده که این روند تا پایان سال ادامه دار است یا خیر؟

تهران – ایرنا &– شاخص بورس بعد از نوسان هاي شدیدي که از مرداد ماه تجربه کرد، اکنون چند روزي است که در مسیر

 
صعودي قرار گرفته و این اتفاق سوالی را براي اکثر فعالان بازار فراهم کرده که این روند تا پایان سال ادامه دار است یا خیر؟ 

«رضا آریاراد» امروز (سه شنبه) در گفت و گو با خبرنگار ایرنا روند معاملات بورس در نیمه دوم سال را پیش بینی کرد و افزود: به نظر
می رسد با توجه به صحبت هاي وزیر اقتصاد مبنی بر عرضه اولیه صد شرکت تا پایان سال جاري، شاهد رونق و ثبات بیشتر در این

 
بازار باشیم. 

وي اظهار داشت: بورس تا پایان سال جاري بازاري مطمئن براي پس اندازهاي خانگی و قشر متوسط جامعه خواهد بود و با استقبال

 
سرمایه گذاران همراه می شود. 

آریاراد گفت: در دوسال اخیر شاهد افزایش افسار گسیخته شاخص بورس تا کانال بیش از دو میلیون واحدي و به طور میانگین رشد

 
بیش از پنج برابري و گاهی بسیار فراتر از آن براي برخی از سهام در بازار بودیم. 

این کارشناس بازار سرمایه افزود: تجربه اي که به باور بسیاري از کارشناسان، بی سابقه و کم نظیر بوده است، استقبال آحاد جامعه از

 
سرمایه گذاري در بازار سرمایه بود که توانستند در این دوران سود قابل توجهی را کسب کنند. 

وي خاطرنشان کرد: این اقدام را می توان به واسطه ورود پس اندازهاي خانگی به بازار سرمایه و به نوعی بازگشت تاریخی پس اندازها

 
به بورس نیز عنوان کرد. 

آریاراد اظهار داشت: سرمایه هاي راکد مانده در جامعه به صورت هدفمند و با انگیزه افزایش تولید، اشتغال و سودآوري در بورس ورود

 
پیدا کرد و باعث شکوفایی این بازار شد. 

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه شاخص بورس پس از یک دوره رشد طولانی و بی وقفه دست به یک اصلاح مدت دار زد و
بسیاري از سهام ارزشمند شرکت هاي بورسی متاثر از چنین اصلاحی شدند، افزود: چندین عامل در اصلاح میان مدت شاخص بورس
دخیل بودند که مهمترین آن را می توان ناشی از هیجان سهامداران تازه وارد و تصمیم گیري هاي عجولانه از سوي این افراد در این

 
بازار دانست. 

وي گفت: سهامداران تازه وارد در بورس فقط با انگیزه و آوازه کسب سودهاي آنی اقدام به دریافت کدسهامداري و معامله در این بازار

 
کردند و در انتظار  سودهاي کلان در کوتاه ترین زمان ممکن بودند. 

آریاراد با اشاره به اینکه ورود بخش بزرگی از پس اندازهاي خانگی به بازار سرمایه نقطه عطف رونق تولید و اشتغال پایدار است، گفت:
سهامداران به انگیزه حمایت از تولید، کسب سود مشروع و متناسب تر از بهره هاي بانکی، اقدام به سرمایه گذاري در بورس کردند و

 
به همین دلیل شاهد ورود حجم بسیار بالاي نقدینگی به این بازار بودیم. 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد:  برخی از سهامداران به محض اولین نوسان روزانه ارزش سهام، تحریک به خرید و فروش
هیجانی در بازار شدند و در مدت کوتاهترین زمان ممکن از بازار سرمایه خارج شدند که این موضوع تاثیر خود را در افزایش و کاهش

 
هیجانی شاخص بورس بر جاي گذاشت و به اصلاح میان مدت در بورس منجر شد. 

وي با تاکید بر اینکه تعداد زیادي از سهامداران تازه وارد در بازه زمانی کوتاه و بعد از اوج رونق بورس، سود را شناسایی کردند و به
درصد بازدهی هاي محدود و اندك قانع شدند، گفت:  سهامدارانی که با انگیزه بلندمدت و با مبالغ اندك جهت سرمایه گذاري وارد



بورس شدند صاحب سودهاي بسیار فراتر از بازارهاي موازي شدند که این سهامداران تنها کلید موفقیت خود در بورس را انتخاب سهام

 
بنیادي با نگهداري بلند مدت عنوان می کنند. 

آریاراد خاطرنشان کرد: نگهداري بلندمدت پس اندازهاي خانگی در سهام بنیادي، سرمایه گذاري مطمئن و ارزشمندي خواهد بود که

 
نه تنها به مالک سهم سود می رساند بلکه در مسیر بازار سرمایه موجب رشد و ارتقا تولید و اشتغال پایدار در کشور خواهد شد. 

این کارشناس بازار سرمایه گفت: سرمایه گذاري در بورس باعث می شود تا سرمایه مردم در معرض سرمایه گذاري هاي کاذب و

 
انحرافی که به ناهنجاري اقتصادي می انجامد، قرار نگیرد. 

به گزارش ایرنا، کاهش سرعت در خروج نقدینگی از بازار و جذابیت قیمت سهام بعد از حدود سه ماه اصلاح، موقعیت مناسبی را براي
سرمایه گذاري دوباره در این بازار و ورود نقدینگی هایی که اکنون در اختیار سهامداران قرار گرفته ایجاد کرده است، این موضوع

 
نیازمند بازگشت اعتماد به سهامداران است که از نظر کارشناسان بازار بهتر است این اعتمادسازي از طریق مسوولان صورت گیرد. 

در چند وقت اخیر اکثر کارشناسان و سهامداران حاضر در بازار پیشنهادهایی را براي بهبود وضعیت بازار داشتند که در نهایت در ادامه
معاملات هفته گذشته، معاون شرکت بورس تهران از از ابلاغ دو تصمیم جدید در بازار مبنی بر فراهم شدن امکان انجام معاملات و
خرید و فروش سهام به صورت روزانه و نیز کاهش زمان پیش گشایش بازار به 15 دقیقه خبر داد که این موضوع توانست تا حدودي

امید دوباره را به این بازار بازگرداند.



مددجویی که کارآفرین شد/ جوانی که فعل خواستن را به خوبی صرف کرد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش خبرگزاري فارس از اردبیل، یکی از اقدامات
انجام یافته توسط کمیته امداد امام خمینی(ره) در کنار
یاري رسانی به نیازمندان و مددجویان ایجاد فرصت هاي
شغلی براي این مددجویان و خودکفایی خانواده هاي تحت

 
پوشش با ارائه تسهیلات قرض الحسنه است. 

این امر یکی از اقدامات مطلوب در راستاي ایجاد اشتغال
براي جوانان و رفع معضل بیکاري بوده و هم چنین سبب

رفع مشکلات مددجویان و نیازمندان تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی(ره) می شود، 14 آبان ماه سال جاري بود که رئیس

 
کمیته امداد امام خمینی(ره) از ایجاد 800 هزار فرصت شغلی براي مددجویان و خودکفایی 700 هزار خانواده کمیته امداد خبر داد. 

 
631 نفر از مددجویان وارد بازار کار شده اند 

طبق گفته مسؤولان کمیته امداد استان اردبیل در 6 ماهه اول سال جاري 631 نفر از مددجویان تحت حمایت وارد بازار کار شده اند
و 15 میلیارد و 700 میلیون تومان تسهیلات اشتغال و خودکفایی در شش ماهه نخست سال جاري به مددجویان تحت حمایت
پرداخت شده است و تسهیلات پرداختی از طریق بانک هاي عامل و صندوق امداد ولایت در اختیار مددجویان مستعد اشتغال قرار می

 
گیرد. 

در کنار آن بیش از 10 میلیارد و800 میلیون تومان تسهیلات اشتغال زایی از طریق بانک هاي عامل در اختیار مددجویان قرار گرفته

 
و 260 مددجوي تحت حمایت با دریافت تسهیلات اشتغال و خودکفایی از بانک هاي عامل وارد بازار کار شده اند. 

طبق گفته مسؤولان کمیته امداد استان اردبیل 130 نفر از مددجویان نیز با بهره مندي از تسهیلات قرض الحسنه صندوق امداد
ولایت اشتغال مورد نظر خود را ایجاد کرده اند و بیش از دو میلیارد و 800 میلیون تومان تسهیلات اشتغال زایی از طریق صندوق

 
امداد ولایت پرداخت شده تا مسیر خوداتکایی خانوار تحت حمایت هموارتر شود. 

لازم به ذکر است که 60 طرح اشتغال روستایی و عشایري نیز توسط مددجویان اجرا شده است و بیش از دو میلیارد تومان تسهیلات

 
در اختیار مددجویان ساکن در روستاها قرار گرفت تا بتوانند وارد چرخه تولید شوند. 

حال پس از اطلاعات کسب شده با یکی از مددجویان جوان اردبیلی که با دریافت این تسهیلات صاحب شغل مناسب شده هم صحبت
شدیم وي که تا چند سال پیش براي امرار معاش در کنار حمایت هاي کمیته امداد به کارگري در قنادي ها می پرداخت، اکنون



 
صاحب واحد قنادي خود شده و زمینه اشتغال سایر جوانان را نیز فراهم کرده است. 

او با روحیه و انگیزه بالاي خود علی رغم فشارهاي اقتصادي موجود هم اکنون با دریافت تسهیلات از کمیته امداد امام خمینی(ره) یک

 
واحد قنادي در اردبیل راه اندازي کرده و به کار تولید و پخش انواع شیرینی و فطیر و ... می پردازد. 

جوانی که پیش از این نیازمند یاري رسانی بود با عزم و اراده و هدف والا بر روي پاي خود ایستاده و پس از 16 سال کارگري صاحب
مغازه و شغل ثابتی شده است و فعل «خواستن» و «توانستن» را به درستی درك و صرف کرده و او نمود عینی جمله معروف

 
«خواستن توانستن است»، می باشد. 

 
پس از 16 سال کارگري صاحب مغازه شدم 

این جوان اردبیلی با اشاره به نحوه و زمان شروع فعالیت خود اظهار کرد: از سال 80 مشغول به کار در قنادي به عنوان کارگر و
زیردست بودم و پس از آن و کسب تجارب لازم در این حرفه در سال 90 به عنوان استادکار فعالیت خود را ادامه دادم و در حال حاضر

 
نیز در حدود یک سال است که مغازه خود را با کمک هاي کمیته امداد امام خمینی(ره) راه اندازي کرده ام. 

وي افزود: علی رغم سختی هاي موجود پس از 16 سال کار به عنوان کارگر و استادکاري با هدف و انگیزه بالاي خود، دوره کامل و
حرفه اي قنادي در فنی و حرفه اي اردبیل را گذراندم و پس از دریافت مدرك از فنی و حرفه اي اردبیل اقدام به راه اندازي واحد

 
قنادي کردم. 

 
تسهیلاتی که گره گشاي مشکلاتم شد 

این کارآفرین اردبیلی با اشاره به میزان تسهیلات دریافتی براي راه اندازي این واحد قنادي بیان کرد: پس از دریافت پروانه کسب و
اجاره محل کار درخواست تسهیلات 40 میلیون تومانی از کمیته امداد امام خمینی(ره) اردبیل را نمودم و دستگاه هاي مورد نیاز براي

 
شروع فعالیت خود را خریداري کردم و این تسهیلات نقطه عطفی براي رفع مشکلاتم شد. 

وي در پاسخ به این سوال که هنگام پرداخت حقوق کارکنانش در این واحد قنادي چه حسی دارد، ادامه داد: حال و احوالم موقع
پرداخت حقوق کارکنان احوالی وصف نشدنی است و در آن موقع زمانی را به یاد می آورم که خود براي امرار معاش به یاري دیگران و
کارگري نیازمند بودم و هم اکنون به یاري خدا سبب اشتغال افراد دیگري نیز شده ام و این امر جز لطف و محبت خدا و همیاري

 
کمیته امداد امام خمینی (ره) امکان پذیر نبود. 

او با اشاره به تعداد شاغلان در مغازه خود تصریح کرد: در حال حاضر در این واحد قنادي براي 3 نفر به صورت مسقیم و 6 نفر به
صورت غیر مسقیم مشغول به فعالیت هستند و تولیدات خود را به صورت عمده و خرده در بازار عرضه می کنیم و به امید خدا در

 
برنامه هاي آتی خود توسعه این واحد قنادي و ایجاد اشتغال براي افراد بیشتر دارم. 

این مددجوي کارآفرین با اشاره به تاثیر این اقدام در زندگی وي بیان کرد: من که تا چند سال پیش براي تامین هزینه هاي زندگی
زحمت و سختی بسیاري را متحمل می شدم هم اکنون صاحب کار و شغل هستم و این موضوع باعث افزایش اعتماد به نفس و روحیه

 
و امید به زندگی شده و امیدوارانه به آینده خود می نگرم. 



وي گفت: این موضوع تاثیر بسیار زیادي در نحوه زندگی و رفع مشکلات من داشته و با عزم و اراده قوي در کنار تجارب کسب شده از
گذشته و بدون توجه به مشکلات، با امید به آینده تصمیم به راه اندازي این واحد قنادي گرفتم تا بر روي پاي خود ایستاده و در کنار
رفع مشکلات معیشتی خود و خانواده ام مسیري براي اشتغال سایر جوانان و مددجویان ایجاد کنم و امیدوارم که با همکاري مسؤولان

 
شاهد رفع معضل بیکاري و ایجاد اشتغال در جامعه باشیم. 

این کارآفرین جوان اردبیلی بیان داشت: با تمام توان تلاش خواهم کرد تا با گسترش این مرکز تولیدي و افزایش میزان تولید و توسعه

 
آن تعداد بیشتري از جوانانی که نیازمند هستند را صاحب شغل کنم. 

گفت وگویم با این جوان با انگیزه و پرشور و شوق که با نگاه ها و نگرش هاي امیدوارانه و عزمی جدي قدم در راه کارآفرینی در شرایط
کنونی و سخت اقتصادي نهاده پایان دادم و فعالیت این مددجوي کمیته امداد که با اقدام تحسین برانگیز خود که با حمایت هاي
مسؤولان کمیته امداد امام خمینی (ره) انجام پذیرفته، می تواند الگویی مناسب براي سایر جوانان و مددجویان تحت پوشش کمیته
امداد باشد و امید است که با افزایش حمایت ها شاهد گره گشایی از مشکلات جوانان و هم چنین ایجاد اشتغال، رفع معضل بیکاري و

 
مشکلات معیشتی اقشار کم درآمد جامعه باشیم. 

انتهاي پیام/3463/



حوادث بعد از انتخابات آمریکا عبرت آموز بود

منبع: پول نیوزشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/08/27

رییس مجلس شوراي اسلامی با اشاره به انتخابات آمریکا گفت: حوادث انتخابات آمریکا چهره واقعی این کشور را نشان داد و با

 
شکسته شدن هیمنه این کشور روند رو به افول آمریکا را سرعت بخشید. 

به گزارش پول نیوز، «محمدباقر قالیباف» در جلسه علنی امروز-
یکشنبه- با اشاره به حوادث بعد از انتخابات آمریکا، گفت:
انتخابات اخیر آمریکا و حوادث قبل و بعد از آن، اتفاقی عبرت
آموز بود. آمریکایی که سال ها مشکلات ساختاري، اجتماعی،
سیاسی و اقتصادي خود را با قدرت رسانه اي اش پنهان کرده
بود، این روزها بدون روتوش در مقابل افکار عمومی جهان به

 
نمایش گذاشته شد. 

وي افزود: آمریکاي واقعی که در کنار قوت اقتصادي و نظامی خود، درگیر شکاف هاي عمیق اجتماعی و تبعیض هاي ساختاریست،
فاصله ي بسیار زیادي با آمریکاي نمایشی دارد، و تصویر واقعی امروز، روند رو به افول آمریکا را در مقابل چشمان مستضعفان جهان به

 
نمایش گذاشت و با شکسته شدن هیمنه ي ایجاد شده، روند افولش را سرعت بخشید. 

رییس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: همانگونه که چند روز پیش، برادر عزیزم سید حسن نصراالله گفت، ما از شکست قاتل شهید
حاج قاسم سلیمانی و شهید ابومهدي المهندس خوشحالیم و همه با چشمان خود دیدند، کسی که در این دنیا نداي «انا ربکم الاعلی»

 
سر دهد، بر اساس سنت الهی او در دنیا و آخرت خوار و خفیف می گردد. 

قالیباف یادآور شد: ما نظام فاسد حاکم بر آمریکا را، مقصر اصلی تصمیمات غلط آنها می دانیم و تنها خون بهاي آنها را اخراج سربازان

 
آمریکایی از منطقه می دانیم ولی از کوچکی و زبونی صادر کننده فرمان آن جنایت بزرگ هم شادمان می شویم. 

 
از شکست ترامپ قمارباز خوشحالیم 

رییس مجلس شوراي اسلامی افزود: از طرف دیگر، هر چند که از شکست ترامپ قمارباز خوشحالیم، اما عمیقاً باور داریم که زندگی و
معیشت مردم را نه می توان و نه باید به پیروزي یا شکست کسی در کاخ سفید گره زد. این تصمیمات ماست که مستقل از این رفتن

 
ها و آمدن ها، پایه هاي اصلی اقتصاد ما را می سازد و قدرتِ ما را در این عرصه مشخص می کند. 

وي گفت: تصمیمات ما در حوزه مسکن، بورس، ترخیص کالاهاي اساسی از گمرك، سیاست هاي پولی و بانکی، نظام بودجه ریزي،



اختصاص ارز ترجیحی، سوداگري ها در بازار ارز، طلا و خودرو، بی تفاوتی نسبت به گرانی ها و رها کردن بازار و بی توجهی به تولید
ملی، به پاستور و بهارستان و باب همایون و میرداماد ارتباط دارد نه به جورجیا و میشیگان و آریزونا. پس به مردم آدرس غلط ندهید.
مهم ترین ریشه مشکلات کشور سوء مدیریت، استفاده نکردن از ظرفیت هاي عظیم داخلی، دست روي دست گذاشتن و ناهماهنگی
میان نهادهاي سیاستگذار و مجریست؛ و همین سوءمدیریت هاست که باعث عدم برقراري ارتباط مناسب تجاري با کشورهاي همسایه

 
و منطقه و کشورهاي مهم دنیا مخصوصا کشورهاي آسیا و اوراسیا شده است. 

قالیباف ادامه داد: بدیهی است که لغو تحریم ها باید یکی از اهداف در سیاست خارجی باشد اما واقع بینی حکم می کند که لغو
تحریم ها بدون فرصت سازي و تولید قدرت ساده اندیشانه است و تنها راه برداشته شدنِ فشارِ تحریم ها از دوشِ مردم و ناامید کردن
دشمن از فشار حداکثري این است که ایران و تک تک مردم ایران مخصوصا طبقه مستضعف و متوسط را قوي کنیم. لذا اگر و تنها اگر
اقتصاد داخلی رونق گیرد، چرخ تولید و اشتغال را به حرکت در آوریم و معیشت و رفاه را براي مردم ایجاد کنیم، دشمن را از فشار

 
بیشتر ناامید خواهیم کرد. 

رییس مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: در این راه، هر سیگنالی که تصویر ضعف و نیاز به خارج را به دشمن بدهد، فرصت
سوزي است بنابراین مجلس شوراي اسلامی معتقد است باید با تغییر برآورد آمریکا، فشار تحریمی و اقتصادي بر ایران را براي آنان

 
هزینه زا کرد. 

قالیباف ادامه داد: مشخص است که رئیس جمهور جدید آمریکا، ادعا می کند سیاست ها و روش هاي متفاوتی نسبت به فرد قبلی
دارد و همین تمایز، سیاست هاي متفاوتی را در چهار سال پیش رو در آن کشور رقم خواهد زد. یکسان دانستن جزء به جزء این دو
فرد، موافق تجربه ما نیست ولی آنچه در عمل تفاوت را مشخص می سازد دیگر لفاظی و ادعاهاي بیهوده نیست. ما ضمن قائل بودن به
این تفاوت، باور داریم که فرد جدید مستقر در کاخ سفید نیز اهدافی مشخص و روشن دارد و سیاست هاي او پیش از این نیز اجرایی

 
شده است. 

وي گفت: درست است که بایدن با ترامپ فرق دارد اما مهم این است که بدانیم بایدن در بهترین حالت با اوبامایی که طراح تحریم
هاي به اصطلاح فلج کننده و اولین ناقض تعهدات آمریکا است، تفاوتی ندارد. بایدن نفر دوم دولت اوباما و تنظیم کننده اصولِ سیاست

 
خارجی آن دولت بود و تیم کارشناسی و تصمیم ساز او عمدتا همان تیم دولت اوباماست. 

رییس قوه مقننه افزود: مردم ایران فراموش نکرده اند که دولت اوباما - بایدن چگونه با ایجاد ساختارهایی پیچیده، براي وضعِ تحریم
هاي فلج کننده اقدام کردند و سخت ترین فشارهاي تحریمی را بر مردم ایران وارد آوردند و هنگامی که از به نتیجه رسیدن این
تحریم هاي فلج کننده شکست خوردند و مجبور شدند وعده رفع تحریم ها را بدهند، نسبت به اجراي آن بدعهدي کردند و با ایجاد
«ترس تحریمی» تحریم ها را در عمل، اعمال و ساختار تحریم ها را حفظ کردند و ترامپ بر مبناي همان ساختار تحریمی بود که

 
توانست فشارها را بیشتر کند و آن چیزي را درو کرد که اوباما و بایدن کاشتند. 

قالیباف ادامه داد: هنوز سوابق بدعهدي و جواب منفی صریح دولت اوباما - بایدن به تلاش شرکت هاي اروپایی براي گرفتن تضمینی
مکتوب براي تجارت با ایران در کارنامه آن ها وجود دارد و هنوز فراموش نکرده ایم که جان کري پس از این جواب منفی با فریبکاري

 
دلیل عدم رفع عملی تحریم ها را، تصمیم شرکت هاي اروپایی اعلام کرد. 

وي افزود: مردم ایران فراموش نکرده اند دولت اوباما - بایدن فقط به شرکت هایی اجازه ي فعالیت در اقتصاد ایران را داد که منافع
اقتصادي آنها را تامین می کرد و شرکت هایی که می توانستند در حل مسائل ساختاري اقتصاد ایران موثر باشند، امکان فعالیت پیدا



 
نکردند. 

رییس مجلس شوراي اسلامی گفت: علاوه بر آن مواضع رسمی شخص بایدن و مشاورانش تصریح دارد که قرار نیست آنها فشار را از
سر مردم ایران بردارند، بلکه آنها تصمیم دارند فشار حداکثري ترامپ را به فشار هوشمند علیه مردم ایران تبدیل کنند یعنی با
گشایش هاي اندك و اغواکننده اجازه رهاشدن از اقتصاد وابسته را به کشور ما نداده و معیشت مردم ما را گروگان خود نگه داشته تا

 
بتوانند هرجا که می خواهند هوشمندانه فشار بیاورند و از ما امتیازهاي سنگین بگیرند. 

وي ادامه داد: همین سابقه بد و مواضع صریحِ بایدن و مشاورانش، به ما نشان داده، که براي ما امضاي بایدن هم تضمین نیست. براي
ما فقط اقدامات عملی دولت بایدن شرط است، و درصورتی که عادي شدن فرایند فروش نفت، فعالیت هاي بانکی و تجارت شرکت

 
هاي ایرانی با دنیا را در عمل مشاهده کنیم به آن روي خوش نشان می دهیم، گرچه به آن خوشبین نیستیم. 

قالیباف افزود: جمهوري اسلامی ایران طبق گزارش هايِ مکرر آژانس انرژي اتمی تمام تعهدات خود را به طور کامل اجرا کرد، لذا اگر
بایدن واقعا معتقد به توافقی است که بعنوان نفر دوم دولت قبل با ایران امضا کرده، باید بدون پیش شرط تعهدات عمل نشده را اجرا و
خسارات چندساله مردم ایران را از انجام ندادن تعهدات دولت آمریکا جبران کند تا همانطور که رهبر حکیم انقلاب در شهریور ماه

 
1398 سیاست عقلانی و اصولی ایران را تبیین کردند، بتواند در قالب کشورهاي عضو توافقنامه1+5 با ایران تعامل کند. 

وي گفت: رئیس جمهور جدید آمریکا باید بداند که مردم ایران راه خود را پیدا کرده اند و تصمیم دارند با تقویت مولفه هاي قدرت در

 
اقتصاد، رفاه و امنیت و ایجاد فرصت هاي راهبردي، هر فشار موثري را بر ایران ناممکن و هزینه زا کنند. 

 
مردم ایران به تصمیمات توجه می کنند نه به تبلیغات 

رییس مجلس شوراي اسلامی افزود: مردم ایران با هوشمندي کامل، فقط به تصمیمات توجه می کنند نه به تبلیغات و فقط منتظر

 
عمل هستند نه حرف، و متناسب با آن پاسخ مقتضی بر اساس منافع ملی خواهند داد. 

وي گفت: نکته بسیار مهم دیگري که این روزها باعث نگرانی شدید شده است وضعیت همه گیري کرونا است. شرایط مخاطره آمیز
شیوع کرونا در روزهاي اخیر، اتخاذ تصمیمات قاطعانه براي قطع زنجیره شیوع را حیاتی کرده است. رایگان یا کم هزینه کردن آزمایش
کرونا براي تشخیص سریع ناقلان و قرنطینه و درمان فوري بیماران، وضع محدودیت هاي موثر و نه روي کاغذ و تعطیلی هدفمند
شهرهایی که در وضعیت خطرناك شیوع این ویروس هستند، تصمیمی حیاتی است که باید با توجه به تجربیات بعضاً موفق سایر

 
کشورها و نظر کارشناسان اتخاذ شده و به سرعت عملیاتی شود. 

قالیباف افزود: علاوه بر آن حمایت همه جانبه از کادر درمان که در این وضعیت، مجاهدانه طی زمانی طولانی مشغول خدمت رسانی
هستند، وظیفه اي مهم بر عهده دستگاه هاي تصمیم گیر و اجرایی است و نتیجه اي مستقیم در کیفیت ارائه خدمات به بیماران

کرونایی دارد.



18 واحد صنعتی استان مرکزي در تملک بانک ها هستند/ تملک بانک نباید

موجب پلمپ و مانعی جهت تولید و اشتغال باشد

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس کل دادگستري استان مرکزي و مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري آخرین وضعیت واحدهاي صنعتی و خدماتی
تملک شده توسط بانک ها را تشریح کردند.

محمود نعمتی مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري مرکزي در
گفتگو با دیار آفتاب؛ در خصوص آخرین وضعیت واحدهاي صنعتی و
خدماتی تملیکی توسط بانک ها در استان گفت: درمجموع و طبق
آمار کلی 18 واحد در سطح استان توسط بانک ها تملک شده است
که 4 واحد جانشینی و مابقی تملیکی هستند، همچنین از ابتداي
سال جاري واحدي توسط بانک ها تملک نشده است؛ همچنین تملک
ابزار و ماشین آلاتی که منجر به توقف خط تولید می گردد بطور کلی

 
ممنوع است. 

نعمتی ادامه داد: از این 18 واحد فقط 4 واحد تجهیزات و ماشین آلات دارند و مابقی عملاً زمین یا یک کارخانه بدون امکانات هستند،

 
الآن به غیر از یکی از واحدها در شهرستان خمین که می تواند کار کند اما غیرفعال هست بقیه چیزي ندارند. 

مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري مرکزي تصریح کرد: واحدهایی که در شهرك هاي صنعتی قرار دارند چون هنوز سند مالکیت
صادر نشده است و با شرکت شهرك ها قرارداد دارند لذا بانک ها بر اساس این قرارداد جانشین می شوند و واحدهایی هم که سند

 
دارند تملک می کنند. 

نعمتی افزود: در فرآیند جانشینی، بانک در این مجموعه ها جانشین می شود و قاعدتاً شرکت هایی که فعال هستند و کار می کنند
بانک خیلی کاري به مدیریت این واحدها ندارد و کار ادامه پیدا می کند اما واحدهایی که ما الآن داریم همه غیرفعال هستند و واحد

 
فعالی نداریم که به این واسطه غیرفعال باشد. 

مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري همچنین اظهار کرد: البته بانک ها دیگر به راحتی خود شرکت و محل طرح را به عنوان وثیقه

 
نمی پذیرند چون تشریفات تملیک براي آن ها سخت شده است فلذا وثیقه هایی غیر از آن را طلب می کنند. 

وي با بیان اینکه مشکلات واحدهاي بزرگ استان در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استانی مطرح و ستاد از بانک ها مهلت گرفته و
مصوباتی در این زمینه داشته است گفت: شرکت هاي همچون واگن پارس، آذرآب و هپکو به بانک ها بدهکار هستند اما بانک ها فعلاً

 
کنار نشسته اند و بدهی ها فریز شد است تا به یک نقطه ثباتی برسند و شروع به پرداخت اقساط کنند. 

مدیرکل دفتر امور اقتصادي استانداري مرکزي خاطرنشان کرد: در خصوص این واحدها فعلاً بانک ها وارد پروسه تملک و دعاوي



 
حقوقی نشده اند و صبر کرده اند تا این واحدها سر و سامان بگیرند. 

 
تملک بانک نباید موجب پلمپ واحد صنعتی و مانعی جهت تولید و اشتغال باشد 

همچنین حجت الاسلام عبدالمهدي موسوي رئیس کل دادگستري استان مرکزي پیرامون آخرین وضعیت واحدهاي تملک شده در
استان به خبرنگار دیارآفتاب گفت: در سال 99 حتی یک واحد تولیدي هم نداریم که توسط بانک ها تملک شده باشد، درباره تملک
هاي سابق نیز طی پیگري هاي انجام شده و برگزاري جلسات تخصصی با حضور تمام بانک هاي عامل مقرر شد که تملک نباید موجب

 
پلمپ واحد صنعتی و یا مانعی جهت تولید و اشتغال باشد. 

انتهاي پیام/



تفکر کارآفرینی را در ذهن کودکان نهادینه کنیم

منبع: روزنامه همدان پیامشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/08/27

 
■ مدرس و مشاور حوزه کسب وکار:در ایران از کودکی روي تفکرکارآفرینی کار نمی شود 

تفکر کارآفرینی باید از زمان کودکی در ذهن بچه ها شکل بگیرد و مهم ترین افرادي که در این زمینه می توانند کمک کننده باشند.

 
خانواده ها باید بعد فرهنگی و تفکر کارآفرینی را در ذهن فرزندانشان نهادینه کنند. 

یک مدرس و مشاور حوزه کسب وکار درباره تفکر کارآفرینی بین بچه ها و جوامع ایرانی بیان کرد: در کشور ما از زمان کودکی روي
تفکر کارآفرینی کار نمی شود و اگر از یک بچه بپرسی که قرار است چه شغلی در آینده داشته باشد معمولا می گوید دکتر، مهندس،

 
خلبان و... و کمتر شنیده می شود که کودکی بگوید قصد راه انداختن کسب و کاري را دارم. 

مهدي سلیمان آبادي ادامه داد: یکسري از جوامع مثل جوامع آسیاي شرقی تفکر کار بیشتري دارند، اما در کشور ما این شرایط حاکم
نیست و بچه ها کمتر در انشاهاي کودکی خود از علاقه به کارآفرینی می گویند، در واقع ما نتوانستیم تفکر کارآفرینی را در جامعه
آموزش و پرورش دهیم، اگر تمام اکوسیستم جامعه که شامل دستگاه هاي اجرایی، دانشگاه ها، مدارس،خانواده و ... وقتی تفکر

 
کارآفرینی داشته باشند چون فضا مهیا می شود همه به این سمت می روند. 

وي درباره اینکه چگونه می توان تفکر کارآفرینی را در جامعه و در بین جوانان رواج داد، اظهار کرد: جامعه ما شعارزده شده و در بین
جوان هاي دهه 70 و 80 تنها شعار کافی نیست، با جوان هاي امروزي خیلی نمی توان حرف زد؛ چون زمانی که حرف را می شنوند

 
اما در واقعیت خلاف آن عمل می شود، دلزده می شوند. 

سلیمان آبادي با بیان اینکه لازم است در یک اکوسیستم هرکسی وظیفه خود را درست انجام دهد، گفت: باید در مدارس و دانشگاه ها
در کنار درس هاي روتین کتاب هایی نیز براي دانش آموزان و دانشجویان انتخاب شود که رویکرد کارآفرینی داشته باشد، یا در جامعه
دستگاه هاي اجرایی متولی حوزه اشتغال دید کارآفرینی داشته باشند یا حداقل از افرادي در این دستگاه ها استفاده شود که این دید

 
را داشته باشند، همین مورد سبب می شود که افراد براي عبور از این دستگاه ها براي برقراري یک کسب و کار دچار چالش نشوند. 

این مشاور و مدرس حوزه کسب و کار شعارها کمتر سخن گفتن و عمل بیشتر را براي اثربخشی شعارها در جامعه را ضروري دانست و
افزود: شعار سال با هدف اینکه نیروي محرکه اي براي جامعه باشد انتخاب می شود اما در جامعه تنها به نصب بنر و یکسري اقدامات

 
نمادین اکتفا می کنیم. 

وي انجام کار درست و درست انجام دادن کار را یک جمله کلیدي در حوزه مدیریت کسب و کار دانست و افزود: شاید برخی قوانین به
نظر برخی افراد درست نباشد اما باید این را مدنظر داشته باشیم که انتخاب کار و فرد مناسب یکسوي ماجرا است و انجام درست کار

 
سوي دیگر ماجرا! این 2 کنار هم می تواند اتفاقات خوبی را رقم بزند. 

وي درباره مشکلات و موانعی که بر سر راه جوانان در زمینه کارآفرینی است، توضیح داد: این مورد از 2 بعد قابل بررسی است، نخست
اینکه فرد درون خود یک شخصیت کارآفرین داشته باشد، یعنی ممکن است که فردي از جایی نه بشنود و خسته و ناامید شده و دیگر
به هدفش فکر نکند در بعد بیرونی نیز به همین شکل است حتی اگر فرد شخصیت محکمی داشته باشد، ممکن است در نبود ثبات

 
اقتصادي و سیاسی از هدفش باز بماند. 

شخص کارآفرین، دستگاه هاي اجرایی و متولی و مشاوران و تسهیل گران کسب و کار را 3 حلقه اساسی در مقوله کارآفرینی دانست و
ادامه داد: تسهیل گران با تشویق افراد کارآفرین و ایجاد انگیزه آنها را به سمت دستگاه هاي اجرایی تحریک می کنند که در جامعه ما

 
این افراد کمتر دیده شده اند. 



وي در پایان درباره شعار سال نیز بیان کرد: هرساله یک شعار براي ایجاد تمرکز و حساسیت به یک موضوع انتخاب می شود؛ شعار
امسال که جهش تولید است درصورتی تحقق می یابد که ثبات و پایداري در اقتصاد داشته باشیم و حلقه هاي مشاوران و کارآفرین و
دستگاه هاي اجرایی بتوانند همکاري خوبی با یکدیگر داشته باشند و همین سبب می شود چیزي که در ذهن مقام معظم رهبري

است، تحقق یابد.



14 آذر اخرین فرصت ثبت نام نخبگان تولید در جشنواره امتنان است

منبع: ایرناشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/08/27

شهرکرد- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري با اشاره به آغاز ثبت نام نخبگان کار و تولید استان
در جشنواره امتنان، گفت: مهلت ثبت نام در این جشنواره تا 14 آذر است.

شهرکرد- ایرنا- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
چهارمحال و بختیاري با اشاره به آغاز ثبت نام نخبگان کار
و تولید استان در جشنواره امتنان، گفت: مهلت ثبت نام در

 
این جشنواره تا 14 آذر است. 

حفیظ االله فاضلی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار
ایرنا افزود: فعالان حوزه کار و تولید استان می توانند با
http://emtenan.mcls.gov.ir مراجعه به آدرس

 
مراجعه و اقدام به ثبت نام کنند. 

وي هدف از برگزاري این جشنواره را تجلیل از کارگران،
گروه هاي کاري و واحدهاي نمونه عنوان کرد و گفت: این جشنواره در سه سطح مقدماتی، استانی و کشوري در بخش هاي صنعت،

 
خدمات و کشاورزي برگزار می شود. 

فاضلی تصریح کرد: ایجاد فضاي مناسب براي رشد و پرورش نیروي کار و نقش آفرینی و تاثیرگذاري نخبگان جامعه کار و تلاش در
روند توسعه جامعه، انگیزه بخشی، اعتمادآفرینی و ترویج روحیه همدلی در جامعه کار و تلاش از دیگر اهداف برگزاري این جشنواره

 
است. 

وي افزود: ارائه شیوه هاي نوین در کار شامل بهبود مصرف انرژي و تولید، کاهش ضایعات و زمان تولید، افزایش بهره وري، اختراع و
ابتکار شامل ساخت قطعه، دستگاه یا اصلاح فرایند تولید، راه اندازي خط تولید جدید، مهندسی معکوس در انتقال و بومی سازي
دانش و فناوري، افزایش بهره وري و کیفیت نسبت به نمونه هاي داخلی و خارجی از شاخص هاي انتخاب کارگران و واحدهاي نمونه

 
کار و تولید است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري همچنین به آغاز هفته جهانی کارآفرینی از 26 آبان تا 2 آذر اشاره کرد و
گفت: هفته کارآفرینی فرصتی براي نهادینه سازي فرهنگ کارآفرینی و ارتقاي جایگاه کارآفرینان و معرفی الگوهاي موفق عرصه کسب

 
و کار و کارآفرینی به جامعه به خصوص جوانان جویاي کار است. 

فاضلی خاطرنشان کرد: برنامه هاي پیش بینی شده براي این هفته در قالب معرفی و تجلیل از کارآفرینان برتر در بستر فضاي مجازي
برگزار می شود. 



 
به گزارش ایرنا، جمعیت کارگري چهارمحال و بختیاري در حدود 100 هزار نفر اعلام شده است. 

 
برچسب ها 

 
- کارگر 

 
- چهارمحال وبختیاري 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



رفع موانع و تسهیل روند تولید با ورود کارگروه حمایت قضایی| قدردانی

رئیس سازمان صمت کرمان از دستگاه قضا

منبع: میزانشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان کرمان با اشاره به برنامه ها و اقدامات این سازمان در خصوص توسعه واحدهاي
تولیدي به نقش قوه قضائیه در رفع موانع تولید اشاره کرد و گفت: تشکیل کارگروه حمایت قضایی در کنار کارگروه تسهیل

رفع موانع یک اتفاق خوب در این راستا بود.

مهدي حسینی نژاد در گفت وگو با میزان، با اشاره به سیاست هاي سازمان صنعت معدن و تجارت استان کرمان گفت: سازمان
بر اساس اسناد بالادستی و فرمایشات مقام معظم رهبري که سالهاست مباحث اقتصادي را مطرح می کنند و همینطور برنامه ششم
توسعه، و مثلث توسعه اقتصادي استان تلاش کرده است تا از ظرفیت هاي موجود در استان در راستاي رشد و توسعه استفاده کند و
به همین دلیل در گام نخست این پتانسیل و ظرفیت ها را شناسایی کرد و سپس پس تلاش کرد تا با تکمیل زنجیره بهره وري و

 
ایجاد صنایع گام هاي موثري را در این زمینه برداریم. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کرمان با بیان اینکه این استان از ظرفیت هاي خدادادي و ذخایر بزرگ، غنی و متنوع معدنی
برخوردار است، تصریح کرد: طبق آمار منتشر شده از سوي مرکز آمار ما با ایجاد صنایع ي که در استان ایجاد کردیم توانستیم در
تکمیل زنجیره ارزش افزوده اقدامات خوبی را انجام دهیم و به زودي به عنوان یک استان صنعتی و قطب فولادي کشور شناخته

 
خواهیم شد. 

وي سهم استان کرمان در تولید فولاد براي افق 1404 را ده میلیون تُن از 55 میلیون تُن برنامه ریزي شده عنوان کرد و گفت: در
حال حاضر 28 کارخانه یا ابرَ کارخانه با ارزش سرمایه گذاري بالغ بر 180 هزار میلیارد تومان در استان ایجاد شده است و امسال نیز

 
واحد هایی با سرمایه گذاري 40 هزار میلیارد تومانی به این زنجیره اضافه خواهند شد. 

حسینی نژاد سیاست هاي سازمان را در راستاي تبدیل ظرفیت معادن و ذخایر خدادادي به فرصت هاي جدید به عنوان موتور هاي
محرکه قطعه سازي و تولید عنوان کرد و افزود: تلاش می کنیم تا با یک نگاه دانش بنیان این برنامه ریزي و سیاست را دنبال کنیم و

 
خوشبختانه امروز بیش از 80 درصد از واحد هاي مورد نظر افتتاح شدند و مابقی داراي پیشرفت بالاي 90 درصد هستند. 

 
تامین منابع مالی و سیستم بانکی مهم ترین مشکل واحدهاي تولیدي است 

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان کرمان در ادامه به موانع و چالش هاي اساسی در حوزه تولید اشاره و تصریح کرد: 63
درصد از واحد هاي استان داراي مشکلات مربوط به تامین منابع مالی و سیستم بانکی هستند و مشکلات مربوط به بیمه، مالیات و
بازار فروش از دیگر مشکلات تولیدکنندگان است که در کارگروه هاي تسهیل رفع موانع تولید در حال پیگیري هستند، اما براي رفع
این موانع و کمک به حل مشکلات واحد هاي مذکور نیاز به قوانین بیشتري داریم که فراتر از دستورالعمل هاي بانک مرکزي اعمال

 
شوند. 

به گفته حسینی نژاد براي تامین بازار تولیدات داخلی با شناسایی 6 هزار قلم کالاي مورد نیاز صنایع بزرگ که بخشی از آن ها در
داخل استان تولید می شوند و ایجاد ارتباط بین واحد هاي صنعتی بزرگ و واحد هاي کوچک زمان استفاده از پتانسیل هاي خود



استان مشکل بازار صنایع کوچک تر برطرف شده است. از سوي دیگر ماده 43 برنامه ششم توسعه که مربوط به انتقال گردش حساب
واحد هاي صنعتی به داخل استان هاست این امکان را ایجاد کرده است تا از طریق دریافت تسهیلات از سیستم بانکی در قبال این

 
انتقال ها از واحد هایی صنعتی کوچک حمایت شود. 

وي مدل توانمندسازي واحد هاي کوچکتر از طریق آموزش آن ها در رفع ضعف هاي مدیریتی بازاریابی و فنی توسط واحد هاي
بزرگتر را از دیگر دستاورد هاي ایجاد ارتباط بین واحد هاي کوچک و بزرگ صنعتی نام برد و افزود: سیاست دیگر سازمان صمت

 
استفاده از واحد هاي دانش بنیان و ظرفیت هاي دانشگاهی براي ارتقاء میزان بهره وري در صنعت است. 

طبق توضیحات رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان کرمان در برنامه ششم توسعه رشد اقتصادي هشت و نیم درصد براي این
استان پیش بینی شده است که در حوزه صنعت رشد 10.6 و در حوزه معدن 11.4 در نظر گرفته است و حدود 3.7 درصد از این رشد
از محل بهره وري پیش بینی شده است و دستیابی به این اهداف منوط به ارتباط حوزه صنعت و معدن با دانشگاه ها و مراکز علمی و

 
پژوهشی است. 

 
پیگیري هاي خوبی که در سطح ملی اتفاق افتاده است و سه قوه براي رفع موانع و تسهیل روند تولید وارد شدند 

حسینی نژاد در بخش دیگر گفت وگوي خود با میزان با تاکید به چالش هایی که تحریم ها در حوزه صنعت و تولید ایجاد کرده است
اشاره کرد و گفت: خوشبختانه به دنبال تاکیدات مقام معظم رهبري، پیگیري هاي خوبی که در سطح ملی اتفاق افتاده است و همه
دستگاه ها و قوا براي رفع موانع و تسهیل روند تولید وارد شدند؛ یکی از اتفاقات خوبی که در این راستا از سوي قوه قضاییه انجام شد
تشکیل کارگروه حمایت قضایی به موازات کارگروه تسهیل رفع موانع تولید بود که در این رابطه بخشنامه اي از سوي ریاست محترم

 
قوه قضاییه براي همه روساي دادگستري و دادستان هاي کشور ارسال شد. 

بیشتر بخوانید: احیا 819 واحد صنعتی و ایجاد 27 هزار شغل در سال جاري با همکاري ویژه قوه قضاییه وي ضمن تشکر و قدردانی از
مقامات قضایی و مسئولان دادگستري به مصوبات راهگشا و تاثیرگذار در کارگروه حمایت قضایی در جهت رفع موانع تولید براي واحد
هاي صنعتی، کشاورزي و میراث فرهنگی اشاره کرد و افزود: یکی از مشکلاتی که سال ها استان را با چالش روبه رو کرده بود مسئله
کارخانه روغن نباتی گلناز بود که هم به لحاظ نیاز محصول این واحد تولیدي براي تنظیم بازار و هم به لحاظ اشتغال زایی اهمیت
بالایی داشت که خوشبختانه با حمایت هاي ویژه و کمک کننده قوه قضاییه در کنار پیگیري هاي ستاد تسهیل رفع موانع و نمایندگان

 
مجلس و دیگر مقام هاي استانی این کارخانه به چرخه تولید بازگشت. 

فرزاد علی جانی مدیر عامل شرکت روغن نباتی گلناز نیز چندي پیش در گفت وگو با میزان با قدردانی از حمایت هاي دادگستري کل
استان کرمان در راه اندازي مجدد کارخانه و تسهیل رفع موانع براي شروع دوباره تولید به بدهی 1/5 میلیاردي کارخانه به سازمان آب
اشاره و بیان کرد: با پیگیري قوه قضائیه و رئیس کل دادگستري استان کرمان، قرار شد تا بعد از راه اندازي کارخانه و شروع دوباره
تولید، با نصب کنتور هوشمند مصرف آب در پایان سال مشخص و حق آبه بر مبناي تولید محاسبه شود و سپس به سال هاي گذشته
تعمیم دهند؛ همچنین بخشی از مشکلات مالیاتی نیز با مساعدت رئیس کل دادگستري استان کرمان حل شده است، اما متاسفانه

 
رئیس سازمان امور مالیاتی نسبت به ابهامات موجود در پرونده آن طور که باید پاسخگو نیست. 

انتهاي پیام/



رشد بیش از 6 درصدي تولید گوشت مرغ در گلستان

منبع: ایرناشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1399/08/27

گرگان - ایرنا - رییس اداره طیور سازمان جهادکشاورزي گلستان گفت که از ابتداي سال تاکنون تولید گوشت مرغ در این
استان به 172 هزار تن رسید که 6.4 درصد بیشتر از مدت مشابه سال قبل است.

گرگان - ایرنا - رییس اداره طیور سازمان جهادکشاورزي
گلستان گفت که از ابتداي سال تاکنون تولید گوشت مرغ
در این استان به 172 هزار تن رسید که 6.4 درصد بیشتر

 
از مدت مشابه سال قبل است. 

حبیب اله تاشی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار
خبرگزاري جمهوري اسلامی اظهار داشت: بهره برداري از
12 واحد با ظرفیت جوجه ریزي 800 هزار قطعه در هر
دوره پرورش در سال جاري از عوامل مهم افزایش تولید

 
گوشت مرغ در گلستان است. 

به گفته وي اکنون هزار و 9 واحد پرورش مرغ گوشتی با ظرفیت جوجه ریزي 30 میلیون و 600 هزار قطعه در هر دوره پرورش در

 
استان مشغول فعالیت است که میانگین سالانه جوجه ریزي این واحدها بین 5 تا 4 نوبت است. 

 
او ادامه داد: امسال پیش بینی شده که 300 هزار تن گوشت مرغ در گلستان تولید و روانه بازار مصرف شود. 

مرغ تولیدي گلستان در تامین نیاز کشور نقش ویژه دارد بطوري که قبل از شیوع کرونا روزانه به طور متوسط 700 تن مرغ در استان

 
کشتار شده و 600 تن آن روانه استان هاي دیگر می شد. 

 
گلستان استان معین تهران در تامین روزانه گوشت مرغ مصرفی ساکنان آن است. 

علاوه بر پرورش ماکیان، 14 کشتارگاه صنعتی طیور با ظرفیت اسمی ذبح 44 هزار قطعه مرغ زنده در ساعت در استان گلستان فعال

 
است که 6 کشتارگاه آن داراي کد "آي آر" بین المللی براي صادرات هستند. 

استان گلستان از قطب هاي مهم صنعت پرورش مرغ در کشور با سرمایه گذاري زیرساختی 30 هزار و 695 میلیارد ریال و ایجاد

 
اشتغال مستقیم براي 12 هزار و 853 تن به شمار می رود. 

 
برچسب ها 

- دفتر امور طیور 



 
- گرگان 

 
- گلستان 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



کل خانواده مبتلا به کرونا باید قرنطینه شوند / ایران نمی تواند در تعطیلات

کرونایی حقوق مردم را پرداخت کند

منبع: رکناشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1399/08/27

رکنا : یک نماینده مجلس گفت: خیلی از کشورها هستند که در دوره کرونا ورود و خروج شهروندانشان را از طریق جی پی
اس گوشی ها کنترل میکنند و کسی بی دلیل از خانه خارج شود حتما مواخذه می شود زیرا تصمیم محکمی دارند که کرونا

را شکست بدهند . از طرفی وقتی در این کشورها تعطیلی اعلام میشود حقوق و مزایایی از ...

به گزارش خبرنگار اجتماعی رکنا، قرنطینه خانگی افراد
مبتلا به کرونا به جلوگیري از ابتلاي افراد دیگر به این
بیماري و پیشگیري از سخت تر شدن بیماري فرد کمک
میکند. اما چه راهی براي پیشگیري از ابتلاي اعضاي

 
خانواده فرد مبتلا به کرونا وجود دارد؟ 

تحقیقات نشان داده است کسانی که به کووید-19 مبتلا می شوند، حدود نیمی از اعضاي خانواده خود را که با آن ها زندگی می
کنند، به ویروس آلوده می کنند. از طرفی به دلیل نبود تعطیلی مراکز کار، اگر فردي در یک خانواده مبتلا شود میتواند دیگر افراد

 
خانواده را مبتلا کند و آن ها نیز بیماري را با خود به شهر و مراکز کار میبرند. 

مسعود مردانی عضو کمیته علمی ستاد ملی مبارزه با کرونا در گفت و گو با رکنا گفت: تعطیلاتی که گذاشتند براي این نیست که
دورهمی و سفر برویم. باید در خانه تنها بمانیم و از رفت و آمدها جدا خودداري کنیم. هر رفت و آمدي ممکن است باعث انتقال

 
بیماري شود. 50 درصد از کسانی که به کرونا مبتلا می شوند یا مسافرت بوده اند و یا در مجلسی شرکت داشته اند. 

ماموریت وزارت رفاه براي بررسی عواقب ناشی از بیکاري کارگران وي افزود: متاسفانه بسیاري از کسانی که به بیماري کرونا مبتلا
میشوند در خانه قرنطینه نمیشوند و راحت باعث انتقال بیماري به دیگران میشود. 53 درصد از کسانی که درگیر این بیماري هستند و

 
به خانه میروند افراد دیگر خانواده را به کرونا مبتلا میکنند. 

مردانی در رابطه با پیامدهایی که این محدودیت ها براي اشتغال کارگران دارد گفت: قرار است وزارت رفاه مامور شود تا عواقب ناشی

 
از بیکاري کارگران را در این مدت بررسی کند و نتیجه را به کمیته مبارزه با کرونا اعلام بکند. 

کشورهاي دیگر در مدت تعطیلی حقوق و مزایاي مردم را پرداخت می کنند ، در ایران امکانش نیست! همایون سامه یح نجف آبادي،
نماینده مجلس و عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس نیز در ادامه در گفت و گو با رکنا در خصوص نحوه کنترل کرونا و
محدودیت هاي در دست اقدام براي اجرایی شدن به گفت: مشکلات اقتصادي براي خیلی از افراد پیش می آید اما نتیجه دولت مبنی

 
بر این محدودیت ها بوده است. مردم باید بدانند که این تعطیلی ضروري بوده و انتظار این است که در این چند روز در خانه بمانند. 



وي اظهار کرد: به کسانی که به مراکز پزشکی مراجعه میکنند توصیه میشود کل افراد خانواده قرنطینه شوند اما نه ما میتوانیم و نه
فکر میکنم هیچ کشور دیگري باشد که بالاي سر هر شهروند یک مامور بگذارد. فرهنگ جامعه ما و رفتار اجتماعی ما باید به نحوي

 
باشد که خود افراد این مسائل را رعایت بکنند. 

این نماینده مجلس گفت: خیلی از کشورها هستند که ورود و خروج شهروندانشان را از طریق جی پی اس گوشی ها کنترل میکنند و
کسی بی دلیل از خانه خارج شود حتما مواخذه میشود. از طرفی وقتی در این کشورها تعطیلی اعلام میشود حقوق و مزایایی از طرف

 
دولت به مردم پرداخت میشود. امکان این امر به دلیل تحریم ها در ایران وجود ندارد. 

خبرنگار : کامیار فکور



بیش از 14 هزار نفر در آذربایجان غربی در طرح کارورزي ثبت نام کردند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
آذربایجان غربی گفت: حدود 14 هزار و 564 نفر از فارغ
التحصیل دانشگاهی استان آذربایجان غربی در طرح

 
کارورزي ثبت نام کردند. 

به گزارش روابط عمومی تعاون،کار و رفاه اجتماعی
آذربایجان غربی، ابوالفضل عبادي در این باره گفت: دولت،
مشوق هاي ویژه اي براي اشتغال دانش آموختگان
دانشگاهی ایجاد کرده که طرح کارورزي، از جمله سیاست

 
هاي بازار کار است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان غربی گفت: این افراد پس از اتمام دوره کارورزي که مدت آن سه ماه است، با صلاحدید
کارفرما می توانند جذب بنگاه شوند که در این صورت کارفرما مشمول طرح بخشودگی 20 درصد از سهم بیمه تامین اجتماعی به

 
مدت دو سال خواهد شد. 

وي گفت: مدت قرارداد کارورزي سه ماه بوده و کارفرما تعهدي در قبال جذب کارورز ندارد، کمک هزینه کارورزي براي لیسانس 5،

 
براي فوق لیسانس 6 و براي دکتري 7 میلیون ریال است. 

عبادي افزود: شرایط براي ثبت نام در این سامانه داشتن سن حداکثر 35 سال ،مدرك تحصیلی حداقل لیسانس به بالا و همچنین
سابقه بیمه کمتر از شش ماه در دو سال اخیر الزامیست . کلیه فارغ التحصیلان دانشگاهی داراي شرایط لازم می توانند با مراجعه به

 
نشانی https://karvarzi.mcls.gov.ir نسبت به ثبت نام اقدام کنند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان غربی گفت: این طرح با هدف افزایش قابلیت جذب و اشتغال دانش آموختگان از طریق
انتقال مهارت و تجربه در محیط کار، کاهش هزینه هاي بکارگیري نیروي جدید براي کارفرما و ارتقاء سطح سرمایه کارگاه هاي فعال

 
بخش خصوصی اجرا می شود. 

عبادي تضریح کرد: از کل 14 هزار و 564 4 نفر ثبت نام کننده در این طرح تعداد 1347 نفر موفق به عقد قرارداد شده اند .



کسب مهارت هاي فنی و حرفه اي با ایجاد اشتغال ارتباط متقابلی دارد

منبع: شبستانشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیر کل فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان گفت: کسب مهارتهاي فنی و حرفه اي با ایجاد اشتغال ارتباط متقابلی دارد
بگونه اي که زمینه سازي نجات فرد و خانواده اش در جهت کسب درآمد را فراهم می سازد .

مدیر کل فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان گفت: کسب مهارتهاي فنی و حرفه اي با ایجاد اشتغال ارتباط متقابلی دارد

 
بگونه اي که زمینه سازي نجات فرد و خانواده اش در جهت کسب درآمد را فراهم می سازد . 

به گزارش خبرگزاري شیستان از زاهدان، نادر سلیمانی در جلسه
شوراي راهبري مهارت آموزي و مشاوره شغلی زندانیان استان که
به منظور تقویت و گسترش آموزش هاي فنی و حرفه اي
متناسب با ظرفیت ها و پتانسیل استان برگزار شد اظهار کرد:
آموزش بعنوان یک استراتژي راهبردي و همچنین جزلاینفک

 
برنامه هاي اصلاحی و تربیتی در زندانها است. 

وي افزود: آنچه تجربه در زندانها نشان داده مادامیکه موجبات توانمندسازي زندانیان در جهت اشتغالزایی و کسب مهارتی فراهم شود
و مددجو در طول ایام حبس خود در رشته هاي مختلف فنی و حرفه اي و یا کارگاههاي اشتغال و حرفه آموزي زندان مشغول به

 
فعالیت باشد پس ازآزادي کمتر به سمت ارتکاب مجدد جرم روي آورده و دیگر شاهد بازگشت آنان به زندان ها نخواهیم بود. 

سلیمانی گفت : کسب مهارت هاي فنی و حرفه اي با ایجاد اشتغال ارتباط متقابلی دارد بگونه اي که زمینه سازي نجات فرد و خانواده

 
اش در جهت کسب درآمد را فراهم می سازد . 

وي ضمن قدردانی از تعامل سازنده و همکاري اداره کل فنی و حرفه اي استان در جهت تحقق این رسالت خطیر از دیگر دستگاههاي

 
متولی انتظار می رود تا با مشارکت سازنده خود در جهت تکمیل پروسه اشتغالزایی براي زندانیان ما را یاري کنند. 

مدیرکل فنی و حرفه اي سیستان و بلوچستان نیز گفت: استان سیستان و بلوچستان بواسطه وسعت جغرافیایی و دارا بودن بیشترین
نیروي جوان وظیفه و رسالت کاري دستگاهها و ارگانها در جهت برنامه ریزي هاي آموزشی ، مهارتی ، فنی و حرفه اي ، اشتغال زایی و
را بسیار خوب انجام داده اما متاسفانه با موانعی همچون عدم وجود کارخانجات ، کمبود نیروي آموزشی در سطح اداره فنی و حرفه اي

 
در استان روبرو هستیم . 

خداداد اولیایی ضمن اعلام آمادگی جهت تامین تجهیزات آموزشی مرکز فنی و حرفه اي شماره 16 سیدالشهداء مستقر در زندان
افزود: با توجه به کمبود نیروي مربی در برخی از رشته هاي مورد تائید این اداره کل در صورتیکه مددجویی داراي مهارت لازم باشد و
توانایی لازم را براي آموزش بعنوان مربی داشته باشد پس از انجام تشریفات قانونی ، امکان ثبت آن در سامانه فنی و حرفه اي را فراهم



 
خواهیم کرد تا بعنوان مربی بتواند به زندانیان مهارت بیاموزد . 

وي تصریح کرد : با همکاري و تعامل فی مابین در صورت تامین امکانات آموزشی راه اندازي مرکز شوراي راهبري و مهارت آموزي و
مشاوره شغلی در ایرانشهر نیز امکان پذیر است .



ظاهرگرایی بین جوانان و نوجوانان و فراموشی واقعیت ها

منبع: شبستانشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/08/27

ظاهر فریبنده زندگی بسیاري از جوانان و نوجوانان را درگیر کرده و شرایط به گونه اي پیش رفته که واقعیت ها فراموش شده
و این چالش آسیب هاي زیادي را براي آینده جامعه و خود افراد ایجاد می کند.

ظاهر فریبنده زندگی بسیاري از جوانان و نوجوانان را درگیر کرده و شرایط به گونه اي پیش رفته که واقعیت ها فراموش شده و

 
این چالش آسیب هاي زیادي را براي آینده جامعه و خود افراد ایجاد می کند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از اصفهان، ظاهرگرایی
مسئله اي است که با مدگرایی و ضرب آهنگ نیازهاي زودگذر
همراه می شود و بیشتر با گروه سنی جوانان و نوجوانان همراه و
همسو است چرا که این گروه هاي سنی به دنبال معرفی خود و

 
رشد و پیشرفت هستند. 

تیپ، مد، چهره، جلب نگاه هاي دیگران و هویت بخشی با
ظاهرگرایی خود از دغدغه هاي بسیاري در جامعه ما شده و کمتر

به پیشرفت هایی آینده و جنبه هاي دیگر هویت یابی اندیشه و نظر شده و امروز باید این سوال ذهن بیشتر جامعه ما و نهادهاي اداري

 
و حاکمیتی را درگیر کند که مسائل زودگذر نباید موضوع مهم براي نسل جوان و نوجوانی و نیروي انسانی مولد جامعه باشد. 

ریشه یابی در این چالش بسیار گسترده و در مجال یک خبر و گزارش نیست و تنها در این فرصت به دنبال ایجاد حساسیت براي
سیستم برنامه ریزي، نهادهاي فرهنگی و جلب توجه مردم براي تغییر و ایچاد فضایی براي پذیرش مسائل مهم و واقعیت هاي زندگی

 
است. 

اختراع، پیشرفت علمی، کارآفرینی، کمک به دیگران، دلسوزي و محبت نسبت به جامعه، دغدغه اجتماعی براي رفع چالش هاي
کشور، دست گیري از دیگران، ترویج ارزش هاي اسلامی و انقلابی و اقداماتی که گذشتگان کشور مثل جانبازان و شهدا انجام داده اند
به عنوان دغدغه هاي نسل جوان و نوجوان به جاي گرایش به مسائل ظاهري که بسیاري از آن ها ناشی از تفکر غرب و ترویج

 
ناهنجاري هایی مثل بی حجابی باشد. 

جوان و نوجوان جامعه ما با دست گیري از همدیگر و کمک به رفع معضلات کشور علاوه بر اینکه براي آینده مملکت اثرگذار خواهند
بود، در هویت یابی و پیشرفت آن ها نیز موثر است که در این مسیر باید شخصیت هاي بزرگ اجتماعی فعال شوند و نهادهاي فرهنگی

 
و اجتماعی نیز شخصیت سازي به دور از اعمال نظر سلیقه اي داشته باشند. 

الگوسازي براي نسل جوان و نوجوان مهم است 



 
استاد علوم تربیتی دانشگاه گفت: الگوسازي براي نسل جوان و نوجوان در هدایت فکري و پیشرفت تحصیلی و کاري او مهم است. 

«رضا علی نوروزي» با اشاره به اینکه نوجوانان و جوانان به دنبال هویت سازي و هویت بخشی به خود هستند، افزود: این موضوع یکی
از نیازهاي انسان محسوب می شود ولی در دوران خاصی مثل نوجوانی و جوانی رشد بیشتري پیدا می کند و اثرپذیري نیز بیشتر

 
خواهد شد. 

وي ادامه داد: همسالان موفق و الگوهاي اثرگذار جامعه از نقاط فعال و پویا براي هویت بخشی و هدایت فکري محسوب می شوند که

 
باید از این روش براي هدایت فکري و جهت دهی به جوانان و نوجوان براي رسیدن به واقعیت ها و دوري از ظاهربینی استفاده کرد. 

نوروزي با بیان اینکه پیشرفت هاي علمی، ورزشی، فرهنگی، هنري، اجتماعی و ایده و دیدگاه هاي مثبت این گروه سنی باید مورد
تشویق و تجلیل قرار گیرد، خاطرنشان کرد: همین اقدامات در واقع بینی و دوري از مسائل ظاهري و جلب نظرها موثر است که

 
خانواده در رتبه اول و در مراحل بعدي مدارس و نهادهاي مردمی و فوق برنامه نقش دارند. 

 
مسئولیت دهی در واقعیت گرایی و رشد اجتماعی نیاز است 

 
رئیس انجمن روانشناسان مثبت گراي ایران گفت: مسئولیت دهی به جوانان و نوجوانان در واقعیت گرایی و رشد اجتماعی نیاز است. 

«علیرضا معماریان» با بیان اینکه واگذاري مسئولیت به یک جوان و نوجوان به آن هویت و باور اجتماعی می دهد، افزود: تربیت
اجتماعی مقوله مهم براي توانمندسازي، مهارت افزایی و آموزش مفاهیم مثبت زندگی است که در این مسیر واقعیت هاي زندگی را

 
نشان می دهیم. 

وي ادامه داد: کشورهاي غربی براي نسل جوان و نوجوان کشورما سرگرمی هاي ظاهري ایجاد ولی براي نسل جوان کشور خود برنامه
ریزي بلندمدت هدفمند تعریف کرده اند و در این مسیر خانواده ها نیز در کنار نظام آموزشی و تصمیم گیري کشورهاي آن ها نقش

 
خود را به خوبی انجام می دهند. 

معماریان با بیان اینکه باید واقعیت هاي زندگی را براي نسل مولد جامعه روشن کنیم، تصریح کرد: توصیه هاي غرب براي زندگی

 
امروز جامعه ما جز نابودي و انحراف و ظاهرگرایی نیست اما دستورات دینی و اعتقادي و باورهاي اسلامی فرصتی براي پیشرفت است. 

وي کمک کردن به دیگران، پیشرفت علمی، ورزش، پویایی اجتماعی و تمامی عرصه هاي فعالیتی مثبت را از راهکارهاي ترویج
واقعیت گرایی بیان کرد و اظهارداشت: در کمک به دیگران، انجام فعالیت هاي اجتماعی، مطالعه کتاب و سایر اقدامات مفید به رشد

 
اجتماعی و دوري از رفتارهاي ظاهر بینی خواهد شد. 

 
موفقیت و سرمایه گذاري هاي مثبت را ضایع نکنیم 

یکی از عواملی که با گذر زمان منجر به گرایش به ظاهربینی در بین جوانان و نوجوانان شده، ضایع کردن اقدامات مفید و موثر جامعه
است که در رسانه ها، شبکه هاي اجتماعی و یا گفتگوهاي محلی همواره تلاش هاي موثر و اقدامات مفید دیگران را قدرشناسی نمی

 
کنیم و با مثال هاي طنز این دسته از اقدامات را تخریب و ضایع می کنیم. 



این رفتارهاي مخرب که گاها هدف خاصی هم ندارد باعث می شود که بسیاري از ارزش هاي اجتماعی و واقعیت هاي جامعه تخریب و
مدل هاي مناسبی ارائه نشود و از طرفی مدل هاي مخرب و ناهنجاري ها جلوه و جایگاه پیدا کنند.



کنایه هاى سنگین جهانگیرى به قالیباف

منبع: نواندیششماره خبر:  232  |  تاریخ: 1399/08/27

زبان مدیران کشور براي پاسخگویی الکن نیست/بودجه چوب ادب سیاستمدارانی است که فقط شعار می دهند/ کسی که می
گوید منابع گمرکی را افزایش دهیم کمترین آشنایی با اقتصاد ندارد

 
هفتادوپنجمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی (دوشنبه) به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد. 

به گزارش ایلنا، اسحاق جهانگیري در این جلسه با اشاره به اهمیت بودجه سال 1400 کشور، گفت: بودجه سال آینده کشور و جهت

 
گیري هاي اصلی آن باید با محوریت سیاست هاي اقتصاد مقاومتی تدوین شود. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه از هفته آینده بحث درباره منابع و مصارف بودجه سال 1400 در دولت انجام خواهد شد، اظهار

 
امیدواري کرد که بودجه مطابق سنوات گذشته در زمان مقرر در اختیار نمایندگان مجلس شوراي اسلامی قرار بگیرد. 

وي با اشاره به اینکه تحریم ها و شیوع کرونا فشارهاي مضاعفی بر بودجه کشور در سالجاري وارد کرده است، گفت: به فضل الهی این
دوره سخت را پشت سر خواهیم گذاشت و تصور دشمنان ایران که فکر می کردند ایران دچار کسري بودجه شدیدي شده و اقتصادش

 
فرو خواهد ریخت، باطل خواهد شد. 

جهانگیري افزود: با وجود همه سختی ها و دشواري ها که بر دولت و ملت ایران گذشت با همتی که مدیران کشور در موضوع بودجه از
خود نشان دادند، موفق شدیم تاکنون از این مرحله عبور کنیم هرچند برخی نمی خواهند قدر این زحمات را بدانند و حرف هایی را بر

 
زبان جاري می کنند که جز دلسرد کردن مدیریت کشور ثمري ندارد. 

وي با تاکید بر اینکه همه می دانند که زبان مدیران دولت براي پاسخگویی زبان الکن نیست، گفت: ما شرایط کشور و مردم را در
موضع گیري هاي خود لحاظ می کنیم و می دانیم که مردم در شرایط سخت کنونی از مسئولان خود انتظار دارند که به فکر زندگی و

 
معیشت آنان باشند نه اینکه سرگرم دعوا و مجادله با یکدیگر شوند چرا که این مسئله گره اي از زندگی آنان باز نمی کند. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه مکرر گفته ام کارنامه این دولت قابل مقایسه با هر دولت دیگري در سالهاي پس از انقلاب
اسلامی است، گفت: براي مقایسه می توان به دو سال و نیم پایانی دولت آقاي احمدي نژاد و دو سال و نیم ابتدایی دولت تدبیر و امید
پرداخت که در این دو برهه کشور با تحریم هاي بین المللی مواجه بود. البته دولت قبل در آن مقطع بیش از دو میلیون بشکه نفت
صادر می کرد که از محل آن 210 میلیارد دلار درآمد در اختیار داشت اما درآمد دولت تدبیر و امید در دو سال و نیم ابتدایی آغاز

 
بکار خود تنها 120 میلیارد دلار بود. 

جهانگیري با تاکید بر اینکه با کلی گویی و شعار در کشور اتفاقی رخ نمی دهد، اظهار داشت: در دو سال و نیم پایانی دولت گذشته
میزان اشتغال خالص کشور روند کاهنده داشت و تقریباً صفر بود در حالی که در مقایسه با دو سال و نیم ابتدایی آغاز به کار دولت
تدبیر و امید سالانه 500 هزار شغل ایجاد شد و همچنین نرخ تورم در دولت گذشته رو به بالا بود و به 36 درصد رسید در حالی که



 
تورم در دولت آقاي روحانی روند کاهنده داشت و به 11.2 کاهش یافت. 

معاون اول رییس جمهور افزود: این دستاوردها در شرایطی اتفاق افتاد که فقط مدیریت دولت جابه جا شد. کسانی که می گویند
مدیران دولت دچار ضعف هستند خوب است این دو مقطع زمانی که شرایط کشور از لحاظ تحریم هاي بین المللی یکسان بوده است

 
را مقایسه کنند و ببینند چه اتفاقاتی در بخش هاي مختلف اقتصادي کشور رخ داد. 

وي با تبیین برنامه ریزي هاي انجام شده در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی براي مقاوم کردن اقتصاد کشور در برابر تکانه هاي
خارجی، گفت: اجراي برنامه هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی شرایط کشور را روز به روز بهتر کرد. به طوریکه در شروع کار دولت
تدبیر و امید به ناگهان قیمت نفت به بشکه اي 30 دلار کاهش یافت اما براي هیچ کدام از شاخص هاي کلان اقتصادي نظیر تورم،

 
صادرات و میزان تولید مشکلی پیش نیامد و تغییري ایجاد نشد. 

جهانگیري اظهار داشت: در دوره جدید تحریم ها که باید به واقع از آن به عنوان جنگ اقتصادي یاد کرد، آمریکایی ها به دنبال
فروپاشی ایران بودند و حتی تا آنجا رفتند که جنگ نظامی را نیز چاشنی کار خود کنند، ترور سردار شهید سلیمانی و برخی اتفاقات
دیگر در منطقه خلیج فارس نشانه هاي تصمیمات آنها بود ، البته برخی اتفاقات را نمی توان در مقطع کنونی بیان کرد و شاید در
شرایط دیگر بتوانیم براي مردم تبیین کنیم که دشمنان چه برنامه ریزي هایی براي کشور انجام داده بودند. قطعا هیچکس نمی تواند

 
انفجار در یک نفت کش ایرانی را موضوعی اقتصادي قلمداد کند، دولت اجازه نداد در این شرایط سخت، اقتصاد کشور فرو بپاشد. 

معاون اول رییس جمهور گفت: هدف آمریکا اقتصاد ایران نبود می خواستند ایران را از هم بپاشانند. در این مقطع حساس مردم ایران

 
مشکلات را تحمل کردند و دولت هم فشار زیادي را متحمل شد که این مقاومت در تاریخ ماندگار خواهد شد. 

وي افزود: بودجه کشور در سال 1400 و جهت گیري هاي اصلی آن باید با محوریت سیاست هاي اقتصاد مقاومتی تدوین شود،
کاهش اتکا به درآمدهاي نفتی در تنظیم بودجه سال آینده لحاظ خواهد شد البته این به معناي آن نیست که ما از سهمیه و حق
صادرات نفتی خود چشم پوشی کنیم. دولت ایران هیچگاه از حق ملت خود نخواهد گذشت. هنر مدیریت این است که این درآمدها را

 
در جاي خود هزینه کند و در بودجه جاري قرار ندهد. 

جهانگیري با بیان اینکه صادر کنندگان غیرنفتی در این دوره همانند سربازان خط مقدم به کشور خدمت کردند، گفت: حمایت از

 
صادر کنندگان از جهت گیري هاي بودجه سال آینده خواهد بود و ما قدردان آنها هستیم. 

معاون اول رییس جمهور جهت گیري دیگر بودجه سال آینده را ایجاد امنیت غذایی توصیف کرد و گفت: در سال پایانی دولت گذشته
6 میلیون تن گندم وارد کشور می شد و کشتی هاي متعددي در کنار بنادر بودند و نمی توانستند کالاهاي خود را در ساحل تخلیه
کنند در شرایطی که در برخی از استان هاي کشور ذخیره گندم فقط براي چند روز وجود داشت. در حالی که امروز دولت واردات
گندم را فقط براي حفظ و افزایش میزان ذخایر استراتژیک کشور انجام می دهد. برنامه دولت در حمایت از کشاورزان و انجام اقدامات
اساسی نظیر خرید تضمینی قیمت گندم که از کیلویی 400 تومان در سال 92 به 4000 تومان براي سال زراعی آینده رسیده است

 
باعث شد که ما بیش از پیش در زمینه تولید گندم خودکفا شویم. 

وي با تاکید بر اینکه یکی دیگر از رویکردهاي بودجه سال آینده ممنوعیت واردات کالاهاي لوکس و غیرضروري خواهد بود، گفت: در
دوره جدید تحریم ها دولت بیش از 2000 قلم کالا را در فهرست کالاهاي لوکس قرار داد و واردات آنها را ممنوع کرد اما متاسفانه
برخی براي زیر سوال بردن عملکرد دولت می روند و به موردي در فهرست هاي وارداتی دست پیدا می کنند و آن را بزرگنمایی می



 
کنند در حالی که در دوره تحریم هاي قبل در دولت گذشته به طور رسمی خودروهاي لوکسی نظیر پورشه وارد کشور می شد. 

معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به ضرورت حمایت از معیشت محرومان و افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی و نیز
کمک به معیشت بیکارانی که از بیمه برخوردار نیستند در بودجه سال 1400، گفت: حمایت از اقشار محروم و آسیب پذیر جامعه در
بودجه سال آینده از جهت گیري هاي اصلی خواهد بود. رسیدگی به حقوق کارکنان و بازنشستگان و متناسب سازي دستمزدها و
دریافت ها در راستاي عدالت بنیانی سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در تدوین بودجه سال آینده لحاظ خواهد شد. ما می دانیم وضع
زندگی کارمندان و کارگران دشوار است و آنها به سختی زندگی خود را اداره می کنند، در این شرایط دشوار اقتصادي تلاش کردیم که
به میزان قابل توجهی حقوق کارمندان اداري و بازنشستگان افزایش یابد، خوب است که منتقدان مقایسه کنند در آن شرایطی که

 
بیش از 2 میلیون بشکه نفت با قیمت هاي بالا صادر می شد چه میزان به حقوق کارمندان و بازنشستگان اضافه کردند. 

جهانگیري ادامه داد: طرح هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی که بیش از 100 مورد آن در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به تصویب
رسید باید با قوت ادامه یابد، این طرح ها علاوه بر اینکه تاب آوري اقتصاد ما را بالا برد، کشور را از واردات برخی کالاها نیز بی نیاز

 
کرد. 

وي افزود: این طرح ها باید در اولویت کار دستگاه ها، نظام بانکی و صندوق توسعه ملی باشد. یک نمونه از پروژه هاي اولویت دار
اقتصاد مقاومتی، راه اندازي پالایشگاه ستاره خلیج فارس بود. فرض کنید اگر این پالایشگاه در سالهاي گذشته احداث نمی شد با
شروع دور جدید تحریم ها مشکلات زیادي براي کشور در تامین بنزین ایجاد می شد، امروز این پالایشگاه علاوه بر رفع نیاز داخلی

 
مصرف بنزین به محلی براي صادرات بنزین کشور و تامین ارز کشور تبدیل شده است. 

جهانگیري گفت: موضوع کرونا نیز باید بعنوان موضوعی جدي در بودجه سال 1400 با سرفصلی مشخص مدنظر قرار گیرد و حمایت از
شرکت هاي دانش بنیان باید در بودجه سال آینده مورد نظر باشد. شرکت هاي دانش بنیان در دوران کرونا کمک فراوانی در تولید

 
ماسک و تجهیزات پزشکی کردند که این روند باید جدي تر دنبال شود. 

معاون اول رییس جمهور گفت: تجربه من به عنوان فردي که هم در دولت و هم در مجلس فعالیت کرده ام می گوید؛ بودجه چوب
ادب سیاستمداران بویژه سیاستمدارانی است که تنها شعار می دهند. منابع و مصارف در بودجه کشور موضوعی واقعی است و باید با
آن منطقی برخورد کرد. نمی توان ذهنی و خیالی منابع کشور را افزایش دهیم. متاسفانه برخی مسائلی که در حال حاضر عنوان می

 
شود با ده برابر بودجه کنونی نیز نمی توان به آن حرف ها جامه عمل پوشاند. 

وي افزود: برخی می گویند منابع گمرکی را افزایش بدهیم، کسی که این حرف را می زند نشان می دهد که کمترین آشنایی با اقتصاد
ندارد زیرا این دست محاسبه ها موجب افزایش قیمت همه کالاها در کشور می شود. باید آشکارا و شفاف به مردم بگویند درآمدي که

 
از این تصمیم حاصل می شود، پیامدهاي آن تورم و افزایش سرسام آور قیمت همه کالاها خواهد بود. 

جهانگیري اظهار امیدواري کرد؛ بودجه سال آینده، نقطه آغاز تفاهم و همکاري دولت و مجلس جدید باشد و اگر منابعی وجود داشته
باشد که از چشم دولت دور مانده باشد و معرفی شود، قدردانی خواهیم کرد و منابع جدید را براي کمک به زندگی و معیشت مردم

 
صرف خواهیم کرد. 

معاون اول رییس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به گزارش رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در خصوص سیاست
هاي اقتصاد مقاومتی و ساخت مسکن در روستاها و شهرهاي کوچک براي محرومان، گفت: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کارهاي



بزرگی در سالهاي اخیر انجام داده است به ویژه در ساخت مسکن پس از حوادث غیرمترقبه نظیر زلزله کرمانشاه و سیل سال 1398

 
که بنیاد مسکن خوش درخشید. 

وي افزود: در دولت آقاي روحانی در حوزه کمک به محرومین و مواجهه با خسارات حوادث غیرمترقبه کارهایی بزرگ انجام شد که ما

 
نتوانستیم به خوبی آن را براي مردم بیان کنیم، تنها در زلزله کرمانشاه در مقطعی کوتاه 100 هزار واحد مسکونی ساخته شد. 

جهانگیري گفت: اخیراً مراسم پایان ساخت و بازسازي 1 میلیون واحد مسکن پس از سیل سال 98 نیز برگزار شد، خوشبختانه در

 
ساخت خانه هاي جدید استانداردهاي لازم ساخت و ساز رعایت شده است و تفاوت بسیاري با خانه هاي قبلی وجود دارد. 

معاون اول رییس جمهور ساخت 100 هزار واحد جدید براي محرومین در روستاها و شهرهاي کوچک، تامین مسکن ایتام و نوسازي و
مقاوم سازي در بافت حاشیه اي شهرها را نیز از اقدامات ارزشمند بنیاد مسکن انقلاب اسلامی توصیف کرد و گفت: اجراي این طرح ها
در چارچوب سیاست هاي دولت و رویکرد عدالت بنیانی سیاست هاي اقتصاد مقاومتی انجام می شود. خوب است اطلاع رسانی دقیقی

 
در این خصوص انجام شده است. 

وي ادامه داد: سازمان بهزیستی هم اعلام کرده است که از 130 هزار واحد مسکونی که براي معلولین ساخته شده بیش از 90 هزار
واحد آن در دولت آقاي روحانی انجام شده است. اینکه محرومین در برخی روستاها بدون هیچ آورده اي داراي سرپناه می شوند کاري

 
ارزشمند است. 

وي افزود: امام خمینی (ره) فرمودند که مستضعفین و محرومین جامعه ولی نعمت ما هستند ما خواهان حرکت در مسیر حضرت امیر
المومنین(ع) که شهید راه عدالت بود هستیم و باید در این جهت تلاش کنیم. امیدوارم این اقدامات با سرعت و گستردگی بیشتري

 
ادامه پیدا کند و سنگ بناي این فعالیت ها به گونه اي باشد که در دولت هاي بعدي نیز ادامه یابد. 

جهانگیري ضمن قدردانی از نظام بانکی کشور در پرداخت تسهیلات به منظور ساخت و نوسازي بافت هاي فرسوده و تامین مسکن
محرومین اظهار امیدواري کرد نظام بانکی در تداوم این برنامه ها بیش از پیش همکاري کند.



برق رایگان براي مشترکان کم مصرف

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1399/08/27

مشترکان برق خانگی تا زمانی که کم مصرف باقی بمانند از تخفیف صد درصدي بهره مند خواهند شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز سیستان و بلوچستان، مدیرعامل شرکت برق منطقه اي سیستان و بلوچستان از اجراي

 
طرح برق امید براي تشویق شهروندان به کاهش مصرف برق خبر داد . 

با بیان اینکه 85 درصد مشترکان زیر الگوي برق مصرف می کنند، گفت: در طرح برق امید، مشترکان زیر الگو هم به دو دسته خوش

 
مصرف و کم مصرف تقسیم بندي می شوند. 

 
پرنده مطلق افزود: مشترکان خوش مصرف هم میتوانند با رعایت نکاتی ساده، خود را به جرگه کم مصرفها برسانند. 

وي در خصوص نحوه اجراي این طرح نیز گفت: ابتدا از طریق شرکتهاي توزیع به مردم اطلاع رسانی خواهد شد که در چه گروهی از
مصرف قرار دارند و سپس براي مشترکانی که در گروههاي خوش مصرف و پرمصرف قرار دارند، راهکارهاي کاهش مصرف برق ارائه

 
خواهد شد. 

 
مدیرعامل شرکت برق منطقه اي استان گفت: هدف این طرح آموزش و اگاه سازي، اصلاح رفتار مصرفی مشترکان است. 

پرنده مطلق گفت: اگر بتوانیم مصرف برق خانگی را بهینه کنیم، میتوان برق کاهش یافته در این بخش را به بخش هاي مولد تزریق

 
کرد و باعث رونق اقتصادي بیشتر و ایجاد اشتغال شد. 

وي با بیان اینکه براي تمامی مشترکان و به ویژه مشترکان پرمصرف، امکان خرید و نصب پنل هاي خورشیدي کوچک با تسهیلات
مناسب فراهم می شود، افزود: هزینه این پنلها که قابل نصب بر روي کولرهاي ابی است و ظرفیت تولید انها 400 تا 500 وات برق

 
است، حدود 5 میلیون تومان است که بزودي در خصوص نحوه بهره گیري از این امکان اطلاع رسانی خواهد شد. 
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ظرفیت اشتغالزایی 55 واحد تولیدي در استان اردبیل افزایش یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1399/08/27

اردبیل-ایرنا- مدیر کل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري اردبیل گفت: ظرفیت اشتغالزایی 55 واحد تولیدي
در استان افزایش یافته و در نیمه اول سال به 721 نفر رسید.

اردبیل-ایرنا- مدیر کل دفتر جذب و حمایت از سرمایه
گذاري استانداري اردبیل گفت: ظرفیت اشتغالزایی 55
واحد تولیدي در استان افزایش یافته و در نیمه اول سال به

 
721 نفر رسید. 

به گزارش ایرنا، قادر تقی زاده روز سه شنبه در بازدید از
واحدهاي تولیدي افزود: واحدهایی که به علت هاي مختلف
زیر ظرفیت تولید به فعالیت خود ادامه می دادند، احصا و
شناسایی و بر اساس پیگیري هاي انجام گرفته، مشکلات

 
آنها استخراج شد. 

وي، کمبود نقدینگی براي تامین مواد اولیه یا خرید ماشین آلات جهت ایجاد خط تولید جدید و مشکلات بانکی را از جمله موانع این

 
واحدها برشمرد. 

او اضافه کرد: امسال درحوزه صنعت ، معدن و تجارت تعداد 40 واحد تولیدي با پیگیري و برطرف شدن مشکلات افزایش ظرفیت شده

 
و زمینه اشتغال 642 نفر در این واحدها به طورمستقیم فراهم شده است. 

تقی زاده افزایش ظرفیت این واحدها را بااهمیت خواند و گفت: این واحدها نیازي به زمین و یا سوله اضافی نداشته و با همان امکانات

 
زیرساختی قادر به افزایش تولید و افزایش میزان اشتغال می شوند. 

مدیر کل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري اردبیل گفت: در حوزه جهاد کشاورزي نیز تعداد 11 واحد تولیدي باهدف

 
افزایش تولید و اشتغال افزایش ظرفیت داده شده که علاوه بر افزایش تولید موجب اشتغالزایی براي 79 نفر دیگر شده است. 

 
برچسب ها 

 
- بیکاري 

 
- جهش تولید 

 
- استان اردبیل 

- اشتغال زایی



وقتی فروش ''تاناکورا'' کورسوي امید تولیدکنندگان لباس می شود/ اهمال

کاري مسئولان به رونق قاچاق دامن زد

منبع: داناشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1399/08/27

در حالی که تولیدکنندگان داخلی به دنبال بازاري براي عرضه تولیداتشان هستند، در سایه اهمال کاري مدیران شهري لباس
هاي تاناکورا در بازارهاي مرکز پهناورترین استان کشور جا خوش کرده است.

 در حالی که تولیدکنندگان داخلی به دنبال بازاري براي
عرضه تولیداتشان هستند، در سایه اهمال کاري مدیران شهري لباس هاي تاناکورا در بازارهاي مرکز پهناورترین استان کشور جا

 
خوش کرده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از عصرهامون، اینجا نه از ویترین هاي شکیل خبري است و نه چیدمان معنایی دارد،
گویا واژه کرونا هم به گوش تاناکورا پوشان و فروشندگان آن نرسیده است، بر خلاف آن تا دلت بخواهد می توانی نظاره گر کیسه هاي

 
بزرگ مملو از البسه اي باشی که مشتریان خاصش با زیر و رو کردن آن به دنبال لباس هاي مورد علاقه شان هستند. 

همان مارك بازانی که تنها هدفشان پوشیدن برندهاي خارجی است، اما نو یا کهنه بودنش برایشان معنایی ندارد، این را می توان از
پرسه زدن بدون واهمه و با اشتیاقشان در غرفه هاي عرضه پوشاك دست دوم دید، لباس هایی که فارغ از غیر بهداشتی بودنش، به

 
اعلام مسئولان از هیچ راه رسمی و قانونی وارد نمی شود و صد درصد قاچاق است. 

اما سوال این است که چگونه می شود که این کالاهاي قاچاق، این گونه در بازار جا خوش کرده اند و درست جلوي چشم متولیان در
گوشه گوشه شهر خودنمایی می کنند؟! از چهارراه رسولی که مقصد اصلی مسافران و پاتوق روزهاي تعطیل بسیاري از خانواده هاست،

 
گرفته تا دیوارهاي کوچه پس کوچه ها و حتی روز بازارها، می توان ردپاي تاناکورا را به عینه دید. 

به طور قطع چیزي جز اهمال کاري متولیان نمی تواند دلیل به وجود آمدن چنین شرایطی باشد، گویا سلامت مردم، اقتصاد کشور و
دغدغه هاي تولیدکنندگان برایشان اهمیتی ندارد که این گونه راحت اجازه عرضه لباس هاي قاچاق را که معلوم نیست از چه راهی و
چگونه وارد می شود می دهند، گویا ماجراي شخصی که به دلیل خرید و استفاده از کفش هاي آلوده به ویروس از چهارراه رسولی،

 
پاي خود را از دست داد، از یادها رفته است. 



گویا از وضعیت معیشت مردم و میزان اشتغال استان آگاه نیستند یا آمار جوانانی را که در مسیر شغل هاي کاذب گام برداشته اند،
ندارند، شاید هم تولید داخلی که یکی از تاکیدات ویژه مقام معظم رهبري است برایشان جایگاهی ندارد، تولیداتی که می تواند

 
جایگزین کالاهاي قاچاق و محصولات دیگر کشورها شود و رونق اشتغال، توسعه اقتصاد و جهش تولید را به ارمغان آورد. 

اما جاي تاسف و تعجب این که خیلی از فعالان این عرصه با مجوز شهرداري در روز بازارها و کوچه هاي شهر اقدام به عرضه البسه
قاچاق می کنند، برخی هم خانه هایشان را به راحتی و درست جلوي چشم مدیران شهري به مکانی براي فروش این نوع پوشاك
تبدیل کرده اند، موضوعی که جز فاجعه مدیریتی عنوانی دیگر نمی توان برایش یافت، ماجرایی که سال هاست شاهدش هستیم و

 
هنوز از پهناورترین استان کشور رخت نبسته است. 

 
بازار داغ تاناکورا 

از شیر مرغ تا جان آدمیزاد در بساط دست دوم فروش هاي روز بازارها و بوتیک سلمان زاده پیدا می شود، به سراغ مردم می رویم،
راحتی، یکی از شهروندان زاهدانی که در بین البسه تاناکورا به دنبال لباس مورد علاقه اش می گردد، به خبرنگار ما می گوید: این

 
اجناس با کیفیت بوده و قیمتش نیز مناسب است، همچنین می توان چند سال از آن استفاده کرد. 

وقتی موضوع بهداشت را به وي گوشزد می کنم، بیان می کند: من هر کالایی را که می خرم، قبل از بردن به خانه تحویل خشک

 
شویی می دهم، بیشتر وقت ها لباس هاي مورد نیازم را از همین مکان تهیه می کنم و با مشکلی مواجه نشدم. 

راحتی می افزاید: اگر این لباس ها از نظر بهداشت مشکلی داشت یا غیر قانونی بود، بازار آن این گونه داغ نبود، به راحتی به فروش
نمی رسید و مکانی مناسب به آن اختصاص نمی دادند یا در چهارراه رسولی و روز بازارها دیده نمی شد، اما مشاهده می کنیم که در

 
همه نقاط شهر لباس تاناکورا موجود است. 

 
بی توجهی مدیران شهري به سلامت و اقتصاد مردم 

اما شهروند دیگري نظر متفاوتی دارد، ریحانی اذعان می کند: این لباس ها به جز تهدید سلامتی، سودي براي مردم ندارد، در حالی

 
که می توان با همین پول از لباس هاي تولید داخل که به واسطه جولان البسه قاچاق، رونقی در بازار ندارد، استفاده کرد. 

وي با بیان این که به دلیل ورود بیش از اندازه کالاهاي قاچاق بسیاري از تولیدکنندگان با مشکلات معیشتی دست و پنجه نرم می
کنند و بازارشان رونقی ندارد، ادامه می دهد: بر خلاف این، شاهد این هستیم که در هر گوشه و بازار شهر لباس هاي تاناکورا که به

 
طور قطع قاچاق است، به راحتی عرضه می شود. 

این شهروند اضافه می کند: این اقدام پنهانی انجام نمی شود، بلکه با مجوز شهرداري و در غرفه هایی که در اختیار کسبه قرار می

 
دهد، نیز صورت می گیرد، گویا سلامت و اقتصاد مردم براي مدیران شهري اهمیتی ندارد. 

 
تاکید بر توجه دستگاه هاي متولی به وظیفه قانونی 

حسینعلی شهریاري، رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامی در این باره به خبرنگار ما می گوید: تعزیرات حکومتی



و کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز استانداري باید در خصوص ورود البسه تاناکورا که قاچاق محسوب می شود، پیگیري هاي لازم

 
را انجام دهند و با عاملان آن برخورد کنند. 

وي ادامه می دهد: خلاء قانونی براي برخورد با عاملان عرضه این البسه وجود ندارد و باید دستگاه هاي متولی به وظیفه قانونی خود

 
در این خصوص عمل کنند. 

شهریاري اضافه می کند: با توجه به مباحث بهداشتی استفاده از این نوع لباس ها، وظایف ذاتی دانشگاه علوم پزشکی است که با ورود

 
به بازار بررسی هاي لازم را انجام دهد و نسبت به معدوم سازي البسه مشکل دار اقدام کند. 

وي تاکید می کند: معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی باید این موضوع را بررسی کند، حتی اگر این کالاها مجوز ورود هم داشته

 
باشد، مسئولیت این دانشگاه در قبال تایید سلامت البسه دست دوم و حذف اقلام مشکل دار از بازار سلب نمی شود. 

 
 

 
معضلات بهداشتی؛ فراوان 

قمر شهریاري، رئیس گروه بهداشت محیط دانشگاه علوم پزشکی زاهدان هم در این باره به خبرنگار ما می گوید: بر اساس قانون فقط
می توانیم کالاهایی را بازدید کنیم که تحت شمول قوانین این دانشگاه باشد، البسه دست دوم جزو اقلامی نیست که از آن بازدید
کنیم اما از آنجایی که طی سال هاي اخیر آمار این لباس ها زیاد شده و جزو معضلات بهداشتی بوده است، یکسري جلسات را شرکت

 
و نواقص موجود را اعلام کرده ایم. 

وي ادامه می دهد: فعالان این صنف براي برخی لباس ها و کفش اجازه فروش ندارند، ما نیز فقط می توانیم با افرادي برخورد کنیم
که از اداره اصناف مجوز داشته باشند، در حالی که نه تنها در سیستان و بلوچستان بلکه در کل کشور هیچ کس مجوزي براي فروش

 
چنین البسه اي ندارد و جزو کالاي قاچاق محسوب می شود، به همین دلیل توصیه هاي بهداشتی را به آن ها اعلام می کنیم. 

این مقام مسئول تصریح می کند: قدرتی براي برخورد با عاملان توزیع نداریم و در این خصوص وظیفه اي به ما ابلاغ نشده است،

 
چراکه در این خصوص قانونی نداریم، ولی معضلات بهداشتی آن در جلسات متعدد، مکرر اعلام کردیم. 

لباس هاي تاناکورا؛ صد درصد قاچاق 



محمد محبی، دبیر کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز سیستان و بلوچستان هم با بیان این که لباس هاي دست دوم یا تاناکورا صد
درصد قاچاق است، به خبرنگار ما می گوید: متاسفانه سال هاست که سیستان و بلوچستان درگیر این معضل است، این نوع پوشاك از

 
مسیرها و مبادي رسمی وارد نمی شود و هیچ مجوز ورودي ندارد. 

وي اضافه می کند: طی سال هاي گذشته توسط صمت به عنوان سازمان متولی و با همکاري کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز،

 
دانشگاه علوم پزشکی و دیگر دستگاه هاي متولی اقدام هایی در این رابطه انجام شده است. 

محبی ادامه می دهد: در این راستا کارگروه حمایت از تولید تشکیل شد و از آنجایی که کسبه البسه دست دوم پروانه کسب نداشتند

 
و سال ها کار غیرقانونی انجام می دادند، اقدام هایی در دستور کار قرار گرفت. 

وي اذعان می کند: به همین منظور از سال 92 اتحادیه پوشاك مجاب شد که به این افراد پروانه کسب نوفروشی دهد، نه لباس دست
دوم، طرح اولیه به این گونه بود که 50 درصد کالا نو و 50 درصد آن دست دوم باشد، این اتفاق افتاد و قریب به 500 واحد صنفی در

 
چهارراه رسولی و دیگر نقاط استان در این راستا همکاري کردند. 

 
سهل انگاري شهرداري 

این مقام مسئول تصریح می کند: اما نکته این است که شهرداري در این رابطه کوتاهی می کند به خصوص در روز بازارها، با توجه به
اینکه چندین بار تذکر دادیم، جزو مصوبات کمیسیون هم بوده و به آن ها ابلاغ شده است، اما گاهی از کنار این موضوع سهل انگارانه
رد می شود، متاسفانه در برخی روز بازارها که نباید کالاي قاچاق به فروش برسد، اما از فروشندگان عوارض می گیرند و به آنها غرفه

 
می دهند که موضوع به فرمانداري اعلام شد تا با آنها برخورد و از این اقدام جلوگیري کند. 

به گفته وي، با توجه به شیوع کرونا و احتمال انتقال انواع بیماري از این نوع پوشاك به مردم که البته دانشگاه علوم پزشکی مستندات

 
زیادي از سوء مصرف آن دارد، شرایط حساس تر است و انتظار می رود شهرداري و ناظران با جدیت بیشتري به این مهم توجه کنند. 

دبیر کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز سیستان و بلوچستان می گوید: در همین راستا چند کار ویژه انجام و محدودیت عرضه
برخی لباس ها که آلودگی خاصی به همراه داشت، اعمال شد و بدون تعارف با عاملان توزیع آن از سوي نیروي انتظامی و اماکن

 
برخورد صورت گرفت که کشفیات زیادي هم به همراه داشت. 

وي اذعان می کند: در گذشته خیلی ها اقدام به فروش علنی لباس زیر و کفش هاي بیماري زا حتی در پیاده روي خیابان ها می
کردند، اما دیگر اجازه عرضه آن را ندارند، اجراي این اقدام هاي سلبی همراه با اطلاع رسانی و پیشگیري بود تا به نتیجه مطلوب برسد.



 
 

 
فروش تاناکورا در برخی خانه ها 

محبی می گوید: دستگاه هاي مسئول باید به صورت ویژه پاي کار بیایند، چراکه در حوزه چهار رسولی در کوچه ها و خیابان ها، برخی
خانه ها تبدیل به مغازه فروش البسه دست دوم شده است که نقش جدي شهرداري را طلب می کند، اما بدون دغدغه از کنارش عبور
می کند و هیچ برخوردي با عاملان آن نمی کند، از این منظر انتقاداتی به شهرداري وارد است و انتظار می رود که رسانه ها ورود

 
جدي به این موضوع داشته باشند. 

وي اذعان می کند: در این خصوص نیز مصوباتی داشتیم و به آن ها ابلاغ کردیم که اگر اجرایی نشود، از طریق سازمان بازرسی یا
دادستانی ورود می کنیم، موضوعی که گاهی مطرح می شود، اشتغال و معیشت است در حالی که این اقدام ها بیشتر از سوي شبکه

 
ها و به صورت سرباندي اتفاق می افتد. 

این مقام مسئول می افزاید: با توجه به نوسانات نرخ ارز، حجم ورود لباس تاناکورا کاهش پیدا کرده است، چراکه صرفه ندارد، با این
وجود در برنامه اي مشخص و مدون در شهرستان هاي درگیر از جمله کنارك، زاهدان و ایرانشهر براي پایان دادن به این مشکل ورود

 
کردیم و در دیگر نقاط هم با همین پیگیري ها اجازه ندادیم که این معضل پا بگیرد و شاخ و برگ پیدا کند. 

به گفته وي، آنچه می تواند در این امر تاثیرگذار باشد، مدیریت فکر مصرف کنندگان است، چراکه تا تقاضا نباشد، عرضه صورت نمی
گیرد، باید در این خصوص فرهنگ سازي شود، بنابراین با اقدام هاي فرهنگی جلو می رویم، بحث سخت افزاري و برخوردي آخرین

 
گام است. 

 
تاناکورا؛ برندي ننگین 

محبی با بیان این که برخی معتقدند که لباس تاناکورا یک برند گردشگري براي سیستان و بلوچستان است، می گوید: اما من از آن با
عنوان برند ننگین نام می برم، این در حالی است که صنایع دستی بانوان با زیبایی بی نظیرش که در لباس هاي تولیدي داخلی از آن

 
استفاده می شود، می تواند برند گردشگري این استان باشد. 

وي خاطرنشان می کند: به واسطه اقدام هاي انجام شده در چهارراه رسولی، عملاً 50 واحد صنفی که در این حوزه فعالیت می کردند،
صددرصد نوفروش شدند و سود خوبی هم دارند، اما وقتی تقاضا وجود دارد به این معنا است که فرهنگ سازي درستی انجام نشده



 
است. 

 
تقاضاي کاذب و فروش زیرزمینی 

دبیر کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز سیستان و بلوچستان اذعان می کند: تقاضاي کاذب براي لباس هاي تاناکورا حتی باعث شده

 
که برخی به سراغ کارهاي زیرزمینی بروند و مخفیانه فعالیتشان را انجام دهند. 

وي می گوید: تولیدات داخلی بهترین جایگزین براي این پوشاك است که به واسطه اقدام هاي انجام شده در زمینه مقابله با کالاي
قاچاق، در سال 98 تولید پوشاك داخلی به 30 درصد و در 6 ماه 99 به حدود 70 درصد رسیده است، کارگاه هایی که قبلاً بیکار شده
بودند و فضایی براي کسب و کار نداشتند، در حال تولید هستند، کالاهایی می تواند در ویترین مغازه ها قرار گیرد که شناسه داشته

 
باشد، در این صورت جایی براي کالاهاي قاچاق وجود ندارد. 

محبی تصریح می کند: انتظار می رود دستگاه هاي فرهنگی در این حوزه بیشتر ورود کنند، وجه پنهان این داستان و مشکلات و
معضلاتی را که براي مصرف کننده می تواند داشته باشد، بیشتر به مردم نشان دهند، برخی به دنبال اشکال و کلمات خاص از جمله

 
مدل هاي شیطان پرستی و عده اي دنبال برندي خاص هستند که نیاز به تغییر نگرش دارند که کار سختی است اما باید انجام شود. 

 
مدیریت تقاضا؛ حلال مشکلات 

وي با بیان این که اگر بتوانیم مدیریت تقاضا کنیم، نیازي به اقدامات سخت، سلبی و برخوردي نخواهیم داشت، می افزاید: بیشتر به

 
دنبال اقدام هایی براي دستگیري سرباندها و شبکه ها هستیم، در این صورت موتور محرکه قاچاق از بین می رود. 

این مقام مسئول ادامه می دهد: در همین راستا در سال 98، 69 هزار و ششصد و هفتاد و چهار ثوب البسه قاچاق کشف شد که

 
امسال به دلیل محدودیت ها و هجمه نوسانات نرخ ارز به 18 هزار و نهصد و نود و نه ثوب رسیده و کاهش چشمگیري داشته است . 

 
 

 
نبود مجوز قانونی براي ورود لباس تاناکورا 

محمد قاسمی، معاون بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان هم در این باره به



خبرنگار ما می گوید: یکی از کالاهایی که جنبه قاچاق دارد، لباس دست دوم است، مجوز قانونی هم براي ورود آن وجود ندارد و توزیع
این لوازم نیز از نظر بهداشتی مشکل دارد، در این راستا کارگروه حمایت از تولید، زیرگروه کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در

 
سیستان و بلوچستان تشکیل شده است. 

وي ادامه می دهد: در جلسه کارگروه مقرر شد با توجه به تصمیم گیري هاي کمیسیون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، ابتدا اقلام پرخطر
بررسی و دوم زمینه اي ایجاد شود که اصناف به سمتی بروند که از خرید و فروش این کالاها دست بردارند و براي عرضه لباس نو

 
اقدام کنند، در صورتی که متعهد به انجام این کار شوند به آن ها جواز اعطا می شود. 

این مقام مسئول اضافه می کند: در این راستا اقدام هایی صورت گرفته و اصناف وادار شده اند که به این سمت حرکت کنند، اتحادیه
پوشاك پاي کار آمده و اطلاع رسانی کرده که خرید و فروش این کالاها قاچاق است، در همین راستا بالغ بر 100 واحد تغییر پیدا کرد

 
و از کهنه فروشی خارج شد. 

 
اعطاي جواز به شرط نوفروشی 

به گفته وي، با فشارهاي انجام شده بازارچه سلمان زاده که شرایط و جلوه خوبی در شهر نداشت، جابه جا و به مکان جدیدي منتقل
شد، اتحادیه را مکلف کردیم که اگر فروشندگان لباس تاناکورا در این مکان هم مانند گذشته فعالیت کنند، جواز به آن ها واگذار
نشود، بنابراین در صورتی پروانه کسب می گیرند که به نوفروشی روي بیاورند، به این ترتیب که ابتدا کالاهاي پرخطر حذف شود و به

 
طور کامل به سمت نوفروشی بروند، نه این که به مرکزي براي عرضه کالاي تاناکورا تبدیل شود. 

قاسمی بیان می کند: لباس هاي دست دوم در دستور کار بازرسان قرار دارد و با توجه به مصوبه موجود، طی گشت هاي مشترك
تعزیرات حکومتی و اصناف کالاهاي پر خطر جمع آوري می شود، اما جمع آوري البسه دست دوم به طور کامل ممکن نیست، چراکه
احتمال دارد تبعاتی داشته باشد، قشر زیادي در طول سالیان گذشته به این صنف روي آورده اند و برایشان تبدیل به حرفه شده و

 
حتی برخی ها جواز هم دارند، بنابراین کالا به کالا پیش می رویم. 

وي تاکید می کند: در این راستا اقداماتی انجام شده و مصوباتی هم داریم و دستگاه هاي متولی پاي کار هستند که امیدواریم بتوانیم
به مرور زمینه اي ایجاد کنیم تا جلوي عرضه این کالاها گرفته شود، چراکه نمی توانیم ادعا کنیم که به یکباره این مهم محقق می

 
شود. 

معاون بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان سازمان صمت در خصوص این جمله خبرنگار ما که به گفته شهروندان ""در مکان جدید
هم به طور کامل البسه دست دوم به فروش می رسد"" می گوید: به اتحادیه اعلام کردیم که در صورت فروش صد درصدي لباس
دست دوم حق واگذاري جواز ندارند، باید حداقل 50 درصد لباس نو بفروشند تا بتوانند کم کم حرفه شان را جایگزین کنند، اگر

 
اتحادیه کوتاهی کرده، باید پاسخگو باشد، چراکه تخلف محسوب می شود. 

 
شهرداي پاسخگوي کوتاهی ها باشد 

وي در خصوص روزبازارها هم بیان می کند: در جلسه حمایت از تولید به شهرداري ابلاغ شد که در روزبازارها به هیچ عنوان محلی را

 
براي عرضه لباس دست دوم واگذار نکنند، اگر شهرداري در اجراي این مصوبه کوتاهی کند مسلما باید پاسخگو باشد. 



قاسمی تاکید می کند: فروش البسه دست دوم در روز بازارها بر خلاف بخشنامه ها و دستورالعمل هاي قانون مبارزه باقاچاق کالا و ارز

 
است، شهرداري نسبت به نظارت و جمع آوري و عدم صدور مجوز غرفه جهت فروش البسه دست دوم باید اقدام کند. 

 
گفتنی است؛ با وجود تماس هاي مکرر خبرنگار ما با شهرداري، اما مسئول مربوطه پاسخگو نبود. 

انتهاي پیام/



من شناسنامه دارم پس هستم

منبع: ایرناشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1399/08/27

تهران - ایرنا - اعطاي تابعیت به کودکان حاصل از مادر ایرانی و پدر خارجی سرانجام در دولت تدبیر و امید به نتیجه رسید و
این دولت میراثی ماندگار از خود برجاي گذاشت، میراثی که سال هاي سال در یادها خواهد ماند و آیندگان از آن به نیکی یاد

خواهند کرد.

 تهران - ایرنا - اعطاي تابعیت به کودکان حاصل از مادر
ایرانی و پدر خارجی سرانجام در دولت تدبیر و امید به نتیجه رسید و این دولت میراثی ماندگار از خود برجاي گذاشت، میراثی که

 
سال هاي سال در یادها خواهد ماند و آیندگان از آن به نیکی یاد خواهند کرد. 

کودکانی که بدون هویت متولد شده و سال ها سال مهر بی هویتی را بردوش می کشیدند، حال دیگر نگران روزهاي بی هویتی خود
نیستند که به حکم داشتن پدري خارجی از بسیاري از امتیازات محروم باشند و از این پس می توانند با هویت ایرانی از تمام مزایاي

 
اجتماعی، فرهنگی و سیاسی برخوردار شوند و به خود ببالند که مادري ایرانی دارند. 

قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی تصویب و در دولت تدبیر و امید ابلاغ شد و سرانجام بعد

 
از کش و قوس هاي فراوان براي این فرزندان شناسنامه ایرانی صادر می شود. 

 
فراز و نشیب هاي تصویب قانونی ماندگار 

بحث اولیه در مورد اعطاي تابعیت به فرزندان داراي مادر ایرانی و پدر غیر ایرانی به سال 85 و مجلس هفتم باز می گردد. این طرح در
دوره هاي هشتم و نهم مجلس تغییراتی پیدا کرد و در نهایت توسط شوراي نگهبان رد شد. در سال 97 دولت دوازدهم لایحه اي را به
مجلس فرستاد تا به موجب آن فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان غیرایرانی بتوانند شناسنامه ایرانی دریافت کنند. این
لایحه موافقان و مخالفانی داشت و هر کدام استدلال هاي خاص خود را داشتند تا آنکه سرانجام شوراي نگهبان آن را در مهرماه سال

 
98 تصویب کرد و هم اکنون نیز وارد فاز اجرایی شده است. 



معاون اول رییس جمهوري13 خرداد ماه امسال آیین نامه اعطاي تابعیت ایران به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان
خارجی را براي اجرا به وزارتخانه هاي کشور، اطلاعات و امورخارجه و معاونت حقوقی رییس جمهوري ابلاغ کرد و بعد از آن هیات
وزیران در اجراي قانون اصلاح قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی، آیین نامه اجرایی

 
نحوه اعطاي تابعیت به افراد مشمول این قانون را تصویب کرد. 

براساس این آیین نامه، هر زن ایرانی که با مرد غیرایرانی ازدواج کرده و در نتیجه این ازدواج، داراي فرزند زیر 18 سال باشد و هر
فردي که از مادر ایرانی و پدر غیرایرانی متولد شده و بیش از 18 سال تمام داشته باشد می تواند متقاضی اعطاي تابعیت براي

 
فرزندش باشد. 

همچنین، فوت مادر، پدر یا فرزند و حجر این افراد، مانع از درخواست اعلام تابعیت ایرانی براي فرزند، نمی شود و در صورت فوت مادر
و نرسیدن فرزند به 18سالگی، دادستان شهرستان محل اقامت فرزند، پس از انجام تحقیقات و گردآوري مستندات و ادله، درخواست

 
مورد نظر را به استانداري ارائه می کند. 

تعلق فرزند مشمول این قانون به مادر ایرانی، به موجب گواهی معتبر بیمارستان یا گواهی هریک از مراکز بهداشتی و درمانی ایرانی که
فرزند در آن جا متولد شده و در صورت نبودن هریک از این گواهی ها یا تولد طفل در خارج از کشور، به موجب رأي مرجع قضایی

 
(داخلی یا خارجی)، احراز می شود. 

صدور پروانه اقامت براي پدر غیرایرانی فرد مشمول قانون در صورت نداشتن مشکل امنیتی، مشروط به تأیید و اعلام تابعیت ایرانی

 
فرزند و درخواست کتبی وي براي اقامت در ایران، براساس قوانین و مقررات مربوط صورت می گیرد. 

این توضیح لازم است که تابعیت عموما مبتنی بر دو سیستم خون و خاك است و در ایران تابعیت به طور عمده بر سیستم خون
متکی است، البته در مواردي از سیستم خاك براي کسب تابعیت استفاده شده است، با توجه به قانون مدنی ایران، فردي که از پدر

 
ایرانی در ایران یا بیرون از کشور متولد شود، ایرانی به شمار می رود هر چند که مادرش غیرایرانی باشد. 

اشتغال در برخی از کارها و دستیابی به شماري از مقامات دولتی نیازمند داشتن تابعیت ایرانی است براین اساس تصویب قانون اعطاي
تابعیت به فرزندان داراي مادران ایرانی و پدران خارجی لازم و ضروري بود چرا که در چند دهه اخیر با مهاجرت افرادي از کشورهاي
همسایه بخصوص افغانستان و عراق شاهد تولد فرزندانی از مردان خارجی با زنان ایرانی بودیم در حالی که سال ها بود این فرزندان به
دلیل نداشتن اسناد هویتی از بسیاري از امکات رفاهی مانند آموزش محروم بودند تا اینکه بالاخره بعد سال ها کار کارشناسی این گره

 
به دست دولت مردان و قانوگذران باز شد. 

 
50 هزار کودك مادران ایرانی شناسنامه ندارند 

معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوري آبان ماه 1397 در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: براساس آمار وزارت کار،
حدود 50 هزار کودك بدون شناسامه در کشور هستند که با تصویب لایحه دولت در مجلس شناسامه می گیرند البته آمار غیررسمی
بیش از این است و بسیاري از کودکان بازمانده از تحصیل نیز این مشکل را دارند. مشکل کودکان بدون شناسنامه و بی هویت، با

 
تصویب اعطاي تابعیت به فرزندان داراي مادر ایرانی و پدر خارجی حل می شود. 

این در حالی است که به تازگی ابتکار در صفحه توییتري خود با بیان اینکه تلاش ها به حاصل نشست و قانون اجرایی شد، از صدور



اولین شناسنامه براي فرزند مادر ایرانی و پدر خارجی خبر داد و افزود: این مطالبه مادران ایرانی با تلاش هاي مجلس دهم و دولت

 
دوازدهم محقق شد. 

همچنین منصور حاجی مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري تهران اعلام کرد: نخستین شناسنامه فرزند حاصل ازدواج
زنان ایرانی با اتباع خارجی طبق مصوبه سال 1398 مجلس شوراي اسلامی ایران، صادر و تحویل شد. در اجراي قانون تابعیت مصوبه
مجلس شوراي اسلامی ایران، 18هزار و 300 نفر از افراد متقاضی این قانون در سایت اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی
استانداري تهران و وزارت کشور ثبت نام کردند که اولین شناسنامه ایرانی در کشور توسط اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی

 
استانداري تهران صادر و تحویل متقاضی شد. 

مدیر کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري تهران ادامه داد: از تعداد افرادي که در سایت یادشده ثبت نام کرده اند، یکهزار و
51 پرونده براي صدور شناسنامه ایرانی تشکیل و در حال انجام مراحل اجرایی بوده و یک هزار و 400 پرونده نیز در دست اقدام است.

به گفته حاجی، این اداره کل در راستاي تحقق کامل مصوبه مجلس شوراي اسلامی ضمن پاسخگویی به مراجعین و فرزندان مشمول
قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی، جهت اجراي دقیق این قانون با تمامی امکانات

 
اقدامات لازم را انجام خواهد داد. 

 
 

 
صدور شناسنامه ایرانی در استان هاي اصفهان، سیستان و بلوچستان و تهران 

سیف االله ابوترابی سخنگوي سازمان ثبت احوال کشور درگفت و گویی با خبرنگار ایرنا افزود: بعد از تصویب و ابلاغ قانون اعطاي
تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی، در این سازمان به صورت ویژه دستور کاري صادر و به استان هاي
مختلف مرتبط با این موضوع ابلاغ شد و در سه استان اصفهان، سیستان و بلوچستان و تهران براي فرزندان مادر ایرانی و پدر خارجی
شناسنامه صادر شد و به تدریج در دیگر استان هاي ذیربط نیز صدور شناسنامه براي فرزندان حاصل از ازدواج مادر ایرانی با پدر

 
خارجی که تمام مراحل قانونی و اداري را طی کرده اند انجام خواهد شد. 

 
متقاضیان به استانداري و کنسولگري ها مراجعه کنند 



سخنگوي سازمان ثبت احوال کشور گفت: متقاضیان دریافت تابعیت ایرانی حاصل از ازدواج مادر ایرانی و پدر خارجی براي جلوگیري

 
از هرگونه سوء استفاده در داخل کشور به استانداري ها و در خارج از کشور به کنسولگري هاي ایران مراجعه کنند. 

ابوترابی افزود: هرگونه ثبت نام براي ارائه اطلاعات مشمولان قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان
خارجی براي دریافت شناسنامه، فقط از طریق استانداري ها و کنسولگري ها خواهد بود، بنابراین سایر اقدامات از طریق جایگاه هاي

 
غیر تعریف شده مثل کافی نت ها و غیره مورد تایید نیست. 

وي با بیان اینکه سازمان ثبت احوال کشور در فرآیند اجراي قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی در پایان راه
قرار دارد، گف: متقاضیان دریافت تابعیت ایرانی زیر 18 سال، بر اساس قانون اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با

 
مردان خارجی، توسط مادر و متقاضیان بالاي 18 سال خودشان می توانند اقدام کنند. 

سخنگوي سازمان ثبت احوال اعلام کرد: در ثبت احوال سند هویتی مادر بررسی و احراز می شود و بعد از تایید و تصویب کمیسیون

 
اتباع که به ما اعلام می شود و براي صدور تابعیت مراحل انجام خواهد شد. 

ابوترابی افزود: مصوبه «اعطاي تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی» 13 خرداد سال جاري ابلاغ شد و لازم
الاجر است و ساز و کار اجرایی این قانون به استانداري ها ابلاغ شده و ثبت احوال هم جلسات کارشناسی خود را در این خصوص آغاز

 
کرده است. 

 
شرایط صدور شناسنامه 

سخنگوي سازمان ثبت احوال کشور گفت: در اجراي این قانون مادر حتما باید ایرانی باشد و از طریق اسناد سجلی این موضوع اثبات و

 
از سازمان ثبت احوال نیز احراز هویت شود. 

ابوترابی با بیان اینکه ملاك اجراي این قانون ایرانی بودن مادر است، افزود: ازدواج مادر ایرانی با پدر خارجی باید به تایید معتبر مراجع
قانونی با راي قضایی در داخل یا خارج از کشور رسیده باشد. اما براي فرزندانی که پس از این قانون متولد می شوند ملاك فقط ثبت

 
ازدواج در دفاتر ثبت ازدواج است و ازدواج این افراد تابع ثبت ازدواج براساس قوانین ثبت احوال است. 

 
 

وي افزود: مشمولان قانون مصوب مجلس شوراي اسلامی، مبنی بر تعیین تکلیف فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان



خارجی، ابتدا با مراجعه به اداره کل امور اتباع خارجی استان محل سکونت و ارائه مدارك مورد نیاز اقدام به تشکیل پرونده می کنند.
پرونده پس از بررسی هاي اولیه درصورت تایید و کافی بودن مدارك، عینا به اداره تابعیت و امور پناهندگان و مهاجران وزارت امور

 
خارجه ارسال می شود. 

به گفته ابوترابی این اداره پس از صدور سند تابعیت، رونوشتی از سند مذکور را طی نامه اي که مشخصات مشمول ماده واحده و
شماره ملی مادر ایرانی در آن درج شده است را به اداره کل امور هویتی ایرانیان خارج از کشور ارسال و این اداره کل نیز پس از
بررسی هاي اولیه طی نامه اي عین رونوشت سند تابعیت مشمول ماده واحده و سایر مدارك و دوقطعه عکس را به اداره کل محل
سکونت متقاضیان ارسال تا وفق مقررات و برابر مشخصات اعلامی اداره تابعیت و امور پناهندگان و مهاجرین وزارت امور خارجه، سند

 
هویتی تنظیم و شناسنامه صادر و تسلیم کند. 

وي گفت: به استناد ماده 9 آیین نامه اعطاي تابعیت ایرانی به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی که در خرداد ماه
سال 1399 ابلاغ شده است، مشمولان ماده قانونی مذکور موظفند اطلاعات کامل و مستندات خود را به استانداري محل تولد یا محل
اقامت مادر ایرانی ارائه دهند تا مراتب بررسی و اعلام نظر شود. متقاضیان ایرانی مشمول قانون مذکور که ساکن در خارج از کشور
هستند نیز به استناد ماده 15 آیین نامه، جهت ارائه درخواست اعلام تابعیت و تشکیل پرونده به نمایندگی سیاسی و کنسولی

 
جمهوري اسلامی ایران در کشور محل سکونت مادر ایرانی مراجعه و تشکیل پرونده کنند. 

 
صدور شناسنامه اتباع ایرانی 

در ماده 12 قانون ثبت احوال کشور در خصوص ثبت ولادت آمده است: ولادت هر طفل در ایران اعم از اینکه پدر و مادر طفل ایرانی
یا خارجی باشند باید به نماینده یا مأمور ثبت احوال اعلام شود و ولادت اطفال ایرانیان مقیم خارج از کشور به مأمور کنسولی ایران در
محل اقامت و اگر نباشد به نزدیکترین مامور کنسولی و یا سازمان ثبت احوال کشور اعلام می شود، هر یک از اشخاص زیر می توانند

 
با مراجعه به ادارات ثبت احوال نسبت به اعلام ولادت و اخذ شناسنامه نوزاد اقدام کنند. 

پدر یا جد پدري با ارائه شناسنامه، مادر در صورتی که ازدواج او قانونا به ثبت رسیده باشد، وصی یا قیم یا امین با ارائه مدارك ذیربط،

 
متصدي یا نماینده موسسه اي که طفل به آنجا سپرده شده است و صاحب واقعه که سن او 18 سال تمام به بالا باشد. 

بر اساس اعلام نتایج آمار سرشماري عمومی نفوس و مسکن سال 1395 از سوي مرکز آمار کشور 2.1 درصد جمعیت را اتباع تشکیل
می دهند که از این میزان، 97.8 درصد اتباع افغانستان هستند واستان تهران، خراسان رضوي، اصفهان، کرمان و قم بیشترین تعداد

 
اتباع را در کشور دارند. 

اکنون بسیاري از مادران ایرانی از تصویب این قانون ارزشمند خرسند هستند که فرزندان شان با صدور شناسنامه ایرانی هویت واقعی

 
می یابند و می توانند پله هاي ترقی را یکی پس از دیگري همچون سایر فرزندان این مرز و بوم طی کنند. 

 
از: ناهید حاجی خانی 

 
برچسب ها 

 
- معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده 

 
- تابعیت فرزندان زنان ایرانی 



 
- اختصاصی ایرنا 

- سیف االله ابوترابی



افتتاح کارگاه نقاشی سنتی روي سفال و سرامیک در فسا

منبع: میراث آریاشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش میراث آریا به نقل از روابطعمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان فارس،
ابراهیم عبداالله زاده روز 26 آبان ماه 1399 اظهار کرد:
«کارگاه نقاشی سنتی روي سفال و سرامیک نرجس
محمدي با هزینه اي بالغ بر یک میلیارد و 600 میلیون
ریال آغاز به کار کرد که مبلغ 800 میلیون ریال آن

 
تسهیلات اداره کل استان است.» 

او ادامه داد: «این کارگاه سنتی باعث اشتغال زایی 8 نفر به
صورت مستقیم شده است که تولیدات آن به سایر استان

 
ها ارسال می شود.» 

مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی فسا اعلام کرد: «هم اکنون سه کارگاه نقاشی سنتی در فسا فعال است.»



برگزاري 3 دوره آموزش مقدماتی صنایع دستی در گیلان

منبع: میراث آریاشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان، فرزاد
رشیدي روز 26 آبان با اعلام این خبر، افزود: «این دوره ها
به همت معاونت صنایع دستی و همکاري جهاددانشگاهی

 
استان با رعایت پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد.» 

او عنوان کرد: «در این مرحله سه دوره مقدماتی برگزار شد
که استادانرشته رشتی دوزي رشت مریم اقبال، حصیربافی
آبکنار لیدا قلی پور و مرواربافی آستانه معصومه ثقفی فرد

 
بودند.» 

معاون صنایع دستی گیلان در خصوص اهداف برگزاري این دوره ها، اظهار کرد: «اهداف آموزش هاي کوتاه مدت، گسترش فعالیت
هاي صنایع دستی، یادگیري مهارت هاي اشتغال محور و نیز کسب توانایی بهینه سازي فرآیندها و بهبود روش هاي تولیدي شاغلان

صنایع دستی به منظور بالا بردن سطح رضایت عموم از کیفیت محصولات صنایع دستی است.»



جمع بندي روز: دوشنبه، 26 آبان 1399

منبع: دیجیاتوشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1399/08/27

روزي نیست که در دنیاي دانش و تکنولوژي اتفاق تازه اي رخ ندهد و ما نیز در دیجیاتو همواره در تلاش و تکاپو هستیم تا
تمامی جزئیات این دست از رویدادها را به سمع و نظر شما برسانیم. در طی ...

روزي نیست که در دنیاي دانش و تکنولوژي اتفاق تازه اي رخ ندهد و ما نیز در دیجیاتو همواره در تلاش و تکاپو هستیم تا
تمامی جزئیات این دست از رویدادها را به سمع و نظر شما برسانیم. در طی 24 ساعت گذشته مطالب متعددي در این وبسایت منتشر
شده اند که می توانید عنوان مهم ترین آنها را در ادامه ي مطلب مطالعه کرده و بسیار سریع تر از همیشه از مهم ترین وقایع عرصه

 
فناوري آگاه شوید. 

 
 

 5 تغییر بزرگ در راکت و کپسول کرو دراگون که پرواز تاریخی اسپیس ایکس را ممکن کرد نوشته محمد قریشی 0 10 ساعت

 
پیش 

 
محمد قریشی - 10 ساعت پیش 

اسپیس ایکس پس از انجام یک ماموریت آزمایشی، براي بار دوم گروهی از فضانوردان ناسا را در نخستین پرواز عملیاتی سرنشین
دار روانه ایستگاه فضایی بین المللی (ISS) کرد. شرکت تحت مدیریت ایلان ماسک براي این ماموریت تغییراتی در فضاپیما و راکت

 
خود ایجاد کرده که در ادامه آن ها را بررسی می کنیم.چندین ماه پیش اسپیس ایکس اولین ماموریت... ادامه مطلب 

 
 11 روش هکرها براي به سرقت بردن رمزهاي عبور شما نوشته شایان ضیایی 1 11 ساعت پیش 

 
شایان ضیایی - 11 ساعت پیش 

رمزهاي عبور، فونداسیون علم امنیت سایبري هستند. به دست آوردن رمزهاي عبور معمولا آسان است، معمولا کاربران از آن ها
استفاده دوباره و دوباره می کنند و در عصر رمزنگاري و احراز هویت بیومتریک، به عنوان روشی آنتیک براي حفاظت از یک اکانت

 
شناخته می شوند.متاسفانه، سهولت استفاده از رمزهاي عبور به این معناست که اکثریت کاربران از... ادامه مطلب 

 
 ماجراي تقلب در رکورد شکنی سرعت 500 کیلومتر در ساعت (تماشا کنید) نوشته سپهر زنگنه 0 11 ساعت پیش 

 
سپهر زنگنه - 11 ساعت پیش 

صنعت خودروسازي طی سال هاي اخیر متهم به تقلب هاي بسیاري بوده است که از جمله مهمترین آن ها می توان به ماجراي دیزل
گیت فولکس واگن، ادعاي کذب در مصرف سوخت خودروهاي میتسوبیشی و عدم مطابقت میزان شارژدهی باتري خودروهاي برقی با

 
عدد اعلامی کارخانه و مواردي از این دست، اشاره کرد. اما طی... ادامه مطلب 

 
 معرفی بازي Raid: Shadow Legends؛ فرمانروایی قهرمانان نوشته نفیسه شهبازي 1 12 ساعت پیش 

 
نفیسه شهبازي - 12 ساعت پیش 

در سال هاي اخیر با تولید گوشی هاي هوشمند که رم، گرافیک و حافظه بیشتري دارند، گیمینگ موبایل هم وارد مرحله ي جدیدي
شده و بازي سازان روي پلتفرم موبایل تمرکز بیشتري کرده اند. به این ترتیب عناوین رایگان و در عین حال رضایت بخشی مثل بازي



Raid: Shadow Legends پا به عرصه ظهور گذاشتند.بازي Raid: Shadow Legends در سال 2018 توسط... ادامه

 
مطلب 

 
 ادعاي روزنامه تایوانی: آیفون تاشو در حال آزمایش است و 2022 معرفی می شود نوشته پیمان حسنی 0 12 ساعت پیش 

 
پیمان حسنی - 12 ساعت پیش 

بر اساس برخی گزارش ها اپل تابستان سال 2022 از آیفون تاشو رونمایی می کند و آزمایش آن از حالا توسط یکی از مونتاژ کنندگان
اصلی آیفون یعنی فاکسکان شروع شده است.به گزارش روزنامه United Daily News تایوان، اپل شرکت فاکسکان را مأمور

 
آزمایش نمایشگر آیفون تاشو و همچنین مکانیزم تا شونده آن کرده است. آنطور که... ادامه مطلب 

 
 «نصر فراگیر» و «هم آفرینی صنفی» چه برنامه هایی براي نظام صنفی رایانه اي دارند نوشته تحریریه دیجیاتو 0 13 ساعت پیش 

 
تحریریه دیجیاتو - 13 ساعت پیش 

سازمان نظام صنفی رایانه اي در آستانه برگزاري انتخابات ششمین دوره خود است. این تشکل، روز هاي پر فراز و نشیبی را پشت سر
گذاشته و از روز هاي نخست شروع به کار، نوع رابطه با مدیران دولتی یکی از مهمترین مسائل براي اعضاي آن بوده است. از اختلاف

 
شدید میان اعضاي نصر با مدیران دولتی، تا استقلال... ادامه مطلب 

 
 نت باکس وان X96 مکس پلاس؛ دنیاي فیلم و سریال در خانه شما (تماشا کنید) نوشته حمید مقدسی 0 13 ساعت پیش 

 
حمید مقدسی - 13 ساعت پیش 

چه تلویزیون هوشمند داشته باشید و چه نداشته باشید، اندروید باکس تماشاي ویدیو را براي تان ساده تر خواهد کرد. بازار محتواي
ویدیویی آنلاین در ایران رشد بسیار خوبی داشته و شرکت هاي متعددي به ارائه محتواي دست اول در شبکه نمایش خانگی مشغول

 
هستند. نت باکس شرکتی است که با ارائه اندروید باکس هاي متنوع، دسترسی به این دنیاي... ادامه مطلب 

 با ثبت نام در «سرباز ماهر» و کسب امتیاز لازم، محل خدمت سربازي را خودتان تعیین کنید نوشته آرش پارساپور 4 15 ساعت

 
پیش 

 
آرش پارساپور - 15 ساعت پیش 

مشاور عالی و سخنگوي قرارگاه مرکزي مهارت آموزي اعلام کرد که همه مردان بالاي 15 سال می توانند با ثبت نام در سامانه سرباز
ماهر، تا زمان شروع به خدمت سربازي، مشغول جمع آوري امتیازهاي لازم باشند تا  از امتیازهاي خود استفاده کرده و اقدامات

 
تشویقی متفاوتی به آنها اعطا شود؛ اقداماتی نظیر انتخاب شهر دوران خدمت... ادامه مطلب 

 
 جیپ رانگلر 392 در راه است؛ قوي ترین خودرو آفرود جهان نوشته زهرا ملکی 0 18 ساعت پیش 

 
زهرا ملکی - 18 ساعت پیش 

حدودا 5 ماه پیش بود که جیپ در راستاي به حاشیه کشاندن نسل جدید فورد برونکو کانپست جدیدي را تحت عنوان رانگلر روبیکان
392 معرفی کرد. این کانسپت به موتور حجیم 6.4 لیتري V8 مجهز بود و به واسطه این موتور می توانست 450 اسب بخار قدرت و

 
609 نیوتن متر گشتاور تولید کند.در زمان معرفی بسیاري... ادامه مطلب 

 
 سازنده واکسن کرونا: زمستان آینده زندگی به حالت عادي بازمی گردد نوشته محمد قریشی 1 19 ساعت پیش 

 
محمد قریشی - 19 ساعت پیش 

شرکت آلمانی «BioNTech» به همراه کمپانی آمریکایی «فایزر» (Pfizer) یکی از گزینه هاي اصلی واکسن کرونا را توسعه داده و
حالا هم بنیانگذار BioNTech از پیش بینی خود براي زمان بازگشت زندگی به حالت عادي صحبت کرده است.واکسن کرونا فایزر



 
در فاز سوم آزمایش هاي بالینی اثربخشی بیش از 90 درصد داشته و بسیاري امیدوارند که واکسن این کمپانی... ادامه مطلب 

 
 سند حمایت از کودکان در رسانه هاي صوت و تصویر فراگیر منتشر می شود نوشته آرش پارساپور 0 19 ساعت پیش 

 
آرش پارساپور - 19 ساعت پیش 

اولین نشست اینترنت امن براي کودکان با همکاري ساترا و مرکز نوآوري حکمرانی و کارآفرینی اجتماعی هیوادِ نو و با حضور فعالین
حوزه خانواده، آموزش و تربیت برگزار شد. در این نشست اعلام شد سند حمایت از حقوق کودکان در رسانه هاي صوت و تصویر

 
فراگیر به زودي منتشر خواهد شد.سرپرست اداره کل تنظیم و تدوین... ادامه مطلب 

 
 چرا لوگوي کافه بازار پس از ده سال تغییر کرد؟ نوشته آرش پارساپور 3 20 ساعت پیش 

 
آرش پارساپور - 20 ساعت پیش 

کافه بازار از لوگوي جدید برند خود رونمایی کرد؛ لوگویی که در آستانه ده سالگی این مجموعه طراحی شده و با حفظ المان قبلی ولی
با طراحی مدرن تر، سعی بر این داشته تا خبر از تغییرات و به روز بودن این پلتفرم دهد.کافه بازار در بهمن ماه 99 ده ساله می شود و

 
حالا با بیش از... ادامه مطلب 

 
 به روزرسانی macOS بیگ سور برخی مک بوك هاي قدیمی را از کار می اندازد نوشته تینا پورشاهید 0 22 ساعت پیش 

 
تینا پورشاهید - 22 ساعت پیش 

اپل ادعا می کند که سیستم عامل «macOS Big Sur» در تعامل با چیپست اختصاصی و قدرتمند «M1»، قدرت و سرعت را در
کنار یکدیگر در اختیار کاربران قرار می دهد. با وجودي که به نظر می رسد سیستم عامل جدید مزایاي خوبی براي به همراه داشته

 
باشد؛ اما برخی کاربران در بروزرسانی سیستم عامل مک بوك پروهاي... ادامه مطلب 

 
 

 Mobit   



6 واحد تولیدي در زنجان افتتاح می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1399/08/27

استاندار زنجان گفت: بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته، تا پایان امسال 6 واحد تولیدي جدید با حجم سرمایه گذاري
بالغ بر هفت هزار میلیارد تومان در این استان به بهره برداري می رسد.

استاندار زنجان گفت: بر اساس برنامه ریزي هاي صورت
گرفته، تا پایان امسال 6 واحد تولیدي جدید با حجم
سرمایه گذاري بالغ بر هفت هزار میلیارد تومان در این

 
استان به بهره برداري می رسد. 

فتح االله حقیقی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا، افزود: با افتتاح این واحدهاي تولیدي براي چهار هزار

 
و 200 نفر در استان اشتغال ایجاد می شود. 

وي اظهار داشت: واحد تولیدي ذوب فلزات البرز ناب آرش
با حجم سرمایه گذاري 6 هزار میلیارد تومان و اشتغالزایی یک هزار و 300 تا یک هزار و 400 نفر که بزرگترین واحد ذوب بخش
خصوصی کشور است و همچنین شرکت ریسندگی با سرمایه گذاري 350 میلیارد تومان و اشتغالزایی قریب 2 هزار نفر، جزو این 6

 
واحد تولیدي آماده افتتاح در استان است. 

حقیقی تصریح کرد: تلاش داریم که زنجیره تولید را در استان تکمیل کنیم و به ویژه در صنعت فولاد، خام فروشی نشود و به همین

 
دلیل نیز ارزش ریالی یک تن صادرات از استان زنجان از متوسط کشوري بالاتر است. 

استاندار زنجان با بیان اینکه پارسال (98) هفت واحد تولیدي با سه هزار و 500 میلیارد تومان حجم سرمایه گذاري در استان به بهره
برداري رسید، گفت: همچنین سال گذشته 10 واحد تولیدي نیز که بین پنج تا 15 سال به حالت تعطیل درآمده بودند با توجه به

 
تلاش هاي صورت گرفته و با اعتبار یک هزار و 100 میلیارد تومان به چرخه بازگردانده شدند. 

حقیقی با بیان اینکه سال 98 حجم سرمایه گذاري استان از یک هزار میلیارد تومان به سه هزار و 500 میلیارد تومان رسید، افزود: در
کنار به چرخه بازگرداندن 10 واحد تولیدي، مسایل و مشکلات واحدهاي تولیدي مشکل دار را نیز با همکاري بسیار خوب قوه قضائیه

 
و اعضاي شوراي تامین استان برطرف کردیم که این تعامل خوب و مناسب جاي تقدیر دارد. 

وي تصریح کرد: در همین راستا، مشکل مدیریتی شرکت ایران ترانسفو به واسطه تلاش مدیران و پشتیبانی قوه قضائیه و اعضاي
شوراي تامین استان حل و براي رفع مشکل نقدینگی آن نیز مبلغ 800 میلیارد تومان تهاتر انجام و این اقدامات موجب افزایش سود

 
این شرکت در سال 98 به میزان 120 درصد و افزایش 100 درصدي رقم تولید آن شد. 



حقیقی میزان صادرات شرکت ایران ترانسفو را در سال گذشته 21 میلیون دلار ذکرکرد و گفت: میزان صادرات هدفگذاري این شرکت

 
براي سالجاري 30 میلیون دلار است و به یقین بیش از این میزان محقق خواهد شد. 

حقیقی ادامه داد: شرکت ایران ترنسفو زنجان پارسال (98) 420 نفر را از طریق آزمون جذب کرد و امسال نیز 400 نفر دیگر پذیرفته

 
می شوند که همگی این تعداد بومی هستند. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

 
- تولید داخلی 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- استانداري زنجان 

 
- زنجان 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



میزان وام ازدواج در 7 ماهه امسال مشخص شد

منبع: رکناشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1399/08/27

رکنا: مدیرکل اقتصادي بانک مرکزي گفت: تا پایان مهر امسال، 502 هزار و 400 فقره وام قرض الحسنه ازدواج به ارزش 26
هزار و 200 میلیارد تومان پرداخت شد.

به گزارش رکنا، سجاد مهدي زاده مدیرکل اقتصادي بانک
مرکزي در نشست معاون اول رئیس جمهور با مدیران ارشد
شبکه بانکی گفت: 21 هزار میلیارد تومان تسهیلات یارانه
اي و قرض الحسنه، در ایام کرونا به 21 میلیون و 100

 
هزار خانوار اعطا شد. 

مهدي زاده افزود: تا 20 آبان، به 357 هزار و 400 واحد کسب و کار با اشتغال 599 هزار و 800 نفر, 7 هزار و 430 میلیارد تومان

 
تسهیلات پرداخت شد. 

وي اضافه کرد: کل تسهیلات پرداختی بانک ها سال گذشته 975 هزار میلیارد تومان بود که در 6 ماهه نخست امسال, حدود 700

 
هزار میلیارد تومان پرداخت شد که در مقایسه با 6 ماهه نخست سال گذشته, رشد 60 درصدي داشت. 

مهدي زاده گفت: بخش هاي کشاورزي 7 و 2 دهم درصد، صنعت و معدن 30 و 5 دهم درصد، مسکن 5 و 7 دهم درصد، بازرگانی 20

 
و 3 دهم درصد و خدمات 35 و یک دهم درصد, از تسهیلات پرداختی را به خود اختصاص دادند. 

وي افزود: براي خرید تضمینی گندم تا کنون 10 هزار و 400 میلیارد تومان و براي ذخیره سازي مرغ منجمد هزار و 300 میلیدرد
تومان پرداخت شد که در مجموع 11 هزار و 700 میلیارد تومان به بحث خرید تضمینی در بخش کشاورزي و وابسته به آن پرداخت

 
شد. 

مهدي زاده ادامه داد: در سال 98 تعداد 18 هزار و 300 واحد، 25 هزار و 400 میلیارد تومان از تسهیلات تامین مالی در نظرگرفته

 
شده براي بنگاه هاي کوچک و متوسط برخوردار شدند. 

 
وي گفت: تا پایان مهر امسال، 502 هزار و 400 فقره وام قرض الحسنه ازدواج به ارزش 26 هزار و 200 میلیارد تومان پرداخت شد. 

مهدي زاده افزود: در بخش اشتعال پایدار روستایی 12 هزار و 400 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کردیم که به اشتغال 258 هزار
نفر منجر شد.



زعفران تحفه جدید نطنز/ طلاي سرخ اصفهانی ها نیازمند فرآوري

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان گفت: محصول زعفران کاران نطنز به صورت تخصصی بسته بندي
نمی شود.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از اصفهان، نام زعفران بیشتر با نام خراسان گره
خورده، اما جالب است بدانید به گفته کارشناسان کیفیت
زعفران طرقرود نطنز از زعفران مشهور قائنات بهتر است و
گاه حتی کشاورزان قائناتی پیاز زعفران خود را از این

 
منطقه تامین می کنند. 

کشت زعفران در استان اصفهان به دلیل نیاز کم آبی آن مورد اقبال قرار گرفته و در مجموع اصفهان از استان هاي موفق در کشت
زعفران است. نکته مهمتر اینکه متوسط عملکرد تولید زعفران در استان اصفهان 6 کیلوگرم در هکتار بوده که بسیار بالاتر از میانگین

 
کشور است. 

اصفهان بر سکوي چهارم تولید زعفران حمیدرضا رئیس زاده، مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان گفت: استان

 
اصفهان رتبه چهارم کشور در تولید محصول زعفران را دارد، امسال در 1462 هکتار از مزارع استان زعفران کشت شده است. 

او با بیان اینکه متوسط عملکرد زعفران در استان اصفهان 6 کیلوگرم در هکتار بوده که بسیار بالاتر از میانگین کشور است، ادامه داد:

 
پیش بینی می شود تا پایان فصل برداشت، 8800 کیلوگرم زعفران تولید شود که 1300 کیلوگرم بیشتر از پارسال است. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان گفت: برداشت و فرآوري زعفران از اواخر مهر در مناطق سردسیر استان آغاز

 
شده و به مرور به شهرستان هاي معتدل و گرمسیر گسترش می یابد. 

رئیس زاده افزود: شهرستان هاي نطنز و تیران و کرون هر کدام با 240 هکتار، نجف آباد با 160، آران و بیدگل با 100، شاهین شهر و

 
میمه با 95 و کاشان با 94 هکتار به ترتیب بیشترین سطح زیر کشت زعفران را در استان به خود اختصاص داده اند. 



 
 

 
نطنز مهد زعفران مرکز ایران 

حاجی زاده مسئول امور باغبانی جهاد کشاورزي شهرستان نطنز گفت: شهرستان نطنز را می توان مهد زعفران مرکز ایران معرفی کرد،

 
چون قریب به 80 سال پیش نخستین بار زعفران در یکی از روستا هاي این شهرستان کشت شده است. 

او ادامه داد: زعفران نطنز از لحاظ کیفیت و عطر در کشور بسیار عالی و مثال زدنی است حتی در استان خراسان که نام آن با زعفران

 
گره خورده است زعفران نطنز را به خوبی می شناسند و این محصول را به عنوان محصولی با کیفیت خریداري می کنند. 

 
بیشتر بخوانید 

 
آغاز برداشت طلاي سرخ در استان اصفهان 

 
 

زعفران نطنز در ویترین فروشگاه هاي خراسان مسئول امور باغبانی جهاد کشاورزي نطنز بیان کرد: زعفران نطنز به حدي مرغوب است
که شرکت هاي تخصصی بسته بندي این محصول را از کشاورزان ما خریداري می کنند و در فروشگاه هاي خراسان و مشهد در دید

 
مشتریان قرار می دهند. 

حاجی زاده عنوان کرد: شهرستان نطنز رتبه اول استان را در تولید زعفران دارد و ویژگی هایی همچون نیاز آبی کم، نگهداري طولانی

 
مدت و قیمت قابل توجه باعث شده تا کشاورزان این شهرستان به کشت طلاي سرخ روي آورند. 

زعفران نطنز با کیفیت ترین زعفران ایران او با اشاره به چهار فصل بودن نطنز خاطر نشان کرد: این شهرستان از آب و هواي گرم و



خشک تا سردسیر را به خود می بیند و نکته قابل توجه همین است که در هر گونه آب و هوایی این منطقه زعفران به خوبی و با

 
ویژگی هاي منحصر به فرد کشت می شود. 

مسئول امور باغبانی جهاد کشاورزي نطنز گفت: منطقه بادرود از لحاظ مقدار و کمیت زعفران تولیدي معروف است و بخش مرکزي

 
نطنز از لحاظ رنگ و ماده موثره زعفران مطرح است. 

حاجی زاده عنوان کرد: در سال 1395 طرحی با عنوان " طرح ملی اصالت زعفران ایران" به همت مسئول استاندارد گیاهان دارویی
دانشگاه شهید بهشتی تهران اجرا و 1500 گل زعفران از مزارع نطنز به صورت اتفاقی جمع آوري شد که پس از بررسی ها مشخص

 
شد زعفران نطنز از لحاظ ماده موثره بهترین استاندارد و کیفیت را در کشور دارد. 

او با اشاره به اشتغال زایی فصلی بسیار بالاي کاشت و برداشت زعفران اضافه کرد: براساس برآورد ما در هر 1000 مترمربع زمین به

 
طور میانگین 10 نفر براي کاشت زعفران به کار گرفته می شوند که البته بیشتر آن ها خانم ها هستند. 

مسئول امور باغبانی جهاد کشاورزي نطنز گفت: مشکل زعفران کاران نطنز این است که محصولشان به صورت تخصصی بسته بندي

 
نمی شود و با خام فروشی سود آن به جیب دلالان می رود. 

 
 

 
زعفران نطنز نیازمند نگاه ویژه مسئولان براي تولید و فرآوري 

حاجی زاده گفت: شهرستان نطنز در برداشت زعفران می تواند در کشور حرف هاي زیادي براي گفتن داشته باشد، اما متاسفانه
مسئولان از ما حمایت نمی کنند، در مجلس شوراي اسلامی نمایندگان استان خراسان از زعفران این استان به خوبی حمایت می

 
کنند و این می طلبد که نمایندگان استان اصفهان و شهرستان نطنز نیز نگاه ویژه اي به درآمد زایی از زعفران نطنز داشته باشند. 

او ادامه داد: در سال هاي اخیر با کشت زعفران مهاجرت معکوس اتفاق افتاد و بسیاري از افراد بومی شهرستان براي کشت این
محصول به زمین هاي رها شده خود بازگشته اند، زیرا زعفران بهترین کشتی است که در 15 تا 20 روز فرآوري می شود و سودآور

 
است. 

مسئول امور باغبانی جهاد کشاورزي نطنز گفت: کشاورزان براي افزایش تولید و پیشگیري از خام فروشی به تسهیلات بانکی، مجوز ها
و پروانه هاي مرتبط نیاز دارند که متاسفانه با کشاورزان همکاري مناسبی نمی شود و به دلیل راحتی و سود بیشتر مجبور به خام

 
فروشی می شوند. 



 
افزایش 50 درصدي سطح کشت زعفران در نطنز 

سعید زمانی مدیر جهاد کشاورزي شهرستان نطنز گفت: به دلیل کیفیت و قیمتی که کاشت زعفران براي کشاورزان دارد طی سال
هاي اخیر سطح کشت زعفران در شهرستان نطنز حدود 50 درصد اضافه شده است و پیش بینی می کنیم تا آذر امسال دو و نیم تن

 
کلاله خشک زعفران برداشت شود. 

او ادامه داد: هرچند که زعفران نطنز بالاترین استاندارد کشوري را از آن خود کرده است، اما در سطح زیر کشت و میزان تولید زعفران

 
توانایی رقابت با خراسان را نداریم. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان نطنز گفت: در چند سال اخیر که از تولید زعفران استقبال شد به صورت محدود افرادي اقدام به بسته
بندي این محصول کردند، اما سطح کشت به حدي نیست تا نظر سرمایه گذاران را براي احداث کارخانه هاي فرآوري زعفران به خود

 
جلب کند. 

زمانی عنوان کرد: در شهرستان کشاورزانی را داریم که حتی گل زعفران را به صورت خام به فروش می رسانند، چون براي کشاورز

 
اقتصادي تر است. 

 
 

نارضایتی کشاورزان از اقدامات شرکت تعاونی زعفران کاران او خاطر نشان کرد: شرکت تعاونی زعفران کاران شهرستان نطنز تشکیل
شده است تا گل زعفران را خریداري و فرآوري کند و به فروش برسانند، اما تا به این لحظه هیچ گونه اقدام جدي نشده و تعاونی

 
زعفران کاران شهرستان نطنز فقط یک عنوان نمادین است. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان نطنز در خصوص اقدامات این اداره براي افزایش میزان تولید گفت: برگزاري کلاس هاي آموزشی

 
کاشت زعفران، شناخت و نحوه مبارزه با بیماري ها و آفت ها، تست مکانیزه و تغذیه براي زعفران کاران برگزار شده است. 

با توجه به کیفیت بسیار بالاي زعفران نطنز و اشتغال زایی از تولید تا فرآوري زعفران، حال باید دید مسئولان از جمله تعاونی زعفران

 
کاران شهرستان نطنز چه راهکار هایی را براي جلوگیري از خام فروشی و فرآوري این محصول با ارزش پیش خواهند گرفت. 

گزارش از سپیده صالحی



نادیده گرفتن ظرفیت عظیم روستاها در تولید کالاهاي اساسی/سیستان و

بلوچستان رکورد دار بی توجهی دولتی ها

منبع: عصر هامونشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1399/08/27

روستاها یک ظرفیت عظیم براي تولید انواع کالاهاي اساسی هستند که در سال هاي اخیر توسز دولت نادیده گرفته شده اند.

به گزارش؛ عصرهامون به نقل از اوشیدا؛ این روزها یکی از مهمترین دغدغه جوانان ایرانی اشتغال و کسب درآمد است تا از فشار

 
اقتصادي که بر روي همه خانواده ها تاثیر گذاشته نجات پیدا کنند. 

گرچه بهانه تحریم هاي کشور آمریکا بر روي قیمت برخی از کالا ها تاثیر گذاشته اما عمده مشکلات اقتصادي به گفته کارشناسان

 
درون کشور قابل حل است و نیازي به بیرون ندارد. 

مثال بارزي که در این زمینه می توان عنوان کرد تولید گوشت قرمز است که به وسیله دامدار در روستاها تولید می شود و به دست
دلالان بازار می رسد، این افراد که گوشت را به قیمت پایین از دامدار خریداري کرده به بهانه گران شدن خوراك دام قیمت آن را چند

 
برابر می کنند. 

در استان سیستان و بلوچستان عمدتاً دام از سایر نقاط کشور ارزان تر است، دلیل قیمت پایین دام ها ابتدا پرورش آن در مزارع و در

 
نهایت واردات آن از کشوري همچون افغانستان است. 

شهرستان هیرمند واقع در شمال سیستان و بلوچستان یکی از بزرگترین مناطق پرورش شترمرغ در این استان به شمار می رود که

 
روزانه چندین تن گوشت به بازار عرضه می کند. 

کارآفرینان این شهرستان سال ها قبل و با نامگذاري سال اقتصاد مقاومتی توسط رهبر انقلاب یک کسب و کار تازه اي را بر خلاف

 
فعالیت در مرز آغاز کردند و امروز به برترین کارآفرینان کشور هم تبدیل شده اند. 

پرورش شترمرغ گرچه جزو مشاغل تازه تاسیس در سیستان و بلوچستان به شمار می رود اما درآمد حاصل از آن امروز توانسته است

 
بسیاري از خانواده ها را از مهاجرت و فقر نجات دهد. 

 
تامین گوشت مصرفی استان با استفاده از اقتصاد مقاومتی 

شیر احمد سارانی یکی از کارآفرینان منطقه سیستان است که بیش از پنج سال در زمینه پرورش شترمرغ فعالیت دارد وي در همین

 
خصوص به خبرنگار ما گفت: پرورش شترمرغ یکی از مشاغل پر سود براي افراد است، اما همانند همه مشاغل زحمات خود را دارد. 

 
وي افزود: شترمرغ عمدتا پرنده اي حساس است که در دوران پرورش باید مراقبت هاي خاص خود را داشته باشد. 

سارانی بیان کرد: این نوع شغل یکی از مشاغل پر سود به شمار می رود که سرمایه مزرعه دار را پس از پرورش و فروش به دو برابر



 
تبدیل می سازد. 

 
وي ادامه داد: هر شتر مرغ چند برابر خود سود آور است و می تواند یک مزرعه دار را ظرف مدت محدودي به سود کلانی برساند. 

 
 

 
دولت ظرفیت روستاها را نادیده گرفته است 

سجاد عارف نژاد کارشناس مسائل اقتصادي در گفت و گو با خبرنگار ما در این خصوص گفت: این صاحبان کسب و کار هاي کوچک

 
در جامعه هستند که در آینده به تولیدکنندگانی در سطح کلان تبدیل می شوند. 

وي افزود: بسیاري از گرانی هاي اخیر در جامعه به واسطه نام تحریم ها رخ داده است و عملا خود تحریم ها تاثیر آنچنانی بر روي

 
قیمت اجناس نباید می گذاشت. 

عارف نژاد با بیان اینکه دولت ظرفیت عظیم روستاها را نادیده می گیرد اظهار کرد: ایران یک کشور چهار فصل با ظرفیت هاي عظیم

 
است که بدون وابستگی به سایر کشورها می تواند از پس تولید کالاهاي اساسی خود بر آید. 

وي ادامه داد: اگر دولت براي تولید گوشت بر روي مزرعه داران روستایی سرمایه گذاري می کرد، در یک برهه زمانی نیازي به وارد

 
کردن گوشت یخ زده برزیلی هم نداشتیم. 

این کارشناس اقتصادي خاطرنشان کرد: فشار هاي آمریکا بر کشور باعث شده است تا پدیده اي جدیدي بنام کاسبان تحریم بوجود

 
آید تا مردم بیشترین هزینه را در این بین متحمل شوند. 



 
 

 
حاشیه نشینی ثمره غافل شدن از روستاها 

حبیب االله دهمرده نماینده مردم سیستان در مجلس شوراي اسلامی هم در این خصوص به خبرنگار ما گفت: مرکز پرورش شترمرغ
واقع در چاه نیمه سیستان به تنهایی می تواند ظرفیت این را داشته باشد که علاوه بر تامین گوشت استان درصدي از گوشت کشور را

 
هم تولید کند. 

وي ادامه داد: در سال 1368 اجراي طرح پایلوت پرورش شترمرغ در چاه نیمه کلید خورد و به صورت ضربتی جوجه شترمرغ خارج از

 
کشور وارد کردیم تا درصدي از گوشت کشور را تامین کنیم. 

وي ادامه داد: در حالی که می توان روستاها را به مرکز پرورش دام تبدیل کرد مهاجرت آنها به شهرها پدیده حاشیه نشینی را رقم زده

 
است. 

دهمرده بیان کرد: در آمارهاي سال 96 اعلام شده است که فقط در چهار شهر سیستان و بلوچستان 1 میلیون حاشیه نشین سکونت

 
دارند که این امر به یکی از مهمترین نواقص استان بدل شده است. 

نماینده مردم سیستان در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: باید گفت که از روستاها غافل شده ایم در حالی که تمام امکانات رفاهی

 
در شهرها وجود دارد همین امر باعث شده است تا روستائیان به شهرها هجوم بیاورند. 

وي خاطرنشان کرد: سیستان و بلوچستان رکوردار حاشیه نشینی در کشور است در حالی که می توان از ظرفیت روستاها در اقتصاد

 
مقاومتی و تولید نیازهاي کشور استفاده کرد. 

انتهاي پیام/



رانت 800 میلیارد تومانی شمش خواران نور چشمی در یک سال!

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1399/08/27

در پی اعتراض صنایع پایین دستی از وضعیت قیمت گذاري و کشف قیمت در بورس کالا و توزیع قطره چکانی کارخانجات در
بورس، وزارت صمت وارد ماجراي تعیین سقف قیمت براي فولاد و محصولات فولادي شد و همزمان نیز براي صادرات این

کالا ها محدودیت هایی در نظر گرفت. در این میان توجه و تمرکز این وزارتخانه از تولید و ...

سرویس اقتصاد جوان آنلاین: این روز ها دخالت وزارت صمت در نرخ گذاري فولاد و محصولات فولادي و عدم نظارت بر تولید
کالا هاي نهایی بازار را دچار آشفتگی کرده است. به طوري که نه تنها رانت موجود در این بازار ها متوقف نشده، بلکه در برخی از
بخش ها سودجویی از این ناهماهنگی در تصمیم گیري ها دوچندان شده است. به طوري که روزگذشته عضو هیئت مدیره انجمن
تولیدکنندگان فولاد ایران از رانت نجومی خرید شمش در بورس کالا خبر داد و گفت: با پول رانت خرید شمش از بورس کالا می توان

 
چندین کارخانه را احیا کرد. 

در پی اعتراض صنایع پایین دستی از وضعیت قیمت گذاري و کشف قیمت در بورس کالا و توزیع قطره چکانی کارخانجات در بورس،
وزارت صمت وارد ماجراي تعیین سقف قیمت براي فولاد و محصولات فولادي شد و همزمان نیز براي صادرات این کالا ها محدودیت
هایی در نظر گرفت. در این میان توجه و تمرکز این وزارتخانه از تولید و توزیع کالا و محصولات نهایی کاهش یافت و نتیجه این
نابسامانی ها آن شد که خریداران شمش از بورس کالا به بهانه عدم تحویل کالا (مواد اولیه) از تولید و توزیع محصول خودداري کردند.

بررسى ها نشان مى دهد طى ماه هاى اخیر با وجود گلایه هاى پیاپى احمد رضوى نیک، رئیس انجمن نوردکاران در خصوص کمبود
عرضه شمش از سوي فولادسازان در بورس کالا، شرکت هاى نوردى کمتر از 40درصد از مجموع شمش معامله شده در بورس کالا را
به صورت محصولات طویل شامل انواع میلگرد، تیرآهن، نبشی و ناودانی در بورس معامله کرده و متأسفانه مابقی این محصولات به

 
قیمت آزاد در بازار فروخته شده است. 

می توان ادعا کرد بخشى از عرضه هاى شمش و اسلب فولادسازان با قیمت هاى ارزان، به جاى حرکت به سمت تولید از سوى برخى
نوردکاران روانه بازار سیاه شده است. به این ترتیب نوردکاران نه تنها از عرضه محصولات خود در بورس پیروي نمی کنند، بلکه روند
قیمتی فروش محصولات آن ها حکایت از آن دارد که این صنف، منتفعان دوران التهاب بازار فولاد تحت تأثیر سیاست قیمت گذاري

 
دستوري شمش فولاد هستند. 

 
با شعار حمایت از مصرف کننده به دنبال منفعت شخصی هستند 

در همین رابطه، دبیر انجمن فولاد با بیان اینکه نوردکاران در برابر کاهش قیمت میلگرد مقاومت کرده و در مقابل، 65 درصد محصول
خود را در بورس عرضه نمی کنند، معتقد است: «این صنف با شعار حمایت از حقوق مصرف کننده به دنبال حفظ منافع شخصی خود

 
هستند و در قبال خرید شمش ارزان، محصول گران را به مصرف کننده نهایی عرضه می کنند.» 

سیدرسول خلیفه سلطانی با اشاره به اینکه براساس آمار هاي رسمی بورس کالا، نوردکارانی که شمش مورد نیاز خود را از بورس کالا
خریده اند، فقط 35 درصد از آن را به صورت محصول در بورس کالا عرضه کرده اند، تصریح کرد: «فولادسازان به رغم بالابودن نرخ
مواداولیه خود و افزایش نرخ ارز، براي حمایت از مصرف کننده واقعی پیشقدم شدند و انتظار داشتیم با کنترل و نظارت وزارت صمت،
نفع این کاهش قیمت به مردم برسد، اما با عرضه هایی که طی هفته هاي اخیر در محصولات نوردي رخ داد، مشخص شد جنجال و



هیاهوي عده اي که دم از حقوق مصرف کننده می زنند، فقط براي منافع شخصی آن ها بوده است؛ به طوري که به رغم کاهش قیمت
شمش، قیمت میلگرد آن هم در بورس کاهش ناچیزي پیدا کرد و در واقع این ارزانی شمش فولاد در میانه راه گم شد و به مردم

 
نرسید!» 

 
تخلف نوردکاران در روز روشن 

سیدرضا شهرستانی عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با انتقاد از نظارت ناکافی دولت بر عرضه محصولات نهایی
فولادي در بورس کالا، گفت: «متأسفانه دولت به جاي اصرار بر افزایش عرضه محصولات نهایی که مورد استفاده مردم است، بر عرضه
فولاد میانی تمرکز کرده و رانت بالایی را به عده محدودي از نوردکاران نورچشمی اعطا می کند که میزان آن فقط در مهر امسال بالغ

 
بر 600میلیارد ریال بوده است. 

به عبارت دیگر این عده انگشت شمار کل سرمایه گذاري انجام شده براي احداث کارخانه خود را فقط با یک سال بهره مندي از این

 
رانت عظیم بازگشت می دهند! به همین دلیل هم دائماً در دولت و مجلس و نهاد هاي دیگر در حال رایزنی هستند.» 

شهرستانی افزود: «وقتی از عدم عرضه نوردکارانی که شمش را خریده اند صحبت می شود، اعلام می کنند که این شمش ها را به

 
صورت سلف خریده ایم و هنوز تحویل نگرفته ایم. 

حتی اگر براساس ادعاي همین جماعت آمار و ارقام را بررسی کنیم، می بینیم که میزان شمش فولادي که در مهر سال جاري تحویل
نوردکاران شده 480 هزار تن و میزان معامله محصولات نوردي مربوط به خریداران شمش 222 هزار تن بوده است، در حالی که حتی
به صورت حداقلی و براساس مصوبات کارگروه تنظیم بازار، باید 287 هزار تن محصول عرضه می شده است؛ یعنی 65 هزار تن
محصول در بورس کالا عرضه نشده و به طور خوشبینانه در بازار به فروش رسیده است؛ بنابراین با توجه به اختلاف حدود هزار تومانی

 
میلگرد در بورس کالا و بازار، رقمی حدود 800 میلیارد تومان رانت آن هم فقط در یک سال نصیب عده اي انگشت شمار می شود!» 

 
با پول رانت خرید شمش از بورس کالا می توان چندین کارخانه را احیا کرد! 

عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد خاطر نشان کرد: «با این میزان رانتی که نصیب نوردکاران نورچشمی می شود، می توان
هر ماه چند کارخانه تعطیل شده را احیا کرد و در این شرایط اقتصادي، به تولید و اشتغال کشور و معیشت مردم کمک کرد. حتی می
توان سالانه چند کارخانه جدید در مناطق محروم ساخت و چرخ توسعه کشور را چرخاند، اما متأسفانه شاهدیم که این عده محدود با
حمایت برخی مسئولان، نه تنها از این رانت خواري سیر نشده اند، بلکه به دنبال رانت بیشتر در سایه دستورالعمل ها و شیوه نامه هاي

جدید هستند که امیدواریم با درایت و حساسیت نهاد هاي نظارتی جلوي اقدامات مخرب آن ها گرفته شود.»



790 جواز تاسیس در قم صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1399/08/27

قم - ایرنا - رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: به منظور عملیاتی ساختن راهبرد جهش تولید از ابتداي سال
جاري تاکنون 790 فقره جواز تاسیس ایجادي در استان صادر شده است.

قم - ایرنا - رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم
گفت: به منظور عملیاتی ساختن راهبرد جهش تولید از
ابتداي سال جاري تاکنون 790 فقره جواز تاسیس ایجادي

 
در استان صادر شده است. 

محمود سیجانی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار
ایرنا، بیان کرد: این تعداد جوار تاسیس با 72هزار و 131
میلیارد ریال سرمایه گذاري و پیش بینی اشتغالزایی

 
براي15هزار272 تن در قم صادر شد. 

وي افزود: همچنین 37 فقره جواز تاسیس توسعه اي در قالب توسعه واحدهاي موجود با سرمایه گذاري چهار هزار238 میلیارد ریال و

 
اشتغالزایی براي 682 تن طی این مدت صادر شده است. 

وي ادامه داد: درمجموع تعداد کل جواز تاسیس موجود استان 2هزار و 7 مجوز با پیش بینی ایجاد اشتغال براي 46هزار و 383 تن و

 
325هزار و 624 میلیارد ریال سرمایه گذاري است که این شاخص رغبت به سرمایه گذاري جدید در استان را نشان می دهد. 

سیجانی گفت: در این مدت تعداد 83 فقره پروانه بهره برداري ایجادي نیز با سه هزار 425 میلیارد ریال سرمایه گذاري و اشتغالزایی
براي یکهزار و 770 تن و تعداد 68 فقره پروانه بهره برداري توسعه اي با 2هزار و 462 میلیارد ریال سرمایه گذاري و اشتغالزایی براي

 
یکهزار و 39 تن صادر شد. 

وي بیان کرد: در همین رابطه به طور کلی تعداد 2هزار و 270 فقره پروانه بهره برداري با اشتغالزایی 58هزار و 800 تن و سرمایه

 
گذاري 55هزار و 304میلیارد ریال در استان موجود است. 

وي همچنین به نظارت مستمر کارشناسان سازمان صنعت، معدن و تجارت قم برنحوه فعالیت واحدهاي تولیدي اشاره کرد و ادامه داد:

 
به همین منظور در این مدت تعداد 49 فقره پروانه بهره برداري در استان به علت عدم فعالیت ابطال یا تعلیق شده است. 

حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی استان قم فراتر از 51 هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاري
صورت گرفته در حدود 2هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 58 هزار تن فرصت اشتغال ایجادشده است؛
همچنین قم داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات - و فناوري



اطلاعات و ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آن ها موقعیت ممتازي براي

 
توسعه سرمایه گذاري، تولید و اشتغال دارد. 

 
برچسب ها 

 
- قم 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- جهش تولید 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



ارزش دلاري کالاهاي صادراتی استان سمنان 26 درصد افزایش یافت

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1399/08/27

فصل اقتصاد - سمنان- ایرنا- معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان
گفت: ارزش دلاري هر تن کالاي صادراتی استان امسال بیش از یکهزار دلار بود و 26 درصد افزایش یافت.

فصل اقتصاد - معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت
سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان گفت: ارزش
دلاري هر تن کالاي صادراتی استان امسال بیش از یکهزار

 
دلار بود و 26 درصد افزایش یافت. 

به گزارش فصل اقتصاد، حمیدرضا مداح روز دوشنبه در
نشست بررسی موانع صادراتی واحدهاي تولیدي استان
سمنان افزود: متوسط ارزش دلاري هرتن کالاي صادراتی

 
در استان امسال یکهزار و 104 دلار بود که نسبت به مدت مشابه آن در سال گذشته 26 درصد افزایش داشت. 

وي افزود: بیش از 140 هزار تن کالا به ارزش حدود 155 میلیون دلار توسط 78 شرکت از گمرك استان در هفت ماه نخست امسال

 
صادر شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر ارزش 14 درصد افزایش نشان می دهد. 

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان سمنان تصریح کرد: این میزان صادرات شامل 75 قلم
کالا از قبیل سود سوزآور ، کابل زمینی ، کربنات دي سدیم ، محصولات یکبار مصرف ، هیدروکربن سبک ، کابل ، سیلیسیوم ، کولر

 
آبی ، پودر لباسشویی ، شیرینی و شکلات ، قطعات و اجزا از آهن و فولاد بود. 

وي یادآور شد: 42 کشور جهان از قبیل عراق ، ترکیه ، هند ، ارمنستان ، گرجستان ، هنگ کنگ ، ازبکستان ، ترکمنستان ، افغانستان

 
، امارات متحده عربی ، اندونزي ، و اکراین، مقصد کالاهاي صادراتی از استان سمنان بود. 

وي اظهار داشت: امسال حدود هفت هزار و 100 تن کالا به ارزش بیش از 30 میلیون دلار به استان وارد شد که عمده کالاهاي
وارداتی شامل اجزا و قطعات ماشین و دستگاه هاي برقی ، پنبه حلاجی نشده ، اجزا قطعات ترانسفورماتورها ، پروپیلن ، لقا کننده ها و

 
مبدلهاي استاتیک برقی ، تنظیم کننده ولتاژ ، و روغن ترانسفورماتور، بود. 

مداح با بیان اینکه متوسط ارزش دلاري هرتن کالاي وارداتی چهار هزار و 300 دلار بود بیان کرد: این مقدار کالاهاي وارداتی از 16
کشور جهان از قبیل کشورهاي ترکیه ، چین ، ازبکستان ، ایتالیا ، آلمان ، بلژیک ، هلند ، امارات متحده عربی و غیره به گمرك استان

 
وارد شد. 

استان سمنان با داشتن حدود یکهزار و 840 پروانه بهره برداري واحدهاي صنعتی و معدنی با سرمایه گذاري حدود 76 هزار میلیارد
ریال و اشتغال براي بیش از 68 هزار و 800 نفر، یکی از قطب هاي صنعتی و معدنی شرق کشور محسوب می شود.



رشد 18.1 درصدي میزان استخراج اسمی پروانه هاي معدنی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1399/08/27

فصل اقتصاد - تهران-ایرنا- بررسی میزان استخراج اسمی پروانه هاي بهره برداري معدن در نیمه نخست امسال نسبت به
مدت مشابه پارسال افزایش 18.1 درصدي را نشان می دهد.

فصل اقتصاد - بررسی میزان استخراج اسمی پروانه هاي
بهره برداري معدن در نیمه نخست امسال نسبت به مدت

 
مشابه پارسال افزایش 18.1 درصدي را نشان می دهد. 

گزارش روز دوشنبه ایرنا برپایه جداول آماري وزارت
صنعت، معدن وتجارت حاکی است، امسال در دوره
فروردین لغایت شهریورماه، تعداد 308 فقره پروانه بهره
برداري از معدن با میزان استخراج اسمی 13 میلیون و

954 هزار تن صادر شد که زمینه اشتغال دو هزار و 538 نفر فراهم خواهد ساخت که در مقایسه با نیمه نخست سال 98 از نظر

 
اشتغال 2.3 درصد کاهش دارد.  

بررسی آمارهاي مربوطه گویاي آن است که تعداد پروانه هاي صادره در دوره این گزارش نسبت به نیمه نخست پارسال افزایش 7.3

 
درصدي دارد. 

سال گذشته باصدور 287 فقره پروانه بهره برداري از معدن براي استخراج اسمی 11 میلیون و 812.4 هزار تن زمینه اشتغال دو هزار

 
و 598 نفر را فراهم کرده بود. 

 
فارس بالاترین تعداد پروانه بهره برداري 

برابر آمارهاي صادره توسط وزارتخانه مزبور، در نیمه نخست امسال استان فارس با 29 فقره پروانه بهره برداري از معدن بالاترین سهم

 
را به خود اختصاص داد و سپس استان هاي مرکزي و اصفهان به ترتیب با 27 و 24 در رده بعدي قرار دارند. 

 
بیشترین اشتغال سهم استان فارس 

باستناد آمار مورد بررسی استان فارس با زمینه سازي اشتغال 294 نفر در قالب پروانه هاي یاد شده، بیشترین سهم را از آن خود

 
ساخت و پس از آن کرمان و آذربایجان شرقی به ترتیب با 245 و 213 نفر در جایگاه هاي بعدي قرار گرفته اند. 

 
خوزستان بالاترین میزان استخراج اسمی 

استان خوزستان از نظر میزان استخراج اسمی باستناد پروانه هاي بهره برداري در نیمه نخست 99 با رقم یک میلیون و 659 هزار تن
بالاترین سهم را از آن خود ساخت و پس از آن آذربایجان شرقی با یک میلیون و 359 هزار تن و فارس با 901.6 هزار تن در رده هاي

 
بعدي جاي گرفته اند. 

به گزارش فصل اقتصاد، ایران با شناسایی حدود 57 میلیارد تن ذخیره معدنی که 37 میلیارد تن آن قطعی و بقیه احتمالی است، در
جهان جایگاه پانزدهم را به خود اختصاص داد و سالیانه از پنج هزار و 600 معدن فعال کشور بطور متوسط 400 میلیون تن انواع مواد

معدنی استخراج می شود که سهم مصالح ساختمانی آن 60 تا 65 درصد برآورد شده است.



جوانان بیکار بخوانند / مشاغلی جذاب و پولساز در گوشی هاي موبایل که نمی

دانید!

منبع: رکناشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1399/08/27

رکنا: به نظر می رسد فضاي استارتاپ ها چند وقتی است مورد استقبال جوانان و علاقمندان به حوزه کارآفرینی بوده است.
علاوه بر این بسیاري از مشاغل در فضاي مجازي هم با توجه به شیوع بیماي کرونا رشد قابل توجهی کرده اند. محمد مهدي

باریده، که یکی از کارآفرینان در حوزه استارتاپ است در خصوص فضاي استارتاپی ...

به گزارش خبرنگار اجتماعی رکنا ، محمد مهدي باریده،
مشاور و مربی راه اندازي و توسعه کسب و کار در رابطه با
استقبال جوانان از کسب و کارهاي استارتاپی در چند سال
اخیر به خبرنگار اجتماعی رکنا اظهار داشت: با توجه به
افزایش ضریب نفوذ اینترنت در 4 یا 5 سال اخیر در ایران
و تغییر روند انجام کارها از روش هاي سنتی و قدیمی به
روش هاي جدید، فرایند هایی که در حال رخ دادن هستند
نیاز دارند که زیرساخت هایشان مبتنی بر فضاي آي تی

((IT باشد. اکنون فرقی نمی کند در یک کارخانه بزرگ یا کسب و کاري خانگی فعالیت کنیم، اگر توانمندي استفاده از فضاي مجازي
را چه در جهت معرفی و چه در جهت توسعه اش نداشته باشیم طبیعتاً عقب می افتیم و درجا می زنیم. در حال حاضر با توجه به
همه گیري موبایل و نفوذ اینترنت در کشور علاقه مندي به ایجاد کسب و کار در فضاي مجازي افزایش یافته است که این موضوع به
چند دلیل است، اول اینکه این حوزه هزینه بسیار کمی را نسبت به ایجاد یک فضاي فیزیکی نیاز دارد، دوم همه گیري این فضا است،
یعنی ما براي معرفی یک محصول می توانیم در پلتفرم هاي مختلف آن را معرفی کنیم، و در نهایت ارزان بودن این فضا نیز دلیل سوم
علاقمندي به ایجاد کسب و کار در فضاي مجازي است، به عبارت دیگر ما در فضاي مجازي هزینه هاي تبلیغات و فضاي فیزیکی را
نداریم و با هزینه هاي کمتر می توانیم محصولات خودمان را معرفی کنیم. بنابراین با توجه به این پارامترها و با توجه به وضعیت
اقتصادي کنونی که وضعیتی پرتطالم دارد، علاقمندي افراد به ایجاد کسب و کارهاي نوپا زیاد شده است. اکنون هرکس سعی می کند
ایده اي که دارد را تبدیل به کسب و کار کند، اگرچه کرونا نیز در این موضوع مزید بر علت شده و در واقع به رشد کسب و کارهاي

 
نوپا در فضاي مجازي شدت داده است. 

دولت به خوبی نتوانسته با کسب و کارهاي نوپا خود را تطبیق دهد باریده با اشاره به موضوع حمایت هاي دولتی از استارتاپ ها در
کشورمان افزود: در جوامع توسعه یافته بحث حمایتگري یک مسئله است و مسئله قانون گذاري نیز مسئله اي دیگر به حساب می آید.
دولت و زیر مجموعه هاي آن مصداق هایی رگولاتوري هستند و رگولاتور نقش تعیین کننده در نحوه فعالیت کسب و کارها دارد.
اتفاقی که در ایران افتاده این است که چون کسب و کارهاي نوپا جلو تر از رگولاتور یا قانون گذار حرکت کرده اند، دولت به خوبی
نتوانسته تطبیق پذیري لازم را با این کسب و کارها داشته باشد و همیشه از آن ها عقب بوده است، در این خصوص مثال هاي
متفاوتی را می شود ذکر کرد از جمله فیلتر پلتفرم ها، تعطیلی و پلمپ کسب و کارها و... . نیازمندي و درخواست کسب و کارهاي نوپا
واستارتاپ ها این است که دولت بتواند اطلاعات خود را در حوزه این کسب و کارها بالاتر ببرد و جلوي پاي این کسب و کارها سنگ



اندازي نکند، در اینجا بحث حمایتی یک موضوع است و بحث مانع شدن از فعالیت استارتاپ ها مسئله اي دیگر است. در جاهایی
دولت باید بتواند از توانمندي این کسب و کارها استفاده کند، اگر مجموعه اي دولتی بخواهد باهوش عمل کند، باید زیرساخت هایش
را طوري ایجاد کند که از استارتاپ ها هم بتواند بهره بگیرد، زیرا استارتاپ ها با هزینه اي کمتر و سرعتی بیشتر می توانند نتیجه اي

 
مطلوب را براي این مجموعه ها ایجاد کنند. 

در آموزش راه اندازي کسب و کارهاي نوپا ضعیف عمل کرده ایم هم بنیان گذار و مدیر توسعه کسب و کار پی پینگ در خصوص سواد
و دانش افراد حاضر در حوزه کسب و کارهاي نوپا گفت: در حوزه راه اندازي کسب و کارهاي نوپا توجه به این نکته ضروري است که
همیشه اشاره می کنیم که فلان شخص یا کسب و کار فردي موفق بوده است ولی در واقع فرایند صحیح راه اندازي کسب و کارها را
تشریح نمی کنیم. اتفاقی که در ایران افتاده است این بوده که تکیه ما همواره بر حوزه هاي فعالیت یکسري کسب و کارهاي موفق
بوده و فقط به نتایج پایانی آن کسب و کارها را توجهمی کنیم، این در حالی است که به آموزه ها و حوزه هاي یادگیري این افراد و
کسب و کارها چندان اشاره نمی کنیم، بنابراین در مجموع ما در بحث فرهنگ سازي آموزش ایجاد کسب و کارهاي نوپا ضعیف عمل
کردیم و این باعث شده که هزینه و انرژي زیادي از افراد گرفته شود. لازم به ذکر است که مجموعه هاي مختلفی از جمله شتاب
دهنده ها و فضاهاي کار اشتراکی و پارك هاي علم و فناوري تلاش می کنند فضاي کسب و کاري را تقسیم و آموزش هاي لازم را به
دیگران بدهند اما به نظر می رسد آموزش هاي کسب و کارهاي نوپا باز هم خیلی ضعیف بوده است، در هر حال با توجه به شیوع
بیماري کرونا و آزاد شدن دسترسی به اطلاعات، اکثر افرادي که توانمندي و پتانسیلی در این زمینه ها داشتند شروع به برگزاري دوره

 
هاي آنلاین و انتقال تجربه هایشان کرده اند که از یکسال گذشته تا الان رشد بهتر و خروجی خوبی داشته اند. 

لزوم کسب تجربه، قبل از راه اندازي یک کسب و کار جدید محمدمهدي باریده در پایان گفت و گو و در توصیه به افرادي که می
خواهند کسب و کاري تازه را راه اندازي کنند، خاطرنشان کرد: توصیه من به افرادي که مایل اند کسب و کاري تازه را راه اندازي کنند
این است که قبل از راه اندازي یک کسب و کار، ابتدا تجربه اي در چند کسب و کار کسب کنند و با چند مدیر خوب کار کنند و بعد
از اینکه اصطلاحاً چم و خم کار را در دست گرفتند، سپس در فضاي مجازي و یا در فضاي شخصی، کسب و کارشان را راه اندازي

 
کنند. 

خبرنگار : مهدي برازنده



کم توجهی مسئولان قم به پژوهش هاي دانشجویی

منبع: قم پرسشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش قم پرس علیرضا محمدرضایی پیش از ظهر دوشنبه در نشست خبري با اصحاب رسانه در سالن جلسات این
دانشگاه با بیان اینکه جذب دانشجویان خارجی، امضاي تفاهم نامه هاي مختلف با دانشگاه هاي بغداد، کوفه و کربلا و

همچنین عضویت در شبکه مجازي...

به گزارش قم پرس علیرضا محمدرضایی پیش از ظهر دوشنبه در نشست خبري با اصحاب رسانه در سالن جلسات این دانشگاه
با بیان اینکه جذب دانشجویان خارجی، امضاي تفاهم نامه هاي مختلف با دانشگاه هاي بغداد، کوفه و کربلا و همچنین عضویت در
شبکه مجازي دانشگاه هاي جهان اسلام ازجمله اقدام هاي انجام شده براي نشان دادن افتخارات علمی اساتید و دانشجویان بوده است،
گفت: در پردیس فارابی دانشگاه تهران 120 عضو هیأت علمی وجود دارد و چهار هزار و 200 دانشجو در سه مقطع کارشناسی،
کارشناسی ارشد و دکترا که این دانشجویان در 31 رشته در مقطع دکترا، 64 رشته کارشناسی ارشد و 12 رشته کارشناسی مشغول

 
علم آموزي و کسب دانش هستند. 

رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران با اشاره به اینکه پردیس فارابی دانشگاه تهران داراي 12 مجله علمی است که هشت مجله داراي
نمایه علمی پژوهشی و برخی داراي نمایه هاي جهانی می باشند، افزود: انتشار تنها مجله زبان عربی دانشگاه تهران و چاپ اولین مجله

 
مدیریت در خاورمیانه ازجمله افتخارهاي علمی دانشگاه است. 

وي با تاکید بر این نکته که روند اخذ نمایه بین المللی براي فصلنامه مطالعات معاصر این دانشگاه در حال انجام است، ادامه داد:
دانشگاه پردیس فارابی داراي سه برنامه راهبردي بین المللی شدن، توجه به کارآفرینی و اشتغال زایی و همچنین تقویت و ایجاد
دانشگاه اخلاق مدار و ارتقاي حس مسئولیت پذیري در بین دانشجویان را براي اهداف متعالی در زندگی و جامعه برنامه ریزي کرده

 
است. 

محمدرضایی با اعلام اینکه مجموعه دانشگاه پردیس فارابی آمادگی دارد با همکاري با مسئولان و افراد مربوطه مشکل هاي موجود در
حوزه مدیریت، اشتغال، صنایع و کارآفرینی را با استفاده از ظرفیت هاي علمی موجود در دانشگاه به طور جدي برطرف کند، افزود:
بیش از 30 هزار دانشجو فارغ التحصیل این دانشگاه اکنون در مسئولیت هاي مختلف مشغول فعالیت هستند و استفاده از ظرفیت این

 
دانشجویان کمک بسیاري براي توسعه استان و دانشگاه را در زمینه هاي مختلف در پی خواهد داشت. 

وي خبر از بهره گیري دستگاه هاي مختلف از پژوهش هاي علمی این دانشگاه براي حل مشکلات، با معرفی تمام پایان نامه ها به
دستگاه ها و سازمان هاي مرتبط در استان را داد و گفت: متأسفانه تاکنون از ظرفیت هاي عظیم علمی این دانشگاه در سطح استان

 
استفاده نشده و با توجه به مشکلات موجود، یکی از مهمترین برنامه هاي این دانشگاه برنامه ریزي در حوزه اشتغال است. 

محمدرضایی با بیان اینکه معرفی اساتید در سطح بین المللی اقدامی در راستاي بین المللی شدن پردیس فارابی است خواهد بود و با
این اقدام در گام نخست براي بین المللی شدن، تمام دانشجویان دانشگاه هاي جهان اسلام با رزومه علمی اساتید این دانشگاه آشنا
می شوند، افزود: کارآفرینی از دیگر راهبردهاي این دانشگاه است و تاکنون چهار جشنواره ایده تا بازار را برگزار کردیم که به
برگزیدگان این جشنواره نیز با استفاده از وام هاي صندوق امید تسهیلات مناسبی ارائه شده است که 12 طرح مهم اقتصادي و



کارآفرینی توسط این دانشگاه حمایت شده است و با استفاده از تسهیلات صندوق، به طرح هاي نو و بدیع که منجر به اشتغال زایی در

 
روستاها می شود 500 میلیون و در حوزه شهري تا 250 میلیون تومان تسهیلات ارائه می شود. 

وي بابیان اینکه تاکنون بیش از 10 هزار دانشجو در آموزش هاي مجازي از این دانشگاه فارغ التحصیل شده اند و در سال تحصیلی
جدید 2 هزار دانشجوي جدیدالورود در رشته هاي مجازي پذیرش شده اند، افزود: در راستاي تلاش براي توسعه رشته هاي این
دانشگاه بسیاري از گرایش هاي رشته حقوق و مدیریت در کشور ازجمله ابداعات این دانشگاه است و توسعه رشته هاي این دانشگاه

 
نیز بر پایه اولویت ها و نیازهاي کشور برنامه ریزي می شود. 

رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران با اعلام اینکه با شیوع کرونا و برگزاري مجازي کلاس هاي دانشگاه هم اکنون حدود هزار کلاس
درس به صورت مداوم و هفتگی برگزار می شود، ادامه داد: با توجه به ظرفیت هاي آموزش مجازي پردیس فارابی دانشگاه تهران

 
امیدواریم جذب دانشجویان بین المللی در این دانشگاه نیز به صورت مجازي محقق شود. 

وي خبر از افتتاح اولین انجمن سواد رسانه اي در پردیس فارابی دانشگاه تهران در آینده اي نزدیک را به اصحاب رسانه داد و افزود:
هم اکنون رشته مدیریت رسانه در دانشکده مدیریت تدریس و به زودي نیز اولین مرکز مشاوره اي دانشگاهی به عنوان یکی از فعالیت

 
هاي اجتماعی دانشگاه نیز در قم افتتاح خواهد شد. 

 
منبع : مهر 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



جهانگیري:بودجه چوب ادب سیاستمدارانی است که تنها شعار می دهند

منبع: دیپلماسی ایرانیشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1399/08/27

 
هفتادوپنجمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی صبح امروز(دوشنبه) به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد. 

به گزارش ایسنا، جهانگیري در این جلسه با اشاره به اهمیت بودجه سال 1400 کشور، گفت: بودجه سال آینده کشور و جهت گیري

 
هاي اصلی آن باید با محوریت سیاست هاي اقتصاد مقاومتی تدوین شود. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه از هفته آینده بحث درباره منابع و مصارف بودجه سال 1400 در دولت انجام خواهد شد، اظهار

 
امیدواري کرد که بودجه مطابق سنوات گذشته در زمان مقرر در اختیار نمایندگان مجلس شوراي اسلامی قرار بگیرد. 

وي با اشاره به اینکه تحریم ها و شیوع کرونا فشارهاي مضاعفی بر بودجه کشور در سالجاري وارد کرده است، گفت: به فضل الهی این
دوره سخت را پشت سر خواهیم گذاشت و تصور دشمنان ایران که فکر می کردند ایران دچار کسري بودجه شدیدي شده و اقتصادش

 
فرو خواهد ریخت، باطل خواهد شد. 

جهانگیري افزود: با وجود همه سختی ها و دشواري ها که بر دولت و ملت ایران گذشت با همتی که مدیران کشور در موضوع بودجه از
خود نشان دادند، موفق شدیم تاکنون از این مرحله عبور کنیم هرچند برخی نمی خواهند قدر این زحمات را بدانند و حرف هایی را بر

 
زبان جاري می کنند که جز دلسرد کردن مدیریت کشور ثمري ندارد. 

وي با تاکید بر اینکه همه می دانند که زبان مدیران دولت براي پاسخگویی زبان الکن نیست، گفت: ما شرایط کشور و مردم را در
موضع گیري هاي خود لحاظ می کنیم و می دانیم که مردم در شرایط سخت کنونی از مسئولان خود انتظار دارند که به فکر زندگی و

 
معیشت آنان باشند نه اینکه سرگرم دعوا و مجادله با یکدیگر شوند چرا که این مسئله گره اي از زندگی آنان باز نمی کند. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه مکرر گفته ام کارنامه این دولت قابل مقایسه با هر دولت دیگري در سالهاي پس از انقلاب
اسلامی است، گفت: براي مقایسه می توان به دو سال و نیم پایانی دولت آقاي احمدي نژاد و دو سال و نیم ابتدایی دولت تدبیر و امید
پرداخت که در این دو برهه کشور با تحریم هاي بین المللی مواجه بود. البته دولت قبل در آن مقطع بیش از دو میلیون بشکه نفت
صادر می کرد که از محل آن 210 میلیارد دلار درآمد در اختیار داشت اما درآمد دولت تدبیر و امید در دو سال و نیم ابتدایی آغاز

 
بکار خود تنها 120 میلیارد دلار بود. 

جهانگیري با تاکید بر اینکه با کلی گویی و شعار در کشور اتفاقی رخ نمی دهد، اظهار داشت: در دو سال و نیم پایانی دولت گذشته
میزان اشتغال خالص کشور روند کاهنده داشت و تقریباً صفر بود در حالی که در مقایسه با دو سال و نیم ابتدایی آغاز به کار دولت
تدبیر و امید سالانه 500 هزار شغل ایجاد شد و همچنین نرخ تورم در دولت گذشته رو به بالا بود و به 36 درصد رسید در حالی که

 
تورم در دولت آقاي روحانی روند کاهنده داشت و به 11.2 کاهش یافت. 

معاون اول رییس جمهور افزود: این دستاوردها در شرایطی اتفاق افتاد که فقط مدیریت دولت جابه جا شد. کسانی که می گویند
مدیران دولت دچار ضعف هستند خوب است این دو مقطع زمانی که شرایط کشور از لحاظ تحریم هاي بین المللی یکسان بوده است

 
را مقایسه کنند و ببینند چه اتفاقاتی در بخش هاي مختلف اقتصادي کشور رخ داد. 

وي با تبیین برنامه ریزي هاي انجام شده در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی براي مقاوم کردن اقتصاد کشور در برابر تکانه هاي
خارجی، گفت: اجراي برنامه هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی شرایط کشور را روز به روز بهتر کرد. به طوریکه در شروع کار دولت
تدبیر و امید به ناگهان قیمت نفت به بشکه اي 30 دلار کاهش یافت اما براي هیچ کدام از شاخص هاي کلان اقتصادي نظیر تورم،

 
صادرات و میزان تولید مشکلی پیش نیامد و تغییري ایجاد نشد. 



 جهانگیري اظهار داشت: در دوره جدید تحریم ها که باید به واقع از آن به عنوان جنگ اقتصادي یاد کرد، آمریکایی ها به دنبال
فروپاشی ایران بودند و حتی تا آنجا رفتند که جنگ نظامی را نیز چاشنی کار خود کنند، ترور سردار شهید سلیمانی و برخی اتفاقات
دیگر در منطقه خلیج فارس نشانه هاي تصمیمات آنها بود ، البته برخی اتفاقات را نمی توان در مقطع کنونی بیان کرد و شاید در
شرایط دیگر بتوانیم براي مردم تبیین کنیم که دشمنان چه برنامه ریزي هایی براي کشور انجام داده بودند. قطعا هیچکس نمی تواند

 
انفجار در یک نفت کش ایرانی را موضوعی اقتصادي قلمداد کند، دولت اجازه نداد در این شرایط سخت، اقتصاد کشور فرو بپاشد. 

معاون اول رییس جمهور گفت: هدف آمریکا اقتصاد ایران نبود می خواستند ایران را از هم بپاشانند. در این مقطع حساس مردم ایران

 
مشکلات را تحمل کردند و دولت هم فشار زیادي را متحمل شد که این مقاومت در تاریخ ماندگار خواهد شد. 

وي افزود: بودجه کشور در سال 1400 و جهت گیري هاي اصلی آن باید با محوریت سیاست هاي اقتصاد مقاومتی تدوین شود،
کاهش اتکا به درآمدهاي نفتی در تنظیم بودجه سال آینده لحاظ خواهد شد البته این به معناي آن نیست که ما از سهمیه و حق
صادرات نفتی خود چشم پوشی کنیم. دولت ایران هیچگاه از حق ملت خود نخواهد گذشت. هنر مدیریت این است که این درآمدها را

 
در جاي خود هزینه کند و در بودجه جاري قرار ندهد. 

جهانگیري با بیان اینکه صادر کنندگان غیرنفتی در این دوره همانند سربازان خط مقدم به کشور خدمت کردند، گفت: حمایت از

 
صادر کنندگان از جهت گیري هاي بودجه سال آینده خواهد بود و ما قدردان آنها هستیم. 

معاون اول رییس جمهور جهت گیري دیگر بودجه سال آینده را ایجاد امنیت غذایی توصیف کرد و گفت: در سال پایانی دولت گذشته
6 میلیون تن گندم وارد کشور می شد و کشتی هاي متعددي در کنار بنادر بودند و نمی توانستند کالاهاي خود را در ساحل تخلیه
کنند در شرایطی که در برخی از استان هاي کشور ذخیره گندم فقط براي چند روز وجود داشت. در حالی که امروز دولت واردات
گندم را فقط براي حفظ و افزایش میزان ذخایر استراتژیک کشور انجام می دهد. برنامه دولت در حمایت از کشاورزان و انجام اقدامات
اساسی نظیر خرید تضمینی قیمت گندم که از کیلویی 400 تومان در سال 92 به 4000 تومان براي سال زراعی آینده رسیده است

 
باعث شد که ما بیش از پیش در زمینه تولید گندم خودکفا شویم. 

وي با تاکید بر اینکه یکی دیگر از رویکردهاي بودجه سال آینده ممنوعیت واردات کالاهاي لوکس و غیرضروري خواهد بود، گفت: در
دوره جدید تحریم ها دولت بیش از 2000 قلم کالا را در فهرست کالاهاي لوکس قرار داد و واردات آنها را ممنوع کرد اما متاسفانه
برخی براي زیر سوال بردن عملکرد دولت می روند و به موردي در فهرست هاي وارداتی دست پیدا می کنند و آن را بزرگنمایی می

 
کنند در حالی که در دوره تحریم هاي قبل در دولت گذشته به طور رسمی خودروهاي لوکسی نظیر پورشه وارد کشور می شد. 

معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به ضرورت حمایت از معیشت محرومان و افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی و نیز
کمک به معیشت بیکارانی که از بیمه برخوردار نیستند در بودجه سال 1400، گفت: حمایت از اقشار محروم و آسیب پذیر جامعه در
بودجه سال آینده از جهت گیري هاي اصلی خواهد بود. رسیدگی به حقوق کارکنان و بازنشستگان و متناسب سازي دستمزدها و
دریافت ها در راستاي عدالت بنیانی سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در تدوین بودجه سال آینده لحاظ خواهد شد. ما می دانیم وضع
زندگی کارمندان و کارگران دشوار است و آنها به سختی زندگی خود را اداره می کنند، در این شرایط دشوار اقتصادي تلاش کردیم که
به میزان قابل توجهی حقوق کارمندان اداري و بازنشستگان افزایش یابد، خوب است که منتقدان مقایسه کنند در آن شرایطی که

 
بیش از 2 میلیون بشکه نفت با قیمت هاي بالا صادر می شد چه میزان به حقوق کارمندان و بازنشستگان اضافه کردند. 

 جهانگیري ادامه داد: طرح هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی که بیش از 100 مورد آن در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به تصویب
رسید باید با قوت ادامه یابد، این طرح ها علاوه بر اینکه تاب آوري اقتصاد ما را بالا برد، کشور را از واردات برخی کالاها نیز بی نیاز

 
کرد. 

وي افزود: این طرح ها باید در اولویت کار دستگاه ها، نظام بانکی و صندوق توسعه ملی باشد. یک نمونه از پروژه هاي اولویت دار
اقتصاد مقاومتی، راه اندازي پالایشگاه ستاره خلیج فارس بود. فرض کنید اگر این پالایشگاه در سالهاي گذشته احداث نمی شد با
شروع دور جدید تحریم ها مشکلات زیادي براي کشور در تامین بنزین ایجاد می شد، امروز این پالایشگاه علاوه بر رفع نیاز داخلی

 
مصرف بنزین به محلی براي صادرات بنزین کشور و تامین ارز کشور تبدیل شده است 



 جهانگیري گفت: موضوع کرونا نیز باید بعنوان موضوعی جدي در بودجه سال 1400 با سرفصلی مشخص مدنظر قرار گیرد و حمایت
از شرکت هاي دانش بنیان باید در بودجه سال آینده مورد نظر باشد. شرکت هاي دانش بنیان در دوران کرونا کمک فراوانی در تولید

 
ماسک و تجهیزات پزشکی کردند که این روند باید جدي تر دنبال شود. 

معاون اول رییس جمهور گفت: تجربه من به عنوان فردي که هم در دولت و هم در مجلس فعالیت کرده ام می گوید؛ بودجه چوب
ادب سیاستمداران بویژه سیاستمدارانی است که تنها شعار می دهند. منابع و مصارف در بودجه کشور موضوعی واقعی است و باید با
آن منطقی برخورد کرد. نمی توان ذهنی و خیالی منابع کشور را افزایش دهیم. متاسفانه برخی مسائلی که در حال حاضر عنوان می

 
شود با ده برابر بودجه کنونی نیز نمی توان به آن حرف ها جامه عمل پوشاند. 

وي افزود: برخی می گویند منابع گمرکی را افزایش بدهیم، کسی که این حرف را می زند نشان می دهد که کمترین آشنایی با اقتصاد
ندارد زیرا این دست محاسبه ها موجب افزایش قیمت همه کالاها در کشور می شود. باید آشکارا و شفاف به مردم بگویند درآمدي که

 
از این تصمیم حاصل می شود، پیامدهاي آن تورم و افزایش سرسام آور قیمت همه کالاها خواهد بود. 

دکتر جهانگیري اظهار امیدواري کرد؛ بودجه سال آینده، نقطه آغاز تفاهم و همکاري دولت و مجلس جدید باشد و اگر منابعی وجود
داشته باشد که از چشم دولت دور مانده باشد و معرفی شود، قدردانی خواهیم کرد و منابع جدید را براي کمک به زندگی و معیشت

 
مردم صرف خواهیم کرد. 

معاون اول رییس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به گزارش رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در خصوص سیاست
هاي اقتصاد مقاومتی و ساخت مسکن در روستاها و شهرهاي کوچک براي محرومان، گفت: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کارهاي
بزرگی در سالهاي اخیر انجام داده است به ویژه در ساخت مسکن پس از حوادث غیرمترقبه نظیر زلزله کرمانشاه و سیل سال 1398

 
که بنیاد مسکن خوش درخشید. 

وي افزود: در دولت آقاي روحانی در حوزه کمک به محرومین و مواجهه با خسارات حوادث غیرمترقبه کارهایی بزرگ انجام شد که ما

 
نتوانستیم به خوبی آن را براي مردم بیان کنیم، تنها در زلزله کرمانشاه در مقطعی کوتاه 100 هزار واحد مسکونی ساخته شد. 

جهانگیري گفت: اخیراً مراسم پایان ساخت و بازسازي 1 میلیون واحد مسکن پس از سیل سال 98 نیز برگزار شد، خوشبختانه در

 
ساخت خانه هاي جدید استانداردهاي لازم ساخت و ساز رعایت شده است و تفاوت بسیاري با خانه هاي قبلی وجود دارد. 

معاون اول رییس جمهور ساخت 100 هزار واحد جدید براي محرومین در روستاها و شهرهاي کوچک، تامین مسکن ایتام و نوسازي و
مقاوم سازي در بافت حاشیه اي شهرها را نیز از اقدامات ارزشمند بنیاد مسکن انقلاب اسلامی توصیف کرد و گفت: اجراي این طرح ها
در چارچوب سیاست هاي دولت و رویکرد عدالت بنیانی سیاست هاي اقتصاد مقاومتی انجام می شود. خوب است اطلاع رسانی دقیقی

 
در این خصوص انجام شده است. 

وي ادامه داد: سازمان بهزیستی هم اعلام کرده است که از 130 هزار واحد مسکونی که براي معلولین ساخته شده بیش از 90 هزار
واحد آن در دولت آقاي روحانی انجام شده است. اینکه محرومین در برخی روستاها بدون هیچ آورده اي داراي سرپناه می شوند کاري

 
ارزشمند است. 

وي افزود: امام خمینی (ره) فرمودند که مستضعفین و محرومین جامعه ولی نعمت ما هستند ما خواهان حرکت در مسیر حضرت امیر
المومنین(ع) که شهید راه عدالت بود هستیم و باید در این جهت تلاش کنیم. امیدوارم این اقدامات با سرعت و گستردگی بیشتري

 
ادامه پیدا کند و سنگ بناي این فعالیت ها به گونه اي باشد که در دولت هاي بعدي نیز ادامه یابد. 

دکتر جهانگیري ضمن قدردانی از نظام بانکی کشور در پرداخت تسهیلات به منظور ساخت و نوسازي بافت هاي فرسوده و تامین

 
مسکن محرومین اظهار امیدواري کرد نظام بانکی در تداوم این برنامه ها بیش از پیش همکاري کند. 

در این جلسه که وزراي صنعت، معدن و تجارت، ارتباطات و فناوري اطلاعات، نیرو و معاون علمی و فناوري رییس جمهور، رییس
سازمان برنامه و بودجه و معاون امور زنان ریاست جمهوري حضور داشتند، پورمحمدي معاون اقتصادي و هماهنگی سازمان برنامه و
بودجه گزارش مبسوطی از عملکرد هفت ماهه منابع و مصارف عمومی قانون بودجه و هدفمندي در سال 1399 و برآورد منابع و
مصارف عمومی در لایحه بودجه سال 1400 کل کشور و نیز جهت گیري هاي بودجه سال آینده بر اساس چند رویکرد اقتصاد



 
مقاومتی و جهش تولید ارائه کرد. 

همچنین تابش رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در گزارشی با اشاره به نحوه تامین مسکن محرومین و ایتام، نوسازي و مقاوم سازي
خانه ها در بافت هاي حاشیه اي شهرها از ساخت 91940 واحد مسکونی در یک سال گذشته با استفاده از تسهیلات ارزان قیمت،

 
کمک بلاعوض سازمان برنامه و بودجه ارائه کرد. 

انتهاي پیام



تنزل ذائقه مخاطب و لایک میلیونی سرفه یک خواننده/موسیقی مااین است؟

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  251  |  تاریخ: 1399/08/27

مدیرعامل خانه موسیقی با اشاره به نحوه حضور این نهاد صنفی در جشنواره موسیقی فجر و سایر رویدادهاي دیگر از پیش
نویس یک تفاهم نامه با آموزش و پرورش در حوزه موسیقی خبر داد.

 مدیرعامل خانه موسیقی با اشاره به نحوه حضور این نهاد
صنفی در جشنواره موسیقی فجر و سایر رویدادهاي دیگر از پیش نویس یک تفاهم نامه با آموزش و پرورش در حوزه موسیقی خبر

 
داد. 

خبرگزاري مهر -گروه هنر-علیرضا سعیدي: چالش هاي پیش روي مجموعه هاي صنفی فعال حوزه فرهنگ و هنر کشورمان چالش
هایی رنگارنگ و متنوع هستند که بسته به شرایط اقتصادي و سیاسی دولت ها در دوره هاي مختلف، همواره دچار دگرگونی ها و

 
تحولات اساسی می شوند که پرداختن به هر یک از آن ها مجال ویژه اي می طلبد. 

«خانه موسیقی» نیز همانند سایر نهادهاي صنفی کشورمان روزهاي پرفراز و نشیب زیادي را سپري کرده که دوران کرونا و تغییر 100
درصدي شرایط فعالیت هاي موسیقایی در کشور، فعالیت آن را به عنوان مهم ترین نهاد صنفی موسیقی کشور، تحت تأثیر قرار داده
است. دورانی پرچالش که حمیدرضا نوربخش مدیرعامل خانه موسیقی در بخش اول گفتگوي خود با خبرگزاري مهر به برخی از آن
اشاره و به موضوعاتی رجوع کرد که دربرگیرنده نکات مهمی هم بود. نکاتی که براي خود مخالفان و موافقان زیادي دارد و خانه
موسیقی را در این سال ها به عنوان یکی از مهم ترین مراکز چالش در حوزه موسیقی معرفی و البته آن را تبدیل به فضایی کرده که

 
مدیران دولتی حوزه فرهنگ و هنر از نقش مؤثر آن در پیشبرد فعالیت هنرمندان به راحتی نمی توانند عبور کنند. 

اگرچه فعالان حوزه موسیقی پاپ به دلیل قرار گرفتن در یک فرآیند کاملاً اقتصادي خود را تافته اي جدا بافته از مجموعه هاي صنفی
حوزه موسیقی می دانند و غیر از تهیه کنندگان و ناشران آن هم به صورت انگشت شمار، تاکنون کمترین میزان مشارکت را در
تحولات و برنامه هاي خانه موسیقی داشته اند، اما نمی توان بر تأثیر فعالیت هاي این نهاد صنفی در جریان فعالیت هاي موسیقایی
این حوزه نیز به راحتی گذشت، فرآیندي که دربرگیرنده نکات حاشیه اي فراوانی است و می تواند در وقتی دیگر مورد واکاوي قرار

 
گیرد. 

مدیرعامل خانه موسیقی، در بخش دوم این گفتگوي تفضیلی به طرح نکات مهم دیگري از جمله نحوه دخالت خانه موسیقی در برخی



رویدادهاي موسیقایی، نقش خانه موسیقی در ثبت ملی و جهانی سازهاي ایرانی، نحوه حضور این مجموعه صنفی در سی و ششمین
جشنواره موسیقی فجر، اتفاقات حاشیه ساز تأیید صلاحیت مربیان آموزشگاه هاي موسیقی کشور، ابتذال در موسیقی پاپ ایران،

 
تنظیم پیش نویس یک تفاهم نامه میان خانه موسیقی و آموزش و پرورش و نیز حاشیه هاي انتخاباتی این نهاد صنفی پرداخت. 

 
در ادامه بخش دوم و پایانی گفتگوي خبرگزاري مهر با حمیدرضا نوربخش مدیرعامل «خانه موسیقی» را می خوانید؛ 

یکی از نکاتی که طی سال هاي اخیر به چشم آمد و براي برخی از منتقدان و اصحاب رسانه محل بحث شد، دخالت خانه موسیقی در
برخی رویدادهاي موسیقایی از جمله جشنواره موسیقی «کیش»، جشنواره موسیقی «امیر جاهد»، ماجراي ثبت تنبور و مواردي از این
دست بود. فضایی که موجب ظهور و بروز ابهاماتی درباره چرایی این ورود شده است. مایلم در صورت امکان درباره اهداف خانه
موسیقی براي ورود به این رویدادها توضیحاتی را ارائه کنید. آیا خانه موسیقی براي مشاوره و امور اجرایی این رویدادها از سوي ستاد

 
برگزاري انتخاب شده یا خود مایل به حضور در این برنامه ها بوده است؟ 

در بخش ثبت سازها باید تاکید کنم آنچه در این حوزه توسط خانه موسیقی صورت می پذیرد، مبتنی بر فعالیت هاي کنشگرانه است.
به عبارتی ما اکنون بدون سفارش از مجموعه یا افراد مشغول بررسی، کارشناسی و مشاوره به مراجع مرتبط با ثبت سازها هستیم. در
این زمینه نیز کارگروهی با همراهی وزارت میراث فرهنگی و گردشگري تشکیل شده که در آن مقدمه ثبت ملی و ثبت جهانی چند

 
ساز در دستور کار قرار گرفته است. 

در مسائل دیگري از جمله بحث شهر خلاق تنبور، جشنواره موسیقی امیر جاهد و جشنواره موسیقی کیش که شما به آن اشاره
داشتید هم باید بگویم که مدیران برگزاري این رویدادها از خانه موسیقی درخواست کردند تا در برپایی رویدادها کنارشان باشیم. این
نکته را هم بگویم که ما جزو وظایف ذاتی خودمان می دانیم که در تمام اتفاقات موسیقایی کشور در صورت اینکه با چارچوب هاي

 
هنري ما و قرار گرفتن در یک مدار درست هنري سازگار باشد، دخیل باشیم. 

اگر مدیران جشنواره موسیقی از خانه موسیقی بخواهند که در برگزاري جشنواره موسیقی فجر همراه باشیم، طبیعتاً تا آنجا که بشود
ما همراهشان بوده و تلاش می کنیم به عنوان یک نهاد تأثیرگذار نقش خود را ایفا کنیم. چرا که خانه موسیقی یکی از مهم ترین
نهادهاي تخصصی حوزه موسیقی است به عنوان مثال درباره همین جشنواره موسیقی کیش که اشاره کردید، مدیران سازمان منطقه
آزاد کیش آمدند و تلاش کردند تا جشنواره متفاوت تري را نسبت به سایر رویدادهاي معمول موسیقی برگزار کنند. در این چارچوب
هم از ما مشاوره خواستند و ما هم از همان ابتدا تاکید داشتیم تا اگر خواهان برگزاري یک رویداد هستید بیایید یک خلاء را به جاي
یک رویدادي که به صورت روتین در حال انجام است، پر کنید. همین موضوع توصیه ما به دوستان بود و در همین چارچوب هم تلاش
کردیم تا به سهم خودمان از جمله همفکري در حوزه سیاستگذاري، معرفی داور و همکاري هاي اجرایی کنارشان باشیم و شما
مطمئن باشید غیر از این چارچوبی که به آن اشاره کردم هیچ گونه مراوده مالی در کار نبود که برخی از دوستان بخواهند روي موضوع

 
حساسیت نشان دهند. 

با توضیحاتی که ارائه کردید، آیا این امکان وجود دارد که خانه موسیقی در رویدادي ملی چون جشنواره موسیقی فجر نیز ورود پیدا
کند و در تصمیم گیري هاي کلان این حوزه اثر گذار باشد؟ موضوعی که با نگاه اجمالی به ترکیب شوراي سیاستگذاري جشنواره

 
امسال کمی بعید به نظر می رسد! 

به هر حال اگر مدیران جشنواره موسیقی از خانه موسیقی بخواهند که در برگزاري جشنواره موسیقی فجر همراه باشیم، طبیعتاً تا آنجا
که بشود ما همراهشان بوده و تلاش می کنیم به عنوان یک نهاد تأثیرگذار نقش خود را ایفا کنیم. چرا که خانه موسیقی یکی از مهم



ترین نهادهاي تخصصی حوزه موسیقی است که بسیاري از بزرگان موسیقی اینجا هستند و عموماً هم از جمله هنرمندان و افراد
تاثیرگذارند که تک تک شأن به عنوان یک صاحب نظر در این عرصه معرفی می شوند. از سوي دیگر در آئین نامه جشنواره موسیقی

 
فجر هم نقشی براي خانه موسیقی نوشته شده که ما هم در همان اندازه همکاري می کنیم. 

یکی دیگر از نکات مهم و حیاتی که پیرو فعالیت هاي خانه موسیقی مطرح می شود انفعال چشمگیر برخی از کانون هاي تابعه این
مجموعه صنفی است که گویی فقط براي ماجراهایی چون تسهیلات بیمه و امثالهم تأسیس شده و تقریباً هیچ کارکرد صنفی دیگري
براي اعضاي خود ندارند. آیا با توجه به فعل و انفعالات جدیدي که در فعالیت هاي خانه موسیقی اشاره داشتید قرار نیست تلنگر جدي
به کانون هاي غیرفعال خانه موسیقی زده شود که بتوانند در چارچوب گسترده تري مطالبات صنفی هنرمندان و فعالان حوزه هاي

 
مختلف حوزه موسیقی را پیگیري کنند؟ 

این انتقاد را وارد می دانم اما نه براي همه کانون ها؛ واقعیت این است ما این نکته اي را که اشاره کردید به دوستان آن زمان که می
آیند و خودشان را براي عضویت در انتخابات هیأت مدیره کانون ها کاندیدا می کنند تذکر می دهیم و آن موقع هم چنین بحث هایی
مطرح می شود که کسانی باید در این عرصه وارد انتخابات شوند که انگیزه و ایده داشته و دنبال تحول و اتفاقات مؤثر باشند. کما
اینکه در همین چارچوب تعدادي زیادي از کانون هاي ما فعالیت هاي صنفی مؤثري را انجام داده اند که در حوزه هاي کاري خودشان

 
فعالیت هاي بسیار مؤثري بوده و شرایط مناسبی را براي خانه موسیقی به ارمغان آورده اند. 

به عنوان مثال هم اکنون کانون صدابرداران خانه موسیقی یکی از مهم ترین و درجه یک ترین مجموعه ها براي صدور گواهی نامه
آموزش صدابرداري هستند که چه به لحاظ برگزاري دوره هاي آموزشی و چه به لحاظ استانداردهاي لازم در این زمینه جزو برترین

 
هاي این حوزه به حساب می آیند. 

کانون نوازندگان کلاسیک ما نیز تاکنون چندین دوره جشنواره برگزار کردند که در نوع خود داراي ویژگی هاي ممتازي بود. ما در
کانون سازندگان ساز نیز طی سال هاي مهم ترین نمایشگاه ساز کشور را برگزار کردیم که هر کدام تجربه هاي بسیار ارزشمندي براي

 
ما بود. 

همه این مواردي که اشاره کردم نشان دهنده عدم انفعالی است که در کانون هاي خانه موسیقی دیده می شود و اگر هم چیزي به
عنوان انفعال و کم کاري از آن یاد می کنیم مربوط به تعداد محدودي از کانون ها می شود که تعدادشان واقعاً اندك است. ما حتی
مدتی است نظارت بر آموزش موسیقی آموزشگاه ها در کشور را با همکاري دفتر آموزش معاونت هنري وزارت ارشاد به عهده گرفتیم
که بر اساس آن طی بهره مندي از اعضاي کانون هاي مختلف کارت صلاحیت تدریس در آموزشگاه ها توسط خانه موسیقی به

 
متقاضیان اعطا می شود. 



 
 

که البته در این راستا انتقاداتی هم از سوي برخی از مربیان و آموزشگاه داران حوزه موسیقی در استان ها مطرح شده که عمده آن

 
متمرکز بر برخی رفتارها از سوي برخی از استادان و هنرمندانی بوده که چندان به مذاق بعضی ها خوش نیامده است. 

به هر حال هر کسی که مورد آزمون قرار می گیرد ممکن است به دلیل نوع برخورد یک ممتحن مقداري ناراحتی ایجاد شود که من
این شرایط را طبیعی قلمداد کرده و پدید آمدن چنین شرایطی فقط یک اتفاق لحظه اي می دانم که به هیچ عنوان در کلیت

 
امتیازدهی و تأیید صلاحیت تأثیري ندارد. 

آموزش اصلاً مقوله اي براي مماشات و تسامح و تساهل نیست. شما مطمئن باشید اگر موسیقی ما در سال هاي اخیر تنزل پیدا کرده
بخش اعظمی از آن به موضوع مهم آموزش باز می گردد. امروز برخی از آثاري که از سوي هنرمندان نسل جوان ما در حوزه موسیقی
به عنوان یک نقطه ضعف توصیف می شود ریشه در ضعف آموزشی دارد من یک نکته را به شما و خوانندگان این مطلب بگویم که امر
آموزش، مهم ترین رکن زیر بنایی حوزه موسیقی است. آموزش اصلاً مقوله اي براي مماشات و تسامح و تساهل نیست. شما مطمئن
باشید اگر موسیقی ما در سال هاي اخیر تنزل پیدا کرده بخش اعظمی از آن به موضوع مهم آموزش باز می گردد. امروز برخی از
آثاري که از سوي هنرمندان نسل جوان ما در حوزه موسیقی به عنوان یک نقطه ضعف توصیف می شود ریشه در ضعف آموزشی دارد
و این موضوعی است که دغدغه بنده و بسیاري از استادان موسیقی ایران است که متأسفانه در سال هاي گذشته نظارت خوبی روي

 
آن انجام نگرفته بود. 

اما در این ماه ها به واسطه پیگیري هایی که با دفتر آموزش هاي معاونت هنري وزارت ارشاد صورت گرفت، خانه موسیقی مبحث مهم
نظارت بر آموزشگاه هاي موسیقی را به عهده گرفته تا اتفاقی که به بیراهه رفته بود، دوباره به مسیر اصلی خود بازگردد. چرا که در این
سال ها ماجرا به شکلی هدایت شده بود که هر کسی در هر جایگاهی به صرف داشتن مدرك در هر شرایطی که دلخواهش بود به

 
تدریس موسیقی مشغول می شد. 

ما نباید موضوع «تدریس» را با «اشتغال» ممزوج کنیم. اینکه بیاییم و به بهانه توسعه اشتغال در موسیقی شرایطی را مهیا کنیم که
همه در هر شرایط حداقلی بیایند و به تدریس این حوزه مشغول شوند اصلاً دیدگاه درستی نیست. اتفاقاً به همین خاطر است که نمی
توانیم اهل مماشات به بهانه بیکار شدن تعدادي باشیم. ما که نمی توانیم غذاي مسمومی را به خورد مخاطبان و هنرجویانی بدهیم و
بعد بگوییم به خاطر اینکه دوست نداشتیم کسی بیکار شود، دست به چنین اقدامی زدیم. پس آنچه انجام گرفته تکیه بر حفظ اصول و
قواعدي است که باید انجام می گرفت و حالا طبیعی است که عده اي دلخور شوند. این فرآیند در شرایطی است که اکنون در بسیاري
از آموزشگاه هاي کشور افراد مختلفی حضور دارند که به هیچ عنوان داراي صلاحیت آموزش نیستند من حتی خیلی از افراد را سراغ

دارم که خودش هنوز کتاب دوم هنرستان را تازه تمام کرده، اما مشغول تدریس کتاب اول است. 



بیایید باور کنیم معلمی در موسیقی به این سادگی نیست و هر هنرمندي با دریافت مدرك لیسانس و فوق لیسانس هم حتماً نمی
تواند مدرس خوبی باشد. پس بازهم تکرار می کنم که بر اساس این اصول و آداب ما به هیچ وجه مماشاتی نمی کنیم. خوشبختانه
افرادي هم که از سوي خانه موسیقی براي امور مربوط به صلاحیت مربیان موسیقی به کار گرفته شده اند همگی از بهترین و

 
ممتازترین هنرمندانی هستند که کسی نمی تواند در صلاحیت آنها بر امر داوري خدشه وارد کند. 

حالا ممکن است در این اوضاع به دلیل شرایط روحی یکی از داوران در آن روز داوري مساعد نباشد، اما این حالت کوچک ترین
تأثیري در روند داوري اش نداشته و نخواهد داشت. ضمن اینکه باید اعلام کنم در این فرآیند داوري نرم افزارهاي الکترونیکی طراحی
شده که تمامی مکالمات مربوط به داوري ثبت و ضبط می شود که در هر زمانی قابل دسترسی است. بنابراین هرکسی در این فرآیند

 
اعتراضی داشته باشد قطعاً به شکایت او در این چارچوب رسیدگی خواهد شد. 

شما که تا این حد به موضوع آموزش حساسیت دارید، پس چرا قدرت صنفی مجموعه شوراي عالی، هیأت مدیره و مدیرعامل خانه
موسیقی به ابتذال محضی که در حوزه موسیقی پاپ به ویژه در حوزه ترانه و ملودي، فارغ از جنبه هاي سرگرمی و مفرح آن در کشور
روند رو به رشدي داشته، رسیدگی نمی کند؟ چرا باید شاهد این همه اتفاقات ناپسند و ناهنجار در این حوزه باشیم که اگر استثنائات
و تلاش فردي برخی از آهنگسازان، شاعران، خوانندگان، نوازندگان و تهیه کنندگان این حوزه نبود، شرایط از آنچه در آن قرار داریم

 
بدتر هم می شد؟ 

اینها نکاتی است بنده هم با شما هم صدا هستم. البته من به ژانري که اشاره شد کاري ندارم، زیرا یک بار درباره ماجراي موسیقی پاپ
صحبتی کردم که تیتر آن به شکلی منتشر شد که گویی بنده مخالف موسیقی پاپ هستم. در صورتی که اصلاً چنین نیست و من در
همین چارچوب پرسش شما بازهم به ژانري تاکید نمی کنم. اما اینکه سطح موسیقی و شعر در همه بخش ها تنزل پیدا کرده را تأیید
می کنم، شرایطی که به دلیل گستردگی مخاطب در ژانر موسیقی پاپ مقداري بیشتر از عرصه هاي دیگر نمود خود را نشان داده

 
است. البته در موسیقی ایرانی هم همین هست ولی به فاجعه باري که شما اشاره داشتید نیست. 

بلایی بر سر ذائقه جامعه آمده که امروز فلان خواننده درجه چندم وقتی یک سرفه می کند، در صفحه مجازي چندین میلیون لایک
می خورد. این ها دست کیست؟ باور کنید نه دست خانه موسیقی، نه دفتر موسیقی و نه دست هیچکس دیگر جز ذائقه اي که بلاي
بدي سرش آمده است متأسفانه امروز در حوزه موسیقی پاپ شاهد هم ابتذال در کلام و هم در موسیقی هستیم. اما اینکه شما می
گوئید چرا خانه موسیقی در برابر این شرایط ناخوشایند کار نمی کند، پرسشی مطرح می کنم که «چه کاري باید انجام می دادیم که

 
ندادیم؟ مگر بالا و رفتن سطح کیفی جریان موسیقی دست من و خانه موسیقی است؟» قطعاً پاسخ منفی است. 

زیرا بر این باورم شما باید راجع به این مساله مهم یک کار پژوهشی انجام دهید. آنگاه مطمئن می شوید که مجموعه هایی چون خانه
موسیقی کاري نمی تواند انجام دهد. پرسش اصلی اینجاست که ذائقه جامعه را چه کسی عوض کرده است؟ اصلاً شما فرض را بر این
بگذارید که ما بخشنامه صادر کنیم، چه اتفاقی می افتد؟ آیا آن بخشنامه اي که ما براي مقابله با ابتذال در شعر و ترانه صادر کردیم
ضمانت اجرایی دارد؟ اصلاً آمدیم و تهیه کننده و خواننده محبوبی که کارهاي دست پایین اما پرطرفداري می خواند، حرف ما را گوش
کنند و دست به خلق اثري فاخر در چارچوب هاي اصولی شعر و ترانه بزنند. تضمین این چیست که مخاطبانش از همان کار استقبال
کنند؟ آیا فکر می کنید این اثر همانند سایر کارهاي بی کیفیت و بعضاً مبتذلی که تاکنون منتشر کرده، به اصطلاح «لایک» می

 
خورد؟ واقعاً این ها را چه افرادي تعیین می کنند؟ 

بنده بر این باورم بلایی بر سر ذائقه جامعه آمده که امروز فلان خواننده درجه چندم وقتی یک سرفه می کند، در صفحه مجازي



چندین میلیون لایک می خورد. این ها دست کیست؟ باور کنید نه دست خانه موسیقی، نه دفتر موسیقی و نه دست هیچکس دیگر
جز ذائقه اي که بلاي بدي سرش آمده است. به طور حتم اگر مجموعه خانه موسیقی رسانه اي هم تراز با رسانه ملی داشت آن وقت
شما می توانستید این بازخواست را متوجه بنده به عنوان مدیر عامل خانه موسیقی کنید که چرا با وجود داشتن یک رسانه، نتوانستید
مقابل این حجم از موسیقی هاي مبتذل ایستادگی کنید؟ قطعاً اگر موسیقی داراي یک رسانه معتبري بود آن وقت مبتذل خوان ها

 
هم مشتري نداشتند و این گونه نمی شد که براي ابتذال مسابقه بگذارند. 

بیاییم باور کنیم اینها دست کسی نیست، اصلاً شما تهیه کننده ها و دفتر موسیقی را همین الان براي مقابله با چنین شرایطی به خط
کن اما آیا با نداشتن رسانه اي فراگیر می توانی مقابل چنین جریان سنگینی بایستید؟ من بازهم پاسخ می دهم: به هیچ وجه. چرا که

 
همین فضاي مجازي شرایطی را براي برخی خوانندگان مهیا کرده که آنها چه ارشاد مجوز بدهد چه ندهد کار خودشان را می کنند. 

البته فکر می کنم در این شرایط هم نباید دست روي دست گذاشت و می بایست فعالیت هایی را به سهم خودتان انجام دهید که

 
بتوان در مقابل این جریان مخرب ایستادگی کرد. 

بله وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و خانه موسیقی وظایفی دارند که ما هزار بار آن وظایف را انجام دادیم. اما متأسفانه رسانه فراگیري
چون صدا و سیما همراه ما نبود. ما در همین مواردي که شما اشاره کردید بارها و بارها جلسات متعددي برگزار کردیم. حتی با
مدیران مختلف دفتر موسیقی وزارت ارشاد هم در رابطه با مجوزها نشست هاي متعددي داشتیم اما هیچ نتیجه اي به همراه نداشت.
شرایطی که در رسانه ملی واقعاً می توانست موجب اتفاقات خوشایندي براي پیشگیري از ابتذال در موسیقی و ترانه شود که متأسفانه

 
نشد. مشکل اصلی ذائقه شنیداري عموم جامعه بوده که به شدت هم آسیب دیده است. 

ببینید محدوده ما همین کارهایی است که به آن اشاره کردم. من هم به سهم خود از هر تریبونی استفاده کردم و گفتم: «آي مردم
شریف ایران کمی به گوش هایتان احترام بگذارید» لذا همین جا هم دوباره می خواهم استفاده کنم و بگویم: «ما مردم فقط نباید به
تاریخ، کوروش، اولین منشور حقوق بشر و مواردي از این دست بنازیم.» من به مردم عزیزمان می گویم آیا امروز فرهنگ رایج ما ربطی
به تمدن کهن ایران زمین دارد؟ آیا با موسیقی که امروز گوش می کنیم می توانیم حرف از کوروش کبیر، تاریخ، اسطوره و تمدن کهن
بزنیم؟ قطعاً خیر. زیرا این ها به ما می گویند: «موسیقی و کلام تو همین هایی شده که امروز گوش می کنید. موسیقی هایی که دیگر

 
هیچ ربطی به حافظ و سعدي و مولانا ندارد.» 

آیا امروز ما باید به حافظ و سعدي و مولانا فقط در حرف بنازیم و وقتی شب یلدا می شود فکر فال حافظ و شاهنامه فردوسی باشیم؟
آیا باورهاي ما فقط به صورت آئین هاي ایرانی می شود؟ اگر غیر از اینهاست پس کلام امروزي که در موسیقی هایمان به کار می بریم
چیست؟ اصلاً الان ما با بزرگان ادبیات ایران زمین چه نسبتی داریم؟ اگر موسیقی مان این است قطعاً نمی توانیم خود را ملتی متمدن
با تاریخی چند هزار ساله بدانیم. چون این تاریخ با ذائقه دیداري و شنیداري ما هیچ نسبتی ندارد. پس بیاییم یک ذره فکر کنیم و به
فرزندانمان یاد بدهیم که چه بشنوند و چه نشنوند. آن وقت می توانیم بگوییم که با این تمدن نسبت داشته و آدم هاي با فرهنگی
هستیم. اتفاقاً در همین شرایط است که ذائقه مردم ارتقا پیدا کرده و آنهایی هم که مبتذل می خوانند دیگر نمی توانند دست به

 
خوانش چنین آثاري بزنند. 



 
 

شرایطی که قطعاً می تواند در حوزه هاي دیگر نیز تسري پیدا نکرده و کار را به جایی نرساند که دانش آموزان یک مدرسه ابتدایی
ترانه هایی را به صورت جمعی بخوانند که زیبنده آموزش و پرورش ما نیست. یک زنگ خطر جدي که خدا می داند در صورت بی

 
توجهی به آنچه سرنوشتی در انتظار فرهنگ و هنر این سرزمین است. 

بله، در حال حاضر موسیقی پاپ دهه هفتاد ما بهتر بود یا الان؟ چرا آن موسیقی هاي ارزشمند دیگر نیست؟ چون بر اساس مشتري
مداري کار به جلو هدایت شده نه در جهت ارتقاي فرهنگ شنیداري. تولیدات موسیقایی هم رفته تا همین ذائقه امروزي را پوشش
دهند. ذائقه اي که منجر به رشد قارچ گونه خوانندگانِ بدون پیشینه و راه صد ساله یک شبه پیمودن شده است. این ها دست
کیست؟ دست خانه موسیقی است؟ قطعاً خیر. اینها همه نشأت گرفته از شرایطی است که فقدان یک مسیر درست در معرفی شنیدن
موسیقی خوب را معلوم می کند. شرایطی که کاري کرده تا موسیقی ایرانی تا این حد به حاشیه رفته و کاري کند که دیگر مردم

 
تحمل شنیدن 10 دقیقه ساز و آواز را نداشته باشند. ساز و آوازي که اصل موسیقی ایرانی است. 

براي چه فریاد سر فلان خواننده می زنید که چرا فلان ترانه مبتذل را خوانده یا نخوانده؟ به نظر من فریاد را باید بر سر مسئولان زد
من یک خواننده موسیقی سنتی هستم پس درباره همه شرایطی که گفتید دغدغه بیشتري داریم. ما هم با شما هم صداییم. ولی واقعاً
باید چه کرد؟ من به سهم خودم هر از گاهی که کنسرت برگزار می کنم آواز می خوانم براي اینکه می گویم مردم باید آواز بشنوند.
استاد محمدرضا شجریان هم آواز خوان بود و در کنسرت هاي خود غیر از خوانش تصنیف و ترانه که نمک کنسرت است، اغلب آواز

 
می خواند. اما امروز آواز کجاست؟ 

ما باید به جامعه هشدار و شوك بدهیم که در عرصه موسیقی کجا بودیم و به کجا می رویم؟ اصلاً براي چی فریاد سر فلان خواننده
می زنید که چرا فلان ترانه مبتذل را خوانده یا نخوانده؟ به نظر من فریاد را باید بر سر مسئولان زد. مسئولانی که وقتی می گوئیم در
مدارس آموزش موسیقی درست ندهید نتیجه اش رجوع میلیون ها دانش آموز معصوم و دسته گل به موسیقی کف خیابان ها و
خوانش دسته جمعی آن پیش روي ناظم و مدیر در یک مدرسه است که بعد صداي همه در می آید که چنین و چنان. اصلاً چه بهتر

 
که در همان محیط مدرسه موسیقی درست را آموزش بدهیم. 

اتفاقاً ما در همین زمینه مشغول تدوین پیش نویس تفاهم نامه اي با آموزش و پرورش هستیم که بتوانیم موضوع آموزش اصولی و
درست موسیقی را در فضاي آموزشی کشور دنبال کنیم. چندي پیش هم با مدیرکل فرهنگی وزارت آموزش و پرورش مذاکراتی را
انجام دادیم تا بتوانیم به صورت جدي پیگیر این مساله باشیم. به هر ترتیب اگر گوش بچه ها در همین مراکز آموزشی با صوت درست
آشنا شود آن وقت دیگر هر صداي فالشی را هم نپسندیده و حتی در سرودهاي مدرسه اي نیز شکل زیباتري از اجراي موسیقی را

تجربه می کند. موضوعی که حتی در توازن و تعادل روحی نیز اثر بخش است.





طرح تکمیلی مقابله با کرونا محله محور و خانه پایه است

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  252  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس سازمان بسیج مستضعفین در نشستی با اعلام شعار امسال هفته بسیج مبنی بر «بسیج، پیشرو خدمت، امیدآفرین»
گفت: از ابتداي سال 4 هزارو 900 پروژه محرومیت زدایی را تکمیل کرده ایم.

سرویس جامعه جوان آنلاین: سردار غلامرضا سلیمانی، رئیس سازمان بسیج مستضعفین روز گذشته در نشست خبري به
مناسبت هفته بسیج اظهار داشت: 41 سال از عمر شجره طیبه بسیج می گذرد و این تشکیلات مردمی که در کره خاکی زمین تنها
ملت ایران این افتخار را دارد چنین تشکیلاتی را ایجاد کرده باشد، در مشکلات بزرگ به میدان آمده تا با تمام تلاش خود و کمک مرد

 
م مان تهدیدات را به فرصت تبدیل کند. 

وي با اشاره به همزمانی هفته بسیج امسال با شرایط شیوع ویروس کرونا و نقش آفرینی بسیج در مقابله با آن اظهار داشت: بسیج در
دوران مقابله با کرونا رکورد هاي بسیار خوبی را بر جاي گذاشت و توانست با نظارت وزارت بهداشت بیش از 70 میلیون نفر را
غربالگري کند یا در زمینه تولید ماسک که در روز هاي اول مشکلاتی داشتیم، بسیج با تولید بیش از 17 میلیون ماسک در روز در

 
کارگاه هاي مختلف در کشور این مشکل را مرتفع کرد. 

سردار سلیمانی با اشاره به نهضت کمک مؤمنانه و مواسات در ایام شیوع ویروس کرونا گفت: در چهار مرحله نهضت کمک مؤمنانه
بیش از 10 میلیون و 150 هزار بسته معیشتی، بیش از 23 میلیون پرس غذاي گرم، 14 هزار جهیزیه و بیش از 5 میلیون و 336 هزار

 
بسته بهداشتی توزیع شد. 

رئیس سازمان بسیج مستضعفین افزود: در 5 آذر هم 30 هزار جهیزیه را تقدیم زوج هاي جوان خواهیم کرد و همچنین 500 هزار

 
بسته معیشتی هم با رعایت کرامت افراد به نیازمندان تقدیم خواهد شد. 

وي با اشاره به آغاز طرح جدید بسیج براي مقابله با کرونا گفت: براي اجراي طرح تکمیلی مقابله با کرونا با نظارت وزارت بهداشت و
درمان تفاهمنامه اي منعقد شده که مهم ترین ویژگی آن محله محور بودن و خانه پایه بودن آن است. گروه هایی در محلات مستقر

 
خواهند شد که با پشتیبانی 55 هزار پایگاه مقاومت، شناسایی و غربالگري بیماران را در تمام مراحل انجام خواهند داد. 

سردار سلیمانی با بیان اینکه برنامه هاي هفته بسیج با رعایت کامل پروتکل ها برگزار خواهد شد و شعارمان نیز «بسیج، پیشرو
خدمت، امیدآفرین» خواهد بود، عنوان کرد: باید جهاد امیدآفرینی را در بین مردم تقویت کنیم. وضعیت ما وضعیت خوبی است،

 
مشکلاتی البته داریم که با سرپنجه ملت ایران و مسئولان قابل حل است. 

وي با اشاره به اینکه نهضت جهش تولید در بحث کشاورزي، دامپروري، نیروگاه هاي کوچک خورشیدي و موضوع اشتغال از دیگر
حوزه هایی است که توسط بسیج دنبال شده است، گفت: امسال در قالب تعاونی هاي مردمی بیش از 22 هزار تعاونی و صندوق را با
تسهیل گري بسیج راه اندازي کرده ایم که این صندوق ها یک میلیون عضو دارند. در ایجاد کارگاه هاي اقتصاد مقاومتی هزارو744

 
کارگاه ایجاد شده و در راه اندازي بیش از 700 کارگاه هم تسهیل گري کرده ایم. 



رئیس سازمان بسیج مستضعفین با تأکید بر اینکه رشد خوبی را در گروه هاي جهادي داشته ایم به طوري که 42 هزار و 222 گروه
جهادي در اطلس گروه هاي جهادي سازمان بسیج ثبت شده است، عنوان کرد: امسال در مجموع 10هزارو238 پروژه محرومیت زدایی

 
برنامه ریزي کرده بودیم که تاکنون حدود 4هزارو900 پروژه آن تکمیل شده است. 

سردار سلیمانی درباره کمک بسیج به مهار گرانی ها تصریح کرد: براي کمک به شبکه نظارتی سازمان حمایت در ابتدا 2هزارو500
همیار نظارت معرفی کردیم و بعد از آن نیز اعلام آمادگی کردیم که درخواست 4هزار نفر همیار را دادند. در موضوع کشف انبار هاي
احتکار شده هم بسیج فعال بوده است و توانسته بسیاري از این انبار ها را کشف کند. قرار شد کمکی هم به وزارت جهاد کشاورزي

 
بکنیم که در زمینه توزیع اقلام اساسی مورد نیاز مردم بسیج اعلام آمادگی کرده است. 

رئیس سازمان بسیج درباره تقویت گشت هاي محله محور گفت: با تأکید شوراي امنیت کشور و پیگیري شوراي تأمین استان ها گشت

 
هاي محله محور رضویون بسیج فعال است و بستر هاي تقویتی براي آن ها اندیشیده شده است. 

وي افزود: با قوه قضائیه و نیروي انتظامی هم هماهنگی و این گشت ها در حال انجام شده است و تقویت خواهند شد.



نسخه تهران قرنطینه یا تعطیلی

منبع: ایرناشماره خبر:  253  |  تاریخ: 1399/08/27

تهران- ایرنا- روزنامه ایران در گفت وگو با کارشناسان اجتماعی، سیاسی و اقتصادي نوشت: براي قطع زنجیره ویروس کرونا و
خروج پایتخت از وضعیت بحرانی و قرمز نیاز است تهران بمدت دو هفته تعطیل یا به نوعی شهر لاك داون شود.

تهران- ایرنا- روزنامه ایران در گفت وگو با کارشناسان
اجتماعی، سیاسی و اقتصادي نوشت: براي قطع زنجیره
ویروس کرونا و خروج پایتخت از وضعیت بحرانی و قرمز
نیاز است تهران بمدت دو هفته تعطیل یا به نوعی شهر

 
لاك داون شود. 

روزنامه ایران سه شنبه 27 آبان در گفت وگو با کارشناسان
اجتماعی، سیاسی و اقتصادي آورده است: مدتی است با
شیوع گسترده بیماري کووید-19 و افزایش مرگ و میر و
مبتلایان به این بیماري بسیاري از متخصصان و

کارشناسان حوزه اجتماعی، اقتصادي و سیاسی به این باور رسیده اند که براي قطع زنجیره ویروس کرونا و خروج پایتخت از وضعیت
بحرانی و قرمز نیاز است تهران بمدت دو هفته تعطیل یا به نوعی شهر لاك داون شود اما در این میان ستاد ملی مقابله با کرونا با در
نظر گرفتن شرایط اقتصادي و اجتماعی جامعه و همچنین برخی مشکلات معیشتی ضمن بررسی نظرات و پیشنهادات کارشناسان
تصمیماتی را در دستور کارش قرار داد مبنی بر اینکه براي کنترل و مدیریت بحران کرونا در پایتخت باید به سمت تشدید محدودیت
هاي کرونایی و تجویز نسخه هاي عملی گام برداشت. در این خصوص اگرچه بحث سلامت ومعیشت شهروندان بارها از سوي رئیس
جمهوري مطرح شده وحتی جز اولویت هاي اصلی ستاد ملی مقابله با کرونا و حاکمیت است اما تصمیم تعطیلی مشاغل دو، سه و
چهار در شهرهایی با وضعیت قرمز و دور کار شدن بیش از یک سوم کارمندان در ادارات آن چیزي است که بنا به اعلام ستاد ملی
مقابله با کرونا کمترین ضرر اقتصادي و معیشتی را در پی خواهد داشت و در عین حال در این مدت با آموزش همگانی و تعطیلی هاي

 
گسترده مشاغل می توان تا حدودي بحران کنونی را مدیریت کرد. 

اگرچه موافقان طرح تعطیلی تنها راه کنترل و عبور از بحران کنونی را لاك داون کردن شهر تهران عنوان کنند اما علی رغم چنین
اظهار نظرهایی برخی نیز معتقدند لاك داون تبعات زیادي به دنبال دارد و پیچیدگی هاي زندگی در کلانشهر تهران را با چالش هاي
متعدد مواجه می کند. در این خصوص جمعی از کارشناسان مختلف در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی، بهداشت و درمان و فرهنگی

 
یادداشت هایی نوشته اند که می خوانید: 

 
لاك داون در شرایط هشدار و بحرانی 

نادر توکلی معاون درمان ستاد فرماندهی عملیات مقابله با کرونا در کلانشهر تهران: پیشنهاد ستاد فرماندهی عملیات مقابله با کرونا در
کلانشهر تهران به ستاد ملی کرونا این بود که تهران دو هفته کامل تعطیل شود. علت اصلی ارائه چنین پیشنهادي ایجاد یک راهکار
در سیستم درمانی کشور بود طوري که بتوانیم به کادر درمان فرصت احیا دهیم و بیمارستان ها بتوانند سرویس دهی مناسب داشته



 
باشند. 

اگرچه طبق تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا کلانشهر تهران به طور کامل تعطیل نشد اما یک تصمیم بسیار خوبی که در آخرین
جلسه این ستاد اتخاذ شد این بود که پروتکل هاي مربوط به سطوح هشدار را از وضعیت سفید خارج کردند و سطوح هشدار را سه
مرحله اي طبقه بندي کردند. به طوري که براساس میزان بروز بیماري به ازاي پوشش جمعیتی مراکز استان ها و شهرستان ها به
وضعیت سطح هشدار نارنجی، سطح هشدار زرد و سطح هشدار قرمز تقسیم بندي شد. چنانچه سطح هشدار در تهران یا شهرهاي

 
دیگر بحرانی گزارش شود لاك داون یا قرنطینه کامل مطرح است. 

در سطح هشدار قرمز تنها مشاغل خدماتی سطح یک و یک سوم کارکنان دولت تعطیل نیستند و بقیه مشاغل تعطیل می شوند.
اگرچه تصمیمات در سطح ستاد ملی کرونا منتهی به اعمال محدودیت ها شده است و این محدودیت ها در موقعیت هاي اداري و
اماکن عمومی و... اتفاق می افتد اما بخش عمده اثر بخشی اعمال محدودیت ها به همکاري مردم مربوط می شود. همکاري مردم در
سطح زندگی شخصی و رفتارهاي بهداشتی شان در سطح خانواده بسیار مهم است اگر که این همراهی اتفاق نیفتد همه تصمیمات و

 
اقدامات ستاد ملی کرونا بی نتیجه خواهد بود. 

قطعاً تعطیلی دو هفته اي تهران به گونه اي که اعمال شده است به کاهش زنجیره انتقال ویروس کمک می کند ولی در عوض تبعات
اقتصادي نیز در پی خواهد داشت ولی در حال حاضر به دلیل وضعیت ابتلا و مرگ و میر و خستگی کادر درمان و شرایط پیش آمده

 
بر سیستم درمان توجیه دارد. 

اعمال تعطیلی در سطح هشدار سه، بسیاري از فعالیت ها و تجمعات را در بازار و مراکز خرید کم می کند از طرفی اعمال دور کاري
کارمندان و تعطیلی مشاغل گروه دو، سه و چهار تراکم جمعیت را در حمل ونقل شهري بشدت کاهش می دهد و همه اینها بحران

 
کنونی را تعدیل می کند. 

به طور کلی تشدید محدودیت ها آلودگی و زنجیره انتقال ویروس را در اماکن عمومی کاهش می دهد ولی با توجه به اینکه بیش از
نیمی از ابتلاها در یک یا دو ماه اخیر در جاهاي خصوصی از جمله مراسم ختم یا میهمانی هاي خانوادگی درگیر بیماري کووید-19
شده اند براي همین تصمیم بر تعطیلی تهران به شیوه اي که اعمال شده نتیجه رفتارهاي بهداشتی مردم در سطح خانواده ها و

 
تجمعات شان در اماکن عمومی است. 

 
زمان کاهش گردش ویروس در جامعه را از دست ندهیم 

جلیل کوهپایه زاده رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران: از نیمه دوم آبان ماه بعد از آنکه تعداد موارد ابتلا به بیش از ده هزار ابتلا در روز
رسید و آمار موارد فوتی هاي کرونا به طور متوالی بیش از 400 نفر در روز ثبت شد رؤساي 65 دانشکده و دانشگاه علوم پزشکی تهران
در نامه اي از وزیر بهداشت درخواست کردند تهران به طور کامل تعطیل شود. این پیشنهاد رؤساي دانشگاه هاي علوم پزشکی دلایل

 
مختلفی داشت. 

نیاز بود با یک جدیت خیلی کامل وارد شویم به هر حال اوضاع اپیدمی کرونا در کشور بویژه شهرهاي داراي وضعیت قرمز و تهران رو
به وخامت گذاشته و محدودیت هاي چندساعته از قبیل تعطیلی مشاغل بعد از ساعت 6 عصر یا دورکاري تعداد کمی از کارکنان
کمک زیادي در شوك مورد نیاز براي کاهش گردش ویروس در جامعه نمی کند. از طرفی با توجه به اینکه در حال حاضر حجم زیادي
از ویروس را در جامعه داریم گردش ویروس به شکل خانوادگی شده است باید خانواده آلوده از خانه بیرون نیایند و در منزل از طریق

 
تلفن و به شکل مجازي خدمات درمانی دریافت کنند و تنها بیماران بدحال به مراکز 16 ساعته و بیمارستان ها مراجعه کنند. 



در همین زمینه ستاد ملی مقابله با کرونا طرح بیماریابی محله محور را با همکاري بسیج و هلال احمر در دستور کار قرار داده است که
به کاهش زنجیره انتقال بیماري کمک زیاد می کند. دومین علت ما مبنی بر پیشنهاد تعطیلی کامل تهران فشار زیادي بود که روي
کادر درمان است و با ادامه روند فعلی توان پاسخگویی شان کم می شود به عبارتی خطرات حاشیه در مدیریت بیماران ما را دچار
مشکل می کند. حجم زیاد بیماران موجب خستگی پرسنل شده است بجز اینها کمبود اکسیژن و کمبود موقتی دارو هم موضوعاتی

 
است که در مراکز درمانی به وجود می آید. 

براي کاهش گردش ویروس محدودیت ایجاد کردن به مفهوم تعطیلی مشاغل از ساعت عصر به بعد کافی نیست و باید شهرهاي داراي
وضعیت قرمز به مدت حداقل دوهفته تا یک ماه تعطیل شود. این تعطیلی ها به احیاي نظام سلامت و پاسخگویی بخش درمان کمک

 
می کند. 

اگرچه این پیشنهاد از سوي رؤساي دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور با در نظر گرفتن کاهش گردش ویروس و احیاي کادر درمان
مطرح شد و ما معتقدیم که تعطیلی تهران صددرصد در کاهش آمار ابتلا و فوتی ها مؤثر است اما لاك داون کلانشهري مثل تهران
مختصات خاص خودش را دارد و باید جوانب مختلف این کار در نظر گرفته شود پیشنهاد ما فقط از جنبه حوزه سلامت مطرح می

 
شود در حالی که تصمیم گیران موضوعات مرتبط با سلامتی، اقتصادي، امنیتی و معیشتی مردم را هم باید در نظر بگیرند. 

درباره تعطیلات عید نیز باید بگویم که به هر حال آن دو هفته تعطیلی کامل ناخواسته بود که باعث شد در اردیبهشت ماه آمارها افت
کنند. در پیک اول ایران یکی از بهترین کشورها در دنیا بود که توانست آمار را دورقمی کند. در حالی که کماکان معتقدیم راهی جز
اعمال تعطیلی نداریم و نباید زمان را از دست بدهیم اما باید در نظر داشت تصمیمات در قرارگاه ستاد ملی کرونا از سوي ارگان هاي

 
مختلفی اتخاذ می شود و وزارت بهداشت از دیدگاه خودش نظر کارشناسی اش را مطرح می کند. 

طبیعتاً اینکه بگوییم چرا پیش از این تصمیمی مبنی بر تعطیلی کامل تهران گرفته نشده است به این دلیل است که در دو ماه گذشته
و همزمان با آغاز پیک سوم کرونا دولت انواع محدودیت ها را اعمال کرد و حالا همین اقداماتی که امتحانشان را پس داده اند با
درجاتی بالاتر و نظارت هاي شدیدتر اعمال خواهند شد به هر حال در هر نوع اپیدمی تصمیمات با توجه به شرایط منطقه، آب و هوا و

 
اوضاع اقتصادي کشورها گرفته می شود 

 
نهادهاي حاکمیتی در کنار دولت باشند 

احمد معتمدي رئیس دانشگاه امیرکبیر: در شرایطی که کشور با بحران کرونا مواجه است و آمار مرگ ومیر در تهران و شهرهاي
پرخطر روز به روز سیر صعودي دارد بحث لاك داون شاید براي مدت کوتاه و موقت بتواند تا حدودي بحران ایجاد شده ناشی از کوید
19 را مهار کند اما قطعاً روند اقتصادي و معیشتی جامعه را با چالش هایی مواجه خواهد کرد که باید نسبت به نوسانات ناشی از این
تصمیم اقدامات فوري و اثربخشی را جایگزین و اجرا کرد زیرا بخشی از افراد جامعه مسأله معیشت و درآمدشان به تلاش و کار روزانه
آنها بستگی دارد و قطعاً به این طیف از جامعه باید بیشتر توجه کرد البته هم اکنون باوجود همه مشکلات همچنان دولت تصمیمات
جامع و کلانی را متناسب با سیاست هاي ستاد ملی مقابله با کرونا در کنترل و مبارزه با این بیماري خطرناك اجرا می کند ازطرفی

 
بتازگی بحث تعطیلی شهرها مطرح است. 

تصمیم تعطیلات فراگیر در کشور یک تصمیم بسیار سخت براي دولت بوده است و هر تصمیم اینچنینی هم تبعات منفی و هم آثار
مثبتی دارد. ابتدا باید بگویم چرا دولت تصمیم به تعطیلات فراگیر گرفته است. متأسفانه ابتلاي مردم به بیماري کرونا بیشتر شده
است و هموطنان زیادي را هم به خاطر کرونا از دست داده ایم. همین موضوع موجب شد تا دولت به این فکر بیافتد که از جان مردم



به هر صورتی که شده حفاظت کند براي همین با تعطیلات فراگیر که خواسته اصلی کارشناسان حوزه بهداشت و درمان است موافقت

 
کرد. 

این یک تصمیم بسیار مهم و خوب دولت است. با این کار ترددها کم می شود. ارتباطات در سطح خیابان و وسایل حمل ونقل عمومی
کاهش پیدا می کند و مردم می فهمند که چقدر وضعیت کشور بحرانی است. شاید همین موضوع تلنگري براي حفظ جان شان شود.
اما در اینجا می خواهم به موضوع مهمتري اشاره کنم و آن هم همکاري دستگاه هاي مختلف حاکمیتی است. دولت تصمیم سخت را
گرفت و در این راه نهادهاي مختلف باید کنار دولت باشند و مردم نباید در این دو هفته سفر بروند یا برنامه ریزي براي دورهمی ها

 
داشته باشند. 

هموطنان ما باید بدانند که دولت با چه مشقتی تصمیم به این تعطیلات گرفته است. آن هم در کلانشهري مثل تهران که ممکن است
آثار منفی اش را به چشم ببینیم. این تعطیلات روي کسب و کارها تأثیر می گذارد. فعالیت اقتصادي کشور را کند می کند و خسارت
بسیاري به دولت وارد می کند ما تحریم هستیم و دست دولت هم خالی است.اقتصاد کشور به دلیل تحریم ها و مسائل اقتصادي با

 
مشکل مواجه است، اما در این سال ها دولت فعالیت اقتصادي را تعطیل نکرد. 

تعطیل فراگیر یعنی تعطیلی اقتصاد. زنجیره اقتصاد به یکدیگر متصل هستند بویژه به تولیدکننده. با این همه مردم باید بدانند که
دولت مشکلات را به خاطر سلامت مردم به جان خریده است و فکر می کنم بعد از رسیدن واکسن کرونا به کشور تمام کسب و کارها

 
باید با قدرت بیشتر براي بهبود اقتصاد کشور قدم بردارند آن زمان است که دولت باید چتر حمایش را بیشتر کند. 

 
بحران کرونا با قرنطینه حل نمی شود 

تقی آزاد ارمکی جامعه شناس: به گفته کارشناسان، بحران کرونا با قرنطینه کامل حل نمی شود، گویی به نوعی در فهم پدیده مشکل
داریم. ما در شرایطی نیستیم که بتوانیم کارها را تعطیل کنیم تا کرونا از بین برود. در واقع حکومت باید برنامه اي داشته باشد تا
جامعه را در مقابله با بحران کرونا مدیریت کند. در جامعه ما این بحران ها هستند که از ما عبور می کنند، باید کمک کنیم تا آسیب

 
کمتري در بحران کرونا ببینیم. 

اقتصاد ما اقتصاد ویژه اي است و لازم است که خرید و فروش در آن وجود داشته باشد. به بیان ساده تر، اگر امروز مشتري خرید نکند،
فروشنده ضرر می کند و در مقابل اگر خریدار هم جنس نخرد در آینده ضرر می کند، چون با افزایش قیمت ها روبه رو هستیم. ما
نمی توانیم همه مشاغل را تعطیل کنیم تا ویروس از بین برود، اما می توانیم با آن سازگار شویم تا خطرات ناشی از آن کمتر شود. باید

 
مرحله به مرحله افراد با زندگی کردن با این ویروس سازگار شوند. 

به طور مثال کاهش ساعات حضور کارمندان دولت و کاهش ترددها در ورودي و خروجی شهرها و به تبع آن کاهش مسافرت ها می
توانند در این امر کمک کننده باشند. از طرف دیگر هنوز حس خطر در کل جامعه وجود ندارد، برخی آن را باور کرده اند و اما برخی
دیگر حاضر به پذیرش نیستند. یکی از دلایل عمده این امر این است که مردم ما با مرگ زودرس و بی دلیل جوان ها آشنا هستند و
در مقوله کرونا هم آن را متصور می شوند و در نهایت قشري از جامعه چندان احساس خطر نمی کند. باید اضطراب و ترس بین مردم

 
بیشتر شود و مهم شدن دفاع از زندگی و حیات مردم پررنگ تر شود. 

مردم خیلی تلاش نمی کنند که زندگی را مهم بدانند. کرونا هم همین امر را محقق می کند. اما چطور می شود زندگی را مهم کرد؟
در این خصوص بهداشت، درمان و فرصت سرمایه گذاري باید جلوه پررنگ تري داشته باشند تا در نتیجه آنها حیات نیز مهم شود. می
بینیم که این روزها همه مردم در خیابان ها و فروشگاه ها هستند تا در مقوله خرید کردن از همدیگر عقب نیفتند، این چرخه باید



تغییر کند تا دولت بتواند در خصوص مقابله با کرونا به موفقیت دست یابد. از طرفی تعطیل کردن کلانشهري مثل تهران که جمعیت

 
مختلف ومختصات گوناگونی دارد به سادگی نیست. 

 
راه حل ترکیبی؛ نسخه مقابله با بحران کرونا 

علی مزیکی کارشناس اقتصادي: هیچ راه حل بهتر و سیاست مشخصی مثل قرنطینه کامل براي حل بحران کرونا در شرایط فعلی
وجود ندارد. بهترین سیاست، راه حل ترکیبی است. یعنی نمی توان تنها رأي به تعطیلی کامل تهران داد، چراکه تنها بخشی از این
تعطیلی اقتصادي دست دولت است و کارمندان و زیرمجموعه هاي آن می توانند در این شرایط دوام بیاورند، اما بخشی هم دست
دولت نیست. مثل وضعیت کارگران، دستفروشان و رانندگان روزمزد که حتماً باید در قبال این افراد پرداخت هاي عمومی صورت

 
بگیرد. مثل کاري که در اکثر کشورها انجام گرفت. 

ما نمی توانیم این افراد را با جریمه در خانه بنشانیم، چون وضعیت معیشتی آنها به دستمزدهاي روزانه گره خورده است. اما می توانیم
درقبال برخی شهروندان که درآمد ثابت دارند، سیاست جریمه را اعمال کنیم و البته در قبال مبتلایان به کرونا که قرنطینه را رعایت
نمی کنند، باید سیاست پیگیري را در دستور کار قرار داد. اساساً اقتصاد دست دولت ها نیست و فردي که معاشش به بیرون رفتن از
خانه وابسته است، نمی تواند با یک فرمان، در خانه بنشیند، دولت ها در کنش هاي اقتصادي می توانند اثر کمی بگذارند، ما می
توانیم از تجربه کشورهایی مثل آلمان، کره جنوبی و ژاپن استفاده کنیم که در نهایت ترجیح دادند با پرداخت هاي مشخص به دهک

 
هاي پایین، سیاست قرنطینه را اجرا کنند. 

 
افت فعالیت هاي اقتصادي با لاك داون شهرها 

علی سرزعیم اقتصاددان: پاسخ به این سؤال که چرا دولت و ستاد ملی مقابله با کرونا تاکنون تهران و شهرهاي داراي وضعیت قرمز را
لاك داون یا تعطیل نکرد روشن است. آنچه به نظر می آید دولت نگران این است که سطح فعالیت هاي اقتصادي افت کند چرا که
تحریم هاي اقتصادي وضعیت شکننده تري را براي کشور به وجود آورده است به همین دلیل طبیعتاً اعمال محدودیت ها و سختگیري

 
ها باعث می شود افت فعالیت هاي اقتصادي بیشتر شود. 

در چنین شرایطی قبول می کنید تلفات کرونا بیشتر شود ولی سطح فعالیت هاي اقتصادي با افت کمتري همراه باشد البته این شیوه
تا زمانی که ظرفیت هاي نظام درمان جا دارد پاسخگو است اما اگر ظرفیت نظام درمان براي رسیدگی و درمان مبتلایان قفل شود آن
وقت مجبوریم در سیاست هاي مان تجدید نظر کنیم و سطح فعالیت هاي اقتصادي را پایین بیاوریم بطوري که بیش از توان ظرفیت

 
هاي سیستم درمان بار روي دوش شان گذاشته نشود. 

به هر حال پیش از این ظرفیت هاي نظام درمان خالی بود و دولت نسبت به تعطیلی و لاك داون تهران و شهرهاي داراي وضعیت
قرمز مقاومت می کرد بعد از آنکه ظرفیت هاي نظام درمان براي پذیرش و رسیدگی به بیماران تکمیل شد و امکان سرویس دهی به
افرادي که درگیري شدید با بیماري کووید-19 داشتند دچار مشکل شد دولت مجبور شد فعالیت هاي اقتصادي را کم کند. یکی از

 
تبعات اصلی لاك داون شهر افت فعالیت هاي اقتصادي است. 

براي مثال اگر مردم شب ها خرید نروند در وهله اول فروشنده ها ضرر می کنند و فروش شان کم می شود وقتی فروش کالا کم شد
تولیدکننده افت پیدا کند و با تأخیر مواد اولیه اش تأمین می شود. زنجیره فعالیت هاي اقتصادي به هم وصل است و چنانچه هر

 
گوشه اي از این زنجیره را قطع کنیم در عمل در زنجیره فعالیت هاي اقتصادي اختلال ایجاد کرده ایم. 

به موازات افت اقتصادي با اعمال تعطیلی یا لاك داون بیکاري نیز زیاد می شود این دو آینه هم هستند اگر تولید نکنیم نیروي کار از



چرخه فعالیت خارج می شود و مجبور می شویم سطح اشتغال بنگاه ها را پایین بیاوریم. به همین خاطر هم مغازه دارها شاگردانشان

 
را اخراج می کنند به همین خاطر هم دولت ناگزیر بود این مدت تعطیلی کامل را اعمال نکند. 

 
پذیرش وضعیت سخت تر با قبول آسیب هاي احتمالی 

محمدجواد حق شناس عضو شوراي شهر تهران: وقتی در موقعیت اضطراري قرار می گیریم نمی توانیم از اجراي طرحی سخن بگوییم
که تمام جوانب امور را در نظر گرفته باشد. درواقع در وضعیت بحران انتخاب ما میان بد و بدتر است. در اینجا مدیریت هوشمند باید
به سراغ طرحی برود که با کمترین هزینه بیشترین بهره وري را داشته باشد. قطعاً تعطیلی کامل تهران تبعات جدي به دنبال خواهد

 
داشت و لطمات سنگینی به اقشاري که معیشت شان روزانه است، وارد می کند. 

اما ابتلا به کرونا در تهران به حدي رسیده است که ما از وضعیت قرمز هم مدت هاست عبور کرده ایم و با تلفات انسانی غیرقابل
تحملی روبه رو شده ایم، بنابراین براي نجات جان انسان هاي بیشتر با قبول برخی آسیب هاي احتمالی مجبوریم به وضعیت سخت

 
تري تن دهیم. 

اگرچه انتظار این است که همه نهادها از دولت گرفته تا سازمان هاي عمومی و خیرین مثل همیشه پاي کار بیایند و اتفاقی که در
رزمایش کمک همدلانه اتفاق افتاد، دوباره تکرار شود. به هرحال مدیریت شهري نیز که ساختار منابع مالی آن شبیه دولت نیست و
مبتنی بر درآمد است تا بتواند هزینه اي انجام دهد، در تعطیلی کامل آسیب زیادي خواهد دید، بویژه آنکه مدیریت شهري سال
سختی را هم امسال پشت سر گذاشته و در حوزه درآمدي با مشکلات ویژه اي دست و پنجه نرم کرده است.اما در عین حال هیچ کدام
از ما در موقعیتی نیستیم که بتوانیم از ایده آل ها و وضعیت مطلوب صحبت کنیم و به ناچار باید آسیب هاي پیش رو را هم متحمل

 
شویم. 

 
قرنطینه کامل راهگشا نیست 

شهلا کاظمی پور جامعه شناس و جمعیت شناس: در گام اول باید بپرسیم که آیا قرنطینه کامل راهگشاست؟ در کشورهاي دیگر وقتی
قرنطینه انجام شده بود، کلیه پروتکل ها نیز توسط شهروندان رعایت می شد. مشاغل دسته اول مشغول به کار بودند و در عین حال
مردم نیز پروتکل ها را جدي گرفته و براي خریدهاي روزانه خود به طور کامل فاصله هاي اجتماعی را رعایت می کردند، به عنوان
مثال وقتی که به سوپرمارکت ها مراجعه می کردند با فاصله از یکدیگر می ایستادند و به طور مرتب هم فضاهاي عمومی در حال

 
ضدعفونی شدن بودند، اما در کشور ما می بینیم که پروتکل هاي بهداشتی آنچنان که باید و شاید توسط مردم رعایت نمی شود. 

درخصوص مهار ویروس کرونا، وقتی پروتکل ها کاملاً رعایت نشود، تعطیلی عمومی هم نمی تواند جوابگو باشد. این امر یک نشانه از
توسعه نیافتگی است، چون از طرفی برخی نهادها سعی می کنند که با رعایت پروتکل ها از شدت بیماري بکاهند ولی از سوي دیگر
برخی مردم ترس از بیماري نداشته و پروتکل ها را رعایت نمی کنند. وقتی همه جوانب امر همزمان با یکدیگر اجرا نشود، قرنطینه هم
نمی تواند جوابگوي مهار بیماري باشد از سوي دیگر رعایت پروتکل ها در محیط خانه ها هم الزامی است، برخی تصور می کنند که
فقط با بیرون نیامدن مشکل حل می شود، این در حالی است که در محیط خانه هم باید آن گونه که متخصصان بهداشت می گویند،

 
پروتکل ها را رعایت کنیم. 

در مدت زمان عید نوروز که شاهد قرنطینه بودیم، بسیاري از مشاغل تعطیل بودند، اما در مقابل دسته اي از مردم همچنان موارد و
مسائل بهداشتی را رعایت نمی کردند. حالا که چندین ماه از شیوع ویروس کرونا گذشته ترس افراد هم به مراتب کمتر شده است و
برخی فکر می کنند که چنانچه مبتلا شوند، حالشان خوب می شود، همین تفکر باعث می شود که پروتکل هاي بهداشتی را نیز به
طور جدي رعایت نکنند. براي مهار بیماري، تنها قرنطینه کامل جوابگو نیست و باید تمامی جوانب را در نظر گرفت، در عین حال این



 
مورد را هم باید در نظر داشته باشیم که به دلیل مرتفع شدن نیازهاي مختلف مردم نمی توان قرنطینه کامل را در کشور اجرا کرد. 

 
منبع: روزنامه ایران 

 
برچسب ها 

 
- کرونا 

 
- ستاد ملی 

 
- دانشگاه علوم پزشکی ایران 

 
- قرنطینه 

- روزنامه ایران



بیمه کوثر مالک یک درصد غول سنگ آهن خاورمیانه شد

منبع: اقتصاد تهرانشماره خبر:  254  |  تاریخ: 1399/08/27

اقتصادتهران: بیمه کوثر مالک یک درصد سهام شرکت صنعتی و معدنی اپال پارسیان سنگان، یکی از بزرگ ترین شرکت هاي
حوزه صنعت معدن کشور و غول سنگ آهن خاورمیانه شد. به گزارش اقتصادتهران، شرکت بیمه کوثر براي متنوع سازي

پرتفوي شرکت، یک درصد از سهام شرکت اپال پارسیان سنگان را  که در بخش توسعه کارخانه هاي ...

اقتصادتهران: بیمه کوثر مالک یک درصد سهام شرکت صنعتی
و معدنی اپال پارسیان سنگان، یکی از بزرگ ترین شرکت
هاي حوزه صنعت معدن کشور و غول سنگ آهن خاورمیانه

 
شد. 

به گزارش اقتصادتهران، شرکت بیمه کوثر براي متنوع سازي
پرتفوي شرکت، یک درصد از سهام شرکت اپال پارسیان
سنگان را  که در بخش توسعه کارخانه هاي کنستانتره و
گندله سازي در مجموعه صنعتی و معدنی سنگان فعال است،

 
خرید. 

نوید خاندوزي افزود: این شرکت که یکی از شرکت هاي بزرگ
حوزه صنعت معدن کشور است، به منظور مدیریت و توسعه کارخانه هاي کنسانتره و گندله سازي در مردادماه سال 94 تاسیس شد و
هدف از سرمایه گذاري در این مجموعه نیز هدایت بخشی از نقدینگی موجود در کشور به سمت تولید، تکمیل و ایجاد توازن در
زنجیره فولاد بر اساس سند راهبردي 1404 فولاد کشور، توسعه مناطق کمتر توسعه یافته و نیز تولید و ایجاد اشتغال پایدار بوده

 
است. 

وي با بیان اینکه در اطلاعات دریافت شده اواخر سال 98 درباره صورت هاي مالی شرکت صنعتی و معدنی اپال پارسیان سنگان
(مربوط به سال مالی منتهی به 30 آذر 98)، شاهد افزایش 193درصدي درامدهاي عملیاتی 12ماهه 98 در مقایسه با مدت مشابه
سال ماقبل بوده ایم، تصریح کرد: در این گزارش، سود ناخالص 12ماهه اپال پارسیان سنگان نیز بیش از 190درصد به نسبت مدت
مشابه سال ماقبل افزایش یافته بود که این امر بیانگر افزایش توان و قدرتمندي بیمه کوثر در حوزه سرمایه گذاري ها و در نتیجه

اعتماد بیشتر سهام داران و ذي نفعان شرکت است.



پیشرفت 76 درصدي زیرساخت هاي دولت الکترونیک

منبع: سرمایه گسترانشماره خبر:  255  |  تاریخ: 1399/08/27

بر اساس گزارش سازمان فناوري اطلاعات 76 درصد پروژه هاي ملی اولویت دار دولت الکترونیکی از منظر زیرساختی راه
اندازي شده اند، 10 درصد پروژه ها نیازمند تغییر در ساختار و بقیه از میزان پیشرفت مورد انتظار خود عقب تر هستند.

نوشته پیشرفت 76 درصدي زیرساخت هاي دولت الکترونیک اولین بار در پایگاه خبري ...

بر اساس گزارش سازمان فناوري اطلاعات 76 درصد پروژه هاي ملی اولویت دار دولت الکترونیکی از منظر زیرساختی
راه اندازي شده اند، 10 درصد پروژه ها نیازمند تغییر در ساختار و بقیه از میزان پیشرفت مورد انتظار خود عقب تر

 
هستند. ... 

تعریف ساده دولت الکترونیکی، استفاده از فناوري اطلاعات و ارتباطات براي توزیع خدمات دولتی به صورت مستقیم، برخط و 24
ساعته به مردم و متقاضیان است. پس از استقرار کامل دولت الکترونیکی دیگر نیازي به مراجعه حضوري براي کارها و خدمات دولتی

 
وجود ندارد، هزینه مردم و ادارات کمتر می شود و کیفیت و سرعت ارائه خدمات بالا می رود. 

کاهش آلودگی شهر، کاهش فساد اداري و افزایش سطح آگاهی مردم، بهبود کیفیت زندگی، افزایش اشتغال به دلیل ارائه خدمات
دولتی توسط بخش خصوصی، بهبود کارایی و ارائه بخش دولت از طریق خدمات لایه ها از مهم ترین مسائلی است که هر روز بر

 
اهمیت استقرار دولت الکترونیک اضافه می کند. 

 
یک طرح کلان ملی 

23 پروژه کلان اولویت دار ملی براي تحقق دولت الکترونیک شناسایی شده اند که هرکدام از آن ها توسط یک یا چند دستگاه دولتی
در حال انجام است. سازمان فناوري اطلاعات ایران به نمایندگی از وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات همراه کارگروهی متشکل از
سازمان اداري و استخدامی کشور و سازمان برنامه و بودجه و شوراي اجرایی فناوري اطلاعات (به عنوان ناظري بر اجراي کار آن ها)
در صدد تسریع و تسهیل پیشرفت این پروژه ها است. آخرین آمار پروژه ها و وضعیت پیشرفتی که در این مدت داشتند از طریق

 
سایتی که براي این کار، توسعه داده شده، در دسترس عموم مردم قرار گرفته است. 

این پروژه ها بر اساس پیشرفتی که داشته اند هر کدام در دسته خاصی جاي می گیرند. برخی نیازمند پیشبرد هستند، برخی وضعیت
قابل قبول داشته اند و مابقی از آن جایی که پیشرفت خوبی نداشتند، نیازمند بازبینی هستند. این گزارش توسط معاون سیاست
گذاري و اعتباربخشی فناوري اطلاعات و مدیر طرح کنترل و نظارت (شهره ناصري) و تیم اجرایی سازمان فناوري اطلاعات تدوین

 
شده است و نسخه به روز آن در اختیار مردم عموم مردم است. 

 
پروژه هاي نیازمند پیشبرد 

پروژه هاي نیازمند پیشبرد، پروژه هایی به شمار می روند که مشکل و چالش ساختاري و فرآیندي ندارند ولی پیشرفت آن به صورت

 
مناسب نیست. 

استقرار سامانه آدرس منحصربه فرد مکان محور اشخاص حقیقی و حقوقی، ساماندهی دفاتر پیشخوان، بهره برداري از سیستم مالیات



الکترونیک، ایجاد نظام بیمه الکترونیک، استقرار پنجره واحد صدور مجوزهاي کشور و استقرار نظام خزانه داري الکترونیک کشور از

 
جمله این پروژه ها به شمار می روند. 

از دیگر پروژه هاي نیازمند پیشبرد می توان به استقرار پنجره واحد سامانه مدیریت زمین (در این پروژه بهبود و ارتقا وضعیت پیشرفت
نسبت به گزارش قبل اتفاق افتاده است)، فراگیرسازي نظام الکترونیک تبادل اطلاعات و استعلامات، استقرار و بهره برداري از نظام

جامع بانکداري الکترونیک و استقرار و بهره برداري از سامانه جامع حمل ونقل اشاره کرد.



اشتغال و توانمندسازي مددجویان محور مرحله سوم پویش «ایران همدل»

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  256  |  تاریخ: 1399/08/27

سید مرتضی بختیاري رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره)
در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی دفاع پرس، با اشاره به
اجراي مرحله اول و دوم پویش ایران همدل در ماه رمضان
و ماه هاي محرم و صفر اظهار داشت: در مرحله اول و دوم
پویش ایران همدل بیش از 27 میلیون وعده غذاي گرم به
ارزش 428 میلیارد تومان و همچنین بیش از چهار میلیون
بسته معیشتی به ارزش 750 میلیارد تومان بین نیازمندان

 
توزیع شد. 

 
وي ادامه داد: مردم در مرحله اول و دوم پویش ایران همدل، هزار و 176 میلیارد تومان به کمیته امداد کمک کردند. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) در خصوص مرحله سوم ایران همدل گفت: در این مرحله محور اشتغال و توانمندسازي

 
مددجویان است؛ توانمندسازي مددجویان و نیازمندان از اولویت هاي ما در کمیته امداد است. 

بختیاري با اشاره به ظرفیت هاي موجود در حوزه اشتغال کشور گفت: امروز در حوزه اشتغال خانگی و خُرد روستایی طرح هاي خوبی

 
داریم. 
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فرصت هاي ایران در اتحادیه اقتصادي اوراسیا

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  257  |  تاریخ: 1399/08/27

 به گزارش خبرگزاري فارس، محمد مهدي بازگیر خوب،
پژوهشگر دفتر مطالعات دیپلماسی اقتصادي دانشگاه امام صادق علیه السلام در یادداشتی که در اختیار خبرگزاري فارس قرار داد،
نوشت: پیوستن ایران به اتحادیه اوراسیا از مباحث با اهمیتی است که اگر چه به صورت علمی و تئوریک چندان به آن پرداخته نشده،

 
ولی کارشناسان نظرات مختلفی در این زمینه اظهار داشته اند. 

 
1) مقدمه:(1) 

اتحادیه اقتصادي اوراسیا یک سازمان بین المللی براي ادغام اقتصادي منطقه اي است. این اتحادیه حرکت آزاد کالاها، خدمات،
سرمایه و نیروي کار را فراهم و سیاست هاي هماهنگی بین واحدها را در بخش هاي تعیین شده توسط توافق هاي بین المللی در
اتحادیه دنبال می کند. موضوع پیوستن ایران به این اتحادیه از مباحث با اهمیتی است که اگر چه به صورت علمی و تئوریک چندان

 
به آن پرداخته نشده، ولی بسیاري از کارشناسان نظرات مختلفی در این زمینه اظهار داشته اند. 

در این نوشتار به شناسایی نقاط قوت، ضعف، فرصت ها و تهدیدهاي این اتحادیه با نگاه ویژه به موضوع پیوستن جمهوري اسلامی

 
ایران به این اتحادیه می پردازیم. 

در شرایط فعلی و با وجود تحریم ها امضا و اجرایی شدن چنین قراردادي با پنج کشور اوراسیا که روسیه یکی از مهم ترین آنها
محسوب می شود منافع سیاسی بسیاري براي ایران به همراه داشته است. در شرایط فعلی با توجه به سیاست فشار حداکثري آمریکا
هر کشوري حاضر به همکاري هاي اقتصادي با ایران نیست؛ ایران در همین وضعیت توانست با اتحادیه اقتصادي اوراسیا موافقت نامه

 
اي را امضا کند و آن را به اجرا برساند که در مجموعه اقتصاد خارجی کشور اتفاق خوبی است. 



 
 

 
پرچم کشورهاي اوراسیا 

 
             ( شکل 1 : اعضاي اتحادیه اقتصادي اوراسیا ) 

قرارداد تشکیل اولیه اتحادیه اقتصادي اوراسیا در 29 مه 2014 میلادي میان کشورهاي روسیه، بلاروس و قزاقستان منعقد و جایگزین

 
اتحادیه گمرکی اوراسیا شد و سپس کشورهاي ارمنستان و قرقیزستان نیز به عضویت آن درآمدند. 

این اتحادیه کار خود را به طور رسمی از اول ژانویه 2015 آغاز کرد. کشورهاي عضو اتحادیه اکنون 20 میلیون کیلومترمربع مساحت و
بیش از 183 میلیون نفر جمعیت دارند که 5.2 درصد جمعیت جهان است. تولید ناخالص داخلی اسمی اتحادیه حدود 1.9 تریلیارد

 
دلار؛ حجم تجارت با جهان: 900 میلیارد دلار و تجارت درون اتحادیه رقم 38 میلیارد دلار می باشد. 

 
2) نقات قوت اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

طبق نقشه راه اتحادیه که در قالب برخی اهداف از قبیل آزادي سرمایه، تجارت، خدمات، تحرك کالا بوده، ترسیم شده است اتحادیه
اقتصادي اوراسیا یکی از کارآمدترین ساختارهایی است که در حوزه شوروي سابق شکل گرفته است. فضایی که براي تحقق اهداف
اتحادیه ایجاد شده از قبیل: قوانین گمرکی، قوانین اشتغال، قوانین مالیاتی، پذیرش مدارك تحصیلی، بازار مشترك دارو و محصولات
پزشکی و... بسیار مثبت است. یکی از نکات مثبت این اتحادیه موتور متحرك روسیه در آن است. روسیه توانسته است حرکت اتحادیه

 
را رو به جلو حفظ کند. 

 
ـ این اتحادیه بزرگترین منطقه جغرافیایی را با دسترسی به هر چهار گوشه زمین پوشش می دهد. 

 
ـ بازار مصرفی واحد (بیش از 180 میلیون مصرف کننده)؛ 

 
ـ منابع طبیعی وسیع در قلمرو اتحادیه (تأمین بخش مهمی از مواد معدنی جهان) 

ـ میراث شوروي براي اعضاي اتحادیه از قبیل: زیرساخت ها، شهرك هاي بزرگ صنعتی و نیروي انسانی ماهر، مزارع کشاورزي،

 
مجموعه هاي صنعتی- نظامی. 

ـ این اتحادیه در منطقه ژئواستراتژیک بسیار مهمی بین شرق و غرب و در میان اتحادیه اروپا، چین، هند، آسیاي میانه و خاورمیانه



 
قرار گرفته است. 

 
3) نقاط ضعف اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

ـ عدم توازن در میان کشورهاي عضو؛ به این مفهوم که کشوري مثل روسیه به لحاظ وسعت، جمعیت، توان اقتصادي و قدرت سیاسی

 
از دیگر کشورها بسیار بزرگتر است. 

ـ مطابق با شاخص هاي دموکراسی، کشورهاي عضو اتحادیه اوراسیا هیچ پیشرفت یا پیشرفت چشمگیري نداشته اند. تناقضات داخلی

 
در این اتحادیه باعث می شود اعتماد مردم به آن کاهش می یابد. 

ـ عدم وجود هویت واحد اتحادیه. کشورهاي استقلال یافته از اتحاد جماهیر شوروي، هنوز از کلیشه ها و ترس از گذشته توتالیتر رها

 
نشده اند. در عین حال این کشورها اکنون کشورهاي مستقل هستند که باید از منافع ملی خود محافظت کنند. 

ـ کشورهاي عضو این اتحادیه در زمینه هاي توسعه علم و فناوري عقب مانده تر از رقباي توسعه یافته خود هستند. در این کشورها

 
اقتصاد بر مبناي صادرات مواد خام است و تولید دانش، مشاغل کوچک و متوسط و گردشگري بسیار ابتدایی است. 

ـ در کشورهاي عضو اتحادیه، شاخص هاي بالایی از فساد وجود دارد. بوروکراسی پیچیده و طایفه گرایی از دیگر مشکلات مبتلابه این

 
کشورها می باشد. ساختارهاي بین دولتی و قوانین ملی اعضا به سختی هماهنگ می شوند. 

ـ وابستگی و تأثیرپذیري شدید اقتصاد این کشورها از عوامل خارجی مانند تحریم هاي اقتصادي غرب بر روسیه و همچنین نوسانات

 
قیمت هاي جهانی انرژي و منابع طبیعی، نرخ دلار آمریکا و یورو و غیر. 

 
 

 
ایران و اوراسیا 

 
( شکل 2 : ایران و اتحادیه اقتصادي اوراسیا ) 

 
4) تهدیدات اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

ـ بهره برداري روسیه از ظرفیت هاي اتحادیه در راستاي منافع ملی خود؛ بعد از اعمال تحریم هاي غرب، روسیه به دنبال این بود که

 
بتواند اقدامات تلافی جویانه را با استفاده از ظرفیت کشورهاي عضو اتحادیه انجام دهد. 

ـ نکته دیگر نگاه غربی ها به اتحادیه است که نوعی نگاه انتقادي دارند، به رغم اینکه بعضا در تعارفات سیاسی از همکاري استقبال می
کنند اما به طور کلی نگاه مثبتی به آن ندارند. اروپایی ها معتقدند که طرح روسیه براي احیاي شوروي یا تسلط بر حوزه جغرافیاي

 
شوروي یا سد کردن نفوذ غربی ها به منطقه از طریق اتحادیه اقتصادي اوراسیا دنبال می شود. 



 
ـ تهدیدات تروریسم، افراط گرایی و تجزیه طلبی؛ 

ـ تهدیدات اقتصادي ویژه ناشی از دلاریزه شدن بیش از حد اقتصاد ملی برخی از اعضاي اتحادیه. مردم همواره ترس از کاهش ارزش

 
پول خود دارند. 

ـ از آنجا که اساس اقتصاد اتحادیه صادرات مواد هیدروکربنی و اکسید آهن در بازار جهانی است، اتحادیه به قیمت مواد اولیه و منابع

 
انرژي به شدت وابسته است. 

ـ مشکلات اقتصادي و اجتماعی بزرگتري نیز ممکن است به دلیل تحولات مختلف اقتصادهاي ملی ایجاد شود. به عنوان مثال، اقتصاد
روسیه در مقایسه با سایر کشورهاي عضو اتحادیه صنعتی و توسعه یافته تر است و این مساله موجب رقابت نابرابر و در نتیجه مشکلات

 
زیاد براي تولید کنندگان می شود. 

 
5) فرصت هاي اتحادیه اقتصادي اوراسیا 

 
ـ اتحادیه اقتصادي اوراسیا می تواند تبدیل به یک تأمین کننده مواد اولیه، کالاها و خدمات در جهان شود. 

ـ این اتحادیه از فرصت هاي واقعی براي تبدیل شدن به یک مرکز مالی جهانی، منطقه اقتصادي توسعه یافته با وضعیت مطلوب

 
سرمایه گذاري برخوردار است. 

 
ـ تبدیل شدن به یک کریدور حمل و نقل ترانزیت غرب به شرق از فرصت هاي مهم ایجاد شده توسط اتحادیه باشد. 

ـ متخصصان بانک توسعه اوراسیا معتقدند گام هاي جدید با هدف پایداري فرآیندهاي اتحادیه می تواند جریان سودمند سرمایه

 
گذاري دوطرفه، شغل زایی، خدمات و کالاها، انجام پروژه هاي مشترك در بخش غیرتجاري باشد. 

ـ با توجه به تنوع بازار و تنوع منابع موجود در کشورهاي عضو این اتحادیه پیوستن به آن یک فرصت قابل توجه براي اقتصاد

 
کشورهاي عضو ایجاد می کند و می توان از این طریق بخشی از کمبودهاي اقتصادي را جبران کرد.. 

ـ تجارت خارجی اتحادیه اقتصادي اوراسیا دو برابر سریعتر از تجارت داخلی این اتحادیه رشد داشته است. اتحادیه اقتصادي اورآسیا در

 
سال 2018 میلادي شاخص هاي خوبی از توسعه اجتماعی و اقتصادي را نشان داد. 

 
6) ایران و اتحادیه اقتصادي اوراسیا 



 
 

 
آمار صادرات اوراسیا 

 
شکل 3) آمار صادرات و واردات ایران و اتحادیه اوراسیا 

 
منبع : سازمان توسعه تجارت 

کل صادرات ایران به اوراسیا پس از اجرایی شدن موافقت نامه تا 30 خرداد 99 بالغ بر 681 میلیون دلار بوده که نسبت به دوره مشابه
سال قبل 17 درصد رشد داشته است. کل واردات ایران از اوراسیا پس از اجراي موافقتنامه تا 30 خرداد 99 بالغ بر 1736 میلیون دلار

 
بوده که نسبت به دوره مشابه سال قبل 13 درصد رشد داشته است. 

 
 

 
اقلام وارداتی اوراسیا 

 
شکل 4 ) اقلام عمده وارداتی ایران از اوراسیا در فهرست ترجیحات اعطایی ایران بر حسب میلیون دلار 

 
منبع : سازمان توسعه تجارت 



 
 

 
شکل 5 ) اقلام عمده صادراتی ایران به  اوراسیا در فهرست ترجیحات اعطایی ایران بر حسب میلیون دلار 

 
منبع : سازمان توسعه تجارت 

 
7) مزایاي پیوستن به اتحادیه 

ـ پیوستن به این اتحادیه فرصت بی نظیري است همین که یک تشکل اقتصادي در فضاي زیست محیطی منطقه اي ما شکل گرفته
است به خودي خود و فی نفسه یک پدیده مثبت است و باعث کاهش تهدیدهاي امنیتی می شود. در واقع جمهوري اسلامی ایران هر

 
چقدر از ظرفیت کشورهاي منطقه استفاده کند، به نفع کشورهاي همسایه نیز هست . 

ـ استفاده از تعرفه هاي ترجیحی، دسترسی به بازار حدود 184 میلیون نفري و نیز امکان جذب سرمایه گذاري و مشارکت در بخش
هاي مختلف تولیدي، از جمله مزایاي پیوستن کشورمان به این اتحادیه هستند. تسهیل روابط تجاري با همسایه شمالی یعنی روسیه،

 
در قالب جدید، فرصت هاي بیشتري را براي صادرکنندگان ایرانی فراهم خواهد کرد .   

ـ پیوستن به این اتحادیه، مزیت هاي اقتصادي بسیاري براي ایران به دنبال دارد از جمله آن می توان به تخفیف هاي تعرفه اي براي

 
صادرکنندگان ایرانی به کشورهاي اتحادیه اقتصادي اوراسیا اشاره کرد . 

ـ از آنجا که اتحادیه اوراسیا با کاهش استفاده از دلار، سهم پرداخت هاي تجاري با ارز ملی را به 70 درصد افزایش داده، می توان به

 
کاهش استفاده از دلار در مبادلات تجاري خوش بین بود. 

ـ عضویت در این اتحادیه در شرایط تحریم ، می تواند نقش مؤثري در عبور از تنگناهاي اقتصادي کشورمان ایفا کند و امکان استفاده

 
از تعرفه هاي تجاري، فرصت سرمایه گذاري و صادرات و تسهیل روابط اقتصادي با اعضاي این اتحادیه را فراهم کند. 

ـ ورود ایران به اتحادیه را باید از منظر کاهش انزواي نهادي در منطقه دید. دنیاي امروز دنیاي همگرایی اقتصادي منطقه اي است. در

 
بحث همسایگی، گسترش همکاري با این کشورها چه به شکل دوجانبه و چه به شکل منطقه اي ضروري است. 

ـ از دیگر پیامدهاي مثبت ورود ما به این اتحادیه بحث ایجاد وابستگی متقابل اقتصادي است. ما براي اولین بار وارد یک سازمان
منطقه اي جدي می شویم و وابستگی متقابل ایجاد خواهد شد. این در هم تنیدگی، علاوه بر ثمرات اقتصادي، دستاورد هاي سیاسی

 
نیز خواهد داشت. 



 ایران نقش کلیدي در شاهراه هاي موجود منطقه یعنی جاده ابریشم، راه آهن سراسري آسیا، تراسیکا و کریدور شمال و جنوب دارد.

 
اقتصاد ایران و کشورهاي حوزه آسیاي مرکزي و قفقاز از توان هم تکمیلی جدي برخوردارند.. 

 
8) چالش هاي پیش رو در پیوستن به اتحادیه 

ـ از زمانی که بحث تجارت در ایران با بحث صنعت ادغام شده است، بحث هاي حمایت گرایی غالب بر تجارت شده است و هم اکنون
یکی از بزرگترین معضلات ما در بحث اجراي موافقتنامه تجاري بحث غلبه دیدگاه هاي حمایت گرایی بر تجارت است. در بحث اجرا

 
همین مشکل را از نزدیک شاهد هستیم .. 

ـ یکی دیگر از مشکلاتی که ایران در بحث تجارت دارد این است که متولیان متعددي در این حوزه وجود دارند. 30 نهاد متولی حوزه

 
تجارت هستند، این پراکندگی و تعدد متولیان کار تجارت را سخت می نماید.. 

ـ کیفیت کالاها نیز از موضوعات بسیار مهم است. در داخل ایران هیچ کالاي مصرفی با برند روسی وجود ندارد. اگرچه این کشور در
زمینه تسلیحات و هوافضا بسیار قوي است. در واقع این سوال مطرح می شود که ایران قصد دارد چه کالاهاي مصرفی ضروري را از
روسیه وارد کند که تجار واردات این کالاها را به کالاهاي شناخته شده اي که در حال حاضر در بازار ایران وجود دارد، ترجیح دهند.

 
همین طور در روسیه هم برند ایرانی شناخته شده اي موجود نیست .. 

ـ نکته مهمتر از کاهش تعرفه ها، مساله تولید باکیفیت و رقابتی و فروش مستقیم، همچنین حفظ و استمرار آن است. همچنین،
بازاریابی حرفه اي و افزایش تعداد شرکت هاي بزرگ اهمیت بسیاري دارد. مقایسه حجم و سهم تجارت خارجی ایران با 5 کشور
اتحادیه اقتصادي اوراسیا در برابر چین بسیار ناچیز و قابل اغماض است. کشورهاي عضو اتحادیه اقتصادي ارواسیا در زنجیره تأمین

 
ایران نمی توانند نقشی بارز داشته باشند.. 

ـ مساله دیگر وجود چالش هاي جدي در آمادگی زیرساخت هاي تجارت در کشورمان است. براي مثال کریدور شمال – جنوب هنوز

 
بهره برداري نشده است.. 

ـ به نظر می رسد در نگاه بیشتر صاحب نظران، منافع سیاسی ناشی از پیوستن ایران به اتحادیۀ اقتصادي اوراسیا، دست کم در چشم
اندازي کوتاه مدت، پررنگ تر از منافع اقتصادي آن می باشد و با توجه به تأکید ایران بر چندجانبه گرایی در سیاست خارجی و تقویت

 
همکاري با کشورهاي منطقه، حضور در این اتحادیه را می توان فرصتی براي کشورمان ارزیابی کرد.. 

ـ به طور کلی سیاست مناسبات تجاري با اعضاي اتحادیه می تواند بخش اعظمی از نیازهاي کشور را برطرف کند. از این حیث
کشورهاي اوراسیایی به دلیل ظرفیت هایی که در حوزه خدمات، کشاورزي و صنعت دارند با اهمیت هستند و در مقابل نیز کشورمان
می تواند در مراودات اقتصادي به صادرات خود تنوع ببخشد. تعامل با اتحادیه هایی مانند اوراسیا فرصت قابل توجهی براي سیاست
خارجی و تجارت خارجی ایران فراهم می آورد تا به صورت منسجم با کشورهاي همسایه و اتحادیه هاي مختلف همکاري کند و با

 
تقویت صادرات جایگاه تولید را در کشور بهبود ببخشد.. 

 
ـ روسیه محور بودن این اتحادیه یکی از مسائلی است که در الحاق ایران به این اتحادیه باید مورد توجه سیاست گذاران قرار گیرد. 

تجارت روسیه با اتحادیه اقتصادي اوراسیا تنها 5 درصد از سهم کل تجارت این کشور را شامل می شود و بقیه تجارت این کشور با



 
دیگر کشورهاست. 

ـ فرصت پیش آمده در توسعه همکاري تجاري با کشورهاي عضو اتحادیه اقتصادي اوراسیا ممکن است محملی براي رقابت منفی بین
تولیدکنندگان داخلی، تخریب برند تجاري ایران و ایجاد ذهنیت منفی در مشتریان نسبت به تولیدات ایرانی در بازارهاي اتحادیه
اوراسیا شود و این بازار مستعد را نصیب رقباي قدرتمند بین المللی کند. راهکار واقع بینانه در این فرآیند پیچیده پیش رو، ظرفیت

 
سازي در مقیاس صادراتی و تسهیل شرایط تجاري است. 
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جهانگیري:بودجه چوب ادب سیاستمدارانی است که تنها شعار می دهند

منبع: روزنامه وقایع اتفاقیهشماره خبر:  258  |  تاریخ: 1399/08/27

هفتادوپنجمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی صبح امروز(دوشنبه) به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد.

 
هفتادوپنجمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی صبح امروز(دوشنبه) به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد. 

به گزارش ایسنا، جهانگیري در این جلسه با اشاره به اهمیت بودجه سال 1400 کشور، گفت: بودجه سال آینده کشور و جهت گیري

 
هاي اصلی آن باید با محوریت سیاست هاي اقتصاد مقاومتی تدوین شود. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه از هفته آینده بحث درباره منابع و مصارف بودجه سال 1400 در دولت انجام خواهد شد، اظهار

 
امیدواري کرد که بودجه مطابق سنوات گذشته در زمان مقرر در اختیار نمایندگان مجلس شوراي اسلامی قرار بگیرد. 

وي با اشاره به اینکه تحریم ها و شیوع کرونا فشارهاي مضاعفی بر بودجه کشور در سالجاري وارد کرده است، گفت: به فضل الهی این
دوره سخت را پشت سر خواهیم گذاشت و تصور دشمنان ایران که فکر می کردند ایران دچار کسري بودجه شدیدي شده و اقتصادش

 
فرو خواهد ریخت، باطل خواهد شد. 

جهانگیري افزود: با وجود همه سختی ها و دشواري ها که بر دولت و ملت ایران گذشت با همتی که مدیران کشور در موضوع بودجه از
خود نشان دادند، موفق شدیم تاکنون از این مرحله عبور کنیم هرچند برخی نمی خواهند قدر این زحمات را بدانند و حرف هایی را بر

 
زبان جاري می کنند که جز دلسرد کردن مدیریت کشور ثمري ندارد. 

وي با تاکید بر اینکه همه می دانند که زبان مدیران دولت براي پاسخگویی زبان الکن نیست، گفت: ما شرایط کشور و مردم را در
موضع گیري هاي خود لحاظ می کنیم و می دانیم که مردم در شرایط سخت کنونی از مسئولان خود انتظار دارند که به فکر زندگی و

 
معیشت آنان باشند نه اینکه سرگرم دعوا و مجادله با یکدیگر شوند چرا که این مسئله گره اي از زندگی آنان باز نمی کند. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه مکرر گفته ام کارنامه این دولت قابل مقایسه با هر دولت دیگري در سالهاي پس از انقلاب
اسلامی است، گفت: براي مقایسه می توان به دو سال و نیم پایانی دولت آقاي احمدي نژاد و دو سال و نیم ابتدایی دولت تدبیر و امید
پرداخت که در این دو برهه کشور با تحریم هاي بین المللی مواجه بود. البته دولت قبل در آن مقطع بیش از دو میلیون بشکه نفت
صادر می کرد که از محل آن 210 میلیارد دلار درآمد در اختیار داشت اما درآمد دولت تدبیر و امید در دو سال و نیم ابتدایی آغاز

 
بکار خود تنها 120 میلیارد دلار بود. 

جهانگیري با تاکید بر اینکه با کلی گویی و شعار در کشور اتفاقی رخ نمی دهد، اظهار داشت: در دو سال و نیم پایانی دولت گذشته
میزان اشتغال خالص کشور روند کاهنده داشت و تقریباً صفر بود در حالی که در مقایسه با دو سال و نیم ابتدایی آغاز به کار دولت
تدبیر و امید سالانه 500 هزار شغل ایجاد شد و همچنین نرخ تورم در دولت گذشته رو به بالا بود و به 36 درصد رسید در حالی که

 
تورم در دولت آقاي روحانی روند کاهنده داشت و به 11.2 کاهش یافت. 

معاون اول رییس جمهور افزود: این دستاوردها در شرایطی اتفاق افتاد که فقط مدیریت دولت جابه جا شد. کسانی که می گویند
مدیران دولت دچار ضعف هستند خوب است این دو مقطع زمانی که شرایط کشور از لحاظ تحریم هاي بین المللی یکسان بوده است

 
را مقایسه کنند و ببینند چه اتفاقاتی در بخش هاي مختلف اقتصادي کشور رخ داد. 

وي با تبیین برنامه ریزي هاي انجام شده در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی براي مقاوم کردن اقتصاد کشور در برابر تکانه هاي
خارجی، گفت: اجراي برنامه هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی شرایط کشور را روز به روز بهتر کرد. به طوریکه در شروع کار دولت
تدبیر و امید به ناگهان قیمت نفت به بشکه اي 30 دلار کاهش یافت اما براي هیچ کدام از شاخص هاي کلان اقتصادي نظیر تورم،

 
صادرات و میزان تولید مشکلی پیش نیامد و تغییري ایجاد نشد. 



 جهانگیري اظهار داشت: در دوره جدید تحریم ها که باید به واقع از آن به عنوان جنگ اقتصادي یاد کرد، آمریکایی ها به دنبال
فروپاشی ایران بودند و حتی تا آنجا رفتند که جنگ نظامی را نیز چاشنی کار خود کنند، ترور سردار شهید سلیمانی و برخی اتفاقات
دیگر در منطقه خلیج فارس نشانه هاي تصمیمات آنها بود ، البته برخی اتفاقات را نمی توان در مقطع کنونی بیان کرد و شاید در
شرایط دیگر بتوانیم براي مردم تبیین کنیم که دشمنان چه برنامه ریزي هایی براي کشور انجام داده بودند. قطعا هیچکس نمی تواند

 
انفجار در یک نفت کش ایرانی را موضوعی اقتصادي قلمداد کند، دولت اجازه نداد در این شرایط سخت، اقتصاد کشور فرو بپاشد. 

معاون اول رییس جمهور گفت: هدف آمریکا اقتصاد ایران نبود می خواستند ایران را از هم بپاشانند. در این مقطع حساس مردم ایران

 
مشکلات را تحمل کردند و دولت هم فشار زیادي را متحمل شد که این مقاومت در تاریخ ماندگار خواهد شد. 

وي افزود: بودجه کشور در سال 1400 و جهت گیري هاي اصلی آن باید با محوریت سیاست هاي اقتصاد مقاومتی تدوین شود،
کاهش اتکا به درآمدهاي نفتی در تنظیم بودجه سال آینده لحاظ خواهد شد البته این به معناي آن نیست که ما از سهمیه و حق
صادرات نفتی خود چشم پوشی کنیم. دولت ایران هیچگاه از حق ملت خود نخواهد گذشت. هنر مدیریت این است که این درآمدها را

 
در جاي خود هزینه کند و در بودجه جاري قرار ندهد. 

جهانگیري با بیان اینکه صادر کنندگان غیرنفتی در این دوره همانند سربازان خط مقدم به کشور خدمت کردند، گفت: حمایت از

 
صادر کنندگان از جهت گیري هاي بودجه سال آینده خواهد بود و ما قدردان آنها هستیم. 

معاون اول رییس جمهور جهت گیري دیگر بودجه سال آینده را ایجاد امنیت غذایی توصیف کرد و گفت: در سال پایانی دولت گذشته
6 میلیون تن گندم وارد کشور می شد و کشتی هاي متعددي در کنار بنادر بودند و نمی توانستند کالاهاي خود را در ساحل تخلیه
کنند در شرایطی که در برخی از استان هاي کشور ذخیره گندم فقط براي چند روز وجود داشت. در حالی که امروز دولت واردات
گندم را فقط براي حفظ و افزایش میزان ذخایر استراتژیک کشور انجام می دهد. برنامه دولت در حمایت از کشاورزان و انجام اقدامات
اساسی نظیر خرید تضمینی قیمت گندم که از کیلویی 400 تومان در سال 92 به 4000 تومان براي سال زراعی آینده رسیده است

 
باعث شد که ما بیش از پیش در زمینه تولید گندم خودکفا شویم. 

وي با تاکید بر اینکه یکی دیگر از رویکردهاي بودجه سال آینده ممنوعیت واردات کالاهاي لوکس و غیرضروري خواهد بود، گفت: در
دوره جدید تحریم ها دولت بیش از 2000 قلم کالا را در فهرست کالاهاي لوکس قرار داد و واردات آنها را ممنوع کرد اما متاسفانه
برخی براي زیر سوال بردن عملکرد دولت می روند و به موردي در فهرست هاي وارداتی دست پیدا می کنند و آن را بزرگنمایی می

 
کنند در حالی که در دوره تحریم هاي قبل در دولت گذشته به طور رسمی خودروهاي لوکسی نظیر پورشه وارد کشور می شد. 

معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به ضرورت حمایت از معیشت محرومان و افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی و نیز
کمک به معیشت بیکارانی که از بیمه برخوردار نیستند در بودجه سال 1400، گفت: حمایت از اقشار محروم و آسیب پذیر جامعه در
بودجه سال آینده از جهت گیري هاي اصلی خواهد بود. رسیدگی به حقوق کارکنان و بازنشستگان و متناسب سازي دستمزدها و
دریافت ها در راستاي عدالت بنیانی سیاست هاي اقتصاد مقاومتی در تدوین بودجه سال آینده لحاظ خواهد شد. ما می دانیم وضع
زندگی کارمندان و کارگران دشوار است و آنها به سختی زندگی خود را اداره می کنند، در این شرایط دشوار اقتصادي تلاش کردیم که
به میزان قابل توجهی حقوق کارمندان اداري و بازنشستگان افزایش یابد، خوب است که منتقدان مقایسه کنند در آن شرایطی که

 
بیش از 2 میلیون بشکه نفت با قیمت هاي بالا صادر می شد چه میزان به حقوق کارمندان و بازنشستگان اضافه کردند. 

 جهانگیري ادامه داد: طرح هاي اولویت دار اقتصاد مقاومتی که بیش از 100 مورد آن در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی به تصویب
رسید باید با قوت ادامه یابد، این طرح ها علاوه بر اینکه تاب آوري اقتصاد ما را بالا برد، کشور را از واردات برخی کالاها نیز بی نیاز

 
کرد. 

وي افزود: این طرح ها باید در اولویت کار دستگاه ها، نظام بانکی و صندوق توسعه ملی باشد. یک نمونه از پروژه هاي اولویت دار
اقتصاد مقاومتی، راه اندازي پالایشگاه ستاره خلیج فارس بود. فرض کنید اگر این پالایشگاه در سالهاي گذشته احداث نمی شد با
شروع دور جدید تحریم ها مشکلات زیادي براي کشور در تامین بنزین ایجاد می شد، امروز این پالایشگاه علاوه بر رفع نیاز داخلی

 
مصرف بنزین به محلی براي صادرات بنزین کشور و تامین ارز کشور تبدیل شده است 



 جهانگیري گفت: موضوع کرونا نیز باید بعنوان موضوعی جدي در بودجه سال 1400 با سرفصلی مشخص مدنظر قرار گیرد و حمایت
از شرکت هاي دانش بنیان باید در بودجه سال آینده مورد نظر باشد. شرکت هاي دانش بنیان در دوران کرونا کمک فراوانی در تولید

 
ماسک و تجهیزات پزشکی کردند که این روند باید جدي تر دنبال شود. 

معاون اول رییس جمهور گفت: تجربه من به عنوان فردي که هم در دولت و هم در مجلس فعالیت کرده ام می گوید؛ بودجه چوب
ادب سیاستمداران بویژه سیاستمدارانی است که تنها شعار می دهند. منابع و مصارف در بودجه کشور موضوعی واقعی است و باید با
آن منطقی برخورد کرد. نمی توان ذهنی و خیالی منابع کشور را افزایش دهیم. متاسفانه برخی مسائلی که در حال حاضر عنوان می

 
شود با ده برابر بودجه کنونی نیز نمی توان به آن حرف ها جامه عمل پوشاند. 

وي افزود: برخی می گویند منابع گمرکی را افزایش بدهیم، کسی که این حرف را می زند نشان می دهد که کمترین آشنایی با اقتصاد
ندارد زیرا این دست محاسبه ها موجب افزایش قیمت همه کالاها در کشور می شود. باید آشکارا و شفاف به مردم بگویند درآمدي که

 
از این تصمیم حاصل می شود، پیامدهاي آن تورم و افزایش سرسام آور قیمت همه کالاها خواهد بود. 

دکتر جهانگیري اظهار امیدواري کرد؛ بودجه سال آینده، نقطه آغاز تفاهم و همکاري دولت و مجلس جدید باشد و اگر منابعی وجود
داشته باشد که از چشم دولت دور مانده باشد و معرفی شود، قدردانی خواهیم کرد و منابع جدید را براي کمک به زندگی و معیشت

 
مردم صرف خواهیم کرد. 

معاون اول رییس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به گزارش رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در خصوص سیاست
هاي اقتصاد مقاومتی و ساخت مسکن در روستاها و شهرهاي کوچک براي محرومان، گفت: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کارهاي
بزرگی در سالهاي اخیر انجام داده است به ویژه در ساخت مسکن پس از حوادث غیرمترقبه نظیر زلزله کرمانشاه و سیل سال 1398

 
که بنیاد مسکن خوش درخشید. 

وي افزود: در دولت آقاي روحانی در حوزه کمک به محرومین و مواجهه با خسارات حوادث غیرمترقبه کارهایی بزرگ انجام شد که ما

 
نتوانستیم به خوبی آن را براي مردم بیان کنیم، تنها در زلزله کرمانشاه در مقطعی کوتاه 100 هزار واحد مسکونی ساخته شد. 

جهانگیري گفت: اخیراً مراسم پایان ساخت و بازسازي 1 میلیون واحد مسکن پس از سیل سال 98 نیز برگزار شد، خوشبختانه در

 
ساخت خانه هاي جدید استانداردهاي لازم ساخت و ساز رعایت شده است و تفاوت بسیاري با خانه هاي قبلی وجود دارد. 

معاون اول رییس جمهور ساخت 100 هزار واحد جدید براي محرومین در روستاها و شهرهاي کوچک، تامین مسکن ایتام و نوسازي و
مقاوم سازي در بافت حاشیه اي شهرها را نیز از اقدامات ارزشمند بنیاد مسکن انقلاب اسلامی توصیف کرد و گفت: اجراي این طرح ها
در چارچوب سیاست هاي دولت و رویکرد عدالت بنیانی سیاست هاي اقتصاد مقاومتی انجام می شود. خوب است اطلاع رسانی دقیقی

 
در این خصوص انجام شده است. 

وي ادامه داد: سازمان بهزیستی هم اعلام کرده است که از 130 هزار واحد مسکونی که براي معلولین ساخته شده بیش از 90 هزار
واحد آن در دولت آقاي روحانی انجام شده است. اینکه محرومین در برخی روستاها بدون هیچ آورده اي داراي سرپناه می شوند کاري

 
ارزشمند است. 

وي افزود: امام خمینی (ره) فرمودند که مستضعفین و محرومین جامعه ولی نعمت ما هستند ما خواهان حرکت در مسیر حضرت امیر
المومنین(ع) که شهید راه عدالت بود هستیم و باید در این جهت تلاش کنیم. امیدوارم این اقدامات با سرعت و گستردگی بیشتري

 
ادامه پیدا کند و سنگ بناي این فعالیت ها به گونه اي باشد که در دولت هاي بعدي نیز ادامه یابد. 

دکتر جهانگیري ضمن قدردانی از نظام بانکی کشور در پرداخت تسهیلات به منظور ساخت و نوسازي بافت هاي فرسوده و تامین

 
مسکن محرومین اظهار امیدواري کرد نظام بانکی در تداوم این برنامه ها بیش از پیش همکاري کند. 

در این جلسه که وزراي صنعت، معدن و تجارت، ارتباطات و فناوري اطلاعات، نیرو و معاون علمی و فناوري رییس جمهور، رییس
سازمان برنامه و بودجه و معاون امور زنان ریاست جمهوري حضور داشتند، پورمحمدي معاون اقتصادي و هماهنگی سازمان برنامه و
بودجه گزارش مبسوطی از عملکرد هفت ماهه منابع و مصارف عمومی قانون بودجه و هدفمندي در سال 1399 و برآورد منابع و
مصارف عمومی در لایحه بودجه سال 1400 کل کشور و نیز جهت گیري هاي بودجه سال آینده بر اساس چند رویکرد اقتصاد



 
مقاومتی و جهش تولید ارائه کرد. 

همچنین تابش رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در گزارشی با اشاره به نحوه تامین مسکن محرومین و ایتام، نوسازي و مقاوم سازي
خانه ها در بافت هاي حاشیه اي شهرها از ساخت 91940 واحد مسکونی در یک سال گذشته با استفاده از تسهیلات ارزان قیمت،

 
کمک بلاعوض سازمان برنامه و بودجه ارائه کرد. 

انتهاي پیام



375 میلیارد ریال در شهرك هاي صنعتی استان بوشهر سرمایه گذاري شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  259  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها ــ مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان بوشهر با اشاره به افتتاح 23 واحد صنعتی و تولیدي در این
شهرك ها گفت: در نیمه نخست امسال افزون بر375 میلیارد ریال در اجراي طرح هاي تولیدي در شهرك هاي صنعتی

استان بوشهر سرمایه گذاري شده است.

گروه استان ها ــ مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی
استان بوشهر با اشاره به افتتاح 23 واحد صنعتی و تولیدي
در این شهرك ها گفت: در نیمه نخست امسال افزون
بر375 میلیارد ریال در اجراي طرح هاي تولیدي در
شهرك هاي صنعتی استان بوشهر سرمایه گذاري شده

 
است. - اخبار استانها - 

مهدي صفوي در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در بوشهر، با
بیان اینکه "در همه شهرستان هاي 10 گانه استان بوشهر
شهرك و نواحی صنعتی ایجاد شده است" اظهار داشت: هم

 
اکنون بیش از 390 واحد تولیدي و خدماتی در شهرك ها و نواحی صنعتی استان بوشهر فعال است. 

وي، با اعلام اینکه "در نیمه نخست امسال 375 میلیارد ریال در شهرك هاي صنعتی استان بوشهر در ساخت و راه اندازي واحدهاي

 
تولیدي سرمایه گذاري شده است" گفت: این میزان سرمایه گذاري در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته افزایش دارد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان بوشهر از افتتاح 23 واحد صنعتی و تولیدي در این شهرك ها خبر داد و افزود: با افتتاح

 
این واحدها زمینه اشتغال بیش از 300 نفر فراهم شده است. 

 
کارخانه ها و واحدهاي تولیدي راکد استان بوشهر فعال شدند 

 
شهرك هاي صنعتی فرآورده هاي دریایی و کشاورزي در استان بوشهر ایجاد شود 

 
ثمرات انقلاب 40 ساله ــ استان ها| راه اندازي 342 واحد صنعتی در شهرك هاي صنعتی بوشهر 

صفوي با بیان اینکه "میزان اشتغال در شهرك ها و نواحی صنعتی استان بوشهر در 6 ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال
قبل بیش از 3 برابر افزایش یافته است" خاطر نشان کرد: در این مدت 35 هکتار از اراضی شهرك ها و نواحی صنعتی استان بوشهر به

 
سرمایه گذاران واگذار شده است. 

وي، شهرك هاي صنعتی بوشهر، برازجان و بندر ریگ را بیشترین جذب سرمایه گذار و واگذاري زمین صنعتی دانست و تصریح کرد:
تاکنون 375 واحد تولیدي، صنعتی و خدماتی با سرمایه گذاري 773 میلیارد تومان در شهرك هاي صنعتی استان بوشهر به بهره

برداري رسیده است.





امکانات اجتماعی در شهر ارومیه عادلانه توزیع نمی شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  260  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها- مناطق حاشیه نشین و کم برخوردار جزو شهر هستند و باید مورد توجه دستگاه هاي ذي ربط قرار گیرند اما
متاسفانه امکانات رفاهی و اجتماعی در شهر ارومیه عادلانه توزیع نمی شود.

گروه استان ها- مناطق حاشیه نشین و کم برخوردار جزو
شهر هستند و باید مورد توجه دستگاه هاي ذي ربط قرار
گیرند اما متاسفانه امکانات رفاهی و اجتماعی در شهر

 
ارومیه عادلانه توزیع نمی شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، خدمت بی منت به
شهروندان و توزیع عادلانه امکانات در تمامی نقاط شهر

 
باید از سیاست هاي اصلی شهرداري و شوراي شهر است. 

توزیع عادلانه امکانات و منابع بین مناطق مختلف شهري و
دستیابی برابر شهروندان به امکانات، عدالت اجتماعی را در پی دارد و رفع نابرابري ها در توزیع امکانات شهري و رفاهی در مناطق

 
مختلف و توزیع عادلانه و مناسب امکانات، اعتبارات و فعالیت ها عامل مهمی در توسعه متوازن شهري محسوب می شود. 

مناطق شهري ارومیه به لحاظ امکانات از خدمات یکسانی برخوردار نبوده و مردم در برخی مناطق کم برخوردار از نبود امکانات رفاهی

 
گلایه دارند. 

نشاط اجتماعی، نقش فضاي سبز، اهمیت محیط زیست، شهرسازي، مبلمان شهري، احداث خیابان ها حجمی از فعالیت هاي مدیریت

 
شهري است که باید مورد توجه باشد. 

علی محمدي یکی از اهالی شهر ارومیه در مورد توزیع ناعادلانه امکانات در مناطق محروم اظهار داشت: چندین سال است که به کوچه
پس کوچه هاي منطقه دیگاله رسیدگی نمی شود و از جمله این مشکلات پیاده روهاي کم عرض، نداشتن مدرسه و آسفالت ناهموار

 
است. 

 
نگاه شورا و شهردار به مناطق کم برخوردار باید پررنگ تر باشد 

وي افزود: نگاه شورا و شهردار به مناطق کم برخوردار باید پررنگ تر باشد و همچنین باید تلاش کنند تا با توزیع خدمات رفاهی،
عمرانی و فرهنگی بتوانند همه مردم را از امکانات شهري بهره مند کنند که متاسفانه این امر در منطقه دیگاله صدق نمی کند و هیچ

 
رسیدگی از سوي مسئولان به این مناطق نمی شود. 



مهرداد یکی دیگر از شهروندان ساکن خیابان حسین آباد گفت: منطقه حسین آباد علاوه بر اینکه امکانات رفاهی ندارد از لحاظ

 
آموزشی نیز با محدودیت هایی مواجه است. 

 
وي افزود: در این منطقه تنها یک مدرسه ابتدایی وجود دارد که سایر دانش آموزان براي آموزش باید به مناطق دیگر بروند. 

 
گزارش| مصائب زندگی در مهرگان / محرومیت 60 هزار قزوینی از امکانات رفاهی 

 
دومین غار زنده جهان همچنان چشم به راه توجه مسئولان /نبود امکانات رفاهی مانع توقف گردشگران است 

 
فرصت اشتغال و امکانات رفاهی براي معلولان کردستانی فراهم نیست 

قنبرپور از دیگر اهالی شهر ارومیه در منطقه کشتارگاه گفت: مهمترین معضلات محلات کم برخوردار از جمله کشتارگاه مربوط به

 
مشکلات فاضلاب و رسوب گرفتگی بیش از حد جوي هاي روباز است. 

 
مشکلات مالی سبب زندگی در مناطق محروم 

وي بیان کرد: اگر به دلیل ضعف مالی و از روي ناچاري نبود، بی تردید در چنین مناطقی زندگی نمی کردم و به واقع استانی در حق

 
این مناطق اجحاف کرده اند. 

قنبرپور تصریح کرد: در روزهاي اخیر چند نفر از مسئولان ذي ربط براي رسیدگی به مشکلات معابر از این منطقه بازدید کرده اند و

 
امیدوار هستیم که مشکلات این محله برطرف شود. 

علی رضا ساکن منطقه رافا نیز در مورد مشکلات خود گفت: خاکی بودن برخی از کوچه هاي این منطقه به ویژه در فصل بارندگی ها

 
باعث ایجاد گل و لاي در کوچه شده و رفت آمد ساکنین محله را با مشکل روبه رو می کند. 

وي بیان کرد: انتظار می رود مسئولان ذي ربط و شهرداري ارومیه نسبت به آسفالت برخی از کوچه ها شهر که خاکی هستند اقدام

 
کنند تا اهالی این مناطق طعم زندگی بدون خاك را بچشند. 

 
تمامی تصمیمات باید براي شهروندان برخورد یکسان و عادلانه باشد 

رئیس کمیسیون بودجه و امور حقوقی شوراي شهر ارومیه اظهار داشت: تمامی تصمیمات در مدیریت شهري باید براي شهروندان

 
برخورد یکسان و عادلانه باشد. 

مرتضی پیري با اشاره به دفاع از حق و حقوق شهروندان در مدیریت شهري عنوان کرد: تلاش ما حفظ و دفاع از حق و حقوق
شهروندان است و با تمام توان در راستاي رفع نیازها و مشکلات آنها رسیدگی خواهیم کرد.



گزارش| ایجاد بازارچه مرزي ''هلاله شمالی'' در پیچ وخم وعده ها؛ آیا قول

استاندار ایلام محقق می شود؟

منبع: تسنیمشماره خبر:  261  |  تاریخ: 1399/08/27

گروه استان ها ــ سال ها از وعده "راه اندازي بازارچه هلاله شمالی" می گذرد اما همچنان خبري از بهره برداري از این طرح
نیست ؛ مردم منطقه مطالبه دارند که آیا این وعده استاندار ایلام محقق می شود؟

گروه استان ها ــ سال ها از وعده ""راه اندازي بازارچه
هلاله شمالی"" می گذرد اما همچنان خبري از بهره
برداري از این طرح نیست ؛ مردم منطقه مطالبه دارند که
آیا این وعده استاندار ایلام محقق می شود؟ - اخبار استانها

 
 -

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ایلام؛ سال ها است که
مردم ایلام با بسیاري از وعده هاي توخالی در بخش هاي
عمرانی خود را امیدوار کرده اند تا شاید روزي یکی از این
وعده ها محقق شود، معیشت و اقتصاد در دیارشان رو به

 
رشد برود و از کنار این وعده ها زندگی شان به فرجام خوشایندي برسد. 

اما انگار انتظار آنان پایان ندارد؛ هر از چند گاهی مسئولان با تکرار وعده هاي قدیم نمک بر زخمشان می پاشند و با یادآوري وعده

 
هاي داده شده آنان را در انتظار دوباره و دوباره قرار می دهند. 

راه اندازي بازارچه هلاله شمالی یکی از این وعده هاي داده شده است که بیش از 5 سال است افتتاح آن به امروز و فردا موکول می

 
شود. 

این بازارچه که قرار بود بهترین گزینه براي رونق اقتصادي، افزایش معیشت اقتصادي و اشتغال و صادرات باشد متأسفانه در حد حرف

 
و وعده هاي توخالی باقی مانده است. 

شهروندان ایلامی در پیگیري و فرجام این وعده محقق نشده معتقد هستند مسئولان اگر توان تحقق و فرجام کاري را ندارند چرا وعده

 
آن را می دهند و در دل مردم امید دروغین به وجود می آورند. 

فتاحی از شهروندان ایلامی در این باره به خبرنگار تسنیم گفت: سال ها است که مسئولان راه باز کردن قفل محرومیت ایلام را توسعه
گذرگاه هاي مرزي و راه اندازي بازارچه هلاله شمالی می دانند اما براي تحقق آن فقط حرف درمانی می کنند و نتیجه آن مشخص

 
نمی شود. 

مرادي دیگر شهروند ایلامی نیز بر این باور است که وعده هاي توخالی سبب آن شده است تا اعتماد عمومی به حرف مسئولان استان



 
ایلام کم شود. 

 
وي گفت: بهتر است مسئولان واقعیات را به مردم بگویند و اگر توانی براي تحقق وعده اي ندارد آن را در افکار عمومی مطرح نکنند. 

 
دو وعده جدید به وعده هاي کهنه اضافه شد/ انتظار خبرنگاران براي وام 10میلیونی و بیمه کرونایی 

 
وعده هاي روحانی در شرایط خوشبینی به غرب داده شده بود و نه شرایط صلح 

 
«دکتر-مهندسِ بیکار»|سر کار رفتن فارغ التحصیلان بیکار با وعده هاي رنگین شغل بازاریابی 

مرادي نمونه این وعده هاي توخالی را توسعه گذرگاه هاي مرزي و راه اندازي بازارچه هلاله شمالی عنوان کرد و افزود: هر از چند گاه
یک بار مسئولان با وعده راه اندازي بازارچه مرزي هلاله شمالی ما را دلگرم بر آن می کنند که با بهره مندي از این بازارچه و مراودت
مرزي با دیاله عراق می توانیم از حداقل معیشت برخوردار شویم اما در نتیجه عملکرد و وعده هاي داده شده؛ نه از تاك نشان ماند و

 
نه از تاك نشان! 

به هرحال بررسی اسنادي اخبار، مصاحبه ها و گفت وگوي مسئولان استانی و کشوري در تحقق این وعده نشان از آن دارد که 5 سال

 
است مردم ایلام دلخوش به واژه هایی چون "به زودي" ، "در آینده نزدیک" ، "درحال بررسی" و "درحال رایزنی" هستند. 

قاسم سلیمانی دشتکی اخیراً در نشست با بزرگان بخش چوار که به شهرستان ارتقا یافته است و بازارچه هلاله شمالی نیز در حوزه
استحفاظی این شهرستان قرار دارد، واژه جدیدي را خلق کرده و آن اینکه را ه اندازي بازارچه هلاله شمالی "درآستانه ورود به هیئت

 
دولت" است! 

 
استاندار ایلام گفته:"این بازارچه در شوراي ساماندهی مبادلات مرزي مصوب شده است". 

به گزارش تسنیم؛ را ه اندازي بازارچه هلاله شمالی "در آستانه ورود به هیئت دولت"، مسئله اي که استاندار ایلام از آن خبر می دهد
امید دیگري در دل مردم شهرستان چوار به وجود آورده است؛ بلکه را ه اندازي این بازارچه بتواند علاه بر رونق صادرت کشور، با

 
استفاده از تجارت کوله بري به رونق اقتصادي و محرومیت زدایی منطقه کمک کند. 

طرح موضوع ایجاد بازار هلاله شمالی، مثل گذشته امید را به دل مردمان منطقه آورده است؛ انتظار و امیدي که تحقق آن را به انتظار
می نشینیم و امیدواریم که این وعده نیز به اوراق پر حجم وعده هاي توخالی مسئولان اجرایی در ایلام اضافه نشود.



جهانگیري: اتفاقات اخیر نشان می دهد که مسئولین اقتصادي کشور عملکرد

خوبی داشته اند

منبع: همرازشماره خبر:  262  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش حوزه دولت خبرگزاري تسنیم، اسحاق جهانگیري معاون اول رئیس جمهور عصر امروز(دوشنبه) در جلسه با مدیران
ارشد شبکه بانکی و بررسی عملکرد برنامه هاي نظام بانکی در سال جهش تولید، با اشاره به تأکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت
کمک به مسئولین دولت براي حل مسائل کشور اظهار داشت: آیا شرایطی از این بدتر هم وجود دارد؟ برخی افراد که خیلی ادعا هم
دارند فقط این جملات مقام معظم رهبري را تکرار می کنند و تصور می کنند که دیگران متوجه عملکرد آنها نیستند. هر یک از ما در
دوران مسئولیت هاي مختلف خود کارنامه اي داریم و عملکرد ما از حافظه مردم پاك نخواهد شد. اگر می خواهیم مسائل کشور و

 
مشکلات مردم را حل کنیم جز از طریق تفاهم، انسجام و مشارکت ملی قابل انجام نیست. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

وي با بیان اینکه مقام معظم رهبري بار ها بر راهبرد عزت، حکمت و مصلحت براي ارتباط و تعامل با کشور هاي دیگر تأکید کرده اند،
گفت: اگر در چنین مقطعی از این راهبرد استفاده نکنیم پس چه زمانی استفاده خواهیم کرد. مسائل کشور با سوزاندن فرصت ها قابل

 
حل نیست. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به تحریم ها و اینکه عده اي می گویند کشور همواره از ابتداي انقلاب تحت تحریم ها بوده است،
خاطرنشان کرد: درست است که از ابتداي انقلاب اسلامی تحت فشار و تحریم بوده ایم اما تحریم ها با یکدیگر متفاوت هستند. تحریم
هاي اخیر بسیار متفاوت از تحریم هاي گذشته هستند و آمریکا و شخص ترامپ با تمام قدرت ایستادند تا اقتصاد ایران را دچار

 
فروپاشی کنند و این فشارها تا حدي بود که حتی کشورهاي دیگر نتوانستند به تعهدات خود در مقابل ایران عمل کنند. 

جهانگیري با یادآوري اینکه از اواخر سال گذشته شرایط جدیدي تحت عنوان ویروس کرونا، بر کشور تحمیل شد تصریح کرد: بسیاري
از کشورها که داراي اقتصاد بزرگی هستند، در مواجهه با بیماري کرونا به رشد منفی بالاي اقتصادي رسیدند و این مشکل براي ایران
نیز صادق بود و ویروس کرونا ما را نیز با مشکلات مختلف مواجه کرد که در وهله نخست سلامت مردم و سپس مسائل اقتصادي و

 
اجتماعی را به همراه داشت. 

وي گفت: متأسفانه در این شرایط عده اي سعی دارند همواره مردم را در فضایی تاریک قرار دهند و نسل جوان را نسبت به آینده
کشور و سرنوشت خود نگران کنند. در این شرایط ما به دو جهت مسئولیت داریم که فشارها را تحمل کنیم؛ از یک سو قبول
مسئولیت کرده ایم که کشور را از شرایط سخت عبور دهیم و از سوي دیگر ما به مردم و کشور علاقمند هستیم چرا که عده اي جان

 
خود را براي کشور داده اند و بهترین فرزندان این کشور براي حفاظت از این آب و خاك فدا شدند. 

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه ارزیابی اتفاقات اخیر و مواجهه کشور با پیچیدگی ها و فشارهاي متعدد نشان می دهد که



مسئولین اقتصادي کشور عملکرد خوبی داشته اند، خاطرنشان کرد: البته این به معناي عدم اشتباه نیست چرا که هر مسئول و مدیري
ممکن است بر اساس محاسبات و شرایط پیش رو دچار خطا و اشتباه شود که مهم این است که این اشتباهات از طریق نقد دلسوزانه

 
مطرح شود تا امکان اصلاح فراهم گردد. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه باید حس دولت داري را در مردم تقویت کنیم، گفت: یکی از بدترین اتفاقات در کشور تضعیف حس دولت

 
داري در مردم است و که باعث می شود مردم احساس کنند حاکمیت توان حمایت از آنها را ندارد. 

وي افزود: عده اي نیز در داخل کشور تلاش می کنند که به جامعه القا کنند دولت ضعیف است و تصور می کنند که اگر دولت را

 
ضعیف و ناکارآمد جلوه دهند، مردم نگاه مثبتی به آنها خواهند داشت اما در حقیقت مردم آنها را اصلاً به حساب نمی آورند. 

معاون اول رییس جمهور در ادامه سخنان خود با تأکید بر ضرورت احیاء اعتماد مردم و تلاش در جهت مثبت شدن افکار عمومی
نسبت به آینده کشور اظهار داشت: ترامپ انسانی به معناي واقعی ظالم و زورگو است که تا آنجا که توانست به مردم ایران فشار وارد
کرد و تحریم هاي ظالمانه غیرانسانی به تعبیر خودشان جنگ اقتصادي بر ملت تحمیل کرد و سردار سلیمانی عزیز قهرمان ملی ما را
به شهادت رساند. وقتی چنین فردي در انتخابات ریاست جمهوري رأي نیاورد کاملاً طبیعی است که مردم ایران خوشحال شوند اما

 
این به آن معنی نیست که شخص جدیدي که روي کار آمده باید فردي ممتاز و ویژه تلقی شود. 

جهانگیري ادامه داد: وقتی افکار عمومی تصور می کند که ممکن است در شرایط جدید تحریم ها از میان برداشته شود، نگاه جامعه
نسبت به آینده کشور مثبت می شود اما متأسفانه عده اي از اینکه نظر مردم و افکار عمومی مثبت باشد ناراحت می شوند و باورشان
این است که این جریان ممکن است به نفع فلان گروه باشد. این افراد غافل هستند که مثبت شدن افکار عمومی جامعه به نفع ملت

 
ایران است. 

وي با تأکید بر اینکه باید براي حل مسائل کشور و مشکلات مردم متحد باشیم، گفت: ایران کشوري ثروتمند است که از نیروي انسانی

 
قدرتمندي برخوردار است و با اتکا به این ظرفیت ها می تواند از پیچ هاي سخت عبور کرده و مسایل را پشت سر بگذارد. 

معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: مهمترین موضوع این است که اجازه ندهیم از شرایط سختی که کشور و مردم در آن قرار دارند
براي تسویه حساب هاي سیاسی و جناحی استفاده شود، این ظلم به مردم است که در شرایطی که آنها گرفتار معیشت و مشکلات
متعدد هستند ببینند برخی از مسئولین به جاي همنوایی و همکاري براي حل مشکلات، به دنبال آن هستند که از این فرصت علیه

 
دیگري استفاده کند. 

جهانگیري در بخش دیگري از سخنان خود از اقتصاد مقاومتی به عنوان مجموعه سیاست هایی مدبرانه و اجماعی براي حل مسایل
کشور یاد کرد و گفت: جهش تولید و اقتصاد مقاومتی دو موضوع مهمی است که چه تحریم باشیم و چه تحریم نباشیم نباید از دستور

 
کار خارج شود. 

وي با قدردانی از عملکرد نظام بانکی براي کمک به اجراي طرح هاي اقتصاد مقاومتی که منجر به تحولاتی نظیر خودکفایی در تولید
گندم شد، از نظام بانکی خواست در تحقق جهش تولید نیز تمام تلاش خود را به کار گیرند چرا که جهش تولید هم مطالبه مقام

 
معظم رهبري و هم یک نیاز اساسی کشور است. 

معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به اینکه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه یک میلیون تومانی به تمام خانوارها بدون



مراجعه افراد به بانک یک شاهکار در نظام بانکی کشور بود، گفت: بر اساس گزار ش ها تأثیر این تسهیلات یک میلیون تومانی در

 
زندگی مردم مثبت بوده که امیدوارم دولت بتواند این گونه برنامه هاي حمایتی را استمرار بخشد. 

جهانگیري با قدردانی از بانک مرکزي در موضوع تأمین ارز افزود: بانک مرکزي مسئول تهیه ارز نیست اما با مدیریت دقیق منابع ارزي،
اقدامات بسیار خوبی در تأمین ارز مورد نیاز کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانه ها انجام داد که انتظار داریم این رویه با جدیت

 
بیشتر دنبال شود. 

وي با تأکید بر اهمیت بخش خدمات در اقتصاد کشور اظهار داشت: بخش خدمات 50 درصد تولید ناخالص داخلی و 50 درصد
اشتغال کشور را بر عهده دارد و در گزارش مرتبط با اشتغال سه ماهه دوم سال جاري که اعلام شده بود یک میلیون و 200 هزار نفر
به دلیل شرایط کرونایی بیکار شده اند، میزان بیکاري در بخش صنعت 40 هزار نفر اما در بخش خدمات بیش از 800 هزار نفر بود که

 
لازم است براي حمایت از بخش خدمات طرحی ویژه تدوین شود. 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه میزان سرمایه گذاري در کشور طی ده سال اخیر رشد منفی داشته و این موضوع براي
آینده کشور نگران کننده است، اظهار داشت: نظام بانکی می تواند براي حل این مشکل راهکار پیدا کند تا زمینه سرمایه گذاري در

 
کشور مهیا شود. 

جهانگیري اظهار داشت: شرایط اقتصادي کشور نیازمند آن است که نظام بانکی محکم پاي کار بایستد و تمام کسانی که شبکه بانکی
کشور را مورد نقد قرار می دهند، خود به خوبی می دانند که اقتصاد و معیشت مردم زمانی رونق پیدا خواهد کرد که نظام بانکی نقش

 
خود را به خوبی ایفا کند. 

وي در ادامه با اشاره به افتتاح طرح انتقال آب از خلیج فارس به سه استان کشور که اخیراً توسط رییس جمهور به بهره برداري رسید،
افزود: برخی بانک هاي عامل گلایه داشتند که با وجود مشارکت در تأمین مالی اجراي این طرح، نامی از آنها برده نشده است اما بر

 
اساس تجربه خود می گویم که بعید است طرح بزرگی در کشور اجرا شود بدون آنکه بانک ها در تأمین مالی آن نقش نداشته باشند. 

معاون اول رییس جمهور با تأکید بر اهمیت نقش شبکه بانکی کشور در پیشبرد برنامه هاي اقتصادي گفت: نبض اقتصاد کشور باید
همواره توسط مجموعه اي متشکل از مدیران اقتصادي کشور کنترل شود تا از اتفاقات بد پیشگیري و براي اقداماتی که باید انجام

 
شود، بسترسازي کنند که چنین مسئولیت مهمی بر عهده بانک مرکزي است. 

جهانگیري افزود: بانک مرکزي وظایف و مسئولیت هاي سنگینی بر عهده دارد که کنترل نقدینگی، کنترل تورم و مراقبت از رشد
اقتصادي از جمله این وظایف است و به طور کلی تمامی شاخص هاي اقتصادي به نوعی وابسته به عملکرد بانک مرکزي و نحوه نظارت

 
ها و حمایت هاي این بانک است. 

وي با اشاره به گزارش رییس کل بانک مرکزي مبنی بر اعطاي 700 هزار میلیارد تومان تسهیلات در شش ماهه نخست سال
خاطرنشان کرد: وقتی این عدد را در مقابل بودجه دولت قرار می دهیم متوجه می شویم که عددي بسیار بزرگ و تعیین کننده اي در

 
اقتصاد کشور است که می تواند اقتصاد کشور را به حرکت وادار کند. 

معاون اول رییس جمهور در ادامه با بیان اینکه اقتصاد ایران با برخی مشکلات و بیماري هاي مزمن روبرو است که طی سال ها
انباشته شده و درمان نشده است، افزود: همه علاقمند هستند که اتکاء اقتصاد کشور از منابع طبیعی برداشته شود اما در عمل هر گاه



 
که درآمدهاي نفتی کاهش پیدا کرده، اقتصاد کشور با مشکل مواجه شده است. 

جهانگیري دولتی بودن اقتصاد را از دیگر مسایل و مشکلات اقتصاد کشور برشمرد و اظهار داشت: متاسفانه در سالهاي اخیر، اقتصاد
کشور علاوه بر بیماري هاي مزمن ساختاري با تحریم هاي ظالمانه آمریکا و ویروس کرونا نیز مواجه شده است. حل مسایل اقتصادي

 
کشور همواره نیازمند تصمیمات جدي، شجاعانه و عالمانه بوده است تا بتواند اقتصاد را از این شرایط و مشکلات مزمن خارج کند. 

وي در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به ادغام بانک ها و موسسات اعتباري وابسته به نیروهاي مسلح در بانک سپه افزود: این
موضوع یک نیاز بود و نیروهاي مسلح نیز می خواستند از بانکداري خارج شوند. این ادغام یک مطالبه از سوي مقام معظم رهبري نیز

 
بود که پس از پیشنهاد رییس جمهور در سال 97 مورد موافقت ایشان قرار گرفت. 

معاون اول رییس جمهور خاطرنشان کرد: تا پیش از این اتفاق چنین تجربه اي در کشور وجود نداشت که پنج بانک و موسسه اعتباري
در یک بانک ادغام شود. هم ستاد کل نیروهاي مسلح و هم بانک مرکزي در این زمینه عملکرد بسیار خوبی داشتند که باید صمیمانه

 
از همه آنها تشکر کنیم. 

در این جلسه رییس کل بانک مرکزي نیز گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه هاي آتی بانک مرکزي براي پیشبرد اقتصاد کشور

 
ارائه کرد. 

مدیران عامل بانک هاي صادرات، اقتصاد نوین، سامان و ملی نیز به نمایندگی از سایر بانک هاي عامل به بیان دغدغه ها و نظرات خود

 
در این جلسه پرداختند. 

انتهاي پیام/



شهادت شهود چیست و شاهد چه ویژگی هایی دارد؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  263  |  تاریخ: 1399/08/27

شهادت شهود یکی از ادله هاي قانونی است که باید بر اساس موادي که در قانون ذکر شده در دادگاه اجرا شود.

به گزارش خبرنگار حوزه حقوقی- قضایی گروه اجتماعی
باشگاه خبرنگاران جوان، یکی از ادله هایی که در قانون به
آن اشاره شده شهادت است بر اساس قانون می توان در
امور حقوقی و در امور کیفري به شهادت شهود استناد کرد
و به کمک آن دعوا را به اثبات رساند البته باید توجه داشت
که شهادت شهود نیازمند رعایت شرایط قانونی است که

 
رعایت آنها الزامی است. 

قانون مدنی در شش ماده مختلف راجع به شهادت شهود صحبت کرده است و در شرایطی که شاهد باید داشته باشد را ذکر کرده بر
اساس ماده 1315، شهادت باید از روي قطع و یقین باشد؛ نه به طور شک و تردید یعنی کسی که شهادت می دهد باید نسبت به آن
قضیه علم پیدا کرده باشد و این علم را از راه هاي متعارف و محسوسی به دست آورده باشد بر همین اساس خیال یا تصور دلیل

 
قانونی نیست. 

یکی دیگر از مواردي که در شهادت باید به آن توجه داشت شهادت بر اساس دعوا است که در ماده 1316 در این باره صحبت شده بر
این اساس شهادت باید مطابق با دعوا باشد؛ ولی اگر در لفظ مخالف و در معنی موافق یا کمتر از ادعا باشد ضرري ندارد. یعنی مفاد
شهادت باید با دعواي مطرح شده مطابقت داشته باشد البته اگر شهادت تنها قسمتی از ادعا یا موضوع دعوا را اثبات کند، باید این

 
شهادت را معتبر دانست و به آن ترتیب اثر داد. 

در ماده 1317 یکی دیگر از الزمات شهادت ذکر شده بر اساس این ماده شهادت شهود باید مفادا متحد باشد، بنابراین اگر شهود به
اختلاف شهادت دهند، قابل اثر نخواهد بود؛ مگر در صورتی که از مفاد اظهارات آنها قدر متیقنی به دست آید یعنی شهادت شاهد باید
ناظر بر اثبات یک امر مشخص باشد و هر کدام از شاهدان به امر متفاوتی نباید شهادت داده باشند زیرا اگر شهادت به این صورت باشد

 
نمی توان موضوع را اثبات کرد. 

اما بر اساس قانون اگر امکان استنباط شهادت شهود از طریق قدر متیقن یا مقدار مشترك باشد می توان همان اندازه را ملاك قرار داد

 
مثلا اگر یکی از شاهدان مبلغ طلب را 10 میلیون و دیگري 12 میلیون بداند، همان قدر متیقن ( 10 میلیون ) اثبات می شود. 

ماده 1318 میگوید اختلاف شهود در خصوصیات امر، اگر موجب اختلاف در موضوع شهادت نباشد، اشکالی ندارد این ماده به این



معناست که اگر شاهدان به موضوع مشترکی شهادت داده باشند، اما در برخی از جزییات با هم اختلاف داشته باشند درحالی که که

 
این جزییات نقش مهمی در اثبات موضوع نداشته باشد، اشکالی ندارد. 

ماده 1319 هم که به رجوع از شهادت اختصاص یافته و مقرر می دارد در صورتی که شاهد از شهادت خود رجوع کند یا معلوم شود
بر خلاف واقع شهادت داده است، به شهادت او ترتیب اثر داده نمی شود به همین دلیل، اگر بر اساس چنین شهادتی حکمی هم صادر

 
شده باشد، در مرحله تجدید نظر نقض خواهد شد. 

اما ماده 1320 در مورد شهادت بر شهادت توضیح داده است و گفته شهادت بر شهادت در صورتی مسموع است که شاهد اصل وفات
یافته یا به واسطه مانع دیگري مثل بیماري و سفر و حبس و غیره نتواند حاضر شود بر اساس این ماده باید گفت در صورتی که شاهد
اصلی ماجرا بنا به دلایلی نتواند در دادگاه حاضر شود، دیگري می تواند بر شهادت او شهادت بدهد که البته این امر نیازمند رعایت پاره

 
اي از شرایط قانونی در خصوص شهادت است. 

 
شاهد چه ویژگی هایی دارد؟ 

 
همچنین در ماده 177 قانون مجازات اسلامی گفته شده که شاهد شرعی در زمان اداي شهادت باید شرایطی را دارا باشد. 

بر اساس این ماده بلوغ، عقل، ایمان، عدالت، طهارت مولد، ذینفع نبودن در موضوع، نداشتن خصومت با طرفین یا یکی از آن ها، عدم

 
اشتغال به تکدي و ولگرد نبودن از شرایطی است که شاهد باید دارا باشد . 

البته باید توجه داشت شرایط موضوع این ماده باید توسط قاضی احراز شود و در مورد شرط خصومت، هرگاه شهادت شاهد به نفع

 
طرف مورد خصومت باشد، پذیرفته می شود و باید دقت کرد اگر شاهد یکی از شرایط بالا را نداشته باشه میتوان شاهد را جرح کرد. 

 
شهادت شهود یکی از ادله هاي قانونی است که باید بر اساس مواد که در قانون ذکر شده در دادگاه اجرایی شود. 

 
بیشتر بخوانید 

 
-   بدهکار در چه صورتی زندانی و حبس می شود؟ 
- در چه مواردي مستاجر حق فسخ قرارداد را دارد؟



مقابل بدهکاران گردن کلفت بانکی کوتاه نمی آییم

منبع: بولتن نیوزشماره خبر:  264  |  تاریخ: 1399/08/27

معاون اول رییس جمهور گفت: در برابر کسانی که پول بانک را گرفتند و براي بازگرداندن آن گردن کلفتی می کنند به هیچ
وجه کوتاه نمی آییم.

به گزارش بولتن نیوز، اسحاق جهانگیري عصر امروز (دوشنبه) در جلسه با مدیران ارشد شبکه بانکی و بررسی عملکرد برنامه
هاي نظام بانکی در سال جهش تولید، با اشاره به تأکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت کمک به مسئولین دولت براي حل مسائل
کشور اظهار داشت: آیا شرایطی از این بدتر هم وجود دارد؟ برخی افراد که خیلی ادعا هم دارند فقط این جملات مقام معظم رهبري را
تکرار می کنند و تصور می کنند که دیگران متوجه عملکرد آنها نیستند. هر یک از ما در دوران مسئولیت هاي مختلف خود کارنامه
اي داریم و عملکرد ما از حافظه مردم پاك نخواهد شد. اگر می خواهیم مسائل کشور و مشکلات مردم را حل کنیم جز از طریق

 
تفاهم، انسجام و مشارکت ملی قابل انجام نیست. 

وي با اشاره به تحریم ها و اینکه عده اي می گویند کشور همواره از ابتداي انقلاب تحت تحریم ها بوده است، خاطرنشان کرد: درست
است که از ابتداي انقلاب اسلامی تحت فشار و تحریم بوده ایم اما تحریم ها با یکدیگر متفاوت هستند. تحریم هاي اخیر بسیار متفاوت
از تحریم هاي گذشته هستند و آمریکا و شخص ترامپ با تمام قدرت ایستادند تا اقتصاد ایران را دچار فروپاشی کنند و این فشارها تا

 
حدي بود که حتی کشورهاي دیگر نتوانستند به تعهدات خود در مقابل ایران عمل کنند. 

معاون اول رئیس جمهور با یادآوري اینکه از اواخر سال گذشته شرایط جدیدي تحت عنوان ویروس کرونا، بر کشور تحمیل شد تصریح
کرد: بسیاري از کشورها که داراي اقتصاد بزرگی هستند، در مواجهه با بیماري کرونا به رشد منفی بالاي اقتصادي رسیدند و این
مشکل براي ایران نیز صادق بود و ویروس کرونا ما را نیز با مشکلات مختلف مواجه کرد که در وهله نخست سلامت مردم و سپس

 
مسائل اقتصادي و اجتماعی را به همراه داشت. 

جهانگیري گفت: متأسفانه در این شرایط عده اي سعی دارند همواره مردم را در فضایی تاریک قرار دهند و نسل جوان را نسبت به
آینده کشور و سرنوشت خود نگران کنند. در این شرایط ما به دو جهت مسئولیت داریم که فشارها را تحمل کنیم؛ از یک سو قبول
مسئولیت کرده ایم که کشور را از شرایط سخت عبور دهیم و از سوي دیگر ما به مردم و کشور علاقمند هستیم چرا که عده اي جان

 
خود را براي کشور داده اند و بهترین فرزندان این کشور براي حفاظت از این آب و خاك فدا شدند. 

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه ارزیابی اتفاقات اخیر و مواجهه کشور با پیچیدگی ها و فشارهاي متعدد نشان می دهد که
مسئولین اقتصادي کشور عملکرد خوبی داشته اند، خاطرنشان کرد: البته این به معناي عدم اشتباه نیست چرا که هر مسئول و مدیري
ممکن است بر اساس محاسبات و شرایط پیش رو دچار خطا و اشتباه شود که مهم این است که این اشتباهات از طریق نقد دلسوزانه

 
مطرح شود تا امکان اصلاح فراهم گردد. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه باید حس دولت داري را در مردم تقویت کنیم گفت: یکی از بدترین اتفاقات در کشور تضعیف حس دولت

 
داري در مردم است و که باعث می شود مردم احساس کنند حاکمیت توان حمایت از آنها را ندارد. 



معاون اول رئیس جمهور افزود: عده اي نیز در داخل کشور تلاش می کنند که به جامعه القا کنند دولت ضعیف است و تصور می کنند
که اگر دولت را ضعیف و ناکارآمد جلوه دهند، مردم نگاه مثبتی به آنها خواهند داشت اما در حقیقت مردم آنها را اصلاً به حساب نمی

 
آورند. 

جهانگیري در ادامه سخنان خود با تأکید بر ضرورت احیا اعتماد مردم و تلاش در جهت مثبت شدن افکار عمومی نسبت به آینده
کشور اظهار داشت: ترامپ انسانی به معناي واقعی ظالم و زورگو است که تا آنجا که توانست به مردم ایران فشار وارد کرد و تحریم
هاي ظالمانه غیرانسانی به تعبیر خودشان جنگ اقتصادي بر ملت تحمیل کرد و سردار سلیمانی عزیز قهرمان ملی ما را به شهادت
رساند. وقتی چنین فردي در انتخابات ریاست جمهوري رأي نیاورد کاملاً طبیعی است که مردم ایران خوشحال شوند اما این به آن

 
معنی نیست که شخص جدیدي که روي کار آمده باید فردي ممتاز و ویژه تلقی شود. 

معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: وقتی افکار عمومی تصور می کند که ممکن است در شرایط جدید تحریم ها از میان برداشته شود،
نگاه جامعه نسبت به آینده کشور مثبت می شود اما متأسفانه عده اي از اینکه نظر مردم و افکار عمومی مثبت باشد ناراحت می شوند
و باورشان این است که این جریان ممکن است به نفع فلان گروه باشد. این افراد غافل هستند که مثبت شدن افکار عمومی جامعه به

 
نفع ملت ایران است. 

جهانگیري با تأکید بر اینکه باید براي حل مسائل کشور و مشکلات مردم متحد باشیم گفت: ایران کشوري ثروتمند است که از نیروي

 
انسانی قدرتمندي برخوردار است و با اتکا به این ظرفیت ها می تواند از پیچ هاي سخت عبور کرده و مسائل را پشت سر بگذارد. 

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: مهمترین موضوع این است که اجازه ندهیم از شرایط سختی که کشور و مردم در آن قرار دارند
براي تسویه حساب هاي سیاسی و جناحی استفاده شود، این ظلم به مردم است که در شرایطی که آنها گرفتار معیشت و مشکلات
متعدد هستند ببینند برخی از مسئولین به جاي همنوایی و همکاري براي حل مشکلات، به دنبال آن هستند که از این فرصت علیه

 
دیگري استفاده کند. 

جهانگیري در بخش دیگري از سخنان خود از اقتصاد مقاومتی به عنوان مجموعه سیاست هایی مدبرانه و اجماعی براي حل مسائل
کشور یاد کرد و گفت: جهش تولید و اقتصاد مقاومتی دو موضوع مهمی است که چه تحریم باشیم و چه تحریم نباشیم نباید از دستور

 
کار خارج شود. 

معاون اول رئیس جمهور با قدردانی از عملکرد نظام بانکی براي کمک به اجراي طرح هاي اقتصاد مقاومتی که منجر به تحولاتی نظیر
خودکفایی در تولید گندم شد، از نظام بانکی خواست در تحقق جهش تولید نیز تمام تلاش خود را به کار گیرند چرا که جهش تولید

 
هم مطالبه مقام معظم رهبري و هم یک نیاز اساسی کشور است. 

جهانگیري همچنین با اشاره به اینکه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه یک میلیون تومانی به تمام خانوارها بدون مراجعه افراد به بانک
یک شاهکار در نظام بانکی کشور بود، گفت: بر اساس گزارش ها تأثیر این تسهیلات یک میلیون تومانی در زندگی مردم مثبت بوده که

 
امیدوارم دولت بتواند این گونه برنامه هاي حمایتی را استمرار بخشد. 

معاون اول رئیس جمهور با قدردانی از بانک مرکزي در موضوع تأمین ارز افزود: بانک مرکزي مسئول تهیه ارز نیست اما با مدیریت
دقیق منابع ارزي، اقدامات بسیار خوبی در تأمین ارز مورد نیاز کالاهاي اساسی و مواد اولیه کارخانه ها انجام داد که انتظار داریم این

 
رویه با جدیت بیشتر دنبال شود. 



جهانگیري با تأکید بر اهمیت بخش خدمات در اقتصاد کشور اظهار داشت: بخش خدمات 50 درصد تولید ناخالص داخلی و 50 درصد
اشتغال کشور را بر عهده دارد و در گزارش مرتبط با اشتغال سه ماهه دوم سال جاري که اعلام شده بود یک میلیون و 200 هزار نفر
به دلیل شرایط کرونایی بیکار شده اند، میزان بیکاري در بخش صنعت 40 هزار نفر اما در بخش خدمات بیش از 800 هزار نفر بود که

 
لازم است براي حمایت از بخش خدمات طرحی ویژه تدوین شود. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه میزان سرمایه گذاري در کشور طی ده سال اخیر رشد منفی داشته و این موضوع براي
آینده کشور نگران کننده است، اظهار داشت: نظام بانکی می تواند براي حل این مشکل راهکار پیدا کند تا زمینه سرمایه گذاري در

 
کشور مهیا شود. 

جهانگیري اظهار داشت: شرایط اقتصادي کشور نیازمند آن است که نظام بانکی محکم پاي کار بایستد و تمام کسانی که شبکه بانکی
کشور را مورد نقد قرار می دهند، خود به خوبی می دانند که اقتصاد و معیشت مردم زمانی رونق پیدا خواهد کرد که نظام بانکی نقش

 
خود را به خوبی ایفا کند. 

جهانگیري در ادامه با اشاره به افتتاح طرح انتقال آب از خلیج فارس به سه استان کشور که اخیراً توسط رئیس جمهور به بهره برداري
رسید، افزود: برخی بانک هاي عامل گلایه داشتند که با وجود مشارکت در تأمین مالی اجراي این طرح، نامی از آنها برده نشده است
اما بر اساس تجربه خود می گویم که بعید است طرح بزرگی در کشور اجرا شود بدون آنکه بانک ها در تأمین مالی آن نقش نداشته

 
باشند. 

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت نقش شبکه بانکی کشور در پیشبرد برنامه هاي اقتصادي گفت: نبض اقتصاد کشور باید
همواره توسط مجموعه اي متشکل از مدیران اقتصادي کشور کنترل شود تا از اتفاقات بد پیشگیري و براي اقداماتی که باید انجام

 
شود، بسترسازي کنند که چنین مسئولیت مهمی بر عهده بانک مرکزي است. 

جهانگیري افزود: بانک مرکزي وظایف و مسئولیت هاي سنگینی بر عهده دارد که کنترل نقدینگی، کنترل تورم و مراقبت از رشد
اقتصادي از جمله این وظایف است و به طور کلی تمامی شاخص هاي اقتصادي به نوعی وابسته به عملکرد بانک مرکزي و نحوه نظارت

 
ها و حمایت هاي این بانک است. 

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به گزارش رئیس کل بانک مرکزي مبنی بر اعطاي 700 هزار میلیارد تومان تسهیلات در شش ماهه
نخست سال خاطرنشان کرد: وقتی این عدد را در مقابل بودجه دولت قرار می دهیم متوجه می شویم که عددي بسیار بزرگ و تعیین

 
کننده اي در اقتصاد کشور است که می تواند اقتصاد کشور را به حرکت وادار کند. 

جهانگیري در ادامه با بیان اینکه اقتصاد ایران با برخی مشکلات و بیماري هاي مزمن روبرو است که طی سال ها انباشته شده و درمان
نشده است، افزود: همه علاقمند هستند که اتکاء اقتصاد کشور از منابع طبیعی برداشته شود اما در عمل هر گاه که درآمدهاي نفتی

 
کاهش پیدا کرده، اقتصاد کشور با مشکل مواجه شده است. 

معاون اول رئیس جمهور دولتی بودن اقتصاد را از دیگر مسائل و مشکلات اقتصاد کشور برشمرد و اظهار داشت: متأسفانه در سالهاي
اخیر، اقتصاد کشور علاوه بر بیماري هاي مزمن ساختاري با تحریم هاي ظالمانه آمریکا و ویروس کرونا نیز مواجه شده است. حل
مسائل اقتصادي کشور همواره نیازمند تصمیمات جدي، شجاعانه و عالمانه بوده است تا بتواند اقتصاد را از این شرایط و مشکلات



 
مزمن خارج کند. 

جهانگیري در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به ادغام بانک ها و مؤسسات اعتباري وابسته به نیروهاي مسلح در بانک سپه افزود:
این موضوع یک نیاز بود و نیروهاي مسلح نیز می خواستند از بانکداري خارج شوند. این ادغام یک مطالبه از سوي مقام معظم رهبري

 
نیز بود که پس از پیشنهاد رئیس جمهور در سال 97 مورد موافقت ایشان قرار گرفت. 

وي خاطرنشان کرد: تا پیش از این اتفاق چنین تجربه اي در کشور وجود نداشت که پنج بانک و مؤسسه اعتباري در یک بانک ادغام
شود. هم ستاد کل نیروهاي مسلح و هم بانک مرکزي در این زمینه عملکرد بسیار خوبی داشتند که باید صمیمانه از همه آنها تشکر

 
کنیم. 

در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي نیز گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه هاي آتی بانک مرکزي براي پیشبرد اقتصاد کشور

 
ارائه کرد. 

مدیران عامل بانک هاي صادرات، اقتصاد نوین، سامان و ملی نیز به نمایندگی از سایر بانک هاي عامل به بیان دغدغه ها و نظرات خود
در این جلسه پرداختند.



تسهیلات قرض الحسنه 21 هزار میلیارد تومانی، به خانوارها

منبع: خبر ایرانشماره خبر:  265  |  تاریخ: 1399/08/27

خبرایران : مدیرکل اقتصادي بانک مرکزي گفت: 21 هزار میلیارد تومان تسهیلات یارانه اي و قرض الحسنه، در ایام کرونا به
21 میلیون و 100 هزار خانوار اعطا شد.

خبرایران : مدیرکل اقتصادي بانک مرکزي گفت: 21 هزار میلیارد تومان تسهیلات یارانه اي و قرض الحسنه، در ایام کرونا به 21

 
میلیون و 100 هزار خانوار اعطا شد. 

به گزارش خبرایران به نقل از صدا و سیما، سجاد مهدي زاده در
نشست معاون اول رئیس جمهور با مدیران ارشد شبکه بانکی،
افزود: تا 20 آبان, به 357 هزار و 400 واحد کسب و کار با
اشتغال 599 هزار و 800 نفر, 7 هزار و 430 میلیارد تومان

 
تسهیلات پرداخت شد. 

وي اضافه کرد: کل تسهیلات پرداختی بانک ها سال گذشته
975 هزار میلیارد تومان بود که در 6 ماهه نخست امسال, حدود
700 هزار میلیارد تومان پرداخت شد که در مقایسه با 6 ماهه

 
نخست سال گذشته, رشد 60 درصدي داشت. 

مهدي زاده گفت: بخش هاي کشاورزي 7 و 2 دهم درصد، صنعت و معدن 30 و 5 دهم درصد، مسکن 5 و 7 دهم درصد، بازرگانی 20

 
و 3 دهم درصد و خدمات 35 و یک دهم درصد, از تسهیلات پرداختی را به خود اختصاص دادند. 

وي افزود: براي خرید تصمین گندم, تا کنون 10 هزار و 400 میلیارد تومان و براي ذخیره سازي مرغ منجمد هزار و 300 میلیدرد
تومان پرداخت شد که در مجموع 11 هزار و 700 میلیارد تومان به بحث خرید تضمینی در بخش کشاورزي و وابسته به آن پرداخت

 
شد. 

مهدي زاده ادامه داد: در سال 98 تعداد 18 هزار و 300 واحد، 25 هزار و 400 میلیارد تومان از تسهیلات تأمین مالی در نظرگرفته

 
شده براي بنگاه هاي کوچک و متوسط برخوردار شدند. 

وي گفت: تا پایان مهر امسال, 502 هزار 400 فقره وام قرض الحسنه ازدواج به ارزش 26 هزار و 200 میلیارد تومان پرداخت شد.
مهدي زاده افزود: در بخش اشتعال پایدار روستایی 12 هزار و 400 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کردیم که به اشتغال 258 هزار

نفر منجر شد.



نشست فرماندار لنگرود با دهیاران بخش اطاقور / دهیاران اشتغالزایی در

روستا را جدي بگیرند

منبع: تدبیر شرقشماره خبر:  266  |  تاریخ: 1399/08/27

فرماندار شهرستان لنگرود  با تاکید بر اینکه دهیاران در روستاها موضوع اشتغال را جدي بگیرند، گفت: در این راستا با جوانان
روستا مشورت لازم در تولید مشاغل مرتبط در روستاها انجام شود. به گزارش تدبیرشرق، « مهندس حیدري» در جلسه با

دهیاران بخش اطاقور که عصر امروز ( دوشنبه، 26 آبان) در بخشداري اطاقور ...

فرماندار شهرستان لنگرود  با تاکید بر اینکه دهیاران در روستاها موضوع اشتغال را جدي بگیرند، گفت: در این راستا با جوانان

 
روستا مشورت لازم در تولید مشاغل مرتبط در روستاها انجام شود. 

به گزارش تدبیرشرق، « مهندس حیدري» در جلسه با دهیاران بخش اطاقور که عصر امروز ( دوشنبه، 26 آبان) در بخشداري اطاقور

 
برگزار شد، گفت: دهیاران نهاد مردمی هستند و نقش به سزایی در عمران و آبادي روستاها دارند. 

 فرماندار شهرستان لنگرود با اشاره به تکرار چنین جلساتی در بخش هاي مختلف شهرستان و اینکه حرف هاي دهیاران شنیده خواهد
شد، اظهار کرد: مسئولان مربوطه بخش هایی که قابلیت اجرایی دارد را انجام  خواهند داد و در گام بعدي در فرمانداري در خصوص

 
مسائل مربوطه برنامه ریزي و یا مدیران کل استان در شهرستان  حضور خواهند یافت. 

  مهندس حیدري با تاکید بر اینکه دهیاران در روستاها موضوع اشتغال را جدي بگیرند، تصریح کرد: در این راستا با جوانان روستا
مشورت لازم در تولید مشاغل مرتبط در روستاها انجام شود که تسهیلات کمیته امداد امام خمینی ( ره)،  بهزیستی، سپاه،  کارآفرینی

 
امید و ..... باید در جهت اشتغال جوانان روستا باشد و منشا تولید در روستاها شود. 

 
 شناسنامه روستاهاي شهرستان لنگرود تهیه شود 

فرماندار شهرستان لنگرود با اشاره به اینکه هر دهیاري با همکاري شورا شناسنامه اي از روستا تهیه کنند، اظهار کرد: تعداد خانوار،
امکانات روستا، برخورداري از برق، گاز و راه روستایی، ..... مشخص تا برنامه ریزي هاي آتی بر اساس اولویت هایی باشد که در روستاها

 
مشخص شده است. 

 وي یکی از رسالت هاي نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران را عدالت محوري دانست و تصریح کرد: برق رسانی، گازرسانی، آبرسانی
در  روستاهاي صعب العبور از خدمات نظام است و رسالت ما باید تعمیم این امکانات باشد و روستائیان از زندگی در روستا احساس

 
خوب داشته باشد. 

 فرماندار شهرستان لنگرود با بیان اینکه دهیاران جزئی از حلقه مدیریتی جامعه هستند و باید ارتباط تنگاتنگی با مدیران شهرستان

 
داشته باشند، یادآور شد: دهیاران به عنوان حلقه واسط فی مابین مردم و مسئولان، با احصا مشکلات در صدد رفع آن برآیند. 

 
 مهندس حیدري ادامه داد: روستایی در روستا اگر امکانات داشته باشد در داخل روستا ماندگار شده و زمین خود را نمی فروشد. 



وي با اشاره به جلسات بحران و اینکه، مدیریت بحران از پایین به بالا است، تاکید کرد: دهیاري و شورا باید در داخل روستا با امکانات
موجود تلاش کند در زمان بحران حداقل آسیب به مردم وارد شود و امکانات موجود در سپاه و نهادهاي دیگر به عنوان ذخیره

 
استراتژیک است که در مواقع نیاز وارد عمل خواهند شد 

/روابط عمومی فرمانداري   لنگرود



رونق توسعه اقتصادي در روستا هاي استان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  267  |  تاریخ: 1399/08/27

به منظور توسعه اقتصادي در روستا هاي کهگیلویه وبویراحمد تسهیلات ارزان قیمت به روستائیان پرداخت می شود.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکزکهگیلویه و بویراحمد، مدیر صندوق
کارآفرینی امید این استان گفت: به منظور توسعه اقتصادي و ایجاد اشتغال
پایدار در روستا هاي استان و جلوگیري از مهاجرت روستائیان به شهر ها

 
تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان در روستا ها پرداخت می شود. 

ارسلان حسن پور با بیان اینکه این تسهیلات امسال در قالب اعتبارات
توسعه مشترك صندوق توسعه ملی و صندوق کار آفرینی امید به
روستائیان پرداخت می شود افزود: افرادي که قبلا در سامانه کارا ثبت نام

 
کرده و از سوي دستگاه هاي اجرایی زیربط معرفی شده باشند این تسهیلات را دریافت می کنند. 

آقاي حسن پور سقف پرداخت این تسهیلات را بین 100 میلیون ریال تا 40 میلیارد ریال اعلام و بیان کرد: این تسهیلات با سود 6

 
درصد و دوره تنفس 6 تا 24 ماه و بازپرداخت 5 تا 7 ساله به متقاضیان پرداخت می شود. 

وي از انعقاد تفاهم نامه با بنیاد برکت براي توسعه روستا هاي استان خبر داد و گفت: در هر شهرستان 5 روستا شناسایی شده و

 
تاکنون بیش از 80 پرونده تشکیل و 30 میلیارد ریال آماده پرداخت است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید کهگیلویه و بویراحمد سقف این تسهیلات را هم 5 میلیارد ریال با سود 4 درصد و دوره باز پرداخت 5

 
ساله اعلام کرد و افزود: این تسهیلات بدون هیچ محدودیتی متناسب با طرح به متقاضیان پرداخت می شود. 

حسن پور یکی دیگرازبرنامه هاي صندوق کارآفرینی امید براي توسعه اقتصادي در روستا هاي استان را، راه اندازي صندوق هاي خرد
محلی با همکاري بسیج سازندگی سپاه فتح استان اعلام کرد و گفت: در این طرح با همکاري بسیج، افراد واجد شرایط براي تشکیل

 
صندوق هاي خرد محلی در روستا ها شناسایی می شود. 

وي با بیان اینکه بعد ازعضو گیري و تشکیل صندوق هاي محلی، تسهیلات به آنان پرداخت می شود اضافه کرد: تاکنون 58 صندوق

 
خرد محلی در مناطق مختلف کهگیلویه و بویراحمد راه اندازي شده است. 

حسن پور هدف از راه اندازي صندوق هاي خرد محلی را ایجاد و حمایت از مشاغل خانگی بیان کرد.



هفته کارآفرینی ظرفیتی د ر راستاي ترغیب جامعه براي راه اند ازي کسب و کار

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  268  |  تاریخ: 1399/08/27

مد یر کارآفرینی و اشتغال اد اره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان فارس گفت: یکی از مهم ترین اهد اف برگزاري روید اد
هاي هفته جهانی کارآفرینی، تقویت اکوسیستم کارآفرینی از طریق بالا برد ن انگیزش کارآفرینانه د ر بین جامعه به ویژه جوانان است
تا عموم مرد م براي راه اند ازي کسب و کار ترغیب شوند .وي د ر اد امه برنامه هاي گرامید اشت هفته جهانی کارآفرینی را د ر این
استان تشریح کرد و گفت: برنامه هاي این هفته د ر فارس د ر قالب برگزاري وبینارهاي آموزشی کارآفرینی ، جلسات و نشست هاي
تخصصی کارآفرینی به همراه پرسش و پاسخ ، معرفی کارآفرینان موفق استان و ارائه زند گینامه و تجربیات آنان،نمایش فیلم هاي

 
انگیزشی کارآفرینی،مشاوره هاي رایگان کارآفرینی و سایر برنامه هاي مرتبط خواهد بود . 

/انتهاي متن/



اجراي طرح مشوق بیمه اي کارفرمایی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  269  |  تاریخ: 1399/08/27

محمدرضا یوسفی امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در
زنجان اظهار کرد: هفته جهانی کارآفرینی که در کشور از
26 تا دوم آذرماه با اجراي برنامه هاي متعدد برگزار می

 
شود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان با بیان
اینکه کارآفرینی نیز در اقصی نقاط جهان از مناسبتی به
نام «هفته جهانی کارآفرینی»(هفته سوم نوامبر هر سال)

استفاده می شود، افزود: این کمپین عظیم جهانی می تواند فرهنگ صحیح کارآفرینی را در افکار و اذهان جامعه عمومیت بخشد و

 
باعث ترغیب و تشویق نسلی نوظهور از کارآفرینان شود. 

وي افزود: هفته جهانی کارآفرینی فرصتی است که میلیون ها نفر از جوانان در سراسر دنیا به حرکت شتابان کارآفرینی متصل شده و

 
ایده هاي جدید را براي بهتر انجام دادن کارها و ایجاد مشاغل جدید را مطرح کنند. 

یوسفی تصریح کرد: این رویداد با هدف کمک به کارآفرینان بالقوه براي ورود به عرصه کارآفرینی است تا نسل جدیدي از کارآفرینان

 
به راه اندازي کسب و کار، تشویق شده و کسب و کار خود را آغاز کنند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان گفت: با تمام چالش هاي پیش رو، همیشه نسلی از کارآفرینان خلاق هستند که

 
قادرند جهش هاي اقتصادي و اجتماعی را رقم زده و با ترویج و توسعه فرهنگ کارآفرینی در میان آحاد مردم، تاثیرگذار باشند. 

وي تصریح کرد: هفته جهانی کارآفرینی فرصتی مغتنم براي ارج نهادن به نوآوران و خالقان اشتغال است و اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان زنجان در نظر دارد تا در این هفته برنامه هاي متعدد و مجازي را با محوریت بخش خصوصی ( انجمن مراکز مشاوره و
خدمات کارآفرینی ) و در راستاي توسعه فردي، انگیزشی و انتقال تجربه بزرگان کارآفرینی براي علاقه مندان حوزه کارآفرینی، به ویژه

 
جوانان برگزار کند. 

یوسفی با اشاره به برنامه هاي این اداره کل در هفته کارآفرینی گفت: برگزاري کارگروه آموزشی استعدادیابی و بازآفرینی مهارت توسط
مرکز مشاوره و خدمات کارآفرینی آرین طرح زنگان، برگزاري استارتاپ مجازي با همکاري دانشگاه و پارك علم و فناوري با موضوع
بتن عمران و شهرسازي توسط مرکز مشاوره و خدمات کارآفرینی ماهان رفاه پارسیان، انجام مشاوره رایگان توسط همه مراکز مشاوره
و خدمات کارآفرینی،  اجراي مسابقه نقاشی براي کودکان و نوجوانان به مناسبت هفته جهانی کارآفرینی توسط مرکز مشاوره و
خدمات کارآفرینی آرین طرح زنگان و برگزاري وبینارهاي آموزشی با موضوع کارآفرینی توسط مرکز مشاوره و خدمات کارآفرینی از

 
جمله برنامه هاي این هفته است. 



وي در ادامه از اجراي طرح مشوق بیمه اي کارفرمایی توسط وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی خبر داد و گفت: طرح مشوق بیمه اي

 
در راستاي اجراي بند الف تبصره 18 قوانین بودجه سنواتی برنامه ششم توسعه و در چارچوب سیاست هاي اقتصاد مقاومتی است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان گفت: طرح مشوق بیمه اي با هدف تحرك بخشی به بازار کار کشور، حمایت از
کارفرمایان، صاحبان کسب، کارهاي آسیب دیده از ویروس کرونا و ایجاد اشتغال با ترغیب و تشویق کارفرمایان کارگاه هاي تولیدي و

 
خدماتی به استفاده از نیروي کار جدید است. 

 یوسفی ادامه داد: در این طرح، حق بیمه سهم کارفرما براي به کارگیري هر تعداد نیروي جدید دانش آموخته دانشگاهی به مدت 21

 
ماه توسط وزارت متبوع پرداخت می شود. 

وي با بیان اینکه در این مدت بیمه سهم کارفرما توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به حساب کارفرما واریز می شود، افزود:
براي بهره مندي از مزایاي این طرح، کارفرما باید داراي مجوز فعالیت از مراجع رسمی کشور و کد کارگاهی تامین اجتماعی باشد و در

 
سامانه مشوق بیمه اي به آدرس Moshavegh.mcls.gov.ir ثبت نام کند. 

یوسفی افزود: نیروي کار جدید هم باید مدرك تحصیلی لیسانس، سن کمتر از 38 سال (سن زمان خدمت به حداکثر سن افراد ذکور

 
اضافه می شود) و حداکثر سابقه 36 ماه بیمه داشته باشد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان نیروهاي جدید نباید جایگزین نیروهاي قبلی کارفرما شوند و ملاك جدید بودن

 
نیروهاي جذب شده نیز، افزایش نیروها نسبت لیست بیمه دو ماه قبل از ثبت نام کارفرماست. 

وي افزود: شرایط بهره مندي از این طرح براي کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا به صورت ویژه تسهیل شده است، به این
صورت که براي بازگشت به کار نیروهاي داراي مدرك تحصیلی لیسانس و بالاتر بیکار شده این کارگاه ها، افزایش نیرو بر اساس لیست

 
بیمه در نظر گرفته نمی شود. 

انتهاي پیام/73005/ق



امضاي تفاهم نامه همکاري اتاق بازرگانی و دانشگاه جامع علمی کاربردي

استان اصفهان

منبع: اقتصاد بازارشماره خبر:  270  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش اقتصاد بازار، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و
کشاورزي اصفهان و دانشگاه جامع علمی کاربردي استان به
منظور توسعه آموزش هاي مهارتی و ارتقاي فرهنگ

 
کارآفرینی تفاهم نامه همکاري امضا نمودند. مسعود... 

به گزارش اقتصاد بازار، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و
کشاورزي اصفهان و دانشگاه جامع علمی کاربردي استان به

 
منظور توسعه آموزش هاي مهارتی و ارتقاي فرهنگ کارآفرینی تفاهم نامه همکاري امضا نمودند. 

مسعود گلشیرازي، رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با بیان اینکه در دوره نهم فعالیت اتاق بازرگانی اصفهان موضوع مهارت آموزي و تربیت

 
نیروي متخصص موردنیاز صنایع، بسیار مورد توجه قرار گرفته است، از انعقاد تفاهم نامه هایی با دانشگاه هاي مطرح خبر داد. 

وي با بیان ضرورت هدفمند بودن انتخاب رشته دانشگاهی، افزود: دانشگاه هاي علمی و کاربردي داراي ساختار مناسبی براي عجین

 
نمودن صنعت و دانشگاه هستند. 

گلشیرازي تربیت نیروي انسانی ماهر در شرایط کنونی را، ضامن توسعه فعالیت هاي بنگاه ها در آینده و انعقاد چنین تفاهم نامه هایی

 
را موثر در ارتقاي شاخص هاي این حوزه دانست. 

در ادامه محمدرضا رجالی، رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی اصفهان، افزایش اشتغال در سطح ملی و استانی را مهم ترین دغدغه
اتاق بازرگانی اصفهان عنوان کرد و گفت: دانش آموزان از سنین پایین با یادگیري مهارت در کنار علم، می توانند در مرتفع سازي

 
بحران نیروي انسانی ماهر در صنایع موثر باشند. 

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان، تشکیل شوراي مشترك بین اتاق بازرگانی و دانشگاه علمی کاربردي را در احصاي نحوه

 
عملیاتی نمودن تعامل هرچه بیشتر صنعت و دانشگاه حایز اهمیت دانست. 

در این جلسه، بهزاد رضایی، رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي استان اصفهان گفت: بر اساس پیگیري هاي صورت گرفته، قصد

 
داریم مهارتکده هایی هم عرض دانشکده هاي تخصصی، همچنین مجتمع هاي آموزش عالی مهارتی ایجاد کنیم. 

رضایی، این امر را زمینه ساز ایجاد مجتمع هاي آموزش عالی در شهرك هاي صنعتی دانست و اظهار کرد: در صورت اجرایی شدن این



 
طرح، علاوه بر کاهش چشمگیر هزینه ها، مباحث مدیریتی نیز راحت تر انجام خواهد شد. 

وي ابراز امیدواري نمود که با تدوین چشم انداز 5 ساله دانشگاه و پیش بینی نیازهاي آمایش استان در حوزه اشتغال و کارآفرینی،

 
بتوان الگویی در سطح کشور ایجاد کرد. 

لازم به ذکر است هدف از این تفاهم نامه، توسعه آموزش هاي مهارتی و ارتقاي فرهنگ کارآفرینی در راستاي کشف استعدادهاي
نهفته علاقه مندان به مهارت و آموزش به منظور احراز شغل، حرفه، کسب و کار در مشاغل گوناگون و ارتقاي توانایی براي انجام

 
مهارت هاي شغلی در راستاي رسالت طرفین است. 

فراهم نمودن زمینه هاي مشترك همکاري هاي علمی، آموزشی و مهارتی در سطح استانی، ملی و بین المللی، ارتقاي سطح کمی و
کیفی اجراي آموزش هاي مهارتی با استفاده از پتانسیل ها، امکانات و تجهیزات طرفین در قالب دوره هاي کوتاه مدت و یا مقطع دار،
تلاش براي ترغیب بنگاه هاي اقتصادي، شرکت هاي تولیدي و خدماتی موفق در بکارگیري نیروي انسانی بر اساس صلاحیت حرفه

اي، امکان استفاده از تجارب بین الملل در حوزه آموزش هاي مهارتی، از جمله موضوعات این تفاهم نامه است.



2 میلیون مسجدي پاي کار «ایران قوي»/ اجراي 47 برنامه فرهنگی، هنري و

نوآورانه

منبع: دانشجوشماره خبر:  271  |  تاریخ: 1399/08/27

به گزارش گروه فرهنگی خبرگزاري دانشجو، حجت الاسلام حبیب رضا ارزانی رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و
هنري مساجد کشور اظهار داشت: کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد تا بتواند شناسایی و توانمندسازي استعدادهاي

فرهنگی و هنري انقلاب اسلامی، جریان سازي گفتمان ایران قوي و ترویج روحیه، امید و تلاش و حضور ...

به گزارش گروه فرهنگی خبرگزاري دانشجو، حجت الاسلام
حبیب رضا ارزانی رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي
فرهنگی و هنري مساجد کشور اظهار داشت: کانون هاي
فرهنگی و هنري مساجد تا بتواند شناسایی و توانمندسازي
استعدادهاي فرهنگی و هنري انقلاب اسلامی، جریان
سازي گفتمان ایران قوي و ترویج روحیه، امید و تلاش و
حضور موثر و هدفمند بچه هاي مسجد در فضاي مجازي،

 
در کشور طرح «ایران قوي» را راه اندازي کرده است. 

 
فعالیت 25 هزار کانون در طرح ایران قوي 

وي با اشاره به اینکه طرح ایران قوي از هفته دفاع مقدس تا میلاد حضرت زهرا (سلام ااالله علیها) و در ادامه طرح پایتخت فهما راه
اندازي شده است، تصریح کرد: این طرح براي بچه هاي مسجد در 25 هزار کانون فعال شده است که در 12 رواق ذیل آن فعالیت

 
خواهند کرد. 

ارزانی در ادامه به محورهاي طرح ملی ایران قوي اشاره کرد و گفت: «قرآن و سیره اهل بیت(ع)» با زیرمجموعه هایی نظیر فرهنگ
ولایت مداري، سبک زندگی ایرانی - اسلامی، داستان هاي قرآنی، بزرگداشت مناسبت هاي مذهبی، نماز، امر به معروف و نهی از منکر
و ...، «مسجد و گام دوم انقلاب اسلامی» با زیرمجموعه هایی همچون نقش مسجد در خودسازي، نقش مسجد در جامعه پردازي، نقش

 
جوانان مسجدي در قوي شدن ایران اسلامی و ... دو محور نخست این طرح را تشکیل می دهند. 

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد کشور ادامه داد: پیشرفت و امید به آینده با زیرمحورهاي نشاط آفرینی در
جامعه، تقویت روحیه امید و تلاش در بین جوانان، توجه به کارآفرینی و جهش تولید، خدمت رسانی و محرومیت زدایی، نمادها و
جلوه هاي پیشرفت و عدالت، ابتکارات، اختراعات، خلاقیت ها، الگوهاي موفق محلی، استانی و ملی و ...، مقاومت و عزت ایران اسلامی
با موضوعاتی از قبیل دفاع مقدس، شهداي مقاومت، هسته اي، سلامت و ...، شهید سردار سلیمانی، نمایش جلوه هاي مشارکت مردم
(همدلی، مواسات، راهپیمایی و ...)، رشد علم و فن آوري و سایر اسوه ها و نمادهاي عزت و مقاومت دیگر محورهاي ایران قوي هستند.

 
فرهنگ، هنر و نوآوري سه محور فعالیتی ایران قوي 



وي با بیان اینکه هر کانونی در این طرح می تواند تا سقف 20 هزار امتیاز کسب کند، گفت: این طرح در قالب سه شبستان «شبستان
فرهنگ»، «شبستان هنر» و «شبستان نوآوري» اجرا می شود. ذیل این شبستان ها 12 رواق تعریف شده که در طرح ملی ایران قوي
هر یک از آنها توسط استانی معین راهبري می شوند. در مجموع بچه ها در 47 عرصه فعالیت خواهند داشت که به طور مثال یکی از

 
آن ها سرود است که باید آثار خود را در فضاي مجازي برگذاري کنند تا در تهران ارزیابی شود. 

ارزانی با اشاره به استان هاي معین و رواق هاي تحت نظارت آنها، تصریح کرد: خراسان رضوي در رواق نور، چهارمحال و بختیاري در
رواق کتاب، قم در رواق دانش، تهران در رواق همدلی، فارس در رواق رسانه، هرمزگان در رواق سرود، گلستان در رواق فیلم، البرز در
رواق نمایش، اردبیل در رواق ترنج، یزد در رواق قلم، اصفهان در رواق کارآفرینی وخراسان جنوبی در رواق فن آوري با هدف برون

 
سپاري فعالیت ها و بهره مندي از ظرفیت هاي استانی، استان هاي معین هستند. 

 
هدایاي طرح ایران قوي 

رئیس ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد کشور ادامه داد: ارزیابی و داوري طرح ملی ایران قوي در دو مرحله انجام
می شود؛ ارزیابی اولیه در مرحله استانی و داوري نهایی در سطح ملی است که در سطح استان از کانون هاي برتر هر استان براساس
بیشترین امتیاز کسب شده در سامانه بچه هاي مسجد تقدیر ویژه صورت می گیرد و در سطح ملی از رتبه برتر با جایزه نقدي
یکصدمیلیون ریالی، رتبه شایسته تقدیر جایزه نقدي پنجاه میلیون ریالی و از هفت رتبه شایسته تقدیر در هر رواق با جایزه نقدي سی

 
میلیون ریال تقدیر می شود. 

وي در پاسخ به این سوال که ظهور و بروز تولیداتی بچه هاي مسجد در فضاي مجازي به چه صورت است، گفت: مسجدي ها فعالیت
هاي خود را در سامانه مسجد بارگذاري می کنند و با ورود به این سامانه امکان مشاهده وجود دارد اما در خارج از این بستر نیز

 
فعالیت هایی دارند که جداي از ماموریت کانون هاست. 

ارزانی در پایان خاطرنشان کرد: 2 میلیون و 300 هزار نفر در کانون هاي مساجد فعال هستند که در قالب این طرح فعالیت خواهند
کرد.



هدف توسعه مخاطب و تأثیرگذاري سینماي مستند است

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  272  |  تاریخ: 1399/08/27

برگزاري آنلاین (بر خط) رویدادهاي بین المللی یکی از اتفاق هاي این روزهاي جهان است. در روزگاري که شیوع ویروس
کرونا بسیاري از گردهمایی ها را کنسل کرده است، برگزاري به شیوه آنلاین می تواند باعث تداوم جشنواره ها، آیین ها و

مراسمی باشد که علاوه بر قدمت و پیشینه، اهداف فرهنگی، هنري و دوستداران پرشماري ...

 
نرگس عاشوري خبرنگار 

برگزاري آنلاین (بر خط) رویدادهاي بین المللی یکی از اتفاق هاي این روزهاي جهان است. در روزگاري که شیوع ویروس کرونا
بسیاري از گردهمایی ها را کنسل کرده است، برگزاري به شیوه آنلاین می تواند باعث تداوم جشنواره ها، آیین ها و مراسمی باشد که

 
علاوه بر قدمت و پیشینه، اهداف فرهنگی، هنري و دوستداران پرشماري دارد. 

چهاردهمین جشنواره بین المللی سینما حقیقت قرار است از هجدهم تا بیست وپنجم آذرماه به صورت آنلاین برگزار شود. فعالان
حوزه مستند و اهالی رسانه بعد از احراز هویت و دریافت کد می توانند از طریق پلتفرم هایی که اسامی آن بزودي اعلام خواهد شد
آثار راه یافته به این دوره از جشنواره را ببینند. با محمد حمیدي مقدم دبیر این رویداد درباره چالش هاي برگزاري این دوره و چشم

 
اندازي که دارد، صحبت کردیم. 

برگزاري چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت در شرایط فعلی تصمیمی چالش برانگیز بوده است. احتمالاً مسیري که طی شد تا

 
تصمیم گرفتید جشنواره آنلاین برگزار شود، مسیري طولانی و سخت بوده است. در آغاز بحث در این باره صحبت کنید. 

مثل هر رویداد فرهنگی دیگري که قرار بود در سال 99 برگزار شود چالش هاي بسیاري پیش روي ما بود. ابهام در آینده، وضعیت
اقتصادي و اجتماعی تصویري مقابل دیدگانمان ترسیم می کرد که تصمیم گیري را با اما و اگر همراه کرده بود. در همین فضا تعدادي
از رویدادهاي بین المللی متناسب با فضاي تازه و رعایت پروتکل ها شروع به برگزاري کردند. در حوزه تخصصی ما جشنواره هاي فیلم

 
برگزار شدند، آنها را رصد و بررسی کردیم و این تجربه ها مسیر ما را براي رسیدن به نتیجه قطعی هموار کرد. 

 
برگزاري آنلاین جشنواره ها یا رویدادهاي هنري در سراسر جهان، به شما انگیزه داد؟ 

در همان بررسی ها متوجه شدیم که بعضی رویدادها به سمت برخط شدن رفته اند. بعضی دیگر ترکیبی از هر دو روش را اجرا کردند.

حوزه آنلاین حوزه جدیدي است، همه دنیا هم واکنش مثبت و استقبال کننده نسبت به برگزاري آنلاین جشنواره ها نداشتند.
استانداردهاي برگزاري جشنواره ها داشت تغییر می کرد و این براي همه مطلوب نبود. جشنواره ها محلی براي تلاقی تفکر و گعده
هاي فکري گروهی از فیلمسازان در مواجهه با مخاطبان است. جشنواره سینما حقیقت که در حوزه مستند به شکل تخصصی برگزار
می شود یک درگاه، پنجره و دریچه اختصاصی و محفلی براي ایجاد ارتباط بین سینماگران حوزه مستند، دوستداران و مخاطبان این
سینماست. می دانم برگزاري جشنواره آنلاین نمی تواند آن حس و حال و شور را براي دست اندرکاران و مخاطبان این رویداد ایجاد و
تداعی کند. دیگرانی هم که در دنیا این مسیر را رفته اند همین حس را داشته اند، اما می دانستند که مهم حفظ این چرخه ارتباطی

 
است. 

البته در این دوره و بواسطه شیوع کرونا مختصات تازه اي در فیلم دیدن به وجود آمد. شبکه نمایش خانگی و فیلم دیدن در شبکه

 
هاي نمایش برخط رونق گرفت. اگرچه سینماها یا رویدادهاي هنري تعطیل یا کم رونق شدند. 

همه دنیا در شرایط فعلی درگیر قرنطینه، ترس از افزایش شیوع کرونا، مشکلات اقتصادي و مسائلی از این دست است. اما این مسائل،
اتفاق هاي تازه اي در زندگی مردم در همه جهان رقم زد. استقبال از پلتفرم هاي آنلاین در جهان بالا رفت و به تبع آن در داخل هم



با افزایش مخاطب مواجه شد و این شرایط به رونق اکران آنلاین
انجامید. در بخشی از مسیر برنامه ریزي به این نتیجه رسیدیم که

 
می توانیم جشنواره را به شکل حضوري و آنلاین برگزار کنیم. 

 
در هیچ مقطعی به این فکر نکردید که این دوره را برگزار نکنید؟ 
هدف ما از برگزاري چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت، تنها
این نبود که جشنواره را برگزار کنیم، مهم این بود که در غیبت
جشنواره وضعیت تولیدات مستند چه می شود؟ اگر تولیدات
سینماي مستند متراکم و انبوه بشوند، چه وضعیتی پیدا می
کنند؟ در حوزه مستند و سینما بازه زمانی براي پخش مهم است.
براي پخش جهانی آثار هم فاکتور زمان مهم است و فیلم ها می
توانند در آن زمان طلایی وارد چرخه بازاریابی و اکران شوند.
حجم تولید زیاد که باقی بماند و متراکم شود براي سال هاي بعد
مشکل توزیع و نمایش به وجود می آید. مضاف بر این، زحمتی
که مستندسازان کشیده اند نباید هدر می رفت و این فیلم ها

 
باید در معرض دید عمومی قرار می گرفتند. 

با وجود مشکلات اقتصادي، برگزار کردن جشنواره سینما حقیقت

 
ضروري است؟ 

در حوزه وظیفه اجتماعی و عمومی خارج از ماجراي هزینه،
جشنواره محلی است براي ایجاد شور و نشاط عمومی و تزریق
امید به جامعه. این روزها فضاي یأس و پژمردگی در همه جاي
دنیا وجود دارد. سینما یکی از حوزه هایی است که می تواند این
نشاط را دوباره به جامعه برگرداند. برنامه هاي تلویزیونی و شبکه
نمایش خانگی در همه جاي دنیا می کوشند این یأس و
دلمردگی را از مردم دور کنند. جشنواره سینما حقیقت می تواند
این اتفاق را هم براي جامعه هدف خود و هم براي مردمی که

 
دوستدار مستند هستند به وجود بیاورد. 

چه زمانی ایده برگزاري ترکیبی کنار رفت و روي روش آنلاین

 
متمرکز شدید؟ 

از سال گذشته و همزمان با سیزدهمین جشنواره سینما حقیقت
با همه صنوف سینماي ایران تعامل واقعی داشتیم. دوستان حرفه
اي، پیشکسوت و افرادي که در این حوزه اهل پژوهش هستند،

در شوراي سیاستگذاري ما حضور دارند. بعد از بررسی ها و رصدها به این نتیجه رسیدیم که با توجه به پیش بینی موج دوم و سوم
شیوع کرونا، برگزاري فیزیکی امکان پذیر نیست و خارج از پروتکل هاي بهداشتی است. بنابراین برنامه ریزي ما معطوف شد به شیوه
آنلاین. خبرسازي، آموزش ها و اطلاع رسانی به فیلمسازان از طریق صنوف انجام شد. با استفاده از همکاري دو صنف اصلی اطلاع

 
رسانی را انجام دادیم. وضعیت را روشن و شفاف با آنها در میان گذاشتیم و وارد مرحله اي تازه در جشنواره سینما حقیقت شدیم. 

تجربه جهانی می گوید بسیاري از پدیده ها بعد از کرونا تغییر خواهند کرد. به نظر می رسد تجربه برگزاري آنلاین در سال ها و ادوار

 
بعد هم می تواند ادامه پیدا کند و در کنار برگزاري فیزیکی جشنواره دنبال شود. 

یکی از چالش ها در جهان امروز این است که بزرگترین پخش کننده هاي سینماي مستند در جهان پس از کرونا با مشکلاتی مواجه



می شوند. به این دلیل که شبکه هاي پخش آنلاین بر تولید، توزیع و نمایش مستندها تأثیر گذاشته اند. این نکته کاملاً سینماي
مستند را دچار چالش کرده است. حتی تولید فیلم مستند هم وارد چالش هاي تازه شده است. تولید مستندهاي کوتاه رایج می شود و
تحول در ساخت و تولید تداوم می یابد و بسیاري از معادلات قدیمی کنار می رود. این مسائل را می شود به همه حوزه هاي تصویري

 
و نمایشی تعمیم داد. 

به نظر من شاید این موضوع زمانی یک رؤیا بود، اما بزودي بخش آنلاین به همه جشنواره ها اضافه خواهد شد. این شیوه جشنواره ها

 
را به مخاطره نمی اندازد. دچار یک تعامل گسترده با مخاطبانش خواهد کرد، حتی در سطح جهانی. 

 
اما یک اتفاق نگران کننده وجود دارد و آن، امنیت فیلم هاست. براي این موضوع فکري کرده اید؟ 

فکر می کنم براي این ماجرا راهکاري پیدا می شود. تکنولوژي می تواند این موانع را پشت سر بگذارد. وقتی این اتفاق بیفتد و امنیت
برقرار شود مسائل دیگر حل خواهد شد و جشنواره ها گستردگی بیشتري خواهند داشت. بسیاري از افراد در جهان که علاقه مند به
جشنواره ها هستند می توانند از این رویدادها استفاده کنند. ما در ادوار گذشته به دنبال این بودیم که جشنواره فیلم سینما حقیقت
را عمومی تر کنیم. عمومی نه به معناي مخاطب عام. بلکه بتوانیم مخاطبان بیشتري که به این حوزه علاقه مند هستند درگیر
جشنواره کنیم. مثل دانشجویان، جوانانی که مخاطب جدي حوزه مستند هستند، فیلمسازانی که در این عرصه کار می کنند و حتی
کارگردان هایی که در شهرستان هستند و امکان سفر به تهران براي استفاده از جشنواره در مقطعی خاص را ندارند. حالا خوشبختانه

 
این شیوه آنلاین دست ما را براي گسترده کردن مخاطبان باز می گذارد. 

قبلاً جشنواره را در استان ها به صورت گردشی برگزار می کردیم و بخشی از منتخبان سینما حقیقت در استان ها نمایش داده می
شدند. این موضوع برایمان امکان پذیر نبود که این نمایش ها را به همه شهرها ببریم. خوشبختانه و به کمک شیوه برخط می توان این
نمایش ها را سریع تر برگزار کرد. با همین تعداد مخاطبانی که این جشنواره تا به حال داشته و نه با تحقق ایده عمومی تر شدن،
شیوه آنلاین می تواند گستره مخاطبان را چند برابر کند و مفیدتر برگزار شود. قطعاً به امنیت فیلم ها و حفظ حقوق سازندگان آثار

 
هم به عنوان یک دغدغه جدي فکر کرده ایم. 

 
مستندسازها هم از این شیوه رضایت دارند؟ 

به نظرم این روش براي مستندسازها هم بهتر است. مثلاً به جایی که یک فیلم در یک یا دو نمایش در سالن هایی با ظرفیت محدود
روي پرده برود بارها دیده می شود. البته این بارها و بیشتر دیده شدن به معنی این نیست که فیلم از دست برود. قطعاً جشنواره قواعد

 
و اصولی براي تماشاي فیلم دارد و اجازه نمی دهد ارزش مادي و معنوي اثر هنري از بین برود. 

تجربه اکران آنلاین در سینماي ایران چندان موفق نبوده و اغلب فیلم ها در این عرصه شکست خورده اند. این موضوع شما را براي

 
نمایش آنلاین مستندها نگران نمی کند؟ 

نه. خیلی از حرکت هاي بزرگ ابتدا با شکست مواجه شده است، اما مهم این است که چقدر انعطاف داشته باشید و براي آینده درست
برنامه ریزي کنید. کارهاي بزرگ به چالش می خورند اما نباید به دام ناامیدي افتاد. در مسیر اکران آنلاین، فیلم هاي کم هزینه
شکست نخوردند. اتفاقاً این فیلم ها در اکران عمومی شاید این قدر مورد توجه قرار نمی گرفتند. باید بدانیم بازار متغیر است و برایش
به روز برنامه ریزي کنیم. در دنیا استراتژي ها توسط اتاق فکر طراحی شده، آزمون و خطا می شود و بلافاصله راه تصحیح می شود.

 
بعد براي تبلیغات آن برنامه ریزي می شود. 

همیشه قواعدي یکسان براي فروش یا دیده شدن فیلم ها وجود ندارد. آیا لزوماً هر فیلمی ستاره دارد پرتماشاگر است؟ گاهی می
بینیم فیلمی به خاطر مضمونش مورد توجه واقع شده است. گاهی ترکیب بازیگرها و بعضی مواقع تبلیغات و معرفی درست به دیده

 
شدن اثري انجامیده است. پدیده اکران آنلاین هم این طور است. وجوه مختلفی دارد و فعلاً در مرحله آزمون و خطاي آن هستیم. 

 
پس ، از ورود سینماي ایران به اکران آنلاین دفاع می کنید؟ 

ورود به اکران آنلاین براي ما تحولی بزرگ بود. بی خطر نبوده و نیست، اما می شود دامنه خطرها را کم کرد. اینجا هم تجربه همه

 
دنیا مقابل ماست و می توانیم از آن درس بگیریم. 

اتفاقاً این بار با حوزه اي مواجه شدیم که تجربه زیستی ما در آن با اکثر جهان یکسان بود. برخلاف فاصله هاي تکنولوژي و فرهنگی
که داریم در یک مسیر قرار گرفتیم. همه با یک پدیده مواجه شدیم و فرصتی برابر براي درك و هضم آن داریم. ضررهایی که یک



تولید عظیم جهانی با این وضعیت دچارش شد، ما به شکلی دیگر با آن روبه رو بودیم. راه هاي برون رفت از این بحران را آنها تا حدي

 
پیدا کرده اند، ما هم به دنبال رفع موانع هستیم. تا اندازه اي پیش رفته ایم و باز هم جلوتر خواهیم رفت. 

صف شکنی فیلم «خروج» اقدامی بزرگ و ارزشمند بود. اگر کسی وارد این چرخه نمی شد بازدارندگی دوامی بیشتر می یافت. دیگران
هم وارد این چرخه نمی شدند. این خطرپذیري البته سخت است، باید قدرت ریسک بالا برود، نمی شود همیشه محافظه کار بود و
همه چیز امن نیست. مدیریت فرهنگی باید منعطف باشد، براي تغییر ساختارها شما باید وارد آب بشوید و دل به دریا بزنید. همین
حالا که با شما صحبت می کنم نمی دانم تمام برنامه ریزي ها صددرصد اجرا می شود یا ما به سلامت از این وضعیت عبور می کنیم،
اما امیدوارم. امید کلیدواژه اي است که با توکل به خداوند ما را به پیش می برد. می دانم وارد شدن به این حوزه به نفع سینماي
مستند است و مخاطبانش را بیشتر خواهد کرد. با این شیوه مستند، مسأله براي جامعه بیشتر خواهد شد و اتفاقی که خواهد افتاد از

 
آنچه قبلاً تجربه کرده ایم کمتر نخواهد بود، حتی وجوهی به ما اضافه خواهد کرد. 

امسال بخشی به نام کرونا داریم. قطعاً حوزه مستندسازي عرصه مناسبی براي ثبت و ضبط اتفاق هایی است که در ماه هاي گذشته

 
پشت سر گذاشته ایم. جشنواره سینما حقیقت هم می تواند ویترین خوبی براي دیده شدن این تلاش و ایثار باشد. 

این بخش را فقط به این دلیل که مسأله روز است در جشنواره اضافه نکردیم. قبلاً هم متناسب با شعار سال و در تبعیت از رهبر معظم
انقلاب در بحث جهش تولید، بخش کارآفرینی به جشنواره اضافه شده بود. امسال درگیر یک اپیدمی جهانی شدیم که جامعه ما هم از
آن متأثر شد، ما در حوزه تولید و اتاق فکر حمایت از آثاري مربوط به کرونا پیشقدم بودیم. اسفندماه کارگروهی تشکیل داده و قدم
هایی برداشته بودیم. محل انعکاس و دیده شدن این ایثار و تلاش، چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت است. کرونا بخشی فرمایشی
یا اداري نیست. نگاه ما به این بخش کاملاً منطبق با اتفاق هایی است که در ماه هاي اخیر در حوزه هاي مختلف فرهنگی، اقتصادي و
اجتماعی با آن مواجه بوده ایم. کرونا یکی از مهم ترین پدیده هاي اجتماعی است که همه دنیا را درگیر کرده است. این بخش، مهم
است و هیأت داورانی ویژه خواهد داشت. بخشی که طراحی کرده ایم این پدیده را از دو منظر بررسی می کند؛ اول آنچه مقابل
دوربین در جریان است، حماسه و تلاشی که در مقابله با کرونا وجود دارد و بخش دوم تلاش و مجاهدتی که مستندسازان براي ثبت

 
این رویدادها دارند. این بخش، پاسخی طبیعی است از جشنواره سینما حقیقت به این اتفاق ملی و بزرگ. 

در صحبت هایتان شفاف به این موضوع اشاره کردید که ممکن است در این دوره همه برنامه ها و اهدافتان محقق نشود، اما امیدوارید
که بخش قابل توجهی از آن انجام شود. چشم انداز شما نسبت به چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت با همه این بیم و امیدها

 
چیست؟ 

از خداوند بزرگ می خواهم به من و همکارانم کمک کند، همه آنها در این چند ماه صادقانه تلاش کردند تا چراغ جشنواره روشن
بماند. جامعه مستند ما را حمایت کرد و در کنارمان بود. آنچه اتفاق افتاده حرکتی جمعی بوده، کاري همدلانه از همه مستندسازان که
ما در جشنواره سینماحقیقت آنها را نمایندگی می کنیم. می خواهیم سینماي مستند زنده باشد و دیده شود. در این روزهاي سخت
به کمک این سینما و جشنواره حقیقت دوباره در کنار هم خواهیم بود، به اطراف دنیا سفر می کنیم، از تجربه و دانش سینماگران
شاخص دیگر استفاده می کنیم. تلاش می کنیم روزهاي جشنواره براي دوستداران این سینما خوراك فکري مناسبی تهیه کنیم، ما به
دنبال کار فکري با ارزش هستیم و دوست داریم جامعه مستند را میهمان یک ضیافت هنري، فکري و سینمایی کنیم. دوست داریم

 
مستندسازان پرچمدار این حرکت فکري باشند، در خانه مردم و در خانه دوستداران اندیشه و هنر. 

 
جایزه اي براي سینماي متعهدانه 

 
محمد آفریده 

 
سینماگر 

اوایل دهه هشتاد بود که مسئولیت دو مجموعه «انجمن سینماي جوان» و «مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی» را به عهده
داشتم که با مشورت دوستان و دست اندرکاران سینماي مستند، تصمیم گرفتم با توجه به حمایت از سینماي مستند و تولیدات
فیلمسازان این عرصه، اولین نشریه تخصصی سینماي مستند، به عنوان «سینما حقیقت» را منتشر کنم. نام «حقیقت» از ابتدا با
سینماي مستند در ذهن و اندیشه ام حضور داشت. به نظر من «حقیقت» هویت و هدف انسان را در آفرینش رقم می زند. به یک



معنا، حقیقت، آزادي می آفریند و آزادي است که با خود آگاهی و مسئولیت به همراه می آورد و سینماي مستند به عنوان تنها
سینمایی که بی واسطه با واقعیات و حقایق مأنوس و محشور است، می تواند متعهدانه تصویرگر حقایق عالم باشد. در سال 1384 بعد
از یکسال دوري از مسئولیت اجرایی، با درخواست آقاي «جعفري جلوه» معاونت وقت امور سینمایی، مجدداً مسئولیت مرکز گسترش
سینماي مستند را به عهده گرفتم، اما این بار بذرهایی که کاشته شده بود، جوانه زده بود و حضور مواج و بانشاط فیلمسازان خلاق و با
انرژي، برنامه ریزي و طراحی هاي نوین را مورد نیاز داشت. با جلسات متعددي که با مستند سازان داشتم، برگزاري یک جشنواره
مستند آرزوي همگانی آنان بود و با توجه به اینکه این سینما امکانات محدودي براي معرفی و دیده شدن دارد، همه عزم خود و
همکارانم را براي راه اندازي اولین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران«سینما حقیقت» در سال 1386 بکار بردم. اما هنوز
احساس می کردم ظرفیت و لیاقت این سینما و این فیلمسازان محجوب و مظلوم بیشتر و بالاتر از همه کاري است که شده . در همین
افکار بودم که دوست و معاونم در مرکز، آقاي «پژمان لشکري پور» پیشنهاد برگزاري جایزه بزرگ شهید آوینی را به من داد و من
بلافاصله پذیرفتم و اولین دوره اهداي جایزه بزرگ شهید آوینی(ویژه برترین هاي مستند سال) را در راستاي حمایت و ارتقاي
سینماي مستند ایران و ارج نهادن بر نقش ممتاز و شخصیت ارزشمند سید شهیدان اهل قلم «مرتضی آوینی» در سال1387 برگزار
شد. در دومین دوره که مصادف بود با شانزدهمین سالگرد شهادت آن بزرگوار، به عنوان دبیر فکر کردم براي پربار کردن این حرکت
فرهنگی که به عنوان پشتیبان سینماي مستند دیده شده بود، از یک جمع دوست داشتنی به عنوان یادگاران شهدا دعوت به داوري
کنم. یکی از برکات این جشنواره براي من آشنایی با یادگاران شهداي انقلاب اسلامی و دفاع مقدس بود، یادگارانی به نام هاي: «سید
محسن اندرزگو»، «سید حمزه جهان آرا»، «محمدکلانتري»، «محمدمهدي تندگویان»، «علی ساجدي»، «محمد شهاب الدین
محمدي عراقی» و «میثم کریمی». انگیزه برگزاري جایزه بزرگ «شهید آوینی» علاوه بر تجلیل از شهید آوینی، فراهم کردن عرصه
اي براي تبلیغ و ترویج افکار او، آشنایی نسل جوان با این اندیشه ها و تعریف مصادیق و مفاهیمی است که او در سینماي مستند به
دنبال آن بود. شهید آوینی یکی از این ستاره هاي پرفروغ و تابناك عرصه سینماي مستند این سرزمین است و باید آرا و اندیشه هاي
او را فارغ از حب و بغض هاي رایج شناخت و به نسل بعد منتقل کرد. این شهید بزرگوار به سینمایی دلبسته بود که متعهد و ارزشمند
بود و جایزه آوینی، جایزه سینماي «متعهدانه» است. سینمایی که سینما «حقیقت» است، سینمایی که ممکن است درد و رنج براي
سازندگان خود به همراه داشته باشد چرا که این سینما همچون آینه، همه حقایق را چه زشت و چه زیبا، در برابر دیگران، مخصوصاً

 
مسئولان قرار می دهد و نا آگاهی، جهل و وابستگی، مخالف سرسخت «حقیقت» است. 

 
این یک جریان است نه یک اتفاق 

 
آزاده موسوي 

 
فیلمساز 

دو سال پیش که در جشن مستند خانه سینما نامزد بهترین کارگردانی بودم، متوجه شدم بقیه نامزدها هم همگی زن هستند. احساس
کردم این یک نشانه است و حالا که حضور زنان در جشنواره سینما حقیقت امسال افزایش 22.6 درصدي داشته کاملاً مطمئن شدم

 
که این یک جریان است نه یک اتفاق. 

این جریان را بسیار امیدبخش می دانم و فکر می کنم نسل جدید با اعتماد به نفس بیشتري خواسته ها و آرزوهایش را محقق می
کند و البته نباید فراموش کنیم که در یک جامعه سنتی وقتی زنان جامعه رشد می کنند که پدران و مردان آن جامعه رشد کنند و
فرصت برابر براي دخترانشان ایجاد کنند، اتفاقی که در نسل جدید بیشتر شاهد آن هستیم و قطعاً لازمه یک جامعه پیشرو، دادن
فرصت هاي برابر و آزاد براي زنان و مردان است که بتوانند فارغ از جنسیت بر اساس میزان هوش و توانایی شان پیش بروند. باید
بدانیم که براي رشد یک جامعه قطعاً زنان آن جامعه باید رشد کنند چون آنها هستند که باید نسل بعد و فرزندان این سرزمین را
تربیت کنند. در مستندسازي به علت اینکه نیاز به صبر، دقت و پژوهش بسیار است و این موارد دقیقاً از خصلت هاي زنان است به
نظرم با ایجاد فرصت هاي برابر براي زنان شاهد تغییرات جدي در فضاي مستندسازي ایران خواهیم بود. در تمام جشنواره ها در دنیا
دقت ویژه اي می کنند که در چیدمان هیأت هاي داوران و هیأت هاي انتخاب جشنواره ها حضور زنان را جدي بگیرند که البته
خوشبختانه در ایران هم چند سالی است که به این موارد کم و بیش توجه می شود ولی به نظرم باید تبدیل به یک اصل جدي شود،



 
چون همین دقت هاست که می تواند فرصت برابر ایجاد کند. 

 
گستره مخاطب بیشتر و جریان سازي بهتر 

 
بابک بهداد 

 
فیلمساز 

محمد حمیدي مقدم پیش از حضور در مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی و پذیرش مسئولیت این مرکز و به تبع آن دبیري
جشنواره سینما حقیقت حضور در جشنواره هاي متعدد بین المللی را تجربه کرده بود و آگاهی و شناخت خوبی از تجربه هاي جهانی
جشنواره ها داشت. شاید همین تجربه ها پشتوانه خوبی براي رودررویی با شرایط اگر چه متفاوت کرونا بود. با اوجگیري کرونا، چشم
انداز روشنی نسبت به نحوه برگزاري جشنواره وجود نداشت. دبیر چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت براي تصمیم گیري درست
درباره سرنوشت این دوره از جشنواره از انجمن صنفی تهیه کنند گان سینماي مستند و انجمن صنفی کارگردانان سینماي مستند
دعوت به مشارکت و همفکري داشت. نمایندگان اصناف معرفی و شوراي سیاستگذاري جشنواره سینما حقیقت با سرپرستی ایشان
تشکیل شد. در تمام این مدت نمایندگان با شوراي مرکزي هیأت مدیره در ارتباط بودند و در واقع تصمیم گیري در این باره حاصل
مشارکت جمعی بود. یکی از پیشنهادهایی که بحث زیادي پیرامون آن شکل گرفت برگزاري جشنواره به شکل آنلاین بود. جشنواره
هاي مختلفی در جهان به این شیوه برگزار شده بود و تجربیات آنها می توانست الگوهایی براي جشنواره سینما حقیقت ارائه دهد. در
جلسه شوراي سیاستگذاري تمام مسائل بررسی و جوانب کار سنجیده شد. در ابتدا تصمیم بر آن بود که بخشی از جشنواره به صورت
فیزیکی و بخشی دیگر به شکل آنلاین برگزار شود اما در نهایت تصمیم بر آن شد که کل جشنواره در قالب آنلاین برگزار شود. پس از
آن بحث ها حول محور نحوه مدیریت و چگونگی برگزاري آنلاین بود. فقط بحث نمایش فیلم ها مطرح نیست و کارگاه هاي آموزشی،
جلسات نقد و گفت و گو و تمام بخش هاي جنبی قرار است در بستر آنلاین انجام شود. خوشبختانه با درایت دبیر و دبیرخانه جشنواره
و با مشورت شورا، جشنواره توانست به نگاه درستی در این زمینه برسد. البته هنوز براي قضاوت زود است چرا که وارد مرحله اجرا
نشده ایم و ممکن است همچون جشنواره فیلم کوتاه و جشنواره مهر سلامت در اجرا با کاستی هایی مواجه باشیم اما به عقیده من
نیمه پر به نیمه خالی می ارزد. پیش بینی روشنی براي پایان دوران کرونا وجود ندارد و بر این اساس نمی توان در سکوت، دست روي
دست گذاشت و منفعلانه منتظر ماند. فیلمسازان و برگزارکنندگان جشنواره هاي کشورمان ناگزیرند از اینکه خودشان را با شرایط
تطبیق بدهند. با تحقیق، مطالعه و بررسی همه جانبه به طور حتم به روش هاي اجرایی منطقی براي برگزاري آنلاین جشنواره خواهیم
رسید. برگزاري آنلاین جشنواره تعداد مخاطبان بیشتري را در بر می گیرد و می تواند جریان سازي بهتري هم در سینما اتفاق بیفتد.
اگرچه ملاك و معیارهاي زیباشناسی روي پرده عریض سینما نمود پیدا می کند و براي هر فیلمسازي کیفیت پخش صدا اهمیت ویژه
اي دارد اما چاره اي نیست، ناگزیریم! چرا که جهان به این سمت و سو گرایش پیدا کرده و رویکرد شرکت هاي بزرگ هم به ساخت

 
فیلم هاي ویدیویی براي پخش در ابعاد کوچکتر متمایل شده است. 

 
ثبت سند براي تأثیر و ایجاد تغییر 

 
سام کلانتري 

 
فیلمساز 

روایت مستندسازها از کووید 19 و آنچه کرونا در یک سال گذشته براي جهان رقم زد از دو منظر قابل بررسی است. نکته اول ثبت
سند است. مستندنگاري و ثبت سند فی نفسه اتفاق مهمی است. همچنان که شعار سال گذشته جشنواره یعنی «من یک سند هستم»
بر همین اهمیت تأکید داشت. ثبت سند به درد آیندگان می خورد و می توان با رجوع به آن با ابعاد مختلف یک واقعه آشنا شد. قاعده
بر این است که بزرگان یک مملکت بر اساس اسناد تصمیم گیري کنند. مستند و ثبت تصویري هم می تواند از این دست استنادها

 
براي تصمیم گیري هاي کلان باشد. 

در عین حال اینکه از بین این ثبت سندها چه خروجی بیرون می آید که فراتر از یک گزارش می شود مقوله دیگري است. در بلایا و
اتفاقات مشابهی همچون زلزله کرمانشاه، سیل گلستان، زلزله بم و حتی انتخابات ریاست جمهوري که در هر کشوري اتفاق هیجان



انگیزي است، در وهله اول عطش تمام افراد دوربین به دست را برانگیخته می کند. مؤلفه مهم در این میان اما «جادویی» است که این
ثبت خالی را تبدیل به اثري مستند می کند؛ اثري که در اذهان بماند، تلنگري باشد و مخاطب را به فکر فرو ببرد. اگر چه هر تلاشی
براي ثبت سند به خودي خود اتفاق مثبتی است و با دسته بندي و آرشیو مناسب بعدها به لحاظ کتابخانه اي قابل رجوع است اما
نمی توان عنوان مستند را به آن اطلاق کرد. وظیفه و رسالت مستندساز این است که بر اساس دیدگاه و تفکري خاص تصاویر را ثبت
کند و بعد آن را در قالب یک فیلم ارائه دهد. از روزهاي آغازین شیوع کرونا، دوربین هاي زیادي داخل بیمارستان ها رفتند و رویدادها
را ضبط کردند، بحران کووید 19 اتفاق تازه و بدیعی است. در همین لایه هاي رویی همچون تلاش تیم پرستاري، خانواده هایی که
عزیز از دست دادند و مسئولانی که جریان را ساده گرفتند و... می توان بسترهاي جذابی براي روایت یافت. باید منتظر جشنواره بمانیم
و ببینیم خروجی این اشتیاق براي مستندنگاري از کووید 19 چه بوده است. اینکه حاصل کار مستندي شود که بعدها بتوانیم از منظر
روایت، قصه و تأثیرگذاري به آن استناد کنیم و بگوییم باعث کدام تغییر و تأثیر شد و دید ما را نسبت به کدام اتفاق باز کرد، از همان

دست مؤلفه هایی است که اثر را ماندگار می کند.



تلویزیون

منبع: روزنامه وطن امروزشماره خبر:  273  |  تاریخ: 1399/08/27

تلویزیون

 
تلویزیون 

 
عملیات مهندسی در دست نگارش 

حسین تراب نژاد، نویسنده فیلمنامه سریال خانه امن، این روز ها مشغول نگارش فیلمنامه یک سریال تلویزیونی دیگر است. به گزارش
باشگاه خبرنگاران جوان، سریال «عملیات مهندسی» بر اساس فیلمنامه اي از حسین تراب نژاد در 6 قسمت و به سفارش مرکز
سیمافیلم در حال نگارش است. قصه «عملیات مهندسی» در بهار و تابستان سال 61 می گذرد؛ مقطعی که بعد از زدن خانه موسی
خیابانی، تیم هاي امنیتی به دنبال بقیه سران منافقین بودند و عملیاتی موسوم به عملیات مهندسی از طرف منافقین شکل گرفت.
تهیه کنندگی «عملیات مهندسی» با سعید سعدي است که پیش تر سریال «نجلا»، «بچه مهندس» و «پس از آزادي» را ساخته

 
است. 

 
ضرورت رعایت رده بندي سنی در پلتفرم ها 

در نخستین نشست اینترنت امن براي کودکان که با همکاري ساترا و مرکز نوآوري حکمرانی و کارآفرینی اجتماعی هیواد نو برگزار
شد، زهرا روشن دل، سرپرست اداره کل تنظیم و تدوین مقررات ساترا، درباره نقش و اهمیت و مسؤولیت حمایت از حقوق کودکان در
فضاي مجازي سخن گفت و تنظیم گري حمایت ساترا از حوزه کودك را وظیفه این سازمان دانست. به گزارش «وطن امروز»، وي با
اشاره به موضوع ضابطه مندي، درباره نحوه دسترسی این رده بندي سنی به فضاي مجازي گفت: در آینده نزدیک چگونگی حمایت از
کودکان از طریق الزامات سند حمایت از کودکان و ابزارهاي پیش بینی شده مانند امکان کنترل فعالیت کودك توسط والدین منتشر
می شود. زهرا روشن دل افزود: ساترا در سند حمایت از کودکان در رسانه هاي صوت و تصویر فراگیر علاوه بر ضوابط محتوایی و حفظ
محرمانگی و حریم خصوصی، الزاماتی مانند ایجاد ابزار کنترل والدین، جداسازي دسترسی کودك و بزرگسال به محتواي یک رسانه،
حساب مخصوص کودکان، فرآیند گزارش دهی ویژه، تفکیک قابل شناخت محتواي تبلیغات تجاري و تناسب تبلیغات و ممنوعیت هاي
تبلیغات را پیش بینی کرده است. وي در ادامه علاوه بر تأکید به افزایش سواد رسانه اي در این زمینه، به ضرورت رعایت رده بندي

 
سنی به صورت مشترك بین همه پلتفرم ها اشاره کرد. 

 
چالش هاي مستندسازي بحران روي میز نقد «به اضافه مستند» 

جدیدترین قسمت برنامه «به اضافه مستند» به بررسی چالش هاي مستندسازي بحران پرداخته و آخرین فیلم مستند رضا فرهمند را
به نمایش درمی آورد. به گزارش روابط عمومی شبکه مستند، چهارمین قسمت از فصل چهارم برنامه تلویزیونی «به اضافه مستند» با
پخش و بررسی مستند «نت هاي مسی یک رویا» به کارگردانی رضا فرهمند از شبکه مستند پخش خواهد شد. در این قسمت و پس
از پخش مستند، میز گفت وگوي برنامه با حضور سعید فرجی، عکاس و احمد عبدالرحیمی، مستندساز بحران برگزار شده و به بررسی
«چالش هاي مستندنگاري بحران» می پردازد. این قسمت از برنامه «به اضافه مستند» امروز (27 آبان) ساعت 20 از شبکه مستند

پخش خواهد شد و بازپخش آن روزهاي چهارشنبه 28 آبان ساعت 9 صبح و جمعه 30 آبان ساعت 14 است.



پنجاهمین سال تأسیس پردیس فارابی دانشگاه تهران برگزار می شود

منبع: قم نیوزشماره خبر:  274  |  تاریخ: 1399/08/27

رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران با اشاره برگزاري مراسم نکوداشت پنجاهمین سال تأسیس پردیس فارابی دانشگاه تهران
گفت: استاندار و شهردار قم و رئیس دانشگاه تهران در این مراسم سخنرانی می کنند.

پنجاهمین سال تأسیس پردیس فارابی دانشگاه تهران

 
برگزار می شود 

به گزارش قم نیوز علیرضا محمدرضایی ظهر امروز در
نشست خبري نکوداشت پنجاهمین سال تأسیس پردیس
فارابی دانشگاه تهران که در سالن جلسات این نهاد علمی
برگزار شد، اظهار داشت: پردیس فارابی سال 49کار خود را

 
آغاز کرد و سال 53 به این مجموعه منتقل شد. 

رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران افزود: این دانشگاه سال 55 با نام جدید مجتمع آموزش عالی قم کار خود را ادامه داد و سپس از

 
سال 83 با نام پردیس قم دانشگاه تهران به ادامه فعالیت می پردازد. 

 
4200 دانشجو در پردیس فارابی دانشگاه تهران تحصیل می کنند 

وي بیان کرد: در حال حاضر 4هزار و 200 دانشجو در پردیس فارابی دانشگاه تهران در 32رشته تحصیلی مشغول فراگیري علم

 
هستند، 120 عضو هیئت علمی در این دانشگاه فعالیت می کنند. 

محمدرضایی عنوان کرد: پردیس فارابی سه برنامه راهبردي دارد که یکی از آن ها بین المللی شدن است، در این زمینه جذب
دانشجوي خارجی مدنظر است و تفاهم نامه هایی با دانشگاه هاي بغداد و کوفه امضا کردیم و اکنون به صورت مستقیم با 57دانشگاه

 
بین الملل ارتباط داریم. 

رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران "" کارآفرینی"" را یکی از اهداف مهم این نهاد علمی دانست و گفت: چهار سال است جشنواره

 
ایده تا بازار را برگزار می کنیم که همه ایده هاي دانشجویان را دریافت کرده و از آن ها حمایت می کنیم. 

 
پردیس فارابی ""اخلاق مداري و حس مسئولیت پذیري اجتماعی"" را مدنظر قرار داده است 

وي گفت: پردیس فارابی اخلاق مداري و حس مسئولیت پذیري اجتماعی را مدنظر قرار داده و تقویت دروس عمومی و بهره مندي از

 
ظرفیت عمومی و حرکت دانشجویان به سمت اخلاق مداري مورد تأکید است. 



محمدرضایی بابیان اینکه تأسیس رشته تجارت بین الملل موردتوجه است چون یکی از نیازهاي مهم جامعه است، تصریح کرد: بهره

 
مندي از ظرفیت سی هزار دانشجوي فارغ التحصیل موردتوجه ما است تا در راستاي توسعه استان بهره مند شویم. 

رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران با بیان اینکه جذب دانشجوي قمی مورد تأکید این دانشگاه است، ادامه داد: سه چهارم دانشجویان
دانشگاه پردیس فارابی قمی هستند و یک چهارم دانشجویان از شهرهاي دیگر در این دانشگاه تحصیل می کنند، 600دانشجو آقا و

 
پانصد دانشجوي خانم در خوابگاه ها هستند. 

وي با اشاره برگزاري مراسم نکوداشت پنجاهمین سال تأسیس پردیس فارابی دانشگاه تهران گفت: بهرام سرمست استاندار و سید
مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم و رئیس دانشگاه تهران در این مراسم سخنرانی می کنند، همچنین دو نفر از فارغ التحصیلان این

 
دانشگاه در این مراسم سخنرانی می کنند. 

 
مرکز مشاوره توسط پردیس فارابی دانشگاه تهران ایجاد می شود 

محمدرضایی خاطرنشان کرد: مرکز مشاوره توسط پردیس فارابی دانشگاه تهران ایجاد می شود که قرار است در حوزه روانشناسی و
خانواده و تحصیل به مردم خدمت رسانی کند، در دیدار با رئیس صدا سیما قرار شد برنامه نبض دانشجو توسط این دانشگاه برگزار

 
شود. 
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برگزاري آنلاین چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  275  |  تاریخ: 1399/08/27

برگزاري آنلاین چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت

 
محمد حمیدي مقدم در گفت وگو با "ایران" توضیح می دهد 

 
برگزاري آنلاین چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت 

 
نرگس عاشوري 

 
خبرنگار 

برگزاري آنلاین (بر خط) رویدادهاي بین المللی یکی از اتفاق هاي این روزهاي جهان است. در روزگاري که شیوع ویروس کرونا
بسیاري از گردهمایی ها را کنسل کرده است، برگزاري به شیوه آنلاین می تواند باعث تداوم جشنواره ها، آیین ها و مراسمی باشد که
علاوه بر قدمت و پیشینه، اهداف فرهنگی، هنري و دوستداران پرشماري دارد. چهاردهمین جشنواره بین المللی سینما حقیقت قرار
است از هجدهم تا بیست وپنجم آذرماه به صورت آنلاین برگزار شود. فعالان حوزه مستند و اهالی رسانه بعد از احراز هویت و دریافت
کد می توانند از طریق پلتفرم هایی که اسامی آن بزودي اعلام خواهد شد آثار راه یافته به این دوره از جشنواره را ببینند. با محمد

 
حمیدي مقدم دبیر این رویداد درباره چالش هاي برگزاري این دوره و چشم اندازي که دارد، صحبت کردیم. 

برگزاري چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت در شرایط فعلی تصمیمی چالش برانگیز بوده است. احتمالاً مسیري که طی شد تا

 
تصمیم گرفتید جشنواره آنلاین برگزار شود، مسیري طولانی و سخت بوده است. در آغاز بحث در این باره صحبت کنید. 

مثل هر رویداد فرهنگی دیگري که قرار بود در سال 99 برگزار شود چالش هاي بسیاري پیش روي ما بود. ابهام در آینده، وضعیت
اقتصادي و اجتماعی تصویري مقابل دیدگانمان ترسیم می کرد که تصمیم گیري را با اما و اگر همراه کرده بود. در همین فضا تعدادي
از رویدادهاي بین المللی متناسب با فضاي تازه و رعایت پروتکل ها شروع به برگزاري کردند. در حوزه تخصصی ما جشنواره هاي فیلم

 
برگزار شدند، آنها را رصد و بررسی کردیم و این تجربه ها مسیر ما را براي رسیدن به نتیجه قطعی هموار کرد. 

 
برگزاري آنلاین جشنواره ها یا رویدادهاي هنري در سراسر جهان، به شما انگیزه داد؟ 

در همان بررسی ها متوجه شدیم که بعضی رویدادها به سمت برخط شدن رفته اند. بعضی دیگر ترکیبی از هر دو روش را اجرا کردند.

حوزه آنلاین حوزه جدیدي است، همه دنیا هم واکنش مثبت و استقبال کننده نسبت به برگزاري آنلاین جشنواره ها نداشتند.
استانداردهاي برگزاري جشنواره ها داشت تغییر می کرد و این براي همه مطلوب نبود. جشنواره ها محلی براي تلاقی تفکر و گعده
هاي فکري گروهی از فیلمسازان در مواجهه با مخاطبان است. جشنواره سینما حقیقت که در حوزه مستند به شکل تخصصی برگزار
می شود یک درگاه، پنجره و دریچه اختصاصی و محفلی براي ایجاد ارتباط بین سینماگران حوزه مستند، دوستداران و مخاطبان این
سینماست. می دانم برگزاري جشنواره آنلاین نمی تواند آن حس و حال و شور را براي دست اندرکاران و مخاطبان این رویداد ایجاد و
تداعی کند. دیگرانی هم که در دنیا این مسیر را رفته اند همین حس را داشته اند، اما می دانستند که مهم حفظ این چرخه ارتباطی

 
است. 

البته در این دوره و بواسطه شیوع کرونا مختصات تازه اي در فیلم دیدن به وجود آمد. شبکه نمایش خانگی و فیلم دیدن در شبکه

 
هاي نمایش برخط رونق گرفت. اگرچه سینماها یا رویدادهاي هنري تعطیل یا کم رونق شدند. 

همه دنیا در شرایط فعلی درگیر قرنطینه، ترس از افزایش شیوع کرونا، مشکلات اقتصادي و مسائلی از این دست است. اما این مسائل،



اتفاق هاي تازه اي در زندگی مردم در همه جهان رقم زد. استقبال از پلتفرم هاي آنلاین در جهان بالا رفت و به تبع آن در داخل هم
با افزایش مخاطب مواجه شد و این شرایط به رونق اکران آنلاین انجامید. در بخشی از مسیر برنامه ریزي به این نتیجه رسیدیم که می

 
توانیم جشنواره را به شکل حضوري و آنلاین برگزار کنیم. 

 
در هیچ مقطعی به این فکر نکردید که این دوره را برگزار نکنید؟ 

هدف ما از برگزاري چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت، تنها این نبود که جشنواره را برگزار کنیم، مهم این بود که در غیبت
جشنواره وضعیت تولیدات مستند چه می شود؟ اگر تولیدات سینماي مستند متراکم و انبوه بشوند، چه وضعیتی پیدا می کنند؟ در
حوزه مستند و سینما بازه زمانی براي پخش مهم است. براي پخش جهانی آثار هم فاکتور زمان مهم است و فیلم ها می توانند در آن
زمان طلایی وارد چرخه بازاریابی و اکران شوند. حجم تولید زیاد که باقی بماند و متراکم شود براي سال هاي بعد مشکل توزیع و
نمایش به وجود می آید. مضاف بر این، زحمتی که مستندسازان کشیده اند نباید هدر می رفت و این فیلم ها باید در معرض دید

 
عمومی قرار می گرفتند. 

 
با وجود مشکلات اقتصادي، برگزار کردن جشنواره سینما حقیقت ضروري است؟ 

در حوزه وظیفه اجتماعی و عمومی خارج از ماجراي هزینه، جشنواره محلی است براي ایجاد شور و نشاط عمومی و تزریق امید به
جامعه. این روزها فضاي یأس و پژمردگی در همه جاي دنیا وجود دارد. سینما یکی از حوزه هایی است که می تواند این نشاط را
دوباره به جامعه برگرداند. برنامه هاي تلویزیونی و شبکه نمایش خانگی در همه جاي دنیا می کوشند این یأس و دلمردگی را از مردم
دور کنند. جشنواره سینما حقیقت می تواند این اتفاق را هم براي جامعه هدف خود و هم براي مردمی که دوستدار مستند هستند به

 
وجود بیاورد. 

 
چه زمانی ایده برگزاري ترکیبی کنار رفت و روي روش آنلاین متمرکز شدید؟ 

از سال گذشته و همزمان با سیزدهمین جشنواره سینما حقیقت با همه صنوف سینماي ایران تعامل واقعی داشتیم. دوستان حرفه اي،
پیشکسوت و افرادي که در این حوزه اهل پژوهش هستند، در شوراي سیاستگذاري ما حضور دارند. بعد از بررسی ها و رصدها به این
نتیجه رسیدیم که با توجه به پیش بینی موج دوم و سوم شیوع کرونا، برگزاري فیزیکی امکان پذیر نیست و خارج از پروتکل هاي
بهداشتی است. بنابراین برنامه ریزي ما معطوف شد به شیوه آنلاین. خبرسازي، آموزش ها و اطلاع رسانی به فیلمسازان از طریق
صنوف انجام شد. با استفاده از همکاري دو صنف اصلی اطلاع رسانی را انجام دادیم. وضعیت را روشن و شفاف با آنها در میان گذاشتیم

 
و وارد مرحله اي تازه در جشنواره سینما حقیقت شدیم. 

تجربه جهانی می گوید بسیاري از پدیده ها بعد از کرونا تغییر خواهند کرد. به نظر می رسد تجربه برگزاري آنلاین در سال ها و ادوار

 
بعد هم می تواند ادامه پیدا کند و در کنار برگزاري فیزیکی جشنواره دنبال شود. 

یکی از چالش ها در جهان امروز این است که بزرگترین پخش کننده هاي سینماي مستند در جهان پس از کرونا با مشکلاتی مواجه
می شوند. به این دلیل که شبکه هاي پخش آنلاین بر تولید، توزیع و نمایش مستندها تأثیر گذاشته اند. این نکته کاملاً سینماي
مستند را دچار چالش کرده است. حتی تولید فیلم مستند هم وارد چالش هاي تازه شده است. تولید مستندهاي کوتاه رایج می شود و
تحول در ساخت و تولید تداوم می یابد و بسیاري از معادلات قدیمی کنار می رود. این مسائل را می شود به همه حوزه هاي تصویري

 
و نمایشی تعمیم داد. 

به نظر من شاید این موضوع زمانی یک رؤیا بود، اما بزودي بخش آنلاین به همه جشنواره ها اضافه خواهد شد. این شیوه جشنواره ها

 
را به مخاطره نمی اندازد. دچار یک تعامل گسترده با مخاطبانش خواهد کرد، حتی در سطح جهانی. 

 
اما یک اتفاق نگران کننده وجود دارد و آن، امنیت فیلم هاست. براي این موضوع فکري کرده اید؟ 

فکر می کنم براي این ماجرا راهکاري پیدا می شود. تکنولوژي می تواند این موانع را پشت سر بگذارد. وقتی این اتفاق بیفتد و امنیت
برقرار شود مسائل دیگر حل خواهد شد و جشنواره ها گستردگی بیشتري خواهند داشت. بسیاري از افراد در جهان که علاقه مند به
جشنواره ها هستند می توانند از این رویدادها استفاده کنند. ما در ادوار گذشته به دنبال این بودیم که جشنواره فیلم سینما حقیقت
را عمومی تر کنیم. عمومی نه به معناي مخاطب عام. بلکه بتوانیم مخاطبان بیشتري که به این حوزه علاقه مند هستند درگیر
جشنواره کنیم. مثل دانشجویان، جوانانی که مخاطب جدي حوزه مستند هستند، فیلمسازانی که در این عرصه کار می کنند و حتی



کارگردان هایی که در شهرستان هستند و امکان سفر به تهران براي استفاده از جشنواره در مقطعی خاص را ندارند. حالا خوشبختانه

 
این شیوه آنلاین دست ما را براي گسترده کردن مخاطبان باز می گذارد. 

قبلاً جشنواره را در استان ها به صورت گردشی برگزار می کردیم و بخشی از منتخبان سینما حقیقت در استان ها نمایش داده می
شدند. این موضوع برایمان امکان پذیر نبود که این نمایش ها را به همه شهرها ببریم. خوشبختانه و به کمک شیوه برخط می توان این
نمایش ها را سریع تر برگزار کرد. با همین تعداد مخاطبانی که این جشنواره تا به حال داشته و نه با تحقق ایده عمومی تر شدن،
شیوه آنلاین می تواند گستره مخاطبان را چند برابر کند و مفیدتر برگزار شود. قطعاً به امنیت فیلم ها و حفظ حقوق سازندگان آثار

 
هم به عنوان یک دغدغه جدي فکر کرده ایم. 

 
مستندسازها هم از این شیوه رضایت دارند؟ 

به نظرم این روش براي مستندسازها هم بهتر است. مثلاً به جایی که یک فیلم در یک یا دو نمایش در سالن هایی با ظرفیت محدود
روي پرده برود بارها دیده می شود. البته این بارها و بیشتر دیده شدن به معنی این نیست که فیلم از دست برود. قطعاً جشنواره قواعد

 
و اصولی براي تماشاي فیلم دارد و اجازه نمی دهد ارزش مادي و معنوي اثر هنري از بین برود. 

تجربه اکران آنلاین در سینماي ایران چندان موفق نبوده و اغلب فیلم ها در این عرصه شکست خورده اند. این موضوع شما را براي

 
نمایش آنلاین مستندها نگران نمی کند؟ 

نه. خیلی از حرکت هاي بزرگ ابتدا با شکست مواجه شده است، اما مهم این است که چقدر انعطاف داشته باشید و براي آینده درست
برنامه ریزي کنید. کارهاي بزرگ به چالش می خورند اما نباید به دام ناامیدي افتاد. در مسیر اکران آنلاین، فیلم هاي کم هزینه
شکست نخوردند. اتفاقاً این فیلم ها در اکران عمومی شاید این قدر مورد توجه قرار نمی گرفتند. باید بدانیم بازار متغیر است و برایش
به روز برنامه ریزي کنیم. در دنیا استراتژي ها توسط اتاق فکر طراحی شده، آزمون و خطا می شود و بلافاصله راه تصحیح می شود.

 
بعد براي تبلیغات آن برنامه ریزي می شود. 

همیشه قواعدي یکسان براي فروش یا دیده شدن فیلم ها وجود ندارد. آیا لزوماً هر فیلمی ستاره دارد پرتماشاگر است؟ گاهی می
بینیم فیلمی به خاطر مضمونش مورد توجه واقع شده است. گاهی ترکیب بازیگرها و بعضی مواقع تبلیغات و معرفی درست به دیده

 
شدن اثري انجامیده است. پدیده اکران آنلاین هم این طور است. وجوه مختلفی دارد و فعلاً در مرحله آزمون و خطاي آن هستیم. 

 
پس ، از ورود سینماي ایران به اکران آنلاین دفاع می کنید؟ 

ورود به اکران آنلاین براي ما تحولی بزرگ بود. بی خطر نبوده و نیست، اما می شود دامنه خطرها را کم کرد. اینجا هم تجربه همه

 
دنیا مقابل ماست و می توانیم از آن درس بگیریم. 

اتفاقاً این بار با حوزه اي مواجه شدیم که تجربه زیستی ما در آن با اکثر جهان یکسان بود. برخلاف فاصله هاي تکنولوژي و فرهنگی
که داریم در یک مسیر قرار گرفتیم. همه با یک پدیده مواجه شدیم و فرصتی برابر براي درك و هضم آن داریم. ضررهایی که یک
تولید عظیم جهانی با این وضعیت دچارش شد، ما به شکلی دیگر با آن روبه رو بودیم. راه هاي برون رفت از این بحران را آنها تا حدي

 
پیدا کرده اند، ما هم به دنبال رفع موانع هستیم. تا اندازه اي پیش رفته ایم و باز هم جلوتر خواهیم رفت. 

صف شکنی فیلم «خروج» اقدامی بزرگ و ارزشمند بود. اگر کسی وارد این چرخه نمی شد بازدارندگی دوامی بیشتر می یافت. دیگران
هم وارد این چرخه نمی شدند. این خطرپذیري البته سخت است، باید قدرت ریسک بالا برود، نمی شود همیشه محافظه کار بود و
همه چیز امن نیست. مدیریت فرهنگی باید منعطف باشد، براي تغییر ساختارها شما باید وارد آب بشوید و دل به دریا بزنید. همین
حالا که با شما صحبت می کنم نمی دانم تمام برنامه ریزي ها صددرصد اجرا می شود یا ما به سلامت از این وضعیت عبور می کنیم،
اما امیدوارم. امید کلیدواژه اي است که با توکل به خداوند ما را به پیش می برد. می دانم وارد شدن به این حوزه به نفع سینماي
مستند است و مخاطبانش را بیشتر خواهد کرد. با این شیوه مستند، مسأله براي جامعه بیشتر خواهد شد و اتفاقی که خواهد افتاد از

 
آنچه قبلاً تجربه کرده ایم کمتر نخواهد بود، حتی وجوهی به ما اضافه خواهد کرد. 

امسال بخشی به نام کرونا داریم. قطعاً حوزه مستندسازي عرصه مناسبی براي ثبت و ضبط اتفاق هایی است که در ماه هاي گذشته

 
پشت سر گذاشته ایم. جشنواره سینما حقیقت هم می تواند ویترین خوبی براي دیده شدن این تلاش و ایثار باشد. 

این بخش را فقط به این دلیل که مسأله روز است در جشنواره اضافه نکردیم. قبلاً هم متناسب با شعار سال و در تبعیت از رهبر معظم



انقلاب در بحث جهش تولید، بخش کارآفرینی به جشنواره اضافه شده بود. امسال درگیر یک اپیدمی جهانی شدیم که جامعه ما هم از
آن متأثر شد، ما در حوزه تولید و اتاق فکر حمایت از آثاري مربوط به کرونا پیشقدم بودیم. اسفندماه کارگروهی تشکیل داده و قدم
هایی برداشته بودیم. محل انعکاس و دیده شدن این ایثار و تلاش، چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت است. کرونا بخشی فرمایشی
یا اداري نیست. نگاه ما به این بخش کاملاً منطبق با اتفاق هایی است که در ماه هاي اخیر در حوزه هاي مختلف فرهنگی، اقتصادي و
اجتماعی با آن مواجه بوده ایم. کرونا یکی از مهم ترین پدیده هاي اجتماعی است که همه دنیا را درگیر کرده است. این بخش، مهم
است و هیأت داورانی ویژه خواهد داشت. بخشی که طراحی کرده ایم این پدیده را از دو منظر بررسی می کند؛ اول آنچه مقابل
دوربین در جریان است، حماسه و تلاشی که در مقابله با کرونا وجود دارد و بخش دوم تلاش و مجاهدتی که مستندسازان براي ثبت

 
این رویدادها دارند. این بخش، پاسخی طبیعی است از جشنواره سینما حقیقت به این اتفاق ملی و بزرگ. 

در صحبت هایتان شفاف به این موضوع اشاره کردید که ممکن است در این دوره همه برنامه ها و اهدافتان محقق نشود، اما امیدوارید
که بخش قابل توجهی از آن انجام شود. چشم انداز شما نسبت به چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت با همه این بیم و امیدها

 
چیست؟ 

از خداوند بزرگ می خواهم به من و همکارانم کمک کند، همه آنها در این چند ماه صادقانه تلاش کردند تا چراغ جشنواره روشن
بماند. جامعه مستند ما را حمایت کرد و در کنارمان بود. آنچه اتفاق افتاده حرکتی جمعی بوده، کاري همدلانه از همه مستندسازان که
ما در جشنواره سینماحقیقت آنها را نمایندگی می کنیم. می خواهیم سینماي مستند زنده باشد و دیده شود. در این روزهاي سخت
به کمک این سینما و جشنواره حقیقت دوباره در کنار هم خواهیم بود، به اطراف دنیا سفر می کنیم، از تجربه و دانش سینماگران
شاخص دیگر استفاده می کنیم. تلاش می کنیم روزهاي جشنواره براي دوستداران این سینما خوراك فکري مناسبی تهیه کنیم، ما به
دنبال کار فکري با ارزش هستیم و دوست داریم جامعه مستند را میهمان یک ضیافت هنري، فکري و سینمایی کنیم. دوست داریم

 
مستندسازان پرچمدار این حرکت فکري باشند، در خانه مردم و در خانه دوستداران اندیشه و هنر. 

 
جایزه اي براي سینماي متعهدانه 

 
محمد آفریده 

 
سینماگر 

اوایل دهه هشتاد بود که مسئولیت دو مجموعه «انجمن سینماي جوان» و «مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی» را به عهده
داشتم که با مشورت دوستان و دست اندرکاران سینماي مستند، تصمیم گرفتم با توجه به حمایت از سینماي مستند و تولیدات
فیلمسازان این عرصه، اولین نشریه تخصصی سینماي مستند، به عنوان «سینما حقیقت» را منتشر کنم. نام «حقیقت» از ابتدا با
سینماي مستند در ذهن و اندیشه ام حضور داشت. به نظر من «حقیقت» هویت و هدف انسان را در آفرینش رقم می زند. به یک
معنا، حقیقت، آزادي می آفریند و آزادي است که با خود آگاهی و مسئولیت به همراه می آورد و سینماي مستند به عنوان تنها
سینمایی که بی واسطه با واقعیات و حقایق مأنوس و محشور است، می تواند متعهدانه تصویرگر حقایق عالم باشد. در سال 1384 بعد
از یکسال دوري از مسئولیت اجرایی، با درخواست آقاي «جعفري جلوه» معاونت وقت امور سینمایی، مجدداً مسئولیت مرکز گسترش
سینماي مستند را به عهده گرفتم، اما این بار بذرهایی که کاشته شده بود، جوانه زده بود و حضور مواج و بانشاط فیلمسازان خلاق و با
انرژي، برنامه ریزي و طراحی هاي نوین را مورد نیاز داشت. با جلسات متعددي که با مستند سازان داشتم، برگزاري یک جشنواره
مستند آرزوي همگانی آنان بود و با توجه به اینکه این سینما امکانات محدودي براي معرفی و دیده شدن دارد، همه عزم خود و
همکارانم را براي راه اندازي اولین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران«سینما حقیقت» در سال 1386 بکار بردم. اما هنوز
احساس می کردم ظرفیت و لیاقت این سینما و این فیلمسازان محجوب و مظلوم بیشتر و بالاتر از همه کاري است که شده . در همین
افکار بودم که دوست و معاونم در مرکز، آقاي «پژمان لشکري پور» پیشنهاد برگزاري جایزه بزرگ شهید آوینی را به من داد و من
بلافاصله پذیرفتم و اولین دوره اهداي جایزه بزرگ شهید آوینی(ویژه برترین هاي مستند سال) را در راستاي حمایت و ارتقاي
سینماي مستند ایران و ارج نهادن بر نقش ممتاز و شخصیت ارزشمند سید شهیدان اهل قلم «مرتضی آوینی» در سال1387 برگزار



شد. در دومین دوره که مصادف بود با شانزدهمین سالگرد شهادت آن بزرگوار، به عنوان دبیر فکر کردم براي پربار کردن این حرکت
فرهنگی که به عنوان پشتیبان سینماي مستند دیده شده بود، از یک جمع دوست داشتنی به عنوان یادگاران شهدا دعوت به داوري
کنم. یکی از برکات این جشنواره براي من آشنایی با یادگاران شهداي انقلاب اسلامی و دفاع مقدس بود، یادگارانی به نام هاي: «سید
محسن اندرزگو»، «سید حمزه جهان آرا»، «محمدکلانتري»، «محمدمهدي تندگویان»، «علی ساجدي»، «محمد شهاب الدین
محمدي عراقی» و «میثم کریمی». انگیزه برگزاري جایزه بزرگ «شهید آوینی» علاوه بر تجلیل از شهید آوینی، فراهم کردن عرصه
اي براي تبلیغ و ترویج افکار او، آشنایی نسل جوان با این اندیشه ها و تعریف مصادیق و مفاهیمی است که او در سینماي مستند به
دنبال آن بود. شهید آوینی یکی از این ستاره هاي پرفروغ و تابناك عرصه سینماي مستند این سرزمین است و باید آرا و اندیشه هاي
او را فارغ از حب و بغض هاي رایج شناخت و به نسل بعد منتقل کرد. این شهید بزرگوار به سینمایی دلبسته بود که متعهد و ارزشمند
بود و جایزه آوینی، جایزه سینماي «متعهدانه» است. سینمایی که سینما «حقیقت» است، سینمایی که ممکن است درد و رنج براي
سازندگان خود به همراه داشته باشد چرا که این سینما همچون آینه، همه حقایق را چه زشت و چه زیبا، در برابر دیگران، مخصوصاً

 
مسئولان قرار می دهد و نا آگاهی، جهل و وابستگی، مخالف سرسخت «حقیقت» است. 

 
این یک جریان است نه یک اتفاق 

 
آزاده موسوي 

 
فیلمساز 

دو سال پیش که در جشن مستند خانه سینما نامزد بهترین کارگردانی بودم، متوجه شدم بقیه نامزدها هم همگی زن هستند. احساس
کردم این یک نشانه است و حالا که حضور زنان در جشنواره سینما حقیقت امسال افزایش 22.6 درصدي داشته کاملاً مطمئن شدم

 
که این یک جریان است نه یک اتفاق. 

این جریان را بسیار امیدبخش می دانم و فکر می کنم نسل جدید با اعتماد به نفس بیشتري خواسته ها و آرزوهایش را محقق می
کند و البته نباید فراموش کنیم که در یک جامعه سنتی وقتی زنان جامعه رشد می کنند که پدران و مردان آن جامعه رشد کنند و
فرصت برابر براي دخترانشان ایجاد کنند، اتفاقی که در نسل جدید بیشتر شاهد آن هستیم و قطعاً لازمه یک جامعه پیشرو، دادن
فرصت هاي برابر و آزاد براي زنان و مردان است که بتوانند فارغ از جنسیت بر اساس میزان هوش و توانایی شان پیش بروند. باید
بدانیم که براي رشد یک جامعه قطعاً زنان آن جامعه باید رشد کنند چون آنها هستند که باید نسل بعد و فرزندان این سرزمین را
تربیت کنند. در مستندسازي به علت اینکه نیاز به صبر، دقت و پژوهش بسیار است و این موارد دقیقاً از خصلت هاي زنان است به
نظرم با ایجاد فرصت هاي برابر براي زنان شاهد تغییرات جدي در فضاي مستندسازي ایران خواهیم بود. در تمام جشنواره ها در دنیا
دقت ویژه اي می کنند که در چیدمان هیأت هاي داوران و هیأت هاي انتخاب جشنواره ها حضور زنان را جدي بگیرند که البته
خوشبختانه در ایران هم چند سالی است که به این موارد کم و بیش توجه می شود ولی به نظرم باید تبدیل به یک اصل جدي شود،

 
چون همین دقت هاست که می تواند فرصت برابر ایجاد کند. 

 
گستره مخاطب بیشتر و جریان سازي بهتر 

 
بابک بهداد 

 
فیلمساز 

محمد حمیدي مقدم پیش از حضور در مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی و پذیرش مسئولیت این مرکز و به تبع آن دبیري
جشنواره سینما حقیقت حضور در جشنواره هاي متعدد بین المللی را تجربه کرده بود و آگاهی و شناخت خوبی از تجربه هاي جهانی
جشنواره ها داشت. شاید همین تجربه ها پشتوانه خوبی براي رودررویی با شرایط اگر چه متفاوت کرونا بود. با اوجگیري کرونا، چشم
انداز روشنی نسبت به نحوه برگزاري جشنواره وجود نداشت. دبیر چهاردهمین جشنواره سینما حقیقت براي تصمیم گیري درست



درباره سرنوشت این دوره از جشنواره از انجمن صنفی تهیه کنند گان سینماي مستند و انجمن صنفی کارگردانان سینماي مستند
دعوت به مشارکت و همفکري داشت. نمایندگان اصناف معرفی و شوراي سیاستگذاري جشنواره سینما حقیقت با سرپرستی ایشان
تشکیل شد. در تمام این مدت نمایندگان با شوراي مرکزي هیأت مدیره در ارتباط بودند و در واقع تصمیم گیري در این باره حاصل
مشارکت جمعی بود. یکی از پیشنهادهایی که بحث زیادي پیرامون آن شکل گرفت برگزاري جشنواره به شکل آنلاین بود. جشنواره
هاي مختلفی در جهان به این شیوه برگزار شده بود و تجربیات آنها می توانست الگوهایی براي جشنواره سینما حقیقت ارائه دهد. در
جلسه شوراي سیاستگذاري تمام مسائل بررسی و جوانب کار سنجیده شد. در ابتدا تصمیم بر آن بود که بخشی از جشنواره به صورت
فیزیکی و بخشی دیگر به شکل آنلاین برگزار شود اما در نهایت تصمیم بر آن شد که کل جشنواره در قالب آنلاین برگزار شود. پس از
آن بحث ها حول محور نحوه مدیریت و چگونگی برگزاري آنلاین بود. فقط بحث نمایش فیلم ها مطرح نیست و کارگاه هاي آموزشی،
جلسات نقد و گفت و گو و تمام بخش هاي جنبی قرار است در بستر آنلاین انجام شود. خوشبختانه با درایت دبیر و دبیرخانه جشنواره
و با مشورت شورا، جشنواره توانست به نگاه درستی در این زمینه برسد. البته هنوز براي قضاوت زود است چرا که وارد مرحله اجرا
نشده ایم و ممکن است همچون جشنواره فیلم کوتاه و جشنواره مهر سلامت در اجرا با کاستی هایی مواجه باشیم اما به عقیده من
نیمه پر به نیمه خالی می ارزد. پیش بینی روشنی براي پایان دوران کرونا وجود ندارد و بر این اساس نمی توان در سکوت، دست روي
دست گذاشت و منفعلانه منتظر ماند. فیلمسازان و برگزارکنندگان جشنواره هاي کشورمان ناگزیرند از اینکه خودشان را با شرایط
تطبیق بدهند. با تحقیق، مطالعه و بررسی همه جانبه به طور حتم به روش هاي اجرایی منطقی براي برگزاري آنلاین جشنواره خواهیم
رسید. برگزاري آنلاین جشنواره تعداد مخاطبان بیشتري را در بر می گیرد و می تواند جریان سازي بهتري هم در سینما اتفاق بیفتد.
اگرچه ملاك و معیارهاي زیباشناسی روي پرده عریض سینما نمود پیدا می کند و براي هر فیلمسازي کیفیت پخش صدا اهمیت ویژه
اي دارد اما چاره اي نیست، ناگزیریم! چرا که جهان به این سمت و سو گرایش پیدا کرده و رویکرد شرکت هاي بزرگ هم به ساخت

 
فیلم هاي ویدیویی براي پخش در ابعاد کوچکتر متمایل شده است. 

 
ثبت سند براي تأثیر و ایجاد تغییر 

 
سام کلانتري 

 
فیلمساز 

روایت مستندسازها از کووید 19 و آنچه کرونا در یک سال گذشته براي جهان رقم زد از دو منظر قابل بررسی است. نکته اول ثبت
سند است. مستندنگاري و ثبت سند فی نفسه اتفاق مهمی است. همچنان که شعار سال گذشته جشنواره یعنی «من یک سند هستم»
بر همین اهمیت تأکید داشت. ثبت سند به درد آیندگان می خورد و می توان با رجوع به آن با ابعاد مختلف یک واقعه آشنا شد. قاعده
بر این است که بزرگان یک مملکت بر اساس اسناد تصمیم گیري کنند. مستند و ثبت تصویري هم می تواند از این دست استنادها

 
براي تصمیم گیري هاي کلان باشد. 

در عین حال اینکه از بین این ثبت سندها چه خروجی بیرون می آید که فراتر از یک گزارش می شود مقوله دیگري است. در بلایا و
اتفاقات مشابهی همچون زلزله کرمانشاه، سیل گلستان، زلزله بم و حتی انتخابات ریاست جمهوري که در هر کشوري اتفاق هیجان
انگیزي است، در وهله اول عطش تمام افراد دوربین به دست را برانگیخته می کند. مؤلفه مهم در این میان اما «جادویی» است که این
ثبت خالی را تبدیل به اثري مستند می کند؛ اثري که در اذهان بماند، تلنگري باشد و مخاطب را به فکر فرو ببرد. اگر چه هر تلاشی
براي ثبت سند به خودي خود اتفاق مثبتی است و با دسته بندي و آرشیو مناسب بعدها به لحاظ کتابخانه اي قابل رجوع است اما
نمی توان عنوان مستند را به آن اطلاق کرد. وظیفه و رسالت مستندساز این است که بر اساس دیدگاه و تفکري خاص تصاویر را ثبت
کند و بعد آن را در قالب یک فیلم ارائه دهد. از روزهاي آغازین شیوع کرونا، دوربین هاي زیادي داخل بیمارستان ها رفتند و رویدادها
را ضبط کردند، بحران کووید 19 اتفاق تازه و بدیعی است. در همین لایه هاي رویی همچون تلاش تیم پرستاري، خانواده هایی که
عزیز از دست دادند و مسئولانی که جریان را ساده گرفتند و... می توان بسترهاي جذابی براي روایت یافت. باید منتظر جشنواره بمانیم
و ببینیم خروجی این اشتیاق براي مستندنگاري از کووید 19 چه بوده است. اینکه حاصل کار مستندي شود که بعدها بتوانیم از منظر



روایت، قصه و تأثیرگذاري به آن استناد کنیم و بگوییم باعث کدام تغییر و تأثیر شد و دید ما را نسبت به کدام اتفاق باز کرد، از همان
دست مؤلفه هایی است که اثر را ماندگار می کند.




